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VEEL WERK
Dit nieuwe jaar, 1969, wordt voor de 
partij een jaar waarin heel veel werk aan 
de winkel is. De verkiezingen voor Pro
vinciale Staten en Gemeenteraden werpen 
hun schaduwen vooruit. Zie Widek over.... 
pag. 2.

BEROEPSOPLEIDING
Heeft het zin dat meisjes een beroeps- 
opleidmg gevolgd hebben?
Een medewerkster, die op pagina 4 schrijft 
over het nijverheidsonderwijs voor meis
jes, meent van wel.

GARANTIEKREDIET
Drs. G. B. Wielenga, directeur van het 
Centraal Instituut voor het Midden- en 
Kleinbedrijf, schrijft op pag. 5 over garan- 
tiekredieten voor het midden- en klein
bedrijf.

VERDER
Op pagina 6 Het beeld der vaderen. Oude 
en nieuwe citaten. Op pagina 8. Lezers 
schrijven ons. . . .  en De week rond.

LUISTER
Op donderdag 9 januari a.s. is er een 
radio-uitzending van de Arjos van 18.20— 
18.30 uur.

BETALING
ABONNEMENTSGELD
Zoals u zult begrijpen, zijn wij verplicht 
met ingang van 1 januari j.l. het abonne
mentsgeld te verhogen van f  12,— tot 
f  14,— per jaar. Per halfjaar betekent dit 
dus een prijsstijging van f  1,—.

Deze verhoging is noodzakelijk geworden 
door de nog steeds voortschrijdende stij
ging van de kosten en met name ook door 
de invoering van de B.T.W.

Zoals bekend is de abonnementsprijs 
praktisch de kostprijs; vandaar dat de 
prijsstijging niet uit winst kan worden be
streden.

Vriendelijk verzoeken wij onze abonnees 
voor de betaling van het abonnementsgeld 
over het eerste halfjaar 1969 ten bedrage 
van f7 ,— gebruik te maken van de stor- 
tings-acceptgirokaarten, die binnenkort 
door onze administratie worden toegezon
den. Betalingen zonder gebruik te maken 
van deze kaarten vergen op het partij
bureau administratief meer werk.

Wij vertrouwen er gaarne op, dat u er 
aan zult willen medewerken de betreffende 
werkzaamheden zo gering mogelijk te hou
den.

Van de abonnees, die ons een automati
sche giromachtiging hebben verstrekt, 
wordt in de loop van de maand januari 
f7 ,— van hun girorekening afgeschreven 
voor het eerste halfjaar 1969.

TWEEHONDERDVIJF 
PAGINA'S DEBAT

OVER HET 
ONDERWIJSBELEID

Op het hoofd van minister Ve- 
ringa en van zijn uitermate 

deskundige staatssecretaris Gros
heide heeft met name de P.v.d.A. 
fractie haar fiolen van toorn uit
gestort.
Enfin —  het resultaat was tenslotte 
dat óók zij met de regeringsfracties 
mee voor de begroting 1989 hadden 
gestemd. Niettegenstaande de ver
werping (intrekking) van alle door 
hen ingediende moties.
Enige spanning in dit debat was 
nog wel het duel tussen de heer 
Tans en de liberale heer Vonhoff, 
door Tans aangeduid als een ba
rokke engel. Niet vanwege de lief
lijkheid van de woorden van Von
hoff. Deze betichting had meer be
trekking op de omvang van zijn 
postuur. Dat was misschien niet 
onaardig gevonden —  bij dat pos
tuur was er bovendien een massa 
krullend hoofdhaar —  maar dat 
grapje sloeg toch niet zo erg in bij 
de Kamer.

De heer Vonhoff had n.1. vinnig opge- 
merk dat hij niet zo erg goed begrepen 
had waarom de P.v.d.A. stelde dat het 
bij de V.V.D. inzake het onderwijs „om 
de centen” alleen ging. Hij kaatste de 
bal terug door te verwijzen naar een 
stuk door de toenmalige minister van 
Financiën Vondeling getekend in 1965; 
op het stuk van onderwijs moest wor
den bezuinigd tot een bedrag van bijna 
6 miljoen gulden. Zo zijn de heren van 
de oppositie, moest de heer Vonhoff 
hebben gedacht: als zij aan het bewind 
zijn, bezuinigen op onderwijsuitgaven; 
als zij in oppositie zijn: onverantwoor
delijk aandringen op meer.

NUCHTER
Overigens was deze laatste gedachte ook 
al gesuggereerd bij een eerdere behan
deling van de onderwijsbegroting. Na 
de felle aanzet van de heer Tans: „de 
beperking van de financiële ruimte door 
dit kabinet is voor ons onaanvaard
baar”. Die beperking is funest voor 
het onderwijs”, stelde de heer Veerman 
(A.R.) dat in elk geval ook bij de op
positie vaststaat dat de beide bewinds
lieden een sfeer van vertrouwen heb
ben weten te bereiken bij allen die met
O. & W. te maken hebben. Dat vertrou
wen berust in grote mate op de rea
liteitszin van de bewindslieden.
En — vervolgde dr. Veerman — tot die 
realiteitszin behoort ook dat men toe
geeft dat de middelen beperkt zijn en

Bij alle vernieuwingen die men 
zich voorstelt in het onderwijs te
weeg te brengen is het goed zich 
voortdurend te realiseren dat de 
docent, de leraar en de onder
wijzer de centrale figuur is waar
mee het onderwijs en de ver
nieuwing daarvan staat of valt. 
Hij is het die uiteindelijk de ver
nieuwing tot stand brengt. 
Daarom; verbeteringen bij wet 
voor te schrijven heeft weinig 
zin. Maar men dient aan het ge
hele onderwijzend personeel de 
vernieuwingen over te dragen 
door middel van een uitvoerig 
proces van cursussen, demon
stratie en discussie.
En daarom zal een uitbouw van 
de pedagogische centra in de 
richting van regionale instanties 
op den duur niet kunnen worden 
gemist.

Zo ziet staatssecretaris Gros
heide het — waarmee hij in het 
schuitje van dr. Veerman kwam.

wingsdrang moeten reële mogelijkhe
den tot verwerkelijking worden gege
ven. Het is onvoldoende en ook niet 
juist de bestaande wet op het voortge
zet onderwijs elke keer maar meer 
daartoe te wijzigen.
De staatssecretaris en de minister ga
ven toe dat daar behoefte aan bestaat 
als het gaat om ontwikkelingen die bui
ten de bestaande schoolvormen omgaat. 
Als men de bestaande schoolvormen 
anders wil organiseren zal daartoe een 
experimentenartikel in de bestaande 
wet moeten worden gehanterd. Als het 
artikel blijkt te weinig soepel te zijn 
dan zal dit artikel worden verruimd. 
Overeind blijft overigens; voor elk ex
periment een Koninklijk besluit.

OOK LOF
Dr. Schuring (C.H.XJ.) wees er terecht op 
dat naast kritiek er veel was om er met 
waardering over te spreken. De uitga
ven voor het onderwijs zijn opnieuw 
sterk toegenomen. Het onderwijs be
draagt 26 percent van het gehele rijks
budget. Of in andere cijfers: 8 percent 
van het nationale inkomen — praktisch 
het hoogste percentage in de wereld. 
De beruchte marges bij de kleuterscho
len verdwijnen, er is een begin ge
maakt met de leerlingenschaal bij het 
lager onderwijs. Het salarisbesluit inza
ke het voortgezet onderwijs is verbe
terd — de hoofden van de mavoscholen 
krijgen verbeteringen —.
Inzake de ierarenopleiding is er nu 
overleg gepleegd met de onderwijswe
reld — er komt een commissie inzake 
het beroepsgericht onderwijs. Zo is er 
meer waaruit blijkt dat O. & W. dui
delijk bezig is met het oplossen van de 
nog bestaande dringende problemen. 
Waarbij — en dr. Veerman wees daar 
terecht op — de minister niet kiest voor 
een klein aantal prioriteiten maar veel 
meer voor een groot aantal kleine prio
riteiten. Het is onjuist als men zegt dat 
er in het onderwijs op één gebied een 
schrijnende achterstand bestaat. Bij al-

Vervolg op pag. 7

het is een onmogelijke zaak deze bv. 
door Sinterklaas te doen vergroten.

EXPERIMENTEN
Er lagen uiteraard bijzonder veel wen
sen. Het gehele onderwijs is in ontwik
keling. Vandaar de nog steeds bestaan
de behoefte aan experimenten.
Dr. Veerman pleitte er daarom voor om 
spoedig met nieuwe experimenten uit 
te komen. Aan de bestaande vemieu-
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VEEL WERK 
IN 1969

Jn dit jaar 1969, zal praktisch de 
basis moeten worden gelegd voor 

de presentatie van onze partij in 
1970 en 1971, de naderende verkie
zingsjaren. In 1970 hebben wij 
eerst de Provinciale Statenverkie
zingen, na enige maanden gevolgd 
door de Gemeenteraadsverkiezin
gen (en die voor de Rijnmondraad). 
In 1971 volgen dan weer de verkie
zingen voor de Tweede Kamer der 
Staten Generaal.

De tijd gaat, zoals wij allemaal ervaren, 
bijzonder snel. Daarom zal vanaf het be
gin van dit jaar hard moeten worden 
aangepakt om de genoemde basis zo 
stevig mogelijk te maken. Dit betekent 
concreet; de partij-organisatie op z’n 
best maken en de partij-poUtiek zo goed 
mogelijk voor deze tijd te formuleren. 
Deze beide punten willen wij nu gaarne 
nog iets nader omschrijven.

PARTIJ-POUTIEK

De partij-politiek zo goed mogelijk voor 
deze tijd formuleren. Wij hebben voor
handen ons Program van Actie 1967- 
1971. Dat moet over de gehele linie zo
veel mogelijk en gelet op de voortschrij
dende tijd en de zich steeds wijzigende 
omstandigheden worden toegespitst, 
aangepast, verduidelijkt, uitgediept.
Wat bijvoorbeeld betreft het gehele bui
tenlandse beleid, kan •— gelet op hetgeen 
daaromtrent reeds werd opgenomen in 
ons huidige Program van Actie — ver
der worden gewerkt aan de hand van 
wat naar voren kwam uit de studie, 
neergelegd in het rapport „Ontwikke
lingspolitiek”, van een werkgroep van 
de buitenlandse commissie van het Col
lege van Advies, terwijl ook de in bro
churevorm gepubliceerde referaten van 
prof. mr. P. H. Kooijmans over het vre
desvraagstuk en de Navo heel wat 
bouwstenen bevatten. Daarnaast is het 
resultaat te verwachten van een studie 
van een nu van start gegane werkgroep 
van het College van Advies van onze 
partij betreffende de Europese politiek. 
Ook zijn in dit kader van belang de ant
woorden op een aantal vragen betref- 
rende internationale zaken, gesteld in de 
vragenlijst voor de deelnemers aan de 
gespreksgroepen in onze partij naar aan
leiding van het interimrapport van de 
groep van achttien.

Het zal dus zeker mogelijk zjjn in de 
loop van dit jaar nader geformuleerde 
paragrafen inzake het brede internatio
nale terrein te verkrijgen. Dat is een 
belangrijk stuk „voorwerk” voor de uit
eindelijke vaststelling van het program 
1971--1975.

VOORWERK

Op soortgelijke wijze zullen wij als par
tij ook bezig moeten zijn met de andere 
hoofdterreinen van de politiek.
Dat vraagt heel wat denkwerk en uitge
breide studies. Er zijn daarvoor o.a. een 
hele serie'werkgroepen van het College 
van Advies in oprichting. Daarnaast zal 
ook het Centraal Comité in enkele ver
gaderingen enige belangrijke politieke 
onderwerpen bespreken, terwijl het te
vens in de bedoeling ligt nog voor de zo
mer een of twee partij conferenties te be
leggen omtrent in het bijzonder in het 
geding zijnde politieke zaken.

TWEE DINGEN

Door op deze wijze bezig te zijn met het 
voortdurend opnieuw formuleren van 
politieke standpunten worden twee din
gen bereikt. In de eerste plaats, dat wij 
als politieke partij bijblijven. Het is ver
leden tijd, dat je als partij een Program 
van Actie in één keer opstelde en er 
dan voor vier jaar — tot de volgende 
Kamerverkiezingen — af was. Daarvoor 
ontwikkelen de dingen zich in onze tijd 
te snel. En in de tweede plaats is er ook 
dit voordeel, dat de partij op deze wijze 
niet meer in zeer korte tijd vlak voor de 
verkiezingen over een geheel nieuw 
Program van Actie voor het eerst en op 
het eerste gezicht moet oordelen. Een 
betere spreiding in de tijd over geleide
lijk de voornaamste punten maakt het 
de diverse parij-organen — met name 
ook kiesverenigingen en centrales — 
mogelijk hun mening te vormen en door 
te geven.

DOORGEVEN

Dat kan bijvoorbeeld gebeuren door het 
beleggen van bijeenkomsten van de cen
trales over speciale onderwerpen en het 
doorgeven aan het Centraal Comité van 
de levende opvattingen. Dat gebeurt 
eveneens dooi het beleggen van ge
spreksgroepen betreffende de onderwer
pen, welke in dit verband landelijk aan 
de orde worden gesteld. Er kan dus nooit 
voldoende op worden aangedrongen ge
spreksgroepen te vormen en de deelne
mers de concrete vragenlijsten te doen 
invullen. Hoe meer ingevulde vragen
lijsten er binnenkomen, hoe beter een 
inzicht verkregen kan worden van wat 
er in onze partij leeft. In dit verband 
herinneren wij er nog eens aan, dat de 
(verlengde) inzendtermijn voor de vra
genlijsten van de gespreksgroepen be
treffende her interimrapport van de 
groep van achttien is verlengd tot 25 
januari a.s..

Wij dringen er bij de kiesverenigingen 
op aan nog zoveel mogelijk in de reste
rende weken van deze gelegenheid ge
bruik te maken, ü kunt als partijlid 
uiteraard bij het bestuur van uw kies
vereniging informeren, indien u nog niet 
van de instelling van een gespreksgroep 
in uw rayon hebt geboord.

PARTU-ORGAN1SATIE

Wij komeu nu nog bij het tweede punt: 
de partij-organisatie of z’n best maken. 
Dat is nu eenmaal nodig, bijzonder 
noodzakelijk, Vr r een moderne partij 
zijn een geoliede organisatie, veel leden 
en veel geld onontbeerlijk.
Een geoliede organisatie om alles wat 
plaatselijk en regionaal gedaan moet

worden metterdaad te verrichten: con
tacten onderhouden, gespreksgroepen 
vormen, bijeenkomsten beleggen, ver
kiezingscampagnes voorbereiden, geld 
incasseren etc. etc. Plaatselijk en regio
naal moet men dus zorgen voor goede 
besturen; teams van mannen en vrou
wen, ouderen en jongeren om het werk 
goed te doen, en niet te vergeten, tijdig.

Veel leden voor een zo breed mogelijk 
meningsvorming in ruime kring. (In dit 
verband moet uiteraard tevens gedacht 
worden aan meer nieuwe abonnees op 
het partijweekblad „Nederlandse Ge
dachten”). Wij moeten vanaf heden weer 
alle vaart zetten achter de landelijke le
denwerfcampagne waar wij mee bezig 
zijn. Juist in deze tijd wensen de men
sen inspraak. Vaak weet men daarvoor 
niet gemakkelijk genoeg de weg. Het 
aanbieden van het partij lidmaatschap is 
voor u een eenvoudige zaak. U kent de 
weg. Het zou bijzonder plezierig zijn in
dien u hen, die nog geen lid zijn, die 
weg wijst. Plezierig voor de mensen, die 
inspraak wensen. Plezierig voor de par
tij, welke zulke mensen graag begroet. 
Wie nadere informatie wenst kan ove
rigens steeds terecht bij het bestuur van 
de plaatselijke kiesvereniging en bij het 
landelijk partijsecretariaat in Den Haag, 
Dr. Kuyperstraat 3.

Veel geld is onontbeerlijk. U weet lang
zamerhand wel — ook uit diverse pers- 
publikaties — dat de politieke partijen 
voor hun werk in feite over veel te 
weinig financiën kunnen beschikken. 
Het is in de eerste plaats een zaak van 
de leden van de partij om hiervoor een 
open oog — en derhalve een open porte- 
monnaie — te hebben. Ook op dit ge
bied kunt u in 1969 (en volgende jaren) 
uw belangrijke medewerking verlenen. 
In de eerste plaats ontvangt de partij 
meer geld door meer leden. In de tweede 
plaats meer geld door aanpassing van 
uw contributie aan de kiesvereniging. U 
weet uit eigen ervaring, dat vele kos
ten nog steeds stijgen. Dat is uiteraard 
bij uw partij ook het geval. De hoogte 
van de contributies zal dus daarom al
leen al moeten stijgen, afgezien van de 
noodzaak om méér werk ter hand te ne
men dan tot dusver werd gedaan.
U wenst lid te zijn van een goede partij. 
Een partij, welke haar werk goed doet 
en voldoende werk doef!
Naast die noodzakelijke stijging van de 
normale jaarlijkse contributie aan uw 
kiesvereniging is nog meer geld nodig. 
Daarvoor zal in de komende maanden 
een nieuw fonds worden gevormd, 
waarvoor van u een bijdrage voor één 
keer zal worden gevraagd. Wij vertrou
wen, dat ook dit fonds goed zal wor
den gevuld in dit jaar 1969, waarin onze 
partij negentig jaar bestaat.

IEDER EN GEZAMENLIJK

Het is dus wel duidelijk, dat in 1969 veel 
werk wacht. Met hulp van ieder zal het 
wel weer gelukken. Het is goed ons 
voor te nemen als partij gezamenlijk ons 
best te doen.
Het doel is u bekend.

GETKON HANDELS- EN 
TRANSPORTONDERNEMING
Vierambachtenkade 6 - SPIJKENISSE 

Telefoon 01S80 - 2929 - 2876 
BINNENLANDSE EN 
LNTEilNATIONALE TRANSPORTEN 

PARTIJGOEDEREN, ZWAAR 
TRANSPORT VERHUIZINGEN

N. GRIFFIOEN & ZN.
B A A M B R U G G E

Thermoshell Huisbrandolie :
Dé B R A N D S T O F  VOOR UW 
CENTRALE VERWARMING

Bel direct J2949 - 263 (2 lijnen)

PARTIJ 
IN DE 

ETHER
Op donderdag, 26 dec. j.l., tweede 
kerstdag, sprak mr. A. B. Roosjen 
vice-voorzitter van de A.R:P. voor 
de radio.
Zijn onder werp was „E en  echo in 
de politiek” . Hieronder volgt een 
citaat uit deze toespraak. De com
plete tekst kunt u krijgen bij het
A.R. partijbureau, Dr. Kuyper
straat 3, Den Haag.

„Die liefde onder elkander dient ook tot 
uitdrukking te worden gebracht bij het 
leven in staat en maatschappij. Deze 
gedachte vind ik ook vertolkt, wanneer 
ik in het eerder geciteerde Interim rap
port lees: „de samenleving behoort zo 
te zijn ingericht, dat alle mensen hun 
rechtmatige levenskansen krijgen.

In het gebod van de naastenliefde uit 
het Evangelie ligt de medeverantwoor
delijkheid van de overheid en van ie
der mens voor de ander duidelijk ver
ankerd. Christus is de Heer door te die
nen. Zo behoort ook de overheid en ie
der mens zich dienstbaar te maken aan 
de ander en aan de samenleving als ge
heel.”

Mr. A. B. Roosjen

Daar mankeert nog wel het een en an
der aan, zult ge mogelijk opmerken. 
Daar ben ik het mee eens, maar juist 
daarom dienen allen, die van mening 
zijn dat het Evangelie een kracht tot 
heil en redding van deze wereld is, zo
veel als doenlijk is samen te werken. 
Het is ons pas nog min of meer verwe
ten dat de keuze van onze politieke ge
sprekspartners beïnvloed wordt door 
overeenstemming inzake het nastreven 
van een evangelische politiek.

Maar dan wijs ik op hetgeen dr. Berg
huis enige jaren geleden schreef: ,,Als 
iets in onze tijd duidelijk is geworden, 
dan is het wel dit, dat politiek maar 
niet is een zakelijke aangelegenheid, een 
kwestie van zakelijke beslissingen, maar 
dat beheersend zijn de achtergronden en 
de geestelijke krachten, welke haar 
richting bepalen.”

Dat zijn woorden naar mijn hart. „Onge
twijfeld schuilt er een gevaar in zich 
op deze wijze als beginselpartij te pre
senteren. De formulering en uitwerking 
van beginselen blijven het werk van 
mensen, die hun fouten en gebreken be
zitten. Daarom zullen wij ons werk ook 
nooit als onberispelijk mogen aandie-
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iferramers

Kort op elkaar heeft de president van de Nederland
se Bank enkele maatregelen genomen die de con
junctuur in een juistere koers moeten dringen.
Enige tijd geleden werd de officiële rente met een 
half procent verhoogd, tot vijf. Dat hield in, dat al
le credieten die door de banken (handels- en land- 
bouwbanken) worden verleend, duurder worden. 
Met de bedoeling de investeringen duurder te ma
ken en dus wat af te remmen.
Vlak voor het jaar 1969 is er nog een maatregel ge
troffen. De genoemde banken moeten hun kortlo
pende credieten (tot twee jaar) aan de private sec
tor beperken. De groei daarvan mag niet uitkomen 
boven 6 procent van een gemiddeld bedrag. Boven
dien is geadviseerd de langlopende credietverlening 
aan bet binnenland aan te passen aan de toeneming 
van hun spaargelden en termijndeposito’s. Tenslot
te mogen de banken aan de lagere overheden geen 
onbeperkt „kort crediet” leveren.
Dat betekent, dat met name de gemeenten gebonden 
blijven aan de oude norm in 1966 vastgesteld, be
houdens een geringe stijging van het bestaande plat
form (met vijf procent).

Het waarom

De president van de Nederlandse Bank — de wette
lijke hoeder van de waarde van de Nederlandse gul
den — is op grond van, alleen nog aan hem bekende 
feiten, van oordeel dat er gevaar bestaat van een 
hernieuwd optreden van conjunctuurspanningen. 
Daarnaast is er een weinig bevredigende ontwikke
ling van de betalingsbalans. Het schijnt de bedoeling 
te zijn, — de verstrekte informaties zijn zeer schaars 
— d.m.v. dit samenstel van maatregelen de binnen
landse „liquiditeit” (het totaal in omloop zijnde 
„geld”) vast te prikken op de groei van het nationa
le inkomen. Dit nationale inkomen is op zijn beurt 
gegrond op de groei van de nationale produktie. 
Met andere woorden: naar de mening van de presi
dent van de bank zullen de loonkosten in Nederland 
in 1969 sterker stijgen dan de produktiviteit. Als dat 
zo zou zijn, wordt daarmee de inflatie aangewakkerd, 
met het gevolg dat de Nederlandse concurrentiepo
sitie t.o.v. het buitenland verzwakt, zodat het spook 
van de werkloosheid opnieuw zou opdoemen. De 
achtergrond van deze maatregelen is dus kennelijk 
te vinden in het feit dat de gevaren voor de gulden 
gezocht moeten worden in de binnenlandse situatie.

Meer informatie

De maatregelen door de president van de Neder
landse Bank genomen, zijn globale beslissingen. 
Zij hebben dus geen algemene werking. Dat kan ook 
niet anders, met alle bezwaren van dien.
Eén van de bezwaren is, dat door deze maatregelen 
alleen getroffen worden de kredieten die door een 
bank worden verleend. De mogelijkheden van con
currentievervalsing zitten er dik in. Wij denken 
aan de leaslngcontracten, activiteiten van buiten
landse banken en kredietverlening van niet-ban- 
ken.
Een ander bezwaar is dat er geen enkele selectie
mogelijkheid aanwezig is. Kredieten die bijvoor
beeld de werkgelegenheid bevorderen kunnen wor
den afgeremd, terwijl een sterke kredietnemer toch 
de consumptie kan bevorderen.
Het zou daarom wel eens nodig kunnen zijn, dat de 
minister van Financiën — c.q. het kabinet — aan
vullende maatregelen zal moeten treffen om even
tuele nadelige gevolgen op te vangen.
Overigens is de motivering van deze beslissingen 
niet alleen bijzonder vaag, maar wijst kennelijk 
naar een toekomstige niet aanvaardbare ontwikke
ling.
Het zijn naar het ons voorlopig voorkomt, preven-

TELEURSTELLING
ZELDEN is een wetsontwerp, dat het in de 

Tweede Kamer met een flinke meerder
heid had gehaald, zo als een baksteen gevallen 
als het ontwerp tot invordering van een bij
drage van hen, die ondanks hun inkomen van 
meer dan 15.000 gulden per jaar toch in een 
woningwetwoning wonen, en dus gedeeltelijk 
op kosten van het Rijk. Want de woningwet
woningen worden beneden de kostprijs ver
huurd.

Op zich zelf is dat billijk. Het is de bedoeling van 
de woningwet. Die woningwet is een voorbeeld 
van sociale wetgeving. Zij wil de krotopruiming 
bevorderen en er tegelijk voor zorgen — want het 
ene sluit het andere in — dat er \voningen, nieuwe en 
behoorlijke woningen, beschikbaar komen voor 
hen, die anders op een slechte woning zouden zijn 
aangewezen. Maar nu wonen er honderdduizend 
gezinnen met een inkomen van 15.000 gulden en 
meer in zo’n woningwetwoning en profiteren dus 
van een wet tegen 'de bedoeling van die wet in.

D ,E bedoeling was dat deze honderdduizend ge
zinnen voortaan een extra bijdrage zouden

tieve maatregelen, die proberen bij voorbaat de con
junctuur af te koelen voor het kwaad in vollere 
omvang zich laten voelen.
Op zichzelf is dat te waarderen. Een gewaarschuwd 
man telt voor twee, zegt het spreekwoord en niet 
ten onrechte.
Maar zekerheid hieromtrent is er niet. In dat ver
band lijkt bet ons noodzakelijk dat de minister van 
Financiën in elk geval duidelijk maakt, op grond 
van concrete cijfers, waarom er een noodzaak be
stond tot deze globale maatregelen. Opening van 
zaken m.b.t. het verloop van de kredietverlening 
over 1968 en de stand van nu, zou in elk geval ge
wenst zijn.
Openheid is — wil het vertrouwen gevoed kunnen 
worden — ook hier een belangrijke zaak. Temeer 
omdat alle betrokkenen in onze nationale economie 
hierbij een wezenlijk belang hebben.

Reis om de maan

Mensen op aarde heben de oversteek naar een ander 
hemellichaam aangedurfd.
Wij hebben vla een kleine televisiecamera vanuit 
het ruimteschip op onze aardse televisietoestellen 
een blik geworpen op het maanlandschap — dat 
woest en ledig was.
Het menselijk kunnen en het menselijk aanpas
singsvermogen is opnieuw groter gebleken dan v.oor 
mogelijk was gehouden. Misschien mag worden ge
zegd dat deze maanverkenning op een hoogte van 
ruim 100 kilometer beschouwd mag worden als één 
van de historische momenten in de ontwikkeling 
van het menselijk ras.
Dat wij niet zonder meer behoeven te huiveren 
over deze ontwikkeling is dus ook gebleken uit de 
reactie van de drie astronauten. Het gebed van een 
hunner èn het doen weerklinken in de ruimte van 
het woord des Heren over de schepping Gods in den 
beginne, bevestigt dit.
God blijft de Heer der Schepping — hoe knap de 
mens ook wordt.

DOOR H. ALGRA
moeten betalen, maar als zij een ander huis be
trokken en dus een huis ruim maakten voor iemand 
waarvoor het bestemd was, dan kregen zij die 
bijdrage terug over de laatste twee jaar. Zij had
den dus allemaal twee jaar de tijd, om naar iets 
anders rond te zien. Minister Schut verwachtte, dat 
deze wet er toe zou leiden, dat de doorstroming 
zou worden bevorderd en dat de bouw van wonin
gen voor deze gezinnen met meer dan 15.000 gulden 
per jaar aan inkomen, een stimulans zou krijgen. 
Het wetsontwerp was niet van minister Schut 
afkomstig. Het was — maar in stenger vorm — 
ingediend door minister Bogaers, van het kabinet 
Cals. Het is bekend, dat niettemin de P.P.R. in de 
Tweede Kamer tegen stemde. Maar in de Eerste 
Kamer stemden allen tegen — op drie na, twee 
leden van de A.R. fractie en één van de K.V.P.!

TEDEREEN was er voor, dat de doorstroming zou 
worden bevorderd. Iedereen vond het onjuist, 

dat er zoveel gezinnen in woningwetwoningen za
ten, die er niet in hóórden. Sommigen verklaarden, 
dat de maatregel, toch niet zou helpen, want wie 
goed zat in een woningwetwoning, zou deze toe
slag op de koop toe nemen en bovendien — er 
waren geen andere woningen beschikbaar.
Dat laatste is in een aantal gevallen waar. Maar 
als men de zaak verder scheef laat groeien zoals 
het nu al een ergerlijke wangroei is geworden, dan 
kómen die andere woningen ook niet beschikbaar. 
Algemeen was men het er over eens, dat het wets
ontwerp onvolkomenheden bevatte. De minister 
stemde dat toe; hij wees zelf twee onvolkomen
heden aan, die hij zou willen verbeteren door een 
aanvullend wetje

/^VERIGENS moet worden gezegd, dat minister 
Schut het wetsontwerp met verve en met over

tuiging verdedigde. De heer Kraayvanger, de 
woordvoerder van de KVP, zelf een tegenstander, 
bracht hem met nadruk hulde voor die verdediging. 
Voor zó’n verdediging, terwijl ook de minister wist, 
dat het in Eerste Kamer een verloren zaak was, 
waarvoor hij streed.
Plet moeilijke is, dat er niets gedaan zal worden 
aan deze scheef gelopen situatie.
De liberalen stonden op het standpunt, dat de 
huurliberalisatie, die naar hun mening overal 
moest worden doorgevoerd, vanzelf de zaak in orde 
zou maken. Socialisten zouden wel voor een hef
fing zijn, als er ook de huren bij werden betrokken, 
de lage huren van woningen, waartoe het Rijk geen 
cent-had bijgedragen. Anderen verwachtten het 
een en ander van doorstromingsmaatregelen, zoals 
die er al waren, maar de minister verklaarde, dat 
minstens de helft dor gementen daar nie+f; tnee 
deden.

"NTIEMAND heeft een duidelijk alternatief gebo- 
-*■ den, waar een meerderheid achter zou staan. 
Wanneer minister Schut een andere maatregel zou 
ontwerpen, dan is het zéér de 'vraag, of die in de 
ogen van de Eerste Kamer genade zou vinden. 
Stel, dat de Tweede Kamer zich er mee verenigde. 
Door degenen, die de voorg'estelde heffing zouden 
moeten betalen, is druk geageerd tegen het ont
werp. De adresseji stapelden zich op. De betrok- 
kennen kunnen tevreden zijn.
En — minister V/itteveen zal moeten nagaan, hoe 
het gat in zijn begroting, dat door verwerping van 
dit wetsvoorstel, ongeveer 40 miljoen groter wordt, 
moet v'orden gedicht.
Daar zullen wij wel nader van horen.

GIDS VOOR
OORLOGSSLA GHTOFFERS
GIDS VOOR DE SLACHTOFFERS 
VAN DE OORLOG 1940-1945, uit
gegeven door de Voorlichtings
dienst van het Mmisterie van Cul
tuur, Recreatie en Maatschappelijk 
Werk, Steenvoordelaan 3'̂ 0 te Rijs
wijk Z.H.
De Gids omvat 22 pagina’s en is 
voor belanghebbenden gratis ver
krijgbaar bij genoemd ministerie.

In verband met de nieuwe bepalingen 
in de Rijksgroepsregeling Oorlogsslacht
offers 1940-1945 heeft het ministerie 
deze publikatie het licht doen zien.
De nieuwe bepalingen houden een uit
breiding van de bestaande voorzienin
gen voor slachtoffers van vervolging uit 
de Tweede Wereldoorlog in. Het gaat 
hierbij om hen, die tijdens de bezetting 
van Nederland of het voormalig Neder

lands-Indië door de bezettende machten 
om redenen van ras, geloof of wereld
beschouwing gevangen zijn gezet in con
centratiekampen e.d. of zich daaraan 
hebben onttrokken door onderduiken. 
De uitbreiding maakt het o.m. moge
lijk ten aanzien van de vervolgings- 
slachtoffers een soepeler beleid te voe
ren met betrekking tot de vaststelling 
van het oorzakelijk verband tussen de 
invaliditeit of — als het om nagelaten 
betrekkingen gaat — tussen het over
lijden en de vervolging.
In het voorwoord op genoemde brochure 
wordt geconstateerd, dat bij een deel 
van de oorlogsslachtoffers behoefte be
staat aan voorlichting met betrekking 
tot hun aanspraken of getroffen over
heidsvoorzieningen in verband hiermee. 
Er zijn nogal wat verschillende regelin
gen en in de diverse regelingen zijn in 
de loop van de tijd tal van wijzigingen

aangebracht.
De Rijksgroepsregeling Oorlogsslacht
offers 1940-1945 is van toepassing op 
alle burger-oorlogsslachtoffers.
Dus: iedere Nederlander, die in verband 
met de oorlog of de oorlogsomstandig
heden invalide is geworden en daardoor 
niet meer door arbeid in zijn bestaan 
kan voorzien, kan aanspraak maken op 
uitkeringen voor het bestaan en/of op . 
gehele of gedeeltelijke vergoeding van 
kosten die met de oorlog of de oorlogs
omstandigheden verband houden. Over 
deze Rijksgroepsregeling Oorlogsslacht
offers 1940-1945 wordt in de brochure 
een uiteenzetting gegeven (op wie van 
toepassing; wanneer recht op uitkering, 
de uitkering, aftrekbepalingen, bezit van 
vermogen enz.).
Ook bevat de brochure een uiteenzet
ting over „Aanvullende voorzieningen 
voor vervolgden” en over de „Algemene 
Oorlogsongevallenregeling Indonesië 
(A.O.R.)”.
Er zijn ook een aantal bijzondere voor
zieningen getroffen, d.w.z. wettelijke 
regelingen voor afzonderlijke groepen 
van oorlogsslachtoffers.

Deze regelingen gelden voor hen — of 
voor hun nagelaten betrekkingen — die 
de vijand in actieve zin afbreuk hebben 
gedaan.
De brochure schenkt dan ook aandacht 
aan de „Wet Buitengewoon Pensioen 
1940-1945” aan de „Bijzondere Uitke
ringen op de voet van de „Wet Buiten
gewoon Pensioen 1940-1945” en aan de 
,,Wet Buitengewoon Zeelieden-oorlogs
slachtoffers” .
Wij geloven, dat kennisname van deze 
brochure voor velen van belang kan 
zijn. Temeer daar aan het slot van het 
„voorwoord” tot deze brochure is ver
klaard: „Het verschijnen nü van deze 
brochure — 23 jaren na de oorlog — 
vindt zijn verklaring mede hierin, dat 
nog steed.s aanvragen om pensioen of 
uitkering worden ontvangen van perso
nen, die tijdens de bezettin.g van Ne
derland en het voormalig Nederlancls- 
Indië langdurig en veelal onder psy- 
chisch-belastende omstandigheden heb
ben geleden van vervolging door ver
blijf in concentratiekamp of anderszins. 
Dit overzicht kan dus ook voor hen van 
betekenis zijn!
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HET NIJVERHEIDSONDERWIJS

IS BEROEPSOPLEIDING 
BELANGRIJK
VOOR EEN MEISJE?

In bovengenoemde opleidingen worden 
de meisjes hier grondig op voorbereid, 
zelfs houden de scholen zich van tijd tot 
tijd bezig met bijscholingscursussen 
voor diegenen die eenmaal in het be
roep werkzaam zijn.

SCHEMA VAN STRUCTUUR
Hoe wordt men lerares bij het LHNO en 
MHNO?
Voor toelating tot de leraresopleiding, 
waarvan de akten aangeduid worden 
als N.-akten zijn momenteel 3 mogelijk
heden:

a. Vorniingsklas
b. HAVO-diploma
c. 3-jarige vooropleiding hoger beroeps

onderwijs.
Wat wil lerares zijn zeggen? Uiteraard 
moet de lerares beschikken over een 
grote dosis vakkennis, allerlei technie
ken beheersen en pedagogisch en didac
tisch geschoold zijn. Dit is nodig om in 
onze snel veranderende samenleving

T^et plezier heb ik de uitnodiging 
 ̂ ^ van de redactie aangenomen 

iets te vertellen over het Nijver
heidsonderwijs voor meisjes.
Waar staat dit nijverheidsonder
wijs voor meisjes, gezien in de to
tale organisatie van het onderwijs 
in Nederland?
Het nijverheidsonderwijs als vrij 
jonge tak in ons onderwijssysteem 
tracht de ontwikkeling ook op 
maatschappelijk gebied bij te hou
den en aan de vraag van de maat
schappij te voldoen.
Daardoor kwamen b.v. de opleidin
gen: oriëntering verzorgende be
roepen, inrichtingsassistente en 
adspirant-diëtiste tot stand.
Bij het nijverheidsonderwijs kun je 
terecht op iedere leeftijd (na het 
basis-onderwijs) en met iedere 
vooropleiding.

De vraag is: is het voor een meisje be
langrijk een beroepsopleiding te heb
ben gehad?
Ik ben overtuigd van ja!!!
Gezien de toenemende deelname van 
de vrouw aan het arbeidsproces wordt 
een goede beroepsscholing voor meisjes 
steeds meer noodzakelijk. Dit geldt 
uiteraard in de eerste plaats voor de 
werkende ongehuwde vrouwen, alsook 
voor die gehuwde vrouwen die in welke 
fase van hun huwelijk een bepaald be
roep ambiëren.
Een gedegen kennis voor dit beroep 
komt niet alleen de uitoefening daar
van ten goede, maar verhoogt ook de 
arbeidsvreugde die men er aan kan be
leven.

SPIN AZIË-ACADEMIE
Wordt de aandacht alleen op dat beroep 
gericht? Juist op de nijverheidsschool 
wordt naast de specifieke beroepsvak
ken veel aandacht besteed aan de alge
mene vorming.
Door de naam huishoudschool (voor 
sommigen misschien Spinazie-academie) 
worden velen afgeschrikt, omdat de me
ning heerst dat men er niet meer dan 
wat naaien, koken, poetsen en wassen, 
leert.
En daarvoor hoef je toch echt niet naar 
school te gaan! (Maar waarom eigenlijk 
niet?)
Pas als men verneemt dat vakken als 
scheikunde, biologie, maatschappelijk in
zicht, esthetische vorming en expressie 
gegeven worden, is men verbaasd en er 
groeit enig respect!
Dat ook de moderne talen aandacht krij
gen is vaak maar nauwelijks bekend.
In het bijzonder het christelijk nijver
heidsonderwijs voor meisjes heeft steeds 
een groot aandeel gehad in het opleiden 
van nuttige leden van de maatschappij.

Veel vragen die in het dagelijks leven 
opkomen, worden in de lessen behan
deld b.v.:
— Waarom betaal ik belasting?
•— Hoe besteed ik mijn geld het beste?
— Hoe funetioneert een democratie?
— Wat houdt de sociale verzekering in?

MOGELIJKHEDEN
Maar laten we nu eens de vele moge
lijkheden bekijken die het nijverheids
onderwijs ons biedt.
In 1967 volgden 138.640 meisjes een 
opleiding aan een nijverheidsschool, 
terwijl bij het Lager Nijverheidsonder
wijs voor meisjes (LHNO) 106.000 waren 
Ingeschreven.

Dus 32.600 leerlingen volgenden een 
vervolgopleiding.
Wat houdt het lager nijverheidsonder
wijs (LHNO) in? Dit lager nijverheids
onderwijs begint zoals alle voortgezette 
opleidingen met de brugklas, waarna 
nog 2 jaar volgen.
Naast het algemeen voortgezet onder
wijs, wordt er in dit jaar tevens onder
richt in een moderne taal gegeven; 
ook de zogenaamde expressievakken 
zijn in het lesprogramma opgenomen, 
hetgeen de opleiding meer van deze tijd 
maakt.
Gezien de speelse leeftijd van de leer
lingen wordt er speciaal aandacht ge-- 
schonken aan de „techniek van het stu
deren”, om bij ieder van de leerlingen 

. een maximaal resultaat van haar aanleg 
te bereiken.
Het doel van deze brugklas is, om te 
zien voor welke richting de leerling het 
meest geschikt is, nl. de theoretisch of de 
praktische.
Voor die meisjes die niet klassikaal mee
kunnen bestaat het Individueel Huis
houd- en nijverheidsonderwijs (IHNO), 
eveneens een 3-jarige opleiding.
Wat is er mogelijk na het LHNO? Na 
het LHNO bestaat de mogelijkheid tot 
doorstroming naar het Middelbaar Huis
houd en Nijverheidsonderwijs (MHNO). 
Hieronder vallen opleidingen die leiden 
tot een bepaald beroep, zoals:
— inrichtingsassistente
— coupeuse
— kinderverzorgster.
Ook zijn er die een vooropleiding geven
b.v.:
- -  oriëntering verzorgende beroepen
— vooropleiding hoger beroepsonder

wijs.

MIDDELBAAR
Wij zijn er nu van uit gegaan dat men 
na het basis-onderwijs meteen de nij
verheidsschool bezoekt. Via andere op
leidingen van de Mammoetwet kan men 
echter ook tot bovenstaande beroeps
opleidingen komen, b.v. met 3-jarige 
MAVO heeft het meisje toegang tot het 
MHNO.
En met 4-jarige MAVO? Met deze ba
sis kan de leerling terecht in de op
leiding van apothekersassistente (2 jaar) 
of anders in een 1-jarige „vormings- 
klas”. Deze vormingsklas is van grote 
waarde voor elk meisje, op wat voor 
plaats zij ook in de maatschappij terecht 
komt. Naast algemene en esthetische 
vorming wordt veel aandacht besteed 
aan home-making.
Welke mogelijkheden bestaan er met 
5-jarig HAVO-diploma? Deze meisjes 
kunnen behalve bij de laatstgenoemde 
2 opleidingen ook geplaatst worden bij 
het Hoger Huishoud en Nijverheidson
derwijs (HHNO). Eveneens met de voor
opleiding hoger'beroepsonderwijs is toe
gang mogelijk tot het HHNO.
Wat omvat dit HHNO?
— de opleiding huishoudkundige voor 

inrichtingen
— de opleiding voor adspirant-diëtiste 

en diëtiste.
Voor deze specifiek vrouwelijke beroe
pen wordt een bi'ede belangstelling ge
elst. De huidige economische situatie 
met zijn grote variatie in vraag en aan
bod en de voortgaande ontwikkeling 
van de voeding, maken een degelijke 
opleiding en vakkennis van groot be
lang.
Het is een bekend feit, dat bij veel func
ties de verantwoordelijkheden toenemen 
en zeker als het gaat om functies waar
in men te maken krijgt met patiënten 
en personeelsbeleid.

VAN EEN 
MEDEWERKSTER

haar toekomstige leerlingen te kunnen 
begeleiden in de door hen gekozen op
leidingen. Ook na het behalen van de 
akte zal de lerares steeds bijgeschoold 
moeten worden.
Naar gelang haar belangstelling en ta
lenten zijn er diverse mogelijkheden:

a. lerares Na
o.a. technieken van het vervaardigen 
van kleding, kostuumgeschiedenis, 
textiel, expressievakken.

b. lerares Nd
o.a. handwerktechnieken, bordschet- 
sen, illustratief tekenen, meetkunde, 
kunstgeschiedenis, kleurenleer.

c. lerares Ns
o.a. esthetische waarden, heraldiek 
en kleurenleer, kunstnaaldwerk, te
kenen.

d. lerares N XII
o.a. zorg voor de gezondheid, kleding, 
woning en voeding, (praktijk en theo
rie) scheikunde, natuurkunde, biolo
gie, anatomie en fysiologie.

e. lerares N XX
o.a. opvoedkunde en psychologie, 
kindermuziek en kinderspelen, han
denarbeid, plant- en dierkunde.

f. lerares N XXI
o.a. praktijk land en tuinbouw, schei
en natuurkunde, plant- en dierkunde.

In al deze opleidingen wordt tevens on
derricht gegeven in: Nederlands en mo
derne taal, gezondheidszorg en EHBO, 
maatschappelijk inzicht, levensvragen en 
lichamelijke opvoeding.
De duur van deze opleidingen is: 4 jaar. 
De mogelijkheid bestaat om na genoem
de leraresopleidingen de studie te vol
gen tot lerares bij het hoger beroeps
onderwijs.

Gezien de brede basis van bovenge
noemde opleidingen zal de bezitster van 
een N-akte in de eerste plaats geschikt 
zijn om les te geven aan diverse scho
len, maar daarnaast staat de mogelijk
heid open een functie te bekleden bij de 
voorlichting of in het bedrijfsleven.

DIENENDE FUNCTIE

Uit het bovenstaande is duidelijk ge
bleken dat men op iedere leeftijd en 
met iedere vooropleiding terecht kan bij 
het nijverheidsonderwijs.
■Voor u, lezer, duizelt het misschien met 
zoveel mogelijkheden. Degenen die er 
meer van willen weten kunnen verdere 
informaties inwinnen bij de directies 
van de nijverheidsscholen of bij de bu
reaus voor beroepskeuze.
Ik hoop dat ik met dit artikel een goed 
beeld heb gegeven van de waarde van 
het nijverheidsonderwijs voor meisjes. 
Bij het christelijk onderwijs zal altijd 
sterk de nadruk liggen op de dienende 
functie, terwijl voor alle bovengenoem
de beroepen waarbij juist het contact 
met diverse groeperingen van mensen 
zo belangrijk is, de vorming daartoe van 
eminent belang blijft.

LERARES NO.

G. VOGLER & CO.
(FIRMANT W. A. FIBBE)

Mauritsweg 49 - BOTTERDAM 
Telefoon 010 13.78-78 / 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton
GRONDSTOFFEN
voor de steen- en keramische industrie
WEGENBOUWMATERIALEN

Verkouden? Griep?
Dat is vervelend. Maar gelukkig Is 
er NISYLEN, hèt middel ter be
strijding van verkoudheid en griep.

NISYLEN
een plantaardig preparaat van dr. 
Willmar Schwabe N.V. Zaandam.
Uw apotheker of drogist heeft het.
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Om kansen te kunnen grijpen in nieuwe 
winkelcentra is geld nodig.

I^E  A.R. Partij wil ook in de 
”  structureel veranderende orga
nisatie van de maatschappij, waar
in het accent op grotere eénheden 
komt te liggen, de privaatonderne- 
ming-op-kleinere-schaal gehand
haafd zien, aldus het Program van 
Actie 1967 -1971.
In het urgentieprogramma worden 
diverse aspecten en factoren naar 
voren gebracht, die het bereiken 
van deze doelstelling mogelijk ma
ken of verbeteren.

Zo wordt er uitvoerig stil gestaan bij de 
mogelijkheid en dus de taak die de 
Stichting Ontwikkeling en Sanering 
voor het Midden- en Kleinbedrijf hier 
kan hebben. Ook wordt gewezen op het 
feit, dat een ander grondprijsbeleid 
voor nieuwe winkelcentra de kansen 
voor het midden- en kleinbedrijf kan 
vergroten, etc.
Onder punt 4 wordt de factor crediet- 
verlening naar voren gebracht. Het is 
maar een kleine paragraaf, maar daar
om niet minder belangrijk dan de 
andere. Aan deze factor nu zal hier
onder enige nadere aandacht gegeven 
worden en dan in het bijzonder waar 
het gaat om de z.g.n, garantie-crediet- 
verlening.
Het midden- en kleinbedrijf heeft voor 
wat zijn financieringsvraagstuk betreft 
met diverse handicaps te maken. Voor 
de doorsnee belegger is dit type bedrijf 
niet interessant; het is klein of middel
groot, weshalve het om bescheiden be
dragen gaat; de bedrijfsvoering is in 
het algemeen sterk gebonden aan één 
persoon, namelijk die van de onderne
mer; de continuïteit is niet altijd ge
waarborgd; qua rentabiliteit doen zich 
de meest uiteenlopende situaties en 
wisselingen voor. De nominale bedragen, 
die uit ingehouden winsten ter tafel 
komen en gebruikt kunnen worden vóór 
expansie, zijn in de regel slechts vol
doende, wanneer het om een zeer gelei
delijke expansie gaat.

GELD NODIG
Om echter te kunnen meekomen met de 
snelle technische ontwikkeling óf om 
kansen in nieuwe winkelcentra te kun
nen grijpen óf meer in het algemeen 
gesteld, om in het proces van schaal
vergroting de boot niet te missen, is 
vaak veel geld nodig. Alsdan schieten 
menigmaal de eigen middelen tekort. 
Wanneer er dan maar voldoende ban- 
kabele zekerheden aanwezig zouden zijn 
zo zou het financieringsprobleem langs 
de normale credietkanalen kunnen 
worden opgelost. Zulke zekerheden zijn 
er echter in de regel niet en dan komen 
daar de hierboven genoemde „eigenaar
digheden” nog bij.
Om toch het midden- en kleinbedrijf in 
zijn financieringsbehoeften tegemoet te 
kunnen komen, is in de loop der jaren 
een hele reeks z.g.n. garantie-credieten 
in het leven geroepen.
Voor deze credieten is de Staat (soms 
samen met het bedrijfsleven) garant 
voor rente en aflossing jegens de finan
cier. Behoudens enige uitzonderingen 
is als financier aangewezen, de Neder- 
landsche Middenstandsbank N.V.
Dat er niet één, maar een gehele scala 
van garantie-credieten bestaat, vindt 
zijn oorzaak in het volgende.
Al naar gelang in een bepaalde periode 
het midden- en kleinbedrijf zich voor 
een op de voorgrond tredende crediet-

FINANCIERING MIDDEN- EN KLEINBEDRIJF

ONTWIKKELINGS- 
CREDIET MOET 
VERRUIMD V/ORDEN
behoefte zag gesteld, werd met het oog 
daarop het stelsel van garantie-credie
ten uitgebreid of gecorrigeerd. Aldus is 
een heel assortiment van credietvormen 
voor met name genoemde doeleinden 
en met daarvoor passende procedures 
ontstaan, dat in de praktijk over het 
algemeen heel goed functioneert.

BEDRIJFSONTWIKKE-
LINGSCREDIET
De jongste credietvorm nu, is het zo
genaamde bedrijfsontwikkelingscrediet. 
In het kader van de ontwikkelingshulp, 
zoals deze door de Stichting Ontwikke
ling en Sanering voor het Midden- en 
Kleinbedrijf gegeven dient te worden, 
deed zich namelijk de behoefte aan een 
nieuwe credietvorm sterk gevoelen. Te 
verwachten viel namelijk, en zulks is 
inmiddels ook het geval gebleken, dat de 
gegadigden voor ontwikkelingshuip in 
de regel niet tot de sterkste categorie 
van de ondernemers in het midden- en 
kleinbedrijf behoren. Dit komt door de 
enge grenzen van het. toegestane inko
mensniveau w'aarboven men niet meer 
voor ontwikkelingshulp in aanmerking 
komt (fiscaal inkomen uit de ontwik
kelingshulp mag de laatste drie jaar 
gemiddeld maximaal ƒ 15.000 zijn).
Per definitie zijn de gegadigden achter
gebleven bij de snelle ontwikkeling. In 
de meeste gevallen hebben zij behoefte 
aan krediet om de achterstand in te ha
len of althans op een nog acceptabel ni
veau werkzaam te kunnen blijven. In 
de voorgaande tijd nu, is menigmaal 
ernstig op het eigen kapitaal ingeteerd. 
Om in beginsel voon crediet alsnog in 
aanmerking te komen, is dan ook het 
percentage aan eigen kapitaal, dat nog 
aanwezig moet zijn ten opzichte van de 
noodzakelijke totale investering (oud 
plus nieuw) laag gesteld, t.w. op slechts 
5.
Wanneer in het urgentieprogramma ge
steld wordt, dat het ontwikkelingscre- 
diet verruimd dient te worden, slaat dit 
niet op het vereiste eigen kapitaal, dat 
minimaal aanwezig moet zijn, maar wel 
op de enge grens van het inkomensni
veau. Deze grens zou minstens op 
ƒ 25.000 gesteld moeten worden om een 
meer perspectieven biedende categorie 
van ondernemers met dit speciale cre
diet van dienst te kunnen zijn. Men zou 
zich zelf kunnen afvragen, waarom men 
de inkomenslimiet niet geheel zou los
laten, zoals gebeurd is voor diverse ont
wikkelingsgebieden (Friesland, Gronin
gen, Drenthe etc.) en voor de branche

van de handel in vaste brandstoffen. 
Op nog een paar andere aspecten van 
het bedrijfsontwikkelingscrediet dient 
te worden gewezen om te kunnen be
grijpen waarom verruiming wordt be
pleit en urgent wordt geacht.

Het tekort aan eigen kapitaal is een 
voor het gehele bedrijfsleven structu
reel verschijnsel, maar toch wel in het 
bijzonder voor het midden- en klein
bedrijf. Naar verhouding is van de winst 
een groter deel nodig voor de consump
tieve sfeer en het treffen van eigen so
ciale voorzieningen, zodat er voor het 
bijblijven, het mee kunnen groeien en 
het expanderen te weinig gereserveerd 
kan worden.
In verband hiermede is punt 7 van het 
urgentieprogramma, dat verlichting van 
de fiscale druk voor het midden- en 
kleinbedrijf bepleit, even actueel als ur
gent.

HARD NODIG
Het bedrijfsontwikkelingscrediet heeft 
een maximale looptijd die langer is dan 
de andere garantie-credieten, namelijk 
twintig jaar èn het is risicodragend. Het 
is bij een deconfiture achtergesteld bij 
andere credieten ofwel post concurrent. 
Dit soort geld heeft het midden- en 
kleinbedrijf ontzettend hard nodig. 
Daarom is het onjuist, dat het slechts 
is weggelegd voor een zo nauw om
grensde categorie van ondernemers. 
Voorts dient bedacht, dat deze crediet
vorm het karakter draagt van een z.g.n. 
basis-crediet. D.w.z., dat het op het 
ogenblik slechts bij hoge uitzondering 
de gehele credietbehoefte kan dekken. 
Het mag namelijk slechts fungeren als 
aanvulling op het eigen kapitaal tot dat 
30 "/o van de totale investering na cre- 
dietverlening is bereikt. In de overige 
70 Vo moet dan langs andere weg wor
den voorzien, via leverancierscrediet of 
andere garantie-credieten e.d.
Om niet duidelijke redenen is de proce
dure van het bedrijfsontwikkelingscre
diet een geheel andere dan van de ove
rige garantie-credieten, wat de zaak er 
niet eenvoudiger op maakt en van de
gene die zich tot de Stichting Ontwik
keling en Sanering om crediet wenden, 
veel en soms te veel geduld vergt.
Het is te bertreuren, dat een nieuwe 
credietvorm, die op zichzelf zoveel goede 
kansen heeft, een zo beperkte actiera
dius heeft, onderworpen is aan een in
gewikkelde procedure en aldus in zijn 
toepassingsmogelijkheden zo beperkt

blijkt, dat er bijkans van frustratie ge
sproken kan worden.

AFLOSSING SOEPELER
Nog een enkel woord over de opmerking 
in het urgentieprogramma, dat de af
lossingen op alle gegarandeerde credie
ten zouden moeten kunnen worden ver
soepeld.
Het gaat hier om een ingewikkelde ma
terie met veel aspecten, waarvan slechts 
een enkele hier kan worden genoemd. 
Aan de gehele garantie-credietverlening 
liggen maatschappelijke oogmerken ten 
grondslag. Deze oogmerken worden na
gestreefd met toepasing van een econo
misch medium, namelijk dat van cre- 
dietverlening. Voor zover het beleid ter
zake aan stichtingen is opgedragen, is 
een evenwicht tussen de maatschappe-
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lijke oogmerken en de economische de
siderata het best gewaarborgd.
Door geen strakke aflossingsschema’s te 
hanteren, maar de aflossingsverplich
tingen af te stemmen op de te verwach
ten aflossingscapaciteit en op de speci
fieke situatie, waarin het bedrijf ver
keert, kan een op maat gesneden cre- 
dietverlening worden bereikt welke voor 
het betrokken bedrijf dus de meest pas
sende is.
Daarbij moet er o.m. rekening mee wor
den gehouden dat er voor de onderne
mer een zekere aanlooptijd nodig is om 
zich aan de met behulp van het crediet 
geschapen nieuwe situatie aan te pas
sen. Bovendien moet worden bedacht, 
dat, wanneer namelijk alle vrijkomende 
liquiditeiten (uit winst en afschrijvin
gen) moeten dienen om het crediet in 
de korste keren terug betalen er voor 
de ondernemer te weinig armslag over
blijft en de, o.a. in het licht van de 
schaalvergroting gewenste expansie 
wordt belemmerd.

Wat ook gebeurt, is dat zodra vervan
ging moet plaats vinden, weer opnieuw 
crediet moet worden gevraagd. M.a.w. 
men komt bij een strak aflossingssche- 
ma maar zeer moeilijk ooit weer uit de 
sfeer van het bankcrediet. Het is goed, 
dat in het urgentieprogramma voor dit 
aspect nog eens nadrukkelijk de aan
dacht wordt gevraagd.

Telecommunicatie Industrie 
RADIO BiCKER NV
EXPERTS CP HET GEBIED VAN 
SCHEEPSELEKTRONTCA

• Scheepsradiotelefoons
• Echoloden
• Radar
• Marifoons
• Automatische piloten
• Alarmsystemen

Dijnsciburgerlaan 1 - Zeist - Postbus 75 
Telefoon 03404 - 13511
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VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

VERTROUWENSADRESSEN 
EIGEN KRING IN

FRIESLAND

HOTEL ,,DE KROON"
SOPHIALAAN -  LEEUWARDEN  

Telefoon 24467-24468

Uw adres voor recepties en partijen.

N.V. BOUWMATERIALENHANDEL

v.h. Firma J. Haitsma
Kanaalweg 14, HARLINGEN. Tel. 05178 - 3541 (8 lijnen)

AANNEMERSBEDRIJF
BETONFABRIEK

BOUWMATERIALENHANDEL

DOUMA'S IJZERHANDEL n.v.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK - Tel. 5150 - 4444

Staaf-, band- en plaatijzer 
T- en U-balken - Betonijzer

GEREEDSCHAPPEN
EN MACHINES VOOR METAALBEWERKING

OFFSETDRUKKERIJ
FLACH N.V. showcards

verpakkingen

L E E U W A R D E R W E G  31-35 — S N E E K

Alle textielgoederen, 
bedden, dekens, 
matrassen, complete 
woninginrichting

Grootzand 14 - 38 - 42, SNEEK - Midstraat 114, JOURE

Firma Gebr. Slump Brandstoffenhandei
Lemmer Nagele - Telefoon 05276 - 2460 

Lemmer Straatweg 2 - Telefoon 05146 - 1564 b.g.g. 1307
ANNEX HAARDEN, KACHELS EN 
KOOKAPPARATEN VOOR KOLEN,

OLIE EN GASVERWARMING
Deskundige voorlichting Vakkundige aansluiting

RIVEL
Fabriek van RIJWIELEN 
en AUTOPEDS
S U E H U I S T E R V E E N
Telefoon 05124 - 1545

N.V. Aannemingsbedrijf F.G.D.
v/h  g e b r ; v i s s e r

Nieuwbouw en onderhoudswerken 
R O N D W E G  1 7 -  D O K K U M
_________Telefoon 05190-3341-3342 b.g.g. 2534

presenteert
europese

„FO H T EX ”
herenmode

BEDDENMAGAZIJN
J A N  H A R M S

voor GEZONDE slaap
Onze specialiteit:
DE B E T E R E  B E D D E N  EN D E K E N S

Vlasstraat 36, Dokkum, tel. 2765 
___________________ Ook voor WONINGINRICHTING

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

HET BEELD 
DER VADEREN

ONDERWIJSSALARISSEN
Tot het jaar 1919, dus nu een halve eeuw geleden, 
betaalde het Rijk aan gemeentebesturen en school
besturen de wettelijke minima uit van de onder- 
wijzerssalarissen. Het wettelijke minimum van een 
onderwijzer zonder hoofdacte was 500 gulden per 
jaar. De besturen en de gemeenteraden mochten 
daar een schepje bovenop doen met het gevolg, 
dat de meeste schoolbesturen er een klein schepje 
en vele gemeentebesturen er een paar grote schep
pen bovenop deden. De onderwijzers aan bijzon
dere scholen hadden dus als regel een belangrijk 
lager salaris dan hun collega’s aan de openbare 
school ter plaatse.
In de eerste week van het jaar 1919 diende dr. de 
Visser, minister van onderwijs, een voorstel in, om 
de salarissen van openbare en bijzondere onder
wijzers voor rekening van het Rijk te nemen, 
waarbij het niet zou zijn toegestaan, bóven dit 
officiële salaris nog toeslagen te geven, behalve in 
bijzondere gevallen. Het salaris voor een onder
wijzer zonder hoofdacte wordt volgens het voorstel 
van de minister:

a. bij minder dan 3 dienstjaren ƒ 900
b. na 2 dienstjaren ' ƒ 1080
c. na 4 dienstjaren ƒ1250
d. na 6 dienstjaren ƒ1430
e. na 8 dienstjaren ƒ1600
f. na 10 dienstjaren ƒ1780

g- na 13 dienstjaren ƒ1950
h. na 16 dienstjaren ƒ2130
i. na 19 dienstjaren ƒ2300

Voor het genot van een ambtswoning wordt 10 % 
afgetrokken. De hoofdacte geeft 300 gulden meer. 
Maar: de gemeenten zijn verdeeld in vijf klassen, 
evenals voor de ambtenarensalarissen. Bovenge
noemde salarissen gelden alleen voor gemeenten 
van de eerste klasse. In de tweede klasse wordt er 
4 %, in de derde klasse 8 %, in de vierde klasse 
12 % en in de vijfde klasse 16 % afgetrokken. Bo
vendien gelden de verhogingen onder g., h. en i. 
vermeld, alleen voor gehuwde onderwijzers. On- 
gehuwden komen na 10 dienstjaren op hun maxi
mum.
Wanneer deze regeling van kracht wordt, zal er 
een einde komen aan de soms schrijnende achter
stand van de onderwijzers bij het bijzonder onder
wijs. Dit is de eerste vrucht van de pacificatie.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

VROUWELIJKE INBRENG
In „Trouw” troffen wij een vraaggesprek aan met 
mevrouw D. de Graaf-Nauta, sinds kort lid van 
het dagelijks bestuur van de C.H.U.

„Een specifiek vrouwelijke inbreng?” Je hebt een 
inbreng als vrouw. Je benadert sommige dingen an
ders, maar wat is nu een specifiek vrouwelijke in
breng? Overigens ben ik wel van mening dat meer 
vrouwen zich actief met de politiek zouden moeten 
bezighouden. In verhouding tot het aantal vrouwe
lijke kiezers kun je niet zeggen dat er veel vrou
wen belangrijke posten bekleden. Ik geloof trou
wens dat het ook voor de opvoeding van de kinde
ren van belang is, dat een moeder in de politiek is 
geïnteresseerd en er over mee kan praten".

Hoe staat het met de specifiek mannelijke inbreng?

PAARS
In „Strijk en Zet”, het blad van Pieter Schoen Verf- 
chemie lazen wij van de hand van Bart Bos over de 
kleur paars:

„Wanneer wij een kind vrij laten kiezen uit gereed
liggende kleurkrijtjes of potloden en wij zien dan 
dat het kind bij voorkeur met paars tekent, dan is 
het wel zeker dat dit kind geestelijke moeilijkhe
den heeft, nerveus en onzeker is".

Waarom is bij de A.R.P. een paarse kleur zo erg
in ” ?

tien jaar blijkt dat bijna iedereen zich op z’n 
drieëndertigste getrouwd ziet. Getrouwd met „een 
leuke griet”  of met een man „met niet al te kort 
haar” , verder gaan de eisen niet ten aanzien dege
ne, met wie men zo’n vijftig jaar denkt samen te 
leven. Men weet precies hoeveel kinderen men 
wenst, men heeft de namen van de kinderen al op 
papier, men omschrijft nauwkeurig de toekomstige 
woonsituatie, maar paps verlaat op onwaarschijn
lijk vroege uren het pand, .werkt vaak over en te
gen de tijd dat je de kans loopt dat hij wat meer 
over de vloer komt in verband met het naderend 
pensioen, „ligt hij in het ziekenhuis” , „is aan een 
ongeneeslijke ziekte gestorven” of „zojuist bij een 
auto ongeluk omgekomen” . Jongens gaan de con
frontatie met hun toekomstige partner wat minder 
drastisch uit de weg; ze hebben hun werk. Het is 
juist die starre rolverdeling tussen de seksen, 
waaraan de door ons ondervraagde kinderen zich 
kennelijk conformeren, die binnen het huwelijk 
haar hoogtepunt vindt” .

Er zit blijkbaar toch wel iets waars in het spreek
woord „zo de ouden zongen piepen de jongen”.

ZEGGEN

GEWIKT

Via het „Limburgs Dagblad” citeren wij pater S. 
Jelsma:

„Een heleboel mensen zullen hun mening veran
deren wanneer zij beseffen wat zij in werkelijkheid 
zeggen” .

Adagium voor 1969: weten wat je zegt.

In „Het Parool” heeft dr. O. M. de Vaal een be
schouwing gewijd aan transplantaties van de baar
moeder. De moraal van zijn verhaal gooit hij in de 
volgende promotie-stelling:

„Het verdient aanbeveling dat door wetenschaps
mensen met de grootste zorg wordt gewikt, wat bij 
openbare gelegenheden vanaf de katheder wordt 
verkondigd".

Geen bezwaar, mits ze maar niet de grootste onzin 
uitkramen, wanneer ze niet achter de katheder 
staan. Trouwens ’t is ook aardig voor politici en voor 
allen die daar voor doorgaan.

IVSAO-GRIEP

HUWELIJK
„De Groene” heeft een bijlage gewijd aan „De 
Vrouw”. Uit een artikel van Hedy d’Ancona:

„Er wordt meer en jonger gehuwd dan ooit te 
voren en uit een onderzoek naar de toekomstige 
verwachtingen van kinderen tussen de acht en vijf-

Wij hopen, dat u de Mao-griep niet krijgt. U zult 
echter ongetwijfeld willen weten hoe het komt, dat 
de griep zo bezig is. Teneinde uw geheugen wat op 
te frissen drukken we een citaat af uit „Dag in dag 
uit” (rubriek in De Volkskrant). Onlangs lazen wij 
daar:
„De Mao-griep grijpt steeds sneller om zich heen, 
zoals dat heet. Toen een verslaggever dezer dagen 
aan het virus de vraag stelde: „Hoe bent u daar zo 
toegekomen?’’, antwoordde het: „Het is begonnen 
door dat Mao Tse Toeng destijds zo nodig moest 
gaan zwemmen in de Jangtserivier” .

•En verder nog:

„Mao zelf heeft het volgende commentaar gegeven: 
„Ja, kijk eens, ik heb destijds in het Rode Boekje 
geschreven, dat alle macht uit de loop van een 
geweer komt. Maar als het door de loop van het 
griepvirus kan, is dat natuurlijk meegenomen” .

„’t Is maar dat u het weet!” .
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Ie takken „schrijnt het op een of ander 
punt een beetje en overal moet er wat 
gebeuren.”

En daarom kiest de minister niet ten 
onrechte voor een geleidelijke verbete
ring van het onderwijs.

VERLAGING
LEERLINGENSCHAAL
De verlaging van de leerlingenschaal 
was zeker een van de belangrijkste on
derdelen van het onderwijsdebat.

Terecht — dit is een onderwijskundige 
zaak van de eerste orde. Dat bleek ook 
heel duidelijk uit de petitie van het 
ANOF. Bijna 700.000 handtekeningen 
zijn daaronder geplaatst!

Het is dus een zaak die leeft. Daarom 
vroeg de heer Xans (P.v.d.A.) van de 
minister: „geen woorden maar daden.” 
De nuchtere dr. Veerman wees er op 
dat dit allemaal wel juist was op zich
zelf — maar er moest ook sprake zijn 
van voldoende onderwijskrachten en de 
lokalitéiten alvorens te beginnen aan 
versneld ' tempo van de verlaging van 
de leerlingenschaal. Hij drong daarom 
bijzonder sterk aan om een volledige 
opening van zaken op dit punt.

Als er dan zou blijken dat over enige 
tijd het aantal beschikbare onderwijs
krachten een overschot oplevert zou er 
naar zijn mening een noodzaak zijn het 
tempo van de verlaging daaraan aan te 
passen.

Van K.V.P.-zijde werd gevraagd naar 
een soepele toepassing van art. 56 wet 
lager onderwijs. Vast staat dat de grote 
scholen hiermee al ver geholpen wor
den. Maar er blijven knelpunten: scho
len met klassen van 56, 52 of 48 leerlin
gen.

Minister en staatssecretaris hebben zich 
niet onbetuigd gelaten zij weZen er op 
dat de klassegrootte zonder meer geen 
oplossing, biedt als het gaat om demo
cratisering van het onderwijs. Alleen 
dan is er sprake van een oplossing als 
de leerlingenschaalverlaglng hand in 
hand gaat met nieuwe didactische me
thoden. En daarmee is weer annex de 
ongedeelde onderwijzersopleiding.

Deze zaken hangen met elkaar samen 
en daarom is het vaak zo moeilijk een 
keuze te maken als het gaat om een 
zo evenwichtig mogelijke volgorde.

Reeds in 1959 zei de toenmalige onder
wijs minister Cals dat de verlaging van

Dr. A. Veerman

Verlaging leerlingenschaal

de leerlingenschalen bij het lager en 
kleuter onderwijs dan reëel is als er 
drie zaken duidelijk worden. Het gaat 
om personeel, om gebouwen en om geld. 
Ook toen zijn geen concrete toezeggin
gen gedaan wat betreft de datum van 
invoering van de laatste fase verlaging 
der leerlingenschalen.
De staatssecretaris toonde aan dat het 
ANOF request niet met de juiste cijfers 
had gewerkt. Met de daarin genoemde 
25 miljoen is de verlaging van de leer
lingenschaal niet te financieren. De kos
ten van de lokalen en gebouwen zijn 
hierin immers niet meegeteld. Deze kos
ten vergen ook een 13 miljoen gulden! 
Overigens, wat de drie genoemde fac
toren betreft:

• De invoering van de derde fase van 
de leerlingenschaalverlaging vraagt 
3400 onderwijzers „bruto”. De aanwas 
van diploma bezitters bedraagt in de 
jaren 1969-1972 ongeveer 2700. Dat be
tekent dat de derde fase voor de schaal- 
verlaging in die periode nauwelijks 
compleet mogelijk is.
Bovendien is de huidige reserve aan 
onderwijskrachten uitermate gering.

• Gebouwen en lokalen bestaan er te 
weinig in aantal om de leerlingen
schaalverlaging op te kunnen vangen. 
Met name t.a.v. het kleuteronderwijs.

• En tenslotte voor het jaar 1969 zijn 
er geen financiële mogelijkheden meer 
extra open omdat voor 1969 aan andere 
prioriteiten voorrang is gegeven.

NOG VEEL MEER
Uiteraard is er veel meer bepleit door 
Kamerleden en toegezegd door de be
windslieden dan de hiervoor aangehaal
de punten. Het wetenschappelijk onder
wijs, de studentenstop in welke vorm 
dan ook, de beheersvorm van de open
bare sehool, talloze aparte problemen 
bij het onderwijs van kleuteronderwijs 
tot hoger onderwijs de rechtspositie van 
het onderwijzend personeel en het 
avondonderwijs. Misschien is er later de 
gelegenheid op dit debat nogmaals te
rug te komen.
Onderwijs is belangrijk.
En de Kamer heeft tenslotte haar ver
trouwen in de grote lijnen van dit be
leid van deze bewindslieden duidelijk 
onderstreept.

De verlaging van de leerlingen
schalen is van bijzonder groot 
belang; het is echter een belang 
naast andere belangen. Er is een 
bepaald bedrag beschikbaar. Ik 
denk aan de nood van de schip
perskinderen en de uiterst lage 
bijdrage aan de schippersinter
naten. Hier is sprake van een 
totaal onbevredigende toestand. 
Ik denk voorts aan de desolate 
toestand van de academische 
ziekenhuizen. Zonder extra bij
drage worden tandheelkundige 
faculteiten gesloten. Voor de 
oorlog op één hoogleraar 16 stu
denten. Nu gemiddeld 51.
Men treft een veelheid van nood
toestanden aan die tot keuze 
nopen. Men moet dus op een 
gegeven moment zeggen: dit
eerder en dat later.
De staatssecretaris heeft ge
toond dat hij de ernst van de 
situatie m.b.t. de leerlingenschaal 
beseft. Ik zou aan de bewinds
lieden het vertrouwen willen ge
ven dat zij naar eer en geweten 
beslissen over prioriteiten. Ik zie 
hier een nood. Ik zie ook elders 
een nood.
— Aldus prof. Diepenhorst bij de
beoordeling van dit beleidson
derdeel.

, -

i - *

TOEZEGGINGEN

« Er komt spoedig een nieuwe experi
mentele wet, met verdergaande moge
lijkheden dan tot nu toe.

• Wij moeten nuchter blijven als het 
gaat over de beoordelingen en de te 
verwachten resultaten van scholenge
meenschappen — het stokpaardje van 
de PvdA.

» Er komt een verbeterde regeling 
inzake de tegemoetkoming aan de ou
ders van schipperskinderen als het 
overleg met de betrokken organisaties 
is afgesloten.

• De nieuwbouw van internaten voor 
schipperskinderen wordt tot een bevre
digende oplossing gebracht.

• De intrinsieke waarde van de mavo- 
opleiding is van dien aard dat er geen 
blijvende vrees behoeft te bestaan voor 
te weinig mogelijkheden voor leerlin
gen met dit diploma.

• De ongedeelde onderwijzersoplei
ding komt eerder tot beslissing — een 
advies is reeds gevraagd.

• Met de audiovisuele leer en hulp
middelen — de heer Veerman had hier
op aangedrongen — wordt voortgang 
gemaakt. Het is een bijzonder waarde- 
vol medium om tot beter onderwijs te 
komen.

• Boven de Rijksvergoeding aan de 
mavoscholen — per school, per klas en 
per leerling — die binnenkort bekend 
worden, komt er administratievergoe- 
ding per leerling van ƒ 15,—. Aanzien
lijk meer dus dan in het verleden toen 
de mavo nog ulo was. Volgend jaar 
komen er hogere bedragen.

• Het examenprobleem moet vanuit 
het onderwijs zelf voortvloeien. Eerst 
wordt het onderwijsprogram ontwor
pen en daaraan aansluitend de examen
regeling.

• Vanaf 1 januari 1969 wordt aan de 
gemeenten en schoolbesturen ruimere 
vergoedingen gegeven voor het salaris 
van extra kleuterleidsters voor die 
scholen die in de z.g. gevaarlijke zone 
terecht komen.

• Uit d e . ervaring blijkt dat een te 
verwachten accres aan studenten bij
zonder moeilijk voorspelbaar is. En. 
daarom'zal het moeilijk blijven op deze 
speculatieve basis maatregelen te kun
nen nemen.
De behoefte is met name voor het ho
ger onderwijs meer objectief te bepalen.

• Invoering van selecterend toelatings
examen en dus ook de omvorming van 
een universitair examen tot een toela
tingsexamen voor voortgezette studie 
kan niet gerealiseerd worden zonder 
regering en parlement.

• De normen voor studiebeurzen 
worden voortaan eerder bekend ge
maakt. Een commissie zal nagaan of 
een beroepsrecht kan worden geëffec
tueerd.

• Tot 1975 is er voor 35.000 meer stu
denten een daarbij behorende meer 
accommodatie aanwezig dan thans het 
geval is.

• Uitgesloten is het niet dat er in de 
normale zittingsperiode van dit kabi
net de gehele derde fase van de leer
lingenschaalverlaging nog zal worden 
uitgevoerd.
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LEZERS SCHRIJVEN ONS...

RECHTS EN LINKS

Naar ik vernam deed u me enige 
malen de eer aan enkele regels aan 
mij te wijden. Vorige week werd 
ik n.a.v. mijn opmerkingen over de 
,,anti-revolutionaire liefdesperike
len” , met een psychiater vergele
ken. Hiertegen moet ik ernstig be
zwaar aantekenen. In de eerste 
plaats omdat, indien ik psychiater 
zou zijn, de A.R.P. automatisch in 
genoemde tekst tot patiënt zou wor
den. Werkelijk zo ver wil ik bepaald 
nog niet gaan met mijn kwalifica
ties. In de tweede plaats is de ver
gelijking van de relaties niet juist. 
De relatie psychiater-patiënt dient 
enigermate objectief te zijn, ter
wijl mijn houding ten opzichte van 
de A.R.P. zonder meer emotioneel 
geklèurd is. Daar mag toch sprake 
van zijn, als men een intensiever 
samenwerking wil nastreven. Voor 
het geval u mij toch psychiater 
blijft noemen, maak ik bezwaar te
gen de wijze waarop mijn rede 
,,vrijzinnig” weergegeven wordt. 
Immers een psychiatrisch rapport 
laat men niet door leken samen
vatten. Zo komen de vergissingen 
in ’t land. T.a.v. de A.R.P. zijn geen 
verwijten van ,,oud liberale politiek 
van Colijn” gevallen. Ik stelde o.m. 
dat ónze politieke ouders in hun 
tijd de ,,oud-liberale politiek van 
Colijn” als dé christelijke politiek 
beschouwden, terwijl wij dit nu an
ders zien. Dit is voor ons een teken 
voorzichtig te , zijn t.a.v. onze hui
dige visie op de christelijke poli
tiek. Het is geen verwijt dat de 
A.R.P. oud-liberaal zou zijn of wat 
dan ook. Anders zou de houding 
van de C.H.J.0. minder positief zijn 
t.a.v. de samenwerking.

De C.H.J.0. is op dit moment niet 
voor een organisatorische versmel
ting, maar we wensen enkele prak
tische zaken gezamenlijk aan te 
pakken. Dit lijkt ons bevordelijk 
voor het wederzijds begrip. Hetgeen 
niet overbodig is dunkt me. Tenslotte 
nog dit. Onlangs las ik, ik meen in 
V.N. dat mensen van links fel in 
een politieke aanval kunnen zijn, 
maar dat uiterst rechts meer op de 
persoon speelt (Huizinga noemde 
Cals ,,Jopie Slim” enz.). Ik was 
reeds een ,,keffertje” en een ,,psy
chiater” volgens uw blad. Dit doet 
me veronderstellen dat uw redaktie 
misschien rechtser is dan me eerst 
toéscheen.
Met vriendelijke groeten
Delft Jac. Huijsen

NASCHRIFT REDACTIE
Gaarne hebber, wij enige ruimte 
beschikbaar gesteld voor dit hem 
zelf zo goed typerende stuk van 
de heer Huijsen, dat bepaald niet 
vanuit een minderwaardigheidscom
plex is geschreven.
Daar heeft de jeugd van tegen
woordig geen last van. Wel is zij 
nog niet geheel verlost, ten minste 
wat sommige woordvoerders be
treft, van de vrijmoedigheid, die 
niet gehinderd door een degelijke 
kennis van zaken, over het verleden 
de staf kan breken, en daarvan het 
doorslaggevende bewijs levert door 
te spreken van de oud-liberale poli
tiek van Colijn.
Wat de liefdesperikelen van de 
ARP betreft, daarover valt nader te 
praten. Wij hebben daar zelf ook 
wel eens iets over gezegd. Toen 
van AR-zijde gepleit werd voor toe
nadering tot de CHU, elk jaar op
nieuw, o.a, door dr. Berghuis, heb
ben wij de raad gegeven: schei er 
de eerste jaren mee uit, want uw 
aanzoek is alleen aanleiding, dat

de Freule, de heer Kikkert, prof. 
van Niftrik en andren weer in week
bladen en brochures neen zeggen. 
Dan wacht een goed vrijer betere 
dagen af in stilte.
Het lijkt er soms op, dat die betere 
dagen zijn gekomen, al is niet ie
dereen daar blij mee, met name bij 
de CHJO niet. Wanneer althans de 
berichten van ,,onze politieke cor
respondent” in sommige bladen 
serieus moeten worden genomen. 
(Zie de ochtendbladen van 18 de
cember jl. die opvallend gelijke be
richten bevatten over reacties uit 
de kring van de CHJO).
Voorts zouden we de heer Huijsen 
willen raden, niet te veel te wer
ken met het rechts-links-schema, al 
of niet daarbij voorgelicht door de 
rode pers, maar ook eens te den
ken aan een bekend woord van 
een van de geestelijke vaders van 
de CHU: ,,Noch links, noch rechts, 
maar de koninklijke weg” . En als 
hij dat een te oud adagium vindt, 
dan moge hij herinnerd worden aan 
het feit, dat verscheidene van zijn 
tegenwoordige voormannen her
haaldelijk hebben betoogd, dat de 
CHU een typische centrumpartij is 
en dat behoort te blijven.

Intussen geven wij gaarne toe, dat 
wij de psychiaters er niet in had
den moeten betrekken. Hun beroep 
is daartoe te ernstig en vooral ook 
te moeilijk. Wij bieden hun gaarne 
onze verontschuldigingen aan. On
ze gedachten hadden eerder moe
ten gaan in de richting van de 
dorpsjeugd, die in vorige eeuwen 
op kermissen en op andere feesten 
zich gaarne mengde in vrijages, die 
haar niet aangingen.

P.ï.d.A. en V.V.D:
Als het van de redactie mag kom ik 
nog eenmaal op het schrijven van 
de heer v. d. Brak terug, en dan 
vraag ik hem: wie worden in Ps 146

vers 5 tweede regel met verdrukten 
bedoeld. Worden daar alleen de 
sociaal achtergeblevenen mee be
doeld, of worden daarmee ook de
genen bedoeld die door berovingen, 
moordaanslagen of aanrandingen 
slachtoffer worden van de kwaden, 
die de overheid op bevel van Rom; 
13 heeft te straffen. Om daardoor 
het kwade te beteugelen via politie
macht en de rechterlijke macht. De 
verdrukten waar het in Ps 146 : 5, 
tweede regel, en de gevangenen 
waar het in de vijfde regel over gaat 
kan dat ook een volk zijn dat door 
een andere mogendheid bezet wordt 
omdat de eigen overheid de defen
sie verwaarloosd heeft? Ik vind dat u 

' Ps 146 : 5 mede in het licht van Rom. 
13, waar het over de plicht van de 
overheid gaat, wel een zeer smalle 
basis geeft, en het blijkt in de prak
tijk altijd dat aangaande deze pun
ten, gezaghandhaving en de defen
sie, de P.v.d.A. altijd een weifelen
der houding aanneemt dan de V.V.D. 
En ook deze punten horen bij het 
Koningschap van Jezus en daarom 
kan ik via Ps 146 : 5 aangaande 
deze twee punten een voorkeur uit
spreken voor de V.V.D. Hoeveel 
cristenen er bij de V.V.D. zijn weet 
ik niet. Het kan ook de helft minder, 
zijn dan bij de P.v.d.A., want deze 
partij is ook de helft groter. Ook de 
V.V.D. erkent in artikel 1 van haar 
program, dat vrijheid verantwoorde
lijkheid en sociale gerechtigheid de 
fundamenten behoren te zijn van 
een christelijke grondslag.
In artikel 2 staat: verkondiging van 
eigen overtuiging behoort gepaard 
te gaan met het betrachten van ver
draagzaamheid tegenover anders
denkenden. Hoe kan het ook an
ders met een partij die het woord 
vrijheid in het vaandel draagt. Mijn
heer V . d. Brak u hoeft niet bang te 
zijn dat de V.V.D; de kerken aan 
banden zal leggen, bij een rege
ringssamenwerking met hen na 1971. 
Leeuwarden J. Bruining
Discussie gesloten, Red.

DE WEEK ROND
23 december: Een minister streed voor een verloren zaak. De verbeterde huur

belasting ging echter niet door.
De beide A’s uit de A.R. senaatsfractie Albeda en Algra hebben 
echter voorgestemd. Van de hoofdredacteur van Nederlandse Ge
dachten hadden wij ook niet anders verwacht. Hij is tenslotte, al 
vóór Bogaers, op dit idee gekomen. En heeft er ook over geschreven.

24 december: Het is te merken dat 1968 zijn einde nadert. De koersen in Amerika
zijn sterk gedaald. De huwelijken in Nederland zijn sterk in aantal 
toegenomen. En dat allemaal omdat het fiscale jaar afloopt. Waar
toe de fiscus al niet uitnodigt.

25 december: En toch . . . VREDE op aarde. Goddank.

26 december: Toen in 1597 de Staten Generaal beslisten dat „de compagnie van
verre” via de Noordelijke Ijszee een weg mocht zoeken naar Oost- 

Azië werd door hen „bij wet” verboden huisvaders te monsteren. 
Toen in 1968 Amerika besloot tot een vlucht om de maan werden 
wel huisvaders uitgezocht. Weet u waarom? Wij niet exact, maar 

wij vermoeden dat huisvaders wat meer besef er van hebben dat 
voorzichtigheid de moeder van de porseleinkast is.

27 december: Uit de gemeenteraad van Haskerland: Het verwisselen van tonnen'' )̂
kost geld. De heffing daarop wordt verhoogd. Men wil er in twee 
jaar van af. „Voor hen die niet kunnen betalen is er nog altijd de 
bijstandswet”.
Waar de bijstandswet al niet goed voor wordt geacht. Zoiets had
den de makers van de wet zich niet kunnen voorstellen: tonnengeld 
uit de bijstandswet.

28 decemfier: De K.L.M. heeft personeel en personeel. Beide personelen krijgen
een kerstgratificatie. Maar de een krijgt drie procent van het jaar
inkomen. De ander een tientje voor elke maand dat het heeft ge
werkt. ’t Is maar raar gesteld, zo op het eerste gezicht met de ver
deling van het inkomen.
1) Poepdozen, (zeiden wij toen we jong waren)

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN
De heer WALBURG (A.R.P.) vroeg aan 
de minister van Defensie:
1. Zijn er voor wat betreft de mate
riële uitrusting onaanvaardbare toestan
den bij de Koninklijke Marechaussee en 
zo ja, welk materieel betreft dit en 
welke maatregelen worden genomen om 
dit te verbeteren?
2. Krijgt de huisvesting van eenheden 
van de Koninklijke Marechaussee zo 
weinig aandacht dat hierdoor onaan
vaardbare toestanden voorkomen?
3. Indien vraag 2 bevestigend beant
woord moet worden, welke maatregelen 
overweegt de minister dan om hierin 
verbetering te brengen?
4. Zijn gelden die door andere departe
menten of krijgsmachtdelen voor door

de Koninklijke Marechaussee verrichte 
diensten worden betaald, gebruikt voor 
andere KL-doeleinden?
5. Is de Koninklijke Marechaussee fi
nancieel op niet-verantwoorde wijze 
„geknepen” ?
Zijn hierover rapporten opgesteld en 
hebben die de minister niet bereikt, om
dat zij zijn blijven liggen op het hoofd
kwartier KL?

De heer GOUDZWAARD (A.R.P.) vroeg 
aan de minister van Economfsehe Za
ken:
1. Kan de minister een toelichting ge
ven op de beperkingen, welke van over
heidswege zijn opgelegd om het onder
ling uitwisselen van eigen energiepro- 
duktie door bedrijven, zoals in het rap- 
port-Harris („The greater delta region”, 
blz. 107v) is gesteld?
2. Is de minister bereid vanwege het 
belang van een goede en goedkope 
energievoorziening deze beperkingen te 
mitigeren of weg te nemen, en zo ja, op 
welke wijze?

de fijnste margarine 
GEBR. VAN DER SPEK N.V.
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VASTE
OEVERVERBINDING
Op dit moment is er in eik geval de 
zekerheid, dat de vaste verbinding over 
of onder de Westerschelde er komt. Die 
verbinding is niet alleen noodzakelük voor 
de ontwikkeling van Zeeland maar ook als 
logisch sluitstuk van een centraie ver
binding door het Deltagebied. Het is de 
laatste schakel in de keten: Haringvliet- 
brug, Grevelingendam en Zeelandbrug. De 
laatste ziet u hierboven. Op pagina 6 en 7 
schrijft de heer J. J. Tevel over alles wat 
er aan deze zaak vastzit.

SAMEN
Alleen samen voldoende, dat is het thema 
waar Widek deze week over schrijft. Wat 
hij bedoelt kunt u lezen op pagina 2.

DRIESTARREN
Deze week vindt u de driestarren niet, 
zoals gewoonlijk, op pagina 3, maar op 
pagina 4.

GRONDKOSTEN
Bij het tot stand brengen van een stads
of dorpsuitbreiding hebben de meeste ge
meentebesturen veel moeite bij het opzet
ten van een aanvaardbare exploitatiebe- 
rekening. Het knelpunt ligt meestal bij het 
berekenen van de grondprijs voor de ge
subsidieerde woningbouw. Over deze za
ken schrijft de heer G. J. H. Griffioen op 
pagina 5.

INTERRUPTIES
Bij de begrotingsbehandeling van Binnen
landse Zaken kreeg de heer M. W. Scha
kel bij zijn betoog heel wat interrupties te 
verwerken, waardoor hij zich echter niet 
uit het veld liet slaan. Zie pagina 8. Op 
deze pagina ook een verslag van een ver
gadering die de E.V.U. hield over Ruimte
lijke Ordening.

SURINAMERS

Amersfoort, Surinamers in de lage landen. 
De heer Cameron pleit voor een nieuwe 
ruimere opdracht, waarbü een sociaal- 
psychologisch onderzoek ook gewenst is. 
De materie en de mensen zijn het waard.

STERRIT
Er hebben heel wat lezers meegedaan aan 
de Sterrit, die wij in ons oudejaarsnummer 
afdrukten. De juiste oplossing is door de 
meesten gevonden. Zie pagina ff.

VERDER

Op pagina 9 bespreekt de heer H. E. 
Cameron het boekje van drs. J. J. M. van

Op pagina fO vindt u Het beeld der Vade
ren en Oude en nieuwe citaten. Op pag. 
ff De week rond. Op pagina f2 Lezers 
schrijven ons . . .

BETALING
ABONNEMENTSGELD
Zoals u zult begrijpen, zijn wij verplicht 
met ingang van f januari j.l. het abonne
mentsgeld te verhogen van f  f2,— tot 
f f4,— per jaar. Per halfjaar betekent dit 
dus een prijsstijging van f f,—.

Deze verhoging is noodzakelük geworden 
door de nog steeds voortschrijdende stij
ging van de kosten en met name ook 
door de invoering van de B.T.W.

Zoals bekend is de abonnementsprijs 
praktisch de kostprijs; vandaar dat de 
prijsstijging niet uit winst kan worden be
streden.

Vriendelijk verzoeken wij onze abonnees 
voor de betaling van het abonnements
geld over het eerste halfjaar f969 ten 
bedrage van f  7,— gebruik te maken 
van de stortings-acceptgirokaarten, die 
binnenkort door onze administratie wor
den toegezonden. Betalingen zonder ge
bruik te maken van deze kaarten vergen 
op het partijbureau administratief meer 
werk.

Wij vertrouwen er gaarne op, dat u er 
aan zult willen medewerken de betreffen
de werkzaamheden zo gering mogelijk te 
houden.

Voor de abonnees, die ons een automati
sche giromachtiging hebben verstrekt, 
wordt in de loop van de maand januari 
f 7,— van hun girorekening afgeschreven 
voor het eerste halfjaar f969.

IN het „centraal rapport” dat met 
de „memorie van antvroord” in 

de raad van de Gemeente Almelo 
als leidraad diende hij de behan
deling van de begroting voor het 
dienstjaar 1969, staat dat „enkele 
leden van mening zyn, dat door de 
invrerkingtreding van de Algeme
ne Bijstandwet (voortaan A.B.W. 
genoemd) het aantal echtschei
dingen is toegenomen.” Aan het col
lege van B. en W. wordt dan ge
vraagd of er voldoende maatrege
len zijn genomen om misbruik van 
deze w'et te voorkomen.

Het antwoord van het College bevat 
de zinsnede, dat door de A.B.W. men 
zich misschien meer dan voorheen aan 
de financiële consequenties van een 
scheiding onttrekt, maar dat natuurlijk 
naleving van de gerechtelijke uitspra
ken, in het bijzonder ten aanzien van 
de allimentatie, wordt gevorderd en de 
bijstand tot de grens van de onder
houdsplicht wordt verhaald. Verder 
heet dat gebrek aan personeel systema
tische controle op mogelijk misbruik 
van de wet verhindert. Zie hier een 
voorbeeld van — en wel in een officieel 
stuk — uiting van twijfel en bezorgd
heid aangaande de goede werking en 
toepassing van de A.B.W. Impliciet ge
ven B. en W. de mogelijkheid van mis
bruik toe.
Bij de behandeling van de begroting 
werd die bezorgdheid bevestigd, een 
ingewijde duidde zelfs gelegenheden 
aan, waarin „men” bij elkaar kwam 
om doeltreffende methodes te bespre
ken, die het mogelijk zouden kunnen 
maken om extra van de A.B.W. te pro
fiteren. De raad vroeg mede daarom, 
juist in het belang van degenen voor 
wie de wet werkelijk was bedoeld, om 
scherpe controle.

PROFITEREN

In diezelfde tijd kreeg de A.B.W. aan
dacht in de pers, d.w.z. het ten on
rechte profiteren van de wet. De och
tendbladen van 18 december 1968 ga-

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 2 0 0 0
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ven berichten over acties tegen het mis
bruik maken van sociale uitkeringen 
in de gemeente Eindhoven. „Als eerste 
gemeente wil”, heette het, „Eindhoven 
rigoreus gaan afrekenen met het mis
bruiken van sociale uitkeringen” (Trouw, 
18 december). E i n d h o v e n  al s  e e r 
s t e  op ja’ c h t  n a a r  p r o f i t e u r s ”, 
luidde het opschrift. Deze gemeente zai 
weldra overgaan tot het aanstellen 
van een r e c h e r c h e u r ,  aan de- ge
meentelijke sociale dienst verbonden.
De wethouder van Sociale Zaken van 
genoemde gemeente gaf als zijn mening 
te kennen, dat er „ongelooflijk gepro
fiteerd” werd, dat „het onvoorstelbaar 
was wat voor praktijken je tegenkomt.” 
Gescheiden vrouwen, die bijstandsgeld 
kregen, hoewel hun mannen allang weer 
thuis waren. Zeven mannen, die allang 
niet meer in Eindhoven verbleven maar 
nog steeds hun uitkering in die stad 
kwamen halen. De vroegere hospita van 
deze lieden bleef beweren, dat zij nog 
steeds in de gemeente woonden, en 
kreeg voor deze mededeling een deel 
van de uitkering als zwijggeld.
In 150 gevallen (van de 700 mensen, die 
door bemiddeling van de gemeente 
Eindhoven uitkering kregen), zat, vol
gens het bericht, „iets fout.”
Bij veertig procent daarvan zou bepaald 
misbruik hebben plaatsgevonden, in elf 
gevallen kon van echte fraude (verduis
tering, oplichterij of valsheid in ge
schrifte) worden gesproken. Het initia
tief tot de genoemde recherchedienst 
zou een „sneeuwbaleffect” hebben ge
kregen. „Tientallen reacties hebben de 
gemeente Eindhoven”, heet het, „reeds 
bereikt.” De ervaringen bij de genoem
de controles opgedaan, leidden bij de 
genoemde wethouder tot de conclusie, 
dat „het tijd wordt, dat op een ander 
niveau ook eens over een gecoördineer
de vorm van controle op misbruiken 
wordt gedacht.” Dit vanwege de „enor
me preventieve werking.” Met nadruk 
werd verder gewaarschuv/d, dat w e r- 
k e l i j k  n o o d l i j d e n d e  mensen, die 
op de uitkeringen zijn aangewezen, niet 
d e d u p e mogen worden van deze (con
trole) maatregelen.

De klachten verstommen niet. De och
tendbladen van 23 december meldden 
wederom gevallen van fraude, thans in 
Roermond. 110 w e r k n e m e r s  o n t 
d o k e n  b i j s t a n d s w e t ,  luidt het op
schrift van een bericht in „Trouw”, 
waarin dan verder wordt verteld. d„t in 
de laatste drie maanden in Roermond 
110 gevallen van werklozen zijn gecon-

VERVOLG OP PAG. 4
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ALLEEN SAMEN 
VOLDOENDE

Wat is de bedoeling! „Alleen sa
men voldoende” is een korte 

aanduiding van een zeer wezenlij
ke taak. Wanneer sommige gezins
leden een goede sfeer scheppen, 
maar anderen wat nukkig zijn, is 
er niet zonder meer sprake van een 
harmonisch gezin. Wanneer som
mige voetballers hun best doen, 
maar anderen niet op gang komen, 
maakt de club als geheel waar
schijnlijk geen goede beurt. Het is 
pas voldoende als allen samen zich 
werkelijk inspannen om er met el
kaar het beste van te maken.

NIET ONVOLDOENDE

Zo is het op velerlei gebied; overal 
waar mensen samen een geheel vor
men. Zo is het dus ook in een politieke 
partij. Wanneer men zich met elkaar 
voor een bepaald doel inzet komt men 
stellig een stuk verder, dan wanneer 
alleen een aantal — al is het de helft 
of driekwart — de schouders er onder 
zet.
Óverigens mag men alle waardering 

' hebben voor hen, die de handen uit de 
mouwen staken. Wat zij deden is op 
zichzelf niet onvoldoende. Alleen; het 
resultaat van het geheel moet onvol
doende worden geacht. Er is immers 
dan gewoon niet uitgehaald wat er in 
zit.

VOORJAAR

Wij kunnen deze woorden uiteraard ge
makkelijk op allerlei dingen op allerlei 

, gebied toepassen. Ditmaal op onze par- 
‘ tij, en wel ten aanzien van onze ge
zamenlijke landelijke ledenwerfactie. 
De in het najaar begonnen campagne 
begint nu inmiddels te lopen. Wat later 
dan wij gedacht hadden, maar het be
gint nu in ieder geval te komen. De 
kiesverenigingen zijn uiteraard zelf
standig in het bepalen van de tijd, 
waarin zij in hun gebied de actie plan
nen. En uit de correspondentie blijkt, 
dat velen de actie plaatselijk organise
ren in de eerste maanden van het 
nieuwe jaar. Het voorjaar is ook in dit 
■opzicht blijkbaar een aanlokkelijker 
'tijd voor een actie dan deze.

BEGRIP

Wij hebbèn hier bepaald begrip voor, 
hoewel het ons als partij als geheel het 

.liefst is wanneer de zovele nog gemak
kelijk te werven nieuwe leden zo spoe
dig mogelijk worden ingeschreven. Hun 
inbreng is immers welkom, aan hun be

hoefte aan inspraak wordt tegemoet 
gekomen en ook hun financiële steun 
is van belang voor het werk van de 
partij in de diverse regionen.

VRIJ GEMAKKELIJK

Overigens is het natuurlijk zo, dat u 
als Individueel partijlid niet behoeft te 
wachten tot het bestuur van uw kies
vereniging een officiële actie van start 
laat gaan. U kunt persoonlijk op elk 
moment, dat u het beste uitkomt 
iemand benaderen met de vraag of hij
— evenals u — lid van de A.R.P. wenst 

te worden. Wij zouden u dit gaarne 
willen aanraden. Immers blijkt duide
lijk uit het feit, dat allerlei personen 
zich uit eigen beweging bij het lande
lijk partij secretariaat als lid aanmel
den, dat het vrij gemakkelijk is nog in 
elke gemeente partijleden te werven.

PUBLIEK

Een van de punten bij die landelijke 
aanmeldingen blijkt te zijn, dat men 
plaatselijk het adres van de partij — 
het adres dus van de kiesvereniging — 
niet kent.
Dat is natuurlijk een verkeerde zaak. 
Elke kiesverenigi.ig dient er tenminste 
voor te zorgen, dat haar adres een pu
blieke zaak is. Maar het is dus tevens 
van belang, dat u als partijlid ook als 
zodanig bekend bent. Dan zullen heel 
wat potentiële leden zich eerder aan
melden dan thans het geval is; namelijk 
bij u, die zij kennen.

MERKWAARDIG

Een ander punt, dat uit de rechtstreek
se aanmeldingen bij het landelijke par- 
tijsecretariaat blijkt, is, dat een aantal 
kiezers in ons land kennelijk meent, 
dat je niet zomaar — uit eigen wens — 
lid kunt worden. Sommigen vragen na
melijk of zij toegelaten kunnen worden 
als lid. Dat lijkt merkwaardig en dat is 
het ook. Maar het onderstreept, dat wij
— en aat zal alle andere partijen dus 
ook wel betreffen — nog duidelijker 
voor de kiezers moeten stellen, dat zij 
als partijlid welkom zijn. Sommigen 
zien de partijen nog als besloten clubs. 
Op grond van het voorgaande stellen 
wij dus nog steeds en nog weer eens 
opnieuw: het is soms maar een kleine 
moeite een nieuw lid te werven. Vaak 
komt het voor, dat als men aan iemand 
vraagt ook lid van de A.R.P. te worden, 
de betrokkene eigeniijk aileen maar 
wachtte tot hij een keer hierover zou 
worden aangesproken.

DUIDELIJK

Er zijn natuurlijk ook kiezers, die geen 
lid van een partij willen worden. Zij 
hebben er geen behoefte aan, zien de 
wenselijkheid er niet van in. Wij had
den bij de laatste verkiezingen 680.000 
kiezers, die hun’ stem op de A.R.P. uit
brachten. Het is doodgewoon duidelijk,

dat die echt niet allemaal lid willen 
worden. Nog niet de helft; nog niet een 
kwart. Maar er is nog een zeer ruime 
marge. Er zijn er nog vele duizenden, 
die best bereid zijn als partijlid toe te 
treden. -

EEN VROUW

Deze week vertelde ons een vrouw — 
zelf lid evenals haar man — dat zij het 
gewoon ook eens wilde proberen enige 
leden te werven. In een paar avonden 
bezoeht zij vijftien mensen, waarvan 
zij er zeven als lid kon inschrijven. 
Duizend van zulke vrouwen verspreid 
over het hele land, die het ook eens 
willen proberen, en u kunt zelf wel uit
rekenen wat een fraai resultaat dit kan 
opleveren. Zeker wanneer ook een paar 
duizend mannen een paar avonden 
hiervoor willen uittrekken.

ALLE (E)N SAMEN

En hier gaat het nu om. Laten wij er 
allen samen wat aan doen — een 
avond, of twee of drie — en onze cam
pagne wordt opnieuw een flink suc
ces. In de afgelopen maanden zijn door 
sommigen al honderden nieuwe leden 
voor de partij aangebracht. Maar alleen 
samen maken wij er voor de partij als 
geheel een voldoende van, in de zin als 
wij hierboven hebben aangeduid. Dan 
eerst halen wij er uit wat er in zit. En 
waarom zouden wij dat niet doen?
Wij verwachten in de komende weken 
dan ook een stroom van nieuwe leden. 
Met name wanneer u ook persoonlijk 
een paar uur daarvoor wilt reserve
ren in uw agenda voor de komende we
ken.
Uw medewerking is nodig. Die mede
werking wordt zeer gewaardeerd.

Met droefheid geven wij hiermede 
kennis dat de Here uit ons midden 
heeft weggenomen onze voorzitter de 
heer

Aart Bastiaan de Raad
in de ouderdom van 63 jaar.

Met dankbaarheid mogen wij terugzien 
op hetgeen hij voor onze kiesvereniging 
is geweest.

Namens de A.R. Kiesvereniging; 
T. den Besten, 2e voorzitter.
J. van Beek, secretaris.

Hei en Boeicop, 6 jan. 1969
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HAHBO
A D D IN X V E L D

MACHT
DOOR DRS. S. FABER

T 70R IG  jaar verscheen van de 
hand van dr. P. Valkenburgh 

de „Inleiding tot de politicologie”. 
(Agon Elsevier).
Deze wetenschappelijke verhan
deling leent zich naar mijn mening 
slecht voor een bespreking in een 
politiek weekblad als Nederlandse 
Gedachten. Daarom volsta ik met 
een enkele opmerking.

De auteur neemt als uitgangspunt het 
begrip macht: een relatie die de moge
lijkheden schept de gedragsalternatie
ven van anderen te beperken. Karak
teristiek voor dë politiek i.'- deze 
machtsrelatie. In navolging van Suys 
meent Valkenburgh dan ook, dat de po
litieke wetenschap gekenschetst kan 
worden als de wetenschap van de 
macht.
Deze gedachtengang wordt consequent 
volgehouden. Het blijkt bijv. uit de 
titels van de hoofdstukken: het begrip 
macht, machtsvorming, machtshante- 
ring en machtsrechtvaardiging.
Het ligt dan ook voor de hand, dat een 
politieke partij omschreven wordt als 
een min of meer hecht georganiseerde 
groep van mensen, die de samenleving 
volgens een bepaald maatschappijbeeld 
willen opbouwen en die daartoe pogen 
het bestuurlijk apparaat van de staat 
in handen te krijgen (blz. 103).
Uitgaande van deze definitie geeft Val
kenburgh enige beschouwingen ten bes
te over verschillen ■ tussen communisti
sche en overige partijen (een weinig ge
nuanceerde tegenstelling). Vervolgens 
onderscheidt hij een drietal fasen bij 
het tot star lkomen van politieke par
tijen. Als de partijen volgroeid zijn zor
gen zij voor de bezetting van de verte
genwoordigende organen en voor de 
leiding van het bestuurlijk apparaat. 
Valkenburgh w ’Jst in dit verband op een 
aantal communicatiepatronen en be
ëindigt de paragraaf met een paar op,- 
merkingen over de voorwaarden waar
aan voldaan moet worden, wi! een po
litieke democratie kunnen functioneren. 
De paragraaf over de politieke partijen 
neemt slechts 13 van de 195 bladzijden 
van het boek in beslag. Dit onderdeel 
kan echter als illustratie dienen voor de 
verdiensten en de gebreken van de ge
hele studie.
Natuurlijk streven politieke partijen 
naar een zo groot mogelijke invloed om 
hun doeleinden te realiseren. Door dit 
machtsaspect echter zo centraal te si.ei- 
len als Valkenburgh doet, blijven v’ele 
andere aspecten al gauw onbesproi<en. 
Prof. dr. G. Kuypers wijst bijv. op het 
selecteren en vormen van politieke lei
ders door de partijen. Het opstellen en 
propageren van politieke programma’s. 
Het integreren van groepsbelangen in 
het politiek proces. Het politiek bewust 
maken en activeren van groeperingen 
(Studieoverzicht politicologie, 1962, blz. 
22).
Door het min 'of meer enge uitgangs
punt komen deze zaken bij Valkenburgh 
maar al te vaak niet of slechts zijdelings 
ter sprake. Het gevolg is een eenzijdige 
benadering van de politieke werkelijk
heid.
Dit heeft echter, zij het ip onderge
schikte punten, enige plezierige neven
effecten. De studie is logisch opgebouwd 
en daardoor gemakkelijk leesbaar.
De beslissing het machtsbegrip tot het 
centrale thema te verheffen, maakte een 
systematische aanpak moge’ 'jk. Blijkens 
dp Inleiding was dit ook de bedoeling 
van de auteur, omdat zó de kernproble
men het vlugst aan de orde komen en de 
methodologische problemen het duide
lijkst worden aangegeven (bL. 1).

Resumerend: de auteur is in zijn opzet 
geslaag voor zover het de vorm betreft, 
maar niet wat de iiihoud aangaat. De 
oorzaak is niet moeilijk aan te geven: 
er is te veel gezet op de kaart van het 
machtsbegrip.
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IN MEMORIAM 
PROF. MR.
L. W. G. SCHOLTEN

Wij hebben maandag prof. mr. L. W. G. 
Schotten, die na een vrij langdurige slopende 
ziekte is overleden, mede ten grave gedragen. 
Er zijn maar weinig mensen die hem niet 
kenden. Oat was ook geen wonder. Hij heeft 
immers op een groot aantal terreinen van 
het leven met zijn talenten gewoekerd.'
Ook op het brede politieke terrein. En hij 
wist dat op een boeiende wijze te doen. Of 
dat nu op school was of op een politieke 
vergadering, dan wel via de radio. Eigenlijk 
van jongs af aan.
In de jaren twintig realiseerde hij de toen 
levende wens bij talloze jongeren, om con
creter en dichter bij de politiek te worden 
betrokken. De ARJA, een samenbundeling in 
landelijk verband van plaatselijke A.R. jonge
renclubs, werd een feit.
In de bezettingstijd — voorzover zijn gijze
ling door de Duitsers dit mogelijk maakte — 
en na de bevrijding, heeft hij op een indrin
gende wijze geprobeerd gestalte te geven 
aan een samenwerking tussen de C.H.U. en 
de A.R.P.
Hij is met name ook de man geweest die de 
A.R.P. er op heeft gewezen, met alle nadruk 
en overtuigingskracht waarover hij beschikte, 
dat de overheid er was ,,ons ten goede”. 
Waarmee hij terecht de overheid een ruimere 
taak toekende dan in A.R. kring wel te doen 
gebruikelijk was. De A.R.Partij heeft daar
naar geluisterd en zijn advies niet ter zijde 
geschoven.
Prof. Scholten was een zelfstandige persoon
lijkheid, die een open oog had voor stijl en 
allure in de politiek. Sommigen vonden hem 
wel eens lastig, omdat hij — indien de 
door de partij of fractie ingeslagen weg 
naar zijn overtuiging niet de juiste was — 
scherp analyserend kon kritiseren. Wij her
inneren ons zijn oordeel over het Nieuw 
Guinea-beleid, de mammoetwet, het conflict 
tussen fractie en de A.R. minister Van Aart- 
sen over het woningbouwbeleid en over de 
problematiek rondom het omroepbestel.
Hij deed dat niet om der wille van de kritiek. 
Uit vele gesprekken met hem bleek heel 
duidelijk, dat het hem ging om een goede 
opstelling van de A.R.P. ten dienste van heel 
het volk; om der wille van het evangelie. 
Vanuit het evangelie heeft hij intens ge
werkt èn geworsteld, waarbij zijn reeds over
leden vrouw voor hem een bijzondere steun 
was.
In het geloof is hij verlangend en wetend 
heengegaan naar zijn Vader, Die in de heme
len is.

He t  was een halve eeuw geleden een ini
tiatief van de heer Diemer, de man van 

De Rotterdammer, de man van Libertas, de 
man van het C.N.V., van de christelijke druk
kerspatroons, enz. enz.
Een man van veel besognes en van „groten 
bedrijve.”
Tegen het einde van de eerste wereldoorlog ont
wikkelde hij een plan, dat in de eerste week van 
1919 een begin van uitvoering kreeg. En ik herinner 
mij de intense belangstelling waarmee dat plan 
werd begroet. In de eerste week van 1919, dus nu 
een halve eeuw geleden, verscheen het eerste num
mer van het weekblad De Ster.
Het had een groene omslag: het was „de Groene” 
voor het christelijk gezin.
De heer Diemer had het initiatief genomen. Hij 
schreef ook de introductie. Er was overal beroe
ring en onzekerheid, vertroebeling en radicalise- 
ring.En nu wilde De Ster in de na-oorlogse tijd een 
duidelijk standpunt innemen, en de vraagstukken 
van de tijd en het nieuws van de week kritisch 
bezien, met het Woord van God als richtsnoer. Het 
blad wilde „alle terreinen” bestrijken.
De karikatuur kreeg er een plaats in, er waren 
dam- en schaakrubrieken. Er werden vele belang
rijke artikelen opgenomen en een aantal vaste me
dewerkers kreeg er een plaats.

f  K noem als voorbeeld ds. Sipke Huismans, toen
tertijd gereformeerd' predikant in Doetinchem. 

Toen hij in" Anjum stond, schreef hij onder de 
schuilnaam De Poortwachter in het Friesch Kerk
blad; later, toen hij predikant in Zuid-Holland was, 
kwam in de Rijnlandse Kerkbode dezelfde poort
wachter aan het woord.
Het was altijd fris, oorspronkelijk en onconventio
neel. In 1918 wist ds. Huismans de A.R. kiesvereni
ging te Doetinchem te inspireren tot voorstellen, die 
een vergaande hervorming van de sociale structuur 
van de maatschappij beoogden. Zijn schrijven in de 
Rijnlandse Kerkbode was een beetje geforceerd ge
ëindigd. Zijn ideeën stuitten op te veel tegenstand, 
vooral op het conservatieve platteland in Zuid-Hol 
land.
Maar Diemer wist hem onmiddellijk te charteren 
voor De Ster, en De Poortwachter was terug en 
schreef elke week over „Klanken, in het voorbijgaan 
opgevangen”.
Dan was daar dr. J. van der Valk, rector van het 
Marnix-gymnasium te Rotterdam. Net als dominee 
Huismans een man met eigen ideeën, een van die 
onafhankelijken, die heel kritisch en heel positief 
kunnen zijn.
Ik volsta met deze twee voorbeelden, al moge het 
dan onbillijk zijn jegens anderen, die evenzeer 
zorgden voor een goed niveau van dit weekblad. 
Elke week'was het een feest, het nieuwe nummer 
te ontvangen.

r\E Ster is lang ter ziele. Wegens gebrek aan be- 
langstelling. In de protestants-christelijke kring 

is geen plaats, zo heeft de ervaring geleerd, voor 
een onpartijdig en onafhankelijk, en tegelijk posi
tief christelijk weekblad.
Er verschijnen verschillende weekbladen in Neder
land, die in een soort „bovenlaag” van de bevol
king nog altijd goede aftrek vinden. De Haagse Post 
prees jarenlang zich zelf aan als het weekblad „voor 
de betere standen”. Het blad bestaat nóg, maar 
wordt nu anders geredigeerd dan vóór de tweede 
wereldoorlog, toen Jonkheer van Goeree tot Over- 
flakkee er zijn journalen in schreef.
Sterk links georiënteerd zijn De Groene, Vrij Ne
derland, de Nieuwe Linie. Er zijn dagbladen, die 
elke vrijdag of zaterdag een overzicht geven van

VRAGEN
DRS. R. ZIJLSTRA 
OVER
REGISTRATIERECHT
Het Tweede Kamerlid drs. R. ZIJLSTRA (A.R.P.) 
heeft aan de ministers van Financiën en van Land
bouw en Visserij de volgende vragen gesteld,
1. Is het de minister bekend, dat er inspecteurs der 
registratie zijn, die geen vrijstelling verlenen van 
het registratierecht als bedoeld in artikel 101, 1ste 
lid onder b, van de Registratiewet 1917 indien 
ouders een boerderij overdragen, die vooraf aan 
het overnemende kind was verpacht?
2. Zijn de ministers niet van mening, dat de han
delwijze van genoemde inspecteurs in strijd is met:
a. de toezegging ter zake gedaan door de staats
secretaris van Financiën in de memorie van ant
woord op het wetsontwerp Omzetbelasting 1968, 
waarbij gesteld werd:
Als de ouders beginnen met de onderneming . te 
verpachten aan het kind alvorens haar over te 
dragen, zal op deze overdracht de vrijstelling wor
den toegepast, mits het kind ook daarna de onder
neming voortzet;

EEN
TEKORT

DOOR H. ALGRA
wat in d e z e  weekbladen voor belangwekkends of 
aan pikanterigheid wordt gevonden.
In meer behoudende kringen, waar men niet van 
radicalisme houdt en er ook niet mee wenst te 
koketteren, is Elsevier in trek en Accent is er in de 
laatste tijd bij gekomen.

A/fAAR het ideaal van de heer Diemer kon geen 
stand houden. Latere pogingen, om met een al

gemeen weekblad te komen, dat positief christelijk 
was, zijn mislukt. Na korter of langer tijd werd de 
uitgave gestaakt.
Er is één heel specifieke oorzaak — protestantse 
christenen hebben vaak een eigenaardig stel lange 
tenen. Als hun chiistelijk blad één artikel bevat, dat 
hun tegen de haren opstrijkt, dan zeggen zij hum 
abonnement op. De neutrale of linkse periodiek, die 
geregeld datgene propageert of beschermt, dat 
rechtdraads ingaat tegen hun overtuiging, verdra
gen en betalen zij jarenlang met eindeloze lank
moedigheid. Zij zijn verdraagzaam, behalve tegen 
de naaste familie.
Natuurlijk is dit niet de enige, zelfs niet de voor
naamste oorzaak. De kerkelijke weekbladen zijn 
een uitgebreide en meestal welvarende familie, be
stemd voor het nog altijd leraarlievend volk.

|7N — in het algemeen is ons budget voor abonne- 
menten niet zo groot. De kerk en de zending 

hebben terecht voorrang. Zij, die met kerk en zen
ding niets van doen hebben, hen scheelt dat aardig 
wat per jaar, dat ze voor andere doeleinden kunnen 
gebruiken. Het is misschien wel mogelijk, naar meer 
oorzaken te zoeken. Maar het blijft een tekort, dat 
we niet beschikken over een algemeen protestants 
christelijk weekblad, zoals De Ster naar de conceptie 
van de heer Diemer bedoelde te zijn.
Zulk een weekblad zou belangrijke bijdragen kun
nen leveren voor een verantwoorde opinievorming 
in onze kring en daarbuiten.
En misschien zou het ook een heel nuttig o n t 
m o e t i n g s p u n t  zijn, desnoods voorlopig nog 
in de poort, waar een poortwachter het gesprek 
hoorde en een beetje leidde.
Maar ach helaas ziedaar, om met een niet onbeken
de „oefenaar” te spreken, het is al zo vaak mislukt. 
Maar ik zeg: toch een tekort.

b, de uitlating van de minister van Landbouw en 
Visserij gedaan op de algemene vergadering van 
het Koninklijk Nederlands Landbouwcomité. ge
houden op 25 oktober 1967, waarin hij de medede
ling deed, dat de vrijstelling van het registratie
recht ook zou gelden bij overdracht van verpacht 
land?
3. Indien voorgaande vragen bevestigend worden 
beantwoord, is de minister van Financiën dan be
reid te bevorderen, dat de handelwijze van de 
inspecteurs der registratie bij de verlening van 
vrijstelling, bedoeld in artikel 101, lid 1, onder b, 
in overeensteming wordt gebracht met de toezeg
gingen die blijkens het bovengenoemde zijn ge
daan?

Schrijffe iemand 
Bel’es iémand 
Bezoek’es iemand 
Praat’es met iemand

...u weet zelf wel 
wié eenzaam is in 
üw omgeving i

PUBLIKATIE AANGEBODEN DOOR 
DIT BLAD IN SAMENWERKING MET DE 
STICHTING IDEËLE RECLAME Ö8CXÜI
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RUiWOER OP HET 
TERREIN VAN DE 
SOCIALE WETGEVING

stateerd, die zonder dat zij zich gemeld 
hebben, arbeid verrichtten, terwijl zij 
uitkeringen genoten. „Zij zijn” , heet het, 
„variërend .van dertien weken tot een 
jaar uitgesloten van bijstand.” En ook 
Roermond heeft in verband met het 
grote aantal fraudegevallen een ambte
naar speciaal met het o p s p o r e n  be
last. Nu moet dit bericht wel worden 
gecorrigeerd.
De betrokken mensen zullen wel niet 
onder de A.B.W, zijn gevallen, maar on
der de Wet Werkloosheidsvoorziening 
(W.W.V.), die door de gemeente wordt 
uitgevoerd. De 110 mensen zijn (zeer 
waarschijnlijk) niet gestraft met ver
lies van bijstand, maar met uitsluiting 
van uitkeringen krachtens de W.W.V. 
Zij hebben door clandestien te werken 
het recht op uitkering verloren. Zij 
genoten dus geen bijstand, maar kre
gen een wettelijk vastgestelde uitke
ring. Bijstand kan ook zo maar niet 
worden ingetrokken, (en zeker niet in 
de gegeven vorm over lange van te 
voren vastgestelde termijnen) er moet 
immers de zekerheid bestaan, dat er 
i n k o m s t e n  zijn, voldoende om in 
het noodzakelijk levensonderhoud te 
voorzien. Het is in dit geval zelfs zeer
wel mogelijk dat een aantal van de 
genoemde mensen nu zij hun u i t k e- 
r i ng verloren hebben en wellicht, om
dat zij zonder vergunning werkten, 
ook hun werk, bijstand aan B. en W. 
van Roermond vragen op grond van 
artikel 1, eerste lid, van de A.B.W. En 
die bijstand m o e t  wanneer de be
trokkene n i e t  over de middelen be
schikt om in de noodzakelijke kosten 
van het bestaan te voorzien (art. 1), 
door B. en W. worden verleend. De 
zaak is dus iets gecompliceerd, wij 
komen hierop later terug.

NIET VERWARREN
Zoeven werd erop gewezen dat wij bij 
het lezen van de berichten in de pers 
goed doen een aantal sociale wetten 
niet met elkaar te verwarren. Alvorens 
nu over de gesignaleerde misbruiken 
meer te schrijven, is het wellicht wen
selijk eerst aandacht aan andere „pro
fiteurs” te schenken, of, liever gezegd, 
aan andere gevallen, waarin van juiste 
toepassing der betrokken wetten n i e t  
kan worden gesproken. Met nadruk wil
len wij stellen, dat wij ons thans nog 
van oordelen onthouden. Een analyse 
van de overtredingen volgt later. Voor 
een verantwoord oordeel over de wet
ten, met name over de A.B.W., maar 
ook over de reeds genoemde W.W-V. is 
het noodzakelijk kennis te nemen van 
a l l e  feiten en de, afwijkingen tot de 
juiste proporties terug te brengen, al
thans trachten dit te doen.

De havens van Antwerpen kent ze . . . .

Want men onderschatte de werking van 
de op zichzelf zeer verantwoorde en 
noodzakelijke berichtgeving niet. Bij 
betrokken instanties zal fen terecht) de 
behoefte aan sterkere controle gewekt 
worden, bij het ,,publiek” groeit maar 
al te dikwijls wantrouwen tegen de 
wet; een veroordeling, die helaas soms 
in scherpe woorden tot uitdrukking 
wordt gebracht. Men behoeft slechts te 
luisteren!
In de berichtgeving over de A.B.W. kan 
men'haast van een soort golfbeweging 
spreken. Enerzijds is er een complex 
van klachten over minder juiste toe
passing: grote verschillen in n o r me n ,  
verkeerde ouderwetse benadering van 
individuele gevallen (alsof we nog on
der oude armenwetten leefden) vooral 
de vakorganisaties komen rnet bezwa
ren en bij de debatten in de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal tijdens de 
behandeling van de begroting van het 
ministerie van Cultuur, Recreatie en 
Maatschappelijk Werk krijgen deze 
klachten ruime aandacht. Het centrale 
thema is de r e c h t s z e k e r h e id en 
de op de normale behoeften afgestemde 
b ij s t a n d.
Anderzijds komen er tal van medede
lingen over misbruiken, fraudes enzo
voorts.

DREMPELVREES
Deze beweringen zijn zeker niet ge
schikt om ,,drempelvrees”, die nog 
steeds bestaat, te overwinnen en geeft 
aan degenen, die in nood verkerend, 
hun aanvragen ingediend en gehoor 
hebben gevonden, niet altijd het ge

voel in een gezond millieu te vertoe
ven.
En daarom is het noodzakelijk ter wil
le van de velen, die werkelijk bijstand 
behoeven, ter wille, om zo te zeggen van 
h e t  b e e l d  v a n  de wet ,  dat niet 
meer weg te denken is, aandacht, veel 
aandacht aan de uitvoering te schen
ken. Beide reeksen klachten, bezwaren 
behoren ernstig te worden genomen. 
Beide reeksen verlangen antwoord.
Het is de bedoeling van deze artikelen 
daaraan bijzondere aandacht te schen
ken, vooral aan de hand van enige 
uitspraken van colleges van Gedepu
teerde Staten, en vooral ook van de 
Kroon. Uitspraken dus in b e r o e p s- 
z a k e n .  Maar eerst nog een enkel 
woord over misbruiken ten aanzien 
van sociale w'etten.
Ongeveer tegelijk met berichten over 
het misbruik van de A.B.W. konden 
we in tal van bladen beschouwingen 
over de positie en het gedrag van 
werklozen lezen. Speciale aandacht 
hiervoor vroeg de Hoofd-inspecteUr 
Directeur van de Arbeidsvoorziening 
in de provincie Noord-Brabant.
Deze autoriteit onderwierp de gepre
senteerde cijfers over de werkloosheid 
aan grondige analyse en kwam daarbij 
tot zeer belangwekkende conclusies. 
In kort kwam het hierop neer: Een 
zeer belangrijk percentage van hen, die 
in de statistieken van de werkloosheid 
voorkomen, horen daarin niet thuis, 
om verschillende redenen. M.a.w. het 
aantal werkelijke werklozen is gerin

ger, aanzienlijk , geringer dan is voor
gesteld.
Nu is het niet de bedoeling de uitkom
sten van de bedoelde ana^ses hier 
weer te geven. Het vraagstuk is zeer 
complex en kan met enkele typerin
gen, zoals werkschuwheid, ongeschikt
heid enz. niet worden afgedaan. Dat 
deed de genoemde autoriteit dan ook 
niet!
Maar wel willen wij de aandacht ves
tigen op het feit, dat ook hij (en met 
hem met name genoemde directeuren 
van arbeidsbureaus) melding maakt 
van talrijke gevallen van zogenaamde 
werklozen, die hun wettellijk toege
kende uitkeringen in de zak steken en 
tegelijk (vooral des avonds of des 
nachts) gaan werken. De havens van 
Antwerpen kent ze, verzorgende ge
legenheden die des nachts open zijn 
eveneens. In a l l e  grensgebieden 
■wordt de grens voor het verrichten van 
„clandestiene arbeid” overschreden. 
Deskundigen durven hoge percentages 
te noemen.

MISBRUIK
De fouten zijn bekend, maar niet ge
noeg, lang niet genoeg in het openbaar 
e r k e nd. Daarom zijn de mededelin
gen van de genoemde autoriteit van 
zo grote betekenis. Ook de grote ste
den kénnen het misbruik, niet alleen 
de grensprovincies. Het gaat hier luidt 
het, bij al deze misbruiken om tien
tallen miljoenen guldens. Wanneer ef
fectieve controle toegepast zou kunnen 
worden, zou men, zegt de wethouder 
van Sociale Zaken van Eindhoven 
„landelijk omgerekend tot een formi
dabel bedrag komen aan besparingen 
die nieuwe injecties voor de werkge
legenheid zouden kunnen betekenen” 
(„Trouw” 18 december).
En juist die controle is zo uitermate 
moeilijk en kostbaar. De adjunct-direc- 
teur van het arbeidsbureau in Etten 
zegt „als we iedereen ten volle op na-- 
léving van de werkloosheidsvoorschrif- 
ten willen controleren, hebben we een 
apparaat nodig dat meer geld kost dan 
het bedrag waai’voor we worden ge
plaatst” .
Een bedrag, dat door de n a t i o n a l e  
e c o n o m i e  moet worden o p g e 
b r a c h t ! !
Waarbij dan nog moet worden bedacht, 
dat uitsluiting van de w.w. uitkei’ing, 
hoe gerechtvaardigd en noodzakelijk 
ook, de betrokkene zonder middelen 
van bestaan doet zijn, zodat hij tege
lijk r e c h t  kan hebben op bijstand 
„van” de A.B.W.. En daarom is een 
andere consequentie dan de aanmerke
lijke schade voor de nationale econo
mie zo mogelijk nog ernstiger. Het 
k r e d i e t  v a n  de s o c i a l e  w e t 
g e v i n g  v a n  de  l a a t s t e  j a r e n  
w o r d t a a n g e t a s t !
Het is de laatste weken nogal onrustig 
geworden op het terrein van de sociale 
wetgeving.
Dit wettigt heel wat aandacht.
De volgende keer hierover meer.

* Heiden onbesteed?

Onlangs heeft het gezaghebbend blad Economisch- 
Statistische Berichten (E.S.B.) aandacht gevraagd 
voor een niet onbelangrijke zaak.
Het schijnt zo te zijn dat in de afgelopen acht jaar 
niet alle in de verschillende begrotingen opgevoerde 
bedragen voor ontwikkelingshulp ook daadwerkelijk 
zijn uitgegeven. Als de becijferingen juist zijn — 
waaraan wij overigens wel enigermate twijfelen — 
zou daaruit de conclusie kunnen worden getrokken 
dat een deel van de jaarlijkse beschikbaar gestelde 
begrotingsbedragen liet wordt besteed.
Met het gevolg dat de\ huidige norm van ontwikke
lingshulp — één percent van het nationale inko
men niet zal worden gerealiseerd.
Wij hebben er volledig begrip voor dat de be
schikbaar gestelde gelden zinvol worden besteed. 
Dat betekent dat het gewenst is de ontwikkelings- 
huipgelden dan beschikbaar te stellen als het ont
wikkelingsprogramma dit nodig maakt.
De aanwezigheid daarom van een zeker werkfonds, 
een zeker werkkapitaal is daarom beslist v'erant- 
woord. Maar het kabinet zal er toch wel voor moe
ten zorgdragen, dat dit „werkfonds” niet zodanig 
groeit dat er in de komende jaren minder wordt 
uitgegeven dan aan kabinet en volksvertegenwoor
diging is voorgesteld.

Wij zouden de minister voor de ontwikkelingshulp 
graag willen uitnodigen in Nederlandse Gedachten 
een antwoord te geven op de in E.S.B. geuite kri
tiek.

* Waarschuwing alleen
onvoldoende

Van meer dan één gezaghebbende zijde is er duide
lijk op aangedrongen om op korte termijn over te 
gaan tot maatregelen die de huidige conjunctuur 
wat afremmen.
De bestedingen lopen sneller op dan de voort.ge- 
brachte middelen. Volgens de theorie cn de opge
dane ervaring zal een dergelijke ontwikkeling met 
zich brengen dat een overbesteding reëel moet wor
den genoemd. Met al de ellendige gevolgen van een 
verslechtering van de werkgelegenheid. Ook voor 
de werkgelegenheid in, wat men noemt, de pro
bleemgebieden in ons land. Men mag in deze situatie 
niet berusten.
De Nederlandse Bank heeft reeds een aantal globale 
maatregelen getroffen. Maar dit is onvoldoende om

een actuele bestedingsinflatie en een verslechte
rend werkgelegenheidsherstel tegen te gaan.
Het kabinet zal eveneens, naar het ons voorkomt op 
korte termijn, met geëigende maatregelen moeten 
komen. Een ingrijpen in de huidige loonvorming, 
die in 1969 waarschijnlijk qua resultaten zal uitko- 
fnen boven de te verwachten produktiyiteitsstij- 
ging, is onder de omstandigheden waarin wij leven 
niet reëel mogelijk. Het advies door de „wijze man
nen” aan minister Roolvink maakt dit duidelijk. 
Het kabinet zal de remming daarom moeten zoeken 
in het fiscale en budgettaire vlak. Een schorsing van 
de investeringsaftrek kan een geschikte maatregel 
zijn — mits daarbij vaststaat dat het kabinetsbeleid
m.b.t. de regionale ontwikkelingsgebieden niet 
wordt geschaad.
Wat het financiële beleid betreft zal er de aller
grootste voorzichtigheid, ook in 1969, moeten worden 
betracht om te voorkomen dat overheidsuitgaven 
inflatoir worden gefinancierd. Een verbetering van 
de structurele dekking van de begroting lijkt ons 
onontkoombaar. Daarnaast staat de vraag of, en zo 
ja, in hoeverre overheidsuitgaven drastisch zouden 
moeten worden besnoeid of getemporiseerd. Hierbij 
behoort echter ook aan de orde te komen, zeker bij 
de begroting 1970, of het niet evenwichtiger zou zijn, 
waarbij wij b.v. denken aan de moeilijkheden waar
in de gemeenten verkeren, de nodige tegendruk te 
zoeken in zekere v'erstrakkingen van het, overigens 
op zichzelf gerechtvaardigde, voornemen tot fiscale 
drukverstrekking in de directe sector.
Wat het zvyaarst is moet het zwaarst w'egen.
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Er zijn weinig zaken die een ge
meentebestuur zoveel hoofd

brekens kosten als het opzetten van 
een aanvaardbare exploitatiebere- 
kening. Het knelpunt ligt dan voor
al bij het berekenen van de grond
prijs voor de gesubsidieerde wo
ningbouw.
Alvorens een nieuwe bestemmingsplan 
(vroeger uitbreidingsplan geheten) van 
kracht wordt heeft een gemeente goed
keuring van het College van Gedepu
teerde Staten nodig. Naast de stede- 
bouwkundige vormgeving beoordeelt dit 
college ook de „economie” van het plan 
d.w.z. de vraag of realisering op een fi
nancieel aanvaardbare wijze mogelijk is. 
Vandaar dat naast de betreffende teke
ningen van het plan ook een exploitatie- 
berekening ter behandeling moet wor
den ingezonden.
Voor de uitvoering van de woningwet- 
bouw is een gemeente afhankelijk van 
de medewerking van de Provinciale Di
rectie voor de Volkshuisvesting (ressor
terende onder het ministerie van Volks
huisvesting en Ruimtelijke Ordening). 
Het vaststellen van de grondprijzen voor 
de woningwetbouw heeft jarenlang veel 
moeilijkheden opgeleverd. Omstreeks 
1950 werden door de Centrale Directie 
voor de Volkshuisvesting bepaalde nor
men ontwikkeld voor de toetsing van 
het grondgebruik en de grondprijzen van 
de woningwetbouw. Deze normen wa
ren krap gesteld, teneinde de kosten van 
de woningwetbouw zo laag mogelijk te 
houden.

TE LAAG NIVEAU
Het gevolg was dat de gemeenten vaak 
grote moeite hadden om de exploitatie 
van een plan „rond” te krijgen. Dit 
bracht met zich mee, dat de opzet van 
de plannen om financiële redenen veel
al op een te laag niveau kwam te liggen. 
Een niveau dat op de vooroorlogse ver
houdingen was gebaseerd en te weinig 
mogelijkheid bood Voor de ontwikkeling 
van nieuwe stedebouwkundige inzichten. 
Het was duidelijk, dat een en ander 
vaak leidde tot langdurige en moeizame 
onderhandelingen met de Provinciale 
Directie voor de Volkshuisvesting. Daar 
kwam nog bij dat er onvoldoende open
heid bestond omtrent de gehanteerde 
beoordelingsmethodiek, hetgeen in de 
kring van Nederlandse gemeenten een 
gevoel van onbehagen wekte.
Aan het einde van de jaren vijftig wer
den steeds grotere afwijkingen van de 
gehanteerde normen zichtbaar. Dit was 
begrijpelijk omdat de nieuwe planolo
gische inzichten steeds meer gingen 
doorwerken.
Ook op het ministerie bestond hiervoor 
een open oog. Vrij algemeen was men 
van oordeel, dat de bestemmingsplannen 
om financiële redenen eerder te krap 
dan te ruim werden opgesteld. Voor wat 
de kwaliteit van de eigenlijke woning
bouw betreft leidde dit in 1965 tot een 
aanmerkelijke verhoging van de eisen 
neergelegd in de zgn. Voorschiften en 
wenken voor het ontwerpen van wonin
gen. En ook ten aanzien van de planolo
gische kant van de zaak groeide de be
hoefte om tot het opstellen van nieuwe 
maatstaven te komen, die ruimte boden 
voor de realisering van plannen met een 
behoorlijk op de toekomst gericht kwa
liteitsniveau.

RAPPORT
Een en ander was in 1966 voor de toen
malige minister van Volkshuisvesting 
en Ruimtelijke Ordening, drs. Bogaers 
aanleiding om een werkgroep in te stel
len, bestaande uit vertegenwoordigers 
van het departement en de Vereniging 
van Nederlandse Gemeenten, met als 
taak:
Advies uit te brengen over de methodiek 
van de beoordeling van de grondprijzen. 
In de loop van 1968 kwam deze commis
sie met haar arbeid gereed. Onder de ti
tel „Grondkosten woningbouw” is dit 
rapport thans in druk verschenen *). 
Het geeft een inzicht op de wdjze waar
op het Rijk de grondprijzen voor wo
ningbouw beoordeelt. Het boekje is te
vens een handleiding voor de gemeenten 
om de gegevens, die voor deze beoorde
ling nodig zijn, op uniforme wijze te 
verstrekken.
In zijn voorwoord heeft minister Schut 
met nadruk de aandacht van de provin
ciale en gemeentelijke besturen op deze 
publikatie gevestigd. De minister geeft 
als zijn mening te kennen, dat door de 
publikatie van de in het rapport opgeno
men richtlijnen in belangrijke mate te
gemoet gekomen wordt aan de allerwe
gen bestaande behoefte om duidelijkheid 
bij de behandeling van de zo complexe

Aanleg riolering

GRONDKOSTE 
V O O R D E 
WONINGBOUW
Meer groen

J k . . . :*  ' '

materie van de grondkosten voor de wo
ningbouw.
De kern van het rapport bestaat uit een 
uiteenzetting omtrent de maatstaven 
die voor de beoordeling van het grond
gebruik in bestemmingsplannen voor 
woongebieden kunnen worden gehan
teerd.
Er moet hierby de nadruk gelegd wor
den op het begrip m a a t s t a f .  Het is 
de bedoeling, de gegeven richtlijnen in 
de vorm van ronde cijfers zó te gebrui
ken dat afwijking daarvan, (de commis
sie zelf acht een afwijking van 10 “/« zo
wel naar boven als naar beneden eerder 
regel dan uitzondering) volkomen ver
antwoord kan zijn.
Voorop blijft staan de beoordeling van 
het plan als zodanig in zijn verschillen
de aspecten.
Door dit uitgangspunt is een soepele 
toepassing in zeer uiteenlopende om
standigheden mogelijk. Het karakter 
van een gemeente, alsook een verdere 
ontwikkeling van stedebouwkundige in
zichten kan hierdoor tot zijn recht ko
men.

VERRUIMING
Uit het hierbij af gedrukte staatje waarin 
de maatstaven in m2 zijn neergelegd 
voor de nodige terreinoppervlakte voor 
de woningen, het openbaar groen en de 
verharding, blijkt een aanzienlijke ver
ruiming van de beoordelingscriteria, met 
name voor de middelhoge bouw en de 
hoogbouw.

>B o

g ö 5. o 
3 3 cm 3

3 5.V o s I ’
d ^C. f.s

ééngezinshuizen
netto .............
groen .............
verharding......

Totaal .............

Middelhoog 
(oud: 3-hoog)
netto .............
groen .............
verharding ......

Totaal .............

Hoogbouw 
(oud: 4 en hoger)
netto .............
groen .............
verharding......

Totaal .............

Het zou voor een niet vaktechnisch 
weekblad als Nederlandse Gedachten te 
ver voeren een overzicht te geven van 
de moderne uitwerking die het rapport 
van deze grondgegevens biedt.
De gehanteerde maatstaven beogen

166 160 96
46 60 130
57 80 140

269 300 112

88 100 144
47 60 128
43 60 140

178 220 124

65 70 108
42 60 143
35 50 143

142 180 127

enerzijds een goede econornie bij het 
grondgebruik mogelijk te maken, terwijl 
anderzijds binnen het kader hiervan een 
behoorlijk kwaliteitsniveau kan worden 
bereikt. Als een voorbeeld hiervan wil
len wij wijzen op de ingecalculeerde mo
gelijkheid om te voorzien in een toe
komstige parkeerbehoefte van 1 a iVs 
auto per woning.
Een tweede belangryk element dat in 
het rapport naar voren komt is dat voor 
gelijkwaardige woningen in de woning- 
wetséctor en in de gesubsidieerde parti
culiere sector in geljjkwaardige situaties 
in beginsel gelijke grondprijzen dienen 
te worden berekend. Dit beginsel is ook 
doorgetrokken in de vrjje sector
bouw. Nu ook relatief dure woningen 
kunnen worden gesubsidieerd — zij het 
met geringe bedragen — vervaagt de 
grens tussen gesubsidieerde en ongesub
sidieerde bouw.
Het rapport zegt ten aanzien hiervan: 
„het is logisch, dat dan ook over de ge
hele linie voor gelijkwaardige grond een 
gelijke grondprijs wordt berekend. Ui
teraard sluit zulks niet uit, dat voor on
gesubsidieerde— in het algemeen duur
dere — woningen de gunstigste situaties 
worden gereserveerd, waarbij wegens 
ligging en terreinafmetingen toch een 
prijsdifferentiatie zal moeten worden 
toegepast”. In het hoofdstuk over de

DOOR G. J. H. GRIFFIOEN
Wethouder Van Doorn

grondprijsberekening wordt dit uitvoe
rig uitgewerkt.
Door te werken met correctiefactoren 
kunnen elementen als bestemming, lig
ging, terreinoppervlakte en bouwhoogte 
in de g:^dprijs worden verdisconteerd. 
Er blijft dus terecht een aanzienlijke 
differentiatie mogelijkheid, maar het 
grote voordeel is dat de differentiatie nu 
bereikt wordt door hantering van ob
jectieve criteria. Dit lijkt ons een grote 
vooruitgang vergeleken met de afgelo
pen jaren toen veelal door de financiële 
nood gedrongen, met de grondprijzen 
voor de afzonderlijke bestemmingen op 
een vaak niet doorzichtige en in ieder 
geval niet bevredigende wijze werd ge
manipuleerd.

BELANGRIJK
PERSPECTIEF
Wij menen dat dit rapport voor de ge
meenten belangrijke perspectieven biedt. 
Uiteraard is hiermee over deze moeilijke 
materie niet het laatste woord gezegd. 
Er zal nog ervaring mee moeten worden 
opgedaan. Belangrijk is de openheid die 
uit het rapport spreekt en het klimaat 
van wederzijds vertrouwen tussen de
partement en gemeenten waarin dit rap
port is opgesteld. Uit het voorwoord van 
minister Schut blijkt dat het in zijn 
voornemen ligt gevolg te geven aan de 
suggestie van de werkroep tot het doen 
verrichten van fundamenteel onderzoek 
op het gebied van de grondkosten en het 
opstellen en bij houden van een systema
tische documentatie.
De resultaten daarvan zullen naar wij 
hopen de basis bieden om in de toe
komst tot verdere verfijningen te komen 
in het belang van een voortgaande ont
wikkeling van woonwijken waar het 
goed is te leven — naar de eisen van 
het levenspatroon van de toekomst.

1) Het is een uitgave van de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten te 's-Gravenliage, 
prijs ƒ 6,— .

I
Schrijfès iemand ? 
Bel’es iemand 
Bezoek’es iemand 
Praat’es met iemand

,..u weet zelf wel 
wie eenzaam is in 
uw omgeving

PUBLIKATIE AANGEBODEN DOOR 
.DIT BLAD IN SAMENWERKING MET DE 
STICHTING IDEËLE RECLAME BSSSI
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splintering van Zeeland, om de kortste 
weg van de Randstad naar Londen en 
Parijs”.

STAND VAN ZAKEN
Hoe is op dit moment de stand van za
ken? Minister Bakker heeft een tussen
tijds rapport ontvangen van de Rijks
waterstaat. In dit rapport wordt een 
aantal, mogelijke tracees genoemd. De 
minister heeft nog tegen het einde van 
vorig jaar zijn eerder in 1968 gedane 
toezegging, dat hij nog in 1968 wilde 
komen tot een voorlopige keuze van een 
tracee, gestand gedaan. Tijdens de ope- 
ning van het verbrede en verdiepte ka
naal Gent-Terneuzen op 19 december 
j.1. deelde de minister n.1. mede, dat 
zijn aanvankelijke voorkeur uitging

WANNEER zullen de eerste auto’s 
vanaf de Zuidbevelandse wal 

over de Westerscheldebrug rijden, 
een eind verder de tunnel „indui
ken” en een paar kilometer zui
delijker op het vasteland van 
Zeeuwsch-Vlaanderen weer „boven 
water” kómen ?

Dat is een vraag, waarop Zeeland 
graag het antwoord zou weten. 
Het kan, volgens optimisten, reeds 
in 1975 zover zijn. Maar dan moet 
alles meezitten, dan moet spoedig 
definitief worden beslist over za
ken als tracee, financiering en 
methode van bouw.

Op dit moment is er in-elk geval de ze
kerheid, dat de vaste verbinding over of 
onder de Westerschelde er komt. Het 
heeft nogal wat jaren geduurd, voordat 
„Den Haag” ervan was overtuigd, dat 
een vaste verbinding als noodzakelijk 
moest worden beschouwd. Niet alleen 
voor een verdere ontwikkeling van Zee
land, maar ook als een logisch en onmis
baar sluitstuk van een centrale verbin
ding dwars door het Deltagebied 
tussen de Rotterdamse en Gentse 
agglomeratie, als een laatste schakel in 
de keten, die o.a. wordt gevormd door 
nieuwe verbindingen als Haringvliet- 
tarug, Grevelingendam en Zeelandbrug.

INTERNATIONAAL

Een vaste verbinding over de Wester
schelde is dus aanmerkelijk méér dan 
een aangelegenheid van een provincie. 
Zij vormt een infrastructuurproject van 
nationale en internationale allure, waar
voor zowel aan Rotterdamse als aan 
Gentse zijde veel belangstelling bestaat. 
Overbrugging of ondertunneling van de 
Westerschelde betekent, dat in de Rijn-, 
Maas- , en Scheldedelta met haar nog 
zeer grote mogelijkheden op het gebied 
Tan de zeehaven- en zeehavenindustrie-

ohtwikkeling economische zwaartepun
ten dichter bij elkaar komen te liggen. 
Zo’n verbinding voltooit bovendien de 
ontsluiting van het Deltagebied en dat 
betekent ook, dat de toeristische ontwik
keling op en tussen de „groen” blijvende 
eilanden zeer sterke impulsen zal krij
gen. In dit verband behoeft alleen 
maar te worden gewezen op het na 
1972 voor recreatie beschikbaar komen
de Grevelingenbekken en op het Zeeuw
se meer, dat na de afsluiting der Ooster- 
schelde in 1978 zal ontstaan. Terloops 
wordt dan nog gewezen op de sterk 
toenemende rentabiliteit van de Bene- 
luxtunnel en de Zeelandbrug als het 
doorgaande internationale verkeer kan 
„doorstromen”.

ZEEUWSCH- VLAANDEREN 
EN BELGIë
Dat een gebied als Zeeuwsch-Vlaande
ren en met name het oostelijk deel bij 
een vaste oeververbinding sterk ge
baat zal zijn behoeft weinig toelich
ting. In Oost Zeeuwsch-Vlaanderen 
neemt de bevolking de laatste ja
ren relatief het sterkst toe in Zeeland. 
In Terneuzen en in de zóne langs het nu 
voor 50.000 tonners geschikte kanaal 
Gent-Terneuzen scheppen nieuwe in
dustrieën grote arbeidsmogelijkheden. 
Vlak aan de de Westerschelde oostelijk 
van Terneuzen bij Ossenisse is een ge
heel nieuw industriegebied gedacht.. 
Komt het ooit tot de aanleg van het 
Baalhoékkanaal van de linker Schelde- 
oever bij Antwerpen naar de Wester
schelde, dan zullen ongetwijfeld nieuwe 
mogelijkheden ontstaan. .
De belangen van de Belgische provin
cies Oost- en West-Vlaanderen bij een 
vaste Oeververbinding zijn evident. Deze 
provincies bezitten een aantal sterk ge- 
industraliseerde centra (met als voor
naamste centrum Gent) en vormen, met 
een bevolking van circa 2,3 miljoen in
woners, een gebied met een belangrijk 
arbeidspotentieel;

FRANKRIJK EN 
ENGELAND
Wat zuidelijker ligt het belangrijkste 
industriegebied van Noordwest Frank
rijk met rond 5,5 miljoen inwoners en 
industriële zwaartepunten rond Rijssel 
en Roubaix. Duinkerken, Boulogne, Le 
Havre en Rouen vervullen hier een 
steeds belangrijk wordende functie als 
zeehaven.

Een vaste Westerscheldeverbinding 
brengt ook Engeland een stuk dichterbij 
— zeker wanneer (rond 1975?) de tunnel 
onder Het Kanaal tussen Dover en Ga
lais werkelijkheid zal zijn. De kortste 
verbinding tussen Londen en Rotterdam 
zal dan via de Westerschelde lopen. 
Zonder een vaste verbinding (in de 
buurt van Terneuzen) zal de afstand 
tussen de Britse hoofdstad en Antwer
pen 80 km korter zijn dan die tussen 
Londen en Rotterdam. Met zo’n verbin
ding zal dit verschil nog maar 15 km be
dragen. De afstand Rotterdam-Rijssel 
zal dan tot 200 km zijn teruggebracht en 
de afstand Rotterdam-Terneuzen to 95 
km.

INTEGRERENDE ROL
Het is duidelijk, dat een vaste Wester- 
scheldeverbindihg in meer dan een op
zicht een interessant project is. Zij kan 
een uiterst belangrijke rol spelen in de 
geografische en economische integratie 
van een deel van West-Europa, dat over 
grote groeikansen beschikt.
Opmerkelijk is, dat deze conclusie al 
eerder is getrokken, getuige een zinsne
de in het rapport ,^Tussentijdse verken
ning inzake de planologische ontwikke
ling in Zuid-Holland” , een publikatie 
van het provinciaal bestuur van Zuid- 
Holland van september 1963. Daar wordt 
gezegd: „Het gaat in wezen om de ver- 
keersligging van Rotterdam, om de ver
binding van Holland, Zeeland en Vlaan
deren, om de recreatie langs de gehele 
Beneluxkust, om het einde van de ver-
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J. j. TEVEL
voorlichtingsambtenaar van de provincie 
Zeeland

naar een vaste oeververbinding in de 
omgeving van Kruiningen-Perkpolder. 
Dit tracee lijkt, als men de technische 
complicaties en de geldelijke gevolgen 
in aanmerking neemt, de beste plaats 
bm er eventueel binnen redelijke ter
mijn een verbinding tot stand te bren
gen, zo zei de minister. Hij voegde daar
aan toe, dat het het beste zal zijn nu 
een studie uit te voeren op variant- 
oplossingen in dit gebied.
De definitieve keuze van het tracee zal 
dus na het gereedkomen van de studies 
in de genoemde omgeving volgen. Heel 
wat zaken zullen hierbij de aandacht 
moeten hebben. Er moet worden gelet 
op de planologische, financieel-econo- 
mische en technische aspecten. Er moet 
worden gedacht aan de scheepvaartbe- 
langen, aan de bodemligging en de bo
demgesteldheid, aan eventuele stroom- 
geleidingswerken e.d.
Een factor, die eveneens de aandacht 
vraagt, is de besparing op investeringen 
voor en exploitatietekorten op de Wes- 
terscheldeveren, die gedeeltelijk over
bodig worden als de vaste verbinding 
er komt. Daarbij geldt: hoe bostelijker 
het tracee, hoe geringer de kans, dat 
een veer kan worden opgeheven.
Om minister Bakker nog eenmaal te 
citeren uit mededelingen, die hij medio 
1968 heeft gedaan: het gaat om de op
timale plaats, waarbij het mogelijk is, 
dat een planologisch voortreffelijk tra
cee om technische en financiële redenen 

. moet worden prijsgegeven (hetgeen 
uiteraard ook in omgekeerde zin het 
geval kan zijn).

OVERLEG
Over zijn aanvankelijke keuze gaat de 
minister overleg plegen met o.a. het 
provinciaal bestuur van Zeeland (dat 
het rapport van de Rijkswaterstaat ter 
bestudering heeft ontvangen) en met 
België. Dat eerste is vanzelfsprekend, 
het tweede is nodig, omdat de Wester
schelde nu eenmaal een internationale 
rivier is, die de toegangsweg tot Ant
werpen en Gent vormt.
En wanneer dat alles tot een goed einde 
zal zijn gebracht, moet de minister be
slissen op welke wijze het plan voor uit
voering gereed zal worden geniaakt. Die 
uitvoering zal een grote prestatie van de 
aannemers vragen, een prestatie, die 
overigens graag zal worden geleverd: 
reeds twee combinaties hebben te ken
nen gegeven niet alleen het ontwerp 
maar ook de realisering te willen ver
zorgen! Op twee jaar van voorbereiding 
moet worden gerekend en voor de bouw 
moet een jaar of vijf worden uitget'rok- 
ken. Er zit heel wat vast aan een vaste 
oeververbinding.

TRACEE BIJ 
TERNEUZEN HEEFT 
GROOTSTE EFFECT

Het provinciaal bestuur van Zeeland 
neemt wat het tracee van de vaste oe
ververbinding betreft een uitgesproken 
standpunt in: de verbinding moet komen 
te liggen in de buurt van Terneuzen. 
Planologisch en economisch beschouwd 
zal zij daar het grootste effect opleve
ren als doorgaande en interne verbin
ding. De uiterste grens in oostelijker
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Aannemers met ervaring: 
werkzaamheden in Haringvliet,
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richting is de lijn Hansweert-Ossenisse. 
De Stichting Vaste Oeververbinding 
Westerschelde deelt dit standpunt.

MOTIVERING
In de Zeeuwse Ontwikkelingsschets 1967 
hebben gedeputeerde staten hun stand
punt duidelijk gemotiveerd. Zij hebben 
daarin uit drie alternatieve situaties, te 
weten; bij Terneuzen, bij Woensdrecht 
en bij het veer Kruiningen-Perkpolder, 
duidelijk gekozen voor de eerste. Over 
deze centrale verbinding, werd gezegd, 
dat deze van grote betekenis zal zijn 
voor de totale ontsluitingsstructuur van 
Zeeland. De provincie zou zijn aangeslo
ten op een korte rechtstreekse verbin
ding Kotterdam-Gent, en de toekomstige 
verbinding van de Randstad naar Ga
lais, naar het Noordfranse industriege
bied en naar Parijs zou op deze wijze 
dwars door Zeeland komen te lopen. 
Ook de centra van Noord- en Midden- 
Zeeland en Zeeuwsch-Vlaanderen zou
den door dit tracee met elkaar worden 
verbonden.
Bij een verbinding door het Land van 
Saeftinge zou slechts de ontsluiting van 
het óostelijk deel van O. Zeeuwsch- 
Vlaanderen worden bevorderd. Zij zou

ge Zoomweg vormt de centrale route 
straks een stramien van doorgaande 
verbindingen, waarop belangrijke ver
dere ontwikkelingen kunnen Worden ge
borduurd.

BRUG-TUNNEL- 
COMBINATIE ZAL 
HET WEL WORDEN

De Westerschelde is een brede zeearm 
met diepe geulen enerzijds en ondiepe 
plaatsen en zandbanken anderzijds. 
Overbrugging van de ondiepere gedeel
ten van het tracee zal geen bijzondere 
problemen geven. Die problemen liggen 
vooral bij de kruising van de brede en 
diepe hoofdvaargeul waarvan de zee
scheepvaart gebruik maakt.

Een brug over deze brede hoofdgeul zou 
een vrije doorvaarthoogte moeten heb
ben van ongeveer 60 meter en een over
spanning van velen honderden meters. 
De constructie van zo’n brug zou „Ame
rikaanse” allures krijgen en bijvoor
beeld een hangbrug kunnen zjjn. Helaas
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Zeelandbrug

geen functie hebben in de centrale 
noord-zuidverbinding. Een vaste verbin
ding bij Kruiningen-Perkpolder zou 
minder bezwaren met zich brengen, 
maar zij kan niet de functie van 
de centrale weg vervullen.

GUNSTIGE PLAATS

De keuze van het provinciaal bestuur 
wordt op gelukkige wijze ondersteund 
door de geoloog. Het is namelijk geble
ken, dat de geologische omstandigheden 
gunstig zijn voor een lijn vanaf de Eve- 
ringepolder aan de Zuidbevelandse wal 
via de zandplaten in de Pas van Terneu
zen naar Othene, oostelijk van Terneu
zen,

In België kan het „verlengstuk” van de 
vaste oeverbinding aansluiting vinden 

‘ Op de E 3. Met deze E 3 en de toekomsti

is de bodem van Nederland voor zulke 
constructies niet zo geschikt, zodat de 
fundering nogal wat problemen zou op
leveren.

Het ligt daarom voor de hand om — 
naar Amerikaans voorbeeld — te den
ken aan overbrugging van de ondiepe 
gedeelten en ondertunneling van de 
hoofdgeul.
Een tunnel over de gehele breedte van 
de . rivier — ongeveer vijf kilometer — 
zou grote problemen geven voor de uit
voering en overigens tot praktisch on
oplosbare ventilatieproblemen leiden. 
Een brugtunnelcombinatie is dus voor
lopig wel favoriet. Het tunnelgedeelte 
daarvan zal wel 2,5 km lang worden 
en moeten worden aangebracht in een 
sleuf van ongeveer dertig meter onder 
de waterspiegel.
Een van de op te lossen problemen is de 
wijze, waarop het eiland ter plaatse van

de overgang van tunnel naar brug mid
den in de Westerschelde in stand moet 
worden gehouden.

BELANGSTELLING
Dit project met al de daaraan verbonden 
aspecten spreekt zó tot de verbeelding 
én tot de ondernemingsgeest, dat reeds 
twee aannemerscombinaties zich tegen
over de minister bereid hebben ver
klaard de plannen verder voor te berei
den en uit tp werken.
De grootste groep is die van tien grote 
aannemers uit Nederland en België, ver
enigd in Nestum en Incust. Deze mam- 
moet-combinatie telt onder zich aanne
mers met grote ervaring in het ontwik
kelen en uitvoeren van grote projecten. 
De andere groep is die van de Dutch 
United Contractors in samenwerking 
met de NV. Kon. Mij. De Schelde te 
Vlissingen (voor de staalconstructie). 
Deze groep wil zich baseren op het 
reeds gepubliceerde plan van ir. L. W. 
Lievense uit Breda.

STICHTING PROPAGEERT
De Stichting Vaste Oeververbinding 
Westerschelde stelt zich ten doel deze 
verbinding op velerlei wijzen te pro
pageren. Zij beschikt daarbij over een 
technische-, een verkeerseconomische- 
en een public relations werkgroep en 
kwam tot stand op initiatief van het De
partement Zeeland van de Ned. Mij. 
voor Nijverheid en Handel. Het bestuur 
is breed samengesteld. Zitting hebben 
vertegenwoordigers van de Kamers van 
Koophandel van Antwerpen, Gent, Z.- 
Vlaanderen, Midden- en Noord-Zeeland 
en Rotterdam, van het Vlaams Econo
misch Verbond, van het Comité Bene
lux, van de Departementen Zeeland en 
Rotterdam van Nijverheid en Handel, 
van de ANWB, van de verkeers- en 
vervoersfederatie Centraal Overleg en 
van de Gewestelijke Raad voor Zeeland 
van het Landbouwschap. In een bin
nenkort verschijnend rapport der stich
ting zal vooral worden ingegaan op de 
economische betekenis der vaste verbin
ding.

FINANCIERING EEN 
HOOFDSTUK APART

De financiering van een vaste oeverver
binding over de Westerschelde is een 
hoofdstuk apart.
Globaal zal het gaan om een bedrag van 
enkele honderden miljoenen guldens. De 
hoogte der kosten houdt o.a. verband 
met het tracee, dat uiteindelijk zal 
worden gekozen (lengte, bodemvoorzie
ningen, soort van tunnel enz.).
Op toewijzing van gelden uit het 
Rijkswegenfonds behoeft voorlopig 
niet te worden gerekend. Voor de finan
ciering, die de aannemerscombinatie 
voor haar rekening wil nemen, zal een 
beroep op de Nederlandse kapitaalmarkt 
moeten worden gedaan. Afgezien van 
het feit, dat dit niet in één keer behoeft 
te gebeuren, is het zeer waarschijnlijk 
dat het niet om het volle bedrag zal 
gaan, gezien de grote Belgische belang
stelling voor het project, waardoor ook 
een beroep op de Belgische kapitaal
markt beslist niet uitgesloten is. Er is 
misschien ook nog een mogelijkheid 
van medewerking bij de financiering 
door de Europese Inv'esteringsbank. 
Daarop is gewezen door de directeur 
van het Economisch Technologisch In
stituut voor Zeeland, drs. M. C. Ver- 
burg. Hij is van oordeel, dat dit belang
rijke infrastructuurwerk van internatio

naal allure voldoet aan de eisen die de
ze bank voor zo’n projeot stelt.

TOLHEFFING
Om rente en aflossing op de te sluiten 
leningen te kunnen betalen (in 25 jaar 
dient de brug-tunnel te worden afge
schreven) en voor de — op zichzelf vr^ 
geringe — kosten van onderhoud zal 
het heffen van tol noodzakelfjk z^m, 
tenzij het rjjk eerder dan na 25 jaar de 
verbinding overneemt.
De tolheffing zal verhoudingsgewijze 
matig zijn en naar het zich laat aanzien 
niet of nauwelijks meer bedragen dan 
de huidige veertarieven (voor een per
sonenauto plus bestuurder ƒ2,50 per 
vaart), wanneer het rijk vanaf het ogen
blik, waarop de vaste verbinding in ge
bruik wordt genomen, het bedrag, dat 
dan wordt gevormd door de exploitatie
tekorten op de veerdiensten Kruinin
gen-Perkpolder en Terneuzen-Hoede- 
kenskerke, zal storten in het financie- 
ringsfonds. In feite betekent dit, dat het 
rijk niet „extra” over de brug behoeft 
te komen, maar hetgeen het tóch kwijt 
zou zijn aan de veerdiensten voor de 
vaste oeververbindingen bestemt.
Op deze wijze is de verbinding zeker 
rendabel te maken. Men mag er zon
der enige twijfel van uitgaan, dat het 
gewone zakelijke verkeer (zeker met de 
algemene trend) zal stijgen, het door
gaande ipternationale verkeer belang
rijk zal toenemen en ook de toeristen- 
stroom groter zal worden. In het alge
meen is het zo, dat een vaste verbinding 
sterk verkeersaantrekkend werkt. Toen 
de Zeelandbrug er eenmaal lag, vertien
voudigde het verkeer in korte tijd in 
vergelijking met het vervoer met de 
veerboten.

VERKEER NEEMT 
STERK TOE
Het vorige jaar hebben 1.862.693 auto’s 
gebruik gemaakt van de drie veerdien
sten over de Westerschelde (Vlissingen- 
Breske.ns, Kruiningen-Perkpolder en, 
voor een zeer klein percentage, Terneu- 
zen-Hoedekenskerke). Tegenover een 
aantal van 69.745 overgezette auto’s in 
1938, van 692.285 in 1955 en van 855.012 
in 1960 kan wel van een indrukwekken
de stijging worden gesproken. Daarbij is 
opvallend, dat de verkeersdrukte over 
de Westerschelde in de periode 1960-1966 
jaarlijks toenam met gemiddeld 12 pro
cent tegen gemiddeld 9,5 procent per 
jaar op Nederlandse rijkswegen.
De voortreffelijk geoutilleerde veerdien
sten met tientallen vaarten per dag zul
len echter niet de uiteindelijke oplos
sing van het verkeersvraagstuk kunnen 
geven, ook niet door de inzet van dub- 
beldeksveerboten, waarvan de eerste — 
een primeur voor Nederland — sinds 
enkele maanden tussen Kruiningen en 
Perkpolder vaart en die in 1970 door een 
tweede zal worden gevolgd.
De oplossing om het snel toenemende 
verkeer te verwerken is een vaste ver
binding, waarbij wachttijden zoals nu 
bij de veerhavens voorkomen tot het 
verleden zullen behoren. Veerdiensten 
zijn altijd kwetsbaar (storm, mist, risi
co’s bij de dwarse oversteek der Wester
schelde). Ook dat zal dan verleden tijd 
zijn.

In de loop der laatste Jaren zijn enkele 
prognoses van de te verwerken ver
keersstroom door een vaste oeververbin
ding opgesteld. Dfe verschillende aspec
ten zo nauwkeurig mogelyk benaderend, 
analyserend en waarderend zou kunnen 
worden uitgegaan van een aantal van 
zo’n zeven miljoen auto’s in 1980. Er is 
daarbij rekening mee gehouden dat het 
veer Vlissingen-Breskens zal worden 
gehandhaafd.
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E.V.U. CONFERENTIE IN PARIJS

EUROPESE VROUWEN 
SPRAKEN OVER 
RUIMTELIJKE ORDENING
He t  was opvallend, dat over dit 

onderwerp de meningen van de 
vrouwen uit de verschillende lan
den in veel opzichten parallel lie
pen.
Men was het er algemeen over 
eens, dat nieuwe wijken van grote 
steden of forensengemeenten niet 
uitsluitend slaapsteden mogen 
worden en men bedoelde daarmee, 
dat er tegelijk met het ontstaan 
van de wijk allerlei voorzieningen 
moesten zijn getroffen als kerken, 
scholen, gemeenschapshuizen, bi
bliotheken, culturele voorzienin
gen, gelegenheid voor sport, recre
atie, winkelcentra en voorzienin
gen op het gebied van de gezond
heidszorg.

Allen, behalve de Oostenrijkse afgevaar
digden, meenden, dat juist om een wijk 
ook overdag levend te houden er even
eens schone industrieën, die geen extra 
lawaai produceren, kantoren, banken, 
verzekeringsmaatschappijen, enz., een 
plaats zouden moeten hebben. Ervaring 
met de oudere nieuwbouwwijken heeft 
geleerd, dat een wijk zonder werk doods 
en saai is.
Maar Oostenrijk wilde slechts indus- 
trietjes helemaal aan de buitenrand van 
de steden, hetgeen eigenlijk in de ande
re landen als een overleefd standpunt 
werd beschouwd. Wel mogen er van 
Oostenrijk naaiateliers en dergelijke 
zijn, waar speciaal de vrouwen licht 
werk kunnen verrichten.
Veel bewondering had men voor het 
unieke complex van de architect Moshe 
Safdie op de wereldtentoonstelling van 
1967 te Montreal. Hij introduceerde een 
geheel andere bouw dan de flatbouw, 
die wij overal kennen. Men zou het een 
soort terrasbouw kunnen noemen. Iede
re woning in de hoogbouw heeft er 
volkomen privacy, een tuin, voldoende 
frisse lucht en zonlicht, De bewoners in 
dit soort flats leven in straten hoog 
boven het verkeer; straten met winkels, 
scholen, bibliotheken, enz. Het systeem 
gaat uit van het principe, dat men wan
neer'hoogbouw verplicht is, alles verti
caal moet bouwen wat men vroeger in 
de oude steden horizontaal deed. Men 
zal moeten experimenteren, of dit soort 
bouw ook binnen de financiële grenzen, 
die de woningwet stelt, verwezenlijkt 
kan worden.

In elk geval zal er in iedere nieuwe 
Wflk een goede differentiatie van hoog- 
en laagbouw moeten zijn, met veel 
groenvoorziening en ook waterpartijen.

Ook was men van mening, dat er een 
goede relatie moet zijn tussen de oude 
stad en de nieuwe wijken, door bus, 
trein of metro.
■Wijkconsulenten en sociale raadslieden 
moeten zorgen voor het zo noodzakelijke 
contact tussen burger en overheid. In 
Italië had men veel succes met wijk
raden, die echter niet gekozen worden 
maar benoemd door het gemeente
bestuur.
Men was ook overtuigd van de noodzaak 
van allerlei voorzieningen op medisch 
gebied, van kruisverenigingen tot 
groepspraktijken, waar ook specialisten 
spreekuur houden, van pre- en post
natale zorg, alsmede bejaardenzorg als 
b.v. dienstencentra.
Wat de scholen betreft, hierover ver
schilde men van mening. In het ene 
land gaf men er de voorkeur aan de 
kinderen vanaf de kleuterschool tot aan 
de imiversiteit en de hogere beroeps
scholen zoveel mogelijk het onderwijs 
in de voorstad te laten volgen. In Italië 
vond men het voldoende als er onder
wijs tot en met de lagere school in de 
wijk aanwezig is en men verschaft er 
buskaartjes voor de leerlingen, die voor 
voortgezet onderwijs naar de stad moe
ten.
Opvallend was, dat men het in de

meeste landen nodig vond, dat er in 
iedere wijk kindercrèches aanwezig 
moeten zijn voor babies vanaf drie 
maanden, opdat de moeders geheel of 
gedeeltelijk kunnen werken. Hiermee 
was Nederland bepaald achter. Hoewel 
deze crèches pok nog niet overal vol
doende gerealiseerd zijn, omdat zij vrij 
kostbaar zijn.
In Frankrijk, speciaal in Clamart, een 
voorstad van Parijs met 50.000 inwoners, 
heeft men experimenten met de zoge
naamde „crèches a domicile”. Moeders 
van jonge gezinnen, die wat willen bij- 
verdienen, mogen na medische controle, 
één tot drie kinderen voor overdag op
nemen. Dat kost de gemeente 15 francs 
per dag per kind, inbegrepen de maal
tijd. De gezinnen worden om de tien 
dagen bezocht door de G.G.D. ter con

trole. Dit soort zorg voor babies en 
peuters bespaart de gemeente veel, 
want de verzorging per dag in een grote 
crèche met al het gediplomeerde perso
neel, kost de gemeente per kind 50 
francs.
Wat betreft de ontvolking van het plat
teland, hierover was men het in het 
algemeen eens, dat hier een grote taak 
ligt voor de rijksoverheid. Immers de 
openlegging van het platteland, ofwel 
voor recreatie, of voor landbouw, of 
voor industrie, is een rijkszaak.
In Oostenrijk had men in het Burgen- 
land, dat tegen het ijzeren gordijn ligt, 
een merkwaardige ervaring. Men had 
er, om dit land weer opnieuw te bevol
ken, een aantal levensmiddelenindus
trieën gebracht, maar dit bleek een 
grote mislukking, omdat de mensen er 
toch niet wilden blijven en er ook niet 
naar toe wilden trekken.
Nu geeft men aan ieder gezin, dat er 
nog woont en een beetje redelijk huis 
bewoont waar men pensiongasten kan 
ontvangen, een subsidie.
Dit is wel gelukt, want het is er een 
prachtig streek en men bouwt er ook 
hotels, om zo toeristen aan te trekken, 
vooral ook buitenlanders. Men kan ér 
het gehele jaar toeristen ontvangen, 
omdat er ook wintersport valt te bele
ven.
De streek is nu juist door die toeristen 
veel meer bewoonbaar geworden en de 
ontvolking is er gestopt.

Naast de rijksinspanning om het platte
land te reanimeren, moeten de gemeen

ten natuurlijk in dezelfde mate voor 
voorzieningen zorgen als in de voor
steden. De „Meerpaal” in Drenten werd 
als een heel goed voorbeeld gezien van 
een echt gemeenschapscentrum.

Speciaal in Frankrijk vond men het 
bijzonder noodzakelijk, dat in de nabij
gelegen stadjes van plattelandskernen 
extra voorzieningen worden getroffen, 
waardoor de jeugd het aantrekkelijk 
vindt om in de dorpen te blijven wonen. 
In het algemeen was men het wel eens 
over het feit, dat het nog niet voldoende 
is om ruimte te scheppen voor allerlei 
noodzakelijke voorzieningen, men zal er 
ook acteurs, musici, beeldende kunste
naars moeten aantrekken, om die ruim
ten te beleven. Ook hiervan is de 
„Meerpaal” een goed voorbeeld.
Een ander voorbeeld in Clamart was 
een jeugdblibliotheek midden in de 
nieuwe wijk, waar een zaaltje was voor 
toneel en vertellen, waar tweemaal per 
week acteurs optreden. In diezelfde bi
bliotheek was ook een zaal, waar de 
kinderen naar hartelust handenarbeid 
konden verrichten.

In het algemeen mag gezegd worden, 
dat de vrouwen in Europa deze aspec
ten van de ruimtelijke ordening bijzon
der aan het hart gaan en wij hopen, dat 
de E.V.U. door adviezen in de Raad van 
Europa een bijdrage zal kunnen leveren 
voor het welzijn van de burgers van 
Europa.

H. M. J. BEYART-DROST.

Minister Beernink werd bij de 
behandeling van zijn begroting 
van Binnenlandse Zaken bedol
ven onder de moties.
Deze stortvloed inspireerde de 
heer Schakel om zijn aandeel in 
de replieken —  mej. Goudsmit 
D’66) had even tevoren er nog 
weer een motie „bovenop ge
legd” over de publikatie van 
commissariaten e.d. —  voor de 
vuist weg te beëindigen met een 
lichtelijk speels betoogje, dat 
weer tot levendige interrupties 
aanleiding gaf.
Wij bieden het onze lezers hier
bij onverkort aan:

Ik zou hiermee hebben kunnen 
eindigen, mijnheer de Voorzitter, wa
re het niet dat de cyclostyle, waarop 
onze moties worden geproduceerd op 
volle toeren draait. Het produktiecij- 
fer ligt weer prettig hoog. Ik dacht 
echter op een gegeven moment: Zou 
er met D’66 iets niet in orde zijn? Ik 
begreep namelijk zowel uit de inter
ventie van mejuffrouw Goudsmit als 
uit die van de heer Nypels dat zij 
overwegen, de moties die op het res
pectabele lijstje staan, in te trekken. 
Dat zou dan een novum zijn, want 
dan zouden wij na de intrede van 
D’66 stemmen over een begroting en 
zou er geen enkele motie van D’66 bij 
zijn. Het is vrijwel onoverkoombaar. 
Uit die gezichtshoek gezien, ben ik 
dan toch maar dankbaar dat er weer 
een van mejuffrouw Goudsmit bij 
gekomen is . . .
De heer Den Uyl (P.v.d.A.): En zo’n 
goede!
de heer Schakel (A.R.P.): . . .  over de 
doorzichtigheid van de democratische 
verhoudingen. Ik kan daarbij nog 
maar een paar voorlopige kantteke
ningen plaatsen — het is een materie 
die natuurlijk naar mijn fractie te
ruggespeeld moet worden —, maar 
één kanttekening zou ik in ieder ge
val willen maken, namelijk dat ik 
van mening ben dat wij met dit soort 
van moties ons deel eraan leveren 
dat de eenvoudige ' j'.rger in Neder
land zo langzamerhand de idee gaat 
krijgen, dat het goed mis is, dat er 
„something rotten in the state” is. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik weet, dat 
elke menselijke samenleving onvol
maakt is, ook de Nederlandse samen
leving, maar ik durf de stelling aan, 
dat in ons openbare bestel de zaken 
redelijk zindelijk verlopen, Neder
lands netjes. De kans. dat men via 
dit soort moties die suggesties in ons 
volk voedt, vind ik een zaak, die 
toch bepaald eens moet worden over
wogen.
Ik vraag me ook af, of het nodig is, 
wat in deze motie wordt gevraagd. 
Ik meen, dat de pers in Nederland 
voldoende bekwaam is om, als zij

DE HEER SCHAKEL 
EN DE
INTERRUPTIES

meent, dat er in deze sector zaken 
niet in orde zijn, die boven water te 
brengen.
Laat ik eens een edel kwartet noe
men: de N.R.C., de Volkskrant,
Trouw en het Vrije Volk.
Als de „N.R.C.” , die zich een deftige 
krant noemt, de nevenfuncties van 
alle leden van de Raad van State in 
haar eerstkomende zaterdagavond- 
editie wil hebben, dan neem ik aan, 
dat zij dit rond krijgt. De voorzitter 
en de secretaris van de S.E.R. deel 
ik aan de „Volkskrant” toe. Ik heb 
voldoende fiducie in de speurzin van 
dé redactie van „D e Volkskrant”, dat 
de voorzitter en de secretaris van de 
S.E.R. — de Kroonleden ontkomen
daaraan, heb ik wel begrepen......
De heer Koekoek: Jammer genoeg. 
Er is in „De Volkskrant” voldoende 
ruimte voor.
De heer Schakel (A-H-P-): ......met al
hun functies daarin kunnen worden 
gepubliceerd.
Ik had de Commissarissen van de 
Koningin aan „Trouw” toebedacht. 
Utrecht kunnen wij overslaan; de 
Commissaris van de Koningin van 
deze provincie is al voldoende door
gelicht. Er resteren er nog tien. Ik 
neem aan, dat alle tien deze Commis
sarissen van de Koningin in hun 
volle lengte en breedte, wat hun ne
venfuncties en commissariaten be
treft, in de kolommen van „Trouw” 
verschijnen, wanneer „Trouw” vindt, 
dat het met die Commissarissen van 
de Koningin in Nederland mis is.
De heer De Goede (D’66): De Com
missaris van de Koningin in Gronin
gen is ook al doorgelicht.
De heer Schakel (A.R.P.): Dit scheelt 
dus ook al weer eén paar regels in 
de krant.
Als ik dan de burgemeesters mag 
reserveren voor het „Vrije Volk”, 
dan maak ik me helemaal geen zor
gen, of ook dat wordt een pittige

reportage, mijnheer de Voorzitter.
De heer Laban (P.v.d.A.): Aan welke 
krant wil de heer Schakel het op
stellen van de volgende regerings
verklaring overlaten?
De heer Schakel (A.R.P.): Als ik een 
collega van de geachte afgevaardigde 
de heer Laban aan de overkant van 
het Binnenhof goed heb begrepen, 
gaat dat via de advertentiepagina. 
Mijnheer de Voorzitter! Bovendien 
moet mejuffrouw Goudsmit niet den
ken, dat, wanneer deze nevenfuncties 
netjes op een rijtje staan, zij het lek 
boven water heeft, want dan is de 
helft naar nog niet aangezegd, als het 
gaat om doorzichtige verhoudingen. 
Mejuffrouw Goudsmit (D’66): U gaat 
ervan uit, dat er een lek is; ik niet. 
De heer Schakel (A.R.P.): Neen, ik 
heb een standaarduitspraak gebruikt, 
die in het Nederlandse taalgebruik 
al jarenlang bestond, voordat de ge
achte afgevaardigde in dit huis op
trad.
Mijnheer de Voorzitter! Er wordt 
in ons land collegiaal bestuurd; col
legiaal met drie, vijf, zeven, tien 
mensen. Daarin zitten krachtige be
stuurders en ook mensen, die op het 
beleid heel weinig invloed hebben, 
door welke oorzaak dan ook. Als de 
geachte afgevaardigde werkelijk 
doorzichtige democratische verhou
dingen wil hebben, zal zij ook een 
overzicht moeten hebben met betrek
king tot de potentie, tot de bestuurs
kracht, tot het deel, dat iedereen in 
een college in de besluitvorming 
neemt. Er zijn zelfs boze tongen — 
dat heb ik echter niet uit ervaring —, 
die beweren, dat er bestuurders zijn, 
die zelfs nog min of meer door hun 
eigen vrouw worden gedirigeerd. 
Ware dit het geval, dan zou er na
tuurlijk in dit opzicht ook interessant 
feitenmateriaal boven' water te bren
gen zijn.
De heer Van Thijn (P.v.d.A.): Dit is 
meer iets voor „Libelle” .
De heer Schakel (A.R.P.): Ik weet 
niet, of ik ooit tot de „Libelle” ben 
dóórgedrongen, maar het zal mij een 
eer zijn, als dit het geval is. 
Mijnheer de Voorzitter! Dit zijn een 
paar kanttekeningen in dit verband, 
waarbij ik mij afvrap , of we er goed 
aan doen, dit pad op te gaan. Ik vind, 
dat er wat negatieve bijkomstigheden 
zijn; ik meen, dat langs een andere 
weg de zaak ook aan het licht kan 
komen, en ik vind bovendien, dat 
men nog niet doorzichtig genoeg is, 
wanneer men alleen het punt van de 
nevenfuncties heeft gepubliceerd.
De heer De Goede (D’66): Misschien 
kan uw benadering het beste in „De 
Lach” voorden afgedrukt.
De heer Schakel (A.R.P.): Bestaat die 
nog? Als die nog bestaat, dan heb ik 
daar ten slotte ook geen bezwaar 
tegen. Men moet aan alle .wateren 
zaaien. Ik dacht, dat „De Lach” was 
verdwenen.
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SURINAMERS 
IN DE
LAGE LANDEN

y O  heet het boekje, dat door drs. 
^  J. M. M. van Amersfoort is 
geschreven, als gevolg van een op
dracht van het Miiiisterie van 
Cultuur, Recreatie en Maatschap
pelijk Werk, om „in kort bestek 
een overzicht te geven van het 
karakter en de ontwikkeling van 
de Surinaamsè emigratie naar Ne
derland, om langs deze weg de 
positie van de Surinamers in 
Nederland te verhelderen”.

De schrijver heeft zijn boekje 
dan ook terecht voorzien van de 
ondertitel „De ontwikkeling en 
de problematiek van de Suri
naamse emigratie naar Nederland”. 
We hebben dit boekje gelezen en her
lezen en — laten we maar met de deur 
in huis vallen — de. inhoud heeft ons 
teleurgesteld! Als men immers zelf mi
grant is en nota bene erg geïnteresseerd 
is in het te berde gebrachte onderwerp, 
dan grijpt men met graagte naar een 
boekje als dat van Van Amersfoort. 
Vooral als men weet dat de schrijver 
kundig is.

BLIJVEN STEKEN
Ons totaal oordeel over de brochure is, 
dat de schrijver er wel in is geslaagd in 
kort bestek een overzicht te geven van 
de Surinaamse migratie naar Nederland, 
doch is blijven steken in de problema
tiek daarvan. De oorzaak van dit laatste 
is onzes inziens te wijten aan de op
dracht, zoals beschreven in het voor
woord. Immers is het fenomeen „Suri
namer in Nederland” te complex om be
perkt te bestuderen, wil men tenminste 
tot verantwoorde conclusies komen, 
waaraan algemeen geldigheid kan wor
den toegekend. Vooral waar, zoals de 
schrijver terecht opmerkt, er geen basis
materiaal voorhanden is.
Een andere moeilijkheid waarmee de 
schrijver vermoedelijk heeft gezeten, is 
om „niet alleen voor vakgenoten te 
schrijven, maar ook, en zelfs in de eer
ste plaats voor een wat breder publiek” . 
Nu behoeft zulks geen bezwaar te zijn, 
wanneer onder dat breder publiek niet 
„the man in the streef’ moet worden 
verstaan. We vrezen dat dit in dit geval 
wel zo is, met als gevolg dat de conses- 
sie aan dit publiek de studie niet be
paald heeft gediend.
Van Amersfoort laat ons over de door 
hem gevolgde werkwijze bij de v'erza- 
meling van zijn materiaal niet in het 
ongewisse. Maar hij vertelt ook niets 
speciaals daarover. Hierdoor vergroot 
hij het aantal vraagtekens bij veel van 
zijn beweringen. Maar ook doordat hij 
in zijn pogingen tot beschrijving van de 
problematiek der Surinaamse migratie 
naar Nederland herhaaldelijk zoekt naar 
de motivatie van die migratie, zonder op 
dat onderwerp uitdrukkelijk in te gaan. 
Veel van de geuite klachten over Suri
namers hebben we zo vaak uit Suri
naamse en Nederlandse monden gehoord 
en het zou daarom belangwekkend zijn 
om eens een keer na te gaan of wij niet 
te maken hebben met grove generali
saties, bijvoorbeeld dat de Surinamer 
het arbeidstempo niet aan kan en dat de 
Surinamers zich zo moeilijk aanpassen. 
Over die aanpassing zegt de schrijver in

RUIMERE OPDRACHT 
OOK VOOR 
SOCIAAL- 
PSYCHOLOGISCH 
ONDERZOEK 
IS GEWENST
DOOR HENRY E. CAMERON

Henry. E. Cameron studeert in 
Amsterdam sociale pedagogiek. 
Enkele jaren geleden kwam hij 
uit Suriname naar Nederland. Hij 
is dus zelf migrant. In Suriname 
is de heer Cameron behalve 
onderwijzer ook ambtenaar voor 
de volksontwikkeling geweest.

Hij was actief op verenigingsge- 
bied. Iets wat hij in Nederland 
ook is, hij is bestuurslid van de
A.R. Kiesvereniging in Amster
dam en hij stond op de kandida
tenlijst van de protestants-chris- 
telijke groep bij de gemeente
raadsverkiezingen in 1966.

hoofdstuk 4 (pag. 27) zeer terecht; „Van 
de Surinamer kan moeilijk anders wor
den verwacht dan dat hij zich richt op 
dat deel van de Nederlandse samenle
ving waarmee hij in contact komt en 
waarbinnen hij zich beweegt. Het is van 
belang dat goed in het oog te houden, 
omdat gedrag van Surinamers nogal 
gauw als onaangepast wordt beschouwd 
als het afwijkt van de vorm van degene, 
die dat oordeel uitspreekt.” En verder; 
„Aanpassing aan lage statusgroepen 
wordt door de hogere Nederlandse sta
tusgroepen niet als aanpassing gezien.” 
Het is jammer dat hij deze opmerking 
verzwakt door te stellen dat wij ons 
moeten realiseren „dat er nogal wat ver
schil in Nederlandse normen kan be
staan”, terwijl het evident is dat deze 
verschillen er zijn. En het zijn juist deze 
verschillen die de beoordeling of een 
migrant als „aangepast” moet worden 
beschouwd, bemoeilijken.

BAGATELLISERING
We noemen het een bagatellisering als 
Van Amersfoort op pagina 15 zegt, dat 
voor de migratie „van veel groter belang 
is het in een lange traditie opgebouw'de 
positieve beeld dat de Surinamers zich 
van het leven in de grote wereld van 
West-Europa hebben gevormd” en stel
len er daarom tegenover hetgeen drs. 
Speekman zegt in „De plurale samenle
ving” ; „Na de emancipatie in 1863 deden 
zich belangrijke veranderingen voor in 
de Surinaamse samenleving. Nu de slaaf 
de status van vrije burger had gekre
gen, wijzigde zich de houding van het 
gouvernement. Uitgaande van de ge
dachte dat Suriname een Nederlandse 
volksplanting was, een overzees Neder
lands gew'est, oordeelde men het ge
wenst, dat zo spoedig mogelijk werd 
overgegaan tot een a.ssimilaticpolitiek, 
die ten doel had de nieuwe burgers in 
cultureel opzicht tot Nederlanders te 
maken. Deze politiek is niet zonder suc
ces gebleven. Verder: „Omdat de poli

tiek van het gouvernement gericht was 
op de verspreiding van de Nederlandse 
cultur, W'erd ook de mate van conforme
ring aan die cultuur een maatstaf voor 
de sociale positie.” (pag. 55/56/57). Wij 
zouden hieraan willen toevoegen: een 
zeer belangrijke maatstaf en geloven dat 
hiei'mede een indicatie is gegeven voor 
het antwooi'd van de tweede vraag van 
Van Amersfoort op pagina 13.
Twee zeer belangwekkende belangwek
kende onderwerpen, die de schrijver 
aansnijdt, maar waarop hij door zijn op
dracht niet diep kon ingaan, zijn de mi
gratie van de Surinamers van Indiase 
origine en de positie van de Surinaamse 
kinderen in Nederland. Het zou wense
lijk zijn indien onder de laatsten een so- 
ciaal-psychologisch onderzoek werd in
gesteld.
Met de standpuntbepaling in hoofdstuk 
5 zijn wij het in grote lijnen eens, al rea
liseren wij ons dat effectuering van de 
slotconclusie de nodige voeten in de aar
de zal kosten.

INLICHTINGEN GEW ENST
Wij geloven dat de Surinaamse migratie 
naar Nederland en de repatriëring zou
den zijn gediend met een maatschap
pelijk advies- en inlichtingenbureau in 
de grote steden van Nederland, waar de 
migrant en de aankomende migrant 
alle gewenste inlichtingen zou kunnen 
verkrijgen en welke instelling dienst
baar zou kunnen worden gemaakt aan 
het bestaande netwerk van hulpverle
ning in Nederland.
Ten aanzien van cle case-studies moeten 
wij opmerken dat de respondent onder 
A doelbewust de waarheid heeft zitten 
verkrachten. De andere studies zijn al
leen maar een deel van een veelheid. 
We hebben nu enkele opmerkingen ge
maakt over het boekje van drs. van 
Amersfoort, dat alleszins het lezen 
waard is. Deze opmerkingen konden 
worden voorzien. Het ligt hem niet al
leen aan de schrijver dat ze gemaakt 
zijn. Daarvoor is hij te veel een man 
van zijn vak. Het ligt hem aan de op
dracht. Misschien dat het Ministerie van 
Cultuur, Recreatie en Maatschappelijk 
Werk weer aan de schrijver een op
dracht kan verlenen, maar dan iets rui
mer. En ook de opdracht voor een so- 
eiaal-psychologisch onderzoek. De ma
terie en de mensen om wie het gaat zijn 
het echt de moeite waard.

Schrijt és iemand 
Bel’es iianand 
Bezoek’es iemand 
Praat’es met iemand

...uweet zelf wel 
wie eenzaam is in
uw omgevinj»-

PUBLIKATIE AANGEBODEN DOOR 
DIT BLAD IN SAMENWERKING MET DE 
STICHTING IDEËLE RECLAME B K ü l
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OVERIJSSEL
^  VERBOUW 
^  NIEUWBOUW 
^  ONDERHOUDSWERKEN

E. D. Schutten & Zoon C.V. 
aannemersbedrijf

ENSCHEDE - Hyacinthstraat 40 a - Telefoon 11638

LOONBEDRIJF 
MARIS N V.

HOGE SLUISWAL 39

M A R K N E S S E
Telefoon 05273 -1541 (4 lijnen)

50 jaar de meest gevraagde

WONINGINRICHTING
J. Voerman & Zonen

Assendorperstraat 73-81 - Tel. 16507 - Zwolle

niiiiiiiiiiiii

ZUID-HOLLAND
DRUKKERIJ J. DE LONGTE

Dordrecht Postbus 171 
Boekdruk Offset

Snel en goed in reclame- en handelsdrukwerk

v.h. GEBR. HARKEMA
SINDS 1948 JOHAN STAAT - DORDRECHT

Automateriaal teL 39429
Gereedschappen tel. 39433
Hang* en Slnltwerh teL 33221
Ijzerwaren tel. 34303
Bevestigingsartikelen tel. 34303

Zowel voor WONING, GARAGE. FABRIEK of SCHIP 
Levering
als regel uit voorraad -  Groothandel en fabrieksagént

H  HORTENSTTTS &  Z O O N  m e tselaar s  n .  CL aan n em er s

Bevelen zlcb beleefd aan voor 
alle voorkomende werkzaamheden

NIEUWBOUW - VERBOUW - BETONWERK 
EN VERDERE REPARATIE

STOKDIJKKADE 6 - ZO • NAALDWIJK -  TEL. 01749 - 4808-5570

HANDELSMIJ.
A. VAN ROON N V.

Speciaal adres voor bootshuiken, caravanluifels, 
watersport- en kampeerartikelen 

WESTHAVENKADE 61 - VLAARDINGEN 
Telefoon 010 - 343492 en 343046

ZEELAND
NIEUWBOUW ONDERHOUD

GEBR. JOBSE 
aannemersbedrij f

SEBOOSKERKE (W ) - TEL. (01189 ) 297-343-341

AANKEMINGSBEDRIJF 
„SCHOUW EN-DUIVELAND N V .

Schuithaven 10 . Zierikzee - Telefoon 01110 - 2478
Het adres voor uitvoering van BETON-, WATER-, WE
GENBOUW- EN CULTUURTECHNISCHE WERKEN

BOUWMATERIALEN
TEGELS
BEKLEDINGSPLATEN VOOR 
BINNEN- EN BUITENWERK

KEUKENS
TIELSA
ROSÉ
PRISMA

A. DE JAGER-TOLHOEK N V
_______SHOWROOMS: GOÉS EN MIDDELBURG

H o lle s te lle  n.v,
GOES

MACHINEFABRIEK 
CONSTRUCTIEBEDRIJF 
HANDELSONDERNEMING 
CENTRALE VERWARMING 
Z A A G M O L E N S T R A A T  1 
TELEFOON 01100 - S340 - 6995 - 6990

HET BEELD 
DER VADEREN

HENRI BOREL
l^ISSCHIEN kennen sommigen hem niet meer, 
I*-*- maar Henri Borel was een van de erkende 
letterkundigen, een halve eeuw geleden.
Toch was die erkenning niet algemeen. Lodewijk 
van Deyssel schreef kort en bondig, dat Borel niet 
by de literatuur behoorde en een ander kriticus 
schreef naar aanleiding van Borel’s boek Het Jon
getje, dat zulke werken de smaak hadden van 
borstplaatjes. ^
Borel was tolk geweest bij de Chinese legatie en in 
elke geval kende hij goed Chinees en hij heeft over 
wijsheid en schoonheid van de Chinese cultuur ge
schreven op een wijze, die wel gewaardeerd werd. 
In januari 1919 hield Borel een lezing te Rotterdam, 
voor een kring van dames. Kort na de revolutie- 
poging van Troelstra en in een tijd, toen met name 
in Duitsland, alles op losse schroeven scheen te 
staan.

Borel pleitte toen voor afschaffing van het huwelijk

in zijn tegenwoordige vorm. Daarvoor moest in de 
plaats komen een „wettige overeenkomst van lief
de”.
Zulk een overeenkomst moet vallen binnen het ka
der van een wettelijke regeling, want zij is een ver
bintenis sui generis.
De wet moet bepalen, dat in de overeenkomst de 
tijdsduur moet worden aangegeven. De minimum- 
duur van de overeenkomst moet zijn één maand en de 
maximum-duur een jaar. Na het verstrijken van de 
overeengekomen termijn kunnen de „echtelieden” 
zonder meer uiteengaan. Zij kunnen ook de over
eenkomst verlengen, telkens weer voor een periode 
van een tot twaalf maanden. Zij hebben het dus in 
eigen hand om heel hun leven l3ij elkaar te blijven, 
krachtens een overeenkomst van liefde.
Maar zij kunnen ook na afloop van elke termijn 
besluiten, het er nu maar bij te laten.
Bij beëindiging van de overeenkomst wordt de 
functie van de overeenkomst overgenomen dóór de 
staat, voorzover nodig. Dat wil onder meer zeggen, 
dat de staat dan de zorg voor de eventuele kinde
ren op zich neemt.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

PUBLIEK EN POLITIE
Max Tailleur heeft op een kerstfeestviering ,van de 
politie in Amsterdam-Noord voor enige verstrooiing 
gezorgd. Hij sprak over de samenwerking tussen 
publiek en politie. M. van Amerongen tekende in 
.Vrij Nederland hierover o.a, het volgende op.
„De belangen van publiek en politie, die willen loel 
eens botsen. En als je dat kunt oplossen door grap
pen dan vind ik, dat je verder komt dan met harde 
woorden. Daarom is humor zo’n belangrijke factor 
in het leven van de mens. Kennen jullie bijvoor
beeld die mop van iie twee agenten, die elkaar te
genkomen? De ene heet Moos... (aarzelend gelach). 
Zegt de andere agent: „Ik weet niet hoe het komt, 
maar ik heb altijd gesodemieter met betalen” . Zegt 
Moos: „Mij betalen ze meteen.” Zegt de ander: „Hoe 
doe je dat dan?” . Zegt Moos: „Als ik ze bekeur, 
dan geef ik ze een boete van vijf tien' gulden en dan 
laat ik ze afdingen tot een tientje” .

’t Is maar een tip: ook voor u.

schenkingen geheel zonder enige politieke voorwaar
den gegeven zullen worden.”
Men zegt, dat de V.V.D. overweegt een dergelijke 
bepaling in de toekomst eventueel ook in overwe
ging te nemen.

OVERDENKING

GLOBE
In hetzelfde artikel in V.N. zegt Tailleur, dat hij de 
beste, de mooiste moppen niet op het toneel brengt, 
maar ze houdt voor gebruik binnenskamers.
„Hij vertelt als voorbeeld het verhaal van de arme 
joodse refugié, die van de Amerikaanse ambassa
deur op de wereldbol een gratis reis mag uitzoeken 
naar een land-zonder-antisemitisme en die na lang 
aarzelen tenslotte schuchter een andere globe 
vraagt.”

En een land zonder enige vorm van discriminatie 
in welke vorm dan ook?

In „D’emocraat” komt ook deze „Overdenking voor 
’69” voor;
„Vraagt u zich in 1969 eens niet in de eerste plaats 
af wat of hoeveel u wilt geven bij de eerstvolgende 
liefdadigheidsactie. Maar begin u af te vragen 
waarom u iets geven moet. En als u het antwoord 
gevonden heeft, help dan eens mee de oorzaak van 
dit alles te veranderen.”

In „De samenleving vernieuwen” (Arj osbrochure, 
oktober 1967) schreef mr. W. C. D. Hoogendijk o.a.;
„Willen wij doeltreffend helpen, willen wij een bij
drage leveren dat ook maatschappelijke oorzaken 
van de benauwenis van tallozen worden weggeno
men, dan zullen wij moeten ingrijpen in de struc
turen, in de architectuur van de samenleving. Dan 
zullen wij politiek moeten bedrijven, die daarop 
gericht is.”

OP WIEK

CONTROLE
In „D’emocraat” een stukje over het Arnhemse con
gres van D’66. Daarin kwam o.a. deze passage voor:
„Tevens zullen schenkingen jaarlijks gepubliceerd 
worden in het jaarverslag zonder Vermelding van de 
namen, maar schenkingen van f  2500,— én hoger 
zullen pas na goedvinden van het hoofdbestuur 
kunnen worden aangenomen. Dit als controle dat

In het blad van de C.H.J.O. „De jonge Nederlan
der” schrijft Jan Wieten over de bladen van enkele 
andere politieke jongerenorganisaties. Over „Op 
Wiek” schrijft hij o.a.;
„De ARJOS zorgt voor het blad „Op Wiek”, waar
van strekking en inhoud tot voor kort op de omslag 
geïllustreerd werden door een aantal laffe vogels, 
die den armen landman het moeizaam in den akker 
gezaaide zaad ontroven. Ook de nieuwe, in oud- 
roorhs paars uitgevoerde vlag dekt geen modern- 
reformatorische lading. Het enige verrassende aa?i 
Op Wiek is .eigenlijk dat men op elke opnieuw 
omgeslagen bladzijde toch niet de verwachte pre
dikbeurten voor de komende zondag aantreft. Ge
preekt wordt er overigens meer dan genoeg in Op 
Wiek, en dan .nog liefst in de oude vertrouwde, bele
rende stijl, met het opgeheven waarschuwende vin
gertje; er wordt dan ook driftig „ge-ge-t” en „ge- 
gij-t” in het arjosblad” .
Waar halen ze het vandaan!
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SUCCESVOLLE STERRIT 
DANK ZIJ 
GROOT AANTAL 
DEELNEMERS
Ondanks de kou, de sneeuw en de 
gladheid tijdens de jaarwisseling 
hebben heel wat lezers van ons 
blad zich gewaagd aan de Sterrit, 
die wij in het laatste nummer van 
vorig jaar publiceerden.
Verreweg de meesten hebben de 
rit ook tot een goed einde gebracht 
en zelfs zij, die via een aantal ver
keerde plaatsen reden zijn toch aan 
de finish gekomen. De moeilijkhe
den lagen kennelijk in het zuiden, in 
Noord-Brabant. De dorpen, bekend 
onder de naam ,,de acht zalighe
den” , in het hart van het R.K. zui
den, bleken voor een aantal Ster- 
ritrijders moeilijk te vinden en ook 
degenen die er wel aankwamen 
hadden het hier niet gemakkelijk 
met het vinden van de juiste weg. 
Een zeer groot deel van de oplos
singen kwam uit de noordelijke en 
oostelijke provincies. Gezien de on
dervonden moeilijkheden is het 
contact tussen noord en zuid mis
schien nog niet wat het wezen moet. 
De vergissingen in het zuiden ge
maakt speelden enkele deelnemers 
parten bij het zoeken van de weg 
naar Sellingen in het noordoosten. 
Een klein aantal kwam dan ook niet 
in deze plaats, maar in Venebrugge 
terecht en vandaar belandde men 
toch in Genderen. Dat was dus 
weer goed, maar men gebruikte 
slechts twee letters van de vorige 
plaatsnaam en dat was niet goed. 
Overigens bleek de aardrijkskun
dige kennis van de deelnemers 
groot genoeg om verder zonder al 
teveel pech in Bergum aan te ko
men, waar het borstbeeld van Tal- 
ma staat.
Veel deelnemers aan de Sterrit 
vermeldden bij hun oplossing, dat 
ze de puzzel erg waardeerden. De

redaktie heeft kennelijk een goede 
greep gedaan door in het oude- 
jaarsnummer een puzzel op te ne
men. Het grote aantal inzendingen 
was voor de redaktie een prettige 
verrassing. Zij heeft daarom beslo
ten iets vaker een of andere puzzel 
te plaatsen, in de hoop daar dan 
een groot aantal abonnees een ple
zier mee te doen.

En dan volgt nu
1. Poortugaal
2. Aalsmeer
3. Eernewoude
4. Oudewater
5. Watergraafs 

meer
6. Eersel
7. Sellingen
8. Genderen
9. Renswoude 

10. Öudeschild

de juiste oplossing:
11. Schildwolde
12. Oldenzaal
13. Aalten
14. Ten Boer

■ 15. Boerakker
16. Akkerwoude
17. Woudenberg
18. Bergambacht
19. Achterberg
20. Bergum

De prijswinnaars zijn:
A. van der Wel Naaldwijk
A, Hooimeijer Amerongen
P. Posthuma Ermelo
J. van der Molen Utrecht
T. van der Meulen Leeuwarden
F. Hansma Heemskerk
T. H. Prins Uithuizermeeden
J. Mulder Baarn
M. de Jong Bergum
M. Dijkstra Den Haag
L. Huizinga Warffum
L. Homburg Geldrop
B, W. Pool Utrecht
M. D. Doedens' 
A. van Lenten-

Emmen

van Dijken Emmen
J. in ’t Veld Woerden
J. Meindersma Goes
R. Kooistra Hoogeveen
U. Wind Drogeham
E. W. Knol Overschild

WIJ KOMEN 
BIJEEN
• Op zaterdag 18 januari belegt de 

Statencentrale Hoorn haar jaarver
gadering in gebouw Irene, Ged. Singel- 
gracht 12 te Purmerend.

Aanvang; 14.00 uur.
Op de agenda staat: Bespreking van de 
brief van het Prov. Comité Noord-Hol- 
land omtrent samenwerking met andere 
partijen in 1970.
Verder bestuursverkiezing.

• Op maandag 27 januari belegt de 
Statencentrale Bedum-Noord haar 
jaarvergadering.

De vergadering wordt gehouden in ge
bouw Vita-Nova te Middelstum. 
Aanvang: 19.30 uur.
Spreker; dr. C. Boertien, lid van de 
A.R. Tweede Kamerfractie.
Verder vermeldt de agenda bestuurs
verkiezing.

OOSTERBEEK
(Arnhem)

Telefoon 08307 - 31G9 
HOTEL „DREYEBOORD”

Holwerda • Zonen
Dokkum 
03190 - 2292

urachten 
05120 - 2157

DE WEEK ROND
30 december: Gelukkig is er voor onze vrouwen vlak voor het nieuwe jaar weer

uitkomst geboden. Daar heeft de wereldberoemde Christian DIOR 
voor gezorgd.
De serie nagellakken en lippenstiften zijn „met negen sprankelende 
nieuwe kleuren uitgebreid”.
Maar ook is er op de vier bekende Dior-geuren een aanvulling ge
komen: een fijne body-lotion.
Over de kosten behoef je niet te praten.
Zonder BTW maar twintig gulden per flacon!
Wat let ons mannen. Er is toch een bestedingsverruiming in gang?

31 december: Merkwaardig kan het gaan in de wereld.
Niet alleen maar meer een ,,samen uit” gezellig. Ook een samen in, 
ligt in de markt.
De K.R.O. heeft ervoor gezorgd. De drie groten: Wim, Wim en Toon, 
werken samen in een ra :boprogramma.
Straks komt de K.V.P. met drie politieke groten op de proppen; 
Biesheuvel, Vez’inga en Udink. Samen — maar waarin?

1 januari; De A.R.P. — de A.R. fractie — de A.R. „18” — de A.R. radicalen en 
de A.R. Arjos wensen u en elkaar een eigen gezicht in eenheid. 
Duidelijker, opener en progressiever kan het niet.

'2 januari: De revolutionaire Amsterdamse studentenleider is getrouwd. Zijn
vader — de communistische wethouder van Amsterdam — fungeer
de als ambtenaar van de burgerlijke stand.
Heel normaal, zult u vermoeden. Akkoord, maar weet u dat het de 
vader er in dit geval om begonnen was zijn eigen zoon voor de 
eerste maal „ja” tot hem te horen zeggen.

3 januari: Amerika blijft een boeiend land. Als van ouds het land van onbe
grensde mogelijkheden.
Nu kan men in Atlanta afscheid van een dierbare dode nemen zon
der zijn auto te verlaten. De eerste „drive-in rouwkamer” is name
lijk geopend.
Voorproef en nasmaak zou Vondeling zeggen.

4 januari: In een van onze gemeenten herleefde een oud gebruik.
Enkele tientallen huizen kregen rond nieuwjaar een bord opgespij
kerd met een lierinnering aan een merkwaardige gebeurtenis uit het 
leven van de bewoner.
Een broeder, die in het afgelopen jaar in het water reed, kreeg als 
kenmerk: Tijger in de tank — ezel achter het stuur. ' e ' 
Zoiets geeft perspectief ook in de politiek..
Rooi vink en de loonstop: wie het laatst lacht, lacht het best. 
Witteveen en de belasting verlaging; ja zuster — nee zuster.

Lelystad 
03200 400

Alle transporten
BINNEN- EN BUITENLAND

SPECIAAL VERHUIZINGEN
M eu beltransporten

KAMERLEDEN 
VRAGEN VAN
Het A.R. Tweede Kamerlid dr. C. 
BOERTIEN heeft aan de minister van 
Justitie gevraagd:

1. Weet de minister dat de vereniging 
van secretarissen van de Raden voor 
de Kinderbescherming een informatie
bijeenkomst zou organiseren op 9 ja
nuari a.s., welke gewijd zou zijn aan 
een voorlichting van de bij het kinder- 
beschermingswerk betrokkenen over de 
problemen, die zich voordoen bij de in
ternationale adoptie van met name Ko
reaanse kinderen?

2. Weet de minster ook, dat deze bij
eenkomst niet zal kunnen doorgaan, 
omdat van de zijde van het Departe
ment van Justitie geen medewerking 
wordt verleend?
3. Is de minister niet van mening, dat 
het hoogst nuttig is, dat de bij het 
werk van de kinderbescherming be
trokkenen worden voorgelicht omtrent

de problemen rondom de internationa
le adoptie van kinderen, met name 
die uit Korea, en is hij derhalve niet 
bereid met spoed te bevorderen, dat 
deze bijeenkomst met medewerking 
van het Departement van Justitie als
nog zeer binnenkort zal plaatsvinden?

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Telef. 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
•5)é geldleningen en hypotheken

financiering van auto’s, caravans 
en boten
verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor 
overheidspersoneel)

is het adres

*

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Telefoon 01850 - 51807

Aannemingsbedrijf
Utiliteitswerken

N.V. Nieuw Vennep 
02526-3341
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LEZERS SCHRIJVEN ONS..

MENSBEELD, KERK, 
POLITIEK
/~fP het eerste gezicht geeft de titel een 

vreemde verzameling te zien, waarvan 
het directe verband u misschien ontgaat. 
Toch bestaat er een nauwe onderlinge 
betrekking, althans: die behoort er te zijn, 
naar onze mening.
Het mensbeeld is een Ideaalstelling. Dat 
ideale beeld kan een eigen ontwerp zijn 
of een aangegeven beeld. Het kan tevens 
de belichaming zijn van ons volstrekte 
doel. Als we geen mensbeeld hebben, 
kunnen we niet opvoeden, kunnen we ook 
geen goed politiek beleid voeren. Zonder 
mensbeeld bedrijven we een opportunis
tische politiek. Er ontbreekt dan visie op 
lange(re) termijn. Dit geldt in het alge
meen, maar het klemt bijzonder sterk voor 
een christelijke, politieke partij. Zo’n partij 
heeft irnmers een aangereikt beeld, geen 
eigen ontwerp. De Bijbel als grondslag, 
uitgangspunt of inspiratie-bron wil vooral 
zeggen: het bijbelse beeld van de mens 
proberen waar te maken, waarbij eisen als 
gerechtigheid en dienstbetoon ondermeer 
een maatstaf vormen. Deze maatstaven 
dienen echter gehanteerd te worden om 
een nauwgezette controle uit te oefenen 
op ons politiek bedrijf. Welke personen of 
instellingen hebben die taak op zich ge
nomen of opgedragen gekregen? Natuur
lijk heeft ieder mens — ongeacht zijn func
tie — zijn persoonlijke verantwoordelijk
heid, maar daarnaast bezitten bepaalde 
samenlevingsverbanden meer omvattende 
verantwoordelijkheid. Hoe ligt dat nu voor 
een christelijke, politieke partij?
De staat is het enige samenlevingsverband 
mét fysieke machtsmiddelen, D.w.z, dat in 
een democratische staat de politieke par
tijen die machtsmiddelen mede-bepalen, 
samen met de uit haar midden voortge
komen regeringsleiders. Dit houdt tevens 
in, dat zo er enig instituut is dat het 
mensbeeld recht kan laten wedervaren, 
dit de staat is.
En de kerk dan? De kerk bezit — in ieder 
geval in ons land — niet die machtsmid
delen om uitvoering te geven aan de 
praktische uitwerking van het mensbeeld

als de staat.' De kerk verkeert daarmee in 
een gelukkige positie en heeft die plaats 
in te nemen. Als we kijken naar die landen 
waar de kerk een monopolie-positie In
neemt, zien we de kerk meestal zeer nauw 
verbonden met de staat. En het resultaat? 
Dikwijls een beschamend misbruik van 
haar positie als machtsinstrument en een 
vaak nog sterker beneden-de-maat-blijvend, 
zichtbaar mensbeeld dan in landen, waar 
kerk en staat gescheiden zijn. Ook Neder
land heeft in het verleden zo’n situatie 
gekend en dat strekte ons lang niet altijd 
tot eer.
De kerk kan zich dus beter niet ophouden 
in de machtuitoefeningssfeer. Het is trou
wens haar opdracht niet. Ze heeft wel de 
taak ons het bijbels mensbeeld voor te 
houden en ons allen (ook de politici en 
partijleden) aan te sporen — ieder op zijn 
terrein.— ernst te maken met de vorm
geving daarvan. We raken hiermee een 
punt dat, vooral na de tweede wereld
oorlog, in een kwade reuk is komen te 
staan. De kerk diende buiten de politiek 
te blijven. Die opvatting delen wij niet. 
De kerk dient wel buiten de politieke 
macht te blijven (zolang ze tenminste de 
mond niet wordt gesnoerd), maar moet 
krachtens haar opdracht ons het bijbels 
mensbeeld tonen en aangeven waar dat 
beeld verdoezeld of misvormd wordt. 
Naast een uitdragende heeft ze dus ook , 
een controlerende taak, In het Oude Tes
tament zien we die gewetenstaak vooral 
vervuld door de profeten. Kennelijk was 
dat een fundamenteel onderdeel van hun 
opdracht.
Nu heeft de kerk niet het alleenrecht op ’t 
mensbeeld. Antropologen hebben dat recht 
ook. Hun leer aangaande de mens kan 
vele mensbeelden ontwerpen. Een christen- 
antropoloog niet; de kerk ook niet. De 
kerk kan van de antropologen meer en 
beter zicht op het mensbeeld krijgen en 
in haar verkondiging de eisen die het bij
bels mensbeeld stelt ons kenbaar maken, 
maar dat alleen is niet voldoende. Ze 
heeft de uitwerking nauwlettend te, volgen. 
Daar die vormende arbeid in het groot met 
name door de staat wordt uitgevoerd, 
dient zij dus kritische begeleidster van 
staat en politieke partijen te zijn. Christe
lijke, politieke partijen hebben daaraan 
gehoor te geven.

Misschien dat we voor sommigen tot hier
toe nogal theoretisch en algemeen zijn 
geweest; vandaar dat we het graag op 
enkele punten praktisfch willen toespitsen. 
Als nl. het bijbels mensbeeld toetssteen 
is voor het politieke handelen, is dat be
slist niet iets abstracts. Dat heeft alles te 
maken met de opstelling in de buiten
landse politiek, defensie-uitgaven, demo
cratisering van het onderwijs, ontwikke
lingshulp, vermogensverdeling, medezeg
genschap, enz, De kerk dient op deze (en 
andere) punten de politieke programma’s 
van de partijen te bestuderen, hun sfel- 
lingname in Eerste en Tweede Kamer te 
volgen en verkeerde tendenzen in het 
regeringsbeleid te signaleren. Voor iedere 
kwestie die aan de orde komt, is dit na
tuurlijk een onbegonnen taak. In funda
mentele zaken en wat betreft de hoofd- 
lijnen mag haar controle op het mensbeeld, 
dat door de politieke daden goed, minder 
goed of misvormd gestalte zal krijgen, 
niet ontbreken.
Onze opvatting t.a.v. mensbeeld én kerk 
in het politieke leven heeft eveneens te 
maken met partner-keuze voor tè vormen 
regeringen. Slechts die partijen (met een 
ander mensbeeld voor ogen dan het bij
belse) dienen voor christelijke partijen in 
aanmerking te komen, die een ideaal na- 
Jagen dat het meest met het bijbelse over
eenkomt. Een liberale partij zal het meest 
vage beeld vertonen. Dat kan niet anders. 
Op grond van haar liberaal zijn staat zij 
immers een individualistisch- beeld of 
beter: individualistische beelden voor?!
Misschien is dit de reden waarom zij vaak 
zo’n aantrekkelijke partner bleek en blijkt! 
U oordele zelf over de juistheid daarvan. 
Van een socialistische partij hebben we 
een socialer beeld te verwachten. En al 
zal dat -istische het onze niet zijn, hun 
beeld lijkt toch trekken te bevatten die 
meer met het onze overeenstemmen. Kri
tische begeleiding blijft uiteraard altijd 
noodzakelijk. Het criterium daarvoor is 
bekend.
Dan ligt er nog een probleem. Welke 
christelijke partij moeten wij steunen door 
lid te worden of onze stem té geven bij 
verkiezingen? Van mijn (om de wij-vorm 
nu maar te laten varen) standpunt uit ge
zien vanzelfsprekend die partij, welke het 
bijbels mensbeeld het duidelijkst in haar 
vaandel heeft geschreven en het hardst 
werkt aan concretisering daarvan. Biedt 
een samengaan van K.V.P., A.R.P. en 
C.H.U. in één-partijschip daartoe de beste 
oplossing? Ik ben zo vrij dat in twijfel te 
trekken. Partijbelang zal een nog grotere 
rol gaan spelen dan reeds nu het geval is.

Opname van ingezonden stukken houdt 
niet in dat de redactie instemt met de 
inhoud van de brieven. De redactie be
houdt zich het recht voor, indien nodig, 
ontvangen brieven in te korten met behoud 
van de hoofdstrekking.

Groeps- of vleugelgenoegdoening zal tot 
gevolg hebben een vertoeven rondom of 
in ,,het midden” . Dat zou niet erg zijn, 
integendeel, als ,,het midden”  het meest 
bijbelse beeld te zien gaf, maar dat durf 
ik niet staande te houden.
U hoeft mijn mening natuurlijk niet te 
onderschrijven. Ook ik hoop van ganser 
harte dat ik te somber ben. Vooralsnog 
ben ik echter meer voorstander van een 
stembusakkoord (een term die ai weer wat 
op de achtergrond is geraakt) op basis 
van een politiek program tussen de drie 
genoemde partijen, omdat die vorm van 
samenwerking slechts eens per vier(?) 
jaar wordt aangegaan of niet wordt aan
gegaan.

Tenslotte: men kan het als lid van een 
christelijke partij met mijn betoog niet eens 
zijn en de verbinding van politiek met 
mensbeeld en kerk onjuist achten. De 
consequentie is m.i. dan echter, dat men 
zo spoedig mogelijk het adjectief christelijk 
.of evangelisch laat vallen, want men wil 
dan kennelijk niet in de spiegel kijken 
die de christelijke kerk ons krachtens haar 
opdracht heeft voor te houden.
Maarssen lac. Romkes

HUURBELASTING
Wat wel weinig burgers met normale op
vattingen omtrent billijkheid en redelijk
heid zullen hebben verwacht is toch ge
beurd. De Eerste Kamer heeft de wet op 
de zogenoemde ,,huurbelasting” verwor
pen en daardoor het bewonen van goed
kope woningwet-woningen waar de staat 
ten laste van de belastingbetalers jaar
lijks belangrijke bedragen op toelegt, ook 
door huurders met hoge inkomens ge
sanctioneerd.
Maar mocht men van de meerderheid van 
de leden van dit behoudende college wel 
verwachten dat ze van dezelfde werke
lijkheidszin en activiteit zouden doen blij
ken als de meerderheid van de leden 
van de Tweede Kamer, nadat ze jarenlang 
hebben goedgekeurd dat huiseigenaren 
gedwongen werden hun huizen beneden 
de kostprijshuur te verhuren zonder dat 
hun rechtsgevoel er door werd geschokt? 
Loosduinen H. Vlaardingerbroek
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TEGENARGUMENTEN
Niet iedereen denkt gelukkig gelijk. 
Waar de een voor is, daar is de 
ander tegen. Maar meestal betreft 
dit ondergeschikte punten en het 
gaat, ook in onze partij, om de 
grote lijn. Zie Widek over . . .  Tegen
argumenten.

W ONINGZOEKENDEN
Raadslid las de Nieuwjaarsrede van 
de burgemeester van Hengelo. Daar
in werd ook gesproken over woning
zoekenden. Raadslid vraagt zich af 
wat men hier nu eigenlijk precies 
onder verstaat. Zie pagina 4.

GRONDWET
Na de tweede wereldoorlog zijn er 
heel wat wijzigingen aangebracht in 
onze grondwet. Tot een algehele 
herziening kwam het evenwel niet. 
Er wordt nu weer gestudeerd op 
wenselijke herzieningen van de 
grondwet. Zie Naar een nieuwe 
grondwet?, op pagina 5 waar de 
heer D. Corporaal iets vertelt over 
de gang van zaken bij deze materie.

P.B.0.
Een injectie voor de P.B.0.?, is de 
titel van een artikel, dat mr. K. 
Groen schreef in A.R. Staatkunde 
van november 1968. Wij meenden 
dat een aantal punten uit dit artikel 
ook voor de lezers van ons blad 
interessant zou zijn. Zie pagina 8.

ZO VEEL KERKEN
Zoveel kerken, zoveel zinnen is de 
titel van het proefschrift waarop dr. 
J. van Putten vorig jaar promoveer
de. Prof. drs. J. P. Versteeg be
spreekt deze dissertatie op pag. 9.

PARTIJ
Waarvoor dient een partij?, vroeg 
mr. J. Hollander zich af in Neder
landse Gedachten van 16 november 
1968. De redactie hoopte toen dat 
op dit artikel suggesties van de le
zers zouden komen. Op pagina 11 
vindt u een reactie van de heer K. 
Groenendijk.

RADIO
Donderdag 23 januari a.s. is de 
A.R.P. weer in de ether. Luister van 
18.20— 18.30 uur naar Hilversum I 
(402 m).

VERDER
De Oude en nieuwe citaten vindt u 
op pagina 10, zoals gewoonlijk, 
evenals Het beeld der vaderen. Op 
pagina 12 staat De week rond.

DOOR H. DE VLAMING

He t  mag als bekend worden 
verondersteld dat de noorde

lijke ontwikkeling bij die van ons 
land als gebeel is achtergebleven. 
Deze achterstand bestond reeds in 
het begin van deze eeuw, toen Ne
derland zijn overwegend agrarisch 
karakter begon te verliezen, land
bouw en veeteelt welisw’aar van 
betekenis bleven, maar handel, in
dustrie en scheepvaart zich sneller 
gingen ontwikkelen.
Daarvoor waren verschillende oor
zaken aan te wijzen. Genoemd kan 
worden de geografisch ongunstige 
ligging ten opzichte van het econo
misch zwaartepunt van ons land 
—  het westen, —  het mede daar
door in mindere mate inhaken op 
de toenemende industrialisatie met 
als nevengevolg een geringere op
komst van dienstverlenende be
drijven.
Hierdoor ontstond een stagnatie in de 
gehele noordelijke economische ont
wikkeling, waarbij factoren als een ge
brek aan goede aansluitende verbin
dingen en een te geringe bevolkingscon
centratie medebepalend waren. 1)

In tegenstelling tot overig Nederland is 
het noorden sterk agrarisch gebleven. 
In 1966 werkte in het noorden nog on
geveer 20 % der beroepsbevolking in de 
agrarische sector tegen ongeveer 7 % 
in het westen van ons land.
Was er dus reeds een achterstand in de 
ontwikkeling in vergelijking met overig 
Nederland, geconstateerd moet worden 
dat deze in de jaren na de tweede we
reldoorlog niet is ingelopen maar is ver
groot.
Als indicaties daarvoor kunnen gelden 
de gemiddeld lagere inkomens en de ho
gere werkloosheidspercentages volgens 
onderstaand overzicht:

ENKELE SOCIALE ASPECTEN VAN HET NOORDEN

DE GROTE VOORDELEN 
VAN HET NOORDEN 

ZIJN NOG NIET 
GENOEG BEKEND

Inkomen in guldens per inwoner van het Noorden in % van Nederland:
1950 — 90%, 1955 — 83%, 1958 — 86% 1963 — 86%.
Inkomen per. inwoner van het Noorden op basis van 1950 = 100:

Noorden Nederland
1950 100 100
1955 131 143
1958 168 177
1960 192 201
1963 242 253
Bronnen: Statistisch Zakboek voor

het Noorden des lands
1967.

Hieruit blijkt dat de in 1950 aanwezige achterstand in inkomenspositie, ten opzichte van
ons land als geheel, daarna is vergroot.
Ook de werkloosheidspercentages geven een beeid van de achterstand:
Jaargemiddelden geregistreerde arbeidsreserve van mannen in % van de afhankelijke
mannelijke beroepsbevolking:

Noorden Nederland
1950*) 4,1% 2,5%
1960 6.0% 1.7%
1963 3,1% 1.1%
1964 2,9% 0.9%
1965 3,3% 1.1%
1966 3,5% 1.4%
Bron; Statistisch Zakboek voor het

Noorden des Lands 1967.
*j De gegeven percentages hebben voor dit jaar betrekking op de mannelijke beroeps-

bevolking.

De achterstand in de noordelijke so- 
ciaal-economische ontwikkeling kon 
worden gekenschetst als die van een 
achterblijven in de zich nationaal snel
ler ontwikkelde sectoren van industrie 
en dienstverlenende bedrijvigheid.
De noodzaak tot het inhalen der achter
stand werd groter naarmate de werk
gelegenheid in de landbouw afnam on
der invloed van mechanisatie en ratio
nalisatie.

Immers bij het afvloeiïngsproces in de 
agrarische sector is een belangrijk so
ciaal aspect het voorhanden zijn van 
■vervangende werkgelegenheid in ande
re sectoren van het economisch leven. 
Voor het noorden, dat gezien de in het 
voorgaande genoemde factoren uit ei
gen kracht niet tot de gewenste autono
me sociaal-economische ontplooiing kon 
komen was in dat verband het door

VERVOLG OP PAGINA 6
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W I D E K  O V E R  . . .

TEGENARGUMENTEN
Me t  diverse argumenten en 

voorbeelden hebben wij vori
ge week aangetoond, dat het vrij 
gemakkelijk is nog overal in het 
land nieuwe partijleden te werven. 
Dat is een duidelijke zaak.
Het is overigens eveneens bekend, 
dat' er sommige personen zijn, die 
—  wanneer hun gevraagd wordt 
lid te worden —  tegenover de ar
gumenten pro het lid-zijn van de 
partij, argumenten daartegen op 
tafel weten te leggen.

JAN, PIET ÉN KLAAS
Er zijn'allerlei tegenargumenten denk
baar en te bedenken, waarvan er heel 
wat: metterdaad gehanteerd worden te
genover, de ledenwervers: A.R. voorman 
Jan heeft over dit punt dat gezegd en 
daarmede ben ik het niet eens; A.R. 
voorman Piet heeft zich te kras hier- 
of daartegen verzet en dat staat mij niet 
aan; A.R. voorman Klaas heeft in een 
artikel een paar passages opgenomen, 
welke naar mijn mening principieel on
juist zijn; de ARJOS loopt de partij 
voor de voeten en dat vind ik onjuist. 
Dus: ik word geen lid van de ARP. 
Dus! Daarom! Tussen haakjes en ten 
overvloede: u behoeft niet naar de ach
ternamen van de ten tonele gevoerde 
A.R.-voormannen te zoeken; zij vormen 
het bekende rijtje: Jan, Piet en Klaas.

NUTTIG/AARDIG
Het lijkt nuttig om het voorgaande on
zerzijds naar voren te brengen. Dan 
weet u, als u leden gaat werven, dat 
door sommigen dergelijke argumenten 
contra het lidmaatschap worden aange
voerd. Wij weten er alles van: wij heb
ben het — zoals dat heet — zelf aan 
den lijve ondervonden. Het is een erg 
nuttige ervaring. Het leert je waarom je 
eigenlijk zelf lid bent van de partij. Het 
is trouwens ook een erg aardige 
ervaring. Je komt er namelijk na een 
paar contacten met als lid te werven 
personen achter,' dat de tegenargumen
ten van de een de vóorargumenten van 
de ander zijn.
Die ervaring kan men niet alleen leren 
tijdens het werven van leden, maar ook 
opdoen uit het bedanken van sommige 
leden.

SPREKEND VOORBEELD
Een zeer sprekend voorbeeld uit de 
laatste tijd heeft ons het partijbureau 
geleverd. Nadat de A.R. Tweede Kamer
fractie vóór de wet huur der sbijdrage 
had gestemd, kwamen er op het lande
lijk partijsecretariaat enkele brieven 
binnen van leden, die deswege bedank
ten als lid. Enige tijd later stemde de

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
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A. Kieft, Dr W de Kwaadsteniet. 
J. W. Ooms, mevr C. M Ton-
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie;
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meerderheid van de A.R. 'Eerste Kamer
fractie tegen de wet huurdersbijdrage. 
En ook nu kwamen er op het partijsec
retariaat enkele brieven binnen van le
den, die deswege bedankten als lid.
Men kan dan een glimlach toch niet 
helemaal onderdrukken; en waarom 
zouden wij dat ook proberen? Dit be
tekent niet, dat de bedankende brief
schrijvers niet serieus moeten worden 
genomen. Natuurlijk wel. Zij hebben 
dan ook allemaal uiteraard een uitvoe
rig antwoord ontvangen. Sommigen 
hebben na dat antwoord hun bedanken 
ook weer ingetrokken. Er is immers 
soms onvoldoende informatie, terwijl er 
zoveel behoefte aan goede informatie

IEDER GEHEEL GELIJK?
Maar het gaat ons nu om het verschijn
sel. Het komt meer dan eens voor, dat 
het partijsecretariaat op dezelfde dag 
een brief pro c .i een. brief contra een 
bepaalde uitspraak, een bepaalde zaak 
ontvangt. Dat behoeft ook niet te ver
bazen. Onze partij telt 90.000 leden; hoe 
zou ieder lid op elk punt geheel gelijk 
denken?
Onze partij kreeg bij de laatste Tweede 
Kamerverkiezingen de stemmen van 
bijna 700.000 kiezers; hoe zou, ieder van 
deze A.R. kiezers op elk punt precies 
gelijk denken? Dit geldt natuurlijk voor 
de leden en voor de kiezers van elke 
partij in elk democratisch land. En als 
je je achter een partij schaart, als je 
voor een partij kiest, moet je dit al
tijd in alle nuchterheid bedenken. En 
ook blijven bedenken als je het een 
keer met een ding niet eens bent.

SLECHTS ééN KEER
Er is wel eens gezegd; als lid bedanken 
is de enige mogelijkheid voor een lid 
om van zijn afkeuring van een bepaalde 
daad of een bepaalde uitspraak te doen 
blijken. Daar zit iets in. Wij zeggen dat 
serieus. Maar je kunt dat maar één 
keer doen, want daarna ben je geen lid 
meer. Wij zeggen dit even serieus.
Als iemand het als lid ergens niet mee 
eens is, dan moet hij zijn bezwaren aan 
de betreffende instantie of persoon kort 
gemotiveerd ter kennis brengen. Dan 
kan er een mondelinge of schriftelijke 
gedachtenwisseling volgen. Dat heeft 
zin. En dat is bevredigend — hoe de 
conclusie ook mag zijn — voor lid en 
voor partij.
Men kan nog zeggen: Je kunt eerst als 
lid van een partij bedanken en later 
— als je het nog een keer op een be
paald punt niet eens bent — ook niet 
meer op je partij stemmen. Ook daar 
zit iets in. En ook dat is dan een straf, 
welke je in feite maar één keer aan je 
vroegere partij kunt uitdelen. Slechts 
een keer verliest de partij een kiezer. 
Bij de volgende stembus was je al een 
verloren kiezer.
Goed; men kan een andere partij ver
kiezen. Maar voor hoelang? Hoelang

Iedereen denkt verschillend.

blijft men het met die andere partij . 
op elk punt eens?

WAAROM LID?
Men moet lid worden (en blijven) van 
een partjj, omdat men haar uitgangs
punt en visie aanvaardt, haar praktisch 
program in hoofdzaken juist acht en 
de realisering daarvan op het een en 
het ander vindt aansluiten. Als men 
dit niet accepteert zal men nooit enige 
redelijke tijd lid kunnen blijven van 
welke partij dan ook. En daarom moet 
men niet te snel teleurgesteld zijn over 
bepaalde daden en niet gaan .schrik
ken van allerlei uitlatingen. Bovendien 
is niet elke daad een partijdaad en niet 
elke uitlating een partijstandpunt. In 
een partij moet men elkaar enige rede
lijke speelruimte of armslag gunnen.

REDELIJKE TROOST
Na het voorgaande nog even terug naar 
sommige achtergronden van tegenargu
menten ; argumenten om geen lid te 
worden. Er zijn mensen, die er gewoon 
geen behoefte aan hebben; mensen, die 
de zin ervan niet zien; mensen, die geen 
lid willen worden van welke organisatie 
of vereniging dan ook; mensen die het 
financieel weer een extra belasting (kje) 
vinden; enz., enz., enz. Nee, dank u, 
maar ik stem wel A.R. Dat laatste is 
op zichzelf natuurlijk een redelijke 
troost. Maar toch wel schraal.

VERTROUWEN
Onze democratie — in ons land en 
daarbuiten — loopt nu eenmaal voor 
een zeer belangrijk deel — dat is in 
ons blad onlangs nog eens uiteengezet; 
het zal binnenkort weer gebeuren — 
via de partijen. En partijen zijn orga
nisaties met leden. Zonder leden geen 
partijen.
Hoe meer leden, hoe krachtiger partij, 
hoe sterker dienen van het ideaal. 
Onze partij telt 90.000 leden. In verhou
ding tot het aantal A.R.-kiezers is dat 
een redelijk percentage, vergeleken bij 
de situatie waarin diverse andere par
tijen verkeren. Maar u weet tevens, dat 
onze partij bijna 700.000 kiezers telde. 
Wat een partij zou dat zijn. Er is dus 
nog veel te werven. Hoe krachtiger de 
partij, hoe sterker dienst aan het ide
aal mogelijk is. Het werk van een bij 
de tijdse partij vraagt ook het daartoe 
dringend noodzakelijke geld.

GEEN DANK
Wij , vertrouwen, dat ook dit verhaal 
— naast voorgaande — u in een aantal 
gevallen van dienst kan zijn bij het 
werven van nieuwe leden, door u. 'Voor 
welke werving nauwelijks dank van de 
partij op zijn plaats is, want de partij: 
dat zijn de leden, waaronder u zelf. 
Anders geformuleerd: 
de partij: dank u, 
u: geen dank.

INDUSTRIE 
POLITIEK 
IN DE E.E.G.

IJ Kluwer te Deventer ver
scheen de afgelopen zomer, in 

de reeks Europese Monografieën, 
publikatie 11, getiteld: De Euro
pese Gemeenschap en de industrie
politiek (ƒ 13,50).
De inhoud van het hoek wordt 
gevormd door een aantal —  voor 
publikatie omgewerkte —  colleges 
welke in 1967 zijn gegeven, deels 
te Tilburg en deels te Rotterdam, 
in het kader van postdoctorale 
leergangen over de Europese inte
gratie. De organisatie van genoem
de leergangen berust bij het John 
F. Kennedy Instituut, Centrum 
voor Atlantische Studies.

Aan deze leergang is medewerking ver
leend door personen werkzaam in het 
hoger onderwijs, in het bedrijfsleven 
(zowel werkgevers- als werknemers- 
standpunten worden vernomen) en bij 
de overheid.
Het is een goede greep geweest, ge
noemd materiaal te publiceren. Met na
me is het thans, nu de E.E.G. een tien
tal jaren heeft gefunctioneerd, van be
lang dat een boek verschenen is, waar
in vanuit verschillende gezichtspunten 
een belichting wordt gegeven van deze 
vorm van economische samenwerking 
en de overheidsinvloed terzake.
De eerste twee hoofdstukken zijn meer 
algemeen van aard, schetsen in het kort 
de gedachte-op-de-achtergrond van de 
E.E.G. en haar betekenis, zowel naar 
externe als interne aspecten, voor de in
dustrie.
Een industriepolitiek zal echter gepaard 
moeten gaan met een gemeenschappelijk 
beleid in andere sectoren. 'Vandaar, dat 
in de hoofdstukken IH én IV het socia
le beleid in de E.E.G. aan de orde komt. : 
In deze tijd van snelle technologische 
ontwikkeling en schaalvergroting staat 
de Europese Gemeenschap niet op zich
zelf, maar is intensief met andere delen 
van de wereld verbonden. Dé hoofd
stukken V en VI tonen dat het vraag
stuk van de industriepolitiek vooral ook 
een vraagstuk van Europese en Atlan
tische samenwerking is geworden. De 
invloed van de Amerikaanse investe
ringen op de industrie in Europa komt 
hier onder andere aan de orde.
De ontwikkeling van de gemeenschap
pelijke markt heeft intern eveneens 
te maken met schaalv^ergroting. Mede 
hierdoor ontstaat vergroting van pro- 
duktie-eenheden en gaan de onderne
mingen zich aanpassen aan de nieuwe 
situatie. Eén van de aanpassingswijzen, 
het concentratieverschijnsél, waartoe o.a. 
kartelvorming en fusies behoren, wordt 
in hoofdstuk VII behandeld, terwijl het 
erop volgende hoofdstuk zich bepaalt 
tot de geldende mededingingsregels, 
welke een optimale concurrentie moe
ten bevorderen.
Hoofdstuk IX behandelt enkele vraag
stukken over de af zet van Nederland 
in het geïntegreerd 'West-Europa en 
hoofdstuk X enkele aspecten van het 
te voeren marktbeleid door de bedrij
ven, vanwege de nieuwe marktverhou
dingen waarvoor zij (komen te) staan. 
Tenslotte komt in de beide laatste 
hoofdstukken ter sprake de achterstand 
die Europa heeft ten opzichte - van de 
U.S.A. op het gebied van ontwikkeling 
en research. Deze zaak wordt bezien 
als vraagstuk voor de onderneming en 
als vraagstuk voor het overheidsbeleid. 
Gesteld wordt, dat het noodzakelijk is, 
dat het research- cn ontwikkelingswerk 
door een doelbewust overheidsbeleid 
wordt gesteund. Een gemeenschappelijk 
beleid op dit terrein dient een wezen
lijk onderdeel te vormen van een dyna
mische industriepolitiek en zal mede 
bepalend zijn voor het succes daarvan.

Hoewel niet alle delen van het boek 
voor ieder even gemakkelijk te verwer
ken zijn, kan het als zeker de moeite 
waard, ter lezing wordt aanbevolen.

B.
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Concentraties

Er wordt al maanden lang gesproken over concen
traties in dc politieke sector. Een ieder wenst een 
progressieve concentratie. Een ieder heeft zo zijn 
eigen ideeën. Ook in de kring van hen, die thans 
in de oppositie zijn. Helaas, veel touwen kan 
men er niet aan vastknopen.

De voorzitter van de P.S.P. vindt dat er wel be
reidheid moet zijn om samen te werken, maar de 
partners moeten zelfstandig blijven. Fusioneren 
is heel bepaald niet het standpunt van het par
tijbestuur.
De voorzitter van de P.v.d.A. zegt, dat er nu welis
waar gepraat moet worden over samenwerking, 
maar dat het toch wel moet uitdraaien op een 
samengaan.

In Amsterdam is er maanden en maanden gepraat 
over een politieke concentratie met P.v.d.A., P.P.R., 
P.S.P. en D’66. En wat gebeurt daar dan; dan loopt 
er inééns één uit: D’66! Waarom? Naar het ons 
voorkomt omdat D’66 op elk politiek probleem een 
pasklaar antwoord wil geven. Maar dat is geen 
politiek bedrijven, maar handelen en redeneren zon
der een uiteindelijk doel.

En dan maar blijven zeggen en schrijven dat de 
onduidelijkheid en de geslotenheid in de politiek 
te wijten is aan de christelijke partijen.

* * * Solliciteren

Voorzover wij weten worden in het algemeen top
ambtenaren (beleidsambtenaren) bij departemen
ten en daaronder ressorterende belangrijke dien
sten benoemd, zonder dat er sprake is van een te
voren opengestelde sollicitatie-mogelijkheid.
Wij vragen ons af, mede in verband met de gun
stige ontwikkeling met betrekking tot het over
heidspersoneelsbeleid, of deze benoemingsmethode 
nog wel juist is. In de toekomst zal immers van de 
ambtenaren, die bij de beleidsvoorbereiding be
trokken zijn in toenemende mate breedheid van 
visie en beweeglijkheid van denken worden ge
vraagd. Vooral vanwege de snelle ontwikkeling 
van de wetenschap, de sterker wordende noodzaak 
tot interdepartementale samenwerking, de behan
deling van zaken in internationaal verband en de 
contacten met het bedrijfsleven.
In dat kader past, dachten wij, de invoering van 
een sollicitatienoodzaak.

 ̂ * De snelle fiscus

De Staten-Generaal hebben het vorige jaar een 
voorstel aanvaard — met praktisch alle stemmen 
voor — waarbij de tabel loonbelasting voor bijzon
dere beloningen opgetrokken is. Zij die van hun 
werkgever gratificaties, tantièmes, vakantiegelden, 
overwerkuren etc. genieten worden voortaan hier
voor belast met een percentage dat ongeveer gelijk 
ligt met dat van de door hen later te betalen 
inkomstenbelasting.
Er is dus geen sprake van dat de belastingdruk 
hierdoor is verhoogd. De belasting wordt (via de 
loonbelasting) alleen iets eerder geïnd, waartegen
over staat dat de inkomstenbelastingaanslag later 
(over hetzelfde jaar) lager uitvalt.
Met de minister vond de Kamer dit een recht
vaardige zaak. Eenzelfde gedragslijn bij de lagere 
inkomens wordt al jarenlang toegepast. Waarom 
deze lijn dan niet doorgetrokken tot de hogere 
looninkomens?
Dezelfde regel geldt in feite al jaren voor hen 
die een vrij beroep of bedrijf uitoefenen, via de 
voorlopige aanslagregeling.
Het is naar onze mening niet redelijk dat de loon- 
en salaristrekkenden in dit opzicht bevoorrecht 
werden boven bijv. de middenstander.
Bij de behandeling van dit wetsontwerp heeft de 
bewindsman, op verzoek van de A.R. fractie, toe
gezegd — als zou blijken bij de aangifte voor de 
inkomstenbelasting dat teveel is ingehouden — de
ze aangiften met voorrang zullen worden behan
deld om spoedige terugbetaling mogelijk te maken. 
Toch is hier een fout gemaakt naar het ons voor
komt. Het heeft (opnieuw) geschort aan een duide
lijke voorlichting. Van de zijde van pers, die te 
weinig over de behandeling van het W.O. heeft 
gepubliceerd. Maar ook van de zijde van Financiën. 
De pers en de voorlichtingsdienst hadden moeten 
bedenken dat deze, voor het publiek ingewikkelde 
maatregelen, uiteraard weerstanden op zouden 
roepen. Een goede voorlichting op tijd zou veel 
hebben kunnen voorkomen.

SPIEGELBEELD 
DER NATIONALE

CULTUUR?
TTET zijn twee aparte vragen: wat i s litera- 
* *  tuur en wat b e t e k e n t  zij voor het 
nationale leven ?
Met die laatste vraag krijgt speciaal de over
heid te maken, als haar gevraagd wordt, 
waarom zij romans en dichtbundels subsidi
eert met het geld, dat zjj als belasting heeft 
ingevorderd.
Van overheidswege zijn de meest uiteen
lopende antwoorden gegeven, afhankelijk van 
de instelling en de beginselen van de persoon, 
die antwoordt, en van de voorbeelden die hij 
de discussie in het geding waren.

Zo is het voorgekomen, dat een minister van Cultuur, 
Recreatie en Maatschappelijk werk het als de roe
ping der kunst bleek te beschouwen, om de mensen 
tegen de schenen te schoppen en tegen heilige huis
jes te trappen. De gewone mensen worden dan ge
maakt tot het deel van het volk, dat conservatief is 
en dus van sommige dingen zegt, dat ze eerbiedwaar
dig of waardevol of zelfs heilig zijn, en de kunste
naar is er dan, om dit alles te ontluisteren en in 
brand te steken. En omdat deze vernielingen zo nut
tig zijn en zo heilzaam voor het gezapige volk in zijn 
rust, daarom gaat een verlichte overheid deze ver
nielingen mee betalen uit de staatskas.
Het is ook voorgekomen, dat een ander overheids
persoon de literaire kunst meer positief waardeer
de en het werk van G. K. van het Reve en de subsi
diëring daarvan verdedigde, omdat wij in hem een 
moderne Thomas a Kempis ontmoeten.
TToe dit ook zij, de vraag blijft, hoe de relatie moet 

worden gezien tussen volk en kunstenaar- 
Is het literaire kunstwerk een spiegel, waarin het 
volk zich zelf herkent? Of geeft het een vertekend, 
zelfs een vervalst beeld van het volksleven en de 
daar heersende moraal? Deze vraag komt aan de or
de, doardat in het Voorlichtingsblad over het Alco
holvraagstuk: feiten — C2H50H — Alcohol een stu
die is verschenen over referenties aan alcoholge
bruik in best-sellei's. In het verslag, opgesteld door 
mejuffrouw drs. M. M. Jansen, wetenschappelijk 
medewerkster van de Stichting voor Alcoholstudies 
te Amsterdana, wordt uiteengezet, hoe in de tien 
bestsellers van 1965—1966 in Nederland geschreven 
werd over het drinken van alcoholische dranken; hoe 
vaak, hoe intens, bij welke gelegenheden, op welk 
uur van de dag enz. dit drinken volgens de auteurs 
plaats had.
Het belang van dit onderzoek wordt aldus omschre
ven, dat het dient om de image op te sporen, die al
cohol en alcoholgebruik heeft bij het Nederlandse 
volk-
De versies van de bestsellers zijn volgens het rap
port een uitkristallisering van de opvattingen van het 
grote publiek en beïnvloeden in wisselwerking deze 
opvattingen ook.
17 n hier zet onze fundamentele kritiek in. Want het 
■*-' is een volstrekt onbewezen stelling, dat de best
sellers ons laten zien, wat de opvattingen zijn van 
het grote publiek. Wij zouden eerder geneigd zijn te 
zeggen, dat zij de opvattingen weergeven van een of 
meer exclusieve groep met een eigen levensstijl en 
een eigen moraal, of een typisch gebrek aan moraal. 
Het gaat om tien bestsellers, als daar zijn:
M. Dendermonde, Een blauwe maandag op aarde; 
lan Fleming, From Russia with love;
J. de Hartog, Het ziekenhuis;
W. den Hollander-Brander, Volwassen mensen hui
len niet;
Albert Mol, Wat zien ik .. - 
Jan Cremer, Ik, Jan Cremer;
Havank, Menuet te middernacht;
G. K. van het Reve, Nader tot U;
Simenon, Maigret omnibus 3;
J. Wilkerks, Terug naar Oegstgeest.
Het zijn deze tien boeken, waarin de opvattingen 
van het „grote publiek” zouden zijn uitgekristaleerd. 
Van déze tien boeken is nagegaan, hoe vaak er spra
ke is van alcoholgebruik of misbruik. Daarom zijn 
de bladzijden geteld en is eveneens geteld, hoe vaak 
er sprake was van alcoholgebruik-

U e t  waren in totaal 2471 bladzijden tekst en de al- 
cohol kwam 407 maal aan de orde, dat is op elke 

100 bladzijden 16,5 keer.
Naar onze mening heeft zo’n cijfer geen enkele 
waarde, wanneer men daaruit conclusies wil trekken 
over de opvattingen van het Nederlandse volk of 
van „het grote publiek” over alcoholgebruik. Daarbij 
moet al direct worden vermeld, dat sommige boeken 
niet in Nederland spelen. Het boek van Jan de Har
tog speelt in Amerika en — er is in dit forse boek 
van 278 bladz. geen enkele situatiebeschrijving be

treffende alcoholgebruik, terwijl er slechts viermaal 
een aanduiding is van dit gebruik, een aanduiding, 
meer niet. Maar in het boekje van Van het Reve dat 
106 bladzijden telt, komt 66 keer de borrel ter sprake 
en er worden zeventien situatiebeschrij vingen gege
ven van alcoholgebruik.
In de Maigret-omnibus zijn er 87 gevallen, dat de 
drank wordt vermeld en bij Ik, Jan Cremer zijn er 
91 referenties.

DOOR H. ALGRA
Maar Maigret is commissaris in Parijs en komt 
ambtshalve veel in kroegen, waar hij zijn borreltje 
bestelt. Ik, Jan Cremer is wel een bestseller geweest 
en velen hebben hun best gedaan, er serieus over te 
schrijven, omdat het een „tijdverschijnsel” was, een 
„symptoom” etc- en De Bezige Bij met voorname en 
progressieve heren, zelfs een professor aan de top, 
heeft er goede zaken mee gedaan, maar het is kren
kend te lezen, dat ook in zo’n boek de opvattingen 
van de „grote massa” zijn uitgekristalliseerd. Want 
in de meest verworden buurten en de meest vrijge
vochten kringen is meer schaamtegevoel en normbe
sef dan in dit boek.
VyANNEER de Westerse cultuur plotseling zou 
' '  ondergaan, zoals eens Pompeji, en later zou 

door afstammelingen van Chinezen of Bantu’s, die 
de ramp hadden overleefd, bij opgravingen in Am
sterdam een bibliotheek van een openbare leeszaal 
worden blootgelegd, waarvan de boeken goed 
geconserveerd waren, dan zou Ho-min-Slim of 
Kalipi Knap promoveren op de Nederlandse roman 
uit de twintigste eeuw als spiegel van de zeden des 
volks, dan zou men tot de conclusie komen, dat er 
zeer weinig gelukkige huwelijken waren en dat 
overspel een normaal verschijnsel was. En de ge
leerde schrijver zou het statistisch kunnen bewijzen 
misschien: zoveel bladzijden en zoveel zinspelingen 
op ontrouw en scheiding.
T^EE, wat als bestseller wordt verkocht, wat ieder- 

een moet gelezen hebben wil hij meepraten, i.s 
geen uitkristallisering van de gevoelens van het 
volk. Vaak is het een symptoom van verwording, 
van normloosheid, van brutale kwaadaardigheid.
l^ A A R  het is „literatuur”. En de overheid heeft een 

royale beurs en legt geen zedelijke maatstaven 
aan. Zij is tenslotte overheid, het volk ten goede.
En het is blijkbaar een wijd verbreid misverstand, 
dat men de bestsellers maar behoeft te kopen, om 
te welen hoe het er zedelijk en geestelijk voorstaat 
met ons en onze kinderen.

VRAGEN VAN KAMERLEDEN
De heren Zljlstra, Biesheuvel, Dc Mooij en Kieft 
hebben aan de jninisters van Financiën, Landbouw 
en Visserij en van Economisch Zaken gevraagd of 
zij kunnen meedelen of met de studie inzake de fis
cale positie van de zelfstandigen, zoals die is aan- 
gekondigd in de miljoenennota, reeds is begonnen 
en zo ja, op welke wijze deze studie wordt uitge
voerd.
Wordt deze zuiver ambtelijk verricht of wordt hier
bij ook het bedrijfsleven betrokken?
Op welke termijn kunnen de resultaten van de stu
die tegemoet worden gezien?
Als deze vraag ontkennend wordt beantw’oord, dan 
willen de vier A.R. Kamerleden weten of de minis
ters bereid zijn op zeer korte termjjn deze studie te 
beginnen zodanig, dat met het resultaat nog in de 
begroting 1970 rekening kan worden gehouden?
De Kamerleden geven hierbij de volgende toelich
ting:
In de miljoenennota heeft de regering mededeling 
gedaan van haar voornemen aan de verhouding van 
de fiscale positie van zelfstandigen tot die van loon- 
trekkenden byzondere aandacht te willen geven 
middels een studie.
Bij de algemene beschouwingen hieromtrent is door 
ons op grote spoed aangedrongen i.v.m, de urgentie 
van deze problematiek.
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BRIEF 
AAN DE 
PP.R.
Hieronder volgt de tekst van de 
brief, die bet moderamen van het 
Centraal Comité heeft gestuurd 
aan net bestuur van de Politieke 
Partij Radicalen, op 10 januari j.L, 
n.a.v. de brief van de P.P.R. van 18 
december 1968.

Geacht bestuur,
Het moderamen van het Centraal co
mité van de A.R. Partij heeft kennis 
genomen van uw uitvoerig schrijven 
van 18 december 1968. Het meent met 
een iets korter antwoord te kunnen 
volstaan.

' Het moderamen kan waardering op
brengen voor de wijze waarop u in uw 
brief het standpunt, dat tijdens de beide 
gesprekken tussen uw en onze delegatie 
onzerzijds werd ingenomen, tracht te 
verstaan. In dit opzicht sluit Uw brief 
zich adn bij de nuttige gesprekken, die 
door de beide delegaties werden ge
voerd.
Het moderamen ziet ervan af de dis
cussie daarover nu per brief voort te 
zetten. In het communiqué van 13 no
vember 1968 zijn de standpunten naar 
ons inzicht voldoende duidelijk uiteen
gezet,
U meent, dat een voortzetting van het 
gesprek op dit moment weinig zinvol 
is en u wilt de resultaten van het an
dere gesprek, dat wij bezig zijn te voe- 
rn, afwachten, (bedoeld is het gesprek 
in de „achttien” , red.)
Tijdens deze periode van afwachten, 
wilt u op alle niveaus goede contacten 
met onze partij blijven onderhouden. 
Het is u bekend, dat tot de doelstellin
gen, die de A.R.P. nastreeft, ook be
hoort de bereidheid tot een bredere 
samenwerking, waar deze op program
matische basis mogelijk is; een open 
opstelling in de Nederlandse politiek. 
Wij menen, dat de Nederlandse poli
tiek niet gebaat is bij allerlei exclusi- 
vismen.
Daarom zullen ook wij goede contacten 
op prijs blijven stellen.
Met vriendelijke groeten en hoogach
ting,

Dr. A. Veerman
voorzitter Centraal Comité
b.a. (mr. A. B. Roosjen) w.g.
ondervoorzitter Centraal
Comité
(dr. W. de Kwaadsteniet) w.g.
secretaris Centraal Comité

lANUARI is de maand van de 
"  burgemeesterlijke Nieuwjaarsredes. 
Een burgemeester die zich zelf respec
teert houdt in de eerste raadsvergade
ring in het nieuwe jaar een rede.

Dat is nog niet zo’n eenvoudige zaak. 
Het moet liefst elk jaar anders zijn.
Het moet ook niet een overzicht zijn 
van wat er in het afgelopen jaar 
gebeurde want dat komt straks-in 
allerlei verslagen van diensten enz. 
toch aan bod. Het is ook moeilijk de 
Nieuwjaarsrede te houden in dc vorm 
van een visie op de toekomst.
Niet alleen kan men dal ook niet elk 
jaar doen, maar spreken over de 
toekomst betekent al gauw spreken 
over het beleid.

En dan kunnen de moeilijkheden 
komen. De burgemeester spreekt in 
zijn Nieuwjaarsrede nl. persoonlijk, niet 
namens het college van B. en W. Zijn 
rede komt dan ook niet in discussie . 
Ze wordt alleen beantwoord, meestal 
door het oudste raadslid.
Een en ander heeft de animo voor 
Nieuwjaarsredes wel wat verminderd. 
Maar goed ze worden gehouden en als 
Nieuwjaarsredes met goede wensen 
en verwachtingen zullen ze blijven 
bestaan.

De aanloop is wat lang geworden 
want het gaat uw raadslid helemaal 
niet om die Nieuwjaarsredes maar 
alleen om een bepaalde opmerking die 
de burgemeester van Hengelo in zijn 
rede in de eerste vergadering van 1969 
maakte.

Hij vertelde dat in Hengelo in het 
afgelopen jaar 806 woningen waren 
gereed gekomen, dat de woningvoor
raad nu 20.284 woningen bedroeg en 
dat de gemiddelde bezetting per 
woning teruggelopen was van 3,5 tot
3,4 persoon.

(Hengelo heeft ongeveer 69.000 in
woners). En in dat verband zei de 
burgemeester dat Hengelo nog ongeveer 
3000 woningzoekenden heeft.
En toen zei uw raadslid; wat voor 
woningzoekenden?

Want als men met zulke cijfers 
aankomt dan wordt hij bij voorbaat 
geprikkeld. Want zulke cijfers zeggen 
niets. Het publiek begrijpt ze niet 
met de kans dat ze verkeerd 
geïnterpreteerd worden.

Drieduizend woningzoekenden dat zijn 
3000 gezinnen of a.s. gezinnen. Hebben 
die geen woning? Als dat waar was 
zou dat betekenen dat één op de acht 
gezinnen geen woning zou hebben. Het 
zou voorts betekenen dat de 
gemiddelde gezinsgrootte in Hengelo 
nog geen drie zou zijn, lager dan in 
welke gemeente ook.

BIJ

DE TWEEDE KAMERFRACTIE 
VAN DE A.R.P.
EN DE

DOCTOR ABRAHAM 
KUYPERSTICHTING
(HET WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT VAN DE A.R.P.) 

bestaan vacatures voor

WETENSCHAPPELIJKE
MEDEWERKERS

De fractie heeft voorkeur voor een econoom. Betrokkene zal hoofdzakelijk ingeschakeld 
worden bij:
a, De voorbereiding van het fractiestandpunt op de hoofdpunten van het regeringsbeleid;
b. De ,,vertaling” van dit standpunt ten behoeve van de kiezers.
De Dr. Abraham Kuyperstichting denkt aan personen die afgestudeerd zijn in een van de 
volgende studierichtingen: politicilogie, sociologie, sociale geografie, economie, rechts
wetenschappen. Doch ook personen uit de beta-faculteiten kunnen in aanmerking komen, 
indien zij een bepaalde aanleg en belangstelling hebben
De werkzaamheden ten Kuyperhuize zijn voornamelijk gericht op de programmatische 
kant van het beleid op langere termijn.
Voor beide functies wordt gevraagd: pelangstelling voor de achtergronden van het poli
tieke gebeuren; zich snel kunnen oriënteren in uiteenlopende onderwerpen; uitdrukkings
vaardigheid; vermogen in teamverband te werken. Leeftijd tot omstreeks dertig jaar.
Aan sollicitanten zal eventueel gevraagd worden mee tè werken aan een psychologisch 
onderzoek.
Sollicitaties te richten aan de directeur van de Doctor Abraham Kuyperstichting, Dr. 
Kuyperstraat 5, Den Haag.

NOriTIES VAN EEN 
RAADSLID

WAT
VOOR
WONING
ZOEKENDEN

Maar laten we niet langer filosoferen. 
Dank zij veel ambtelijke vlijt, kaart
systemen, lijsten, vergunningen enz. op 
de gemeentelijke huisvestingsbureaus 
zijn woningzoekenden allang geen 
gezinnen of personen zonder woning 
meer.

Het zijn in hoofdzaak mensen die wel 
een woning hebben, maar die graag 
een andere woning willen hebben.
Vaak een grotere of een goedkopere 
woning. Soms ook een kleinere woning

of een benedenwoning als men boven 
woont.
U zoudt er van versteld staan met 
welk een liefde en enthousiasme al 
deze mensen worden geregistreerd en 
naar urgentie in de rij gezet.
Omdat er zoveel verschillende soorten 
van urgentie zijn is het haast onmoge
lijk om de zaak netjes in de rij te 
houden. Er komt door dit alles ook 
geen woning meer ter beschikking.
Het zo zonder meer noemen van grote 
aantallen woningzoekenden werkt 
verkeerde gevolgtrekkingen in de hand. 
ïn een andere gemeente ongeveer even 
groot als Hengelo doch in het westen 
gelegen publiceert men ook regelmatig 
het aantal woningzoekenden. Dat ligt 
daar ook tussen de 3000 en 3500.
Gaat men de cijfers analyseren dah’ 
blijkt dat er hoogstens 300 gevallen 
geen woning hebben. Vaak zijn dat nog
a.s. gezinnen. De jongelui willen trou
wen en geven zich alvast voor een 
woning op. En als men dan de 
inschrijvingen en urgenties ijverig 
blijft registreren ook al is men allang 
geholpen of heeft men zichzelf geholpen 
dan houdt men voortdurend een flink 
aantal woningzoekenden.
Opheffing van de gemeentelijke 
huisvestingbureaus of althans beper
king tot hulp aan hen die echt geen 
woning hebben, zou de aantallen 
woningzoekenden drastisch verminde
ren, d.w.z. tot de ware proportie 
terugbrengen .

PARTIJ IN 
DE ETHER
Donderdag 9 januari j.1. sprak de 
vice-voorzitter ~ van de Arjos, de 
heer J. van Houwelingen voor de 
radio. Hieronder volgen enkele ge
deelten uit zijn toespraak.

De complete tekst kunt u aan
vragen bij het secretariaat van de 
Arjos, Dr. Kuyperstraat 3, Den 
Haag.

Sprekend over de kritiek op politieke 
jongerenorganisaties zei de heer Van 
Houwelingen;

„Sommigen menen dat je eigenlijk geen 
kritiek mag hebben als je niet kan be
wijzen het zelf beter te kunnen.
„De beste stuurlui staan aan wal” zo 
wordt er dan gezegd.
Ook als Arjos hebben we deze opmer
kingen de laatste tijd nogal eens ge-

Uw Interieur
SMAAKVOL EN GEZELLIG 
INGERICHT EN TOCH NIET 
DUUR

Fa. W. van Tellingen
SLOTLAAN 135-d37 - ZEIST 
TELEFOON 12486.

lioord. „We zouden de partij en fraktie 
voor de voeten lopen".
Het is wel duidelijk dat een politieke 
jongerenorganisatie niet altijd behoeft 
te fungeren als applausmachine. 
Evenmin is het juist te menen dat de 
jongeren maar één plicht hebben: die 
van kritiek spuien.
Er is al vaak gezegd, dat we eigen
lijk in een politieke impasse geraakt 
zijn. Er moeten nieuwe wegen gezocht 
worden om aan de zo noodzakelijke 
vernieuwingsidealen gehoor te kunnen 
geven.
Het spreekt haast voor zichzelf, dat 
juist de jongeren hierbij een speciale 
taak hebben. Zij zullen vooraan moe
ten lopen bij het omverwerpen van his
torisch gegroeide maatschappijvormen, 
die een meer rechtvaardiger samenle
ving in de weg staan.
Zij zullen positief moeten meewerken 
en meedenken om tot nieuwe wegen te 
kunnen komen.
Soms kan dit een aanmoediging in- 
houden, een andere keer dwingt het 
tot een kritische opstelling."
Over christelijke partijvorming zei hij: 
„Wij menen dat juist nu christelijke 
partijformatie een nuttig en noodzake
lijk instrument is, omdat het evangelie 
aanspoort, dwingt tot het opzij zetten 
van eigen belangen.
Ook intern binnen de A.R.P. zullen 
de kernpunten: uitgangspunt, program 
en uitvoering steeds opnieuw ter dis
cussie moeten staan.
Het zou wel erg hoogmoedig zijn te 
denken dat alleen anderen problemen 
hebben. Politiek bedrijven is nooit iets 
statisch. Christelijke politiek brengt een 
stuk onrust met zich mee.
Het dwingt tot het voortdurend zoeken 
naar nieuwe wegen, naar een nieuw 
beleid.
Het is gebruikelijk dat aan het begin 
van een jaar velen zich wagen aa7i kof- 
fiedikkijkerij.
Eén van de meest gehoorde voorspel
lingen is dat 1989 het jaar wordt van de 
christen-democratische eenheid.
Uit het voorafgaande is, dacht ik, vol
doende gebleken dat wij moeilijk tot 
deze „voorspellers” gerekend kumien 
worden.”

Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening: 
Giroboekjes gratis verkrijgbaar.
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IN ons land wordt al een groot 
aantal, jaren gepraat over een 

grondige herziening van de hoogste 
Nederlandse wet: de Grondwet. 
Van tijd tot tijd maakt dit onder
werp een belangrijk deel van het 
politieke gesprek uit. En als de 
voortekenen niet bedriegen, dan 
kan er nog voor jaren gespreksstof 
uit dit onderwerp geput worden. 
Het is ook een belangrijke zaak, die 
niet op een achternamiddag zijn 
beslag kan krijgen. Niemand be
hoeft overigens de vrees te hebben 
daf dit zal gebeuren. Daarvoor is 
het politieke bedrijf teveel aan ver
andering onderhevig en daarvoor 
lopen de opvattingen met betrek
king tot een herziening teveel uit
een.

HERZIENINGEN
Toch heeft het in de Nederlandse poli
tiek na de tweede wereldoorlog niet aan 
herzieningen van de Grondwet ont
broken. Integendeel bij het merendeel 
van de verkiezingen voor de leden van 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
was er ook wel een of andere wijziging 
van onze hoogste wet asm de orde. Zo 
hebben wij na 1945 successievelijk ver
anderingen in de Grondwet gehad in: 
1946, 1948, 1953, 1956, 1963.
Al deze wijzigingen hadden betrekking 
op onderdelen. Tot een algehele her
ziening kwam het niet, hoewel de be
hoefte daaraan wel werd gevoeld en 
meermalen in discussie kwam.

STAATSCOMMISSIES
Verschillende Staatscommissie hebben 
zich in de loop der jaren gebogen over 
de kennelijk weerbarstige materie van 
een Grondwetsherziening. Thans is er 
ook een Staatscommissie, onderleiding 
van de heren mr. J. M. L. Th. Cals en 
mr. A. M. Donner, aan het studeren op 
wenselijke herzieningen van de 
Grondwet en van de Kieswet.
Deze commissie werd ingesteld bij 
Koninklijk Besluit van 26 augustus 
1967. Zij bracht een eerste advies uit 
aan de regering omtrent de vraag of 
behoefte bestaat aan wijzigingen van 
de Kieswet, voor zover die althans 
kunnen plaatsvinden binnen het kader 
van de bestaande Grondwet.
Het rapport, officieel geheten „Eerste 
rapport van de Staatscommissie van 
advies inzake de Grondwet en de Kies
wet” , is voor de prijs van ƒ 5,30 ver
krijgbaar bij de Staatsuitgeverij te Den 
Haag.

NIEÜÏÏ^E HERZIENING ?
Deze commissie heeft nog niet gerap
porteerd over een herziening van de 
Grondwet. De regering hoopt echter, 
dat de commissie vóór 1 januari 1970 
haar eindrapport kan uitbrengen. De 
regering is reeds tot de conclusie ge
komen, dat er vóór de verkiezingen 
van 1971 geen sprake kan zijn van een 
algehele grondwetsherziening.
Zij meent wel, dat voor 1971 een ge
deeltelijke grondwetsherziening nog 
mogelijk is. Daarover zal na het Kerst
reces met de bijzondere Kamercommis
sie voor de nota betrefende het beleid 
inzake Grondwet en Kieswet van ge
dachten worden gewisseld. Het is de 
bedoeling dat het gesprek op 5 februa
ri a.s. zal plaatsvinden.

REGERINGSPLANNEN 
PERIODE NA 1971
Indien genoemde commissie er mee 
instemt zal de regering de Staatscom
missie verzoeken vóór 1 juni 1969 ad
vies uit te brengen over:
1. de klassieke grondrechten. Bij dit 

punt zou de regering tevens willen 
betrekken de financiële verhouding 
tussen het Rijk en de Kerkgenoot
schappen.

2. De grondwettelijke regeling van 
het inkomen van de Kroon en van 
de geldelijke voorzieningen ten be
hoeve van de leden van de Staten- 
Generaal.

3. De grondwettelijke regeling van het 
kiesrecht en, voor zover daarmee 
samenhangend, de verhouding tus
sen Kegering en Staten-Generaal. In 
dit verband denkt de regering o.a. 
aan de problematiek van de even
redige vertegenwoordiging en aan 
de kiesgerechtigde leeftijd.

ONDW

4. De vraag, of voorzien moet worden 
in bijzondere procedurevoorschrif
ten met eenmalige werking ten be
hoeve van een algehele grondwets
herziening in de parlementaire pe
riode na 1971.

In hoofdstuk XIII van de Grondwet 
wordt de procedure aangegeven, die 
bewandeld moet worden wanneer ver
anderingen in de Grondwet worden 
voorgesteld. Het gaat hierbij met name 
om de vraag of die procedure geschikt 
is voor een eventuele algehele grond- 
wetsvernieuwing.

AFWACHTEN MAAR
Over deze voorstellen zullen nog wel 
de nodige woorden worden gesproken, 
maar het behoeft niemand te verbazen, 
wanneer de Kamercommissie met deze 
gang van zaken zal instemmen. De mo
tieven voor instemming zullen naar wij 
aannemen verschillend zijn. De rege
ringspartijen kunnen zeggen dat voor 
een algehele herziening de opvattingen 
nog onvoldoende zijn uitgekristalli
seerd. De oppositiepartijen kunnen 
hun bekende slogan gebruiken, dat van 
deze regering toch geen werkelijke 
herziening en vernieuwing te verwach
ten is.
En zo gaan wij dan toe naar de volgen
de gedeeltelijke grondwetsherziening, 
waarbij overigens moet woi'den afge
wacht of deze er ook werkelijk komt.

PROEVE
Wie zich intussen wil oriënteren om
trent hetgeen er zoal is geformuleerd 
met betrekking tot een algehele grond
wetsherziening, die kan zijn hart op
halen.
In de loop van 1966 verscheen de 
„Proeve van een nieuwe Grondwet” 
(Uitgave Staatsuitgeverij, Den Haag, 
299 pag., prijs ƒ' 4,15; dit is de zgn. 
goedkope uitgave; de dure uitgave is 
uitverkocht).
In 1963 werd op het ministerie van 
Binnenlandse Zaken een afdeling 
Grondwetszaken ingesteld met het

doel grondwettelijke vraagstukken te 
bestuderen en eventuele herzienings- 
voorstellen voor te bereiden. Een van 
de opdrachten aan de afdeling luidde 
advies uit te brengen over herziening 
van de Grondwet. De „Proeve” was het 
resultaat van de verrichte arbeid. Een 
werkgroep van staatsrechtsdeskundi- 
gen diende hierbij van advies. Overi
gens is het zo, dat de minister geen ver
antwoordelijkheid draagt voor dit amb
telijke stuk. In het „ten geleide” van de 
„Proeve” wordt gesteld: „Het advies
diende geschikt te zijn om te worden 
gepubliceerd en een gedachtenwisseling 
te stimuleren.
Het leek van belang dat het Nederland
se volk in zijn vele geledingen, als ook 
de Individuele Nederlanders, zouden 
worden opgewekt meningen naar vo
ren te brengen ter zake van de grond
slagen van ons staatsbestel, die in de 
grondwet zijn neergelegd, voordat door 
regering en staten-generaal een beslis
sing wordt genomen over een gronds- 
wetsherziening. Daarom werd het ad
vies gegoten in de vorm van een con
cept van een nieuwe grondwet, verge
zeld van een toelichting daarop” .
Welnu aan reacties heeft het niet ont
broken. Tal van staatsrechtsgeleerden, 
semi-staatsrechtsgeleerden en instel
lingen hebben nadien hun licht over 
de „Proeve” laten schijnen. In de 
periode van 13 mei tot 17 juni 1967 
heeft dr. P. J. Boukema (toc nog mr.) 
een viertal interessante artikelen aan 
de „Proeve” in ons blad gewijd.

DOCUMENT AT lEREEKS
In aansluiting op de ,,Proeve” wordt 
nu een documentatiereeks uitgegeven 
onder de titel „Naar een nieuwe 
Grondwet?” .
Het is de bedoeling, dat deze documen
tatie dienst doet ten behoeve van de 
verdere politieke meningsvorming. 
Tevens kan zij een bronnenverzame
ling voor de geschiedschrijving zijn. 
De reeks w'ordt uitgegeven door de 
Staatsuitgeverij. Het eerste deel - prijs 
ƒ 9,45, omvang 234 pagina’s - draagt

tot titel „De parlementaire geschiede
nis van de Proeve van een , nieuwe 
Grondwet (1950-begin 1967)” .
In het boekje worden de belangrijkste 
passages weergegeven — veelal met de 
letterlijke tekst — uit de beschouwin
gen gehouden, in de beide Kamers van 
de Staten Generaal met betrekking tot 

. concrete wijzigingsvoorstellen en, met 
betrekking tot mogelijke en wenselijke 
wijzigingen. Dit alles vanaf de behan
deling van de rijksbegroting voor 
1951 tot en met de behandeling van de 
rijksbegroting voor 1967.
In het eerste hoofdstuk wordt een aan
tal gegevens meegedeeld over de 
staatscommissie Van Schaik 1950-1954. 
Achtereenvolgens komen hierin aan 
de orde: voorgeschiedenis, taak, sa
menstelling, interim-rapport, eindrap
port, de inhoud van het rapport en het 
effect van het rapport.
De hoofdstukken dragen de volgende 
titels:
II Rondom de grondwetsherziening van 
1953; III Tussen de herzieningen van 
1953 en 1956; IV De herziening van de 
Grondwet in 1956; V Tussen de her
zieningen van 1956 en 1963; VI Ron
dom de Grondwetsherziening van 1963; 
VII Rondom de Proeve van een nieuwe 
Grondwet.

GEEN KLEINIGHEID
In de inleiding tot het boekje gaat 
prof. V, Maarseveen o.a. in op de vraag 
waarom een grondwetsvernieuwing 
niet van de grond is gekomen. Hij 
somt daarvoor een aantal redenen op. 
Hij concludeert, dat de gang van zaken 
gedurende de laatste jaren grond ge
ven aan de stelling, dat thans de reeds 
langer bestaande roep om een grond
wetsvernieuwing en de politieke wensen 
omtrent de staatkundige ontwikkeling 
elkaar gevonden hebben. Dat wil na
tuurlijk nog niet zeggen dat dit samen
komen ook vruchtbaar zal zijn. Het 
professorale optimisme wordt direct 
alweer getemperd, want het is geen 
kleinigheid en wij zijn minutieus in dit 
soort zaken. Prof. van Maarseveen be
sluit zijn „inleiding” als volgt;
„Grondwetsvernieuwing is geen lichte 
zaak. Als men haar opvat als een on
derneming die tot doel heeP een her
formulering van de Grondwet, codi-
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ficatie daarin van nieuw gegroeid recht 
en uitstoting van verouderde bepalin
gen, kortom als .men het vooral ziet als 
een zaak van een technische restaura
tie, zit niettemin een dergelijk werk 
vol politieke voetangels en klemmen. 
De reacties op de Proeve tonen dit af
doende aan. Op het moment evenwel 
dat men grondwetsvernieuwing opvat 
als structurering van de toekomst, als 
het herwinnen van een verloren wer
kelijkheid, als een gereedmaken en 
een bewerktuigen van de staat met 
het oog op de komende decennia, ja 
dan verduistert zich de politieke he
mel en doemen huizenhoge hinderpa
len op. Dan ook blijken de ijzeren ban
den waarin de geschiedenis en de tra
ditie ons vasthouden, plotseling voor 
velen gouden sieraden te zijn die men 
dierbaar koestert. Dit is misschien de 
reden waarom het velen aan vertrou
wen ontbreekt. Velen menen dat de 
arbeid die in verband met de Grond
wet is en nog zal worden verricht, niet 
tot de noodzakelijke vernieuwingen 
zal kunnen leiden. Toegegeven dat er 
heel wat daadkracht nodig zal zijn. 
Maar als het erop aankomt zal het 
daaraan hopelijk niet ontbreken.”

GOEDE GREEP
Lezing van deze uitgave ;eeft een 
goede indruk van hetgeen er in ons 
land over grondwetszaken in het par
lement is betoogd en daarom is het een 
nuttige en interessante documentatie. 
Het initiatief tot deze reeks is een 
goede greep geweest.
Binnenkort zal een tweede deel in 
deze reeks verschijnen. De adviezen, 
die politieke en maatschappelijke or
ganen over de vernieuwing van Grond
wet en Kiesv/et hebben gegeven in
1967 en in de eerste vijf maanden van
1968 zullen in dat deel worden bijeen
gebracht.
De op een later tijdstip verschenen of 
nog te verschijiien adviezen zullen in 
een aparte uitgave worden gebundeld.
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DE GROTE VOORDELEN 
VAN HET NOORDEN 
ZIJN NOG NIET 
GENOEG BEKEND

. sterk agrarisch gebleven

de nationale overheid gevoerde en te 
voeren nationale en regionale industri
alisatiebeleid van groot belang. Dit be
leid was gericht op een meer gelijk
matige spreiding van de toenemende 
welvaart over de verschillende lands
delen.

REGIONAAL BELEID
Was het regionaal beleid in eerste aan
leg gericht op de bestrijding van de gro
te werkloosheid en het tegengaan van 
de grote vertrekoverschotten, later 
werden de doelstellingen van dit be
leid verlegd van werkloosheidsbestrij
ding naar spreiding der industrie ter 
verbetering van de werkgelegenheids- 
structuur in de stimuleringsgebieden.
In overleg met de provinciale besturen 
werden z.g. industriekernen aangewe
zen. Bedrijven die zich uit andere lands
delen of vanuit het buitenland in één 
der kernen wilden vestigen konden ge
bruik maken van voor deze vestiging 
geldende premie- en prijsreduqtierege- 
lingen.
Het aantal — primaire en secundaire — 
kernen zowel als de inhoud der ge
noemde regelingen zijn in de loop der 
jaren enkele malen gewijzigd.
De laatste wijzigingen zijn neergelegd 
in een „nota inzake de sociaal-econo- 
mische aspecten van het in de jaren 
1969 t/m 1972 te voeren regionaal be
leid”, een regeringsnota van 16 sep
tember 1968, ondertekend door de minis 
ter van economische zaken, mede na
mens zijn ambtgenoot van sociale zaken 
en volksgezondheid.

In deze nota is weergegeven dat — ̂ ber 
houdens niet onbelangrijke wijzigingen 
ten aanzien van de te verlenen facili
teiten en ten aanzien van de gebieden 
(met name het Zuiden des lands) — het 
kernenbeleid uit de achterliggende ja
ren onverminderd wordt voortgezet. 
Dat wil zeggen dat in het Noorden, 
waartoe de provincies Friesland, Gro
ningen, Drenthe en de noordkop van 
Overij.ssel gerekend kunnen worden, de 
volgende plaatsen industriekernen blij
ven:
Friesland: primaire kernen Drachten, 
Heerenveen, Leeuwarden, Sneek, secun
daire kernen Bergum, Dokkum, Har- 
lingen, Kootstertille, Lemmer, Ooster- 
woide en Wolvega.
Groningen: primaire kernen Delfzijl,
Groningen, Hoogezand, Veendam, secun
daire kernen Leek, Stadskanaal, Ter 
Apel en Winschoten.
Drenthe: primaire kernen Assen, Em- 
men en Hoogeveen, secundaire kernen 
Coevorden, Klazienaveen, Meppel en 
Roden.
N. Overijssel: primaire kernen Kampen 
en Zwolle, secundaire kern Hardenberg.
Omdat de sociale aspecten van het 
Noorden nauw verband houden met de 
sociaal-economische situatie is het wel
licht goed over het in deze nota neer
gelegde beleid voor de komende jaren 
een enkele opmerking te maken.
Onder invloed van het tot nu toe 
gevoerde stimuleringsbeleid zijn er, 
met name in de jaren 1959 tot 1962 
gunstige resultaten bei'eikt met be
trekking tot het aantal nieuw gescha

pen arbeidsplaatsen in het noorden. 
Als gevolg van de voor dit gebied gel
dende faciliteiten en het grote aanbod 
van arbeidskrachten vestigden zich in 
de primaire en secundaire kernen di
verse industrieën. Het kon daardoor 
gebeuren dat de vertrekoverschotten 
daalden en tijdelijk zelfs werden om
gezet in vestigingssaldi.

KWALITATIEF MINDER 
GUNSTIG
Is er dus te spreken van een kwanti
tatief gunstig resultaat van het ge
voerde beleid, ten aanzien van het 
kwalitatieve resultaat kan men wat 
minder optimistisch zijn.
In veel gevallen betrof de vestiging die 
van productieëenheden, waarvan de 
hoofdvestiging zich elders in ons land 
of daarbuiten (E.E.G. markt!) bevond. 
Verhoudingsgewijs werden er daardoor 
te weinig nieuwe mogelijkheden ge
schapen voor beter- en hogergeschool- 
den en 'mor administratieve krachten, 
terwijl onder hen die het Noorden had
den verlaten zich juist uit deze sector 
velen bevonden.
Dat de kwantitatief gunstige resulta- 
ten van het gevoerde beleid niet de zo 
gewenste versterking van de noorde
lijke economische structuur hadden 
bewerkstelligd kwam met name naar 
voren toen, onder invloed van een 
aarzeling in de conjunctuur en van 
zich voordoende wijzigingen in het 
productieproces, vanaf 1966 de noor
delijke werkloosheidscijfers een, in 
verhouding tot andere landsdelen, 
enorme stijging gingen vertonen.
Een voorheen zeer belangrijke vesti- 
gingsfactor: de aanwezigheid van veel 
— merendeels goedkope •— arbeids
krachten heeft aan belang ingeboet, 
waardoor andere vestigingsfactoren 
een meer beheersende rol zijn gaan 
spelen.

,In vei'band daarmee werd door velen 
gehoopt dat de genoemde nota over het 
te voeren regionaal beleid een om
buiging van dat beleid te zien zou ge
ven. Wil het Noorden zich namelijk in 
de toekomst verder autonoom kunnen 
ontplooien — voorwaarde voor het 
werken, wonen en leven van zijn be
volking — dan zullen er enkele be
langrijke economische zwaartepunten 
moeten zijn, van waaruit deze ont
plooiing kan plaatsvinden.
Gezien het beperkte kwalitatieve ef
fect van de tot dusver genomen maat
regelen dient op verdergaande con
centratie — geografisch en in tijd van 
op vestiging van basisbedrijven gerich
te maatregelen aangestuurd te worden. 
Het is juist deze concentratiegedachte 
die in de nota ontbreekt.
Uit sociale overwegingen zou het be
leid ook minder op kernplaatsen dan 
wel op kernstreken gericht dienen te 
zijn. Immers de problemen van een 
streek beperken zich niet tot de ge
meentegrens maar vinden hun weer
slag in de diverse in de streek liggende 
gemeenten.
Bij een op de streek gericht beleid 
zou de zo gewenste tussengemeente- 
lijke samenwerking bevorderd moeten 
worden. Voor tot nu toe niet-kern-ge- 
meenten zouden zich nieuwe mogelijk
heden voordoen ter verbetering van 
het woon- en leefklimaat.
Met nadruk dient er op gewezen te 
worden dat bovenvermelde kritiek op 
de totaalstrekking van de nota geen 
afbreuk wil doen aan de positieve 
waardering voor belangrijke daarin 
aangekondigde verbeteringen. Gewe
zen kan worden op de faciliteiten voor 
uitbreidingen van in het noorden reeds 
aanwezige bedrijven en op die geldend 
voor de dienstverlenende en admini
stratieve sectoren.
Ook de voortgaande verbetering van 
de infrastructuur (weg-, water- spoor
verbindingen) en de verhoging van trai- 
ningstoeslagen voor her- en omscholing 
zijn toe te juichen.
Wat echter gemist wordt i's een con
crete, gerichte aanpak van de specifiek 
noordelijke problematiek. Wat reeds in 
andere nota’s gemist werd is een ont
wikkelingsplan voor het Noorden.
Het heeft wéinig zin om zich als Noor
den af te zetten tégen b.v. Zuid-Lim- 
burg. De problemen met betrekking tot 
de werkgelegenheid daar mogen niet 
worden onderschat.
Wat echter in de acute situatie daar 
wel aanwezig is, namelijk een werk- 
gelegenheidsstimulator in de vorm van 
de Staatsmijnen (naast geldende E.G.K.
S.-regelingen gericht op her- en om
scholing) wordt in het Noorden node ge
mist.

De noordelijke werkgelegenheidsstruc- 
tuur wordt voor een belangrijk deel nog 
bepaald door op de agrarische sector 
geënte industrie en voor een deel op nog 
niet zich aan de snelle ontwikkeling 
aangepast hebbende bedrijven.
Als bekend is dat gerekend moet wor
den met een verdere afvloeiing uit de 
agrarische sector en als een verdere 
mechanisatie en automatisering onont
koombaar is, dan ils er alle reden om op 
een krachtdadige aanpak van de noor
delijke problematiek aan te dringen. 
Daarbij zouden staatsdeelneming in be
langrijke vestingen en desnoods door 
de staat zelf als stimulatoren te stich
ten bedrijven te aanvaarden zijn.

RUIMTELIJKE ORDENING
Het noorden is gebleken conjunctureel- 
overgevoelig te zijn doordat het struc
tureel te zwak is.
Gesteld mag worden dat de gevolgen 
daarvan verzacht zijn en worden door 
op bestrijding van de werkloosheid ge
richte maatregelen, die echter een tijde
lijk karakter hebben.
Niettemin is de doelstelling van het re
gionaal beleid voor het noorden nog 
niet bereikt.
Kwam dit reeds tot uitdrukking in de in 
de aanvang van dit artikel vermelde 
gegevens over de gemiddelde inkomens 
en de werkloosheidspercentages het is 
ook merkbaar in de beperkte belo- 
nings- en promotiemogelijkheden.
Veel beter geschoolden moesten hun om
geving om de door hen verweren ken
nis in anderé landsdelen in praktijk te 
gaan brengen omdat de mogelijkheid 
daartoe voor hen in het noorden ont
brak.
Zonder te willen stellen dat — natio
naal gezien — de noordelijke opleidin
gen niet aan hun doel zouden hebben 
beantwoord, kan wel geprobeerd wor
den dat het behoud van deze beterge- 
schoolden in het belang had kunnen zijn 
voor de toekomstige noordelijke ont
wikkeling, een ontwikkeling die natio
naal aangezet dient te worden, mede in 
het licht van de doelstellingen van het 
nationale ordeningsbeleid.
Al wordt wel gesteld dat de in de Twee
de Nota Ruimtelijke Ordening aange
duide doelstelling, namelijk 3 miljoen 
inwoners in het noorden in het jaar 
2000, niet zo exact-cijfermatig moet 
worden beoordeeld, het is wel duide
lijk dat bij een voortgang van de hui
dige trage ontwikkeling deze doelstel
ling bij benadering niet kan worden ge
haald, waar immers de provincies elk 
jaar tussen hoop en vrees verkeren ten 
aanzien van het inwonertal. 
Ruimtelijke ordening houdt in het uit
zetten van plannen voor een betere 
spreiding van bevolking en bestaans- 
bronnen over het land.
In de Tweede Nota Ruimtelijke Orde
ning van 1966 wordt het doel van de 
ruimtelijke ordening omschreven als de 
bevordering van een ruimtelijke struc
tuur, die de levensontplooiing van ons 
volk zo goed mogelijk kan dienen.
Het bereiken van deze doelstellingen 
hangt nauw samen met het scheppen 
van mogelijkheden daartoe in de onder
scheiden landsdelen.
Al is het zo dat voorruimtelijke orde
ning geldt dat zij op zichzelf geen in
strument van regionale economische po
litiek is maar een eigen beleidssector 
beslaat met een eigen opdracht, in het 
totale overheidsbeleid dat op een ver
dere toekomst wil zien spelen het re
gionale economischen en daarnaast het 
regionale sociaal-culture beleid een be
langrijke rol.
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toren wordt beheerst. Bijzondere aan
dacht moet worden gevraagd voor de 
sociologische en psychologische aspec
ten.”
Eén der factoren die medebepalend 
zijn voor de verdere ontwikkeling van 
het noorden is die van het klimaat 
waarin dit zal kunnen gebeuren. Voor 
allen die bij deze ontwikkeling be
trokken zijn ligt er een taak om waar 
nodig dit vestigi.ngsklimaat te verbe
teren.
Daarbij zal het geloof in eigen toe
komstmogelijkheden versterkt kunnen 
worden door de burgerij zoveel moge
lijk te betrekken bij het tot stand bren
gen van plannen voor de eigen streek. 
De positieve werking van werkgroe
pen en z.g. representatieve gespreks
groepen uit de bevolking heeft dit 
meermalen bewezen.
Diverse sociale en recreatieve voor
zieningen — te denken \ialt aan de 
bouw van dorpshuizen, bejaardente
huizen e.d. — zijn langs deze weg tot 
stand gekomen.

Van groot belang is daarom of de pro
vinciale en gemeentelijke overheden, die 
in de uitvoering van het ruimtelijk or
deningsbeleid een zeer belangrijke taak 
hebben gekregen, in staat zullen zijn en 
worden gesteld om inhoud te geven aan 
de in de Tweede Nota R.O. en de daar
op geënte nationale en regionale ont- 
wikkelingsschetsen voorkomende plan
nen.
Er zijn opvattingen waarin een krach
tige industriële aanpak van het noorden 
in het kader van de ruimtelijke orde
ning als ondoelmatig worden betiteld, 
gezien de perifere ligging van het noor
den nationaal en in Europees verband. 
Men komt er dan toe te bepleiten het 
noorden te zien als een belangrijk woon- 
en leefcentrum voor het werkcentrum 
van ons land, het westen.
Niemand zal ontkennen dat de noorde
lijke ontwikkeling mede in internatio
naal verband moet worden bezien. Vraag 
is of de ligging van het noorden tussen 
de Scandinavische en de Oosteuropese 
landen niet van betekenis zal blijken 
te zijn voor de toekomst.
In het kader van dit artikel kunnen we 
ons echter maar beter houden bij de 
door de nationale overheid beoogde 
doelstellingen van het regionaal beleid, 
gericht op de ontplooiingsmogelijkheden 
van mens en samenleving, waartoe niet 
alleen de mogelijkheden van wonen en 
leven maar ook die van werken beho
ren.

Het niet-voorhanden zijn van werkge
legenheid heeft voor het noorden al 
te zeer sociale gevolgen gehad en heeft 
dat nu nog.

Primaire kern: Delfzijl

BEGELEIDING

INDUSTRIALISATIE-

PROCES

Het niet voldoende voorhanden zijn van 
vervangende werkgelegenheid bij een 
afname daarvan in de agrarische sector 
heeft belangrijke sociale gevolgen ge
had. Werkloosheid heeft niet alleen ge
volgen voor de persoonlijke inkomens
positie maar brengt bij enige omvang 
de ontwikkelingsmogelijkheden van de 
streek in gevaar.
In bepaalde streken van het noorden 
met langdurige werkloosheid, die veel
al eerder structureel dan conjunctureel 
bepaald is, heeft dit verschijnsel grote 
morele gevolgen voor de gehele streek- 
samenleving.
Juist in het noorden met een overgang 
van een agrarisch bepaalde naar een 
meer geïndustrialiseerde samenleving 
zal grote aandacht gevraagd moeten 
worden voor de maatschappelijke bege
leiding van dit proces van alle daarbij 
betrokken instanties, organen en in
stellingen, alsmede van de maatschappe
lijke organisaties.
In zijn boek ,,Industrieel Klimaat” 
schrijft pr'of. dr. P. J. Bouman 2); „Als 
mogelijke definitie van „indusftrieel 
klimaat” kan gesteld worden dat dit 
een complex van factoren is dat bin
nen een sociale structuur bevorderlijk 
is voor opkomst, behoud of uitbreiding 
van industrie. Of nieuwe industrie zal 
gedijen en bestaande nijverheid zich

H. de Vlaming
Districtsbestuurder van het C.N.V.

zal handhaven is een vraag, die niet 
alleen door technisch-economische fac- 
Ook de intergemeentelijke samenwer
king, al dan niet binnen streekorganen, 
heeft positieve resultaten opgeleverd. 
Wat b.v. op het terrein van de sociale 
werkvoorziening in het noorden be
reikt is kan als een voorbeeld voor an
dere landsdelen gelden.
Het noorden heeft voordelen te bieden. 
Deze zullen echter meer dan tot nu 
toe buiten het noorden bekend moeten 
worden. De „image” van het noorden

wordt negatief beïnvloed door teveel 
bekendheid met enkele nadelen en een 
te grote onbekendheid met vele voor
delen, waarvan als enkele zouden kun
nen gelden: een hoge individuele ar
beidsprestatie, een goed woon- en leef
klimaat, recreatiemogelijkheden en de 
„ruimte”, waarin de mens zichzelf kan 
zijn. Het beïnvloeden van deze beeld
vorming door een goede publiciteit is 
daarom yereist' en zal tevens positief 
inwerken op de interne beeldvorming 
binnen het noorden zelf.
Voor de maatschappelijke organisaties 
liggen er voor wat dit laatste betreft 
taken op het gebied van voorlichting 
en begeleiding en — in samenwerking 
met anderen — een goede sociale 
dienstverlening.

VERANTWOORDELIJKE
MAATSCHAPPIJ
Doel van elk te voeren beleid zal altijd 
dienen te zijn het bevorderen van een 
zo goed mogelijke plaats voor de mens 
in zijn samenleving. Krachtens zijn 
door God geschapen-zijn dient deze. 
mens ontplooiings- en keuzemogelijk
heden te hebben, wil hij aan één der 
belangrijke kenmerken van zijn mens
zijn, namelijk verantwoordelijk te zijn, 
kunnen voldoen.
Als mensen die de bijbel willen han
teren als een richtsnoer voor hun han
delen zullen we daarom hebben mee 
te werken aan de totstandkoming van 
een verantwoordelijke maatschappij. 
Het begrip „verantwoordelijke” werd 
door de Wereldraad van Kerken in 
1948 te Amsterdam als volgt omschre
ven;
„De mens is geschapen en geroepen om 
vrij wezen te zijn, verantwoordelijk 
aan God en zijn naaste. Elke neiging . 
van de staat en de maatschappij om . 
hem te beroven van de mogelijkheid op 
verantwoordelijke wijze te handelen 
is een loochening van Gods bestem
ming die Hij met de mens heeft en 
van Zijn verlossingswerk. In een ver- . 
antwoordelijke maatschappij heerst de 
vrijheid van mensen, die zich verant
woordelijk weten voor gerechtigheid 
en openbare orde en zijn zij, die poli- ' 
tiek gezag of economische macht bezit
ten, voor 'de uitoefening daarvan ver
antwoording schuldig aan God en aan 
de mens, wier welzijn daarvan afhangt.” 
In een veranwoordelijke maatschappij 
zal het streven er op gericht dienen te 
zijn dat zoveel mogelijk een ieder zal 
kunnen werken overeenkomstig zijn 
bekwaamheden. Een der doelstellingen 
van de Nederlandse economische po
litiek is trouwens: volledige werkgele
genheid. Dit houdt ook in werkgele
genheid in voldoende kwantiteit cn 
kwaliteit en gespreid over alle lands
delen.
Aan deze voorvvaarden is voor het 
noorden nog niet voldaan.
Het streven zal daarom gericht moeten 
blijven op een krachtige aanpak van 
de noordelijke problematiek met name 
uit soociale en ethische overwegingen.

L itera tu u rverw ijz in g :
1) B ij de prob leem ste llin g  w’erd gebru ik  ge 
m aak t van  gegeven s uit het C .N .V .-rapport

W elvaart v o o r  het N oord en ”  van ok tob er 
1966, w aarheen  ook  voor  bred ere  a ch ter
gron d in form atie  kan w ord en  verw ezen ,
2) „In d u str iee l K lim aat” , p ro f. dr. P. 
B oum an , V an  G orcu m , A ssen.
3) „E en  veran tw oord e lijk e  m aatschapp ij”  — 
u it : Het sociale denken  in  de oecu m en e.
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In het novembernummer van A.R. 
Staatkunde verscheen een artikel van 
mr. K. Groen, getiteld: Een injectie 
voor de P.B.O.?
De redactie van Nederlandse Gedach
ten verzocht indertijd mr. Groen iets te 
schrijven over, „Wat moet er met de 
P.B.O. gebeuren” . Aanleiding voor dat 
artikel zou zijn, het te verwachten 
wetsontwerp tot wijziging van de Wet 
op de Bedrijfsorganisatie. Toen het 
verhaal gereed was, bleek het door op
zet, inhoud en omvang meer geschikt 
voor publikatie in A.R.S. dan in Ne
derlandse Gedachten.
Mr. Groen is directeur geweest van de 
Dr. A. Kuyperstichting, daarna was hij 
hoofd van de afd. P.B.O. laatstelijk 
resorterend onder het Ministerie van 
Sociale Zaken. Tegenwoordig is mr. 
Groen voorzitter van de Raad van Be
roep en het Ambtenarengerecht in 
Arnhem.
Wij hebben op deze pagina een aan
tal punten uit het artikel van de heer 
Groen weergegeven omdat wij meen
den dat dit voor de lezers van Ne
derlandse Gedachten interessant zou 
zijn.

EEN 
INJECTIE 

VOOR 
DE P.B.O.?

V OOR 1940 was naar antirevolu
tionaire opvatting bedrijfsor

ganisatie primair een zaak van 
vrije organisaties van patroons, on
dernemers en arbeiders in een be
drijfstak. Pas als de ontwikkeling 
in de bedrijfstak daar aanleiding 
toe gaf en als de organisatie daar 
voldoende vooruitgang had ge
boekt, zouden aan een bedrijfsor
gaan publiekrechtelijke bevoegd
heden verleend kunnen worden.

Bij publiekrechtelijke bevoegdhe
den werd dan gedacht aan verorde
nende bevoegdheden. Het bedrijfs
orgaan zou dan echter aan zekere 
vereisten van representativiteit 
moeten voldoen, vereisten die dooi
de overheid zouden moeten worden 
gesteld. Bij de uitoefening van de 
bevoegdheden zou dan overheids
toezicht moeten zijn. Er was dus in 
de a.r. opvatting geen sprake van 
een uniforme, maar van een veel
vormige (polyforme) bedrijfsor
ganisatie.

Achteraf is de praktijk van de bedrijfs
organisatie nogal in overeenstemming 
met de gedachtengang, zoals die in 
antirevolutionaire kring gold voor de 
totstandkoming van de Wet op de 
P.B.O. Die praktijk gaf namelijk een 
veel meer veelvormig patroon te zien 
dan men zou vermoeden bij kennis
neming van de Wet op de Bedrijfs
organisatie. Verder is van een gefor
ceerde invoering van de publiekrech
telijke bedrijfsorganisatie geen sprake 
geweest.

Mr. Groen zet in zijn artikel uiteen, dat 
in a.r. kring de vrees bestond, dat 
bedrijfstakken verordenende bevoegd
heden zouden krijgen, zonder dat daar
voor de juiste geestesgesteldheid aan
wezig zou zijn. In de praktijk van de 
Wet op de P.B.O. bleek, dat het .met 
het aanvragen van publiekrechtelijke 
bevoegdheden door al dan niet rijpe 
bedrijfstakken wel meeviel.

STAGNATIE
Als regel is aan verzoeken om instel
ling van een bedrijfslichaam gevolg ge
geven. Daarbij werd duidelijk gemaakt, 
dat men niet onbeperkt verordenende 
bevoegdheden kreeg, maar alleen die 
bevoegdheden welke men binnen korte 
tijd nodig zou hebben en die verant
woord zouden worden gehanteerd.
Veel aanvragen tot instelling van een 
bedrijfsschap zijn er echter niet ge
weest. Van de 57 bedrijfslichamen, die 
de P.B.O. in de grootste omvang tot nu 
toe heeft gehad, waren er, tot 1956, 
45 tot stand gekomen. 12 bedrijfsschap- 
pen zijn na 1956 tot stand gekomen. Er 
is dus na 1956 een duidelijke stagnatie 
opgetreden. Opvallend is daarbij dat de 
industrie zo is achtergebleven.
De schrijver somt enkele bezwaren op, 
die het industriële bedrijfsleven heeft 
tegen instelling van een bedrijf slichaam. 
De besturen van de bedrijf slichamen 
zouden te onafhankelijk zijn van de 
privaatrechtelijke organisaties in de, 
bedrijfstak. Besluiten worden met 
meerderheid van stemmen genomen. 
Er is geen eenstemmigheid in de wet. 
Verordeningen moeten tweederde 
meerderheid van stemmen hebben, an
dere besluiten een volstrekte meerder
heid. In iedere vergadering kunnen 
ministeriële vertegenwoordigers aan
wezig zijn. Er is geen rechtstreekse ver
antwoordingsplicht , tegenover bedrijfs- 
genoten en privaatrechtelijke organi
saties.
De schrijver tekent aan, dat deze be
zwaren grotendeels overdreven zijn . 
voorzover zij redelijk zijn. Er zijn in de 
huidige wet mogelijkheden om aan deze 
bezwaren tegemoet te komen.
Een deel van de bezwaren kan gezien 
worden als angst voor functieverlies bij 
de privaatrechtelijke organisaties. De 
bedrijf slichamen worden te weinig als 
een eigen orgaan en teveel als concur
rent van de privaatrechtelijke organi
saties gezien.
Achter de naar buiten aangevoerde be
zwaren gaat echter, volgens mr. Groen; 
de onwil schuil tegen het bedrijfs- 
lichaam, omdat dan ook werknemers 
mede onderleggen en medezeggenschap 
krijgen op economisch terrein.

Opvallend is dat de industrie zo achter is gebleven.

Daar komen nog twee oorzaken bij 
voor de stagnatie. Voor de P.B.O. er was 
viel de nadruk vooral op de noodzaak 
van ordening in eigen bedrijfstak. De 
overheid is intussen echter voor de 
grote ordening gaan zorgen. De be
hoefte aan bedrijfstaksgewijze orde
ning is daardoor sterk verminderd, zij 
zou trouwens, aldus de schrijver, ook 
veel minder effectief werken op de ge
bieden waar de globale overheidsorde
ning moet werken.
In de tweede plaats is de gunstige con
junctuur oorzaak van de stagnatie. Na 
de opruiming van het oorlogspuin was 
er bij werkgevers weinig behoefte meer 
aan een dwingend organisatorisch ap
paraat. De werknemers hadden wel iets 
anders om zich druk over te maken 
in een opgaande conjunctuur.
Opheffing van de stagnatie was geen 
eenvoudige zaak. Het ging niet om 
reële bezwaren, maar om een gezind
heid, en daartegen helpen wettelijke 
maatregelen niet veel.

OPHEFFING STAGNATIE
Eén middel, het opleggen van de instel
ling van een bedrijfslichaam, is nau
welijks serieus overwogen.
Wel is aangedrongen op het opnemen 
in de wet van een lichtere constructie 
dan die van de daarin voorziene be
drijf slichamen. Een samenwerkingsor
gaan van werkgevers en werknemers in 
een bedrijfstak, dat bepaalde bevoegd
heden kan verkrijgen en dan formeel 
representatief is. Ook is gedacht aan 
bedrijfstakscommissies, bestaande uit 
werkgevers- en werknemers, die plan
nen zouden kunnen maken voor de 
economische groei op middellange ter
mijn.

VOORSTELLEN S.E.R.
Ook de Sociaal Economische Raad 
(S.E.R.) heeft zich met de stagnatie en 
de mogelijkheden, tot opheffing daarvan 
bezig gehouden. De S.E.R. stelde een 
gradatie voor in:
a. commissies van overleg en samen

werking in bedrijfstakken.
b. „lichte” bedrijfsschappen, zonder 

verordenende bevoegdheid, anders 
dan voorzover betreft registratie
c.a. en heffing.

c. „zwaardere” bedrijfsschappen, die 
wel een, zij het naar de behoefte 
van de bedrijfstak gedoseerde, ver
ordenende bevoegdheid hebben.

De S.E.R. wees er bij deze voorstellen 
op, dat „maatschappelijke groepsvor
ming nog steeds een kenmerkend ver
schijnsel vormt in de ontwikkeling van 
de maatschappelijke verhoudingen”. Die 
ontwikkeling komt pas tot voltooiing, 
als alle bedrijfsgenoten elkaar vinden 
in instituten, die gericht zijn op blij
vende samenwèrking en gemeenschap
pelijke verantwoordelijkheid. Ook be
staat bij de overheid de behoefte om 
de omvangrijke overheidstaak te ver
lichten door verzorging van bepaalde 
aangelegenheden door de direct be- • 
trokkenen te laten uitvoeren, aldus de 
S.E.R.
Het rapport van de S.E.R., van januari 
1966, is gevolgd door een wetsontwerp, 
ingediend op 8 augustus 1968, waarbij 
een aantal wijzigingen op de Wet op de 
Bedrijfsorganisatie worden voorge
steld.
De schrijver beperkt zich in zijn artikel 
tot de voornaamste wijzigingen, die van 
principiële betekenis zijn voor de vorm
geving van de P.B.O.

De regering zegt in de memorie van 
toelichting, dat zij met de vermelde uit
gangspunten van de S.E.R., voor diens 
aanbevelingen, instemt.
Ondanks het feit dat men geleerd heeft 
het economisch leven 'beter te beheer
sen dan vroeger met globale maatrege
len van de overheid en hoewel er in 
Europees verband allerlei regelingen 
tot stand komen, is er, aldus de rege
ring, nog steeds behoefte aan bedrijfs
schappen.
Er is niet alleen overleg en advise
ring nodig, maar vooral op het vrijwel 
onbegrensde gebied van het vrije be
stuur is er nog veel te doen.

REGERINGS
VOORSTELLEN
De regering blijkt de voorstellen van de
S. E.R. in de geest en in hoofdzaak te 
hebben overgenomen. De regerings
voorstellen komen neer op het vol
gende:
Er komen naast de „zwaardere” ook 
„lichte” bedrijfsschappen. Verder ko
men er „bedrijfscommissies” en wel in 
twee soorten.
De „zwaardere” bedrijfsschappen zijn 
de bedrijfsschappen zoals de wet die 
nu kent.
De instelling geschiedt (bij hoge uit
zondering) bij de wet of (als algemene 
regel) bij algemene maatregel van be
stuur. Aan de instelling gaat steeds een 
advies van de S.E.R. vooraf.
De „lichte” bedrijfsschappen zullen op 
dezelfde manier tot stand komen als 
de „zwaardere” . De regering is van me
ning, dat de „lichte” bedrijfsschappen 
als volledige bedrijfsschappen, in de 
zin van de wet, moeten worden gezien. 
De heer Groen wijst erop, dat de „lich
te” bedrijfsschappen op de duur in 
„zwaardere” kunnen worden omgezet 
door toekenning van meer autonome 
verordenende bevoegdheden. De auto
nome bevoegdheden van de „lichte” 
bedrijfsschappen zijn die, met betrek
king tot registratie, het verstrekken 
van gegevens en boekenonderzoek, en 
verder die, t.a.v. heffing en begroting, 
alles onder toezicht van de minister of 
de S.E.R.
De algemene omschrijving van de 
t a a k  van alle bedrijfslichamen is, de 
bevordering van het belang van het 
Nederlandse volk dienende bedrijfsuit
oefening door de ondernemingen, waar
voor zij zijn ingesteld, alsmede de be
hartiging van het gemeenschappelijk 
belang van die ondernemingen en de 
daarbij betrokken personen.
De regering wil aan deze, nu reeds in 
de wet voorkomende, omschrijving, 
toevoegen: Zij bevorderen de goede 
verhoudingen, het overleg en de sa
menwerking tussen bedrijfsgenoten en 
tussen hun organisaties in dè onder
delen van het bedrijfsleven, waarvoor 
zü zijn ingesteld.
i.ict deze nieuwe zin, maar zonder wat 
er t.a.v. de bedrijfslichamen aan voor
af gaat, wordt, volgens de voorstellen 
van de regering, aansluitend bij de 
aanbevelingen van de S.E.R., ook de 
taak omschreven van de bedrijf scom
missies, die de regering als lichtste 
vorm van publiekrechtelijke bedrijfs
organisatie mogelijk wil maken. Een 
dergelijke commissie krijgt geen enkele 
verordenende bevoegdheid.
Een bedrijfscommissie wordt ingesteld 
bij besluit van de S.E.R. Instelling is 
mogelijk als de S.E.R. overeenstemming 
heeft bereikt met een voldoende meer
derheid van de georganiseerde bedrijfs
genoten.
T. a.v. alle bedrijfslichamen vermeldt de 
wet uitdrukkelijk, dat de ■ regering en 
de S.E.R. hen moeten horen over alle 
belangrijke maatregelen op sociaal of 
economisch terrein, die uitsluitend of 
in hoofdzaak van belang zijn voor dat 
deel van het bedrijfsleven, waarvoor 
het bedrijfslichaam of de bedrijfscom
missie is ingesteld.
De regering denkt aan de bedrijfs- 
commissies ook toe, de taak van veilig- 
heidscommissies in de zin van de Vei
ligheidswet en die van bedrijfscommis- 
sies in de zin van de wet op de On
dernemingsraden.

WAARDESCHA TT ING
De heer Groen geeft tenslotte een 
waardeschatting van de voorstellen. De 
regeringsvoorstellen verdragen zich 
helemaal met wat er gezegd wordt in 
het anti-revolutionair beginsel- en 
algemeen staatkundig program van 
1961, in artikel 15 en 17. Deze artike
len treden, Terecht, niet in bijzonder
heden over de vormgeving van de be
drijfsorganisatie op sociaal en' econo-

VERVOLG OP PAG. 11
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ZOVEEL KERKEN, ZOVEEL 
ZINNEN
Onder deze titel schreef dr. ,T. 
van Putten een sociaalweten
schappelijke studie van verschil
len in behoudendheid tussen Ge
reformeerden en Christelijke Ge
reformeerden. De studie werd 
uitgegeven door J. H. Kok N.V.
Prijs ƒ 18,75.

Op deze pagina wordt dit boek 
besproken door:

PROF. DRS.
1. P. VERSTEEG
Hoogleraar aan de Theologische 
Hogeschool van de Chr. Gerefor
meerde Kerk te Apeldoorn.

De  woorden, waarmee het boek 
van dr. van Putten begint, zijn 

woorden, overgenomen van H. Al- 
gra. Algra sprak in het voorwoord 
van H e t  w o n d e r  v a n  de 19 e 
e e u w  de hoop uit, dat zijn werk 
door veel nazaten van de afgeschei
denen zou worden gelezen „nog 
voordat een bepaald soort geleer
den zich van deze stof meester 
maakt om uit te leggen, hoe het 
zodanig sociologisch en psycholo
gisch kan worden verklaard, dat 
er geen enkele reden meer over- 
hlijft om van een wonder te spre
ken, laat staan er voor te danken.” 
Bij deze woorden stelt van Putten 
een vraag: „Zou het óók niet zo 
kunnen zijn dat juist dank zij soci
aalwetenschappelijk onderzoek de 
inzichten dusdanig worden opge
klaard, dat nieuwe wonderen tot de 
mogelijkheden gaan behoren? In 
dit verband wordt in het bijzonder 
gedacht aan het beëindigen van 
een triest stuk kerkelijke verdeeld
heid.”

Daarmee lijkt mij de bedoeling van 
zoveel kerken, zoveel zinnen duidelijk 
aangegeven. Dr. van Putten wil door 
sociaalwetenschappelijk onderzoek een 
verduidelijking geven van de verschil
len tussen Gereformeerden en Chris
telijke Gereformeerden om de moge
lijkheid te hebben konkreet een weg te 
wijzen tot de eenheid van deze beide 
(en andere) kerken. Alleen al door deze 
bedoeling beveelt dit boek zich in onze 
belangstelling aan!

BOEIEND
De schrijver gaat uit van de hypothese, 
dat de relatief sterkere behoudenheid 
bij de Christelijke Gereformeerden ten 
opzichte van de Gereformeerden niet zo
zeer verband houdt met theologische 
verschillen, maar veeleer met het al dan 
niet aanvaard zijn van het modern- 
dynamische cultuurpatroon. Voor het 
toetsen van deze hypothese werd onder 
méér een enquête gehouden onder de 
mannelijke belijdende leden van de Ge
reformeerde en de Christelijke Gerefor
meerde Kerken van Hardewijk, Groote- 
gast en Sliedrecht, aangevuld door een 
enquête onder de mannelijke belijdende 
leden van de Gereformeerde Kerk in 
Leiden en die van de Christelijke Gere
formeerde Kerk in Eindhoven. Interes
sante gegevens zijn uit de enquête naar 
voren gekomen.
De reacties, die gevraagd werden op de 
uitspraak „Het is jammer, dat de A.R.- 
Partij tegenwoordig niet meer zo prin
cipieel is als ze vroeger was” konden 
niet gepubliceerd worden, omdat de for
mulering niet zo goed bleek te voldoen, 
dat het verantwoord werd geacht dit 
i'em bij het meten van de behoudend
heid te betrekken.
Wel werd gepubliceerd een tabel, die 
een indruk geeft van de politieke keuze 
van de ondervraagden. Op de A.R P. 
stemt van de Gereformeerden: in Leiden 
76.3”/o; in Hardewijk 84.3“/o in Groote- 
gast 90.1“/o en in Sliedrecht 80.0"/o. Bij 
de Christelijke Gereformeerden zijn de 
percentages voor de A.R.P.: in Harde
wijk 46.4"/o; in Grootegast 88.1‘Vo; in 
Sliedrecht 4.8"/o en in Eindhoven 78.1'Vo. 
In Sliedrecht gaat verreweg het groot
ste aantal van de Christelijke Gere
formeerde stemmen naar de S.G.P. 
(86.2'Vo).

ZOVEEL KERKEN

ZOVEEL ZINNEN
RESULEAAr
Op grond van deze enquête en van an
dere gegevens komt dr. van Putten tot 
de conclusie, dat de hypothese, waarvan 
hij uitging, bevestigd is: de verschillen 
in behoudenheid tussen de Gereformeer
den en de Christelijke Gereformeerden 
hangen vooral samen met het feit, dat 
het modern-dynamische cultuurpatroon 
minder aanvaard wordt in de Christe
lijke Gereformeerde Kerken dan in de 
Gereformeerde Kerken. Dit laatste hangt 
samen met een sterker sociaal en cul
tureel isolement in de Christelijke Ge
reformeerde Kerken. Onder meer blijkt 
dat uit verschillen in opleidingspeil: de 
Christelijke Gereformeex’den tellen ver
houdingsgewijs meer leden in de cate
gorie „lager niveau”, terwijl bij de Ge
reformeerden de „hogere” opleidings- 
groepen sterker zijn vertegenwoordigd. 
Het blijkt ook uit verschillen in poli
tieke keuze: de Christelijke Gerefor
meerden tellen verhoudingsgewijs aan
zienlijk meer S.G.P.-kiezers dan de Ge
reformeerden.

VRAGEN
Hoe boeiend de studie van dr. van Put
ten ook is, toch dringen zich enkele 
vragen op. De eerste vraag spitst zich 
toe op het gebruik van het begrip „be
houdendheid” in deze studie. Uitdruk
kelijk verzekert de schrijver, dat hij in 
dit woord niet tegelijk een beoordeling 
wil uitspreken. Dit neemt niet weg, dat 
door heel de studie heen behoudendheid 
op één lijn staat met het niet aanvaar
den van het „modern-dynamische cul
tuurpatroon” en voor dat „modern-dy
namische cultuurpatroon” heeft de 
schrijver niets dan lof. Impliciet ligt in 
het woord .,behoudendheid” dus wel de

gelijk een beoordeling opgesloten. Het is 
evenxvel de vraag, of bij de behoudend
heid niet veel meer factoren een rol 
spelen en of daardoor de behoudend
heid niet veel positiever te waarderen 
is. Dr. van Putten wijst in dit verband 

. zelf op de relatie van behoudendheid en 
kerkelijke trouw. Dit soort factoren 
wordt door hem evenwel niet of zeer 
onvolledig gehonoreerd.
Wat het „modern-dynamische cultuur
patroon” betreft, is de vraag te stellen, 
of alle aanvaarding hiervan voortkomt 
uit een gerechtvaardigd verzet tegen de 
behoudendheid. Kan in de aanvaarding 
van het modern-dynamische cultuurpa
troon” niet evenzeer een onverschillig
heid t.a.v. het christelijk geloof aan de 
orde zijn als een loslaten van verou
derde en verstarde tradities? Naar on
ze mening staat dr. van Putten veel te 
argeloos tegenov'er de aanvaarding van 
het „modern-dynamische cultuurpa
troon.”
In de tweede plaats zijn vragen te stel
len over de wijze, waarop dr. van Put
ten bij de door hem geënquêteerden tot 
het vaststellen van het al of niet be- 
houdend-zijn komt. Hij heeft zeventien 
vragen voorgelegd. Aan de beantwoor
ding van die vragen wordt de behou
dendheid afgemeten. Daarbij is het het 
één of het ander: wanneer de vraag ont
kennend beantwoord wordt is iemand 
behoudend en wanneer de vraag beves
tigend beantwoord wordt is iemand niet 
behoudend. Omdat niet gevraagd wordt 
— en ook moeilijk gevraagd kan wor
den — naar de achtergronden, waaróm 
iemand een vraag ontkennend dan wel 
bevestigend beantwoordt, krijgt heel de
ze methode tot het va.ststellen van de 
behoudendheid een twijfelachtig karak

Het ZIEKENHUIS „SALEM” te Ermelo

vraa^.

a. DOCENTE
als Hoofd van de Opleiding

b. EERSTE VERPLEEGSTER
voor de operatiekamer

C . NACHTHOOFD
Salaris en rang zullen in overeenstemming 
met de opleiding en ervaring worden vast
gesteld.
Prot. Chr. Godsdienst.

Sollicitaties en vragen om inlichtingen te richten aan de Direc
trice. Telefoon 03417 - 2341.

ter. Een enkele keer wordt dit door de 
schrijver zelf aangevoeld. Zo heeft hij 
ook een onderzoek ingesteld naar de 
frequentie van het bezoek aan andere 
kerlcen. Iemand, die andere kerken be
zoekt kan — zo stelt dr. van Putten — 
daarmee blijk geven van een oecume
nische gezindheid, die wars is van alle 
behoudendheid. Dr. van Putten is zich 
evenwel bewust, dat een frequent be
zoek aan andere kerken ook een symp
toom kan zijn van kerkelijke ontrouw, 
zodat de vraag van het al of niet be- 
houdend-zijn hier helemaal geen rol 
speelt. Bij andere vragen van de enquê
te, waarbij datzelfde aan de orde is (of 
kan zijn), is dr. van Putten zich dat he
laas niet bewust. Daarom kan het inte
ressante materiaal, dat wordt aange
voerd om tot het vaststellen van de be
houdendheid te komen, toch niet over
tuigen.
In de derde plaats zijn vragen te stel
len t.a.v. de uitwerking van de conclu
sies. Eén van de conclusies is, dat de be. 
houdenheid toeneemt, naarmate het op
leidingspeil lager is. Op grond hiervan 
stelt dr. van Putten, dat de predikanten 
vanwege hun opleidingspeil vei-ande- 
ringsgezindheid positiever zullen waar
deren dan het doorsnee kerklid. Wan
neer van deze positieve houding, ook bij 
de predikanten, niet zo veel blijkt als 
dr. van Putten er van meent te mogen 
verwachten, is de enige verklaring, die 
hij hiervoor ziet, dat de predikanten „de 
steun, dus het vertrouwen, van hun me- 
dekerkleden nodig hebben en het zich 
op grond daarvan niet kunnen permi- 
teren, zich ver te verwijderen van de in 
hun gemeente of classis gangbare op
vattingen.” Alles wat bij predikanten 
niet overeenkomt met een, volgens dr. 
van Putten, vanwege hun opleiding 
noodzakelijke positieve houding tegen
over veranderingsgezindheid, wordt dus 
op rekening geschoven van de aanpas
sing aan de minder ontwikkelde ge
meenteleden! Een meer voor de hand 
liggende conclusie is, dat de band tus
sen opleidingspeil en behoudendheid 
minder absoluut is als dr. van Putten 
ons wil doen geloven. Hetzelfde zou te 
zeggen zijn t.a.v. meer van de conclusies.

KERKELIJKE SITUATIE
De studie van dr. van Putten is een be
langrijke studie. Ze vestigt de aandacht 
op een stuk kerkelijke verdeeldheid, 
waar we geen vrede mee kunnen heb
ben. Dat men er geen vrede mee heeft, 
heeft dr. van Putten zelf aangetoond: 
„Van de Gerefrrmeerden is 95 en van 
de Christelijke Gereformeerden 90 pro
cent het niet eens met de kerkelijke ver
deeldheid.” Graag zal men zich door 
de studie van dr. van Putten laten over
tuigen van het onbevredigende van de 
bestaande kerkelijke situatie, ook waar 
men de weg, die dr. van Putten wijst 
om aan die situatie te ontkomen, onbe
gaanbaar acht.
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

VEROLM E
UNITED
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Alle transporten te water

FIRMA DE REK EN HORSMAN
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DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten.

STOLK'S
Handelsondernemingen N ¥.

Kantoor: Veersedijk 233 - HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01830) 28000 - 28886
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Machinefabriek N.V.
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Schildersbedrijf
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VLAARDINGEN
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TELEFOON 010 - 343276 
TELEFOON 01880 -2192

N.V. Scheepsbouwwerf v.h.
FIRMA A . LANSER

Sliedrecht-Holland

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

HET BEELD 
DER VADEREN

ZES UREN EEN REPUBLIEK

In november 1918 week de Duitse keizer uit naar 
Nederland en werd in Duitsland de republiek uit
geroepen. Dat betekende niet alleen het einde van 
het keizerrijk, maar ook van het koninkrijk Saksen, 
het koninkrijk Beieren, het koninkrijk Wurtemberg, 
het groothertogdom Mecklenburg, het groothertog
dom Oldenburg, enz. enz. „De kronen rolden langs 
de straat” .
En — toen werd ook in het groothertogdom Lu
xemburg de republiek uitgeroepen. Liberalen en 
socialisten deden het samen. Zij stuurden de groot
hertogin bericht, dat zij was afgezet.
Dat zij het deden, was voornamelijk een uiting van 
anti-clericalisme. De hertogin was streng rooms in 
haar opvattingen en levenswandel, en liberalisme

en socialisme waren er, evenals in Frankrijk en 
België, in sterke mate anti-clericaal.
Maar een groot deel van de Luxemburgse be
volking nam dit niet en de plattelandsbevolking 
met name dacht er niet aan, zich bij deze coup 
neer te leggen.
Dat kon binnen dit kleine hertogdom een burger
oorlog worden. En om dat te voorkomen, zond de 
Franse regering troepen, die de hoofdstad bezetten. 
De regeringsgebouwen kregen een Franse militaire 
wacht, het groothertogelijk paleis eveneens, en de 
groothertogin vaardigde een proclamatie uit, dat 
alles op de oude voet bleef.

Zes uren had de republiek Luxemburg een twijfel
achtig bestaan geleid en toen was het afgelopen. 
Sedert zijn er in Luxemburg geen nieuwe pogin
gen gedaan, om van dit land een republiek te ma
ken. Net zo min als in Nederland sedert de misluk
te revolutie van november 1918,

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

BOER
De redactie van „19Nu” (uitgave van de Stichting 
Public Relations Land- en Tuinbouw) heeft aan een 
aantal gymnasiasten (4e klas, leeftijd gemiddeld) 
15 jaar) ergen in het zuid-westen van ons land on
verwacht de vraag voorgelegd eens in ±  100 woor
den op te schrijven waaraan ze denken of wie ze 
voor zich zien bij het woord „boer”.
Een 17-tal antwoorden is afgedrukt. Een ervan — 
ondertekend met T.M. .— willen wij u niet onthou
den:
„Bij h et w o o r d  „ b o e r "  d en k  ik  aan e e n  m a n  d ie  
langs e e n  k o r e n v e ld  loo p t, h ier en  daar ee n  h a lm  
a ftr ek t  en  d ie k e u re n d  in  zijn  h a n d p alm  u itw rijft . 
A a n  e e n  m a n  d ie ’s o ch te n d s  o m  5 u u r m e t  e e n  
tra ctor ro n d rijd t o m  d e o o g st  b in n en  te  b ren g en  en  
d ie , als hij ’s n a ch ts  o m  2 u u r z ijn  v u ile  laarzen  
u itsch op t, z e g t : „ Z o , dat w a s  d a t!’ ’ . Z e g t  m e n  b o e r , 
dan d en k  ik  aan m e n s e n  in d e  sta d , d ie m e n e n  e e n  
so o r t  h o g e re  b e sc h a v in g  te  b e z itten , d ie n ie t  w e te n  
dat ze  v o lk o m e n  a fh a n k elijk  zijn  v a n  m e n s e n  d ie  
ze  als m in d erw a a rd ig  b e sc h o u w e n . D a n  b e d e n k  ik  
bij „ b o e r ” : iem a n d  die w e r k e n d  lueinig ach tin g o n 
d er v in d t.”

In hetzelfde nummer vonden wij deze uitspraak 
van Rein Jonkhans:
„ W a n n e e r  ik  er g e n s  k o m  en  er  w o r d t  naar m ijn  be
roep gevToagd, dan zeg  ik : b o e r . N ie t u it  ee n  soort 
k op p ige tro ts  o f  zo , m a a r o m d a t ik  h et n o n sen s  v in d  
o m  o v e r  „ la n d b o u w e r ”  o f  „a g ra riër”  te gaan p ra ten  
als w e  er  o o k  h et g o ed  N ed er la n d se  w o o r d  „ h o e r ”  
v o o r  h e b b e n ” .

73 p r o c e n t v a n  d e led en  zit m in d e r  dan  v i j f  jaar in  
d e K a m e r , h e tg ee n  in h ou d t, dat d e  A .R . fra ctie  d e  
laatste ja re n  n oga l v e r n ie u w d  is, o n g e v e e r  in  d e 
z e lfd e  m a te  als d e  V .V .D . fra ctie .

Anti-Revolutionairen zijn kennelijk geen blijvertjes. 
Volop beweging, zo te zien !,'

OPENHARTIG

A.R. FRACTIE
Acta Politica van januari bevat een artikel van 
C. H. van Alderwegen. „Het Nederlandse parle
ment: gegevens over leeftijd en duur van het lid
maatschap”. Onder het hoofd „Veranderingen in 
de fracties” schrijft hij over de A.R. fractie;
„Was de A .R . fra ctie  in de E e r s te  K a m e r  in 1965  
m e t ee n  g e m id d eld e  lee ftijd  v a n  61 ja a r v e r r e w e g  
d e o u d ste , in  1967 ligt zij m e t  e e n  g e m id d eld e  l e e f 
tijd  v a n  58,4 ja a r v la k  b ij h e t a lg e m e e n  g e m id d eld e . 
D e  m e e s te  led en  v a lle n  in  d e  g r o ep  v a n  55 - 59 jaar. 
D e  g e m id d eld e  d u u r v a n  h et lid m aa tsch a p , d ie  in  
1965 m e t  9,7  ja a r b o v e n  h et a lg e m e e n  g e m id d eld e  
lag, ligt th a n s d o o r  h et b in n e n tr e d e n  in  1966 v a n  
d rie ' n ie u w e  led en  m e t  6,1 ja a r  b e n e d e n  h et a lg e 
m e e n  g em id d eld e . D e  v e r jo n g in g  v m  d e T w e e d e  
K a m erfr a c tie , in  1956 re ed s  b e g o n n e n , h e e ft  zich  
d o o rg ez et  en  d e g e m id d eld e  lee ftijd  b ed ra a g t n u  47,9  
jaar.

D e  v e r d e lin g  in  lee fti jd s g r o e p e n  lijk t v e e l  op  M e  
v a n  d e T w e e d e  K a rh er als g e h e e l : d e  m e e s te  led en  
z itten  in  d e  leeftijdsgroep v a n  40 -  44  en  50 -  54 jaar. 
D e  g e m id d eld e  d u u r v a n  h et lid m a a tsch a p  is 3,7  
ja a r, w a t b e n ed e n  h et a lg e m e e n  g e m id d eld e  ligt (6 
jaar).

In diverse bladen kwamen wij een ontboezeming 
van een premiersvrouw tegen. Wij citeren:

„We zijn  n ich t en  n e e f , zo  v e r te ld e  z e , m aa r v o o r  
on s tr o u w e n  h e b b e n  w e  n o oit  m e t  elk a a r g e sp ro k en . 
T ijd en s  o n ze  v e r lo v in g  had hij e e n  v e rh o u d in g  m e t  
e e n  ge ish a ; d e  h ele  sta d  sprak e r o v e r ; to e n  ik  h et  
h o ord e  m o e s t  ik  h uilen .
N a  on s tr o u w e n  w a s hij h elem a a l n iet lie f  v o o r  m e ;  
hij ze i n o o it  w a t, m a a r hij s lo eg  er  w e l  op  en  
g o o id e  m e t  s e r v ie s -d in g e n . T e g e n w o o r d ig  zo u  een  
v r o u w  w e g lo p e n  als zu lk e  d in g en  g e b e u r d e n , m aa r  
to en te r tijd  m o e s t  ze  haar m o n d  h o u d en  en  g e h o o r 
za a m  zijn .
H ij is e e n  in tr o v e r t  m en s . A l s  hij u it ba d  k o m t, zit  
hij s o m s  n a ak t p a tien ce  te  sp e len , l ie v e r  dan m e t  
m ij te b a b b e le n .”

Men schrikke niet. Er staat u geen interpellatie over 
het huwelijksleven van premier De Jong te wachten. 
Trouwens waar zou hij een geisha vandaan moeten 
halen. De Japanse premiersvrouw had een „open
hartig” gesprek met een weekblad (een soort Llbel- 
le?).
Volgens „De Groene” werd aan de Japanse minister 
van Buitenlandse Zaken gevraagd wat hij er van 
vond. Hij zei: „Dit is een binnenlandse aangelegen
heid. Geen commentaar.”
Dat is ook zo, maar curieus is het wel.

BOETE
In het januari-nummer van de Consumentengids 
staan enkele brieven over fouten met de computer 
van het Centraal Bureau Motorrijtuigenbelasting. 
Sommige mensen hadden geen waarschuwing ge
kregen en niet tijdig betaald; derhalve kregen zij 
een boete. Iemand, die ook een boete kreeg schreef:
„ I k  had ec h te r  w e l  beta a ld  e n  d ee ld e  d it  te le fo n isc h  
aan h et C en tra a l B u rea u  in  A p e ld o o r n  m e e . V a n  d e  
a m b ten a a r aan w ie  ik  v e r te ld e  dat h et b e ta a lb e w ijs  
in  m ijn  b ezit  w a s , k r ee g  ik  e c h te r  te  h o re n , dat ik  
to ch  e e r s t  b e ta len  m o e s t  e n  p a s daarna k o n  recla 
m e r e n . V e r d e r  m o e s t  ik  e r  r e k e n in g  m e e  h o u d en  
dat er  d o o r  d e  d ien st g e e n  fo u te n  w o r d e n  g e m a a k t.”

Tja, naast een psychiater kan in zo’n geval alleen 
een goed public relationsbureau misschien nog uit
komst verschaffen.
Gelukkig behoren reacties als hierboven tot de uit
zonderingen.
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IN een redactioneel commentaar 
bij het onder deze kop gepubli

ceerde artikel van mr. J. Hollander 
in Nederlandse Gedachten van 16 
november 1968 hoopt u dat er reac
ties op dit artikel komen, die mis
schien suggesties zullen bevatten. 
Mr. Hollander heeft de indruk dat 
een politieke partij er vooral op 
gericht is vertegenwoordigers voor 
openbare colleges te kiezen.

Wanneer in de Statuten van een Ka
mercentrale of Statencentrale als taak 
is gegeven het werkzaam zijn t.b.v. de 
verkiezingen voor de Tweede Kamer of 
de Provinciale Staten en het kiezen van 
leden voor diverse partijorganen dan 
kan ik deze indruk ook ten aanzien van 
de A.R.P. wel begrijpen.
Wanneer dan ook blijkt dat de activi
teiten na de verkiezingen sterk afne
men, wordt aeze indruk nog versterkt.

Ook de Statuten van de A.R.P. zien deze 
werkzaamheden als zeer belangrijk.
Als er dan daarnaast staat dat „haar 
doel is de meningsvorming te bevorde
ren” (art. 4 lid 3) en een commissie be
last is met „alle aangelegenheden be
treffende staatkundige meningsvor
ming” (art. 28 lid 5) kan hieruit de in
druk ontstaan van het „van boven af” 
opleggen van meningen, die via de be
staande kanalen bevorderd moet wor
den.

Alhoewel in dit opzicht nog geen aan
passing in de Statuten heeft plaatsge
vonden begint, onder druk van de dis
cussie, de laatste jaren een ontwikke-
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EEN INJECTIE 
VOOR DE P.B.O.?
misch gebied. Hetzelfde geldt ook 
t.a.v. paragraaf- XVIII van het program 
van actie 1967 - 1971. De erkenning van 
de werknemers als volwaardige bè- 
drijfsgenoten wordt er wellicht een 
stukje verder mee gebracht.

De heer Groen meent, dat de anti
revolutionaire Kamerleden bij de be
handeling van de voorstellen geen last 
zullen hebben van geformuleerde a.r. 
programmapunten. Zij hebben daarom 
des te meer vrijheid, de voorstellen te, 
beoordelen in de concrete situatie van 
stilstand in de verdere uitbreiding van 
de P.B.O.

De voorstellen tot differentiatie en gra
datie in de P.B.O. hebben uitsluitend 
politiek-psychologische betekenis. Ook 
in het kader van de huidige Wet 
op de P.B.O. kan iedere bedrijfs
tak zijn bedrijfslichaam zo „licht” 
krijgen als hij zelf wil. Alles wat 
volgens de nieuwe voorstellen kan, 
kan nu ook tot stand worden gebracht. 
Het enige wat thans nog niet kan, is het 
„erkennen” van bestaande privaatrech
telijke organen.

De heer Groen betwijfelt aan de ene 
kant of de mensen die niet zo erg aan 
een bedrijfsschap willen, hun bezwaren 
zullen laten vallen onder de nieuwe 
wet. In de voorstellen worden de be
drijf scommissies vrij openlijk aange
duid als voorportalen voor een bedrijfs
schap en dat is juist de vrees van veel 
ondernemers.

Anderzijds hoeft dit de wetgever er 
uiet van te weerhouden, de lichtere

WAARVOOR
DIENT

EEN
PARTIJ?

ling op gang te komen, die ten doel heeft 
de mening van de kiesverenigingen (de 
laatste autonome factor in de A.R.P.), 
door o.a. gespreksonderwerpen en daar
bij behorende vragenlijst, te peilen.
Door de beperkte publiciteit die aan de 
uitkomsten wordt gegeven is nog niet 
in voldoende mate sprake van ,,het in 
onderling overleg bepalen van de poli
tieke mening.”

Gezien de doelstelling van democrati
sering zoals deze steeds gepropagan- 
deerd wordt, is het nodig ook intern 
voortdurend daaraan aandacht te be
steden. Dit kan bevorderd worden door 
de leden meer en meer bij de discussie 
over de beleidsvorming te betrekken. 
Het intensiveren van, kaderbijee-nkom- 
sten, het verzoek aan de Kamercentrales 
om daartoe binnen haar gebied over te 
gaan, vormt daarbij reeds een belang
rijke stimulans. De leden en de kies
verenigingen worden op deze wijze 
meer stelselmatig en doelbewust bij de 
meningsvorm betrokken. De Kamercen
trales kunnen daarbij een belangrijke 
coördinerende plaats innemen.

Inderdaad ben ik het met de heer Hol
lander eens dat de organisatorische op
bouw in bepaalde gevallen wel aan 
verbetering of zelfs vernieuwing tqe is. 
Ik meen echter, dat dit niet behoeft in 
te houden dat al het bestaande terzijde 
geschoven moet worden. Het kan ook 
bestaan uit het geven van een andere 
inhoud aan bepaalde taken en doelstel
lingen.

Zo zal de taak van de Kamercentrales 
meer moeten gaan bestaan uit het ver

vormen met een zekere psychologische 
druk in de wet vast te leggen. De be-' 
oogde differentiatie beantwoordt im
mers aan de meerdere of mindere rijp
heid van samenwerking in een bedrijfs
tak.

..ERKENNING” ALS 
BEDRIJFSCOMMISSIE

Interessant is de figuur van „erken
ning” van bedrijf scommissies van pri
vaatrechtelijke organen, die zich ten 
doel stellen, het bevorderen van goede 
verhoudingen, het overleg en de' samen
werking in de bedrijfstak, en waarin 
representatieve organisaties van onder
nemers en werknemers in die bedrijfs
tak vertegenwoordigd zijn.

Dit doet denken aan wat het a.r. rap
port van 1947 als algemeen oeeld van 
de P.B.O, had: dat uit vrije organisaties 
opgekomen organen, als zij voldeden 
aan de eis van representativiteit, ver
ordenende bevoegdheden zouden kun
nen krijgen, die in die bedrijfstak nodig 
zouden zijn.

Het verschil is echter, dat er toen nog 
niets was op dit gebied, terwijl de hui
dige regeringsvoorstellen een stap terug 
zijn; dat geldt voor het hele complex 
van voorstellen. Er wordt eigenlijk ge
zegd, aldus mr. Groen; als u dan nog 
geen volwaardige publiekrechtelijke 
organen wilt, hoewel alle differentiatie 
mogelijk is, dan krijgt u nu een figuur 
waarbij u helemaal geen schroom meer 
behoeft te hebben.

De regeringsvoorstellen beantwoorden 
weliswaar aan de werkelijke stand van 
zaken, maar het zou beter zijn geweest, 
als van het begin af aan de Wet op 
de P.B.O. zo was opgezet, dat duidelijk 
was vastgelegd, dat men klein kon be

vuilen van een politieke functie tussen 
kiesverenigingen (leden) en hogere or
ganen.
De Statencentrales hebben dit dan in 
veel mindere mate. Het zou wellicht 
wenselijk zijn haar taken onder te bren
gen in Kamercentrale (politieke) en 
Provinciale Commissie (organisatori
sche) en de Statencentrale op te heffen. 
Het kan véél effectiever werken om 
binnen de Kamercentrales de kiesvere
nigingen onder te brengen ih streek- 
commissies, w'aarin a l l e  kiesvereni
gingen vertegenwoordigd zijn.
Het lijkt me steeds meer gewenst dat 
juist naburige kiesverenigingen op deze 
wijze m.et elkaar in contact komen, 
vooral ook door de gemeenschappelij

In Nederlandse Gedachten van 16 nov. 
schreef mr. 1. Hollander een artikel. 
Waarvoor dient een partij? De redac
tie hoopte dat dit artikel reacties en 
suggesties zou opleveren. Op deze 
pagina kunt u de bijdrage lezen van de 
heer K. Groenendijk uit Krimpen a.d. 
Lek, n.a.v. het artikel van de heer 
Hollander.

ke, belangen die steeds meer een rol 
gaan spelen in het politieke leven. 
Door, vanuit deze commissie vertegen
woordigers te kiezen, zal een nauwer 
contact met de kiesverenigingen ont
staan.
Bezien we de verdere opbouw, dan 
blijkt het Partij Convent steeds meer 
een discussieorgaan te worden, waar 
ook individuele leden gelegenheid heb
ben hun mening kenbaar te maken. 
Overigens zal er voor gewaakt moeten 
worden dat de afgevaardigden bij de 
meningsvorming, als vertegenwoordi
gers van grote groepen, niet verdron
gen worden door te veel individuele 
meningen.
De Deputatenvergadering wordt min 
of meer een formele aangelegenheid. 
Discussie-mogelijkheden zijn er prak
tisch niet. Daartegenover staat dat er 
ŵ el een propagandistische waarde van
uit gaat, terwijl het een mooie gelegen
heid is om „voor de boeg te schieten”.

Onze kiesvereniging heelt kortgeleden 
een begin gemaakt met het langs orga
nisatorische weg op gang brengen van 
verbeteringen in de Partijorganisatie,

ginnen. Niettemin is het goed, dat de 
deuren nu zó wijd open staan, dat 
iedereen wel moet zien dat zij open 
staan en wat er werkelijk achter ligt. 
Wie dus nu nog niet naar binnen wil, 
geeft duidelijk te kennen dat hij wer
kelijk niet wil, merkt mr. Groen op.
Het is goed, dat in de taakomschrijving 
nu ook duidelijk naar voren wordt ge
haald, het bevorderen van de goede 
verhoudingen, het overleg en de 
samenwerking binnen de bedrijfstak. 
Dit zat in de oude wet wel opgesloten, 
maar bleef toch teveel verborgen.
Het is de vraag of deze uitdruk
kelijke formulering tegenover de 
hardnekkige voorstanders van het 
„baas in eigen huis” veel zal helpen. 
Misschien laten zij zich echter bewe
gen tot medewerking aan het vragen 
van erkenning van een privaatrechte
lijk orgaan als bedrijfscommissie, of 
aan de instelling van een bedrijfscom- 
missie, of zelfs van een „licht” bedrijfs
schap, omdat bij al deze zaken geen 
sprake meer is van aanwezigheid van 
ministeriële vertegenwoordigers in de 
vergaderingen. Zij kunnen evenwel 
weer bezwaar maken tegen het voor
gestelde voorschrift, dat alle vergade
ringen van besturen van bedrijfsschap- 
pen en pröduktschappen in de regel 
openbaar zijn.

Het eindoordeel van mr. Groen over de 
voorstellen is instemmend. Maar hij 
waarschuwt voor juichende verwach
tingen over het resultaat. Het in geza
menlijk overleg tussen ondernemers- 
en werknemersvertegenwoordigers be
hartigen van de belangen van een be
drijfstak, is vanouds onderkend als een 
mentaliteitszaak.
Waar die mentaliteit nog onvoldoende 
is gerijpt, brengt zelfs de meest diffe
rentiërende wettelijke regeling geen 
baat.

door het indienen van voorstellen bij 
de Kamei’centrale.
Nu wij er mede geconfronteerd zijn, is 
het bewandelen van de organisatorische 
weg wel erg moeizaam, lang en ook 
kostbaar. Dit kan wel een belemmering 
betekenen voor een snelle doorstroming.

Ik kan me thans ook voorstellen, dat 
als er andere mogelijkheden zijn om in 
de publiciteit te komen, deze’ veel aan
trekkelijker zijn, vooral als het minder
heden in de Partij zijn, die hun idee- 
en via de lange organisatorische weg 
praktisch niet „aan de top” kunnen krij,- 
gen.
Door deze di -cussie komen er ook stand
punten in de publiciteit die door een 
groot deel van de A.R.P. niet gedragen 
worden, waarbij de suggestie gewekt 
wordt dat dit wel het geval is.

Ik hoop hiermede aan de discussie te 
hebben kunnen bijdragen. Ik hoop ook 
dat hieruit een verdere discussie, met 
mogelijk concrete verbeteringen, zal 
voortvloeien.
Een levende partij zal er voortdurend 
op bedacht moeten zijn dat haar in
terne structuur waar nodig wordt ver
sterkt cn dat de afstand kiezer/leden 
en gekozenen zo klein mogeljjk blijft. 
Dit is de enige mogelijkheid om het 
geschonken vertrouwen optimaal te 
doen zijn.

WIJ
ONTVINGEN
„Algemene Wet Bijzondere Ziekte
kosten (A.W.B.Z.” , uitgave van het 
Ministerie van Sociale Zaken en Volks
gezondheid, Zeestraat 71a,. Den Haag 
en Voorlichtingscentrum Sociale Ver
zekeringen, Biltstraat 198, Utrecht. 
Deze uitgave is op verzoek gratis ver
krijgbaar bij genoemde instanties.
In deze brochure van 24 pagina’s wordt 
een uiteenzetting gegeven omtrent de 
inhoud van de A.'W.B.Z., die sinds 1 
april 1968 van kracht is. Uiteengezet 
wordt o.a. wie verzekerd zijn, welke 
premie men betaalt, welke rechten de 
verzekerden hebben, welke soort in
richtingen zoal onder de werking van 
de wet vallen, wat wel en wat niet 
kan enz.

„Daarom, mijnheer”, geschreven door 
D. Coppes, is een pastoraal protest te
gen de encycliek „Humanae vitae” .
De schrijver vindt de encycliek in feite 
een onmenselijk stuk, o.a. omdat vol
hard wordt in de onmenselijkheid van 
de oude r.k. moraal inzake het huwe
lijksleven. De encycliek riskeert on
menselijke risico’s met betrekking tot 
de bevolkingsgroei.
In het 83 pagina’s tellende boekje zet 
de schrijver zijn bezwaren en zijn op
vattingen uiteen. D’e titel is ontleend 
aan een gedicht van Anton van Duin
kerken „Daarom, mijnheer, noem ik 
mij katholiek” .
De pi’ijs van het door Semper Agendo 
uitgegeven boekje bedraagt ƒ 4,90.

„Muzikale vorming van de schoolgaan
de jeugd” is geschi'ift no. 146 van het 
„Centrum voor Staatkundige Vorming” 
(Prinsegracht 95, Den Haag). 
Genoemd Centi-um is gelieerd aan de 
K.V.P. Het is te vergelijken met de 
Doctor Abraham Kuyperstichting.
Deze uitgave van 58 pagina’s handelt 
over de bevordering door de overheid 
van de muzikale vorming in het kleu
ter-, lager- en voortgezet onderwijs.
Het is een rapport van een commissie, 
die in 1963 werd ingesteld en die tot 
taak kreeg een gemotiveerd antwoord 
te geven op de vraag of de overheid de 
muzikale vorming op de scholen zou 
moeten bevorderen en zo ja op welke 
wijze.
Tevens of de muziekscholen door de 
overheid niet beter in staat gesteld 
moesten worden hun taak te vervul
len.
De commissie komt tot een aantal kri
tische beschouwingen en doet een aan
tal suggesties.
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WIJ

BIJEEN
• Op zaterdag 18 januari a.s. belegt 
het Provinciaal Verband van de Arjos 
in Groningen zijn jaarvergadering in 
Het Tehuis, Lutkenieuwstraat, Gronin
gen.
Aanvang: 13.45 uur.
Op het programma staan o.a.: verkie
zing van een nieuwe voorzitter en een 
rede van drs. D. Th. Kuiper, lid van 
het C.C.

• Op zaterdag 18 januari belegt de 
Statencentrale Hcorn haar jaarvergade
ring in gebouw Irene, Ged. Singelgracht 
12 te ’ urmerend.
Aan vang: 14.00 uur.
Op de’ agenda staat: Bespreking van de 
brief van het Prov. Comité Noord-Hol- 
land omtrent samenwerking met andere 
partijen in 1970.
Verder bestuurverkiezing.

• Op maandag 27 januari belegt de 
Statencentrale Bedum-Noord haar jaar
vergadering.
De vergadering wordt gehouden in ge
bouw Vita-Nova te Middelstum. 
Aanvang: 19.30 uur.
Spreker: dr. C. Boertien, lid van de A.E. 
Tweede Kamerfractie.
Verder vermeldt de agenda bestuursver
kiezing.

T. DE V R IES  
stukadoorsbedrijf
KEUCHENIUSSTRAAT 23 - UTRECHT

Voor al uw
voorkomend
stukadoorswerk
Telefoon 030 - 41602

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R - T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

DE WEEK ROND
o januari: De minister van financiën in Ceylon zoekt naar middelen om de belas

ting te verhogen. Voor een goed doel: betere inkomensverdeling in 
Kandijan. Bronnen van inkomsten zijn daar niet zoveel. Het enige bezit 
bestaat uit vrouwen en dochters. Daar wordt nu belasting over gehe
ven. Hoe mooier de vrouw — hoe hoger de belasting — en de dames 
mogen zelf vaststellen hoe mooi ze zijn.
Wij hebben ook een vindingrijke minister van financiën. Maar hij 
haelt het niet bij zijn Ceylonese collega.

7 januari: De democratie in Amerika kost ook veel geld. President Nixon kan het
niet meer doen voor 100.000 dollars. Hij heeft het dubbele gevraagd en 
zal het wel krijgen ook.
Goed voorbeeld doet goed volgen, zal hij gedacht hebben, toen hem 
bleek dat Nederlandse parlementariërs aan hun schadeloosstelling 
hébben gesleuteld.

8 januari: De Nederlandse burger is een merkwaardig mens — ook de A.R.
burger. Weet u waarom wij dit menen?
Toen de huurbelasting Bogaers-Schut het haalde in de Tweede Kamer, 
kwamen er vele brieven met felle kritiek.
Toen de Eerste Kamer dit wetsontwerp verwierp reageerden deze 
briefschrijvers niet meer, maar zij werden vervangen door scribenten 
die zich daartegen fel verzetten.
Regeren is toch maar een moeilijke zaak, dunkt ons.

9 januari: Als u zit met de vraag hoe u uw geld het beste kunt beleggen, kun
nen wij u een goed advies geven. Effecten en huizen en zo, zetten geen 
zoden meer aan de dijk. Daar zorgden de Inflatie en de belastingen 
wel voor, zeggen we dan.
Koop antieke presse-papiers: stijging ±  25®/o per jaar. Of diamanten 
4 karaats: in 1968 een stijging van lieVo.
Een professor, doctor in de monetaire wetenschappen, heeft dit be
wezen. Veiliger kan het niet.

10 januari; De Engelse Wereldomroep — het is ons onthuld door de Izwestia (een
Russisch dagblad) — doet aan spionage. Telkens worden er liedjes 
uitgezonden in programma’s van Oosteuropese landen, welke dan 
code-boodschappen voor Engelse spionnen bevatten. Niet luisteren, 
het is een gevaar voor Rusland, aldus die krant.
Raar Is dat advies wel; de burgers kennen immers de in-liedjes-ver- 
pakte-bogdschappen toch niet!
Maar de burgers achter het IJzeren Gordijn zijn net zo slim als wij 
in De week rond.

11 januari: Vondeling is een praktisch man. Hij heeft dan wel geen ruzie met Van
der Louw of met Van Dam (beiden Nieuw Linksers binnen de 
P.v.d.A.; de een in een hoge functie en de ander, die er een moet krij
gen in die partij) ■ maar het zit toch ook niet lekker.
Vandaar de uitnodiging van Vondeling aan beide heren om bij hem 
thuis in Leeuwarden te komen eten. Boze tongen zeggen dat de wijn 
bij het etentje miserabel was. Het vertrouwen in dr. Anne schijnt niet 
toegenomen te zijn.

H. Struik en Zoon N.V.
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  

en  fe n fe n
Imp. Groothandel scheeps- en 
aannemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden. 

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 - 13970

N.V Rederiien 
Haringhandel
I M P O R T - E X P O R T

N. Parlevliet Jr.
K A T W I J K A A N Z E E

Postbus 15 - Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092 - 2283

PRINS N.V • DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

F a b r i k a n t  v a n :
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN

T e l e f o o n  0 5 1 9 0 - 2 0 4 3

FA. J. A. VISSCHER & ZOON
Sluisstraat 41 Telefoon 05208 - 1259 - 1546

Z W A R T S L U I S

Directieboten Sleepvletten Dekschuiten

AMSTERDAM

GEZOND. GEZELLIG EN *T GOEDKOOPST 
IS tiet stoken met de kolen van de

FIRMA S DOGGER Hzn.
SCH1NKEL.RADE 14 • TËLËFOON 73 35 16

A K T R A C IE l. BRECH COKES en OLIE voor cen tr verw arm ing

fouleiweg 41 • jtvasim t 194 • Krugerpleln 19 • Oapperjtrui 16 - jai» vin Gî etmnit 60
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VISIE OP EUROPA

Verleden week bestond het Politiek Gezelschap aan de Vrije Universiteit 
10 jaar. Ter gelegenheid daarvan werd er een interacademiaal congres 
gehouden over de betrekkingen tussen Oost en West. Voor een verslag 
door drs. R. Th. Jurrjens, zie pag. 5. Er waren bekende mensen uit Oost 
en West, veel Tsjechen, geen Russen.

RUMOER VERDER

Op pagina 2 het tweede artikel van 
ir. B. ter Brugge over het rumoer op 
het terrein van de sociale wetgeving.

Op pagina 10 Het beeld der vaderen 
en Oude en nieuwe citaten. Op pag. 
8 en 12 boekbesprekingen, op pag. 
12 ook De week rond.

RADIO

Op pagina 4 staan een paar citaten 
uit de radiotoespraak, die dr. W. de 
Kwaadsteniet donderdag j.l. hield.

VAKBEWEGING

Op pagina 6 en 7 schrijft de heer 
M. Ruppert, oud-voorzitter van het 
C.N.V., lid van de Raad van State 
over de Vakbeweging nu en straks, 
n.a.v. een aantal referaten, die bij 
het 60-jarig bestaan van het N.V.V. 
zijn gehouden en die als Floret- 
pocket zijn uitgegeven.

INKOMENSVERDELING

Op pagina 11 bespreekt prof. mr. P. 
de Haan de brochure „Loon, winst 
en vermogen” van prof. Van Muis
winkel.

WONINGBESTAND

Op pagina 9 schrijft de heer G. J. 
H. Griffioen over de toekomst van 
het oude woningbestand.

NA HET RECES

BELANGRIJKE 
STUKKEN VOOR 
TWEEDE KAMER
De  Kamer is dinsdag j.l. weer 

begonnen met haar openbare 
zittingen. Dat wil niet zeggen dat 
vóór die datum al het werk heeft 
stil gelegen. Er zijn een aantal com
missievergaderingen gehouden, 
verschillende fracties (w.o. de A.R. 
fractie) hebben zich gebogen over 
een aantal bestaande en ko
mende problemen en bijzonder 
veel Kamerleden hebben in die tijd 
hun contacten met de kiezers op
nieuw versterkt dan wel voor het 
eerst g“legd.
In die tussentijd zijn er twee niet 
onbelangrijke nieuwe stukken aan 
de Kamer toegezonden.

— Een daarvan betrof het antwoord op 
de vragen van de P.v.d.A. oppositielei
der, de heer Den Uyl naar een nader 
overzicht in de onlangs door de rege
ring getroffen maatregelen op econo
misch en financieel terrein.
— Het andere stuk hield in een voor
stel aan de Kamer om voor een bepaal
de zaak een Kamerenquête te doen in
stellen: concentratie van economische 
macht door fusies.

BEZW^ERING
OVERBESTEDING
De regering is van oordeel dat er een 
ontwikkeling aan de gang is, die zor
gen oproept. Die bezorgdheid heeft geen 
betrekking op een verminderde werk
gelegenheid op korte termijn. Die werk
gelegenheid herstelt zich zelfs veel 
sneller dan wij allen hadden durven ho
pen.
De zorg is deze: hoe zal de werkgele
genheid op langere termijn er uit zien 
op basis van de huidige ontwikkeling 
van de conjunctuur.
Immers, als wij in Nederland in een 
overbesteding terecht komen, d.w.z. als 
onze nationale bestedingen op een ni
veau liggen dat hoger blijft dan de pro- 
duktie, dan zullen deze nationale beste
dingen moeten worden teruggedrongen. 
Maar als dat moet gebeuren — als de 
binnenlandse bestedingen worden te
ruggedrongen door monetaire of fis
cale maatregelen, dan vermindert de 
afzet van de Nederlandse produktie.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

met het gevolg van ontslagen en loop4 
de werkgelegenheid terug. En indier» 
deze binnenlandse afzet-vermindering 
niet wordt opgevangen door een ver
groting van de Nederlandse uitvoer, zal 
de werkgelegenheid in versterkte mat« 
teruglopen. Het kabinet is hierbij van 
oordeel dat het heel wel mogelijk is, 
dat de uitvoer niet groter wordt omdat 
de produktiekosten (loonkosten en so
ciale lasten) de laatste jaren sterk zijn 
opgelopen.

Wij zijn met de minister van Finan
ciën de overtuiging toegedaan, dat het 
verstandig is, vóór er een volledige 
overbesteding aanwezig is, op tijd pas
sende maatregelen te treffen.
Het is verstandig nu in te grijpen ter 
voorkoming van een groter kwaad. Te 
meer omdat de kans op overbesteding 
zich voordoet, zonder dat er nauwelijks 
sprake is van een duidelijk herstel van 
de totale werkgelegenheid.

Het kabinet volstaat met een aantal 
maatregelen, die een duidelijk beste- 
dings-afremmend karakter hebben.
Met ander woorden: van een volledige 
overbesteding is (nog) geen sprake. De 
getroffen maatregelen wijzen duidelijk 
in de richting van een voorkomen van 
deze ontwikkeling. Nu om begrijpelijke 
en acceptabele redenen de loonstijging 
(waarschijnlijk) de arbeidsproduktivi- 
teit belangrijk zal overschrijden (en dus 
de consumptieve bestedingen) brengt 
dit met zich mee dat er in 1969 minder 
ruimte beschikbaar is voor investerin
gen en extra overheidsuitgaven.
Tegen deze achtergrond moet men de 
aangekondigde maatregelen, naar het 
ons voorkomt, beoordelen. Waarbij de 
opmerking moet worden gemaakt dat 
deze maatregelen in beginsel voor 1969 
zullen gelden. De begrotingsbehande
ling 1970 — die in oktober 1969 zal 
plaats hebben — zal uitwijzen of en in 
hoeverre de maatregelen 1969 moeten 
worden voortgezet, waarbij tevens de 
vraag dan aan de orde komt — naar wij 
menen — op welke wijze de aangekon
digde belastingverlaging 1970 zou moe
ten worden gerealiseerd.
Zonder het geheel te kunnen overzien 
is het onmogelijk nu reeds evenwichtig 
een definitief oordeel daarover uit te 
kunnen spreken. Tegenover -leze ver
laging staan immers ook verhogingen! 
De kabinetsbeslissingen — die nog aan 
het oordeel van de Kamer worden on
derworpen op 6 februari — zijn de 
volgende:

1. als er ongemotiveerde B.T.W prijs
stijgingen zijn zullen er direct maat
regelen worden genomen.
2. het kopen op afbetaling wordt ver
scherpt. De totale looptijd mag niet
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In hét vorige artikel is aandacht 
geschonken aan berichten over 

misbruik ten aanzien van de Alge
mene Bijstandswet (A.B.W .). De 
gemeente Eindhoven toonde hier
van treffende voorbeelden. Er is 
reden om aan te nemen, dat ook in 
andere gemeenten misbruiken 
voorkomen en dat Eindhoven zeker 
geen uitzondering is.
Tegelijkertijd werden vergrijpen 
tegen de Werkloosheidswet (W .W .) 
en tegen de Wet Werkloosheids
voorziening (W .W .V.) gesigna
leerd.

In drie maand tijd -werden in de ge
meente Roermond bij niet minder dan 
110 z.g. 'werklozen, die uitkering .geno
ten krachtens die v/et, overtredingen 
vastgesteld.
Zij trokken inkomsten uit arbeid zonder 
dit te melden. Uit de provincie Noord- 
Brabant kwamen overeenkomstige be
richten. (Eindhoven 60 van de 150 on
derzochte gevallen). Er is wederom re
den om aan te nemen, dat het hier geen 
uitzonderingsgevallen betreft.
De nadruk werd gelegd op het ver
langen naar scherpe controle. Het gaat 
hierom zeer aanzienlijke bedragen, die 
ten onrechte worden verstrekt of uit
gekeerd. Het gaat hier vooral om het 
krediet van de sociale wetten.
Hoezeer dit in het geding is blijkt uit 
het herhaaldelijk verkondigde oordeel, 
dat ons stelsel van verzorging te sterk 
het verantwoordelijkheidsbesef aan
tast.

EENZIJDIG
Enorme bedragen moeten jaarlijks uit 
premieheffingen en belastingen worden 
opgebracht, om de verstrekkingen en 
uitkeringen mogelijk te maken. Wan
neer het, heet het, de mensen al te ge
makkelijk wordt gemaakt te trekken 
dan groeit het misbruik snel.
In het nummer van „Elsevier” van 14 
december j.1. wordt (blz. 92) een verge
lijking gemaakt tussen Zwitserland en 
Nederland. In het eerste land, dat vol
gens de schrijver weinig sociale voor
zieningen heeft, „kent men nog de in
dividuele verantwoordelijkheid van de 
mens, men is verantwoordelijk voor 
zichzelf en zijn gezin.
Verliest men zijn baan, zorg maar dat 
je een andere krijgt; wordt men ernstig 
ziek, je wordt nog twee of drie maan
den doorbetaald en daarna niets”.
Toch is „men desondanks tevreden en 
er heerst levensvreugde” , omdat „er 
moet worden gewerkt om de hoge pre

mies voor individuele verzekeringen op 
te brengen”, en er wórdt gewerkt en 
hoe!
„In tegenstelling” heet het verder, tot 
Nederland en vele andere West-Euro- 
pese landen waar de overheid zich op
werpt tot de beschermer van zijn 
schaapjes. Gevolg: „geen problemen
meer, maar... algemene ontevreden
heid” !
Daar kunnen wij het dus mee doen. 
Berichten over misbruik op grote schaal 
zullen ongetwijfeld voor' dit soort oor
delen welkome steun geven. Oordelen 
die van grote eenzijdigheid blijk ge
ven, maar helaas al te gemakkelijk wor
den aangenomen.
Uit de aard der zaak is het in deze 
artikelen niet mogelijk een goede ver
gelijking te maken tussen Zwitserland 
(met zijn talrijke autonome Kantons, de 
toestanden verschillen sterk van het 
ene kanton en een ander) en Nederland. 
Het is voldoende ons de tijd te herin
neren toen de sociale wetgeving nog 
lang niet de omvang had, die zij thans 
heeft en ons tegelijk trachten een beeld 
te vormen van de huidige, samenleving 
zonder deze wetten, aangenomen dat die 
samenleving zich technisch op dezelfde 
wijze zou hebben ontwikkeld. Wel is de 
vraag gerechtvaardigd — zij wordt be
wust scherp gesteld ook door de vroege
re bewindsman, die een zo groot aan
deel in de groei van die wetgeving heeft 
gehad — of, om een al te zware premie
last te voorkomen, niet een (beperkt) 
eigen risico moet worden ingevoerd en 
ook of niet (en dan om verschillende 
redenen) een sterke verhoging van het 
spaarbedrag in wat voor vorm ook, 
moet worden verlangd, mede om aldus 
zekere schokken met behulp van. eigen 
middelen op te kunnen vangen.
Maar deze vraagstukken zijn zo gecom
pliceerd, dat de behandeling van een 
klein onderdeel al vele pagina’s zou 
vullen.
Het probleem van eigen zorg of ver
antwoordelijkheid tegenover garanties 
van verstrekkingen of uitkeringen, is 
niet in een paar zinnen af te doen. 
Wel stemmen de enorme bedragen, die 
op grond van de sociale wetten jaar
lijks uitgekeerd worden tot nadenken: 
zeker die bedragen, die niet uit gestorte 
premies kunnen worden verzameld, 
maar uit de z.g. algemene middelen, dus 
uit de belastingen moeten worden vol
daan. Een enkel woord hierover.
De begroting van het Gemeentefonds 
voor het jaar 1969 vermeldt een bedrag 
van 750 miljoen gulden als uitkering 
aan de totaliteit van de gemeenten als 
bijdrage aan de daarvoor in aanmerking 
komende sociale uitgaven van de ge
meenten (niet daarin begrepen zijn de 
personeelskosten).
Dit bedrag zou nog enige honderden 
miljoenen guldens hoger zijn geweest 
wanneer niet de Algemene Wet Bijzon
dere Ziektekosten in 1968 in werking 
was getreden. Deze wet heeft immers 
het allergrootste deel van de verpleeg- 
kosten van langdurig zieken van de ge
meenten afgewenteld.

ENORME BEDRAGEN
Zoals bekend worden uit het gemeente
fonds niet alle kosten van sociale zorg, 
die de gemeenten maken, vergoed. Rond 
twintig procent moeten zij zelf betalen. 
Wij komen dus wel onder de indruk 
van de enorme bedragen, die opgebracht 
moeten worden om in een complex 
van sociale behoeften te voorzien. Daar
toe behoren in de eerste plaats kosten 
van verzorging in moderne bejaarden
tehuizen. Door middel van belastingen 
wordt op die wijze goede verzorging 
van tallozen die hun arbeidskrachten 
in het verleden hebben gegeven, en nu 
op hogere leeftijd zich moeilijk meer 
in het eigen milieu kunnen redden, mo
gelijk gemaakt.
Hoe noodzakelijk het ook is misbruik 
tegen te gaan, „profiteurs” te achter
halen, „onnodige” uitkeringen krach
tens welke wet ook te vermijden, bete
re maar tegelijk verantwoorde controle 
uit te oefenen; we moeten wel beden- 

, ken dat het allergrootste- gedeelte van 
de door belasting verkregen middelen

om met name de A.B.W. uit te voeren, 
dient om in werkelijke behoeften te 
voorzien. De „normale” bestedingen van 
die gelden overtreffen met een veel-^ 
voud de z.g. onnodige verstrekkingen. 
Alvorens nu een meer verantwoord 
oordeel over omvang en betekenis van 
de „misbruiken” te komen, is enig in
zicht in de samenstelling van de gesig
naleerde gevallen onmisbaar.
Om te beginnen zijn er situaties, die 
economisch gezien wellicht bedenkelijk 
kunnen worden genoemd, maar die 
voortkomen uit bepalingen van sociale 
wetten zelf. Daarbij denken we niet 
aan de A.B.W., maar aan de werk
loosheidswetten. Als we bedenken dat 
de uitkeringen volgens deze wetten op 
grond van premieheffingen mogelijk 
zijn: heffingen dus op inkomens van 
allen, die aan net arbeidsproces hoe 
dan ook deelnemen, dan is het voor ve
len moeilijk te verwerken, dat som
mige categorieën van hoogbetaalde (en 
soms vrij korte tijd periodiek dienst
doende) seizoenwerkers, voor de rest 
van het jaar uitkering genieten, waarbij 
oncontroleerbaar „clandestien” werken 
bepaald niet altijd uitgesloten is. Dan 
staan wij — om iets heel anders te noe
men — voor het feit, dat een aantal 
werklozen volkomen begrijpelijk wel 
huiverig móet zijn ander werk te aan
vaarden (vooral wanneer dit maar tij
delijk is) omdat wanneer zij opnieuw 
werkloos zouden worden, gevaar lopen 
een lagere werkloosheidsuitkering te 
krijgen, n.1. als het nieuwe loon lager 
is dan dat in de vorige werkkring. Men 
moet dus wel voorzichtig zijn met het 
begrip: werkschuw!

ONJUIST
Maar dat zijn zeker geen misbruiken. 
Hier is een (om de consequenties zeer 
moeilijke) taak voor de wetgever.
Het ging in de pérs vooral om andere 
toestanden. Zo onjuist als het echter zou 
zijn b.v. de categorie „onnodige ziekte- 
verzuimers” , die onlangs mede het on
derwerp zijn geweest van een disser
tatie, en in de pers eveneens op vrij 
sensationele wijze werden gepresen
teerd, het oordeel over de Ziektewet of 
— om een andere zeer recente belang
rijke sociale wet te noemen: de wet op 
de arbeidsongeschiktheid — te laten be
palen, zo onjuist zou het ook zijn de 
betekenis van andere sociale wetten, 
inclusief de A.B.W. af te meten naar

abnormaliteiten of overtredingen.
Hoe zorgwekkend, hoe economisch zeer 
schadelijk het omvangrijke „onnodige” 
ziekteverzuim ook moge zijn: een terug
keer tot de tijden, waarin de mensen, 
hoewel werkelijk ziek, bléven werken 
uit angst bun baan te verliezen, zou ze
ker — om het zacht te zeggen — niet 
wenselijk zijn. Het positieve effect op 
het ziektecijfer in de periode van gro
tere werkloosheid, die pas achter ons 
ligt, heelt ook schadelijke gevolgen ge
had.
Ons sociale stelsel geeft grotere zeker
heden en daardoor meer vrijheid soms 
de eenvoudigste en gemakkelijkste weg 
te kiezen — ook in het verzuim — maar 
daarom mag het stelsel niet worden 
veroordeeld — wel, zo nodig en moge
lijk gecorrigeerd.
Men leze hierover overigens het verslag 
van een voortreffelijk gesprek met drs. 
Bavinck, directeur Sociale Zaken van 
Philips, in. het bijblad van Elsevier van 
28 december 1968.
Degenen, die mét de uitvoering van de
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EEN GEKOZEN 
MINISTER-PRESIDENT?
He t  komt herhaaldelijk voor, 

dat gepleit wordt voor een 
verkiezing van de minister-presi- 
dent, hetzij door de kiezers, hetzij 
door de Tweede Kamer.
In een voorstel voor een herzien 
program van de. CHU is gedacht 
aan een v o o r d r a c h t  aan de 
Koningin door de Tweede Ka
mer, terwijl de benoeming zelf dan 
een prerogatief van de Kroon moet 
blijven. Maar dat is uiteraard een 
formele kwestie en  n i e t s m e e r .  
Want het is b e d o e l i n g ,  dat H. 
M. de Koningin die man tot minis- 
ter-president zal benoemen, die 
door de Tweede Kamer wordt voor
gedragen.
Zulke voorstellen bedoelen een zeer 
fundamentele wijziging van ons staats
bestel. Zij gaan in de richting van het 
monistische systeem, waardoor de dua
liteit regering-volksvertegenwoordiging 
wordt verdrongen door het monisme, 
waarbij de reële macht berust bij de 
Tweede Kamer en de Koningin slechts 
een formele taak overhoudt.
Wanneer er dan weer een kabinetscri
sis komt, kan zij gerust met vakantie 
gaan. Een koerier kan haar wel het be
richt brengen (een deputatie uit de 
Tweede Kamer .zou misschien hoffelij
ker zijn) met de mededeling, wie het 
ditmaal moet zijn Het geheim van 
Soestdijk behoort dan tot het verleden.

l^ en  moet de taak, die H.M. de Ko- 
ningin tot nu toe had bij de kabi

netsformatie, niet ohderschatten. Zij 
wint adviezen in, zij raadpleegt de frac
tievoorzitters, maar ook de vice-presi
dent van de Raad van State en de voor
zitters van de Eerste en Tweede Ka
mer. Die adviezen worden daarna 
schriftelijk vastgelegd. Het zijn docu
menten van een zekere historische 
waarde. Want de adviseurs zijn dan 
niet in gesprek met een eventuele op
positieleider of een regeringspartner, 
maar met de boven de partijen staande 
Koningin. Daardoor krijgt het advies 
een ander karakter. Het wordt voor
zichtiger, voornamer, historisch meer 
verantwoord, objectiever gedocumen
teerd. En dan beslist H.M. de Koningin 
niet alleen aan wie zij de opdracht tot 
formatie zal geven, maar óók, hoe de 
inhoud van die opdracht zal zijn. Of 
zij besluit, zich eerst nader te laten 
voorlichten door een informateur. Zo 
betekent deze zinvolle taak van H.M. de
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werkloosheidswetten en ook van de 
A.B.W. belast zijn, kennen ongetwijfeld 
vele gevallen van overtredingen tot 
misbruik en fraude toe.
Het zou echter geheel verkeerd zijn, zo
als helaas wel geschiedt, daarom de 
wetten te veroordelen.
Achter gevallen van misbruik schuilt 
vaak grote tragiek of (en) grote nood. 
Het maakt aanzienlijk verschil of een 
echtpaar zich bewust laat scheiden om 
daarna van de A.B.W. te trekken of dat 
de voormalige echtgenoot tot de ver
laten vrouw, die zonder middelen van 
bestaan is achtergebleven met haar kin
deren en deswege wordt geholpen, te
rugkeert met het dreigement haar op
nieuw te verlaten, wanneer zij de te
rugkeer meldt.
Het maakt een groot verschil of een 
aantal z.g. werklozen, die uitkering ge
nieten, expres des nachts buiten hun 
woonplaats dure arbeid verrichten, om 
overdag levendig met auto’s om te kun
nen gaan (en daarbij schulden maken) 
of dat een geschoold, bekwaam verant- 
W'oord levend arbeider onverwacht 
werkloos wordt, in afbetalingsmoeilijk- 
heden komt voor huishoudelijke goe
deren en daarom „clandestien” af en 
toe gaat werken. (Gevallen uit de prak
tijk).
He categorie waar het hier om gaat,

Koningin, dat zij een sterke zedelijke 
invloed heeft op de gang van zaken. 
Maar belangrijk is vooral, dat door deze 
procedure het kabinet en de Staten- 
Generaal ieder duidelijk een eigen ver
antwoordelijkheid houden. Wanneer de 
minister-president materieel zou wor
den aangewezen door de Tweede Ka
mer, dan zou die tweeheid worden weg
gewerkt. Waarbij het een aparte vraag 
is, of de positie van de minister-presi
dent er door zou worden verzwakt of 
versterkt. In sommige gevallen mis
schien versterkt. Maar, dat is afwach- 
ten en het hangt ook veel van de per
sonen af.

DOOR 
H. ALGRA
ITet grote bezwaar tegen al deze voor- 

stellen is, dat zij berusten op een 
zeker illusionisme.
Het verhaal is dan als volgt. Er zijn 
Kamerverkiezingen geweest en daarna 
komt er een periode van politieke onze
kerheid. Er gebeurt'wel iets, en allerlei 
heren gaan bij de Koningin op bezoek 
en daarna is er een formateur en er ge
beurt weer een heleboel achter de 
schermen en als alles in kannen en 
kruiken is, dan mag de kiezer ook we
ten, wat er panklaar is gemaakt*).
Als nu de Tweede Kamer de minister
president kiest of voordraagt, dan gaat 
het allemaal anders. Dan komt er eerst 
een debft. Dan gaat aan de stemming 
het overleg vooraf, in het openbaar. 
Dan kan iedere kiezer voor de t.v. zien 
en horen, hoe zijn stem wordt geïnter
preteerd. Dan heeft de aanwijzing van 
de minister-president plaats voor de 
ogen van „Neerlands volk”. Wat een 
openheid en een duidelijkheid in de po
litiek.

■jllAAR ook hier is weer het beroemde 
woord van Kegge van toepassing: 

allemaal gekheid.
Want als het debat in de Tweede Kamer 
begint, dan is achter de schermen de 
zaak al geregeld. Geen der grote partij
en riskeert een openbaar debat zonder

heeft als elke overtreder van wetten, 
óók recht op individuele benadering. 
Helaas moet maar al te dikwijls, om
dat kennelijk fraude wordt gepleegd, 
onverbiddelijk worden opgetreden (zie 
het voorbeeld van Roermond en enkele 
van Eindhoven). Maar goede so'ciale be
geleiding kan veel goedmaken en... 
verhinderen.

HET GEZIN
En hier zien wij juist in gevallen, waar
in de wet verdere uitkering uitsluit, het 
nut van de A.B.W. die het immers mo
gelijk maakt verstrekkingen te geven 
om ellende te voorkomen en hulp te 
bieden. Verstrekkingen, die op hun 
beurt op rechtsbasis rusten.
Het gaat immers ook en vooral om het 
gezin. En tegelijk om de mogelijkheid 
de betrokkene, zo snel mogelijk in het 
arbeidsproces in te schakelen. Artikel 
1 (tweede lid) van de A.B.W. zegt van 
het karakter van de bijstand, dat die 
„erop gericht is de persoon zo mogelijk 
in staat te stellen zelfstandig in zijn 
bestaan te voorzien”, en art. 3 zegt na
drukkelijk (eerste lid) dat aan de bij
stand voorwaai'den worden verbonden 
tot inschakeling van arbeid (tenzij zich 
redenen van medische, sociale en an
dere aard hiertegen verzetten).
Maar wanneer, door welke oorzaak dan 
ook, de betrokkene (het gezin) zonder

eerst te weten, waar men aan toe is. 
Stel, dat de P.v.d.A. er grote prijs op 
stelt, dat de heer Vondeling minister
president zal worden, dan gaat haar 
fractie niet in de Tweede Kamer in het 
openbaar zeggen; Vondeling is onze 
man, dan nadat zij zich er vooraf van 
heeft vergewist, dat er voor zijn kandi
datuur een meerderheid is. Want wat 
heb je aan een lid van de fractie, een 
woordvoerder van de fractie, die is ge
zakt voor minister-president? Het kan 
ook zijn, dat een fractie met een kandi
daat komt, die absoluut geen kans 
maakt, maar dan als demonstratie, om 
te weten, wie hem samen de das om
doen om daar zo mogelijk politieke munt 
uit te slaan.
De hele aanwijzing van de minister-pre
sident wordt dan een politiek spel, dat 
achter de schermen tot een beslissing 
komt.

TN Duitsland kiest de Bondsdag in feite 
de Bondskanselier, al wordt hij for

meel door de president benoemd. De 
aanwijzing geschiedt bij geheime stem
ming, zonder voorafgaande discussie.
Dat is voorschrift. Maar — het is over
duidelijk gebleken, dat die aanwijzing 
alleen plaats heeft, nadat er achter de 
schermen druk is onderhandeld, nadat 
er afspraken zijn gemaakt, nadat de ver
deling der minister-portefeuilles is ge
regeld, enz.
Dat zou hier ook allemaal gebeuren met 
als toegift nog een openbaar debat, na
dat de beer al is geschoten en de huid 
al is verdeeld.

TN het gebouw van de Tweede Kamer 
hebben de fractievoorzitters ieder een 

eigen kamer. Het staat op de deur: 
fractievoorzitter KVP, enz.
Als het geheim van Soestdijk terwille 
van de openheid en de duidelijkheid in 
de politiek verdwijnt, dan komt er het 
geheim van de kamer van de fractie
voorzitter voor in de plaats.
Met het nadeel er bij ,dat men elke keer 
zal doen, alsof . . .

Alsof er voor de stemming een zinvol 
debat plaats heeft in het openbaar, om 
tot een verantwoorde keuze te kometi. 
Alsof daarmee de democratie W'ordt ge
diend en het zedelijk peil van de de
mocratie wordt verhoogd.
Maar het is een illusie.
* ) A an getek end  m ag w ord en , dat p ro f. Z i j l-  
stra als in form ateu r alle m et de fra ctie v o o r 
zitters gew isselde stu kken  als openbaar h ee ft  
beschouw d en dat de fractievoorz itters  dat 
h eb b en  aanvaard. Er is ook  onn od ige  geh eim 
zinnigheid .

middelen van bestaan in zin der wet 
is, moet eerst hulp worden geboden. 
Deze hulp vormt, om zo te zeggen, de 
basis voor het functioneren van de 
geciteerde, bepalingen.
Het is dus allerminst zo, dat na uitscha
keling van uitkeringen, als gevolg van 
verkeerd handelen, de betrokkene 
voortaan rustig bijstand kan genieten. 
De „schok” moet, al was het alleen maar 
in het belang van het gezin, worden 
opgevangen en dan of tegelijk kan ge
poogd worden de betrokkene op de 
„normale weg” te helpen.

Duidelijk is en blijft dat scherpere con
trole noodzakelijk is. De misbruiken 
moeten worden e r k e n d .  Dal is in 
het belang van de hulp-behoevenden, 
van de gehele samenleving. Wie pro- 
duktief kan zijn, maar zieh bewust 
aan elk -werk onttrekt, en van uitke
ringen o f' verstrekkingen wil leven, of 
die deze mede ongeoorloofd tot zijn in
komen maakt, berokkent schade, tast 
het krediet van de sociale wetgeving 
aan.
Ze mogen echter niet het gehele beeld 
van die wetten bepalen. Dat gevaar 
dreigt. Daarom willen we nog enkele 
artikelen aan de w e r k i n g  van de 
Algemene Bijstandswet wijden, met na
me een aantal jurisprudenties behande
len, die een goed inzicht in die werking 
geven.

■k -k Nieuw-Guinea

Op 1 oktober 1962 droeg Nederland het 
gezag over Nieuw-Guinea over aan de 
Verenigde Naties, die dat op hun beurt 
op 1 mei 1963 overdroegen aan Indo
nesië.
Zó was de inhoud van het tussen Ne
derland, Indonesië en de Verenigde Na
ties gesloten akkoord.
Bij dit akkoord werd de meest belang
hebbende partij — de bevolking van 
Nieuw-Guinea — echter niet betrok
ken. In de plaats daarvan kreeg de 
papoea-bevolking het recht om, uiter- 
lijk in 1969, via een raadpleging van de 
bevolking, onder toezicht van de Ver
enigde Naties, haar wensen alsnog ken
baar te maken; of blijven bij Indone
sië, dan wel de banden met Indonesië 
verbreken. Volgens dit akkoord zal In
donesië, met assistentie en deelneming 
van de V.N. vertegenwoordiging en zijn  
staf, regelingen moeten treffen om de 
bevolking van het gebied de gelegen
heid te geven die keuze te doen. 
Daaronder vallen nadrukkelijk de be
raadslagingen met de vertegenwoordi
gende raden over de procedure en pas
sende methoden die gevolgd moeten 
worden om zich te vergewissen van de 
vrijelijk geuite wil van de bevolking. 
Men zou zich op het standpimt kunnen 
stellen dat de zaak van het zelfbeschik
kingsrecht thans geen Nederlandse aan
gelegenheid meer zou zjjn, maar een 
aangelegenheid van de Verenigde Na
ties. Naar hel ons voorkomt een louter 
formeel standpunt.
Waarbij wij wel de kanttekening willen 
maken, dat bij welk ingenomen stand
punt dan ook, elke gedachte als zou 
Nederland op de een of andere wyze 
„neokoloniaal” bezig zijn, of ook In
donesië voor de voeten zou willen lo
pen, op voorhand afgewezen moet wor
den.
Een duidelijke en voor allen aanvaard
bare oplossing zien wij nog niet. Maar 
er is nog tijd om in gezamenlijk open 
beraad, zonder emotionaliteit daartoe te 
komen.

• k i k Soldaten inspraak

De minister van Defensie gaat ernst 
maken met de democratisering in het 
militaire leven. Dat betekent in de 
eerste fase, dat de dienstplichtigen in 
de gelegenheid zullen worden gesteld 
op verschillende niveaus hun wensen 
naar voren te brengen.
Belangrijk achten wij ook dat dit regel
matig gaat gebeuren in de vorm van 
contactcommissies van dienstplichtigen 
en commandanten. Waarbij vaststaat 
dat niet alleen de onlangs opgerichtc 
„vakbond voor militairen” aan dit ge
sprek gaat deelnemen. Het gaat immers 
om sterk wisselende bezettingen.
De A.K. fractie, bij monde van overste 
Walburg, heeft voortdurend gepleit voor 
een moderne rechtspositieregeling, ook 
voor dienstplichtigen. Wij zien in de 
nieuwe maatregel van de minister een 
stuk realisatie van dit streven naar mo
derne verhoudingen. De zwaardere taak 
en de groter wordende verantwoorde
lijkheid van onze dienstplichtigen nood
zaken tot een recht op inspraak.
Het is van harte te hopen dat het nn 
niet al te lang meer duurt voordat deze 
contactcommissies hun werk kunnen 
gaan beginnen. Zaak is echter wel dat 
beide groepen — dienstplichtigen en 
commandanten — dit nieuwe instituut 
serieus tegemoet treden.

i
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OORLOGS
MISDADEN
De  VARA heeft de kijkers er 

van op de hoogte gebracht, dat 
volgens dr. Hueting, die er zelf hij 
is geweest en het ook wel zelf heeft 
gedaan, door de Nederlandse mili
tairen in Indonesië in de jaren 1945 
tot 1950 aan de lopende band oor
logsmisdaden werden gepleegd.
De uitzending was goed voorbereid 
door mijnheer Wigbold. Eerst werd 
wat verteld over de politionele acties 
en daarna werd een filmpje gedraaid, om 
te laten zien, welke beelden de Neder
landers toentertijd kregen van de gang 
van zaken. Voorts werd een ordonnan
tie getoond en voorgelezen, waarbij de 
toenmalige luitenant-gouverneur-ge- 
nèraal Van Mook oorlogsmisdaden op- 
somde en strafbaar stelde. In naam der 
Koningin. Mijnheer Van Mook dacht 
toen, dat de mogelijkheid bestond, dat 
de peloppers en anderen van de zijde 
van Soekarno oorlogsmisdaden zouden 
kunnen bedrijven.
■jVjAAR wat bleek?
1-’ * Dr. Hueting kan het vertellen. De 
Nederlandse militairen deden het, soms 
op bevel. Soms hadden zij het bevel: 
schieten op alles wat beweegt, en dan 
schoten zij. Weerloze tani’s, die naar 
hun werk gingen, werden zomaar 
doodgeschoten. Krijgsgevangen wer
den afgemaakt als men die „ballast” 
niet gebruiken kon. In een huis zaten 
verscheidene mensen bijeen, mannen 
vrouwen en kinderen. Een Nederland
se militair ging naar binnen en schoot 
zijn machinepistool even leeg in deze 
weerloze mensengroep.
Gevangen werden op vreselijke wijze 
mishandeld. De Nederlandse militai
ren gaven elektrische sti’oomstoten 
door de geslachtsdelen van de krijgs
gevangenen, om ze aan het praten te 
krijgen. Een man werd aan de enkels 
opgehangen, en dan werd het touw 
gevierd, zodat hij met het hoofd tegen 
de vloer sloeg. Net zo lang, tot hij 
dood was. Het was een lange, lange 
i-eeks van beschuldgingen.
Waarom komt de beschuldiger nu met 
deze afschuwelijke verhalen voor de 
VARA! Omdat de VARA hem heeft 
gevraagd. Waarom heeft de VARA hem 
gevraagd? Omdat hij het vorig jaar 
promoveerde aan de S.U. te Amsterdam 
en toen als stelling aan zijn proefschrift 
had toegevoegd:
Men kan zich ajvragen, waarom in 
Nederland nog geen begin is gemaakt 
met het onderzoek naar de juridische 
historische, sociologische en psycholo
gische aspecten van de oorlogsmisda
den, begaan door militairen in dienst 
van dit land van 1945 tot 1950. Dit in 
tegenstelling van de aandacht;: besteed 
door een aantal andere landen aan het 
bedrijven van oorlogsmisdaden door in 
hun dienst staande militairen.
Waarom komt deze dr. Hueting eerst 
na twintig jaar met dit verhaal van de 
vele gruwelen, door onze militairen 
bedreven? Opdat ons volk zich zal 
purgeren van de sadisten onder ons 
en het sadisme in ons.* En bij dat doel 
sloot de VARA-commentator zich 
blijkbaar van harte aan,

tienduizenden Nederlandse militai- 
ren zijn naar Indonesië gegaan en 

hebben daar hun plicht menen te moe
ten doen.
Zij zijn nu ontmaskerd als oorlogsmis
dadiger. Want als één man, een aan 
de S.U. te Amsterdam gevormd weten
schappelijk man, reeds uit eigen we
tenschap en waarneming zulk’ een gru
welijke reeks voor de vuist kan vertel
len, wat moet het dan een verhaal wor
den als honderd anderen ook uit hun 
waarneming zoveel kunnen vertellen.

A'LS deze man betrouwbaar is. Maar 
^ dat is de vraag. Want als hij wer

kelijk ontzet is geweest over het ,,sa
disme van onze militaii-en, over hun 
oorlogsmidaden, waarom komt hij er

dan na twintig jaar mee op de prop
pen? Waarom heeft hij toen niet zijn 
commandant gewaarschuwd?
Waarom heeft hij toen niet geprotes
teerd? Hij had toch niet tot twintig 
jaar na de souvereiniteitsoverdracht 
behoeven te wachten, om bij de VARA 
gehoor te vinden?
In elk geval zal deze zaak nu haarfijn 
moeten worden uitgezocht. Waarbij 
allereerst zal worden nagegaan, bij 
welk onderdeel en waar de beschuldi
ger heeft gediend, wie zijn comman
dant was, en waar en door wie de door 
hem beschreven wreedheden volgens 
hem hebben plaats gehad.
Er zijn heel wat ouders, wier zoon 
toen in Indonesië is gevallen. Meisjes 
hebben haar verloofde verloren, vrou
wen haar echtgenoot. En nu hebben 
zij voor de t.v. kunnen zien en horen, 
welke onbeschrijfelijke wreedheden 
het leger bedreef, waar zij bij dienden, 
voordat zij vielen. Zij vooral hebben 
er nu recht op, méér te weten, de 
waarheid te weten.
*) Sadism e is niet „ z o  m aar”  w reedheid , het 
is die w reedheid , die bed reven  w o rd t om  
sexuele  lustgevoelens op  te w ek k en .

VRAGEN
OVER
VARA
TELEVISIE
UITZENDING
■pVe heer Walburg en mejuffrouw 
^  Van Leeuwen hadden schriftelijk 
vragen ingediend naar aanleiding van 
de Vara-televisie-uitzending, betreffen
de beweerde oorlogsmisdaden in voor
malig Nederlands Indië na 1945. Deze 
vragen, waarin om inlichtingen en het 
oordeel van de regering gevraagd werd, 
waren reeds ter griffie gedeponeerd, 
toen bij de aanvang van de Kamerver
gadering van dinsdag j.1. door de heer 
Den Uijl om een nota 'van de regering 
over deze kwestie werd gevraagd.
In overleg met de Kamervoorzitter, ge
let op het feit, dat de vragen van de 
heer Den Uyl van dezelfde aard waren 
als die van mejuffrouw Van Leeuwen 
en de heer Walburg hebben zij hun 
vragen ingetrokken.

PARTIJ IN DE ETHER
Donderdag 23 januari jl. sprak de 
secretaris van de A.R.P. voor de 
radio. Zijn onderwerp was de le
denwerfactie. Hieronder volgen 
twee citaten uit deze toespraak van 
dr. W. de Kwaadsteniet. De com
plete tekst kunt u verkrijgen hij 
het secretariaat van de A.R.P. 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag- 
„Wij moeten politieke partijen houden; 
ze dus niet laten ontploffen, maar wel 
verbeteren en goed laten functioneren. 
En zij moeten tevens redelijk met el
kaar samenwerken ten dienste van de 
gehele bevolking in de vertegenwoordi
gende lichamen en in het kabinet. Er 
moet bereidheid zijn tot een verstandig 
samenspel zowel bij regeringspartijen 
als oppositie. Gelukkig is er tegenwoor
dig meer sprake van openheid in de po
litiek. Dat behoort ook zo te zijn.. Het 
gaat om .publieke, openbare zaken, waar 
ieder bij betrokken is.
Waarom ik dit onderstreep? U kunt 
zeggen: ze zoeken het maar uit, die 
partijen. Maar dan vergeet u een ogen
blik, dat die partijen alleen maar iets 
voorstellen zolang u er lid van bent of 
er op stemt. U maakt in feite de politie
ke partijen. Communicatie is dan ook

een eerste vereiste.
Bij de laatste verkiezingen kreeg de 
A.R.P. de stemmen van 680.000 kiezers. 
Daarvan zijn er 90.000 lid van de partij, 
1 op de 7 of zo’n 13.“-'o; een vrij hoog per
centage in vergelijking met de andere 
partijen. Dat is dus prettig voor de 
A.R.P., maar nog meer leden zou beter 
zijn. Waarom? Omdat een partij niet een 
zaak van weinigen maar van velen is. 
'Omdat een partij met meer leden meer 
kan doen. U verwacht van uv/ partij 
goed werk; dat zij goed functioneert. 
Terecht wenst u dat. Dat kan beter met 
meer leden en meer financiën.”
„De A.R.Partij zoekt mensen, die vanuit 
een evangelische inspiratie willen mee
denken over politieke zaken. Daarom 
voeren wij een speciale ledenwerfactie. 
Het valt ons op, dat een groot aantal 
mensen niet weet, dat je „zomaar” lid 
kunt worden van een politieke partij. 
Brieven, die op het secretariaat binnen
komen, spreken wat dat betreft een dui
delijke taal. Op dit punt wil ik graag 
ieder misverstand wegnemen: u kunt lid 
worden wanneer u dat wilt. U kunt ook 
„zomaar” inlichtingen vragen, wanneer 
u dat wenst. Vragen staat vrij, maar 
velen hebben toch blijkbaar een zekere 
schroom te overwinnen”.

WAT DEDEN LONEN EN KOSTEN 
VAN LEVENSONDERHOUD

Kosten van Netto Bruto
levensonderhoud 1) weeklonen 2) weeklonen 3)

1940 ...................   100 100 100
1951   230 245 228
1954     240 290 282
1955   244 304 291
1957   264 345 349
1960 ................ '............. 279 393 398
1962 .....................  ■ 292 451 465
1964   322 539 576
1966 .........    359 646 682
1967   370 684 723
1968   384 724 765

1) Thans ,,prijsindex van de gezinsconsumptie” ; exclusief sociale verzekeringen en 
loonbelasting; fwerknemersgezinnen).

2j Voor mannelijke nijverheidsarbeiders van 25 jaar en ouder, met 2 kinderen beneden 
16 jaar; het netto weekloon is berekend uit bruto verdiend weekloon -i- vakantietoeslag 
-i- kinderbijslag — premies voor de sociale verzekeringen — loonbelasting.

3) Zonder kinderbijslag en vakantietoelage (basis sept./okt. 1940).
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VISIE
OP
EUROPA

/~\NDER deze titel —  Views on 
Europe —  organiseerde het Po

litiek Gezelschap aan de Vrije Uni- 
versiteit ter gelegenheid van zijn 
tienjarig bestaan op 13, 16 en 17 
januari j.1. in Amsterdam een in
teracademiaal congres over de be
trekkingen tussen Oost en West in 
ons werelddeel. Dat sommige deel
nemers pas op de laatste avond be
grepen, dat ze met een uitsluitend 
door studenter opgezette manifes
tatie te maken hadden, toont wel 
dat deze groep studenten er in is 
geslaagd een ambi+ieus pilan tot 
een goed einde te brengen.

VEEL TSJECHEN. GEEN 
RUSSEN

De voorbereiding was anders moei
lijk genoeg geweest. De inval in Tsje- 
choslowakije gooide zoveel roet door 
het eten dat enkele malen het geheel 
wel op zeer losse schroeven is komen 
te staan. Ook al viel nu de definitieve 
datum bijna vijf maanden na deze in
val, de nawerking er van ziet men toch 
nog duidelijk in de uiteindelijke lijst 
van deelnemers. Enerzijds een uitge
breide Tsjechoslowaakse delegatie, met
o.a. prof. Hromadka van de universiteit 
van Praag en dr. Snejdarek van het 
Instituut voor Internationale Betrek
kingen en Economie, eveneens in Praag, 
anderzijds echter lieten de Russen en 
Hongaren het afweten, terwijl Polen 
slechts door prof. Bierzanek van de 
universiteit in Lodz vertegenwoordigd 
was — twee collega’s zouden door griep 
geveld zijn —.
Deze afwezigheid viel uiteraard te be
treuren, gezien ook de ambitieuze op
zet van het congres een, zij het uiterst 
minieme, bijdrage te leveren tot de 
ontspanning tussen Oost en West.
Dit heeft men getracht te bereiken door 
deskundigen uit Oost en West bijeen te 
brengen en deze in besloten vergade
ringen te laten discussiëren over de za
ken, die Europa verdeeld houden. Daar
naast was er echter ook nog een open
baar gedeelte met lezingen van gere
nommeerde sprekers. Zo sprak prof. 
Nove uit Glasgow over de economische 
hervormingen in Oost-Europa, dr. 
Snejdarek over de weg van Tsjechoslo- 
wakije naar het socialisme en André 
Fontaine over socialisme en democra

tie in Oost-Europa. Op de laatste avond 
werd dit gedeelte afgesloten met een 
panel onder leiding van de congres
voorzitter prof. Alting von Geusau, 
waarin naast prof. Hromadka en prof. 
Bierzanek o.a. nog zitting hadden prof. 
Katicic uit Zagreb en prof. Halle uit 
Genève.

WETENSCHAP EN 
POLITIEK

Eveneens openbaar was de openings
lezing van het congres door de ook in 
Oost-Europa zeer bekende Nederlandse 
econoom prof. Tinbergen. Hij bracht 
vooral de Europese verhoudingen in 
verband met de problemen van de der
de wereld, terwijl hij onder meer jpleit- 
te voor een modernisering van de ideo
logieën in Oost en West. Ook later be
nadrukte hij hierbij de verantwoorde
lijkheid en taak van de wetenschaps
man. Wetenschappelijke methoden en 
technieken kunnen als instrument die
nen bij het slopen van heilige huisjes 
en verkeerde beeldvorming en zo tot 
de toenadering van Oost en West bij
dragen. In dit verband wees hij bij 
voorbeeld op het opheffen van het ver
bod van mathematische methoden in de 
economie in de Oost-Europese landen. 
Voor 1956 golden deze nog als bour
geois.
Overigens zouden we er op willen wij
zen, dat bij gebieden buiten de econo
mie het zo gunstig werkend criterium 
van efficiency (volgens de economische 
sectie het kenmerk van het Nieuwe 
Economische Systeem in Oost-Europa) 
een veel minder dwingend karakter 
draagt. Dat men er ook in de economie 
nog lang niet is bewijst wel de zin
snede uit het voorlopig verslag van 
deze sectie, waarin gewezen wordt op 
de „beklagenswaardige negatieve” rol, 
welke de politiek hier nog speelt.
De rol van beoefenaren van de we
tenschap kwam vooral naar voren in 
de culturele sectie, welke onder leiding 
stond van prof. Lukaszewski van het 
Europacollege in Brugge. Hier werd 
geconstateerd, dat de universiteiten zo
wel in Oost als West een toenemende 
invloed uitoefenen. In het Westen wor
den de regeringen steeds meer geadvi
seerd door wetenschapsmensen, terwijl 
ook in het Oosten het steeds moeilijken 
voor de overheid wordt om afwijkende 
meningen uit de universitaire wereld 
te negeren. Ook in de Sowjet-Unie 
kunnen tegenwoordig geleerden van 
naam eigen afwijkende meningen ver
kondigen zonder ogenblikkelijk gestraft 
te worden. In dit verband valt het vorig

jaar in de openbaarheid gekomen do
cument van de kernfysicus Sacharov te 
noemen. De invloed van de universitei
ten kan dus zeker aangewend worden 
voor een verdere toenadering tussen 
Oost en West.

VEILIGHEID EN 
COÖPERATIE
De derde en laatste sectie, welke zich 
met Internationale Betrekkingen bezig 
hield en onder leiding stond van prof. 
Kuypers van de Vrije Universiteit, ba
seerde haar discussies vooral op het, 
overigens aan alle congresdeelnemers 
toegezonden. Rapport voor Vredeson
derzoek van prof. Galtung uit Oslo, dat 
vorig jaar voor de Raad van Europa 
werd opgesteld. Het rapport onderzoekt 
de voorwaarden om te komen va«n 
een „gecontroleerde oorlogsstructuur” 
tot een „vredesstructuur” in Europa. 
Het onderscheidt daarbij vijf voorwaar
den voor „vrede opbouwende coöpera
tie”, waarvan symmetrie tussen de par
tijen wel de voornaamste is. Aangezien 
echter aan deze voorwaarde moeilijk in 
Europa te voldoen is werd in de sec
tie wetenschappelijk onderzoek betref
fende asymmetrische verhoudingen 
warm aanbevolen. Het rapport bepleit 
de coöperatie vooral in verschillende 
reeds bestaande dan wel op te richten 
regionale functionele organisaties van 
de Verenigde Naties, als b.v. de ILO, de 
FAO, de UNESCO of de WHO Euro
pa kan reeds twintig jaar bogen op uit
stekend werkende organisatie op econo
misch gebied n.1. de ECE, welke bijvoor
beeld ook de eerste contacten mogelijk 
gemaakt heeft, die leidden tot de her
eniging van Oostenrijk in 1955,
Dat men echter van deze institutionele 
benadering niet te hoge verwachtingen 
mag koesteren voor wat betreft een 
verandering in de veiligheidsstructuur 
zelf, bracht Pierre Hassner van het 
Studiecentrum voor Internationale Be
trekkingen in Parijs in zijn inleidende 
rede voor de sectie duidelijk naar vo
ren. Het veiligheidssysteem van het 
Europa na de tweede wereldoorlog is in 
wezen in die jaren niets veranderd, 
maar heeft aan zijn doel beantwoord, 
in zover er geen sprake is geweest van 
een grote oorlog. Het probleem is ech
ter nu ruimte te vinden voor vreedza
me verandering zonder de veiligheids
structuur in gevaar te brengen.
Na Tsjecholowakije zijn we minder 
zeker voor zowel wat betreft veiligheid 
als wat betreft verandering.
De aanwezigheid van zowel de Sowjet- 
Unie als de Verenigde Staten in Europa 
is voorwaarde voor het huidige veilig
heidssysteem. Is het mogelijk dat Euro
pa meer onafhankelijkheid verkrijgt 
zonder dat de verhoudingen met de bei
de wereldmachten verstoord worden? 
Om hier iets zinnigs over te zeggen 
moest men graven zowel in de betrek
kingen tussen de supermachten en hun 
blokken onderling als in de betrekkin
gen binnen de beide blokken zelf. Dat 
soms zeer concrete zaken daarbij aan 
de orde gesteld werden moge geïllus
treerd worden met een voorbeeld van 
prof. Bierzanek, die opmerkte dat Polen 
nogal huiverig staat tegenover investe
ringen ten behoeve van toerisme, aan
gezien bij bijvoorbeeld de eerste de bes
te Berlijncrisis de pasgebouwde hotels 
weer leeg zouden komen te staan. Een 
ongunstig aspect van de huidige veilig
heidsstructuur dus.
Unaniem was men van mening dat een
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te creëren ESC — Europese Veiligheids 
Conferentie — met een secretariaat en 
werkend volgens de regels van de ECE 
als een goed forum kan dienen voor 
gedachtenwisseling op hoog niveau wat 
betreft de Europese veiligheidsproble
men. Zaken als het Duitse probleem, 
gedenucleariseerde zones enz. zouden 
daar aan de orde gesteld kunnen wor
den. Onderwerpen overigens, die ook in 
deze sectie uitvoerig ter sprake kwa
men,

MEER COMMUNICATIE

Het congres, waarvan we hierboven in 
het kort enkele indrukken hebben weer
gegeven was een congres voor acade
mici, niet voor politici. Resoluties wa
ren er niet. Er vras geen slotcommuni
qué waarover men het eens moest zien 
te worden. Doel was slechts van ge
dachten te wisselen en zich te verdie
pen in alternatieven om aldus aan te 
geven in welke richting oplossingen mo
gelijk gezocht kunnen worden. Dat het 
om zaken van groot belang gaat on
derstreepten, een dag na de zelfver
branding van zijn collega, de emotio
nele woorden van een jonge Tsjechi
sche student. Niet het minst belangrijk 
waren de vele losse informele gesprek
ken tussen de vergaderingen door, op 
de ontvangsten (van de gemeente Am
sterdam en de Vrije Universiteit) en 
’s avonds laat nog in het hotel. Afspra
ken voor verdere contacten, ook stu
dentenuitwisselingen, werden gemaakt. 
Aldus hielp men zelf daadwerkelijk mee 
,,de barrières te slechten om een vrije 
toevloed van informatie mogelijk te 
maken” : een geliefd thema op het con
gres.
(Vrije) Universiteit, overheid, diverse 
instituten en organisaties alsmede het 
bedrijfsleven hebben dit congres finan
cieel mogelijk gemaakt. Het is te ho
pen, dat men een vorm, qua organisatie 
en financiering, kan vinden, waardoor 
een regelmatige terugkeer van dit soort 
congressen verzekerd kan worden.
Men kan zjjn tjjd en geld aan minder 
belangrijke zaken besteden.

1) ILO , FA O , UNESCO en W HO zijn  res - 
perctieveJijk  a fk ortin gen  van  de Engelse b e 
nam ingen van de volgende organ isaties: In 
ternationale A rbeidsorgan isa tie ; V oed se l- en  
L andbouw organ isa tie ; O rganisatie der V .N . 
v o o r  O nderw ijs, W etenschap en C ultuur; W e
reldgezondheidsorgan isatie .

v.l.n.r. prof. Z. R. Dittrich, prof. dr. J. Tinbergen en prof. dr. jhr. F. A. M. Alting 
von Geusau.
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VAKBEWEGING
NU

EN STRAKS
He t  is al meer dan een jaar ge

leden, dat de redactie van 
^Nederlandse Gedachten” me vroeg 
een artikel te schrijven over de 
door het N.V.V. uitgegeven lezin
genbundel „Vakbevceging nu en 
straks.”
Ik beloofde het artikel te zullen 
schrijven, maar het kwam er tot 
dusver niet van. En dat niet alleen 
als gevolg van tijdgebrek, maar ook 
omdat ik, toer ik me eenmaal zet
te aan het schrijven, het een moei
lijke opgave vond. Waarom moei
lijk? Omdat ik aan de ene kant bij
zonder veel respect heb voor de 
open wijze, waarop hei N.V.V. zijn 
problematiek aan de orde gesteld 
heeft, maar anderzijds nogal te
leurgesteld ben over wat onze 
grootste werknemersvakcentrale 
aan toekomstvisie opbrengt.

Maar laat me eerst vertellen hoe het 
boek tot stand gekomen is.
In 1966 bestond het N.V.V. 60 jaren. 
In het kader van de jubileumviering 
belegde het verbond een studieconferen
tie over de positie en de taak van de 
vakbeweging vanuit een drietal ge
zichtspunten en wel; het economische, 
het juridische en het sociologische.

Elk dezer aspecten werd door twee 
inleiders belicht; één daarvan was tel
kens afkomstig uit de kring van het
N.V.V. zelf en de ander van „buiten” 
de vakbeweging. Zo spraken over het 
economische dr. C. de Galan en drs. H. 
ter Heide, over het juridische mr. P. H. 
Hugenholtz en prof. mr. T. Koopmans 
en over het sociologische prof. dr. H. J. 
van Zuthem en drs. W. Top.
Deze zes referaten zijn later, verge
zeld van een „Ten geleide” van voor- 

y
Los komen van ideaalbeeld

zitter Kloos, gebundeld uitgegeven als 
Floret-pocket.

HET ECONOMISCHE
Dr. De Galan heeft een knap betoog ge
houden over de economische perspec
tieven van onze samenleving. Welvaarts- 
spreiding op wereldschaal — zegt De 
Galan terecht — blijft één van de vOor- 
waarden voor het uitblijven van een 
omvangrijk internationaal conflict. In 
die spreiding schuilt daarom één van de 
grootste toekomstopdrachten.
De hoofdzaken van de welvaartsstijging 
in het westen zijn tevens belangrijke 
economische verschijnselen: 
kapitaalvorming: een hoog niveau van 
besparingen en investeringen blijft no
dig, ook voor do infrastructuur; 
de ontwikkeling van wetenschap en 
techniek zal diep ingrijpen in arbeids
omstandigheden, opleidingen, omvang 
van de bedrijven en de maatschappij als 
geheel;
vernuft - ,dus” onderwijs, zegt De Ga
lan — speelt een essentiële rol; 
volledige inschakeling van produktieve 
krachten (dus onder meer volledige 
werkgelegenheid) blijft noodzakelijk; 
de schaalvergroting van werken en le
ven zal zich voortzetten; we moeten 
(leren) leven, denken en werken in gro
tere verbanden.
Tot de perspectieven van onze samenle
ving behoort echter niet „een duidelijk 
gelijkmatiger, dus betere inkomensver
deling”. Wie meent - aldus de Galan - 
dat het én mogelijk en gewenst is de ver
deling van het inkomen minder scheef 
te maken, die zal op een breed terrein 
moeten ingrijpen: in huren en pachten, 
in het inkomen van zelfstandigen, via 
landbouw- en middenstandsarbeid, langs 
de weg van prijs- en kartelbeleid, door

een arbeidsmarktbeleid „en natuurlijk 
ook door een geleide loonpolitiek die 
zich over alle werkenemers moe uit
strekken”.
„Wie dit allemaal te ingewikkeld 
vindt. . .  die moet zich op hét stuk van 
de inkomensverhoudingen niet veel il
lusies maken.”
En dat alles werd gezegd in de kring 
van hen, die ééns de geleide loonpoli
tiek aanhingen doch thans de zoge
naamde vrije loonpolitiek omarmen. 
Klonken in het referaat van dr. De Ga
lan nog enkele socialistische geluiden 
na, in het betoog van drs. Ter Heide 
overheerste het pragmatische wel zeer: 
Wij moeten los komen van de neiging 
uit te gaan van een ideaal beeld van 
de maatschappij. Overigens, deze ideale 
maatschappij — zegt Ter Heide — 
speelde meer een rol bij de toespraken 
op de Ie mei dan bij het directe werk 
van de vakbeweging!
„Wij worden geconfronteerd met de 
problemen van elke dag en het heeft 
weinig zin om ons te verliezen in be
schouwingen over een ideale maatschap
pijstructuur, zoals die theoretisch ge
construeerd zou kunnen worden.” De 
vakbeweging moet daarom de huidige 
maatschappijorganisatie, de onderne
mingsgewijze produktie, accepteren als 
uitgangspunt voor de actie, voor de 
belangenbehartiging van de werkne
mers.
De inkomensverdeling is nog steeds 
scheef. De vakbeweging moet daarom 
een „actieve” loonpolitiek voeren. Maar 
de grootste inkomensongelijkheden 
vloeien voort uit de ongelijke vermo
gensverdeling, welke bestreden moet 
worden door de werknemers een be
langrijk deel van de nieuw te vormen 
vermogens te doen verkrijgen en door 
zeer hoge successierechten op grote ver
mogens', en verwervingen buiten de 
rechte lijn.
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Interessant is het slot van Ter Hei'de’s 
referaat:
„Het perspectief voor de volgende zestig 
jaar N.V.V. bestaat niet; de Nederland
se vakbeweging heeft alleen recht van 
bestaan als zij in de komende periode 
een organisatie weet op te bouwen die 
alle drie zuilen omvat en die ingebed 
is in een Europese organisatie!”

HET JURIDISCHE
De inleiding van mr. Hugenholtz over 
de rechtspositie van de werknemers 
beperkt zich tot de situatie van de in
dividuele werknemer. Niet ingegaan 
wordt op de plaats van de gezamen
lijke werknemers als collectiviteit, wes
halve de medezeggenschap, de positie 
van de ondernemingsraad, het enquête
recht, enz. niet aan de orde komen. 
Hugenholtz bepleit:
a. dat de arbeider wordt geraadpleegd 
alvorens hem ingrijpende opdrachten, 
geboden en verboden worden gegeven;
b. dat de arbeider de bevoegdheid 
krijgt zich te beklagen over werkom
standigheden, opdrachten, geboden en 
verboden en andere voor hem belang
rijke beslissingen en maatregelen;
c. dat vertrouwensmannen en vak- 
bondsfunctionarissen toegang krijgen 
bij de werkgever om een personeelslid 
bij het voordragen van zijn klacht be
hulpzaam te zijn;
d. dat een arbiter wordt aangewezen 
om over klachten bindend advies uit 
te brengen, en voorts om in andere ge
schillen (arbeidsvoorwaarden, tucht
recht, ontslag) niet-bindend te advise
ren;
e. dat alle algemeen geldende ordere
gels en tuchtmaatregelen in een schrif
telijk reglement worden opgenomen, 
welk reglement slechts na overleg met 
vakbonden en ondernemingsraad tot 
stand kan komen;
f. dat détournement de pouvoir en 
willekeur wettelijke toetsingsnormen 
voor de gezagsuitoefening worden.
Professor Koopmans handelde over 
vakverenigingsvrijheid en -gebonden-
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heid. Als ondertitel bezigde hij: bespie
gelingen over de rechtspositie van de 
vakorganisatie.

Koopmans concludeerde:
De plaats die de vakvereniging inneemt 
bij de vormgeving van het economische 
en sociale beleid, is van land tot land, 
van moment tot moment en soms ook 
van geval tot geval verschillend. De 
kern van haar functie is evenwel haar 
specifieke vertegenwoordigingsbevoegd
heid.

Deze . bevoegdheid betekent enerzijds, 
dat de werknemers gezamenlijk een 
mate van zeggenschap verkrijgen waar
van zij elk afzonderlijk verstoken zou
den zijn gebleven; anderzijds dat de 
individuele werknemer de mogelijkheid 
wordt ontnomen zelfstandig over het 
leeuwedeel van zijn arbeidsvoorwaar
den te onderhandelen en te contracte-

Deze laatste consequentie is rechtens 
slechts toelaatbaar wanneer de vakver
eniging optreedt als een behoorlijk 
hoedster van de belangen der werkne
mers in de betrokken bedrijfstak of be
roepsgroep (niet slechts van de bij haar 
aangesloten werknemers). Dat zij zo zal 
optreden is een impliciet uitgangspunt 
van onze wetgeving.

HET SOCIOLOGISCHE
Professor Van Zuthem, die een mijns 
inziens uitstekend betoog heeft gehou
den, zag de vakbeweging als een reac
tie op de economische en de sociale 
structuur van de maatschappij. Daaruit 
volgen twee kernfuncties van de vak
beweging:

de economische structuur vordert een 
correctie op maatschappelijke labili- 
teiten, die het gevolg zijn onder meer 
van de ondernemingsgewijze produktie; 
de sociale structuur geeft aanleiding 
tot de emancipatiefunctie van de vak
beweging, zich uitend in de participatie, 
in de rechtsvorming en de beleidsvor
ming.
Tussen die twee, de correctiefunctie en 
de emancipatiefunctie, schuilt een 
spanning. Immers correctie vereist af
stand, doch emancipatie vordert inte
gratie.

Met die spanning zal de Nederlandse 
vakbeweging moeten leven. Een ver
mindering van die spanning is wellicht 
vindbaar door bepaalde verantwoorde
lijkheden van de vakbeweging voor on
derneming, bedrijfstak en landelijke 
economie over te dragen aan anderen; 
voor wat betreft de onderneming: aan 
„de werknemers zelf”. De vakbeweging 
als instituut is dan niet verantwoorde
lijk voor beslissingen, die mede namens 
de werknemers worden genomen.
Is dat wel — aldus zou ik willen vra
gen —. een „leren leven” met de span-

vendien: een vakverenigingsbestuurder 
moet de spanning willen. Hij heeft een 
taak naar „buiten” , tegenover de werk
gever, maar hij heeft ook een taak 
naar „binnen” , tegenover zijn eigen 
leden. Zijn emancipatietaak vordert, 
dat de verantwoordelijkheid van de 
werknemer — vooral ook als lid van 
de vakbeweging — wordt gestimuleerd.

Drs. W. Top — gedurende drie jaren 
werkzaam bij de Prof. Teldersstichting 
en daarna, sinds 1965, bij het N.V.V. — 
hield een inleiding over het sociologi
sche perspectief van de betrekkingen 
tussen vakbeweging en werknemers. In 
ronde woorden heeft hij het opkomende 
categoralisme positief gewaardeerd. Hij 
oordeelde het wenselijk, dat groepen en 
organisaties met name in de sociaal- 
economische besturing niet uitgaan van 
een medeverantwoordelijkheid voor de 
maatschappelijke belangenbehartiging 
(bestuur), maar zich opstellen uit 
hoofde van een eigen verantwoorfe- 
lijkheid voor de groepsmatige belan
genvertegenwoordiging.

Top ging uit van drie desiderata, die te 
interessant zijn om ze niet te citeren:

1. De maatschappelijke orde is er voor 
de mensen, niet omgekeerd. Deze orde 
zal de wijze waarop mensen zich groe
peren moeten volgen; niét: de mensen 
moeten zich groeperen op de wijze die 
door de bestaande orde is voorgeschre
ven. Daarom mag op het stuk van in
spraak en zeggenschap niet gediscrimi
neerd worden' tussen kleine groep en 
grote organisatie. Dit is in eerste in
stantie van kracht voor de representa- 
tiviteitsbeoordeling van vakverenigin
gen.

Verantwoordelijkheid

2. Het algemeen welzijn van de werk
nemers is niet uitputtend gediend met 
een behartiging van die belangen die ze 
met z’n allen gemeen hebben, d.w.z. de 
algemene, materiële, uit economische 
behoeften voortvloeiende belangen. 
Voor dat algemeen welzijn is het van 
even grote betekenis dat die belangen 
die weinigen met elkaar gemeen heb
ben, d.w.z. de meer immateriële, uit 
psychische behoeften (bijv. aan kennis, 
prestige, waardering, solidariteit, eigen
waarde, enz.) voortvloeiende deelbelan
gen, behartigd worden. Naast de tradi
tionele aandacht voor de primaire en 
secundaire arbeidsvoorwaarden zou 
meer aandacht besteed moeten worden 
aan de zgn. tertiaire arbeidsvoorwaar
den.

3. Het juiste midden tussen de zeg- 
genschapsfunctie en de controlefunc
tie is gelegen in een vertegenwoordi- 
gingsfunctie; dat tussen de beharti- 
gingsfunctie en de disciplineringsfunc- 
tie in de communicatiefunctie. Verte
genwoordiging betekent hier noch me
debestuur (medezeggenschap) noch 
controle in de zin van een aan alle 
regels onttrokken, op naakte machts
verhoudingen gegrond correctief an
tagonisme. Vertegenwoordiging ver
onderstelt een rechtens opgebouwd in
stitutioneel verband waarin deze ver
tegenwoordiging in nauw overleg 
(communicatie) met de achterban de 
si>eelruimte van het bestuur bepaalt 
en de gezagsdragers ter verantwoor
ding kan roepen.

DE TOEKOMST VAN 
HET N.V.V.
Wat nu te zeggen van deze toekomst
visies? Kloos heeft er in zijn „Ten 
geleide” op gewezen, dat de verschil

De nota geeft hiervoor wel schema’s. In 
het eerste schema wordt een planning 
gegeven, waarbij aangenomen wordt, dat 
de woningproduktie op het de laatste 
jaren bereikte aantal van 125.000 wonin
gen blijft staan. In het tweede schema 
Wordt aangenomen, dat vanaf 1971 de 
■woningproduktie jaarlijks met 2.000 
stuks toeneemt.
De twee schema’s zien er nu als volgt 
.iit:

1975 135 —

Het aandeel van de woningprodukhe 
bestemd voor de groei is gericht op u" 
jaarlijkse toeneming van het aantal 
huishoudens. Deze op de groei betrek
king hebbende cijfers wijken af van ae 
prognose die nog bij de begroting 1968 
werd gehanteerd. Het bleek noodzake
lijk een grotere groei aan te nemen. Dit

lende visies en standpunten, die in 
het boek tot uitdrukking komen, geen 
beleidsstramien vormen, doch dienen 
voor discussie en overweging. Toch 
wordt uit deze referaten wel eniger
mate duidelijk wat er in de NW.V.- 
kring leeft.

Ik zei reeds veel respect te hebben 
voor de open wijze, waarop het N.V.V. 
zijn problematiek aan de orde heeft 
gesteld. Die openheid blijkt uit aller
lei: ook „andersdenkenden” waren ge
nodigd ter conferentie; niet alleen
N.V.V.-ers traden op als inleider; de 
referaten werden gepubliceerd. Maar 
vooral de manier, waarop de proble
men werden gesteld en behandeld, 
vind ik openhartig.

En toch ben ik teleurgesteld. Uit de 
gehele bundel wordt namelijk duide
lijk, dat er van het N.V.V. geen fun
damentele voorstellen tot hervorming 
van onze samenleving zijn te verwach
ten. Twee elementen domineren: de 
lust tot het pragmatische èn de neiging 
om vooral niet te veel verantwoorde
lijkheid te aanvaarden, doch ,,tegen
speler” te zijn. Wellicht duidelijker ge
zegd: de kant van de Noordameri-
kaanse vakbeweging op. Ik kan het 
geen wenkend perspectief vdnden.

Bij De Galan beluistert men nog de 
gedachte van de verantwoordelijkheid 
voor de samenleving als geheel èn de 
gedachte, dat economie en welvaart 
slechts middelen zijn tot het welzijn 
van de mens. Bij Van Zuthem, die 
overigens uit een geheel andere ge
dachtenwereld de problematiek be
naderde, is er alle begrip voor de 
emancipatietaak van de vakbeweging, 
zij het dat hij die op mijns inziens niet 
geheel geslaagde wijze wil trachten te 
realiseren. Maar bij Top blijft er van 
die verantwoordelijkheid — toch altijd 
nog kenmerk van de mens — weinig 
meer over.

Als een fusie van de drie vakverbon
den zou betekenen, dat een vakcen
trale ontstaat, die het beeld heeft, dat 
oprijst uit dit boek, zou het er met de 
hervorming van de samenleving slecht 
voorstaan.

Hef is mijns inziens overigens een 
beeld ,dat ook het N.V.V. niet waardig 
is. Die toespraken op de eerste mei, 
waarvan Ter Heide gewaagde, mogen 
dan wel eens iets overtrokken zijn ge
weest, zij gaven de socialisch-georga- 
niseerde arbeider méér bezieling dan 
het pragmatisme, dat uit dit boek te 
voorschijn komt.

Noch wat de motivatie — of zo men 
wil het uitgangspunt — betreft noch 
wat de keuze der middelen aangaat 
noch ook terzake van de doelstelling 
bevredigt dit „toekomstperspectief” 
van de vakbeweging. Ik ben door dit 
boek zo mogelijk nog meer overtuigd 
geraakt van de dringende noodzaak 
tot versterking van de christelijke 
vakbeweging. Dat vind ik de beweging 
van de toekomst, althans wanneer 
zij haar uitgangspunt vast houdt; ver
nieuwing van mens en samenleving 
vanuit het evangelie.
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BELANGRIJKE 
STUKKEN V O O R  
TWEEDE KAMER
langer zijn dan IV2 tot 2 jaar, De 
eerste aanbetaling wordt verhoogd van 
20 tot 25 percent.
Persoonlijke leningen over de gehele 
linie vragen een stijging van 12 % per 
jaar.
3. de investeringsaftrek wordt be
perkt. Het fiscale voordeel voor alle on
dernemers wordt teruggebracht van 
2 X 5 tot 2 X 2Va procent, Ook de 
ondernemers in de stimuleringsgebie
den.
Een voordeel voor ’s rijksschatkist bo
vendien van rond 90 miljoen voor 1969.
4. het kabinet is er op uit de voor 1969 
geplande uitgaven binnen de raming te 
houden.
Nieuwe uitgaven zitten er dus niet 
meer in, noch overschrijding van be
staande uitgaafposten. Het kabinet is 
van oordeel dat de begroting 1969 niet 
verder inflatoir mag worden gefinan
cierd.
Los van dit pakket is er nog de belas
tingverhoging voor auto’s en accijn
zen (benzine, olie, dranken en suiker 
■— welke accijnzen dit zal betreffen 
wordt nog niet gezegd —).
Deze belastingverhoging heeft de be
doeling een deel van de extra N.A.V.O 
lasten op te vangen en tevens de finan
ciële strop, die ontstond via de ver
werping van de huurdersbijdragenwet 
door de Eerste Kamer.

CONCENTRATIE VAN 
MACHT
Tenslotte is de heer Aarden' (P.P.R.) 
met de zijnen toch gekomen met een 
voorstel aan de Kamer tot het houden 
van een enquête naar concentratie van 
economische macht. Weliswaar niet in 
die omvang die door hen was gesugge
reerd naar aanleiding van de rede van 
de N.K.V. voorzitter Mertens: open
baarheid inzake de machtsconcentratie 
der 200.

BEPERKT
Het voorstel blijft beperkt. Er zou een 
onderzoek moeten worden ingesteld 
naar concentraties van economische 
macht die het gevolg zijn van min of 
meer omvangrijke fusies in de jaren
1969-1968.
Hierbij dient naar onze overtuiging de 
opmerking te worden gemaakt dat het 
huidige kabinet bij de begrotingsbehan
deling 1969 heeft meegedeeld dat er 
maatregelen in voorbereiding zijn om 
spelregels voor fusies op te stellen èn 
de fusies aan het toezicht van een col
lege te onderwerpen.
Om der wille van de actualiteit, de 
snelle ontwikkeling en een onderzoek 
van korte duur (één jaar) acht de heer 
Aarden het verantwoord het recht van 
enquête met een zeer beperkt doel toch 
te hanteren.
Om der wille van het feit dat door 
openbaarheid belangen zouden kunnen 
worden geschaad wordt voorgesteld de 
op te roepen getuigen (die onder ede 
worden gehoord) in de beslotenheid te 
horen. Van de vergaderingen van de 
Kamercommissie staat nog niet vast of 
deze al dan niet in het openbaar zullen 
geschieden.

VRAAG
Het reglement van orde van de Kamer 
schrijft voor dat dit voorstel Aarden in 
vijf afdelingen van de Kamer wordt 
onderzocht. Een methode die afwijkt 
van de normale methode; onderzoek 
door één vaste of bijzondere commissie. 
Het is de vraag of het concrete voor
stel van de heer Aarden leidt tot het 
doel dat hij zich voorstelt — nog afge
zien van het feit of het enquête-recht 
(kort gezegd: het horen van getuigen en 
deskundigen onder ede door de daartoe 
aangewezen Kamerleden) wel het ge- 
eigende middel is ten behoeve van dit 
zeer beperkte doel.
Bij fusies zijn voorts niet alleen Neder
landers betrokken. Als een deel van de 
bij fusies betrokken partijen en perso
nen niet kan worden gehoord, schaadt 
dit ontegenzeggelijk de waarde van een 
eventueel getrokken eindconclusie.

POPULAIRE STAATKUNDIGE ENCYCLOPEDIE

HANDIG BOEKJE, DAT ECHTER
NOG EENS KRITISCH 

BEKEKEN MOET WORDEN
De  klacht, dat er maar weinig 

belangstelling bestaat voor het 
staatkundige en politieke nieuws, 
is niet nieuw. Velen kunnen deze 
belangstelling eenvoudig niet op
brengen; anderen willen dit in 
beginsel wel, doch zij geven de 
moed op, omdat zij het op een ge
geven moment niet meer begrijpen 
—  het is hun allemaal te ondoor
zichtig. Aan deze laatste categorie 
hebben wij gedacht, bij het samen
stellen van dit werk.

Zo beginnen de heren H. J. Emmink en
A. Lanting hun woord vooraf in de „Po
pulaire staatkundige encyclopedie”, wel
ke zij hebben samengesteld.
In hun boekje — 216 pagina’s — heb
ben zij getracht een korte verklaring te 
geven van die termen en begrippen, die 
op staatkundig en politiek terrein re
gelmatig-aan de orde komen.
Zij hebben niet de pretentie dat zij een 
wetenschappelijk werk hebben samen
gesteld; het gaat hun om een eenvou
dige handleiding.
Een initiatief, dat waardering ver
dient. Voor veel mensen is de politiek 
een doolhof en veel termen zijn abacada- 
bra; veel gebruiken zijn onbekend. Er 
is niet spoedig teveel goede voorlich
ting op dit gebied. Wat dat betreft dus 
alle hulde. In het boek staat ook veel 
wetenswaardigs over een groot aantal 
zaken.
De samenstellers zijn het alfabet langs 
gegaan en hebben een aantal trefwoor
den verzameld, welke zij nader heb
ben verklaard.
Soms gebeurt dat in enkele zinnen, 
soms gebruiken zij daarvoor anderhal
ve pagina. De keuze van de trefwoor
den is subjectief geweest, al komen er 
heel wat gangbare woorden en uitdruk
kingen in het boek voor.

GEMIS
Toch mis je al bladerend sommige din
gen. Zo wordt bijvoorbeeld geen ver
klaring gegeven van de woorden staat
kunde en politiek. Je zou toch zeggen, 
dat die in een „Populaire staatkundige 
encyclopedie” thuishoren.
Over het Ambtenarengerecht wordt ge
zegd „Orgaan dat is belast met de be
handeling van geschillen, die voort
vloeien uit de Ambtenarenwet” . Wat de 
Ambtenarenwet echter globaal inhoudt 
wordt in het boekje nergens gezegd.
Er zijn meer van dit soort voorbeelden 
te noemen, over de Comecon bijvoor
beeld wordt praktisch niets medege
deeld, terwijl er wel een heel verhaal 
over de E.E.G. in staat. Ruim één pagi
na is gewijd aan de Navo, maar het 
Pact van Warschau wordt in het boekje 
niet genoemd.
Over alle politieke partijen wordt in 
het boekje iets gezegd. Ons inziens heb
ben de samenstellers de informatie op 
dit punt iets te summier gehouden. De 
toonzetting van de verschafte informa
tie verschilt ook van partij tot partij. 
Aan de Ridderorden zijn twee pagina’s 
gewijd, maar voor de staatkunde zijn 
deze orden nu niet zo erg belangrijk. 
Bovendien wordt er hard gewerkt aan 
een ander decoratiestelsel.
Het boek was kennelijk in eerste aan
leg medio 1967 klaar, want per 31 de
cember 1966 zijn veel gegevens vermeld. 
Bijvoorbeeld ook wat op die datum 
bepaalde personen verdienen. Zulke be
dragen veranderen echter; honorering 
Kamerleden, inkomen van de Kroon 
enz. Daarom kan vermelding van zo’n 
bedrag, dat toch niet essentieel is, beter 
achterwege blijven.
Het valt op, dat de politieke jongeren

organisaties en hun samenwerkingsver
band, de Nederlandse politieke Jonge
ren Contact Raad, niet worden ge
noemd.

TE SIMPEL
Wie voorlichting geeft over veel voor- 
komende begrippen kan aan deze be
paald niet voorbijgaan. Want hoe men 
verder ook over de activiteiten van po
litieke jongerenorganisaties mag den
ken, niet ontkend kan worden, dat zij 
nogal eens in het nieuws zijn en een rol 
spelen.
De spijtstemmers komen in het boek 
niet voor. Wij hebben nog naarstig naar 
hen gespeurd onder het trefwoord „par- 
tijvernieuwing”, maar het mocht niet ■ 
baten. Trouwens het waarom van par
tij vernieuwing komt ook niet uit de

verf. De gehele gang van zaken rond 
het thema partij vernieuwing wordt ons 
inziens te simpel behandeld. Zo wordt 
er bijvoorbeeld gesproken over „Nieuw 
Links” en „Tien over Rood”, die beide 
groeperingen binnen de P.v.d.A. zouden 
zijn”.

Al deze kritische kanttekeningen wis
sen niet uit, dat velen deze uitgave met 
plezier ter hand zullen nemen, omdat 
het tal van zaken kan verduidelijken. 
De „Populaire staatkundige encyclope
die” werd uitgegeven door J. H. Kok
N.V. De prijs bedraagt ƒ 8,75. Wij wen
sen samenstellers en uitgever graag een 
tweede druk toe. Dan kan nog eens kri
tisch worden bezien wat in de eerste 
druk werd afgedrukt. Een trefwoor
denregister achterin zou het gebruik 
vergemakkelijken.

WIJ ONTVINGEN
„Ik koos Jezus Christus”. Het boekje 
draagt als ondertitel „het getuigenis van 
een Vietnamees” en is geschreven door 
Tran Thugen. In 59 pagina’s vertelt deze 
Vietnamees zijn levensverhaal. Hij had 
een hekel aan elke godsdienst en haatte 
het Christendom in Vietnam, omdat het 
de godsdienst vah het Franse koloniale 
bewind was. Verder verhaalt hij hoe hij 
later opnieuw door het Christendom 
werd geboeid en hoe hij tot bekering 
kwam. Het boekje bevat enige informa
tie over het boeddhisme en de islam, 
maar het is vooral een persoonlijk ge
tuigenis.
T. Wever te Franeker gaf het boekje uit.

„Liefde, sex, geluk”, geschreven door 
Evelyn Millis Duvall verscheen aan
vankelijk in de V.S. Het boek — 189 pa
gina’s, prijs ƒ 6,90 — werd voor Neder
land vertaald en bewerkt door dr. J. 
Rinsema.

Het boek beoogt een vraagbaak voor tie
ners te zijn. Naar onze mening is het uit
stekend geschikt voor de jongere tie
ners. Over een groot aantal tienervragen 
bevat het boekje veel — summiere — in
formatie. Het boek bevat vier delen nl, 
„Wat is liefde?”, ,,Het sexuele leven van 
de mens”, „De omgang van jongens en 
meisjes met elkaar” en „verliefd, ver
loofd en dan . . . ?

Zoals gezegd geeft ieder deel van het 
boek in eenvoudige en duidelijke taal 
informatie waar iedere tiener plezier 
van kan hebben. Om die reden wensen 
wij de uitgave dan ook graag in vele 
handen. De uitgeverijen Helmond en 
Kok verzorgden deze uitgave.

Ziekenfondsen en Ambtenarenziefcte- 
kostenverzekeiingen door dr. C. J. 
Jonkman. Het boek — 133 pagina’s — 
verscheen in de serie „Verzekeringsge- 
neeskunde” bij Van Gorcum te Assen. 
De prijs bedraagt ƒ 15.
De schrijver heeft een onderzoek in
gesteld naar het pro en contra van het 
eigen risico in de verzekering tegen 
ziektekosten. Het boek bevat hierover 
veel interessante gegevens. Het is een 
wetenschappelijk werk en — mede ge
zien de materie — in deze vorm voor 
de leek (te) moeilijk.

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Giessendam 

AANNEMERS VAN 
OEVERBINDINGSWERKEN 
GRIENDHOUTHANDEL

Telef. 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

Nieuwe zaden Oude prijs
Postorders 10 “/o korting 

Vraag prijscourant:

„FRISIA”
ZAADTEELT - ANDIJK

B r o n c h i le t t e n
Hoestdrank in tabietvorm. ƒ  1.“

w.

e. dat alle algemeen geldende ordere
gels en tuchtmaatregelen in een schrif
telijk reglement worden opgenomen, 
welk reglement slechts na overleg met 
vakbonden en ondernemingsraad tot 
stand kan komen;
f. dat détournement de pouvoir en 
willekeur wettelijke toetsingsnormen 
voor de gezagsuitoefening worden.
Professor Koopmans handelde over 
vakvcreniginogvriiheid en -gebonden-
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ONDER nevenstaande titel werd 
door de minister van Volkshuis

vesting en Ruimtelijke Ordening, 
ir. W. F. Schut, naar aanleiding van 
een daarover gestelde vraag bij de 
behandeling van de begroting 1968, 
een nota aan de Tweede Kamer 
aangeboden. *)
De achtergrond van deze nota 
wordt gevormd door de omstandig
heid dat het einde van de kwanti
tatieve woningnood in zicht komt. 
Volgens de door de minister ver
strekte gegevens zal dit in 1974 het 
geval zijn. In verscheidene streken 
van het land is deze trouwens reeds 
goeddeels opgeheven.

De huidige nieuwbouwcapaciteit is in 
ons land relatief groot. Mede in het be
lang van de werkgelegenheid in deze 
bedrijfstak is het daarom gewenst tij
dig plannen te maken de activiteiten 
van het bouwbedrijf in toenemende ma
te te richten op de vervanging van krot
ten, woningverbetering, sanering en re
constructie van stads- en dorpskommen. 
Op deze terreinen is nog heel wat werk 
te verzetten in het belang van een goede 
volkshuisvesting. In de eerste plaats is 
het nodig een goed inzicht te hebben in 
de omvang en samenstelling van onze 
woning VOO rrra a d.
In hoofdstuk 2 worden hierover uitvoe
rige gegevens verschaft. Hieruit blijkt 
dat na 1946 in ons land rond 1.600,000 
woningen zijn gebouwd. Per 1 januari 
1968 bedroeg de totale woningvoorraad 
3.500.000 woningen. Het aantal is op de 
volgende wijze te Verdelen;

krotwoningen ........................ 375.000
verbeterbare slechte
woningen ............................ ;. 250.000
incourante woningen .............  50.000
overige woningen ................  1.225.000

1.900.000

Krotten

Mede op grond van de leeftijdsopbouw 
van de woningen kan worden gesteld, 
dat het aantal krotten per jaar met ca.
20.000 toeneemt. In de toekomst zal dit 
zeker stijgen tot 25.000. De laatste jaren 
verminderde het aantal krotten met ca.
10.000 woningen. Dit betekent dat mo
menteel het aantal krotten met ca.
10.000 stuks per jaar aangroeit.
In de komende jaren zal de woningpro- 
duktie in steeds sterkere mate op de 
vervanging van deze krotten moeten 
Worden gericht.

De nota geeft hiervoor wel schema’s. In 
het eerste schema wordt een planning 
gegeven, waarbij aangenomen wordt, dat 
de woningproduktie op het de laatste 
jaren bereikte aantal van 125.000 wonin
gen blijft staan. In het tweede schema 
wordt aangenomen, dat vanaf 1971 de 
Woningproduktie jaarlijks met 2.000 
stuks toeneemt.
De twee schema’s zien er nu als volgt 
uit:

DE
TOEKOMST 
VAN HET
OUDE
WONING
BESTAND
DOOR G. J. H. GRIFFIOEN
Schema 1 (bestemming woningproduktie 
in duizendtallen)

1968
1969
1970
1971
1972
1973
1974
1975

... t
>so 
a
125 
125 
125 
125 
125 
125 
125 
125

Am4) O
’-Z -a 

« c .£iQ Cj: > O o
.B ^  ̂ te

30
24
18
12
5
4

76
79
81
82
81
79
76
76

kilC
’me
>un>
1.9
22
26
31
39
42
49
49

e

 ̂X
13
16
19
24
31
35
40
40
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1968
1969
1970
1971
1972
1973
1974
1975

3'
’TSC
a

125
125
125
127
129
131
133
135

o  c

« -2 2  'at  
c .£ 

*  K c  •S- ®•E ?
30 
24 ■ 
18 
12 
5 
4

bc
76
79
81
82
81
79
76
76

at)
c

19
22
26
33
43
48
57
59

hangt samen met het feit, dat het aan
tal huwelijken sterker is toegenomen, 
dan enige jaren geleden werd verwacht.

lerva n g in g

Desondanks zal voor de vervanging, 
zoals uit het overzicht blijkt, steeds 
meer ruimte beschikbaar komen. Hier
onder vallen de vervanging van wonin
gen, die door verkrotting onbruikbaar 
zijn geworden en van woningen die orn 
diverse redenen aan de woningvoorraad 
worden onttrokken zoals saneringen en 
reconstructies van stads- en dorpskom
men, wegenaanleg, ruilv'ei'kaveling, 
brand e.d.
Onder het kwantitatief woningtekort 
tenslotte wordt verstaan het aantal on
gewenste samenwoningen en het aantal 
bewoonde onaanvaardbare woonverblij
ven. Dit kwantitatief woningtekort zal 
dus volgens deze opstelling in 1973 ver
dwijnen.
Hierbij kan nog worden opgemerkt dat 
een deel van de huishoudens en alleen
staanden die zijn gaan inwonen als ge
volg van de woningnood toch tevreden 
is met de huidige huisvesting en voors
hands niet uitziet naar een zelfstandige 
woning. Dit wijst er op dat van deze

groep een aantal slechts zeer geleide
lijk een andere woning zal gaan betrek
ken. Vandaar dat het gerechtvaardigd 
is het laatste stuk kwantitatief tekort 
in een wat langzamer tempo te laten 
verdwijnen.
Welke van de twee schema’s zal wor
den gerealiseerd is op dit moment nog 
niet te zeggen. Dit hangt van een aan
tal factoren af, waaronder uiteraard 
ook de beschikbare financiële moge
lijkheden.
In dit verband is het ook interessant 
kennis te nemen van de cijfers die het 
rapport geeft omtrent het procentuele 
aandeel van het bruto nationaal pro- 
dukt dat Nederland besteedt aan de 
woningbouw, in vergelijking met enkele 
andere Europese landen.
Dit overzicht luidt als volgt:

woningen tot.bouwwerkcn 
(incl. civiel- 

techn. werken)
Duitsland .5,3“/» 13,G"/n
Frankrijk 6,3"/» 13,0"/»
Italië 6,2»/» ll,8«/o
Nederland 3,2»/» 14,3»/»
België ,3,4»/» 12,9“/»

De relatief lage cijfers voor Nederland 
moeten in hoofdzaak worden toege
schreven aan goedkopere woningen en 
lagere bouwkosten.
Daarbij moet worden bedacht, dat voor 
ons land de investeringen in andere 
bouwwerken relatief hoog zijn.
Indien men nu voorts uitgaat van een 
door het Centraal Planbureau tot en met 
1971 verwachte stijging van het bruto 
nationaal produkt met 5»/o per jaar en 
een gemiddelde kwaliteitsverbetering 
van de woningproduktie met 1»,'» per 
jaar, dan kan de investering in wonin
gen in procenten van het bruto natio
naal produkt volgens schema 1 en 2 op 
de volgende wijze worden weergege
ven:

Schema 1 Schema 2
1967 5,6 5,6
1968 5,4 5,4
1969 5,2 5,2
1970 5,0 5,0
1971 4,8 4,9
Deze daling houdt in, dat er in prin
cipe ruimte ontstaat voor uitbreiding 
van andere activiteiten, waarvan de in
vloed in vorenstaande cijfers nog niet is 
verwerkt nl.: woningverbetering, sane
ring en reconstructie.
Hieraan willen wij in een tweede arti
kel aandacht besteden, alsmede aan de 
maatregelen die nodig zijn om de voor
genomen krotopruiming ook metterdaad 
op de voorgenomen wijze tot stand te 
brengen.

*) V erk rijgbaar bij de Staatsuitgeverij te 
's -G ravenhage.

Schema 2 (bestemming woningproduktie 
in duizendtallen)

«? cF* OL.

« £
13
16
19
26
34
40
45
45
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Het aandeel van de woningproduktie 
bestemd voor de groei is gericht op de 
jaarlijkse toeneming van het aantal 
huishoudens. Deze op de groei betrek
king hebbende cijfers wijken af van de 
prognose die nog bij de begroting 1968 
werd gehanteerd. Het bleek noodzake
lijk een grotere groei aan te nemen. Dit
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HET BEELD 
DER VADEREN

DE OPERA
¥TET kabinet Ruys de Beerenbrouck was het eer- 

ste, dat een minister van Onderwijs in zijn mid
den had. Het was dr. J. Th de Visser.
Het is zijn grote verdienste geweest, dat hij de 
nieuwe wet op het lager onderwijs, die de financiële 
gelijkstelling bracht, tot stand heeft weten te bren
gen.
Op de begroting voor het jaar 1919 had dr. De Vis
ser ook een subsidie geplaatst voor de Nederlandse 
Opera. Een subsidie van 10.000 gulden.
Maar tegen deze post kwam Duymaer van Twist in 
verzet en het werd een donderrede tegen de vrijzin
nigheid. Want de minister had de post toegelicht met 
de verklaring, dat de opera zonder zulk een staats
subsidie niet zou kunnen bestaan.
Zonder die tienduizend gulden geen bestaansmoge
lijkheid?, zo deed de heer Duymaer van Twist ver
wonderd en verbaasd.
Dat betekent dus, dat de vrijzinnigheid, voor wie 
zulke zaken bestemd zijn, die daar haar culturele 
bevrediging vindt, zo’n bedrag er niet voor over 
heeft. Wanneer degenen, die zo graag naar de opera 
gaan, deze tienduizend gulden niet op tafel kunnen 
leggen uit de particuliere beurzen, dan moeten ze 
zich schamen.
En toen is Duymaer aan het opsommen gegaan. De 
Uniecollecte voor de school met de bijbel brengt 
tegenwoordig ton per jaar op. De rechtzinnigen 
zorgen er voor, dat er gestichten zijn voor lijden
den, dat er verzorgingstehuizen zijn voor ouden van 
dagen, dat er allerlei instellingen van liefdadigheid

zijn, die geheel uit vrijwillige bijdragen worden on
derhouden.
Als het hart er bij is, dan komt het geld er ook. 
Maar dez; mensen van het operapubhek hebben 
er jaarlijks niet een paar gulden extra voor over en 
moeten door de staat worden geholpen. Ik stel voor, 
de post te schrappen.
Het bleek al gauw, dat deze post gevaar liep, ge
schrapt te worden.
En toen er gestemd zou worden, had de linkerzijde, 
die slecht was opgekomen, de neuzen geteld. Zij 
wist de beslissing uit te stellen, door in meerder
heid haastig naar de koffiekamer te verdwijnen, 
zodat bij de stemming zou blijken, dat het quorum 
niet meer aanwezig was. En dat lukte, bij de stem
ming waren nog maar 45 leden in de zaal, 35 voor 
het amendement en tien tegen. Telkens, als een 
liberaal of socialistisch lid werd opgelezen van de 
presentielijst en het lid afwezig bleek riep de heer 
Beumer met nadruk: weggelopen!
De volgende dag moest er weer worden gestemd, 
en zowel de voor- als de tegenstanders van het 
amendement hadden zoveel mogelijk leden opge
trommeld. Er werd weer gestemd, en het amende
ment van Duymaer van Twist werd aangenomen 
met 42 tegen 40 stemmen. De rechterzijde stemde 
voor, behalve de heren Lobman en Bakker van 
de C.H.U.
Mr. dr, Schokking van de C.H.U. had de minister 
vooraf ernstig gewaarschuwd. De minister moest 
toch weten, dat het toneel meestal stukken brengt, 
die zich keren het geloof of de christelijke zede. 
Lobman had voorgepleit onder beding dat er een 
effectieve censuur zou zijn, zodat zulke stukken als 
de heer Schokking signaleerde, zouden worden 
geweerd. Antirevolutionairen en rooms- katholie
ken waren unaniem tegen subsidie aan het toneel.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

W ELKEND PERSPECTIEF
„De Gids” heeft in de rubriek „sociale snippers” zo
als gewoonlijk weer een pikant verhaal. Via een 
verhaal over iemands welgevormde vrouw, zwange
re verpleegsters e.d. komen we- terecht bij de men
selijke waardigheid. De schrijver constateert, dat 
wij in onze laboratoria druk bezig zijn te zoeken 
naar middelen om ideale mensen te maken:
„Met padden kan het al. In een laboratorium in 
Oxford is een jong padje gekweekt, dat in alle 
opzichten precies gelijk is aan vader pad. Elke in
vloed van moeders kant is geheel uitgeschakeld door 
een ingreep in de eicellen van moeder pad. Het 
jonge padje erft alleen alle eigenschappen van va
der pad en ivordt dus een volslagen duplicaat van 
pa.
Maar als jé een pad één keer precies kunt namaken 
kun je dat ook tien keer doen, of honderd keer, je 
kunt dan ook duizend precies eendere padden kwe
ken. En zo lang dat nog met padden gebeurt, zal 
vermoedelijk niemand daarvan ondersteboven ra
ken. Maai- met mensen kan het blijkbaar ook. 
Eens kan dus de dag komen, dat het niet meer om 
duizend precies eendere padden, maar om duizend 
precies eendere meneren Janssen gaat. Allemaal 
volslagen duplicaten — een massa-artikel van stan
daardkwaliteit, leverbaar volgens een vast recept. 
Voor welk doel dan ook.
„Kronkel" heeft er in „Het Parool" wat over door
gedacht, de toekomst in. Hij ziet daar een fabrieks
directeur, die bij de personeelschef over zijn lastige 
arbeiders klaagt en hem vraagt wie nu de rustigste 
van alle vierhonderd werknemers is. Dat blijkt ene 
Koos Janssen te zijn: een goeierd, die over zich 
heen laat lopen. Een prima vakman, die zonder 
mopperen een loonsverlaging slikt, die niet wil sta
ken en zelfs geen behoefte aan vakantie heeft.
„Laat dan maar vierhonderd duplicaten van Koos 
Janssen maken", zegt Kronkels directeur. „Dan 
heeft m’n zoon het niet zo moeilijk, als hij later de 
zaak overneemt.”
Grote onzin natuurlijk. Maar bent u er nu wel hele
maal zeker van dat zoiets nooit zal gebeuren —■ als 
het eenmaal kan?
Zo kun je ook denken aan „de ideale 200 van Mer- 
tens” ; aan de ideale 150 parlementariërs, met 75 
extra exemplaren voor het geval de Eerste Kamer 
weer eens moeilijkheden maakt.
Onzin? Toch eens in je gedachten houden!

AUTO
„Het -Parool” bracht in een grote kop het nieuws 
„De vrouw achter het stuur bestaat niet” en in het 
verhaal verderop de mededeling „De man op de 
stoep” evenmin.
Wij citeren hoofdinspecteur J. F. Barten:

„Gemiddeld zitten er vier maal zoveel mannen als 
vrouwen achter het stuur, maar mannen zijn tien 
keer meer bij verkeersongevallen betrokken. Bij 
vrouwen liggen de verkeersovertredingen 1 op 200, 
bij mannen 6 op 10” .

Waar blijven de mannen? De vrouwen zijn de 
mannetjesputters !

GEBOORTEN
Via het Brabants Dagblad citeren wij dr. Tj. de 
Bruine, die in Gezondheidszorg, het maandblad van 
het Groene Kruis o.a. schreef:
„De bevallingen zijn niet gelijkmatig over alle we
ken van het jaar verdeeld. Negen maanden na de 
bouwvakvakantie hebben we bijvoorbeeld een „top- 
score”.
Zoiets krijg jc, wanneer er steeds op hogere 
duktie wordt aangedrongen in de bouwwereld.
Of komt het vanwege de hoge rijkssubsidie?

pro-

CONTINU
Nog een citaat van dr. Tj. de Bruine:
„Baringsweeën beperken zich niet tot de normale 
vijfdaagse werkweek en daarvan speciaal de zoge
naamde kantooruren. De verloskunde vertoont alle 
kenmerken van een continubedrijf. Eigenlijk nog 
meer dan de Nederlandse Spoorwegen of Hoog
ovens, want de frequentie van het weeënbegin heeft 
een 24-uurs-ritme. Talloze onderzoekers hebben dat 
aangetoond en eigen statistisch onderzoek heeft uit
gewezen, dat de frequentie van het weeënbegin na 
’s middags vier uur duidelijk toeneemt om omstreeks 
twee uur ’s nachts een maximum te bereiken. Van 
zes uur ’s morgens af vermindert de frequentie 
sterk. Het laagtepunt tussen 12 en 14 uur, bedraagt 
minder dan de helft van het maximum”.

Het is duidelijk: hierbij vergeleken is de politiek 
niets.
De politici mogen het zich voor gezegd houden.
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NAAR EEN 
RECHTVAARDIGER 

INKOMENS- EN 
VERMOGENSVERDELING?

Tn een nogal opzienbarende rede, 
^  uitgesproken ter gelegenheid 
van de achtentwintigste diës nata- 
lis der Vrije Universiteit op maan
dag 21 oktober 1968, heeft de hoog
leraar in de faculteit der Econo
mische Wetenschappen prof. dr.
F. L. van Muiswinkel onder de ti
tel „Loon, winst en vermogen” een
inde,rsfjerp__aan_ d̂e _ ord.e _ sesteWL,

behoeven om verval te voorkomen, 
Dan zijn er nog de zeer vele huizen 
waar het woongerief verbeterd moej 
worden. Op pagina 11 schrijft de 
heer G. J. H. Griffioen een slotartikej 
over de toekomst van het oude 
woningbestand.

tekening, dat ik mij als niet-eco- 
noom moet beperken tot de meer 
algemene, gedeeltelijk ook juridi
sche aspecten van het vraagstuk.

Over de economische kant alleen dit. 
Van Muiswinkel stelt zich tamelijk kri
tisch op tegenover niet voldoende ge
motiveerde uitlatingen van hen die met 
een beroep op gerechtigheid en naas
tenliefde pleiten voor een rechtvaardi
ger inkomens- en vermogensverdeling. 
Als eerste voorbeeld van zulk een uit
lating noemt hij conclusie 7 van de Stu
dieconferentie van april ’67 der Chris
telijke vakbeweging, waarin o.m. wordt 
gewezen op de onrechtvaardigheid dat 
aan de top ongeveer een tiende deel 
van de inkomenstrekkers een derde deel 
van het nationale inkomen geniet, ter-

in 
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het rumoer op het terrein van de 
sociale wetgeving, enkele beslissin
gen van de Kroon in beroepszaken, 
over uitkeringen in de sociale 
sector.

KÖ O bD PlJN  POEDERS 

KIESPIJN POEDERS 

HOEST POEDERS werken 
GRIEP POEDERS verrassend

gens welke een systeem van procen
tuele loonronden de rijken stéeds rijker 
en de armen steeds armer 'heeft ge
maakt. Van Muiswinkel v,?ijst hierte
genover op de progressie in de inko
mensbelasting, waardoor eerder het 
tegendeel waar zou kunnen zijn en 
waardoor in ieder geval in 1962 35 “/o 
van inkomenstrekker aan de voet slechts
3,6 Vo van de totale inkomstenbelasting 
betaalden en 12 “/o van de inkomens
trekkers aan de top niet minder dan
65,4 »/o.
Ook overigens tracht hij met tal van 
cijfers aan te tonen, dat het er met de 
inkomens- en vermogensverdeling en 
vooral met de ontwikkeling daarvan 
in de laatste jaren nog niet zo slecht 
voorstaat als sommigen doen voorko
men. Het werknemersaandeel is van 
1960 tot 1966 gestegen van 68,4 tot 74,5 “/o 
van het nationale inkomen, waarte
genover het aandeel van de inkomens 
van zelfstandigen en van de kapitaal- 
opbrengsten daalde tot 25,5 “/o. En wat 
de vermogensverdeling betreft, in 1939 
bezaten 55.000 personen aan de top on
geveer 45 “/o van het nationale vermo
gen en in 1963 was dit percentage ge
daald tot 15 "/o. Ik laat deze cijfers nu 
maar voo-r wat zij zijn, al meen ik wel 
dat zij ongetwijfeld de nodige aandacht 
moeten krijgen, wil van een, verant
woorde oordeelsvorming sprake zijn. 
Dit is te meer nodig, omdat ook in het 
Interim-rapport van de Groep van 
Achttien van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. 
wordt uitgesproken, dat de inkomens- 
en vermogensverhoudingen in ons land 
ook thans nog vatbaar zijn voor ernstige 
kritiek. Hoewel Van Muiswinkel aller
minst wil zeggen, dat geen verdere ver
beteringen mogelijk en wenselijk zijn, 
waarschuwt hij toch voor de economi
sche consequenties van een te snelle 
loonkostenstijging e.d.

SOCIALE ZAKEN
De Tweede Kamer behandelde de 
begroting van sociale zaken. Op 
pagina 9 een verslag.

i SC- nax x oi V \.̂ i.xxivz3cril C11 ctclii

de leveranciers van grondstoffen in de 
ontwikkelingslanden, omdat ook deze 
personen bijdragen tot de winst- en 
vermogensvorming. Ik meen dat hier 
toch wel zeer ongelijke categorieën op, 
één lijn worden gesteld. De kapitaal-

DOOR
PROF. MR. P. DE HAAN
Hoogleraar in het burgerlijk en agra
risch recht aan de T.H. te Delft.
verschaffers vallen al direct uit, omdat 
zij nu eenmaal een vrije keus hebben 
tussen het nemen van aandelen (met 
recht op winst) en het nemen van obli
gaties (zonder recht op winst). Dat de 
leveranciers in de ontwikkelingslanden. 
het volle pond moeten hebben voor hun 
grondstoffen is eveneens duidelijk, maar 
daartoe zijn winst- en vermogensaan- 
wasdeling geen geschikte instrumenten. 
Daarentegen staan de werknemers tot 
de onderneming in zo’n bijzondere rela
tie, dat een aan hen toe te kennen aan
deel in winst en vermogensaanwas mij 
wel degelijk ook principieel gerecht
vaardigd voorkomt. Prof. Van Muiswin-
antwoording en inspraak.

rem
Dit ter inleiding. Ik wil hier iets ove. de 
partij schrijven. Er komen n.1. vanrgte 
tot tijd brieven van mensen, die nen 
bezorgd maken over allerlei publika al
en berichten. „We weten niet meer v, de 
we aan toe zijn” . Men zou de discuue- 
willen kanaliseren. Men zou willen, hij 
alles kon verlopen langs „de organiaal 
torische weg”. : de
primaire rechtvaardigingsgrond is voor 
de toekenning van een recht.

V o o r  
Baby

POEDER - CREME OLIE - ZEEP

Op het gebied van recht en gerechtig
heid heeft men meer met finale dan met 
causale verbanden te maken, d.w.z. 
meer met de relaties tussen doeleinden 
en middelen dan met de relaties tussen 
oorzaken en gevolgen. De rechtsweten
schap is dan ook geen causale, doch een 
normatieve wetenschap. Welnu, winst 
en vermogensaanwas zijn doeleinden, 
die met bepaalde middelen worden na
gestreefd. Naast kapitaal en leiding, die 
beide vaak al in de winst delen, behoort 
ook de factor arbeid tot deze middelen 
en ik meen, dat dit finale verband tus
sen arbeid en winst op zichzelf reeds een 
voldoende rechtsgrond voor ’n werkne
mersaandeel in de uit te keren winst 
vormt. Met de vermogensaanwas ligt 
het weliswaar inzoverre anders, dat de
ze in de onderneming blijft, zodat ook 
de aandeelhouders en de leidinggevende 
personenen daarvan geen deel ontvan
gen. Maar toch kan een toekenning 
van aandelen in deze aanwas aan alle 
drie categorieën binnen zekere beper
kingen gerechtvaardigd zijn. Binnen 
zekere beperkingen, want ik ben wel 
van mening dat het streven naar winst
en vermogensaanwasdeling van de 
werknemers zijn grenzen moet vinden 
in de redelijke belangen van de aan
deelhouders en van de onderneming 
zelf.

Hoe dit alles zij, in ieder geval beveel 
ik de besproken rede gaarne ter le
zing aan. Zij is uitgegeven door de N.V. 
Noord Hollandse Uitgeversmaatschapp^ 
te Amsterdam, 1968.

I
Schrijf es iemand 
Befes iemand 
Bezoekjes iemand 
Praat’es met iemand

....u weet zelf wel 
wie eenzaam is in 

, uw omgeving’

PUBLIKAtlE aangeboden DOOR' 
.DIT BLAD IN SAMENWERKING MET DE 
STICHTING IDEËLE RECLAME S8IT33

WERF EEN LID VOOR DE PARTIJ
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WIJ
ONTVINGEN DE WEEK ROND
Actie-comité voor de Verenigde Staten 
van Europa Staten 1955-1967, bevat de 
teksten van gemeenschappelijke verkla
ringen, resoluties en mededelingen aan 
de pers van het Actie-Comité voor de 
Verenigde Staten van Europa. Dit boek 
op normaal formaat, omvat 125 pagina’s, 
de prijs bedraagt ƒ 21, De staatsuitgeve
rij gaf het boek uit.
Het voorwoord is van de voorzitter en 
initiatiefnemer van het Actie Comité, 
ook wel Comité-Monnet genoemd. Onder 
de laatste naam zullen velen het waar
schijnlijk wel eens in de pers zijn tegen
gekomen.
Hij herinnert aan de conferentie in Mes- 
’sina (1955) waar voorstellen werden be
sproken die later zouden leiden tot de 
oprichting van de Gemeenschappelijke 
Markt en Euratom. De regeringen dien
den voor de onderhandelingen over 
voldoende steun te beschikken.
„Daarom, aldus Monnet, hebben op dit 
kritieke moment in de opbouw van Eu
ropa de christen-democratische, liberale 
en socialistische partijen, evenals de 
vrije en christelijke vakverenigingen 
van België, Duitsland, Frankrijk, Italië, 
Luxemburg en Nederland hun onder
steuning voor deze plannen duidelijk tot, 
uitdrukking gebracht door samen het 
Actie-Comité voor de Verenigde Staten 
van Europa te vormen. Het actiecomité 
zou er zorg voor dragen, dat de organi
saties die lid zijn van het Comité eens
gezind optreden teneinde door concrete 
vorderingen te komen tot de Verenigde 
Staten van Europa” .
Het boek bevat nog een „Voorwoord”, 
speciaal voor de Nederlandse uitgave 
van mr. C. P. M. Romme. Blijkbaar is 
het boek in alle zes landen tegelijk uit
gegeven en overal voorzien van een ,na- 
tionaal voorwoord”. Het „Ten Geleide” 
is van mr. J. A. W. Burger.
In dit boekje dus een voorbeeld van 
vruchtbare rooms-rode samenwerking, 
welke in het verleden wel meer voor
kwam.
Het zou te ver voeren uit de 17 resoluties, 
verklaringen en medelingen te gaan ci
teren. Uit deze documenten spreekt 
spreekt de duidelijke wil een Verenigd 
Europa tot stand te brengen. Tal van as
pecten worden ook besproken: econo
mische en politieke samenwerking, de 
verhouding Oost-West, hulp aan ont
wikkelingslanden enz. Het is jammer, 
dat deze uitgave voor velen te duur zal 
zijn. De prijs nodigt in ieder geval niet 
tot kopen. Maar wie weet, misschien 
verschijnt er nog eens een goedkope 
uitgave.
Uit de lijst van leden van het Actie Co
mité blijkt o.a. dat voor de A.R.P. bij 
dit werk betrokken zijn (geweest) dr. 
J. A. H, J. S. Bruins Slot, mr. B. W. 
Biesheuvel, dr. W. P. Berghuis.

WIJ KOMEN 
BIJEEN
Op zaterdag 15 februari a.s. belegt de 
Statencentrale Hoogeveen een vergade
ring in het Herman Bavinckhuis te Hoo
geveen. Spreker: de heer E. J. Blokzijl, 
wethouder van Hoogeveen en lid van 
Prov. St. van Drente. Verder bestuurs
verkiezing en jaarverslagen.
Aanvang: 13.30 uur.

13 januari Jaar in, jaar uit zouden verschillende personen merkwaardige vliegen
de schotels hebben gezien in het luchtruim. Sommigen hebben daarmee 
zelfs landingen zien uitvoeren. Een onafhankelijk geleerde heeft na 
grondig onderzoek — 2 miljoen gulden aan onkosten — geconcludeerd 
dat er geen ruimteschepen bestaan, die afkomstig zijn van de een of 
andere beschaving op andere hemellichamen.
Wij hebben nu eindelijk rust — overigens wel jammer voor de kranten!

14 januari Voetballen is een sport; betaald voetbal ook, zeggen de liefhebbers. De
voetbalclubs hebben er graag veel geld voor over. De Zwolse Boys — 
internationaal nog nooit ontdekt — hebben nu een Joegoslaaf aange
kocht — de heer Osim.
Zes ton voor twee en half jaar. Niet zo veel, zeggen deskundigen. Maar 
ja, wat wil je: Osim heeft per saldo pas geleden een zware knieopera
tie ondergaan.

15 januari De P.S.P.er, senator Boetes, treedt af als lid van de Eerste Kamer. Deze
zachte jonge man voelde zich daar kennelijk niet op z’n gemak bij de 
moeilijke vraagstukken, die daar aan de orde komen.
Hij zoekt het nu in buiten-parlementaire acties.
Dan kom je nog vaker in de krant zal hij wel gedacht hebben. En je 
behoeft er minder voor te doen. Opvallen is ook een kunst tegenwoor
dig.

16 januari Loslopende honden worden in veel steden niet toegelaten. Zij moeten
„aangelijnd” zijn. Vanwege de verkeersongevallen, die zij veroorzaken. 
Het resultaat is er inderdaad naar: het aantal verkeersongevallen neemt 
af.
Maar een ander kwaad steekt nu de kop op: de vervuiling op de trot
toirs neemt duidelijk toe.
Wat is regeren toch een moeilijke zaak — nooit af!

17 januari Nixon, president van Amerika, wordt ingehuldigd. Met plechtigheden
en feestelijkheden.

Kosten dezes een bedrag van twee en een half miljoen dollar, voor 
een periode van vier jaar.
En dan nog maar volhouden dat een president zo goedkoop is en 
daarom de voorkeur verdient.
Ons niet gezien!

18 januari Fabrieksafval en uitlaatgassen zijn de dreigingen die de noodzakelijke
industrialisatie begeleiden. Dat dacht u! Maar er is meer: de enorme

uitbreiding in de elektrische industrie veroorzaakt warm afvalwater. 
En dat is de oorzaak dat rivieren en meren en kustgebieden te warm 
worden. Straks komt er negenmaal zoveel warmte vrij dan op dit 
ogenblik.
Waar moet dat heen — waar zal de grens zijn?

ARJOS
JAAR
VERGADERING
De Arjosjaarvergadering is door 
onvoorziene omstandigheden uit
gesteld van 8 februari a.s. naar 
zaterdag 22 maart.

De plaats van samenkomst blijft 
het Jaarbeursrestaurant te 
Utrecht.

p Huidverzorging
zachi-zuiver* gezond

PUROL en PUROL-poeder

als de tegenstanders van het 
;n zoveel mogelijk leden opge- 
. weer gestemd, en het amende- 
r van Twist werd aangenomen 
temmen. De rechterzijde stemde 
heren Lobman en Bakker van

van de C.H.U. had de minister
---np mne>gf 1

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCH AETKETEN  
N OODW ON INGEN  
SCHOLEN EN 
KERKEN 
D IRECTIE- EN 
S C H A F T - 
W AG EN S 
ETC.

HOUTBOUW HAHBO
HADPINXVELD

TEL. G IE SSE N D A M -H A R D IN X V E L D  3141

N
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rrrr.to knn het nieuws

iS n u if  e n  w r i j f l
Uw verkoudheid van neus, < | 
keel of borst weg met

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
geldleningen en hypotheken 

■5)é financiering van auto’s, caravans 
. en boten
verzekeringen (er '^ijn gunstige 
voorwaarden voor 
overheidspersoneel)

is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Telefoon 01850 - 51807

ÜID
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Eens kan dus de dag komen, dat het niet meer om 
duizend precies eendere padden, maar om duizend 
precies eendere meneren Janssen gaat. Allemaal 
volslagen duplicaten —  een massa-artikel van stan
daardkwaliteit, leverbaar volgens een vast recept. 
Voor loelk doel dan ook.
„Kronkel” heeft er in „Het Parool” wat over door
gedacht, de toekomst in. Hij ziet daar een fabrieks
directeur, die bij de personeelschef over zijn lastige 
arbeiders klaagt en hem vraagt wie nu de rustigste 

nlln  ̂ Is Ddt

liei~ j urai — ,c,v.vc tv . v  ̂ —
boutu'uuïc'u.aïcautie h e b b e n  we bijvoorbeeld een „ f o p -  
score’ .̂
Zoiets krjjg je, wanneer er steeds op hogere pro- 
duklie wordt aangedrongen in de bouwwereld.
Of komt het vanwege de hoge rijkssubsidie?

CONTINU
Nog een citaat van dr. Tj. de Bruine:

Baringsioeeën beperken zich niet tot de normale 
~ — .....I 1---------------------------------- - de znne^

FIRMA C  VERMEER EN ZO O N  S
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL 

Ronde en ovale tafelranden.
Gebogen regels voor stoelen en fauteuils. Armleggers 
Kappen - Regels - Stijlen, enz. enz.

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW -  VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

P A T E N T  l ï C E A N
WERELDWIJD TOEGEPASTË -

A P  P E N  D A G  E S
b l o w e r s , g a s m e t e r s , s c h r o e f v e r d ic h t e r s *

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN”
INL. & VERKOOP OC E A'N N.V/ - V E LP CG) 
TEL. 0 8 3 0 2-6241 - T E L E X 4 5 2 7-7 - P.B. 5 5



NEDERLANDSE
GEDACHTEN
weekblad van de anti-revolutionaire partij
26e jaargang, nr. 5 1 februari 1969

OUDE HUIZEN
Er zijn heel wat krotten in Nederland. 
Er zijn daarnaast huizen, die herstel 
behoeven om verval te voorkomen. 
Dan zijn er nog de zeer vele huizen, 
waar het woongerief verbeterd moet 
worden. Op pagina 11 schrijft de 
heer G. J. H. Griffioen een slotartikel 
over de toekomst van het oude 
woningbestand.

LOGISCH
Wij geven graag onze mening. Zeker 
in deze tijd zijn wij niet van plan 
onze mening voor ons te houden. 
Zie Widek over. . .  op pagina 2.

KROON
Op pagina 4 behandelt ir. B. ter 
Brugge, in een derde artikel over 
het rumoer op het terrein van de 
sociale wetgeving, enkele beslissin
gen van de Kroon in beroepszaken, 
over uitkeringen in de sociale 
sector.

TAAL
Nederlands is een van de vier offi
ciële voertalen in het Europese 
Parlement. Het is dus normaal om 
daar ook gebruik van te maken als 
Nederlander. Toch gebeurt dit niet 
altijd. Zie Europees nieuws op pa
gina 5.

VUILVERBRANDING
De grotere welvaart en de toene
mende industrialisering in ons land 
zijn de oorzaak dat er steeds meer 
afval wordt geproduceerd. De ge
meenten kunnen dan ook niet meer 
volstaan met open vuilnisbelten. 
Verbranden is in de toekomst steeds 
meer noodzakelijk. Zie het artikel 
van ir. J. van Rooijen, directeur van 
de Dienst voor reiniging en brand
weer in Leeuwarden, op pag. 6 en 7.

KANDIDAAT
Wie wordt er kandidaat voor de 
gemeenteraad, bij de gemeente
raadsverkiezingen in 1970? Daar 
moet nu al aan gedacht worden. Zie 
notities van een raadslid op pag. 8.

SOCIALE ZAKEN
De Tweede Kamer behandelde de 
begroting van sociale zaken. Op 
pagina 9 een verslag.

RADIO
Op donderdag 6 februari heeft de 
A.R.P. weer een radio-uitzending. 
Luister dan naar drs. B. Goud
zwaard, lid van de A.R. Tweede 
Kamerfractie. Hilv. I (402 m).

INSPRAAK
EN

DISCUSSIE
Een centrale doelstelling van de

ze tijd is; openbaarheid. Dat 
geldt voor het optreden van de 
overheid, dat betreft het bedrijfsle
ven en dat raakt ook een politieke 
partij.
U vindt die doelstelling in het inte- 
rim-rapport van de „18” van maart 
1968. Er wordt daarin gepleit voor 
een openbaarheid van overheids
stukken en handelingen, uiteraard 
met de beperking, dat het alge
meen belang daar niet door wordt 
geschaad. U weet, dat sinds enkele 
maanden een staatscommissie on
der voorzitterschap van mr. Bies
heuvel zich met dat vraagstuk be
zig houdt en dat die commissie op 
korte termijn een advies daarover 
aan de regering hoopt uit te bren
gen.
Dit bij wijze van voorbeeld. Overal is 
er duidelijk de drang naar openbaar
heid, een afwijzen van besluitvorming 
achter gesloten deuren, verzet tegen wat 
men noemt „de regenten”. Het gaat nu 
niet meer alleen om „formele democra
tie”, waarbij de bestuurders en verte
genwoordigers op democratische wijze 
worden aangewezen, men wil ook een 
open en democratische besluitvorming. 
Dat is een goede zaak. Democratie be
tekent volksinvloed, wisselwerking tus
sen bestuurders en bestuurden. Dat 
houdt niet op, als de bestuurders op 
hun zetels zitten. Het is een doorlopend 
„gesprek”. Democratie is regeren door 
overtuiging. Sommigen zullen het on
praktisch vinden. Inefficiënt. Of lastig. 
Democratie is inderdaad een „lastige” 
bestuursvorm. Maar tegelijk een vreug
devolle. Want dat de mensen zich be
trokken voelen bij het beleid en erbij 
betrokken willen worden, dat zij willen 
meedenken en mee verantwoordelijk 
willen zijn, dat veredelt het bestuur. 
Zoals gezag — echt gezag — een ver
edelde vorm is van macht. Want ook 
gezag houdt in die wisselwerking, ver
antwoording en inspraak.
Dit ter inleiding. Ik wil hier iets over de 
partij schrijven. Er komen n.1. van tijd 
tot tijd brieven van mensen, die zich 
bezorgd maken over allerlei publikaties 
en berichten. „We weten niet meer waar 
we aan toe zijn” . Men zou de discussie 
willen kanaliseren. Men zou willen, dat 
alles kon verlopen langs „de organisa
torische weg”.
Ik meen, dat men deze kwestie moet 
zien in het kader, dat hierboven werd

CIGAHS

gesteld: de formele democratie van de 
organisatorische weg doet het niet meer 
volledig. Zij moet er wel zijn en zij moet 
zelfs geïnvesteerd worden. Wanneer 
de partij besluiten neemt, moet er een 
zo groot mogelijke inspraak zijn van alle 
bevoegde orgaiTen. Kamercentrales en 
Statencentrales moeten goed functio
neren.

De besturen moeten zorgen bij de tijd 
te zijn. Ook in de komende maanden 
wordt grote activiteit van hen gevraagd. 
Daarnaast zijn er andere manieren, 
waarop „inspraak” tot gelding wordt 
gebracht. Horizontale verbindingen, 
noemt men dat. Buiten het partijstra- 
mien om worden standpunten en stre
vingen kenbaar gemaakt. Laten we blij 
zijn, dat er een grote belangstelling 
blijkt te bestaan. De politiek leeft weeF 
in ons volk, en in onze partij ook. Die

DOOR 
DR. A. VEERMAN

belangstelling zoekt zich een weg in 
veranderde vormen. Dat doet de partij 
op z’n tijd ook. V. ezenlijk is het mede
leven, het erbij betrokken zijn.
Ik wil niet beweren, dat ik met alle 
uitingen, qua methodiek of qua inhoud, 
even gelukkig ben. Maar daar gaat het 
nu niet om. Het gaat er om, of men ge
wijzigde vormen van communicatie wil 
aanvaarden. Binnen de grenzen van 
loyaliteit en constructiviteit uiteraard. 
Een partij kan niet bestaan zonder de 
spanning tussen eenheid en verschei
denheid, tussen saamhorigheid en ruim
te, tussen middelpuntzoekende en mid
delpuntvliedende krachten. Daarbij moet 
uiteraard de eenheid, de saamhorigheid, 
het winnen.
Anders gaat de zaak op de fles.
M en moet van de partij niet vragen, 
dat z i j  op alle berichten  com m en ;aar 
geeft. Men m ag w el van haar vergen, 
dat zg zich op gerede m om enten d u ide- 
Igk uitspreekt. Dat doet zij ook. Het is 
gebeurd op partijconventen , dat ligt vast 
in de resolutie van 2.5 mei en in latere 
com m uniqués. Daaruit kan men w eten  
„w a a r m en aan toe is” .
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Een vrij logische zaak: leden 
werven leden. Wie lid wordt 

van een partij spreekt zich uit. 
Spreekt zich uit voor het uitgangs
punt van. die partij, voor de grote 
lijnen van haar program, voor de 
hoofdlijnen van haar beleid. Wie 
zich uitspreekt, steekt zijn mening 
niet onder stoelen of banken. Wij 
uiten graag onze mening. Zeker in 
deze tijd zijn wij niet van plan ons 
oordeel voor ons te houden. Wij 
zeggen wat wij van de dingen vin
den. •

VRIJ LOGISCH
Het ligt dan ook helemaal in de lijn, 
wanneer wij in bepaalde omstandig
heden en op het juiste ogenblik in ge
sprek met anderen zeggen, dat wij lid 
zijn van de A.R.P. Wij vinden het een 
goede zaak partijlid te zijn en die op
vatting zullen wij dan ook te pas naar 
voren brengen in gesprekken met an
deren. Te pas is in feite elk ogenblik, 
dat een of ander politiek punt aan de 
orde is in een of ander gesprek. Een 
vrij logische zaak.
Normaler ook dan u misschien wel eens 
■denkt. Sommigen zeggen wel eens, dat 
de mensen geen politieke belangstelling 
hebben. Men wijst dan op het vrij ge
ringe bezoek van leden aan de normale 
vergaderingen van kiesverenigingen. 
Inderdaad is in een flink aantal plaat
sen dat bezoek klein.
Maar dat wil bepaald nog niet zeggen, 
dat dus de politieke belangstelling ge
ring is. Die is veel groter dan wij soms 
denken. Die belangstelling richt zich 
alleen anders. Die belangstelling uit zich 
bij vele kiezers niet in het traditionele 
vergaderingenbezoek.

DAGELIJKS
Dat er politieke belangstelling is, blijkt 
bijvoorbeeld dagelijks óp het landelijke 
partijsecretariaat. In de periode sep- 
tember/mei ontvangt het partijbureau 
zo’n tien brieven of briefkaarten per
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dag, zo’n vijftig per week, zo’n vijf
tienhonderd per seizoen. Brieven of 
briefkaarten met het verzoek om inlich
tingen, informatiemateriaal, lectuur 
over speciale onderwerpen, proefnum
mers van „Nederlandse Gedachten” . 
Bepaaldelijk geen gering aantal. Zo
maar, van allerlei mensen — ouderen 
en veel jongeren —, uit eigen beweging. 
Daarnaast zijn er de talrijke telefoon
tjes met het. verzoek om gegevens. 
Blijkbaar mensen met belangstelling. 
Onuitgelokt.

UITGELOKT
Er zijn ook wat u kunt noemen iiitge- 
lokte reacties.
Na de radiotoespraak van de partijse-

NIET ALTIJD 
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stellig zult u ook mensen tegen
komen — of u het lidmaatschap van de 
A.R.P. nu aansnijdt of niet —, die over 
politieke zaken en standpuntbepalingen 
met u praten. Waarom zegt de partij 
dit of dat; ik ben het er niet mee eens. 
Waarom stemt de fractie voor of te
gen deze of die zaak; ik denk er juist 
precies anders over.

Nu, het is niet altijd even gemakkelijk 
om daarop zomaar even een kort, dui
delijk en volledig antwoord te geven. 
U hebt niet over elk punt gelezen wat 
uw dagblad ervan heeft weergegeven 
en wat uw partijblad Nederlandse Ge

i.-

r '

:r -* *

%  ' v '
f r 'V

. ■

Binnen het uur achttien telefoontjes

cretaris van vorige week donderdag 
(18.20—18.30 uur) volgden binnen een 
uur achttien telefoontjes op het partij
bureau. De meesten met het verzoek 
om nadere inlichtingen over de partij; 
tevens drie aanmeldingen als lid, een 
aanmelding als abonnee op Nederland
se Gedachten en een aanmelding als 
Arjoslid.

Op enkele kleine advertenties in tw'ee 
dagbladen volgden tientallen schrifte
lijke of telefonische reacties met ver
zoeken om inlichtingen en proefnum
mers van „Nederlandse Gedachten” . Te
vens enkelen, die direct overgingen tot 
het verzoek om inschrijving als partij
lid.

VERSTANDIG
Dit is dus een duidelijke serie bewij
zen, dat velen toch inderdaad politieke 
belangstelling hebben, ook al uit zich 
dat niet onmiddellijk in het bezoeken 
van vergaderingen van kiesverenigin
gen.
Gelet óp het voorgaande is het dus bij
zonder verstandig over uw eigen lid
maatschap van de A.R.P. in uw omge
ving iets te zeggen, wanneer u hier of 
daar in gesprek komt met mensen die 
nog geen lid zijn.

dachten erover naar voren heeft ge
bracht. Bovendien hebt u niet steeds 
wat u weet paraat. Trouwens, wij hou
den op z’n tijd allemaal zelf ook wel 
eens vragen over ten aanzien van pun
ten, welke ons niet helemaal duidelijk 
zijn ge’syorden. Dat u op een gegeven 
ogenblik een antwoord op een vraag 
niet weet, is bepaald niet vreemd. Als 
iedereen de antwoorden op alle vra
gen wist kon niemand meer ronduit 
vragen stellen. Nietwaar?

TOT UW DIENST

Aan de andere kant is het natuurlijk 
goed wanneer u op een aantal actuele en 
algemeen de belangstelling trekkende 
vragen antwoorden weet. En daarbij 
moet de partij, waarvan u lid bent, u 
van dienst zijn. Dan moet u wel de 
moeite nemen van hetgeen in dat op
zicht geboden wordt kennis te nemen. 
En dat zult u bovendien regelmatig 
moeten doen; er rijzen namelijk steeds 
nieuwe vragen in zich voortdurend ont
wikkelende omstandigheden.

VRAGEN STAAT VRIJ
U kunt uw vragen natuurlijk stellen 
op de reeds genoemde vergaderingen

van kiesverenigingen. Maar u kunt uw 
vragen ook richten tot het bestuur van 
uw kiesvereniging, de Statencentrale, 
de Kamercentrale, de leden van het 
Centraal Comité, het partijsecretariaat 
(adres bekend), de A.R. Kamerleden, 
Statenleden en raadsleden. Vragen staat 
ieder vrij.
Tevens kan ieder, die een nieuw partij
lid wil werven, van het partijsecreta
riaat gratis informatie(materiaal) ont
vangen. Als u er maar om vraagt. Er is 
heel wat beschikbaar. Wij noemen en
kele dingen: het beginsel- en algemeen 
staatkundig program van de partij, het 
Program van Actie 1967-1971 (ook in 
beknopte vorm), de brochures „Vanuit 
de radicaliteit van het Evangelie”, „Sa
men verantwoordelijk”, „Werken aan 
de toekomst” , „De samenleving vernieu
wen” , „Naar nieuwe mondiale verhou
dingen”. Verder is er bijvoorbeeld het 
rapport „Ontwikkelingspolitiek” en het 
„Urgentieprogramma voor het midden- 
en kleinbedrijf”. Tevens de beknopte 
gespreksgroependocumentatie „Functio
nering van de democratie” en het in- 
terimrapport „Kabinetsformatie en kies
stelsel”. Tenslotte noemen wij het inte- 
rimrapport van de achttien met korte 
formuleringen betreffende het uitgangs
punt, de ontwikkelingshulp, een recht
vaardiger inkomens- en vermogensver
deling, de functionering van de demo
cratie, de functie van het gezag in de 
samenleving, de rassenverhoudingen, de 
vredespolitiek.
Dat de Tweede (evenals de Eerste) Ka
merfractie haar bijdrage aan de debat
ten levert is u wel bekend. Wij denken 
bijvoorbeeld, om er slechts enkele- te 
noemen, aan de debatten over Vietnam, 
de Algemene Bijstandswet, de werkge
legenheid, het minimumloon, het mid
den- en kleinbedrijf, de regionale in
dustrialisatie, de B.T.W. enz.

VOOR U EN DE ANDER
Nogmaals, ieder die een nieuw partijlid 
wil werven kan van ons gratis allerlei 
lectuur ontvangen. Voor het nieuwe lid, 
dat hij of zij op het oog heeft en om er 
voor zichzelf kennis van te nemen.
Er wordt tenslotte gewerkt aan een be
knopte documentatie, mede in de vorm 
van korte vragen en (korte) antwoorden. 
U zult deze te zijner tijd kunnen aan
vragen.
Wacht u daar echter niet op. En ver
wacht er bovendien niet alles van. Het 
kan voor u in sommige gevallen een 
mooi hulpmiddel zijn. Maar daarmede 
alleen komt u er niet. Na een vraag en 
een kort antwoord volgt toch vaak een 
langere discussie, waarin u roeien moet 
met de riemen die u zelf hebt.

DAAR IS EEN PARTIJ 
VOOR

Dan moet ii bedenken, dat u problemen 
in één gesprek toch niet oplost. Dat 
doen wij geen van allen. Ook de politici 
zijn tijden met problemen bezig. En de 
oplossingen, die zij dan vinden, zijn 
veelal toch ook slechts tijdelijke, voor
lopige oplossingen.
Waar het bij het lid zijn en iid worden 
van de A.R.P. om gaat is het eens zijn 
met haar uitgangspunt, met haar pro
gram op hoofdpunten, met haar alge
mene beleid in hoofdlijnen.
En verder zullen wij met elkaar moeten 
blijven praten om samen voor zoveel 
problemen en probleempjes steeds weer 
betere oplossingen te vinden.
Daar is een partij voor!
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N o o d t o e s t a n d

In Spanje is de noodtoestand afgekondigd. Het heeft 
er even naar uitgezien, alsof het Spaanse bewind 
een enigszins ander gezicht zou krijgen doordat 
langzamerhand iets meer vrijheden aan de bevol
king werden toegestaan.
Maar de dictatuur heeft zijn ware gezicht weer volop 
laten zien. Wie zou geloven, dat het er nu alleen om 
gaat vooral studenten- en arbeidersbewegingen te 
beteugelen?
Het wordt duidelijk, dat het Spaanse volk wakker 
begint te worden. Het is de vrjjheids- en rechts- 
beknotting moe. Daaraan geeft het uiting. Een harde 
hand verandert daar niets aan. Die zal integendeel 
de gezonde krachten versterken.
Het Spaanse volk gaat een moeilijke tijd tegemoet. 
Er kan geen twijfel over bestaan waar onze sym
pathieën naar uitgaan. Velen zien Spanje als een 
zonnig vakantieland, waar je vrij goedkoop terecht 
kunt. Voor de Spanjaarden zelf is het minder zon
nig dan de toericht over het algemeen pleegt op te 
merken.
Ook in dat land lijden mensen voor hun vrijheid en 
voor hun rechten. De afgekondigde noodtoestand 
drukt ons met de neus op de pijnlijke feiten.

* * Prijzen

Iedereen praat over hoge en hogere prijzen dan 
voorheen. En de B.T.W. is dan de boosdoener. 
Overal in het land en in de krant zijn vele honder
den gevallen van prijsopdrijving te constateren. 
In dat verband heeft de Tweede Kamer er goed en 
verstandig aan gedaan, aan deze belangrijke zaak 
aandacht te schenken. In de wetenschap dat een 
definitief oordeel nog niet te geven is. Daarvoor 
is het nog te vroeg. Een motie hierover is daarom 
— ook door de oppositie — niet ingediend.
Minister De Block heeft voorzover het hem moge
lijk was volledige opening van zaken gegeven. 
Voor een deel zijn de hogere prijzen ook veroor
zaakt omdat de grondstoffen duurder zijn gewor
den of om andere redenen — buiten de B.T.W. pm. 
Het was daarom van groot belang dat de minister 
toezegde in de komende tijd regelmatig nieuwe 
prijslijsten te publiceren. Immers alleen op deze 
manier kan de consument beoordelen welke prijs
verhogingen reëel zijn en welke onredelijk.
Wij hopen dat de Kamer haar taak in dit opzicht 
blijvend zal vervullen: zoveel mogelijk in het open
baar zich door de minister doen verlichten. Met 
minister de Block zijn wij het eens dat de tijd be
slist niet rijp is voor een algemene prijsmaatregel. 
Wij zijn het ook met hem eens dat het juist is 
geweest, ook achteraf bezien, bij de invoering van 
de B.T.W. niet met een algemene prijzenbeschik- 
king te komen.
De situatie is thans nog te ondoorzichtig. Bovendien 
moet men eerlijk erkennen dat het voor onze mid
denstand niet een gemakkelijke opgave is na 10 
jaar ineens weer met een omzetbelasting te wor
den geconfronteerd. Met andere woorden: een deel 
van de prijsstijgingen die onjuist zijn vloeien niet 
voort uit een opzettelijk streven.
Maar wel wijzen wij er met nadruk op dat onder 
de huidige omstandigheden het de plicht van het 
kabinet is scherp de ontwikkeling in de gaten te 
houden. Minister De Block heeft dit ook duidelijk 
toegezegd.
De indruk die wij van dit eerste prijzendebat heb
ben gekregen is niet ongunstig. Deze minister heeft 
in de Kamer en via de televisie getoond dat hij zich 
sterk genoeg voelt oin een ongewenste ontwikke
ling tegen te houden, zo nodig in te dammen.
Waarbij het nodig is dat met name de huisvrouwen 
prijsbewust blijven.

Vereniging van 
homofielen

Er zijn in de Kamer van de zijde van de oppositie, 
pleidooien gevoerd voor de koninklijke goedkeuring 
voor de vereniging van homofielen (COC). Van me
dische en theologische kant wordt met sterke klem 
er op aangedrongen deze vereniging te erkennen.
Een van de argumenten voor is: altijd wordt een 
vereniging erkend, waarom ook niet deze?
Een der argumenten contra: de C.O.C. (blykens 
eigen publikaties) staat open voor het bevorderen 
van contacten tussen gehuwde homofielen en on
gehuwde. Dat is naar het ons voorkomt in elk ge
val ih strijd met het geldende wetteljjke huwelijks
recht, dat trouw veronderstelt.
Overigens: men blaast deze zaak op. Zolang de wet 
van 1855, die het verenigingsrecht regelt, nog be
staat, zo lang moet de minister van Justitie het doel 
en de strekking der vereniging toetsen aan het alge-

ACHTS
EN
GETUIGENIS

T^EN van onze sprekers heeft enkele jaren 
geleden de kiesvereniging, tot welke hij 

het woord richtte, verrast en verbaasd met 
de mededeling, dat dr. Berghuis te Kampen 
geen lid was van onze A.R.P., en hij voegde 
er, na enige tijd gewacht te hebben, aan toe: 
„Ik trouwens zelf ook niet”.

De zaak werd gauw verduidelijkt: dr. Berg
huis is lid van de A.R. kiesvereniging te Kam
pen en die kiesvereniging is aangesloten bij 
de landelijke partijorganisatie.

Nu bijna negentig jaar geleden, schreef dr. Kuyper 
In De Standaard een driestar, waarin hij melding 
maakte van de „aaneensluiting van alle antirevolu
tionaire kiesverenigingen in een centraal comité”. 
Maar die aaneensluiting zou plaats hebben „op den 
voet van onverkorte autonomie”.
Er is nooit kwestie van geweest, dat de kiezers lid 
zouden worden van een landelijke partij, die haar 
plaatselijke afdelingen had.
De kiesverenigingen zijn autonoom. Zij staan niet 
onder het oppergezag van enig centraal orgaan.
In verband daarmee berust de beslissende bevoegd
heid alleen bij de Deputatenvergadering, waar de 
afgevaardigden van de zelfstandige kiesverenigingen 
samenkomen.

OOMS waren er tussen de Deputatenvergaderingen 
intervallen van vier jaar. Want de gewone Depu

tatenvergadering kwam alleen bijeen ter voorberei
ding van de verkiezing van leden voor de Tweede 
Kamer en sedert de Grondwetsherziening van 1887 
trad de Tweede Kamer telkens na vier jaar in haar 
geheel af.
En dus was er elke vier jaar een gewone Deputa- 
tenvergaderlhg. Want — en daar gaat het om in het 
verband van dit artikel —: de partij was er om de 
verkiezingen. Het Centraal Comité leidde de Kamer
verkiezingen. Een Provinciaal Comité, óók weer ge
vormd door dezelfde autonome kiesverenigingen 
binnen de provinciegrenzen, gaf leiding aan de ver
kiezingen voor de Provinciale Staten, maar liet veel 
over aan de Statencentrales.
Twee elementen waren dus in de partijorganisatie 
van de oudste georganiseerde partij in Nederland 
heel duidelijk; het waren organen voor de verkie
zingen, en zij berustten op een federatieve grondslag. 
En — alleen op die manier ligt de invloed van 
onderen op stevig verankerd.

T^AAR zulk een verkiezingsactivlteit is alleen mo- 
gelijk, doordat er propaganda wordt gevoerd. Die 

propaganda was er ook bovenal op gericht, dat het 
kiezersvolk werd bewerkt. Het ging allereerst om 
het werven van kiezers. En dan wist Iedereen, in 
welke districten die bewerking effect kon sorteren 
en in welke niet. Toen de twintigste eeuw begon, zat 
er in de Provinciale Staten van Drenthe geen enkel 
antirevolutionair lid. De A.R.P. was er kansloos, de 
liberalen hadden in alle staten-districten de vol
strekte meerderheid.

meen belang. Het is in strijd met dat algemeen be
lang om op deze wijze een wig te drijven tussen 
echtgenoten.
Dit heeft met tolerantie of discriminatie ten opzichte 
van de homofielen niets te maken.
Trouwens het pro-argument dat zonder koninklijke 
erkenning de vereni'ging niet aan het rechtsverkeer 
kan deelnemen is ook met een korreltje zout te ne
men naar ons oordeel.
Via haar bestuursleden kan zo’n vereniging ook 
procederen, terwijl een eventueel aanwezig vermo
gen evenmin van crediteuren buiten schot kan wor
den geplaatst. De liberale minister heeft gelijk, als 
hip vasthoudt aan zijn opvatting, dat konhiklijke 
goedkeuring in de huidige situatie niet kan worden 
verleend.

Toch werden er ook in zulke kansloze districten 
telkens weer kandidaten gesteld. Wij woonden vroe
ger in een kansloos district voor de Kamer zowel als 
voor de Staten, en in een gemeente, waar wij even
zeer in de minderheid waren. En ik herinner mij een 
gesprek uit de jaren, dat ik nog op de lagere school 
ging. Een gesprek tussen mijn vader en het hoofd 
van de school, over het motief, waarom we tóch 
telkens weer kandidaten stelden. Dat was, om gere
geld te „controleren, hoe sterk wij waren”. En op de
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vergadering van de kiesvereniging werd dan be
raadslaagd over de vraag, of het zin had deze keer 
een openbare vergadering met een spreker uit te 
schrijven, een vergadering met gelegenheid tot 
debat. Dat zou dan wat leven in de brouwerij kun
nen brengen, maar de kosten waren wel eens een 
bezwaar. En dan volstond men maar met een strooi
biljet.

T^E Evenredige Vertegenwoordiging heeft ons de 
^  grote winst gebracht, dat de propagandistische 
activiteit in het gehele land zin kreeg. Ook In die 
streken, die tijdens het districtenstelsel kansloos 
waren.
Maar het bleven kiesverenigingen, en die naam is 
nóg gebruikelijk. Hij stamt evenwel uit de oude tijd, 
toen de partijorganisatie vrijwel geheel een verkie- 
zingsorganisatie was.
Dat is nu helemaal niet meer het geval. De partij 
en de kiesverenigingen hebben nu een veel breder 
taak. Zij zijn er, om de politieke mening te helpen 
vormen en te beïnvloeden.
Dat gebeurde uiteraard vroeger ook, maar niet 
rechtstreeks door de partij. Zij had wel een program 
van beginselen aanvaard en dat was haar officiële 
papier. Maar de concretisering van de beginselen, de 
bestrijding van wat daartegen inging, heel de actie 
en reactie in de politieke discussie, dat ging bijna 
geheel buiten de georganiseerde partij om.
Dr. Kuyper publiceerde het dikke boek „Ons Pro
gram”, een bundeling van artikelen uit De Standaard 
en Heraut. En in De Standaard was hij jaar in jaar 
uit aan het woord. Dan waren er regionale bladen 
als Het Noorden en de Protestantse Noordbrabander 
en ook een kerkelijk blad als De Bazuin, het orgaan 
van de Theologische School te Kampen, gaf op poli
tiek gebied geen onzeker geluid.

WELKE meer regionale organen er ook kwamen 
en gingen, De Standaard bleef het hoofdorgaan. 

En dat werd vrijwel algemeen aanvaard.
Het is zonder meer duidelijk, dat we zo’n „hoofd
orgaan”, waar het beslissende woord voor de partij 
wordt gesproken, al lang niet meer kennen,
De partij zélf komt aan het woord, in haar organen, 
mondeling en schriftelijk.
En zij leidt de discussie, zij verdedigt en bestrijdt 
staatkundige beginselen, en zij doet het op eigen 
naam en In organisatorisch verband.
Het is duidelijk, dat daardoor de taak en de verant
woordelijkheid van de partij is gewijzigd en ver
breed. Zij bestaat nog altijd uit georganiseerde kies
verenigingen in federatief verband, maar de naam 
kiesvereniging is veel te eng.

Bij een moderne christelijke partij gaat het niet 
alleen, zelfs niet in de eerste plaats, als het goed is, 
om machtsvorming, maar om het christelijk getuige
nis. Hoe meer we dat laatste uit het oog verliezen 
en het eerste najagen, hoe meer we in de politiek 
wereldgelijkvormig worden.
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RUMOER OP HET TERREIN VAN DE SOCIALE 
WETGEVING (3)

BESLISSINGEN 
VAN DE 
KROON
O IN D S  het schrijven van een 
^ tw e e ta l artikelen over „Rumoer 
op het terrein van de Sociale Wet
geving” (Ned. Gedachten van 11 
en 18 januari) zijn er in de dag
bladen nieuwe berichten over mis
bruiken gepubliceerd. Met name 
trokken „onnodig ziekteverzuim 
van ernstige omvang” en een reeks 
overtredingen van de Werkloos
heidswet (W W .) en de Werkloos
heidsvoorzieningen (W .W .V.) de 
aandacht. Strenge controle werd 
aangekondigd en een aantal over
treders konden weldra een oproep, 
om voor de rechter te verschijnen, 
verwachten. Verhalen over perio
dieke uitkeringen aan mensen, die 
formeel recht hadden op uitkerin
gen, maar voor wie de wetten blijk
baar niet waren bedoeld, vulden 
verder kolommen.

Tegelijk kregen andere publikaties bij
zondere belangstelling. De bladen van 
31 december gaven cijfers omtrent de 
omvang van de sociale uitkeringen in 
1969 en de te verwachten premies. Zo 
bijvoorbeeld „Trouw” (pag. 13) onder 
het opschrift „Sociale Zekerheid in 
nieuwe cijfers". In 1969, werd vermeld, 
zullen onze sociale verzekering aan 
uitkering een bedrag van 13,6 miljard 
guldeti vergen, d.i. 17,6 % van het na
tionale inkomen.
Een stijging, vergeleken met 1968, van , 
ruim vijftien procent. Weliswaar komt 
van dit bedrag bijna de helft voor re
kening van uitkeringen aan bejaarden 
(A.O.W.) weduwen en wezen (A.W.W.) 
kinderbijslagen vanaf het derde kind 
en , verpleegkosten van langdurige 
zieken, maar dat betekent dat ongeveer 
7 miljard gulden (zevenduizend mil
joen gulden) op grond van andere so
ciale wetten, waaronder dus werkloos
heidswetten en ziektewetten zal wor
den uitgekeerd. Eigenlijk, is dit bedrag 
nog hoger. De Algemene Bijstandswet 
(A.B.W.) hoort niet tot ’t eigenlijke com
plex sociale verzekeringen en de sociale 
werkvoorziening evenmin. Bovendien 
moeten we nog rekenen met de- om
vangrijke bedragen, die de uitvoering 
van al de wetten vragen: in de eerste 
plaats dus personeelskosten.
Al deze sommen moeten direct of in
direct uit de produktie worden opge
bracht: uit premies en belastingen. Ook

de gepensioneerden dragen in de vorm 
van belastingen en sommige premies 
daartoe bij. Op een aanzienlijk gedeelte 
van het inkomen wordt dus voor de 
financiering van al deze uitkeringen 
beslag gelegd. Niet ieder profiteert 
daarvan naar de mate waarin hij be
taalt.

KLACHTEN TREKKEN 

AANDACHT

Geen wonder ook, dat klachten over 
misbruik van de bedoelde wetten ern
stig aandacht trekken. Al degenen, die 
grote offers voor de verzekering van 
hun rechten brengen, kunnen verlan
gen dat geen misbruik zal worden ge
maakt. Aanzienlijk misbruik betekent 
immers aanzienlijke hoge onnodige 
uitkeringen, die invloed uitoefenen op 
de premies. Het betekent bovendien 
schade voor de nationale produktie. 
Het is dus van grote betekenis, dat de 
bestaande wetten kritisch worden be
zien en dat behoorlijke controle wordt 
uitgeoefend. Het is de -vraag of bijvoor
beeld degenen, die „vrijwillig”korte, 
maar zeer goed beloonde seizoenarbeid 
verrichten, op dezelfde wijze moeten 
worden behandeld,' als de „onvrijwil
lige” werklozen, maar tegelijk zal er
voor moeten worden gewaakt, dat de 
laatsten niet de dupe worden van be
perkingen, die voor een andere, cate
gorie bedoeld zijn. Het is verder de 
vraag bijvoorbeeld of de zogenoemde 
groepsregeling voor jeugdige werklo
zen, niet haar doel is voorbijgeschoten 
en wel tot het accepteren van werk 
heelt gestimuleerd, maar , anderzijds 
kan alle kritiek op werking én uitvoe
ring van deze regeling de betekenis 
daarvan voor het probleem van de 
jeugdwerkloosheid niet wegredeneren. 
Intussen is het niet de bedoeling van 
deze artikelen het geheel van de sociale 
wetten met zijn problematiek aan de 
orde te stellen. Wij willen vooral aan
dacht vragen voor een enkele functie 
van de A.B.W. in dit geheel. Het is 
namelijk noodzakelijk te bedenken, dat 
waar op groiïd van verkeerde hande
lingen iemand van uitkering wordt uit
gesloten en hij of zij aldus zonder mid
delen van bestaan komt, het recht op 
voorziening krachtens de A.B.W. zich 
soms presenteert. De „voorgeschiedenis” 
kan invloed uitoefenen op wat tot de 
,,noodzakelijke kosten van het bestaan” 
moet worden gerekend: er is echter 
een minimum, dat blijkbaar niet aange
tast mag worden. Al was het alleen al 
omdat een algemene maatregel van be

Het Provinciaal Comité van Anti-Revolutionaire kiesverenigingen in Gelder
land geeft met ontroering kennis van het overlijden'van zijn oud-voorzitter 
en erelid, de heer

B. GELEYNSE
in de leeftijd van 77 jaar.
Dankbaar gedenken wij hoe hij als dien.stknecht van de Heer met zijn gaven 
en talenten de christelijke politiek gestalte trachtte te geven en bezieling 
wekte.
Moge de Heer zijn vrouw en kinderen troosten en sterken.

Namens het bestuur,
J, G, KöHLER, Voorzitter
H. A. VAN WILLIGEN, Secretaris

HARDERWIJK,
HAAFTËNk 27 januari 1969

stuur (art 1, 3e lid) daarvoor waakt. 
Artikel 1 tweede lid van de A.B.W. 
zegt, dat de bijstand afgestemd wordt 
op de omstandigheden en mogelijkhe
den van persoon en gezin (wij cursiv). 
alsmede op het betoonde besef van ver
antwoordelijkheid voor de voorziening 
van het bestaan.

UITSPRAKEN KROON
Over de gevolgen van dat „betoond be
sef -van verantwoordelijkheid,” heeft de 
Kroon een aantal uitspraken gedaan, 
die voor het verstaan van dé betekenis 
van de A.B.W. van groot belang 
zijn. Bij de toepassing van de 
wet door de colleges van burgemeester 
en wethouders zal met deze uitspraken 
ernstig rekening moeten worden gehou
den. Daarom Willen wij aan een enkel 
Koninklijk Besluit aandacht schenken. 
Het eerste geval betreft iemand, die, 
gezien zijn gezondheidstoestand, wel
licht aanspraak had kunnen maken op 
een uitkering krachtens een wei, en, 
wel in dit geval de toenmalige „IrCte- 
rimwet Invaliditeitsrentetrekkers", die 
tijdens de behandeling van het geval 
nog in werking was.

Voor de bepaling van de uitkering was 
het nodig, dat de betrokkene zich aan 
specialistische keuring onderwierp. Hij 
negeerde echter elke oproep, weigerde 
dus naar de dokter te gaan. De man en 
zijn echtgenote genoten bijstand. Het 
college van B. en W. van de plaats, 
waar hij woonde, concludeerde dat van 
onvoldoende besef van verantwoorde
lijkheid moest worden gesproken en 
verminderde daarom de verstrekking 
krachtens de A.B.W. gegeven, zeer aan
zienlijk. De man ging in beroep, bij het 
college van Gedeputeerde Staten der 
betrokken provincie. Ook dit college 
stelde onvoldoende besef van verant
woordelijkheid vast, maar corrigeerde 
het besluit van B. en W. in die zin, dat 
dat bijstand „slechts” met een derde 
gedeelte mocht worden verminderd. 
Om precies te zijn de bijstand, die 405 
gulden per maand bedroeg, werd te
ruggebracht tot 296 gulden. (Het ge
val speelde zich af in 1966 en 1967).

Tegen leze beslissing van G.S werd be
roep bij de Kroon ingesteld. De Kroon 
erkende, dat het geen gevolg geven aan 
herhaalde oproepen voor een specia
listische keuring getuigde van onvol
doend besef van verantwoordelijkheid 
en dat daarom de bijstand op een lager 
bedrag dan de tevoren verleende bij
stand behoorde te worden vastgesteld, 
maar — en nu komt een voor de toepas
sing van de A.B.W. zeer belangrijke uit
spraak — de verlaging mocht niet zover 
gaan, dat de betrokkene niet meer zou 
kunnen beschikken over voldoende mid
delen om in de noodzakelijke kosten 
van het bestaan té voorzien!

Het door G.S. vastgestelde bedrag van 
rond 296 gulden per maand werd voor 
het gezin 'man en vrouw) onvoldoende 
geacht en diende naar het oordeel van 
de Kroon dus te worden verhoogd.

Slechts een vermindering van SVo van 
het bij de bijstandsberekening aange
houden bedrag voor normale uitgaven 
werd toelaatbaar geacht! Evenals bij
G.S. bleven ook bij de Kroon bedragen 
voor kleding, dekking en huur bij het 
vaststellen van de vermindering buiten 
beschouwing.

Alvorens op dit K.B. enig commentaar 
te geven, vragen we nog aandacht voor 
een ander Koninklijk Besluit, eveneens 
in 1967 uitgevaardigd.
Beide zijn namelijk van groot belang

Het betrof hier een bouwvakarbeider, 
die in Duitsland werkte en wiens pas
poort in Aerband met een bela,sting- 
schuld was ingenomen. Hij kon dus 
niet meer de grens over en zijn werk 
niet hervatten en hij was dientenge
volge zonder inkomen. B. en W, van 
de woonplaats van de betrokkene wa
ren wel van oordeel, dat hij niet over 
de middelen beschikte om in de nood
zakelijke kosten van het bestaan te 
voorzien, maar weigerden toch bijstand 
(uitkering op grond van W.W. was hier 
niet mogelijkl), omdat naar hun mening 
de man best in staat was ander werk te 
aanvaarden. De Kroon besliste echter 
dat deze overweging geen grond mocht 
opleveren om , de gevraagde bijstand te 
weigeren, maar dat gezien de situatie

het college bijstand had moeten geven: 
de middelen ontbraken immers. Tege
lijk echter oordeelde de Kroon dat B. 
en W. aan die bijstand met toepassing 
van art. 3, eerste lid der wet, voor
waarden tot inschakeling in de arbeid 
hadden kunnen verbinden.

Let wel: De Kroon besliste, dat bijstand 
moest worden verleend en wel vanaf 
de datum van aanvrage. Het hoogste 
regeringsorgaan stelde zelf geen bij
zondere voorwaarden (dat is zijn taak 
niet) maar gaf alleen aan B. en W. aan
wijzing dit in een dergelijk geval te doen. 
Wanneer nu zulk een voorwaarde 
wordt gesteld en de betrokkene vol
doet daaraan niet, dan kunnen B. en 
W. niet zomaar de bijstand automa
tisch laten vervallen. Er moet een 
nieuwe beslissing komen, waartegen 
de betrokkene bijvoorbeeld in beroep

DOOR IR. B. TER BRUGGE

kan gaan. Er dient dus een welover
wogen, goed gemotiveerd besluit te 
worden genomen: de situatie t.a.v. de 
kosten van het bestaan moet hierbij 
uitgangspunt zijn. Bovendien moet dui
delijk worden gemaakt óf en in hoeverre 
de gestelde voorwaarden al of niet zijn 
nagekomen.

WELKE LERING?
Wat leren ons nu de aangehaalde uit
spraken van de Kroon? Kort samen
gevat dit: Wanneer duidelijk is dat 
voldoende middelen om in de noodza
kelijke kosten van het bestaan te voor
zien ontbreken, dan moet bijstand wor
den verleend, ongeacht de omstandig
heden, die tot die situatie hebben ge
leid. Uitsluitingen , krachtens enige 
sociale wet op grónd van overtreding 
van de bepalingen dier wet, ingrijpen 
van de Justitie o f welke andere hande
ling ook, zijn geen motieven om ver
strekkingen krachtens de A.W.B. 
zonder meer te weigeren. Integendeel: 
wanneer dergelijke op wetten ge
baseerde uitkeringen, door welke 
oorzaak dan ook vervallen, komt 
de betrokkene dikwijls met recht 
in de omstandigheid dat hem de mid
delen ontbreken om in de bovenge
noemde kosten te voorzien. Het eerst
genoemde K.B. leert hoe moeilijk het 
is in de te verlenen bijstand correcties 
voor „gebrek aan verantwoordelijk
heid” aan te brengen. We zouden haast 
geneigd zijn te 2;eggen dat de vermin
dering van 5 %, waarbij bepaalde kos
ten (denk ook aan de huur) buiten 
beschouwing zijn gelaten, slechts sym
bolische betekenis had. Er is een be-- 
staansminimum, beneden het welk de 
Kroon niet wil en kan gaan. Slechts 
wanneer duidelijk kan werden ge
maakt dat inkomsten zijn verzwegen, 
of dat van een recht op bepaalde in
komsten geen gebruik wordt gemaakt, 
of dat tijdens de periode waarin 
bijstand wordt verleend nieuwe 
inkomsten worden verkregen (en niet 
gemeld) kan de bijstand worden ver
minderd. Het weigeren van werk is 
geen grond voor het niet verlenen van 
bijstand; wel kunnen uit de aard der 
zaak de noodzakelijke kosten van het 
bestaan dan kritisch worden bezien: 
een ruim bedrag voor het aanschaffen 
van kleding zit er wellicht niet in en 
met hulp voor de aflossing van schul
den zou in het vooruitzicht, dat de be
trokkene passend werk kan aanvaar
den, grote matiging kunnen worden 
betracht: alles geval voor geval, naar 
gelang van de omstandigheden, nauw
keurig te bezien.

NIET ZONDER MEER

sterker nog: Zelfs wanneer is komen 
vast te staan, dat wegens al of niet op
zettelijke verzwijging van inkomsten, 
tei’ugbetaling wordt gevorderd dan 
mag het bijstand verlenend orgaan het 
„verschuldigde bedrag” naar het oor
deel van enkele colleges van G.S., niet 
zonder meer inhouden op de periodieke 
uitkeringen. In een beslissing van G.S. 
van Noord-Holland (14 februari 1967) 
staat uitdrukkelijk vermeld, dat dient

VERVOLG OP PAG. 5



1 februari 1969 NEDERLANDSE GEDACHTEN

EUROPEES NIEUWS

VAN CONSUMENTEN 
LINGUÏSTEN 
EN COMMUNISTEN
DOOR DR. C. BOERTIEN

Pagina 5

De  afgelopen week heeft het 
Europese Parlement weer een 

plenaire zitting gehouden. Het was 
er minder 'geanimeerd dan anders 
wel het geval was, althans wat de 
Nederlanders hetrof. Allerlei afge
vaardigden uit Nederland moesten 
in Straatsburg verstek laten gaan 
omdat ze in het Nederlandse parle
ment moesten zijn, anderen reis
den fluks tussen Straatsburg en 
Den Haag om in heide parlementen 
hun woordje te kunnen doen, zodat 
ze maar een klein gedeelte van de 
zitting in Straatsburg konden mee
maken.
Een bewijs te meer hoe zeer we 
moeten groeien naar een recht
streeks gekozen parlement waar
van de leden hun Straatsburgse 
werk als hoofdzaak kunnen gaan 
beschouwen. Maar goed, daarover 
hadden we het niet.

DE 'CONSUMENT
De consument heeft zich in Europa nog 
slechts zwak georganiseerd. Terwijl er 
aan de kant van de werknemers en de 
werkgevers over het algemeen uitste
kend geoutilleerde organisaties staan, 
is het zich organiseren als consumenten 
pas sinds enige tijd aan het opkomen. 
Het ene E.E.G.-land is daarbij verder 
dan het andere. Terwijl b.v. Nederland 
een behoorlijk uitgeruste organisatie 
heeft, komt de consumentenorganisatie 
in Italië maar slecht van de grond. Men 
gaat daar kennelijk van de gedachte uit 
dat elke werknemer en werkgever ook 
een consument is: die werknemers en 
werkgevers zijn georganiseerd, düs is 
ook de consument georganiseerd. (Dat 
was overigens ook de teneur van een 
Italiaanse bijdrage tot het debat over 
de positie va’- de consument in de E.E.G.) 
Dat debat vond zijn basis in een docu
ment dat drs. Boersma, als rapporteur 
van de Economisch Commissie van het

VERVOLG VAN PAG. 4

nagegaan te worden of de betrokkene 
(die tegen een beslissing van B. en W. 
in beroep was gegaan) na aftrek van 

de toegepaste korting (die terugbeta
ling van ten onrechte genoten bijstand 
beoogde) wel beschikt over de midde
len om in de noodzakelijke kosten van 
het bestaan te voorzien. Anders zou de 
korting moeten worden beperkt.
En G .S. van Noord-Brabant (12 de
cember 1967) schrapten uit de beslis
sing van B. en W. in een ander geval 
een korting van ƒ 5 per week, die zou 
worden toegepast totdat een bedrag 
van ƒ 825 (verzwegen inkomsten) zou 
zijn terug betaald. De bijstand moest 
onverkort worden uitgekeerd. Inhou
ding van de te verhalen bijstand op nog 
uit te keren bijstand was naar het oor
deel van het college van G.S. principi
eel onjuist (niet in overeenstemming 
met het beginsel der wet”). Slechts 
langs „minnelijke weg” of zo nodig 
„langs gerechtelijke weg zou de ge
meente kunnen bewerkstelligen, dat de 
betrokkene zélf de te verhalen bijstand 
betaalde. Waarbij dan uit de aard der 
zaak de grootte van het wekelijks te 
betalen bedrag weer moest worden ge
toetst aan de noodzakelijke kosten van 
het bestaan.
Uit de genoemde uitspraken blijkt wel

Europese Parlement, had opgesteld naar 
aanleiding van een indertijd ingediende 
resolutie van socialistische zijde. In dit 
rapport bepleit Boersma (met grote in
stemming van velen in het Europese 
Parlement) o.a. dat de consument als 
zodanig een plaats zal gaan krijgen in 
het Economisch en Sociaal Comité van 
de E.E.G. Voorts pleit hij er voor, dat de 
Gemeenschap de positie van de consu
ment ook in zoverre steunt, dat zij aan 
de consumentenorganisatie materiële 
steun verleent.

Het was voor het eerst dat het Euro
pese Parlement uitvoerig en grondigi 
aandacht besteedde aan de positie van 
de consument in Europa ,en dat parle
ment kón dat grondig doen, omdat het 
door het rapport-Boersma, zeer des
kundig was voorgelicht over de positie 
van de consument.

DE l in g u ïs t

Zoals bekend zijn de vier officiële Ge- 
meenschapstalen: Duits, Frans, Neder
lands en Italiaans. In elk officiële zit
ting van het parlement of zijn commis
sies kan dus de Nederlandse afgevaar^ 
digde zijn eigen taal spreken. Met name 
de Vlaamse Belgen zien er argwanend 
op toe dat die Nederlanders dat ook 
doen, omdat zij natuurlijk in ons hun 
bondgenoten zien bij de verdediging van 
de Nederlandse taal. Ook de leden van 
de Europese Commissie kunnen zich 
van hun eigen taal bedienen en je hoort 
dan ook nooit een Duitse commissielid 
of een Fransman of Italiaan zich van 
een andere, dan zijn eigen taal bedienen. 
Niemand vindt dat gek. Dat is de ma
nier waarop we in Europa met elkaar 
omgaan. Geen van de vier talen heeft 
een pré boven een andere. Alles wordt 
keurig simultaan (gelijktijdig) vertaald 
door zeer bekwame tolken die werkelijk 
wel weten waarover het gaat omdat ze 
van dit werk hun hoofdtaak hebben ge
maakt. Er zijn natuurlijk wel uitzonde
ringen te bedenken voor de hierboven 
gegeven regel: Als iemand een Frans
man wil interrumperen moet hij dat

dat er een „onaantastbaar” minimum 
is, dat uit de aard der zaak van geval 
tot geval kan verschillen.
Er bestaat een zekere spanning 
tussen het doel van de moderne 
sociale wetten en de praktijk. Tegen
over de enorme bedragen, die jaarlijks 
normaal worden uitgekeerd staan niet 
onaanzienlf'ke sommen, die ten onrech
te worden betaald.*) In de genoemde 
perspublicaties is aan dat euvel veel 
aandacht geschonken.
Het gevaar bestaat, dat de werkelijke 
betekenis van de sociale w'etten wordt 
miskend.

De wetgever zal zich voortdurend met 
de vraag bezig houden in hoeverre het 
hem mogelijk is door strengere of an
dere bepalingen misbruik te voorkomen. 
Hij weet echter dat er grenzen zijn. 
Grenzen ook bij de controle. Overschrij
ding daarvan zou willekeur in de hand 
kunnen werken en tenslotte een chaos 
doen ontstaan.

Rechtszekerheid is de eerste eis. Zeker
heid over „noodzakelijke middelen van 
bestaan” eveneens.
In een slotartikel willen wdj nog aan
dacht aan enige aspecten schenken.

Italiaanse opdracht werkten, tot een 
handjevol was teruggelopen.
Door druk van verschillende fracties (die 
de situatie niet meer namen en die 
dreigden het Reglement van Orde te 
zullen wijzigen om zo de overgrote 
meerderheid van de Italianen hun man
daat te ontnemen) zijn de Italianen thans 
omgegaan en hebben zij deze week hun 
nieuwe leden benoemd. Onder hen zijn 
7 communisten en 2 leden van linkse 
groeperingen, die met de communisten 
zullen samenwerken. Verder zijn be
noemd: 15 christen-democraten( en één 
afgevaardigde van de Süd-Tiroler Volks
partij die met de christen-democraten 
zal samenwerken), 7 socialisten en 4 li
beralen. Binnenkort zal dus een heel 
leger nieuwelingen het Europese Parle
ment binnenmarcheren.

*) Men leze het verslag van een ge
sprek met de heer De Graaf van het 
C.N.V. in Trouw van 22 jan. j.1. Wij ko
men hierop terug.

Drs. J. Boersma

(wil de interruptie op tijd aankomen) 
dan wel in het Frans doen. En zo zijn 
er nog wel enkele grensgevallen.
Wie schets de verbazing van de Neder
landse afgevaardigden, toen naar aan
leiding van het rapport-Boersma het 
Nederlandse lid van de Europese Com
missie, mr. Sassen, zijn antwoord-rede 
in het Frans hield! Daar was geen enke
le aanleiding toe. Hoe schoon het Frans 
van Sassen ook klinkt (en het klinkt 
schoon!), hij had het beter kunnen ge
bruiken voor een lezing bij de Alliance 
Francaise, dan in het Europese Parle
ment als antwoord op een Nederlandse 
rede van een Nederlandse afgevaardig
de.

Dit lijkt misschien wat kinderachtig. 
Maar we maken Europa niet één om 
allerlei cultureel eigens overboord te 
gooien. Het is juist de bedoeling het 
eigene te animeren en vanuit dat eigene 
tot samenwerking te komen. Zelfres
pect voor het Nederlands is iets anders 
dan sentimentele taal-aanbidderij. Dat 
zelfrespect brengt mee dat we ons, zo
lang het Nederlands een gemeenschaps- 
taal is, er ook van bedienen. Men kan in 
die taal evenveel nuances gebruiken als 
in de andere drie gemeenschaps-talen.

DE COMMUNIST
Tot heden is de communist in het Euro
pese Parlement een onbekende figuur. 
Weliswaar kennen de Franse en Itali
aanse parlementen grote aantallen com
munistische afgevaardigden, maar tot 
dusver waren ze niet doorgedrongen 
in het Europese Parlement. Allerwegen 
werd dat als een langzamerhand on
houdbare toestand gezien. Als je natio
naal de communisten als parlementa
riër accepteert dan kun je ze op Euro
pees niveau alleen weigeren als ze van 
plan zouden zijn de gemeenschappen 
op te blazen. De houding van de Itali
aanse communisten (en ook die van de 
Franse) is inmiddels niet meer louter 
negatief en derhalve werd het noodza
kelijk geacht ze toe te laten. De af
wezigheid van de communisten leid
de nog tot een andere merkwaardige si
tuatie: Omdat men in Italië het maar 
niet eens kon worden over deze zaak, 
liet men de eenmaal in het Europese 
Parlement benoemden maar rustig zit
ten, zelfs nadat ze nationaal hun man
daat al lang hadden verloren. Een be
paalde formulering van het Reglement 
van Orde maakte dat mogelijk. Gevolg 
was dat van de 36 Italiaanse leden van 
het Europese Parlement er een paar 
maanden geleden nog maar 11 een na
tionaal mandaat hadden. Van die elf 
waren er dan nog weer een stuk of zes 
ministers, zodat het aantal werkelijke 
parlementariërs die voluit vanuit hun

de
volgende 
t.Y.-uitzending 
van de a.r.p, 
kunt u zien 
op
woensdag
12  februari 
a.s.
op nederland 1
van 20 .20  tot
20.30 uur. 
een
uitzending^ 
waarvoor wij 
met name 
de aandacht 
vragen van de
90.000
partijleden
en
de 680.000 
a.r.-kiezers
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VUILVERBRANDING
IN

NEDERLAND
DOOR IR. J. VAN ROOlJEN

T ^ E  steeds toenemende welvaart 
in Nederland en de voortgaan

de industrialisering hebben onder 
meer tot gevolg, dat de hoeveelheid 
afvalstoffen in de vorm van huis- 
en industrievuil dermate groot zal 
worden dat bezinning op de moge
lijkheden om dit afval te verwer
ken in de huidige samenleving een 
eerste vereiste wordt.
Tot op heden wordt in Nederland 
nog zeer veel gewerkt met de open 
vuilnisbelten. Het is aan geen twij
fel onderhevig, dat deze methode 
niet meer bevorderd dient te wor
den. Voldoende bekend mogen wor
de verondersteld de bezwaren die 
hieraan verbonden zijn. Naast het 
ontsierende gezicht in het land- 
schap zijn er de grote bezwaren 
van het aantrekken van vogels en 
ongedierte, terwijl de reukversprei- 
ding beslist niet aangenaam is en 
bovendien het gevaar bestaat voor 
optredende beltbranden, welke dik
wijls zeer moeilijk te bedwingen 
zijn.

Als alternatief voor het storten op open 
vuilnisbelten zal dan, ook uitsluitend 
gedacht moeten worden aan de z.g.n. 
begraafmethode, d.w.z. dat na het stor
ten iedere dag het vuilnis wordt afge
dekt met een laag zand of aarde, waar
door vele bezwaren van de open stort
plaats komen te vervallen.
Indien gevaar voor grondwaterveront- 
reining bestaat, zal voor het storten 
aandacht geschonken moeten worden 
aan de grondsoort waarop gestort wordt; 
over het algemeen zal dan eerst een zo
danige laag aangebracht moeten wor
den, dat het door het vuil zakkende 
regenwater gefilterd wordt alvorens 
het in het grondwater terecht komt. Op 
de stortplaats dienen alle werkzaam
heden, zoals egaliseren, inklinken en 
afdekken, nauwlettend te worden gade
geslagen, teneinde een hygiënische en 
verantwoorde manier van vuilverwer
king te verkrijgen.
Maar dit betekent eveneens, dat de kos
ten per ton te storten vuil aanzienlijk 
zullen stijgen t.o.v. het open storten. 
Aangezien momenteel per jaar in Ne
derland ca. 4,5 miljoen ton vaste afval
stoffen geproduceerd worden en het in 
de lijn der verwachtingen ligt, dat deze 
hoeveelheid in het jaar 2000 zal zijn 
vermeerderd tot ca. 14 miljoen, is het 
duidelijk, dat naast het verantwoord 
storten omgezien zal moeten worden 
naar andere mogelijkheden voor het 
verwerken van deze afvalstoffen, omdat 
voor het storten niet voldoende ruimte 
beschikbaar zal zijn.
In de memorie van toelichting op de 
rijksbegroting voor het departement 
van sociale zaken en volksgezondheid 
voor het dienstjaar 1969 wordt gesteld, 
dat een belangrijk deel van het afval in 
de toekomst verbrand zal moeten wor
den.
Verbranding vormt een hygiënische 
verwerking en geeft bij een goede in
stallatie een volledige vernietiging van 
het vuil. Voorheen was de ontwikkeling 
op het gebied van vuilverbranding zo
danig, dat een dergelijke inrichting 
slechts in aanmerking kwam voor grote 
steden. Amsterdam en Rotterdam ver
branden het vuil reeds gedurende 50 
jaren. In Rotterdam is sedert enige ja- 
ren een moderne vuilverbrandingsin-
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Open vuilnisbelt heeft vele bezwaren

stallatie in bedrijf, geyolgd door ’s Gra- 
venhage in 1968, terwijl de nieuwe in
stallatie in Amsterdam in 1969 in dienst 
zal worden gesteld.
Gedurende de laatste jaren is er even
wel een ontwikkeling gaande in het 
ontwerpen van vuilverbrandingsinstal
laties voor middelgrote en kleinere ge
meenten.
In het buitenland zijn reeds verschillen
de van deze moderne installaties in be
drijf, terwijl in ons eigen land de ge
meente Dordrecht voor de tweede we
reldoorlog reeds een installatie in be
drijf had, welke ook thans nog werkt 
en voorts Leiden sedert enkele jaren 
een moderne installatie heeft.

De hier genoemde installaties in Ne
derland zijn in staat ca. 1 miljoen ton 
vuil per jaar te verbranden terwijl 
verwacht wordt, dat er in de toekomst 
behoefte zal bestaan aan het verbran

den van ca. 6 miljoen ton vuil per jaar, 
waarbij er rekening mee dient te wor
den gehouden, dat ongeveer een gelijke 
hoeveelheid nog gestort zal worden.
Er zal dus in Nederland nog heel veel 
gedaan moeten worden aan de ontwik
keling van vuilverbranding.

Bij het ontwerpen van een vuilverbran- 
dingsinstalatie is het noodzakelijk aan
dacht te schenken aan de volgende fac
toren:

TOEVOER VAN VUIL
Een prognose dient te worden gemaakt 
van de samenstelling en hoeveelheid 
van het te verbranden vuil. Dit is geen 
eenvoudige opgave, indien men be
denkt, dat een installatie toch voor ten 
minste dertig jafen gepland zal worden. 
De stichting kompost heeft cijfers gepu
bliceerd, welke gebruikt kunnen wor

den voor de berekening van de hoe
veelheid vuil in de toekomst. Hier is 
geen algemeen geldende regel te han
teren, aangezien de hoeveelheid vuil 
sterk afhankelijk is van de grootte van 
industriële vestigingen in een gemeen
te. Als voorbeeld kan gesteld worden, 
dat een gemeente met veel industrie in 
1970 moet rekenen op een hoeveelheid 
af val per jaar van ca. 400 kg. per in
woner, terwijl dit in het jaar 2000 ge
stegen zal zijn tot ca. 850 kg. per in
woner.

Nadat de jaarhoeveelheid te verwerken 
afvalstoffen bepaald is volgt hieruit een 
daggemiddelde. Alvorens het vuil in de 
verbrandingsovens verdwijnt, zal het
n.1. in een bunker opgeslagen moeten 
worden, die zich in hetzelfde gebouwen
complex bevindt, waar ook de ver
brandingsovens zijn opgesteld. De in- 
houd van deze bunker dient zodanig te 
zijn, dat buiten de bedrijfsuren van de
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vuilophaaldienst voldoende vuil in 
voorraad is om een continu werkende 
verbrandingsinstallatie te, handhaven; 
tevens is het mogelijk hierdoor een ex
tra grote hoeveelheid aan te voeren vuil 
en bedrijfsstoringen op te vangen.

VERBRANDINGSROOSTER
Vanuit de bunker wordt het vuil met 
een kraan in een trechter gestort, 
waardoor het op een verbrandingsroos- 
ter komt, waarop het eigenlijke proces 
van de verbranding plaatsvindt. Dit is 
een zeer essentieel onderdeel van de 
installatie en zal aan verschillende eisen 
hebben te voldoen.
Op het rooster zal een volledige ver
branding van het vuil plaats moeten 
vinden en het vuil, ook In brandende 
toestand, voortdurend gemengd moeten 
worden, teneinde te voorkomen dat op 
een gedeelte van het rooster geen bran
dend vuil aanwezig zal zijn.
Voor het bepalen van de capaciteit van 
het rooster is het belangrijk, dat naast 
de te verbranden hoeveelheid tevens 
uitgegaan wordt van de stookwaarde 
van het vuil, d.w.z. de hoeveelheid 
warmte in kcal. welke door 1 kg vuil 
geproduceerd wordt. Gerekend moet 
worden met een stookwaarde van ±  
1400 - 2000 kcal./kg.
Vervolgens dient het rooster zodanig 
geconstrueerd te zijn, dat het vuil bij 
het bereiken van het einde hiervan vol
ledig uitgebrand is, zodat slechts slak
ken overblijven.

VERBRANDING EN 
AFVOER ROOKGASSEN
De temperatuur in de vuurhaard boven 
het verbrandingsrooster moet tenminste 
700° C. bedragen, teneinde er van ver
zekerd te zijn, dat de rookgassen reuk- 
vrij zijn. Alvorens door de schoorsteen 
te verdwijnen, zullen deze rookgassen 
moeten worden gekoeld tot ca. 300° C. 
en daarna gereinigd van stofdeeltjes, 
vliegas genoemd.
De koeling kan geschieden door de 
warmte te benutten voor energieopwek
king (Amsterdam, Rotterdam, ’s Gra- 
venhage). De investeringen die hier
mede gemoeid zijn voor stoomketels, 
eventueel aangevuld met een centrale- 
gedeelte voor opwekking van elektri
sche stroom, over het algemeen voor 
een stad met minder dan 400.000 in
woners niet rendabel te achten. Der
halve zal bij een installatie voor een 
middelgrote gemeente de koeling van 
de rookgassen geschieden door middel 
van water, lucht of beide. Een ge
detailleerde beschrijving van technische 
uitvoeringen die hiertoe noodzakelijk 
zijn zou in het bestek van dit artikel 
te ver voeren. Slechts zij vermeld, dat 
er uitvoeringen zijn, die in de praktijk 
hun deugdelijkheid reeds bewezen heb
ben.

De reiniging van de rookgassen dient 
plaats te vinden, teneinde luchtveront
reiniging te voorkomen. In afwachting 
van een hier te lande in te voeren wet 
op de luchtverontreiniging worden over 
het algemeen de Duitse voorschriften in 
acht genomen. Het is in de praktijk ge
bleken dat deze voorschriften zodanig 
zijn, dat in de onmiddellijke omgeving 
van een vuilverbrandingsinstallatie in 
het geheel geen hinder van stof onder
vonden wordt.

Teneinde de gewenste zuiverheid van 
rookgassen te bereiken zijn verschillen-
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de technische oplossingen mogelijk, 
waarbij de tendens hoofdzakelijk gaat 
in de richting van elektrostatische fil
ters, welke een afdoende zuivering 
waarborgen.

AFVOER SLAKKEN 
VLIEGAS EN IJZER
Na verbranding van de afvalstoffen 
blijft er een residu over bestaande uit 
slakken, inclusief ijzer en vliegas; dit 
is een volkomen hygiënisch produkt dat 
zonder enig bezwaar gestort kan wor
den. Afhankelijk van de hoeveelheid is 
evenwel te overwegen het ijzer d.m.vs» 
een magneet aan de slakken te ont
trekken, waarna er een produkt over
blijft, dat goed bruikbaar is voor o.a. 
de ondergrond van tennis- en sintelba- 
nen, verharding van erven, dempen van 
sloten e.d.
Uitgaande van de hoeveelheid te ver
branden afvalstoffen blijft als residu 
over 25 a 30 gewichtsprocenten of 6 a 7 
volumeprocenten.
De factoren, die een rol spelen bij het 
ontwerpen van een vuilverbrandings
installatie zijn slechts zeer beknopt 
weergegeven en bedoelen ook niet 
meer dan een richtlijn te zijn.
Een zeer belangrijk aspect, zo niet het 
belangrijkste, is het kostenvraagstuk. 
De exploitatiekosten worden bepaald 
door de kapitaalskosten voortvloeiende 
uit de benodigde investeringen, de per
soneelskosten en de bedrijfskosten.
Een vaste regel is ook hier niet aan te 
houden, aangezien deze kosten te zeer 
afhankelijk zijn van de keuze van de 
installatie en de voorzieningen welke 
ter plaatse dienen te geschieden met 
betrekking tot gebouwen en terreinen. 
Als richtlijn kan thans worden aange
houden dat een installatie voor een 
middelgrote gemeente welke in staat 
is per uur 12 ton vuil te verbranden 
een investering zal vergen van 5 a 7 
miljoen gulden.
De personeelskosten zijn sterk afhan- ' 
kelijk van het feit of in 2 of 3 ploegen 
gewerkt wordt.
Hoewel voor iedere installatie dus een 
nauwkeurige kostprijscalculatie opge
steld zal moeten worden, kan gesteld 
worden, dat het thans tot de mogelijk
heden behoort dat de kosten per ton te 
verbranden vuil bij een jaarhoeveel- 
heid van 50.000 ton beneden ƒ 20 ko
men. Dit cijfer illustreert echter ook 
een zekere beperktheid in de toepas
sing van vuilverbranding. Indien im
mers de jaarlijks te verwerken hoe
veelheid afval gering is, zullen de be
treffende gemeenten op onverantwoord 
hoge lasten komen. Een samenwerking 
op regionaal gebied kan wel een op
lossing geven, hoewel dan de trans
portkosten een belangrijke rol kunnen 
gaan spelen .Zal door een grote hoe
veelheid de kostprijs voor verbranding 
laag komen te liggen dan kunnen de 
transportkosten naar de vuilverbran
dingsinstallatie de totale kosten van 
vuilverwerking toch nog zeer nadelig 
beïnvloeden. Als maximum te rijden 
afstand tot een centrale vuilverbran- 
dingsinrichting kan in deze 20 a 25 
km. aangehouden worden.

Daar in de toekomst verwacht mag 
worden, dat voor de verwerking van 
afvalstoffen de genoemde beperkingen 
voor het stichten van een vuilverbran- 
dingsinrichting niet altijd aangehouden 
kunnen worden, zal wellicht een rijks- 
subsidie perspectieven kunnen openen 
om de lasten voor gemeenten draaglijk 
te doen zijn.
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Het jaar 1969 is een rustig: jaar, zei 
iemand dezer dagen. Een rustig jaar 
want er zijn geen verkiezingen. De 
man had kennelijk nooit in het be
stuur van een kiesvereniging geze
ten. Was hij wel bestuurslid geweest 
dan had hij geweten dat de gemeen
teraadsverkiezingen in 1970 van de 
besturen van onze kiesverenigingen 
reeds dit jaar heel wat werk vragen. 
Allereerst moet er een gemeente- 
program zijn. Daarvoor hebben de 
kiesverenigingen grote steun in de 
leidraad voor een A.R. gemeentepro- 
gram die door het verband van ver
enigingen van A.R. gemeentebe
stuurders wordt samengesteld. Als 
regel behoeft men het concept- 
program slechts aan te passen aan 
de plaatselijke omstandigheden of 
te coördineren met de programs van 
andere partijen wanneer men met 
een gezamenlijke lijst uitkomt.
Vergt de samenstelling van een ge- 
meenteprogram voor de besturen dus 
niet zo veel tijd, de samenstelling 
van een goede kandidatenlijst ech
ter zoveel te meer.
Daarom moet daarmee zo vroeg 
mogelijk begonnen worden. De pro
cedure van de kandidaatstelling bin
nen de kiesvereniging is reglemen
tair geregeld. Hoeveel tijd dat 
vraagt is dus makkelijk te bepalen. 
Maar voordat men een concept- 
kandidatenlijst bij de kiesvereni
ging kan indienen is er reeds heel 
wat voorbereiding aan vooraf ge
gaan.
Men kan natuurlijk de zittende le
den eenvoudigweg weer kandidaat 
stellen. Als de heren en weinige 
dames het goed gedaan hebben, doet 
men dat uiteraard. Maar dan is men 
hog niet klaar. We kennen binnen 
onze partij wel geen leeftijdsgrens, 
maar dat wil niet zeggen dat a.r, 
raadsleden voor het leven gekandi
deerd worden. We moeten met door
stroming rekenen. Daarom gaat het 
niet alleen om de verkiesbare plaat
sen, maar zijn ook de opvolgende 
plaatsen van grote betekenis.
Daar moeten kandidaten staan die 
capabel zijn om in te kunnen val
len en die dus bij een volgende ver
kiezing kandidaat kunnen zijn voor 
de verkiesbare plaatsen. Zulke kan
didaten moeten dus niet te oud zijn. 
Een zeer belangrijk punit bij de 
kandidaatstelling is het vinden van

NOTITIES VAN EEN RAADSLID

WIE
WORDT ER 
KANDIDAAT?

L

geschikte èn beschikbare kandida
ten voor een eventueel wethouder
schap.
De besturen kunnen hieraan niet ge
noeg aandacht besteden. Nog te vaak 
komt heit voor dat men niet in staat 
is een wethouder te leveren omdat 
niemand in de fractie daarvoor be
schikbaar is.
Dat is in vele gevallen niet een kwes
tie van gebrek aan capabele figuren, 
maar vaak gevolg van het feit dat 
deze figuren öf een wethouderschap 
niet ambiëren óf door hun maat
schappelijke functie niet in staat zijn

een verkiezing tot wethouder te 
aanvaarden.
Heeft men een zittende wethouder 
dan is dit wat minder urgent, maar 
ook dan is het verstandig uit te zien 
haar iemand die zo nodig kan opvol
gen.
Dit onderdeel van de kandidaatstel
ling is belangrijker dan de vraag of 
alle mogelijke kerkelijke en maat
schappelijke groeperingen op de lijst 
vertegenwoordigd zijn. Uiteraard zal 
ieder bestuur naar een gevarieerde 
fractie streven.
Eenzijdigheid is hier uit den boze. 
Een fractie van alleen werkgevers 
of alleen academici of alieen be
jaarden is geen vertegenwoordiging 
van het A.R.-kiezerskorps. Deskun
digheid op bepaalde gebieden kan 
niet worden gemist, maar politieke 
feeling en politieke interesse even
min.
Tenslotte nog twee opmerkingen.
Bij het werven van kandidaten dient 
men eerlijk te zijn. Men moet toe
komstige raadsleden niet trachten 
wijs te maken dat het raadslidmaat
schap niet zoveel tijd kost. Dit kost 
het wel, zeker in de middelgrote en 
grote gemeenten. En hun presentie
geld staat vaak niet in een goede 
verhouding tot de tijd die een goede 
vervulling van het raadslidmaat
schap vergt.
De laatste opmerking. In heel 
Nederland zijn er zes vrouwelij
ke A.R.-gemeenteraadsleden en 
één mannelijk A.R.-statenlid. 
Commentaar overbodig.

WIJ ONTVINGEN

LIEFDE VOOR 
DE COMMUNISTEN

J^R zijn ook in ons land kerkeljjke 
leiders die het communisme lief

hebben. Dat is niet slechts betreurens
waardig, het is zondig. Het communisme 
moeten wij haten, — de communisten 
daarentegen moet wij liefhebben. Dit is 
een uitspraak van ds. Wurmbrand in 
zijn boek: De ondergrondse kerk.

Hij weet wat communisme is, want hij 
heeft het lichamelijk en geestelijk er
varen. Veertien jaar bracht hij door in 
gevangenissen in het communistische 
Roemenië, dat zijn vaderland is, en in 
gevangenissen in Rusland. Hij zat in de 
■^vangenis omdat hij het evangelie van 
Jiezus . Christus verbreid had en niet 
wilde zwijgen over de zondaarsliefde 
van de Zaligmaker. Het communisme 
zag in die activiteit een groot gevaar 
.voor haar leer en voor de heilstaat

die zij zegt op te bouwen. Daarom zette 
men deze predikant — en met hem 
tienduizenden .— in de gevangenis. 
Indien men weleens een boek gelezen 
heeft van de Amerikaanse zendeling 
Stanley Jones, b.v.: Met Christus langs 
de Indische heirweg, zal men aan hem 
terugdenken als men het boek van 
Wurmbrand leest. Er is evenwel een 
groot verschil: Jones stelde zichzelf 
steeds op de voorgrond; Wurmbrand 
daarentegen laat veel meer de wat hij 
noemt ondergrondse kerk spreken. Ook 
is Wurmbrand orthodox.
Wurmbrand is bezeten van zendings
ijver onder de communisten. Hij ziet in 
de communisten mensen tot wie de lief
de van Christus zich uitstrekt en die 
daarvan wetenschap moeten krijgen. 
Daarom heeft hij zelfs in de gevangenis 
Christus verkondigd, hoewel hij daar
voor herhaaldelijk werd gemarteld.

Er is achter het zogenaamde ijzeren 
gordijn een geheime kerk — een kerk, 
die van de communistische machtheb
bers niet mag bestaan. En toch bestaat 
ze. Daarvan getuigt dit boek. Die on
dergrondse kerk heeft er bij ds. Wurm
brand op aangedrongen, dat hij zou 
trachten het vrije westen te bereiken 
om daar te getuigen, hoe het in Rusland 
en zijn sateliêtlanden gesteld is met de 
kerk.
Het boek van Wurmbrand heeft bij 
sommigen weerstand opgeroepen. Zo 
schreef iemand in Trouw, dat Wurm
brand opzettelijk leugens vertelde. 
Klaarblijkelijk zint het velen niet, dat 
Wurmbrand een boekje opendoet over 
het communisme. Men laat zich liever 
in slaap sussen door kerkelijke en poli
tieke leiders, die verklaren, dat het in 
Rusland goed gesteld is .-net de kerk. 
Zij beroepen zich daarbij op kerkleiders 
uit Rusland, die met toestemming van 
communistische autoriteiten naar de 
vrije wereld hebben mogen reizen en 
die zeggen dat het allemaal erg meevalt 
in Rusland. Jazeker, omdat ze dit zeggen 
mógen ze de Sovjet-Unie verlaten.
Christus heeft de communisten lief en 
begeert hen van het communisme te 
verlossen, gelijk Hij alle zondaren lief
heeft en begeert hen te verlossen van 
de zonde. Sommige westerse kerkelijke 
leiders stellen in de plaats van deze 
enige juiste houding een andere: toe
geeflijkheid jegens het communisme, zo 
schrijft Wurmbrand ergens in dit boek. 
De geheime of ondergrondse kerk

smacht naar bijbels, naar goed geestelijk 
voedsel. Het is onvoorstelbaar hoeveel 
mensen in de Sovjetunie in gevange
nissen zitten omdat zij Gods Woord 
hebben verkondigd of verspreid. De 
officiële kerk in Rusland treedt door 
middel van haar kerkleiders op als ver
lengstuk van de communistische macht. 
Daarom heeft zich een ondergrondse 
kerk ontwikkeld, zo verklaart ds.Wurm- 
brand.
Toen de schrijver in het westen kwam 
was hij zeer teleurgesteld, zoveel cryp- 
tocommunisme te ontdekken, zoveel 
lonkenden naar het communisme. „Ach
ter de muren van het ijzeren gordijn 
herhaalt zich, nu, in deze tijd, heel het 
drama, de dapperheid en het martelaar
schap van de eerste kerk, maar...... de
kerk in vrijheid slaapt,” zegt Wurm
brand.

Natuurlijk zal dit met zoveel bewogen
heid geschreven boek eenzijdig zijn, 
want subjectief. Maar niettemin komt 
wel levensgroot het gevaar — vooral 
ook geestelijk — van het communisme 
ons voor ogen. Laten wij toch niet sla
pen, zegt het boek. Wü zijn het daar
mee hartelijk eens en wij hopen, dat 
heel veel mensen dit boek zullen lezen. 
Het kreeg een goede vertaling van ds. 
J. C. Maris. J.W.O.

De ondergrondse kerk gemarteld 
om Christus’ wil. Een boek van 
ds. Richard Wurmbrand, uitge
geven bij: De Banier, Utrecht.

UNCTAD II
„Unctad II — verslag van de conferen
tie” (Internationale Samenwerking Ca
hier nr. 3), geschreven door D. Scher
penzeel (2 artikelen) .en H. A. J. Cop- 
pens (7 artikelen). Het Cahier werd uit
gegeven door de Novib en door de N.V. 
Uitg. Systemen Keesing.
De prijs van de uitgave bedraagt ƒ 4,—. 
De omvang is 129 pagina’s. De brochure 
— fris uitgevoerd — geeft informatie 
over de tweede wereldhandelsconferen
tie, welke van 1 febr. tot 25 maart 1968 
te New Delhi werd gehouden. Genoem
de data komen evenwel in de'brochure 

. niet voor.
Het laatste artikel over Nederlands 
houding is overgenomen uit het juni- 
nummer 1968 van „Wending” .
Na de inleiding wordt eerst in 5 arti
kelen een verslag gegeven van de ver
schillende commissie, te weten 1. grond
stoffenproblemen en politiek; 2. uitbrei
ding en diversificatie van de exporten 
van halffabrikaten en eindprodukten 
uit ontwikkelingslanden (preferenties 
voor ontwikkelingslanden); 3. groei, 
ontwikkelingsfinanciering en hulp; 4. 
problemen van de ontwikkelingslanden 
ten aanzien van de onzichtbare handel, 
inclusief de scheepvaart (ook; verzeke
ringen en toerisme); 5. trends en pro
blemen in de wereldhandel en ontwik
keling.
In al deze hoofdstukken wordt verteld 
waar het over gaat; wat op Unctad I 
aan de orde was en wat daarna tot 
Unctad II is gebeurd,
Het volgende artikel handelt over 
„Overige agenda-onderwerpen” . (o.a. 
wereldvoedselvraagstuk, overdracht van 
technische kennis, regionale samenwer
king tussen ontwikkelingslanden). 
Daarna volgt dan nog een artikel „Unc
tad en de 77”.
Misschien een duistere term voor een 
deel van de lezers. Als dat zo is neem 
dan in ieder geval kennis van deze zeer 
informatieve en prettig geschreven uit
gave. Dit geldt trouwens ook, wanneer 
u wel weet wie „de 77” zijn.
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b e g r o t in g  s o c ia l e  z a k e n  in  t w e e d e  k a m e r

WAARDERING VOOR 
SOCIAAL
WELZIJNSBELEID EN 
WETGEVENDE ARBEID

PREMIEDRUK
Al worden bij de huidige premiedruk 
én de middengroepen en de kleine zelf
standigen te zwaar belast, toch wil de 
A.R. fractie niet vooruitlopen op de 
uitkomsten van de studie-commissie 
die dit vraagstuk bestudeert, teme,er 
daar op grond van uitlatingen van de 
minister mag worden verwacht, dat de
ze studie geen jaren, zelfs maanden, 
meer op zich zal laten wachten. 
Zonder hierover een oordeel uit te 
spreken, werd wel gevraagd of door de 
Commissie-Vos ook het vraagstuk van 
de draagkracht van de verschillende 
sectoren van het bedrijfsleven wordt 
bekeken.

PROGRAMMERING

Er werd de aandacht op gevestigd dat 
door het bedrijfsleven op velerlei wijze 
de laatste tijd is gevraagd niet stap voor

Beide A.R. woordvoerders —  naast 
drs. J. Boersma sprak ditmaal 

ook mej. J. v. Leeuwen, mede in 
verband met de reeds ingediende 
motie op het terrein van de sociale 
verzekering —  brachten hun waar
dering voor het beleid van minister 
Koolvink tot uitdrukking.
De heer Boersma noemde in het 
bijzonder het sociaal welzijnsbe
leid, waarover de minister een aan
tal opmerkingen heeft gemaakt; 
mej. V. Leeuwen wees op de wet
gevende arbeid.
De heer Boersma schetste eerst de be
tekenis van een dergelijk welzijnsbe
leid, juist in een puur materialistische 
consumptiemaatschappij, een welzijns
beleid, dat overigens om goede coördi
natie vraagt, waarom, hij de minister 
dan ook verzocht op de nadere concre
tisering hiervan nog verder te willen 
ingaan. Voorts stond hij stil bij wat hij 
zelf noemde een detailpunt,, maar toch 
van zoveel belang,, dat hij er de aan
dacht op w'ilde vestigen.
Het ging over de bemanning van de 
koopvaardijvloot; een moeilijk vraag
stuk met drieërlei aspect: het veilig
heids, het defensie- en het sociale as
pect.
Overigens bijna een kwestie van kip en 
ei.
„Is het nu zo, dat onze mensen geen 
belangstelling meer hebben voor de 
vloot, omdat zij worden weggedrukt 
door goedkopere, uit steeds verdere 
landen afkomstig zijnde, bemannings
leden, of moeten die bemanningsleden 
juist worden aangetrokken, omdat er 
in Nederland betrekkelijk weinig be
langstelling voor de koopvaardijvloot 
bestaat”, zo stelde hij.

ECONOMISCHE
ONTWIKKELING

Ervan uitgaande dat over deze ont
wikkeling in de komende weken nog 
meer diepgaand kan worden gesproken, 
volstond de woordvoerder met de ver
heugende constatering, dat de situatie 
op de arbeidsmarkt door de buitenland
se ontwikeling én door het gevoerde be
leid weer aanzienlijk is verbeterd met 
als gevolg, met name in het westen, 
een volledige bezetting van het pro- 
duktie-apparaat.
Echter met de bedenkelijke kanten 
van een betalingsbalans met nog steeds 
een onvoldoende overschot en een con
currentiepositie, die — na een aanvan
kelijk herstel in 1968 — in 1969 weer 
achteruit zal gaan!
Het betekent dat er een situatie groeit, 
waarin een verscherping van het loon- 
en prijsprobleem optreedt en liet ge
vaar bestaat, dat er weer een loon- en 
prijsspiraal ontstaat.
Met name 1970 zal in dit opzicht een 
vrij moeilijk jaar worden; een jaar van 
mogelijk nieuwe overbesteding.

LOONONTWIKKELING

In dit licht paste een opmerking over 
de loonontwikkeling tot nu toe. Een bij
zonder trieste situatie, want aan de 
hand van een cijfervoorbeeld toonde de 
heer Boersma aan, dat van de loonstij
ging in de besteedbare Sector nul tot 
maximaal 1*A) overblijft!
Hy kon dan ook niet anders stellen dan

dat de in de metaalsector overeenge
komen loonstijging niet als te hoog mag 
en kan worden gekwalificeerd.
Gelukkig en terecht heeft het gezonde 
sociale verstand gewonnen toen het ging 
om de beantwoording van de vraag of 
in onderdelen van de metaal-cao moest 
worden ingegrepen.
Bijzondere aandacht vroeg de spreker 
ook voor de minimum-loners en de 
rentetrekkers. Waneer de forse BTW- 
prüsstijgingen geen tijdelijke, maar een 
blijvende zaak worden, moet dan niet 
opnieuw de aandacht van de minister 
voor deze groepen worden gevraagd?

NAAR EUROPEES BELEID

De huidige ontwikkeling en de ver
wachtingen voor. het volgend jaar be
klemtonen de noodzaak van een meer 
Europees gerichte en getinte loon- en 
inkomenspolitiek.
Allereerst ligt hier een taak voor de 
Europese Commissie, maar kan de mi
nister hiernaast in de Raad van Minis
ters zijn initiatieven niet ontwikkelen? 
De heer Boersma wilde zich hierbij 
beperken tot het invloed krijgen op een 
aantal elementen, dat gezamenlijk tot 
de inkomenspolitiek kan worden gere
kend.
Zo werd het kartelbeleid, in het alge
meen het mededingingsbeleid, het prijs
beleid dat in het kader van de Euro
pese Gemeenschappen zelfs op onder
delen kan worden gevoerd, de distri
butiesector, alsmede uiteraard ook het 
agrarisch beleid en het vermogensbeleid 
genoemd.
Welke vorm moet worden gekozen, moet 
worden afgewacht.
Maar als men niet alleen wil komen 
tot het bewijzen van lippendienst aan 
wat dan inkomenspolitiek heet, maar 
ook tot een all-round inkomensbeleid, 
dan zullen alle elementen — spaarloon, 
vermogènsaanwasdeling, vraagstukken 
als successierechten, grondprijzen, huur
prijzen, prijzen van onroerende goede
ren, dividend en interest — daarin 
moeten worden geplaatst.
De minister kan met zijn collega’s op 
langere termijn aan een ontwikkeling 
proberen te w êrken, die in deze rich
ting gaat.
Doorgaan op de ouderwetse manier, 
waarbij iedere lidstaat op zijn eigen 
wujze probeert orde op zaken te stellen, 
leek de spreker onverstandig.
Beter is het streven naar coördinatie 
binnen de ZES, al dan niet gepaard 
gaande met Europese collectieve ar
beidsovereenkomsten.

SOCIALE ZEKERHEID

Mej. Van Leeuweii, die ook namens de 
CHU-fractie sprak, stelde eerst enkele 
vragen op onderdelen, zoals over het 
minimum-dagloon in de werkloosheids- 
ŵ et, de kinderbijslagwet voor kleine 
zelfstandigen, de uitvoering van de 
suppletie-regeling in het kader van de 
overgangsregeling WAO, terwijl zij 
eveneens belangstellend informeerde 
naar de ontw'ikkeling rond de proble
matiek van de maatschapvissers in de 
sociale verzekering.
Hierna kwam zij tot een drietal hoofd
punten, te weten, de premiedruk, de 
programmering en het misbruik bin
nen de sociale verzekering.

EEN
BLIJVENDE
REGELING?

Mej. J. van Leeuwen

Was de extra-overheidsbijdrage 
van 47,5 miljoen in de sociale 
verzekering als compensatie voor 
de prijsstijgingen als gevolg van 
de invoering van de BTW een 
honorering van het door de A.R 
fractie bepleite beleid; mej. Van 
Leeuwen verzocht nu de minister, 
met name voortzetting van deze 
bijdrage ook in 1970 en even
tueel volgende jaren in zijn be
leidsoverwegingen te willen be
trekken. Zo mogelijk met een 
meer gerichte besteding als bijv. 
in de bejaardenverzekering, hoe
wel hier zich de moeiilijkheid 
voordoet, dat de overheid en het 
bedrijfsleven op fifty-fifty basis 
deze zaak bekostigen.

stap meer allerlei verbeteringen als 
evenzovele uitbreidingen op het terrein 
van de sociale verzekeringen aan te 
brengen, maar een programmering op 
langere termijn op te stellen. Hiertoe 
is dan ook in november 1967 een der
gelijk programmeringsadvies gevraagd 
aan de SER.
Vanuit het tijdens de Openbare Com
missievergadering gebruikte beeld (een 
huis, dat nog niet onder de kap w'as, 
waardoor het hier en daar lekte, terwijl 
ook de diverse kamers door de onder
brekingen in de bouw geen eenheid van 
stijl vertoonden), stelde onze woord- 
voerdster dat ook de A.R. fractie be
paalde verbeteringen en uitbreidingen 
nog noodzakelijk achtte.
Zy vroeg zich echter af of er bepaalde 
groepen nu zo „in de kou” , „op de tocht” 
en „onder de drup” zitten, dat onmid- 
dellijk ingrijpen geboden was”.
De indieners van de motie-Vellinga 
(P.v.d.A.) stelden, dat dit metterdaad het 
geval w'as voor hen die in de AOW-kamer 
vertoeven en zij stelden in hun motie 
voor dat de regering verhoging van de 
uitkeringen met 3'V'ij zou bevorderen.

Onzerzijds werden hiertegen een drietal 
bezw'aren ingebracht:
— de wenselijkheid van een structu
rele verbetering van de AOW moet 
worden afgewogen tegen de mogelijk
heid andere aanvullende voorzieningen 
in versneld tempo tot stand te brengen 
of verder uit te bouwen.
Hierbij werd gewezen op de vier door 
dr. Veldkamp genoemde alternatieven, 
die nog onvoldoende zijn uitgediept. Er 
valt momenteel ook een zekere ont
wikkeling te bespeuren om aandacht te 
geven aan uitbreiding van oude en in 
het leven roepen van nieuwe voorzie
ningen (vrije beroepen en tew'erk ge
stelden in GSW verband).
— Een tweede bezwaar in samenhang 
met het eerste is. dat de motie niet 
„gericht” helpt.
De bejaarden zijn niet als totaliteit een 
zwakke groep en zullen dit in de toe
komst, naarmate de genoemde ontwik
keling vordert, ook minder worden. 
Vooi'zichtigheid is dan ook geboden, een 
voorzichtigheid die in het verleden door 
de politieke vrienden van de indieners 
van de motie wel is betracht: structure
le verbeteringen van de AOW zijn tot 
stand gekomen onder de kabinetten- 
De Quay en Marijnen!
— Als derde bezwaar geldt dat een 
structurele verbetering van de AOW 
nü betekent het doen van een keuze 
zonder voldoende afw'eging tegenover 
andere wenselijkheden.
Dat betekent een doorkruising van het 
door het bedrijfsleven gewenste, maar 
ook door de A.R. fractie noodzakelijk 
geachte beleid. . '
Andere prioriteiten zijn ondermeer:
1. een arbeidsongeschiktheidsverzeke
ring voor niet-loontrekkenden w'aarbij 
■we met ons Program van Actie spe
ciaal denken aan de zelfstandigen en 
de van jongs af aan gehandicapten.
2. een verdere uit eniof afbouw van 
de verzekering tegen geneeskundige 
verzorging. De vrijwillige ziekenfonds
verzekering, in januari met een gemid
delde landelijke stijging van IT'/o (!), be
tekent voor bejaarden en kleine zelf
standigen een zware belasting (voor een 
aantal bejaarden gedeeltelijk opgevan
gen via de bejaardenverzekering).
Drie bezwaren die dt afwijzing van de 
motie-Vellinga zeker -ŵ ettigen, temeer 
daar er van een noodsituatie geen spra
ke behoeft te zijn.
De Algemene B’j  taiids Wet garandeert 
aan iedere Nederlander die onvoldoen
de bestaansmogelijkheden heeft, ee.t 
recht op een uitkering, aangepast aan 
de individuele omstandigheden.
De A.R. fractie zal er krachtig aan inee- 
werken, dat knelpunten (bijv. drempel
vrees. maar ook een te schriel beleid) 
worden opgeheven.

GEEN KEUZE

Het misbruik maken van sociale verze
keringswetten komt helaas voor, geluk
kig echter maar door een beperkt aan
tal lieden.
Het zijn uitwassen, die het grote goed 
van de sociale zekerheid in diskrediet 
brengen. Krachtige bestrijding van dit 
euvel is dan ook gewenst, maar we 
moeten hier oppa.ssen voor een hetze 
en vooral ook doorstoten naar de ach- 
ter,gronden, de oorzaken.
In dit verband vroeg mej. v. Leeuwen 
nog aandacht voor een recente disser
tatie van dr. Crousen over „.-Xnaly.se 
van het werk van een controlerend ge
neeskundige voor de Ziektewet” . Ziek
te- en arbeidsverzuim moéten nader 
worden geanalyseerd evenals de ge
neeskundige controle.
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

VEROLM E
UNITED
SHIPYARDS

ROTTERDAM-HOLLAND TEL 162500

Scheepsbouwwerven 
A. VUYK EN ZONEN

CAPELLE AAN DE IJSSEL

NIEUWBOUW EN REPARATIE
TELEFOON KOTTERDAM 113333 (010)

N.V. Gereedschapfabriek
Zwolseweg 480 .  APELDOORN - Telefoon 06762-241 

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

A. BAARS A.zn
Exploitatie van baggermaterieei N.V.

VERKOOP EN VERHUUR 
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A. BAARS A.zn N.V,
SLIEDRECHl 
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
r/h Fa. C. DEN BOER &  ZONEN !5

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 • 28166 - 26167 (2 lijnen)

Alle transporten te water

FIRMA DE REK EN HORSMAN

Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten,

STOLK'S
Handeisondernemingen N.V,

Kantoor: Veersedök 233 - HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01850) 28000 - 28886

Constructiewerkplaats
en-BAILEY-
Machinefabriek N.V.

NIEUW-LEKKERLAND - TELEFOON 01848 - 436
• Staalconstructies voor gebouwen e.d.
• Alle soorten kranen

W. Visser & Zn. n,v.
Scheepswerf - motorenherstelpiaats

Ankerpad 2 - Telefoon 02230 • 2887 
DEN HELDER

N I E U W B O U W  en R E P A R A T I E

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

'S-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

HET BEELD 
DER VADEREN

VROUWENKIESRECHT

ÏN het jaar 1916 was het A.R. program van begin- 
selen onder leiding van dr. Kuyper herzien. In 

dit herziene program sprak de partij zich duidelijk 
uit vóór de evenredige vertegenwoordiging.
En verder stond o.a. in art. XI: Krachtens beginsel 
verwerpt de partij stemdwang en wraakt zij een 
staatkundig vrouwenkiesrecht.
Maar in de Eerste Kamer heeft prof. Herman Ba- 
vinck zich al spoedig daarna, tot ergernis van dr. 
Kuyper, uitgesproken vóór het vrouwenkiesrecht. 
En ook anderen, o.a. mr. Gerbrandy van Sneek, 
waren voor.
Toen besloot het moderamen van de partij onder 
leiding van de nieuwe voorzitter, dr. Colijn, het 
vrouwenkiesrecht aan de orde te stellen op het 
Partij Convent.
Want er was na 1916 iets gebeurd. De Grondwets
herziening, die onder Cort van der Linden haar 
beslag kreeg, bracht het passief vrouwenkiesrecht 
en in de Tweede Kamer werd ir 1918 de eerste 
vrouw gekozen, mej. Suze Groeneweg uit Rotter
dam. Bovendien bevatte de Grondwet nu de moge
lijkheid, ook het actief vrouwenkiesrecht in te voe
ren en alles wees er op, dat het spoedig in de 
Tweede Kamer aan de orde zou komen. Het was 
bekend, dat de minister-president Ruys de Beeren- 
brouck er voor was, én zelfs tot ontstemming van 
sommige van zijn ambtgenoten zulks in november 
1918 in de Tweede Kamer had laten blijken.

Daarom zou het vrouwenkiesrecht op het Partij 
Convent van januari 1919, nu een halve eeuw ge
leden, aan de orde komen.
Het C.C. nodigde twee sprekers uit, om het voor 
en tegen te bepleiten. Vóór prof. Bavinck, contra dr. 
E. Beumer, lid van de Tweede Kamer. De laatste 
was sterk tegen vrouwenkiesrecht en vond vrou
welijke Kamerleden bijna een meelijwekkend ver
schijnsel. Beide referenten formuleerden enkele 
stellingen, die vooraf aan alle kiesverenigingen wer
den toegezonden.
Het uitgangspunt van Bavinck was bekend. Hij had 
reeds in de Eerste Kamer uiteengezet. Hij lette 
op de maatschappelijke ontwikkeling. De vrouw 
krijgt een zelfstandiger positie, zij wordt „mondig”, 
zij heeft soms in het leven een grote verantwoorde
lijkheid. En in zo’n veranderde situatie is het onge
rijmd, de vrouwen politiek onmondig te houden, ter
wijl er geen enkel schriftuurlijk gegeven is, dat zich 
tegen het vrouwenkiesrecht verzet.
Trouwens, het program van 1916 verzette zich niet 
tegen èlk vrouwenkiesrecht. Het sprak zich uit voor 
het huismanskiesrecht, waarbij gestemd zou wor
den per gezin, ieder gezin één stem.
En — was een weduwe gezinshoofd, dan hoorde zij 
die stem uit te brengen. Dr. Beumer was blijkens 
zijn stellingen tegen, maar het bleek, dat hij, als de 
wet het vrouwenkiesrecht zou invoeren, niet alleen 
vond, dat zij dan haar stem moest uitbrengen, 
maar dat zij dan ook lid van de kiesvereniging zou 
dienen te worden,
Hoe het op het Partij Convent, toen nog Centralen- 
convent geheten, met de discussie verliep, daarover 
een volgende keer.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

WIJSHEID
De Belgische premier Gaston Eyskens deed onlangs 
— zoals De Nieuwe Linie meldde — de volgende 
uitspraak:
„Hoe kan een land worden geregeerd als telkens 
wanneer iets in een deel ervan tot stand komt, dit 
in het andere deel protest uitlokt?
Wijze Belgische woorden, die overigens niet alleen 
voor Belgische situaties toepasselijk hehoeven te 
zijn.

„Wonderlijk genoeg conformeert de vakbeweging 
zich nog altijd heel sterk aan de bestaande ver
houdingen, ook dl loopt ze dan over van kritiek 
daarop. De vakorganisaties die zich sinds jaar en 
dag aandienen als clubs van loonfitters moeten 
wat meer de verrekijker gaan gebruiken en minder 
kortzichtig zijn” .

Nu moet u niet denken dat wij een of ander 
liberaal blad of blaadje citeren. Het citaat is uit 
„De Nieuwe Linie” , waar het stond in een artikel 
„Vakbeweging hinkt achteraan!. Wat doen ze er
aan?

T.V. KIJKEN
Het Parool heeft enkele Engelse medici geciteerd 
over het kijken naar televisie.
„Een oogspefiialist kwam daaroij tot de voor velen 
misschien verrassend klinkende conclusie dat het 
kijken in het blauwe licht van de tv geen scha- 
delijke gevolgen heeft voor de ogen.”
Volgens een andere medicus heeft echter 
„het dagelijks gedurende vier of vijf uur kijken 
naar de tv wel schadelijke gevolgen voor de rug. 
Hij wees erop dat de gebruikelijke plaatsing van het 
tv-toestel iets is beneden de hoogte van het oog in 
zittende houding. Dit heeft tot gevolg dat de kijker 
de neiging heeft bij het tv-kijken voorover te leunen 
in zijn stoel, zodat dé rug geen steun heeft aan de 
rugleuning.”

De t.v. slaven onder ons moeten op hun hoede zijn!

SPORT

VAKBEWEGING
Over de vakbeweging worden ook' allerlei opvat
tingen geponeerd. Wij citeren Ton J.. M. Tries- 
scheijn, die in een verhaal over de vakbeweging 
en de wet op de loonvorming o.a. schrijft:

In het blad „Europese Geneenschap” begint een 
artikel „Naar een gemeenschaiDpelijke markt 'voor 
de sport?” aldus;

„Meer nog dan het pseudo-amateurisme en diverse 
overdreven opvattingen van het internationaal 
Olympisch Comité, is datgene wat de toekomst van 
Olympische Spelen bedreigt, naar men beiveert, 
het gigantisme en het nationalisme. Men kan ech
ter constateren dat zelfs zij die het hevigst ageren 
tegen dit gigantisme en dit nationalisme van de 
Spelen ,deze gebreken voor lief nemen zodra zij 
het prestige van hun land — of de continentale of 
regionale gemeenschap, waarvan zij deel uitma
ken — dienen!

Ziezo, voer voor anti-sportmensen. En zegt niet 
een oud-Noors spreekwoord „In het spel is niemand 
de hoeder van een ander” . Nou dan! Maar toch, 
met de Franse dichter Baudelaire houden wij het 
hierop; „Het leven heeft maar één werkelijke be
koring — de bekoring van het spelen. Maar wat, 
indien het ons niet kan schelen of we winnen of 
verliezen?
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DE TOEKOMST 
VAN HET OUDE 
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DOOR G. J. H. GRIFFIOEN
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Ï N ons vorige artikel eindigden 
wij m et de conclusie, dat het ac

cent in de houw produktie langza
merhand gaat verschuiven Maar 
een opheffing van het kwalitatieve 
tekort dat w il zeggen de w oning
verbetering en de sanering van 
dorps- en stadskoimnen.
Ook nu zullen wij eerst proberen 
een inzicht te verkrijgen in de taak
stelling op grond van het voorhan
den zijnde cijferm ateriaal.

Het oude woningbestand, zonder de 
375.000 krotten waarover het eerste 
artikel handelde, omvat 1.525.000 wo
ningen. Hieronder vallen 250.000 wonin
gen die in het algemeen slechts voor 
een provisorisch herstel in aanmerking 
komen, teneinde een te snel verval te
rug te dringen. Het rapport acht het 
aannemelijk dat jaarlijks aan 10.000 van 
deze woningen herstellingen zullen 
worden uitgevoerd.
Aan de resterende ca. 1.200.000 wonin
gen zullen geleidelijk verbeteringen 
moeten worden aangebracht, teneinde 
het woongerief te verhogen. Ook econo
misch is het alleszins verantwoord — 
gezien de toestand van deze woningen 
— hieraan min of meer omvangrijke 
werkzaamheden te verrichten.
In deze categorie behoren 200.000 wo
ningen toe aan woningbouwcorporaties 
en gemeenten. Voor de verbetering van 
deze woningen bestaat de mogelijkheid 
leningen te verkrijgen uit ’s Rijks kas. 
Eventueel kan dan nog een jaarlijkse 
bijdrage worden toegekend voor een te
kort op de exploitatie als gevolg van de 
aangebrach'te verbetering. Het rapport 
geeft als prognose dat in de toekomst 
jaarlijks 10.000 woningen uit deze groep 
zullen worden verbeterd.
He andere woningen (ongeveer 1.000.000) 
zijn particulier bezit. Ook hiervoor kan 
een Rijksbijdrage worden verkregen op 
grond van de Premieregeling woning
verbetering en -splitsing 1953.
Het maximum van de bijdrage is thans 
J' 3.700,— - ƒ 4.000,—. Voor bepaalde

gebieden met werkloosheid is de rege
ling nog gunstiger. Ook bestaat nog de 
mogelijkheid van een garantie voor een 
lening die ter financiering van de ver
betering moét worden afgesloten.
Voor de financiering van deze bijdragen 
zijn in de begrotingen 1967, 1968 en 1969 
resp. opgenomen ƒ 7,5 miljoen, ƒ 7,5 mil
joen en ƒ 10 miljoen. Voor gemeenten 
met relatief grote werkloosheid is bo
vendien in de begroting 1969 een extra 
bedrag van ƒ 30 miljoen opgenomen. 
Op .dit terrein zal in de toekomst meer 
moeten gebeuren. Het rapport stelt dat 
de hierboven vermelde regeling hier
voor onvoldoende mogelijkheden biedt. 
Een herziening van deze regeling is dan 
ook in voorbereiding.
De verwachting bestaat, dat in deze 
groep dan jaarlijks 35.000 woningen 
zullen worden verbeterd resp. gemo
derniseerd.
Recapitulerend ziet het er straks jaar
lijks te realiseren programma voor wo
ningverbetering er dan als volgt uit:

mm

Provisorisch herstel van slechte 
woningen 10.000 st.
Verbetering van woningen van 
gemeenten en woningbouw
corporaties 10.000 st.
Verbetering resp. moderni
sering van particuliere 
woningen 35.000 st.

55.000 st.
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VERSTERKTE
KROTOPRUIMING
De in ons vorige artikel gegeven prog
nose omtrent de te realiseren krotop- 
ruiming tot en met 1975 omvatte 218.000 
—■ 238.000 woningen. Maar het geven 
van een prognose is nog iets anders dan 
het feitelijk verwezenlijken daarvan.
Tot nu toe worden er ongeveer 10.000 
van deze woningen per jaar opgeruimd. 
Daarom is het nuttig een overzicht te 
geven van de middelen en procedures 
die hierbij kunnen worden aangewend. 
Hierbij kan in de eerste plaats worden 
gedacht aan de onbewoonbaarverkla- 
ring. Op grond van de woningwet kan 
de onbewoonbaarverklaring door de ge
meenteraad' worden uitgesproken. 
Daarbij wordt een door de woningwet 
voorgeschreven procedure gevolgd. 
Vooral het ontbreken van geschikte 
vervangende woongelegenheid was er 
oorzaak van, dat slechts in de ergste 
noodgevallen tot nu toe tot deze maat
regel werd overgegaan. Het aantal on- 
bewoonbaarverklaringen in het gehele 
land bewoog zich de afgelopen 10 jaren

in de koers van ca. 2.200 - 2.400 wonin
gen per jaar. Bovendien bestond dan 
nog het euvel dat soms ondanks de on
bewoonbaarverklaring niet binnen re
delijke tijd tot ontruiming kon worden 
overgegaan.
Naar mate de woningsituatie gunstiger 
wordt zullen de gemeenten op dit ter
rein dus een veel stringenter beleid 
moeten gaan voeren.
In de tweede plaats kan melding wor
den gemaakt van een financiële bijdra
ge regeling ten behoeve van eigenaren
krotbewoners.
Op grond van de Beschikking geldelijke 
steun eigen woningen 1968 kunnen zij 
een toeslag verkrijgen van 50"/o van de 
algemene subsidie, welke thans de vorm 
heeft van een jaarlijkse bijdrage. De 
afgelopen jaren is aan deze extra sub
sidie ƒ 12 miljoen uitgegeven. Ook deze 
regeling heeft slechts betrekkelijk wei
nig bijgedragen tot het verdwijnen van 
krotten. Wat gunstiger ligt het met de 
resultaten van de regeling vervat in de 
Beschikking Geldelijke Steun Krotop- 
rulming, op grond waarvan de gemeen
ten voor ieder ontruimd en afgebroken 
krot een bedrag van ƒ 600.— kunnen 
ontvangen van het Rijk.
De gemeenten kunnen dit bedrag naar 
eigen inzicht gebruiken om bij te dra
gen in de verplaatsingskosten en in de 
kosten van het duurder wonen van de 
betrokkenen
Op grond van deze regeling die van 
1962 dateert werden tot 1967 ruim 38.000 
krotten opgeruimd.
Het ligt in de bedoeling deze bijdrage 
in verband met het gestegen kosten- 
peil te verhogen tot ƒ 750,— per geval. 
De nodige gelden zijn op de begroting 
1969 uit.s-etrnkUc"-

BlJDRAGEi--
SANERINGSPLANNEN
Een in de toekomst steeds belangrijkere 
rol kan worden gespeeld door de Be
schikking bijdragen saneringsplannen. 
Op grond van deze regeling kan het 
Rijk bijdragen toekennen tot 80"/n in de 
kosten van verwerving van gronden en 
opstallen in het kader van de sanering 
een reconstructie van stads- en dorps
kommen. Op de begroting 1969 is hier
voor ’n bedrag van ƒ 135 miljoen tiitge- 
trokken. In het kader van de meerja
renplanning wordt voor 1970 en 1971 
hiervoor gedacht aan f tfio 
ƒ 270 miljoen.
Van de in ons land aanwezige Krotten 
is iets minder dan de helft begrepen 
in (toekomstige) sanerings- en recon
structieplannen. Het grootste deel ligt 
dus verspreid buiten de kommen van 
steden en dorpen. Voor deze gevallen 
is er de Beschikking Geldelijke Steun 
Krotverwerving in het leven geroepen.. 
Deze regeling voorziet in een tegemoet
koming in de door de gemeenten te ma
ken kosten voor- het verwerven van 
krotten tot een bedrag van ƒ 2.000,— 
per woning. Voorwaarde is daarbij dat 
de woning wordt ontruimd en opgebro
ken.
Wij kunnen ons voorstellen, dat de 
doorsnee belangstellende lezer van ons 
blad na de voorgaande vrij itechnische 
uiteenzetting het gevaar loopt door de 
bomen het bos niet meer te zien. Wij 
zullen er daarom van af zien dieper 
in te gaan op de juridisch-administra- 
tieve aspecten die aan de verwezenlij
king van een en ander nog verder vast
zitten.
Vooral voor de gemeenten — binnen 
een door het Rijk geschapen (financieel) 
kader — is er nog veel en moeilijk werk 
te verrichten. In de eerste plaats voor 
raadsleden en besturen van woning
bouwcorporaties maar ook voor bouw
ondernemingen, beleggers en particulie
ren is het van belang dat zij zich vroeg
tijdig voorbereiden op de komende ont
wikkelingen. En deze zo nodig in op- 
bouwende en kritische zin begeleiden. 
Een nauwkeurige kennisneming van het 
besproken rapport is hiervoor onont
beerlijk.
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WIJ
KOMEN
BIJEEN

☆  Op vrijdag 31 januari a.s. spreekt, 
namens de A.R. Kamercentrale 
’s Gravenhage, drs. G. H. Terp'stra in 
het „Politiek Café” Mercuur, Anna 
Paulownaplein 4 te Den Haag.. 
Onderwerp: Inkomens- en vermo
gensverdeling.
Als opponent van de heer Terpstra 
zal optreden drs. J. Koopman, lid 
van het partijbestuur van de P.v.d.A. 
Aanvang 20.00 uur.

☆  Op 3 februari a.s. belegt de A.R. 
Statencentrale Gouda haar jaarver
gadering in het Verenigingsgebouw, 
„Brandpunt” , Turfmarkt 58, Gouda.
Spreker: dr. A. Veerman, voorzitter 
van het Centraal Comité.

■fr Op maandag 3 februari a.s. belegt 
de Statencentrale Emmen haar Jaar
vergadering in gébouw „Ichtus” te 
Emmen. Huishoudelijke zaken van 
19.00-20.00 uur.
Daarna spreekt mr. W. Aantjes, lid 
van de A.R. Tweede Kamerfractie, 
ov.er zijn studiereis naar de Ver. Sta
ten, toegelicht met dia’s.

■#r De A.R. Hulpcentrale „Hoeksche 
Waard” belegt een centrale vergade
ring op donderdag 6 februari a.s. in 
gebouw „De Rank”, Kerkstraat te 
Klaaswaal.
Aanvang 20.00 uur.
Spreker: de heer N. v. d. Brugge, te 
Gorinchem, lid van het college van 
Gedeputeerde Staten van Zuid-Hol- 
land, over: „Enkele actuele vragen”.

☆  Op zaterdag 15 februari a.s. be
legt de Statencentrale Hoogeveen
een vergadering in het Herman Ba- 
vinekhuis te Hoogeveen. Spreker: de 
heer E. J. Blokzijl, wethouder van 
Hoogeveen en lid van Prov. Staten 
van Drente. Verder bestuursverkie
zing en jaarverslagen.
Aanvang: 13.30 uur.

☆  Op donderdag 6 maart a.s. belegt 
de Statencentrale Assen haar Jaar
vergadering in Hotel „Overcingel”, 
Stationsplein 10 te Assen.
Aanvang 20.00 uur.
Na de pauze spreekt de heer J. Hol
lenbeek Brouwer te Assen, lid Prov. 
Staten van Drenthe over: „Partijfor- 
matie en Kabinetsformatie” .

ARJOS
JAAR
VERGADERING
De Arjosjaarvergadering is door 
onvoorziene omstandigheden uit
gesteld van 8 februari a.s. naar 
zaterdag 22 maart.
De plaats van samenkomst blijft 
het Jaarbeursrestaurant te 
Utrecht.

DE WEEK ROND
20 januari: Presidentswisseling in Amerika.

Reactie Nixon: eindelijk......... (bazen)
Reactie Johnson: eindelijk! (vissen)

21 januari; Actie brengt vanzelf reactie, beweerde onze leraar biologie op de Rijks-
H.B.S. Misschien is dat ook wel zo. In elk geval op een middelbare 
school in Huntington in Amerika krijgen de Jongens schoon genoeg 
van de in broeken geklede meisjes. Zij vertonen zich al enkele weken 
lang in Jurk of rok.
Het protest slaat aan. Iets voor bepaalde politici? Stel u voor: mr. Luns 
in een Jurk!

22 januari: NIPO doet meer dan aan profetieën met betrekking tot verkiezings
uitslagen. Spiegeltje, spiegeltje aan de wand, wie is de meest bewon
derde vrouw van ons land, is nu aan de beurt geweest.
Hoed af voor de winnares: minister Klompé. Zij wint met 5 percent. 
Van ons mag dat — zij werkt ontiegelijk hard. En kleedt zich voor
treffelijk, nietwaar dames?

23 januari: Kleuterscholen zijn vaak een uitkomst. Maar het kan volmaakter. Zet
er ook nog rustbedjes bij voor peuters die vaak een verre tocht naar 
school moeten maken en daar ’s middags moeten overblijven. Vooral 
op het platteland.
Nee, zegt de Inspecteur van dat onderwijs, geen flauwe kul. B. en W. 
van Zuidwolde zeggen hem dit na.
Raad der gemeente let op uw zaak!

24 januari: De baker van D’66 — onze heer Gruyters — is een aardige zegger.
Althans in hun politiek café, wat dit dan ook mag zijn.
„Gevoelsmatig ben ik óók niet zo in voor de P.P.R. (de afgescheiden 
K.V.P. Kamerleden). Het zijn geen mensen om een borrel mee te 
drinken”.
Als dat de maatstaf wordt kunnen wij Gruyters een goede club aan
bevelen.
Vraag het ons maar eens. U zult versteld staan.

25 januari: Precies honderd Jaar geleden: Mouriès vindt de margarine uit. Hij
won daarmee de grote Napoleon III prijsvraag: maak een vet dat 
goedkoper is dan boter en geschikt is voor het leger.
Was er maar geen leger geweest, dan hadden wij geen margarine 
gehad. En was een Mansholt ook niet nodig geweest.

PO SnARIEVEN  
IN DE
EEG-LANDEN

(omgerekend in centen)
Frankrijk .................. 29,2 cent
Italië ........................ 29,2 cent
Duitsland .................. 27,5 cent
Nederland ..............  25 cent
België .....................  21,7 cent
Luxemburg .............. 21,7 cent
Voor een brief van de laagste 
gewichtsklasse.

Schrijf es iemand 
Bel’es iemand 
Bezoek’es iemand. 
Praat’es met iemand

...u weet zelf wel 
wie eenzaam is in 
uw omgeving ,

PUBÜKATIE AANGÈBODEN DOOR 
.DIT BLAD IN SAMENWERKING MET DE 
STICHTING IDEËLE RECLAME 001213

Hout- en
Metaalbewerkings-
machines

VAN DER SPEK
WOLPHAERTSBOCHT 214 
ROTTERDAM - TELEF. 279755

Albrachl N.V. - Dtrwlit
BOEKBINDERIJ EN FABRIEK 
VAN PLASTIC-ARTIKELEN

Wtlt u een catalogus oitgeven , 
een oraktlscb  en m ooi losbladig sys
teem  opzetten .
een fraai m onsterboek  in olasticban d  
brengen?
Laat ons dan onze vele m ogelljk b ed en  
tonen en beJ (030) - 24345 o f  s ch r ijf 
postbus 26. resp Bolstraat 20. U trecht. 
O nze vertegenw oord igers  staan tot uw  
dienst

Verkouden? Griep?
Dat is vervelend. Maar gelukkig is 
er NISYLEN, hèt middel ter be
strijding van verkoudheid en griep.

MISYLEN
een plantaardig preparaat van dr. 
Willmar Schwabe N.V. Zaandam.
Uw apotheker of drogist heeft het.

G. VOGLER & CO.
(FIRMANT W. A. FIBBE)

Mauritsweg 49 - ROTTERDAM 
Telefoon 010 13.78-78 ! 12-9G-52

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton
GRONDSTOFFEN
voor de steen- en keramische industrie
WEGENBOUWMATERIALEN

ECHTE
KERKORGELS

OOK VOOR 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW
Ernst
Leeflang
APELDOORN

TELEFOON 05760-17582

Landbouwwerktuigenfabriek

V IC O N  N .V .  
N IE U W -V E N N E P  
i e l .  0 3 5 3 6 - 8 5 5

M. VAN REIJN'S
LOODGIETERSBIDI^ÜF
ELEKTRO TECHNISCH BUREAU

Lusthofstraat 27 Telefoon 122429 b.g.g. 131762 
ROTTERDAM

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN N V

□ BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 
POSTBUS 32/TEL 05400-16461

HOTEL KROON '
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN  

Telefoon 24467-24468

Vw adres voor recepties en partijen.
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ADVERTEREN

Volgens de dikke Van Dale betekent ad
verteren: openbaar bekendmaken, berich
ten. kennis geven van. Zie Widek op 
pagina 2.

WAT DEED DE KAMER?

Op pagina 4 kunt u lezen wat de Tweede 
Kamer in de week van 20-25 januari be
sloten heeft. Op deze pagina schrijft raads
lid weer over de kandidatenlijst voor de 
gemeenteraad.

BURGERLIJK WETBOEK

Je kunt altijd nog meester in de rechten 
worden, die titel is overal goed voor en de 
studie is niet al te moeilijk. Zo denken 
veel mensen er over. Wat dit met een 
nieuw Burgerlijk Wetboek heeft te maken, 
zie het artikel van dr. C. Boertien op 
pagina 5.

M ILJOENEN

De weg naar zuivere lucht is nog lang en 
zal vele miljoenen guldens kosten. Weten
schap en techniek zullen onmisbaar zijn 
om dit doel te bereiken. Zie pagina 6 en 7, 
waar de heer J. J. G. Boot schrijft over dit 
onderwerp n.a.v. het wetsontwerp op de 
luchtverontreiniging.

RUMOER

Op pagina 8 staat het slotartikel van ir. B. 
ter Brugge over het rumoer rond de so
ciale wetgeving.

VOORW AARDEN

Op pagina 9 somt drs. B. Goudzwaard 
enkele voorwaarden op waaraan belasting
verlaging moet voldoen.

BELASTINGEN

Wat is er sinds 1 januari j.l. gewijzigd in 
de belastingwetgeving. Informatie hierover 
vindt u op pagina 11. Op deze pagina ook 
Lezers schrijven ons . . .

DRS. GOUDZW'AARD IN DEBAT REGIONAAL BELEID

AANKNOPEN BIJ 
PRAKTISCHE MOGELIJKHEDEN

IN DE REGIO
OP het moment waarop wij dit 

schrijven is het dehat over zeer 
belangrijke zaken waarbij grote 
delen van ons land betrokken zijn 
nog niet ten einde. Toch is het 
van belang nu reeds aandacht te 
vragen voor de inbreng van de 
A.R. fractie bij monde van de heer 
Goudzwaard.
In een volgend nummer komen wij 
hierop terug —  waarbij aan de 
visie (voorzover aanwezig) van an
dere fracties evenzeer aandacht 
zal worden geschonken —  naast de 
verdediging door minister De 
Block.
Aan de ministerstafel was overi
gens ook de heer Boolvink gezeten, 
sociale facetten zijn ook met het 
regionale beleid verweven.
Wij geven hieronder een overzicht 
van wat de heer Goudzwaard tij
dens het debat naar voren bracht.

DOELGERICHT
a) Ten aanzien van het subsidiebeleid:
Het accent moet liggen - conform de 
nota van het Kabinet - op de regio
nale economische groei en de landelijke 
spreiding van de werkgelegenheid, bo
ven die van de bestrijding van de plaat
selijke werkloosheidssituaties. Helaas is 
deze lijn echter niet doorgetrokken 
voor wat de subsidiëring van uitbrei
dingen (de 15®/o regel) betreft; deze is 
slechts bedoeld „zolang dit nodig is in 
verband met de werkloosheidssituatie”. 
Dit is een aanmerkelijke verzwakking 
van de nota, die hierdoor een stuk 
doelgerichtheid verliest.
De AR fractie ziet de 15"/o subsidie 
als een permanent onderdeel van het 
regionale structuurbeleid, 
b) Ten aanzien van het kernbeleid: 
Akkoord met blijvende handhaving van 
de primaire kernen en de niet blijven
de handhaving (tijdelijke opschorting 
van de beëindiging) van secundaire 
kernen.
Bij beëindiging van de faciliteiten van 
secundaire kernen moeten echter als 
voorwaarden worden gesteld:
— tijdige aankondiging vooraf,
— afronding van de infrastructuur,
— bestudering of bij goede vestigings- 

resultaten niet een plaatsverwisse
ling met een van de primaire ker
nen mogelijk is.

TOEKOMST
Volgens nog niet gepubliceerde gege
vens van het Centraal Planbureau heeft 
het provinciale aandeel in de indus
triële werkgelegenheid (excl. bouwnij
verheid, gemeten in werkzame perso-
nen) zich op basis van 1958 = 100 als
volgt ontwikkeld:

1958 1962 1968
Groningen 100 109 115
Friesland 100 115 128
Drente 100 128 144
Overijssel 100 99 92
Brabant 100 105 106
Limburg 100 93 83

Hieruit blijkt dat de ontwikkeling aan 
de gang is ten nadele van de oudere in
dustriegebieden, verscherpt voor Lim
burg. Limburg’s uitzonderlijke positie 
blijkt ook uit het feit, dat tussen 1959— 
1968 de structurele werkloosheid daar 
gestegen is van —Va tot 2V2*/« terwyl 
deze in het Noorden met omstreeks 3V» 
in deze jaren is gedaald.

Conclusie:

1. Voor het Noorden des lands is niet 
de conclusie, dat de problemen zich
zelf daar zullen oplossen. Juist omge
keerd: nu liggen er, nu de conjunctuur 
weer aantrekt, de mogelijkheden om 
het Noorden over de streep te krijgen! 
Dit feit moet echter worden uitgebuit. 
Beleidsverslapping nu betekent voor 
het Noorden: „missen van een aanslui
ting.”

2. Voor Twente, Gelderland en Bra
bant geldt dat wij van de problemen 
nog niet af zijn. Dit feit is een uitda-

Drs. B. Goudzwaard

ging waarop ook deze nota geen af
doend antwoord heeft geformuleerd.

3. Zuid-Limburg verkeert inderdaad in 
een uitzonderlijke situatie. Een zekere 
relatieve bevoordeling die Zuid-Lim- 
burg thans geniet (via EGKS, deelne
ming DSM en NAM enz.) mag dan ook 
met het oog op deze cijfers niet als dis
criminatie worden beschouwd t.o.v. 
bijv. het Noorden.
Overigens blijft het de vraag, of het in 
de nota uiteengezette beleid wel vol
doende soepel zal zijn om op dit ver
schuivende werkgelegenheidsbeeld vol
doende te kunnen inspelen. Voor het

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 200 0

schrijfmachines
O O K  T E L - EN REKEN M ACH IN ES 
B R A N D K A S T E N  G R O T E  SO R TER IN G

De Clerqstraat 72, tel. 020-123711, Amsterdam. 
Zijlweg 53, tel. 023-20018, Haarlem. Laan van 
Nieuw Oost-lndië 12, Den Haag, tel. 839446.

Sloe-gebied mag bijvoorbeeld een toe
komstig beëindigingsbeleid ten aanzien 
van bepaalde regionale faciliteiten niet 
bij voorbaat worden uitgesloten. 
Positief te waarderen is de aandacht 
voor de dienstensector en de invoeging 
van het regionale arbeidsmarktbeleid.

Drs. Goudzwaard merkte op, dat de 
regering:
a. moet aanknopen bij de praktische 
ontwikkelingsmogelijkheden in de regio;
b. bij de opzet van een regionaal be
leid praktische barrières voor vestiging 
van bedrijven moet minimaliseren.

W^EES PRAKTISCH

Voor het Noorden mogen strubbelingen 
over „wie moet het Eemshavenproject 
betalen” onder geen beding vertragen. 
Het Energie Prijsbeleid moet ook het 
Noorden in staat stellen tot goedkopere 
energie-aanbiedingen te komen.
De mogelijkheid moet open worden ge
houden — en daarnaar moet worden 
toegewerkt — dat op langere termijn 
een kernenergiecentrale kan komen aan 
de kop van de Eemshaven.
Voor het Oosten: een versnelde uitvoe
ring van rijksweg 15, mede met het 
oog op de niet-rooskleurige situatie van 
Nijmegen; aandacht voor toerisme in 
Oost-Gelderland; steun voor projecten 
voor het Twentse industriepark en het 
intergemeentelijk industrieterrein Oost- 
Gelderland.
Voor Brabant vroeg de heer Goud
zwaard: Is de minister bereid, de aan
wijzing van Helmond als kern door te 
trekken tot de dienstverlenende sector? 
Zijn er mogelijkheden om in West-Bra- 
bant te komen tot een luchthaven voor 
vrachtvervoer?
Voor Limburg zei de A.R. woordvoerder 
dat het ten bate van een eventuele 
raffinage-activiteit in Limburg gewenst 
is, dat tenminste hetzelfde wordt gedaan 
als destijds voor Mobiloil in het Westen 
des lands Is gedaan (pijpleiding). 
Verder behoort bevorderd te worden, 
dat Limburg een verdeelcentrum voor 
containervervoer krijgt.

VERLAAG BARRIèRES
Het ambtelijk karakter, dat het mini
sterie van Economische Zaken per defi
nitie kenmerkt, vormt een barrière om 
te komen tot een actief acquisitie
beleid. Vanuit de ondernemingssfeer 
moet worden meegedacht over moge
lijkheden tot bedrijfsvestiging (aankwe
ken afzetrelaties, bedrijfsopzet, verkrij
gen van geschikte arbeidskrachten). Het 
„bedrijf” moet een introductie krijgen 
bij reeds bestaande bedrijven !
De nota is een gedegen stuk, met waar- 
devolle elementen. Op het punt van toe
komstgerichtheid en ook naar prakti
sche gerichtheid had de nota sterker 
kunnen zijn.
Teieursteilend is, dat op het stuk van 
de subsidiëring van uitbreiding de nota 
onvoldoende doelgericht is, n.1. door een 
te strakke binding aan de thans nog 
bestaande werkloosheid.
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W ID E K  OVER

V AN  Dale —  Groot woordenboek 
der Nederlandse taal —  ver

taalt dit ingeburgerde vreemde 
woord met: openbaar bekendma
ken, berichten, kennis geven van. 
Daaraan wordt tussen haakjes toe
gevoegd: door middel van dagbla
den, tijdschriften, boeken, pro
gramma’s van voorstellingen of 
wedstrijden, op aanplakzuilen enz.
Normaal gesproken denken wij bij ad
verteren altijd aan advertenties. Maar 
dat Is — gelet op de weergegeven ver
taling — helemaal niet nodig en zelfs 
onjuist. Overigens is het wel zo, dat de 
grote Van. Dale bij het woord adver
tentie erbij zegt, dat dit een aankondi
ging is, welke niet behoort, tot de re
dactionele inhoud van krant of tijd
schrift. Dat is dus een duidelijke be
perking van het algemene begrip open- 
baarmaken.

PUBLICITEIT
Politieke partijen kunnen alleen maar 
een redelijke positie in onze samenle
ving innemen, wanneer standpunten ten 
aanzien van velerlei vraagstukken met 
grote regelmaat worden gepubliceerd. 
Zonder publiciteit geen levende poli
tieke partij.
Soms plaatsen partijen ook echte ad
vertenties.
Niet zo vaak. Met name v/el in ver
kiezingstijd. Regelmatig adverteren is 
een dure zaak. In de beperkte tijd van 
een verkiezingscampagne is de plaat
sing van een serie advertenties finan
cieel haalbaar uit de verkiezingspot. 
Jaar in jaar uit met grote regelmaat 
advertenties plaatsen in een aantal bla
den is volstrekt onhaalbaar vanuit het 
huidige normale budget van de partij.

DAGELIJKS REACTIES
In het kader van de lopende landelijke 
ledenwerfcampagne hebben wij nü in 
de afgelopen weken vijfmaal de op de
ze pagina afgedrukte kleine advertentie 
in een tweetal dagbladen geplaatst. Om 
zo te zeggen: een heel sober adver- 
tentiecampagnetje. .
Niettemin ontvangt het partijsecreta- 
riaat er dagelijks reacties op. De ge
plaatste advertenties zijn bepaald be
scheiden van formaat. Desondanks is 
de aantrekkingskracht in verhouding 
groot, gezien de reacties.

BEANTÏVOORDING
ïn de advertentie worden, zoals u ge
zien hebt, drie mogelijkheden genoemd. 
De meeste reacties beginnen met te 
vragen om nadere inlichtingen en om 
proefnummers van ons weekblad „Ne
derlandse Gedachten”. Het partij-se-

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N

WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W, Ooms, mevr. C, M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3. 's-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
ƒ 7,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f  7.- per jr. Losse verkoop f  0,30.

ADVERTEREN
cretariaat zorgt per omgaande voor be
antwoording van alle reacties.
Dat kost wel heel wat tijd. Maar daar
op zijn inmiddels ook al weer aanmel
dingen als partijlid, als Arjos-lid en als 
abonnee op Nederlandse Gedachten 
gevolgd. En dat is dus de moeite zeker 
waard.

EENS TE MEER
Eens te megr blijkt, dat er een groot 
aantal mensen is, dat contact wil heb
ben met de A.R.P. Dat dit contact nog

A R P
momenteel komen er heel wat 
telefoontjes bij ons binnen, 
aanmeldingen'.
voor het lidmaatschap van de ARP 
*“ Evangelische Volkspartij -  
nog méér telefoontjes om inlichtingen, 
er is -  veel “  belangstelling:
ook ü  kunt de ARP leren kennen.
U kunt ons zien: op de tv;
U kunt ons horen: via de radio; 
en U kunt over ons -lezen in ons 
weekblad Nederlandse Gedachten.
(er zijn trouwens 993 plaats'elijke 
kiesverenigingen in ons land).
ook U kunt meedoen; meedenken; 
meepraten en ineebeslissen. 
elk lid telt mee. 
wat doetU ... U belt evenl

ARP
dr. kuyperstraat 3 
den haag.
telefoon (070) 183960* 
(wanneer U belt, vraagt LT dan even 
naar de heer eldert tennoi-shuixen)

COUPON
□  inlichtingen
□  proefnrs. N.G. 
Q lid worden

naam , 
adres . 
plaats . 
telnr. ,

GRIJPBAAR
Zodra echter wendt de partij zich 
rechtstreeks tot de mensen, via radio en 
televisie en ook via de krant door mid
del van een advertentie, of de mensen 
merken duidelijker, dat die partij een 
grijpbaar iets is. Dat men erop kan 
reageren. Dat er mensen achter zitten, 
die men kan schrijven en opbellen. Dat 
men om inlichtingen kan vragen, dat 
men met bepaalde problemen kan ko
men. dat men verder geholpen wordt. 
De partij gaat leven voor de burger. 
Wij geloven dan ook, dat deze kleine 
advertentiecampagne nuttig is geweest. 
Het is goed deze ervaring te hebben 
opgedaan. Niet alleen voor landelijk 
gebruik, maar bepaald ook voor regio
naal en plaatselijk gebruik. Door ad
verteren in meer landelijke bladen en 
juist ook in de regionale en plaatselijke 
pers kunen nog veel meer mensen be
reikt worden, waaronder er velen zijn, 
die net zo zullen reageren als de be
doelde lezers van de advertenties in de 
beide reeds gebruikte landelijke dag
bladen.
Nu was dit nog' maar een kleine adver

tentie. Boevendien hadden de letters 
wel iets groter kunnen zijn. Niettemin 
waren er de resultaten.

RESULTATEN
Wij noemen nog een andere oorzaak 
waardoor er voor velen nog geen con
tact met de partij tot stand kwam. Men 
kent in vele gevallen plaatselijk gewoon 
het adres niet. Men is nooit benaderd. 
Zelf neemt men slechts zelden het ini
tiatief. En dat kan men dan bovendien 
natuurlijk slechts doen als men een 
adres kent. Daar moeten wij allemaal 
gewoon meer mee adverteren in de aan 
het begin van dit verhaal weergege
ven betekenis.
Dit „adverteren” zal u soms verrassen
de resultaten opleveren. Het zal het 
gesprek op de politiek brengen. En al
leen door met elkaar te praten blijft 
de partij levendig, actueel, van beteke
nis. Juist mede daardoor gaat er voort
durend werfkracht van haar uit.

CONTACT ZOEKEN
In de komende weken zal er ook weer 
volop gelegenheid zijn over de politiek 
in het algemeen, maar ook over onze 
partij in het bijzonder te praten.
Onder onze 680.000 kiezers zijn 90.000 
partijleden. Er is dus stellig nog ruime 
gelegenheid — ook al wordt niet ieder
een lid — contacten te zoeken. Om le
den te werven, om abonnees voor Ne
derlandse Gedachten aan te brengen, 
om de mensen inlichtingen en infor- 
matiematerieel te verstrekken, om ve
len te vragen een bijdrage te geven 
om het werk van de partij te steunen. 
Opnieuw vragen wij op deze plaats uw 
medewerking, ook in dit opzicht. Wij 
weten uit ervaring, dat dit niet tever
geefs is.

*  *  * Ernstige
waarschuwing

Bij de begrotingsbehandeling van So
ciale Zaken is een kwaad onder de zon 

uitgepraat. Dit kwaad bestaat uit het 
maken van misbruik van de sociale ver- 
zekeringsuitkeringen. Een probleem, 
waarover ir. Ter Brugge, in Nederland
se Gedachten een aantal malen de bij- 
ozndere aandacht heeft gevraagd.

De Kamer en de minister zijn aan dit 
probleem gelukkig niet voorbijgegaan, 
maar hebben dit op een evenwichtige 
wijze besproken. Vast is komen te staan 
dat de omvang van dit kwaad in elk 
geval gering is. Maar toch anderzijds 
te groot om niet een waarschuwing te 
laten horen — een scherpe waarschu
wing.

Uit een onderzoek in Eindhoven is ge
bleken, dat het verschijnsel minder on
schuldig is dan wij geneigd zijn te den
ken. Van de 150 onderzochte gevallen 
is er in 11 gevallen uitsluiting van ver
dere uitkeringen gevolgd. Van deze elf 
gevallen is er niet minder dan viermaal 
aangifte gedaan bij de politie wegens 
oplichting. In drie van deze gevallen 
worden de bedragen teruggevorderd. In 
de overige vier gevallen heeft men in 
de zaak overigens berust.

In veertig andere gevallen waren er wel 
overtredingen, maar de betreffende per
sonen zijn voor de sociale uitkering niet 
uitgesloten.

De situatie is gelukkig nog niet zo dat 
er een soort sociale recherche moet 
worden ingesteld. Maar wel zal de con
trole niet mogen worden gemist, inte
gendeel.

Immers: goede sociale uitkeringen drei
gen door dit soort van diefstalachtige 
overtredingen in discrediet te worden 
gebracht. Overigens zullen wij er voor 
op moeten passen geen smet te werpen 
op het overgrote deel van hen die van 
deze uitkeringen profiteren.

niet eerder tot stand kwam, heeft aller
lei oorzaken.
Een daarvan is kennelijk het feit, dat 
een politieke partij, i.c. de A.R.P., voor 
velen nog een te abstract begrip is. Men 
weet niet hoe of wat die partij precies 
is. Natuurlijk verschijnt de naam van 
de A.R.P. vele malen in de kranten en 
wordt die naam genoemd voor radio 
en televisie. Toch is dat niet voldoende 
om mensen te bewegen nader contact 
op te nemen met die partij.
In verslagen van parlements-. Staten
en Gemeenteraadsvergaderingen zijn 
vertegenwoordigers van de A.R.P. aan 
het woord. Men leest of hoort over een 
bepaald persoon en dikwijls weet men 
nauwelijks tot welke partij de betrok
kene behoort.

IN MEMORIAM 
B. GELEIJNSE
Geleijnse overleden .
Toen dat bericht verleden week 
bekend werd, was dat in de A.R. 
partij voldoende om te weten op 
wie het bericht betrekking had: 
B. Geleijnse uit Doetincliem.
In de hele partij was hij bekend, 
maar toch wel heel in het bijzon
der in de provincie Gelderland. 
Jarenlang heeft hij als voorzitter 
van het Provinciaal Comité de 
partij in Gelderland geleid. Zijn 
optreden werd daarbij door drie 
dingen gekenmerkt: liefde, ijver 
en discipline.
Als een generaal dirigeerde hij 
zijn troepen. Hij maakte plannen 
en afspraken en eiste ook stipte 
nakoming daarvan. Maar hij ging 
daarbij zelf voorop. Zelfs toen 
zijn leeftijd zich al deed gelden 
en toen ook zijn gezondheid be
gon af te breken, reisde hij zijn 
provincie, die hij dan ook in 'al 
haar eigenaardigheden kende, af. 
Het kwam allemaal voort uit een 
geweldige grote liefde voor de 
partij en haar beginselen.
Dat woord „beginselen” heeft niet 
helemaal een onverdachte klank 
meer. Daar hebben we het dan 
ook nog al eens naar gemaakt. 
Maar dat gold niet voor Geleijnse. 
Zijn liefde voor onze beginselen 
werd zozeer gevoed door een le
vende relatie met het enige blij

vende beginsel, Jezus Christus, 
dat hij nooit bleef hangen aan 
afgeleide vormen en standpunten, 
maar altijd bereid was deze en 
zichzelf te herzien. Een beginsel- 
partij is een goede zaak, als je 
het zó bent.
Bij zijn afscheid als voorzitter 
van het Provinciaal Comité Gel
derland is duidelijk gebleken, 
hoezeer ook omgekeerd de partij 
in Gelderland hem liefhad. Dat 
heeft hem toen echt goed gedaan 
en het ontroerde hem zichtbaar. 
Dat is geen schande. Maar ik ge
loof, dat hij het meest ontroerd 
was, omdat deze waardering en 
aanhankelijkheid hem zo verras
ten. Want daar had hij het nu al
lemaal net n i e t  voor gedaan. Hij 
heeft, zoals de familie m e t  recht 
in het overlijdensbericht geschre
ven heeft, „in zijn leven boven 
alles begeerd de Heer te mogen 
dienen” .
Vanuit die begeerte is hij inspire
rend in onze partij in Gelder
land werkzaam geweest. Met zijn 
vrouw, kinderen en kleinkinde
ren leven wij niet slechts mee in 
hun verdriet, maar wij delen bo
venal met hen in de dankbare 
herinnering aan deze man, die 
vanuit een innige en blijmoedige 
geloofsovertuiging in zijn leven 
zoveel aan zovelen gegeven heeft.

Aantjes.
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So m s  denk ik, dat er niet zo héél veel lezers 
van Nederlandse Gedachten zijn, die even

als de schrijver van dit artikel kunnen zeggen, 
dat zij nog een ouderwetse Deputatenverga- 
dering hebben meegemaakt, waar dr. Kuyper 
een Deputatenrede hield, op dezelfde dag in 
druk verschenen bij J. H. Kok te Kampen. 
En dan een Deputatenvergadering, die ook 
verder voor en na de middagpauze door dr. 
Kuyper met grote slagvaardigheid werd ge
leid.

Het was uiteraard in de grote zaal van Tivoli te 
Utrecht. We arriveerden op het Utrechtse hoofd
station en namen daar de tram. En de conducteur 
zei tegen een passagier, die hij blijkbaar kende; 
„ze zeggen, dat dr. Kuyper in de stad is!” Wij 
konden hem verzekeren, dat zulks inderdaad het 
geval was. De grote zaal van Tivoli was stampvol. 
Het podium was de moeite van het aankijken 
waard, voor en tijdens de vergadering. Want daar 
zaten mannen van betekenis en van naam. Daar 
was Idenburg, waar we allen zoveel eerbied voor 
hadden; daar was Anema, met zijn snor en zijn 
slo.bkousen. Diepenhorst, Pieter Arie wel te verstaan, 
met zijn haren en brosse; daar was Smeenk, de 
man van Patrimonium en Duymaer van Twist, min 
of meer een schildknaap van Kuyper, en vele 
anderen. En Bijltje zorgde er voor, dat de organi
satie gesmeerd liep.
Niet op het podium maar veraf op de zijgalerij zat 
ds. Koffyberg van Muiderberg, die zich bij Kuyper 
stinkende had gemaakt met zijn kritiek het feit, 
dat Kuyper in De Standaard de Duitse invasie in 
België in 1914 niet had willen veroordelen. Die 
kritiek nam Kuyper zeer kwalijk, hij kon worden 
vergeleken met de opruiing van de manschappen, 
door een officier, tegen de generaal zelve.
En, zoals gewoonlijk, zaten helemaal vooraan in de 
zaal, tegen het podium aan, de afgevaardigden van 
Amsterdam, toen onder aanvoering van de jonge 
mr. H. Bijleveld.

’S I^ORGENS de Deputatenrede, De Wortel- in de 
dorre Aarde. Altijd is er weer verdorring, 

maar ook altijd weer bloeit uit de Wortel in Christus 
het leven op. En zo is het nationale Réveil, dat met 
Bilderdijk en Groen is begonnen, zo’n nieuwe bloei 
uit die Wortel, nadat de achttiende eeuw het leven 
had doen verdorren. En nu is de partij zover ge
komen, dat zij zich kan steken in een ruimer ge
waad, in een „manlijker lijfrok”. Daarom werd het 
statuut van de partij herzien en onder meer als 
nieuw orgaan het Centralen Convent in het leven 
geroepen. Maar, „de deputatenvergadering moet het 
middenpunt van onze politieke levensopenbaring 
zijn en blijven, en wat zich hierom en hierbij orga
niseert, kan nooit anders dan onder haar hoogheid 
groeien en bloeien.”

’SjVJIDDAGS bij de behandeling van het Partij- 
statuut kwam een soort Amsterdamse oppo

sitie aan het woord bij monde van mr. Bijleveld. 
Zijn spreken, zijn kritiek op het organisatorische 
beleid van Kuyper leidde er toe, dat Kuyper een 
soort donderrede hield, waarin Bijleveld er van 
langs kreeg. De toorn van de Old Man was hevig 
ontstoken. En hij gooide mr. Bijleveld voor de voe
ten: waar waart u eigenlijk, toen wij tegen de 
hagelstormen optornden van haat en verguizing? 
Ik zal het u zeggen, toen waart u nog niet eens 
geboren. Het is geen wonder, da't u van onze strijd- 
voering en bedoeling niets, maar dan ook niéts, 
hebt begrepen.
Nu, wij genoten eigenlijk wel va; die uitbarsting, 
maar het meest om de gezichten op het podium. 
Want daar zaten zij, die meer dan eens gerebelleerd 
hadden, die de Leiding en de Leider in de partij 
kritisch hadden bekeken, die openlijk hadden doen 
weten, dat de tijd van Kuypers alleenheerschappij 
tot het verleden behoorde. En we begrepen het zo: 
die daverende uitvallen tegen Bijleveld, die deze 
zonder een spier op zijn gezicht te vertrekken, 
schijnbaar volstrekt gelaten aanhoorde, die zijn 
eigenlijk niet voor Bijleveld bedoeld, maar voor de 
mannen, die Kuyper achter de Amsterdamse woord
voerder vermoedde.
Dat was het punt, dat eigenlijk aan de orde was, 
achter de officiële agendapunten. Kuyper werd oud 
en had aan gezag Ingeboet, het monarchale tijdperk

in de partij was afgelopen; het zou een republiek 
moeten worden met een presidium. En met raden 
en commissies. En Kuyper aanvaardde dat verstan
delijk wel, maar emotioneel niet. En tegen de oppo
sitie van de „officieren” stond hij sterk in die zin, 
dat de gewone man zonder aarzeling achter hem 
stond. Met diens hulp en volgzaamheid kon hij de 
„officieren” maken en breken.

O E T  zou een groot misverstand zijn, als iemand 
meende, dat die kolonels-oppositie gedragen, ge

stuwd werd door „de gewone man”. Die gewone 
man hield het tot het laatst toe met Kuyper. Hij 
sprak de taal van hun hart. Tussen hem en het

DOOR H. ALGRA

volk was een bijkans mystieke band. De „officieren” 
waren, ook toen al, in vele gevallen specialisten, 
soms zélfs geleerden, die verder afstonden van het 
volk en de taal van het volk slechts gebrekkig 
verstonden en spraken.
Zolang Kuyper de leiding had, voelden sommigen 
het als een bezwaar, dat hü in de volle zin de leiding 
had en er bijna een eenrichtingsverkeer was van 
hem naar het volk, elke dag door zijn journalistiek, 
en niet in tegengestelde richting, van het volk naar 
hem. Maar dat bezwaar was toch maar betrekkelijk, 
want hij kende het volk en zijn noden, ook zijn 
sociale noden. Men moet zijn deputatenrede Mara- 
natha maar eens lezen, om dat te proeven.
Het probleem van de communicatie, van het onder
ling contact, van het werkelijk overleg, waarbij ook 
de gewone man er het zijné van kon zeggen, werd 
eerst echt actueel, toen Kuyper was weggevallen. 
Colijn genoot wel een groot vertrouwen en werd 
als een leider geëerd, maar hij had zijn beste jaren 
grotendeels buiten de landsgrenzen doorgebracht. 
Van Idenburg gold hetzelfde, al had hij een grote 
plaats in het hart van ons volk orh zijn vroomheid, 
die trilde in zijn korte woord èn in zijn gebed op de 
Deputatenvergadering, aan het slot.

V  UYPER had de noodzaak van meer communicatie 
en meer overleg wel onderkend. Het Centralen 

Convent is een uitvinding van hem. Dat moest het 
overlegorgaan zijn, waar de geregelde ontmoetingen 
plaats vonden.
Het bleek een vruchtbare gedachte, het Convent 
bleek in een behoefte te voorzien. Maar — het 
bleven kaderbijeenkomsten, een kleine Olympus met 
hogere en lagere politieke „góden”.
De gewone man leefde wel mee, maar had weinig 
kans, zijn eigen bijdrage te leveren. Dat hij mee
leefde, was vooral te danken aan de populaire A.R, 
streekbladen en provinciale bladen, waar niet zelden 
in de vorm van samenspraken het politieke leven 
werd besproken, waarbij Kris eenvoudig onderricht 
gaf en Kras zich lang voor de domme hield.
Dat probleem van de „gewone man”, die toch récht 
heeft er het zijne van te zeggen, en zónder wiens 
„inspraak” de partij geleid wordt door een zich 
zelf in feite completerende oligarchie, dat is hét 
probleem van elke politieke partij. En het wordt nog 
meer een probleem, doordat de „brede massa des 
vólks” door de massa-media wordt bewerkt, maar 
niets terugzeggen kan.

y\AAROM is het een dringende eis, dat de A.R.P.
er naar streeft, in de volle zin van het woord 

weer een volkspartij te worden. Een volkspartij, 
dat wil zeggen een partij, waarin niet alleen alle 
lagen van de bevolking zich thuis voelen, maar 
zich ook mondige leden weten. En dus Is alle een
richtingsverkeer niet alleen onvoldoende maar zelfs 
gevaarlijk. Een partij, die honderdduizend leden 
telt en waarin tweeduizend leden op een of andere 
wijze, meestal occasioneel, wel eens iets van zich

* ★  * De Raad van Europa 
en Griekenland

Slechts gering is de directe macht van de Raadge
vende Vergadering van de Raad van Europa. Zij 
kan niet veel meer dan aanbevelingen richten tot 
het Comité van Ministers van de landen die in de 
Raad verenigd zijn.
Toch zijn haar beslissingen van groot belang. Im
mers zij bestaat uit parlementariërs die 18 vrije 
Europese landen vertegenwoordigen. Deze vertol
ken wat er leeft in deze landen, ze zijn de stem 
van democratisch Europa.
Op 30 januari oordeelde de in Straatsburg verza
melde vergadering Jat het Griekse militaire bewind 
op ernstige wijze schendt de eisen die de democratie 
stelt. Zij gaf het kolonels-bewind de raad daaruit de 
consequenties te trekken en de Raad te verlaten. 
Zij beveelt verder het Comité van Ministers aan 
de nodige maatregelen te treffen, indien Grieken
land zich niet terugtrekt uit de Raad.
Deze beslissing werd genomen met 92 stemmen 
vóór, 11 tegen en 20 onthoudingen. Met een over
grote meerderheid werd het dictatoriale Griekse re
giem dus veroordeeld.
Het spreekt welhaast vanzelf dat de leden der Ne
derlandse delegatie unaniem vóór de veroordeling 
stemden. De leden gaven te kennen dat zij de ver
oordeling als het uiterste minimum beschouwden 
en deze eigenlijk graag in krassere termen had wil
len zien vervat.
Sommigen trekken nooit lering uit de les der ge
schiedenis. Zij die niet vóór stemden kwamen met 
argumenten als:
het is thans zo ordelijk in Griekenland, men ziet op 
straat helemaal geen tanks, Athene is een opge
wekte vrolijke stad, er is dus niets aan de hand. 
Precies dezelfde argumenten, die men destijds hoor
de toen eerst Mussolini, daarna Hitler aan de macht 
kwamen. Argumenten van hen die achter de facade 
van orde en regelmaat — in elke gevangenis heer
sen zij — niet zagen de concentratiekainpen, niet 
opmerkten de martelingen, geen oog hadden voor de 
vertrapping van mensenrechten en -vrijheden, 
waarde vol erfgoed onzer democratie en samenle
ving.
Tragisch was ook dat de tegenstemmers soms een 
beroep deden op het lidmaatschap van Griekenland 
van de Navo. Daarom zou het regiem moeten worden 
ontzien, anders zou de afweer tegen het communis
me worden verzwakt.
Alsof niet juist dit regiem voor het communisme 
een rijpe voedingsbodem schept en als het ware 
het communisme uitnodigt als bevrijder der ver
drukten op te treden.
Door de uitspraak W e e t  het Griekse volk dat het 
overgrote deel van democratisch Europa zich be
kommert om zijn lot, aan zijn zijde staat, zijn be- 
vrijding nastreeft en druk uitoefent op de regerin
gen maatregelen te treffen.
Aan de nationale parlementen thans de taak op hun 
beurt hun regeringen aan te sporen uitvoering te 
geven aan de aanbeveling van Straatsburg.

laten horen, is een log en traag lichaam.
De moeilijkheid bij aüe pogingen, om dit vraagstuk 
dichter bij de oplossing te brengen is bovendien, 
dat een óvergeorganiseerde partij zichzelf dood 
organiseert.
In elk geval meen ik, dat wij al het mogelijke moe
ten doen om de plaatselijke kiesverenigingen, en 
vooral de wijk- en buurtkiesverenlgingen niet te 
laten verkommeren. Daar moet het leven blijven, 
daar moet de gewone man zich thuis voelen, daar 
moet er naar hem worden geluisterd. Een Kamerlid 
heeft meer aan een discussieavond in de kleine kring 
van een kiesvereniging, waar twintig gewone men
sen meepraten, dan aan een massameeting met 
een spreker en een applaus. *)
En verder is het nodig, dat er gesprekken zijn met 
schippers, met landarbeiders, met kruideniers, met 
onderwijzers, met huisvrouwen, met ambachtslieden, 
met studenten en met vele andere groepen. En dat 
er een nauw contact is met de christelijke organi
saties op maatschappelijk en cultureel gebied.
Het zijn maar voorbeelden. Maar er is ALLES aan. 
gelegen, dat juist in déze tijd „de gewone” man 
wordt gehoord en daarbij voor vol wordt aangezien.

IAAT is de enige manier, om een volkspartij te 
worden en te blijven, en niet een partij, waarin 

een soort elite haar deskundigheid en haar specia
lisme ten beste geeft in een taal, die het volk nooit 
zal verstaan.

En waarin de gewone man geneigd wordt om te 
zeggen „ik geloof het wel”, en zijn zoon straks: 
„ik geloof er geen barst meer van.”
* ) Een van  on 2e K am erleden  h ee ft  op  zaterdagm orgen  z ijn  
spreekuur in  „z i jn ”  p rov in cie , en er kom en  er som s m eer, 
dan h ij in tw ee  u u r rustig te w o o rd  kan staan.

Reserveer nu reeds een exemplaar bij 
uw boekhandelaar van

AFRIKA BIDT
door F. Pawelzik.

Een on troeren d e  b u n d e l n egergebed en , v er
lu ch t m et p rach tige  fo to ’s. 

N ederlandse b ew erk in g  va n  ds. Y p e  S chaaf.
Voor de belijdenistjjd een 

exclusief geschenk.
Prijs ƒ 9,50

BOEKENCENTRUM N.V. 
’S-GRAVENHAGE
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DOOR
TWEEDE KAMER 
AANVAARD 
IN DE WEEK VAN 
20-25 JANUARI
1j De begroting van de A.R. minis
ter van Sociale Zaken is aangeno- 
menj
Zonder kleerscheuren, met goed
keuring van het voorgenomen be
leid. (Zie Kamerverslag in N.G. van 
1 febr. j.l.).
2. Een begin is gemaakt met de 
landbouwbegroting.
3. De begroting van Verkeer en 
Waterstaat is in de openbare com

missievergadering besproken.
Het eindoordeel moet nog komen. 
Een motie van de P.v.d.A., om de 
verzwaring der posttarieven op te 
schorten, is verworpen. (K.V.P., 
C.H.U., A.R,, V.V.D. en D’66 tegen). 
A.R., V.V.D. en D’66 tegen).
4. De Tweede Kamer heeft de vol
gende verhoogde bedragen met be
trekking tot de verhoogde uitkerin
gen goedgekeurd.

Algemene Ouderdomswet
per jaar

m.i.v, 1-11-'68 m.i.v. 1-1-’69

gehuwde bejaarden ................................. ƒ 4956,— f  5010,—
ongehuwde- bejaarden .............................  f  3486,— f  3528,—

Algemene Weduwen- en Wezenwet
weduwen met kinderen .............................  f  4956,— . f  5010,—
weduwen zonder kinderen ............    f  3486,— f  3528,—
wezen tot 10 jaar ..................................... ƒ 1104,— f  1116,—
wezen van 10 jaar tot 16 jaar .................. ƒ 1644,— f  1662,-—
wezen van 16 tot 27 jaar .........................  f  2142,— f  2166,—

Waarschijnlijk— mede afhankelijk van een advies van de S.E.R. — gaan 
de uitkeringen A.O.W. en A.W.W. dit voorjaar met drie percent omhoog 
plus een mogelijke verhoging in het najaar ook van drie percent.

Kinderbijslagen
per kwartaal

m.i.v. 1-10-’68 m.i.v. 1-l-’69

voor een eerste kind .............................  ƒ 110,76 f  112,32
voor een tweede en derde kind .............. f 126,36 f  127,92
voor een vierde en vijfde kind .............. f  169,26 ■ f  171,60
voor een zesde en zevende kind .........   ƒ 187,98 f  190,32
voor een achtste

en-elk daarop volgend kind .............. f 208,26 ƒ 210,60

Wet op de arbeidsongeschiktheids- Maximum-dagloon 
verzekering Vervolgens zal ook het maximum

dagloon, waarnaar de uitkeringen 
De vóór 1 november 1968 ingegane en de premies ingevolge de WAO, 
arbeidsongeschiktheidsuitkeringen de Ziektewet en de Werkloosheids- 

zullen in het algemeen met 3,33% wet worden berekend, verhoogd 
worden verhoogd. Aangezien in de worden. Daarbij zal het maximum- 
. arbeidsongeschiktheidsuitkeringen, dagloon dat geldt voor de bereke- 
die zijn ingegaan na 30 april 1968 ning van de uitkeringen krachtens
reeds een deel van de loonstijging de WAO, de Z.W. en de W.W. als-
is verwerkt, zullen deze uitkeringen nog per 1 september 1968 stijgen
niet volledig met 3,33% worden van f  80,30 tot f  83,— en per 1
verhoogd. De verhoging van deze november 1968 tot f  83,60. Ook
nieuwe uitkeringen bedraagt, indien voor de berekening van de uitke-
*ij zijn ingegaan in de maand: ringen ingevolge de Wet Werkloos

heidsvoorziening zal het maximum- 
1968 2,95% 'dagloon ingaande 1 september 1968

juni 1968 2,20°/ worden verhoogd tot ƒ 83,— en per
’ ° 1 november 1968 tot f  83,60. Voor

1.82% . de berekening van de premies inge-
Bugustus 1968 1,09% volge de WAO, de Z.W. en de W.W.

, , zal het maximum-dagloon inqaandeseptember 1968 0,72% . . , j  ,' 1 september 1969 worden verhoogd
oktober 1968 0,36% tot f 83,— .

NOTITIES VAN 

EEN RAADSLID

NIET
ZO  MAAR 
IEMAND 
OP DE LIJST 
ZETTEN

Ik behoef u er niet meer op te wijzen 
wat een grandioze verschrijving in 
de vorige notitie stond nl. „één man
nelijk Statenlid” .
U hebt dat zelf al lang opgemerkt 
natuurlijk.
„Commentaar overbodig” staat er 
nog bij. Ja, zo gaat dat soms. De be
doeling was, dat heeft u begrepen, te 
zeggen dat het aantal vrouwelijke 
raads- en Statenleden in onze partij 
wel aan de heel lage kant is. Met 
de bedoeling dat daar nodig veran
dering in moest komen gaat men 
soms onbewust te ver door in de 
richting die men gaan wil. 
Natuurlijk is het geen wensdroom 
van raadslid om maar één manne
lijk Statenlid te hebben en de rest 
allemaal dames. De rest dat zouden 
voor onze partij betekenen 63 vrou
welijke Statenleden.
Er zijn namelijk in alle provincies 
samen 64 A.R. Statenleden. 10 daar
van zijn tevens lid van het College 
van Gedeputeerde Staten. Het Col
lege van Gedeputeerde Staten, waar
van de commissaris van de Konin
gin voorzitter is vormt het dagelijks 
bestuur van de provincie. Het is in

de provincie, wat het College van 
Burgemeester en Wethouders in de 
gemeente is. Daar had dus de stu
dent in de quiz „Tweekamp” gelijk 
in. Al werd zijn antwoord dan niet 
goedgekeurd. Maar dat ter zijde. 
Friesland heeft het grootste aantal 
A.R. Statenledy, nl. 13 en Limburg 
(in -jombinatie met de C.H.U.) 1. 
Noord-Holland met 6 A.R. Statenle
den is dan de provincie waar het 
enige vrouwelijke A.R. Statenlid 
haar taak vervult. Maar goed, in die 
verhouding 63 — 1 zal dus veran
dering moeten komen. Even goed als 
bij de gemeenteraadsleden waar de 
verhouding ongeveer 1300 mannen 
tegenover 6 vrouwen is.
Daar moeten wij wat aan doen bij de 
kandidaatstelling. Natuurlijk moet 
dat met overleg gebeuren. Soms 
maakt men mee dat bij het vast
stellen van de lijst sommigen met 
alle geweld een vrouw op de lijst 
willen hebben.
Dat lukt dan wel eens, maar dan zo, 
dat op een niet-verkiesbare plaats 
een vrouw kandidaat wordt gesteld. 
Zo moet het natuurlijk niet. Het gaat 
er niet om een vrouw op de lijst te 
hebben. Het gaat om goede raads
leden en goede Statenleden. Aan 
vrouwelijke kandidaten moeten de
zelfde eisen gesteld worden als aan 
mannelijke kandidaten. Terecht, 
want eenmaal gekozen moeten zij 
hetzelfde werk doen. Zo maar een 
vrouw op de lijst zetten is even 
dwaas als zo maar een midden
stander, zo maar een zgn. vakbe- 
wegingskandidaat of zo maar een 
kandidaat van een bepaalde ker
kelijk kleur op de lijst plaatsen. 
Deze dingen gebeuren nog steeds. 
Maar het is fout. Het is niet een zaak 
van „zo maar” , maar een ernstige 
zaak die veel voorbereiding eist. Het 
gaat er om de besten naar de raad 
of Provinciale Staten af te vaardigen. 
Daar moeten wij allereerst op letten. 
In onze tijd, waarin men de vrouw 
in het maatschappelijk leven in al
lerlei functies tegenkomt, waarin zij 
vaak dezelfde opleiding en hetzelf
de onderwijs volgen als de man, 
vindt men ook onder hen geschikte 
kandidaten.
Dat over het hoofd te zien betekent 
een verarming van onze vertegen
woordiging die wij onszelf aandoen.

WIJ KOMEN BIJEEN
A Op zaterdag 15 februari a.s. belegt 
de Statencentrale Hoogeveen een verga
dering in het Herman Bavinckhuis te 
Hoogeveen. Spreker: de heer E. J. Blok
zijl, wethouder van Hoogeveen en lid 
van Prov. Staten van Drente. Verder 
bestuursverkiezing en jaarverslagen. 
Aanvang 13.30 uur.
■A Op donderdag 6 maart a.s. belegt de 
Statencentrale Assen haar jaarvergade
ring in Hotel „Overcingel” , Stationsplein 
10 te Assen.
Aanvang 20.00 uur.
Na de paze spreekt de heer J. Hollen
beek Brouwer te Assen, lid Prov. Staten 
van Drenthe over: „Partijforniatie en 
Kabinetsformatie”.
A Op zaterdag 15 februari a.s. belegt 
het Prov. Comité Groningen een ver
gadering in het Tehuis, Lutkenieuwstr. 
13 te Groningen.
Aanvang 13.30 uur.
Spreker: De heer .1. A. van Bennekom, 
lid van de A.R. Tweede Kamerfractie.
A Op donderdag 20 februari beleggen 
de Statencentrales Hengelo, Almelo en

Enschede een vergadering in hotel. „Ro- 
yal” , Langestraat 16 te Hengelo. 
Spreker: mr. B. VV. Biesheuvel, voorzit
ter van de A.R. Tweede Kamer fractie 
over: Sociaal-economische problemen. 
Gelegenheid tot het stellen van vra
gen. .
A De gezamenlijke kiesverenigingen in 
Amsterdam-Noord beleggen op vrijdag 
21 februari een debatavond in gebouw 
„Caritas” , Buiksloterweg 107, Amster
dam-Noord.
Als debaters zijn uitgenodigd: dr. P. J. 
Boukcma en de heer M. VV. Schakel.
De vergadering is bedoeld voor alle le
den van de A.R.P. in de Kamercentrale 
Amsterdam.

A Op maandag 3 maart belegt de Ka
mercentrale Leiden haar jaarvergade
ring. Deze wordt gehouden in de aula 
van het Chr. Lyceum, Heemskerkstraat 
3 te Gouda.
Aanvang 20.00 uur.
Onderwerp: Het interimrapport van de 
achttien” en de verdere resultaten die 
daarvan verwacht mogen word'in.

Aannemingsbedrijf
Utiiiteitswerken

N.V. Nieuw Vennep
02526-3341
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NIEUÏV BURGERLIJK WETBOEK

INTERESSANT WERK 
MET VEEL
HAKEN EN OGEN

■f^R is een populaire voorstelling 
omtrent de rechtenstudie, die 

zegt dat als je zoon of dochter niet 
al te slim is, er altijd de mogelijk
heid is, hem of haar naar de Uni- 
versiteit te sturen om rechten te 
studeren.
Weliswaar is dat vak vervelend 
omdat je allerlei dingen uit je 
hoofd moet leren, maar je hoeft er 
niet erg intelligent voor te zijn om 
dat stampwerk te doen en, nou ja, 
het staat wel aardig, die meesters
titel. En daarbij komt, dat je met 
zo’n titel alle kanten op kunt: je 
kunt advocaat worden net zo goed 
als handelsman, politicus net zo 
goed als kinderrechter. Kortomr die 
rechtenstudie is niet al te lang, niet 
al te moeilijk, en je kunt er overal 
mee terecht.

Als dus een aantal van die lieden die 
zich Meester in de Rechten noemen, het 
In hun hoofd krijgen, samen aan een 
nieuw Burgerlijk Wetboek te gaan wer
ken, is dat voor die lieden natuurlijk 
wel aardig (wie werkt er niet graag in 
zijn eigen vak aan iets nieuws?) maar 
daar hoef je je als burger niets van aan 
te trekken.
Het bovenstaande geeft wel ongeveer 
weer wat bij veel mensen over het werk 
van de jurist gedacht wordt. Als je er 
dan nog bij voegt dat juristen de naam 
hebben per definitie (krachtens hun op
leiding) conservatief te zijn, alsmede er 
bij bedenkt dat voor velen ,,jurist” ge
lijk staat met „formalist”, dan is het 
beeld wel ongeveer compleet, en is de 
sfeer geschapen om aan te voelen, waar
om bij velen het beeld (tegenwoordig 
heet dat duidelijker: imago) van de ju
rist niet al te best is.
Toch is het zo gek nog niet, om ook de 
andere kant van het werk te laten zien. 
Natuurlijk moet een jurist beschikken 
over een flinke hoeveelheid parate ken
nis, maar wat veel belangrijken is: hij 
moet beschikken over voldoende ge
zond inzicht In maatschappelijke en ju
ridische problemen om bevredigend zijn 
werk te kunnen doen in de doolhof van 
het recht.
En als je dan geconfronteerd wordt met 
het werk van de wetgever, wordt het 
helemaal interessant: Wat bedoelt de 
voorsteller (de regering) met de nieuwe 
formuleringen, welke maatschappelijke 
visie zit er achter, hoe kan de tekst zó 
luiden dat de bedoeling het duidelijkst 
wordt?

MAATSCHAPPELIJKE
VISIE
Toen ons huidige Burgerlijk Wetboek in 
1838 tot stand kwam was de maatschap
pelijke visie van de opstellers er natuur
lijk één van die tijd. Vandaag denken 
wij over grote maatschappelijke proble
men bepaald anders dan toen men die 
teksten opstelde. Daarom is in de loop 
der jaren veel geknutseld aan het B.W. 
en is er een heel uitvoerige jurispruden
tie ontstaan die de ontwikkeling van het 
Vecht bijhield. Veel artikelen van het 
Burgerlijk Wetboek zijn niet meer te le
zen zonder dat men kennis heeft van de 
jurisprudentie, die soms aan het artikel 
een heel andere inhoud heeft gegeven 
dan er oorspronkelijk aan was gegeven. 
Door herhaaldelijk wijzigen in inciden

tele gevallen is het Burgerlijk Wetboek 
een soort lappendeken geworden, of wil 
men een ander beeld: een oud, eerbied
waardig gebouw, waarin de leden van 
de juristenclub zich weliswaar thuisvoe- 
len, maar waarin ze toch nogal eens 
moeite hebben, de weg te vinden. Voor 
een buitenstaander is het helemaal een 
onbegrijpelijk ingewikkelde constructie, 
waarin ze zich maar liever niet wagen 
vanwege het gevaar van verdwalen.

INITIATIEF NA TWEEDE 
WERELDOORLOG

Het was een niet-jurist die na de Twee
de Wereldoorlog het voorstel deed een 
nieuw Burgerlijk Wetboek te ontwer
pen. De heer Zegering Hadders (V.V.D.), 
toen Eerste, nu Tweede Kamerlid, stel
de dat voor. De regering ging al spoedig 
op de suggestie in en benoemde profes
sor Meijers tot de ontwerper. Prof. 
Meijers heeft zich met grote energie op 
dat werk geworpen en kwam al spoedig 
met een aantal hoofdvragen (de z.g. 
vraagpunten) die de regering aan het 
parlement voorlegde, met het verzoek, 
daarover uitspraken te doen. De rege
ring kon dan met die uitspraken op 
hoofdpunten als basis het w.erk doen 
voortzetten. De Kamer heeft zich met 
die vraagpunten indertijd uitvoerig be
ziggehouden en op die punten antwoor
den gegeven.
Op basis van die uitspraken is prof. 
Meijers verder gegaan en heeft als op
zet gekozen een Burgerlijk Wetboek be
staande uit een groter aantal boeken dan 
thans (negen tegenover thans 5). Sommi
ge thans in het Burgerlijk Wetboek ge
regelde onderwerpen zouden daaruit 
verdwijnen (bewijsrecht bijvoorbeeld), 
andere thans in afzonderlijke wetten ge
regelde zaken zouden er in worden op
genomen (zeerecht, auteursrecht, oc
trooirecht, om er enkele te noemen).
Professor Meijers is zeer ver met zijn 
werk gevorderd. Helaas heeft hij de vol
tooiing van zijn werk niet mogen zien.

Hij overleed in 1954 en zijn werk werd 
overgenomen door teams van juristen 
met een wisselende samenstelling. O.a. 
heeft prof. Eggens (aan wie ik veel dank 
verschuldigd ben omdat hij geprobeerd 
heeft mij het burgerlijk recht bij te 
brengen) tot zijn dood aan dit werk mee
gedaan. -

MOEIZAAM WERK
Het zal duidelijk zijn, dat het wei’ken 
aan zo’n omvangrijke zaak een moei
zaam werk is. Het meeste werk op dit 
terrein speelt zich achter de schermen 
af in werkgroepen van juristen binnen 
en buiten het departement van Justitie, 
terwijl natuurlijk ook de Kamers van 
de Staten-Generaal een belangrijke 
taak te vervullen hebben.
Toen ik in 1965 in de Kamer kwam was 
het in de eerste plaats prof. Versteeg 
die zich namens onze fractie intensief 
met dit werk bezighield. Ik heb grote 
bewondering gekregen voor zijn grote 
kennis, uithoudingsvermogen en humor 
(een trek die velen bij hem niet aan
wezig achten, tót ze intensief met hem 
gaan samenwerken). Het was in die tijd 
zo, dat als prof. Versteeg niet aanwezig 
kon zijn in de vergadering van de vaste 
Commissie voor Justitie de bespreking 
over het B.W. geen doorgang vond. Mis
schien overdrijf ik nu: Ik moet in dit 
verband óók vermelden de bewonde
renswaardige prestaties van mr. Van 
Rijckevorssel (K.V.P.), de toenmalige 
voorzitter van de commissie, die een 
grote kennis van het recht paarde aan 
de gave om ons er regelmatig toe te 
brengen, bijeen te komen. Zoals prof. 
Versteeg het uitdrukte: elke week een 
lepel.

STAND VAN ZAKEN
Het eerste boek van het nieuwe B.W. 
omvat het personen- en familierecht. De 
inhoud van dat boek is reeds enkele 
jaren geleden in het Staatsblad versche
nen, maar is nog geen geldend recht (zie 
hieronder).
Bock 2 omvat het recht betreffende de 
rechtspersonen en staat ook reeds in het

DOOR DR. C  BOERTIEN

Staatsblad, zonder echter nog te zijn 
ingevoerd.

Boek 3 (vermogensrecht in het alge
meen) is nog bij de Tweede Kamer in 
behandeling. Deze Kamer heeft reeds 
enige tijd geleden voorlopig verslag uit
gebracht; het wachten is nu op de Me
morie van Antwoord van de regering. 
Boek 4 (Erfrecht) is reeds door de Twee
de Kamer behandeld (prof. Versteeg had 
daarin in 1965 een groot aandeel), en 
is thans aanhangig bij de Eerste Kamer, 
die enige tijd geleden een uiterst kri
tisch voorlopig verslag uitbracht.

Boek 5 (Zakenrecht) vertoont het vol
gende beeld: De Tweede Kamer heeft 
voorlopig verslag uitgebracht, het wach
ten is op de regering met haar Memo
rie van Antwoord.
Boek 6 (Algemeen gedeelte van het ver
bintenissenrecht) : Dit ontwerp ligt al 
geruime tijd bij de Tweede Kamer, die- 
daarover voorlopig verslag moet uit
brengen. Het zal, vrees ik, nog wei eni
ge tijd duren, alvorens wij als Commis
sie Justitie er in slagen over deze be
langrijke en moeilijke materie voorlo
pig verslag uit te brengen.
De overige boeken zijn nog niet in ont
werp gereed.

INVOERING
Ik zei hierboven dat Boek 1 (personen
en familierecht) nog geen geldend recht 
is. Met die paar woorden heb ik een heel 
moeilijke materie aangesneden, name
lijk de problemen rondom invoering van 
nieuw recht en het scheppen van over
gangsrecht.
Je kunt namelijk niet laconiek-weg zeg
gen; Tot vandaag geldt het oude Boek 1 
van het B.W., morgen geldt het nieuwe. 
Wetgeving is geen simpele zaak, en het 
wordt al héél ingewikkeld als het om 
zulke belangrijke wetten gaat als een 
heel wetboek.
Laat ik een eenvoudig voorbeeld noe
men: In het nieuwe B.W., zal een nieu
we rechter zijn intrede doen, de boe- 
delrechter. Die boedelrechter kennen 
we ook in het nieuwe boek 1. Als dat 
boek zou worden ingevoerd zou dus die 
boedelrechter meteen als begrip zijn in
trede doen. Maar hij is er op het mo
ment van invoering nog niet! Het zal 
duidelijk zijn dat men dus op dat ter
rein een stuk overgangsrecht moet 
creëren, waarbij voorlopig in plaats van 
boedelrechter wordt gelezen: kanton
rechter.
Een ander voorbeeld: In het oude B.W. 
kan een grotere kring van familieleden 
een huwelijk stuiten dan in het nieuwe
B.W. Stel nu dat het nieuwe B.W. wordt 
ingevoerd, mag dan die tante (die onder 
het oude B.W. wèl, onder het nieuwe
B.W. niet meer stuiten kan), in het spe
ciale geval dat op de grens van de in
voering ligt, nog wel of niet meer stui
ten?

Dat zjjn problemen van overgangsrecht 
die tot lange en in details gaande discus
sies in de commissie hebben geleid. Mis
schien is er in de naaste toekomst enige 
ruimte in Nederlandse Gedachten om 
over het overgangsrecht met betrekking 
tot Boek 1 nog enkele nadere medede
lingen te doen,
De lezer zal intussen begrepen hebben 
dat er aan het nieuwe B.W. wel enkele 
haken en ogen zitten, die het werk trou
wens niet minder Interessant makenl
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DE LANGE WEG 
NAAR
ZUIVERE LUCHT 
GAAT HONDERDE
MILJOE KOSTEN

23 september 1968 is een 
wetsontwerp ingediend ten

einde regelen te stellen in het be
lang van de luchtverontreiniging”. 
Een ontwerp waarna reikhalzend 
is uitgezien.
Klachten van de burgerij over hin
der en stank; onvrede bij de indus
triëlen over de huidige situatie; on
macht van de gemeentebesturen 
om doeltreffend in te kunnen grij
pen, vormen voldoende brandstof 
voor een geïrriteerde stemming, 
vooral in de gemeenten met indus
trieën, die in ernstige mate de lucht 
verontreinigen.

De Memorie van Toelichting spreekt 
van zorgwekkende 'aspecten, o.m. ten
gevolge van de toenemende omvang der 
chemische industrie en de bevolkings
dichtheid. Anderzijds, vervolgt dezelfde 
Memorie, zijn „de natuurlijke geogra
fische en meteorologische gesteldheid 
van ons land, een vlak land zonder da
len van betekenis (waarin verontreini
gingen zich kunnen ophopen), met een 
vrij krachtige wind en tamèlijk zelden 
voorkomende perioden van windstilte, 
in dit opzicht blijvend gunstige facto
ren”.
Niettemin constateren de minister en 
staatssecretaris van Sociale Zaken en 
Volksgezondheid, dat „het zelfreinigend 
vermogen van de atmosfeer steeds meer

Afvalgasseiï

Vlak land, gunstige factor

te kort gaat schieten naarmate de afval- 
lozing ten gevolge van industrie, huis
brand en verkeer een, van vele om
standigheden afhankelijke, grens, gaat 
overschrijden.

TOENEMENDE
CONCENTRATIE
Het toenemende brandstofverbruik van 
bevolking en industrie, uitlaatgassen 
van het gemotoriseerde verkeer, afval- 
gassen van metallurgische en chemi
sche bedrijven, verzamelplaatsen van 
huishoudelijk en industrieel af val, lo
zing van organische stoffen in open wa
ter, veroorzaken een toenemende con
centratie van luchtverontreiniging 
waardoor concentratiewaarden kunnen 
ontstaan die schadelijk zijn voor de ge
zondheid van mens, dier en plant.
De ondergetekenden zijn zich ernstig 
bewust van deze toenemende bedrei
ging van het levensmilieu uit fysisch, 
chemisch en biologisch oogpunt. Al
hoewel zij zich bij het zoeken naar be
leidsmaatregelen ter bestrijding van de 
genoemde bedreigingen nog voor vele 
van deskundige zijde onbeantwoorde 
vragen zien gesteld, zullen zij niet na
laten al datgene te doen wat binnen 
hun bereik ligt.” CVolksgezondheidsnota 
1966).

Onder verontreinigende stoffen verstaat 
het wetsontwerp: vaste, vloeibare of 
gasvormige stoffen, niet zijnde splijt
stoffen, ertsen of radio-actieve stoffen 
in de zin van de Kernenergiewet (Stbl. 
1963, 82), die in de lucht, op zichzelf dan 
wel tezamen of in verbinding met an
dere stoffen, hetzij nadeel voor de ge
zondheid van de mens of aanmerkelijke 
hinder voor de mens kunnen opleverenj

hetzij schade kunnen toebrengen aan 
dieren, planten of goederen”.
Zowel de industrieën, de ruimteverwar
ming als de auto’s vallen onder de be
palingen van het ontwerp.
Bij aanneming van dit ontwerp krijgt 
de overheid vergaande bevoegdheden 
om te trachten de luchtverontreiniging 
tot een minimum terug te brengen.
In het ontwerp komen we herhaalde
lijk tegen de woorden: „keuring” , „ver
gunning” , ,,bindende aanwijzing”.
Het ontwerp opent de mogelijkheid te 
verbieden om een toestel (motor) of 
brandstof te gebruiken, te vervaardi
gen, in te voeren, ten verkoop in voor
raad te hebben, ten verkoop aan te 
bieden, te verkopen, te leveren of te 
vervoeren.
Daaruit te concluderen dat alles „galg 
en strop” zou zijn, is niet juist, want er 
is een van een gezond inzicht blijk ge
vende bepaling opgenomen, dat bij het 
treffen van voorzieningen de eisen der 
techniek niet te boven mogen gaan, ter
wijl in het algemeen niet verder moet 
worden gegaan dan v/at uit economisch 
oogpunt redelijkerwijs mogelijk is.
Het ontv/erp opent een vee! breder 
perspectief, dan tot nu toe met de al
gemene politieverordening, het wegen
verkeersreglement en de Hinderwet 
mogelijk is. De Hinderwet b.v. is op de 
gemeente gericht terwijl in het ontwerp 
men over de grenzen der gemeente gaat. 
De Hinderwet is in onvoldoende mate 
afgestemd op technisch ingewikkelde 
bedrijven.
Enkele belangrijke wetsbepalingen wil 
ik noemen. De minister kan gebieden 
waar ernstige luchtverontreiniging op
treedt, aanwijzen als saneringsgebied. 
Ook kan hij voor een bepaald gebied 
t.a.v. de concentratie van verontreinig
de stof, een grenswaarde m.b.t. de 
luchtverontreiniging vaststellen op 
leefniveau.

NOODSITUATIE
Ook in noodsituaties is voorzien, door de 
mogelijkheid van overheidswege on
middellijk in te grijpen. Indien door een 
inrichting tengevolge van een ongewoon 
voorval, de lucht zodanig is of dreigt te 
worden verontreinigd, dat aanmerkelijk 
gevaar voor de gezondheid, onduldbare 
hinder of ernstige schade te duchten is, 
dienen onverwijld de daarvoor in aan
merking komende maatregelen te wor
den genomen om aan de toestand een 
einde te maken. Aangifte daarvan moet 
worden gedaan bij de burgemeester die 
de commissaris in de provincie, de in
specteur van de volksgezondheid en het 
districtshoofd van de arbeidsinspectie 
daarvan mededeling doet. De commis
saris heeft het recht, wanneer niet on
middellijke voorzieningen kunnen wor
den getroffen, de betrokkenen te beve
len de inrichting, of het desbetreffende 
deel van de inrichting te sluiten, of het 
toestel buiten werking te stellen.

Hiermee komen we in de sfeer van de 
vergunningen. 'Want vele inrichtingen 
behoeven een vergunning van het col
lege van Gedeputeerde Staten van de 
provincie, waarin de inrichting is gele
gen.
Het onderwerp legt vooral het accent 
op de provincie om de overheidstaken 
uit te voeren.

De gemeente is er bij betrokken, omdat 
de ingediende vergunningsaanvraag ter 
kennis moet worden gebracht van het 
betrokken college van burgemeester en 
wethouders. Dit college kan bij Gede
puteerde Staten bezwaren indienen te
gen de aangevraagd vergunning. Ook 
de categorie belanghebbenden heeft dit 
recht. Wanneer een vergunning niet 
verleend wordt, kan de aanvrager in 
beroep gaan bij de Kroon. Gedeputeer-
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Uitlaatgassen van verkeer.

DOOR J. J. G. BOOT

de Staten kunnen de verleende vergun
ning ook intrekken.
Teneinde het gevaar van „detourne- 
ment de pouvoir” te voorkomen, wordt 
uitdrukkelijk gesteld, dat een vergun
ning slechts in het belang van het voor
komen of beperken van luchtverontrei
niging mag worden geweigerd.
Ook is er sprake van de schadevergoe- 
dingsregeling.

VERGOEDING
T.a.v. de verplichting tot bepaling van 
de uitworp en de concentratie van ver
ontreinigde stof in de omgeving, is de 
mogelijkheiS geopend een vergoeding te 
verlenen in de kosten die redelijkerwijs 
niet geheel ten laste van de vergun
ninghouder behoort te blijven.

Eveneens is een bepaling opgenorhen, 
dat ieder die tengevolge van de lucht
verontreiniging, schade heeft geleden, 
welke redelijkerwijs niet te zijnen laste 
behoort te blijven, een tegemoetkoming 
kan worden toegekend.

Wanneer de komende wet werkelijk 
soulaas wil brengen m.b.t. het oplossen 
van het probleem der luchtverontreini
ging, dan zijn daar hoge uitgaven mee 
gemoeid. Daarom heeft de regering het 
voornemen de uit de wet voortvloeien
de kosten, te betalen uit een jonds 
waarvan de inkomsten via heffingen, 
grotendeels van belanghebbenden, (in
dustrie, ruimteverwarming, verkeer) 
worden verkregen. Als maatstaf van de 
heffing geldt zoveel mogelijk de hoe
veelheid en/of de hoedanigheid van de 
in de lucht gebrachte verontreinigde 
stoffen en zo nodig de wijze waarop zij 
in de lucht wordt gebracht.

ADVIES
Voor een goed functioneren van de uit
voering der wet, is het van veel beteke
nis een adviesorgaan te hebben, waarin 
vertegenwoordigers van belanghebben
den zitting hebben. De reeds bestaande 
raad inzake de luchtverontreiniging zal 
maximum 25 leden tellen.

Het ontwerp zal heel wat discussie uit
lokken (rechtszekerheid vergunninghou
der; de juiste verdeling van de heffings
lasten: het begrip redelijkerwijs etc.). 
Daarom is de inhoud van de a.m.v.b. 
mede bepalend voor een beoordeling.

In dit verband is het plezierig te kun
nen wijzen op artikel 79 van het ont
werp, dat enige procedurevoorschriften 
inhoudt omtrent de totstandkoming van 
bepaalde algemene maatregelen van 
bestuur, waardoor bij deze gedelegeerde 
wetgeving een redelijke inspraak van 
belanghebbenden wordt verzekerd.

Een van de moeilijkheden is ook het

bepalen van de omvang van de lucht
verontreiniging. Daarom heeft de over
heid de bevoegdheid metingen te doen 
ter bepaling van de graad der luchtver
ontreiniging.

Al heeft men de wet aangenomen, dan 
moet men zich voorshands van een 
doelmatige bestrijding van de luchtver
ontreiniging, geen gouden bergen voor
stellen.

Niettemin mogen we de regering erken
telijk zijn voor de indiening van het 
wetsontwerp.
Hoe moeilijk nu nog de materie is voor 
de overheid, wil ik illustreren met een 
vanaf 1961 durend conflict tussen de 
gemeente Hilversum en een klagend 
actiecomité over de luchtverontreining 
van een haardenfabriek en een fabriek 
van smaak- en reukstoffen. De laatste 
vervaardigt heerlijke parfums die het 
reukorgaan van de mens aangenaam 
strelen, doch in Hilversum leidt, door 
een teveel van het goede, tot stank.

Klachten over ernstige hinder van ver
spreiding van foeststof; kwalijke dam
pen en stank van rioolwater met als 
sluitstuk de schadelijkheid voor de ge
zondheid. Dampen ook die het schil
derwerk aantasten en roet die het verf- 
werk deed verkleuren. Omdat afdoen
de maatregelen op korte termijn noch 
door de gemeente noch door de indus
trieën konden worden genomen, spits
ten de tegenstellingen zich toe, zodat de 
eis kwam van het actiecomité de Hin
derwet wethouder maar z’n congé te 
geven! Hoewel de industrie wel zoveel 
mogelijk wilde meewerken, kon zij toch

geen „ijzer met handen breken”. De 
reclamanten konden de ironie van een 
der geïrriteerde directeuren moeilijk 
verwerken: „dat men de fabriek wel 
dankbaar mocht zijn voor het gratis 
portie ijzer dat men binnen krijgt, want 
ijzer heeft de mens nodig.”

HINDERWET

Waarom kan er niet onmiddellijk ver
betering intreden? Omdat de overheid 
praktisch alleen maar met de Hinder
wet kan werken, die zegt, dat er moet 
zijn schade aan eigendommen, aan be
drijven of aan de gezondheid, dan wel 
hinder van ernstige aard. Bovendien 
gaat de Hinderwet er van uit, dat bij 
aanwezigheid van industrie, daarvan 
een zekere hinder zal worden onder
vonden en ook getolereerd zal moeten 
worden. De gemeente moet in haar be
oordeling betrekken;

1. De wisseling van de concentratie 
door de windrichting;
2. de vochtigheidsgraad van de lucht:
3. de chronische inwerking;
4. de leeftijdsopbouw;
5. de psychische en subjectieve facto
ren. (Vooral wat reuk betreft). Wanneer 
een gemeentebestuur beperkte moge
lijkheden heelt, is alleen door overleg 
met de industrieën wat te bereiken.

De gemeente besloot advies te vragen 
aan het T.N.O. en van de inspecteur 
voor de hygiëne van het milieu. Uit 
het onderzoek bleek de moeilijkheid de

geur van de ene en de stank van de 
andere fabriek te meten. Voorgesteld 
werden daartoe „Luikse bollen” te 
plaatsen. Een objectieve maatstaf in
zake stankhinder is moeilijk aan te leg
gen. Voorts werd voorgesteld een sy
steem van vrijwilligers te vormen die 
zouden waarschuwen als luchtveront- 
reiniging zich voor deed en de omvang 
zoveel mogelijk zouden vaststellen.

Uit het onderzoek van de inspectie 
bleek, dat de vervaardigde produkten 
niet gevaarlijk waren en de luchtver-' 
ontreiniging geen bezwaar opleverdei 
voor de volksgezondheid. Wèl w»rd een 
hogere schoorsteen voorgesteld, om 
spreiding en dunning van de stof te be
vorderen. Doch er werd aan toegevoegdt 
aannemende, dat er sprake is van „ern
stige” hinder. Zo mogelijk werd gestel;^ 
moet de collectiviteit richtsnoer zijn. 
(Het ontwerp-wet regelt ook deze aan
gelegenheid). Moeilijk was het percen
tage luchtverontreiniging van elke in
dustrie afzonderlijk in het betrokken 
luchtverontreinigingsgebied vast te stel
len.

Een belangrijke vraag kwam naar vo
ren: wie betaalt de kosten van . een mo
gelijk ingrijpende wijziging? Want, zö 
stelde het rapport: „wil men lakdam- 
pen door katalythische verbranding 
vernietigen, dan moet aangetoond wor
den een ernstige hinder om de relatie! 
hoge investering te motiveren.”

„In de techniek is wat stofafscheiding 
betreft ongelooflijk veel technisch mo
gelijk tegen ongelooflijk veel kosten* 
T.a.v. de geuren werd geconcludeer(Ö 
„De centrale Overheid zal d.m.v. stan
daardpersonen een drempelwaarde voop 
geuren moeten vaststellen. Deze stan
daarddrempel is acceptabel. Indien ééni 
van de burgers van deze geringe con
centratie, hinder ondervindt, zal dezö 
moeten verhuizen.”
„Het is slechts in beperkte mate té 
corrigeren, tenzij rigoureuze industrie- 
verplaatsing of verplaatsing van woon
wijken zou geschieden, hetgeen niet rea
liseerbaar is.” Wanneer we bedenker^ 
dat één stankverwekkende industriö 
met walgelijke dampen, aan een stad  ̂
miljoenen heeft gekost, dan heeft meis 
enig idee om welke bedragen het gaati 
Ik m,eende met dit verhaal er goed aais 
te doen de verschillende moeilijkheden 
te illustreren.

WETENSGHAP EN 
TECHNIEK
Hoe erkentelijk we dus zijn voor dö 
indiening van dit wetsontwerp, het ia 
de wetenschap en het is de techniek, dia 
doelmatige oplossingen aan de hand! 
moeten doen.
De lange weg die we moeten gaan naac 
de luchtzuivering, zal met honderden 
miljoenen moeten worden bedekt. 
Wanneer wy niet het slachtoffer willen 
worden van onze onmacht, dan is ep 
visie en daadkracht nodig om deze weg 
te begaan, waarbij ik niet het minst wijs 
op de noodzaak van planologische maat
regelen in dit verband.
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RUMOER OP HET TERREIN VAN DE 

SOCIALE WETGEVING (SLOT)

IN het laatste artikel over het ru
moer rond de sociale wetten, is 

aan de hand van een paar uitspra
ken van de Kroon betoogd, dat in 
de toepassing van corrigerende 
maatregelen jegens hen, die om 
een of andere reden het recht op 
een wettelijke uitkering kwijtra
ken, grenzen zijn gesteld. Het zou 
zeker de moeite lonen, bijvoorbeeld 
in gevallen van overtreding van de 
bepalingen der ziektewet, veel 
meer voorbeelden te noemen, maar 
wij beperken ons tot enkele.

Ergens is en blijft er vaak de noodzaak 
van verstrekking van middelen om in 
de noodzakelijke kosten van het be
staan te voorzien, ook al is er sprake 
van schuld. Het gezin mag er niet 
onder lijden en het doel van verstrek
kingen, in het bijzonder ook in diè 
gevallen, blijft erop gericht om in de 
termen van de wet te spreken: de per
soon zo mogelijk in staat te stellen 
zelfstandig in zijn bestaan te voorzien. 
De „hechte samenwerking op regionaal 
niveau”, die de heer De Graaf, sociaal 
verzekeringskundige bij het C.N.V. in 
een gesprek, weergegeven in „Trouw” 
,van maandag 20 jan. bepleit ten aan
zien van sociale diensten, arbeidsbu
reaus, raden van arbeid en bedrijfs
verenigingen, zal ongetwijfeld bij hem 
niet alleen bedoeld zijn om slechts 
beter misbruiken te kunnen signaleren, 
maar ook en vooral om doeltreffende 
behandeling van individuele gevallen 
te vergemakkelijken.
Terecht worden in het artikel, dat het 
opschrift „van grof misbruik van so
ciale wetten is hier geen sprake” , 
draagt, van deze autoriteit de woorden 
aangehaald, dat men verder zal moeten 
gaan dan een integratie van de contro
lediensten der onderscheidene sociale 
verzekeringen. Dé diepere oorzaken 
van het niet accepteren of zelfs niet 
van oprecht zoeken van werk, zullen 
duidelijk moeten worden opgespoord 
en slechts op basis van uitkomsten van 
die onderzoekingen zijn effectieve 
maatregelen mogelijk.

POSITIEF DOEL
Het doel kan en mag dus nooit zijn 
een soort berusten in de verstrekkin
gen, noch bij de verstrekker, noch bij 
de ontvanger. Dat zou degradatie van 
de wet zijn, die immers —  het kan niet 
genoeg gezégd worden —  een zeer 
positief doel beoogt: zo mogelijk zelf
standigheid in het bestaan. Dat geldt 
wel zeer bijzonder voor degenen, die 
door welke oorzaak ook van wettelijke 
voorzieningen werden uitgeschakeld of 
die door het niet nakomen van voor
waarden of door andere ernstige te
kortkomingen hun op grond van de
A.B.W. verstrekte bijstand in gevaar 
brengen.
Daarom zijn die gevallen, waarin hulp 
moet worden geboden allereerst om 
verdere neergang te voorkomen, zo 
uitermate tegelijk moeilijk en belang
wekkend.
Een enkele uitspraak van Colleges van 
Gedeputeerde Staten, waarin in bij
zondere situaties de nadruk wordt ge
legd op de noodzakelijkheid om mid
delen te verstrekken ter voorziening 
in de noodzakelijke kosten van het be
staan, moge hier nog volgen. Uitspra
ken, waaruit — voor wie hoort — ook 
duidelijk het doel van die verstrekkin
gen blijkt.

Aan de echtgenote van iemand, die 
een korte gevangenisstraf moest on
dergaan, werd door een college van
B. & W. bijstand geweigerd, omdat zij 
naar de mening van dit college, wetend 
dat haar echtgenoot gedurende een van 
te voren bekende periode zou moeten 
„zitten” , gelden had dienen te reserve
ren, teneinde met haar kinderen in die 
tijd te kunnen leven. (Het geval speelt 
in 1967!). Het college van G.S. van 
Noord-Brabant oordeelde terecht 
(maart 1968), dat B. en W. slechts had
den moeten nagaan of de betrokkene 
op het moment van de aanvrage tot 
bijstand over de noodzakelijke midde
len beschikte, of — zoals het luidde — 
toén voldoende inkomen en /of vermo
gen aanwezig waren. Het college van 
B en W. had alleen dan de aanvraag 
kunnen afwijzen, wanneer de aanvra
gen (hier dus de echtgenote) over vol
doende middelen had beschikt. Dit 
bleek niet het geval te zijn en dus had
den B. en W. bijstand moeten verlenen. 
In een ander geval besliste het college 
van G.S. van dezelfde provincie over 
het niet verlenen van bijstand aan ie
mand, die naar het oordeel van een 
college van B. en W. „zonder geldige 
redenen” weigerde hem aangeboden 
„passende arbeid” te aanvaarden. B. 
en W. gingen nl. zo ver, dat zij de be
trokkene geheel, voor onbepaalde tijd 
van bijstand uitsloten. En dat oordeel
de het college van G.S. onjuist, als in 
strijd met de wet.
Het betrof hier de toepassing van de 
„Rijksgroepsregeling werkloze werk
nemers” : een regeling gebaseerd op 
de A.B.W., die in werking treedt wan
neer de werkloze zo lang zonder werk 
is dat hij geen uitkering volgens de 
Wet Werkloosheidsvoorziening meer 
kan genieten.
Op grond van die regeling had een 
langdurig werkloze, bijstand gevraagd.
B. en W. van de betrokken gemeente 
hadden hem meermalen plaats op een 
hoofdarbeidersobject aangeboden, maar 
de man had nimmer een aanbod wil
len accepteren. Omdat hij aldus diverse 
malen naar het oordeel van B. en W. 
„passende arbeid” had geweigerd, be
schikte dit college absoluut afwijzend 
op een aanvrage tot bijstand.
De zaak kwam bij G.S. terecht. 
Uitdrukkelijk stelde dit college vast dat 
sancties op het zonder geldige redenen 
weigeren passende arbeid te aanvaar
den in art. 18 van de genoemde Kflks- 
groepsregeling zijn geregeld. Eveneens 
dat B. en W. ingevolge dat artikel de 
uitkering kunnen verlagen, met een op 
de ernst van het feit afgestemd bedrag 
en voor een door hen naar omstandig
heden vast te stellen periode en dat, 
indien de ernst van het geval zulks 
rechtvaardigt, de werknemer voor en 
door B. en W. naar omstandigheden 
vast te stellen periode van het recht op 
uitkering kan worden uitgesloten. Maar, 
luidde de conclusie, een van meet af aan 
en voor onbepaalde tijd weigeren van 
bijstand is hier in strijd met de wet.

(Buiten beschouwing bleef de in prin
cipe door het college van G.S. ontken
nend beantwoorde vraag of de aange
boden werkzaamheden wel passend 
waren).

RECHTEN
Men ziet: eerst de uitkering. Hieraan 
kunnen voorwaarden worden verbon
den, zij kan voor een bepaalde periode

worden verstrekt, binnen welke aan 
de voorwa&rden moet zijn voldaan. 
Pas dan kan de verstrekking kritisch 
worden bezien. Van te voren geheel 
uitsluiten wanneer geen middelen aan
wezig zijn is onjuist. En als eventuele 
correctie komt dan eerst nog ver
laging van de bijstand. Dan pas en 
(wij herhalen) indien de ernst van het 
geval zulks rechtvaardigt de uitsluting, 
echter slechts voor een periode, waar
van de duur afhangt van de omstan
digheden. En: zoals we al eerder heb
ben gezien ,het gezin heeft rechten! In 
dat verband is een uitspraak van het 
college van G.S. van Gelderland van 
belang (maart 1966).
Het gaat hier om een bouwvakarbeider, 
die zich ziek meldde. De medische con
trole van de betrokken Bedrijfsvereni
ging, stelde vast dat de betrokkene wel 
kon werken. Daarom werd al spoedig 
geen ziektegeld uitgekeerd. De man 
bleef toch weg van zijn werk, en nr,’-'-' 
zelfs de moeite niet tegen de beslissing 
van het bestuur van de Bedrijfsvereni
ging in beroep te gaan.
Omdat hij van zijn werk wegbleef, 
volgde ontslag. Uitkering op grond van 
de W.W. werd afgewezen Daarop werd 
bijstand aangevraagd. Deze werd ge
weigerd. De zaak kwam bij het college 
van G.S.
In de beslissing van G.S. op het door 
de arbeider ingestelde beroep tegen de 
afwijzing van B. en W. komen nu en
kele treffende uitspraken voor.
Erkend werd, dat de betrokkene zich 
door eigen schuld in de positie had 
gebracht van de omstandigheden, be
doeld in art. 1 van de A.B.W. (geen 
middelen om enz.) en derhalve — ge
let ook op de herhaling — onvoldoende 
besef van verantwoordelijkheid had 
gehad voor de voorziening in het be
staan van hemzelf er. zijn gezin. 
Erkend werd dat hij daarom niet voor 
bijstand in aanmerking kwam. Wie nu 
zou denken, dat het college van G.S. 
het beroep van de man afioijst en B. 
en W. van de betrokken gemeente in 
het gelijk stelt, heeft het mis. Want
G.S. oordeelden verder, dat de aan
vraag om bijstand door de gemeente te 
zeer was beoordeeld los van de om
standigheden van de vrouw van de 
appellant en haar acht minderjarige 
kinderen. Zij (G.S.) wezen erop dat 
art. 1 lid 2 van de A.B.W. zegt dat de 
bijstand dient te worden afgestemd op 
de omstandigheden van persoon en ge
zin. En, omdat de echtgenote in de pe
riode, dat de man niet wilde werken 
(een periode die in dit geval 5 maan
den duurde!) niet beschikte over de 
middelen om in de noodzakelijke kos- 
van haar bestaan en dat van haar gezin 
(dus de kinderen -f de man) te voor
zien, hadden B. en W. bijstand over die 
periode moeten verlenen. Daarom werd 
het besluit dit niet te doen vernietigd. 
Bijstand moest worden verleend.

WAAROM ?
Waar ging het ons nu om in deze arti
kelen?
De „pers” kwam met ernstige berich
ten over fraude ten opzichte van sociale 
wetten. Over de omvang van de mis
bruiken is moeilijk te oordelen. Elk or
gaan dat met de uitvoering is belast, is 
bezorgd en spreekt van de noodzake
lijkheid van betere controle, inzonder
heid ten aanzien van de werkloosheids
wetten en de ziektewet. Tegelijk werd, 
met name door de wethouder van So
ciale Zaken van Eindhoven èrop ge
wezen, dat wanneer op grond van uit
sluiting van op wetten berustenije uit
keringen de betrokkene zonder 
middelen van bestaan komt, de A.B.W, 
toch dikwijls zou moeten „helpen”. 
Maar ook over de misbruiken tegen 
die wet werd geschreven! Het was, om
dat het krediet van de sociale wetten 
door de gesignaleerde misbruiken aan
getast dreigde te worden, met alle er
kenning van de feiten, ons inziens ge
wenst om een en ander over de wer
king van de A.B.W. te schrijven. Juist 
in die gevallen, waarin wellicht opper
vlakkig zou kunnen worden geoordeeld, 
dat het „volkomen verdiend” is, dat bij
stand geweigerd was maar waar toch, 
niet alleen om erger te voorkomen, 
maar in de eerste plaats ook en vooral 
om tegelijk de basis te schéppen voor 
een herplaatsing in het arbeidsproces, 
volkomen in overeenstemming met de 
wet en haar bedoeling, bijstand werd 
verleend.
Wij kunnen niet aan de indruk ontko
men, dat in de bestreden beslissingen

DOOR IR. B.TER BRUGGE

van enkele colleges van B. en W. emo
tionele elementen medewerkten, en dat 
juist in de organen, die in beroep oor
deelden, beter îe betekenis en bedoe
ling der wet is gesteld.
Daarom moet, niet alleen om de talloze 
gevallen, waarin de zegenrijke werking 
van de A.B.W. duidelijk blijkt (men 
denke slechts aan de mogelijkheid goe
de huisvesting en verzorging in moder
ne bejaardentehuizen voor hen, die hun 
leven lang geploeterd hebben en niet 
de middelen hebben dit alles te beta-- 
len, te waarborgen) maar ook om die, 
waarin de wet toepassing gebiedt om 
ernstig verval te voorkomen en herstel 
mogelijk te maken, haar betekenis, haar 
grote waarde steeds worden erkend.
Dan gaat het uit de aard der zaak niet 
om de mevrouw, die een jaar lang on
der valse voorwendsels de sociale dienst 
van Amsterdam had opgelicht, en van 
dat geld „goede sier” had gemaakt. 
(Trouw van 22 jan. 1969 pag. 2). Dan 
zal het ons even treffen (zelfde bericht), 
dat in de tweede helft van 1968 in de 
hoofdstad van de 153 onderzochte ge
vallen er 32 waren, die zo ernstig had
den gefraudeerd, dat er proces-verbaal 
werd opgemaakt .En hoewel de totale 
benadeling wel groter zal zijn geweest 
dan de in het genoemde bericht ver
melde twee ton (het ging Immers om 
een beperkt onderzoek) en dat bedrag 
op zichzelf al heel ernstig is, toch is 
het slechts een betrekkelijk klein ge
deelte van de 70 a 80 miljoen, die de ge
meente Amsterdam uitkeert.

VERANTWOORD
We zeggen dit niet om de misbruiken 
als weinig betekenend af te doen, maar 
wel om duidelijk te maken dat het aller
grootste deel van de verstrekkingen 
volkomen verantwoord wordt gegeven. 
En onder die „foute gevallen” zijn er 
natuurlijk ernstige en minder ernstige, 
bewuste oplichting, zoals hier ten laste 
was gelegd en waarvoor de vrouw zelfs 
maanden in voorarrest zit, en mede 
door zorgelijke omstandigheden ver
oorzaakte uitglij dingen.
De maanden met vrij grote werkloos
heid hebben — alle diensten kunnen dit 
getuigen — veel afwijkingen te zien ge
geven. Over de factoren die hiertoe 
hebben meegewerkt leze men het hier 
geciteerde artikel van de heer De Graaf, 
met name ook wat hij zegt over het 
„onpersoonlijk karakter” van de wetten. 
Het was duidelijk, dat het controle
apparaat onvoldoende capaciteit had. 
Maar ook aan die controle zijn grenzen. 
Wellicht dat de ervaringen, die opge
daan zijn, nu beter verwerkt kunnen 
worden, opdat passende antwoorden ge
geven kunnen worden en doeltreffende 
controle mogelijk wordt gemaakt.

Oorspronkelijk hadden we nog enkele 
uitspraken over vrijgestelde middelen 
en vrijgesteld vermogen willen noemen. 
Uitspraken, die van groot belang zijn, 
juist weer voor het oordeel over acute 
gevallen: mensen, die plotseling zonder 
inkomsten komen en toch nog iets be
zitten (b.v. „grensarbeiders”, maar ook 
andere). Wij bewaren deze toch liever 
tot een keer, waarin de A.B.W. opnieuw 
aandacht vraagt.
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PARTIJ IJS DE ETHER

BELASTINGVERLAGING 
GEEN ZAAK WAARVOOR 
ALLES MOET WIJKEN

Hieronder drukken wij de radio
toespraak af, die drs. B. Goud
zwaard, lid van de A.̂ d. Tweede 
Kamerfractie, donderdag 6 fe
bruari heeft gehouden.

De heer Goudzwaard sprak naar 
aanleiding van de debatten 
over het financiële heleid van het 
kabinet-De Jong en over de re
cente maatregelen tot het afrem
men van de bestedingen, die deze 
week in de Tweede Kamer zijn 
gehouden.

U kunt de tekst van deze toe
spraak aanvragen bij het secre
tariaat van de A.R.P., Dr. Kuy- 
perstraat 3, Den Haag.

Het lijdt geen twijfel dat dit debat ’n 
belangrijke zaak is; bij maatregelen als 
deze zijn ive immers als consument of 
als producent allemaal betrokken. Zelfs 
kan ik zeggen, dat wij er allemaal als 
belastingbetaler bij ‘ betrokken zijn, 
want op de achtergrond van dit hele 
debat spelen de toekomstige belasting
plannen van het kabinet een wat 
schimmige, maar toch onmiskenbare 
rol.

Zoals u misschien zult weten, zien die 
belastingplannen er zo uit, dat bij het 
begin van 1970 of op een later tijdstip 
de belastingtarieven van de In
komsten- en Loonbelasting niet onbe
langrijk omlaag zullen gaan. Tezijnertijd 
zal daarover elke fractie in Je Tweede 
Kamer tot een oordeel moeten komen; 
ook de anti-revolutionaire fractie. En 
zonder op dat oordeel vooruit te lopen, 
wil ik in deze tien minuten toch probe
ren iets te vertellen van de maatstaven 
die naar zijn mening bij het nemen /an 
een beslissing moeten gelden,
In de eerste plaats zou ik willen zeg
gen, dat de beslissing over de omvang 
er het tijdstip van deze belastingverla
ging de uitkomst moet zijn van een af
weging van belangen.
Nu lijkt dat een uitspraak, die neer
komt op het intrappen van een open 
deur; er is immers in de politiek vrij
wel geen enkele beslissing, die zonder 
een afweging van belangen tot stand 
komt. Toch is er een bijzondere reden, 
om juist bij dit onderwerp de noodzaak 
v' u het afwegen van belangen ter spra
ke te brengen. Belastingverlaging; ja of 
nee — is namelijk een probleem, waar
bij de emoties gemakkelijk loskomen; 
een probleem waarbij men zich gemak
kelijk laat leiden door vooropgezette 
meningen. Men kan bijvoorbeeld van 
mening zijn, dat op een bepaalde datum, 
hoe Jan ook, die en die belastingverla
ging tot stand moet komen — bijvoor
beeld omdat men dat tegenover zijn 
eigen kiezers verplicht is.
Dan dreigt het gevaar dat men nauwe
lijks meer let op de vraag of daardoor 
bijvoorbeeld de voortgang van het be
leid niet in gevaar komt, en of zo’n 
enorme bestedingsimpuls, als een belas
tingverlaging tenslotte toch is, voor on;:e 
economie op dat ogenblik wel te verte
ren is.
Aan de andere kant zijn er echter de
genen, die nog zoveel tekorten aan we
gen, woningen en sociale voorzieningen 
in onze samenleving zien — om van de 
armoede buiten onze grenzen nog maar 
niet te spreken — dat zij elk voorstel 
tot belastingverlaging, op welk tijdstip 
dan ook, bij voorbaat van de hand wij
zen. Dan dreigt er een dogmatisme aan 
de andere kant te ontstaan. Want dan 
verliest men te gemakkelijk uit het oog, 
dat door de werking van de voortduren

BESCHEIDEN ADVIES
Het ,,kap-besluit” (wij kappen er nu mee), dat de P.P.R, aan 
de A.R.P. deed toekomen, was voor de A.R. senator prof. 
Albeda geen beletsel deel te nemen aan het overleg in de 
werkgroep ,,Progressief Akkoord” (PAK) van P.v.d.A., P.S.P. 
en P.P.R.

Wat men ook praten mag, het moet geconstateerd:
Dat PAK zit Albeda toch verre van gesmeerd.

’k Wil hem niet lastig vallen met een streng vermaan,
’k Beveel de hooggeleerde heer slechts schuchter aan: 

KAP met dat PAK; volgorde letters omgekeerd.

Van Doren.

de prijsstijgingen het werkelijke inko
men van de belastingbetalers in de laat
ste jaren lang zo hard niet is gestegen 
als men uit de stijging van de lonen en 
inkomens in guldens zou moeten gelo
ven; terwijl de belastingtarieven toch 
enkel maar met die stijgingen in gul
dens rekening houden. In feite is de be
lastingdruk in de laatste jaren in ons 
land dan ook aanmerkelijk snel geste
gen; en het gaat niet aan, ten aanzien- 
van die reële belangen van de belasting
betalers net te doen, alsof onze neus 
bloedt.
Daarom geloof ik dat we voor dogmatis- 
mes naar beide kanten op onze hoede 
moeten zijn: zowel het dogmatisme van 
hen, die belastingverlaging op een be
paald moment met geweld willen for
ceren als van het dogmatisme van de- . 
genen, die onder geen beding een iets 
minder sterke stijging van de belasting
druk in onze samenleving willen toe
staan.
Uit wat ik tot nu toe gezegd heb, zal u 
al gebleken zijn, dat ik een zekere ta
riefsverlaging als tegenwicht voor de 
druk van de ook in dit jaar sterk stij
gende prijzen op zichzelf zeker geen on
billijke zaak acht.
Het verwijt, dat de heer Joekes (V.V.D.) 
de A.R. Tweede Kamerfractie eens heeft 
gemaakt, dat wij een masochistisch ple
zier hebben in belastingverhogingen, 
wijs ik dan ook met nadruk van de hand. 
Maar wel i,‘' het zo, dat wij een belas
tingverlaging niet als een zaak beschou
wen, waarvoor alles hoe dan ook moet 
wijken.
En de V.V.D.-fractie in de Tweede Ka
mer wekt de indruk het inderdaad zo 
er niet anders te zien.
Wij van onze kant willen echter, ter- 
wille van een recht doen aan alle be
langen, aan zo’n belastingverlaging wel 
degelijk bepaalde voorwaarden verbin
den.
Ik wil tot besluit er een drietal noemen.
De eerste vooriaaarde die, lijkt mij, 
gesteld moet worden is, dat de conti
nuïteit, de voortgang van het beleid 
niet fundamenteel mag ivorden ge
schaad. Met een belastingverlaging, die 
leidt tot een afbroPckeling van tal van 
overheid.svooTzieningen en die leidt tot 
een tragere groei van de ontwikke- 
lingshidp. is niemand gediena.
Het streven naar meer doelmatiglieid 
bi' de overheidsuitgaven is uiteraard 
oergezond en zeer noodzakelijk; maar 
het streven naar bezuiniging vindt zijn 
grens in de eis, dat bijvoorbeeld het so
ciale beleid, de ontwikkelingshulp en 
het beleid ten bate van de regionale ont- 
w'ikkeling verdere voortgang moet vin
den.
De tioeede voorwaarde, die aan een 
toekomstige belastingverlaging moet 
worden gesteld, is die, dat ze wordt 
ingepast in een gezond begrotingsbe
leid. Voorkomen moet ivorden, dat door 
deze belastingverlaging de overheid een 
enorme inflatiehaard in de samenle
ving wordt, een inflatiehaard die maakt 
dat de prijsstijging weer opslokt, wat 
eerst door de belastingverlaging aan 
soelaas is gegeven.
De derde en laatste voorwaarde die ge
steld moet worden, heeft te maken met 
de manier van financiering van deze 
belastingverlaging. Wanneer het voor 
die financiering noodzalcelijk zou zijn, 
dat de omzetbelasting, de BTW dus, 
verder wordt verhoogd, dan is in feite 
niet van een echte belastingverlaging 
sprake, maar alleen van een verplaat
sing van de belastingdruk. Deze ver
plaatsing van de belastingdruk is voor 
onze fractie alleen aanvaardbaar —  
zoals ook de heer Biesheuvel in de Ka
mer vanmiddag heeft opgemerkt — ■ 
wanneer uit de schatkist een verlich
ting wordt geboden aan diegenen, die

onder die verplaatsing het-meest te lij
den hebben.

Dan zal m de sector van de sociale ver
zekering aan deze mensen iets moeten 
worden goedgemaakt, wat zij van deze 
belastingverlaging te lijden hebben.
Zoals u weet is bij de invoering van .;1e 
B.T.W. door de A.R. fractie zo’n com
pensatie voor de minst-draagkrachtigen 
bepleit; en het strekt het Kabinet tot 
eer, dat het naar deze „schoten voor de 
boeg” geluisterd heeft.
Wanneer u over deze voorwaarden, die 
ik zojuist genoemd- heb —  de voortgang 
van het beleid, de gezonde financiering, 
en de verplichting voor de minst-draag- 
krachtigen —  nog eens nadenkt, zult u 
het hopelijk met mij eens zijn, dat ze 
allerminst overtrokken zijn. Integen
deel, in een werkelijk rechtvaardig 
overheidsbeleid zijn voorwaarden als 
deze in feite vanzelfsprekend. Ik twij
fel er ook niet aan, dat het kabinet als 
geheel deze voorwaarden uit eigen be
weging in acht zal nemen.

de
volgende 
t.Y.-uitzending 
van de a.r.p. 
kunt u zien 
op
v f̂oensdag 
12  februari 
a.s.
op Nederland I 
een
uitzending^ 
waarvoor wij 
met name 
de aandacht 
vragen van de 
90.000 
partijleden 
en
de 680.000 
a.r. kiezers

HOE MOETEN 
WIJ IN DE 
TOEKOMST 
DE PTT ZIEN?

De  Tweede Kamer heeft op 
de valreep uitvoerig aan

dacht besteed aan de door de 
regering voorgenomen tariefs
verhogingen, voornamelijk op 
het gebied van het tarief voor 
de brieven.

Deze verhogingen zouden per 1 febr. 
ingaan, en vlak voor deze datum 
Icwam met name de P. v. d. A. met 
grote bezwaren,

De eerste partij die indertijd aan die 
tariefsverhogingen aandacht schonk 
w'as de A.R. fractie die bij de alge- 
gemene beschouwingen, bij monde 
van de heer Biesheuvel de aandacht 
van de regering voor deze zaak 
vroeg. De minister-president ant
woordde toen dat aan deze tariefs
verhoging niet was te ontkomen. 
Niemand uit de Kamer vond toen in 
die woorden aanleiding om op de 
zaak terug te komen, aldus de A.R. 
woordvoerder Boertien bij de be
handeling van de interpellatie Oele 
(P. V. d. A.). De rhotie-Oele, om de 
verhoging op te schorten tot nader 
inzicht was verkregen in verschil
lende financiële zaken, kreeg niet de 
steun van de A.R. fractie (het uit
zondering van die van de heer 
Boersma).

Niet dat de A.R. fractie geen zorg 
had over deze tariefsverhoging. Zij 
heeft die w'el, en zij heeft als enige 
partij daarvoor vroegtijdig de aan
dacht van de regering gevraagd.

Wat zij echter belangrijker vindt is, 
dat wij ons als regering en parlement 
eens nader bezinnen op de vraag, 
hoe wij in de toekomst de postdienst 
zien, zodat wij wellicht een ander 
beleid gaan krijgen dan dat van de 
telkens incidentele tariefsverhogin
gen die door verschillende elkaar 
opvolgende kabinetten zijn voorge- 
.steld. Zoals de zaken de laatste jaren 
gaan (theoretisch uitgaan van een 
sluitende begroting van de post
dienst, die echter telkens weer niet 
blijkt te sluiten; dit jaar, volgens de 
heer Boertien, zullen wij moeten re
kenen met een verlies van 40 miljoen 
gulden, in plaats van de door de re
gering begrote 19,5 miljoen), is het 
voor de burger en voor de bij de 
postdienst werkzame ambtenaren een 
onbevredigende situatie.

De regering heeft deze gedachte van 
de A.R. fractie beantwoord met de 
mededeling dat zij blijft streven naar 
een sluitende begroting van de post
dienst. Uit de cijfers blijkt voors
hands echter dit optiinisme niet erg 
duidelijk. De toekomstige discussie 
is naar onze indruk met deze be
handeling nog niet van de baan.
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r i T  O I \ Z E  B O I J % V -  
^ A A J V N E i ^ l E n S W E K E L D  q b

Telecommunicatie Industrie Becker N.V.
Experts op het gebied van scheepselektronica

• Automatische piloten
• Alarmsystemen
• Oproepsystemen

• Scheepsradiotelefoons
• Echoloden
• Radars
• Marifoons
pijnselburgerlaan 1, Zeist. Postbus 75. Tel. 03404 - 13511

Betonfabriek DEN BOER
NIEUW-LEKKERLAND - Zuid-Holland

O P G E R I C H T  18 83

N .V  Staalsteiger „Gelria" - Nijmegen
EOGGEWEG 13 - POSTBUS 126 - TELEFOON 53198

Complete roestvrije  
steigerwerken

Specialiteit : MET VASTE WIGGEN !

Aannemersbedrijf

GiBR. HAKKERS
•  Hanctej m ni;)smateriaien, riet en teen
•  Kietmattenfa briek
•  aoenelmaRertlen
WERKENDAM — TELEFOON 514

DROOG HOUT
Specialiteit; gewaterd iepen, verder beuken, 
essen, linden, kersen, eiken en peren. 
Incomplete Dollen en plaathout. Contant 1 “/o

N.V HARD- EN ZACHTHOUT IMPORT MIJ.
LOENEN tveluwe) - TELEFOON 05765 - 212

FA H. MANSCHOT 
& ZO NEN

Aannemers van
HEIWERKEN
Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien 
met stoom blokken van 2000 
tot 8000 kg.

Houthandel en kistenfabriek
MEILINK N.V.

BORCULO - Hofstraat 10 
Telefoon 05457 - 1561

ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05750-3748

Houtzagerij - Houthandel - Kistenfabriek

D. M EIJER-AANNEM ER
VAN NIEUW BOUW -. VERBOUW- EN 
REP ARATIEW  ERKEN

Handel tn Hout, teerprodukten en andere 
materialen T
SASSENHEiM

Telefoon 7690 
Werkplaats Zullhotstraal 2 • Telefoon 7952

N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN OORD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijswerken - Grondwerken - Asfaitwerken

In de Noordoostpofder en 
Oostelijk Flevoland
bouwden wij reeds vele kerken, scholen en boerderijen

N V.GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

T  HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG EN VIANEN. 
BOUWBEDRIJF TE ZEIST.

FIRIVIA C  VERMEER EN ZO O N  S
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL 

Ronde en ovale tafelranden.
Gebogen regels voor stoelen en fauteuils. Armleggers 
Kappen - Regels - Stijlen, enz. enz.

HET BEELD 
DER VADEREN

HET CONVENT

En nu vandaag het verslag van liët Centralencon- 
vent over het vrouwenkiesrecht, zoals we de vorige 
week hebben beloofd. De vergadering werd gehou
den op een koude januaridag in 1919 in het Gebouw 
voor Kunsten en Wetenschappen. Het gebouw had 
geen centrale verwarming. Er brandde achter in de 
zaal één enorme kachel, en binnen een straal van 
enkele meters was het echt warm rondom die 
kachel. Helemaal op het andere eind was het po
dium en daar waren de kopstukken, Colijn in het 
midden, in hoogheid gezeten.
Zij leden er kou en sommigen kwamen af en toe 
naar de kachel. En daar bij die kachel vormde zich 
allengs een grotere groep, die zich behageiijk voel
de, en uit de verte de debatten gadesloeg en aan
hoorde.
Colijn stelde eerst nadrukkelijk voorop: het Con
vent heeft geen enkele beslissende bevoegdheid. 
Die heeft alleen de Deputatenvergadering, Zelfs een 
motie kan hier niet worden Ingediend of in behan
deling worden genomen. We wisselen alleen 'van 
gedachten. Toen hield Bavinek een professoraal be
toog, waarin hij maar weinig zei over het vrou
wenkiesrecht, maar breed en diepgaand sprak over 
de veranderde positie van de vrouw in de moderne 
maatschappij. En omdat niemand uit de Schrift kan

aantonen, dat er tegen vrouwenkiesrecht enig be
zwaar is, moeten we het maar doen.
Dr. Beumer bracht veel meer de formele kant naar 
voren. Het is nog maar ruim twee jaar geleden, dat 
de partij zich zonder tegenspraak heeft uitgesproken 
tegen het vrouwenkiesrecht. Krachtens beginsel 
wraakt de partij het vrouwenkiesrecht. Dat was 
toch een duidelijke uitspraak!
Bij de discussie zei iemand: ja maar, die herziening 
van 1916 is er doorgedreven. Toen greep de voor
zitter, dr. Colijn, in. Hij had bezwaar tegen die be
wering. Want, zo zei hij, ik heb de stukken nage
gaan. Toen de herziening van 1916- aan de orde 
kwam, hebben alle kiesverenigingen de, gelegenheid 
gehad, amendementen in te dienen of bezwaren te 
opperen. En er is in ai die voorstellen van de kies
verenigingen — en het was een stróóm van brie
ven — nauwelijks door één kiesvereniging een pro 
voor het vrouwenkiesrecht ter kennis van hét C.C. 
gebracht.
Het was een gematigd en rustig debat. Het was, 
alsof de meesten zich er niet erg over konden op
winden. Misschien in de overtuiging, dat het er toch 
binnenkort wel van zou komen.
Twee figuren traden in het debat duidelijk naar 
voren. De Patrimoniumman Smeenk, die zonder 
aarzeling vóór was, en mr. J. A. de Wilde, die kras
ser en met meer principiële argumenten dan Beu
mer, zich verzette.
En toen gingen de broeders naar huis, want gestemd 
werd er niet en moties mochten niet worden inge
diend.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

STAD
Op een congres van katholieke studenten in T il
burg heeft dr. L. W. Nauta, lector filosofie te 
Groningen, o.a. deze uitspraak gedaan:

„De stad van de mens zal een stad van vrede zijn 
of zij zal niet zijn. De stad van de mens zal een 
stad van gerechtigheid zijn of zij zal niet zijn. De 
stad van de mens zal een stad zijn waarin weten
schap en techniek ten nutte ivprden gemaakt voor 
de mens of zij zal niet zijn.”

Omstreeks de 6e eeuw voor het begin van onze 
jaartelling zei Aesopus reeds „De stad is de leer
meester van de mens” . Veel stedelingen is echter 
wellicht dit woord van de Amerikaanse schrijver 
Thoreau uit het hart gegrepen: „Grotestadsleven: 
miljoenen mens die samen eenzaam zijn” . Overi
gens — of u nu in dorp of stad woont — : u weet 
zelf wel wie eenzaam is in uw omgeving .

„Een ieder begrijpt slechts datgene wat hij in zich
zelf terugvindt” .

CHRISTELIJKE KIEZERS
„Analyse van een uitslag” staat boven een artikel 
van R. T. van de Geer in „Democraat”. Hij bespreekt 
de uitslagen van de gemeenteraadsverkiezingen in 
Veendam en Wildervank en merkt o.a. op:
„Een analyse van verliezen door andere partijen ge
leden, leidde tot de conclusie, dat in de nieuwe buur
ten op ruime schaal overgang van stemmen van de 
P.v.d.A. naar D’66 plaats had. Een haast even sterke 
overgang, maar nu gelijk verdeeld over oude en 
nieuwe buurten, had plaats van de P.S.P. naar D’66. 
Overgang van V.V.D.-kiezers had vrijwel niet plaats, 
van Christelijke kiezers in het geheel niet” .

Wij zullen het woord Christelijk zo niet in Neder
landse Gedachten gebruiken.
De schrijver zou vraag 32 en het antwoord daarop 
van de Heidelbergse Catechismus eens moeten lezen.

VERGELIJKING KANDIDATEN
In „Vrij Nederland” heeft M. van Amerongen on
langs zijn licht laten schijnen over de vraag „Gaan 
Pors en Kors de mist in? De machtspositie van 
Nieuw Links”.
Hij heeft het o.a. over het Progressief Akkoord 
(Pak) en betoogt dan:
„De vergelijking met de Groep van Achttien, zoals 
die ten aanzien van dit PAK is gemaakt, is niet 
helemaal rechtvaardig. De Groep van Achttien is 
een college van christelijke regenten, dat vanaf een 
ivoren toren haar schaapjes mededeelt, wat het nu 
weer ter hunner verheffing heeft uitgedacht. Het 
PAK heeft daarentegen nadrukkelijk aangekondigd, 
dat het elk „kernpunt van politiek beleid” aan de 
afdelingen van de pacterende partijen ter discussie 
zal voorleggen, zoals dit volgens de democratische 
grondregelen betaamt” .

Van Amerongen heeft kennelijk niet begrepen, dat 
de Groep van Achttien geen beslissingen kan ne
men.
Of het moet zijn, dat in dit verband op hem het 
woord van toepassing is van een Zwitsers dichter

De voorzitter van D’66 Jan Beekmans (anti-revolu- 
tionairen zouden (nog) zeggen de heer J. Beek
mans) geeft in „Democraat” antwoord op de vraag 
„Hoeveel posten moeten in 1970 bezet worden” 
(verkiezingen voor Raden en Staten):
„Ais we kijken naar de drie grote enquêtes en de 
kleine van Dordrecht en we zouden meedoen in de 
helft van het aantal gemeenten dan kom je zeker 
aan 1500 raadszetels.
Bovendien zijn er in 1970 meer jongeren kiesgerech
tigd, dan geënquêteerd in het afgelopen jaar”.

Op de vraag: Hoe komen we aan de nodige mensen?

„De statuten verbieden cumulatie van functies. Ik 
hoop dat lue voor de gemeenteraadsverkiezingen 
ook mensen aan kunnen trekken die niet aan een 
partij zijn gebonden. We moeten de moed hebben 
wat dit betreft reëel en pragmatisch te zijn. Op de 
lijsten moeten we immers meer namen hebben dan 
het aantal wat vermoedelijk wordt gekozen.” 
Perspectiefvolle toekomst voor anti-revolutionairei» 
met ambities voor het raadslidmaatschap!
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WAT IS ER SINDS 
1 JANUAR11969 IN 
BELASTINGWETGEVING 
GEWIJZIGD?
V ER SC H ILLEN D E briefschrij- 

^ vers verzocliten om een over
zicht van de wijzigingen in de be
lastingwetgeving die reeds door de 
Tweede Kamer zijn behandeld en 
per 1 januari 1969 zijn ingegaan. 
Hieronder volgt dit overzicht.

OMZETBELASTING
M.i.v. 1 januari wordt de omzetbelasting 
niet meer geheven volgen het oude sy
steem maar volgens het stelsel van hef
fing over de toegevoegde waarde. De 
Wet op de omzetbelasting 1968 en een 
aantal uitvoeringsbesluiten en uitvoe
ringsbeschikkingen gelden thans. De 
Wet op de omzetbelasting 1968 bevat 
voorts o.m. wijzigingen van art. 101 van 
de Registratiewet 1917 en van art 7 van 
de Wet op de accijns van alcoholhou
dende stoffen.

INKOMSTENBELASTING
Als inkomstenbelastingtabel voor 1969 
geldt de tabel 1968 zoals deze is gewij
zigd bij de Wet van 20 december 1968, 
Stb. 693. Bij de wet is een verlaging van 
de inkomsten- en loonbelasting tot stand 
gekomen voor met name genieters van 
lagere inkomens. De belastingverlaging 
is kleiner naarmate het inkomen groter 
is; voor inkomens van ƒ27.000 en hoger 
blijft het tarief ongewijzigd.
Het regime voor de aftrek wegens bui
tengewone lasten zoals dat voor 1968 
gold, wordt volgens de Wet van 20 de
cember 1968, Stb. 692, met 2 jaar ver
lengd. Dit betekent dat het niet voor 
aftrek in aanmerking komende deel van 
de uitgaven ter zake van ziekte, invali
diteit en bevalling voor die jaren ge
handhaafd blijft op 5 "/o van het onzui
ver Inkomen verminderd met de per
soonlijke verplichtingen, met een maxi
mum van ƒ 750.
Bij de wet van 20 december 1968, Stb. 
689, is art. 57 van de Wet op de inkom
stenbelasting 1964 gewijzigd.
Krachtens deze wijziging — die terug
werkt tot 1 januari 1967 — worden in
komsten uit dienstbetrekking voor zover 
deze worden genoten in de vorm van 
uitkeringen en verstrekkingen ineens 
wegens overlijden of invaliditeit van een 
werknemer ten gevolge van een ongeval 
belast naar een tarief van 20 */o inplaats 
van een tarief tussen 20 en 40 "/o.

LOONBELASTING
Sinds 1 januari gelden nieuwe loonbe- 
lastingtabellen. Daarin is de tariefsver
laging verwerkt van de Wet van 20 de
cember 1968, Stb. 693 (zie onder inkom
stenbelasting). Op grond van dezelfde 
wet echter zijn de loonbelastingtabel- 
len beter afgestemd op het tarief van de 
inkomstenbelasting. Dit wordt bereikt 
door de grens van de looninkomens 
waarvoor belasting en premie nog recht
streeks uit de gewone tabellen kunnen 
worden afgelezen, te verhogen van 
ƒ26.400 tot ƒ39.360 per jaar.
Dit betekent dat de overgang naar het 
procentuele tarief pas plaats vindt bij 
èen jaarinkomen van ƒ39.360. Daardoor 
zal voor alle hoge looninkomens — ook 
die boven ƒ39.360 per jaar — het ver
schil tussen de verschuldigde inkom
stenbelasting en de ingehouden loonbe
lasting aanzienlijk 'worden verkleind.

Ook de tabel voor bijzondere belonin
gen is aangepast aan de verlaging van 
het tarief doch daaraan zijn tevens en
kele jaarloonklassen toegevoegd: de ta
bel is doorgetrokken tot ƒ39.000. Dit is
o.m. van belang voor de belastinghef
fing op vakantiegeld en overwerkloon

bij degenen die meer dan ƒ 15.000 ver
dienen.
Het beter afstemmen van de loonbelas- 
tingtabellen op de inkomstenbelasting
tabel en de toevoeging van enkele jaar
loonklassen aan de tabel voor bijzondere 
beloningen betekenen een hogere inhou
ding van loonbelasting en een verlaging 
van de op te leggen aanslagen.
De onder het hoofd Inkomstenbelasting 
genoemde uitkeringen wegens overlijden 
of invaliditeit van een werknemer ten 
gevolge van een ongeval, worden voort
aan in de loonbelasting belast naar een 
tarief van 20 “/o.
Evenals voor de inkomstenbelasting is 
ook voor de loonbelasting de regeling 
van de aftrek wegens buitengewone 
lasten die voor 1968 gold met 2 jaar ver
lengd.
Tenslotte zijn op 1 januari 1969 wijzigin
gen gebracht in de Uitvoeringbeschik- 
king loonbelasting 1965, o.m. in de 
Waarderingsvoorschriften voor belonin
gen in natura (aanspraken ingevolge een 
ziektekostenregeling, kost en inwoning 
enz.)

VERMOGENSBELASTING
Bij besluit van 20 december 1968, Stb.

LEZERS SCHRIJVEN ONS...

OORLOGSMISDADEN
In het nummer van N.G. van 25 ja
nuari staat een stuk over Oorlogs
misdaden. De zure toon van dit stuk 
heeft mij onaangenaam getroffen. 
Opvallend is dat voortdurend langs 
het probleem heengepraat wordt. Ik 
citeer: „Tienduizenden Nederlandse 
militairen zijn naar Indonesië gegaan 
en hebben daar hun plicht menen te 
moeten doen”. Wel wel; ze werden 
gestuurd en als je niet wilde was je 
deserteur. „Zij zijn nu ontmaskerd als 
oorlogsmisdadiger”. Valse beschuldi
ging. Er wordt gesteld dat er oorlogs
misdaden gepleegd zijn, niet dat alle 
militairen oorlogsmisdadigers waren. 
Het zou werkelijk de eerste keer zijn 
dat, wanneer er tienduizenden mili
tairen in een strijd ingezet worden, er 
geen oorlogsmisdaden gepleegd zijn. 
Nederlanders zijn een geheel ander 
ras dan de rest van de mensheid?

Over de heer Hueting; „Als deze 
man betrouw'baar is .. waarom komt 
hij er dan na 20 jaar mee op de prop
pen? Waarom heeft hij toen niet zijn 
commandant gewaarschuwd” . Ver- 
dachtmakerij. Gezien de hysterische 
reactie die van sommige kanten los
komt, kan niet verwacht worden dat 
de heer Hueting 20 jaar geleden wel
willend beluisterd zou zijn. Het is 
toch wel duidelijk dat ieder die toen 
kritische opmerkingen maakte zgn. 
het gezag ondermijnde, om maar niet 
te spreken van het „besmeuren van 
de vlag”, wat nu eenmaal een veel 
grotere misdaad is dan het koudma- 
ken van een aantal dessabewoners. 
„Meisjes hebben haar verloofde ver
loren, vrouwen haar echtgenoot”. 
Troost u, in Indonesië was het aan
tal vrouwen en meisjes dat haar ver
loofdes en echtgenoten verloor tien
maal zo groot.
Er bestaat een neiging botweg de 
ogen te sluiten voor de werkelijkheid. 
Er is echter geen enkele oorlog waar
in geen oorlogsmisdaden gepleegd 
worden. In de eerste plaats krijgen 
de sadisten (is uw voetnoot bedoeld 
om te suggereren dat zulke viezerik- 
ken in het Nederlandse leger niet 
voorkomen?), die in overvloed aan
wezig zijn, en, maakt u zich geen il
lusies, in ons allemaal schuilen, vrij
elijk *) gelegenheid zich uit te leven. 
In de tweede plaats zal een soldaat 
die een kleine groep kameraden 
waarin hij verkeert, steeds kleiner 
ziet worden doordat de vijand slacht
offers maakt, alle remmingen laten 
varen bij repressailles. De Neder
landse mens is precies als elke ande
re mens.
Maakt u niet de fout eerst te zeggen 
„Es ist nicht wahr” , en als straks de 
feiten overduidelijk op tafel gelegd 
worden, „Wir haben es nicht ge-

wusst”, want het is alleen maar zo 
dat we het niet hebben willen weten. 
Haarlem H. Visser

Naschrift: De lezers, die kennis ge
nomen hebben van deze brief, zul
len er goed aan doen, het door de in
zender gewraakte artikel nog eens te 
lezen. Ons bezwaar gaat er met name 
tegen dat het Nederlandse leger in 
zijn optreden op één lijn wordt ge
steld met de troepen van Hitler. 
Daarom slaat het slot van deze brief 
nergens op.

*) (Vrijelijk!) De inzender wijzen wij 
op de order van generaal Spoor èn op 
diens strenge maatregelen, om exces
sen zo mogelijk te voorkomen óf an
ders te redresseren.

HOE DENKT 
DE REDAKTIE?
In ons weekblad der A.R. Partij 
wordt altijd vanzelfsprekend en zeer 
tot mijn genoegen veel aandacht be
steed aan kabinetspolitiek en de re
acties er op van Tweede en Eerste 
Kamer. Maar ook worden de lezers 
van het blad vaak in het ongewisse 
gelaten hoe de redactie er over 
denkt, en worden deze zaken zo 
summier behandeld, dat we er geen
haring of kuit in kunnen bespeuren. 
Ik doel hier met name op de aanne
ming door de Tweede Kamer (na 
verzwakking door moties) van de 
Huurbelastingwet, ingediend door 
minister Schut en daarna de ver
werping door de Eerste Kamer, i) 

^Als argument voor de verdediging 
voerde de minister aan een betere 
doorstroming van bewoners, die 
krachtens hun financiële positie er 
niet in thuis hoorden en daardoor 
ook nog in veel gevallen de kans 
blokkeerden van hen, die voor zulk 
een woning wel in aanmerking kwa
men. De minister zei wel, dat hij de 
wet niet in alle opzichten zo elegant 
vond, maar toch om praktische re
denen verdedigde.
Desondanks verwierp de Eerste Ka
mer het wetsvoorstel en kwam er 
een gat in de begroting van 40 tot 
70 miljoen, wat nu moet worden op
gevuld door onder meer de aftrek 
voor investeringen te schrappen. -) 
Ten ongunste van het bedrijfsleven. 
En ian denk ik niet aan onderne
mingen als A.K.U., Philips en der
gelijke want daarover kan ik niet 
oordelen, hoewel ik sterk de indruk 
heb, dat die de macht hebben voor 
zichzelf te zorgen, maar aan hen, die 
dreigen doodgedrukt te worden tus
sen aambeeld en hamer, met name 
middenstanders, kleine boeren en 
ook grotere boeren. Die bij de tegen-

694, zijn wijzigingen aangebracht in de 
art. 5, 6 en 10 van het Uitvoeringsbesluit 
Successiewet 1956 en in artikel 2 van 
het Uitvoeringsbesluit vermogenbelas- 
ting 1964. Deze artikelen bevatten de 
waardebepaling van lijfrenten en andere 
periodieke uitkeringen. Deze wijzigin
gen gaan in voor de vermogensbelasting 
met ingang van het kalenderjaar 1969 en 
voor de Successiewet ingeval het over
lijden of de schenking plaats vindt na 31 
december 1968.

ACCIJNS OP TABAK

Volgens de Wet van 20 december 1968, 
Stb. 690, wordt m.i.v. 1 januari 1969 de 
accijns op sigaretten en kerftabak ver
hoogd. Al gevolg van deze verhoging 
zal — naar verwacht wordt — de prijs 
van een pakje sigaretten van ƒ 1,50 ko
men op ƒ 1,75 en de prijs van een pakje 
pijp- of shagtabak (50 gram) van f 1,20 
op ƒ 1,45. In verband met deze accijns
verhoging bevat Staatsblad 691 nog een 
besluit tot wijziging van het Besluit ac
cijns op tabaksfabrikaten.

O pnam e van ingezon den  stukken  hou dt 
n iet in dat de redactie  instem t m et de 
inhou d  van  de brieven . D e redactie  b e 
h ou d t zich  het rech t voor , ind ien  nod ig, 
ontvangen  b rieven  in te k orten  m et b e 
h ou d  van de hoo fd strek k in g .

woordige ontwikkeling kapitalen no
dig hebben voor investering. En nu 
wil ik weer terugkomen op het 
woord „elegant”. Elegant betekent 
volgens Van Dale bevallig, sierlijk. 
Nu, ik stem toe dat het woord ze
ker zal gelden bij hen, die door een 
huurbelasting zouden zijn getroffen, 
omdat deze groep, net zomin als ik, 
niets menselijks vreemd is. Maar 
omdat van regering en parlement 
verwacht mag worden, dat ze de be
langen van heel het volk zal behar
tigen, komt .iet mij voor dat de 
Tweede Kamer door ingediende mo
ties-’) «in de Eerste Kamer door ver
werping van het wetsvoorstel, zeer 
onelegant heeft gehandeld. ■*)
Laat mij dit met een voorbeeld 
trachten duidelijk te maken. Op ons 
dorp (7.000 ■ inwoners) schat ik het 
aantal woningwetwoningen op 4 a 
500. De huur van deze woningen 
schat ik op ƒ 80,—■ tot ƒ 100,— per 
maand. Ze worden bewoond door 
mensen met lonen van ƒ 600,— tot 
ƒ 700,— per maand. De percentages 
schommelen dus tussen 13 en 
Maar velen ook wonen er, die een 
maandsalaris hebben van ƒ 2.000,— 
en meer en die betalen dus 6 a 7"/o. 
Ik kan bij deze verschillen onmoge
lijk enige elegantie ontdekken, al
leen maar een in het oog lopende 
bevoorrechting ten koste van ’s lands 
financiën en in laatste instantie van- 
de belastingbetalers. ’’)
Ik meen, dat zij die in een ambts-wo- 
ning wonen, die aan redelijke eisen 
voldoet 12"/o aan huur betalen. Kan 
dit percentage nu niet als maatstaf 
dienen voor alle woningen in de 
overheidssector. Dan zullen de 
laagstbetaalden er niet minder van 
worden en de hcger gesalarieerden 
niet onelegant worden behandeld. ”) 
Smilde K. Eleveld
Hartelijk dank voor uw positieve 
kritiek. De redactie wil graag bij 
enkele punten uit de brief een aan
tekening plaatsen. De tekst van de 
brief is daarom door de redactie 
voorzien van enkele noten.
’ ) Voor dit punt willen wij graag 
verwijzen naar het hoofdartikel Wo
ningwet, in N.G. van 23 nov. 1968. 
-) De investeringsaftrek, die gehal
veerd wordt, is gevolg van de toe
nemende versnelling in de conjunc
tuur. (Zie N.G. van 25 jan. j.1. pag.
1 en 8).
■’) De bedoeling van de amende
menten was de wet te verbeteren in 
het algemeen belang. De minister 
heeft zich daarom niet sterk verzet. 
■’ ) Onze hoofdredacteur, de heer 
Algra, heeft tegen gestemd. Zie ook 
N.G. van 4 jan. j.1. pag. 3.
-"’) Wij zijn het daarmee wel eens. 
‘>) Helaas is hiervan gebleken dat 
dit in de praktijk niet mogelijk is.
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LËOPARD
T A N K S
De heer WALBURG (A.R.P.) vroeg aan 
de minister van Defensie:
Kan de minister mededelen of het juist 
Is, dat de Nederlandse legerleiding inte
resse zou hebben voor een „Leopard”- 
tank die 2 miljoen gulden per stuk zou 
kosten?
Indien deze interesse bij de legerleiding 
aanwezig is, impliceert dit dan, dat de 
regering — inzonderheid de minister 
van Defensie — overweegt t.z.t. een aan
tal van deze wapens aan te schaffen? 
Indien de eerste vraag bevestigend en 
de tweede vraag ontkennend beant
woord moet worden, heeft het dan wel 
zin tot uiting te doen komen, dat de le
gerleiding interesse aan de dag legt, zo
als blijkt uit de verklaring van de tech
nisch directeur van het Kraus-Maffei- 
concern, waar de „Leopard”-tank ge
maakt wordt?
Overweegt de minister ook dat in de nu 
bestelde nieuwe tanks een stabilisatie 
wordt gebouwd, die zorgt dat tijdens 
het rijden het kanon toch op het doel 
gericht blijft?

GESCHIL  
SIGARETTEN
HANDEL EN 
-IN D U STR IE
De heren Kieft (A.R.P.), Notenboom 
(K.V.P.)» Portheine (V.V.D.) en Schollen 
<C.H.U.) vroegen aan de minister en de 
staatssecretaris van Economische Zaken:
Is de poging om te bemiddelen inzake 
de moeilijkheden, die gerezen zijn tus
sen de industrie en de handel in siga
retten over de'verdeling van de marges, 
naar aanleiding van de op 1 januari j.1. 
in werking getreden accijns- en prijs
verhoging van sigaretten inmiddels tot 
een goed einde gebracht?
Zo ja, tot welk resultaat heeft de be
middeling geleid?
Zo neen, zijn de bewindslieden bereid 
de Kamer in te lichten, zodra de bemid
deling zal zijn geslaagd?
Hoe is de situatie met betrekking tot de 
marges na 1 januari 1969 voor het geval 
Er nog geen overeenkomst zou zijn be
reikt tussen industrie en handel?
Wordt bij het bovengenoemde vraagstuk 
ook aan de groothandel gedacht?
Is of wordt bij de bemiddeling rekening 
gehouden met de ontwikkeling van de 
respectievelijke kosten van industrie eh 
handel sinds de vorige prijswijziging 
van sigaretten?
Speelt bij de bemiddeling nog een rol 
Se bij de behandeling van het wetsont
werp tot verhoging van deze accijns in 
Se Kamer genoemde suggestie van een 
Eventueel door de industrie te financie
ren fonds, bestemd voor winkeliers in 
grensstreken?

3'oelichting
Bij de behandeling van het wetsontwerp 
1968 op 13 november 1968 is van ver-

DE WEEK ROND
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VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
D IR E C T IE - EN SCH AFTKETEN  
N OOD W ON ING EN  
SCH OLEN  EN 
K ERK EN  
D IR E C T IE - EN 
S C H A F T - 
W A G E N S 
ETC.

HOUTBOUW HAHBO
H A D D IN XVELD

TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELD 2141

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Telef. 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

TIMMERFABRIEK VERMEULEN N.V.
MILL (N.-B.) -  TELEFOON 08859 - 1024«

Fabriek van geprefabriceerde houten gebouwen, 
bouten woningen, directieketen, barakken, gara
ges, vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw: kippenhokken, veldschuren, loodsen, etc.

EXPORT: BELGIE -  DUITSLAND - ETC.

F. V I N K  &  Z O O N  
A a n n e m e r s b e d r ijf

Telefoon 01827 -  2261
KERKBAAN 8 MOORDRECHT

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P. WERRE & Co.

ALLES OP VERFGEBIED
Veenkade 49 - 50 .  DEN HAAG _ Tel. 633923 (3 lijnen)

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244

Gevestigd sinds 1 9 1 9

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV

□ BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 
POSTBUS 52 /  TEL D5400-16461

Nieuwe zaden Oude prijs
Postorders 10 ”/o korting 

Vraag prijscourant;

„FRISIA”
ZAADTEELT - ANDIJK

27 januari: Chris Kronenburg heeft nog nooit zoveel hoofdpijn gehad als deze
maandag. Er waren 25 hechtingen (nee, zegt zijn vrouw zeker een 
dikke 30!) nodig om zijn linkerslaap en oren bij elkaar te houden. 
Heerlijk vak, scheidsrechter bij een voetbalwedstrijd te zijn. Je maakt 
tenminste nog eens wat mee — zeggen de supporters!

28 januari: Kees Verkerk heeft het goed gedaan, al heeft hij helaas de zondag ge
bruikt.
Mej. dr. M. A. M. Klompé stuurde een felicitatietelegram: „U toonde 
zich een formidabele vechtjas. Mijn complimenten” .
Zou de minister zich ook zo opstellen tegenover formidabele vechtjas
sen uit de Tweede Kamer? Wij vrezen met grote vreze,

29 januari: Er is een boekje verschenen bij A. W. Bruna en Zn..Over de plaatjes
van Jan Sluyters, de kinderboekjes verluchter uit onze jonge jaren.
Op zichzelf niets bijzonders. Wel dit; de uitgever Bruna zegt met ophef; 
„Wij zijn zo welwillend deze uitgave mogelijk te maken zonder winst
oogmerk”.
Lach nog niet, het boekje kost. . .  ƒ 15,75.

30 januari: De genius — kwaad of goed — achter D’ 66 is een bijzonder man. Drs.
Gru3ders, vroeger V.V.D.-er, is van mening dat de samenwerking 
tussen pacifisten, radicalen, roden en D’66 zal mislukken door factoren 
van persoonlijke aard.
Het bewijs naar onze mening; drs. Gruyters was bij de vierde-keer-on- 
derhandelen voor het eerst aanwezig. . .  en bij de vijfde keer al breuk.

31 januari: Een bedrijf in in Rotterdam gaat rond 12 januari licht. Het las- en
constructiebedrijf Hugro. Nu eens niet met ontslagen! Het gehele per
soneel gaat naar Portugal: wedstrijd Europacup Benfica-Ajax.
Dat is nog eens een baas voor zijn personeel.
En dan nog niet-discriminerend ook. Rotterdammers zijn toch Feye- 
noordsupporters ?

1 februari: Een A.R. vooruitstrevende jongeren voorman uit Utrecht — Jan Mo- 
bach — kreeg voor de tweede keer het certificaat „Gulden vorm” . 
Dat betekent: voortreffelijke produkten zowel in kwaliteit als vorm
geving.
Goed bloed loochent zich nergens.

schillende zijden gewezen op de verant
woordelijkheid van de regering om te 
bevorderen, dat „billijke” marges wor
den overeengekomen na een ingrijpende 
wijziging van verkoopprijs en accijns 
van sigaretten.
Bij de plenaire behandeling van hoofd
stuk XIII (Economische Zaken) is op 
desbetreffende vragen door de staats
secretaris van Economische Zaken ge
antwoord, dat de organisaties uit de de
tailhandel in deze branche zich tot ham 
hebben gewend met het verzoek te be
middelen tussen de industrie en de han
del.
„In overleg met de minister hebben 
thans 2 hoofdambtenaren van het de
partement zich ermede belast, te trach
ten de bemiddeling tussen industrie en 
handel tot een goed einde te brengen.” 
Dit antwoordde de staatssecretaris op 4 
december 1968. (Plandelingen blz. 927).

Holwerda - Zonen
Dokkum 
05190 - 2292

i/rachten 
05120 - 2157

Lelystad 
03200 400

Alle transporten
BINNEN- EN BUITENLAND

SPE(:iAAL VERHUIZINGEN
Meubeltransporten

N V Rederijen 
Haringhandel
I M P O R T - E X P C B T

N .  P a r ie v iie t  I r .
K A T W IJ li A A N Z E E

Postbus '5 - Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092 - 2283

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  - T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

H. Struik en Zoon N.V.
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  

e n  te n te n
Imp. Grootliandel scheeps- en 
aannemers benodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden. 

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 - 13970

Voor adviezen en inlichtingen omtrent; 
geldleningen en hypotheken 
financiering van auto’s, caravans 
en boten

^  verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor 
overheidspersoneel)

is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Telefoon 01850 - 51807
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500.000
EEN
HELE HAP
DOOR DR. A. VEERMAN

Donderdag 20 februari a.s. is de A.R.P. 
weer in de ether.

Dr. A. Veerman, voorzitter van de A.R.P. 
houdt dan een toespraak. Luister van 
18.20— 18.30 uur naar Hilv. I (402 m.)

De Anti-Revolutionaire Partij negentig jaar — moeten we daar wat aan doen? 
Het lijkt mij volkomen begrijpelijk, wanneer men daar wat sceptisch tegenover 
staat.

Negentig is in de getalienreeks geen getal, waaraan men een herdenking 
pleegt vast te knopen, althans niet voor een organisatie.

En dan nog — wat zal een politieke partij gaan vieren, dat zij zoveel jaar 
bestaat. Dat is geen verdienste. Een partij is geen museumstuk. Een poiitieke 
partij vindt de reden van haar bestaan niet in het verleden, maar in de toekomst.

Daar hebt u het dan ook. De A.R. Partij wii dit kroonjaar in haar bestaan 
gebruiken om dat nog eens volstrekt duidelijk aan u voor te leggen: dat zij zich 
richt op de toekomst. Dat zij daarmee bezig wii zijn en daarvoor werk wil verzetten. 
In de afgelopen maanden is dat al begonnen. Daar is min of meer terloops 
al bekendheid aan gegeven. Het Coilege van Advies is, dat moet men wel 
zeggen, de laatste jaren niet zo vruchtbaar geweest. Er werden wel studies en 
rapporten gepubiiceerd, maar die kwamen uit andere bron. In het najaar van 
1968 is er nieuw leven gekomen. Een nieuwe opzet is gekozen.

Men werkt met niet te grote studiegroepen, die over het algemeen een beperkte 
taak hebben; die elk een niet te groot terrein overzien en daardoor gemakkelijker 
op redelijk korte termijn tot resultaat kunnen komen. Het doel van deze 
werkwijze is tweeërlei. Om te beginnen wil men zich richten op 1971. Zoals 
men weet, is onze partij gewoon — het is zelfs reglementair voorgeschreven —  
bij elke periodieke verkiezing voor de Tweede Kamer der Staten-Generaal een 
nieuw Program van Actie op te stelien. Wij hebben nu dus ons Program van 1967,

Daarmee hebben wij ons tot de kiezers gericht. Daarop hebben 680.000 kiezers 
ons hun stem gegeven. Daaraan zijn wij dus gebonden.

Maar het program 1971 moet straks niet uit de lucht komen vallen. Dat moet 
voorbereid worden. Daar moet de partij ruimschoots over kunnen oordelen.
Daarom houden werkgroepen zich in de eerste plaats bezig met het voorbereiden 
en opstelien van concrete programpunten.

U krijgt hier geen opsomming van de zaken, die aan de orde zijn gesteid. Het 
zijn de belangrijke onderwerpen van deze tijd. En de zaak is niet afgesloten. In 
het voortgaand gesprek komen er nog steeds nieuwe punten bij.
Dat is voor ’71. Er moet een goed doordacht en goed actueel program uit komen.
Op de basis van ons beginselprogram, tot leven gebracht voor deze tijd. 
Daarnaast zullen die werkgroepen ook over '71 heen moeten kijken en het 
program zien in de lijn van de ontwikkeling. Dat is de enige manier, waarop een 
partij negentig jaar kan worden, wanneer zij haar uitgangspunten steeds weer 
weet te actualiseren. Up to date. Up to '71.

De negentigjarige A.R.P. vraagt om werk. En om geid. Ja zeker, wij gebruiken ons 
„jubileum” ook om geld bijeen te brengen. De normale inkomsten zijn 
ternauwernood voldoende om het normale werk te doen. Nieuwe taken vragen 
om nieuwe middelen.

Wij kunnen er in deze tijd niet mee voistaan een prima program te maken. Wij 
kunnen er niet mee volstaan in die zin, dat het program ook uitgevoerd moet 
worden. Er moeten mensen zijn, die dat willen en kunnen. Wie dat program „op 
het lijf geschreven staat”. Maar dat is — hoe beiangrijk ook — het verhaal voor 

^een ander artikel.

Wij kunnen met een program niet volstaan ook in die zin, dat wij zo’n program 
moeten indragen in onze partij en in ons volk. Daarom richten wij onze aandacht 
ook op enkele „organisatorische” zaken: publiciteit, kadervorming, internationale 
contacten. Daar doen wij nu ook wel wat aan. Maar wij zijn steeds meer tot de 
zekerheid gekomen, dat wij die zaken veel grondiger en systematischer moeten 
aanpakken. Het zijn eigenlijk dingen, die vanzelf spreken. Onze tijd geeft tal van 
nieuwe mogelijkheden tot communicatie. Onze tijd vraagt tegelijk, dat wij 
daar dan ook gebruik van maken.

Dat is een kostbare zaak. U weet het; u hebt bericht van ons ontvangen. De partij 
vraagt vijf ton. In één keer (al mag u de betaling wel over een periode uit
strekken). Een half miljoen. Dat is een heie hap. Maar het moet kunnen.

Maar het zal u duidelijk zijn, dat het, om dat bedrag te halen, nodig is dat v e l e n  
geven en dat sommigen v e e l  geven. Wij vragen hel van u, omdat het nodig 
is. Wij gaan dal geld niet beleggen, maar het gebruiken, zoals wij ook ons 
jubiieumfonds (van 1954) gebruikt hebben, opgebruikt hebben.

Wij vragen u: geef gul en geef vlug. Onze partij leeft vanuit een vaste overtuiging. 
Wel, we weten het, een overtuiging kost geld. Dat is niet het enige, maar hel 
komt er zeker bij.

Het werk ligt er. De partij wii daar aan gaan staan. U moet daar achter gaan staan. 
Met uw bijdrage. Gul. Vlug.
Op giro 712.000.

GIRO 712000
FONDS A.R. PARTIJ STICHTING, DEN HAAG
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OUDE EN 
NIEUWE 
CITATEN

WETENSCHAP
In het Limburgs Dagblad troffen wij 
deze uitspraak aan v-̂ n mevr. prof. dr. 
A. Draak:
„We moeten bij alles bedenken dat het 
maar een klein stukje is van wat we 
moeten of kunnen weten. Je kunt de 
wetenschap soms zien als dat beroerde 
geval van de mens die steeds meer en 
meer gaat weten van minder en minder”

Omstreeks 1800 zei Newton „In de we
tenschap geljjken wy op kinderen, die 
van de oever der kennis hier en daar een 
steentje oprapen, terwyi de wjjde oce
anen van „het onbekende” zich voor on
ze ogen uitstrekt”.

AM6TELIJKE AFORISMEN
Onder bovenstaande titel is een boekje 
verschenen van H. È. Phaff.
Een aantal van deze aforismen is bruik
baar voor het politieke bedrijf; enkele 
voorbeelden:

„De verzender van een ciculaire hecht 
daaraan gewoonlijk meer waarde ■ dan 
de ontvanger”.

Ter overweging voor de partijsecretaris.
„Soms doet een ambtenaar er goed aan 
de bestuurder zijn adviezen zo subtiel 
toe te dienen, dat deze kan geloven zelf 
tot zijn inzicht te zijn gekomen."

Ter overweging voor alle A.R. bewinds
lieden en bestuurders.
„Twee soorten voorlichting komen al
tijd te laat: sexuele voorlichting en 
overheidsvoorlichting.

Ter overweging voor de leden van de 
commissie-Biesheuvel (overheidsvoor
lichting).

NUMMER ELF
Blijkens het „Algemeen Dagblad” Is de 
heer A.H.J. Kolnaar gepromoveerd te 
Tilburg op een proefschrift, getiteld 
„Werktijdverkorting en dynamiek”. 
Een van zijn stellingen luidde:

„De leefbaarheid van de huidige wereld 
zal aanmerkelijk kunnen worden ver
hoogd wanneer men ieder agglomeraat 
van maximaal een miljoen inwoners on
middellijk tot een zelfstandige staat ver
heft. Aldus is ook het te verwachten 
vrijetijdsprobleem uit de wereld gehol
pen, daar op die wijze het aantal confe
renties over coördinatie en integratie 
van eikaars politiek evenals het aantal 
internationale voetbalwedstrijden sterk 
zal toenemen” .

Voor een goed begrip: het was stelling
11.
Bovendien: Wie alles ernstig neemt, 
neemt de ernst niet ernstig.

HOLLANDER
Via „Trouw” vernamen wij iets van 
hetgeen de Vlaming Gaston Durnez ge
schreven heeft over de rol die „dennol- 
lahders” in de Vlaamse mop spelen.
Uit onderstaand voorbeeld wórdt dat 
wel duidelijk:

„Er is een internationaal feest waartoe 
ieder het zijne moet bijdragen. Een 
Fransman geeft een fles wijn, een Brit 
een fles whiskey; een Belg en een Ier 
brengen bier mee en de Hollander zijn 
broer” .

(Misschien kan men er nog aan toevoe
gen: . . . .  en Luns).

DE WEEK ROND
3 februari: Joannis Mathis is in 1904 te Amby bij Maastricht overleden. Kinderen 

heeft hy kennelijk niet gehad. Wel neven en nichten en nog verder 
weg. Zo rond de 3.000 die nu de erfenis (4.000 gulden) willen verdelen. 
Verstandige erfgenamen: 17 maart of daaromtrent eten ze gezamen
lijk de erfenis op. In het hotel van één der- erfgenamen. Zo blijft er 
een slokje en een hapje over op de nagedachtenis van oom Joannis 
Mathis.

4 februari: Het C.N.V. schorst de door haar georganiseerde vakantie-vliegtochten 
naar Spanje.
U begrypt het wel: Franco wil de Spanjaarden monddood maken en 
daarom . , . !
Enfin, het zal de stem eens roepende in de woestijn zijn. De geschor
sten gaan toch wel, al is het dan met een andere relsverenlging.

5 februari: Minister Schut is een geestig man en kan dus tegen een stootje.
Opposltie-leden zeggen wel: hy heeft gluton aan zijn broek; blijft 
naaar zitten na verwerping van een belangrijk wetsontwerp!
Deze minister ontving een nieuwsjaarsgroet ondertekend met: „een 
gelukkige huurder” . Deze huurder ontving prompt een kaartje terug: 
„van een minder gelukkige minister”.
Weer een stem voor de A.R.P. straks!

6 februari: Zelf gemaakt: verrukkelijk.
Meng voor vier personen door elkaar: een In kleine stukjes gesneden 
sinaasappel, 4 eetlepels fyngesneden gember, 4 idem amandelen, 4 
lepels geweekte blauwe rozijnen en een eetlepel port of rum (kan zo 
nodig vervangen worden door limonade).
Verdeel het mengsel over vier glazen.
Overigens: bedenk wel dat de ingrediënten niet uit elk land mogen 
komen (geen sinaasappelen uit Zuid-Afrika en zo).

7 februari: De bruidsschat in Mali is wel niet zo hoog — 140 gulden per bruidje —« 
maar de by'komende kosten lopen op tot 700 gulden.
De jonge mannen schrikt dat af. Niet waar: je kunt nu eenmaal niet 
alles tegelijk. Bromfietsen zijn ook aantrekkelijk en veel minder kost
baar als het gaat om accessoires.

8 februari: Franco van Spanje geniet een yzeren gezondheid. Dat heeft hij ge
demonstreerd door een foto te publiceren waarby hij gezeten was op 
een wit raspaard en kaarsrecht in het zadel zittend.
Waarmee hy naar ons gevoel echer heel duidelijk heeft willen maken 
dat hij „hoog te paard” zit.

GRONINGEN
’iiüiiiiiin

Makelaarskantoor J. Fokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen  
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 05983 - 300

DRENTE

BOUWBEDRIJF VAN ESS
uitvoering van alle 
voorkomende bouwwerken

EMMEN . RAPELSTR.AAT 20 • TELEF 2071
.................. ... .

HÉS AMSTERDAM

9öttl«sweg f l  - Jtvutrut t9P • Krugerpleln 29 * Dapperitraac Ié  ► Jaw van Galanitratt éO 
Un Évertsenjtraat 130 • Hugo Grootpleln 20 • Spaarndammcrstraat97 • Bentlnckstraat 2« 
luUtn OranJertrMt 2B • v.d. Heluplein 9 • Weateratnat 138- Spreeuwenpirk 3 - Ribemraat 30 

Tuinstad Osdoro. Tussenmeer 62

G E Z O N D . GEZELLIG EN ’T GOEDKOOPST 
IS net stuken mei de kolen van de

F I R M A  S D O G G E R  H z n .
SCaiMKËL&ADfe 14  ̂ fELËFOON 72‘d5 16 

N̂TRACTE'1 BRECHCüKES en OLIB voor cent? verwarming

R O T T E R D A M

C .  de Mooy & Zoon
lm - en  e x p o r t  b lo e m e n h a n d e l

LOMBARDKADE 21 
TELEFOON 113350Z E E L A N D

V o o r a l  UW d ru k w e rk

Oi'ukkerij De Wiiiiet & UiilMĉ fn
LAMBERTUSSTRAAT 55 

TELEFOON 122054

AANNEMERSBEDRIJF J WALRAVEN 
N ie u w  te  b o u w e n  
w on in g en  te  k o o p

N o o r ó w e s  2.“7 - Telefoon OHSO - 258.9 - SinI Laurens

BOUWMATERIALEN KEUKENS
TEGELS TIELSA 
BEKLED INGSPLATEN VOOR ROSÉ 
BINNEN- EN BUITENWERK PRISMA

A . D E  J A G E R - T O L H O E K  N .V .
SHOWROOMS GOES EN MIDDELBURG

K O L E N  E N  O L I E
VOOK HUISBRAND EN INDUSTRIE

A. VAN WEELDEN'S KOLENHANDEL
straatweg 55 - ROTTERDAM - Telefoon 180240 
Filiaal Dorpsweg 70 - Rotterdam-Zuid - Tel. 276208

NIEUWBOUW ONOEKHOUÜ

GEBR. JOBSE 
aannemersbedrijf

SEKOOSKEKKE (W') - TEL. (01189) 297-343-341

N.V. Vfi’liuis- en Transportbedrijf 
A  SLUYTER & ZONEN

VERZORGT AL UW TRANSPORTEN 
DOOR HET GEHELE LAND

ROTTERDAM, telefoon 010 - 242565 - De Jonghstraat 25

AANNEMINGSBEDRIJF 
,,SCHOUW EN-DUIVELAND" N.V.

Scliuithaven 10 . Zierikzee . Telefoon 01110 - 2478
Het adres voor uitvoering van BETON-, WATER-, WE
GENBOUW- EN CULTUURTECHNISCHE WERKEN

W .  J  SPOORMAKER N  V
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 
Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77550

O f f i c i a l  P E U G E O T - D E A L E R
voor ROTTERDAM - ZUID en de eilanden 
IJSSELMONDE en VOORNE - PUTTEN
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He t  was in 1869, dus een eeuw geleden en 
nog tien jaar vóór de A.R.P. werd op- 

gericht.
Kuyper was dominee in Utrecht en aldaar 
hadden ongeveer 25 studenten, theologen en 
juristen een politieke studieclub opgericht. 
Zij noemden het een Christelijk-Historische 
club. Prof. B. J. L. de Geer van Jutphaas en 
Kuyper zouden om de beurt een lezing hou
den en Kuyper informeerde bij Groen welke 
„studiebronnen” deze hem in het bijzonder 
zou aanraden.
Groen wees hem toen op drie mannen van 
naam: Burke, Stahl en Guizot. Een Engels
man, een Fransman en een Duitser dus, maar 
die door Groen onder één noemer werden 
gebracht: de drie coryfeën van het Anti-Eevo- 
lutionair staatsrecht.

Er  zijn mensen, die nog altijd denken, dat de
A.R.P. een zó typisch Nederlandse zaak is, 

dat haar bestaan en de reden van haar bestaan nau
welijks met succes aan een buitenlander kan wor
den uitgelegd. En er is een tijd geweest; dat op 
onze propagandavergaderingen niet zelden een de
bater van de P.v.d.A. verscheen, die beschikte 
over enkele stencils van zijn partijbureau om de 
christelijke politieke partij, en speciaal de A.R.P. 
te kunnen bestrijden. Een van die stencils bevatte 
een betoog, dat de A.R.P. zich meester maakte 
van hetgeen de taak van de kerk was, ofschoon 
de kerk die taak nu duidelijk als de hare had ge
zien. De kerk moest vanuit het evangelie spre
ken over de politiek en de regering en alle partijen 
moesten daar naar luisteren, maar een politieke 
partij moest zich niet verbeelden, dat zij als par
tij ook al vanuit het evangelie kon spreken.
Dat kón alleen de kerk. Dit clericale standpunt 
werd dan tegenover dat van da A.R.P. gezet. Maar 
er was nog een stencil. Daarop stond, dat het al 
heel vreemd was, dat in alle landen van de oude' 
en de nieuwe wereld, waar de kerstening al eeu
wen geleden had plaats gehad, geen christelijke 
partijen bestonden; de behoefte daaraan blijkbaar 
ook nooit was gevoeld. Het had weinig zin, daar
op te reageren met een verwijzing naar de R.K. par
tijen in België en Romaanse landen en het Zen- 
trum vroeger in Duitsland, want dat had alles te 
maken met het ultramontanisme en met Rome als 
politieke macht. Als het iets kon, moest men bij 
de bestrijding van het bestaansrecht van onze par
tij als christelijke partij zo lang mogelijk volhouden 
dat de christenen in het buitenland dat nooit zo 
hadden gezien.

Daarom is het zo merkwaardig, dat Groen drie 
buitenlanders aan wijst als de gezaghebbende 

beoefenaars van het Anti-Revolutionaire staatsrecht. 
Stahl in Duitsland, tegenstander van het liberalisme 
en van de leer der volkssouvereiniteit. Burke in 
Engeland, die het eerst en met volle overtuigings
kracht er op heeft gewezen, dat de Franse revolutie 
voortkomt uit ongeloof en uit verwerping van het 
Goddelijk gezag. Guizot in Frankrijk, van wie de 
scholieren in Nederland alleen maar leren dat hij 
een conservatief minister is geweest van de Bur
gerkoning, maar van wie zij niet weten, dat hij een 
kerkelijk zeer meelevend en invloedrijk lid was 
van de Gereformeerde kerk in Frankrijk, de kerk 
van de Hugenoten, en dat vooral hij het is geweest, 
meer zelfs dan de meeste theologen, die de opdrin
gende vrijzinnigheid heeft weerstaan. Groen voelde 
zich met Guizot, vooral na 1848, steeds meer ver
want. Sterk waren ook de banden met Otto von 
Gerlach, de principiële tegenstander van Bismark, 
tegen de politiek van de macht, waartegen ook 
Groen zulk een klaar getuigenis gaf.
Het is wel duidelijk, een eeuw geleden was het

voor maniien als Kuyper en Groen al vanzelfspre
kend, dat de A.R. beginselen internationaal een rol 
spelen.

G e d u r e n d e  tientallen jaren is later de inter
nationale belangstelling, vooral als het ging om 

principiële vraagstukken, op een laag pitje geble
ven. Al moet wel worden vermeld, dat tussen de 
beide wereldoorlogen prof. Anema in de Eerste Ka
mer zeer positieve bijdragen heeft geleverd over 
internationale politiek, gezien vanuit christelijk 
standpunt. We behoeven maar te denken aan Abes- 
sinië en aan de Volkenbond.
Maar eer.st na de tweede wereldoorlog is het besef 
veel sterker geworden, dat we als A.R.P. internatio
naal een grote taak hebben. Er zijn een aantal in
ternationale vraagstukken, die er om vragen. Er 
zi.m gemeenschappen, waarin politici uit verschil
lende landen elkaar geregeld ontmoeten en waar

DOOR H. ALGRA
dus christelijke politici het tegenover elkaar de an
deren duidelijk moeten maken, wat zij als christe
lijke politici en als christelijke fracties zien als het 
wezenlijke en het actuele van christelijke politiek. 
En de partijen laten gelukkig niet alles aan de frac
ties over, zoals die optreden in de Raad van Europa 
en in het Europese Parlement of in de Raadgevende 
Interparlementaire Beneluxraad. De partijen zoeken 
zelf contact met zusterpartijen in het buitenland.
En het b'-ijkt van jaar tot jaar, hoe de vraag naar 
gemeenschappelijke politieke oriëntatie in gebon
denheid aan het evangelie toeneemt, niet alleen in 
Scandinavië of in Zwitserland, maar zelfs in Zuid-., 
Amerika, in Engeland en in Canada.

W IJ geloven, dat de A.R.P. hier een grote taak 
heeft, die zij met élan en met overtuiging 

moet aanpakken.
Het kan niet alleen het werk zijn van vrijwilligers. 
De gedachte dat het werk in de partij door vrijwil
ligers gebeurt, die om niet de arbeid verrichten, is 
niet alleen waardevol, maar beslissend. Daar staat 
of daar valt de partij mee. In onze tijd, waarin ie
dereen meent, dat een „betaalde kracht” moet wor
den aangetrokken voor alle mogelijke maatschap
pelijk werk, mits die kracht maar „subsidiabel” is 
moeten we zulke opvattingen niet indragen in de 
politiek. Daar doen we het zelf en betalen het zelf. 
Dat blijft de grote lijn, de vaste lijn.
Maar voor technische, deskundige en specialisti
sche hulp zijn, met name ook voor het buitenlands 
werk, betaalde krachten nodig, die als een secre
tariaat optreden voor dat werk. Er is op dat 
gebied zo véél te doen er komt jaarlijks meer werk

9 gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

A.R. Partij, Dr. Kuyperstraat 3, 's-Gravenhage
Voor de afdeling ledenadministratie zoeken wij voor spoedige indienst
treding:

een administratieve medewerkster
die zelfstandig moet kunnen werken op een kleine afdeling van jonge 
medewerksters.
Vereist wordt: mulo of gelijkwaardige opleiding, kennis van typen, accura
tesse en gevoel voor samenwerking. Leeftijd 18—21 Jaar.
Geboden wordt: Een aantrekkelijke werkkring op een niet te groot kantoor, 
waar in een prettige sfeer wordt gewerkt. Salaris afhankelijk van opleiding, 
leeftijd en ervaring tussen f  421,26— f  876,08 per maand.

Schriftelijke sollicitaties te richten aan bovengenoemd adres. Voor telefo
nische inlichtingen 070-183960.

Van het oorspronkelijke Biafra is niet zoveel meer 
over. Naar schatting een gebied van 150 bij 40 km. 
De twee miljoen inwoners van dat gebied hebben 
dan naar schatting zes miljoen vluchtelingen on
derdak moeten bieden. De toch al in normale tjjden 
aanwezige schaarste aan voedsel moet nu met deze 
vluchtelingen worden gedeeld. Vandaar de nood
kreet om voedsel teneinde uithongering te voor
komen.
Het kabinet De Jong heeft zi'ch niet onbetuigd ge
laten. Iet onderstaand overzicht toont het aan — 
waarbij nog kan worden opgemerkt dat Neder
land, na Amerika, de grootste bijdrage heeft gele
verd tot hulpverlening aan Nigeria en Biafra.
1. Gift aan het Nederlandsche Roode

Kruis voor voedselaankoop ............. ƒ 300 000
2. Gift aan het Nederlandsche Roode

Kruis voor transport .......................  2 000 000
3. Garantie voor niet te verzekeren ri

sico’s van door het Nederlandsche 
Roode Kruis gecharterd vliegtuig en 
kustvaartuig .....................................  p.m,

4. Leningsaanbod aan Regering te Laos 3 600 000 
Looptyd 25 jaar, aflossingsvrije pe
riode 7 jaar, rente 3 pet.

5. Giften aan:
a. Stichting „Mensen in Nood”, te

’s-Hertogenbosch ...........................  500 000
b. Stichting Oecumenische Hulp aan

Kerken en Vluchtelingen ............. 500 000
c. Nederlandsche Roode Kruis, te

’s-Gravenhage ....... ! .....................  500 000
d. Stichting Nederlands Comité

U.N.I.C.E.F. te ’s-Gravenhage ...... 500 000
6. Uitzending door de regering van een

medisch vrijwilligersteam .............  1300 000
7. Schenkingen in de vorm van goede

ren:
a. melkpoeder ................................... 4 000 000
b. tarwebloem ..................................  1 000 000
c. medicamenten ................... .........  p.m.

8. Schenkingen in de vorm van dien
sten:
Vier vluchten naar Parys voor ver
voer van melkpoeder en medicamen
ten t.b.v. ,Terre des Hommes” ....... p.m.
Totaal ........................................... . ƒ 14 200 000

Helaas is het onmogelijk gebleken Nederlandse 
vliegtuigen voor het vervoer van voedsel naar Biafra 
ter beschikking te stellen. De vrees is gerechtvaar
digd dat een dergelijke bemoeienis de voortzetting 
van hulp aan Biafra in gevaar brengt.

aan de winkel. Er zijn grote verschuivingen aan 
de gang in de wereld. Terwijl ook in ons vaderland 
sommigen nog altijd met „kerkelijke” argumenten 
de christelijke politieke partij bestrijden, komt in 
een aantal jonge staten, ook in Indonesië, op drin
gende en zelfs dwingende wijze de vraag naar vo
ren, wat de roeping is van de christen in de poli
tiek.
De A.R..P. moet paraat zijn.

En het zou moeilijk te dragen zyn, als we moesten 
zeggen: we zien de taken wel, we zien de urgentie 
wel, we onderkennen wel iets van het beslissende 
moment, maar we doen niets, want. . .  we hebben 
geen geld.

W a ja n g
e e n  g o u d -e e riijk e  
p lan ten m arg a rin e
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BOUWEN 
AAN DE 
TOEKOMST
Aan zestien leden van de A.R.P. stelden wij de onderstaande drie vragen. De antwoorden kunt 
u lezen op deze beide pagina’s.

1
2
3

HOE REAGEERT U OP DE POGING 
TE KOMEN TOT EEN FONDS?
WAT STELT U ZICH VAN DIT 
FONDS VOOR?
WAT ZIET U, VOOR DE KOMENDE 
JAREN, ALS DE VOORNAAMSTE 
TAAK VOOR DE A.R. PARTIJ?

Me). D. van Holland, derde
jaars studente medicijnen 
te Utrecht.
Politiek denken moet op aile 
niveaus in de partij plaats 
vinden. Maar orri kritisch 
mee te denken is informatie, 
studie en training vereist.
Ook is er een voortdurende 
verjonging van de partij nodig 
(daar ontbreékt het hier en 
daar nog wel eens aan).
Hiervoor moeten jonge men
sen geïnteresseerd en op
geleid worden.
Een fonds om informatie- en 
studiemateriaal te financieren 
is dan dok zinvol. Dit infor
matie- en studiemateriaal 
moet geschikt zijn niet aileen 
voor gebruik binnen de 
partij, maar ook voor gebruik 
door niet-partijleden als een 
soort service-verlening.

De A.R. Partij zal zich zeer 
kritisch op moeten steilen 
t.a.v. bestaande maatschappe
lijke en sociale structuren, 
nationaal en mondiaal. Zij 
zal dynamisch moeten zijn, 
creatief en inventief om mee 
te bouwen aan een vreed
zamer en rechtvaardiger 
wereld.
Zij zal zich moeten bezinnen 
in welke vorm zij als boven
staand het best kan functio
neren. Mijns inziens niet, 
haar identiteit verliezend in 
één grote centrumpartij.

Ds. D. Biesma jr., chr. 
gereformeerd predikant te 
Aalsmeer, lid van het Cen
traal Comité

1. Naar mijn mening drin
gend nodig. Zeker, al ’t werk, 
dat dé A.R.P. zich voorstelt 
te doen, vraagt veej geld.

Maar als wij even denken 
aan wat wij zo gemakkelijk 
uitgeven voor genotmiddeien, 
ontspanning en luxe, dan is 
wat gevraagd wordt in feite 
weinig. Dan doen we 't zon
der meer, als een vanzelf
sprekende christenplicht.

2. De drie doelsteliingen zijn 
zeer urgent. Alleen zou ik 
toch ook vyei aandacht wiiien 
vragen voor de be-arbeiding 
van die piaatseiijke Kiesver
enigingen, die slapen en van 
hen, die nog slechts leden
op papier zijn, m.a.w. één of 
meer betaalde propagan- 
dist(en) zou géén overbodige 
zaak zijn.

3. Met behoud van eigen 
beginsel en in samenwerking 
met andere partijen, die even
eens ’t evangelie aanvaarden 
als grondslag voor de poli
tiek, bouwen aan een maat
schappij van gerechtigheid 
en vrede, zowei nationaai ais 
internationaal.

Dr. W. P. Berghuis, burge
meester van Kampen, voor
zitter A.R. Eerste Kamerfrac
tie.
1. De poging om te komen 
tot de vorming van een fonds 
heeft mijn hartelijke instem
ming.
2. Mijn eigen ervaring heeft 
mij geleerd, dat de partij 
vaak geld nodig heeft, dat 
niet uit de gewone middelen,
d.w.z. de contributies, kan 
worden onttrokken.
In het verleden is daarbij 
meestai geput uit het vroege
re z.g.n. Jubileumfonds. Dit 
is echter uitgeput. Daarom is 
het vormen van een nieuwe 
rugdekking nodig.
3. a. Het zich verder verdie
pen in de consequenties van 
het willen zijn van een Evan- 
geiische VoikspartiJ.
b. Het met kiem en duide
lijkheid naar voren brengen 
van de steliingname van de
A.R.P., zowel naar binnen ais 
naar buiten.
c. Activering van de jonge
ren en kadervorming.

9 gulden 
voor 
QOjaar 
arp

A. de Feijter, landbouwer 
te Cadzand.
Als iemands mening gevraagd 
wordt over: Hoe reageert u 
op een fondsvorming?, dan 
zou je geneigd zijn om te 
zeggen, ja hoor doe maar. 
In dit geval echter weet je, 
dat je positieve reactié ook 
gehonoreerd dient te worden. 
Het antwoord is dus niet 
vrijblijvend, voor mij niet maar 
ook voor u, lezer, niet. Ik 
dacht dat het zelfs zo was, 
dat al zouden we nee zeggèn 
op dit idee, wij toch als lid 
gebonden zijn om onze bij
drage te leveren.
Het idee op zichzelf „een 
fonds", is niet origineel, maar 
het kan wel doelmatig zijn. 
ik verwacht dan ook dat onze 
90-jarige ons presentje ,.on
der couvert” doelmatig zal 
besteden voor al haar leden, 
(mogelijk ook iets voor haar 
eigen make up).
En wat zou ik haar dan bij 
dit presentje toewensen.
Wel het volgende: Ik hoop 
dat het gezicht van onze 
A.R. Partij een open gezicht 
mag blijven. Dat zij belang
stelling zal hebben voor al 
haar leden in voorspoed en 
nood, en ten derde dat die 
leden zelf in vrede en vooral 
met meer zorg en mede
leven voor elkaar en eikaars 
noden mogen gaan leven.

A. Fibbe, procuratiehouder 
AMRO Bank, Rotterdam
1. De vorming van dit fonds 
juich ik toe. De financiën 
moeten een gezonde basis 
hebben, zodat alles goed 
functioneert. Het is daarom 
verstandig voor bijzondere 
zaken en studies een speciaal 
fonds te vormen én het is 
wijs daarvoor het 90-jarig 
bestaan aan te grijpen.
2. Het fonds zou onder meer 
moeten dienen als buffer- 
fonds. Het geld kan worden 
gebruikt ter voorfinanciering 
van bepaalde studies. De 
publikatie van deze studies 
moet dan een zodanig rende
ment hebben dat er geld 
terugkomt, zodat het fonds 
langer mee kan.
3. Persoonlijk meen ik dat 
naast de vele rapporten over 
de randgebieden er een 
studie zou moeten komen 
over de economisch sterke 
gebieden. Zonder de gebieden 
waar geld verdiend wordt
kan er voor de zwakkere 
gebieden niets gedaan wor
den.
Verder zou er een studie 
moeten komen over de positie 
van de groep met middel
bare inkomens. Deze groep 
dreigt in de verdrukking te 
komen. (Belastingdruk), 
ik hoop tenslotte dat de
A.R.P. op de weg var. samen
werking in de ,,18” voort 
blijft gaan.

J. Smailenbroek, lid van de 
Raad van State, Wassenaar.

1. Positief; noodzakelijk: 
moet bij goede organisatie, 
ook plaatselijk, kunnen slagen.

2. Vergrote activiteit; ka
dervorming; voorlichting: 
communicatie met regio en 
leden: bijzondere aandacht 
voor de jongere generatie.

3. Met de ,,achttien” tot een 
verantwoord resultaat ko
men. Handhaving christelijke 
partijformatie. Consequente 
evangelische politiek. Bevor
dering van de gerechtigheid 
in de samenleving, nationaal 
en internationaal. Uitvoering 
van een duidelijk program.

G. C. Boekelman, onderwijzer 
te Wapeningen

1. De vorming van dit fonds 
biedt de leden een prach
tige gelegenheid om hun 
waardering voor 90 jaar 
bescheiden te tonen (immers 
ƒ 0,10 per jaari).

2. Het lijkt me leuk om dit 
geld te gaan gebruiken voor 
bijvoorbeeld
a. een bijeenkomst voor 
partijleden mét 45 of meer 
„diensf'jaren, al of niet in 
combinatie met
b. een bijeenkomst voor 
jonge leden, die nu vol 
enthousiasme ook zoveel 
Ja ren trouw aan de partij 
zouden willen blijven,
(Het is maar een suggestie.
Er zouden allerlei plannen te 
maken zijn!)

3. Als taak voor de A.R.P.
in de komende jaren lijkt het 
me mogelijk wat meer voor 
de ,,minder bedeelden” op te 
komen. In ons land zijn nog 
allerlei groepen, die het erg 
moeilijk hebben. Daarnaast 
zou ik natuurlijk ook graag 
willen zien, dat onze partij 
ir. de hulp aan de ,,verre 
naaste” in woord en daad 
voorop blijft gaan.
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Mevrouw F. T. Diemer- 
Lindeboom, presidente van 
het A.R. Vrouwencomité, lid 
van de Rotterdamse gemeen
teraad.

1. Uiteraard positief. Het is 
een goede gedachte, inplaats 
van feestelijkheden dit ju
bileum aan te grijpen om de 
financiële mogelijkheden wat 
te vergroten.
Ik hoop en verwacht dat ook 
de a.r. vrouwen er zich mee 
voor willen inzetten.

2. Ten dele, dat het ruimte 
schept de politieke vorming 
en praktische deskundigheid 
van onze mensen te verster
ken, ais ook om vooral de 
vorming van nieuw kader, 
grondig te kunnen aanpakken. 
Ik hoop dat we nu de kans 
krijgen een handreiking te 
doen aan jonge chr. sociale 
partijen in enkele landen, 
voor wie een goede lectuur
voorziening nog levensgrote 
problemen geeft. Ik zou er
voor zijn dat er een marge 
blijft dit fonds aan te spre
ken als zich onverwachte 
noodsituaties voordoen met 
een politiek aspect.
Deze geschënkactie, materieei 
als ze is, moet haar élan 
ontvangen uit de geestelijke 
wortel die ons samenbindt.

3. Verdieping, activering, 
open voor samenwerking, 
vooral met gelijk gezinden.
Ik geloof, dat het door Gods 
Geest geladen profetisch 
Woord veel schatten bevat, 
die ons kunnen helpen de 
(late) tijd waarin wij leven te 
onderkennen. Zo zal het 
binnen onze gelederen ook 
meer moeten komen tot een

'nauwlettend acht geven op 
de grote gebeurtenissen in 
de wereld, in de zin waarin 
Jezus zelf daartoe heeft 
opgeroepen.

In de 90-jarige partij zal jong, 
fris bloed moeten doorstro
men. Jonge geëngageerde 
mensen, als waarvan Op 
Wiek blijk geeft, kunnen hel
pen de hand aan de ploeg te 
slaan.

De voornaamste taak is glo
baal samen te vatten in het 
streven, gestalte te geven aan 
de gerechtigheid, in die bij
belse en tegelijk dynamische 
en praktische zin, veelzijdige 
ontplooiing tot welzijn van de 
samenleving, recht en vrij
heid eerbiedigend, alert om 
gegroeid onrecht , te keren. 
De mensen in de voorste 
gelederen moeten kunnen 
rekenen, als ze voor con
crete beslissingen worden 
geplaatst, op toenemend con
structief meedenken binnen 
de partij, elkaar vasthoudend 
ook bij verschil van inzicht.

Drs. J. A. Bakker, minister van 
Verkeer en Waterstaat, 
Wassenaar.
Als ik het nog niet wist dan 
heb ik nu als minister wel 
ervaren dat je behalve goede 
ideeën ook harde guldens 
moet hebben om iets tot stand 
te kunnen brengen.
Vi/elke hebbelijkheden de anti
revolutionairen in de voorbije 
negentig jaar ook ten toon 
hebben gespreid, ze zijn 
gelukkig steeds bereid ge
weest hun partij de nodige 
middelen van bestaan te 
verschaffen. Ik ben overtuigd 
dat het nu niet anders zal 
zijn.
Wat te doen in de komende 
jaren? Ik zou zeggen: het 
isolement mijden. Zoeken naar 
wat ons in de politiek met 
anderen verbindt. Dit mag 
dan de tijd zijn van drie-maal- 
drie-is-negen (gulden), de 
tijd van ,,ieder zingt zijn eigen 
lied” moet voorbij zijn.

Mr. B. W. Biesheuvel, 
voorzitter A.R. Tweede Kamer
fractie, Aerdenhout.
Politieke partijen zijn erg 
belangrijk. Zij zijn de slag
aders van onze democratie. 
Verkommeren de partijen, dan 
gaat het ook mis met de 
democratie. De voorbeelden 
daarvan liggen voor het 
grijpen.
De actie, die de partij gaat 
voeren spreekt mij bijzonder 
aan, omdat zij hard nodig is. 
De A.R.P. moet een actieve 
en levende partij zijn. Volop 
bezig met de problemen 
en kritisch ten aanzien van 
allen die macht uitoefenen. 
Ik hoop, dat de partij in de 
toekomst even stoutmoedig 
zal zijn als ze in het ver
leden vaak is geweest.

Mevrouw P. C. Lodders- 
Elfferich, presidente van de 
Arjosraad, Milsbeek

1. Bijzonder positief. Als 
Arjos hebben we ervaren hoe 
prettig het is een fonds te 
hebben.

2. Het fonds is nodig. Alles 
kost veel geld. Belangrijke 
zaken als propaganda, het 
opvoeren van de deskundig
heid van mensen in verte
genwoordigende lichamen, 
vorming van kader en studie 
zijn alleen mogelijk als er 
financiële middelen zijn. Uit 
de contributies alleen zijn 
deze taken niet meer te be
kostigen.
3. Naar mijn smaak moet 
de A.R.P. proberen, omdat 
dit toch niet meer te keren 
lijkt, een zo positief mogelijk 
uitwerking te geven aan de 
intentie van de rapporten van 
de achttien,
De A.R.P. zal erop moeten 
toezien dat deze intentie 
door de drie christelijke par
tijen' ook wordt waargemaakt.

9 gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

W. C. Molema, monteur te 
Hoogeveen
Bij een verjaardag behoort 
een cadeau. Daarom is het 
normaal dat leden en geest
verwanten van de A.R.P. deze 
oudste partij van ons land 
een cadeau geven in de 
vorm van een fonds, om 
daaruit enkele noodzakelijke 
werkzaamheden te bekosti
gen.
Dat geld is nodig voor kader
vorming, regionaal en lande
lijk, en om contacten met 
christelijke partijen in het 
buitenland uit te breiden.
Er zouden met dit geld wellicht 
ook enkele studies kunnen 
worden bekostigd. Nog mooier 
zou het zijn om het gestelde 
bedrag van een half miljoen 
te verdubbelen en dan een 
half miljoen te schenken aan 
een ontwikkelingsproject. 
Ontwikkelingshulp moet voor 
een christelijke partij een 
vanzelfsprekende zaak zijn in 
haar streven naar een nieuwe 
samenleving.
Als een belangrijke taak voor 
de A.R.P. in de toekomst, zie 
ik het opstellen van een wel- 
zijnsprogram, een zich in
zetten voor de leefbaarheid 
van ons land in een tijd van 
toenemende bevolkingsgroei 
en industrialisatie.
Ik hoop tenslotte dat de
A.R.P. een partij blijft die 
duidelijk kiest m.b.t. uit
gangspunt, program en uit
voering.

■ M iiiiifM iiiiiii i i iT iiiiiiiiiii iiiiimm niii

S. van den Berg, midden
stander te Schipluiden.
Elke zakenman grijpt een ju
bileum aan om eens extra de 
trom te roeren. Bijzondere 
aanbiedingen en sprankelende 
advertenties.
Zo is dit 90-jarig jubileum 
voor onze partij een prachtige 
gelegenheid om zich te pre
senteren. ,,Negentig jaar oud, 
maar nog sprankelend jong". 
Immers haaf boodschap is 
op de toekomst gericht en 
zal daarom vooral jongeren 
moeten inspireren.
Het eerste bewijs, dat het 
jeugdig élan nog niet gedoofd 
is, zullen wij als leden moeten 
leveren door a.h.w. geruis
loos een half miljoen op tafel 
te leggen. Dan pas kan het 
tweede bewijs van jeugdige 
kracht geleverd worden.
Doet u mee - efficiënt èn 
enthousiast?

E. B. de Boer, hoofdcommies 
Gem. Soc, Dienst, Bergum

Dat wij in ons land in vrijheid 
en democratie (geen V.V.D.!) 
politiek kunnen bedrijven is 
een zaak waarvoor dank
baarheid past. Dat het ook 
anders kan, bewijst de wereld 
om ons heen. Denk in dit 
verband alleen maar eens 
aan Tsjechoslowakije.
Met dankbaarheid alleen ko
men we er evenwel niet, 
daarmee houden wij geen 
partij in stand.

Om het partijwerk naar be
horen te kunnen uitvoeren, 
daar is geld, ja veel geld 
voor nodig. Mag ik u allen op
wekken de jubilaris met 
gepaste munt te gedenken. 
De zaak is het meer dan 
waard.

Nog een enkel woord voor de 
toekomst. Naar mijn mening 
dient onze partij de samen
werking met de andere con
fessionele partijen te stimu
leren en te activeren.
Wel pleit ik daarbij voor 
behoud van eigen identiteit.

Haast overbodig te zeggen, 
dat de A.R.P. ook in de toe
komst zich avantgardistisch 
blijft opstellen, wanneer de 
zwakken uit onze maatschap
pij in het geding zijn.

Drs. D. Th. Kuiper, weten
schappelijk medewerker aan 
de V.U., voorzitter van de 
Organisatie Commissie 
Amsterdam
Drie punten voor de toekomst 
van de A.R.P.
Toen de A.R. 90 jaar geleden 
werd opgericht was zij de 
eerste moderne politieke or
ganisatie in Nederland. Dat 
heeft onze denkbeelden lang 
een voorsprong gegeven op 
het politieke toneel. Juist 
nu er een algerneen toene
mend verlangen is naar de
mocratisering van de samen
leving is niet alleen ,,partij- 
vernieuwing" maar ook ver
nieuwing van de partij van 
de eerste orde. Een ver
nieuwde, goed georganiseer
de partij kan een uitnemend 
voertuig zijn 'tussen onder
daan. en overheid, tussen 
burger en beleid.
Jubilea worden in deze tijd 
niet meer gevierd met recep
ties onder wuivende varens 
en palmen. Onze stijl is an
ders. Minder herdenken van 
het goede, dat geweest is. 
Minder gloriëren in het vele 
dat bereikt is. Meer gericht 
zijn op het vele, waarnaar 
nog gestreefd moet worden^ 
Daarom is het goed dat de 
partijleden zichzelf op deze 
jaardag van de partij een 
cadeau geven. Publiciteit, 
kadervorming en buitenlandse 
relaties, het zijn drie punten 
voor de toekomst van de
A.R.P. De voornaamste taak 
van de A.R. in de toekomst is
m.i. het voortzetten en waar
maken van de vernieuwing 
van de evangelische politiek 
zoals daar de afgelopen jaren 
reeds door de partij, fractie 
en Kuyperhuis aan gewerkt

9 gulden 
voor 
9 0  Jaar 
arp

Mevrouw P. Biesheuvel- 
Kranenburg, huisvrouw uit 
Enschede.
1. Uw fondsvorming iijkt 
mij een uitstekend idee. Er 
mag best wat meer voor de
A.R. Partij worden geofferd 
dan men tot nu toe gewend 
was.
2. Ik stel mij voor grotere 
activiteit (nog grotere dan 
thans reeds) van alle partij- 
organen met ruime inspraak 
van onderop! Geen lange 
inleidingen van voorzitters, . 
ook niet van de partijvoorzit
ter, of van secretarissen 
maar uitlokking van een be
hoorlijk gesprek.
3. De voornaamste taak 
voor de A.R. in de komende 
jaren is m.i. doorzetting naar 
een hechte Christelijke De
mocratische Samenwerking.
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TWEEDAAGS KAMERDEBAT 
OVER REGIONAAL BELEID
OP i  en 5 februari, twee volle 

dagen dus. heeft de kamer 
met de minster ' De Block en Röol- 
vink van gedachten gewisseld over 
het regionale beleid. Op het eerste 
gezicht lijkt het wat vreemd, dat 
de kamer hier niet minder dan 2 
dagen voor heeft uitgetrokken: 
het is immers nog maar kort gele
den, dat 'n de kamer de problemen 
van het Noorden en van Zuid-Lim- 
burg afzonderlijk rer sprake zijn 
gekomen. Had de kamer haar tijd 
niet beter kunnen besteden?

Op dit punt bedriegt echter de schijn. 
Want aan de orde was niet de vraag, of 
op dit ogenblik voor dit of dat landsdeel 
niet wat extra kan worden gedaan — 
maar de veel gewichtiger vraag, wat 
de grondslagen dienen te zijn van het 
van 1969 tot en met 1972 te voeren re
gionaal beleid. Een debat dus over de 
fundamenten van een belangrijk , stuk 
beleid, met het oog op de toekomst. 
Vandaar, dat vragen als: — moet het 
kernenbeleid worden voortgezet? Be
schikt de minister over voldoende in
strumenten voor zijn regionale beleid? — 
In het middelpunt van de belangstelling 
stonden.'

ORl
Tegen die achtergrond werd door de 
fractie van de Partij van de Arbeid — 
bij monde van de heer Oele — met na
me kritiek uitgeoefend op de effectivi
teit van het beleid. Volgens de heer 
Oele zou het regionale beleid een veel 
krachtiger effect kunnen hebben, wan

neer het kabinet zou besluiten tot de 
oprichting van een Ontwikkelingsmaat
schappij voor Regionale Industrialisatie 
(ORI) een maatschappij, die onder su
pervisie van de overheid, maar onder 
directie van figuren uit het be
drijfsleven, zich actief zou gaan be
zighouden met het aanleggen van in
dustrieparken en het aantrekken van de 
daarop te vestigen industrieën in de 
stimuleringsgebieden. De heer Goud
zwaard, die namens de AR fractie het 
woord voerde, wees eveneens op het 
gevaar van een te grote mate van „ver- 
ambtelijking” van het regionale beleid, 
en achtte daarom de voorstellen van de 
heer Oele van voldoende gewicht om 
in de Kamercommissie van Economi
sche Zaken met de minister verder te 
bespreken.
Hij wees echter de suggestie, om op dit 
ogenblik zo’n ORI op te richten, van de 
hand. Eerst moet de zekerheid bestaan, 
dat zo’n maatschappij — in nationale of 
in regionale vorm — in het bestaande 
beleid kan worden ingepast; anders 
dreigen alleen maar doublures en over
lappingen te ontstaan. De door de heer 
Oele ingediende motie, om reeds nu een 
ORI op te richten, vergeleek hij dan 
ook met het laten zinken van een cais
son in een gat, waarin de zinkstukken

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

nog niet eens zijn aangebracht: zo’n 
caisson wordt door het water wegge
spoeld voor het van nut is geweest. 
Mede met het oog op dit bezwaar be
sloot de heer Oele, de stemming over 
deze motie aan te houden.
De motie, die door de regeringspartijen 
was ingediend — de motie Nelissen, die 
voor de stimulerings- en herstructure
ringsgebieden de voortzetting bepleitte 
van de volledige investeringsaftrek op 
gebouwen — werd in grote meerderheid 
door de kamer aanvaard, ondanks de 
ernstige bezwaren, die door minister 
Witteveen daartegen werden geopperd. 
De AR fractie stemde eveneens voor, 
behoudens de heer Kieft. Hij had be
zwaren tegen de eenzijdige niet gerecht
vaardigde bevoordeling van onroerend 
goed.

KAMERBELEID
Veel aandacht werd geschonken aan 
het voornemen van minister De Block, 
voor de periode tot en met 1972 de be
staande primaire kernen te handhaven, 
en de beslissing tot beëindiging van de 
voorrechten van de zgn. secundaire ker
nen in de probleemgebieden, voorlopig 
op te schorten. In het algemeen ging 
de kamer met deze voornemens ak
koord; alleen werd de minister van di
verse zijden voorgehouden, dat hij de 
secundaire kernen niet plotsklaps in de 
steek mag laten, en geruime tijd van te
voren (nadat ook de openbare voorzie
ningen in zo’n kern zijn afgerond) zijn 
beëdigingsbeslissing heeft mee te de
len. De minister nam daarbij de sug
gestie van AR zijde over, om dan ook 
te bekijken of wellicht bepaalde secun
daire kernen niet tot promotie tot — 
blijvende — primaire kern in aanmer
king komen. Ook zegde hij aan de 
heer Goudzwaard toe, niet tot afschaf
fing van de 15“/o subsidie op uitbrei- 
dingsinvesteringen over te gaan, voor
dat een nader onderzoek naar de ef
fectiviteit van dit voor de regio zo be
langrijke instrument is ingesteld.

POSITIE LANDSDELEN
Een ander belangrijk punt in het debat

Haast u, nog oude prijs!

(Rjospjuuk Jimho&kJihJi
Voor ons 3 0 - jar ig Jubiieunn

Deze echte |
roepende I

Schw arzw alder' 
koekoekklok

in groot model 
28  cM) en luxe 

uitvoering zal een 
verrassing zijn, als 
U haar ontvangt!

Deze elegante 
klokken zijn ver* 

sterd met fijn 
kandsnijwerk, 

hebben een- Ijzer» 
sterk uurwerk en 

een regelbare 
simger, waardoor 
ze precies op tijd 

lopen.
U zult verbaasd 

zijn over de lange 
levensduur!

De klok brengt gezelligheid in Uw huis want 
de KOEKOEK ,RO£PT̂  ELK KWARTIER!

W ij sturen deze mooie 
klok, welke door ge
schoolde vaklieden uit 
de hand vervaardigd 
werd. aan hen, die 
binnen 10 dagen 
de coupon opzenden, 
tegen tijdelijke spe
ciale prijs van f  19,98 
met garantiebewijs 

■voor 1 jaar. Betaling 
bij aankomst aan de 
postbode.

leder heeft het recht 
de klok b ij ons om te 
ruilen voor een ander 
artikel, of de klok 
binnen 5 dagen terug 
te zenden tegen terug
betaling van het be
drag, zodat ris ico uit
gesloten Is, Ste! niet 
u it to t morgen, maar 
post vandaag nog; 
slechts 250 stuks zija 
er!

W a t  x u ile n  de k in d e re n  e r M ij
m e e  z i j n ..........  C O U P O N :

in bloMefters als brief verzenden
G R A N D  COMPTOIR UNtVERSEL 

d’ HORLOGERIE
Homeruïlaan 83 - Postbus 44 - Utrecht

Gelieve omgaande te zenden: echte roepende
Schwarzwalder Kockoekklok(ken) è f e o  q a  
onder rembovrs oon de poitbode * i

ADRES:

PLAATS:

werd gevormd door de vraag, of het ka
binet wel voldoende het beginsel van 
de „verdelende rechtvaardigheid’’ be-
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H et Ziehenhuis te Ermelo
vraagt

a. DOCENTE
als Hoofd van de Opleiding

b. EERSTE VERPLEEGSTER
voor de operatiekamer

C. NACHTHOOFD
Salaris en rang zullen in overeenstemming 
met de opleiding en ervaring worden vast
gesteld.

Prot. Chr. Godsdienst.

SOLLICITATIES en vragen om inlichtingen te richten aan de 
Directrice. Telefoon 03417 - 2341.

CHR. MIDDELBARE 
ECONOMISCHE SCHOOL
(M.E.A.O.)
NIC. RIAESSTRAAT 134 AMSTERDAM-Z.

Middelbaar Economisch Administratief Onderwijs 
3-jarige cursus. De aangewezen

opleiding voor het bedrijfsleven
voor hen die in het bezit zijn van diploma M .A.V.0. 4, 
M.U.L.O. 4, of daaraan gelijkwaardige ontwikkeling.

TIJDIG AAN M ELD EN !

Telefoon nr. 020 - 723222 - 52857 - 715204.

A. J. DE BRUIN, directeur

/cC c £  ^

EEN AANTREKKELIJKE FUNKTIE:

Ie VERPLERENDE
in het nieuwe psychiatrische 
ziekenhuis voor bejaarden

i v e i x i u i n
te Katwijk aan Zee.

U krijgt een prettige werkkring in een 
paviljoen met 32 patiënten.

Bezit U diploma B (of A  en B) dan 
raden wij U aan direkt te solliciteren.

Vraag in elk geval inlichtingen bij de 
direktrice van het Ned. Herv, 
psychiatrisch ziekenhuis „Overduin", 
Nachtegaallaan 5, Katwijk aan Zee, 
tel. (01718) 5441.
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Op 3 april 1969 bestaat de A.R.P. 90 Jaar.
Wij vieren géén feest.
Wij gebruiken slechts de letter ƒ ........
Geld in plaats van bloemen.
Wij willen alleen maar ons werk kunnen blijven doen.
Daarom: ’9 gulden voor 90 j aar’ .
Een gift voor een keer.
Wat u —  voor een keer —  kunt geven,
9 gulden, of
90 cent, of
90 gulden, of
900 gulden, of
welk bedrag u kunt geven.

EEN KEER
Het gaat om een bedrag extra — In een keer — van tenminste een half miljoen. 
Samen bijeen te brengen. Benzaak van de hele partij; van elk partijlid. En wij vra
gen ditmaal ook de steun van alle sympathisanten die geen lid zijn.

Wij waarderen bloemen zeer.
Zij leven in ieder geval bij een ver jaardag.
Wij zien ze graag elke dag.
Maar wij moeten werken. Blijven werken. En meer doen.
De partij werkt. Gelukkig.
Velen werken in de partij. Belangeloos.
90.000 partijleden betalen jaar in jaar uit hun contributies.
De uitgaven stijgen. De inkomsten ook.
Van 1960 tot 1969 stegen de uitgaven tot 244%, de inkomsten 
tot 232%.
Met (de nodige) pijn dekken wij met elkaar als partij de lopende 
kosten nog wel.

MEER
Er moet echter méér gebeuren.
1. Publiciteit.
2. Kadervorming.
3. Buitenlands contact.
Doet de partij daar dan nog niets aan? Iets wel. Duidelijk onvoldoende. Zie wat in 
de aan alle leden — aan u — toegezonden brief en folder staat.

PUBLICITEIT
Een moeilijke zaak en een dure zaak. 
Alleen in verkiezingstijd schakelen wij 
mede een reclame-adviesbureau in. Te 
betalen uit het verkiezingsfonds. Daar
buiten is er geen geld voor.
Aan public relations proberen wij op 
eigen houtje iets te doen. Maar zonder 
deskundige begeleiding. Wij hebben 
daar geen geld voor.
In verkiezingstijd is er veel meer con
tact met de kiezers. Er is dan altijd res
ponse van de burgers op verkiezings- 
kranten, folders, brieven, direct mail en 
advertenties. Buiten verkiezingstijd 
kunnen wij hieraan financieel niet be
ginnen.
En toch is dat zo belangrijk; zo drin
gend nodig. Dit is pas weer overduide
lijk gebleken.
Wij hebben in het kader van de lopende 
ledenwerfactie in een paar bladen vijf 
keer een kleine advertentie geplaatst, 
naar aanleiding waarvan men nadere 
inlichtingen over de partij kon aanvra
gen; proefnummers op Nederlandse Ge
dachten kon bestellen; zich kon opge
ven als lid. Tientallen reacties en veel 
correspondentie waren het gevolg.
Een zeer goede zaak. Een zaak, welke 
wij overigens financieei niet kunnen 
doorzetten uit ons normale budget.

KADERVORMING
Nodig is een brede groep van politiek 
gevormde mensen. In 1967 zijn wij be
gonnen met kaderwerk. De eerste ka
dercursus — schriftelijk en mondeling 
liep in 1967/1968, van september tot mei. 
Een dertigtal cursisten ontving twaalf 
schriftelijke lessen met veel bijbehorend

studiemateriaal, op grond waarvan zij 
ter beoordeling ook werkstukken inle
verden. Tweemaal, in november en in 
april, werd een conferentie voor hen be
legd van woensdagavond tot zaterdag
middag. Een geslaagde zaak. Een zaak, 
welke tijd en geld kost.
Thans loopt een tweede cursus 1968/1969 
op ongeveer gelijke wijze, met een veer
tigtal cursisten.
Wij hadden gemakkelijk driemaal zoveel 
cursisten kunnen krijgen. Dit is afge
houden. Wegens onvoldoende man
kracht ter begeleiding; wegens onvol
doende geld.

BUITENLANDS CONTACT
Er zijn contacten in het kader van de 
Europese Unie van Christen-Democra- 
ten (E.U.C.D.), welke een onderdeel is 
van een wereldorganisatie. Zo zijn er 
incidentele contacten met personen in 
bijvoorbeeld Zuid-Amerika en Azië. Wij 
kunnen van hen leren; zij van ons. Over 
en weer hebben wij elkaar nodig.
Voor buitenlands contact, corresponden
tie, uitwisseling van lectuur, ontmoetin
gen, al of niet tijdens één- of tweejaar
lijkse congressen, is nauwelijks geld 
aanwezig. Wij moeten tot een betere uit
wisseling van gedachten komen. In de

FEEST BEGINT 
MET EEN f

GELD
IN
PLAATS
VAN
BLOE
MEN

9
90 99 

900 999
712.000

Gironummer
Fonds A.R. Partij stichting 
Dr. Kuyperstraat 3 
’s Gravenliage

samenleving, waarin wij leven, moet de 
horizon van onze partij worden ver
breed.

KORTE ACTIE
Laten wij met elkaar een korte, hevige 
actie voeren. De partij heeft in haar 
lange geschiedenis wel eens eerder een 
geslaagde actie gehouden. Laten wij dit 
allen gezamenlijk doen; snel doen; goed 
doen.
Alle leden hebben persoonlijk een brief 
met daarbij gesloten folder ontvangen. 
De besturen van alle kiesverenigingen. 
Statencentrales en Kamercentrales zijn 
volledig over de actie ingelicht Niet 
alleen alle secretarissen, maar ook alle 
penningmeesters en voorzitters zijn op 
de hoogte. Hen is ook gevraagd de actie 
overal te stimuleren. Niet alleen onder 
de 90.000 partijleden, maar ook onder 
onze 680.000 kiezers; alle sympathisan
ten.
Wij spreken af: Wij vragen elkaar in 
deze weken of wij al iets gedaan heb
ben; of wij onze bijdrage al hebben 
overgemaakt op het speciale gironum
mer: 712.000, Fonds A.R.Partijstichting, 
Den Haag.

Wij hebben dit met name ook ge
vraagd aan alle voorzitters, secretaris
sen en penningmeesters van alle partij- 
organen. Wellicht wordt u dus ook be
naderd; misschien soms wel twee keer. 
Beter teveel dan te weinig. Je kunt 
trouwens dit niet in de puntjes gaan or
ganiseren. Hoe minder organisatie, ho« 
minder werk; des te beter.

NIET WACHTEN
Wacht niet tot u apart benaderd wordt. 
Help snel; help goed. En benader zelf 
anderen om — precies als uzelf — een 
flink, een voornaam bedrag te geven bij 
het 90-jarig bestaan van de partij.

Wij willen blijven werken.
Wij willen goed werken.
Wij vieren geen feest.
Overigens . . . feest begint met een / __
De zaak is u ongetwijfeld duidelijk ! 
Wat kunt 11 invullen ?
Wat kunt u voor deze keer dóen ?
Een massale actie. V a n  OnS a lle n .

(In de maand april wordt de oudste politieke partij in ons land, de Anti- 
Revolutionaire Partij, 90 jaar.)

OUD
MAAR
FRIS

F ris in gedachten, oud in jaren.
Dat is, zo ’ t schijnt, niet wel te paren. 

Intussen is er een partij,
D ie opd èn fris is, allebei:

De A .R .P ., e ên . . .  „ou d e klare” .

Van D oren

Wij leveren kwaliteitefineren! 
L A N D W E E R aS aM E R  NV
S T A D S K A N A A L  T e l .  D S S S a - S D O ^
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REGIONAAL BELEID

tracht tussen de diverse landsdelen. 
Wordt het Zuiden niet bevoorrecht bo
ven het Noorden? Moeten ook het Oos
ten en Noord-Brabant niet als stimu
leringsgebieden of herstructureringsge
bieden worden aangewezen? Dient ten 
aanzien van andere delen van het land 
weer niet naar een beëindiging van de 
bevoorrechting te worden gestreefd?
Merkwaardig was, dat sommige spre
kers deze belangrijke vragen goeddeels 
buiten beschouwing lieten — misschien 
om maar niemand voor het hoofd te 
stoten. Ook was opvallend het verschil 
In aandacht, dat men voor de diverse 
landsdelen had. Zo legden de heer Kik
kert (CHU) en de heer Jongeling sterk 
de nadruk op positie van het Noorden, 
terwijl de beer Nelissen (KVP) t.a.v. 
Zuid-Limburg weer herhaalde malen 
de term „prioriteitsgewest” bezigde. 
De heer Goudzwaard kwam op grond 
van diverse cijfers — waaronder nog 
niet gepubliceerde — tot de conclusie, 
dat er in de werkgelegenheidssituatie 
een verschuiving aan de gang is, die 
waarschijnlijk ten nadele werkt van het 
Oosten en vooral het Zuiden van het 
land, en ten voordele van Zeeland. Hij 
wees er daarbij onmiddellijk op, dat 
hieruit echter niet de conclusie mag 
worden getrokken, dat het beleid ten

aanzien van het Noorden in kracht kan 
afnemen.

Integendeel: juist nu dient alles op alles 
te worden gezet om het Noorden „over 
de streep te trekken”. Daarbij wees hij 
de term „prioriteitsgewest” voor Zuid- 
Limburg als onnodig prikkelend van de 
hand, al was hij wel van oordeel, dat de 
thans bestaande extra faciliteiten voor 
Zuid-Limburg t.o.v. het Noorden niet 
als discriminerend mochten worden be
schouwd. Tenslotte wilde hij voor het 
Sloegebied — dus niet voor Zeeland als 
geheel —, in verband met de te ver
wachten zeehavenontwikkeling aldaar 
niet bij voorbaat de mogelijkheid uit
sluiten, dat voor 1972 naar een zekere 
beëindiging van bepaalde stimulerings
regelingen zou moeten worden ge
streeld.
Belangrijk was, dat de minister de con
clusie van de AR woordvoerder ten 
aanzien van het Noorden voluit onder
schreef: ook zijns inziens mocht in de 
komende periode het beleid t.a.v. het 
Noorden niet in kracht verslappen.
Dit is vooral van betekenis — zoals de 
heer Goudzwaard bij de replieken niet 
nallet op te merken — omdat de minis
ter deze uitspraak deed ongeacht de 
mogelijke afneming van de structurele 
werkloosheid ih het Noorden in de ko
mende jaren. Ook wanneer de structu
rele werkloosheid daar daalt tot bv. l®/o 
of lager, zal dus het regionale beleid 
t.a.v. het Noorden in kracht onvermin
derd moeten worden gehandhaafd.

WAT DEED 
DE KAMER?
IN  D E  W E E K  V A N  

3  - 8  F E B R U A R I

Het kabinetsbeleid met betrekking tot 
de gebieden die het in economisch-cul- 
tureel en financieel opzicht extra rnoei- 
lijk hebben, is grondig met de Kamer 
doorgesproken. (Het regionaal beleid). 
Drs. Den Uyl vond, als de Kamer zich 
ging beraden over de vraag op welke 
wijze zij het vraagstuk van het Neder
landse optreden in Indonesië van 20 
jaar geleden moet behandelen, dat de 
minister-president daarbij aanwezig 
moest zijn. De Kamer vond, dat een mi
nister-president niet als kinderjuffrouw 
behoorde te fungeren. Trouwens, drs. 
Den Uyl moet nu niet van elke mug 
een olifant maken. P.S.P. en C.P.N. de
den daaraan niet mee.

De heer Verlaan (Boerenpartij), hotelier 
of misschien thans rustend hotelier, mag

de minister Interpelleren over de uit
gevaardigde prijzenstop voor het hore
cabedrijf.
De kabinetsplannen om voor de komen
de tijd een versnelling van de bestedin
gen over de gehele linie wat af te rem
men .— ook via belastingverhogingen en 
een schorsing van de bestaande inves
teringsaftrek — zijn, evenals het voor
nemen tot een belastingcorrectie in 1970 
(en 1971) onder de loep genomen. De 
fracties hebben hun uitgangspunten dui
delijk aangegeven. Een beslissing wordt 
genomen als de nog in te dienen wets
ontwerpen zullen zijn behandeld. In Ne
derlandse Gedachten van de komende 
week wordt aan dit belangrijke poli
tieke debat aandacht besteed.

OOSTERBEEK
(Arnhem)

Telefoon 08307 - 3169 
HOTEL ..DREYEROORD”

„ANIMO"
KOFFIEZETAPPARATÜUR

voor inrichtingen, horecabedrij
ven, kantines, vergaderzalen enz. 
In elke gewenste capaciteit en 
uitvoering.

APPAEATENFABRIEK
L. SCHEEPSTRA N.V.
Amersfoort - Tel. 03490 - 19148 (2 lijnen) 
Assen - Telefoon 0592n - 2743

RIJNSTROOM"
PROT. KINDERRESCMERMINGSimTELIANG  
TE ALPHEID AAN DEN RIJN

vraagt met spoed een

ERVAREN LEIDSTER
voor een jongensgroep van 10 j’ongens in de leeftijd van 8 tot 14 jaar.

Deze groep heeft een eigen huis waar binnen zij samen wonen met drie 
man leiding.

SOLLICITATIES te richten aan de directie van de vereniging Martha Stichting „RIJNSTROOM”, Raadhuis
straat 44 - Alphen aan den Rijn. Telefoon 01720 - 3655.

9 gulden 
voor 
90  jaar 
arp

VOOR
Z iL P S T A N O IG Ë
LEVENSPOSITIE

Neemt u eens vrijblijvend contact op met

CONWERK NEDERLAND
Met reeds /  12.000,- tot ƒ 15.000,- aanbeta
ling kunt u een nieuw in te richten

LUXE SNACKBAR en/of CAFETARIA
kopen. Bij iedere zaak een woning.

CONWERK NEDERLAND N.V.
Oude W oudenbergse Zandweg 11a - Zeist 

Postbus 1 1 5  - Telef. 0 3 4 0 4  -1 0 0 1 4 .

jJVllETRA” transporteurs enz. 
„MIEDEMA”-landbouwwagens, enz.

Vraagt m ibUlveno teletoiuscti. scb rilte lljk  ot 
persounUlb UilJcbtlngen of brengt een bezoet; 
aan on; bedrtif

L  S. A A IE D EA A A
L A M O a oU W W eK K T U IG E N  N .V.
W IN SltM  F arE SL A N O  TELEFOON 05173 • 541

STICHTING
„HULLENOO RD"

BEEKBERGEN
vraagt voor haar verpleeginrichting —  
capaciteit 180 bedden — voor lichamelijk 
en geestelijk minder validen:

verplegers

of
verpleegsters

in het bezit van het diploma A  en/of B 
ziekenverpleging.

Sollicitanten dienen meelevend lid van een 
Prot. Kerk te zijn.

Schriftelijke sollicitaties aan de Algemeen 
Directeur der Stichting, Loenenseweg 44, 
Beekbergen (tel. 05766 - 1545).

CONWERK vraagt te huur

WINKELPANDEN
MET

WONINGEN
voor haar

AFD. INRICHTING 
HORECA-BEDRIJVEN

CONWERK 
NEDERLAND N.V.

Oude Woudenbergse Zandweg 11a 
ZEIST 

Postbus 115
Telefoon 03404 -1 0 0 1 4

In prima boter en kaas 
steeds de baas 

Alle soorten groot en klein 
somen uit de IJssel- en Lekstreek fijn

A. van Houwelingen - Moordrecht
Telefoon 305 (01827) Weteringstraat 4.
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CONSISTENT
BELASTINGBELEID

T 7AN de A.R. fractie mag terecht 
’  worden verwacht dat zij een 

consistent heleid voert. Dat wil 
zeggen, een duurzaam gericht be
leid.
In dit verband treft het ons dat 
commentaren in een aantal dag
en weekbladen als het gaat om het 
belastingbeleid van 'de fractie, 
kennelijk —  al dan niet opzettelijk 
—  hierachter een vraagteken zet
ten.
Een deel van deze commentaren 
constateert een verzwakking van 
het oorspronkelijke fractiestand
punt terwijl een ander deel een 
verstrakking daarvan bespeurt.

Deze zaak is te belangrijk dan dat le
gendevorming en inlegkunde de kans 
mogen krijgen de politieke realiteit te 
verdoezelen. Daarmee is niemand ge
diend.
Vandaar de noodzaak de grote lijnen 
van het A.R. fractiebeleid op dit on
derdeel nader onder de loep te ne
men.

K A B IN E T S P R O G R A M

Het program van het kabinet-de Jong 
bevatte een tweetal afspraken m.b.t. 

'  een tariefsverlaging van de inkomsten
en loonbelasting.
De eerste bestond uit de vraag of in 
deze kabinetsperiode de belastingmeer- 
opbrengst tengevolge van de werkelijke 
welvaartsstijging (het zgn reële pro- 
gressie-effect) al dan niet moest worden 
teruggegeven.
Op deze vraag heelt het kabinet in de 
Miljoenennota 1969 zelf een afdoend 
antwoord gegeven. Minister Witteveen 
achtte het onmogelijk deze belasting
verlaging te realiseren omdat de nood
zakelijke en evenwichtige groei van de 
overheidsuitgaven dit eenvoudig niet 
toeliet. Een kabinetsbeslissing waarin de
A.R. fractie zich volledig kon vinden. 
De andere afspraak betrof teruggave 
aan de belastingbetalers van de gevol
gen van de inflatie op de belastingtarie
ven (de zgn. inflatoire correctie). Het 
kabinetsprogram stelde dat deze bij- 
schaving geboden was.
Er bestaat geen enkele twijfel dat de
A.R. fractie zich hieraan gebonden acht. 
Het A.R. verklezlngsprogram stelt deze 
zaak trouwens eveneens in deze zin 
aan de orde.

L E G IT IE M

Geen zinnig mens en zeker minister 
Witteveen niet, zal echter willen bewe

ren dat hiermee de kous voor deze ta- 
riefscorrectie nu volledig af is.
Er blijft immers de klemmende vraag 
over m.b.t. de omvang en de wijze van 
uitvoering van deze belastingcorrectie 
in de orde van grootte van 900 miljoen 
gulden.
Vaststaat dat een dergelijke operatié 
gevolgen heeft voor de overheidshuis- 
houding als ook voor de samenleving in 
haar geheel.
Naar mate deze belastingverlaging b.v. 
wordt opgevangen door een grote uit
gavenverlaging (bezuiniging) is het de 
vraag of de continuïteit van het voor
genomen en afgesproken uitgavenbeleid 
niet op zijn minst wordt ondergraven. 
Naarmate deze correctie geheel of ge
deeltelijk wordt gecompenseerd door 
een grote belastingverhoging in de sec
tor van de BTW (door verhoging van de 
huidige tarieven van 4 en 12 percent) 
moet in sterkere mate worden aangeno
men dat dit bijzonder kwalijke gevol
gen kan hebben voor de inkomensver
houdingen in ons lavid.
Naarmate deze correctie op geen van de 
genoemde wijzen wordt opgevangen, 
bestaat het gevaar levensgroot dat de 
overheid zelf een Inflatlehaard vormt! 
Hetgeen in de huidige situatie onver
antwoordelijk zou zijn.

Al deze vragen zijn  volstrekt legitiem! 
Als de A.R. woordvoerders aan deze 
zaken in en buiten de Kamer bijzon
dere aandacht schenken en proberen 
hierop een antwoord te geven, betekent 
dit dus geen illoyaliteit t.o.v. het kabi
net.

O N D E R SC H E ID EN

Het antwoord op deze vraag moet ove
rigens wel op een vroegtijdig stadium 
gevonden worden. In concreto wil dat 
zeggen, dat dit dient te gebeuren vóór 
de concrete belastingverlagingswetsont- 
werpen ter tafel zijn gebracht. 
Eenvoudig omdat uit de praktijk geble
ken is, en nog altijd blijkt, dat het voor 
een Tweede Kamer een uiterst moeilij
ke zaak is met de zoéven genoemde 
vragen voor ogen, in dat belastingwets- 
ontwerp de juiste wijziging aan te bren
gen.
Deze gedragslijn is door de A.R. fractie 
vanaf de aanvang gevolgd en gehand
haafd gebleven.
In 1968 heeft de heer Biesheuvel in 
Rotterdam daarom de aandacht ervoor 
gevraagd dat een belastingverlaging 
niet zó ver kan gaan dat de continuïteit 
van het uitgavenbeleid fundamenteel 
zou worden aangetast.
Bij het onlangs gehouden debat — op 
6 februari 1969 — ovei deze problema
tiek, heeft hij dit herhaald: de belas- 
tingvoomemens in 1970 van dit Kabi

net kunnen wel worden onderscheiden 
van de begrotingssituatie 1970, maar 
zijn niet te scheiden.

V E R H O G IN G  B .T .W .
Bij de algemene financiële beschouwin
gen in oktober 1968 heeft de A.R. frac
tie duidelijk gesteld dat ingeval de dek
king voor de komende belastingoperatie 
zou worden gezocht in een aanmerke
lijke verhoging van de BTW-tarleven, 
de A.R. fractie de minister op dit spoor 
niet gemakkelijk zou volgen; en in dat 
geval ongetwijfeld opnieuw de eis aan 
de orde zou stellen van een extra com
pensatie uit de algemene middelen voor 
de minst draagkrachtigen.
Dat is een uitspraak die geheel over
eenkomt met de rede van de heer 
Biesheuvel in Rotterdam in 1968. 
Datzelfde — in andeer woorden — heeft 
de fractievoorzitter herhaald op 6 fe
bruari 1969 in de Kamer.
„Zou bijvoorbeeld de BTW tegelijker
tijd zeer aanzienlijk moeten worden 
verhoogd, dan zou er eerder sprake zijn 
van een belastlngverplaatsing dan van 
een belastingverlaging en dan zou wel
licht een scheeftrekking van de Inko
mensverhoudingen kunnen ontstaan. In 
dat geval was en is ons standpunt dat 
de minstdraagkrachtigen een zekere 
compensatie uit de algemene middelen 
moeten ontvangen” .

De fractie beeft naar ons oordeel ook 
op dit punt een consistent beleid ge
voerd. Terecht overigens. Waarbü wjj 
dus kunnen vaststellen dat er geen spra
ke is van een reeds door de A.R. frac
tie aanvaarde ongeconditioneerde be- 
langrgke verhoging van de BTW,
Ook hier — evenals bjj de belasting
correctie geldt het uitgangspunt — van
af het begin — dat de belastingpolitiek 
niet kan worden gescheiden van het to
tale beleid van de kabinet.

BONHOEFFER BREVIER
Een verzameling teksten uit Bonhoef- 
fers brieven, preken en geschriften, ge
ordend naar thema en verdeeld over 
alle dagen van het kerkelijk jaar. 
Dundrukuitgave in linnen band ƒ 28.50 

Verkrijgbaar in de boekhandel
UITGAVE W, TEN HAVE

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

A l 6 6  jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

Er is 
reeds 
m eer dan
f 24.000
gestort
op
giro
num m er
712.000

9 gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

In dit nummer

Widek over. . .  Geld in plaats van 
bloemen, pagina 2.

De Tweede Kamer behandelde de 
Zeehavennota, pagina 4. Op deze 
pagina ook Vragen van Kamerleden.

Dr. Veerman sprak voor de radio, 
zie pagina 5.

Dr. K. van Nes, schrijft op pag. 6 en 7 
over overheid en wetenschap. Een 
gecoördineerde inspanning tussen alle 
betrokkenen is primair vereist.

Op pagina 8 schrijft de heer E. van 
Tellingen over de vestigingswet

Suriname staat sterk in de belang
stelling. Zie pagina 9. Ook de Kamer 
sprak over Suriname, pagina 9 en 11,

De wet hygiëne kampeerplaatsen 
is een feit. Zie voor een Kamerverslag 
pagina 11.

GIRO 712.000
FONDS AR. PARTUSTICHTING, DEN HAAG
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W ID E K

/ ^ P  3 april 1969 bestaat de A.R.P. 
' ^  90 jaar.
Wij vieren géén feest.
Wij willen alleen maar ons werk 
kunnen blijven doen.
Daarom vraagt de partij: geld in 
plaats van bloemen.
Men begrijpt dit.
Er worden inderdaad géén bloemen 
bezorgd. Er wordt wél geld gestort 
op het speciale gironummer 712.000 
ten name van Fonds A.R. Partij- 
stichting, Den Haag.

O P D IT  M O M E N T
Op het moment dat wij dit schrijven, 
hebben honderden mensen reeds een 
bijdrage overgemaakt. Om precies te 
zijn 988 personen. Het bedrag ? Reeds 
ƒ 24.535,-—. Binnen één week na de 
start,. nu de actie pas op gang begint 
te komen. Een zeer fraai en stimule
rend begin.
Het genoemde resultaat betekent onge
veer ƒ 25,— gemiddeld per persoon. Dat 
is bijna driemaal zoveel als het motto: 
„9 gulden voor 90 jaar A.R.P.”.
Dit motto slaat wel aan. Dat blijkt bij
voorbeeld uit de binnenkomende bedra-

9, 90 , 9 0 0
Er zijn uiteraard honderden „negentjes” 
(ƒ9,—), naast de hpnderden — meer, 
nuchtere — „tientjes” (ƒ 10,—). Maar er 
zijn ook diverse giften van ƒ 18,— (man 
en vrouw, elk ƒ9,—). En daar was de 
gift van „90 stuivers voor 90 jaar”. 
Verder van ƒ27,— (driemaal ƒ9,—) en 
ƒ 2,70 (drienraal negentig, cent) en van 
ƒ6,30 en van ƒ90,—, van ƒ 9,99 en van 
ƒ900',—.
Niet voor dovemansoren hebben wij ge
zegd; geef een gift voor een keer. Wat 
u —̂ voor een keer — extra geven kunt.
9 gulden, of
90 cent, of
90 gulden, of
900 gulden, of
welk bedrag u geven kunt.

IN
PLAATS

VAN
BLOEMEN

Een vrouwelijk lid te Doorn schreef:

„Z eer  geacht bestuur A .R .P .,

G elijk  m et dit b riefje  schrijf ik een girobiljet voor u w  fonds A .R . 
Partijstichting, groot f  90,— . Dat w il ik doen, om dat ik in april, de 
dertigste, negentig jaar oud hoop te  w ord en  D .V . Bij de oprichting  
der A .R . Partij was m ijn vader reeds daaraan verbon d en  en steeds  
g ebleven  en w ij, zijn kinderen, volgd en  hem  daarin. Toen  ik ’t 
eerste bericht van u w  goede plan las, w as m ijn eerste gedachte: 
ik ben even  oud en w il voor ieder jaar één  gulden bijdragen. En  
dat doe ik nu.

M e t genoegen  tracht ik iedere w eek  N ed. G ed. te lezen, zo ver  mijn  
ogen dit toelaten.

G od zegene al uw  arbeid.

M e t  vr. groeten , (m e j , A . C. v . S .) .”

Dan was er de enveloppe met een 
tientje erin, en een briefje, ook van een 
oude dame; van harte gegeven, njaar 
meer dan ƒ 10,-— kon niet. Een voorname 
gift.
Eeii ander lid belde het partijbureau: 
van mijn A.O.W. krijgt u ƒ9,—.
Weer een ander belde ook op: ik heb 
jullie foldertje ontvangen; Ik heb geen 
girorekening; ik heb geen zin om er 
speciaal voor naar het postkantoor te 
gaan; kom het maar halen: ƒ 100,—. 
Eén van de meisjes is het direct gaan

IN  D E  W E E K  V A N  
1 0 - 1 4  F E B R U A R I

DOOR DE

KAMER
AAN
VAARD
Ü R  komt geen bijzondere Kamer- 
^  commissie die de regering bij
staat in het verzamelen en ordenen 
van gegevens over het optreden van 
Nederlandse militairen in Indonesië. 
De meerderheid zei: dan een bijzon
dere commissie als de regering het 
beschikbare materiaal heeft verza
meld en overgelegd. Er kan niet zin

vol kritisch worden gewerkt zolang 
het archief-materiaal niet geordend 
is.
Vaststaat in deze zaak, die allen ge
lijkelijk aangaat dat drs. Den Uyl, 
die dit voorstel deed, tevoren hier
over met andere fractievoorzitters 
niet gesproken had.
Stukje apartheidspolitiek?
— De band met Suriname wordt 
niet geslaakt. (Zie Kamerverslag pag. 
9).
— Herverzekering investeringen — 
een stukje extra ontwikkelingshulp 
is aanvaard, pag. 11).
— De hygiëne op en in kampeer- 
plaatsen krijgt voor het eerst aan
dacht (pag. 11). Met 10 amendemen
ten van de heer Masman (P.v.d.A.).
— De Zeehavennota is diepgaand 
besproken. Het vraagstuk van een 
botsing tussen een grote leefbaarheid 
in een bepaald gebied en de econo
mische belangen van Nederland. De 
liberalen weten het al: geef Rotter
dam alle kans, ook al moet de leef
baarheid in dat gebied eraan gelo
ven (pag. 4).
— Een aantal wijzigingen van de 
wet op het voortgezet onderwijs 
(mammoetwet) zijn aanvaard.
— De beroepsmogelijkheid tegen 
een beslissing van het college ter be
oordeling van verpakte geneesmid
delen wordt wederom tot één be
perkt: slechts een beroep op de 
Kroon.

halen. In een half uur was zij terug 
met het toegezegde bedrag.
Een mevrouw gireerde ƒ !,—. Zij ver
meldde erbij: wegens omstandigheden 
kan het niet anders.
Veel belangrijker dan het bedrag Is het 
gebaar, waarmede zij present is bij het 
jubileum van de partij.

O P D E  H O O G T E
Er zijn nog veel meer interessante, hart
verwarmende, soms ontroerende reac
ties losgekomen bij de start van deze 
actie. Wij zullen u daarvan in de ko
mende weken gaarne op de hoogte 
houden.
Mét het voorgaande begint u in leder 
geval een beeld té krijgen van de wijze, 
waarop deze hele onderneming aanslaat 
in brede kringen van onze partij.

9

90 99 
900 999

712 000
Gironummer

Fonds A.R. Partijstichting 

Dr. Kuy per straat 3 

’s-Gravenliage

VAN ONS A L L E N
Wij rekenen bij deze actie op a 1 I e 
partijleden. U kunt nu allen iets doen. 
Wij vragen u: geef gul en geef vlug. 
Een korte, hevige actie, is het beste. 
Dat kost ook het nainst. Laten wij dit 
allen gezamenlijk doen; snel doen; goed 
doen.
Het is goed om met elkaar over deze 
zaak te praten. Elkaar ook te vragen: 
hebt u, heb jij ook al iets gedaan aan 
dat fonds ?
De eerste resultaten zijn mooi. De partij 
werkt. Werkt hard. Maar er moet van
daag méér gebeuren. U kent enkele 
hoofdpunten: publiciteit, kadervorming, 
internationale contacten. Het staat in de 
folder. Wij hebben er vorige week ook 
al wat breder ovér geschreven.
U kunt met iederéén over deze zaak 
praten. Niet alleen met rhensen, die lid 
zijn van de partij; ook met sympathi
santen. En die zijn er bij honderddui
zenden. Wij rekenen niet alleen op onze 
90.000 partijleden: Onze partij heeft Irh- 
mers bij verkiezingen de sympathie van 
bijna 700.000 kiezers.
Zeer velen van hen zullen desgevraagd 
bepaald bereid zijn — al zijn zij geen 
lid — wel als sympathisant voor een 
keer een bijdrage te geven voor het 
werk van de partij van hun voorkeur. 
Maakt u hen dus op het speciale giro
nummer 712.000, Fonds A.R. Partijstich
ting, Den Haag, attent. Er zijn voor dit 
doel ook folders gratis verkrijgbaar op 
het partijsecretariaat, Dr. Kuyperstraat 
3, Den Haag. U kunt die schriftelijk 
aanvragen. U ontvangt die dan per om
gaande.

G A U W  E N  G O E D

Wij willen blijven werken.
Wij willen goed werken.
Terecht vraagt men goed'werk.
Dat kost goed geld.
Wij vieren géén feest.
Wij vormen een fonds.
Overigens . . . feest begint met een ƒ . . .  
Wat kunt u invullen ?
Wat künt u voor deze keer dóén ? 
Vraagt u dat s.v.p.:
— aan u zelf;
—■ aan een ander.

Als het kan, wacht u dan niet. 
Geld in plaats van bloemen. 
Samen; gauw en goed.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N

WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter). G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Dr, W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms. mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
f  1,—  per haif jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f  7,- per ji. Losse verkoop ƒ 0,30.
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IN het eerste deel van het grote werk H e t  
K o n i n k r i j k  d e r  N e d e r l a n d e n  in  

de t w e e d e  w e r e l d o o r l o g ,  nu pas 
verschenen, staat op blz. 614 een merkwaar
dige zin. De slotzin van een relaas over de 
moeiten, de traagheid en de zuinigheid be
treffende onze nationale defensie.
Die zin luidt:
D e  s t r ij d, d i e rn̂ p n in  d e  m e i d a g e n  
v a n  ’4 0 t e  v o e r e n  k r e e g ,  i s  i n de  
J a r e n  ’2 0 e n  ’3 0 v e r l o r e n .
Wat in de jaren ’20 en ’30 werd verzuimd, 
kon niet meer worden ingehaald. Toen men 
de ernst van de toestand begon in te zien, 
werden er grote en diure bestellingen in het 
buitenland gedaan, maar de levering bleef 
achterwege. Er zijn grote bestellingen gedaan 
in Tsjechoslowakije, Zweden, Zwitserland, 
Engeland en verschillende andere landen, 
maar het resultaat was overal hetzelfde.

De bestellingen werden genoteerd en soms ook uit
gevoerd, maar als de levering zou plaats vinden, 
verbood het land van herkomst de uitvoer. Voor de 
bouw van vliegtuigen moest alles, van onderdeel tot 
onderdeel, uit het buitenland komen. Alleen de verf 
konden wij zelf leveren. Hét is één grote lijdens
geschiedenis.

staat het vast, dat een bijzonder remmende 
■^'invloed op dit alles heeft gehad de houding van 
de socialisten en later ook van de vrijzinnig-demo- 
craten, die de nationale ontwapening voorstonden. 
In zijn „Kerstrede” van 1930 kondigde de leider van 
de socialisten, ir. Albarda, onder grote toejuichingen 
van het congres „de dappere ongehoorzaamheid” 
aan. En Van Zadelhoff had al eerder gezegd, dat 
bij een eventuele mobilisatie de socialisten zouden 
proberen, desnoods door algemene stakingen, alles 
in de war te sturen.
De vrijzinnig-democraten, prof. Van Enibden voor
op, verklaarden, dat elke toekomstige oorlog niets 
zou zijn dan een wrede dwaasheid vanwege de gif
gassen, waarmee dan de steden zouden worden uit
gerookt. Alles is beter, dan zo’n verschrikking, en 
daarom mag er geen poging worden gedaan, om 
ons land militair te verdedigen.
(Het merkwaardige is intussen, dat in de tweede 
wereldoorlog beide partijen beschikten over een uit
gebreide sortering van gifgassen, maar geen van 
beide partijen durfde deze op het slagveld te 
gebruiken).

■ÓAAR er is meer. Wanneer wij alleen zouden 
letten op wat socialisten en vrijzinnig-democra

ten deden, dan zouden wij er ons te gemakkelijk 
afmaken.
Er is te lang en te erg bezuinigd. En ook in A.R. 
kringen werd de regering geprezen, omdat zij zo 
goed op defensie wist te bezuinigen. Prof. mr. P. A. 
Diepenhorst, lid van de Eerste Kamer voor de A.R.P., 
schreef in zijn handboek „Ons Isolement” , dat minis
ter Van Dijk tijdens het kabinet-Ruys de Beeren- 
brouck bezuinigingen doorvoerde „die de beioinds- 
lieden van militaire departementen in den vreemde 
tot voorbeeld moeten strekken".

En de hoogleraar constateert met voldoening dat 
het „aan ver-gaande bezuinigingen in de ^ak der 
landsverdediging waarlijk niet heeft ontbroken”.
Wel voegt hij er aan toe, dat minister Van Dijk 
tegelijk streefde naar versterking van ’s larids weer

baarheid. Inderdaad heeft minister Van Dijk gepro
beerd te redden, wat nog enigermate te redden viel, 
maar in de memorie van antwoord aan de Eerste 
Kamer voor de begroting van 1933, toen Hitler al 
aan de macht was, stond nog, dat de uitgaven voor 
land- en luchtmacht samen bedroegen per hoofd 
van de bevolking:
in België ƒ 11,47;
in Frankrijk ƒ 19.04; 
in Denemarken ƒ 9.70; 
in Zwitserland ƒ 13,40; 
in Nederland ƒ 6,22.

l^ A A R  defensie is niet alleen een zaak van de 
* centen. In het oude standaardwerk van Kuyper, 

„Ons. Program”, werd al onderscheid gemaakt tus
sen de morele en de militaire defensie. De morele 
defensie voorop, dat is de nationale geest, die de 
vrijheid liefheeft en de onafhankelijkheid wil hand
haven, die bezieling put uit de historie en die in 
verweer komt tegen geweld en onrecht.
Maar in de jaren tussen de beide wereldoorlogen 
was er van zulk een geest van morele defensie 
weinig te merken. Het volk geneerde zich bijna, 
dat wij nog een leger hadden; de militaire opleidin
gen waren futloos en slap en de discipline liet veel 
te wensen over. Deskundigen achtten dan ook de 
gevechtswaarde van onze krijgsmacht gering. Al 
waren er ook wel optimistischer geluiden en vond 
men de Nederlandse soldaat over het algemeen wel 
„van goeden wille’\

U R  is nog meer te constateren met als uitgangs- 
punt het boek van dr. De Jong. Twee zaken vra

gen daarbij vooral de aandacht.
In 1940 vielen wij ten prooi aan een strategische 
overval. Dat wil zeggen, zonder oorlogsverklaring of 
ultimatum, in de nacht werd plotseling heel ons 
land door de Duitsers overvallen. Parachutisten

DOOR H. ALGRA
daalden in een ring om Den Haag heen, anderen 
maakten zich meester van Waalhaven, enz. De vijand 
was meteen in het hart van het land.
De mogelijkheid, dat zulks zou kunnen gebeuren, 
was 'al in 1937 in studie genomen, maar de chef van 
de Generale Staf geloofde niet, dat zo’n overval zou 
plaats hebben.
Dat men het in 1937 nog niet geloofde, Is begrijpe
lijk. Maar in april 1940, vijf weken voordat ons land 
werd overvallen, kon men zien hoe zo’n overval 
werd uitgevoerd. Toen werd immers Noorwegen 
overvallen en ook daar zaten de Duitsers direct in 
het hart van het land. Eén van onze vliegers van 
de K.L.M. had het allemaal gezien en toen hij ver
slag uitbracht schreef de redactie van het Friesch 
Dagblad: Als de Duitsers het in ons land op dezelfde 
manier proberen, dan is de eerste aanval gericht
op Waalhaven...... Maar zulke buiten alle mogelijke
theorieën vallende plannen werden alleen mogelijk 
geacht door leken.

17R is nog een laatste opmerking. Eén van de meest 
verantwoordelijke militairen voor de NAVO- 

verdediging heeft onlangs gezegd: De politieke 
situatie kan in één nacht veranderen, de militaire 
maatregelen, die nodig zijn voor de veiligheid in een 
verslechterde situatie, vergen soms jaren.

Als er één ding is, dat de geschiedenis ons leert, 
dan is het w'el dit. Na 1937 heeft de regering véél 
gedaan om de achterstand in te halen, maar het 
was te laat. De laatste drie jaren voor de tweede 
wereldoorlog waren jaren van vergeefse Inspanning, 
omdat er geen materiaal meer te krijgen was. En 
toen moesten onze mannen in de strijd gaan met 
wapens, die soms stamden uit de tijd van vóór de 
éérste wereldoorlog . , .

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

A.R. PARTIJ - Dr. KUYPERSTRAAT 3 - 's-GRAVENHAGE
Voor de afdeling ledenadministratie zoeken wij voor spoedige indiensttre
ding een

administratieve medewerkster
die zelfstandig moet kunnen werken op een kleine afdeling van jonge 
medewerksters.
Vereist wordt; mulo of gelijkwaardige opleiding, kennis van typen, accura
tesse en gevoel voor samenwerking.
Leeftijd 18-21 jaar.
Geboden wordt:
Een aantrekkelijke werkkring op een niet te groot kantoor, waar in een 
prettige sfeer wordt gewerkt.
Salaris afhankelijk van opleiding, leeftijd en ervaring tussen f  421,26 - 
ƒ 876,08 per maand.
Schriftelijke sollicitaties te richten aan bovengenoemd adres. Voor telefo
nische inlichtingen 070- 183960.

Reden tot zorg

De ontwikkeling van de prijzen geeft bepaald reden 
tot zorg. In één maand tijd zijn de kosten van 
levensonderhoud met niet minder dan 3 '/i  % op
gelopen. Dat is een stijging, die zeker niet alleen 
uit de verhoogde omzetbelastingtarieven en de ge
stegen loonkosten kan worden verklaard.

De vraag, of het prijzenbeleid van minister De 
Block wel voldoende strak is, kan dan ook niet 
langer bij voorbaat ontkennend worden beantwoord. 
Het is daarom verheugend, dat de minister heeft 
toegezegd, binnenkort aan de Kamer een afzonder
lijke analyse van de oorzaken van deze prijsstijging 
te doen toekomen.

Van onze kant willen wc er uitdrukkelijk op wijzen, 
dat over de effectiviteit van het prijsbeleid geen 
twijfel mag blijven bestaan. Het is immers zonne
klaar, dat een als zwak ervaren prijsbeleid onmid
dellijk zijn weerslag heeft op bijvoorbeeld de gang 
van zaken bij het loonoverleg: werkgevers zullen 
de neiging hebben zich nauwelijks meer tegen forse 
looneisen te verzetten, wanneer bij hen het besef 
leeft, dat zij voor wat de prijzen betreft „hun gang 
kunnen gaan”. Een loon- en prijsspiraal is dan in 
ons land niet langer tegen te houden.

Daarom is bij dit gehele prijzenprobleem niet alleen 
het beleid van één minister in het geding, maar in 
feite het beleid van het gehele kabinet-De Jong. 
Een daadwerkelijke loon- en prijsspiraal kan ons 
land echt niet verduren.

Zekerheidsbeleid

Wy zijn er verheugd over dat dit kabinet bü de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal een wetsont
werp heeft ingediend, waarbij regels worden gesteld 
inzake een door of vanwege de SEK in te stellen 
onderzoek voor vereenvouding van onze sociale ver
zekeringen. De kosten van een dergelijk onderzoek 
mogen wellicht wat hoog voorkomen —r geschat op 
rond twee miljoen gulden, die ten laste komen van 
de verschillende sociale verzekeringsfondsen — dat 
is het ons wel waard.

Voor het vormen van een verantwoord oordeel over 
de meest gewenste vorm van uitvoering van de 
sociale verzekering is een diepgaand onderzoek 
noódzakelijk Alle facetten dienen te worden belicht. 
Niet slechts de kostenfactor, ook de doorzichtigheid 
van de uitvoeringsorganisatie behoort onderzocht te 
worden. Ook het dienstbetoon dat aan verzekerden 
wordt gegeven zal in het onderzoek worden be
trokken.

Alleen op deze wijze lijkt het mogelijk een sociaal 
zekerheidsbeleid op langere termijn op te bouwen.

■k . -k Sociaal beleid

De stijgende kosten van levensonderhoud komen 
voor de minder draagkrachtigen het hardst aan. Nu 
de stijging verder is gegaan dan werd verwacht, 
ontstond met name voor degenen, die het in hoofd
zaak of alleen van A.O.W.- en A.W.W.-pensioenen 
moeten hebben, een moeilijke situatie.

Het getuigt van een goed sociaal beleid, dat de 
minister van Sociale Zaken, na advies van de sociale 
commissie uil de S.E.R., besloten heeft, de A.O.W.- 
en A.W.W.-pensioenen met vijf procent te verhogen. 
Dit zal gebeuren met terugwerkende kracht tot 
1 januari 1969. Deze verhoging komt boven de reeds 
geldende verhoging van 1,1 procent.

Wij menen, dat een woord van waardering voor de 
minister op zjjn plaats is. Sommigen willen ons som.s 
doen geloven, dat de bewindsman op Sociale Zaken 
onvoldoende oog heeft voor de nood die er in veler
lei opzicht in ons land nog is. Men zegt wel eens, 
dat minister Roolvink zijn verleden zou zijn ver-, 
goten. Dergelijke kritiek is beneden de maat.
De genomen maatregel bewijst bij vernieuwing, dat 
de minister oog heeft voor de zwakken in de samen
leving. Van minister Roolvink kan dit overigen* 
ieder bekend zijn.

De methode die is gekozen, namelijk die van voor- 
Indexering, is ons inziens beter dan een uitkering 
Ineens.

In het laatste geval zou bovendien een aparte wet 
nodig zijn, terwijl nu met een algemene maatregel 
van bestuur kan worden volstaan en de betaling 
voor het eerst reeds in maart zal plaats vinden.

De vraag rijst, of het geen aanbeveling verdient, 
nader te onderzoeken of de methode van voor- 
indexering niet steeds gevolgd kan worden. Men zou 
dan de gemiddeld te verwachten loonstijging als 
uitgangspunt kunnen nemen op dezelfde wjjze, als 
dit thans jaarlijks gebeurt bij de vaststelling van de 
salarisverhoging voor het overheidspersoneel.
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ZEEHAVENNOTA 
IN DE
TWEEDE KAMER
VORIGE week behandelde de 

Tweede Kamer de nog door 
de minister Suurhof, Bogaers en 
Den Uyl ingediende Zeehavennota. 
Achter de regeringstafel minister 
Bakker met staatssecretaris Key- 
zer.

„Een beperkt, maar belangrijk en 
boeiend onderwerp” aldus begon 
de A.R.-woordvoerder Schakel zijn 
betoog.

Beperkt: de Rijksoverheid is geen 
super-havenbeheerder; dat beheer 
berust bij gemeenten en haven
schappen; verder zijn de provinr 
ciale overheden de eerst verant
woordelijken voor de planologische 
aspecten; en dan niet te vergeten 
het bedrijfsleven, dat voor de „vul
ling” van de plannen moet zorgen. 
Belangrijk: de florerende zeehaven 
in één van de belangrijkste struc- 
tuurbepalende elementen voor de 
ruimtelijke ordening en ze vormt 
één van de zwaarste motoren voor 
’s lands economie.

De heer Schakel wees op de mammoet- 
tanker en de containerisatie van stuk
goed als belangrijkste impulsen voor een 
nieuw vervoerslij dperk; een uitdaging, 
waarop Nederland moet en kan reage
ren. Overgaande tot de concrete ont
wikkeling van zeehaventerreinen pas
seerden achtereenvolgens Harlingen, 
Eemshaven, IJmond, Rijnmond en het 
Scheldebekken de revue.

Zowel wat Harlingen als wat de Eem- 
haven betreft kon minister Bakker de 
verblijdende mededeling doen dat de 
zaak daar op gang komt. Verblijdend 
vooral ook uit een oogpunt van regionaal 
industrialisatiebeleid. Dat onderwerp 
was echter een week eerder uitputtend 
behandeld. Bij de behandeling van de 
zeehavennota . lagen de accenten meer 
bij dat deel van ons land, dat dapper 
partij levert in de intercontinentale zee- 
havenpolitiek en dat gelegen is op het 
raakvlak van de drukst bevaren zee ter 
wereld: het westen en zuid-westen des 
lands. Aan de basis van het IJmondge- 
bied staat de eeuwenoude havenprak
tijk van de hoofdstad des lands.

SP R IN G P L A N K

Het is de motor voor de gehele provincie 
Noord-Holland, het gebied kan ook als 
een zekere springplank fungeren voor 
het noorden des lands.
Het gebied is — volgens de heer Scha
kel — bepaald niet veronachtzaamd. Hij 
wees op de, nieuwe havenmond bij 
IJmuiden, de nieuwe Noordersluis, het 
verbeteren van Noordzeekanaal en Am- 
sterdam-Rijnkanaal, de aanvoer van 
olie per pijpleiding, de terreinen die in 
voorraad zijn.

Vanuit Amsterdam wordt druk op mi
nister Bakker uitgeoefend voor nog een 
sluis in IJmuiden.
De minister is van mening, dat op het 
lijstje van wensen met betrekking tot de 
„natte” infrastructuur andere projecten 
dringender nodig zijn. De a.r. fractie 
deelt dat standpunt. Waar voor haar 
dan die hoogste prioriteit ligt zou nog 
nader in het debat blijken. Het zeeha- 
vengebied met een welhaast onstuitbare 
expansie is het Rijnmondgebied. De a.r. 
woordvoerder stond er uitvoerig bij stil, 
ook bij de „kortsluitingen” met buurge
meenten, die zich af en toe voordoen.
Globaal stelde de heer Schakel met be
trekking tot de toekomstige groei van 
het Rijnmondhavengebied:
„Als de pittige terreinwensen op dit 
moment niet gehonoreerd worden be
tekent dat niet dat Rijnmond structu
reel, op lang zicht gezien, tot een af-

rondingsbeleid wordt veroordeeld. Maar 
het toekomstige geschiedverhaal van de 
voortgaande havenontwikkeling in Ne
derland moet mijns inziens wel het be
richt bevatten dat in de 70-er jaren de 
groeiaccenten niet in Rijnmond maar 
elders lagen.”

V O O R N E -P U T T E N

Hoe vertaalde de A.R. fractie één en 
ander nu ruimtelijk? Voorne-Putten 
moet, zeker in deze generatie,, groen 
blijven. Aan de Hoekse Waard is de 
A.R.-fractie bepaald niet toe. Zij „ziet” 
het zo nog maar niet.
De heer Schakel had twee argumenten:
a. de enorme kosten: zeesluis, binnen- 
vaatsluis, afdammen spui voor zoutbe- 
strijding, verhogen dijken langs Oude 
en Nieuwe Maas;
b. het naar de Hoekse Waard af te 
leiden schip (de tussenmaat van 70.000 
a 80.000 ton) kan prachtig in het open 
Scheldebekken opgevangen worden.
Wat de Maasvlakte (toegankelijk voor

de diepst stekende schepen) betreft 
pleitte de heer Schakel er voor om 
naast de 2200 ha — in aanleg nog 800 
ha —• aan de Noordzee te onttrekken 
te realiseren door de zogenaamde de
marcatielijn loodrecht op de kust te 
plaatsen.
Minister Bakker deelde aan de Kamer 
mede, dat dit ook zijn standpunt is. 
De Rijnpoorthaven ten noorden van de 
Nieuwe Waterweg zou dienst moeten 
doen voor het personenvervoer en het 
stukgoederenvervoer. Een groot aantal 
facetten moet tegen elkaar worden afge
wogen; ontwikkeling stukgoederenver
voer, containerisatie, beschikbare ha
vens en terreinen op de zuidelijke oever, 
scheepvaartproblemen op de Waterweg, 
verziltingsgevaar, de positie van het 
Westland.

S C H E L D E B E K K E N

De A.R.-woordvoerder ging op deze as
pecten stuk voor stuk in en deelde mede, 
dat zijn fractie na ampele afweging van 
alle in het geding zijnde belangen tot 
de slotconclusie was gekomen, dat in 
principe akkoord kon worden gegaan 
met de aanleg van Rijnpoort en dat de 
vraag of die zich alleen binnen Rijn
mond moet voltrekken dan wel of er 
ook een stukje Westland bij moet wor
den betrokken, primair ter beoordeling 
staat van Ged. staten van Zuid-Holland. 
De minister kon zich nog niet uitlaten 
omdat hij nog een tweetal adviezen 
wachtende is.
De heer Schakel eindigde met het Schel
debekken. Hij noemde dat niet toevallig. 
De Westerschelde vormt een korte, vrije, 
ruime, vrij diepe en nog uit te diepen 
verbinding met de Noordzee. Hier zal

naar het oordeel van de A.R. fractie in 
de zeventiger jaren het hoofdaccent van 
de Nederlandse Zeehavenpolitiek moe
ten liggen.
Sommige sprekers bij dit debat vervie
len in het euvel dat ze voor alle be
staande havenplannen met dezelfde 
klem van redenen pleitten.

De A.R. fractie kwam met een duide
lijke prioriteit. Ze vroeg de regering of 
„op grootscheepse wijze en gecoördi
neerd voor wat de bijdragen van de ver
schillende departementen betreft” Zee
land wil bijstaan.

Minister Bakker zegde een gerichte be
nadering toe. Waar de zaken zo staan 
is er nauweiyks profetische gave nodig 
om met de heer Schakel te stellen: „De 
huidige situatie in het Scheldebekken 
zal in 1980 alleen nog maar een dierbare 
herinnering zijn” .

Namens de A.R.-fractie wenste hij allen 
die direct of indirect bij dit omscheke- 
lingsproces betrokken zijn, sterkte toe.

VRAGEN VAN KAMERLEDEN
KLEUTERSCHOOLGELD
De heer J. H. van Bennekoni vroeg 
aan de staatssecretaris van Onder
wijs en Wetenschappen of het hem 
bekend is, dat bepaalde gemeenten, 
wanneer zij de inning van kleuter- 
schoolgelden van bijzondere kleuter
scholen op zich nemen, hiervoor een 
vergoeding van soms 5 pet. van de 
geïnde bedragen vragen?

Is de staatssecretaris niet van me
ning, dat de besturen van bijzondere 
kleuterscholen hierdoor in een na
delige positie komen te verkeren, 
daar voor de Inning van kleuter- 
schoolgelden ten behoeve van de 
openbare kleuterscholen gebruik 
wordt gemaakt van het gemeentelijk 
apparaat, zonder dat de hiervoor ge
maakte kosten worden doorberekend 
aan hét bijzonder onderwijs?
Indien de staatssecreatris deze op
vatting deelt, zou hij zijn mening 
dan op een volgens hem passende 
wijze willen kenbaar maken aan de 
gemeentebesturen?

Toelichting: In het antwoord, dat de 
staatsseertaris op 1 oktober jl. heeft 
gegeven op desbetreffende vragen 
van ondergetekende, deelde hij mede 
een wijziging van de Kleuteronder- 
wijswet in de door vraagsteller be- . 
doelde zin te willen doen nagaan, 
maar over een vergoeding van de 
door de gemeentebesturen ten behoe
ve van de bijzondere scholen ge
maakte kosten werd in dit antwoord 
niet gesproken.

MIDDENSTANDERS 
IN NOOD
De heer H. de Mooy vroeg aan de
staatssecretaris van Econ. Zaken 

Is het de staatssecretaris bekend, 
dat de Sluisdijkstraat in Den Helder, 
eertijds een centrale winkelstraat, 
door reeds lang bestaande plannen 
van overheidslichamen in verband 
met nieuwe doorbraak enz. en daar
aan verbonden saneringsbesluiten, zo 
sterk aan koopkracht heeft ingeboet, 
dat van de 42 middenstanders de 
laatste jaren er 18 zich genoodzaakt 
zagen hun bedrijf te sluiten?

Heeft de staatssecretaris er kennis 
van genomen dat het ontwerp-struc- 
tuurplan voor de binnenstad, dat bo
vengenoemde zeer ernstige gevolgen 
gehad heeft, waarschijnlijk niet defi
nitief kan worden, omdat de te hoge 
kosten noodzaken tot het voorberei
den van een ander plan?
Als . het bovenstaande bevestigend 
moet worden beantwoord, acht de 
bewindsman het dan niet noodzake
lijk zijn invloed aan te wenden opdat 
de periode van grote onzekerheid, 
met de daaraan verbonden ernstige 
consequenties voor genoemde onder
nemers, zo spoedig mogelijk worde 
opgeheven, daar een koude sanering 
van vele ondernemers op deze wijze 
niet verantwoord kan worden ge
noemd?

COKESVOORZIENING
De heer De Mooy vroeg aan de mi
nister van Economische Zaken:
Kan de minister meedelen, waardoor 
de cokesvoorziening in ons land stag
neert?
Kan de minister meedelen, welke 
waarborgen hij geschapen heeft voor 
een goede cokesvoorziening, toen de* 
produktie in Limburg werd gestaakt? 
Is met instemming van de minister 
de inkoopprijs van cokes voor de 
detailhandel per 1 februari jl. met 
ƒ 10 tot ƒ 14 per ton verhoogd?
Is naar het oordeel van de minister 
voldoende overleg tussen overheid en 
brandstoffenhandel over de energie
voorziening?
Is de minister bereid, als vraag 5 

-ontkennend wordt beantwoord, te 
bevorderen, te zorgen dat genoemd 
overleg wordt geïntensiveerd?

HISTORISCHE KERN 
BUREN
De heer M. W. Schakel heeft aan de 
minister van Binnenlandse Zaken en 
Financiën gevraagd of zij kennis 
hebben genomen van de beschikking 
van de minister van Cultuur, Recrea

tie en Maatschappelijk Werk én de 
minister van Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening d.d. 23 februari 
1968, waarbij de historische kern van 
Buren binnen zijn omwalling aan
gewezen werd als stadsgezicht in de 
zin van artikel 20 van de Monumen
tenwet?
Achten de bewindslieden het een be
vredigende situatie dat deze gemeen
te, die gebukt gaat onder de finan
ciële consequenties van het feit, dat 
de kern Buren een kleine oude stad 
is, niet valt onder de „voorlopige 
verfijning algemene uitkering, klei
nere stedelijke gemeenten” ?
Levert —‘ mede gelet op het voor
beeld Buren — de uitsluitende typo
logie naar urbanisatiegraad wel een 
bevredigend criterium op?
Zijn de bewindslieden bereid om 
vooruitlopende op een definitieve re
geling de gemeente Buren onder de 
werking van deze voorlopige verfij- 
ningsregeling te brengen?

SPEELLOKALEN VOOR 
PEUTERS
De heren J. H. van Bennekom (ARP) 
en Dusardjjn (KVP) vroegen aan de 
staatssecretaris van Onderwijs en 
Wetenschappen:
Is het de staatssecretaris bekend, dat 
in enkele kleuterscholen (te Velp en 
te Vlissingen) leegstaande lokalen 
van kleuterscholen met een aparte 
ingang zijn (c.q. zullen worden) ge
bruikt als „peuterspeellokalen”?
Is het de staatssecretaris bekend, dat 
de betrokken inspecties van het kleu
teronderwijs op grond van artikel 66, 
sub 8, van de Kleuteronderwijswet 
de stichtingsbesturen van de in vraag 
1 bedoelde peuterspeellokalen hebben 
bericht, dat deze lokalen niet voor dit 
doel mogen worden gebruikt?
Is de staatssecretaris bereid rekening 
te houden met de omstandigheid, dat 
door dit verbod een efficiënt gebruik 
van de schoolgebouwen niet wordt 
bevorderd, terwijl van „onderwijs” 
in de zin van artikel 66, sub 8, geen 
sprake is en blijkens de grote be
langstelling van de ouders een veilige 
speelgelegenheid onder bevoegde lei
ding in een behoefte voorziet?
Is de staatssecretaris bereid te zoe
ken naar een mogelijkheid dit reeds 
begonnen of in vergevorderde staat 
van voorbereiding verkerende werk 
voort te zetten, c.q. aan te vangen?
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Op deze pagina is de radio
toespraak afgedrukt die de voor
zitter van de A.R. Partij, dr. A. 
Veerman, donderdag 20 februari 
heeft gehouden. U kunt de tekst 
van deze toespraak aanvragen bij 
hel secretariaat van de A.R.P., 
Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

WIJ ZIJN BEREID 
IN UW GEEST 
DE ZAAK BETER 
TE UTEN 
FUNCTIONEREN 
GEEF ONS DAARVOOR 
DE MIDDELEN

De  zaalc, die in deze weken in het 
centrum van de aandacht staat 

in de Anti-Revolutionaire Partij is 
de verhoogde activiteit, waarvan 
in de vorige week in pers en tele
visie iets publiek geworden is. 
Daar zijn interessante reacties op 
gekomen, vooral van niet Anti-Re
volutionaire zijde. Men heeft ons 
gevraagd: „Klopt dit wel? Klopt die 
actie, typisch gericht op en gegroe
peerd om uw partij, wel met uw 
optreden in de groep van achttien? 
Klopt het met uw streven, tot 
samenwerking te komen met die 
andere christelijke partijen?”
Wel, naar onze overtuiging klopt dat 
volledig.
Wij zijn in 1967 het gesprek met de 
beide andere partijen niet begonnen 
omdat \yij van onze eigen partij moe 
waren of in een soort paniek verkeer
den, Daar was geen enkele reden toe, 
noch wanneer wij terugzagen op de 
uitslag van de verkiezingen, noch en 
vooral niet wanneer wij terugzagen op 
de geestdrift en de overtuiging, waar
mee door mensen in onze partij de ver- 
kiezingsactie was gevoerd. De Anti-Re
volutionaire Partij heeft, dat is toen 
weer duidelijk geworden, een eigen in
breng en daarom een eigen opdracht in 
de : Nederlandse politiek en ook over 
onze grengen heen. Zij kan en zij moet 
op haar wijze vorm geven aan de chris
telijke overtuiging voor de politiek. Zij 
wil dat, bewust en overtuigd, doen in . 
dialoog en in samenwerking met ande
re. Maar ook nauwere samenwerking 
ontheft haar niet van haai" eigen op
dracht.
Integendeel, samenwerking verplicht 
ons juist tot dieper bezinning en ster
ker activiteit in eigen kring.

NIEVJF
In 1963 heeft het nieuwe élan van de 
A.R. Partij voor het eerst duidelijk ge
stalte gekregen in een nieuw opgezet 
program. Dat is in 1967 aan gewijzig
de omstandigheden aangepast.
Wat was het nieuwe daarin?
Het nieuwe was in de eerste plaats een 
sterke betrokkenheid van onze partij bij 
de internationale problemen, problemen 
van spanning, onderdrukking, honger, 
oorlog. Er spreekt de bewustheid uit, dat 
wij als mensen, die willen leven vanuit 
het evangelie, verantwoordelijk zijn

voor de wereld, voor de toekomst van 
de menselijke samenleving.
Het tweede, dat ik noemen wil van dat 
program, dat is het besef, dat wij niet 
mogen leunen op bestaande vormen, op 
gevestigde structuren en tradities, maar 
dat een christelijke partij altijd bezig 
moet zijn vanuit de bijbelse boodschap 
zich opnieuw te bezinnen, nieuwe ant
woorden te geven op oude en nieuwe 
vragen. In het program 1967 zijn daar
voor de woorden gebruikt: vanuit de ra
dicaliteit van het evangelie.
Zo’n benadering van de politiek heeft 
zijn consequenties. Wanneer men een
maal gegrepen is door het besef van de 
dynamische kracht van het evangelie, 
dan is een politiek program niet een 
vast bezit, waarmee men jaren vooruit 
kan, geen „onroerend goed” . Vroeger 
zei men in het Latijn: „reformata quia 
reformanda” — dat wil zeggen: de re
formatie, de hervorming maakt zich 
alleen waar, als zij bereid is, zich te blij
ven hervormen.
Zo is een vernieuwde partij, een ver
nieuwd program alleen van waarde als 
het ook is een zich steeds vernieuwende 
partij, een zich steeds vernieuwend pro
gram.

W E R K G R O E P E N
Daarop is de activiteit vandaag centraal 
gericht. Het College van Advies, de 
denkfabriek van onze partij, heeft een 
groot aantal werkgroepen ingesteld, die 
zich met talrijke actuele vraagstukken 
bezig houden, als voorbereiding voor een 
nieuw program voor de volgende ver
kiezingen. Ter illustratie noem ik kris
kras een paar onderwerpen: onze defen
sie in het kader van de Navo, bestuur
lijke vormgeving van Nederland, Azië, 
openbaar vervoer, de toekomst van 
West-Europa, stadsgewesten enzovoort, 
enzovoort.
Een groot aantal deskundigen is bereid 
gebleken medewerking te verlenen.
Wij zijn met deze arbeid tijdig voor de 
volgende periodieke verkiezingen be
gonnen.
De klacht is tegenwoordig — heel be
grijpelijk overigens — dat de politiek zo 
ver van de mensen af staat. Zij zweeft 
in bepaalde regionen, maar de grote 
groep van kiezers — of zelfs van partij
leden — komt er niet of nauwelijks aan 
te pas. Wat weet men van programs? , 
Wat weet men ervan, wat een partij 
eigenlijk wil? En — erger nog — wat 
heeft men voor inspraak daarin?

TIJDIG
De A.R.Partij wil met de voorbereiding 
van haar nieuwe program zo tijdig be
zig zijn, dat er wel inspraak kan zijn. 
Daarom zal zij de rapporten, de werk
stukken van al die studiegroepen de 
partij in sturen en publiceren; zodat zij 
in de party, maar ook daarbuiten be
sproken kunnen worden. Er moeten reac
ties op komen. Vanuit gespreksgroepen, 
van andere geïnteresseerden. In orga- 
nisatoriseh verband, maar ook daarlangs 
heen. Als een levende zaak.
Dat brengt mij bij het tweede aspect 
van onze verhoogde activiteit. Wanneer
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wij op deze wijze tot werkelijke partij- 
vernieuwing willen komen, dan eist dat 
niet alleen veel geestelijke arbeid, gees
telijke spankracht. Dat gaat wel voorop. 
Maar daarnaast vraagt, deze activiteit 
ook om financiële middelen. Dat is een 
hele nuchtere en heel zakelijke opmer
king. Maar het is gewoon zo.

Als u vindt, dat de politieke partijen 
niet goed functioneren — als u vindt, 
dat dit terwille van een goede, demo
cratische werking van ons staatkundig 
bestel anders en beter moet — als u 
vindt, dat er meer openheid moet zijn 
— dan hebt u volkomen gelijk. Maar 
het antwoord van onze partij is- Wij 
zijn bereid in uw geest de zaak beter 
te laten functioneren. Geef ons daar
voor de middelen
Dit is.het verhaal bij onze actie; Negen 
gulden voor negentig jaar. Die zin 
klinkt wel goed. Maar wij hechten daar 
toch niet alles aan. Negentig jaar is 
niet zo’n echt jubileum-getal. En negen 
gulden is ook geen heilig getal, ’t Mag 
best meer zijn. Of liever: wij zijn blij 
met alle giften, waar een goede en har
telijke bedoeling achter schuilt.
Vijf ton is er nodig, op z’n minst 
Als het goed is, komen de grootste be
dragen van hen, die de meeste kritiek 
hebben. Alleen dan is het zuivere kri
tiek.

K R IT IE K

Dat is kritiek van mensen, die zich zorg 
maken, die zich verantwoordelijk weten 
voor de samenleving. Kritiek van men
sen, die willen doorstoten naar een goed 
program en naar . een goed beleid.
Kritiek van mensen, die vinden, dat nog 
te weinig concreet vorm gegeven wordt 
aan' het bijbels getuigenis voor de poli
tiek.

Dat is — met alle menselijke beschei
denheid die ons past — de zin van heel 
onze actie: vanuit onze overtuiging te 
komen tot een goed, duidelijk, concreet 
program — en dat in te dragen in ons 
volk.
Ik moet u nog wel even het gironum
mer noemen. Het is 712000. ten name 
van Fonds A.It. Partijstichting te 
’s-Gravenhage.
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O V E R H E ID  E N  W E T E N S C H A P

GECOÖRDINEERDE 
INSPANNING VAN REGERING 
VOLKSVERTEGENWOORDIGING 
EN BETROKKEN
WETENSCHAPPELIJKE ORGANEN 
IS PRIMAIR VEREIST

Da t  de overheid belangrijke 
sommen geld beschikbaar moet 

stellen voor wetenschappelijk on
derzoek en voor de opleiding van 
onderzoekers, is na de tweede we
reldoorlog geen punt van discussie 
meer. Over heel dt wereld wordt 
het verrichten van onderzoek ten 
behoe /e van de samenleving als 
overheidsfunctie erkend. Levens
grote vragen blijven wél: hoevéél 
geld moet voor onderzoek en voor 
de opleiding van onderzoekers 
door de overheid worden uitgege
ven, en hoe moeten de voor on
derzoek beschikbare gelden wor
den besteed; het kernprobleem is: 
wat is voor onze samenleving de 
meest verantwoorde, of meest doel
matige wijze van verdelen van gel
den bestemd voor research en ont
wikkeling.

Zelfs onder de wetenschappelijke on
derzoekers zelf komt men nog vaak de 
opvatting tegen dat het hoog tijd wordt 
dat er in Nederland eens orde op za
ken gesteld wordt in het uitgavenbeleid 
voor wetenschapsbeoefening.
Een jaar of vijf geleden had wellicht 
die mening nog volop recht van be
staan, maar in de huidige situatie is het 
een achterhaalde opvatting.
We kennen nl. de laatste jaren in Ne
derland een zogenaamd Wetenschaps
budget en een Raad van Advies voor 
Wétenschapsbeleid, en daarmee is in 
principe de instrumentatie aanwezig om 
te kómen iot een zo goed mogelijk ver
antwoorde keuze voor de verdeling van 
de gelden. De publiciteit inzake de be
steding van deze gemeenschapsgelden 
schiet echter nog danig tekort.
De Twêede Kamer telt maar weing le
den, die wezenlijk in de hier gesigna
leerde problematiek zijn geïnteresseerd.

W E T E N S C H A P S B U D G E T

De minister van onderwijs en weten
schappen biedt elk jaar aan de beide 
Kamers der Staten-Generaal een zoge
naamd „V.’'etenschapsbudget” aan; dat 
is een overzicht waarin per hoofdstuk 
en artikel van de rijksbegroting de ver
moedelijke hoogte wordt aangegeven 
van de in die artikelen vervatte uitga
ven voor research en ontwikkelings
werk.
Bij de in oktober in de Tweede Kamer

9 gulden 
voor

gehouden algemene beschouwingen over 
de begroting 1969 heeft de minister van 
financiën in de Handelingen cijfers 
doen opnemen over de verschillende 
departementen.

Deze cijfers', die ontleend zijn aan het 
concept voor het derde wetenschaps
budget tonen aan dat in 1969 voor het 
eerst de overheidsuitgaven voor weten
schapsbeoefening het miljard zal over
schrijden (ƒ 1015 miljoen)). Van dit be
drag gaat ca. ƒ 450 miljoen naar onder
zoek aan universiteiten en hogescholen. 
De resterende ƒ 565 miljoen is verdeeld 
over de verschillende departementen.

Er zijn drie departementen die meer 
dan ƒ 100 miljoen per jaar aan weten
schappelijk onderzoek besteden n.1. het 
departement van economische zaken' 
(ƒ 155 miljoen), het departement van 
onderwijs en wetenschappen (ƒ 129 mil
joen) en het departement van landbouw 
en visserij (ƒ 110 miljoen), in totaal ƒ 394 
miljoen. Drie andere departementen 
hebben voor 1969 hun uitgaven voor 
wetenschappelijk onderzoek begroot op 
ca. ƒ 50 miljoen, n.1. het departement 
van defensie (ƒ 51 miljoen), het departe
ment van verkeer en waterstaat 
(ƒ 47 miljoen) en het departement van 
sociale zaken en volksgezondheid (ƒ 41 
miljoen). Voor de andere departementen 
liggen de bedragen véél lager; alleen 
het departement van cultuur, recreatie 
en maatschappelijk werk (ƒ 13 miljoen) 
en het departement van volkshuisves 
ting en ruimtelijke ordening (ƒ 13 mil
joen) geven nog méér dan ƒ 10 miljoen 
per jaar uit.

Laboratoria

R A A D  A D V IE S  VO O R  

W E T E N SC H A P S B E L E ID

De R.A.W.B. ingesteld bij de wet van 
20 mei 1966, bestaat uit een kleine groep 
ervaren onderzoek-leiders, die ’a titre 
personnel” zijn benoemd op grond van 
hun erkende reputatie. Naast de be
staande organen, die de regering van 
advies kunnen dienen inzake het weten
schapsbeleid, zoals b.v. de Academische 
Raad, de Koninklijke Academie van 
Wetenschappen, TNO en ZWO, is de 
positie van de R.A.W.B., onder voorzit
terschap van prof. dr. C. J, F. Böltcher, 
die van een adviescollege op hoog ni
veau, dat in beginsel onafhankelijk is, 
zowel ten opzichte van de wetenschaps
beoefening als tegenover de regering. 
De Raad moet „zijn taak uitoefenen 
met de blik gericht op het algemeen be
lang en de aan de regering ten dienste 
staande mogelijkheden” (uit memorie 
van toelichting blz. 4).
Bij de opdracht aan de R.A.W.B. staat 
de wegende functie voorop, doordat niet 
alleen de te behandelen onderwerpen 
bezien moeten worden tegen de achter
grond van de totale inspanning op we
tenschappelijk gebied, maar ook zoveel 
mogelijk de van belang zijnde aspecten 
van buiten wetenschappelijke aard in 
de overwegingen moeten worden be
trokken (economisch belang, financiële 
gevolgen, sociale consequenties, politie
ke aspecten enz.). 'Vanzelfsprekend ko
men dan ook mogelijke toepassingen 
van de resultaten van wetenschapsbe
oefening en de gevolgen daarvan voor 
de samenleving aan de orde.
De R.A.W.B., die de regering desge-
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vraagd of eigener beweging adviseert 
over bet beleid inzake wetenschapsbe
oefening in nationaal of internationaal 
verband, diént in het algemeen de re
gering bij te staan in haar stimulerende 
en coördinerende taak ten aanzien van 
de wetenschapsbeoefening. Onder we
tenschapsbeoefening te Verstaan zowel 
het zuiver- en als het toegepast weten
schappelijk onderzoek, als ook het zo
genaamde ontwikkelingswerk, dat van 
de resultaten van zulk onderzoek ge
bruik maakt.

In de betreffende wet (art. 2) is verder 
nog vermeld dat de R.A.W.B. bij de op
stelling van zijn adviezen de weten
schapsbeoefening in haar geheel dient 
te beschouwen, en daabij — rekening 
houdend met het algemeen belang :— 
dient te streven naar een evenwichtige 
ontplooiing van die wetenschapsbeoefe
ning.
De R.A.W.B. heeft in maart 1968 zijn 
eerste interim-advies uitgebracht inzake 
overheidsuitgaven voor onderzoek en 
ontwikkelingswerk voor de eerstkomen-
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de jaren. Dit rapport zal hopelijk spoe
dig worden gepubliceerd.
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O R G A N IS A T IE  
T O E G E P A ST  N A T U U R 

W E T E N SC H A P P E L IJ K  
O N D E R Z O E K

Veruit de grootste research-organisatie, 
die door de overheid is opgericht, en 
met overheidsgeld wordt gesteund is de 
organisatie TNO. In 1930 is TNO bij 
wet in het leven geroepen. Pas na de 
tweede wereldoorlog, toen het inzicht 
gerijpt was dat ontwikkeling van de in
dustrie, van de export en verhoging van 
de levensstandaard slechts met behulp 
van wetenschappelijk onderzoek te be
reiken zou zijn is TNO tot een grote or
ganisatie uitgegroeid. TNO ontstond als 
een complex van laboratoria, waarvan 
er verscheidene reeds vóórdat TNO 
werd opgericht een gevestigde reputatie 
hadden. Momenteel telt TNO ca. 70 
instituten, met in totaal ruim 4000 me
dewerkers.
TNO kent naast de centrale organisatie, 
waarmee ook de Nationale Raad voor 
Landbouwkundig onderzoek verbonden 
is, vier bijzondere organisaties n.1. de 
Nijverheidsorganisatie, de Voedings- 
Organisatie, de Rijksverdedigingsorga
nisatie en de Gezondheidsorganisatie. 
De TNO-instituten werken in opdracht 
en voeren daarnaast zogenaamd vrij 
speurwerk uit —■ ongeveer in de ver
houding 2 op 1.
De overheid draagt een belangrijk deel 
van de kosten van TNO: in 1968 ca. 
ƒ 100 miljoen. Daar staat tegenover dat 
TNO per jaar ongeveer 8000 overheids
opdrachten uitvoert, tegenover 12000 
van andere instanties, voornamelijk de 
industrie. Uit het genoemde bedrag kan 
TNO verder het gerichte fundamentele 
speurwerk op analytisch en technolo
gisch gebied financieren, waartegenover 
het bedrijfsleven, hoewel geïnteres
seerd, geneigd is een afwachtende hou
ding aan te nemen. Bovendien kunnen 
uit deze overheidsgelden de zogenaam
de stimuleringsbijdragen worden geput, 
welke TNO in staat stellen in bepaalde 
gevallen aan een instituut dat een fi
nanciële bijdrage voor speurwerk van 
het bedrijfsleven ontvangt eenzelfde be
drag aan overheidsgelden uit te keren. 
Deze vorm van financiering stimuleert 
terecht het : gerichte fundamentele on
derzoek, zonder hetwelk toegepast on- 
:;d.érzoek. niet' :kan bestaan.

O R G A N IS A T IE  Z U IV E R

W E T E N SC H A P P E L IJ K

O N D E R Z O E K

Deze spoedig na de tweede wereldoorlog 
opgerichte organisatie distribueert, op 
basis van een jaarlijks toegewezen rijks
bijdrage, gelden voor de volgende doel
einden: subsidies voor onderzoekingen 
van zuiver wetenschappelijk aard (voor 
de geestes- en maatschappijwetenschap
pen ook van toegepast wetenschappe
lijke aard), bijdragen voor het uitgeven 
van wetenschappelijlce boeken en tijd
schriften en beurzen voor studiereizen 
en stages.
De doelstelling van ZWO omvat het 
aanvullend en stimulerend optreden op 
die gebieden van onderzoek, die bij de

Onderzoek van de ruimte (radio-telescoop Dwingelo)

huidige stand van de ontwikkeling in de 
wetenschap bijzondere steun behoeven. 
In 1968 bedroeg de rijksbijdrage in to
taal ca. ƒ 45 miljoen. '

Onder ZWO ressorteren een zestal insti
tuten, waarvan het Mathematisch Cen
trum en de Stichting Radiostraling van 
Zon en Melkweg als voorbeeld kunnen 
worden genoemd. Bij elkaar kosten de
ze instituten ca. ƒ 20 miljoen per jaar. 
De resterende gelden komen in hoofd
zaak ten goede aan bijzondere projec
ten aan de Nederlandse Universiteiten 
en Hogescholen.

P A R T IC U L IE R E  SECTO R

Hoewel strikt genomen vallend buiten 
het onderwerp van dit artikel, dient,.— 
tot goed begrip van de stand van zaken 
— opgemerkt te worden dat in Neder
land de wetenschapsbeoefening niet uit
sluitend een zaak van overheidsfinan
ciering is. Niets is minder waar. Er zijn 
in Nederland b.v. relatief veel grote re- 
search-laboratoria verbonden aan de 
ondernemingen van wereldformaat die 
ons land kent, zoals Philips, Shell, Uni- 
lever, Aku, Koninklijke Zout en Staats
mijnen. Honderden miljoenen worden 
in deze particuliere sector aan onder
zoek uitgegeven (Uitvoerige kwantita
tieve gegevens hierover zijn vermeld in 
een uitgave van het Centraal Bureau 
voor Statistiek in 1967: „Speur- en ont
wikkelingswerk in 1964”).
En dat geld wordt niet exclusief be
stemd voor toegepast onderzoek, waar
van uitsluitend de betreffende onderne
ming de vruchten plukt. Integendeel, de 
bijdrage aan de ontwikkeling van de 
wetenschap vanuit deze industriële re
searchcentra is indrukwekkend. Waar
schijnlijk vormt dit wel de hoofdreden 
waarom Nederland betrekkelijk weinig

last heeft van de zogenaamde „brain- 
drain”, dat is de emigratie van bekwa
me onderzoekers naar de overzijde van 
de oceaan.
De aanwezigheid in Nederland van deze 
grote ondernemingen met "hun research
centra oefent grote invloed uit op de 
wetenschapsbeoefening in ons land ge
heel. Er gaat ook een stimulerende in
vloed van uit op de universiteiten, zo
wel wat hun onderwijs als wat hun 
onderzoek betreft, want er bestaat van
zelfsprekend een levendig contact tus
sen vakgenoten in de research-centra 
en in de universiteiten en technische 
hogescholen. Voor de toekomst van de 
wetenschapsbeoefening in Nederland —• 
niet alleen in de zogenaamde exacte 
vakken, maar ook daarbuiten — zal dit 
ongetwijfeld van Ingrijpende betekenis 
blijken. Ook de research-instituten van 
de overheid zullen er op den duur een 
stimulans in dé goede richting van on
dervinden.
De coördinatie van onderzoekprojecten, 
die met overheidsgelden worden gefi
nancierd enerzijds en die in de particu
liere sector worden aangepakt ander
zijds vormt nog wel een moeilijkheid. 
Om reden van concurrentie maken de 
grote ondernemingen vanzelfsprekend 
niet wereldkundig wat zij van plan zijn 
aan research en ontwikkelingswerk te 
gaan doen.
Anderzijds stellen de overheidsin
stituten in het algemeen hun research- 
programma ’s ook slechts in beperkte 
kring bekend. Door de deskundigheid 
en het gezonde verstand van de parti
cipanten kan echter duplicatie en over
lapping tot op grote hoogte worden 
voorkomen. (Zie b.v. het artikel van 
prof. Böltcher in „De Nederlandse In
dustrie” van 15 augustus 1967: Overheid 
en bedrijfsleven moeten van elkaar we
ten wat ze doen aan speur- en ontwik
kelingswerk).

Ook onderzoek bij bedrijfsleven (Philips Eindhoven)

V E R A N T W O O R D

W E T E N SC H A P S B E LE ID

Vooral door de instelling van het we
tenschapsbudget en door het institueren 
van een gezaghebbend orgaan als de 
Raad van Advies voor Wetenschapsbe
leid zijn in Nederland in principe dé 
instrumenten beschikbaar voor een zo 
goed mogelijk verantwoorde meer-jaren 
planning voor wetenschapsbeoefening. 
De weg is open naar een betere coördi
natie, ingepast in wat er zich interna
tionaal afspeelt. Nederland blaast zijn 
partij al aardig mee, hoewel ons land 
wat betreft de overheidsuitgaven voor 
research en ontwikkeling, vergeleken 
met andere landen, niet meer dan een 
goed middelmatige positie inneemt.
Wij moeten ons echter niet voorstellen 
dat de oplossing er al is. Wetenschaps
beoefening zélf is al een zaak van lange 
adem, laat staan het ombuigen van 
in het verleden niet optimaal getroffen 
beleidsbeslissingen. De R.A.W.B. kan 
aanbevelingen doen en nieuwe richt
lijnen aangeven, dat houdt nog niet in 
dat er snel ingegrepen kan worden. Wel 
is de kans op een gerichte actie op 
grond van objectieve aanbevelingen van 
niveau door de nu aanwezige structuur 
veel groter geworden. De wetenschap
pelijke instituten zélf vormen geen 
„pressure-group” , zij blijven de ont
wikkelingen volgen, kunnen waarschu
wen en adviseren, maar zullen vóór 
alles enthousiast moeten doorgaan niét 
hun werk.
Overzien we de stand van zaken dan is 
er geen reden meer voor pessimisme, 
eerder tot enig optisme, hoewel nog veel 
hinderpalen vallen te overwinnen. Uit
eindelijk is een beslissing over het we
tenschapsbeleid een moeilijke politieke 
zaak op internationaal, op nationaal èn 
op departementaal niveau. Het gaat om 
zaken van algemeen belang, om ver
snelling op de tocht naar een betere 
samenleving: met minder noden, meer 
gerief, een gezonder en langer leven en 
met meer en betere mogelijkheden om 
de verre naaste te helpen.

ïen gecoördineerde inspanning van re
gering, volksvertegenwoordiging en de 
betrokken wetenschappelijke organen, 
eikaars rol wederzijds respecterend, is 
een primaire vereiste. De instrumenten 
voor het opnieuw uitzetten van een be
stek liggen gereed.
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Op 26 oktober 1968 schreef de 
heer H. A. de Boer een artikel 
in N.G. „Wie mag wat verkopen” 
n.a.v. een wetsontwerp vesti
gingswet. De heer E. van Tellin
gen, voorzitter van de Chr. Bond 
van Patroons in het Meubilerings- 
bedrijf, had op dit artikel kritiek. 
De redactie gaf de heer Van Tel
lingen gelegenheid zijn bezwaren 
naar voren te brengen. Zijn visie 
staat op deze pagina.

IK BEN NIET 
ZO ENTHOUSIAST 
OVER HET 
NIEUWE ONTWERP 
VESTIGINGSWET

F  Nederlandse Gedachten van 
26 oktober 1968 schrijft de heer

H. A. de Boer, secr. van de Chr. 
Kruideniershond over het pro
bleem „Wie mag wat verkopen?”, 
in verband met een nieuw ontwerp 
vestigingswet.
Hij is daar nogal enthousiast over. 
Wij én met ons de branches in dure 
gebruiksgoederen heel wat minder, 
óf liever helemaal niet 
Niet omdat we per se willen vast
houden aan het oude, men verwijte 
ons bij voorbaat geen verstard- 
heid, maar mede uit overwegin
gen van praktische aard.
Wij willen de heer De Boer op de 
voet volgen in zijn artikel. 
Allereerst die oude vestigingswet 
van 1937 en dat geklaag van de der
tiger jaren!

Wij geloven n.1. niet zo erg in die ver
halen van werklozen, die in de „voor
kamer” een winkeltje begonnen. Wij 
hebben zelf die tijd welbewust meege
maakt. Maar waar moesten die werk
lozen met ƒ 10, ƒ 20 steun enig kapitaal 
vandaan halen? Want hoe weinig ook, 
er was toch altijd iets van kapitaal 
nodig.
Natuurlijk is het voorgekomen. Ook in 
het ambacht, maar men moet dat niet 
overdrijven. Is de vestigingswet 1937 
alleen maar een crisiswetgeving ge
weest? Of was zij ook niet een poging 
een bedrijfstaksgewijze betere organi
satie van het bedrijfsleven mogelijk te 
maken, en zo t komen tot een begin 
van sociaal economische ordening? Het 
vlot daarop volgen van de instelling 
van de Commissie Woltersom doet daar 
toch sterk aan denken. Dat de oorlog 
deze commissie misbruikt heeft om tot 
de zogenaamde dwangorganisatie Wol
tersom te komen ten behoeve van de 
Duitse oorlogsvoering is een zaak, die 
de toenmalige Nederlandse regering 
niet heeft kunnen voorzien.
Wie van onverdachte zijde leest, hoe 
een religieus socialist als Ed. v. Cleef 
in zijn boek Sociale Economische Orde
ning met name Colijn prijst als een 
man die naar een begin van deze or
dening welbewust streeft en ook leest 
wat Colijn zelf schreef in zijn stan
daardwerk over de A.R.-beginselen 
kómt tot een andere beoordeling van de 
vestigingswet 1937 als alleen maar een 
crisiswetgeving.
Die gaat ook de vraag stellen bij dit 
nieuwe ontwerp, in hoeverre dit ont
werp nu meewerkt aan een betere so
ciaal economische ordening van het be
drijfsleven, wat niet alleen de onder
nemers betreft maar ook hun mede
werkers.
Ik dacht dat het juist in deze tijd zin 
heeft om ook deze ■ "aag eens te stel
len nu zo luid geroepen wordt om nieu
we of hernieuwde structuren van de 
maatschappij.

BEOORDELING
Komen we nu tot een beoordeling van 
het voorontwerp dan menen wij dat het 
veel te veel uitgaat van de visie van de 
supermarkten en grootwinkelbedrijven 
en niet minder van die van de indus
trie, die kost wat het kost haar produk- 
ten wil spuien en als het niet langs de

normale handelskanalen kan dan maar 
langs de abnormale.
Dat is een van de punten die ons zware 
zorgen baren, gezien wat in onze bran
che is voorgevallen sinds enkele jaren. 
Verkopen via toonkamers door aan
brengers, personeelsinkoopverenigingen 
en dergelijke. Met als regel versluierde 
en niet reële kortingen, waartegen ook 
de voorzitter van het Consumenten 
Contactorgaan ernstig waarschuwde, 
maar waarvoor het nieuwe ontwerp 
vestigingswet nu volop de mogelijkheid 
opent, doordat wat nu illegaal is straks 
legaal kan gebeuren.
Want het ministerie van Economische 
Zaken bedoelt te komen tot een systeem 
waarin vergunning wordt verleend voor 
de gehele detailhandel.
Men moet dan voldoen aan bepaalde 
eisen van bedrijfseconomische kennis en 
enige eisen van vakbekwaamheid, NIET 
toegepast op een bepaalde branche.
Dus een detailhandelsbrevet voor de ge
hele detailhandel.
Dan vervallen dus de verschillende 
branchevestigingsbesluiten, ook dat 
in de woninginrichting. Behalve dan 
die van het ambacht.
Nu is echter onze branche een gemeng
de branche met een niet onbelangrijk 
stuk ambacht als dienstverlening, even
als tal van andere branches.
De woninginrichter is een interieurver- 
zorger, die als zodanig esthetisch, tech
nisch, ' organisatorisch en commercieel 
goed op de hoogte moet zijn. Dat is een 
besliste noodzakelijkheid en het is echt 
niet teveel gevraagd dat aan een toe
komstig woninginrichter, naast beslist 
bedrijfseconomische kennis echt ook 
wel eisen van vakbekwaamheid enz. 
worden gesteld. Hoe zal hij deskundige 
medewerkers kunnen aantrekken als hij 
er zelf niets of heel weinig van weet? 
Natuurlijk zal men zich als het voor
ontwerp wet zou worden de nodige vak
kennis vrijwillig eigen kunnen maken. 
Dat zullen velen doen, maar velen ook 
niet en deze laatsten zullen dan ervaren 
t.z.t. dat ze zichzelf en de consument 
grote schade berokkenen en tegelijk als 
een oneerlijke concurrentie waartegen 
het voorontwerp' geen enkele bescher
ming biedt.

VAKKENNIS
En het is merkwaardig, dat waar de 
overheid zoveel aan consumentenbe
scherming doet, terecht overigens, hier 
nu juist enorme kansen liggen dat de 
consumenten grote schade oplopen 
door het. wegtallen van de vestigings
wet, die vakkennis vereist.
Wij hebben daar als branche ervaring 
mee doordat onze federatie Meubile- 
ringsbonden een van de weinige bran
ches is, die een uit tekende klachten
behandeling heeft opgebouwd hoofd
zakelijk met de Ned. Huishoudraad, 
maar ook ander consumentenorganen. 
En wat is nu het merkwaardige? De 
klac.bten betreffen praktisch altijd za
ken, die liggen aan de zeifkant van on
ze branche. Randbedrijven die als regel 
elke nodige vakkennis missen. Dat 
moest de staatssecretaris tot nadenken 
stemmen.
Overigens is er het probleem van de 
zogenoemde eenvoudige werkzaamhe
den, dat wel heel simpel woi-dt voorge
steld in het voorontwerp en waarvoor 
men juist de woninginrichtingsbranche 
als voorbeeld heeft gekozen. Nu, we 
hebben ons de ogen uitgewreven, want 
onnozeler kon het al niet. Als men stelt 
dat voor het leggen van eenvoudige 
traplopers en viltzeil geen ambachts-

DOOR
E. VAN TELLINGEN

vergunning nodig is, dan heeft men 
toch wel geheel over het hoofd gezien 
dat dit een totaal verouderde situatie is. 
Over verstarring gesproken.
Traplopers zijn nog maar van minima
le betekenis in de omzet, flats hebben 
geen trappen waar men lopers legt en 
in de woningen met trappen worden 
deze veelal bekleed. En dat is juist wel 
vakwerk. En de omzet in viltzeil is in 
deze welvaartstijdC?) eveneens te ver
waarlozen.

STRIJD NIET NIEUW
Tenslotte, de strijd tegen de vestigings
wet is niet nieuw. Het had de heer De 
Boer iets meer wantrouwend moeten 
maken dat in deze strijd al in de vijf
tiger jaren is ingezet door Albert Hein 
en de Telegraaf. Zoiets zots bestond 
alleen in Nederland, heette het toen. 
Net als nu de verticale prijsbinding 
voor merkartikelen, waartegen nu A.H. 
eveneens te keer gaat. De kruideniers- 
prganisaties hebben zich terecht zeer 
scherp hiertegen opgesteld en wij steu
nen hen daarin van harte.
De zogenoemde grijze markt is al on
doorzichtig genoeg en uiteiridelijk een 
nadeel voor de consument.
Bovendien zijn het niet alleen de bran
ches in de duurzame gebruiksgoederen 
ook levensmiddelenbranches hebben te
gen het voorontwerp ernstige bezwaren. 
■Wat ons verder ook ontgaat is, hoe het 
mogelijk is dat minister Roolvink pro
beert te komen tot instelling van „lich
te” bedrijfschappen. Hierover schreef 
K. Groen een artikel in A.R. Staatkun
de. M.i. heeft dit pogen geen enkele zin 
in de sector van het midden- en klein
bedrijf, als dit voorontwerp vestigings
wet, wet zou worden. Dan zijn we alleen 
nog maar ingeschreven bij een, dan wel 
zeer log, lichaam als het Hoofdbedrijf
schap Detailhandel en een kwijnende 
Hoofdgroep Ambachten.
Nu en dan dat robbertje vechten in vet
gedrukte zinnen in het no. van 26 okt. 
van de heer De Boer.
Zou heb niet beter zijn geweest, gezien 
de problematiek van de sociaal econo
mische ordening, die toch zeker ook ver
weven is in dit ontwerp, als we deze 
zaken eens aan de orde gesteld hadden 
in ons Chr. Sqc. Convent?
Te meer omdat ik déze zaken niet los

wil zien van een nieuw ontwerp win
kelsluitingswet, de wet op de econo
mische mededinging en de zo bitter 
noodzakelijke regeling van het onorde
lijk economisch verkeer en de Onwaar
achtige reclame!
Ik eindig met een citaat uit het jongste 
pocketboekje van de bekende vakpers
journalist W. H. Kruiderink.
„De mode van de anarchie, die de wes
terse wereld bedreigt is bezig in snel 
tempo alles en nog wat als verouderd 
te bestempelen. En wat verouderd is 
moet even snel worden opgeruimd ook 
al heeft men nog geen flauw benul van 
wat er voor in de plaats moet komen. 
Ook in de wereld van goederendistribu
tie stuiten we op deze mode. 'Wat is ons 
in korte tijd al niet als verouderd yoor- 
geschoteld.
De winkelsluitingswet: volkomen ver
ouderd „Sluiting om zes uur ’s avonds: 
goed voor onze grootouders. De vaste 
prijs van het merkartikel: volstrekt ver
ouderd.

Zo kunnen we doorgaan. Alles 
wat in het verleden, na bittere ervaring 
en strijd aan verstandige verordeningen 
tot stand is gekomen, wordt zonder man
keren als verouderd uitgekreten. Dat 
schade en schande aan deze verorde
ning vooraf zijn gegaan wordt — zo men 
er althans weet van heeft — eenvoudig 
vergeten. Doldrieste woord- en pen
voerders van consumentenorganisaties 
gaan hand in hand met niet minder dol
drieste grote ondernemers.

Ook hier is het in een zonderlinge 
heterogeniteit samengestelde minder
heid, die door intimidatie en shocke- 
ring zijn wil aan de meerderheid tracht 
op te leggen” .
'We zijn het met het citaat geheel eens.

Nieuwe zaden Oude prijs
Postorders 10 “/o korting 
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Surinamerivier

SPANNINGEN 
IN SURINAME
Premier Pengel

(van een medewerker)

He t  kabinet-Pengel heeft zijn 
ontslag aangeboden aan de 

gouverneur van Suriname. ' 
Waarom heeft de minister-presi- 
dent, de heer Pengel, aan gouver
neur Fevrier laten weten „dat de 
ministers hun portefeuilles ter be
schikking stelden.”
Vast staat dat een debat in de Sta
ten van Suriname —  te vergelijken 
met onze Tweede Kamer —  over 
de bestaande spanningen niet is ge- 
houvlen. Van de regeringsgezinde 
fracties is dit (ook nog) niet te 
verwachten. De oppositie heeft tot 
nu toe in alle talen gezwegen.
Wij menen niet te ver mis te grijpen als 
wij veronderstellen dat spanningen bin
nen het kabinet de aanleiding zijn ge
weest tot het aanbieden van het ont
slag. Misschien is het mogelijk, — maar 
voorshands achten wij die kans niet zo 
groot — dat in de partijen zelf, waarvan 
de heer Pengel de leider is de oorzaak 
kan worden gezocht van die spanningen. 
Dit vermoeden is gewettigd omdat deze 
partij — N(ationale) P(artij) S(uriname) 
— zondag j.1. heeft vergaderd, zonder 
dat daarop van enige reactie naar bui
ten sprake is geweest. En dat in het 
praatgrage Suriname.

ONBEHAGEN
Er heerst, met name onder de intellec
tuelen een gevoel van onbehagen over 
het beleid van het kabinet-Pengel. Te
gen één van de door het volk gekozen 
Statenleden — een Nederlander — 
merkte president Pengel het vorige 
jaar op; „U bent hier vreemdeling: U

noodzaak van de aanwezigheid van op 
zichzelf onjuiste verwevenheden. Onder 
meer van die van ambtenaar van de 
Surinaamse overheid en lid v'an de Sta
ten.
Men zou hem overigens beslist onrecht 
doen door de heer Pengel af te schilde
ren als een man, die een gewetenloze 
dictator zou zijn a la Zuid-Amerika, of 
een verkwister van ’s lands gelden. Zo 
is het beslist niet.
Hij is wel een man die, op eigen wijze 
er toe heeft bijgedragen dat Suriname 
een aantal stappen heeft kunnen zet
ten op de weg naar een rustige ontwik
keling. De industriële vestingen van 
buitenlanders en Nederlandse onderne
mers mag daarvoor een aanwijzing zijn. 
Zijn radiotoespraak, even voor de ont- 
slag-aanvrage, typeert; „ik ben vanaf 
het eerste moment, bijna 6 jaar geleden 
toen ik minister-president werd vastbe
sloten geweest om een krachtig minis
ter-president te worden. Ik geloof nu, 
zonder onbescheiden te zijn, dat de 
laatste weken hebben bewezen dat dit 
streven nog in mij leeft”.

ONDERWUS-
MOEILIJKHEDEN
De directe aanleiding tot de openbaar 
geworden onrust is gelegen in de onder- 
wijsmoeilijkheden. De leraren zijn niet 
alleen ontevreden over de salaris- en 
rechtspositieregeling maar ook over 
concrete inmenging van het landbe- 
stuur in de eigen onderwijszaken van 
de middelbare scholen.
Bij die onrust was er ook het onbeha
gen over de toenemende macht van de 
minister-president, die tevens minister _ 
van financiën èn minister van buiten
landse zaken èn leider van de „moeder-

vakbewegmg”, de grootste en sterkste 
in Suriname, is.
Men heeft, eveneens in de kring van de 
intellectuelen, zich geërgerd — mede 
gelet op de financiële situatie — aan 
het feit dat de heer Pengel zich uit de
zen hoofde méér dan één minister-sala- 
ris liet uitbetalen met machtiging van 
het kabinet.
Naar ons oordeel heeft dit alles aan
leiding gegeven tot de stakingen'bij het 
onderwijs, die massaler zijn geweest 
dan men had verwacht. Men zou kun
nen zeggen dat deze stakingen — waar
in de onrust naar onze mening over de 
gehele linie culmineerde — moeten 
worden gezien als een protest tegen het 
beleid van het huidige kabinet. Het 
schijnt dat de invloed van een aantal 
jonge in het westen en Amerika af
gestudeerde Surinamers, die naar hun 
land zijn teruggekeerd daaraan niet 
vreemd moet worden genoemd.
Aan een toekomst verspellen wagen wdj 
ons niet. Misschien zou een overbrug- 
gingskabinet, waarin de Hindoestaanse 
partij (VHP) wordt opgenomen de on
rust bezweren. Om daarna; nu èn de 
partij van de heer Pengel èn die van de 
heer Lackmon (VHP) zich beiden orga
nisatorisch hebben versterkt, algemene 
verkiezingen uit te schrijven. Het zou 
voorts naar beide kanten, Nederland èn 
Suriname alleen maar brokken maken 
als Koninkrijks-militairen zouden wor
den gebruikt ten behoev'e van binnen
landse aangelegenheden.
Slechts als een Biafrasituatie zou ont
staan zouden de Koninkrijkslanden; de 
Antillen, Nederland en Suriname, na 
overleg met het secretariaat van de 
Verenigde Naties, die mogelijkheid mo
gen overwegen.

dient zich hier heel bescheiden te ge
dragen; het is een vreemde zaak dat u 
hier in de Staten zit”.
Dat typeert de heer Pengel: autocra
tisch en zich bewust van zijn macht in 
de wetenschap dat zijn partij over bijna 
de helft van de Statenzetels beschikt! 
Men kan'niet direct zeggen, dat de op
positie monddood wordt gemaakt — 
maar hier en daar en soms wordt de — 
overigens verdeelde — oppositie in de 
hoek gedrukt door haar te negeren. Er 
is onbehagen over het feit, óók in eigen 
kring, dat Pengels partij, die het woord 
nationaal in het vaandel schrijft, hier 
en daar een soms duidelijke voorkeur 
toont voor de leden en kiezers van de 
eigen partij. Dat zijn in hoofdzaak af
stammelingen van hen die eertijds als 
slaven op de plantages werkten.
Zij achten zich de eerst gerechtigden 
na het koloniale bewind. Men kan dit 
moeilijk bestrijden, maar dit standpunt 
mag geen discriminatie met zich mee
brengen van de andere, groter worden
de bevolkingsgroepen. Men kan overi
gens terecht stellen dat de heer Pengel 
de politieke bewustwording van de ne
ger in Suriname sterk heeft gestimu
leerd.

HINDOESTANEN
Met name de groep Hindoestanen zijn 
sterk in aantal toegenomen, misschien 
even groot als de zoëven genoemde 
groep. Bovendien is het opmerkelijk in 
ieders ogen dat juist zij over hardwer
kende en intellectueel geschoolde men
sen beschikt. Deze Hindoestanen vor
men een eigen partij (VHP), die in de 
aanvang met de partij van de heer Pen
gel samenwerkte.
Na 1967 echter is aan deze samenwer
king een einde gekomen. Deze groep is 
nu niet meer - het kabinet-Pengel ver
tegenwoordigd, zij is in oppositie. Maar 
die oppositie is een soort Herodesver- 
bond; tegen Pengel en dus samenwer
ken.
Een moeilijkheid in Suriname van an
dere aai’d is het feit, dat zij, die zich 
met de prakti.sche politiek bezig hou
den, nog niet uit een grote kring van 
bekwame mensen kunnen worden ge
kozen.
Vandaar de praktisch onontkoombare

UIT DE TWEEDE KAMER

IN ZORG 
OVER SURINAME
ONDER de Nederlandse begro

tingen bevindt zich ook de be
groting van de viee-minister-presi- 
dent die speciaal de aandacht heeft 
voor de Nederlandse Antillen en 
Suriname.
In verband met de huidige moei
lijkheden in Suriname is het be
grijpelijk dat deze zaak bijzondere 
aandacht kreeg bij de begrotings
behandeling. Begrotingsbehande
lingen betekent niet alleen een za
kelijke bespreking. Het gaat om de 
politiek, om het beleid. Terecht 
hebben alle woordvoerders hier
aan bijzondere aandacht geschon
ken.

Gelukkig is overigens ook boven water 
gevaren de constatering van de minis
ter, op voetspoor van de heer Kieft 
(AR) dat de tientallen miljoenen aan 
ontwikkelingshulp aan deze landen niet 
w'orden ..vermorst”. Waarbij te consta
teren valt dat de economische en de 
sociale situatie aan de beterende hand 
is. Met name in de Antillen onder lei
ding van de minister-president Kroon 
aldus de heer Kieft. De hulpplannen, 
die worden voorbereid en ontworpen 
in beide landen — Antillen en Suri
name — worden door Nederland goed
gekeurd waarna verwerkelijking volgt 
onder een straffe projectscontrole.
Een pleidooi van de heren Kieft en 
SchoUen om extra stfwn aan het Dia

conessenhuis en het Katholiek Zieken
huis te Paramaribo, die in de financiële 
knoei geraken, werd door de minister 
overgenomen als de regering in Surina
me de te lage dagprijsvergoeding eni
ger mate wil optrekken.
Het was een verdienste van het dag
blad Trouw, even voor de begrotings
behandeling het probleem Suriname zo 
hard aan de orde te stellen: op grond 
van een aantal overwegingen moest 
Nederland de band met dit land maar 
slaken. Nu maar mededelen (l:v over 
een vijftal jaren de band moest worden 
doorgesneden. De Kamer noch minister 
Bakker (A.R.) hebben deze suggesties 
overgenomen.
De heer De Goede (D’6G) ging in op een 
bepaald artikel uit het Koninkrijkssta- 
tuut dat stelt dat cle Koninkrijksrege- 
ring — dus ook Nederland — mede ver
antwoordelijk is voor de uitoefening 
van de democratische rechten der bur
gers en de deugdelijkheid van het be
stuur (artikel 43 v'an het statuut) in de 
drie landen: Nederland, de Antillen en 
Suriname. Hij meende dat de situatie in 
Suriname van dien aard is, dat een 
eenzijdig opzeggen van het Statuut drin
gend zou moeten worden oveiwogen. 
Hij wulde niet verantwoordelijk wor
den gesteld voor wat hij meende te 
kunnen onderkennen wat in Suriname 
onder de heer Pengel gebeurt of niet 
juist gebeurt.
De socialist Nederhorst stelde nadruk-

VERVOLG OP PAG. 11
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KAMERVERSLAG
17 EN halve eeuw geleden kon iedere burger zich 
^  abonneren op het Kort Verslag. Dat was een 
verslag, een ambtelijk verslag van wat de verschil
lende sprekers in het Nederlandse parlement had
den gezegd. Het verslag was vrij uitvoerig, maar 
belangrijk korter dan de Handelingen. Het werd 
met grote objectiviteit door bekwame ambtenaren 
samengesteld en — een of twee dagen nadat de

OUDE EN
NIEUWE
CITATEN

VOEDSEL
„Het Parool” gaf deze uitspraak van prof. C. den 
Hartog, verbonden aan het voorlichtingsbureau voor 
de voeding;

„De voedselkeuze van de consument wordt steeds 
meer bemoeilijkt door het verwarrende aanbod. Een 
Amerikaan heeft eens gezegd: de corisument dreigt 
een gevangene te worden van de industrie en de 
reclame. Het zal niet gemakkelijk zijn de bestaande 
onevenwichtigheid in het voedingsgebruik en zijn 
gevolgen (anemie, hartafwijkingen, tandbederf, over
gewicht, diabetes, gallijden) fe  corrigeren. Bij alle 
voeding in het gezin is de rol van de ouders, in het 
bijzonder die van de moeder, overwegend. Het is 
nodig dat ook aan Volwassenen hierover kennis 
•wordt bijgebracht".

Een Turks spreekwoord zegt; „Wie zijn buik voi 
eet, graaft zijn graf met zgii tanden”.

Tenslotte nog een Talmudische wijsheid: Wanneer 
men eet, behoort men een derde van de maag met 
voedsel te vullen, een derde met drank en de rest 
leeg te laten.

MOEILIJKHEDEN
Het volgende verhaal is uit „De Groene” :

„Een Engelsman, die huistoe ging vliegen, zei in de 
luchthaven van Belfast tot de kruier, dat de gods
dienst toch wel de oorzaak was van al die moeilijk
heden in Ulster. „Godsdienst? Niks hoor, riep de 
kruier uit, het heeft niets met godsdienst te maken.
Het komt allemaal door die verdomde protestanten!”

Een Nederlander op Schiphol: „Die moeilijkheden in 
de P.v.d.A.? Het komt allemaal door die . . . ”

vergadering had plaats gehad, kregen de mensen 
het verslag al in hun brievenbus. Het was niet duur; 
het voordeligst was het, je voor een jaar te abonne
ren via je eigen krant, die dan een groot aantal 
abonnementen tegelijk doorgaf en betaalde. Het 
was allemaal bij vooruitbetaling: één halve gulden 
per jaar. Duizenden profiteerden van deze goed
kope gelegenheid, waar de regering natuurlijk geld 
bij moest leggen. Maar dat geld was wel besteed, 
want zéér velen konden daardoor een goed beeld 
krijgen van wat in de Kamers gebeurde.
Toen heeft de redactie van de r.k. Residentiebode 
een sorn gemaakt. Het was die redactie opgevallen, 
dat volgens de verslagen in Het Volk vrijwel uit
sluitend de eigen Genossen aan het woord waren 
geweest.

Daarom liet de Residentiebode het aantal regels 
tellen van de verslagen van de behandeling van 
twee begrotingen. Landbouw en Waterstaat.
Het Kort Verslag wijdde aan die begrotingsbehan
deling 2708 regels. Daarvan kwamen 864 regels of 
bijna 32"/o voor rekening van de SDAP. (Ï3e SDAP 
had 22 zetels in de Kamer van 100). De verslagejn 
van de beide begrotingsbehandelingen in Het 
Volk waren uiteraard korter, namelijk 462 regels. 
Daarvan waren 422 regels gewijd aan wat de socia
listen hadden gezegd, oftewel ruim OlVo.

W ONEN EN RIJDEN
Minister Schut in zijn openingstoespraak voor de 
R.A.I.:

„Ook wanneer men een vergelijking maakt tussen 
het bedrag dat jaarlijks vereist is om een auto te 
rijden en dat wat ten koste wordt gelegd aan het 
woongenot, komt men lot de conclusie dat aan de 
auto nauwelijks minder, wordt besteed dan aan de 
woning.
Er past een •vraagteken of dit wel als een gezonde 
ontwikkeling is te beschouwen. Daarbij ga ik niet 
nader in op dè vermindering van de belevingswaar
de van veel stedelijk en landschappelijk schoon door 
het verkeer. Wat mij in dit verband echter vooral 
bezighoudt, is het verschijnsel dat de auto als het 
ware een vervanging van de woning aan het worden 
is. Wat men als een tekort ervaart in het woon- 
milieu tracht men te compenseren door in de auto te 
stappen.”

Het klopt toch, niet alleen het Noorden is op weg 
naar 2000, maar het gehele land.
Verwacht als ster-reclame: „De auto... uw tweede 
woning”.

6.N.W.
In de „Haagse Post” pleit Laurens ten Cate voor 
een Groot Nederlands Woordenboek (G.N.W.) voor 
deze woelige dagen. Uit de paar proeven die hij 
geeft nemen wij er enkele over:

„Publieke Opinie: „de verzameling der vooroordelen 
van de 178 Nederlanders, die ondertekende stukjes 
schrijven in dag- en weekbladen” ; 
democratie: „excuus om niet te hoeven doen ivat het 
volk wil” ; gesprekken aan de basis: „een rondje pils 
in C’66” ; motie: „een goed voorstel dat niet deugt 
omdat het van de verkeerde kant komt” ; radicaal: 
„iemandj die wel iets anders wil als hij maar wist 
wat” ; evangelisch radicaal: „iemand, die wel iets 
anders wil als het maar niet gebeurt” ; P. P. Radicaal: 
„iemand die geen lid durft te worden van de Partij 
van de Arbeid” ; partijvernieuwing: „1. oude wij?i in 
oude zakken; 2. strijd om de volgorde van de be
kende namen op 1 lijst” ;
revolutionair (in Nederland): „iemand, die vindt, dat 
anderen gerust met de wapens mogen vechten voor 
hun rechten”;
revohitie: „optocht over het Rokin, gevolgd door een 
pilsje in de Pieterspoort” ;
Den Vyl: „Plaatsbekleder tot 1971”; VVD: „volks
partij zonder volk".

VERVOER 
SCHOOLKINDEREN 
IN OOSTELIJK 
FLEVOLAND
lAOOR leden van de Staten-Generaal wordt in rui- 

me mate gebruik gemaakt van hun recht op 
bepaalde actuele punten schriftelijke vragen aan de 
Regering te stellen ter verkryging van nadere infor
matie. Ook leden van onze fractie maken van deze 
gelegenheid een regelmatig, naar wy hopen, niet 
ongepast gebruik. Gedurende het kalenderjaar 1968 
was dat 46 maal het geval.
Het geval kan zich echter ook voordoen, dat een 
rechtstreeks, mondeling en informeel contact met de 
betrokken bewindslieden tot een beter en sneller 
verkregen resultaat leidt.
Maar uiteraard komen deze contacten niet in de 
publiciteit.
Mag ik onze lezers van de laatste mogelijkheid een 
voorbeeld geven?
By het openbaar lichaam. „Zuidelijke IJsselmeer- 
polders” bestaat een inoeilijke kwestie over het ver
voer van kinderen naar de scholen in Oostelijk- 
Flevoland, welk vervoer bij strikte toepassing van 
art. 13 der Lager-Onderwijswet de ouders op grote 
kosten zou komen te staan.
Op 11 februari jl. hadden mej. Van Leeuwen en 
ondergetekende, in samenwerking met de heer Schu
ring, een onderhoud over deze kwestie met onze 
geestverwanten uit de regio.
Dit onderhoud resulteerde in een gesprek met een 
der betrokken bewindslieden en wij hopen, dat van 
de resultaten van dit onderhoud spoedig iets te 
merken zal zyn.
Vandaag (18 februari) werden over precies dezelfde 
materie door de heren Laban eii Van dén Doel (bei
den P.v.d.A.) schriftelijke vragen gesteld aan de be
windslieden van Binnenlandse Zaken en Onderwij.s 
en Wetenschappen.
Natuurlyk tornen wij geen ogenblik aan het recht 
van deze collega’s de aanhangige materie die voor 
de ouders in kwestie van groot belang is, op deze 
wijze aan de orde te stellen.

Wij juichen het zelfs toe, dat van verschillende zy- 
den aandrang op de Regering wordt uitgeoefend. 
Het lijkt ons echter goed, dat onze geestverwanten 
weten hoe wij reeds een week eerder, zy het dan 
ook niet publiek, de zaak hebben „aaiigekaart”.
Wij hopen en vertrouwen, dat de interventie vrucht 
zal dragen.

J. A. van Bennekom

De schryver vraagt het Nederlandse volk van zyis 
onwetendheid af te helpen en mede de naar schat
ting ongeveer 100.000 woorden van onze moderne 
taal te verklaren.
Welnu; een klein begin: Ten Cate: 1 „De koning der 
cantate”, dominee en dichter: 2 „De Friesche Koe
rier”, Laurens een aardige man met een baard.

VOOR UW WASGOED
èn

UW STOOMGOED
Wasser)} en Chemische Wasserij DE LELIE, 
Bergen op Zoom - Telefoon 01640 - S171 

Depots en filialen in geheel Zeeland 
en West-Brabant.

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

'S-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV
■Bsumi

BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 
POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461

FIRMA C. VERMEER EN ZO O N  S
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL 

Ronde en ovale tafelranden.
Gebogen regels voor stoelen en fauteuils. Armleggers 
Kappen - Regels - Stijlen, enz. enz.

P A T E N T  O C E A N
c ^ c  z ^  ■ WERELDWIJD TOEGEPASTE

A P P E N D A G E S
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN”
I N L7 &: V E R K O O P  O G E A N N V. - V E L P (G.)

' TÉL/Ö3.aÖ:2 - 6.2 4T-4- T E L Ë X A  5 2 7T ' P-Bl S S/

ADVERTEERT IN NEDERLANDSE GEDACHTEN
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J^NIGE weken geleden is er reeds 
een uitvoerige toelichting in de

ze kolommen gegeven op de strek
king en de inlióud van het wets
ontwerp „Hygiëne Kampeerplaat- 
sen”.
Vorige week is dit ontwerp in de 
Tweede Kamer met overgrote 
meerderheid aangenomen (alleen 
de groep Harmsen was tegen), na
dat eerst een amendement Mas- 
man (met een aantal sub-aïnende- 
menten) was aanvaard. Maar hier
over straks!

OOK SPEELRUIMTE
Ook onze woordvoerdster, mej. J. van 
Leeuwen, erkende de noodzaak van het 
stellen van dwingende, hygiënische re
gels in het belang van de volksgezond
heid, maar beklemtoonde tevens, dat er 
ook ruimte zal moeten blijven voor een 
optimale besteding van de vrije tijd en 
voor de noodzakelijke individuele bele
ving hiervan.

Ruimte derhalve voor de „ruige” kam
peerder, de stille natuurgenieters, enz.!!

OBJECT VAN DE WET
De wet zal van toepassing zijn op kam- 
peerplaatsen, die óf als zodanig zijn 
ingericht, dan wel aangeduid.

Deze definitie oordeelde de heer Mas- 
man. (PvdA) in feite té beperkt. Naar 
zijn oordeel moet — onafhankelijk van 
dit ingericht of aangeduid zijn — het 
belang van de hygiëne voorop staan.

Hij zou dan ook bij een „geregeld” heb
ben van tenten of caravans, waarvan 
bijvoorbeeld bij vele boeren sprake is, 
deze kampeerplaatsen eveneens onder 
de werking van de wet willen hebben. 
De heer Masman vond hierbij mej. Van 
Leeuwen evenwel op zijn weg, die zich 
als een Vurig pleitbezorgster voor de 
zogeheten „recreatieboer” opwierp.

Een sterk argument dat zij kon aan
voeren, was' ook wel dat de staatsse
cretaris zelf had uitgesproken, dat er 
uit hygiënische overwegingen géén be
zwaren tegen vrij kamperen zijn aan te 
voeren. En daarom ruimte én voor de 
recreatieboer én voor de kampeerder.

OOK DAGCAMPINGS ?
Van alle kanten werd in de Kamer ge
pleit voor het onderbrengen van de

VERVOLG VAN PAG. 9

SPANNINGEN
IN
SURINAME
kelijk dat hetgeen in Suriname gebeurt 
niet te vergelijken is met de situatie in 
Griekenland of Portugal. Hij vroeg zich 
met name af wat het lot zou zijn van 
de daar aanwezige troepen als de si
tuatie in Suriname dramatisch wordt. 
De A.R. fractie, bij monde van de 
heer K i e f t was van oordeel dat Ne
derland de onafhankelijkheid niet moet 
opdringen. Dat zou een ongewenste vorm 
van paternalisme zjjn. Bovendien moet 
men niet uitgaan in deze situatie van 
wat mogelijk zou kunnen gebeuren. En 
als men hier en nu over artikel 43 
praat neemt men bij voorbaat aan dat 
er iets ernstigs aan de hand is.
Dat is voorbarig en onder een angst
psychose is het onverstandig een be
slissing te nemen reeds nu Suriname, 
desnoods met een „gouden handdruk” 
in de vorm van economische en cultu
rele verdragen, aan haar lot over te la
ten. Trouwens in dat land is er noch 
bij de regering noch bij de oppositie 
noch bij de regeringsfracties enige be
reidheid de banden met Nederland te 
verbreken. Het is onze verantwoorde
lijkheid Suriname de mogelijkheid te 
bieden in vrijheid te beslissen. Als wij 
eenzijdig uittreden wordt die overboord 
gegooid.

HYGIENE KAMPEERPLAATSEN

RUIMTE VOOR 
„RECREATIEBOER 
EN KAMPEERDER

dagcampings onder de werkingssfeer 
van deze wet. Het wetsontwerp be
perkte zich immers tot het genieten van 
recreatief verblijf, dat ook een over
nachting omvat. De heer De Boo (CHU) 
merkte het volgende op: „Juist deze 
campings trekken op vakantiedagen 
duizenden bezoekers, die in vele geval
len verstoken zijn van minimale hy
giënische voorzieningen” .
Onze woordvoerdster — met allerlei 
sprekende voorbeelden de beklemmen
de situatie in dit opzicht weergevend 
(denk aan de IJsselmeerstranden bij 
Nulde n Horst!) — onthulde, dat zij 
van plan was geweest over deze zaak

Die verantwoordelijkheid brengt risi
co’s mee, die echter niet zondermeer 
aanleiding dienen te geven tot een een
zijdig uittreden. De C.H.U. en de K.V.P. 
stonden met de V.V.D. in wezen op 
ditzelfde standpunt: afstoten nu bete
kent vergroting van onrust in een niet 
rustig land.
Minister Bakker deelde mee dat dit jaar 
een verdere stap naar zelfstandigheid 
zou worden gezet: de landen kunnen re
gionale akkoorden sluiten en op bepaal
de genabuurde ambassades zullen An- 
tillianen en Surinamers worden ge
plaatst.
Ook hij was van oordeel dat het een 
cynisch-opportunistische indruk zou 
maken, Suriname, dat inderdaad wat 
onrustig is, af te stoten.
De Nederlandse militairen die in Suri
name gelegerd zijn kunnen inderdaad 
worden ingezet ter bestrijding van bin
nenlandse onlusten maar alles met toe
stemming van de koninkrijksregering. 
Tot een botsing tussen D’66, P.S.P., de 
communisten en de regering is het niet 
gekomen. De heer Van Mierlo (D’66) liep 
wel met een concept-motie rond, maar 
zag toch van de indiening af. Die oppo
sitie deinsde terug voor ingrijpende 
maatregelen nu.

Vermoedelijk ook omdat de minister — 
overigens als alle jaren — nadrukkelijk 
stelde dat het Statuut niet een wet van 
meden en perzen is, terwjjl bovendien 
het gesprek tussen de regeringen van de 
koninksrijkslaiiden regelmatig ook 
wordt gevoerd over mogelijke wijzigin
gen van het bestaande Statuut.
De begroting 1969 werd aldus goedge
keurd en vastgesteld — zonder hoofde- 
Ijjke stemming.

een amendement in te dienen, maar 
hiervan was afgehouden door de mede
deling, dat het maanden zou vergen , om 
een sluitende definitie tot stand te bren
gén. ■ ■
Hierin gesteund door de nog volgende ’ 
sprekers: mevr. Groensmit-Van der
Kallen (KVP), Masman (PvdA), Van 
Dijk (KVP) kon van staatssecretaris 
Krulsinga echter de toezegging worden . 
verkregen, dat hij bereid was deze 
kwestie zo spoedig mogelijk aan de pro
vincie, de gemeenten en de andere be
trokken adviescolleges voor te leggen. 
Uitbreiding van de werkingssfeer van 
de wet met de dagcampings (en even-

EXTRA STIMULANS 
ONTWIKKELINGSHULP
Nederland heeft de ontwikkelingshulp 
versterkt — aldus drs. Zijlstra — door 
het Nederlandse bedrijfsleven dat in de 
ontwikkelingslanden wil investeren in 
de gelegenheid te stellen bepaalde niet 
commerciële risico’s te verzekeren bij 
de Nederlandse overheid. Een andere 
reële mogelijkheid is niet gemakkelijk 
te vinden. Een drempel, die door het 
bedrijfsleven niet zo gemakkelijk kan 
worden overschreden is nu verlaagd. 
Toch vond hij met anderen het noodza
kelijk een wijziging in de wet aan te 
brengen. Bij amendement werd in de 
wet vastgelegd welke risico’s kunnen 
worden verzekerd. Met name worden 
genoemd de typisch politieke risico’s: 
onteigenen, nationalisatie, confiscatie, 
oorlogen ter plaatse, opstand e.d.
Dit wetsontwerp was tenslotte de in
lossing van een belofte van dit kabinet 
gedaan bij de regeringsverklaring op 18 
april 1967. De heer Zijlstra wees er op 
dat het terecht niet de bedoeling is alle 
investeringen door het bedrijfsleven 
onder de herverzekering te brengen.

Het gaat om additionele investeringen 
waarvan vaststaat dat deze een bijdrage 
leveren tot de economische ontwikke
ling van een ontwikkelingsland. Waar- 
b(j moet vaststaan dat het betreffende 
land zich met deze investering kan ver
enigen.

9 gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

tueel ook met de jachthavens, waarvoor 
ook door velen was gepleit) leek de 
staatssecretaris een niet geheel verwer
pelijke en misschien in bepaalde op
zichten een aantrekkelijke gedachte. 
Maar een definitief oordeel wilde hij 
opschorten ook over de vraag of mis
schien een afzonderlijke regeling voor 
de dagcampings in het leven diende te 
worden geroepen.

GEMEENTEN OF 
PROVINCIES
Het belangrijke punt van de bespreking 
was de vraag wie met de uitvoering 
van de wet zullen worden belast.
Het wetsontwerp legde verschillende 
bevoegdheden — toezicht, ontheffing en 
nadere voorschriften — in handen van 
het College van Burgemeester en Wet
houders.
In eerster termijn stelde de heer De Boo, 
dat dit in zijn fractie nogal wat vragen 
opriep. Dit bleek eveneèns het geval te 
zijn bij mevr. Groensmit-van der Kal
len en bij mej. Van Leeuwen; niet ech
ter bij de heer Van Dijk.
De heer Masman ging het verst door 
de indiening van een amendement,, dat 
de. eerder genoemde bevoegdheden in 
handen van de colleges van Gedepu
teerde Staten moesten worden gelegd. 
Hij voerde hiervoor een viertal argu
menten aan:

1. De noodzakelijke controle enz. zal 
van de gemeenten de opbouw van een 
apparaat vragen. Dit is ondoelmatig en 
onnodig; de rijksinspecteur in de pro
vincie heeft een adequaat apparaat,.

2. Het verlenen van ontheffingen en 
het stellen van nadere voorschriften 
kan leiden tot een verscheidenheid in 
uitvoering, die rechtsongelijkheid met 
zich kan meebrengen. Een zo uniform 
mogelijke wetstoepassing is noodzake
lijk. '

3. Een aantal gemeenten is zelf hou
der (plm. 150). Object en subject bij d e , 
inspectie gaan dan samenvallen.

4. Een grote groep van georganiseerde- 
houders stelt toezicht door de provincie 
in plaats van door de gemeente op prijs. 
De staatssecretaris, die bepaald niet tot 
een sterke bestrijding van het amende
ment kwam, besloot in eerste termijn 
met de woorden: „Voor het overige 
heb ik wel enig begrip voor de argu
menten van de zijde van de heer Mas
man om te dezen een eigen taak te ge
ven aan de provinciale besturen.
Ik wil de beslissing over deze kwestie 
dan ook aan de Kamer overlaten” .

In tweede termijn, met name door de 
heer Van Dijk en mej. Van Leeuwen 
uitgedaagd, werd de duidelijke voor
keur vóór de bevoegdheid bij de ge
meente — met de ene hand gegeven, 
met de andere hand weer teruggeno
men met de uitspraak: „Ik vind niet 
dat men hiervan een zaak moet maken. 
Ik vind dat zowel voor het een als het 
ander iets te zeggen valt. Ik vind dat 
onder de argumenten van de heer Mas
man er enkele zeer honorabele zijn”. 
Hiermede was deze zaak wel bekeken: 
het amendement werd bij zitten en 
opstaan aangenomen.
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DE WEEK ROND
10 februari: De rijksontvanger van Breda zat zonder geld. Belastingbetalers die

geld wilden terughalen — dat kan toch ook kennelijk — vingen bot 
„Ons geld is op”, zei de ontvanger.
Df de grote baas Witteveen er ook boven op zit geld in de schatkist 
te krijgen.
Enfin — ijverige Kamerleden hebben hierover al schriftelijke vragen 
gesteld. Weet u wat de Kamervoorzitter Van Thiel ondeugend op
merkt? „Als ik ’s morgens de ochtendbladen doorlees weet ik al wie 
wat gaat vragen”.

11 februari: De heer Den Uyl is vandaag in de Kamer kennelijk fel geweest. Een
krantenkop zegt ons: „Den Uyl trekt in Kamer van leer”.
Maar schoenen om mee te lopen heeft hij er kennelijk niet van over
gehouden.
Moties kwamen ditmaal niet ter tafel.

12 februari: De politierechter in Leeuwarden is een dure man als het gaat om
beledigingen;
„vuile, schele lummel” : 100 gulden of 20 dagen.
„stomme rothond” : 150 gulden of 30 dagen.
„vuile slet” : 50 gulden zonder dagen.
De hoge bedragen zijn voor beledigingen aan het adres van politie
mensen. Het laatste bedrag aan het adres van een gewezen echtgenote. 
Voelt u de fijne nuance.

13 februari: Het hoogste gerecht is van oordeel dat de ziekenfondsen verplicht zijn
voor de brief van een zenuwarts aan de huisdokter over een patiënt 
49 gulden te betalen.
De kosten van een voor- en nabespreking tussen de zenuwarts en een 
psycholoog ad. 98 gulden moeten ook worden vergoed.
Je kunt wel merken dat er een psycholoog bij betrokken was: reke
ningen net even onder de 50 en 100 gulden.

14 februari: Gelukkig: Valentijndag. Iedereen Is lief voor ieuereen. Handige jon
gens, de reclamementen van de bedrijven.
De stichting — ja, ja zó ver is het al — Valentijn geeft zelf het goede 
voorbeeld.
Minister Klompé kreeg een reuzentaart.
Vanwege verdiensten tot nut van ’t algemeen.
Waarom hebben ze eigenlijk Luns niet genomen? Of is liefzijn voor 
Luns voldoende valentijnachtig.

15 februari: Frank Borman, de maanastronaut was in Nederland, Wij waren bij
zijn receptie. Ook nu was er weer geen ruimte voor deze man, om 
zich te bewegen op die receptie.
Hij zal wel gedacht hebben; van de regen in de drup. Ook al vanwege 
zijn Hollandse griep.

Studeer PBNA

néém die 
barrière

Als u die ene speciale PBNA-cursus neernt, die voor u gemaakt is (één van de 
1300 die er zijn), dan staat niets uw carrière in de weg. Dan neemt u elke barrière. 
Want met PBNA neemt u de draad op, waar die is blijven liggen (maar niet moet 
blijven liggen). PBNA begint waar uw opleiding (LO, LTS, MTS, HTS) ophield, 
zet zich af op wat er aan talent in u leeft, bouwt verder op de praktijkkennis die u 
al verworven hebt.
Zo vormt u uzelf tot een man van aanzien. Eén die gezag heeften actie kan nemen. 
En overal open deuren ontmoet. Een specialist die veel kan vrègen. Want overal 
Is respect en waardering voor het PBNA-diploma of een ander erkend examen. 
Welke van de zeven studierichtingen kiest ö met uw persoonlijke PBNA-studie- 
adviseur? Werktuigbouw, elektrotechniek, elektronica, procestechniek en 
chemie, bouwkunde, weg- en waterbouw of organisatie en administratie? 
Mogelijkheden te over, kansen te over - en letw el: geen onnodige studjeballast I 
Néém die barrière die op de weg naar een goede toekomst staat en vraag 
Inlichtingen bij PBNA.

KONINKLIJK TECHNICUM

VBsinge 549 - Arnhem j
trkand door de Inspectie Sclintteiijk Onderwijs met medewerking van het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen.

PBNA

WIJ
KOMEN
BIJEEN

De gezamenlijke kiesverenigingen In 
Amsterdam-Noord beleggen op vrijdag 
21 februari een debatavond In gebouw 
„Caritas”, Buiksloterweg 107, Amster- 
dam-Noord.
Als debaters zijn uitgenodigd: dr. P. J. 
Boukema en de heer M. W. Schakel.
De vergadering is bedoeld voor alle le
den van de A.R.P. in de Kamercentrale 
Amsterdam

Op donderdag 27 februari a.s. belegt 
de Kamercentrale Tilburg haar jaarver
gadering in hotel „Cosmopolite” in Bre
da.
Aanvang 19.30 uur.
Spreker: de heer M. W. Schakel, lid van 
de A.R. Tweede Kamerfractie, over ac
tuele politieke zaken.
■7̂ Op zaterdag 1 maart belegt het 
Prov.-Comité Gelderland een vergade
ring in „Royal” , WlIIemsplein, te Arn
hem.
Aanvang 14.15 uur.
Spreker: mr. W. Aantjes, vice-voorzit- 
ter van de A.R, Tweede Kamerfractie. 
Verder jaarstukken en bestuursverkie
zing.
^  Op maandag 3 maart belegt de Ka
mercentrale Leiden haar jaarvergade
ring. Deze wordt gehouden in de aula 
van het Chr. Lyceum, Heemskerkstraat 
3 te Gouda.
Aanvang 20.00 uur.
Onderwerp: Het interimrapport van de 
achttien en de verdere resultatie die 
daarvan verwacht mogen worden.

Op woensdag 5 maart a.s. belegt de 
Statencentrale Vlissingen een vergade
ring in het wijkgebouw „’t Anker”, Bo- 
nedfjkstraat 16 te Vlissingen.
Aanvang 19.30 uur.
Spreker; de heer D. Geuze, lid van Prov. 
Staten van Zeeland en wethouder van 
Oostburg, over: Samenwerking K.V.P., 
C.H.U., A.R.P.

Te koop:

1 YUM BO Y-100
hydr. kraan op rups
FIRMA M. J. VERLINDE 

ZAAMSLAG
Telef. 01153-227 -429, na 17.30 u. 245

EEN BOEK OM NU TE BESTUDEREN

Prof. d r.A . F. N. Lekkerkerker
NIEUWE THEOLOGIE

Een oriënterend boek, waarin een 
schets gegeven wordt van de heden
daagse theologische situatie.

Paperback ƒ 12,90. 
Verkrijgbaar in de boekhandel. 

BOEKENCENTRUM N.V. 
’S-GRAVENHAGE

OOSTERBEEK
(Arnhem)

Telefoon 08307 - 3169 
HOTEL „DREVEROORD”

Voor adviezen en Inlichtingen omtrent; 
geldleningen en hypotheken 

■He financiering van auto’s, caravans 
en boten

HE verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor 
overheidspersoneel)

Is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Telefoon 01850 - 51807

UiUUliH 'iHÜcii
o r a i\ije.woöd  1

H f
WrnÊÊÊm

Vraagt nieuwe prüseourant 
aSEBESEiSaa

Prins N.V.-Dokkutn
(Metaalverwerkende industrie)

FABRIKANT VAN:
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGÉWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN

Telefoon 05190-2043

CHR. coöp. Sp^aaAjüuül
LOPENDE DIEP 7 (bij de Kijk In ’t latbrug) G R ON ING E N - Tel. (05900) 27002 - Postrekening 890442

S P A A R R E N T E
lEUGDSPAARDERS  

AMBTENAREN (met premie)

41%
Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (renlegevende) girorekening: 

Giroboekjes gratis verkrijgbaar.

N.V. D. BROERSMA & ZONEN
INTERNATIONALE TRANSPORTONDERNEMING

STROOBOS
tel. 441 (5 lijnen) 

telex 46018

BODEGRAVEN
telef. 0 1726 - 2643

VRAAGT EENS 
VRIJBLIJVEND 
INLICHTINGEN

■* Regelmatige groepagediensten naar en van geheel W est- 
Duitsland, o.a. ook Bodensee, AUgau, München. 

i f  Gelegenheid voor opslag in douaneloods aan de grens 
1t Behandeling donane-tormaliteiten
h  Verdeling en doorzending goederen door geheel Nederland

omtrent de vele mogelijkheden tot snel- en rechtstreeks vervoer
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IN het kader van de herstellende 
goede verhoudingen met Indone

sië wil ik nog iets zeggen over 
West-Irian en het verdrag van New 
York in 1962 tussen onze landen 
gesloten, ter regeling van ons ge
schil over dit gehied.

Blijkens de considerans van het verdrag 
waren Indonesië en Nederland toen „in
dachtig de belangen en het welzijn van 
de volkeren van” dit gebied.
Het is de vaste overtuiging van mijn 
fractie, dat dit belang van de West-Iria- 
nezen en hun welzijn het enig motief 
en het enige richtsnoer zullen moeten 
zijn en blijven voor elk contact dat we 
nu hebben en in de toekomst met West- 
Irian mogelijk nog zullen hebben.
Met vermijding van ieder eigen belang, 
zonder een zweem van kolonialistische 
rudimenten, met uitsluiting van elke 
paternalistische schijn, zien wij het als 
een goede zaak bij te dragen tot de ont
wikkeling van West-Irian en tot de ont
plooiing van zijn bevolking, zowel indi
vidueel als collectief.
Nederland zal daarvoor offers moeten 
brengen, offers die een grote prioriteit 
hebben, maar het zal dit met vreugde 
en voldoening verrichten.
Ik zeg dit met nadruk, omdat ik wel 
eens de indruk krijg, dat de regering 
naar het standpunt overhelt, dat, nu het 
verdrag getekend is, en Indonesië een 
en andermaal de verzekering gegeven 
heeft het verdrag loyaal te zullen na
komen, Nederland geen verdere verant
woordelijkheid heeft t.a.v. West-Irian 
dan welk ander land, aangesloten bij de 
Verenigde Naties dan ook.
Uiteraard is Nederland voor de uitvoe
ring van het bilaterale verdrag ten vol
le verantwoordelijk. Indonesië zelf on
derstreepte dit nog eens op kiese wijze 
toen zij haar speciale vertegenwoordiger 
de heer Soedjarwo Tjongdronegoro 
naar' ons land zond voor overleg om
trent de uitoefening van de vrije keus, 
die dit jaar in West-Irian zal plaats 
vinden.
Belangrijk is de vraag op welke wgze 
de vrge keus tot stand komt. Het „One 
man onic vote” schijnt men niet te e f
fectueren, gelet op het ontwikkelings
peil van een deel der bevolking, de geo
grafische situatie en de communicatie
middelen.
Toen ingevolge het charter van de soe
vereiniteitsoverdracht van 1949 een pei-
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CIGAHS

Dr. N. G. Geelkerken,
hield de hier afgedrukte toespraak in de 
Tweede Kamer bij de begroting van 
Buitenlandse Zaken.

ling van de volksmening in West Irian 
diende plaats te vinden, reisde een pa
ritaire Indonesisch-Nederlandse com
missie het land af om „hearings” te 
houden.
Toen in 1961 de Nieuw-Guinea Raad 
werd gevormd werd een deel daarvan 
door de gouverneur benoemd, een an
der deel door kiesmannen en slechts in 
twee districten werden directe verkie
zingen gehouden.
Anderzijds zou het m.i. onbevredigend 
zijn, wanneer een duizendtal vertegen
woordigers door Indonesië zouden wor
den benoemd voor het verrichten van 
de daad van vrije keuze.
Redelijk zou mij schijnen een directe 
verkiezing in die gebieden — vooral de 
steden — die een voldoend ontwikkelde 
bevolking hebben, in elk geval dus daar 
waar ook in 1961 reeds zulk een ver
kiezing plaats vond. Met daarnaast een 
getrapte verkiezing in minder-ontwik- 
kelde gebieden, terwijl in een enkel 
meest-onderontwikkeld gebied stam- of 
desnoods dessahoofden de keus zouden 
kunnen doen.
De heer Ortls Santz als vertegenwoor
diger van de Verenigde Naties brengt 
over regelingen betreffende de vrije 
keus verslagen uit aan de secretaris ge
neraal Oe Thant. Zijn deze rapporten 
niet ter inzage te krijgen? Eventueel 
zou tezamen met Indonesië daarom ge
vraagd kunnen worden. Heeft de heer 
Tjongdronegoro zich al uitgelaten over 
zijn visie? Verdient het tenslotte geen 
aanbeveling dat de regering overleg 
pleegt met Indonesië over de manier 
van vrije keus?
Ik ben me zeer wel bewust dat Indo
nesië tezamen met de heer Ortis Santz 
de regelingen heeft vast te stellen, doch 
waarom niet gebruik gemaakt van de 
mogelijkheid tevoren tot een akkoord 
te komen?
Een volgende kwestie is die van de 
zelfbeschikking (art. 18 sub d).
Men onderscheidt het externe zelfbe

schikkingsrecht mede inhoudend het 
recht van segregatie — en het regionale 
zelfbeschikkingsrecht, neerkomend op 
een zekere autonomie binnen een be
staand staatsverband.
Reeds het feit, dat art. 18 sub c de mo
gelijkheid opent de banden met Indo
nesië te verbreken, duidt erop dat het 
recht van afscheiding aanwezig is. Bij 
de behandeling van het verdrag in de 
Algemene Vergadering van de Verenig
de Naties is voorts met name door de 
landen van de Brazzaville-groep steeds 
gesproken over het zelfbeschikkings
recht in de uitgebreide vorm.
Mag ik van de regering horen of zij dit 
standpunt deelt?
Moet Nederland de Papoea’s een advies 
geven omtrent hun keuze?
Het komt me voor dat een aanbeveling 
een symptoom zou zijn van die pater
nalistische inslag die we juist ten enen
male moeten vermijden.
Bovendien zullen de oordelen zeer sub
jectief zijn en is het uiterst moeilijk 
zich in de situatie van de Papoea in te 
denken.
Wat gaat er gebeuren na de daad der 
vrije keuze?
Dit weet niemand, rëfeds omdat men de 
uitslag niet tevoren kent.
Deze onzekerheid over hun toekomst 
moet voor de West-Irianezen funest 
zijn.

GEWENST
Het is daarom uitermate gewenst de 
onzekerheid tot de kleinst mogelijke 
proporties terug te brengen. Dit is mo- 
geiyk wanneer én Indonesië en Neder
land indachtig blijven aan hetgeen zij 
overwogen, toen zij het Verdrag van 
1962 sloten, nl. dat het gaat om de be
langen en het welzijn van de bevolking 
van West-Irian. ,
Daarvan uitgaand komt men tot het na
volgende toekomstbeeld. Hoe de vrij
willige keus ook uitvalt; West-Irian zal 
met Inzet van alle krachten zich moeten 
ontwikkelen tot het land waar alle 
West-Irianezen — ook die, die nu elders 
in de wereld vertoeven en willen terug
keren — in voorspoed en veiligheid 
moeten kunnen leven en zich ten volle 
moeten kunnen ontplooien.
Hoe de uitslag ook zal zijn, ze zullen 
als goede vrienden en buren bij voort
during te maken hebben met en moeten 
samen werken met al die Indonesische 
volken die de archipel der duizenden 
eilanden bewonen.
Hoe de uitslag ook zal zijn, ze kunnen 
rekenen op de belangeloze hulp van 
Nederland.
Nog steeds liggen er bedragen voor ont
wikkelingshulp gereed. In de toekomst 
zal deze hulp niet minder maar nog 
meer worden. Te verwachten is dat Ne
derland een hulpprogramma met de 
Aziatische investeringsbank zal opzet
ten. Alles in overleg en samenwerking 
met Indonesië.
Op deze wijze moet het mogelijk zijn 
West-Irian tot een redelijke sociaal-eco- 
nomische ontwikkeling te brengen.

OVERLEG
Waarom zou men over deze plannen 
eerst gaan spreken na de vrije keuze? 
Is het niet veeleer gewenst daar direct 
mee te beginnen. De onzekerheid der 
toekomst voor de West-Irianezen zal er
door verminderen, de samenwerking met 
en tussen de West-Irianezen onderling 
zal nu wellicht gemakkelijker zijn dan 
na de keuze.

Ruim 
f 72.000

is
inmiddels

gestort
op

giro
nummer
712.000

De Papoea’s zelf, die men zo spoedig 
mogelijk bij het overleg betrekken moet, 
zullen hun stem nog eerder kunnen 
doen horen.
Mjjn vraag is:
Wil de regering niet op korte termijn 
overleggen met Indonesië én over de 
vorm der vrge keuze én over hetgeen 
na de keuze dient te geschieden in het 
belang en tot het welzgn van West-Iri
an?
Zulks met een zo spoedig mogelgke in
schakeling in dit overleg van de be
volking zelf.
Ik geloof dat we geen schoner monu
ment voor onze herstelde vriendschap 
met Indonesië zouden kunnen oprich
ten.

PARTIJ IN DE 
ETHER
Op donderdag 6 maart a.s. heeft de 
A.R. Partij weer een radio-uitzending. 
Luister dan van 18.20— 18.30 uur 
naar de radio, Hilversum I (402 m.).

9  gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

GIRO 7 1 2 .0 0 0
FONDS A.R. PARTIJSTICHTING. DEN HAAG
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W I D E K  O V E R  . . .

. . .  GULDEN VOOR 90 JAAR
De eerste bloemen zijn gearriveerd.
Daar hadden wij eigenlijk ook op gerekend.

Het motto is: geld in plaats van bloemen.

Maar wij schreven reeds:

Wij waarderen bloemen zeer.
Zij horen in ieder geval bij een verjaardag.
Wij zien ze graag elke dag.

Wij dachten:
Deze en gene zal dit begrijpen. En er op reageren.
Deze week ontvingen wij een flinke bos tulpen. Met een 
enveloppe met inbond en een gedicht. Anoniem.

Hier volgt de tekst:

L.S.

W ij w illen m ee  blijven leven  
M e t d e partij en haar beleid  
En zullen daarom ook iets geven ,
O m dat de politiek mij w el lijkt.

H ier is een  gift voor de partij;
D ie is m et geld alleen niet af (voor m ij).
Hij, die n ie ts ,h eeft, w at m o et die geven  ?
K ah ’t een gebed zijn, vraag ik m e af.

G eld  m o et het w ezen  en geen  bloem en ;
E en  slechte slagzin lijkt het mij.
M en  gaat geen  ju bileu m  vieren  
zonder bloem en , w ant ’t hoort erbij.

W id ek  o ver : G eld in plaats van bloem en.
Dat is u w  keus, de m ijne niet.
’k Hoojp dat ze in dank w orden aangenom en  
door de jongste bediende. ’k K e n  h em  o f haar niet.

ES. "
G eld  voor de partij.
B loem en  voor de jon gste bediende.

G roetend
Een trouw  lezer van N .G .

Heel, heel hartelijk dank, onbekende ! 
Het geld - ƒ 20,------is onmiddellijk ge
stort op gironummer 712.000.
De jongste medewerker is een vrouw. 
De bloemen staan op haar bureau. 
Zoals u weet: er is nog een hele serie 
medewerksters en medewerkers.
Niettemin, het hoofdmotto blijft: geld 
in plaats van bloemen.

9
90 99 

900 999

712.000
Gironummer

Fonds A.R. Partij stichting 

Dr. Kuyperstraat 3 

’s-Gravenhage

D A G E LIJK S
Dagelijks stroomt het geld van honder
den gevers en geefsters binnen. Het 
openen van de giro-enveloppen en het 
doorlopen van de „mededelingen” op de 
girokaarten is elke morgen een plezier. 
Wij laten hier enkele van de opmerkin
gen, geplaatst op Je ruimte voor mede
delingen op de girokaarten, volgen:

„V it ons' gezin van 6 
van elk een 6 
(één buitenshuis)” .
U begrijpt het: het door deze gever 
overgemaakte bedrag was ƒ 666,66.

Een ander deelt mede:
„ƒ 100,— voor 90-jarig bestaan;
d.w.z. minstens tien jaar erbij !
Graag gedaan” .

Verder:
„M ijn bossie bloem en”  ( f  18,— ).

„B ij het jubileum present” ( f  50,—). 
„M ijn bijdrage voor de half m iljoen”
( f  20,— ).
„TJw 87-jarig lid”  ( f  10,—).

„Van harte sterkte in de komende tien 
jaar”  ( f  10,—).
„Negentig dubbeltjes en tien dubbeltjes 
voor de komende tien jaar”  ( f  10,— ).
„ f  9,—  plus f  0,90 plus f  0,09” ( f  9,99).

„ f  9,— ; ’én druppel voor 500.000” .

„ ’ t Kan m om enteel niet m eer lijden”  
( f  5,—).

En dan ook deze:
„Eerste storting jubileumfonds”
( f  iO ,-) .

Daar willen wij nog graag op inhaken. 
Wanneer een groter bedrag u nu ineens 
niet schikt, dan kunt u het uiteraard 
over de komende maanden uitsmeren. 
Dat is voor ons helemaal geen bezwaar. 
U kunt in gedeelten betalen.

OP WEG
Wij zijn nu de ƒ 72.000,— gepasseerd; 
om precies te zijn: er is ƒ 72.123,— bin
nen. Dit bedrag is driemaal zo hoog als 
dat wij vorige week konden vermelden. 
Toen was ruim ƒ 24.000,— binnen.

Dit bedrag is bijeengebracht door iets 
meer dan vierduizend personen. De 
actie begint dus mooi te lopen. Zo 
moeten de leden van de partij èn ook 
de sympathisanten die geen lid zijn, 
blijven doorgaan. Wij zijn op weg naar 
het gestelde doel: tenminste vijf ton; 
een half miljoen. Dat is een groot be
drag, dat er moet komen. Dat de partij 
dringend nodig heeft.

Wij moeten hier dus hard mee bezig 
zijn.

VEEL PRATEN
Er wordt over de actie gelukkig veel 
gepraat. Ook door u persoonlijk ? Met 
buren, kennissen, familieleden, vrien
den !
U weet uiteraard — en wilt u ook 
anderen daarop wijzen — dat uw gift 
voor de partij aftrekbaar is voor de be
lastingen ? Het strookje van uw giro- 
kaart-stortlngsbiljet, dat u behoudt, 
Is voldoende bewijs, evenals het bewijs 
van afschrijving. Wie contant betaalt, 
kan uiteraard een kwitantie krijgen.

EIND VAN DE MAAND
Het bedrag, dat nu binnen is, is ge
schonken in de loop van de maand.
Nu zijn wij aan het eind van de maand 
(februari) en aan het begin van de 
maand (maart). Voor velen is dit wel
licht nu het moment om te gireren. 
WUt u bij uw maandelijkse gifobeta- 
lingen de A.R.P. niet vergeten?
U weet, dat elke bijdrage welkom is.

9  gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

DOOR DE TWEEDE 
KAMER VANVAARD
IN DE WEEK VAN 
1 8 -2 1  FEBRUARI

Besloten werd het prijzenbedat te 
houden op 26 februari.

—  De begroting van Verkeer en Wa
terstaat met de motie Aantjes, werd 
aanvaard (zie pag. 11)

— De begroting van Volksgezondheid 
werd eveneens aangenomen (zie pag. 
7)

— De voorbehandeling van de be
groting van Financiën is donderdag 
20 februari van ’s morgens 11 tot 
’s avonds 11 uur afgerond. Tiental
len belastingperikelen, grote en klei
ne zijn aan de orde geweest.
Wy komen erop terug bij de ,.echte”, 
openbare behandeling.

Wat kunt u 
geven ?
9 gulden, of 
90 cent, of 
90 gulden, of 
900 gulden, 
o f 
Welke gift gunt u 
geven ?

voor een keer extra

voor een keer —■

VANDAAG

Op 3 april 1969 bestaat de A.K.P. 90 jaar. 
Wij vieren géén feest.
Wü vormen een fonds.

Overigens. . .  feest begint met een f . . .  

Ook „fonds” begint met een f . . .

Wat wilt ü invullen ?
Wat kunt u voor deze keer döèn ?

tJ kent de doelen: 
publiciteit, 
kaderwerk, 
buitenlands v/erk.
Terecht vraagt u goed werk van de 
party.

Dat kost goed geld.
Schenk nü uw bydrage.
Gireer vandaag.
Zeer hartelijk dank.

NEDERLANPSE
KOOPVAARDIJ
De heer M. W. Schakel vroeg aan de mi
nister en de staatssecretaris van Ver
keer en Waterstaat of zij kennis hebben 
genomen van het aan het bestuur van 
de Kon. Ned. Reedersvereniging uitge
brachte rapport „De Nederlandsche 
Koopvaardij 1968, o.m. inhoudende:

„Vast staat dat de Ned. koopvaardij in 
de nabije toekomst in al haar belangrij
ke vaargebieden zal worden geconfron
teerd met ingrijpende structurele wij
zigingen” .

De heer Schakel vroeg daarom of de be
windslieden bereid zijn een nota met 
hun inzicht en voornemens terzake over 
te leggen, opdat de Kamer gefundeerd 
en voldoende gedocumenteerd met de 
regering over de problematiek van ge
dachten kan wisselen?

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

ónder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
eh administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
f  7,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f  7,- per ]r. Losse verkoop ƒ 0,30.
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PRAKTISCHE
BEZWAREN

DOOR H. ALGRA

PERSOONLIJK ben ik een fervent tegen
stander van subsidie uit de staatskas voor 

politieke partijen. Er is tegenwoordig een stre
ven, om alles, wat geacht wordt het volk ten 
goede te komen, voor gehele of gedeeltelijke 
financiering uit de belastingpenningen in aan
merking te doen komen. En sedert onder 
Roomse aandrang er een apart departement is 
gekomen voor cultuur, recreatie en maat
schappelijk werk, hebben wjj een adres, waar 
alle mogelijke subsidies voor alle mogelijke in
stellingen kunnen worden gevraagd. Of ze 
worden toegestaan, is natuurlijk een andere 
vraag.
Maar in die richting denkende, kan men ook best 
verdedigen, dat politieke partijen noodzakelijk zijn 
voor het goed functioneren van de democratie. 
Daarbij is een beroep pp Groen van Prinsterer hele
maal op zijn plaats, want hij heeft in het parlement 
altijd duidelijk laten uitkomen, dat hij een partijman 
was, en dat hij zich daarvoor niet schaamde. Hij heeft 
het daarom aan de stok gehad met conservatieven 
en liberalen, die ieder op hun beurt, al naar het 
uitkwam, verklaarden, liever niet te willen spreken 
over het bestaan van politieke partijen. Hoogstens 
politieke kleuren en — individuele meningen.
Hoe ontstaat een politieke partij?
Ook daarover heeft Groen van Prinsterer eenmaal 
een antwoord gegeven: een party wordt geboren uit 
de eendrachtige naleving van een beginsel.

moest het eigenlijk wel zijn. En in een aantal 
^  gevallen is het historisch ook zo geweest. Maar 
daarnaast zijn er vaak partijen geweest, die vol
strekt niets te maken hadden met het naleven van 
een beginsel. Er zijn partijen ontstaan, die zuivere 
belangenpartij zijn. Wij hebben een amusements- 
partij gehad, en een partij van onderofficieren, een 
partij van tolbestormers en meer dan één boeren
partij, een middenstandspartij, een partij van vrij
gezellen en vele andere partijen meer.
Als party stelt zo iets in de regel weinig voor. Mis
schien zou men raar opkijken, als men het ledenre
gister inzag. Het gaat zo’n partij dan pok niet om 
een gemeenschappelijk uitdiepen en propageren van 
politieke beginselen. Daardoor zijn zulke partijen 
in de regel géén blijvertjes. Andere groepen ver
dringen ze weer. Ze hebben geen wortels in liet 
volksleven.

ILfAAR . . .  als zo’n partij nu op de been wordt ge- 
*  houden met staatsgeld, dan verandert de gehele 

situatie. Stel, dat zulk een partij bij de verkiezingen 
voor de Tweede Kamer 100.000 stemmen verwerft, 
en voor elke stem wordt een rijksdaalder subsidie 
per jaar verleend, dan kan zo’n partij binnen vier 
jaar een miljoen gulden uit de staatskas ontvangen 
om er een apparatuur mee op te bouwen, óf om 
vrienden voor enige tijd aan een baan te helpen, of 
om zendtijd te kopen. Dan financiert de staat een 
consolidatie, die kunstmatig is, en een consolidatie 
van een partij, die de democratie meer schaadt kan 
dat zij haar bevordert.
En niemand kan zeggen, dat de staat dan maar 
onderscheid moet maken en alleen partijen subsidi
ëren, die de democratie bevorderen.
Daar is de staat niet toe bevoegd. Maar bovendien — 
de vraag of een partij schadelijk is voor de demo
cratie is zelf een omstreden zaak.
Sommige politici in Nederland staan op het stand
punt, dat „confessionele partijen” een bedreiging 
vormen voor de parlementaire democratie. Nadere 
inlichtingen zijn te verkrijgen bij dr. Vondeling. 
Als de overheid politieke partijen wil subsidiëren, 
dan zal zij dat alle partijen moeten doen, ook de 
zotste en ook de gevaarlijkste partij.

Ü R  is meer. Subsidie is wat anders dan een gift. 
^  Je kunt een jubilaris een enveloppe met inhoud 
geven, en dan staat het hem vrij, met dat geld te 
doen wat hij wil.
Maar een subsidie is heel iets anders. Zij wordt 
verleend voor een bepaald doel. En de overheid zou 
zich schuldig maken aan het verzaken van haar 
plicht, als zij niet nauwkeurig controleerde, o f het 
geld wordt besteed voor het doel, waarvoor het 
wordt gegeven. Daar kan zij nooit onderuit. De 
boeken moeten op tafel, met de kwitanties en alle 
andere bescheiden, om te kunnen zien hoe de sub
sidie wordt besteed.
Dat moet aanleiding geven tot allerlei haken en 
ogen. Stel, dat de voorzitter van de partij uit de kas 
een toelage krijgt van 20.000 gulden per jaar voor 
reis- en verblijfkosten enz., dan moet de overheid 
de vraag beantwoorden; is zo’n post subsidiabel? 
En alg de overheid die controle niet wil, zegt, dat 
zij onmogelijk is uit te voeren, dan moet zij ook niet 
spreken van subsidies aan politieke partijen, dan 
moet zij spreken van geschenken.

ITOE men het ook wendt of keert, subsidie aan 
politieke partijen brengt grote praktische bezwa

ren mee.
Afgezien van de principiële kwestie, of zulk een 
subsidie wenselijk is. Die laatste vraag beantwoord 
ik ontkennend.
Politieke partijen zijn een zaak van volksinitiatief. 
En wie meedoet aan de verwerkelijking van zo’n ini
tiatief, die weet, dat het helemaal de eigen vrije zaak 
blijft, als we nimmer aanbellen bij de staat om geld. 
Kerken moeten dat niet doen, de dagbladpers even
min en de politieke partijen ook niet.
Maar afgezien van die meer fundamentele bezwaren, 
praktisch is een subsidieregeling heel moeiiyk te 
realiseren.
We houden het er maar op, dat er niets van komt. 
En de A.R.P. maakt zich op om te bewyzen, dat zij 
ook niet op zulk een subsidie zit te wachten.

Nieuwe AOW-en
AW W -bedrageii 
per maand

1969 1968
Gehuwde bejaarden 438.50 417.50
Ongehuwde bejaarden 309 294
Weduwe met kinderen 438.50 417.50
Weduwe zonder kinderen 309 294
Wezen tot 10 jaar 98 93
Wezen van 10— 16 jaar 145.50 138.50
Wezen van 16—27 jaar 190.— 180.50

Wanneer u bedenkt dat de AOW-uitkering is
ingegaan op 1 januari 1957 en dat de uitke-
ring toen 119 gulden per maand bedroeg, is 
er toch wel reden stil te staan bij deze sterke
verbetering.
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EIGENTIJDS
DEFENSIEBELEID
N O O D ZA K E LIJK
VOOR ONTSPANNING IN EUROPA

Al s  w'ij zien, wat na Tsjeclioslo- 
wakije in de westerse wereld 

is gebeurd: verhogingen van de de
fensiebegroting van een aantal —  
niet alle —  NAVO-landen, een mi
litaire oefening bij de grenzen van 
Tsjechoslowakije en tenslotte de 
naar onze mening dwaze stap van 
de regering van de Duitse Bonds
republiek om de presidentsverkie
zing in West-Berlijn te houden, dan 
is althans voor die leden van de 
fractie, voor wie ik te dezer zake 
het woord voerde, het oordeel, dat 
de genomen maatregelen ouder
wets zijn, dat het een ouderwetse 
wijze van wereldpolitiek bedrijven 
veil is. Wij zouden er bij de Rege
ring op willen aandringen, dat men 
een politiek gaat voeren, aange
past aan onze omstandigheden, aan 
de opdracht die ons wordt gesteld 
en die in overeenstemming is met 
onze ethische overtuiging, waar
bij „ons” niet bedoeld is in de zin 
van de A.R.-fractie, maar in de zin 
van het Nederlandse Volk”.

Deze woorden sprak prof. mr. W. F. de 
Gaay Fortman — die zowel de heer Algra 
als diens plaatsvervanger de heer Berg
huis, door ziekte verhinderd, verving — 
bij de begroting van defensie in de 
Eerste Kamer. Zoals u wellicht reeds 
bekend zal zijn, verklaarde de senator 
aan het einde van het debat — mede 
uit naam van de professoren Albeda en 
Verdam — dat hij de kwestie van de 
225 miljoen politiek gezien onjuist acht
te.

De 225 miljoen extra op de defensiebe
groting was voor vrijwel alle sprekers 
in de Senaat het punt waar het debat 
om draaide. Prof. de Gaay Fortman re
leveerde in zijn rede hetgeen prof. Kooy- 
mans had gezegd op het vorig jaar ge
houden Partijconvent. Deze had o.a. ge
zegd, dat de les van Tsjechoslowakije is 
geweest,” dat onomstotelijk is gebleken 
dat een herstructurering van de ver
houdingen in Europa niet is te verwe
zenlijken zonder de medewerking van 
de Sovjet-Unie en van de Verenigde 
Staten” . Prof. de Gaay Fortman wilde 
graag aannemen, dat het hoofddoel van 
de Regering is te blijven streven naar 
een ontspanning in de verhoudingen.

Maar, vroeg hij zich af, waaruit blijkt 
dat dan.

„Een van de eerste dingen, die de Re
gering na de inval in Tsjechoslowakije 
heeft gedaan, is het verhogen van de 
defensiebegroting voor drie jaar met 75 
miljoen per jaar. Het is dus een opvoe
ring van de bewapening. Men moet het 
natuuriyh niet voorstellen, alsof wy 
ons met dit bedrag van 75 miljoen heb
ben begeven in een dolzinnige be
wapeningswedloop. Men moet dit cijfer 
ook bezien binnen de bescheiden pro
porties, waarin het in het militaire vlak 
moet worden gesteld. Niettemin achten 
verscheidene leden van myn fractie dit 
surplus op de defensiebegroting als ri- 
post op de inval in Tsjechoslowakije be
denkelijk” .

Uit het recente verieden gaf hij een 
voorbeeld hoe moeilijk president Ken- 
nedy het had gevonden om enerzijds een 
passend peil van bewapening te hand
haven en anderzijds er geen misver
stand over te laten bestaan, dat zijn 
hoofddoel was: ontspanning.

STEM VAN KERKEN
Met name vroeg prof. De Gaay Fortman 
de bewindslieden of er wel geluisterd 
wordt naar de stem van de kerken. Hij 
wees hierbij op een adres dat enkele 
hoogleraren en wetenschappelijke me
dewerkers, verbonden aan de theologi
sche faculteit te Amsterdam, hadden ge
zonden, op de woorden die Kardinaal 
Alfrink had gesproken en op het inter
kerkelijk Vredesberaad. De senator 
ging hierbij in op hetgeen de minister
president enkele maanden geleden had 
gezegd, nl. dat de stemmen van de ker
ken en van anderen, die zich op grond 
van de levensovertuiging uitlaten over

de vragen van oorlog en vrede, over de 
vraag van de politiek van het Noord- 
atlantisch bondgenootschap, voor de 
Regering belangrijk zijn.

„Zij kan” — aldus de min. pres. — „in 
geweten de aanwijzingen, die haar daar
bij worden gegeven, niet volgen, maar 
zij ziet deze uitlatingen toch als ba
kens” .

Prof. de Gaay Fortman'was zich ervan 
bewust, dat hij zich op gevaarlijk terrein 
ging begeven, maar toch merkte hij op: 
„Ik meen, dat bakens dingen zijn, waar
op men vaart en waarnaar men zyn 
koers bepaalt. Als dc uitspraak van de 
min-pres. zo mag worden verstaan, dat 
de Regering de uitspraken van kerken 
en organisaties, die op levensbeschou
wing zgn georganiseerd ziet als mede
bepalend voor haar beleid, dan zou ik al 
ruimschoots tevreden zijn” .

JONGEREN

Over de NAVO sprekend zei de hoogle
raar, dat hij er geen enkele moeite mee 
had te erkennen, dat de oprichting van 
de NAVO in 1949 noodzakelijk was. 
Maar, zei hij, we zijn van mening, dat 
het bondgenootschap flexibel moet blij
ven en dat het zich telkens moet afvra
gen of de wijze, waarop het werkt, nog 
steeds beantwoordt aan hetgeen politiek 
wordt gevraagd. Hij vond een opnieuw 
overwegen van de doelstellingen en van ■ 
de structuren van het bondsgenootschap 
noodzakelijk. „Men moet daarbij ook 
aandacht geven aan de zwakke steeën 
in dat bondgootschap, de dictaturen, en 
dat men niet al te snel moet besluiten, 
dat men het zonder de dictaturen niet 
zou kunnen stellen”.

VERVOLG OP PAG. 4
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T  TET. is mij een genoegen dit 
boek enigszins uitvoerig te 

kunnen bespreken. Dat het nu 
reeds bijna anderhalf jaar geleden 
verscheen is geen enkel bezwaar, 
want het geeft veel m eer  dan een  
journalistiek, en daardoor tijdge
bonden, beeld van het huidige 
Afrika.

Het is een bundel opstellen ge
rangschikt naar vier thema’s;
De geschiedenis van Afrika,
De Afrikaanse mens,
Afrika en wereld,
Afrika en ontwikkeling.

Nu ligt het in mijn bedoeling in 
een eerste artikel iets te zeggen 
over het vele wat in dit boek te 
vinden is en in een tweede artikel 
een aanvulling te geven.

Niet als kritiek, want in een boek 
van 250 bladzyden kunnen nu een
maal niet alle problemen worden 
genoemd, maar als mogelijke sti
mulans om in een bepaalde richting 
verder te denken.

GESCHIEDENIS
Over de geschiedenis van Afrika han
delen twee bijdragen. In de eerste geeft 
dr. A. J. H. Prins een overzicht van de 
verspreiding van de verschillende etni
sch groepen in Afrika. - Belangrijk is 
hieruit aan te stippen dat West-Afrika 
1000 jaar geleden al het min of meer le
gendarische rijk Ghana kende dat van 
grote betekenis is geweest voor de late
re negerrijken in West-Afrika. Jammer 
dat hier niet meer over wordt verteld 
want juist voor het politieke zelfbe
wustzijn van de jonge West-Afrikaanse 
staten zijn deze oude rijken van emi
nent belang.

Het tweede artikel van drs. Vroemen 
„Afrika in het zicht van de wereld” 
noemt ze weer maar daarin gaat het 
over de contacten van Afrika met de 
buitenwereld; gelukkig van Afrika uit 
beschreven. Ik noem dit uitdrukkelijk 
omdat in de Europese geschiedschrij
ving nog al te vaak Europa als cen
trum en uitgangspunt wordt genomen. 
Dan gaat het over onze ontdekkingsrei
zen en niet over de Afrikanen wier le
ven een wending neemt door de Wes
terse contacten en wel op een vrese
lijke wijze, want van de Ivoor- Goud- en 
Slavenkust was de laatste het belang-
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Minister Den Toom was het met prof. 
De Gaay Fortman eens, dat door een 
herstructurering van de huidige verstar
de verhoudingen in Europa ̂ een belang
rijke stap kan worden gezet op weg naar 
meer veiligheid en vrede. „Ik weet, dat 
juist ook de kerken, voor zover zij spre
ken door het Interkerkelijk Vredes
beraad, mede helpen deze weg toegan
kelijk te maken. In die zin zie ik in de 
uitspraken van kerkelijke zijde een aan
sporing om ons defensiebeleid met in
achtneming van de eisen, die de veilig
heid stelt, plooibaar te maken”.

In tweede termijn, wees prof. De Gaay 
Fortman er nog met grote nadruk op, 
dat vooral de jongere generatie een mo
derne aanpak wenst en geen aanpak, 
die gelijk is aan die van voor de tweede 
wereldoorlog. .luist omdat hij voortdu
rend leeft temidden van de jongere ge
neratie, zei hij, dat bij een overgroot deel 
het verlangen leeft naar een uitweg uit 
de impa.sse, waarin zij menen te zijn ge
raakt in de wereld, waarin zij moeten 
leven.

TROPISCH 
AFRIKA 
EEN WERELD 
OP DRIFT
DOOR PROF. DR. H. G. SCHULTE NORDHOLT

rijkste; niet alleen daar, maar in heel 
West-Afrika en ook in Oost-Afrika bijv. 
van Zanzibar uit waren slaven het be
langrijkste „exportartikel” .
Op deze wijze, vanuit het gezichtspunt 
van de Afrikanen, had er ook een hoofd
stukje moeten zijn over de koloniale 
geschiedenis.
Aan het tweede _ thema, de Afrikaanse 
mens, zijn een 100 bladzijden gewijd. 
Na een korte inventarisatie van de ver
scheidenheid en de daarin toch waar- 

’ neembare eenheid van volken en cul
turen volgt een aardig hoofdstukje 
„Waarom zijn de mensen zwart...?” van 
de antropoloog Huizinga. Het is een zaak 
van aanpissing van het menselijk li
chaam aan zijn omgeving in de loop van 
duizenden jaren.
Daarna geeft Trouwborst een uitstekend 
beeld van de veeboer in Oost-Afrika, 
ontdaan van alle romantische sluiers.
De Afrikaanse mens wordt vlak bij- 
ons gebracht in de bijdragen over de 
muziek, de talen en de moderne roman.
Met name in de romans van moderne 
Afrikaanse schrijvers ontmoeten we de
ze mens directer en existentiëler dan in 
dikke wetenschappelijke boeken ooit 
mogelijk is. Ik kan niet nalaten twee 
titels, die door prof. Siertsema in haar 
boeiende bijdragen worden genoemd 
door te geven. Het zijn de romans van 
Camera Layé, Kind van Afrika en van 
Chinua Acheh Things Fall Apart en 
No longer at Base. In levende wijze ko
men we hier in aanraking met de diepe 
problemen in het leven van de Afrikaan 
die bewust de processen van moderni
satie beleeft.
Ook de artikelen over ,,Het woord in 
dienst van de evangelisatie” van ds.

Schaaf en „Christendom en Islam” van 
prof. Bijleveld geven uitstekende infor
matie. Daarop aansluitend volgen twee 
bijdragen over de Jonge Kerken en de 
Katholieke Missie.

VAKBEWEGING
Het derde deel van het boek is gericht 
op de verhouding van Afrika tot de 
wereld daarbuiten: het westen, de E.E. 
G. in het bijzonder, en de niet-westerse 
wereld. Merkwaardig, en toch wel juist, 
is dat het goede artikel van prof. Al- 
beda over de vakbeweging hier aan 
wordt toegevoegd. Merkwaardig, want 
het gaat over een ontwikkeling in Afri
ka, maar bijna op geen enkel gebied 
zijn zo de Europese patronen overge
nomen. De communistisch geoi'iën- 
teerde Franse vakbeweging krijgt ver
takkingen in Noord- en Tropisch Afrika 
met daar tegenover, evenals in Frank
rijk, de C.F.T.C. (Conféderation Fran- 
caise des Travailleurs Chrétiens-Franse 
confederatie van christelijke arbeiders), 
waarbij de C van Chrétiens wordt ver
vangen door de C van Croyans (gelo
vigen) om ook islamitische arbeiders te 
kunnen opnemen. Zo krijgt dit import 
artikel uit Europa een meer Afrikaans . 
karakter.

Het laatste deel „Afrika in ontwikke
ling” is een wat bont geheel al wordt 
het accent gelegd op de economische 
ontwikkeling. Het eerste artikel is dan 
ook van prof. Tinbergen waarin hij op 
de hem eigen rustige, maar indringen
de wijze p'cit voor „joint ventures”, dat 
is een samenwerking van een onder
nemer van het land zelf met een buiten
landse ondernemer in een fabriek of 
ander bedrijf dat gezamenlijk geleid 
wordt. Dan wordt de Afrikaanse mens 
bereikt en kan zich ontwikkelen tot een 
moderne ondernemer. In dit \?erband- 
is ook het artikel van drs. Renes over 
de onderwijsproblematiek in de ontwik
kelingslanden van betekenis, waarbij 
centraal wordt gesteld dat het algemeen 
vormend onderwijs geen mensen op
voedt die de handen uit de mouw willen 
steken — en dit ook niet geleerd heb
ben — voor de concrete ontwikkeling 
van hun land: ze hebben niet geleerd 
een klein-bedrijf, een winkel te leiden, 
employé op een onderneming, elcktri-

Tropisch Afrika, een wereld op drift. 
Uitg. J. H. Kok, Kampen, 1967.
Dit boek wordt op deze pagina bespro
ken in een eerste artikel door prof. dr.
H. G. Schulte Nordholt, hoogleraar aan 
de V.U.

ciën of bankwerker te worden, en men 
wil en kan eigenlijk ook niet meer te
rug naar het traditionele werk op de 
akker, bij het veen en in de keuken.
Daarvoor heeft men toch niet op school 
gezeten. Het onderwijs is van onschat
bare betekenis voor de nationele be
wustwording van een volk. Zonder dit 
onderwijs is >-r geen weg naar moderni
satie. Maar het probleem is dat het on
derwijs los moet worden gemaakt van 
de gedachte van de witte boordenbaan.
Evenals bij de economische ontwikke
ling gaat het hier om de Afrikaanse 
mens. Terecht is daarom het tweede 
deel van het omvangrijkst.
Ook de laatste zeven korte bijdragen 
gaan over deze mens, maar dan over 
zijn gezondheid, de medische zorg, de 
voeding en de verloskunde.
Een enigszins willekeurige literatuur
lijst besluit het boek dat ook nog 12 pa
gina’s goede foto’s bevat.
Al met al een boek dat zijn geld (ƒ 14,50 
voor 250 blz. goede informatie) ten volle 
waard is.

Slechts op een belangrijk punt heb ik 
kritiek: de interne Afrikaanse moderni- 
seringprocessen op sociaal, economisch 
en politiek gebied blijven toch nog veel 
te vee] op de achtergrond. Maar is dit 
eigenlijk wel kritiek? Er zou een apart 
boek voor nodig zijn pm deze proble
men ook maar enigszitis recht te doen. 
In een tweede artikel wil ik aangeven 
om welke problemen het hier gaat als 
mogelijke stimulans om te komen tot 
zo’n tweede deel.

VERKLARING
ARJOS

OVER
BIAFRA

Het hoofdbestuur van de Arjos, 
heeft zich beraden over de veront
rustende situatie in Biafra. Een 
groot deel van de bevolking dreigt 
om te komen als gevolg van voed
selgebrek. Een spoedige hulp is 
vereist.
Daarom vraagt het hoofdbestuur 
aan de Nederlandse regering en 
aan het parlement zo snel mogelijk 
initiatieven te ontplooien teneinde 
in samenwerking met andere landen 
voedsel naar Biafra te vervoeren.

Het hoofdbestuur sluit zich dan ook 
van harte aan bij de acties die het 
Nationaal Biafra Comité onder voor
zitterschap van Mr. G. E.-van Wal- 
sum voert, met o.a. als doelstellin
gen: het organiseren van èen lucht
brug voor het droppen van voedsel 
boven Biafra, de aanleg van een 
vliegveld, alleen bestemd voor voed- 
selvluchten en vergroting van de 
capaciteit van de reeds bestaande 
luchtbrug.
Hoewel het hoofdbestuur de aktie 
van de regering om via de Organi
satie van Afrikaanse staten de nood 
te helpen lenigen waardeert, vreest 
zij toch dat deze actie — gezien de 
politieke situatie in Afrika — weinig 
effect zal sorteren.
Zij acht het daarom gewenst dat 
maatregelen, zoals hierboven ge
schetst, genomen worden en wel op 
zeer korte termijn.
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Spanje, voor de meesten alleen een zonnig vakantieland

SPANJE is misschien wel het 
meest rampzalige land van 

Europa. Iets daarvan werden wij 
weer gewaar toen enige weken ge
leden de noodtoestand werd afge- 
kondigd, het voorlopig resultaat 
van een periode van studenten
rellen, protest-betogingen, petities, 
stakingen enz. Wat is er aan de 
hand in het land van Franco, dat 
aantrekkelijke vakantieland, waai
de zon het leven eeuwig schijnt te 
veraangenamen, het land echter 
tevens waar de littekens van een 
der meest afgrijselijke burgeroor
logen, die de geschiedenis ooit 
heeft gekend, nog immer niet ge
heeld zijn ?

Op 14 april a.s. zal het 38 jaar geleden 
zijn dat de laatste Spaanse koning, 
Alfonso XIII, het land verliet na verkie
zingen, die in de grote steden ongunstig 
voor de monarchie waren uitgevallen. 
Hij verliet het land, omdat hij, naar zijn 
eigen woorden, niet wilde dat er om 
hem één druppel Spaans bloed zou 
vloeien. Hij kon zich troosten met de 
gedachte dat dat inderdaad niet gebeurd 
Is.
Wel liet hij het land achter in een con
ditie, die tot gevolg had dat enkele jaren 
later het bloed van circa 900.000 Span
jaarden vergoten werd en dat het land 
als een ruïne achterbleef.
De schuld daarvoor kan men niet alleen 
aan de koning en zijn raadslieden 
geven. Ook de jaren van de republiek 
(1931 - 1936) zijn ongelukkige jaren ge
weest. De regering trof allerlei maat
regelen die tal van gematigden, die 
eerst de komst van de republiek ver
welkomd hadden, tegen haar innamen. 
Geleidelijk aan werd de anarchie gro
ter,, de gematigdheid werd weggeveegd 
■en toen in 1936 de burgeroorlog uitbrak, 
stonden links en rechts als kemphanen 
tegenover elkaar.

HAAT

De onderlinge verschillen, die er tussen 
de verschillende groeperingen in beide 
kampen bestond, werden overbrugd 
door de weergaloze haat die men over en 
weer koesterde, een haat die zich ont
laadde in onbeschrijfelijke wreedheden. 
Het was rechts, dat uiteindelijk de strijd 
won. Haar leider. Franco, werd de onbe
twiste alleenheerser, die het land nu 
reeds 30.jaar een periode van betrekke
lijke rust heeft bezorgd. De groeperin
gen, die achter Franco schuil gaan, vor
men echter allerminst een homogene 
eenheid. Daarbij laat ik de carlisten bui
ten beschouwing, een groep die in be
langrijke mate heeft bijgedragen tot de 
overwinning van Franco, doch die in het 
huidige Spanje niet over noemenswaar
dige invloed beschikt.
Wel van belang zijn de zogenaamde 
„traditionalisten” — onder wie zich ook 
een belangrijk deel der monarchisten 
bevindt — die in feite een herstel van 
het Spanje van vóór 1931 of in ieder ge
val bevriezing van de huidige situatie 
zouden wensen. Daarnaast ontmoeten 
wij de falangisten, de aanhangers van 
de officiële partij, de Falange. De Fan
lange werd opgericht in 1923 door José 
Antonio Primo de Rivera, tijdens de bur
geroorlog op last van de republikeinse 
regering gefusilleerd, naar voorbeeld 

van Mussolini’s fascistische partij. De 
gehele Spaanse staatsleer en staats-
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Hoogleraar in het Volkenrecht aan de
V .U .

structuur is dan ook doordrenkt met aan 
Mussolini ontleende gedachten, want de 
Falange heeft in feite de Ideologische 
onderbouw voor het regime van Franco 
geleverd; zelfs zijn titel, Caudillo, het 
Spaanse woord voor leider, wijst daarop.

OPUS DEI
Aanvankelijk stonden traditionalisten 
en falangisten nogal scherp tegenover 
elkaar, want de Falange bracht iets 
nieuws, de idee van de corporatieve 
staat. Geleidelijk aan is er een zekere 
toenadering tot stand gekomen, toen 
zich een nieuwe gemeenschappelijke te
genstander voordeed, de mysterieuze en 
geheime Opus Dei-organisatie. Men kan 
rustig aannemen, dat de belangrijkste 
posten thans in handen zijn van ver
tegenwoordigers van Opus Dei, de 
organisatie die streeft naar een modern, 
geïndustrialiseerd Spanje met een vrije, 
rationele economie, en daardoor in bot
sing komt met de behoudende, eerder 
genoemde groeperingen, die in Opus Dei 
de vertegenwoordiger van de macht 
van het moderne groot-kapitaal zien. 
Men zou geneigd zijn van Opus Dei 
veel te verwachten voor de toekomst, 
met name voor wat betreft de ontwik
keling van de achterlijke economie.

Anderzijds dient echter niet te worden 
verwaarloosd dat Opus Dei allesbehalve 
een democratisch stempel draagt,, doch 
evenzeer als de Falange uitgaat van 
autoritaire beginselen. Voor diegenen, 
die uitzien naar verwezenlijking- van 
democratie en sociale gerechtigheid, 
biedt Opus Dei dus geen alternatief.
Rommelt het dus reeds in Franco’s rug, 
vóór hem is de situatie nog veel explo
siever. Met de relatieve verhoging van 
de welvaart en het openstaa:n van de 
ramen naar buiten, is de vrijheidsdrang 
ook sterk toegenomen. Hoogleraren, stu
denten, arbeiders en priesters komen 
steeds meer in verzet tegen de beknot
ting van de vrijheden. De verboden 
vakbonden — verboden omdat zij als 
horizontale belangenorgansaties niet 
passen in het systeem van de verticaal 
opgebouwde corporatieve staat — tre
den steeds meer openlijk op en organi
seren — eveneens verboden — stakin
gen, terwijl de onrust aan de universi- 
teiten hand over hand toeneemt, met 
als gevolg dat deze onderwijsinstellin
gen meer gesloten dan geopend waren.

GEEN OPPOSITIE
En hier wreekt zich nu het feit dat een 
contructieve oppositie in Spanje nooit 
enige kans heeft gehad om redelijk en 
verantwoorde alternatieven te ontwik
kelen. Het kan niet ontkend worden dat 
zich onder de huidige oppositionele
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groeperingen veel extreem-linkse ele
menten bevinden. Doch de gematigden 
hebben in Spanje nooit een kans gehad. 
Daar ligt wellicht de grootste fout van 
het regime Franco en van Franco zelf. 
Het is de vraag of de Caudillo ooit zelf 
heeft geloofd in de ideologische funde
ring van de staat volgens de leer van de 
Falange. Hij heeft het vaak met de Fa
langisten aan de stok gehad' en is juist 
door zijn nuchterheid en koelheid in 
staat geweest zich in weerwil van de on
derlinge spanningen te handhaven. Hij 
is het proto-type van de autoritair-den- 
kende, onkreukbare militaire dictator. 
Doch juist door zijn persoonlijkheids
structuur is hij er nimmer in geslaagd te 
begrijpen wat er werkelijk in zijn land 
omgaat, ook al omdat hij geen tegen
spraak duldt. En daarom kan hij, nu de 
oppositie steeds sterker wordt, niet an
ders doen dan grijpen naar het beproef
de middel van de militaire dictatuur: de 
noodtoestand.

Tot nu toe heeft Franco zich behendig 
tussen de verschillende groeperingen 
door weten te manoeuvreren. In dit 
licht moet ook zijn schuiven met de 
verschillende troonpretendenten worden 
gezien, een bijna komedie-achtige gang. 
van zaken, wanneer men het ziet tegen 
de achtergrond van wat er werkelijk in 
Spanje omgaat. Maar het kon wel eens 
zijn dat tegen de krachten, waarvoor de 
thans 76-jarige generaal zich nu gesteld 
ziet, zijn behendigheid niet zal zijn op
gewassen.

FRANCO
De geruchten omtrent een zich terug
trekken van de generaal zijn verstomd, 
Het terugtrekken zou op dit moment 
tot een chaos kunnen leiden, omdat 
slechts zijn persoon de zaak bijeen 
houdt. En dat is nu juist de tragiek van 
de afgelopen periode van 30 jaar rust.
In deze 30 jaar is er in wezen niets ver
anderd. Franco is er niet in geslaagd — 
en het is de vraag of hij het geprobeerd 
heeft — een dynamische, een levens
vatbare samenleving op te bouwen. 
Links en rechts staan — alle uiterlijke 
rust ten spijt — in wezen weer even fel 
tegenover elkaar als in 1936. De enige 
hoop is dat de herinneringen aan de 
verschrikkelijke burgeroorlog nog zo le
vendig zijn dat men — koste wat het 
kost — een herhaling zal willen vermij
den, terwijl het tevens van belang is dat 
de positie van de kerk — in Spanje een 
macht van niet te onderschatten om
vang — zich schijnt te gaan wijzigen, 
zeker wat de lagere regionen aangaat, 
doch geleidelijk aan ook op hoger ni
veau.

Maar de afgelopen 30 jaar zijn — on
danks alle economische vooruitgang — 
— vanuit het oogpunt van een sanien- 
smeden van de bevolking onbenut 
voorbijgegaan. Een land met een uiterst 
onevenwichtige economie — in weerwil 
van alle Incidentele hausseverschijnse- 
len —, een land met een uiterst onge
lijke inkomensverdeling, een land met 
een grondverdeling die feodaal aandoet 
(394 personen hebben meer dan 5000 ha 
land, terwijl de helft van de kleine boe
ren over minder dan één hectare be
schikt), een land, w’aar de rust slechts 
door een militaire dictatuur kan worden 
verzekerd, ziedaar het Spanje van 1969, 
een land dat geen midden kent.
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EEN KRAS OUDJE DAT 
NOG EVEN BELANGRIJK
IS ALS IN ZIJN JEUGD

■ ■ ■

Op velerlei wijze is in de afge
lopen maanden een honderd

jarige herdacht. Deze honderdjari
ge is de op 17 oktober 1868 te 
Mannheim ondertekende herzie
ne Rijnvaartakte. Mensen die 100 
jaar worden zijn schaars. Voor in
ternationale verdragen geldt dit 
ook. In dit geval gaat het zelfs om 
een heel kras oudje dat nu nog 
even belangrijk is als in zijn jeugd. 
De Akte van Mannheim, waarvan Bel
gië, Duitsland, Engeland, Frankrijk, Ne
derland en Zwitserland thans de ver
dragspartijen zijn, regelt het Rijnregime 
dat wil zeggen de regels waaraan het 
gebruik van deze rivier als vaarweg is 
onderworpen.
Daarbij gaat het niet alleen om b.v. re
gels voor de veiligheid van de vaart. 
Veel belangrijker is dat de Akte heeft 
vastgelegd dat de Rijnvaart vrij moet 
zijn. Deze vrijheid houdt in: de vrijheid 
van scheepvaart, de gelijkheid van be
handeling van elk schip, ongeacht de 
vlag waaronder het vaart, en het ver
bod van heffing van scheepvaartrech
ten.
Deze vrijheid van scheepvaart is geen 
vanzelfsprekende zaak, zelfs niet voor 
een land als Nederland.
Was niet het heffen van tolgelden op 
voorbijvarende schepen een lucratieve 
bezigheid? En was het voor Rijnschip
pers niet aantrekkelijk om, zoals dat 
vroeger het geval was, een gesloten gil
de te vormen en een monopolie te heb
ben?
De gedachte dat de scheepvaart op in
ternationale rivieren als de Rijn vrij zou 
behoren te zijn is het doortrekken van 
beginselen die voor de zeevaart reeds 
lang werden geproclameerd. Hugo de 
Groot was daar de voortrekker van. 
Aan het begin van de vorige eeuw be
gint dit beginsel ook voor de interna
tionale rivieren erkenning te vinden.

DE AKTE  
V A N
M A N N H E IM  
1 0 0  JAAR

DOOR
MR. C  VAN DE WETERING

Hoofd van de afdeling Algemene Inter
nationale Zaken van het Dlrectoraat- 
Generaal voor het Verkeer.

In de Weense Slotakte van 1815, een 
sluitstuk van het Weense Congres, werd 
het neergelegd, en in de Akte van Mainz 
van 1831 en in de Herziene Rijnvaart
akte van Mannheim 1868 verder uitge
werkt en gepreciseerd.
Afgezien van de periodes van de beide 
wereldoorlogen en van het Nazi-tijd
perk in Duitsland, heeft het regime van 
de Akte zich steeds kunnen handhaven. 
Dit is mede te danken aan de construc
tie van de Akte, die niet alleen rechts
regels geeft maar ook een eigen instel
ling heeft, te weten de Centrale Com
missie voor de Rijnvaart.
Deze heeft de taak om te beraadslagen 
over alle aangelegenheden de Rijnvaart 
betreffend. Zij doet dit 3 of 4 maal per 
jaar. De geschiedenis van deze Com
missie gaat overigens nog 50 jaar ver
der terug dan die van de Akte!
Het zou te ver voeren om hier nader in 
te gaan op werkwijze en taak van de 
Centrale Commissie of op de juridische 
problemen waartoe de Akte aanleiding 
geeft, zoals de uitleg van het begrip 
vrijheid van scheepvaart.
Enige bekende arresten van de Hoge 
Raad hebben op deze materie betrek
king.
Verschil van inzicht in de juridische 
betekenis heeft evenwel weinig afbreuk 
kunnen doen aan de politieke en eco
nomische betekenis van het regime van 
de Akte. Het is een regime dat in West- 
Europa de mogelijkheid van politike 
conflicten over scheepvaart en handel 
sterk heeft verminderd, door een aan
tal spelregels aan te geven. Het heeft 
belangrijk bijgedragen tot de economi
sche ontplooiing van de grote industrie
gebieden langs de Rijn, zoals het Roer
gebied. Vrije vaart en afwezigheid van 
heffingen maakten de Rijn tot een goed
kope en zekere verbinding tussen deze 
gebieden en hun leveranciers en afne
mers op de wereldmarkten.
Niet iedereen is hierover verheugd. De

oude Noord-Duitse Hanse-steden als 
Hamburg en Bremen zagen (en zien 
nog) de grote goederenstroom liever 
langs de eigen zeehavens lopen dan 
langs die van Nederland of België. De 
door de Akte in zekere zin gegaran
deerde gunstige ligging van wat wij 
thans de Benelux-havens noemen, is 
voor de Nederlandse economie van niet 
te onderschatten betekenis. Terwijl deze 
havens aanvankelijk hun betekenis 
vooral ontleenden aan het transito-ver- 
voer, in het bijzonder op Duitsland, 
werd na de tweede wereldoorlog de 
functiei van vestigingsplaats meer en 
meer van belang in het bijzonder voor 
die industrieën die door de ontwikke
ling van de moderne transportmethoden 
en door de wijzigingen in de grondstof
fen- en energiebehoeften aan de kust de 
voorkeur gingen geven boven het ach
terland .
De snelle industrialisatie van Nederland 
na de tweede wereldoorlog is goeddeels 
te danken aan het uitbuiten van de mo
gelijkheden die de ligging van onze ha
vensteden heeft gegeven.
Het is dus wel duidelijk dat de gebie
den aan de Rijn, zowel in het achter
land als aan de monding, een groot ge
meenschappelijk belang hebben bij de 
handhaving van de vrije vaart. Dit 
wordt echter niet altijd ingezien; zo 
komt men bepaald niet onder de in
druk van de wijze waarop in Duitsland 
langs de Rijn bezwaar werd gemaakt 
tegen het recente plan van de Duitse 
minister Leber om op het Duitse ge
deelte van de Rijn vaste tarieven voor 
tè schrijven voor de internationale 
vaart. Van Nederlandse kant is wèl 
ernstig bezwaar gemaakt.
Het was een van de zwaarste punten in 
het gesprek tussen minister Leber en 
staatssecretaris Keyzer van Verkeer en 
Waterstaat dat onlangs plaats had. Mi
nister Leber heeft nu van zijn voorne
men afgezien.
Met het voorgaande is al veel gezegd 
over de betekenis van de Akte, maar 
zeker niet alles. Over de vraag hoe het 
de binnenschipper, de directe belang
hebbende bij dit alles, is vergaan werd 
nauwelijks iets medegedeeld.

BINNENVAART
De binnenvaart heeft natuurlijk gepro
fiteerd van de geboden mogelijkheden. 
De hoeveelheden goederen die over de 
Rijn vervoerd worden zijn reusachtig; 
het is de grootste vervoerstroom in 
Europa, die nog altijd ieder jaar een 
zeer gelijkmatige groei vertoont. Meer 
dan de helft van de goederen die Lo- 
bith passeren wordt onder Nedei'landse 
vlag vervoerd.
Er is in de laatste honderd jaar echter 
wel iets veranderd. Het zeilschip is 
geheel verdwenen; het stoomschip ver
vangen door het motorschip; sleepsche- 
pen worden minder talrijk en in plaats 
daarvan ziet men ultra moderne duw- 
eenheden, terwijl men zich voorbereidt 
om ook aan het vervoer van containers 
per binnenschip deel te gaan nemen. 
Naast de particuliere schipper zijn dè 
grote rederijen opgekomen; ook de par
ticuliere schipper kwam tot een onder
linge samenwerking en daardoor tot een 
efficiënter gebruik van zijn schip.
De Rijnvaart heeft echter de laatste ja- 
ren geen reden om geheel tevreden te 
zijn. Het vrachtenpeil is voortdurend 
gedaald en dat in die mate dat de ren
tabiliteit van de binnenvaart in gevaar 
dreigt te komen. Meer en meer komt 
men tot de conclusie dat in de Rijn
vaart wel eens sprake zou kunnen zijn 
van een structurele overcapaciteit die 
prijsdrukkend werkt. Dit wordt wel
licht mede in de hand gewerkt door het 
in de vaart blijven van zeer oude, ge
heel afgeschreven schepen waarmee 
vervoer wordt verricht tegen prijzen 
waarin afschrijving en onderhoud niet 
tot uitdrukking komen.
Het stellen van de diagnose is echter 
in de Rijnvaart niet eenvoudig. Immers, 
het vervoer is niet regelmatig over het 
gehele jaar verspreid. Er zijn pieken
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BEGROTING VOLKSGEZONDHEID IN TWEEDE KAMER

ABORTUSVRAAGSTUK 
OPNIEUW 
IN BESPREKING
ZOALS na de Openbare Com- 

missie-vergadering van 14 no
vember 1968 reeds te verwachten 
viel, is bij de plenaire behandeling 
uitvoerig gesproken over het ahor- 
tus-vraagstuk. Immers de heer 
Lamberts (P.v.d.A.) had zijn op
merkingen toen —  na duidelijk te 
hebben gemaakt, dat iedere dag 
ongeveer 70, doorgaans wan
hopige vrouwen in achterka
mertjes illegaal en op hygiënisch 
onverantwoorde wijze worden ge
aborteerd —  besloten met de woor
den „Ik geloof dat het abortus
vraagstuk in legislatief opzicht één 
van de belangrijkste vraagstukken 
van vandaag is. Nu wil ik reeds 
aankondigen, dat wij dit wel zul
len doen tijdens de plenaire ver
gadering”.

Dit was voor de heer De Vreeze (K.V.P.), 
die over deze kwestie eveneens een aan
tal opmerkingen had willen plaatsen, 
aanleiding hiervan op dat moment af 
te zien.
Ook de heer Van Dis (S.G.P.) volstond 
toen met enkele zinnen, maar maakte 
wel meteen het standpunt van de S.G.P. 
duidelijk: „Pleit men ervoor, dat abor
tus wettelijk geoorloofd moet zijn, dan 
zullen wij ons krachtens beginsel tegen 
verklaren, omdat wij dit in strijd ach
ten met het zesde gebod: Gij zult niet 
doodslaan. Wij menen dat abortus ge
woon het plegen van moord is” . Een 
standpunt, dat hij bij de plenaire be
handeling met ongeveer dezelfde woor
den onderstreepte.

Na dit voorspel nu dan het verslag van 
de plenaire behandeling. Terwille van 
de belangrijkheid van dit vraagstuk 
willen we van een groot aantal woord
voerders de kern van hun betoog op
nemen.

UITSPRAAK KAMER?
M evrouw Veder-Sm it (V.V.D.) behan
delde eerst de feitelijke situatie met al
le volgens haar hiertegen aan te voe
ren bezwaren. Zij noemde er een vier
tal: ten eerste de toepassing van abor
tus provocatus door onbevoegden, ver
volgens het feit, dat een aantal artsen 
zich terwille van het .risico, dat zij lo
pen, onthoudt van het doen van een in
greep, in de derde plaats de omstan
digheid, dat vele vrouwen uit angst 
voor de strafw et niet naar een arts dur
ven te gaan en tenslotte de sfeer van 
geheimhouding, zelfs van illegaliteit 
waarmede het gehele abortus-vraag 
stuk is omgeven.
Zij kwam tot de navolgende conclu
sie: „Veranderingen zijn daarom drin
gend noodzakelijk. Wij beseffen dat 
daarbij voorzichtig te werk moet wor
den gegaan. Er zijn verschillende mo
gelijkheden om in de huidige situatie 
verandering te brengen: betere voor
lichting in de feitelijke mogelijkheden 
tot abortus zou al een vooruitgang zijn 
en wetswijziging is op verschillende 
manieren mogelijk. Deelt de staatsse
cretaris onze mening, dat de situatie on
bevredigend is? Ik neem aan dat dit zo 
is omdat hij aan het eind van het vo
rige jaar over deze aangelegenheid in 
contact getreden is met de Koninklijke 
Maatschappij tot bevordering der Ge
neeskunst. Wat denkt hij aan deze si
tuatie te doen ? Ik hoop van harte, dat 
hij een positief standpunt zal innemen, 
zodat ik geen uitspraak van de Kam er

behoef te vragen. Overigens wil ik dit 
natuurlijk graag doen” .

VOORKOMEN BETER 
DAN GENEZEN
Als volgende in de rij, kwam onze 
woordvoerdster, m ej. J.' van Leeuw en  
aan bod. Het lijkt van belang — niet 
alleen om de primeur, die zij had, zo
als „Trouw” ons mededeelde (de pri
meur, dat de A.R.P. zich voor het eerst 
zo uitvoerig over deze zaak uitliet) — 
uit een oogpunt van noodzakelijke voor
lichting in eigen kring — haar betoog 
op dit punt volledig weer te geven.
„Tenslotte wil ik nog iets zeggen over 
moeilijke vraagstuk van de illegale 
abortus. Het is tevens een vraagstuk 
van groeiende omvang en ook op grond 
hiervan overwegen velen de vraag, of 
wetswijziging hiervoor geen oplossing 
kan betekenen. Met grote voorzichtig
heid en schroom wil ik bij dit punt een 
enkele voorlopige kanttekening plaat
sen.
Mijn fractie heeft een open oog voor en 
een bezorgd hart over de dikwijls ont
stellende geestelijke en maatschappe
lijke nood, waarin vele vrouwen, die tot 
een zwangerschapsverbreking komen, 
verkeren. Zij wil juist vanuit het „voor
komen is beter dan genezen” dit ver
klaart wellicht het thema van vanmid
dag — ook op dit punt alle nadruk leg
gen op de preventieve zorg. De voor
treffelijke studie van dr. Treffers over 
„abortus provocatus en de anti-concep- 
tie” heeft ons immers geleerd, dat de il
legale abortus het meeste optreedt bij 
gehuwde vrouwen tussen de 25 en 29 
jaar. Tevens is gebleken, dat vrouwen 
veelal hun toevlucht hiertoe nemen, als 
in het ouderlijk gezin van de vrouw 
gezinspathologie voorkwam en vooral 
bij het voorkomen van een relatiepa- 
thologie van de vrouw met haar eigen 
partner. Een gestoorde communicatie 
derhalve tussen man en vrouw, even
zeer als een gestoorde instelling tegen
over de sexualiteit. Deze echtelijke ver
houding heeft dan ook dikwijls een ef
fectieve geboorteregeling onmogelijk 
gemaakt. De vrouw komt dan bij 
een optredende zwangerschap in een 
crisissituatie te verkeren, waarbij de 
uiteindelijke daad van abortus provo
catus dan ook als een wanhoopsdaad 
moet worden aangemerkt.
Dit betekent voor mijn fractie, dat het 
probleem van de illegale abortus moet

Medische indicatie

Mej. J. van Leeuwen
. . .  preventieve zorg . . .

worden aangepakt bij de genoemde 
mentale en sociale achtergronden. Een 
nieuwe arbortuswetgeving brengt voor 
al deze gevallen in wezen géén oplos
sing.

Ik verw acht van de overheid, dat zij het 
de organisaties op het terrein van de 
geestelijke volksgezondheid, die willen  
helpen bij het verbeteren  van de g e 
zinsverhoudingen e.. bij het verstrekken  
van informatie en hulpmiddelen, volop  
m ogelijk zal maken deze taak te v er 
vullen, ook door middel van haar sub
sidiebeleid.

Ik kom nu tot de bestaande wetgeving. 
De onderhavige materie is geregeld in 
het Wetboek van Strafrecht in de arti
kelen 295 en volgende en 251bis. In be
ginsel wordt in deze artikelen de abor
tus strafbaar gesteld. Dit past ook in 
het geheel van de strafwetgeving, die 
uitgaat van de eerbied voor het leven. 
Reeds in 1886 en nog duidelijker in 1911 
stond vast, dat abortus op medische in
dicatie niet strafbaar was. Naar geldend 
recht v el en valt de arts niet onder de 
werkingssfeer van deze artikelen, in
dien hij op medische gronden een zwan
gerschap onderbreekt. Hij mag de de
lictomschrijving vervuld hebben, om
dat hij deed wat wenselijk was, valt de 
wederrechtelijkheid weg. Het begrip 
medische indicatie werd naar onze me
ning terecht niet nader in de strafwet 
omschreven. Het geven van inhoud aan 
dit begrip werd overgelaten aan de me
dici. Desondanks kan niet worden ont
kend, dat vele artsen in gewetensnood 
verkeerden en mogelijk nog verkeren, 
doordat zij niet wisten, of zij verant
woord handelden. Is dit op te lossen 
door deze materie uit het Wetboek van 
Strafrecht te lichten en bijvoorbeeld

■■

over te brengen naar de medische wet
geving? Ik betwijfel dit vooralsnog. 
Juist vanuit de eerbied voor het leven 
zal een belangrijk deel van deze mate
rie ook in de toekomst onder het Wet
boek van Strafrecht móeten blijven val
len.
De slotuitspraak van prof. Enschedé in 
het artikel „Abortus op medische indi
catie en strafrecht” in het „Neder
lands Juristenblad” van 10 december 
1966 zou ik eerder als een deugdelijke 
oplossing willen aanwijzen.

De heer Lamberts (P.v.d.A.): M eju f
frouw van Leeuwen, u kent toch de 
uitspraak van prof Enschedé van j.l. za
terdag? Hij heeft toen gezegd, dat hij 
meende, dat de abortus gelegaliseerd  
m oet worden en hij distantieerde zich 
daarbij helemaal van het artikel, dat u 
noemt.

M ejuffrouw Van Leeuw en (A.R.P.): Ik 
ken dat artikel ook, maar ik verwijs 
naar zijn eerdere uitspraak — dit. is 
mijn goed recht — omdat ik die wil 
onderschrijven.

De heer Lamberts (P.v.d.A.): Dat kan 
altijd.

M ejuffrouw Van Leeuw en (A.R.P.): Ik 
kom nu tot deze uitspraak, die luidt 
„dat het van belang lijkt te zoeken 
naar wegen ten einde de betrokken art
sen door voorlichting omtrent de juri
dische positie gelegenheid te geven tot 
verantwoorde afweging van de bij de 
gevraagde abortus op het spel staande 
belangen, opa de artsen op die wijze 
tevens uit gewetensnood te redden” . Ik 
meen, dat hierdoor tevens een betere 
vertrouwensrelatie tussen de vrouwen 
om wie het hier gaat en de artsen weer 
op gang zou kunnen worden geholpen.

Ik erken, dat ook hier een groot pro
bleem ligt. Het zoeken naar nieuwe 
wegen, waarover prof. Enschedé in 1966 
sprak is nu volop op gang. Ik wijs er
op, dat vooral vanuit de Nederlandse; 
Gynaecologische Vereniging en ook bin
nen de Nederlandse Maatschappij tot 
bevordering van de Geneeskunst op het 
ogenblik een verantwoorde afweging 
aan de gang is, waarbij ik ook denk 
aan de vijf minimum-eisen, die door de 
Nederlandse Gynaecologische Vereni
ging naar voren zijn gebracht. Met 
name lijkt mij de samenwerking iit 
teamverband een essentiële en goede 
zaak, evenals het doen van de ingreep 
door erkende artsen in erkende klinie
ken.
Hiermede kan ik in dit stadium vol
staan, omdat ik graag de discussies irt 
de kring van de betrokken medici eerst 
wil afwachten.

Ik kan mij voorlopig vinden in de om 
schrijving, dat sléchts bij een  botsing 
van plichten ten aanzien van de onge
boren vrucht en de m oeder de abortus^ 
gerechtvaardigd is. Ik geloof, dat deze 
uitspraak de noodzakelijke ruimte^ 
maar tevens ook  de begrenzing biedt 
voor een  juiste ontioikkeling van de 
medische ethiek in dezen” .

BLIJ MET HUIDIGE 
BEPALINGEN
De heer Jongeling (G.P.V.) meende, dat, 
wanneer het klimaat, de sfeer in deze 
dingen meer in overeenstemming zou 
zijn met datgene wat de Heilige Schrift 
ons leert over het voortbrengen van 
kinderen, de problemen geringer zou
den zijn. Niet weg, want dat kan niet 
in een gebroken wereld. Hij concludeer
de tenslotte, „Het staat bij mij nog al
tijd zo, dat ik blij ben, dat er in het
W.v.S. een verbod staat tot het doden 
van een ongeboren vrucht, behalve dan 
op medische indicaties, waarbij ik dan 
ook inderdaad wil denken aan medi-
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sche en niet aan psychologische en so
ciale indicaties. Wanneer het gaat om 
het leven van de moeder, meen ik, dat 
er dan zeker redenen zijn, dat het ook 
geoorloofd is, de abortus toe te pas
sen”.

LEGALISEREN
De heer W olff (C.P.N.) begon met grof 
geschut, toen hij er zijn vreugde over 
uitsprak, dat er nu een openbare dis
cussie op gang is gekomen: „In een 
land als het onze, waar tal van groe
pen jarenlang verstopt waren door al
lerlei religieuze en andere dogma’s, is 
dat een bijzonder grote vooruitgang”. 
Hij waarschuwde er voorts voor de 
dubbele moraal tot de hoogste' wijs
heid te verheffen, terwijl hij eveneens 
een nieuwe benadering aan de hand 
van twee gewichtige criteria nodig acht
te. Het eerste criterium is de bescher
ming van de vrouw in kwestie, w ier  
wil in de eerste plaats toonaangevend  
is; het cweede, de bescherming van de 
medicus; èn de medische èn de socia
le indicatie moeten als reden voor 
abortus erkenning vinden.

De heer Van der L ek  (P.S.P.) volstond 
met de opmerking dat zijn fractie op 
het standpunt stond, dat de abortus 
provocatus diende te worden gelegali
seerd, ook op sociale indicatie. De zaak- 
moet zó worden, dat dit voor verant
woordelijkheid van betrokkene  is in 
overlég met de arts, eventueel met een 
toegevoegde specialist.
De heer Imkamp (D’66), die aandrong 
op een soepel vervolgingsbeleid voor 
alle gevallen, waarbij artsen medewer
king verlenen aan abortus deelde me
de, dat zijn fractie tendeerde naar een  
legalisering van abortus, ook op socia
le indicatie. Hij toonde er hierbij begrip 
voor, dat de staatssecretaris definitie
ve stappen nog wenste uit te stellen tot
dat de Maatschappij tot bevordering 
der Geneeskunst! tot een conclusie was 
gekomen.

fVAT ONS TE DOEN 
STAAT
De heer Lamberts (P.v.d.A.), die zijn he
le spreektijd aan het abortusvraagstuk 
wijdde, gaf eerst een uitvoerige uiteen
zetting over de wetgeving in enkele an
dere Westeuropese landen, te weten de 
vier Scandinavische landen en Enge
land. Hierna onderwierp hij de Neder
landse wetgeving aan een beschouwing, 
waarbij hij ook inging op het in 1962 op 
verzoek van de Vara gehouden onder
zoek onder een aantal representatieve 
artsen. Hierbij kwam hij tot de conclu
sie, dat bij het beantwoorden van de 
vraag ,,abortus plegen of niet” vier fac
toren een rol spelen. „Deze zijn: de 
eigen zedelijke opvattingen van de arts 
— hoe denkt hij er zelf over ? —, de 
wet — artikel 251 van het Wetboek van 
Strafrecht —, de beslissing van de

MEJ. J. VAN LEEUWEN:
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vrouw en tenslotte wat de wereld ervan 
vindt. Alle artsen vinden de eigen zede
lijke opvatting het belangrijkst. In hun 
denken komt de wet op de tweede 
plaats, terwijl de beslissing van de 
vrouw zeer laag genoteerd staat. Alleen 
de jonge artsen laten de vrouw een be
langrijke rol spelen bij hun denken. 
Slechts de buitenkerkelijke artsen ach
ten het standpunt van de vrouw van 
dezelfde waarde als hun eigen zedelijke 
opvattingen. Er is enige gisting in de 
artsenwereld, met name ook over de 
vraag, hoever het begrip „medische 
indicatie” gaat. Een belangrijk deel van 
de artsen is bereid de term medische 
indicatie uit te breiden tot ’ psycho- 
sociosomatische indicatie en tot existen 
tiële nood. Verder is de voorlichting,

Eerbied voor het leven

zowel aan leken als artsen, nu totaal 
onvoldoende” . Bij het aangeven van' 
wat ons volgens de P.v.d.A. nu te doen 
stond, kwamen de volgende gedachten 
naar voren:
— Weliswaar kan goede voorlichting 
voor artsen en publiek op den duur te
gemoetkomen aan de veranderde en 
veranderende verlangens van de bevol
king. Dit zal echter onvoldoende resul
taten  hebben en onvoldoende snel wer
ken.
=— Daarom zal de w et m oeten worden  
gewijzigd, b.v. zó, dat wordt uitgedrukt 
dat abortus provocatus verboden is ten
zij het geschiedt op indicatie van tw ee 
artsen in een erkend ziekenhuis en de 
zwangerschap niet verder is voortge
schreden dan drie maanden.
(een andere mogelijkheid is dat abortus 
provocatus verboden is, tenzij het door 
een arts in het ziekenhuis geschiedt, wat 
volgens de heer Lambertus op hetzelfde 
neerkwam).
— Hiervoor zullen rayonsgewijze bu
reaus moeten komen, die naast intensie
ve voorlichting aan de bevolking en aan 
de artsen over abortus ook kunnen op
treden als vervanger van de huisarts.
— Door de overheid, eventueel via de 
bureaus zal intensieve voorlichting moe
ten worden gegeven. De pil zal in het 
ziekenfondspakket moeten worden op
genomen, er zal* een goede w arenw et op 
de anticonceptionele middelen moeten 
komen en méér aandacht voor deze za
ken in de opleiding van de artsen.

GEMENGDE COMMISSIE
De heer Tilanus wees op de zich wijzi
gende opvattingen in de maatschappij, 
waarvan ook de arts zich rekenschap 
zal moeten geven. De arts zal echter ook 
wel dienen te bedenken, dat het in prin
cipe om twee levende wezens gaat. De 
argumentatie, dat het lichaam van de 
vrouw van haarzelf is, gaat echter niet 
op. Er moet naar zijn mening een pa
thologische situatie zijn om te mogen 
ingrijpen.
Verder verzocht hij, wanneer de door 
hem gevraagde rapporten van de be
voegde instanties binnen zijn, een com
missie samen te stellen of aan de Ge
zondheidsraad te vragen een commissie 
samen te stellen, die uit artsen en juris
ten bestaat.
De heer De Vreeze  (KVP) wees erop, dat 
hij het een moeilijk onderwerp vond, 
speciaal ook „omdat wij hier te doen 
hebben met waarden die naar de me
ning van mijn fractie nog altijd behoren 
tot de fundamentele waarden, waarop 
onze beschaving rust de waarde van het 
menselijk leven, en van de eerbied 
daarvoor” . Hij kwam toen op de aan de 
gang zijnde meningsvorming in de krin
gen van de betrokken artsen en vroeg de 
staatssecretaris t.z.t. zijn zienswijze in 
een nota vast te leggen, aan de hand 
waarvan dan een gedachtenwisseling 
met de bewindsman zou kunnen plaats
vinden.
Op de vraag o f er een  w etsontw erp  
m oet komen wilde hij niet vooruitlopen. 
Hierna beperkte hij zich tot het stellen 
van een aantal vragen. „Is het juist dat 
in ons land in de laatste jaren de crimi
nele abortus in aantal in belangrijke 
mate is afgenomen? Is het inderdaad 
juist dat in bredere kring bij de artsen 
de mening nog leeft, dat zij niet tot 
abortus in een bepaald geval kunnen 
overgaan, vanwege een onvoldoend 
vertrouwen in bepaalde juridische 
redeneringen ?

m

*V .*1. ■ M

En dat ondanks de voorlichting.
Wat houdt de verruiming van de medi
sche abortuspraktijk die in de laatste 
jaren in sommige klinieken blijkt plaats 
te vinden, precies in?
Hij sloot zich voorts aan bij de gedachte 
van de heer Tilanus over de instelling 
van de gemengde commissie. Tenslot
te zich aansluitend bij zijn fractiegenoot, 
de heer Van Schalk die de visie van 
minister Polak (géén wijziging) deelde, 
filosofeerde hij nog wat door op het 
begrip „medische indicatie” met als con
clusie, dat voor hem legalisatie van de 
medische abortus te overwegen valt.

EEN OPMERKELIJKE 
DALING . . . E N  INSTEL
LING VAN EEN 
„GEMENGDE” COMMISSIE
De staatssecretaris, dr. Krulsinga, ging 
in zijn antwoord uitvoerig in op de ont
wikkeling rond het abortus-vraagstuk. 
Hij waarschuwde met, verwijzing o.a. 
naar het proefschrift van dr. Treffers, 
tegen de gedachte, dat legalisatie van  
abortus provocatus op sociale indicatie 
preven tief zou w erken tegen  ABORTUS  
CRIMINALIS.
Ook aan de niet onverdeeld gunstige 
ervaringen met de wetswijziging in En
geland mogen we niet voorbij gaan! 
Verder wees hij op de belangwekkende 
ontwikkeling, die zich naar alle waar
schijnlijkheid in ons land op het ge
bied van de abortus provocatus voor
doet, namelijk de zeer opm erkelijke da
ling van het aantal abortusgevallen. Ge
durende de laatste vijf jaren zou het 
aantal gevallen meer dan gehalveerd 
zijn. Naar de staatssecretaris van des
kundige zijde was verzekerd, zou daar
mede in deze eeuw het aantal gevallen 
van abortus provocatus op een laagte- 
punt zijn gekomen.

Dit weerhield de staatssecretaris er ove
rigens niet van volop met de abortus
kwestie bezig te zijn en hij wilde in dit 
verband — in overleg met de minister 
van Justitie — de instelling van een 
gemengde commissie, van juristen en 
medici, zodra het door hem gevraagde 
adives van de Nederlandse Maatschappij 
tot bevordering der Geneeskunst binnen 
was, zeker bevorderen.

OOSTERBEEK
(Arnhem)
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GERICHTE BEVORDERING

OUDERS WORDEN 
NIET UITGESCHAKELD
DOOR D R .F.H .D E BRUIJNE

I N het artikel „Meewerken uit
voering mammoetwet boeiend 

werk” d.d; 28 december 1968 heb 
ik opgemerkt, dat voortaan de be
vordering van de leerlingen uit de 
zgn. brugklassen naar een hoger 
leerjaar „gericht” zal geschieden,
d.w.z. dat de lerarenvergadering 
beslist tot welke afdeling van de 
school de leerling wordt toegelaten. 
Hierdoor neemt de verantwoorde
lijkheid van de docenten aanzien
lijk toe; tot nu toe toch was het 
gebruikelijk dat de ouders —  na 
advies van de school —  beslisten 
welk mderwijs hun kind zou gaan 
A'olgen.

OUDERS
UITGESCHAKELD?
Enkele lezers vragen nu of dit betekent, 
dat de ouders hierdoor worden uitge
schakeld. Zij zijn toch primair verant
woordelijk voor de opvoeding van hun 
kinderen. Moeten zij dan ook niet een 
belangrijke stem hebben, wanneer het 
gaat om de vorming van de kinderen? 
Is deze gang van zaken wel principieel 
juist? Regelmatig wordt er gezegd, dat 
de ouders zo weinig belangstelling voor 
de school tonen. Werkt men dat gebrek 
aan belangstelling niet in de hand, wan
neer de ouders geen invloed op de 
schoolkeuze kunnen uitoefenen?
Voor wij hierop ingaan, dienen wij eerst 
na te gaan hoe de bevordering thans 
wettelijk geregeld is. Alleen artikel 14 
van het K.B. van 26 oktober 1967, dat de 
uitvoeringsbepalingen voortvloeiend uit 
de wet op het voortgezet onderwijs be
helst, geeft hiervan uitleg. In dit ar
tikel lezen wij dat „in een scholenge
meenschap met een gemeenschappelijk 
eerste leerjaar een leerling slechts be
vorderd wordt naar het tweede leerjaar 
van één van de samenstellende delen 
van de scholengemeenschap, indien hij

naar het oordeel van de directeur en 
leraren, die hem in het eerste leerjaar 
onderwijs hebben gegeven, met vol
doende resultaat liet onderwijs in dat 
tweede leerjaar zal kunnen volgen.” 
Worden de ouders bij deze keuze nu 
geheel uitgeschakeld? Dit zal in de 
praktijk zeker meevallen.
In het genoemde' artikel van het K.B. 
staat nadrukkelijk de reden vermeld 
waarom de leerling tot het tweede 
leerjaar bevorderd kan worden en wel 
omdat de lerarenvergadering van oor
deel is, dat hij mét voldoende resultaat 
het onderwijs in een bepaalde afdeling 
— gymnasium of havo of welke andere 
dan ook — kan volgen.
Men kan toch niet verlangen dat de 
docenten van een school een leerling 
tot een door de ouders gewenste af
deling zullen toelaten, indien zij over
tuigd zijn, dat deze afdeling voor hem 
te moeilijk is. Maar, wordt er opge
merkt; „Vroeger konden de ouders toch 
kiezen. Inderdaad was dit op vrijwel 
alle middelbare scholen met meerdere 
afdelingen het geval.
Maar dit hield dan in dat de leerling 
aan het einde van de eerste kla.sse een 
zodanig peil bereikt moest hebben —• 
dat hij bij bevordering naar een tweede 
klasse — voor al de afdelingen van de 
school geschikt geacht werd. Natuur
lijk kwam daar een advies van de school 
bij een werd een bepaalde richting soms 
aanbevolen of ontraden.
Thans zullen echter leerlingen tot de 
tweede klasse van een bepaalde afde
ling bevorderd kunnen worden — die 
in het v.h.m.o. voor bevordering niet 
in aanmerking kwamen. Ontegenzegge
lijk is dit een voordeel.

VERLANGENS
LEERLINGEN
Bovendien moet men bedenken dat elke 
school zoveel mogelijk rekening zal 
houden met de verlangens van de leer
lingen. Ik mag veronderstellen, dat in

dien de leerling bevorderd wordt tot de 
tweede klasse van het v.w.o. (d.i. het 
voorbereidend wetenschappelijk onder
wijs) vrijwel alle scholen hem de vrije 
keus zullen laten, of hij het g'ymnasium 
of het atheneum wil gaan bezoeken. 
Deze beide opleidingen zijn nu zesjarig 
en dienen allebei ter voorbereiding tot 
het hoger onderwijs. Voorts zal een 
leerling, die voor het v.w.o. toelaatbaar 
is — indien hij dit wenst — ook het 
havo onderwijs mogen gaan volgen. 
Meisjes, die niet van plan zijn later.,.  
academisch verder te willen studeren 
zullen vaak aan het meer praktisch ge
richt havo onderwijs de voorkeur geven, 
dit in analogie met de vele meisjes, die 
tot heden de m.m.s. verkozen boven de 
h.b.s. of het gymnasium. Tenslotte wordt 
het doubleren niet wettelijk verboden. 
Indien dus een kind niet bevorderd is 
naar de tweede klasse van het gymna
sium of atheneum en een ouder verlangt 
juist wel deze opleiding, omdat deze 
noodzi^kelijk is b.v. voor een studie 
in de medicijnen, welke studie de uit
gesproken wens van zijn kind is, dan 
mag het eerste leerjaar overgedaan wor
den.

DOUBLEREN
VERSTANDIG?
’t Is echter wel de vraag, of dit dou
bleren verstandig is. Het eerste leerjaar 
is n.1. een introductiejaar, dat met na
me door de studielessen thans een ge
heel eigen karakter gekregen heeft en 
daardoor zich moeilijk leent om nog

een keer herhaald te worden. De leer
ling, die dit jaar .overdoet, zal zich spoe
dig gaan vervelen tot schade van zijn 
belangstelling en werklust.
In zo’n geval is het m.i. verstandiger 
toch de bevordering naar de tweede 
klasse van de havo te verkiezen. Heeft 
men n.1. dit vijfjarig schooltype met 
goed gevolg doorlopen, dan is men toe
laatbaar tot de vijfde klasse van het 
atheneum en kan dit zo zeer begeerde 
diploma toch behaald worden. Hiermede 
is dan in totaal zeven jaar gemoeid, 
even lang dus als wanneer men de eer
ste klasse ha 4 gedoubleerd.
Indien men niet bevorderd is tot klasse 
2 van de havo, doch wel tot deze klasse 
van de mavo, kan men het beste ook 
deze bevordering aanvaarden.
Immers na een 4-jarige mavo opleiding 
is men weer toelaatbaar tot klasse 4 
van de havo, waaruit blijkt, dat het 
doubleren in de eerste klasse geen voor
deel in tijdsduur van de gehele oplei
ding oplevert.
Uit deze voorbeelden blijkt dus wel, dat 
de gerichte bevordering niet wil zeggen, 
dat de ouders uitgeschakeld worden.
Gelukkig blijf voor hen de mogelijkheid 
om met de leiding van de school te 
overleggen, wat voor hun kind de beste 
richting is. Iedere rector of directeur 
van een school voor voortgezet onder
wijs heeft zijn wekelijkse spreekuren. 
Hij — en ook de andere docenten — 
zullen gaarne de ouders ontvangen om 
met hen de zo belangrijke toekomst van 
hun kind in een rustig onderhoud t« 
bespreken.
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en dalen, die niet alleen afhangen van 
b.v. schommi lingen in de vraag naar 
vervoer maar ook van klimatologische 
factoren als hoge en lage waterstanden. 
Bij laag water is door beperking van de 
diepgang voor het vervoer van een be
paalde 'oeveelheid goederen méér 
scheepsruimte nodig dan bij hoog wa
ter.

Zo kan er periodiek een zeker overschot 
aan scheepsruimte ontstaan, dat echter 
voor het opvangen van schommelingen 
onmisbaar is. Hoe nu aanvaardbare en 
onaanvaardbare ,.overcapaciteit” te on
derscheiden?
Uit het niveau van de vrachten kan 
men thans echter wel de conclusie trek
ken dat er een onaanvaardbaar teveel 
aan scheepsruimte is, in het bijzonder 
in de sector van de oude en kleinere 
schepen.

VRACHTPRIJS EN 
CAPACITEIT
In beginsel zijn er twee mogelijkheden 
om dit probleem aan te pakken: rege
lingen met betrekking tot de vracht
prijs, en regelingen met betrekking tot 
de capaciteit.
De eerste methode is weinig aantrek
kelijk, aangezien de oorzaak van de 
kwaal niet wordt weggenomen, alsmede 
omdat prijsregelingen zich gemakkelijk 
lenen tot mariipulaties waar zeker Ne
derland niet van gediend is. Langs de 
weg van de tweede methode wordt 
thans gezocht naar passende middelen, 
ook al omdat deze zich gemakkelijker 
laten inpassen in een stelsel dat de vrije 
vaart als uitgangspunt overlet laat.

Twee daarvan krijgen de meeste aan
dacht. Het eerste is het tegen een zeke
re vergoeding definitief uit de vaart ne
men van overtollig verouderd materieel 
(sloopregelingen), het tweede het tij
delijk .stilleggen van scheepsruimte in 
perioden van slapte (stillegregelingen). 
In Duitsland is onlangs een slooprege- 
ling van kracht geworden, in Nederland 
gelden eveneens regelingen die wellicht 
de aanloop zijn tot een sloopregeling 
van wijdere strekking. In 1968 heeft een 
studiecommissie onder leiding van ir.
S. A. Posthumus aan de staatssecretaris 
van Verkeer en Waterstaat een rapport 
over de modaliteiten van zo’n regeling 
uitgebracht, die overigens niet alleen de 
Rijnvaart maar de gehele binnenvaart 
betreft. In de Centrale Commissie voor 
de Rijnvaart is de laatste jaren een stil- 
legregeling ontworpen, terwijl de Euro
pese Commissie een stillegregeling heeft 
opgenomen in een ontwerpverordening 
over de capaciteit van de binnenvaart 
die zij bij de Raad van de E.E.G. heeft 
ingeiliend.

Van belang is dat de maatregelen van 
de verschillende landen op elkaar wor
den afgestemd, of, nog beter, dat deze 
maatregelen gezamelijk worden geno
men. Dit geldt voor een stillegregeling
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in nog sterkere mate dan voor een sloop
regeling. Een van de problemen die 
men hier echter tegen komt is het con
flict tussen de oude vorm van integra
tie (de Akte met de Centrale Commis
sie voor de Rijnvaart) en de nieuwe 
(het E.E.G.-Verdrag met d.e Europese 
Comissie). De oorzaak van de moeilijk
heden is dat twee partijen bij de Akte, 
Engeland en Zwitserland, niet bij de 
E.E.G. behoren en omgekeerd twee Lid
staten van de E.E.G., Italië en Luxem
burg, geen partij zijn bij de Akte. Nu 
kent het E.E.G.-Verdrag wel een rege
ling voor conflicten tussen oudere ver
dragen en het E.E.G.-Verdrag, maar het 
vinden van een praktische vorm van sa
menwerking tussen de instellingen van 
de Akte en van de E.E.G. is een heel 
andere zaak. De Commi.ssie van de 
E.E.G. heeft in de Centrale Commissie 
voor de Rijnvaart vooral in het begin 
niet veel meer gezien dan een hinder
lijk ■ obstakel bij het totstandbrengen 
van een gemeenschappelijk vervoerbe
leid van de E.E.G.

VRIJE VAART
Aan een eerbiedwaardig stuk interna
tionaal rivierenrecht als de Akte en aan 
de rechten van een land als Zwitserland 
kan men echter niet zo maar voorbij
gaan. Nederland heeft er dan ook nooit 
twijfel over laten beslaan dat het niet 
van plan was om mee te werken aan 
E.E.G.-regelingen die in strijd met de 
huidige Akte de vrije vaart zouden aan
tasten; wijziging van het regime moet 
met instemming van de betrokken derde 
(niet-E.E.G.) landen tot stand worden 
gebracht. In beginsel heeft het vervoer- 
politieke compromis van de Raad van 
de E.E.G. van 22 juni 1965 materieel de 
weg vrij gemaakt om tot oplo.'singen te

komen. In dit compromis werd door de 
E.E.G. het beginsel van de vrije prijs
vorming voor de Rijn aanvaard. Waar 
het nu op aankomt is het vinden van 
redelijke institutionele vormen van sa
menwerking die enerzijds het mogelijk 
maken om op de Rijn de regelingen op 
het gebied van de capaciteit in wer
king te stellen die noodzakelijk zijn en 
die anderzijds zowel met de Akte als 
met de E.E.G. rekening houden. Dit 
is een probleem dat in de komende 
tijd zal moeten worden opgelost en 
waarvoor, naar ik meen, de vooruitzich
ten gunstiger zijn dan enige jaren ge
leden.

Hoe het in cle toekomst met de Akte zal 
gaan? Aan het begin van deze uiteen
zetting schreef ik dat wij te doen heb
ben met een kras oudje. Uit het ver
volg van het verhaal zal hoop ik dui
delijk zijn geworden dat West- Europa 
veel aan de Akte te danken heeft. Mis
schien dat op den duur aan enige plas
tische chirurgie niet valt te ontkomen. 
Aan ander chirurgisch ingrijpen bestaat 
geen behoefte. Het hart van de Akte is 
de vrije vaart, en dat is kerngezond.

9 gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp
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O U D E  EN 
N IE U W E  CITATEN
INGEWIKKELD
Drs. J. Beishuizen in „Het Parool” :
„Er bestaat bij het publiek en groeiende weerzin te 
gen ons gehele ingewikkelde en ondoorzichtige stel
sel van belastingwetten en sociale voorzieningen. A l
leen deskundigen w eten  er nog de w eg te vinden” .

WÜ hebben niet de naam, dat w ĵ de dingen een
voudig zeggen en doen wanneer het ook ingewikkeld 
kan.

IETS
In de Nieuwe Rotterdamsche Courant troffen wij 
het volgende verhaal aan:
„K unstlievende m evrouw : „D ie oude schilderijen  
hebben voor mijn gevoel altijd iets, hoe zal ik het 
zeggen, iets wat m en in de nieuwe nooit vindt. Hoe 
zou dat toch kom en? W eet u dat misschien, jon ge
man?”
Jongeman: „Dat kom t omdat de nieuwe nog niet 
oud zijn, m evrouw ” , (notitie van J. Emmens, geci
teerd in. Tirade).”

Misschien helpt dit gesprekje u op weg om een ant
woord te vinden op opmerkingen, dat de partijen 
(of de A.R.P.) vroeger iets hadden dat je tegenwoor
dig nooit vindt.

KLEDING
De heer H. Thissen is modekenner; hij heeft zich 
verdiept in de geschiedenis van kleding en mode en 
is er vervolgens een boek over gaan schrijven. Daar
uit via het Limburgs Dagblad twee citaten:
„D e fruithandelaar zegt, n iet ten onrechte: „onze 
branche is de oudste ter wereld. De kledingindustrie 
beroem t zich er op de eerste vorm van m enselijke 
kleding te hebben geleverd. Mis zegt de papierver- 
iverkende industrie: het paradijselijk vijgeblad was 
een  cellulose produkt. W ij hebben het oer-m onopo- 
lie! De visie van de artiest is dat hij de eerste U- 
chaamsversiering toepaste. De sexuoloog: dit is het 
begin van sex-dppeaV.”
„D e mens heeft nu eenmaal een lichaam m et b e
w uste proporties en bewegingen. Een levende mens 
is geen kleerhanger o f etalagepop, hij loopt, zit en 
staat. Er zijn bonestaken en dikkerds, er zijn platte 
en volle boezems, ziuare en slanke heupen. Allemaal 
kom en ze een keer aan de beurt ivat betreft de

mode. TJ ziet dus dat kleding letterlijk heel wat 
m eer om het lijf h eeft” .

Shakespeare had reeds deze mening: „De mode ver
slijt meer kleren dan de mensen” . Een andere En
gelsman betoogde „Wjj lachen om de vrouwen, die 
zich gretig naar de laatste mode kleden, terwijl wij 
zelf even gretig volgens de laatste mode denken” . 
Nu zitten wij wel een beetje met de uitspraak van 
weer een andere Engelsman, die zei :„Wie tegen de 
mode in gaat is zelf de slaaf ervan” .

BELASTING
De belastingdienst heeft weer kwistig gestrooid met 
aangiftebiljetten voor de inkomstenbelasting. „De 
Rotterdammer maakte ons onder het hoofd „Be
valling en masse” attent op pagina 24 van de „toe
lichting”.
Het gaat daar over:
„U itgave w egens: ziekte, invaliditeit en bevalling 
van uw echtgenoot, uzelf en uw naaste verw anten” .

Zolang Witteveen nog zulke grapjes laat maken krij
gen wjj in Nederland geen kabinetscrisis,
„De Rotterdammer” drukt ook een citaat af uit een 
van de vele brieven, die de redactie van het auto- 
weekblad „Rijdend Nederland” heeft gekregen.
Dit citaat begint:
„ ............wat wij ook van beroep zijn: stuk voor stuk
lüorden alle rijdende Nederlanders belasting-m elk
koe van de regering” .

Wq zouden liever zeggen: auto-rijden of niet, iedere 
Nederlander fungeert als zodanig.
In zijn hart zegt iedere Nederlander het de Ameri
kaan na, die zei „Tel die dag voor gewonnen wan
neer, draaiend om haar as, de aarde verschoond 
blqft van belastingaanwas” .
Overigens zal die dag nooit komen vrezen wq, tenzij 
onze A.R.-belastingexpert G. A. Kieft er iets op 
vindt. Hq is een vindingrijk man!

DOM
Van prof. dr. J. Stalpers noteerden wij deze uit
spraak:
„Ze zeiden altijd dat de televisie dom maakt. Dat 
is het zelfde als w anneer je  tegen  een  w ereldreizi
ger zegt: je  w ordt dom, want je  ziet zoveel” .

HET BEELD 
DER VADEREN

BELGISCHE ANNEXIONISTEN
Op 27 februari 1919 heeft de Nederlandse minister 
van Defensie, jhr. Alting von Geusau in de Tweede 
Kamer een opzienbarende verklaring afgelegd. Hij 
zei namelijk dat Nederland militair paraat moet blij
ven, en met name er voor moet zorgen, dat de gren
zen niet onverdedigd zijn. Daar zorgen we dan ook 
voor en als het moet, zullen we snel mobiliseren. 
Want — wij zijn niet van plan, goedschiks ons een 
deel van ons grondgebied te laten ontnemen. Dan 
zal er gevochten moeten worden.
Deze ministeriële verklaring klonk als een alarm
signaal. Wat was er aan de hand? In België waren 
bepaalde groepen druk in de weer, om in Parijs, 
op de Vredesconferentie, gedaan te krijgen, dat 
Nederland gedwongen zou worden Zuid-Limburg en 
Zeeuws-Vlaanderen aan België af te staan. Anders 
zou België niet goed te verdedigen zijn, zoals in de 
eerste wereldoorlog wel was gebleken.
In Nederland rees uiteraard tegen deze eisen 
krachtig verzet. En de verklaring van de minister 
van Oorlog sloeg in als een bom.
Er gebeurde intussen meer. H.M. de Koningin begaf 
zich, vergezeld van de minister-president jhr. Ruys 
de Beerenbrouck, zelf een Limburger, naar Maas
tricht en maakte van daaruit tochten door Zuid- 
Limburg. Overal moest zij ovaties van de bevolking 
in ontvangst nemen. Overal namen de gemeente
raden moties aan, waarin de verbondenheid met het 
Koninkrijk en met het Huis van Oranje tot uit
drukking kwarn.
De week daarop maakte de Koningin een tocht door 
Zeeuws-Vlaanderen, oostelijk en westelijk van de 
Braakman. En overal hetzelfde beeld als in Zuid- 
Limburg.
Toen kwam Parijs tot een beslissing. De geasso
cieerde mogendheden in conferentie bijeen, besloten 
aan de Nederlandse en de Belgische regering mede 
te delen, dat zij de bevoegdheid misten om op eni
gerlei wijze te beschikken over het grondgebiëd van 
éen neutrale mogendheid. Daarmee was de zaak 
van de baan.
Wat er achter de schermen precies was gebeurd, 
wist men toen niet precies, maar wel werden twee 
namen genoemd van gezaghebbende staatslieden, 
die daarbij een rol hadden gespeeld. Vooreerst gene
raal Smuts, de vertegenwoordiger van de Unie van 
Zuid-Afrika en voorts Lansing, de Amerikaanse 
staatssecretaris van buitenlandse zaken, die onder
hands met een prachtige oorkonde er aan was her
innerd, dat zijn voorouders uit Nederland kwamen.

■ r V t T  O i N Z E  I I0 1 I% V -  E K
A A K  i\ E i>l E H S W  E H E L M BB

DROOG HOUT
SPECIALITEIT: GEWATERD IEPEN, VERDER BEU
KEN, ESSEN, LINDEN, KERSEN, EIKEN EN PEREN 

Incomplete bollen en plaathout Contant l “/o
N.V. Hard- en Zachthout Import Mij.

LOENEN (VELUWE) - TELEFOON 05765 - 212

D. M EIJER -AA NN EM ER
V A N  N IEU W BO U W -, V ER B O U W - EN 
R E P A R A T IE W E R K E N

Han(del in hout, teerprodukten  en andere 
m ateria len .

T e le foon  7690
SASSEN H EIM  -  W erkp laats : Zu ilhofstraat 2

T
T ele foon  7952

In de Noordoostpoider en 
Oostelijk Flevoland
bouwden wij reeds vele kerken, scholen en boerderijen

N.V. GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

’T HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

Betonfabriek DEN BOER
NIKUW-LEKKEKLAND - Zuid-Holland

O P G E R I C H T  1883

FIRMA C. VERMEER EN ZO O N  S
Fabrieken voor GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230. Ouderkerk aan de IJssel

RONDE EN OVALE TAFELRANDEN - GEBOGEN RE
GELS VOOR STOELEN EN FAUTEUILS - ARMLEG- 
GERS - KAPPEN - REGELS - STIJLEN, ENZ. ENZ.

JAN LINGEN'S 
BETONINDUSTRIE N.V.

Veerdam 29 - Telefoon (01850) 50123 - 50134
P A P E N D R E C H T

V o o r b e te re  b e to n

N.V. SCHOKBETON
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG EN VIANEN. 
BOUWBEDRIJF TE ZEIST.

N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN OORD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Vi'erkendam
Rijswerken - Grondwerken - Asfaltwerken

Houthandel en kistenfabriek 
MEILINK N.V.

BORCULO - Hofstraat 10 
Telefoon 05457 - 1561

ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05750 -3748

Houtzagerij - Houthandel - Kistenfabriek

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van
HEIWERKEN

Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748 - 3921*

A a n n e m e rs b e d r ijf

GEBR. HAKKERS
• H andel in  h ijsm ateria len , r ie t  en teen
• R ietm atten fabriek
• H oepelm akerijen

WERKENDAM — TELEFOON 514

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P. WERRE & Co.

ALLES O P  VERFGEBIED
Veenkade 49 - 50 . DEN HAAG - Tel. 633923 (3 lijnen)

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244 

Gevestisd sinds 1919

F. V I N K  & Z O O N
A a n n e m e rs b e d r ijf

Telefoon 01827 - 2261
KERKLAAN 9 MOORDRECHT

TIMMERFABHIKK VERMEULEN N.V.
MILL (N.-B.) - TELEFOON 08859 - 1024»

Fabriek van jeprefabriceerde houten gebouwen, 
houten woningen, directieketen, barakken, gara
ges. vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw: kippenhokken, veldschuren, loodsen, etc.

EXPORT- BEI.OTE - DÜITSI.AND - ETC.
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KAMER ACHTER 
A.R.-MOTIE 
RIJKSWEG 15

De  behandeling van de begro- 
yan Verkeer en Waterstaat 

was reeds voorbereid in een open
bare vergadering van de Vaste 
Commissie voor Verkeer en Water
staat uit de Tweede Kamer. Deze 
conunissievergadering, die duurde 
van 11 tot 11 op 23 januari en van 
half 11 tot 1 uur op 29 januari, was 
^  ondanks het grote aantal pun
ten —  alleszins geslaagd geweest.

Dat betekende, dat de leden bij de ple
naire behandeling (dat wil zeggen in een 
openbare vergadering van de Tweede 
Kamer zelf) zich konden beperken tot 
enkele punten, ten aanzien waarvan na 
de bespreking in de Openbare Commis
sievergadering een duidelijke stand
puntbepaling nog wenselijk was. Dit 
geldt dan zowel voor de regering als 
voor de Tweede Kamer. Het kan zijn, 
dat de Kamer of een bepaalde fractie 
er behoefte aan heeft haar standpunt 
vast te leggen tegenover dat van de 
minister, danwel in overeenstemming 
met dat van de minister, danwel zelfs 
tot steun aan dat van de minister.
In de Openbare Commissievergadering 
hadden van de A.R. fractie vier spre
kers aan de discussies deelgenomen, te 
weten de heren Aantjes, Boertien, Scha
kel en Walburg. Bij de plenaire ver
gadering traden de heren Aantjes en 
Boertien als woordvoerders op.

P.T.T.
De heer Boertien beperkte zich ditmaal 
tot enkele opmerkingen over het inter
nationaal vervoer en voorts de P.T.T., 
hetgeen een bijzonder actueel onder
werp is in verband met de ingevoerde 
tariefsverhogingen en de voornemens 
tot beperking van het aantal postbe
stellingen. Reeds in de Openbare Com
missievergadering was de heer Boer
tien uitvoerig op dit pimt ingegaan. Een 
verslag daarvan werd opgenomen in 
Nederlandse Gedachten van 8 februari 
1969, in verband waarmee wij ons dit
maal voornamelijk zullen beperken toit 
de door de heer Aantjes besproken on
derwerpen.
Aangezien de kwestie van de tariefs
verhoging reeds in een afzonderlijk Ka
merdebat was afgedaan, spitste de heer 
Boertien zijn betoog nu vooral toe op 
een pleidooi voor handhaving van de 
zaterdagbestelling, voor handhaving van 
een tweede postbestelling op maandag, 
en voor het vroegtijdig uitvoeren van 
de eerste postbestelling. Als bezwaar 
tegen het wegvallen van de tweede 
postbestelling noemde hij met name de

bezorging van dagbladen, die niet over 
een eigen bezorgingsapparaat (kunnen) 
beschikken.
Een aardige vondst van de heer Boer
tien was nog, dat hij uit de wirwar van 
begrotingscijfers een merkwaardige toe
lichting had opgediept op de subsidie 
aan het P.T.T.-kinderfonds, n.1. „tot een 
bedrag gelijk aan dat van de aan het 
personeel opgelegde boeten geraamd op 
ƒ 500.” . Het leek hem wat vreemd, dat 
de voeding van het P.T.T.-kinderfonds 
afhankelijk wordt gemaakt van de mate 
van het wangedrag der personeelsleden. 
Hij vroeg de minister deze „kleine ethi
sche knoop’” te ontwarren. Nu, daar kon 
minister Bakker voor ƒ 500 natuurlijk 
geen bezwaar tegen hebben,

OEVERVERBINDING
WESTERSCHELDE
De heer Aantjes had uit de Openbare 
Commissievergadering drié onderwer
pen overgehouden, die een behandeling 
in plenaire zitting v/aard waren, te we
ten de vaste oeververbinding over de 
Westerschelde, de vestiging van een 
tweede nationale luchthaven en de vol
tooiing van rijksweg 15 (Europoort - 
Duitse grens).
Wat betreft de vaste oeververbinding 
over (en/of onder) de Westerschelde, 
heeft het provinciaal bestuur van Zee
land zich uitgesproken voor het tracé 
Ellewoutsdijk/Temeuzen. Minister Bak
ker heeft voorlopig gekozen voor  ̂ het 
tracé Kruiningen/Perkpolder.
De minister had daarvoor een viertal 
argumenten. In de eerste plaats is de 
bodem van de Westerschelde op het 
traject Kruiningen/Perkpolder het meest 
stabiel en het minst aan veranderingen 
onderhevig. Meer naar het westen toe 
is de bodem veel instabieler en de geu
len verplaatsen zich daar dikwijls, waar
door enorm kostbare werken nodig zou
den zijn voor de vastlegging van de bo
dem van de Westerschelde.
In de tweede plaats is het tracé Krui
ningen/Perkpolder „planologisch gespro

ken geen gekke verbinding.” In de der
de plaats opent dit tracé de mogelijk
heid het bestaande veer op te heffen. 
In de vierde plaats zou een verbinding 
op een andere plaats de brug en de 
tunnel zo duur maken, dat zij geen 
verkeer meer-zouden trekken, omdat de 
tol (die voor de financiering van deze 
brug voorwaarde is) dan onbetaalbaar 
zou worden.
De minister hield echter de mogelijk
heid open, dat nadere berekeningen hem 
tot een ander inzicht zouden brengen. 
Zijn standpunt is dus duidelijk nog 
slechts een voorlopige keus.
De heer Aantjes merkte nu allereerst 
op, dat dus vaststaat, dat de vaste 
oeververbinding er komt. Dat is veruit 
het belangrijkste, hetgeen niet verge
ten mag worden, als er verschil van 
mening is over de plaats, waar die ver
binding het beste zou kunnen komen. 
Wat betreft het voorlopig gekozen tra
cé, oordeelde hij, dat de motieven van 
de minister niet op een zodanige wijze 
waren aangevochten, dat er wezenlijk 
afbreuk aan v ’as gedaan. Niet alle ar
gumenten van de minister waren even 
sterk, maar het motief van de bodem
gesteldheid en de daarmee verband
houdende zeer kostbare werken was 
zijns inziens echter niet onzenuwd. Men 
zou natuurlijk kunnen zeggen, dat het 
uiteindelijk dus „alleen maar een kwes
tie van geld is.” Dat mag men echter 
niet bagatelliseren. De minister heeft 
zeer terecht de financiële kant in zijn 
overwegingeii heel nuchter mede be
trokken.
De conclusie was dan ook, dat de A.R. 
fractie zich met het aanvankelijke 
standpunt van de minister voorlopig 
wel verenigen kon, „zij het dan ook dan 
ook dat die voorlopigheid in onze frac
tie voor de één wat groter is dan voor 
de anderen” , aldus de heer Aantjes, 
daarmee een formulering kiezend, dile 
voor de goede verstaander duideljjk 
ruimte liet voor de heer Van Benne- 
koni om zyn „Zeeuwse” standpunt ook 
in de Kamer trouw te kunnen blijven.

VLIEGVELD
HOEKSEWAARD?
Het tweede punt, waaraan deze A.R.- 
woordvoerder aandacht schonk, was de 
vestiging van een tweede nationale 
luchthaven.
Schiphol mag, gezien zijn ligging, uit 
een oogpunt van veiligheid en geluids
hinder niet nog verder worden uitge
breid. Aanvankelijk is voor een tweede 
luchthaven gedacht aan een der IJssel- 
meerpolders of zelfs aan het Waddenge
bied .

Minister Bakker had in de openbare 
Commissievergadering gedachten uit
eengezet, die in een andere richting gin
gen. Zijn argumenten waren de volgen
de.
Zuidelijk Flevoland ligt uit een oogpunt 
van capaciteit van de luchtwegen te 
dicht op Schiphol. Bij de bepaling van 
een andere plaats dient rekening ge
houden te worden met de overheersende 
windrichting in ons land. Voor het 
vliegveld zelf zal een terrein van zeker 
6 bij 4V2 km. beschikbaar moeten zijn, 
alsmede een totale zeer dun bebouwde 
zóne van 6 bij 22 km. Aangezien het 
voornaamste vervoersaanbod in . het 
westen van het land blijft zitten,' zal 
ook de tweede luchthaven ergens in het 
westen van het land moeten komen. De 
gehele kwestie is overigens nog bij een 
commissie in studie.
Bij de beoordeling van deze zaak moet 
men de door dé minister reeds genoem
de argumenten wegen. Als men deze 
juist bevindt, zal men zich de vraag 
moeten stellen, welke plaats het beste 
aan de verschillende genoemde criteria 
voldoet.
De heer Aantjes bleek dé gedachten
gang van de minister zeer wel te kun
nen volgen. Uitbreiding van het Rot
terdamse vliegveld Zestienhoven komt 
zijns inziens niet in aanmerking, omdat 
dit in strijd zou komen met de zeer ge
rechtvaardige eis van de minister,, dat 
de nieuwe luchthaven in een dun be
bouwd gebied moet komen. „Als ik een 
gebied zoek, dat aan de criteria van de 
minister voldoet wat ruimte en de ge
ringe dichtheid van de bebouwing be
treft en dat toch in de buurt van centra 
met een groot vervóerspotentieel ligt, 
dan denk ik terug aan het debat over 
de eventuele bestemming -̂ an de Hoek- 
sewaard in verband met de haven-in- 
dustrieontwikkeling, waar de minister 
niet ten onrechte afwijzend tegenover 
stond. Bij mij is de vraag gerezen, of 
wij dan niet in dit verband aan dit ge
bied moeten denken, dus voor de ves
tiging van een tweede nationale lucht
haven. Het. lijkt mij op het eerste ge
zicht, dat dit een gebied is, dat aan de 
criteria van de minister voldoet. Wan
neer dan bovendien nog de metro werd 
doorgetrokken, zou er ook een uitste
kende doorverbinding zijn met het hart 
van Europoort.”
Het verdient opmerking, dat deze sug
gestie niet dezelfde is als die uit het 
later gepubliceerde Rotterdamse plan, 
waarbij eveneens aan een vliegveld in 
de Hoeksewaard is gedacht, In dit plan 
is echter aan een veel dostelijker ge
legen plaats gedacht, terwijl in de ge
dachtengang van de heer Aantjes juist 
aan een zo westelijk mogelijk gelegen 
gebied is gedacht in verband met de 
aanvliegroute dichtbij en zelfs boven de 
zee.
Deze suggestie bleek b\j minister Bak
ker goed aan te slaan.
Hij achtte het „niet uitgesloten” , dat 
bok elders nog een gebied te vinden 
zou zijn, dat aai de door hem gestelde 
criteria voldoet, maar de Hoeksewaard 
achtte hjj op zichzelf inderdaad een 
daarin passende en geschikte plaats.
De studie wordt met spoed voortgezet, 
maar het is wel duidelgk dat de door 
de heer Aantjes geopperde suggestie 
daarin ernstig zal worden betrokken.

RIJKSWEG 15
Het belangrijkste onderwerp, dat de
A.R.-woordvoerder aansneed, betrof de 
doortrekking van Rijksweg 15 naar Bab- 
berich, bij de Duitse grens. Dit is de 
weg, die vanaf Rotterdam via Alblas- 
serwaard en Betuwe aansluiting geeft 
op het Duitse autobahnennet.
Het was niet de eerste keer, dat de heer 
Aantjes hierover sprak. Al jaren ge
leden heeft hij de aandacht gevestigd 
op het grote nationale belang van deze 
weg, zelfs lang voordat het actiecommi- 
té-Rijksweg 15 werd opgericht dat zich 
de laatste tijd nogal is gaan roeren. 
Aanvankelijk vonden deze pleidooien 
niet veel weerklank bij de elkaar op
volgende ministers. Zij hadden natuur
lijk daarvoor ook wel hun motieven. Er 
zijn nu eenmaal zoveel wegen nodig 
en de middelen zijn beperkt, zodat steeds 
weer een keus moet worden gemaakt. 
Daar komt bij, dat de argumentatie van
uit de betrokken streek zeer sterk ge
baseerd was op de wenselijke ontslui
ting van het gebied Twente-Oostelijk 
Gelderland (Rijksweg 15 zal n.1. op den 
duur doorgetrokken worden tot in 
Twente). Dat is nu echter niet het sterk
ste argument. De E-8 (van het westen 
via Apeldoorn en Twente naar Duits
land lopend) heeft een hoge prioriteit 
gekregen. In Oo.stelijk Gelderland geeft

VERVOLG OP PAG. 12



Pagina 12 NEDERLANDSE GEDACHTEN 1 maart 1969

VERVOLG VAN PAG 11

een provinciaal wegennet een goede 
aansluiting op Rijksweg 12 (vanuit het 
westen via Utrecht en Arnhem _ naar 
Duitsland).
Vanuit de provincie Gelderland is voorts 
prioriteit bepleit voor Rijksweg 50 (Arn- 
hem-Apeldoom-Zwolle) boven Rijks
weg 15. De regering heeft indertijd reeds 
daarop aangehaakt door bij Valburg en 
Heteren tussen Rijksweg 15 en Rijksweg 
12 een verbinding tot stand te brengen, 
die aansluit aan de toekomstige Rijks
weg 50.
Via deze verbinding is er dus al een 
rechtstreekse doorverbinding van het 
reeds voltooide gedeelte van Rijksweg 
15 via Rijksweg 12 met het Duitse ach
terland.
De heer Aantjes heeft toen deze beslis
sing bestreden, omdat hij daarvan (te
recht, naar gebleken is) vertraging in de 
voltooiing van Rijksweg 15 vreesde. Mi- 
nfstier Bakker heeft verleden week dui
delijk laten merken, dat ook hij ernstig

MOTIE
De Kamer,

overwegende dat een zo goed 
mogelijke rechtstreekse wegver
binding tussen Europoort en het 
Europese achterland — mede ge
let op de zeer goede verbindin
gen tussen de grote Duitse en 
Belgische havensteden met het 
Duitse autobahnennet — voor 
ons land een nationaal-econo- 
misch belang van zeer hoge orde 
is;
nodigt de Regering uit 
in de volgende voortschrijdende 
vijfjarenprogramma’s rijkswegen, 
Rijksweg 15 zodanig op te ne
men, dat het gedeelte Valburg- 
Babberich aansluitend aan het 
gedeelte tot Valburg zal worden 
uitgevoerd
en gaat over tot de orde van de 
dag.

betwijfelt of die beslissing indertijd wel 
juist is geweest.

Het is ongetwijfeld waar, dat met door
trekking van Rijksweg 15 ook een re
gionaal belang gediend is. Dat geldt 
echter ook voor vele wegen in het noor
den, in het zuiden en elders in het oos
ten van het land. Gezien de reeds ge
troffen voorzieningen, zoals die hier
voor werden gememoreerd, moet het 
duidelijk zijn dat dit regionale aspect 
voor Rijksweg 15 niet zwaar genoeg 
zou bevonden worden in het afwegings
proces der prioriteiten.
Heeft Rijksweg 15 zijn regionale belang 
met vele geplande wegen elders in het 
land gemeen, voor deze weg geldt nog 
een specifiek argument /an nationaal- 
économische aard. Het is deze argumen
tatie, die de heer Aantjes reeds jaren
lang op de voorgrond heeft gesteld, 
.waarvoor hij in toenemende mate be
grip is gaan vinden bij de Kamer en 
vanaf diens optreden ook bij minister 
Bakker, en die de A.R. fractie tot het 
indienen van een motie heeft doen be
sluiten.
Onze fractie is, terecht, zeer terughou
dend met het indienen van moties. Dat 
fe ook in dit geval zo geweest. Liever 
fiad zij de motie helemaal achterwege 
gelaten, temeer daar er bij minister

Bakker voor dezt zaak veel meer begrip 
aanwezig was dan bij enige van zijn 
voorgangers, en de gedachtengangen el
kaar zelfs vrijwel dekten.
Niettemin bleek een motie wenselijk om 
het allerlaatste duwtje te geven om een 
na jarenlange voorbereidingen volledig 
rijp geworden zaak definitief te doen 
beslissen.
Nederland is altijd geweest en zal in 
de toekomst steeds meer worden het 
vervoersland bij uitstek, en dan vooral 
in de zin van dóórvoerland.

Wij richten aan de ene kant een gigan
tisch havengebied in, dat wij terecht al
lang niet meer Rotterdam noemen, maar 
Eüropoort (poort tot Europa). Wil dit 
optimaal effect hebben, dan zullen wij 
echter ook moeten beschikken over de 
best mogelijke verbindingen van Euro
poort met het Europese achterland. Dat 
is voor ons land eenvoudig een natio- 
naal-economisch belang van de hoogste 
orde,

CONCURRENTIE
In dat licht is een tot Babberich door
getrokken Rijksweg 15 van essentieel 
belang, omdat dit de rechtstreekse aan
sluiting geeft met het Duitse Auto
bahnennet. Steeds meer worden de aan 
de zuidelijke Maasoever gelegen havens 
in Europoort gebruikt voor het stukgoe- 
derenverkeer. Binnen het laatstelijk 
vastgestelde vijfjarenprogram (1969 t/m 
1973) zal de „ruit” om Rotterdam klaar 
zijn en Rijksweg 15 tot Valburg (zelfs 
al in 1971). Wat dan nog ontbreekt is 
het gedeelte Valburg/Babberich.
Er komt echter nog een factor bij. Men 
moet n.1. ook letten op de concurren
tie. Duitsland heelt zeer tijdig gezorgd 
voor voortreffelijke wegverbindingen 
tussen de havens van Hamburg en Bre- 
men met het Duitse Autobahnennet. 
België heeft hetzelfde gedaan met een 
uitstekende verbinding met Antwerpen. 
Ook in het licht daarvan is een zo spoe
dig mogelijke voltooiing van Rijksweg 
15 voor Nederland eenvoudig een le
vensbelang. Daar helpen geen lapmid
delen in de vorm van tijdelijke oplos
singen, daar moet de enige juiste defi
nitieve beslissing worden genomen.
Nu moet men er natuurlijk begrip voor 
hebben, dat een begroting moeizaam 
met passen en meten tot stand komt. 
Het is wel gemakkelijk voor een Ka
mer om per motie wijziging te eisen, 
maar het is voor een minister bijna on
doenlijk daaraan te voldoen zonder 
elders reeds gedane toezeggingen on
gedaan te maken.
Dat heeft de A.R. fractie dan ook niet 
gevraagd. Haar vraag aan de minister 
was om volgend jaar bij het dan op te 
stellen vijfjarenplan Rijksweg 15 alsnog 
in zijn geheel op te nemen. Verleden 
jaar had de heer Aantjes dat (zonder 
motie) ook reeds gevraagd voor het dit 
jaar op te stellen programma 1969 t/m 
1973, maar daarin is het niet terug te 
vinden. Vandaar dat hij nu een water
dichte toezegging verlangde voor het 
volgend jaar op te stellen programma 
1970 tot en met 1974.
Erkend moet worden, dat de minister 
veel begrip toonde. Onderscheidde hij 
zich daarin vorig jaar reeds van zijn 
voorgangers, ditmaal was hij duidelijk 
nog minder gereserveerd. Bij de ple
naire Kamervergadering ging hij zelfs 
nog verder dan tijdens de Openbare 
Commissievergadering enige weken eer
der.

RESERVE
Het kwam er op neer, dat de minister 
eigenlijk zowel de gedachtengang als de 
conclusie geheel kon delen, maar toch 
maakte zijn betoog de indruk, dat hij 
nog een zekere reserve daarin inbouw
de. De heer Aantjes sprak van: „Sym- 
patie met reserve, zij het een reserve 
met sympatie”. Dat was een algemene 
indruk in de Kamer, die fractievoor
zitter Biesheuvel bij interruptie deed 
vragen, of de minister niet toch nog 
enkele slagen om de arm hield. Een 
vraag, waar de bewindsman niet op in
ging.
De reserve zat er dan ook inderdaad 
in en wel met name in de zin: „Mijn 
dienst heeft mij geadviseerd dienaan
gaande geen al te stellig antwoord te 
geven”. Nu is een veel gehooorde klacht, 
dat Rijkswaterstaat „een staat in de 
staat” is. Minister Bakker heeft echter 
in de nog geen twee jaar van zijn be
wind aan een ieder reeds de overtui
ging geschonken, dat hij een van de 
beste en krachtigste ministers van Ver
keer en Waterstaat is, die wij in jaren 
gehad hebben. Hij zal zich heus niet

Schiphol is vol

zijn politieke verantwoordelijkheid door 
een technisch apparaat laten ontnemen. 
Zo moet die uitspraak natuurlijk ook 
niet worden verstaan.
Anderzijds maakte deze argumentatie 
het voor de heer Aantjes — gezien ook 
het uitblijven van effect van de dis
cussies van vorige jaren in het huidige 
uitvoeringsprogramma — vrijwel on
ontkoombaar de reeds weken in de 
lucht hangende motie nu inderdaad in 
te dienen. Het was, zo motiveerde hij, 
goed daarmee uit te spreken, dat niet de 
techniek het beleid dient te bepalen, 
maar dat het beleid de richting aan
geeft, waarnaar de techniek zich dient 
te richten. De minister zou er alleen 
maar plezier aan kunnen beleven.

UNANIEME STEUN
De motie werd mede-ondertekend door 
de woordvoerders van K.V.P., C.H.U. en 
V.V.D. en verkreeg bij de stemming de 
unanieme steun van -de Kamer. En de 
minister verzekerde, nadat de motie 
eenmaal was ingediend, dat de inhoud 
ervan geheel overeenstemde met wat

hij in eerste termijn had gezegd en dat 
deze bij hem dan ook op een enkel be
zwaar stuitte.
Alleen de woordvoerder van D’66, drs. 
Dijkstra, hield een briesend betoog, da't 
niet erg duidelijk was temeer daar hij 
uiteindelijk de motie wel steunde, maar 
dat klaarblijkelijk diende om D’66 een 
vrijbrief te verschaffen naar believen 
overbodige moties in te dienen en daar
mee de publiciteit te trekken. Maar 
goed, D’66 is het ontploffingsstadium al 
lang voorbij en stort zich steeds onge
remder op alle middelen, waarvan het 
electoraal voordeel verwacht.
Toch was dit incident een betreurens
waardige dissonant. Want in het gehele 
debat ging het tot op dat ogenblik in
derdaad om een zakelijke gedachten
wisseling over de billijkheid en het ge
wicht van de zaak zelf. Met andere 
woorden: de A.R. fractie (en de A.R.- 
minlster) hebben zich Ingezet voor 
Rijksweg 15, de heer Dijkstra had blijk
baar liever Rijksweg 15 ingezet voor 
D’66. De kiezers zijn mondig genoeg om 
te beoordelen, waar zij hun stem liever 
aan besteden.

DE WEEK ROND
17 februari Er zijn kennelijk nog boffers onder de gemeenten. In Friesland is er

de gemeente Ooststellingwerf. Nota bene, reeds de begroting heeft 
daar een batig saldo van 14.650 gulden.
Amsterdam kan daar een puntje aan zuigen dachten wij.

18 februari Van de P.v.d.A. te Amsterdam naar de C.B.T.B. te Ede. Wie lukt dat?
De heer Mansholt, de vice-voorzitter van de Europese commissie, 
met het befaamde plan. Hij zal het niet gemakkelijk hebben gehad 
bij al zijn oud collega-boeren. Te minder omdat de voorzitter van de 
C.B.T.B. — drs. Zijlstra — zóveel te berde wist te brengen, dat dr. 
Mansholt een extra blocnote moest lenen van een der aanwezigen. 
Maar de grote baas kreeg een haast ovationeel applaus. En een 
grammofoonplaat.

19 februari De voorzitter van de Russische staatscommissie voor de bouwnijver
heid is door de centrale partijcommissie ontslagen. Op zichzelf is dat 
niets om in Nederlandse Gedachten over te schrijven.
Maar wel de motivering: „omdat hij zo’n slecht humeur had, dat zijn 
collega’s niet meer met hem konden samenwerken”.
Zoiets biedt perspectieven in de politiek.

20 februari Zelfs het Algemeen Dagblad — liberaal van huis uit — valt nu de
minister van Financiën af.
Ze zeggen nog wel niet dat hij een gat in zijn hand heeft, maar toch 
wel dat de dekking voor de begroting 1969 nou niet zo solide is. 
Eindelijk gaan de ogen aan die kant ook wat verder open.

21 februari De NTS kreeg vanuit Lisse (Stichting Bloemencorso) een bloembollen
beplanting voor de tuin van de nieuwe stud».
Weet u waarom? De NTS verzorgde een cutzending in Eurovisie- 
verband van het bloemencorso 1968.'
Onlangs gaf de NTS een prachtreportage van de RAI. Wie van de 
heren bestuursleden is hard aan een nieuwe auto toe?

22 februari Een autohandelaar, de heer Lang — 43000 auto’s verkocht en niet
van de goedkoopste — heeft het niet op de ambtenaren. Hij heeft wel 
niets tegen de ambtenaren, maar is ook geen vriend van de ambtenarij. 
De ambtenarij is als een bedrijf met een oude baas zonder zoons. 
Misschien zit hem dwars dat het Amsterdamse verkeersplan - Jokinen - 
zo grondig en overtuigend is bekritiseerd mede door ambtenaren.
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FRIJSDEBAT IN TWEEDE KAMER

VINGER AAN DE POLS 
EN STOK 
ACHTER DE DEUR
He t  prgzendebat leverde een 

zestal moties op die van de 
oppositie afkomstig waren, die 
praktisch door alle oppositiepar
tijen over en weer werden onder
steund. Waarmee gezegd wil zijn 
dat de politiek in dit debat de 
hoofdtoon voerde —  een duidelijke 
aanval op het bestaan van het ka- 
.binet-De Jong.
Onbevooroordeelde luisteraars —  
de tribunes waren gedurende lan
ge tijd stampvol bezoekers —  con
stateerden een gezamenlijke 
stormloop van socialisten, pacifis
ten, radicalen, communisten en 
D’66 op het prijzenbeleid van het 
kabinet. Woorden van de heer De 
Goede (D ’66) als: koppig, onbe
holpen beleid, prijzen-jungle, druk
ken dit streven duidelyk uit.

Die gezamenlijke uitval heeft niet be
werkstelligd wat zij zich daarvan had
den voorgesteld. Sommige moties wa
ren op het oog en oppervlakkig bezien 
zo soepel geredigeerd, dat men hoopte 
een breuk(je) te slaan in de kringen 
van de niet-oppositie. Het is hen niet 
gelukt. Hun argumenten waren ten
slotte te overtrokken om overtuigend 
te kunnen worden genoemd.
Overigens: bij voorbaat stond al vast 
dat er van die zijde geen vertrouwen 
bestond. „Men had het geloof niet, 
de hoop niet en men zag het dus niet”, 
zei mevrouw Brautigam (PvdA).
In zo’n situatie laat men zich ook niet 
meer overtuigen.

BUITENLAND
Bij de begroting van Buitenlandse 
Zaken spraken van de A.R. fractie 
dr. C. Boertien en drs. R. Zijlstra 
over Europese zaken en ontwikke
lingshulp. Een verslag hiervan vindt 
u op pag. 5 en 4. Volgende week 
hopen wij een verslag te geven van 
wat verder bij Buitenlandse Zaken 
is behandeld.

TROPISCH AFRIKA
Op pagina 6 en 7 schrijft prof. dr. 
H. G. Schulte Nordholt over De 
moderniseringsprocessen in Afrika,

Dit is het tweede artikel over het 
boek, Tropisch Afrika, een wereld 
op drift.

VAKANTIESPREIDING
Toerisme is een mondiale zaak ge
worden, maar met de vakantie- 
spreiding is het internationaal en 
ook in eigen land nog niet best 
gesteld. Zie pag. 8 en 9 waar drs. 
J. Mulder over deze zaak schrijft.

PARTIJ
De heer J. de Vries uit Bergen (NH) 
heeft n.a.v. het artikel „Waarvoor 
dient een partij?” van mr. J. Hollan
der in N.G. van 16. november 1968, 
zijn gedachten op papier gezet. Zie 
pag. 11.

Aan het verzoek van de heer Den Uyl 
om een schatting te geveii van de te 
verwachten prijsstijgingen over 1969 
kon de minister niet voldoen. „Het Cen
traal Planbureau kan dat niet en ik ook 
niet” . Waarop de heer Den Uyl sarcas
tisch reageerde met de woorden: „dat 
dit argument wel zeer overtuigend 
was” .
Enfin, de heer Den Uyl raakt wat ver
moeid, was de indruk in de wandelgan
gen van de Tweede Kamer.

EENS
Over het feit van de te hoge prijsstij
gingen was men het wel eens. Ook over

OM DRIE ZAKEN
Het debat tot laat in de nacht — tegen 
drie uur was er niemand meer te vin
den om over dit debat nog wat na te 
praten — ging om drie zaken. De prijs
stijging als zodanig, de maatregelen ter 
beteugeling hiervan en de verlangde 
compensatiemaatregelen in de sociale 
sector.
De gehele Kamer — de minister in
cluis — was het er over eens dat een 
groot aantal produkten een zeer ster
ke stijging hebben ondergaan. De heer 
Boersma (A.R.) constateerde dat, als 
men tracht een en ander wat nuchter 
te bekijken en niet direct denkt aan de 
lawine van prijsstijgingen die er zijn 
en nog gaande zijn, het opvallend is dat 
het effect van de B.T.W. en het voor- 
raadeffect gecalculeerd zijn op 1,6 per
cent. Hij wees er terecht op dat ook 
het beleid van de overheid zelf debet 
is aan de prijsstijging.
Overigens is er meer aan de hand dan 
de B.T.W. en de overheid. Er zijn auto
nome kostenstijgingen, er is sprake van 
doorberekening (een vooruitlopen op de 
loonkostenstijging) en er is heel duide
lijk sprake van een invloed van de con
junctuur. Hij vroeg de minister de Ka
mer regelmatig op de hoogte te houden 
van de verdere ontwikkeling op dit ter
rein. Een vraag, die de minister posi
tief beantwoordde.
Tegen volgende week komen de fe- 
bruari-prijsstijgingen op tafel. Overi
gens merkte de minister op dat het nu 
op dit moment onmogelijk was een oor
deel uit te spreken over het prijsver- 
loop. Begin maart is daar meer con
creet inzicht in te verkrijgen.

Drs. J. Boersma

Wij kunnen ons heel goed voor
stellen dat het publiek de Inflatie 
meer dan beu is; hierbij moet wel 
aangetekend worden dat er spra
ke is van een allemanszonde, 
waarbij met name de aandacht 
moet worden gericht op de over
heid en de ondernemers die voor 
de prijsontwikkeling een zware 
verantwoordelijkheid dragen.

de oorzaken hiervan was er niet zo
veel verschil van mening. Maar over 
de te heffen maatregelen was er een 
diepgaand verschil in opvatting. Me
vrouw Brautigam (PvdA) constateerde 
mede op grond van de door haar ont
vangen brieven — die overigens niet 
waren gecontroleerd — dat „wij in een 
geweldige stroomversnelling waren te
recht gekomen” . Als men een volstrek
te chaos voorkomen wil dan moet de 
regering ophouden met haar paniekerig 
beleid. Dan zal er paal en perk moeten 
worden gesteld aan de prijsstijgingen. 
Waarop de heer Dc Goede van D'66 
aansloot door op te merken dat er door 
het kabinet wel krokodillentranen wor
den geschreid „met bakken vol” , maar 
dat er nu iets moet gebeuren.

De oppositie was gezamenlijk van oor
deel dat er een prijzenstop moest wor
den afgekondigd. Dat wil zeggen een be
vriezen van alle prijzen op basis van 
de prijs van 31 december 1968 plus de 
(eventueel) meerdere B.T.W.
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W I D E K  O V E R  . .

1 0 0.0  0 0
De eerste ton is binnen.
De getallen met vijf cijfers hebben wij achter de rug.
Nu werken wij met getallen van zes cijfers.
Het is een spontane ton. Resultaat van onmiddelbjke reacties op 
het eerste verzoek.
Twintig procent van het beoogde bedrag is er nu reeds.
Wij zijn samen - als leden èn als sympathisanten ■ op weg naar 
de tweede ton.

DUIZENDEN
In ruim twee wéken heeft de A.R. Partij 
dus reeds meer dan ƒ 100.000,— 
aan giften ontvangen.
Naast een aantal grotere giften is het 
bedrag in hoofdzaak bijeengebracht 
door ruim 5.500 partijleden en sympa
thisanten met bedragen van ƒ 9,— 
en van (de meer nuchtere) ƒ 10,—
Wij zijn verheugd over deze spontane 
reacties.
Wij zijn bijzonder blij met de zeer vele 
giften van ƒ 9,— en ƒ 10,—.
Wij prijzen ons erg gelukkig met de 
grotere giften van f  25,— ƒ 50,—, 
ƒ 100,—, ƒ 300,—, ƒ 500,—, ƒ 900,— en 
ƒ 1.000,—.
Ons spreken ook toe de van harte 
geschonken giften tussen ƒ 0,90 en ƒ 9,—. 
Alle gevers en geefsters zeggen wij 
hierbij hartelijk, zeer hartelijk dank.

BEGIN
Naast de ton, welke reeds binnen is, 
zijn er ook nog vele toezeggingen 
gedaan.
Daarnaast beseffen wij, dat de geor
ganiseerde actie van de kiesverenigingen 
uiteraard enige aanlooptijd nodig 
heeft. Die actie begint nog maar pas 
op gang te komen.
Tientallen kiesverenigingen hebben 
reeds de folder besteld om ook de tal
loze sympathisanten, die geen partij
lid zijn, te benaderen. Die folder wordt 
gratis ter beschikking gesteld. U 
kunt die dus in de gewenste aantallen 
aanvragen.
Van zeer vele leden en sympathisanten 
worden nog bijdragen verwacht op 
het speciaal geopende gironummer
712.000 van het Fonds A.R. Partij- 
stichting, Den Haag.

GRAAG VOOR 
3 APRIL A.S.
Wij hopen en rekenen ook op bijdrage» 
vgn zeer velen in de komende weken. 
Vóór 3 april a.s.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N

WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Dr. W, de Kwaadsteniet, 
i. W. Ooms, mevr. C, M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
f  7,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f 7 , -  per ji. Losse verkoop ƒ 0,30.

Dat is de datum, waarop de georgani
seerde A.R. Partij 90 jaar bestaat.
Het is natuurlijk bijzonder leuk 
wanneer op die datum reeds een zeer 
groot deel van het gestelde doel van 
tenminste een half miljoen is bereikt. 
Dit zal u uiteraard toespreken. Wan
neer u, lezer(es), uw bijdrage nog niet 
gestuurd hebt, wilt u dit dan zo 
mogelijk dezer dagen doen?

AFTREKBAAR
Wij willen er desgevraagd gaarne nog 
een keer op attenderen, dat uw gift 
voor de partij aftrekbaar is voor de 
belastingen.
Het strookje van uw girokaart/stor- 
tingsbiljet, dat u behoudt, is voldoende 
bewijs, evenals het oewijs van af
schrijving. Wie contant betaalt, kan 
uiteraard een kwitantie krijgen.
Wat wilt u — voor een keer — extra 
geven?
9 gulden, of 
90 cent, of 
90 gulden, of 
900 gulden, 
of . . .
Welke gift kunt u — voor een keer — 
geven ?

ZEG HET M E T . . .

Wij ontvingen een zeer sympathieke 
brief van iemand uit de kring van 
bloemisten, handelaars en kwekers van 
bloemen.

De inhoud ? Kort samengevat:
Om te beginnen hartelijke gelukwensen 
met de 90ste verjaardag van de 
nestor der partijen. Tevens is een actie 
om ƒ 500.000,— bijeen te brengen 
op zijn plaats. („Het mijne heb ik 
er al toe bijgedragen”).
Een slogan als ƒ 9,— voor 90 jaar is 
acceptabel. Maar, o schrik; ook de 
slogan „Geld in plaats van bloemen” 
wordt gebruikt. Terwijl wij maar 
reclame maken voor bloemen ! 
Bijvoorbeeld; „Zeg het met bloemen”.
Nu, wij zijn erkentelijk voor die brief. 
Hartelijk dank.
Het brengt ons op een speelse gedachte. 
Wat zouden nu de banliiers denken 
van dat motto „Geld in plaats 
van bloemen” ? Wij wachten af.

Ook wy achten bloemen belangrijk.
Wy schreven reeds een en andermaal: 
Wy waarderen bloemen zeer.
Zij horen in ieder geval bij een 
verjaardag.

Wij zien ze graag èlke dag.
Maar: wy hebben als partij nu echt 
eerst geld nodig.
Met name voor:
— publiciteit;
— kaderwerk;
— buitenlands werk.

„BLOEM” -LEZING

Elke dag komt het geld van honderden 
gevers en geefsters binnen. Per dag 
tenminste van ruim 300 personen; 
meestal van 400 a 600 personen. Zo 
moet dat wel doorgaan om het 
gestelde doel te bereiken.
Wij laten hier weer een bloemlezing, 
ja een „bloem”-lezing, volgen van 
opmerkingen, geplaatst op de ruimte 
voor „mededelingen” op de giro
kaarten.
„Zeker slaagt het half miljoen.
Want alle leden gaan eraan meedoen. 
Als alle leden mee gaan doen,
Is u zeker van een half miljoen” .
(Gift van ƒ 9,̂ —).

„In plaats van bloemen
. . .  er volgt nog zo’n bosje” (ƒ 9,—).

„Actie ƒ 9,‘— voor 90 jaar met 
de innige wens, dat de A.R.P.
A.R. blijft” .

9
90 99 

900 999

712.000
Gironummer

Fonds A.R. Partij stichting 
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’s-Gravenliage

„Oud A.R.P.-er,
Nu A.O.W.-er.
„Het kan nog beter”. 
v.h.g.” . ƒ 9,—). '

„Pro
visie

A(t)rjos”. (ƒ 9,—).

„Steun voor christelijke politiek,
niet omdat we 90 zijn, maar
omdat ’t werk moet doorgaan”, (ƒ 15,—).

„De uitgaven zijn groot.
Daarom toch geen nood; 
want:
Voor het ideaal EEN STERKE A.R.P., 
Geeft ieder royaal. Doen alle 
kiezers mee”, (ƒ 90,—).

„Graag gedaan, 
maar ook bij u, 
sta zuinigheid
mede vooraan!”. (ƒ 5,—).

„Van Van Doren 
konden we horen 
dat, het is heel fijn, 
de A.R.P. wel jong moet zijn.
Daarom l - ( - 9 - h 6  + 9en 
een ƒ van voren”.
( 1 4 - 9 - f 6 + ' 9  =  /  25,—).

„Mijn gelukwensen.
Het is weinig, maar ik ben 
gepensioneerd”, (ƒ 2,70).

ijDie oude A.R.P.
Daar begin je nog wel wat mee.
Als zij zich vernieuwt naar de eisen 
van ’t heden,
Is dat voor deze gift de reden”, (ƒ 5,̂ —).

„Uw folder sloeg bij mij aan. 
Gefeliciteerd.
Op naar de 100”. (ƒ 9,—).

.„Wel met een zucht,
maar vooruit dan maar weer”, (ƒ 9,—).

„Helaas kan ik nu niet meer extra doen. 
(Uit een meelzak komt altijd nog stof 
als je weer klopt)”, (ƒ4,50).

„Naar het half miljoen”, (ƒ 9,—).

„Van harte !
’k Hoop, dat u ’t miljoen haalt” , (ƒ 25,—).

NIETS AAN TOE 
TE VOEGEN
Wat behoeven wij aan deze bloem
lezing nog toe te voegen ? Nietsd 
Er zijn massa’s reacties. Dit waren er̂  
maar een paar. De zaak, waar het om 
gaat, slaat duidelijk aan.

Wij vieren géén feest.
Wij vormen een fonds.
Overigens . . .  feest begint met een ƒ . . .  
Ook „fonds” begint met een ƒ . . .

WAT VOEGT U ER 
AAN T O E ?
Aan dat fonds moet nog veel geld 
van velen worden toegevoegd. 
Wat kimt u voor deze keer dóen ? 
Wat kunt u aan het fonds 
toevoegen ?

Denkt u er ook even over ? 
Gireert u het - zo mogelijk - 
ook gelijk even ?

Goed werk vraagt goed geld.

Hartelijk dank voor uw mede
leven en uw medewerking.
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*  *  * De eerste ton
Wij zijn de eerste ton gepasseerd. Vrijwel op de 
manier, waarop wij het gehoopt hadden. Met een 
vrij grote regelmaat kwam rond ƒ 10.000,— per dag 
binnen. Binnen twee weken, nadat de eerste 
bijdragen begonnen, werd deze „eerste ronde” 
voltooid.
Men kan zeggen, dat deze eerste ronde voor het 
grootste deel uit spontane giften bestond.
Zo moest het ook. Wij zijn immers door de bank 
genomen een partij van gewone mensen. Van hen 
moet het komen. En van hen is het bezig te komen. 
Intussen zijn wij ons bewust, dat — al kan het 
zo nog wel even doorlopen — er ook een ander 
soort „ronde” moet komen. Dat is de ronde van 
de kiesverenigingen.
Het geld ligt klaar, zo is de bekende zegswijze.
Het moet alleen gehaald worden. Zo is het.
Wij zijn bijzonder dankbaar voor al de spontane 
giro’s. Maar velen, die evenzeer bereid zijn bij te 
dragen, moeten er even aan herinnerd worden.
Dat verwachten wij van de besturen van de 
kiesverenigingen. Maakt u dat nu rond in de maand 
maart.

* ■  o ,  ★ Slagzin
Negen gulden voor negentig jaar. Een goed 
bedachte slagzin voor deze actie. Maar er zit 
een gevaar in. Dit, dat sommigen menen, dat dit 
de norm, het richtbedrag is, In de folder is ai 
gezegd, dat men dit met begrip moet lezen.
Er moet, als het goed is, gemiddeld een dergelijk 
bedrag binnenkomen. Dat betekent, dat wij hopen

en verwachten, dat velen, die wat meer of heel 
wat meer kunnen geven, dat ook zullen doen. 
Wanneer u in dit opzicht nog iets kunt doen, 
dan graag.
We ontvangen ook grotere giften. Gelukkig. We 
hopen nog meer flinke bedragen te ontvangen. 
„Bedelen” is niet zo plezierig werk, vinden velen. 
Begrijpelijk. Maar wij vragen voor een heel goede 
zaak. Wij hoeven ons voor dit ,,schooien” niet 
te generen. Wij gaan er dus weer op uit als 
„geuzen” met de bedelnap.

■A- . ★ Open
Een actie als deze heeft nog een goede kant, n.l. 
dat we veel reacties krijgen. Heel plezierige en zelfs 
enthousiaste. En heel kritische, negatieve.
Beide zijn nuttig. Vooral de ongunstige brieven zijn 
nuttig. Voor de schrijvers en voor ons. Want als 
men bezwaren heeft, moet men die niet opkroppen, 
maar op tafel brengen. Graag met redenen omkleed. 
Aan dat laatste ontbreekt het wel eens. Dan is er 
sprake van een gevoel van onbehagen, „’t Gaat niet 
goed met de partij”. ,,De partij gaat de verkeerde 
kant uit”.

9 gulden 
voor 
90 jaar arp

De briefschrijvers krijgen allen antwoord. En door 
de redactie van Nederlandse Gedachten zal aan de 
bestaande kritiek goede aandacht gegeven worden. 
We moeten en willen een open partij zijn, ook in 
die zin, dat er plaats is — en graag — voor onder
linge gedachtenwisseling.

Nu vooral twee opmerkingen.

1. Men moet er oog voor hebben, dat de partij 
voort moet gaan op haar weg in de politiek en niet 
op de plaats rust mag houden. Dat is, wat de partij 
wil. Vanuit de bijbel bezig zijn met de vragen
van deze tijd. Dan komen er nieuwe zaken aan de 
orde. Dan moeten in nieuwe omstandigheden ook 
nieuwe oplossingen gegeven worden. Laat men 
toch niet schrikken voor nieuwe dingen, ’t Zou erg 
zijn, als er in onze partij geen vernieuwing zat.
Dan zouden we onze partij van 1879, die toen 
bepaald een vernieuwingsgezinde partij was, zeker 
een ander gezicht geven. Antirevolutionair, dat is: 
in de kracht van het evangelie de samenleving 
vernieuwen. Daaraan moet u meewerken, en 
meedenken.

2. Er zijn mensen, die vanwege hun kritiek niets 
geven. Dat is ons volslagen onbegrijpelijk. Wij 
kunnen ons indenken, dat men bepaalde ontwikke
lingen moeilijk verwerken kan, dat men daar 
bezwaren tegen koestert. Vooral wanneer die 
bezwaren berusten op een andere benadering van 
politieke vragen moeten wij bereid zijn naar elkaar 
te luisteren. Dan moet men die andere benadering 
dus ook inbrengen. Actief zijn, ook in de principiële 
discussie. Maar dat men de beurs dicht houdt — 
dat is een bijzonder slecht argument.
Een levende partij dat is een partij met open 
discussies. En met open beurzen.

BELANGRIJKE
RAPPORTEN

Onjuiste suggestie

PERSRAAD
Onlangs hebben twee belangrijke rapporten de 
Tweede Kamer bereikt.
Een hiervan betrof een advies van de Persraad, 
waarin wordt aanbevolen een wet tot stand te bren
gen, die speciftek voor de pers bedoelde verplich
tingen moet inhouden.
Dit advies houdt in grote lijnen in, dat er een ad
viescollege wordt ingesteld dat zich zal moeten be
zighouden met de wijze waarop het publiek aan zijn 
trekken komt als het gaat om te weten welke per
sonen de financiële, de zakelijke en de journalistieke 
verantwoordelijkheid bij elke krant en bij opiniëren
de tijdschriften dragen.
Daarnaast worden normen geformuleerd, die be
trekking hebben op een controle van dc fusies ih de 
perswereld.
De minister van C.R.M. heeft dit advies vrijgegeven 
voor publkatie: een eigen oordeel spreekt zij nog niet 
uit. Onze eerste reactie op dit rapport is een zekere 
vrees dat de pers in Nederland — als al deze voor
stellen wet zouden w'orden — meer aan banden 
wordt gelegd dan nodig en wenselijk is.
Te gelegener tijd komen wij hierop terug.

SUBSIDIE KERKEN
Het andere rapport dat is openbaar gemaakt, is het 
rapport Van Walsum.
In dit rapport was voorgesield aan alle kerken op 
basis van het ledental jaarlfjks een subsidie toe te 
kennen van 50 miljoen gulden per jaar,
De commissie was van oordeel dat de huidige rijks
bijdrage van 3 miljoen ’s jaars de maatschappelijke 
ontwikkeling niet hebben gevolgd. De overheid i.s, 
vooral na de tweede wereldoorlog, in toenemende 
mate overgegaan tot subsidiëring van allerlei voor
zieningen voor de gehele bevolking of groepen daar
uit, waarbij voor het godsdienstig leven een uitzon
dering werd gemaakt. De culturele waarde van het 
godsdienstig leven op zichzelf vormt een rechtvaar
diging voor een blijvende overheidsfinanciering.
Dit rapport is wél voorzien van een regerings
oordeel. Het kabinet staat er afwijzend tegenover, 
omdat het niet tot de taak van de overheid behoort 
het godsdienstig leven te verzorgen, noch om enig

oordeel daarover te geven. Zelfs de schgn moet wor
den vermeden. Vandaar de door dit kabinet aan
vaarde oplossing: Koop de huidige rijksplicht af 
tegen een rente van 6 percent, met een mogelijke 
subsidiëring in de kosten van instandhouding van 
de kerkelijke theologische opleidingen.
Wij komen op dit probleem uiteraard terug. Het is 
te belangrijk, ook in principieel opzicht, om hieraan 
voorbij te gaan.
Maar wij vinden het onbevredigend dat dit zo be
langrijke rapport pas is gepubliceerd nadat het ka
binet een standpunt heeft ingenomen. Een openbare 
discussie heeft het kabinet bij de bepaling van haar 
standpunt, gemilst!
De weg die de minister van C.R.M. volgde met be
trekking tot het ook belangrijke rapport van de 
Persraad is meer aanbevellngswaard.
Overigens zijn wij voorbands van oordeel dat de 
opvatting van de regering ons meer aanspreekt dan 
die van de commissie Van Walsum.
Wij hopen, dat met name de kerken zelf, haar oor
deel over dit rapport spoedig zullen kenbaar maken.

Bij de begrotingsbehandeling waarbij dc Nederland
se Antillen en Suriname warei. betrokken, werd vara 
de zijde van D’Gfi gesuggereerd dat de Algemene 
Rekenkamer van Suriname over een groot aantal ja- 
ren geen jaarverslagen hebben gemaakt, noch ge
publiceerd.
Die Rekenkamerverslagen zijn daarom zo bijzonder 
belangrijk — evenals dat in ons land het geval is 
omdat een van de regering onafhankelijk college 
hierin verslag dóet van haar deskundige controle 
op de door een regering gedane uitgaven en ont
vangen inkomsten.
Deze suggestie zou, indien deze juist is, een teken 
aan dc wand kunnen zijn. Te meer nu de voorzitter 
van de Surinaamse Rekenkamer een informatie-op- 
dracht van de gouverneur heeft ontvangen.
Wij wetei dat deze suggestie van D’66 volkomen 
misplaatst is.
De verslagen van de Rekenkamer van Suriname zijn 
tijdig opgemaakt en aan de regering en dc Statera 
toegezonden, zoals ook te doen gebruikelijk in Ne
derland.
Voor de zuiverheid in de verhoudingen achten wjj 
het noozakelijk een verkeerd gew'ckte indruk weg 
te nemen.

A.R. PARTIJ - Dr. KUYPERSTRAAT 3 - s-GRAVENHAGE
Voor de afdeling ledenadministratie zoeken wij voor spoedige indienst
treding een

administratieve medewerkster
die zelfstandig moet kunnen werken op een kleine afdeling van Jonge mede
werksters.
Vereist wordt: mulo of gelijkwaardige opleiding, kennis van typen, accura
tesse en gevoel voor samenwerking.
Leeftijd 18— 21 Jaar.
Geboden wordt;
Een aantrekkelijke werkkring op een niet te groot kantoor, waar in een 
prettige sfeer wordt gewerkt.
Salaris' afhankelijk van opleiding, leeftijd en ervaring tussen ƒ421,26 - 
ƒ 876,08 per maand.

Schriftelijke sollicitaties te richten aan bovengenoemd adres. Voor telefo
nische inlichtingen 070- 183960,
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DOELMATIGER 
COÖRDINATIE BIJ 
ONTWIKKELINGSHULP

70RIGE week woensdag en don- 
* derdag is er in de Tweede Ka

mer gedebatteerd over de begro
ting voor ontwikkelingshulp. Het 
beleid van minister Udink kreeg 
in het algemeen waardering van de
A.R. fractie. De woordvoerder van 
de fractie drs. R. Zijlstra bracht 
dit tot uiting.

INSTEMMING
De heer Zijlstra zei dat al bij de alge
mene beschouwingen van 19 april 1967 
de fractie zich, op het standpunt had 
gesteld dat de oplossingen van de pro
blemen van de arme landen een hoge 
prioriteit dienen te hebben en dat der
halve de ontwikkelingshulp, zowel in 
absolute als in relatieve zin, zal moeten 
toenemen. De wijze waarop de regering 
de ontwikkelingshulp centraal heeft ge
steld, alsmede de omvang daarvan zijn 
naar ons gevoelen een redelijke hono
rering van deze wens. „Dit geldt te 
meer wanneer wij daarbij betrekken 
het antwoord van minister De Jong bij 
de algemene beschouwingen op deze 
vraag, of wij het bedrag dat in het meer
jarenplan staat voor het jaar 1971 als 
een absoluut bedrag moeten beschou
wen, dan wel of wij ons kunnen vast
klampen aan de één procent van het 
netto nationaal produkt.”

NIET NEUTRAAL
De A.R. woordvoerder stelde dat de 
ontwikkelingshulp politiek niet neutraal 
is. Er worden een aantal landen uit
gekozen waarop men de hulp concen
treert, het concentratiebeleid. Concen- 
tratielanden in Zuid-Amerika zijn Peru 
en Columbia; in Afrika een land als 
Nigeria.
„Moeten wij uitgaan van de souvereini- 
teit van de betrokken landen en de 
continuïteit van het beleid? Ik meen, 
dat, als wij bij voorbeeld naar Nigeria 
kijken, men die stelling niet onder alle 
omstandigheden kan handhaven. Er 
kunnen — anders gezegd — situaties 
ontstaan, waarin van de Nederlandse 
burger niet kan worden verwacht, dat 
hij geld als ontwikkelingshulp beschik
baar stelt.
Deze lijn zou ik wel iets' verder door- 
getrokken willen zien en dat zou ik wil
len formuleren door de stelling, dat 
ontwikkelingshulp politiek niet neutraal 
is. Zij versterkt, voor zover het geld 
van de overheid naar overheid betreft, 
de bestaande regimes.

Ik zou daarom bij de keuze van de 
landen — dat is dan mijn beoordeling 
van deze uitgangspunten — ook het ge
zichtspunt van de bestaande maatschap
pelijke orde in die ontvangende landen 
erbij betrokken willen zien, gezichts
punten bij voorbeeld van sociale voor
uitgang.
Ik meen, dat dit een punt is, dat ook 
wel eens wat meer expliciet naar voren 
kan komen. Ik deel in dezen de opvat
ting, die in het rapport van de Anti
revolutionaire Partij over de ontwikke
lingspolitiek is geformuleerd, namelijk 
dat de ontwikkelingshulp politiek geen 
neutraal instrument is met een uitslui
tend economisch karakter, maar ook 
moet zijn een middel tot verhoging van 
de w elvaart — de minister heeft dat zelf 
©ok gezegd —, waaraan ik zou willen

het niet doen. Dit is echter een duide
lijk aanw'ijsbaar geval. Uit de aanvra
gen blijkt wel, dat er een vergroting 
van de rhogelijkheden is.
Ik zal vandaag geen uitvoerige beschou
wing wijden aan het vraagstuk van de 
voedselhulp. Met de Minister ben ik 
verheugd over de gunstiger perspectie
ven die zich op dit moment hier en 
daar aftekenen. Daarmee is het pro
bleem echter in de verste verte de we
reld niet uit. De hongerende kinderen 
zijn in het afgelopen jaar niet van het 
televisiescherm verdwenen en zij zullen 
dat in de komende jaren ook niet doen. 
De namen veranderen. De ene keer 
luiden de klokken voor India, de andere 
keer komt Biafra op het scherm en de 
volgende keer is het weer iets anders. 
Wij zullen dergelijke situaties niet kun-

toevoegen; ook tot verbetering van de 
spreiding van de welvaart. Ik kan het 
ook w’at anders formuleren: Ontwikke
lingshulp mag niet uitsluitend aan een 
kleine groep bevoorrechten ten goede 
komen.”

Ontwikkelingshulp dient zo goed mo
gelijk gespreid te worden. Derhalve 
dient ook een sociaaal criterium te wor
den aangelegd.

WELKE RESULTATEN
De heer Zijlstra vroeg welke resultaten 
er zijn bereikt in landen als Peru en 
Columbia als men ook dit criterium 
aanlegt. Hij vroeg minister Udink hier
over te rapporteren als hij terug komt 
van zijn reis naar deze landen volgende 
maand.

ORGANISATIE
Op het gebied van de organisatie van de 
ontwikkelingshulp maakte de A.R. 
woordvoerder zich zorgen. Hij sprak 
over een organisatorische woekervege- 
tatie.
„Als men kennis neemt van de puWi- 
katies die verschijnen, de rapporten, de 
verslagen, de resoluties en hoe al deze 
vruchten van die vergaderbomen nog 
meer mogen heten, is er bijna geen 
doorkomen meer aan. OECD, UNCTAD, 
FAO, United Nations met hun speciale 
raden-en regionale groeperingen enz. 
Langzamerhand schuift op deze manier 
de problematiek van de ontwikkelings
hulp onder het pakijs van de organisato
rische begeleiding, van de commissies 
en van de rapporten. Duizenden hoog 
gekwalificeerde mensen — want dat zijn 
de experts 'op het terrein van de ont
wikkelingshulp vaak — verdoen veel 
kostbare tijd met reizen, trekken en ver
gaderen, zonder dat de problematiek 
daarmede tot een betere oplossing wordt 
gebracht. Hoeveel .miljarden guldens 
zouden hieraan worden besteed? Hoe
veel tijd zou op een andere manier 
beter kunnen worden gebruikt? Hoe
veel perceptiekosten vereist ieder con
creet project dat wij tpt uitvoering bren
gen? Is het de minister mogelijk ons op 
dit punt wat meer inzicht te verschaf
fen?”
„Ik pleit voor een doelmatiger coördi
natie — daarover hebben wuj in de 
vaste commissie een en andermaal ge
sproken — en voor het niet te gauw 
meegaan met het oprichten van nieuwe 
organisaties, waardoor weer nieuwe 
coördinaties moeten worden aange
bracht en waardoor allerlei wrijvingen 
tussen internationale groeperingen ont
staan.” "

ZENDING EN MISSIE
Gevraagd werd om meer geld t.b.v. 
medefinancieringsprojecten, d.wrz. pro
jecten die door particulieren, o.a. zen
ding en missie zijn opgezet.
Drs. Zijlstra zei dat hij waardering had 
voor het werk van de minister op dit 
punt.
„Dat neemt evenwel niet weg, dat naar 
onze mening juist dit onderdeel van de 
hulpverlening een. zeer efficiënte vorm 
is. Er zijn nog meer mogelijkheden om 
het geld hieraan te besteden. Het func
tioneert in de betrokken landen op een 
buitengewoon doeltreffende manier. Dit 
is een van de vormen van ontwikke
lingshulp — ik kom bij het beginsel 
van het dienen van de sociale vooruit
gang — die aan dat vierde beginsel in 
zeer belangrijke mate tegemoetkomt. 
Ik wil daarmee niet zeggen dat andere

 ̂ Drs. R. Zfjlstra

nen afdoen met een verwijzing naar 
gunstige ontwikkelingen die zich geluk
kig voordoen, dank zij nieuwe technie
ken die men toepast. Voedselproduktie 
en voedselnood zullen op een veel doel
treffender wijze met elkaar in verbin
ding moeten worden gebracht.

MEER EFFECTIEF
Tenslotte werd door de A.R. woord
voerder de aandacht gevestigd op de 
noodzaak van een effectieve voedsel
hulp.
„In de eerste plaats moet in de Raad 
van Ministers, mede in het kader van 
de discussie over het plan-Mansholt, een 
discussie worden gevoerd over de land
bouwpolitiek in relatie tot het vraag
stuk dat ik zoëven heb genoemd, ten 
einde na te gaan in hoeverre ook de 
Europese Gemeenschap meer verant
woordelijkheid op zich kan nemen in
zake produktie van, handel in en afzet 
van agrarische produkten.
In de tweede plaats is de Europese Ge
meenschap, helaas in afnemende mate, 
een instelling die in dezen een impor
tantie heeft dat de verantwoordelijk
heid van deze grote welvarende eenheid 
in het Westen van het land moet wor
den onderkend en beklemtoond.
Dit houdt in de derde plaats in, dat 
de toekomstige Europese landbouw'poli- 
tiek — landbouwpolitiek en ontwikke
lingshulp zijn ten nauwste met elkaar 
verbonden — een veel doeltreffender 
plaats moet vinden in het kader van 
het wereldvoedselprobleem.
Deze politek dient, in de vierde plaats, 
gericht te zijn op het tot ontwikkeling 
brengen van de landbouw zelf. Zij zal 
daartoe verplichtingen moeten omvat
ten inzake de produktietechniek en de 
voedselhulp.

Een dergelijke politiek dient gepaard 
te gaan met het verder afsluiten van 
internationale goederenovereenkomsten, 
waardoor een bevredigender handels
verkeer legen redelijker prijzen kan 
ontstaan en het risico van handelspoli
tieke oorlogen wordt verminderd. In 
deze overeenkomsten ■— op dit punt kan 
ik verwijzen naar de Wereldgraanover- 
eenkomst — dient ruimte te zijn voor 
het vormen van strategische reserves 
die als noodhulp kunnen werden aan
gewend.
Bij de financiering van een dergelijke 
politiek dient het Europese Oriëntatie- 
en Garantiefonds te worden ingescha- 
kcld.
Met dit voorstel inzake een procedure, 
of misschien ook met deze mogelijk
heden voor een betere voedselhulp wil 
ik mijn betoog besluiten.”

E.V.U.-CONFERENTIE

DE VROUW 
EN DE
RUIMTELIJKE
ORDENING
'^OOR vrouwen neemt het wonen 

een belangrijke plaats in het 
leven in. Dagelijks zijn wij immers 
bezig in onze woning, die aan allerlei 
voorwaarden moet voldoen om een zo 
gunstig mogelijk leefklimaat te 
scheppen voor ons gezin. Onze inte
resse zal verder gaan dan alleen de 
woningbouw, want juist de planning 
rondom de woning, de wijken, de 
recreatie, kortom de ruimtelijke 
ordening in allerlei facetten, vraagt 
onze aandacht.

Het is dan ook een goede gedachte, 
een studiedag aan deze problemen te 
wijden. De Nederlandse sectie van de 
Europese Vrouwen Unie, (bestaande 
uit leden van A.R.P., C.H.U. en 
K.V.P.) nodigt u hierbij uit om deel 
te nemen aan deze landelijke bijeen
komst, die gehouden wordt op dins
dag 18 maart 1969, in Huize Henriëtte 
Swellengrebel, Burg. Fockema An- 
drealaan 10 te Utrecht.

Omdat de E.V.U. gewend is over de 
landsgrenzen te kijken, zal ook aan
dacht worden geschonken aan enkele 
ideeën uit het buitenland.
Drie terzake kundige spreeksters zul
len het onderwerp inleiden:

Mevr. ir. N. C. de Ruiter, planoloog, 
werkzaam bij het ministerie van 
Verkeer en Waterstaat, over „Naar 
nieuwe ruimtelijke structuren ?”

Mevr. dr. F. T. Diemer-Lindeboom,
lid van de gemeenteraad te Rotter
dam, vice-presidente van de Neder
landse sectie van de E.V.U,, over 
„Verstedelijking ? Menselijke aspec
ten inzake woning en woonruimte” .

Mevr. H. Beijaert-Drost, lid van de
gemeenteraad te Utrecht, lid van de 
gemeentecommissie van de E.V.U., 
over ,,Een specimen van een op mo
derne wnjze gebouwde Europese 
stad”.

Na de lunchpauze zullen er discus
siegroepen worden gevormd, w’aarna 
een forum, bestaande uit de drie 
spreeksters, de in de discussiegroe
pen naar voren gekomen vragen zal 
beantwoorden. Natuurlijk is er ook 
gelegenheid tot algemene discussie. 
De sectie stelt zich voor, de confe
rentie te doen aanvangen om 10..30 
uur en te doen beëindigen om onge
veer 16.00 uur.

De kosten bedragen ƒ 5,25 per per
soon, inclusief een „lopende lunch” 
en twee consumpties.

Belangstellenden kunnen zich, zo 
snel mogelijk, aanmelden door stor
ting van ƒ 5,25 op gironummer 
1081561, ten name van penningmees- 
teresse Nederlandse sectie E.V.U., 
Willemstraat 22 te Breda, onder ver
melding.,.Studiedag 1969”.

9 gulden voor 
90 jaar arp
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EUROPA
IN
DE
TWEEDE
KAMER

IN het urenlange debat over de 
buitenlandse politiek nam 

uiteraard de crisis in Europa een 
belangrijke plaats in.

Van verschillende kanten, o.a. door 
de A.R.-woordvoerder dr. C,
Boertien, werd er bij de Regering 
op aangedrongen opening van 
zaken te geven over hetgeen zich 
tussen Londen en Parijs heeft 
afgespeeld.

De woordvoerder toonde zich ongerust 
over de Nederlandse houding met 
betrekking tot de begroting van Eura
tom. Als de Regering zich op het 
standpunt stelt, dat de verdragen (o.a. 
het Euratom-verdrag) scrupuleus 
moeten worden uitgevoerd, waarom 
heeft dan ook de Nederlandse Regering 
meegewerkt aan een verlaging van 
het budget van, Euratom?
Ook van A.R.-zijde werd de aandacht 
van de Regering gevraagd voor een 
spoedige totstandkoming van een 
associatie-overeenkomst van de E.E.G. 
met Israël, een zaak die temeer klemt, 
nu de EEG op het punt staat associatie
overeenkomsten te sluiten met Tunesië 
en Marokko. Inmiddels heeft de heer 
Luns in de Ministerraad van de EEG

VERVOLG VAN PAG. 1

VINGER AAN 
DE POLS 
EN STOK 
ACHTER 
DE DEUR
PRIJSSTOF

De heer Boersma — en in zijn voetspoor 
ook de heren Nelissen (KVP), die aan
toonde dat een prijsstop verstarrend zou 
werken, en Van der Mey (CHU) — was 
een andere overtuiging toegedaan.
Hij was (nog) niet geporteerd voor een 
algemene prijsmaatregel. Niet alleen op 
grond van de moeilijkheid hoe zo’n 
maatregel er dan technisch wel uit zou 
moeten zien, maar op nog twee andere 
gronden. Praktisch gesproken verwacht
te hij van een dergelijke maatregel nog 
zeer weinig effect en technisch gezien is 
het volstrekt uitgesloten dat zo’n alge
mene maatregel kan worden gereali-, 
seerd.
Bovendien moet men, gelet op de erva
ring, om te beginnen een redelijk sterk 
vertrouwen schenken aan de gemaakte 
afspraken tussen de minister en het be
drijfsleven. Het is voor het bedrijfsleven 
alsook voor de consument een onaan
trekkelijke zaak in een spiraal terecht 
te komen van lonen en prijzen en prij
zen en lonen.
Die afspaken waren niet onredelijk, te 
minder omdat met name de achter
grond: let op de stijging van de kosten 
van levensonderhoud, een duidelijke rol 
speelde.
Drs. Boersma wenste daarom een duide
lijke verklaring van de minister, dat de 
aanwezige beperkte middelen om effec

Dr. C. Boerden 
. . . opening van zaken . . .

zich opgesteld op een wijze die tegemoet 
komt aan de wensen van het Neder
landse parlement. De Europese com
missie werkt thans aan een concept voor 
een mandaat.
Wat de verlenging van de associatie- 
akkoorden met de Afrikaanse gebieden 
betreft, vroeg de A.R. fractie aandacht 
voor het advies van januari jl. van 
de Nationale Raad van Advies inzake 
Hulp aan Ontwikkelingslanden. 
Staatssecretaris De Koster verklaarde 
zich in grote lijnen akkoord met dit 
advies, waarvan de fractie met genoegen 
acte nam.
Tenslotte vroeg de woordvoerder naar 
de stand van zaken met betrekking 
tot de totstandkoming van een Euro
pees octrooirecht en vroeg, of het 
waar is, dat de Nederlandse Regering 
de voortgang van de werkzaamheden 
betreffende een statuut voor de 
Europese vennootschap blokkeert. Dit 
laatste werd door de staatsseceretaris 
ontkend.

Wat het octrooirecht betreft: enige 
dagen na het debat in de Tweede Ka
mer heeft de Ministerraad beslissingen 
genomen die hoop geven op een flinke 
stap vooruit in de riehting van een 
Europees Octrooirecht, niet beperkt tot 
de zes van het kleine Europa.

tief controle uit te oefenen zouden wor
den gebruikt voor een beperkt doel, dat 
de moeite waard is uit een oogpunt van 
levensonderhoud. Op deze manier kan 
zéér effectief te werk worden gegaan. 
Dat geeft het voordeel boven een alge
mene prijsstopmaatregel. Hij sprak daar
mee een duidelijke voorkeur uit voor 
doelgerichte maatregelen. Trouwens: 
een prijsstop die boven de markt hangt 
is voorlopig effectiever dan nu reeds een 
algemene prijsmaatregel.
Daarbij moet een topoverleg met het ge
organiseerde bedrijfsleven, zoals dat 
vroeger onder Zijlstra, De Pous en An- 
driesen ook gebeurde, plaatshebben.
De heer Boersma, die tevens voorzitter 
is van het CCO (Consumenten Contact 
Orgaan) kon uit dezen hoofde een stuk 
ervaring mee laten wegen.
De heer Portheine (VVD) kon zich in 
deze benadering eveneens vinden — al
hoewel hij sterke nadruk legde op het 
feit dat de overheid zich als het enigs
zins kon moest onthouden van een alge
mene prijsstop. Hij achte de onderlinge 
concurrentie, met name op wat langere 
termijn een effectieve mogelijkheid de 
prijsstijging aan banden te krijgen. 
Waarbij hij er tevens op wees dat het 
prijsbeleid geen sluitstuk mag worden 
van een uit de hand gelopen loonpoli
tiek!
De minister, die mededeelde dat er reeds 
80 processenverbaal waren opgemaakt 
tegen prijsopdrijvers — die door de 
rechter zullen worden beoordeeld — 
meende, dat met inachtneming van de 
gemaakte afspraken met het bedrijfsle
ven, de volgende maatregelen voorlopig 
de prijzen in de hand houden.
— Er komen een groot aantal gerichte 
prijsmaatregelen, die voor bepaalde tak
ken van de industrie zullen gelden.
— Er komt een meldingsplicht van 
voorgenomen prijsverhogingen.
— Subsidie aan het CCO ten behoeve 
van prijsvergelijkende publikaties.
— dreigt het samenstellen van gerichte 
maatregelen niet het beoogde resultaat 
te brengen, dan zal de overheid niet 
aarzelen de prijsstop te hanteren.

COMPENSATIES

De prijsstijging, met name die welke 
betrekking heeft op de kosten wan le
vensonderhoud hebben ernstige gevol
gen voor de zwakken in de samenleving. 
Van alle zijden is daarop dringend de 
aandacht gevestigd. De heer De Goe
de (D’66) was daarbij van oordeel dat de 
regering moet ophouden zelf maatrege- 
len te nemen, die de kosten van het le
vensonderhoud opjagen. En daarom zou 
een voorgenomen verhoging van de ac
cijnzen moeten worden opgeschort.
De heer Van Lier (PvdA) wenste, net 
als dat bij de A.O.W. het geval geweest 
is, een verhoging van de uitkeringen aan 
de invaliden en een verhoging van de 
bijstandswet. En help toch ook de be
jaarden aan een billijke regeling voor de 
ziektekosten. De premielasten voor deze 
groep zijn ondragelijk geworden. Ook 
de tarieven van artsen en specialisten 
behoren, na de soms zeer aanzienlijke 
stijging, -danig onder de loep te 
worden genomen, een gedachte waar

mee de heer Boersma zich geheel kon 
verenigen.
Er is overigens een duidelijk verschil 
tussen de loonontwikkelingen 1968 en 
die van 1969, aldus de heer Boersma. 
Toen was er een loonontwikkeling van
6,5 “/o en een gemiddelde prijsverhoging 
van 4 percent.
Nu is de loonstijging groter, zelfs veel 
groter dan de produktiviteitsontwikke- 
ling. Maar bovendien stijgen de prijzen 
veel meer dan de 4 “/o het vorig jaar. 
Hooguit een percent blijft van de loon
stijging maximaal over!
De vraag is nu of er na hetgeen is ge
beurd op het gebied van het minimum
loon de A.O.W. en de A.W.W. in gunsti
ge zin naast de verwachting van het ko
mende wetsontwerp op het minimum
loon, mee gelet op de financiële conse
quenties, nog een aantal aanvullende

ZES MOTIES
1. Motie-Brautigam (PvdA): ver
zoek aan de regering om ter
stond een algemene prijsmaat
regel uit te vaardigen op basis 
van de prijzen van eind dec. ’68.

2. Motie-Van Lier (PvdA): ver
zoek aan de regering om de 
hoogte van het minimumloon aan 
te passen aan de sterkere stij
ging van de kosten van levens
onderhoud dan die bij de laatste 
verhoging was voorzien. In de 
toelichting op zijn motie gaf de 
heer Van Lier te kennen, dat hij 
denkt aan een verhoging van ten 
minste f  2,— per week.

3. Motie-Janssen (groep-Aarden) 
verzoek om uitstel van de huur
verhoging met 6 procent van 
1 april a.s. tot ten minste 1 juli 
1969.

4. Motie-De Goede (’D 66): ver
zoek aan de regering om de aan- 
gekondigde accijnsverhoging van 
1 juli 1969 niet te laten doorgaan.

5. (PSP): verzoek aan de rege
ring om de gemeentebesturen 
aan te bevelen de normen voor 
de uitkeringen uit hoofde van de 
Algemene Bijstandswet met te
rugwerkende kracht 1 januari jl. 
men ten minste 5 pet te verho
gen, zulks ten laste van ’s Rijks 
kas.

6. Motie-Vellenga (PvdA): be
perking van de stijging van de 
kosten der ziekenfondsverzeke
ring voor bejaarden door hetzij 
de inkomensgrenzen met ƒ1000 
te verhogen, hetzij bij die verze
kering een extra inkomensklasse 
in te voeren. Hieraan deed D’66 
niet mee.

mogelijkheden is — met name wat de 
W.A.O. betreft.
Met name — als het verzoek van de 
SER in deze richting zou komen — wil
de de heer Boersma reeds nu het oordeel 
van de minister vernemen. Hij vroeg dit 
met nadruk, omdat hij vreesde dat de 
prijsstijging in februari (veel) hoger zou 
liggen dan het reeds toegekende verho- 
gingspercentage (3,5 verhoging — 3,7 
prijsstijging).

MINISTER

De minister (Roolvink) sprak ook zijn 
bijzondere zorg uit inzake de moeilijke 
positie van de zwakken in de samenle
ving die het gevolg was van niet ge
rechtvaardigde prijsstijgingen. Hij stel
de daarom een aantal maatregelen voor 
die daaraan tegemoet kwamen.
— de uitkering W.A.O. (de nieuwe inva
liditeitsverzekering) wordt per 1 januari 
1969 met 4 “/a verhoogd, als de SER er 
mee akkoord gaat.
— Per 1 april zal de kinderbijslag over

eenkomstig het aanpassingschema wor
den verhoogd.
— Aan drie zaken wil hij voorrang ge
ven (Dankzij een spitse interruptie van 
mej. Van Leeuwen (AR), die opkwam 
voor de kleine zelfstandigen en de be
jaarden is deze voorrang (prioriteit) op 
gelijk niveau gebracht).

De verbetering van de ziekenfonds
verzekering voor bejaarden, de kinder- 
bijslagregeling en de sociale uitkerin
gen aan kleine zelfstandigen zullen op 
één lijn liggen qua voorrang. De minis
ter zal deze zaak aan de SER (met 
spoed) voorleggen.
— het minimumloon is een zaak — in 
het bijzonder — van het bedrijfsleven 
(werknemers en werkgevers) waar te
genover de overheid zich voorzichtig 
moet opstellen.
Maar muziek zit er toch wel in — was 
de algemene indruk in de Kamer. Het 
kabinct-De Jong weet nu onomwonden 
hoe de Kamer tegenover de gehele ma
terie staat.
De vinger aan de pols houden, een stok 
achter de deur ter beschikking hebben 
en bij voortduur eompenserende maat
regelen ten behoeve van de zwakken in
dien de prijzen tóch hoger oplopen.
Met deze ervaring voor ogen lijkt het 
ons welhaast niet mogelijk de B.T.W. 
aan het einde van dit jaar nogmaals te 
verhogen zonder te voren compenseren
de maatregelen te treffen.

9  gulden 
voor 
9 0  jaar
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DE MODERNISERINGS
PROCESSEN

IN
AFRIKA

DOOR PROF. DR. H. G. SCHULTE NORDHOLT

De  vorige maal heb ik aange- 
kondigd dat ik een poging zou 

doen om aan te geven wat ik ge
mist heb in het boek Tropisch Afri
ka en wat de inhoud zou kunnen 
zijn van een tweede bundel.

De mens is een denkend en een 
met taal begaafd wezen, hij is een 
homo faher, een technisch mens, 
een homo sociologus, een homo po
liticus, een zedelijk en religieus we
zen. Bovenal is de mens meer dan 
de opsomming van al deze mens
beelden, die op zichzelf juist zijn 
maar het gevaar inhouden van een 
vertekening van het volle mens 
zijn.
Zo is het ook met de cultuur. Deze 
heeft vele aspecten. We kunnen al
les zien door een juridische, socio
logische of economische bril, maar 
cultuur is altijd meer dan de op
telsom van alle menselijke levens
uitingen.

Willen we echter de processen van cul
tuurverandering bestuderen dan moeten 
we de verschillende aspecten afzonder
lijk beschouwen om zo te trachten tot 
een totaal beeld te komen.
1. De mens is een denkend wezen. Hij 
heeft kennis en die kan hij doorgeven. 
In het traditionele Afrika is dat altijd 
door mondelinge overlevering gebeurd. 
Indrukwekkend was daarbij het vermo
gen om zeer vele mythen, verhalen over 
het verleden van de stam, over de grote 
daden der koningen en rituele teksten 
te memoreren. Bovendien gaf men in 
honderden spreekwoorden de levens
wijsheid van het voorgeslacht door.

GROTE VERANDERING
Nu is dan, in hoofdzaak in onze eeuw, 
de grote verandering gekomen. Scholen 
brachten nieuwe kennis en bovenal het 
vermogen om deze kennis schriftelijk 
vast te leggen en via het schoolboek, de 
krant en de radio door te geven.
Hoe staat het nu met dit intellectuele 
aspect van het moderniseringsproces? 
In hoeverre zijn de oude denkstructuren 
veranderd? In hoeverre is het analfabe
tisme overwonnen? Hoeveel universitei- 
ten zijn er, hoeveel academici en mid
delbaar opgeleide krachten? En wat is 
het niveau van dit onderwijs?
2. Dit is van enorme betekenis omdat 
door dit onderwijs de moderniserende 
homo faber wordt opgeleid. De oude 
Afrikaanse culturen kenden geen wiel. 
Dus geen wagen, zelfs geen kruiwagen

en geen pottebakkerswiel. Nu komt de 
moderne technische ontwikkeling van 
het westen op hen af.
Hier staan we voor een type van mo
derniseringsprocessen dat geheel an
ders is dan wij in West-Europa kennen. 
Bij ons hebben wij een eeuwen durend 
proces van ontwikkeling van het we
tenschappelijk denken gehad. Een ont
wikkeling die haar oorsprongen heeft 
in het Griekse denken en na de Renais
sance, met steeds sterkere stroomver
snellingen, ons steeds verder voert. Als 
gevolg van deze intellectuele ontwikke
ling zien we dan sedert de 17e eeuw de 
snelle groei van de techniek. Zo snel is 
tenslotte deze ontwikkeling van denken 
en techniek dat we haar soms mét ver
bijstering gadeslaan en ons af vragen 
„waar blijven wij?”

In tropisch Afrika moet dan de verbij
stering nog veel groter zijn. Los van de 
eigen traditie, los van eigen ontwikke
lingsprocessen komt het nieuwe denken 
over de Afrikaners heen en zien ze de 
resultaten van de moderne techniek op 
hen af komen? De vliegtuigen landen in 
Kameroen te midden van een bijna nu- 
distische, archaïsche cultuur, die als 
een toeristische attractie geldt voor de 
passagiers. Maar de jonge, onafhanke
lijke staten willen vliegvelden, willen 
zelf nationale luchtvaartmaatschappijen. 
Zij willen universiteiten om deel te 
hebben aan de moderne tijd, maar er 
is geen tussenfase, geen historische ver
binding tussen hun archaïsche denkpa
tronen en het moderne wetenschappe
lijke denken en nog minder is er enige 
schakel tussen hun eigen, oude technie
ken en de moderne.
Nu zijn we de tijd voorbij dat we geloof
den dat het „primitieve denken” een 
andersoortig, prelogisch denken was, 
doch dat de afstand tussen het oude en 
nieuwe enorm groot is, is zonder meer 
duidelijk.
We kunnen alleen maar diep respect 
hebben voor die Afrikanen die in één 
generatie de sprong maken zonder in 
een afgrond van onzekerheid te vallen. 
Wat er nu eigenlijk gebeurt moet nader 
bestudeerd worden.

Het traditionele Afrika

TROPISCH
AFRIKA
EEN
WERELD
OP
DRIFT
Tropisch Afrika, een wereld op drift. 
Uitg. J. H. Kok, Kampen, 1967.

Dit boek wordt op deze pagina bespro
ken in een tweede artikel door prof. dr
H. G. Schulte Nordholt, hoogleraar in 
de culturele antropologie aan de V.U. 
Het eerste artikel verscheen in N.G. 
van 1 maart j.1.

MODERNISERING
3. De moderniseringsprocessen komen 
over de mensen van tropisch Afrika. 
Zij ondergaan ze. Maar zij willen ook 
de modernisering. Dan kunnen we con
stateren dat de beslissingen hierover 
door, althans grotendeels binnen, het 
kader van de jonge staten worden ge
nomen.
Het zijn, op Ethiopië na, jonge staten 
Dit betekent dat we hier op analoge 
wijze als bij de ontwikkeling van het 
denken en de techniek een geheel an-‘ 
dere ontwikkeling zien dan in West- 
Europa en de Engels sprekende landen 
daarbuiten.
Bij ons een ontstaan van nationale sta
ten sedert de late middeleeuwen en een 
geleidelijke ontwikkeling over vele 
eeuwen, al was deze dan ook bijna ner
gens zonder geweldige schokken. Ook 
wij kennen onze Vrijheidsoorlogen, zo
als de 80-jarige oorlog, — waarbij te
vens adel en geestelijkheid werden uit
geschakeld als afzonderlijke standen die 
zo’n centrale plaats innamen in het 
middeleeuwse politieke bestel — waar
door nationale staten ontstonden, zoals 
nog in deze eeuw de statenvorming in 
Midden-Europa haar gestalte kreeg op 
de puinhopen van het Habsburgse rijk. 
Toch kan in grote lijnen worden gezegd 
dat de politieke instituties langzaam 
zijn gegroeid en zo diepe wortels heb
ben verkregen in de nationale gemeen
schappen. Achteraf gezien kan zelfs ge
zegd worden dat onze revoluties weinig 
directe gevolgen hebben gehad. Crom- 
well bracht de „Commoners” aan de 
macht. De restauratie van de Stuarts 
brak deze macht, maar 30 jaar later 
bracht de Glorious Revolution een nieu
we mogelijkheid van een ontwikkeling 
van een parlementaire democratie. De 
Franse Revolutie, na een ontwikkeling 
van het politieke denken gedurende een 
halve eeuw, keerde alle gezagsverhou
dingen om, maar er kwam een restau
ratie van het oude koningschap. Toch 
kregen de vrijheidsideeën van de 18e 
eeuw in de loop van de 19e eeuw ge
stalte. Snel, zelfs zeer gewelddadig ver
liep hier de politieke modernisatie, 
maar tussen het werk van Montesquieu, 
De l’esprit des lois, en de grondwet van 
1848 ligj precies een eeuw.

VERSGHEIDENHEID 
POLITIEKE SYSTEMEN
Hoe moeten we dan tegen de politieke 
moderniseringsprocessen in Afrika aan
kijken? Wat wordt hier gemoderni
seerd? De structuren van hun eigen po
litieke gemeenschappen? Die zijn al 
voor een belangrijk deel gebroken door 
de koloniale overheerser. Voor een be
langrijk deel, maar als in Frankrijk met 
een revolutie en al 100 jaar nodig zijn 
om politieke structuren te veranderen, 
zou dan een kortstondige koloniale be
stuursperiode een radicale verandering 
brengen? Enerzijds zeker wel. Oude, 
sacrale Afrikaanse koninkrijken zijn 
verdwenen of de heersers werden uit
voerders van het koloniale bestuur in 
het Engelse systeem van „indirect rule”. 
Anderzijds moeten we niet denken dat 
de gedragspatronen ten opzichte van 
politieke heersers, hun denken en atti
tude tegenover macht nu even snel ver
andert als de positie van de oude vorst. 
Bovendien moeten we rekening hóuden 

, met de uitermate grote verscheidenheid
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van oude politieke systemen. Aan de 
ene zijde van een lange reeks met vele 
variaties kennen we de Bosjesmannen, 
in groepen van 50 tot 150 man zwervend 
door de Kalahari-woestijn. Zij zijn zeer 
egalitair ingesteld. Het erfelijk hoofd 
heeft geen enkele macht. Een van deze 
hoofden zei eens: „Het enige wat mijn 
positie betekent is dat ik de schuld 
krijg als de zaken verkeerd gaan”. Toch 
hebben we zelfs hier te niaken met een 
authentieke politieke gemeenschap: het 
is een gemeenschap met een eigen terri
toir waarin — door het overleg der 
oudere mannen — beslissingen worden 
genomen die voor de hele gemeenschap 
gelden. En de laatste sanctie is de uit
stoting uit 'de groep, wat in de woestijn 
praktisch gelijk staat aan de doodstraf, 
tenzij de banneling een toevlucht kan 
vinden bij een andere groep.
Aan de andere zijde van de reeks ston
den de zeer gecentraliseerde koninkrij
ken, zoals Buganda in Oost-Afrika en 
Dahomey in West-Afrika. Het is boei
end de structuren van deze rijken te 
bestuderen en deze studie heeft meer 
dan historische betekenis, al is de vorst 
van Dahomey al lang verdwenen en de 
Kabaka van Buganda een paar jaar ge
leden uitgeweken naar Engeland. Alle 
gezagsverhoudingen in Buganda waren 
afgeleid, waren een weerspiegeling van 
het absolute gezag van de vorst, tot in 
het gezin toe. En daarnaast kende het 
oude systeem vele mechanismen waar
door het absolutisme minder absoluut 
was dan het leek en de theorie het zei. 
In Buganda was er een tweede man 
naast de vorst die grote invloed had; 
alleen via hem kon men de vorst bena
deren; hij kon de vorst onkundig laten 
van vele dingen en zijn eigen positie 
sterk maken. Met hem had de derde 
man in het rijk een bijna beslissende 
invloed bij de troonsopvolging. Boven
dien had de moeder van de koning een 
eigen hof met eigen jurisdicti.

EIGEN CULTUUR
Dit soort politieke systemen in velerlei 
variaties, waarbij soms met name het 
saerale karakter van het koningschap 
centraal stond, vormt de politieke er
fenis van de huidge Afrikanen. En het 
is een levende erfenis. Een Afrikaans 
student uit een stedelijk Westafrikaans

Scholen brachten nieuwe kennis

milieu, die een Engelse school had be
zocht en nu in Nederland studeert, zei 
mjj, na de bestudering van een mono
grafie over een Zuidoostafrikaans sa
craal koninkrijk, zeer enthousiast: 
„Hieriti herken ik onze eigen cultuur. 
Dit is veel beter dan de door het westen 
opgelegde moderne staatsinstellingen.” 
Dit betekende helemaal niet dat hjj te
rug wilde naar de oude politieke syste
men maar wel dat hij zou willen dat 
van daaruit de veranderingen zich vol
trokken.

Evenwel, dit kan niet. Er is nu eenmaal 
een ,periode van 40 tot 100 jaar kolo
niaal bestuur geweest. In de geschiede
nis van Afrika is het maar een zeer 
korte periode geweest. In 1885 op het 
Congres van Berlijn, toen de begerige 
Europese machten elkaar de koloniale 
macht in Afrika betwistten, werd dit 
continent „in de hemel” verdeeld, d.w.z. 
zonder dat men in vele gevallen iets 
van de lokale situatie wist, zondér dat 
men in bepaalde gebieden ooit bestuur 
had uitgeoefend. Terwijl er op de atlas 
nog witte plekken stonden omdat er 
nog nooit een Europeaan was geweest, 
trok men de grenzen langs rivieren, 
hoogte- en breedtelijnen dwars door 
etnische groeperingen heen.

BESTUUR

In de loop van de volgende 40 jaar 
werd aan dit koloniale bestuur vorm en 
inhoud gegeven. Het werd veelal een 
effectief en rationeel bestuur, waarbij 
zeer weinig mensen veel tot stand 
brachten, maar het werd uiteraard geen 
democratisch bestuur. Wel was het zo 
dat in vele gevallen aanvankelijk het 
koloniale bestuur zonder meer en zon
der tegenstand werd aanvaard, mede 
op grond van een enigszins huivering
wekkend gevoel van eerbied en bewon
dering voor de onvoorstelbare macht 
en rijkdom van de nieuwe heersers. Dit 
was met name het geval in Buganda 
waar de koloniale macht zich aanvan
kelijk verhulde in een Agreement tus
sen „gelijkwaardige” partners: de ko
ning van Engeland en de Kabaka van 
Buganda. Dit koloniale verleden is de 
tweede politieke erfenis van Afrika. Het 
Ewe volk in West-Afrika kwam door 
het trékken van deze willekeurige gren

zen ten dele onder Engeland (de Goud
kust, nu Ghana), ten dele onder Duits
land: Togo. En toen dit werd verdeeld, 
,na de eerste wereldoorlog, kwam een 
deel hiervan onder Frans bewind!
Deze koloniale erfenis is al evenmin 
homogeen als de oude Afrikaanse poli
tieke systemen dit waren, al is ér in 
beide gevallen bepaald een zekere een
heid in te bespeuren.

Het Engelse, Franse, Portugese en Bel
gische systeem had onderling diepgaan
de verschillen. En het Engelse systeem 
van Indirect Rule was in Nigeria, waar 
het voornamelijk via de sultans uit het 
noorden en de sacrale vorsten uit het 
westen werd uitgeoefend weer heel an
ders dan in Kenya, waar een hele kolo
nie van blanke planters was gevestigd. 
Een beschrijving van de oude politieke 
systemen, de verschillen in koloniaal 
bestuur, beide gezien in de doorwer
king die deze hebben in de jonge Afri
kaanse staten zou op zichzelf al stof 
genoeg leveren voor een tweede bundel. 
Een dergelijke benadering zou bijvoor- 
beeid ook het probleem van Nigeria en 
Biafra meer achtergrond geven. De Ibo’s 
van Biafra kenden vroeger geen politie
ke systemen die boven het dorp of een 
federatie van enkele dorpen uitgingen. 
Zij waren daardoor meer egalitair inge
steld. Ook waren zij individualistischer 
en kenden een sterke competitie, zowel 
sociaal, economisch als politiek; een 
dorpshoofd verkreeg zijn ambt vooral 
op grond van persoonlijke capaciteiten. 
Het Engelse systeem van de Indirect 
Rule werkte hierdoor ook minder ge
makkelijk. Zij voegden zich op grond 
van deze achtergrond ook minder van

harte in de nieuwe politieke hiërarchie 
van de jonge staat Nigeria, zoals de En- 
gelsen die hadden achtergelaten of 
overgedragen. Indien we dan nog het 
sterk competitieve karakter van de Ibo- 
cultuur in aanmerking nemen, waar
door zij veel meer dan Noord- en zelfs 
dan West-Nigeria via westers onderwijs 
waren opgeklommen en vele po
sities in het bestuur en in de economie 
in geheel Nigeria hadden ingenomen 
dan blijkt een conflict, waarbij meer 
Ibo’s te gronde dreigen te gaan dan er 
joden vermoord zijn in de Hitlertijd, 
volkomen begrijpelijk. De oplossing 
wordt er ook des te moeilijker door.

De Afrikaanse erfenis toont aan dat 
hier verschillende typen van politieke 
cultuur tegenover elkaar staan en de 
koloniale erfenis maakt een afscheiding 
bijna onmogelijk, omdat er dan in vele 
landen conflicten zullen ontstaan.

Daarnaast is er de sociale en economi
sche modernisering. De oude verwant
schapssystemen brokkelen al en daar
mee de sociale controle op de leden van 
deze verwantengroepen. Men trekt naar 
de steden om aan de verplichtingen 
van de oude systemen te ontkomen. Dit 
is een sociale factor die de urbanisatie 
bevordert. Veel sterker nog zijn de eco
nomische motieven. In de Copperbelt in 
Zambia en in Katanga in de Congo zijn 
kopermijnen. Dan ontstaan er steden 
waar veel meer mannen wonen dan 
vrouwen met alle problemen die daar
mee verbonden zijn o.a. dat de oude, 
diep in de Afrikaanse cultuur gewortel
de polygamie (het hebben van meer 
vrouwen) in de steden praktisch ver
dwijnt.

ECONOMISCHE
VERANDERING

Met de steden, die ook in West-Afrika 
zeer snel groeien, is ook het probleem 
van de trekarbeiders verbonden. Man
nen die voor een seizoen of voor enkele 
jaren hun dorpsgemeenschap verlaten, 
waardoor de kinderen een tijd lang 
verweesd achterblijven en de vrouwen 
zich er maar doorheen moeten slaan —« 
en dus zelfstandig worden.

Ook economisch verandert Afrika snel, 
door mijnbouw en daarmee verbonden 
een begin van industrialisatie, door ban. 
del en verbouw van cash erop voor de 
wereldmarkt. En hier raken de micro- 
economische verandering, de macro- 
eeonomlsche aspecten.

Ik heb hier niet meer kunnen geven 
dan een oppervlakkige aanduiding van 
een onderling nauw samenhangend aan
tal problemen zoals die van uit de si
tuatie van de jonge Afrikaanse staten 
kunnen en moeten worden bezien en 
die onze aandacht ten voUe waard zyn. 
Zo mogelijk nog sterker dan in „Tro
pisch Afrika” zal dan duidelijk worden 
hoe juist de ondertitel is: „een wereld 
op drift.”
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VORIG jaar is de vakantiesprei- 
ding ten dele mislukt. De Ne

derlandse bouwvakantie begon te- 
-gelijk met de schoolvakantie in 
Noord-Rijnland-Westfalen, zodat 
de Duitsers uit deze deelstaat zich 
tegelijk met de meeste Nederlan
ders aan de poorten van de toeris- 
tenbedrijven meldden.
Van alle kanten werden de betrok
ken instanties op deze kwalijke 
zaak gewezen.

Zelfs minister Luns van Buiten
landse Zaken moest bij de Bonds
republiek pogingen aanwenden om 
zulke overlappingen voortaan te 
vermijden.

Het resultaat voor dit jaar is niet 
veel beter dan vorig jaar. Weer 
valt de Nederlandse bouwvakkan- 
tie in de zomervakantie van Noord- 
Rijnland-Westfalen.

De resultaten van de vakantiespreiding 
zijn gerekend over de tijdsduur dat men 
hier mee bezig is, pover te noemen. 
Dankzij de werkzaamheden van de 
Stichting Recreatie is de maand juni de 
laatste jaren meer in trek gekomen bij 
de vakantiegangers. Maar ook al zou 
men in juni wel met vakantie willen 
gaan dan zijn er nog talloze belemme
ringen die dit kunnen tegenhouden;

Men heelt een zoon of dochter die eind 
juni eind-examen moet doen.

Men heeft een beroep, dat aan een col
lectief sluitende bedrijfsgroep gebonden

De kinderen van de lagere scholen heb
ben nog geen vakantie.

Men kan wel vakantie nemen, maar 
vanwege familie of kennissen is men 
door één van de eerder genoemde oor
zaken aan juli gebonden en omdat men 
altijd samep met vakantie gaat, wacht 
de een op de ander.

Zo zitten we meteen midden in de pro
blematiek.
Als we de vakantie willen spreiden ko
men we voor een wirwar van vraag
stukken te staan. Het ene vraagstuk 
hangt met het andere samen:
De bedrijfsvakanties moeten in de 
schoolvakanties vallen. De schoolva
kanties zijn in ons land niet gespreid, 
maar vallen allemaal in de periode 27 
juni - 16 augustus 1969.
Om u te laten zien dat binnen deze 
periode wel aan een zekere spreiding 
wordt gedaan, geven wij hier het over
zicht van 1969:

Ie periode: Het westen des lands
(Noord- en Zuid-Holland, Utrecht en

9 gulden 
voor 
90 jaar arp

INTERNATIONAAL
GEZIEN
IS HET
BEELD
DAT MEN
OVERHOUDT
VAN DE
VAKANTIESPREIDING 
EEN PUINHOOP

Gelderland ten noorden en westen van 
de rivieren) plus de metaalindustrie: 
30 juni t/m 12 juli.

2e periode: Het gedeelte van Nederland 
bezuiden de grote rivieren (Noord-Bra- 
bant, Limburg en Zeeland): 14 juli t/m 
26 juli.

3e periode: Het oosten en noorden van 
het land plus de bouw- en nevenbedrij-

Langere schoolvakanties?

ven en de textielindustrie: 28 juli t/m 
9 augustus.

De rijksscholen voor voortgezet onder
wijs in Nederland hebben vakantie van 
27 juli tot 16 augustus 1969. De bijzon
dere scholen sluiten zich hierbij meest
al aan.
Om u een indruk te geven hoe de situa- , 
tie in Duitsland is volgt hier een over
zicht van 1969:

DOOR DRS. J. MULDER
groep 1:
Bremen:   30 juni'tot 9 aug.
Hamburg: ...............  30 juni tot 9 aug.
Nedersaksen:   30 juni tot 11 aug.
Sleeswijk-Holstein: 30 juni tot 9 aug.

groep 2:
Berlijn: ................. 11 juli tot 23 aug.
Noord-Rijn-Westfalen:

groep 3:
Hessen: ................... 17 juli tot 3 aug.
Rijnland-Pfalz: ... 17 juli tot 27 aug.
Saarland; ...............  17 juli tot 30 aug.

groep 4:

Baden-Würtemberg: 24 juli tot 6 sept.
Beieren; ...............  24 juli tot 10 sept.

Wat is het verschil tussen Nederland en 
Duitsland?

De totale spreiding in de tijd is in Duits
land veel langer dan in ons land, n.1. 
72 dagen tegen bij ons 44 dagen. Nu
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Zes'r hoge verkeersdichtheid

zijn er zelfs lagere scholen die 44 dagen 
niet halen, omdat ze maar 5 weken va
kantie hebben =  37 dagen. Het middel
baar onderwijs komt op 58 dagen.

Een betere vakantiespreiding zou in Ne
derland te bereiken zijn door de kin
deren inplaats van 5 a 6 weken, 8 weken 
zomervakantie te geven.

Dat is in vergelijking met het buiten
land nog niet zo verschrikkelijk lang. 
De duur van de zomervakantie van de 
scholen in een aantal Westeuropese 
landen in 1968 is:

Zweden 1-6 — 31-8 91 dagen
Frankrijk 29-6 — 23-9 86
Oostenrijk 29-6 — 8-9 71
Zwitserland 1-7 — 2-9 63
België 1-7 — 2-9 63
Engeland 23-7 — 13-9 54
Nederland 23-6 —- 19-8 51
Denemarken 23-6 — 12-8 50

In Duitsland varieert de duur van de 
vakanties in de „Bundeslander®- van 39 
tot 48 dagen in de periode van 4/7-10/9. 
Het voordeel van een spreiding in de 
tijd zou zijn, dat inplaats van 10 weken 
het seizoen met 2 weken verlengd zou 
kunnen worden.
Velen zullen echter een schoolvakantie 
van 8 weken te lang vinden.
Een ander verschil is het variëren van 
de schoolvakanties per deelstaat en de 
aansluiting daarbij van het bedrijfsle
ven. Een oplossing in dezelfde geest 
zou voor Nederland betekenen dat wij 
hier ook een regionale indeling voor de 
schoolvakanties zouden moeten hebben, 
waar het bedrijfsleven zich bij .aan zou 
moeten sluiten.
Voor de metaal en textiel zou dit geen 
grote moeilijkheden opleveren. Wel 
voor de bouwnijverheid.
De ervaring heeft geleerd (naar ik meen 
in 1961) toen er een splitsing tussen een 
noordelijke en zuidelijke sector werd 
gemaakt, dat een dergelijke regeling 
veel produktieverlies opleverde. Mis
schien ligt dit nu anders.
Spreiding binnen het bedrijf is in de 
bouwvakken ook heel moeilijk, omdat 
de aanbestedingen in de vakantieperio
den gewoon door zouden gaan, wat tot 
gevolg zou kunnen hebben dat de aan
nemers bepaalde opdrachten zouden 
verspelen.

S.E.R.-RAPPORT
Wat vele lezers niet bekend zal zijn, is 
dat er een voortreffelijk S.E.R.-rapport 
is verschenen over het vraagstuk van 
de vakantiespreiding (1964). Hierin 
wordt een schat van gegevens aange
dragen om de zaak eens van alle kan
ten te belichten. Jammer dat de cijfers 
zo snel verouderen.
Enkele bijzonderheden willen we hier
uit naar voren halen.

9 gulden 
voor 
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De spreiding van het buitenlandse toe
risme is in ons land niet slecht te noe
men. Zij vindt plaats over de periode 
april-oktober en concentreert zich voor
al op de grote steden in de Randstad. 
De spreiding van het binnenlandse toe
risme wordt m.b.t. de hotels, pensions 
en bungalows steeds beter. De bezet- 
tingsraad ligt voor de maanden juni, ju
li en augustus minimaal op 80 procent. 
De grote moeilijkheden doen zich voor 
bij de kampeerders, en dan niet zo zeer 
bij de seizoenkampeerders, maar bij 
de mensen die een plekje zoeken voor 
een paar nachten, een week of 14 dagen. 
Deze categorie is vooral de dupe van 
de pieken die zich omstreeks en tijdens 
de bouwvakken voordoen.

Een bijzonder boeiend probleem is: Wil
len de mensen zich wel laten spreiden 
of m.a.w. vinden ze het lastig dat ze in 
het hoogseizoen met vakantie moeten 
gaan?
Uit een door de Ned. Stichting voor 
Statistiek (1963) gehouden enquête 
bleek dat 59 % van de volwassenen de 
voorkeur gaf aan een vakantieperiode 
buiten het topseizoen. Vooral omdat 
men in de periode juni-15 juli betere 
weersomstandigheden vervrachtte. Ook 
de dagen zijn in juni langer. Daarente
gen vindt men dat er te weinig voor de 
mensen wordt gedaan, die buiten het 
topseizoen met vakantie gaan.
Uit persoonlijke ervaring met een re-

Allemaal tegelijk

creatiebedrijf zou ik willen opmerken, 
dat afgezien van de uitslag van boven
genoemd onderzoek er ook tendensen 
zijn die er op wijzen dat de toeristen 
weinig aan de vakantiespreiding willen 
meewerken, maar toch liever gaan 
wanneer ,,iedereen” gaat.

NADELEN SLECHTE 
VAKA NTIESPREIDING
Mensen die door collectief sluitende be
drijven gedwongen worden in het hoog
seizoen met vakantie te gaan, vinden 
niet de nodige rust die zij nodig hebben 
voor herstel van krachten.
Minder financieel draagkrachtigen moe
ten in het hoogseizoen altqd het v o l l e  
pond betalen en kunnen nimmer van 
voor- en naseizoen kortingen profiteren. 
Hoogseizoen vakantiegangers ontvangen 
dikwijls minder service dan in het voor- 
en naseizoen. De horecabedrijven zqn 
in het hoogseizoen vaak genoodzaakt 
minder goed geschoold personeel aan te 
nemen.
De verkeersdichtheid is bq de aanvang, 
tqdens en aan het einde van de bouw- 
vakavakantie zeer hoog en maakt het 
reizen over ’t algemeen niet tot een ple
zierige bezigheid ,terwql dat juist wel 
het geval zou moeten zijn.

Tot slot nog de maatregelen die de So
ciaal Economische Raad opsomt ter be
vordering van de vakantiespreiding;

Ie. Een regionale verdeling van de va
kantieperioden. Dit gebeurt reeds.
2e. Een prijsdifferentiatie naar top
seizoen en voor- en naseizoen.
Hieraan zit een kant, die moeilijk te 
verteren is voor degenen die geen keu
zemogelijkheid hebben in verband met 
collectieve bedrijfssluiting.
3e. Een propaganda-actie voor vakan
tie buiten het topseizoen.
4e. Een overgang naar een rouleersy
steem bij het collectief sluitende be
drijfsleven. Hier is men reeds toe over
gegaan.
5e.' Afspraken tussen diverse collectief 
sluitende bedrijfstakken, ten einde zo 
min mogelijk overlapping van de va
kantieperioden te bereiken. Dit zou 
veel beter kunnen dan thans het geval 
is.
Zo sluiten de textielbedrijven tegelijk 
met de bouwbedrijven.
6e. De invoering van een Pinksterva- 
kantie bij scholen en bedrijven.
7e. Verlenging van de zomervakanties 
op de scholen.
8e. Vervroeging van de zomervakantie* 
op de scholen en verlenging van een 
herfstvakantie.

INTERNATIONAAL
Laatstgenoemde punten overziende, 
zouden we kunnen zeggen:
Met de vakantiespreiding is een begin 
gemaakt, maar we zijn er nog lang 
niet. Nationaal gezien is er de meeste 
vooruitgang geboekt door de toename 
van het toerisme in de maand juni, 
vooral door de propaganda van de 
,,Stichting Recreatie”. Juli is geheel be
zet, lüat bij enkele jaren terug verge
leken een aanmerkelijke verbetering 
inhoudt. Augustus is zeer slecht bezet. 
Alleen de Ie helft is nog goed, maar de 
2e helft is weggevallen, door een ver
schuiving van de schoolvakanties naar 
begin juli.

Internationaal gezien bestaat er ten 
aanziën van de vakantiespreiding geen 
beleid. Het beeld dat men hier van over
houdt is een puinhoop. Juist in deze 
richting moeten de zaken met veel ener
gie worden aangepakt, want toerisme is 
tegenwoordig een m o n d i a l e  zaak. 
Maar als wij in ons kleine land reeds 
zoveel moeite hebben, de vakanties over 
een langere tijd dan 6 weken te spreiden 
hoe zuilen we dan internationaal deze 
zaak klaren?
In ieder geval lijkt ons een regelmatig 
onderzoek naar het toeristisch gedrag 
en alles wat daarmee samenhangt van 
bijzonder veel belang.

9 gulden

arp
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

F A . J . A .  V I S S C H E R  &  Z O O N
Sluisstraat 41 Telefoon 05208 - 1259 - 1546

Z W A R T S L U I S

Oirectieboten Sleepvietten Dekschuiten 

N.V. Scheepsbouwwerf v.h.

FIRMA A. LANSER
Siiedrecht-Holland

Telecommunicatie Industrie Becker N.V.
Experts op het gebied van scheepselektronica

• Scheepsradiotelefoons • Automatische piloten
• Echoloden • Alarmsystemen
• Radars • Oproepsystemen
• Marifoons
Dtjnselburgerlaan 1, Zeist. Postbus 75. Tel. 03404 - 13511

Schildersbedrijf 
F. J. Kloet & Zoon

VLAARDINGEN
SPIJKENISSE

TELEFOON 010- 343276 
TELEFOON 01880 - 2192

VEROLME
UNITED
SHIPYARDS

ROTTERDAM-HOLLAND TEL 162500

Géreedschapfabriek
Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762-241

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

A. BAARS A.zn

Exploitatie van baggermaterieel N.V.
VERKOOP EN VERHUUR 
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A. BAARS A.zn N V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWUNDRECHT 
I Telefoonnummer 01850 • 26166 - 26167 (2 lijnen)

Alle transporten te water

FIRMA DE REK EN HORSMAN
Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE USSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten.

STOLK'S
Handelsondernemingen N.V.

Kantoor: Veersedqk 233 - HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01850) 28000 • 28886

-BAILEY- Constructiewerkplaats
en

HET BEELD 
DER VADEREN

CHARBONA
Er zijn sterke verhalen geweest vroeger over de 
bijbelvastheid van onze „mannen broeders”. De re
dactie van het R.K. dagblad Het Centrum schreef 
eens, dat op het bedrijf een „Kuyperiaanse” letter
zetter werkte. Als de redactie omtrent een bijbels 
gegeven in de mist zat, dan ging er een belletje 
naar de zetterij, de „Kuyperiaan” kwam opdraven 
en hielp de heren uit de droom.
Keizer Wilhelm II was nog altijd de gast van Graaf 
Bentinck te Amerongen en de Nederlandse Regering 
wilde hem niet uitleveren- aan Engeland,
In de Duitse pers kwam in die dagen af en toe ie
mand aan het woord, die de Keizer in zijn glorie
dagen goed had gekend, en die nu kwam vertellen, 
dat de Keizer van nabij gezien, geen groot man was. 
Mensen, die een halve eeuw of langer periodiek en 
plichtmatig hun Hoch op, de ICeizer hadden uitge

bracht, maar die hem nu een schop achterna ga
ven.
Zo schreef een zekere graaf Hoensbroeck, die tot 
het keizerlijk gevolg had behoord, dat de laatste kei
zer een man was, „oppervlakkig, lichtzinnig, studen
tikoos, ijdel, zelfgenoegzaam, pronkziek, geldprotse- 
rig, zonder ernst, alleen maar lettend op het uiterlijk, 
een mensenverachter, iemand zonder vriendschaps
gevoel, haatdragend, een kleinzielige aanbidder van 
eigen kleine ik, iemand zonder grote lijn, een poseur 
en een comediant, en daarenboven — het ergste 
van alles — een lafaard, zonder persoonlijke moed.” 
Toen de graal van Hoensbroeck, „die het weten 
kon”, dit vonnis had geveld, schreef een christelijk 
dagblad in Nederland; deze graaf Hoensbroeck doet 
ons denken aan Charbona.
Zonder verdere toelichting. Het blad ging er blijk
baar van uit, dat zonder zo’n toelichting Charbona 
voor de trouwe bijbellezer wel kon worden ge
plaatst. (In de nieuwe vertaling heet hij Harbona). 
Misschien zijn er lezers, die zonder aarzeling zeg
gen: juist, Harbona, de vergelijking klopt precies. 
Schop achterna, nu de machtige is gevallen.

Machinefabriek N.V.
NIEUW-LEKKERLAND - TELEFOON 01848 - 436
• Staalconstructies voor gebouwen e.d.
• Alle soorten kranen

O U D E  EN 
N IE U W E  CITATEN

RECEPT
Het dagblad „Trouw” had een vraaggesprek met de 
staatssecretaris voor de volksgezondheid dr. R. J. H. 
Kruisinga. Daar was o.a. deze vraag bij:
Zou u tenslotte een recept voor kunnen schrijven, 
waarmee een hartinfarct is te voorkom en?
H et antwoord: „Ik  een  recept geven ?” , doet dr. 
Kruisinga verbaasd. „In  het huidige stadium van de 
wetenschap zou ik het n iet weten. Er is nu echt nog 
geen simpel briefje te maken van wat men precies 
w el en precies niet m oet doen om een  hartziekte te 
voorkom en. Tja, wat blijft er dan over: voldoende 
beweging, zo m ogelijk sport, juiste voeding en na
tuurlijk: minder sigaretten roken” .

Niet alleen kjjken naar Ajax-Benfica enz., maar zelf 
de kuierlatten gebruiken.

VRAAGGESPREK
In Vrij Nederland stond een vraaggesprek van Bibeb 
met Th. Zwartkruis, bisschop van Haarlem. In zo’n 
vraaggesprek van Bibeb komen allerlei zaken aan de 
orde, zoals blijkt:
„Ik : „Van w elke soort vrouw en houdt u?"
B. Zw.: „Van alle soorten als ze maar aardig zijn, 
als ik erm ee praten kan” . „A ls kleine jongen speelde 
ik vaak met meisjes. Met een  joods buurmeisje en 
op het gymnasium, ja, bracht ik w el m eisjes m et de 
fiets naar huis. Een beetje  kalververliefdheid. Niet 
dat ik gedichten ben gaan schrijven” .
Ik : „H ebt u ze w el es gezoend?”
B. Zw.: „Dat vroegen m ’n broers ook altijd. Dan zei 
ik, dat gaat jullie, geen donder aan” .

Dit is de enige manier om in Nederland nog een 
beet.je je „privacy” te beschermen.

Nixon: „Nou dan heb ik in ieder geval de B en e----- -
hoe zei u het ook w eer ? — dan heb ik toch niet de 
B enelux overgeslagen” .
Ambassadeur: „M aar mijn regering zou toch luel 
zeer vereerd  zijn g ew ees t. . . ” .
N ixon: „Ja, dat begrijp ik. Nu u het zegt, ik vroeg  
mij w el net af: waar blijft toch die lange, uh, hoe 
keet-ie  ook w eer ?”
Ambassadeur: „Luns, mijnheer de president” . 
Nixon: „A ch  ja, natuurlijk. Luns. Toen ik nog vice- 
president was is-ie een keer in Washington gew eest. 
Hij vertelde een  grapje tegen Eisenhoiver. Het 
grapje ben ik vergeten, maar hemel, wat heeft die 
Dwight toen gelachen . . .” .
Ambassadeur: „U zoudt hem nog wel tefefonisch  
iets kunnen zeggen, mijnheer de president” .
N ixon: „G oed idee” . (Terzijde naar secretaris): „B el 
Luns eens, in Amsterdam  — nee drink eerst je  glas 
leeg  — zeg iets over mijn volle agenda, w eet je  
w el en zeg hem dat-ie eens gauw naar Washington 
m oet kom en” .
Ambassadeur: „Dat is erg vriéndelijk van u, mijn
heer de president” .
N ixon: (roept secretaris na): „Zeg, laat-ie de prem ier 
ook maar m eebrengen . . .  en gebruik wel een beetje  
warm e bewoordingen, he".

En Luns zei: „Bepaald aardig, bepaald niet on
aardig” .

BOEKEN

NIXON
In ,,Het Vrije Volk” schreef Frits van der Poel 
onlangs dat hij zich kon voorstellen, dat de Neder
landse ambassadeur in Brussel op een cocktailparty 
tegen Nixon heeft gezegd, dat zijn regering een 
beetje teleui’gesteld is, omdat Nixon Nederland niet 
aandoet.
Het gesprek zou dan als volgt verlopen.

Nixon: „Maar ik ben er toch” .
Ambassadeur: „D it is Brussel, m ijnheer de presi
dent” .
N ixon: „Nou en ?” .
Ambassadeur: „Brussel is de hoofdstad van België, 
mijnheer de président” . ■
Nixon: „A ch  ja, dat is waar ook. Dat is niet het
zelfde, he ?”
Ambassadeur: „N ee, m ijnheer de president, dat is 
niet hetzelfde, al w erken  wij w el samen in de 
Benelux, zo u w eet” .

De schrijver Adriaan van der Veen schreef in de 
N.R.C. een bespiegeling over het boekenbal en over 
de reclame voor boeken, enz.

„Volgens m ensen uit het reclam evak die het kunnen  
w eten, draait alles in onze tijd om de presentatie 
van onverschillig w elk produkt ook. Presentatie en 
beschikbaarheid op het juiste moment.
Bij een boek is alles nog een beetje  irigewiklzelder. 
L ’Express heeft onderzocht hoe het zit. Een boek  
waarnaar wordt gevraagd en dat niet direct beschik
baar is, zal zelden later nog worden gekocht.
De vrager ziet van de koop af. Nog iets interessants. 
Een boek dat al een zeker succes heeft, zal bijzonder 
goed worden verkocht als het in een  bepaalde winkel 
bij de hand ligt, goed zichtbaar. H etzelfde boek zal, 
ondanks het succes, zelden worden gevraagd als het 
in de winkel niet is te zien” .

Snellieid en overzichtelijkheid een eerste vereiste; 
niet alleen in de boekenwereld. Ook de politiek 
moet op een presenteerblaadje worden gebracht. Wij 
moeten echter de mensen niet alleen laten lezen.

Ds. J. Wit (dichter-doninee):

„Als de mensen vooruit wilt helpen, dan moet je 
zé aan het woord laten. Je moet ze het woord geven. 
Je moet de mensen meer taal geven”.
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De  partij is er alles aan gele
gen de communicatie tus

sen de leden en de inspraak van 
de leden zo goed mogelijk te 
doen zijn.” Dit citaat uit het re
dactioneel commentaar bij het 
artikel van de heer Hollander in 
Ned .Ged. van 16 november 1968 
geeft aan, dat het de „top” van 
de ARP ernst begint te vi^orden 
met de communicatie tussen lei
ding en leden. Als we ons echter 
willen bezinnen op een nieuwe 
partij-organisatie, dan gaat het 
principieel om de vraag, wat 
wil je met de partij?

Met de reeds aangehaalde schrijver 
ben ik het gpheel eens als hij schrijft, 
dat wij veel meer aandacht moeten 
schenken aan de functie van de par
tij, als kweekplaats van politieke ge
dachten, plannen en voorstellen. Bij 
het realiseren van deze functie moet 
men er op bedacht zijn, dat iedereen 
zich betrokken voelt bij alle werk
zaamheden van de partij.

In de huidige verhoudingen vraag 
ik me af, of dit „betrokken voelen” 
wel aanwezig is. Is het in de bestaan
de constellatie van de partij niet 
voorbarig in een advertentie te zet
ten, dat ieder lid kan meedoen; mee
denken; meepraten en meebeslissen? 
Kan dit waar gemaakt worden? Ik 
ben geneigd deze vraag ontkennend 
te beantwoorden. Als politieke orga
nisatie is ons eerste doel: politiek 
bedrijven. Dat wil echter zeggen, dat 
de leden hieraan mee kunnen doen.

Wat komt hiervan terecht in een 
kamer — en statencentrale, provin
ciaal comité en partij convent. Door 
de representatie vindt het lid geen 
klankbord voor zijn ideeën. Naar 
mijn oordeel moeten wij van de ge
representeerde vergaderingen af, zo
dat het lid rechtstreeks bij alle akti- 
viteiten betrokken kan worden, zo
wel op het partij convent als op de 
provinciale vergaderingen.

Het vorenstaande impliceert, dat o.a. 
het partij convent in zijn huidige op
zet moet verdwijnen. Het éénrich- 
tingverkeer moet veranderen in 
woord en wederwoord. Een goede 
discussies op het convent tussen le
den en partijbestuur behoort thans 
tot de uitzonderingen.

De „gasten” geven vaak de toon aan. 
Nu heb ik daar geen bezwaar tegen, 
doch laat dan elk lid het recht geven 
de vergaderingen te bezoeken en het 
woord te voeren. Indien het partij 
convent verdwijnt zal een jaarlijks 
congres een goede oplossing zijn. De 
Arjos heeft in een rapport van de 
Commissie interne democratie ARP 
over dit onderwerp goede woorden 
gezegd.
Op het congres wordt gediscussieerd 
over het beleid van de partij met 
het partijbestuur. Dus geen éénrich- 
tingverkeer, zoals nu het geval is.

WAAR
VOOR
DIENT
EEN
PARTIJ

o LA. <L’

1. Leden kiezen bestuur.

2. Bestuur vertegenwoordigd in 
Statencentrale.

3. Idem Deputatenvergadering.

4. Statencentrale vertegenwoordigd 
in Partij Convent.

5. Prov. Comité vertegenwoordigd 
in Partij Convent.

6. Prov. Comité vertegenwoordigd 
in Centraal Comité.

7. Partij Convent vertegenwoordigd 
in Centraal Comité.

8. Partij Convent kiest partijbestuur.

De leden kiezen rechtstreeks de 
diverse besturen enz. Het congres 
wordt bevolkt door leden (4).

A' / tc c/-

Voer z.1

waar alles door het bestuur voor 
kennisgeving wordt aangenomen.
De verdere bevoegdheden van het 
congres zijn:

1. het benoemen van een partijraad 
van 50 leden, waarvan telkens om de 
2 jaar de helft aftreedt. De partijraad 
bemoeit zich in eerste instantie met 
organisatorisehe aangelegenheden. 
Maakt aanbevelingen ter vervulling 
van vacatures in de partijraad en 
andere colleges, die de partij heeft. 
Tenminste 2 keer per jaar w’ordt in 
een openbare vergadering gediscus
sieerd met de Tweede Kamerfractie 
(indien dit laatste gerealiseerd wordt, 
dan zal het dienstig zijn, dat de par
tijvoorzitter geen kamerlid is). Voor 
de verkiezing van de leden van de 
tweede kamer enz. maakt de raad een 
aanbeveling. Het congres beslist over 
de definitieve lijst in eerste en laat
ste instantie. Tevens wordt beraad
slaagd over de koers, die tijdens de 
verkiezingscampagene gevolgd zal 
worden.
2. Het congres zal de voorzitter van 
de partij in functie benoemen. De 
partijraad maakt eer. aanbeveling 
van twee personen. De overige be
stuursleden worden eveneens door 
het congres gekozen. Om de ver
houdingen tussen fractie en partij
bestuur niet te vertroebelen, mag een 
bestuurslid niet tevens lid van de 
Tweede Kamer zijn.
In het algemeen wil ik stellen, dat 
indien een partij elk lid bij haar 
aktiviteiten wil betrekken, cumula
tie van betrekkingen vermeden moet 
worden. Een lid van de Tweede Ka
mer behoeft niet tevens lid van Pro
vinciale Staten en een Gemeenteraad 
te zijn. Een kleine fractie heeft zijn 
mensen nodig. Laat iedereen zoveel 
moed opbrengen, dat, zodra hij ge
kozen is, hij zijn nevenfuncties op
geeft.
De provincies en gemeenten kunnen 
hun organisaties op gelijke wijze 
reorganiseren. In een schema heb 
ik de nieuwe opzet van de orga
nisatie duidelijk proberen te maken.

Uiteraard is het vorenstaande sug
gestie. Diverse zaken konden niet, of 
niet volledig besproken worden. Maar 
dat de huidige situatie moet verande
ren is evident. De zogenaamde demo
cratische opbouw van de partij ram
melt, of beter misschien: het functio
neert niet. De ARP moet er voor w a- 
ken, dat de leden gaan zeggen door
dat hun invloed zo gering is; Ze doen 
maar.

J. DE VRIES

9 gulden 
voor 
90 jaar 
arp

NOTITIES 
VAN EEN 
RAADSLID

IN
EEN
NIEUWE
JAS

YJ^IJ hebben al eens eerder ce«
' ' notitie gewijd aan „De Ma

gistratuur” , het maandblad van het 
Verband van verenigingen van A.R. 
gemeente- en provinciebestuurders. 
Wij willen dat ditmaal nog eens 
doen. „De Magistratuur” heeft na
melijk een nieuwe jas gekregen in 
de v̂ orm van een paarse omslag. Een 
nieuwe jas is niet helemaal juist 
want „De Magistratuur” had tot nog 
toe geen jas, geen omslag.
Als het er nu alleen om ging uw 
aandacht te vragen voor een fleu
rige omslag dan zouden wjj deze no
titie niet schrijven. Wij vragen aller
eerst uw aandacht voor de inhoud. 
Die inhoud is allereerst bestemd 
voor de raadsleden en statenleden, 
maar is voorts van betekenis voor 
een veel ruimere kring. Om een 
voorbeeld te geven wijzen wij op het 
eerste nummer van de jaargang 
1969. In dat nummer is een uitvoe
rig verslag opgenomen van het be
handelde op de rayonvergadering in 
Rotterdam, over de ontwikkeling ii» 
Zuid-West-Nederland. U leest daar 
wat de verbandsvoorzitter. de heer 
M. H. L. Weststrate, daarover heeft 
betoogd en wat de forumleden, on
der leiding van mr. J. van Aartsen, 
de commissaris van de Koningin in 
Zeeland, hebben gezegd. Meningen 
worden tegenover elkaar gesteld, 
misverstanden weggenomen, enz. Die 
zaken gaan natuurlijk veel meer 
mensen aan dan alleen leden van 
de '  gemeenteraad. Nu kan men dat 
nummer voor ƒ 1,50 bestellen bij de 
Dr. Kuyperstichting, evenals het 
maartnummer dat een uitgebreid 
verslag brengt over de rayonverga
dering in Groningen waar het 
Tweede Kamerlid drs. B. Goud
zwaard refereerde over „de ontwik
keling van het Noorden” en waar 
een forum op vele vragen antwoord 
gaf.
Graag vestig ik de aandacht op deze 
mogelijkheden. Maar verder zou ik 
de besturen van onze kiesvereni
gingen nadrukkeljjk willen opwek
ken het voorbeeld van een aantal 
K.V.’s te volgen en een abonnement 
op „De Magistratuur” te nemen voor 
de eerste opvolger raadslid op de 
lijst. Het kost u helemaal tien gul
den per jaar. Opgeven bij de dr. A. 
Kuyperstichting, dr. Kuyperstraat 5 
Den Haag. Op die manier worden 
deze mogelijke opvolgers in elk ge
val enigermate vertrouw'd gemaakt 
met de problemen van de gemeen
tepolitiek en de mogelijke oplossin
gen.
Mag ik deze notitie eindigen met de 
dringende vraag: Neem een abon
nement op „De Magistratuur” ?
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LEZERS 
SCHRIJVEN 
ONS. . .

MET ONW ILLIGEN . . .
IS HET SLECHT HAZEN 
VANGEN
Omdat er teveel onwillige mensen 
zijn, die een hogere huur kunnen be
talen, moeten de wülige mensen, die 
een hogere huur niet kunnen beta
len, meer voor hun woning betalen 
en mogen de onwillige mensen, die 
een hogere huur wel kunnen beta
len, minder voor hun woning gaan 
betalen, zodat de onwillige mensen, 
die de hogere huur kunnen betalen, 
voortaan hun wonmg kunnen bewo
nen op kosten van de willige men
sen, die de hogere huur niet kunnen 
betalen, waardoor de onwillige men
sen, die de hogere huur wel kunnen 
betalen, steeds meer kunnen sparen, 
waarvan zij steeds meer door de 
willige mensen laten betalen, totdat 
de willige mensen, die nu hun huur 
al haast niet kunnen betalen, zoveel 
moeten meebetalen aan de huren en 
het s p a r e n  van de onwillige 
mensen, dat zij tenslotte zelf hun 
huren niet meer kunnén betalen, laat 
staan i e t s  s p a r e n .
Dat ieder willig of onwillig mens 
zoveel mogelijk spaart, dat wil de 
regering toch zo graag.
Hoe denkt de redactie?
Nijkerk. G. van Dijkhuizen C.zn. 
De redactie is van goeden wille.

Bijbelse dagboeken als 
belijdenisgeschenk!

Geef één van de drie bekende bijbelse 
dagboeken van ds. H. Giesen 

VIJF MINUTEN, 13e druk 
EEN OGENBLIK, 3e druk 

ALLE ZEVEN DAGEN 
Geb. f  10,50 per dagboek. 

Verkrijgbaar in de boekhandel 
Boekencentrum N.V. — ’s-Gravenhage

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCHAETKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN

JfOÜTBOUW
ETC.

HAHBO
H ADDINXVELD

TEL. GIESSENDAM-HABDINXVELD 3141

Nieuwe zaden Oude prijs
Postorders 10 "/o korting 

Vraag prijscourant;

„FRISIA"
ZAADTEELT - AJVDIJK

DE WEEK ROND
24 februari Ter voorbereiding op het prijzendebat tussen kabinet en Tweede 

ICamer hebben wij ons nog eens voor laten lichten via een adver
tentie uit „Geïllustreerd Politienieuws” van 15 januari 1888.
En wij waren met meer dan stomheid geslagen.
Beste groene zeep . . .  per pond 13 ct. — de 5 pond 62V2 ct.
Puike Zweedse lucifers . . .  per pakje 4Vü ct. — 25 pakjes ƒ 1,—•. 
Prima witte suiker.. . per pond 2TV2 ct.
Verse inlandse eieren. . .  3V2 ct. per stuk.
Zoetemelkse kaas . . .  per pond 25 ct.
Met de mededeling dat de bestellingen aan huis gehaald worden 
en de goederen franco gebracht.
Zo was het in de goede oude tijd.
Maar vraag niet naar de werktijden van baas en knecht!

25 februari Gina Lollobrigida — de filmster uit Italië — is gewond geraakt.
Deze week werd zij behandeld aan een beschadigde knieschijf. 
Helaas; niet helemaal gelukt.
Een plastische Ingreep is straks nog nodig.
Weet u waarom?
Italiaanse kranten zeggen dat openhartig: „de gehavende knie moet 
in haar oude glorie worden hersteld”.
Misschien is het een stuk monumentenzorg — maar dan zonder 
subsidie.

26 februari De fruittelers hebben het ook moeilijk. Concurrentievervalsing 
en overproduktie zijn daarvan mede oorzaken. De voorzitter van 
deze fruittelers-organisatie, ir. Staf, is een realistisch man.
„Als wij hulp kunnen krijgen van de bijstandswet, laten wij dan 
realistisch zijn, wat kan ons dat etiket schelen” !
Het is nu nóg te merken, dachten wij, dat ir. Staf jarenlang mi
nister van defensie is geweest.

27 februari Minister Luns heeft in de Kamer gevloekt, echt waar.
Maar voordat de met stomheid geslagen Kamer kon reageren bood 
hij reeds zijn excuses aan voor dit ontoelaatbaar gebeuren.
Hij was er zelf diep van onder de indruk. Zo kan zelfs een diplo
maat in het openbaar in zijn schamele hemd komen te staan.
Met dr. Kuyper, het boetekleed ontsierd de man niet, zand er over.

28 februari De A.R. fractie is definitief verhuisd. Zij heeft haar vergader
kamer moeten afstaan aan de V.V.D. fractie.
Begrijpt u nu waarom de liberale fractie zo nu en dan eens sakke
rend doet tegen de A.R. fractie?
Het is uit een onbewust onbehagen, voortvloeiend uit de aan
wezigheid van de A.R. sfeer in hun nieuwe fractiekamer.

29 februari Het slot van de laaiende ruzie van onlangs, ‘ tussen Engeland en 
Frankrijk. Franse diplomaten zeiden tegen de Engelse ambassa
deur: „U bent niet op de hoogte van de gedachten wereld van de 
generaal” . Waarmee ze eigenlijk bedoelden te zeggen: laat hem 
maar praten. U moet dat allemaal niet zo precies nemen”.
Moeilijke zaak, die diplomatie.
Geef mij Nieuw Links maar.

W A T  DEED 
DE TW EEDE  
K AM ER

IN DE WEEK VAN 
25-28 FEBRUARI
— Behandeling van de begroting van 
Buitenlandse Zaken (minister Luns)
— Het debat over ontwikkelingshulp 
(minister Udink).
— Het prijzendebat (minister De 
Block en minister Rooi vink).
— De begroting van Sociale Zaken 
(minister Roolvink) werd aanvaard. 
Het was ons het weekje wel!
En dat geldt ook voor de ministers.

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

JAAR
VERGADERING
ARJOS
22 MAART A.S. 
IN UTRECHT
Op zaterdag 22 maart houdt de Arjos 
haar jaarvergadering in het Jaar
beursrestaurant, Vredenburg te 
Utrecht.
Aanvang 10.00 uur.
In de morgen vergadering houdt de 
landelijk voorzitter van de Arjos, 
Hans de Boer, een jaarrede.
Verder zijn er ’s morgens aan de 
orde de jaarverslagen en een aantal 
organisatorische zaken.
De middagvergadering begint om 
14.00 uur. In die vergadering zullen 
korte inleidingen worden gehouden 
door de voorzitter van de A.R. 
Tweede Kamerfractie, mr. B. W. 
Biesheuvel; de staatssecretaris van 
Marine, de heer A. van Es, en bui- 
tenlanddeskundige mr. P. J. A. Iden- 
burg.
Na deze inleidingen is er een dis
cussie met de aanwezigen over de 
grondslagen van onze buitenlandse 
politiek, onder leiding van de vice- 
voorzitter van de Arjos, Jan van 
Houwelingen.

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN

BROODPRIJS
De regeringsfracties vroegen bij 
monde van de heren KROSSE 
(K.V.P.), mejuffrouw HAARS 
(C.H.U.) en de heren SCHOLTEN 
(C.H.U.), GOUDZWAARD (A.R.P.) 
en PORTHEINE (V.V.D.) aan de 
staatssecretaris van Economische 
Zaken of hij kan mededelen of, en 
zo ja, wanneer hij maatregelen zal 
nemen ten aanzien van de mini
mumprijs voor brood, zoals bedoeld 
in de motie-Krosse c.s., aangenomen 
in de plenaire vergadering van 10 
december jl. (9800, XIII, 11)?

Scheepsbouwwerven 
A VUYK EN ZONEN

CAPELLE AAN DE IJSSEL

NIEUWBOUW EN REPARATIE
TELEFOON BOTTERDAM 113333 (010)

P A T E N T  a C E A N
WERELDWIJD; TOEGEPASTE ■;

A P P E N D A G E S

BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 
TANDWIELP'OMPEN ETC. VAN DE 

GROOTSTE EUROPESE'SPECIAALFABRIEK .

.yAERZEN”
INL.  & V E R k O O P -  O C E A N  N:V. -. V E L P  CG)
TEL' 0 8 3 0 2 - 6 2 : 4  1 - TE CEX 4 5 2  77.

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV

BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461

Firma Jan de Mik
HARDINXVELD-GIESSENDAM 

Aannemers van
OEVERVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Tel. 01846 - 2156-2484 - Hardinxveld-Giessendam
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NA HET CONGRES

PARTIJ VAN DE ARBEID 
BRACHT GEEN 
DUIDELIJKHEID

Re e d s  ver vóór liet tijdstip 
waarop het congres van de 

Partij van de Arbeid plaats vond 
is er in alle toonaarden via de pu
bliciteitsmedia op gewszen, dat dit 
congres Nederlands grootste oppo- 
sitie-partij uit de impasse moest 
halen, waarin deze verkeerde. 
Meermalen kwam in politieke dis
cussies naar voren, dat het van be
tekenis was hoe de P. v. d. A. zich 
zou opstellen.
De partij zelf bereidde zich op al
lerlei wijzen op dit congres voor. 
Studiegroepen waren aan het werk, 
rapporten werden voorbereid, per
sonen werden gekandideerd enz. 
Dit alles ging —  wij drukken ons 
eufemistisch uit —  met enig ru
moer gepaard, omdat men niet ge
heel eensgeestes bleek te zijn.
Bij de P. V . d. A. is het congres de hoog
ste instantie .Het komt één keer in de 
twee jaar bijeen en alle afdelingen zijn 
in de gelegenheid één of meer afgevaar
digden naar dit congres te zenden. 
Hiervan maakten ruim 500 van de cir
ca 800 afdelingen gebruik. '
Wat heeft dit congres voor de Neder
landse politiek en voor de Nederlandse 
politieke verhoudingen opgeleverd?

K.V.P. UITGESLOTEN
Het eerst punt, dat de aandacht trekt 
is de uitspraak over de K.V.P.
De tekst van deze uitspraak luidt: 
Gelet op het besluit van november 1967 
om te streven naar een progressief stem
busakkoord, gelet op de politieke op
stelling van de huidige K.V.P. én mede 
gelet op de oprichting van de P.P.R., 
spreekt het congres zich er voor uit, 
dat de P. v. d. A. voor de komende Ka
merverkiezingen geen stembusakkoord 
met de K.V.P. zal aangaan en dat de 
P. V . d. A. uitsluitend aan de Kamer

verkiezingen geen regeringssamenwer
king met de K.V.P. zal aangaan” .
Het partijbestuu diende deze motie in 
nadat een iets scherpere motie van Han 
Lammers ter tafel was gekomen.
De avond tevoren verklaarde voorzitter 
Tans in antwoord op de vraag waarom 
geei uitspraak was gedaan door het 
partijbestuur inzake samenwerking met 
de K.V.P., dat het partijbestuur van 
oordeel was, dat er nog helemaal geen 
aanleiding tot zo’n uitspraak was. Het 
partijbestuur vond dat men daar een 
actuele gelegenheid voor moet aangrij
pen en die was er nog niet geweest.
In Het Vrije Volk van donderdagmorgen 
3 maart liet (toen nog) kandidaat-voor- 
zitter Vondeling duidelijk blijken, dat 
hij met name om tactische redenen lie
ver niet een uitspraak van het Congres 
over samenwerking met de K.V.P. wil
de. Hij vond het bovendien helemaal 
niet actueel.
Het congres dacht er anders over. Dat 
werd duidelijk uit de bijval die Han 
Lammers kreeg toen hij :ijn motie jn - 
diende en daardoor kon het partijbe
stuur weinig anders doen dan zelf met 
een motie komen.
Slechts 4 stemmen waren tegen de mo
tie, die met langdurig applaus werd be
groet.

VOOR HET BLOK?
Een veelgehoord argument op het con
gres was, dat de K.V.P. voor het blok

VERVOLG OP PAG. 4

BONHOEFFER BREVIER
Een verzameling teksten uit Bonhoef- 
fers brieven, preken en geschriften, ge
ordend naar thema en verdeeld over 
alle dagen van het kerkelijk jaar, 
Dundrukuitgave in linnen band ƒ 28.50 

Verkrijgbaar in de boekhandel
UITGAVE W. TEN HAVE

VEEL
Widek schrijft deze week over: Veel 
is mogelijk. Wat allemaal mogelijk is, 
zie pagina 2.

TOEZIEN
De A.R. fractie in de Tweede Kamer 
zal nauwlettend toezien dat de rege
ring de toezeggingen over West- 
Irian in daden omzet. Pagina 5.

TECHNISCHE SCHOOL
De technische school is voor veel 
ouders pas de keus voor hun zoon 
als H.B.S. of Mulo niet tot de moge
lijkheden behoren. Op pagina 6 en 7 
schrijft de heer G. Bramer over het 
technisch onderwijs en over het on
begrip dat bij velen over dit onder
wijs heerst.

MOTIES
De Arjosraad leefde zich verleden 
week uit in moties. Voor een verslag 
zie pagina 8.

DORP
Alle dorpskernen hebben nog geen 
historische waarde alleen omdat ze 
oud zijn. Zie pagina 9, waar de heer 
J. W. Ooms schrijft over het pro
bleem van de oude dorpskernen.

9 gulden 
voor 
90 jaar 
arp

f 128.131.-
is
thans
reeds
gestort
op
giro
nummer
712.000

D O O LH O F
Wat weet u over uw eigen burger
schap. Om wat thuis te raken in 
de doolhof is er een speciale cursus 
burgerschapskunde. Op pagina 11 
schrijft de heer D. Corporaal hier
over.

VERDER
De Kamer behandelde de begroting 
van volkshuisvesting en ruimtelijke 
ordening. Zie pagina 8, op deze pa
gina ook Oude en nieuwe citaten.

RADIO
Donderdag 20 maart is de A.R.P. 
weer in de ether. Luister dan van 
18.20— 18.30 uur naar de radio. Hil
versum I (402 m).

GIRO 712.000
FONDS A.R. PARTIJSTICHTING. DEN HAAG
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VEEL IS MOGELIJK
De giften blijven binnenstroinen.
Giften van duizenden mensen.
Het gaat goed met het fonds.
Duidelijk is: veel is mogelijk.
Bijdragen van personen met een smallere beurs; 
bijdragen van mensen met een dikkere beurs. 
Ruim ƒ 128.000,—  is reeds binnen.
Van leden en niet-leden.
Van meer dan 7.000 personen.

KLEIN EN GROOT
De grootte van de giften varieert mo
menteel van ƒ 0,90 tot ƒ 1.000,— 
Daartussen een hele serie bedragen. 
Verreweg de meesten gireren ƒ 9,- of
ƒ 10,-.
Maar er zijn er — bijvoorbeeld — ook 
heel wat van ƒ 18,-; 
man en vrouw elk ƒ 9,-.
En ook hele series van ƒ 5,-, van 
ƒ 20,- en van ƒ 25,-.
Vele tientallen spreekt de ƒ 90,- 
kennelijk aan, terwijl meer nog 
er dan maar gelijk (de meer nuchteren) 
ƒ 100,- van maken.
Het is maar een greep uit de meer 
dan tachtig bedragen van verschillende 
hoogte, welke door de vriendelijke 
geefsters en gevers zijn gekozen.
Aan hen allen: hartelijk dank; 
veel dank.

DOET U MEE?
Wij hebben als doel gesteld tenminste 
ƒ 500.000,-.
Van het beoogde bedrag was vorige 
week 20“/o, is deze week 25“/o binnen. 
Wij gaan met elkaar verder om ook 
de overige procenten eraan toe te 
voegen.
Dat kan natuurlijk.
Kuim 7.000 prsonen zorgen reeds voor 
25%. Wij hebben veel meer leden.
Wij hebben nog veel meer sympathi
santen.
Op zeer veel giften mogen wij stellig 
nog wachten.
Op vele grote en op vele kleine.
Veel is dus mogelijk.
Doet u mee?

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N

WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen. G. 
A. Kieft. Dr W de Kwaadsteniet, 
J. W Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie;
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
ƒ7,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement:
ƒ7,- per ji, Losse verkoop ƒ0,30.

SPREIDEN
Diverse personen hebben ons reeds 
medegedeeld, dat zij hun bijdrage — 
als dat mogelijk zou zijn — liever 
over enige tijd wilden spreiden. 
Uiteraard is dat mogelijk.
Men kan natuurlijk bijvoorbeeld eens 
per maand een kleiner bedrag 
overmaken of een bedrag per kwartaal. 
Wij kunnen ons uiteraard voorstellen, 
dat dit heel wat mensen beter uitkomt. 
Sommigen willen een in verhouding 
flink bedrag schenken, maar dan niet 
in één keer, maar gespreid. Het is 
plezierig, dat men onze aandacht 
hierop vestigt.

HERINNERING
Bij een grote — enige tijd durende — 
actie als deze, is het natuurlijk van 
belang, dat wij elkaar zo nu en dan 
aan het fonds herinneren.
Velen nemen — als zij het bericht 
van de actie lezen — zich voor om een 
bijdrage te geven, een gift voor dit 
doel apart te leggen.
Wij hebben al verschillende keren 
ervaren, dat men zei; 
o ja, ik moet mijn bedrag nog gireren. 
Het is goed, dat u dit feit weet.
Het is gemakkelijk om op de actie 
voor ons fonds te wijzen.
Het is immers een actie, welke niet 
alleen binnen onze kring, maar ook 
daarbuiten de aandacht trekt. In een 
gesprek daarover is een herinnering 
gemakkelijk te plaatsen: hebt u, heb jij 
ook wat gegireerd?
Voor uw medewerking in dit opzicht 
dank bij voorbaat.
Want: van zeer velen mag nog iets 
worden verwacht.
Een kleinere of een grotere bijdrage.
En u weet het: uw gift voor de partij 
is aftrekbaar voor de belastingen.

BELLEN
Voor een herinnering zullen van hun . 
kant ook de kiesverenigingen bij de 
leden zorgen. Dat kan schriftelijk en 
dat kan telefonisch. „Hebt u er al 
aan gedacht uw gift te schenken?” 
Zoals bekend is er ook een folder 
beschikbaar betreffende het fonds om 
ook de niet-leden, de sympathiserenden 
te benaderen.
Bij de geefsters en gevers, die reeds 
hebben gegireerd blijken ook heel wat 
sympathisanten, die geen lid zijn, te 
zitten. Kennelijk doen wij niet tever
geefs een beroep op hen, als wij hen 
op deze zaak attenderen.
Dat blijkt ook wel uit enkele mede
delingen in de nieuwe bloemlezing, 
welke wij hier laten volgen .
Je kunt met een financiële actie als 
deze zelfs leden winnen.

BLOEMLEZING
Tientallen plaatsen op de ruimte voor 
„mededelingen” op de girokaarten

,■ i'
' i

Gireert u voor 3 april via uw giro of via een stortingsbiljet op het postkantoor.

een opmerking. Hier volgt weer een 
greep.
Vader,
Moeder en 
9 kinderen
11 X ƒ 9,— = ƒ 99,—”.
.,Man +  vrouw +  dwergpincher (Va 
geld)” (ƒ22,50).
,,Jubileumgave van niet-lid,
maar wel belangstellende. H.G.” (ƒ 9,-).
„Als antwoord op uw folder, 
met onze beste wensen”, (ƒ 9,-).
„Een vurige wens, dat allen iets geven. 
Meer is echt niet mogelijk.
God zegenen uw arbeid” , (ƒ2,50).
„Van ieder een klein bloemetje 
wordt ook een bos!” (ƒ 2,50).
„De bekende ƒ 9,— met ƒ 2,50 als 
gave bij mijn 81ste verjaardag”, (ƒ 11,50)

9

O 99 
900 999

7 1 2 . 0 0 0
Gironummer

Fonds A.R. Partij stichting 

Dr. Kuy per straat 3 

’s-Gravenhage

„Het gevraagde, plus een 
steuntje in de rug”, (ƒ 19,—).
„Van harte proficiat.
Gods zegen voor de toekomst
Maak van A.R.P. maar E.V.P.” (ƒ 9,—).

De partij is opgericht in 1879. 
Vandaar dus:

„Dag oudje” , 
en dus: ƒ 18,79.

„Hartelijk gefeliciteerd met de 
hoge ouderdom en tevens 
goede gezondheid”, (ƒ 10,—).
„Hoewel geen. lid, steun ik 
graag uw actie.
...... kent n.1. geen dames-leden” . (ƒ 10,-)
(Ja, ja! De naam van de kiesvereniging 
hebben wij maar achterwege gelaten!).
„S.v.p. inschrijven als lid” , (ƒ 9,—).
„Bijdrage van een socialist. Bedoeld 
als eerbetoon aan uw partij, die 
(me. dunkt )soms werkelijk „zoutend 
zout” is.
Tevens als uiting van de bij mij 
levende hoop, dat we binnen niet al te 
lange tijd alle opbouwende krachten 
kunnen samenbundelen. Natuurlijk: 
gefeliciteerd”, (ƒ 9,—).
„Blijft bij hetgeen u geleerd is 
en wordt niet te rood”, (ƒ 5,—).
,,Houdt koers”, (ƒ 9,—).
,,Zonder rijm 
ook fijn?” (ƒ 2,50).

TENSLOTTE
Tenslotte moet er nog veel geld 
binnenkomt o.
Wat kunt u doen?
Denkt u er even over?
Goed vi'erk 
vraagt 
goed geld.
Gireert u vóór 3 april a.s.?
Op die dag is het precies 90 jaar.
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Zolfclo lijn

Van sommige /.ijden —  o.a, de Ar.jos — wordt b e 
toogd. dat de .\.R. Partij juist nu liaar zellstandig- 
heid moet bewaren, nu de P.v.d.A. .samenwerking 
met de K.P.V. heeft uitgesloten. En nu de heer Den 
EvI ons en ook de C'.H.U. heeft uitgenodigd tot een 
duideli jke stellingname. In het isolement van de 
K.P.^'. ligt bli jkbaar de kraeht van de P.v.d..\. Van 
een eigen interne kraeht van de P.v.d.A. merken 
wij —  helaas —  niet veel.
Onze reaetie is duideli jk . De .\.K. Partij heeft geen 
enkele reden, haar positiebepaling en koers door 
anderen te laten bepalen.
Dr. Berghuis heeft ons altijd —  tereeht —  v o o r 
gehouden. dat wij de strategisehe doelen van onze 
politiek in hel oog  moeten houden. Mij moeten niet 
heen en weer zwalken op de wind van de dag.
Die strategisehe doelen zijn: handhaven van de 
eigen koers, de eigen vorm geving van een evangeli-  
sehe politiek —  en: opreeht streven naar sam en
werking van de ehristeli jke partijen. Dat is de 
inlioud van de rede, die dr. Berghuis onlangs in de 
Eerste Kam er heeft gehouden.
Die 'strategisehe doelen ' vindt men ook terug in de 
resolutie van 2.5 mei 1968. Aan die resolutie is de 
partij gebonden. Die bepaalt het beleid. Niet een 
uitspraak van een andere partij.

* * A liiio lo

Alm elo is in het nieuws, want K.V.P., C'.II.E. en 
A.K.P. gaan daar samenwerken. Tegen sam en w er
king als zodanig hebben wij geen bezwaar. T eg en 
over  een goed contact staan wij positief. In .Almelo 
is echter meer aan de hand. Er wordt gesproken 
over  een com binatie van de drie partijen, welke 
levens inhoudt. dat iedere partij voor  w al betreft 
de gemeenteraadsverkiezingen zijn zelfstandigheid 
kwijt  is. Het overkoepelingsorgaan stelt de kand i
datenlijst vast en voor  een periode van vier jaar  
beslist het samenwerkingsorgaan over de gem eente
lijke zaken.
Naar onze mening is dit iets anders dan in het 
eomnuiniqué van hel Centraal Comité van 14 d e 
cem ber  1968 is uitgesproken. In dat com m uniqué 
wordt gezegd, dat de A.R. Partij ook bij nauwe 
sam enwerking haar eigen identiteit wil  handhaven. 
En: ..Met Centraal Comité gaat er van uit, dal de 
partij-organen derhalve hun eigen zelfstandigheid 
zullen bewaren en niet overgaan tot de vorming 
van ei'ii federatie o f  fusie."
In Alm elo heeft men de w oorden  federatie of fusie 
vermeden, maar wal men daar nu voorstaat komt 
daar wel op neer.
Overigens heeft niet alleen hel Centraal Comité 
zieli als h ierboven geciteerd uitgelaten. Ook in de 
brief, die aan de besturen van de provineiale 'regio-  
nale organen is toegezonden —  zowel door K.V.P. 
en ( .II.C. als .A.R. —  wordt uitgesproken: ..Het 
wordt op prijs gesteld, dat men niet vooruitloopt 
op de resultaten op landelijk niveau. Mij zijn daar
om van mening, dat de samenwerking bij Provin- 
<iale Statenverkiezingen 1970 (en hetzelfde geldt 
niutalis mutandis voor  de Oem eenleraadsverkiez in- 
gen) niet moet leiden lot een fusie, een federatie, 
o f  een overkoepelingsorgaan van de drie partij- 
organen als zodanig."
' legen  sam enwerking geen bezwaar, maar elk van 
de drie partijen stelt prijs op behoud van eigen 
identiteit.
De ontwikkeling in Alm elo  achten wij der l ia h e  ni< l 
juist. Omdat deze zaak aelueel blijft in deze tijd 
achten wij het nuttig eens uiteen te zetten welke 
adviezi-n zijn gegeven, l  iteraaid beslissen de kies
verenigingen zelf, maar aan een gevraagd advies — 
nog wel van de drie partijen —  mo<-t bepaald aan
dacht worden ges<honken.

De heer .longeling heeft de fiolen van zijn toorn 
uitgeslort over de .A.R. Partij. Hij had daarbij een 
dankbaar publiek, want hij luchtte zijn gemoed op 
de jaarvergadering van het (i.P.5 ’ .
V\ ij nemen de heer .longeijng serieus, maar juist 
daarom zetten wij een vraagteken achter zijn b e 
toog. waarin hij verklaarde, dal ile (i.P.5 '. -ers 
eigenlijk  de geestelijke erfgenamen \an d<- A R P 
zijn.
ttnder het voorbehoud van hoedelhes( hrij\ing w il 
het de erlenis van het verleden aanvaarden
Mij begrijpen dat voorbehoud, want hij het o n t 
staan van het G.P.5'. keerde men zieh m< l name 
tegen bepaalde Ktiyperiaanse gedachten.
O nzer/i jds  bestaat er geen behoefte aan zo'n hoeilel 
hes( hrijv ing.
Onze politieke erlenis willen wij heleina.i! a.in 
va.inlen / o 'n  erfenis kun je e< liler nooii als een 
lie/il .veerpleren. Een politiek.' partij moei mei h.iar

WAARDELOOS GEWORDEN

T l  KT congres van de P.v.d.A., dat af en toe 
*■ in een bende ontaardde, heeft deze partij 

voor nu en misschien voor lange tijd waarde
loos gemaakt. De heren weten het zelf ook. 
Als zij in de nacht wakker liggen, zien zij hun 
tweede voorzitter dansen op het podium, als 
er al wéér een man van Nietiw-Links is geko
zen. Of zij hóren het boe-geroep. als hun 
voorzitter vraagt, zich binnen de orde te 
houden.

Dil is geen  zaak. o m  er  blij  nu'e Ie /i.in. W a n n e e r  een 
gro te  partij ,  na de  t w e e d e  w 'ere ld oor log  mei n ieu w  
élan  b e g o n n e n ,  met de  zeg en  van  z e sh o n d e rd  d o o r 
b ra a k  dominee.s  n .ee. met de  oitenli.jke s teu n  van 
k e rk e l i jk e  ,,a u to r ite i ten " ,  met m a n n en  van  form aat 
als [ . iett inek , M an sh o lt ,  D rees .  D on k er .  S u u rh o ft ,  
'Van cier [..eeuw, V o r r in k  en  a n d ere  p r o m in e n te n ,  is 
i'erworderi en onlciard fot zu lk  een chao.s van  ver-  
w 'arring, intrige, v i jandsc l ia i )  en te.genstri.idigheid. 
dan  is dat op  zicli ze l f  ecu  .sledite r o o r  Iwl

DOOR 
H. ALGRA

/o iïd. Hel is bov en d it 'n  een  l e k i ’ ii aar» de icof/d. 
W an t liet laai zien. w at  er  van  een partij  terecht 
kom t.  als een  k ra ch t ig e  en d u id e l i jk e  lel<iing o n i -  
b r e e k l  en zij d ie  d e  v e r a n tw o o r d e l i jk h e id  dragtMi 
v o o r  de  toek om st  van  de partij,  zich  s lap aan-iJtellen. 
de  teu ge ls  laten  g l ip p en  en de  zaak u it lev f 'ren  aan 
d e  bru ta len  en de  in tr ig an ten ,  en daarb i j  als  l i j i -  
s p reu k  hfd^ben: , . Ide i  zijn  v o o r  a l le m a a l"

U K T  ergsSte is. dat dit co n g re s  l)es lo ien  heeft , dal 
* *  de  D .D.R..  o n d e r  het reg iem  van  de H ussische 
zetbaas , d ie  d o o r  Het V r i je  V o lk  de ..laatstf' S t a l i 
n ist"  w o r d t  g e n o e m d ,  vo lken i 'e eh te l i jk  d o o r  X e d e r -  
land moet w o i ’den  erken d .
F'n nu halen  w ij een  h er in n e r in g  op. W ij tiebbiai 
K o o s  V orr i i jk  goed  g ek en d  en er  wa.s een tijd. dal 
WIJ w e k e l i jk s  in C()mrnissje s a m e n k w a m e n ,  oni een 
po l i t iek e  u itzen d in g  v o o r  de  W e r e ld o m r o e p  v o o r  t(* 
bci 'e idt 'n . V 'urrink g in g  toen vaak  n aar  Duitslanfl. 
A d e n a u e r  o r ië n te e r d e  zich  op  het We.-ten. op  d e '  
fl.K.Ch en de X .A .\ ' .0 . ,  m a a r  de D uitse  soc ia listen  
w i ld e n  nifd meedof'U. Z ij  ko/é*n niet.  zij agiteoi 'den 
wel.  En fian g ing X’o n i n k  er  heen  en ckv^ for>e 
stj’ i jder spaardf '  zijn  part i jg e /jo ten  in D uits land  niet. 
Hij verw f 'f ' t  hen  hun op p or tu n isn io .  hij m a a iu le  hen. 
d u id e l i jk  en zondfu* aa rze l in g  te kifv.en voor- hiP 
W'esten, \a)or de  \’ i’ i|heid. \'ooi- de lüii ’op e se  inteura- 
tii*. D(' S.F .D. hf'elt er  \an geUa'rd, Brandt \oig j (-en 
an d ( ‘ re kof 'rs  daii de  toen m a lig f '  leiders 
M aar nu heeft  d<‘ Ihv.d .A . lu-t bestaan, o m  d e / - '  
Duitse  partitgé'not«Ml een sloot o n d e r  d c  gord e l  te 
g<“\'«Mi d o o r  de  o/irnonraardeliJL'C  f 'rk en n in g  \'an de- 
D.D.H. te \M'ag<Mn Dal w ord t  d " o r  «ie Duitse  sociii-

erlgocfl werken en dal hanteren in w«ior<len (*n 
vormen, die passen in de /e  tijd.
In sliikken van on /e  partij — en «>ok in hel inte- 
rimrappiml van de IS — vimil men dit* doorgaamie 
hezinning op de betekenis \ an lu i <‘ \angt*lie \<i«ir 
de politiek. I)t* he«*r Jongeling onlk«‘ nl dit. r<*n tm
rechte.
.Maar wij mogt*n niet hlijven slaan hij het \eile«lt*n. 
want dan w o id l  oiis politiik li«*/ig / i ju  een starre 
en een on\riuhthare /aak.

listen gezien  ais r<oTa«i«/. Etj z ii ike bes l iss ingen  
woorden o p  een  socialistiseii  c o n g re s  niet g on o inen  
na rijp  b e ra a d  en ern st ig e  studita zij w o r d e n  er  
d o o r g e ja a g d  dü«u’ de  brulctle e.xt rtMuisten. d ie  t«‘ lang 
zijn geaa id  d o o r  de leiding.
Hot staat v r i jw e l  vast.  dal de k le ine  f ractie  van  de 
P.S.B. in de  E erste  Kaïruu- b in n en kor t  bij cie bel\an- 
d e l ing  van  de  l;>e.groting van  B u iten la n d se  Z ak en  
een m o t ie  zal in d ien en ,  o m  de  D.D.Fl. te e rk en n en ,  
en d ie  m«)tie zal h d te r l i jk  w o r d e n  overgevSchreven 
van  de co n g r e s r e s o lu t ie  v a n  d e  P .v .d .A . .  on o n d e r  
toez icht  \’an C a m m e lb e e e k  en a n d ere  N ie u w - I d n k -  
sers zal dan  de  fract ie  v a n  dv h(-ren Bur.g(‘ r en De 
X'iet o v e r  d ie  n jotie  slfurimen. De m ot ie  w in  Boetes,  
d ie  tegc'l i jk hun m«)tie is.

Dt' heer Dcmi Uyl is ge}\a\«Muj uit dit co n g re s  g e k o 
men. Hij k reeg  twc'c m ot ies  van  a fk e u r in g  aan  

zijn  broek .  En bo\ 'ondien h ad  zijn fracttf* in over--  
g ro te  mcfM-rlerheid n«;g sU vhts  eiM-i w e e k  geieckMi in 
di' d'wee«i(^ K a m e r  tegen  de erkt^nning van  de  D.D .K  
gestenj(i.
Kn toen hij er  zn v e r f o m la a id  b i js lon d .  n am  hij liet 
w o o r d ,  J)(‘ h eer  Dt*n Uyl nam  l\et wm)oi-cI. De heer  
Den U\1 de( d e«M) v(‘ rzoel'.. Do A.R.l^. zou  zijn bi ’uid 
kurmen zijn als zij nog  etaj l )oe l jo  m o o r  zieh k leed d e  
naar  de snit van  do  P .w d .A .  en nog  wat m oer  malve 
up g o b r u ik io  uil het ro«k* potv lerdoosje .
'koen w as  (J-* h eer  l)« ‘ 'i l ' v i  u i lg f 'sproken  en  o ok  wel 
eoi^ bec't je uitg«'1«'I«i.
l’iij toeij Was lU“! i-en ov a t ie  aan hel pa i't ij!)es! u ur 
en al de  andc^re held«/n uit de  le f 'u w enku il .  en (!♦» 
int*M'nationaie zal mfirgfMi ho'/rsfMi o v e r  dc* aar-.i.

|'\K gEA'olwMi van «k ' /o  v e r w o j 'd m g  zijn  n og  nic't te 
^  o\(u-zi«Mi. M a a r  als in dt' A .R .P . nu n«’>g politici 
zi|n. di( ‘ zo zéér  v«M'larigen naar  «‘cn linlcse c o n c o n -  
tratit' . dal zij d ie  in do  l inlv'o p(M'  ̂ al aa i jkondigdert 
on aan de  niac-ht zagen,  dan wcns(*n wi i  hen toe, 
wat WilleMU II! /e\. Toen hij kon in g  vum Engeland 
wer«i .  'Fikmi w«'r«i hi‘m g tvegd .  dat hij als gezatlMe 
k on i ng  enke l e  ziektMi mof'st . . / egonen" .  De faining 
\'o(Mdo niets  \'o<)i* zu lk e  ..Paapse sol tc 'rnif 'on". 
M aar hij gal zi«'ii «hmi h-m din g  «m y.ei: Ckirj zeg*MK» 
u met  ge/or\d voM'stand.

De A.H.P. zal zicli /.«“if m oe ten  zijn en l)i ij\en. ook 
bij sanuMi \v«M’king. M aar alleen  in samenw(M-ktng 
m(*t parlijer> d ie  nioi in ot-n «ut t l)indings[,M'oc(*s \<‘ r- 
kiM’on

HOTEL „DE KROON
S ü l ’ H IA L A A N  - T.EEUVVARDE.S 

'['('lOoon 24467 - 244(io

H a d r e s  v o o r  r e v v p l i v s  c// p a r h i e i i .

FIRMA C. VERMEER EN ZO O N  S
i a h n ( ‘k e n  io o r  (ildiOClv\ H(H I
Teleloon  III894 - 229. Ouderkerk aan de l.fssel

H O M )!- :  KN' 0 \ 'A 1 .F  1 .AFEl .It A X D K \  - G F B O G F iX  Iti ;-  
GFI..S V O O H  STOFI.F.iX FX i - .M . 'T F U If .S  ■ A R M I . F C -  
G F R S  -  K A P P E N  - R F G F I .S  - S T l .I I .F X ,  E N /, .  E X / ,

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
K.\ .SSFXBGl'\\ ' - K F T F F B O F W  - V K I! VV.M M i X ( ; 

',-<-i;UA\'FX/,.\,XI )F B O B T m  'S .'!il 'l'KI .. 0174» -

„ M i o l r a *  ' - t r a n s p o r l r t i r s  e n z .

. . ( ( ff^f’/i,'.'. e n z .
\'i-aag1 vri|l)lit\«MUi Iele toi a.sei t, sénriH«4i|k o f  [)«-rs<ion- 
lijk in l icht ingen  o f  l>r«M'ig1 etai l.ie/oek aan oiv- be fh ii ï '

L. S. MIEDEAAA m i  r k i t  i ( . i ;n n .\
MI.NSCM - I R I E S l . W ! )  - H  l.I COON 0..17:5 : . l l

H. Struik en Zoon N.V.
Fabriek van dekkleden en
tenten

Imp. ( in)(»lli;m(lcl s( lieeps- r'ii 
ncmci'sbcnudiufllu' flen.
K l e k l e i s c l i c  c i i  a i i t o u e i i e  la>- e i i  - .aij -  
b i M i o t l g d i i c d e i i .
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P.v.d.A.
BRACHT
GEEN
DUIDELIJKHEID
wordt geplaatst en dat zij nu duidelijk 
is aangewezen op de V.V.D. en daarme
de in de conservatieve hoek zit. Voor 
de progressieven in de K.V.P. zou het 
nu duidelijk moeten zijn — aldus de ge
dachtengang — dat met de K.V.P. geen 
progressieve politiek te voeren valt en 
de progressieve K.V.P.-ers zullen daar
uit wel hun conclusies trekken.

De redenering komt ons nogal naïef 
voor. Vondeling had volkomen gelijk 
toen hy betoogde dat de zaak niet ac
tueel was en dat het tactisch gezien geen 
aanbeveling verdiende een uitspraak te 
doen.

Ook P.P.R.-voorman Aarden verklaar
de donderdagavond o.a.: „Wel heb ik me 
afgevraagd, vanwaar die K.V.P.-motie 
op dit moment.”
Met deze uitspraak wordt o.i, niet de 
K.V.P. in een moeilijke positie gema
noeuvreerd, maar de P. v. d. A. begint 
hiermee zichzelf een beetje in het iso
lement te plaatsen. Het partijbestuur 
moet zelf begrepen hebben, dat het niet 
van wijsheid zou getuigen, wanneer be
paalde deuren zonder meer worden 
dichtgegooid. Vandaar het woord „hui
dige” in de motie, een woord, dat in de 
versie-Lammers niet voor kwam.
De aanduiding huidige K.V.P. kan des
noods als ontsnappingsclausule dienen. 
Wij kunnen niet inzien welke dienst 
het P. V. d. A.-congres met deze motie 
de Nederlandse politiek en zichzelf heeft 
bewezen. Terecht verklaarde de heer 
Veerman, dat hij de uitspraak van het 
congres een onjuiste zaak vond.

De regeerbaarheid van ons land is met 
deze uitspraak niet gediend. Er open
baart zich een neiging tot exclusivisme 
en rechtlijnigheid, die niets oplevert. 
Temeer daar de ]P. v. d. A. geen reëel 
alternatief heeft te bieden. Weliswaar 
heeft een aantal mensen in de P. v. d. A. 
hun hoop gevestigd op het Pak (progres
sief akkoord), maar gesteld dat het 
Pak slaagt — hetgeen zeer dubieus is — 
dan nog levert het Pak geen meerder
heid op, mede omdat D’66 niet meedoet. 
In socialistische kring zeggen sommigen, 
dat de K.V.P. in ’71 bij de V.V.D. terecht 
komt en dat ook A.R.P. en C.H.U. daar 
waarschijnlijk wel op aangewezen zul
len zijn.

Wat ons betreft is meermalen betoogd, 
dat de keuze voor de V.V.D. in ’67 evi
dentie miste. Voor de A.R.P. is de V.V.D. 
niet automatisch, de eerst aangewezen 
partner en voorzoi'er ons bekend geldt 
dit ook voor C.H.U. en K.V.P.
Allen die spreken over een combinatie 
van deze drie christelijke partijen met 
de V.V.D. zouden er goed aan doen te 
bedenken, dat ook een combinatie van 
de drie christelijke pai'tijen met D’66 
niet tot de onmogelijkheden behoort.

In ieder geval pleit de A.R.P. steeds 
voor een open opstelling in de Neder- 
land.se politiek. Aan gesloten blokken 
bestaat geen behoefte.

Helaas blijkt die behoefte bij de P. v. d. 
A. niet geheel afwezig te zijn. De P. v.

tie er rekening mee zou houden, maar 
ook dat zij haar huidige beleid voort 
zou zetten, omdat hij niet weet hoe het 
anders moet gebeuren. Daarmede wordt 
echter de uitspraak van het congres tot 
een loze kreet. In de politiek levert dat 
alleen maar toenemend onbehagen op. 
Een derde punt dat er uit springt is de 
discussie over de Navo en over de Oost- 
West-verhouding. Het was op dit punt 
een verwarde discussie en er deden zich 
af en toe chaotische toestanden voor, als 
gevolg van de zwakke leiding van de 
congresvoorzitter, maar ook als gevolg 
van innerlijke verdeeldheid.

N A V O  E N  D .D .R.

Met grote meerderheid sprak het con
gres zich uit voor het Navo-lidmaat- 
schap. Een amendement, waarin het 
congres werd gevraagd zich uit te spre
ken tegen verlenging van het Neder
landse Navo-lidmaatschap in 1969 werd

9 gulden voor 
90jaar arp

De P.v.d.A. heeft dr. A. Vondeling tot 
voorzitter gekregen. In veel opzichten 
een begaafd man. Wij hopen dat hij er 
ook in slaagt de P.v.d. A. zo te leiden, 
dat deze partij zich in de Nederlandse 
politiek positief opstelt. Geen geringe 
opgave, gezien dit congres en de af en 
toe chaotische toestanden. Den Uyl be
toogt, dat de P.v.d.A. een grote partij

Dr. A. Vondeling

d. A. dreigt zichzelf uit te schakelen. 
Wij hopen, dat de K.V.P. zich op haar 
Partijraad (14 en 15 maart te Arnhem) 
niet zal laten verleiden tot een uit
spraak, waarin ook een neiging naar 
exclusivisme tot uiting zou komen.

K R IT IE K  OP F R A C T IE

Een tweede punt, dat naar voren springt 
is de kritiek op de fractie.
Den Uyl mag in de verkiezingscam
pagne van de P. v. d. A. een „man om 
mee te werken” zijn geweest, het congés 
sprak onomwonden uit, dat hij en zijn 
trawanten het werk niet goed hadden 
gedaan.
Met 1444 stemmen voor en 1186 stem
men tegen nam het congres de volgen
de resolutie aan:
„Het congres, gehoord de discussie op 
dit congres uitgaande van het stand
punt van fractieleider Den Uyl, dat door 
de inval in Tsjecho-Slowakije het 
machtsevenwicht niet is verstoord, te
vens rekening houdend met de mening 
van de fractie dat voortgegaan moet 
worden met de ontspanningspoltitiek. 
Spreekt als zijn mening, uit dat er geen 
aanleiding was voor een extra-vei’ho- 
ging van de defensiebegroting, is van 
oordeel dat deze als waarschuwingssein 
bedoelde verhoging belemmerend werkt 
op de weg naar ontspanning. 
Concludeert dat de prioriteit voor ver
hoging van andere begrotingen groter 
was en spreekt zijn afkeuring uit over 
het inconsequente compromis-stand- 
punt van de fractie.”
Was dit al een duidelijke veroordeling, 
het bleef er niet bij. Het congres gaf 
ook als zijn mening te kennen, dat de 
oppositie scherper moet worden ge
voerd. Voor een motie hierover wer
den 1912 stemmen uitgebracht, terwijl 
slechts 793 stemmen tegen waren.
De fractie-voorzitter verklaarde later 
wel, dat .hij zo’n uitspraak had ver
wacht en hij kreeg aan het slot van het 
congres ook wel een ovationeel applaus 
toen hij vertrouwden voor de fractie 
vroeg.
Toch neemt dit niet weg dat door de
ze uitspraken de positie van Den Uyl 
verzw'akt lijkt.
Op dit congres ontlaadde zich een brok 
ongenoegen over het beleid van de frac
tie. Kennelijk bestaat er behoefte aan 
meer radicalisme bij de P.v.d.A.-achter- 
ban. Dit zou niet erg zijn, wanneer er 
sprake w'as van positief geladen radi
calisme. maar daarvan lijkt heel w'ei- 
nig sprake te zijn.

Den Uyl en met hem zijn fractie doen 
hun best oppositie te voeren op alle 
fronten, zelfs op punten waar dit he
lemaal niet nodig is.

Toch menen brede lagen in de P.v.d.A., 
dat het oppositievoeren scherper moet 
gebeuren. Een negatieve tendens, die tot 
niets leidt. Het is ook duidelijk, dat de 
P.v.d.A. fractie-voorzitter niet goed 
raad weet met deze uitspraak. Hij ver
klaarde v'oor de televisie w'eliswaar — 
en ook op het congres — dat de frac

.A. van der Louw

verworpen met 583 stemmen voor, 1982 
stemmen tegen en 75 stemmen blanco. 
Het is een positief punt, dat de P.v.d.A. 
ten aanzien van de Navo een positieve 
houding blijft aannemen. Wel vroeg 
het congres een actiever beleid ter za
ke.
Voor volkenrechtelijke erkenning van 
de D.D.R. sprak het congres zich uit 
met 1462 stemmen voor en 1180 stem- 

, men tegen.
Een voorstel om hiertoe over te gaan 
„wanneer de D.D.R. harerzijds bereid 
is een i'egeling van het vraagstuk Ber
lijn te aanvaarden, die West-Berlijn 
blijvende vrijheid, veiligheid en levens
vatbaarheid w'aarborgt” werd verw-'or- 
pen.

De uitslag was voor 1149 stemmen, te
gen 1246 stemmen, blanco 122 stemmen. 
Wanneer een andere procedure bij de 
behandeling van dit punt was gevolgd, 
zou de uitslag wellicht anders zijn uit
gevallen.
Nu is echter op dit punt een uitspraak 
gedaan, die duidelijk anders is dan het
geen de fractie (in overgrote meerder
heid) voorstaat.

G E EN  D U ID E L IJ K H E ID

Tenslotte, nog de bestuursverkiezing en 
het congres.

W i j  le v e re n  k 'w alite iiefineren ! 
L . A N D W E E R & S a M E R  nv
S T A D S K A N A A L  T e l.0 5 5 5 0 - 2 0 0 4

wordt met een grote toekomst. Op tal 
van punten laat de P.v.d.A. echter zien 
dat zij nog steeds een toonbeeld van 
verdeeldheid en verw'arring is. Het 
komt ons voor, dat deze P.v.d.A. de 
Nederlandse kiezer niet kan aanspre
ken

In het partijbestuur is de invloed van 
Nieuw-links versterkt. In het oude be
stuur zaten 7 nieuw-linksers op 24 be
stuursleden. Het nieuwe bestuur telt — 
als gevolg van statutenwijziging — 21 
leden, waaronder 9 nieuw-links-mensen 
plus nog enkele personen, die met 
nieuw'-links sympathiseren.

De kranten, die hebben gemeld, dat 
nieuw-links op het congres is versla
gen zijn met die mededeling te vroeg 
geweest. Zij heeft enkele nederlagen 
.geleden (o.a. ten aanzien van een com- 
municatie-secretaris en ten aanzien van 
het combineren van partij-voorzitter
schap en Kamerlidmaatschap), maar als 
geheel is haar invloed versterkt, tei’wijl 
Democratisch Appèl op het congres 
nergens was.

Het congres heeft niet de duidelijkheid 
over de P. v. d. A. gebracht, waarop 
werd gehoopt. Het blijft een open vraag 
in de Nederlandse politiek wat de P. v. 
d..\. voorstclt en dat is triest en tra
gisch voor een van Nederlands groot
ste partijen, die na de oorlog mede het 
gezicht van de samenleving heeft helpen 
bepalen.

'i  f  ■ ■"■'■'V r  -
m u u u H  L m m i

O K AA/JB tVO t/b  U 1
Vraagt nieuwe prtjseourant
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A.K. FRACTIE 01 ER WEST.IRL4\

REGERING HEEFT 
TAAK TOEZEGGINGEN 
IN DADEN 
OM TE ZETTEN
Oo k  Nederland is verantwoor

delijk, dat het met Indonesië 
gesloten bilaterale verdrag van 
New York van ’62 wordt nageko
men.
Nederland behoort verder de be
langen en het welzijn van de Pa
poea’s zoveel mogelijk te bevorde
ren en daarvoor offers te brengen. 
Dit was het standpunt dat de a.r.- 
fractie bij monde van dr. Geelker
ken bij de behandeling van de be
groting van buitenlandse zaken op 
25 februari ontwikkelde.
De categorische vraag werd ge
steld of de regering op korte ter
mijn met Indonesië wil overleggen 
én over de vorm der vrije keuze 
én over hetgeen na de keuze dient 
te geschieden in het belang en tof 
het welzijn van West-Irian.
Voorts werd gevraagd wat er juist 
is van een staatsbezoek van presi
dent Soeharto aan ons land.

H o e w e l  m in is te r  L u n s  t i jden s  dit b e 
toog  niet in t e r r u m p e e r d e  g a l  hij d o o r  
h o u d in g  e n  g e b a a r  w e l  b l i jk  d a a r v o o r  
w e in ig  w a a r d e r in g  te  h e b b e n .
O p  27 fe b r u a r i  a n t w o o r d d e  de  m inister .  
D a a rb i j  g in g  hij u i tv o e r ig  in o p  de 
p la n n e n  d ie  I n d o n e s ië  a l len gs  o n t w i k 
k e ld e  o m t r e n t  d e  w i jz e  w a a r o p  de  v r i j e  
k eu ze  z ou  d ie n e n  p laats  te v in d en .  O ok  
d e e ld e  hij m e d e  h o e  de  r e g e r in g  a c t ie f  
w a s  in deze.
M et geen  w o o r d  g in g  hij e ch te r  in o p  de  
kern  v a n  het A .R . -b e t o o g ,  de  v e r a n t 
w o o r d e l i jk h e id  d ie  N e d e r la n d  h e e ft  de  
b e la n g e n  v a n  d e  P a p o e a 's  z ov ee l  m o g e -  
lijk te b e v o r d e r e n  en  o p  de  A .R . -w e n s ,  
dal reeds  nu  o v e r l e g  m e t  In d on es ië  
w o r d t  g e p le e g d  o v e r  h e tg een  e r  m o e t  
g o b e u r e n  N A  de  keus. E v e n m in  w o r d  
d c  K a m e r  in g e l i ch t  o v e r  een  ev en tu ee l  
b ezoek  v a n  p r es id en t  .Soeharto aan ons 
land.

R O ^ S l ^ G

F r a c t ie le id e r  B ie s h e u v e l  zou  z irhze lt  
niet z i jn  g e w e e s t  als  hij dit o v e r  zijn 
kant zou  h e b b e n  la ten  gaan. I n t e r r u m 
p e r e n d  v r o e g  hij d c  m in is te r  o t  deze  
k laar  w a s  m et  zijn  b e t o o g  o\’o r  W e s t -  
Ir ian en  toen  d e z e  in s t e m m e n d  kn ik te ,  
\ o e g d e  hij hiun toe, dat d e  m in is te r  er  
dan in ges la a g d  w a s  geh ee l  v o o r b i j  te 
gaan  aan  het A .R . -b e t o o g .  N ie t tem in  
\-erlangde mr. B ie s h e u v e l  a n t w o o r d  te 
o n tv a n g e n .  Hij r ich t te  een  r eek s  v ra g en  
‘ ot d e  m in ister ,  w a a r b i j  cen traa l  s ton d  
dc v r a a g :  W il  d e  r e g e r in g  NL' sp rek en  
met In d on es ië  o v e r  d e  s ituatie  die o n t 
staal na de  \-rije keus. h oe  d ez e  keu s  
o o k  uit va lt?

D e  m in is ter  b e t r e u r d e  ..stc'c 'kjes" te 
h e b b e n  la ten  va l len ,  v e r k la a r d e  dat de 
re g e r in g  z ich  m et  Indone.^ië zal vers taan  
en dat de  b im a d e r in g  v a n  d c  In d o n e s i -  
scl'iC' i'c 'gering niet la n g  o p  z ich  z.al laten 
w a ch ten .
D e f r a c t ie  v o n d  d e  h o u d in g  \an de  m i 
n ister  noga l  a a r z e le n d  en  d e  toezeg.gin -  
gen w e in ig  bev red ig en d ,  o o k  al gez ien  
d c  h o u d in g  d ie  d e  m in is te r  tw e e  d a g en  
te v o re n  h ad  in g e n o m e n  en  zijn a a n v a n 
keli jk  g eh ee l  v o o r b i j  gaan  aan  do u i l -  
dru lckeli jk  ges te ld e  v r a g e n  en g eu itc  
vei 'la iigens. Dr. G e e lk e r k e n  / e i  de  i n 
d ruk  te h eb l ien  d a t  do  m in is le r  a ch te r  
het v e r d r a g  v a n  N e w  Y o r k  al.= r o o k 
g ord i jn  p r a k t is ch  W e s t - I r ia n  sc l icen  te 
Willem a b a n d o n e r e n  cm zicli  n iets ot 
w e in ig  w i ld e  a a n tr e k k e n  van  de  b e v o l 
king. D e  zaalc v a n  W e = t - ! i  i.on en de

toekomst v a n  de  P a p o e a 's  w e e g t  v o o r  
de  f ra c t ie  b i j z o n d e r  zw a a r .  D a a r o m  
d ie n d e  o n z e  w o o r d v o e r d e r  d a n  ook een  
motie in. die mede ondertekend w as  
d o o r  d e  h eren  Biesheuvel. V e e rm a n ,  
B o e r t ie n  en  A a n t je s ,
De m ot ie  lu id d e :

MOTIE
..Dc Kamer, ervan uitgaande, dat het 
akkoord van N ew  Y ork  loyaal behoort 
te worden u itgevoerd; 
overwegende, dat er, mede in het licht 
van dit verdrag een gemeenschappelijke 
betrokkenheid is van Nederland en In 
donesië bij de ontwikkeling van W est-  
Irian;
overw egende, dat Nederland bereid b e 
hoort te zijn de belangen en het welzijn 
van de volken van Wwst-Irian zoveel 
in zijn verm ogen  ligt. te bevorderen ; 
nodigt de regering uit op korte termijn 
met Indonesië in overleg te treden over 
de w ijze w aarop Nederland —  na dc 
volksraadpleging, hoe deze ook  uitvalt 
—  zou kunnen bijdragen tot de verdere 
ontplooiing van W est-Ir ian ; 
en gaat over tot de orde van de dag". 
M in is te r  L u n s  w a s  o v e r  d e  m o l ie  w e i 

n ig  en llious iast .  Hij m e e n d e  dat d c / e  
m i.sverstandcn  zou  w e k k e n  en vi 'oeg  rioe 
m en  oen politic 'ke  acti(> \-an Nc'dertand 
n o g  v o o r  m o g e l i jk  hield .  Hij \-erklaai'dc 
z ich  b ere id  o v e r  een  en andem te s p r e 
ken, d o c h  m c 'cn d e  dat  e ig en l i jk  de  e.-- 
sent ic  \-an de  m o t ie  toch  zou  l iggen  op 
het terrc'in van  de  on tw ik k e l in g s h u lp .  
O n m id d e l l i jk  in te r r u m p e e r d e  nir. B ie s 
h eu v e l  dat dit  een m isv att in g  van  dc 
m in is te r  is. H et gaat niet allerc'C'r.st om  
een  zaak wan o n tw ik k e l in g s h u lp ,  m aar  
o m  een po li t iek  p r o b le e m .
D e  m in is te r  dec 'lde m e e  dat e r  geen 
k w e s t ie  is v a n  g e b r e k  aan  g o e d e  wil 
v a n  d c  r e g e r in g  en dat deze  a lles  doch. 
■Voor do  a.r. f ra c t ie  w a s  dit a llerm inst  
o v e r tu ig e n d .  H aa r  b e z o r g d h e id  dat allee 
w a t  m a a r  m o g e l i jk  is g ed aa n  zal w o r d e n  
v o o r  de  to e k o m s t  v a n  de P a p oea 's ,  w e r d  
niet w e g g e n o m e n .  D a a r o m  h a n d h a a fd e  
zij h aa r  motie .
Z o  g in g  m e n  d o n d e r d a g s  u iteen, o[) 
w o e n s d a g  5 m a a rt  zou  de  m ot ie  in 
s te m m in g  k o m e n .  Er b l e e f  n o g  tijd v o o r  
b ez in n in g ,  zou  d ez e  w o r d e n  trenut?

0\TK\0PIN G
D e  k o r te  sp a n n e  ti jds d ie  restte \'oor 
b ez in n in g  w e r d  benut.  T o e n  op  w o e n s 
d a g  de  s te m m in g  zou  p la a tsv in d en ,  
vroeg '  do  m in is te r  a a n s ton d s  hei w o o r d  
o m  te v e r k la r e n ,  h o e  z eer  hij het tie- 
treurd e ,  dat  d o o r  een m isv ers ta n d  o f  
d o o r  on cm ld oen d e  d u id e l i jk h e id  z i jn e r 
z i jds  d c  b e d o e l in g e n  van  d e  reger ing  
niet getiecl  tot l iun recht  zijn gelconif 'n. 
N a a r  het oo rd e e l  van  d c  m in is ter  sluit 
d e  strekkin.g  v a n  de  m o t ie  aan bij h e t 
geen  d(' r e g e r in g  b ere id  is te doen .
D e r e g e r in g  is ;dl,eszins b e re id  alle a s 
p e c te n  v; :n  d e  t o e k o m s t  v a n  iiet P a -  
p o e a - v o lk  en dus  m e t  n a m e  de  kw es t ie s  
d ie  v e r b a n d  h o u d e n  m et d e  v r i je  k eu ze  
bij voortduring en bij iedere zich daar
toe voordoende gelegenheid met de  In -  
don es ise l ie  r e g e r in g  te  b esp rek en .
D e  r e g e r in g  zal de in d.c K a m e r  g e b le 
k en  b e z o r g d h e id  op korte termijn aan 
d e  I n d o n e s is c h e  r e g e r in g  k e n b a a r  m a 
ken.
H e l  aklcooi 'd  \an N e w  Y ork  w aar in  de 
v e r a n t w o o r d e l i jk h e d e n  zijn  vastgei.egd 
zal r ic lr tsnoer  blijven. V o o r  z o v e r  zu lk -  
v e re n ig l ja a r  is m et d ez e  versch illendc-  
v e r a n tw o o r d e l i jk h e d e n  en een en a nd er

geen  iteperk in g  in h ou d t  van de k e u ze -  
v r i j lu ' id  van  W e .- l - l r ia n  zn lien  in Iret 
o c c r U 'g  met Incionesië o ok  b.cti 'okken 
w o r d e n  de vc-rscliiIIc'nde sitiuities die 
k u n n en  on ts ia a n  oj) g r o n d  van  de v o lk s 
ra adp leg in g .

N adat deze  v e r k la r in g  d o o r  de  minisUu' 
w as  a fgc 'leed  icevc^ligde di'. G e e lk e r k e n  
z i jnerz i jd s  n a m e n -  de fractie- dat de in -  
h ond  d a a r c a n  in o ce r e e t is te m m in g  rs 
met d(' strekicing \'an d e  m otie .  Nu aan  
d e  w en s e n  v a n  d c  f ractie  za ! w o r d e n  
c 'o ldaan. w a -  liet m e i  de  m ot ie  b e o o g d e  
doe l  lu-reikt. Do moli.e kon  dtiarop dan 
o ok  w o r d e n  ineeti-olcknn

.Na bet akkoord van ’62 zijn de m o g e 
lijkheden de ontwikkeling van M est-  
Irian en van zijn bevolking te bevord e 
ren beperkt. Maar elke mogelijkheid 
die er is moet ter behoeve \ an het w e l 
zijn en de ontplooiing van bet volk der 
Papoea's tot bet uiterste VNorden benut. 
Van onze tractie mochten w e v erw a ch 
ten dat zij deze \frantwoordeli jkl ieid 
zou zien en er naar zou handelen. Zij 
heelt dit gedaan en liaar streven is uit
eindelijk door de toezeggingen \ aii de 
regering niet onvruflitbaar gebleken. 

.'Van de regerin» thans de taak haar 
toezeggingen in daden om te zetten, aan 
de tractie de opdracht daarop n au w ge 
zet toe te zien.

BURGEMEESTERS-
BENOEMiNGEN
De h eer  ,1. A . v a n  B e i in e k o m  (.\.R.P.) 
\Tüeg a;in tic.- n i in is t e r -p r e s id e m  ot' 
uit het a n t w o o r d  van  de  m in is le r  \’an 
B in n e n la n d se  / ; i k e n  dd. 4 majirt 19G9 
(A a n h an g se l  H jm d e l in g c n  T w e e d e  
K a m e r  1968-19(i9. blz. 949) in za k e  h e l  
p o lsen  van de h eer  B. S, K o r s te n  v o o r  
het amlit \'an burgc-m eester ,  k an  
w o r d e n  a fg e le id ,  dat d e  re f le c ta n te n  
n aa r  het a m b t  v a n  b u r g e m e e s te r  d o o r  
de  r e g e r in g  w o r d e n  in g e d e e ld  in tw e e  
ca teg or ieën ,  t.w . „g e sc h ik t  v o o r  een  
k le in e  g e m e e n t e ' ’ en  a n d e re ?
K a n  de  b e w in d s m a n  g lobaji l  a a n -  
ge\'en. w e lk e  cr iter ia  bij deze  in d e 
ling g e h a n t e e r d  w orden ' . ’

COKESPRIJZEN
D e h eren  O e le  (P.\-.d..-\.i en De M oo ij  
(A .R .P .)  v r o e g e n  aan de  m in is le r  van  
E c o n o m is c h e  Z a k e n  o f  hij in v e r v o lg  
o p  a n t w o o r d e n  op  de s ch r i f t e l i jk e  
\-ragen van  de  h eer  D e  M oo i j ,  c’o o r -  
k o m e n d  o p  blz. 953 v a n  liet A a n 
h an g se l  H a m le ü n g e n  T w e e d e  K a m e r  
1968-1999. e n k e le  n a d ere  g e g e v e n s  
kan  \-erschaffen  ove i '  de  s tru c tu u r  en 
de  d a a r m e d e  sa m en han gend c-  v e r 
w a c h t in g  \'an de  p r i js o n t w ik k e l in g  
o p  de m a rk t  i ’o o r  c o k e s  in liet land 
en m e e r  in iiet l i i j / o n d e r  n a d e r e  g e -  
gcr 'en s  v e r s c l ia f f e n  len  aanz ien  van  
de \-olgende v ra g e n :

a. W c'lke zijn  d e  \-ijf \’O on iaam ste  
f irm a 's  in on s  land  die zich  b e z ig 
h o u d e n  m et de  im p o r t  en de g r o o t - 
handi'1 v a n  cokc-s v o o r  huislirand en 
k le in in d u s ir ie ?
b W e lk  a and ee l  \ an de  tota le  N e 
d e r la n d se  im p o r t  c.rp w e lk  a and ee l  
v a n  de  to ta le  N e d e r la n d s e  ai zet n e 
m en  deze  f i r m a 's  v o o r  hun r e k e n in g ?  
c. Is de infiru.k ju ist ,  dat er  sp ra k e  is 
\-an een  pr i js le id er sc lu ip  r an de d oor

VRAGEN
VAN
KAMERLEDEN

or e r w e g e n d  één  im jio r le u r  uit D uits-  
hinrl in g e v o e r d e  cokc-s',’ 
d. W e lk e  g e v o lg e n  zal de  nu reed.- 
v o o r  1 ja n u a r i  a.s. a a n g e k o n d ig d c  
v e r h o g in g  v a n  de c o k e sp r i js  in W e s t -  
D u its land  (m ei (i D M  pc-r ton) hc-liiien 
v o o r  de  cokt-spr ijzen  in Nedc-r land? 
W e lk e  m aatregc-lcn  d e n k t  de ministei- 
i ’ ; o v e r le g  m et de  b r a n d s to f fe n h a n d e l  
te nemc-n o m  tot een  m e e r  e v e n w i c h 
tige s ituatie  op  d e  cokc-smarkt te gc-~ 
raken'.’

WEG8EVEIUGING
De ht-er Schaiu-l  (. '\.i;.i'.) \ ro cg  aan 
de m in is ter  van  Vc-rki-er en W a t e r 
staat o f  ht-i heiT. Iiokc-nd is. dat in 
oen gedeelte- -.an K ij icsw eg  27 (F, 37i. 
nl. \-;in d e  T o l  tot aan de  itrug Ijii 
Kei/ .c -rsceer c-t-n zgn. m id d o i ih crn i -  
Itcee i l ig ing  on '  iireelcl 
K a n  de ix -w ind sm aii  niock-dc-len. 
w a n n e e r  deze- bc-’c e i l ia in g  za! \c'orr|c--ti 
aa ng(-l)r;ic-hi'.'

nellen  zijn  auto'.- d oor  
liw ie  m idden hen i ' -  ge -

GOEDKOPE
ROOMBOTER
De horen  Z i j ls tra  en W a lb u r g  (.X.R.P.i 
en de h eer  T o lm a n  (C .H .L .)  \ roegen  
aan dc- m in is ters  \-an D e fen s ie  en 
L a n d b o u w  en \ 'i sscrij  o f  zij er  k e n 
nis \'an helilicn g e n o m e n  dat re-ed.- 
d r ie  m a a n d en  geledc-n d o o r  dc E u r o 
pese Commissie- tjij \'c-rorri(-ning nr. 
1977 tiü van  ö dc-cemlx-i- 196(8 aan cie 
lidstaten  van  de Euro|)ese E c o n o m i 
sch e  G e m e e n s c iu ip  m ach tig in - ;  wc-rd 
verlc-c-nd om  l io ler  tege-n stc-rk v e r 
la a gd e  prijze-n uil de intei'-. c-nt i--\uor- 
raclen \'an dc- G e m e e n s e h a p  te b e 
tr ek k en  en tc-r lic-scliikking te siellc-n 
\'an hun leger  en aaai-mec- gel i ilcgc - 
stc-lde een!iedi-n
K u n n e n  de  Ijewindsliedc-n  meede len 
ot dc- i'c-gering \-an c)t-ze gc-boclen 
m.aclitiging gt -bn jik  zal make n en zo 
ja . m et in g a n g  \'an wc-lke d a tu m ?  
In d ien  bo\-enstaande c'raag in n e g a 
t ieve zin w ord t  beaniwcjorcl. k :m dan 
n a d e r  wordc-n  toegc-l icht. wa.irorn 
elo/e moge-li jkheid niet w ord t  bc u l U ?

l'oeliehUni
lieecis enit 
de n ie t -b e  
sciiotc-n.
in 1968 ccjiulen op  dit weggedeelte- 
ten g e x o lg e  bii'i'xein \njt n-.ensc-n de 
dooci,

w \ r  B i :u  w n K L D E  

D E  TW E E D E  KA MER 

V E R l.E D E A  W E E K

— 1)(, bi.-m'oiifi.u '/GH Volkshuis\’o.'-
( ‘tl Iyouu  m o l  ii.'irru'

do- WGninHbouv.’ on do  ruirntf-idbo 
nrdoniiv.; ( / iw  p:n^ bi.

—  D c  tTii',: i-n’iH opn iim in o .

— Dt b'-’o: • N vcin DuiU'idc-.  
Zakon nio' rtaaio dc /.aai:
Irdan ( X io u u - C a m  c a c  (Z ie  pau a i .

D c ai'onsv/i i/i''dn'..'.C'M in Z i i ’ d 
\'cland. vu\' '2A ai'mf'C';i('r; n a c  4

—  Kr kom t -.a 'cc \ ' c r l i < ’. ’ c :  v ( ‘- 
acn  bc  kot  in

— O p voor-'/.ci \an d c  l ’ .v .d .A . w - d i
(ir- brif' i \',ic rlc a m d ' '1 c i ' -p r ' ' .  c '  a 
in/.<ik( i'i'wt (kten, cri le ien  vc i :  ;wl
X od crk i iu ls c  tcnfi  in Indonc ’Mr nk’ 
jam a c ie d e n :  op  d c  e a c n d e  a c p l . - c ■ 1.

Dc .\.Ik iraclK , - l c i c c  / i e n  d- /t :
wedi'-'waar krili '-ch, tii:iar [lo.-'ilic, o(i.
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TECHNISCH ONDERWIJS

(I)

VOORBEREIDING 
OP EEN 
SCALA 
VAN
BEROEPEN

Technisch onderwijs staat niet zo hoog 
aangeschreven bij vele ouders. Dat 
blijkt uit de schoolkeuze voor hun jon
gens. Bij voorkeur sturen ze hun zoon 
naar gymnasium of H.B.S. Kan dat niet, 
dan nemen ze de U.L.0.
Is die ook niet haalbaar, dan komt pas 
het technisch onderwijs in zicht. Een 
duidelijke aftelsom!
Toch volgt bijna de helft van de Jongens 
technisch onderwijs! Toch biedt de 
technische school een keur van oplei
dingsmogelijkheden voor tal van be
roepen!
Ook tillen vele ouders bij het technisch 
onderwijs minder zwaar aan het levens
beschouwelijk karakter dan bij andere 
vormen van voortgezet onderwijs.
Het gaat toch alleen maar om het leren 
van een vak! Ja, daar gaat het om, maar 
ook om nog veel meer!
Het lijkt ons goed in Nederlandse Ge
dachten eens wat nader stil te staan 
bij het technisch onderwijs. Bij wat het 
is en wat het wil. En voor wie het 
bedoeld is. We doen dat in een tweetal 
artikelen.
In dit eerste vindt u enkele opmerkin
gen over de geschiedenis en de in
richting van dit onderwijs. In het tweede 
zullen we enkele actuele problemen op 
bestuurlijk terrein onder de loep nemen.

DOOR G. BRAIVIER
Voorzitter van de Bond van 
Organisaties voor Christelijk 
Beroepsonderwijs

T ^e naam „ambachtsschool” klinkt 
ons nog vertrouwd in de oren. 

Het was een school waar men op
geleid werd voor een bepaald am
bacht, een bepaald vak. Het onder
wijs was nauw afgestemd op de be
hoeften van de ambachtelijke be
roepswereld.
Die behoeften waren: goed opgelei
de timmerlieden, metselaars, schil
ders, enz, die in de praktijk van 
het gekozen vak een gedegen oplei
ding ontvangen hadden. De opzet 
van de school was hiermee in over
eenstemming; ze kende naast el
kaar staande opleidingen voor een 
groot aantal vast omlijnde beroe
pen. Het was allemaal duidelijk en 
doorzichtig, zowel voor de ouders 
als voor de leerling.

Dit schooltype — natuurlijk met de no
dige variaties en aanpassingen die in de 
loop van de tijd nodig waren — bleef 
globaal gezien tot aan de 2 e wereld
oorlog het beeld beheersen. Na 1945 
komt echter een verandering op gang. 
Het aantal functies en specialisten in de 
bedrijven neemt toe. Produktie- en 
werkmethoden veranderen. De indus
trialisatie zet door en verdringt het am
bachtelijke karakter van vele beroepen.

De zo concrete band tussen toekomstig 
beroep en schoolopleiding wordt zwak
ker.
De ambachtsschool moet zich aanpassen 
en krijgt in de 50’er jaren een ander ka
rakter. Niet langer een aantal verticale 
geheel zelfstandige opleidingen naast 
elkaar, maar nu eerst een gemeenschap
pelijke onderbouw met hetzelfde begin- 
onderwijs voor alle leerlingen. Daarna 
volgt dan een meer speciale opleiding 
voor verschillende beroepen.

Ook de naam van de school verandert: 
ambachtsschool wordt technische school. 
Tegelijkertijd komt er een discussie op 
gang over de doelstelling van het tech
nisch onderwijs. Hoe moet dit onderwijs 
zijn om de vrkman in staat te stellen 
zijn beroep goed uit te oefenen en even
tuele functiewisselingen op te vangen? 
Welk accent moeten de algemene vak
ken hebben in verhouding tot de prak- 
tijkvakken? Wat is de blijvende waarde 
van specialisatie in een voortdurend 
veranderende beroeps- en arbeidswe- 
reld?
Tot hoever moet specialisatie gaan?
De bezinning op deze en andere vragen 
rond het vraagstuk van de z.g. veral
gemening van het technisch onderwijs 
is thans nog volop actueel. Het accent 
verschuift echter steeds meer van be
roepsopleiding, zoals vroeger het geval 
was, naar beroepsvoorbereiding.

VAN AMBACHTS
SCHOOL 
NAAR
TECHNISCHE
SCHOOL
WEL OF NIET 
CHRISTELIJK ONDERWIJS

De verschuivingen in het karakter van 
het technisch onderwijs brachten met 
zich mee dat men zich in prot. chr. 
kring ook nader ging bezinnen op de 
noodzaak van christelijk technisch on
derwijs.

De oude ambachtsschool leidde op voor 
een ambacht, een vak. Dat vak moest 
goed geleerd worden en dit vakonder- 
richt hoefde — naar de opvatting van 
vele christenouders in het begin van 
deze eeuw — niet te geschieden in een 
christelijke school. Ook een man als dr. 
A. Kuyper zag aanvankelijk niet de 
noodzaak van christelijk vakonderwijs. 
Tot aan de 2e wereldoorlog werden dan 
ook in hoofdzaak algemene ambachts
scholen gesticht.

Gaandeweg voltrok zich echter een wij
ziging in deze opvatting. Wij zien het 
thans zo, dat algemene èn beroepsge

richte vakken beide vormende waarde 
hebben. Vakonderwijs is meer, dan het 
leren hanteren van zaag of rekenliniaal 
het heeft evenzeer betekenis voor de 
vorming en de opvoeding van de leer
ling als de andere vakken. Wij zijn dan 
ook voorstander van christelijk tech
nisch onderwijs, in gelijke mate als wij 
dit wensen voor het andere voortgezet 
onderwijs. Het gaat ook in het technisch 
onderwijs om een stuk opvoeding en 
vorming voor een toekomstige levens
taak, waarbij de Bijbel als leidraad moet 
dienen.
Deze noodzaak van levensbeschouwelijk 
gericht onderwijs wordt o.i. nog ver
sterkt door de wijzigingen in het ka
rakter en de doelstellingen van het tech
nisch onderwijs, waarover wij in het 
voorgaande spraken.

TECHNISCH ONDERWIJS 
NU
Het technisch onderwijs anno 1969 is 
een rijk geschakeerd onderwijstype met 
vele mogelijkheden. We zullen in ’t kort 
enkele facetten belichten.
We noemen allereerst de 3 niveaus 
waarop dit onderwijs wordt gegeven.

1. het lager technisch onderwijs; 3- of 
4-jarig; aansluitend aan het basisonder
wijs;

2. het middelbaar technisch onderwijs; 
duur 4 jaar, waarin begrepen één prak
tijkjaar; toegankelijk vanuit de lagere 
technische school en het m.a.v.o.
3. het hoger technisch onderwijs; duur

4 of 5 jaar; toegankelijk vanuit h.a.v.o.,
m.a.v.o. en m.t.s.

Opgemerkt moet worden dat de Konink
lijke Besluiten die nadere voorschriften 
geven voor de inrichting en de inhoud 
van het middelbaar en hoger technisch 
onderwijs nog niet verschenen. We be
perken ons daarom verder tot het lager 
technisch onderwijs.

ALGEMENE BEROEPS
GERICHTE VAKKEN

Het eerste jaar van de l.t.s. is het brug- 
jaar. Daarin ontvangen alle leerlingen 
hetzelfde onderwijs, namelijk algemeen 
onderwijs (Ned. taal, een moderne taal, 
geschiedenis en aardrijkskunde, wiskun
de kennis der natuur, muziek, tekenen, 
lichamelijke oefening en handvaardig
heid). Het vak handvaardigheid laat de 
leerling kennis maken met verschillende 
materialen en technieken. Daardoor kan 
hij zich naderhand, als hij voor de ver
dere opleiding een bepaalde beroeps
richting moet kiezen, wat gemakkelijker 
oriënteren. Dit in overeenstemming met 
het brugjaar in de andere takken van 
voortgezet onderwijs.

In het tweede jaar komt een eerste 
keuze tot stand. Op vele scholen wordt 
dan een globale indeling gemaakt in de 
richtingen houtbewerken en metaalbe- 
werken. Na het tweede jaar volgt een 
verdere opsplitsing in meer speciale 
vakken. Bij de groep „metaal” b.v. in 
elektrotechniek en motorvoertuigentech
niek. Voor sommige vakrichtingen (af
delingen) komt de afsluiting aan het 
eind van het derde jaar; andere duren 
vier jaar.

ONDERWIJS NAAR 
CAPACITEITEN

Bij het lager technisch onderwijs springt 
nog een andere onderscheiding in het 
oog, namelijk in: T-stroom, P-stroom 
en I.T.O.
Daarmee wordt het volgende bedoeld:

— T-stroom: dit is overwegend theo
retisch gericht onderwijs, voor leerlin-
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>assen op de L.T.S.

L',cn d ie  m eer  Iheo i 'e liseh  inKesteld /.ijn.

— F-’ - s I r o o m ;  o n d e r w i js  met een o v e r 
w e g e n d  jtrak lisch  k a ra k ter ,  v o o r  le e r 
lingen  m et een m e e r  irraktisclie  inslag.

—  I.T.O .:  dit is indi\'iduet'l lecltniseh 
on d e r w i js ,  s p e c ia a l  b e d o e ld  x o o r  j o n 
gens d ie  ..m oeil i jk  l e r e n "  en d a a r o m  e('n 
m e e r  j tersoonli jk  gericht(> hulj) en b e g e 
le id ing  n od ig  h ebb en .  7,ij v ra g en  als liet 
w a r e  . .on d erw i js  op  m a a t" .  Ken k e n 
m erk  win  hel I.T .O . is dan  ook .  dat met 
k le in ere  k lassen iiei' leraar  woialt g('- 
w e rk l .

I EHDKRK OFLKIDIM;

•\a dl' b e ë in d ig in g  w in  de' lagei 'e  t i 'ch -  
n isch e  schoo i  gaat een  groot ged ee lte  
van  de  j o n g e n s  ..aan het w e r k " .  T o c h  
k u n n en  zij dan  n o g  v e r d e r  ga.an met 
h un  v a k o p le id in g  en w el d o o r  deel 1i' 
n em en  ;ian de o p le id in g e n  in het k a d e r  
v a n  het le e r l in g w ezen .

Dit b e tek en t  dat het b ed r i j f ,  w a a r  z.ij 
w e r k e n ,  z ich  v e r p l i c h t  o m  de  jon gen s  
v e r d e r  te s ch o len  in de p r a k t i jk  v a n  
h u n  b eroep .  D a a rn a a st  k o m e n  zij e lk e  
w e e k  een  ze k e re  t i jd  —  m eesta l  ('en dag  
en e n k e le  avond.en —  te r u g  n aar  schoo l  
o m  aan\’u l len d  . .a lgem een  en op het b e 
roep  ger icht  o n d e r w i js "  te o n t i ’angen.

Oj) deze  w i jz e  w e r k e n  b e d r i j f  en s ch oo l  
sa m en  aan di' \-erdere on t it loo i ing  van  
de  j o n g e n s  in het d o o r  hen g e k o z e n  \ ak. 
Ken a n d er  di 'c l v;in di ' j o n g e n s  gaat na 
de  l.t.s. d o o r  in het m id d e ib a j i r  tec lin isch  
on d e rw i js .  Dit gi-ldl nii't n am e w io r  de 
T - s t r o o m - l e e r l  ingen.

ENKELE ajEERS

tVelki ' ji laats n eem t nu het lagi r t e c h 
n isch  o n d e r w i js  in te m id d e n  v a n  de  an -  
i lere  v o r m e n  v a n  voortgcz .c t  o n d e r w i js  
K nke le  c i j fe rs  m o g e n  dit i l lu s lreren .

In het s c h o o l ja a r  Itititi -  1967 w e r d e n  g e 
m id d e ld  v a n  e lk e  h o n d e r d  12- en 13- 
ja r i g e  j o n g e n s  o n d e r s ta a n d e  aanta llen  
toeg e la ten  tot de  eerste  k las  w m  \ e r -  
s c h i l le n d e  v o r m e n  w m  voort.gi zet o n 
d e r w i js :  (gegot  ens C.K.S.)

9 gulden 
voor 
QOjaar 
arp

— tot het l'.L .Ü .
— tot het V.H.IM.O.
—  tot de L.T.S.

31 leerlingen 
21 leerlingen 
44 leerlingen

D e i 'o sterende  v ie r  vol 
geen  v o o r t g e /e t  o n d e r w i

iden andf'i'  ol'

L'it deze  c i j fe rs  bli jkt ,  dat niet m in d e r  
dan  44" n van  het aantal j o n g e n s  naar 
het l .a g e r  T i 'ch n is ch  O n d e r w i js  g ing.

De g rote  o m v jin g  v a n  het tech n isch  o n 
d e r w i js  b li jkt e v e n e e n s  als w ij  een  v e r 
g e l i jk in g  m a k e n  tussi-n het aantal s c h o 
len. leer l in gen  en ges la a g d en  bij de  b e -

SOOR7 ()\I)ERU IJS

U. L.O. ( U .L .O . - 3 .  A . Pd
V . H .M .O . (g y m n a s iu m . H.P).S.. 
M .M .S. en H a n d e ls d a g s c h o o l )
1..T.S. ( in c lu s ie f  b e d r i j f ss ch o le n )  
N i jv e r h e id s o n d e r w i js  v o o r  m eis jes

langri jkste  v o r m e n  van  voortgez.i't  o n 
d e r w i js  in het k a l i ' i id e r ja ar  1967. (Bi'on 
C.H.S.). H et  be tre ft  h ier  u its lu itend  d a g 
o n d e rw i js .  A a n g e z ie n  in de  aantallen  
v o o r  U.1 ..0. en  V .H .M .O . jo n g e n s  èn 
m eis jes  b e g r e p e n  zijn. zijn ter  v e r g e l i j 
k ing  ook  de c i j fe rs  v a n  het N i jv e r h e id s 
o n d e r w i js  v o o r  m e is je s  o p g e n o m e n .  
D eze  c i j fe rs  laten  ons  zien  dat  d e  lagere  
te c h n is ch e  s ch o len  in 1967 b ijna  e\'en- 
\ eel g es la a g d e  jo n g e n s  ti f leverden  als 
l ’ .F..O. en V .H .M .O . tezam en . O v e r ig e n s  
m oet hij de  b e o o r d e l in g  v;in de c i j fe rs  
in de  tw e e d e  k o l o m  de  k o r te re  c u r s u s 
d u u r  van  het L .T .O .  in tismmerking' 
w o i 'den  g en om en .

«  je

co_  M 
w ‘2

.\antal geslaagden
"c S *u

<  J i Totaal .longens

i 273 281.000 46.036 23.276
4G1 225.600 25.161 14.58.5

346 151.180 35.351 35.351
6(1(1 138,640 66.337 —

uit het p ro ject „ Seriebouw ".

RETEKEMS ES 
II i.iRDERISG
Het dager )  te c h n is ch  ondw '.w j .-  i.ei mt 
dus in het geheel  van  onder\'. 11> \ n o r / le 
n ingen  een  z.ei'r b e la n g r i jk e  pl ans  iii. 
Kwa.ntitatief  \'ormt het / e i f /  een win 
de g roots te  se c to r en  in haat \ 'oortgc/et 
on d erw i js .

Het tech n isch  o n d e r w i js  is c\ em ons ' ar, 
gi'ote b e tek en is  v o o r  de leer l in gen  die 
liet (gaan) vo lg en .  In tw eeër le i  o|)/.icht:

1, Het b iedt  hen  de  nvige!i ik iie id .  uit 
een  breed  sctila v a n  b e r o e p e n  d.it beroeji  
ie kiezen , dat  bij  hun  aan leg  en ca in ici-  
teiten past. E en  b eroep ,  w a a r in  / i j  zich 
ku n n en  o n tp lo o ie n  als m ens  en ais w :k -  
man en w a a r in  zij le\ 'ensvreugde  k u n 
nen \dnden. En dat  hun ook  een g oed e  
bestaansmogelijkheid kan - i i s eh a f fen ,

H iw endien  geeft  het techn isch  o n d ir w i i s  
lien een basis,  w a a r o p  zij later Inj eer, 
ew a ïtu ee l  nood/.a .kelijke '.■ei'amiering ' an 
liei'oei). k u n n en  \'oorll)ou'.'.’en,

2. Het techniseii  o n d e i 'w : ; '  \\;i een w e 
zen li jke  b i jd r a g e  lc\ereii  aan ,ie i'ei'-  
soons\ o r m in g  en de '.•oi'.'.a.ssenwooi d ing 
\an zim le iT lingen .  .Mede i . ierom  i.' 
c h r is lH i jk  techn isch  o n d e r "  a -  .m 
in te n n a h '  groot  l.H‘lang.

T e g e n  de achter.grond \an do/.e l ie teke-  
nis \aior lie leei ' l ingen  m o e i  on.- m/.ii'ns 
lil' b e o o r d e l in g  v a n  en de w a a rd er in g  
\'oor h.el tech n isch  on i le rw i js  w o r d e n  g c -  
jilaatsi. Dan is er  geen  a a n le id in g  het 
tech n isch  o n d e r w i js  la g er  o f  m in d e r  1e 
w a a r d e r e n  d a n  het a lg em een  \aiortgezet 
on d erw i js .  Klef t e c h n is ch  o n d e r w i js  is 
. .anders".  ver\ uit een  geh ee l  e igen  taak 
in het g eh ee l  v a n  het on d erw i js .
Kr zijn v e r s c h i l le n  in b eg a a fd h e id  ,-n 
capac ite iten .  .Jan k a n  m eer  b ere ik en  dar. 
Piet. D a a r m e e  is Piet e ch te r  niet ge- 
d is k w .i l i f i c e e rd  o f  de school die Piei 
bezocht.

\4 ij zullen de/.c verschillen  in aanleg 
en gaven positief m oeten aanvaarden en 
— hiervan uitgaande — voor elke jon 
gen m oeten zoeken  naar de opleiding, 
waarin hij zich  het best kan ontplooien. 
D aarm ee is hij zelf en ook de sam en
leving het m eest gebaat. Die m ogelijk 
heid w il de technische sehool bieden 
voor die jongens, die m eer praktisch 
con creet en m inder abstraet-in telleetu- 
eel ingosteld zijn. B ij w ie de ..gaven \ an 
de hand" sterker ontw ikkeld  zijn dan 
de „gaven  van  het h oofd ".
/.o  bezien, on tvangt het teehniseh onder- 
w ijs de plaats die het toekom t.
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HOOFDMOOT INKOMENS EN VERMOGENS

ARJOSRAAD 
LEEFT ZICH UIT 
IN MOTIES
De  Arjosraad heeft zich j.1. za

terdag 8 maart te Utrecht in 
grote lijnen geschaard achter de 
resoluties over inkomens- en ver
mogensverdeling zoals die door het 
hoofdbestuur opgesteld waren. De 
weinige amendementen deden aan 
de oorspronkelijke intenties weinig 
af. Uit de discussie bleek dat de 
Arjosraad zich evenals het hoofd
bestuur verontrust voelt over de 
huidige (scheve) inkomens- en ver- 
mogensverhoudigen, zowel mondi
aal als nationaal.
De grote moeilijkheden die aan ’t licht 
treden wanneer deze zaken recht ge
trokken moeten worden, werden ter
dege beseft. Wil men het niet alleen 
bij het bijschaven van de huidige toe
stand laten, dan zal een omvorming van 
de huidige structuren misschien ge
wenst zijn. Vandaar het verzoek aan 
de ARP een studie over onze sociaal- 
economische orde te beginnen. Louw de 
Graal, die op verzoek van het hoofd
bestuur de resoluties toelichtte: „Juist 
de ARP moet zich vanwege haar archi
tectonische kritiek op onze samenleving 
hierover buigen. Maar wij moeten ons 
bewust zijn van het feit ,dat wij in een 
stelsel van sociaal-kapitalistische lan
den leven.”
De mondiale problemen stonden voor de 
Arjos centraal. Onze economische orde 
is mede de oorzaak van de schrille te
genstelling Noord-Zuid, aldus De Graaf. 
Kijk eens naar de vreemde gang van 
zaken bij het valuta-overleg van de 
tien rijke landen. De tien landen be
heersen 90"/o van de wereldhandel. 
Deze structuren moeten doorbrolten 
worden.
Ook nationaal wilde de raad de zaken 
grondig bijschaven, terwille van een 
rechtvaardige samenleving. De overheid 
moet meer gaan ingrijpen om de in
komens- en vermogensverhoudingen te 
verbeteren, aldus de Arjos (zie resolu
ties hiernaast). Op den duur kan het 
blokkeren van kapitaal dat dreigt te 
vluchten onontkoombaar zijn, meenden 
enkele raadsleden. De Graaf: We moe
ten dit zeker bij structuurvernieuwing 
in overweging nemen.
De resoluties werden met enkel sum
miere amenderingen in overgrote meer
derheid aangenomen. Hoe overgroot die 
meerderheid telkens was werd helaas 
niet helemaal duidelijk omdat de presi
dente Tineke Lodders-Elfferich het niet 
nodig achtte ook de tegenstemmers te 
laten tellen, iets waar adviseuse Aly 
Bokma aan ’t eind van de vergadering 
nogal kwaad om werd.
Mevr. Lodders leidde de vergadering 
overigens goed.

MOTIES
Dat het presideren overigens een verre 
van eenvoudige taak was kwam mede 
door de grote hoeveelheid moties die 
ter tafel gelegd waren, waaronder twee 
van het hoofdbestuur (één over de uit
spraak van de P. v. d. A. over de K.V.P. 
en één tegen verlenging van het onder- 
handelingsmandaat tussen E.E.G. en 
Spanje).
Een voorstel tot reglementswijziging 
teneinde de procedure inzake de moties 
in het vervolg te wijzigen werd door 
de raad met 24 tegen 19 stemmen ver
worpen. Bij alle moties over actuele po
litieke zaken bleek telkens weer de men
taliteit van de raad om de samenle- 
vings- en structuurvernieuwing radicaal 
in praktijk te willen brengen .Soms werd 
in de discussies teleurstelling uitgespro
ken over de houding van de ARP ka
merfractie bij verschillende gelegenhe

den. Genoemd werd: het prijzendebat, 
de abortus-provocatus en de kwestie 
E.E.G.-Spanje. Sommige raadsleden wil
den een emotionele reactie hierop zoals 
onder meer tot uitdrukking kwam in 
een motie van Zuid-Holland, waarin 
sprake was van een „gespleten” houding 
van de A.R.P.-fractie tussen progres
sieve woorden en teleurstellend beleid. 
Meerdere raadsleden hadden dezelfde 
bezwaren tegen het beleid van de twee
de kamerfractie als deze Zuid-Hollan- 
ders, maar de „kreten” en de emotionele 
toon wilde men beslist niet overnemen, 
temeer waar sommige door Z.H. ge
noemde punten al in andere moties en 
in de resoluties aan de orde gekomen 
waren.
Zuid-Holland trok daarop de moties in, 
hetgeen de presidente een applaus ont
lokte. De raadsleden — ook de Zuid- 
Hollanders — hadden getoond voor al
les nuchter en constructief te willen 
meedenken en meesturen!
Een motie van Utrecht, waarin krachtig 
werd geprotesteerd tegen de wijze waar
op het plebisciet van West-Irian door 
Indonesië zal worden uitgevoerd, werd 
ingetrokken, nadat vanuit de raad werd 
opgemerkt, dat deze resolutie te beperkt

van inhoud was. Het gaat ook om het 
welzijn van West-Irian op langere ter
mijn. Sieger van Klaarbergen verzocht, 
namens de indieners, het hoofdbestuur 
en de buitenlandse commissie deze zaak 
nog eens in studie te nemen en het re
sultaat dan te publiceren.
Een tweede motie' van Utrecht waarin
o.a. betreurd werd, dat het hoofdbe
stuur niet krachtiger geageerd heeft 
op de brief van de 3 partijen aan de la
gere partij organen wérd verworpen. 
Vanwege tijdsgebrek werd de motie van 
het hoofdbestuur over de verhouding 
E.E.G.-Spanje ingetrokken.

ARJOS, P.V.D.A. EN 
K.V.P.

Verreweg het meest interessant was de 
motie die een reactie gaf op de uit
spraak van het P. v. d. A.-congres over 
de niet-samenwerkingsbereidheid met 
de huidige KVP.
Algemeen was wel de angst bij de raads
leden merkbaar, dat de P. v. d. A. hier
mede ook de ARP meer in een „CDU” - 
pakt zou duwen, en men vreesde dat 
hierdoor bevorderd zou worden, dat het 
kabinet De Jong inzet van de verkiezin
gen werd.
Het adjectief „huidige” voor KVP stem
de de raad toch nog hoopvol.
Hij zag er een aansporing temeer in 
voor de KVP van Schmelzer om een 
nieuwe progressieve KVP te worden. Ook 
voor de ARP zag men hij deze ver
nieuwing een stimulerende taak. Toch 
werd in een toevoegitag op de motie on
dubbelzinnig gesteld, dat' de AR zieh 
zeer zeker ,n u niet in het kader van de 
samenspreking binnen de „18” in een 
of ander verband mag laten insluiten, 
en haar eigen identiteit meer dan ooit 
moet handhaven. Motie en toevoeging 
werden met 35 stemmen voor en 10 te
gen aanvaard.

ARJOS - F.J.G.
Vice-voorzitter van de lArjos, Jan van 
Houwelingen had tevoren een veraht-

DOOR DICK VAN VLIET

woording gegeven over het beleid van 
het hoofdbestuur in de laatste maanden. 
Het meest Interessante hieruit was wel 
de uitwerking van de toezegging, ge
daan door Hans de Boer op de vorige 
raadsvergadering, dat een uitnodiging 
tot een gesprek met de FJG (jongeren 
uit de P. V. d. A.) zou worden aanvaard. 
Die uitnodiging was inmiddels geko
men, aldus Jan van Houwelingen en 
het eerste gesprek wordt tegen het eind 
van de maand verwacht. Officieel wordt 
de bespreking tussen de twee jongeren
organisaties „een plaatsbepaling van de 
jongeren in het politieke krachtenveld” 
genoemd. Na de laatste ontwikkelingen 
is dit gesprek zeker zo noodzakelijk ge
worden, aldus van Houwelingen.
De verhouding met CHJO en KVPJG is 
verbeterd, maar nog niet ideaal, zo 
werd geconstateerd.

Voor het kabinet De Jong kunnen wij 
nog steeds niet juichen en applaudi- 
seren, zo besloot van Houwelingen. „Wij 
begrijpen dat onze houding in sommige 
ARP krhigen wel eens niet goed valt, 
maar laat men er niet overstuur van 
raken. Dat is voor een 90-jarige een ge
vaarlijke zaak!”

AANGENOMEN
RESOLUTIES
1. Hoewel wij er in onze nationale sa
menleving redelijk in zijn geslaagd ar
moede en honger uit te bannen — overi
gens mede dankzij een doelbewust over
heidsingrijpen — kan dit helaas voor vele 
van onze medemensen in grote delen van 
de wereld nog niet gezegd worden.
Deze situatie is voor ons niet aanvaard
baar. W ij menen daarom dat Nederland 
voorop moet gaan bij het wijzigen van de
ze onrechtvaardige welvaartsverdeling. Dit 
brengt offers met zich mee, welke tot 
uitdrukking zullen komen in een verhoging 
van de bijdrage voor de ontwikkelingshulp. 
Wij denken aan een jaarlijkse verhoging 
van ca. 10% van de toename van het 
nationaal inkomen, zodat binnen enkele 
jaren een meer bevredigend niveau kan 
worden bereikt. Verder moet Nederland 
aandringen op maatregelen ter bevorde
ring van de exporten der ontwikkelings
landen, stabilisatie van de wereldmarktprij
zen van grondstoffen en halffabrikaten en 
een dusdanige herziening van het inter
nationale monetaire systeem, dat de ont
wikkelingslanden hierdoor niet geschaad 
worden. Op deze wijze geeft men werkelijk 
prioriteit aan dit onderdeel van het beleid. 
Het daarbij stellen van politieke voor
waarden, die gericht zijn op een verbe
tering van de sociale structuur achten wij 
noodzakelijk.

2. Voordat enkele concrete voorstellen 
worden gedaan voor de verbetering van 
de verdeling van inkomen en vermogen 
in Nederland, stellen wij vast dat een kri
tische instelling ten opzichte van onze 
economische orde gewenst is en dat men 
deze op haar uitkomsten moet toetsen. Dit 
betekent ook, dat men niet moet terug
schrikken voor een overheidsingrijpen 
dat erop gericht is iedereen in onze sa
menleving een eerlijke kans te geven, het
geen overigens geen pleidooi is voor. een 
centraal geleide economie. Het is echter 
wel een pleidooi voor een verdergaande 
democratisering van het maatschappelijk 
leven, het treffen van maatregelen tegen 
ongecontroleerde economische machts
concentraties en een overheidsbeleid 
waarin lange termijn planning en collec
tieve voorzieningen geen taboes zijn.
Er moet stellig nagegaan worden op welke 
punten de bestaande ordening van het 
maatschappelijk leven voor verbetering vat
baar is.

Wij verzoeken de ARP een fundamentele 
bezinning op onze sociaal-economische 
orde ter hand te nemen en daartoe een 
speciale adviescommissie in te stellen.

3. Naast eventuele verbeteringen in de 
economische orde is het van belang om 
het beleid met betrekking tot het totstand- 
brengen van een redelijke inkomensverde
ling en vermogensverdeling op een syste
matische wijze voort , te zetten, zonder 
daarbij de bron van de welvaartsgroei op 
te laten drogen.
In dit verband moet naast een handhaving 
van het conjuncturele evenwicht gestreefd 
worden naar:
(a) een verdergaande democratisering 
van het onderwijs, waardoor de gelijke 
kans voor iedereen beter wordt gerea
liseerd en de bestaande schaarste in 
sommige beroepen wordt verminderd;
(b) het voeren van een arbeidsmarktbe
leid gepaard gaande met een stimulering 
van de- omscholing en de regionale ar
beidsmobiliteit;
(c) een evenwichtige regionale ontwikke
ling, waarbij vooral gelet moet worden op 
de infra-structuur, de kwaliteit van de 
arbeid en de vestiging van stuwende in
dustrie;
(d) het kritisch ter discussie stellen van 
het huidige stelsel van procentuele loons
verhogingen en de daarmee co'rresponde- 
rende wijze van toekenning van vakantie
toeslagen: -
(e) een rechtvaardige verdeling van de 
fiscale lasten en de toegekende subsi
dies:
(f) de zorg voor voldoende collectieve 
voorzieningen; en
(g) het bevorderen van een evenwichti
ger vermogensverdeling.
Dit laatste doel kan men proberen te be
reiken via;
(h) het toekennen van spaarloon;
(i) uitbreiding van winstdeling- of ver- 
mogensaanwasdelingsregelingen,
(j) het zorgen voor waardevastheid van 
kleine nominale vermogens;
(k) het in principe belasten van alle ge
realiseerde vermogensaanwas;
(l) het verhogen — behalve in de rechte 
lijn — van de successiebelasting, in ’t 
bijzonder door de invoering van de 3e 
progressie; en
(m) het brengen van grond aan de ge
meenschap in die gevallen waarin de 
schaarste ervan tot speculatie aanleiding 
kan geven.

4. Onontbeerlijk voor een sociaal gericht 
beleid, waarbij de steun aan de achter
blijvers eventueel ten koste van de ho
gere inkomens en vermogens zal moeten

gaan, is met name de zorg voor een mens
waardig bestaan, welke ondermeer tot uit
drukking komt in het aanwezig zijn van 
voldoende werk, inkomen, medische ver
zorging, huisvesting e.d. In dit verband 
is van belang het welvaartsvast maken 
van de laagste inkomens en de pensioe
nen,
5. Hoewel de wensen — vermeld in de 
bovenstaande resoluties — niet onmid- 
dellijk ten volle vervuld kunnen worden, 
hebben zij tezamen een dusdanige priori
teit dat een belastingverlaging op korte 
termijn onaanvaardbaar moet worden ge
acht. Wij denken vooral aan de aanpas- 
singsplannen van Witteveen.

MOTIE OVER 
P.v.d.A-BESLUIT
De Arjos-raad, 8 maart 1969 te Utrecht 
bijeen, kennis genomen hebbende van de 
uitspraak van het congres van de P.v.d.A., 
betreffende regeringssamenwerking met de 
K.V.P., hiervoor vanuit het verleden wel
iswaar begrip opbrengende, b lijft evenwel 
bij haar eerder gedane uitspraken het on
verstandig te vinden wanneer de ene par
tij de andere partij voor regeringssamen
werking uitsluit, zonder van een verkie- 
zingsprogram van zo'n partij te hebben 
kunnen kennis nemen.
De Raad heeft zich op 23 november 1968 
aangesloten bij de door het hoofdbestuur 
aangegeven richting van samenwerking, 
waaruit bleek dat de taken waar onze 
samenleving zich voor geplaatst ziet het 
beste uitgevoerd kunnen worden in sa
menwerking met partijen als K.V.P., 
C.H.U., P.v.d.A. P.P.R., A.R.P. en D'66.
De motie van de P.v.d.A. acht zij met de 
door haar gewenste openheid in strijd, 
reden waarom zij èr met teleurstelling 
van kennis neemt.
De Raad ziet in het gebruik van de woor
den ,,huidige K.V.P.” , voor de K.V.P. des 
te meer een aansporing zich grondig te 
vernieuwen.
De Raad dringt er ten zeerste op aan, dat 
de AR.P. zich in de samenwerking binnen 
de ,,18" niet laat insluiten en haar zelf
standigheid nu mèèr dan ooit met waak
zaamheid b lijft handhaven!
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O A N E K IN G  is een w oord  dat — 
^  o fsch oon  van Latijnse (M>r- 
sprong —  in onze taal vo lled ig  biir- 
fjerrecht verkregen  heeft. \ 'rijw el 
iedereen  w eet w el, w at het w oord  
sanere^ betekent. Het heeft niet 
gezondm aken  van doen. De geld - 
sanering die kort na de tw eede 
w ere ld oor log  ton  uil \<H>r gelegd  
w erd , betekende een gezon dm a
king \ an fle financiën.

in (i(' .'•icdc'Li 'A('rd("p. 'O in '  !i( ]t' w o o n -  
\\ ijken L;e.'en<'('i-(i. B hilu n .d edcn  word-Tt 
.jf'-ane-ei’ff; dal wii  dal kr-old-Gi
'.K'orden ' 'pucTiiim d. flat d(' aarile^' \’an 
.'■(i'ii bmiien.<1 ad w ord t  iicr/.ien c-n \'ei'i>c- 
lei'd. Id'ti K enm t'fkend  v'ooi 'beeld ttadi 
nuMi aan in de  <tad D ord r eeh l .  w a a r  efo'i
LM'oot aa 
."loopt. 
Kr ./ijn 
..ari hel 

ta-dm

'.la .vt ra ■n /im t'n wi 1‘don :e-

dorpePi, w a a r  m en  
euaan. O n d e  h u i / c a  

'•trpiatjtpv x 'e i 'dwp-

i>ok ta lr i jke  
"anerf-n i," l 
al ■icbrokt'P.. 

picn. Kri otpidal dftor (H'Pi .•'an<‘rin,Li \aak 
unnnLjlide" ’wordt o p g e r u im d ,  heelt 

fiOl w o o r d  .•'HP.erin.u o\a r  h e l  a lu e n u ' 'n  
oen uoedf'  klanis ut'krfr^tap 0\aT hot ai- 
ptanet'n . , . want niet hij itai('r(‘en, Oe 
i a, i 'h.f-hhcr." \'an de ii i ' I o i ’u.'. (i i< ut^Piop 
d ie  ^r.iap h er in n erd  w oi 'den  ..ap. !ioi 
\a-rled('n. nu-pen \'aak <ieh f'n w e e  iwa i- 
cilUnlei saner in p ' .p lan nen .  Kr / i jn  Kiin- 
d i  naar.". chf“ tit‘ plaat ."th i; ke iw(a''né!d 
'Orri." df- iu.nd \ <a] "eh e lden  —  'Oip,," hi j
w ij/.(' van ."prekt'n (:'ii ."oni." ook  i ( ‘ i l<-r- 
:i;k - -  \;a'iweu(' al Ik  1 n a o i f '  dal n i e r  
( - n d t r  .d op te r .^ lLn ia - r -  laai \ f - r i t i a i / i ' l e p ,

;! n n e n n n Pt .- U ■ n i 
voorad riiaar fif 
ent lo kdepj, /.! 
■f-l," r - o L n a n l io a i .  
tehoia ien, oi . i!

.'"tt (‘d.- nuaa' nion.-en lx ;
Ie \a'iia { tePi om  toch 
.-nde doi'[i>''kfa'nen onpo '
.oen in / o ‘n tiiaie kf rn 
u 1s dat /.(' uraau wille-n I 
n o n n e n  / e  niet prtaae.-' /eun en  iiaj'onv 
Wh; rptenf'p. fiat luM x'oor'tkiaijii uit h ot-  
.■'.oÜ'de m olifd  ais de h onn er  \'an \’eh-r, 
n a a r  .intiek o>p iwt-uda-a i 'it iek. Kik dorj)  
iiec'n u-uenw t iordm w ( ‘ l een ant ik iie j itan  
w in k f ' i t je .  Kn a! / p n  er  dan  nanwaaijK" 
■werkf‘)j/k anti<‘k(  ̂ \■onJ■\̂ ■eJ jien aanwt'/i.L’ , 
|i,"f u d o -a n t ie k  / o \ e e l  te m eer. W a a rom  
\\oi'dt (lat d o o r  'celen ./o pril  u ok och f . ’ 
0 >ndal in d e / ( '  \'(n’U“eiini>eei’d ( ‘ wa-rf id 
de  mtm." hl lift hunkeiam  n aa r  r<,tman- 
t.a k. let"  van  / itn  i'o.manlmehe ue\aK‘- 
lt‘n." kan hij r iehten  op  antif 'kf- \(H>r- 
w f ‘r)>en —  o f  w at daar  \'oor doorg a at .
Jn w e/er i  heeft dv rfx p om  f 'ude dorp."- 
k e rn e n  te be.sehermen teaen ."lopers- 
tiandf-n d ie  n ad s  o n i / i e n .  de / .e l !de  oov-  
spron.k. M en / ie l  een .-Uik Lie,"chiedeni", 
een  "luk \ erlockm m die  oudf ' dor[)>k(-r- 
nen en meij \andt d aar in  ; e n  /ek(--re 
\ 'o ldoen i ï i” \ o o r  het \a'rlan.ki‘n naar rt>- 
m a n l i fk ,  X atu i ir i i ik  kan hel ook - en 
/(■If," .ueli.iktiidtn —  een  "oort \'lueid 'ud 
do nuiliU'it \an lad hedtui IxdeKenen 
a l"  m('Pi /() ho\ in Lief.'or!eerd i." \ oo r  het 
nehoiid  'can ou d e  d o r p sk e rn o n .  In oen 
/( 'k f-re  an,Li."1 'coor  ai ia i n ieu w e .  \'o(ir ;.i 
da lu f 'n e  v'.at onl>okend p-. \\'i 1 m:en e on -  
M iWfU'f n iif'lct f'n wél rx’ktmd op \ e r -  
tPoUW'd L',
W ij mo«‘ten o\<*r dal gevoel \oo r  ro 
mantiek (►veriuens ni(d te rnina('!it(‘ml 
denken. Het niooic'r u i l le n  maken dan 
d<‘ w 4*rk(dijkheid is. heetl te maken met 
on/e ^^e/e^li jke «esehiedenis. De mens 
moest we liswaar hel Paradijs xarlalen. 
maar (lod ^af h(‘m d<* hunk<*riii!ii naar 
het mooie, liet t*oede. l u i  selione nu*e. 
I l fd is de/e lu inkerin t; — in laatst<* en 
fipperste instantie (‘en paradijshiink» - 
rinu di(‘ d(‘ mens er toe l>rensl. iels 
mooi(‘r  t(‘ mak(‘n dan het in w erke l i jk  
heid is. ij w i l len  d(‘ ji(‘s< honden heid 
aller dingen ophetten ot kle iner maken.

///■;/ i ) ()nrsr i . i : i \ ! IK
K>udo (iorp."."l !'aal j<-> roiui o. li lOrk >•; 
Kf-rkpioin ot 'nrmk. mot daari 'ond  a l lo r -  
Ici m h o i iw o n  da- h -t  ' ~i ■ f ivui i't j c  v..Pi 
• op, dorf)  uitm.ukepi —  /o a N  hoi ameif-oi;- 
lopuis ,  of'n " cIkmiI. een pa."tori( . oi-n lU'- 
Tara- wonipiL;. oon doK top 'hu i . '  --- v- ' on 
iu -1 hoold  ’cun liet doe |i 'ca'ci-.

] l f  l i '  ( opi \aak \ apa! d(  ̂ e indoi  ja!'( -i 
n w f  dt.-u. hof 'ld in dn \'(»np't( iü.uu.'Wf-rold 
'um  de rnf‘n."en f-n mc-n hoeft de neuLee ;̂-:. 
/ 'u lke hf-oldf'M ipiuorept te howue-.-ii. iiat 
n',é*d}i num altluin.". Pa-  al" u-m and i.ei- 
\o(^rhoe](l eon laar o- wa-vu» w < e.--i mt 
/.!jn dor))  en / n n  blik wiidf-r iiorp /o id n 
«m \erder»' \a-rion he»-ll aan.'ohou\\'d. e  l 
•'ii hu teruLikf'ei- on tdf l - :kee .  <ial 'an / n a  
d(-rp n u l  dc' d (a ’j)"l-.ern and'-t." / a t  fam

HET PROBLEEM 
VAN DE 
OUDE
DORPSKERNEN
DOOR J. W. OOMS

N o o r  ,o | ! i  j,f 'Ca»<io \ <>\ ]  . d l > o  
n'o;‘p"i-:orn \ an - e n  \ orh< < au a-"W < r odj 
;v iiM-t moor' de '\ e ik e iek t -  fio.' )i"e(-i u. 
D o  ^lati.oo h u i /e n  / .an  mit'idor \ oorn a a m  
eo'.\a'!-d(-m do i;.(M)io " t r a a l jo "  / i p i  -ml 
))!♦ iluttiei U( <-u!0' im < eeo -oe i -om r , '  hh 

- men aa.a la t -an e i fm  eaat. ■o.oi'di •••- 
vui.ak iK'll on w ee  ee!'of-|an ' m ai iiol 
m o o i -  dat w o<j ca ha 1; t wo*-ti’ : e a u '  nut 
er OU.' *dnk ran.jt wa o - i  m.
Dat wil / e : m 'o n : i a t  ■̂ '̂a' n a t  / o  e ;o o i  • 

U 'ro.vL. I" hol I O! I.aal i "oho iiooio : ,t 
er \.-r; ;a l -amjep ruid. D ; a : o o < o  ;c

\uiak 'ml ue."i h i'oo'u'A "ie. ea ; hi'lio!,*
V cip '»u(i( dor 'p -iaa 'm  n < < n i<-o- c h a  e'
I)a . .n  ,m i- het i -ek 'can \ o» 1 i;e lae_ . d.; 
r ' a ) ) p o i u m  o m  le kona-P i loi s a ru  rine '.ai 
• 'U de  do j-p .- i- ;e rnen w o t a lo n  .-a.monuf --t• 
do ,, ;-  d t - . " k u n d ip e n  die \ ;m  oU:<-!'- i<o,na‘ . 
War'U /IJ da- (*r niet na o voi'm'oe-Ki / o i  
iijo] ii( 1 o ik !(' h< ( ld, / ion, wmt /(■ -dot 
D* mwoCif-r \‘an la t  doi-p daar'eo .nve! 
'■o,: . i i- :n j  n ( ‘e / , ,  ( i c , - i . ; im f i ;u .  / a i  a 
' a f - o r ld k  i "  n a t t e n  /(^c.eom m /.a-,
' '( '.5 at ;:! 1 niot /  l o i ; w ;mt ik / a !" >
r• 1 .e 1 a (fit ■ (i' e i '"ison'* / a  o ''  m i ■

lou.ud i*ii- ik / ! ( “ er  do iiewhuMerii." \an 
ma.mi dor'ji h-i. K o r t o m  dia /aot nu'er d,-n 
(-r te /u m  l". / a jn  blik i" "u h iee l ie t  ue-  
w'ordei'L
Jn de "a n e n n u  ’can ou d e  d o r ] ) "k e r ' ;a ’t 
."peë-it dii" 'caak t i-n hroli ufc\ ( -el.-ma11 e - 
heid me<' —  o f  1-el w (sm teca n>l)eler-! 
Td'm m e n "  m oet niet in e('n mu."eure. 
mot ten ie\en; iti.i mtua ee-enmin in oen 
kille, sli 'akkt ' en hem n ie t s /e e u o n d e  on 
\‘an a lle  r ia t im rlak la  id on tb loo t  z i jnde 
Ijet'n holio(-\-(-j] lf‘ le '.ep. De mmu- e.eoft 
t(' o f 'o ie  en tak-Jo unvcri opt)'c.-uieon >'7-5 

/ o  een /. i jd ie  te mot-ten wonc-n on le\oei.

l u  n r i  K

Idi "ara ’ 'iriu."piamam /a i ook  do iiuidem’ 
a-\‘e n '" i t  uat !(■ on dt- lopen  wo< ,rdi ue e on -  
"te l la l io  \'an de  maat "Ciui)))')!; ofui i'o*l 
"po'len. Ho; \'erkf-or d o o r  .-miulio -ar'a.d- 
j<> \ i i jw e i  ondotadijK  aewor 'dom  De 
h (-\ 'oorradm ’4  \an wimsu-l- in ii(' dorp.'-- 
kt 'rnon i" (om mooihd-;o  /a a k  m ‘\\erdon 
',-eoa- de ehautleur '"  \a.n "t^'od- e ! ’ote:'»\
" 1 ( f d "  /w a a i 'd o i 'o  ' ) aol a wa uoie-, kh'ua 
iui"! m df' ker.'iopi in hot hcUl \an oen 
fi(>r).). i)o\ inden / ic l i  do wmkta." on d-is 
ook  W in ke len do  mt'p.-oie De ooit."utn.ent 
/.al in \ c le  ,ue\ allen j 'er  auto  n.i<ir :ie 
kern  k om en  oni / a n  n.i-;o)>eri te dof'P.. 
Hf 1 parktam)n'(d)i( OU! he-taa i  ook a-- 
\'en."ai’oo1 1J1 tal \ an aurai rnene ucnu-ori- 
teie Kt'ii |)rof)l('em fiat ( 'nufde m iLH t'n- 
ten b ob b en  'A’ ilifm o o lo s - e n  op  .-en wa-ap 
liif' d< mini.- ter e-OH.pie om ao;;  d c U '-  
\'oo!' o)) de vin.uf'rs te likkeij .  /o;:i." opi- 
ian.us m de ' i 'w t fd f '  K a m e r  i" a e h t ' -  
Kon . , .
du i"l  dat rmmPuoi.-.rel-; ieeJl eop. _ie- 
n u  ( ' i i I  ( ‘b est  u n  r -o m -  i ' t ' f len h '  (Ov-(>r e in  
aan --anwrirm \ rUt eon oudt- iiorp"I<om 
to df ek op .  Do u ]i hj"t aiiP)e \'an laa w p-j- 
R t ih o d r i j f  in do  d o ta i la ld e l in p ,  df- ra -ti-  
pinp ook in kUaiJo doLp-kori 'a 'n  \‘an 
\'o:'in)o[ loont ra v,u! .n'oot v.un kol beur  p'. on 
p f ’Cf ii f-r p!i;u P :p:'-'Oi" rt-dor'i Pjo. Ht't Uo- 
mPtPi'pksic' o \ e n w ( l  /a i  . /an. iax' de 
"lac-t \ <ai do w o m u s e n  p', dt- d o r p  kei'n 
L-. \*'ii W(U".] l o ' r t a P o ’ i p : a a ' " f p  tf- m -o -  
rprf'iU- w a a r  d e  'A'oo .pj u ;m -e  ;n d.-o o-u.!e 
h u i /e n  \'('r.' 'ehrik!sohjk "loolit c- on \-oor 
o e  I open W o erd  I L’.f ■ r.. a I " P P-. e:'; \ - a- ICoL. t
('P\'oldof-nde. \kiak - til laa eljl i'iol n a  - "t 
n o o d /u k (  ii.ii/(' op ItN uicm.'Clie j,t i)ifc-d. in 
\'(n-l pfAallfun h .\ . als er m (ho ta lt f '-  
'r't',"ke "IraaiK-" id lvui/6'n lus en .-taan 
m et het h f'kf' iide t>ordje; O r ih ew oon h aa r  
v erk laard f '  wonirpij — /a l  eon pem ef 'n te -  
)>esluur met mo.aen d r .d em  loi ."unerine 
o\-er te paan. /e l f s  al /(.a-df-n dan  e m a o  
wr-rk( h.jk sei nIdc-raciit i.ue hot-k.ies o f  
fpaaie Im i /en  n ioeten  \'<‘pdwajnt'n.

I )K  K K E K Z U n i

M a a r  nu de ket ‘ r / i :d o .  Kr / o u d e n  "tt Ihp 
\ ( .oj-hec-lden te tUMumen / p n  welkt-' a an -  
tOiMcn. dat m en  mt't oen te i-en/ndi.p 
zicht o|> \-e-rnicuwinp i»' n id icaa l  aan h<-t 
"anert 'n  peslapeii i.". Kr / p n  dor'iwkn'rnen 
dit' /.o k.iraktt 'r isiu-k / l in  \'oor ten  <lorp 
o?' / i jn  ue ehit 'deni".  o f  (iie m lk o  how*-- 
'jf-n podoehiten o))!(iop’i-n aan do i'p.-tor’ o, 
dal hf-l ."anei'en -.■r\an. ina alhrekt-n, 
f-en \’v 'orkelnko ' .e r a r m in o  / o o f  biet doriu 
de  ."trf-ok. of lua l.aid /o u  hetf'k.f'ni-P;. 
Kon o'.'f-rhtatDa m. ht onaa :• die dapi / o n  
/ o p p e n ;  Die hi"tfpr!o la).> ik aan mint 
ktar.". daar  kimpion 'w o rntp ma-e \ < rd»a-, 
."Chiet o}'n."i]a lokor'l , / i jn  i)iii< !7lnkt na-i 
i'uirn ponoop, ( )m to inipinen ( (ULvl.au-- 
rofi hotw or  wai /,.m po '. 'o rderd in i'a-t
.(•'.'op t P, m do m . ,, -1 "o!P, j )0 i P !P oo -  
a  'p; W i l  aoi' i l  ( .’•( >n ; I-p  n : pt n / imu om, , ie 
a f - tu p id  'U".-eM 10001 .-e PU n ' n a m o p .

M tm um en li 'ü /o r t ’ / tap t  \\<‘ l. <l;tl niets 
attiehroUf'n \^^^^(it wai waarde lu'tdt nit 
historiseh tui kuns l / im dü  uoppunl. /ei 
een" itunand. I.alen we fit' /aak nh t 
ova r l r f  kUen: .Mtmimienlen/urp i" pt'en 
oppefffuu h 1 ipe instantie.
'J'r(UJ >wi}s. ook Menu men len/tnp nioel 
weletMis lot sanerinp t>\erpaan \an  \eel 
waaro\«‘r /<• lanpe iaren tam wak<m«l 
Doc uehad heelt.
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ARJOSRAAD EiERRAPEN TELEFOONBOEK
De Arjosraad — u weet wel het college, dat veel 
moties, aanneemt — heeft vergaderd. De „Leeuwar
der Courant” wijdt er een beschouwing aan. De 
aanwezige redacteur vond het een blijmoedig ge
beuren.

„Een opgewekt gezicht was ook het optreden van de 
voorzitster Tineke Lodders-Elffrich „uit Noord-Lim- 
burg” („Eén van de weinige leden die we daar heb
ben”, verklaarde Arjos-secretaris Piet van Tellin
gen niet zonder trots). Tineke Lodders (voortdurend 
aangesproken met het deftige „mevrouw de prési
dente” als was het een vergadering, van de Bond van 
Plattelandsvrouwen) dwong iedere mannelijke aan
wezige diep respect af door de resolute loijze, waar
op zij onwillige elementen naar de strafhoek ver- 
loees. „Zou niet gek zijn wanneer we die als voor
zitter van de partij kregen”, lachte een afgevaardig
de van Zuid-Holland vergenoegd, waarna hij wat 
dromerig keek naar de ranke gestalte in het mo
dieuze mantelpakje waarvan de rok iets boven de 
knieën hing.”

Een vrouw is . . .  Arjosmannetjes te sterk, dat blijkt 
hier wel uit.
Overigens als een redacteur, die beroepsmatig aan
wezig is, dit alles registreert, waar moet dan de be
langstelling van de Arjossers wel naar uitgegaan 
zijn?

Het ,,Algemeen Dagblad” besteedde aandacht aan 
het eierrapen.
Friese Gedeputeerde H. M. Gerbrandy heeft de in
druk, dat veel Friese burgemeesters het eerste 
kievitsei in ontvangst zullen blijven nemen.
„En waarom ook niet: van het eerste broedsel van 
de kieviten komt toch niet veel terecht. Dat komt 
niet alleen door het rapen, maar vooral omdat het 
dan nog te koud is. Rapen houdt beslist geen gevaar 
voor de vogelstand in. Ik heb zelfs de indruk dat er 
op het ogenblik meer kieviten in Friesland zijn dan 
een jaar of tivintig geleden!”

Prof. dr. H. Klomp bioloog in Wapeningen:
„Men heeft mij ook om advies gevraagd", zegt deze 
hoogleraar. „Maar ik heb duidelijk gesteld dat het 
rapen van eieren niet schadelijk is voor de vogel
stand.
Maar als de koningin van dat gebruik af wil, moet 
men dat respecteren. De redenen die ervoor worden 
aangevoerd zitten echter nogal raar in elkaar. Alle 
onderwijzers in Friesland stimuleren het eierenzoe- 
ken en heel wat jongens komen erdoor in aanraking 
met de natuur. Nu zou dat ineens niet meer mogen 
worden aangemoedigd? Hoewel, de echte eierenzoe
kers kunnen gewoon doorgaan met zoeken. Toen ik 
vroeger zocht kon het mij ook geen klap schelen of 
ik het eerste ei zou vinden of niet!”
Wat ons betreft: Een ieder zoeke tot 19 april a.s.

Er rollen vreemde dingen uit boeken, zegt J. H. 
Hulzinga in De Rotterdammer, en hij doet medede
ling van een waarschuwing, die in de vorm van een 
circulaire door de New Yorkse telefooncentrale aan 
alle abonnees werd toegezonden:

„Bladert uw oude telefoonboek eerst nauwkeurig 
door voordat u het inwisselt tegen een nieuw boek. 
U voorkomt hiermede onaangenaamheden en even
tueel grote verliezen”.

Niet alleen in Amerika springt men onzorgvuldig 
om met waardevolle paperassen.

BESCHAVING
Het „Limburgs Dagblad” had deze uitspraak van 
Victor van Vriesland:

„De beschaving van een volk kan je aflezen aan de 
manier waarop zij reageren op exentrieken, op 
zonderlingen, op mensen die buiten de norm vallen".

Lees voor „volk” het woord 
Ter meditatie aanbevolen.

,mens

VOLKSHUISVESTING EN RUIMTELIJKE ORDENING

PLANOLOGISCH E
ZO R G EN
O V E R  CENTRALE 
O P E N  RUIMTE
ÏN  de eerste week van maart werd 
^ minister Schut twee dagen in 
successie in de Tweede Kamer aan 
de tand gevoeld over zijn beleid op 
het punt van de volkshuisvesting 
en de ruimtelijke ordening. Aan de 
orde waren zijn begroting en zijn 
nota over het oude woningbestand. 
De minister is er zonder kleer
scheuren afgekomen. Twee moties 
van de oppositie, één van de heer 
V. de Doel bij de begroting, en één 
van mej. Barendregt (beiden 
P.v.d.A.) bij de nota, lagen zakelijk 
zo bezijden de haalbare realiteit, 
dat de Kamer er weinig moeite 
mee had.
Daar komt nog bij, dat de heer V. d. Doel 
zijn oppositie op een zo overtrokken en 
verkrampte wijze voert, dat hij zijn 
doel ver voorbij schiet. Het optreden 
van mej. Barendregt was duidelijk be
neden de maat, die men van het ge
middelde Kamerlid verwachten mag. Zij 
zakte voor haar examen. Minister Schut

weerde zich beminnelijk, maar uiterst 
slagvaardig. Met een vriendelijk gezicht 
deelt hij pittige opdoffers uit als een 
geachte afgevaardigde er behoefte aan 
gevoelt hem in het nauw te drijven.
Mr. tv. Aantjes (A.R.P.) nam de volks
huisvesting (inclusief de nota) voor zijn. 
rekening. Hij had duidelijk het oor van 
de Kamer toen hij de verwerping van 
het ontwerp huurdersbijdragen in de 
Eerste Kamer aan de orde stelde.
Hij betreurde de verwerping: het door- 
stromingseffect was reeds aardig op 
gang gekomen, na aanvaarding in de 
Tweede Kamer was het nog sterker ge
worden, na de interventie van de Eerste 
Kamer is het weer bijna verdwenen. 
De vraag rijst: wat nu?
De heer Aantjes pleitte er voor, dat 
gemeenten en woningbouwverenigingen, 
die duidelijk aantoonbaar verzuimen om 
op grond van artikel 118 van de Huur
wet de doorstroming te bevorderen, uit 
te sluiten van woningwetwoningcontin- 
gentering (met excuses voor het lange 
woord).
Bij de nota was de grondgedachte, die

mr. Aantjes ontvouwde: wij schakelen 
om van de kwantiteits- op de kwali- 
teitstekorten.
NIET ABRUPT
Die omschakeling moet niet abrupt ge
schieden. Wij moeten daar nu reeds mee 
beginnen.
Ons handelen wordt beïnvloed vanuit 
de wetenschap, dat de laagstbetaalden 
op de bestaande woningvoorraad blijven 
aangewezen.
Naarmate de kwaliteit van de nieuw
bouw toeneemt verruimt zich het begrip 
verkrotting.
Twee miljoen woningen zullen moeten 
worden vervangen of verbeterd. Dat be
tekent voor de komende twintig jaren 
een enorme taakstelling. Niet alleen 
voor het Ilijk, ook voor de gemeenten, 
de woningbouwverenigingen en de par
ticulieren.
De heer Aantjes pleitte voor een wijzi
ging van de onteigeningsprocedure en 
voor een inspraak van Volkshuisvesting 
bij C.R.M. ter bevordering van het op
maken van de monumentenlijst in sa- 
nerings- en reconstructieplannen.
De ruimtelijke ordening was voor reke
ning van de heer Schakel (A.R.P.). Hij 
pleitte voor meer coördinatie bij het uit
voeren van werken. Hij wees op ' de 
evolutie in de landbouwgebieden waar 
de eenvoudige agrarische uitruilprojec- 
ten zijn uitgegroeid tot veel omvatten
de en goed gecoördineerde reconstruc
tieplannen. In de niet-agrarische gebie
den opereren rijk, provincie, gemeenten 
en de diverse schappen los naast elkaar. 
Een optelsom van niet of nauwelijks op 
elkander afgestemde processen.
Men is over en weer slecht geïnfor
meerd, botst op elkaar en dat kost tijd 
en geld. Bij de huidige verdichting in 
toenemende mate. Hij opperde de vraag 
of men per regio niet tot een centraal 
adres moet komen. Voorts pleitte de 
heer Schakel voor een ontwikkeling van 
de statische plannenmakerij af naar een 
meer flexibel planningsproces.

SLORDIG
Aan de hand van voorbeelden uit zijn 
eigen bestuurlijke praktyk toonde hij 
aan hoe slordig en weinig zuinig wij in 
Nederland ter zake met wetenschappe
lijke mankracht omspringen. Hij voerde 
het pleit voor planprocedures, die zich 
momenteel in Midden-Delfland en b.v. 
in de gemeente Goedereede voltrokken 
en vond op dit punt de minister vol
ledig naast zich.
Met betrekking tot de grondverwerving 
pleitte de heer Schakel voor een voor

uitziend en gecoördineerd aankoopbe- 
■leid.
Vooruitziend: als de verstedelijkings- 
bloeddruk hoog is opgelopen, lopen ook 
de prijzen op, de overheden voorkomen 
het werken van krachten die de ont
wikkeling in de gewenste richting frus
treren; het werkt sociaal voor de boer 
(geen slepend afbraakproces) en de ste
deling (het stadsgewestpark is er in een 
eerder stadium).
Wat de coördinatie betreft denkt de A.R. 
fractie aan de Stichting Beheer Land
bouwgronden, waarin verschillende de
partementen en het agrarische bedrijfs
leven samenwerken. Voor de noodzake
lijke aanpassing en reconstructie van de 
bestaande bodemopbouw zullen enorme 
grondverplaatsingen nodig zijn (3 mil
jard m3 in 30 jaar) en zijn onvoorstel
bare hoeveelheden zand nodig (voor 
uitvoering Tweede nota ruimtelijke or
dening 2 a 3 miljard m3 zand).
In dit verband vroeg de heer Schakel 
aandacht voor het pleistocene zandpak- 
ket, dat in West-Nederland overal aan
wezig is.
Men spaart ±  ƒ 2,— per m3 uit en men 
houdt plassen over, die tegemoet komen 
aan de onblusbare voorliefde van de 
Nederlander voor de waterkant.
De heer Schakel vroeg om instelling 
van een werkgroep, die voor de centrale 
open ruimte de geologische, waterhuis- 
houdelijke, planologische en economi
sche aspecten van de zandwinning uit 
de ondergrond nader moet bevorderen. 
De A.R. fractie verheelde niet, dat zij 
zich over die centrale open ruimte pla
nologische zorgen maakt.

Naar aanleiding van interventies van
uit de Kamer vond minister Schut ge
legenheid om buiten twijfel te stellen, 
dat de plannen van Rotterdam met be
trekking tot Voorne-Putten, de Hoekse 
Waard en Gocree Overflakkee bij de 
regering geen gehoor vinden. Geen 
standpunt van ministers individueel 
maar kabinetsstandpunt.

Verkouden? Griep?
Dat is vervelend. Maar gelukkig is 
er NISYLEN, hèt middel ter be
strijding van verkoudheid en griep.

NISYLEN
een plantaardig preparaat van dr. 
Willmar Schwabe N.V. Zaandam.
Uw apotheker of drogist heeft het.
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WAT WEET U 
OVER UW
EIGEN BURGERSCHAP?

T  TET verwijt ,,lctlerecii klaagt 
over het weer, maar niemand 

doet er iets aan” lijkt van toepas
sing op de klachten o\ er de demo
cratie. Er wordt wel enorm veel 
»ivcr gepraat: je kunt er soms geen 
woord tussen krijgen, zelfs al zou 
je het duhhel vouwen. Wij trach
ten op déze wijze een bijdrage te 
leveren omdat wij menen dat de 
discussie uit loze woorden zal be
slaan als er geen kennis van zaken 
is. Nu zal wel niemand meer me
nen dal een Kamerlid iemand is die 
belooft dat hij veel voor de poli
tiek zal doen. Hoewel, zijn dat niet 
de grapjes waarachter vaak on
kunde en een denigrerende hou
ding steken?

.\ iettcm in  lijkt ook  (k* h o u d in g  van  
■<onimigc p o l i t ic i  op  d o  m in d e r  g e lu k 
k ig e  u i td r u k k in g  in een  a m b le l i jk  r a p 
port w a a r o v e r  D e  C le rq  s ch r i j f t :  ..Het 
h ek w ei-k  is v o o r z ie n  v a n  sc lK 'rpc p u n 
ten. zod a t  de  jeu,gd h ie ro p  niet g e m a k -  
Im'lijk gaat zotten. D e  fa b r ik a n t  is g e 
n eg en  hierx an een  d e m o n s tr a t ie  te g e 
v e n ” .

D e  d e m o c r a t ie  lijkt \'o<jr \-eel jo n g e r e n  
oij z.o'n p u n t ig  h e k w e r k .  D e  d e m o c r a te n  
zijn w e l  g e n e g e n  hod h e k w e r k  te d e 
m on stre r en ,  m a a r  niet de w e r k in g  e rv a n  
d o o r  ze lf  o p  d e  p u n te n  te g a a n  zitten. 
Z ij  en w ij  a l len  m o e s te n  dat m a a r  eens  
w è l  d o e n . ”

H e t  b o v e n s t a a n d e  is een c itaat  uit de 
toosjnatak, d ie  pr o f .  dr. G. K u ip e r  Hzn. 
o p  4 febr u a r i  19ii9 h ie ld  tot de eursisten. 
d ie  do  cu rsu s  b u r g ersch a t tsk u n d e  in 
19f)B tot een  g o e d  e in d e  hadtien g e -  
Itracht.

En m et  d ie  w o o r d e n  w o r d t  al iets d u i 
de l i jk  o m t r e n t  h et  doe l  \'an de  st ich t ing  
bur.gersehap.skunde. Z i j  w i l  de  k en n is  
\ an zak en  m et b e t r e k k in g  tol de  d e m o 
cra t ie  en het fu n c t ion e i 'cn  d a a r w in  lie- 
v o r d e r e n .

n o K i .

Tn ai 'l ikel 2 \'an h aa r  statuten  lo i 'nu i-  
leert z ' j  h aa r  d oe ls te l l in g  hee l fratii als 
v o lg t  ..het vc 'rgroten  van  de  ken n is  o m 
trent de  in r ic h t in g  v a n  de  Nk'derlandse 
s a m e n le v in g  en het .Xcilorlandse staats 
beste l  en het d .aardoor bev 'o rderen  van  
d e  d e m o c r a t i s c h e  gez in d h e id .
V a n  deze  s t ich t in g  nu, m e t  dit ed e le  
doel.  is pro f .  K u ip e r  voorz itter .
O m  dit d oe l  te b e v o r d e r e n  —  o v e r  b e 
re ik en  praten  w ij  n o g  m a a r  n iet  z o 
lang s lechts  lU'ln var. de  X ed er la iu ls c  
k ie z e l s  bij een  p o l i t ie k e  partij  is a a n g e 
s lo ten  —  is v o o r  h et  eers t  in 1968 een  
cu rsu s  geo i-gan iseerd .  H et  m in is ter ie  
v o o r  C .R .M . (u w e e t  w e l  C u ltu u r  enz.) 
le g d e  een  su b s id ie  (2.'3 mille )  op  tafel 
en  zo  k o n d e n  ru im  1000 p e r so n e n  hun 
p o l i t ie k e  k en n is  o p p o c t s e n  en a a n v u l 
len. E ig en l i jk  ze g g e n  w ij  h et  n iet  h e le -  
m a a !  g oed ,  w a n t  b u r g e r s c h a p s k u n d e  
b e te k e n t ;  ,,k e n n is  v a n  r e c h te n  en  de  
p l i ch ten  v a n  h et  b u r g e r s c h a p ”  en dat  
h o u d t  p e r  s lot v a n  r e k e n in g  m e e r  in 
dan  p o l i t iek e  k en n is  alleen .
In een  u i tg a v e  v a n  de  s t ich t ing  lezen  
w i j  o v e r  het d oe l  v a n  de cu rsu s  o.a. 
n o g  d it :
„ N a a r m a te  d e  o m v a n g  van  het o v e r 
h e id s b e le id  is to e g e n o m e n ,  is het v o o r  
do  b u r g e r  n ie t  a l le en  n o o d z a k e l i jk c r ,  
zijn r e ch te n  te  k en n e ii  en uit te o e fen en .  
M e e r  d a n  o o i t  h ee ft  de b u r g e r  ken n is  
en in z ich t  n od ig .  K e n n is  v'an de  o r g a n e n  
d ie  h et  o v e r h e id s b e le id  vm rm en o f  u i t 
v o e r e n .  In z ich t  in d e  c e n tra le  d o e le n  en  
m id d e le n  v a n  h et  o v e r h e id s b e le id ,  In -

THUIS 
RAKEN 
IN DE 
DOOLHOF

z ich t  in de  m o g e l i jk h e d e n  d ie  er  v o o r  
b u r g e rs  zijn o m  v a n  h u n  r e ch te n  een  z.o 
d o e l t r e f fe n d  m o g e l i jk  geb i 'u ik  Ie m a 
k e n . ”

E en  g ro o t  aantal po l i t iek e  part i jen  cn 
m a a tsc h a i jp e l i jk e  o rg a n isa t ie s  w e r k t e n  
m e e  aan  d e  t o t s ta n d k o m in g  v a n  de  c u r 
sus. Z i j  zijn o o k  in h e t  b e s tu u r  v a n  de 
S t ich t in g  v e r t e g e n w o o r d ig d ,  d ie  sam en  
m e t  d e  L c id s e  O n d e r w i js in s te l l in g e n  
(b e k e n d  a d v e r te e r d e r  in p o l i t ie k e  w e e k 
b laden )  de  cui 'sus ui-ganiseert.

s i i i s i n i E

Voor 1969 is C.R.M. niet een nüinere 
subsidie (50 wille) over de bru;i r/eko- 
men (Witter,een ivas toen nog  niet aan 
het bezuinigen) en dit waakt het de 
Stichting nwgelijk dit janr niet winder 
dan 2000 personen aan de enrs/i.s te ’ o -  
ten deelnemen.

9 gulden 
voor 
90jaar arp

. '\andaeht is e r  v o o r  (w e te n sc h a p p e l i jk )  
on d e r w i js ,  cu l tu u r  en  ru im te l i jk e  üixle- 
n ing. E én  les w o r d t  b es teed  aan  het 
b u iten la n d s  b e le id ,  m a a r  daan aast  is er  
a a n d a c h t  v o o r  E u ro p e se  in tegratie ,  N a -  
v o  en  V e r e n ig d e  Naties,  te r w i j l  de pi’o -  
( i lem en  v a n  d(' o n tw ik k e l in g s i iu lp  en 
o n lw a ïx -n in g  in een  aparte  les de  r e 
v u e  jvasseren.

De U-ixitc van iedere les varieert >n 
de regel Van S tot 12 pagina's. U be- 
grij/jt. dat er veel in deze lessen aan de 
orde komt en dat voor tal van proble
men weinig woorden beschikbaar zijn. 
De cursus poogt een basis te leggen. 
Hetgeen in de lessen staat dient o m  u 
enifiszins w e g w i js  te maken in hei raak  
in g e w ik k e ld e  staatkundige gebeuren.

Daar anii-revolutiouariren van oudsher 
als een nijver cn leergierig volkje be
kend. staan, willen w ij g ra a g  nog  eens 
de a a n d a c h t  I wellicht ten ovcrvloeile. 
zoals dat heet) igi deze ein-sns vestigiot.

\ ( ) O R  l ?

Er is géén speciale \ooropleiiliiig ver
eist. Deelname is ook niet aan eim be
paalde leeftijd gi'bonden. .long i'ii oiid 
worden beide voor vol aangezien. Del 
is het gewenst, dat de deelnemers en 
deelneemsters (ook zij staan er uitdruk
kelijk bij vermeld; de emaneipatie is 
volledig) over een algemene ontwikke
ling besehikken, die minimaal oven-cn- 
komt met het eindpeil van een mulo- 
opleiding of ma\ o-opleiding. om een 
mammoelwet-term te gebruiken. Dii 
duidt er op, dat de lessen pittig van in- 
boud zijn, maar wie zou daarvoor ver
vaard zijn. De leergang — dit woord 
doet het beter dan cursus — duiiil 
eirea 10 maanden. In die periode ont
vangt de cursist 40 lessen, d.vv.z. 4 per 
maand. Bovendien krjjgt ieder een 
exemplaar van de Grondwet en van de 
A'erklaring van de Rechten van de .Mens.

A a n  ie d e r e  les —  c o l le g e  —  zijn v r a g e n  
t o e g e v o e g d ,  d ie  ied er e  s tu den t(e )  de.s- 
g e w e n s t  k a n  b e a n t w o o r d e n  en  ter  c o r 
re ct ie  k a n  in zen d en .  H et is d e  b e d o e 
l in g ,  d a t  in  d e  l o o p  v a n  de  cu rsu s  een  
v e r s la g  w 'o rdt  g e m a a k t  v a n  een  b i jg e 
w o o n d e  v e r g a d e r in g  v a n  een  g e m e e n 
teraad , P r o v in c ia l e  S ta ten  o f  een  v a n  de  
K a m e r s  d e r  S t a te n -G e n c r a a l .  H ie r v o o r  
k r i jg t  ied er  e c h te r  een  aantal a a n w i j 
z in gen ,  zo d a t  z o ’n v e r s la g  een  k ou d  
k u n s t je  m o e t  zijn,

PRETTIG LEESBAAR
De lessen  zijn v o o r t r e f fe l i jk  van  in h ou d  
c n  o p  een  prett ig  Ice.sbare m a n ie r  u itg e -  
v'oerd. A a n  h et  e in d e  v a n  ied ere  les 
w o r d t  o o k  e n ig e  l i te ra tu u r  gi 'noernd. 
H e t  is v e r le id e l i jk  o m  n a d e r  in te gaan 
op  de  in h ou d  v a n  de  lessen.

W ij  m o e te n  d a a r v a n  e ch te r  a fz ien . V o l 
staan zal woorden m et  een  .gloliale o p 
s o m m in g  van  d(' in h ou d .  Dit n e e m t  niet 
w eg ,  dat  w ij er m e t  n a d ru k  o p  w il len  
w ijz en ,  dat de  cu rsu s  een  schat van  g e 
g e v e n s  en in fo r m a t ie  versc l ia ft ,  d ie  m en  
e lders  niet in z.o’n s a n ic n s lc l l in g  en d o 
ser in g  zal v in d e n .  D o o r  deze  cu rsu s  
zult u beslist een  l ieet je  tb u is  gaan r a 
k en  in de  d o o lh o f  v a n  hot po l i t iek  ge -  
1 ) 0 0  ren.

RREEI) rERREI^

D e cu rsu s  beg in t  m et het o v e r h e id s b e -  
Irid in d ez e  ti jd . V ia  het on ts taan  v a n  
de  pLilitieke s t r o m in g e n  in on s  lan d  k o 
m e n  (ie h u id ige  s tr o m in g e n  aan de  o r 
de. E n k e le  lessen  zijn  g e w i jd  aan 
k a b in e t (s fo rm a t ie ) .  a m b t e n a r e n  en het 
p a r lem en t ,  d e  a d v is e r e n d e  co l leg es .  D e  
p r e ss ie g r o e p e n  c n  d e  e o m m u n ic a t i e m c -  
dia  k r i jg e n  d e  aa n d ach t ,  m aai '  o o k  het 
k ie s re ch t  en  k iesste lse l  en niet te v e r 
g e ten  het g e d r a g  v'an k iezer s  en d e  p o 
l it iek e  act iv ite it  v a n  d e  staatsbu rgers .  
D e  p o l i t ie k e  p a r t i jen  m o e t e n  het rnot 
tw e e  lessen  doen .  D e  p r o b le m a t ie k  v a n  
p r o v in c ie ,  g e m e e n t e  en  n ie u w e  b e 
s tu u r s v o r m e n  w o r d t  in v ie r  lessen  b e 
h an d e ld .

V e r d e r  zijn  e r  lessen  o v e r  re ch tsp raa k ,  
b e s c h e r m in g  v a n  d e  b u r g e r  tegen  d e  
o\ e rh e id  en  so c ia a l  bele id .

a

DOOR D. CORPORAAL

klier zat zich zeli de oihoud van die 
ti’ssen c,gen inoetevi inaken en al naar 
gelang van zijn oj haar belangstelling 
ihe kennis n ioekoi verbreden cn eenhe-
peii.

'I 'cr zalu' k u n d ig e n  hcb lien  d(- lessen. 
- ; im en g es le ld .  Zij h a d d en  zich naar  )>n- 
ze s i iw ak  a i  cn  loe  iets een s 'ou d ig er  
u i l  m oe ten  d r u l ;k cn ,  m a a r  dat  is g e -  
iriak'k ''l ijker l i icr  nee;'gesehre\'en. dan 
in p.uiktijk geljracht.
O n d e r  de sc l ir i jx ers  tr e i len  wij er e>ok 
enki ' len  van  radii 'a le  a n t i - r e v o lu l i ' )n a ir e  
huize  aan: p i 'o f  K u ip er ,  dr. Pjoulo 'ma. 
rnr. id en ln irg  en dr. \'an p u iten .

ADI lES
Wij gelo\'en niet,  da t  m e e r  w o o r d e n  n o 
d ig  zijn om  u erx'an te ov e r tu ig e n ,  dat 
deze  eursus  \'eel te  b ied en  heeft .

O ns  adx'ies is d u id e l i jk :  vol.g z.o'n eu!"-'us 
indien  u d a a r toe  in d e  g e leg en h e id  bent 
en in d ien  u e r v o o r  in a a n m ei 'k in g  kom t. 
U zult e r  g een  sp i j t  van  h ebben .

De kosten behoexen voor praktisch nie
mand een bezwaar te zijn. Dankzij de 
reeds genoemde subsidie kunt u de cur
sus voor slechts f 25 volgen, l ’ ontvangt 
voor dit bedrag al het materiaal. D« 
verzendkosten van liet huiswerk komen 
voor uw rekening, maar ook die kosten 
zijn te dragen.

HOE E^ ir AAR?
l, kunt zich in laten schrijven door stor
ting van ƒ 25 op giro X5011l!9 t.n.v. de 
Siiehling Burgerschapskunde Ie Leiden. 
Vindt u dat u nog niet genoeg weet? 
■Ia. dan weten wij het ook niet meer. 
Wendt u in dat geval lol de Stichting 
Burgerschapskunde, Postbus .849 te l.ei- 
den.

Alaar nogmaals: laat u tot burgersehaps- 
kunstenaar vormen en verdien en plis- 
sant ook nog een deel van uw belasting
centen terug.

Voor zover ons bekend zijn de kosten, 
die 11 voor deze eursus moet maken niet 
\ oor de belasting aftrekbaar. Dat geldt 
we! voor giften, die u stort op giro
712.000 t.n.v. Fonds A.R. Partijstiehting 
te Den Haag in het kader van de jubi- 
leuniaetie. Dit laatste heeft niets met 
de eurus te maken, maar wel met .V.R. 
burgerschapskunde.

9 gulden voor
90jaararp
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WIJ KOMEN 
BIJEEN

Op zaterdag 15 maart belegt de 
Vereniging van A.R. Gemeente
en Provinciebestuurders, afdeling 
Gelderland, een vergadering in 
„Motel Arnhem” , Europaweg 25, 
Arnhem (Rijksweg 12, Ede-Arn- 
hem). Aanvang 10.30 uur. 
Spreker: mr. L. A. van Splunder, 
burgemeester van Almkerk, voor
zitter van het streekgewest Land 
van Heusden en Altena, over: 
Schaalvergroting en lokaal be
stuur.
Na de lunch bespreking.
Verder staan op de agenda be
stuursverkiezing en jaarverslagen.

Op maandag 17 maart a.s. belegt 
de Centrale A.R. Kiesvereniging 
Rotterdam een vergadering in de 
Beatrixzaal in het Groothandels- 
gebouw.
Aanvang 20.00 uur.
Spreker: mr. B. W. Biesheuvel,
voorzitter van de A.R. Tweede 
Kamerfractie.
Het ligt in de bedoeling, dat de 
heer Biesheuvel, na een kort in
leidend woord, vragen uit de ver
gadering zal beantwoorden.
Gerekend wordt op een grote be
langstelling, zodat de Beatrixzaal 
geheel gevuld wordt.

Op maandag 17 maart a.s. belegt 
de Statencentrale Heerenveen een
openbare vergadering in Het
Voorhuys te Gorredijk.
Aan vang: 19.30 uur.

Spreker: drs. R. Zijlstra, lid van 
de A.R. Tweede Kamerfractie.
Op zaterdag 22 maart houdt de 
Arjos haar jaarvergadering in het 
Jaarbeursrestaurant, Vredenburg 
te Utrecht.

Aanvang: 10.00 uur.

In de morgenvergadering houdt 
de landelijk voorzitter van de 
Arjos, Hans de Boer, een jaar- 
rede.
Verder zijn er ’s morgens aan de 
orde de jaarverslagen en een aan
tal organisatorische zaken.
De middagvergadering begint om 
14.00 uur. In die vergadering zul
len korte inleidingen worden ge
houden door de voorzitter van de 
A.R. Tweede Kamerfractie, mr. B. 
W. Biesheuvel; de staatssecretaris 
van Marine, de heer A. van Es, en 
buitenlanddeskundige mr. P. J. A. 
Idenburg.

Na deze inleidingen is er een 
discussie met de aanwezigen over 
de grondslagen van onze buiten
landse politiek, onder leiding van 
de vice-voorzltter van de Arjos, 
Jan van Houwelingen.

Op donderdag 27 maart a.s. houdt 
de Statencentrale Haarlem haar 
jaarvergadering in de bovenzaal 
bij de Wilhelminakerk, Gedempte 
Oudegracht, Haarlem.

Aanvang: 20.00 uur.

Na een korte inleiding door de 
heer D. A. J. Spek, voorzitter van 
het Provinciaal Comité van A.R. 
Kiesverenigingen in Noord-Hol- 
land, wordt de vraag besproken: 
Samenwerking met andere par
tijen bij de komende verkiezin
gen?

Er is voor ieder ruimschoots ge
legenheid, hierover zijn of haar 
mening naar voren te brengen.

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
geldleningen en hypotheken 

•5̂ financiering van auto’s, caravans 
en boten

^  verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor 
overheidspersoneel)

Is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Const. Huygenslaan 245 - Papendrecht 

Telefoon 01850 - 51807

9 gulden voor 
90jaar arp

S n e lle  persen  en  
vakkundig  personeel

v.staan klaar om uw .drukwerk ̂  
vlol en goed-gereed ie maken .

periodieken 
I boeken en 

handelsdrukwerk
DRUKKERii LIBERTAS N.V.
drilt 1 3 /  tel. 0 3 0  - 1 9 4 4 6  . ûtrecht

DE WEEK ROND

JUc Stichting Vrienden van Paron
h e e f t  a ls  B E L I J D E N I S G E S C H E N K
b e s c h ik b a a r  H u g e n o t e n k r u is e n ,  in  o n d e r s t a a n d e  u i t v o e r in g e n :

H . Z ilveren  hanger (g roo t  m od e l) ...........................................  ƒ 5.95
H .G . G ou d en  hanger (g ro o t) ....................................................... ƒ 53.—
H .V . V erzilverd e  hanger (g ro o t) ................................................ f 3.20
H .M . Z ilveren  hanger (m id d en soort) .......................................  ƒ 5.20

H .M .G . G ou d en  hanger (m id d en soort) (b roch e  ƒ 43.— ) ______ f  40.50
H .K . Z ilveren  hanger (k l. on b ew . ach terz.) .........................  ƒ 3.10

H .K .G . G ou d en  hanger (k l. on b ew . ach terz.) (b ro ch e  ƒ 25.50) ƒ 23.—
P . Z ilveren  b ro ch e  ƒ 6.75; P .G . G ou d en  b ro ch e  .............  f 54.—

V erzilverd e  b ro ch e  ..................................................................  ƒ 3.45
K . . Z ilveren  rev ersk n oop  ............................................................. ƒ 2.85

K .G . G ou d en  rev ersk n oop  ...............................................................  ƒ 23.—
S. Z ilveren  speld  ƒ 2.65; S .G . G ou den  speld  ......................  ƒ 23.—

V erz. P a ron lep e ltje  ..................................................................  ƒ 3.—
W it en  b leu  geëm ailleerde hangers .............................  ƒ 5.20
Z ilveren  k ettin g  ......................................................................  ƒ 3.—
G ou d en  k ettin g  ..........................................................................  ƒ 28.—
G root  sm eed ijzeren  kru is  m et lange k ettin g  .............  ƒ 7.50

B estellin gen  lie fst per g iro  o p  n o . 77630 t.n .v. de S tich ting  „V rien d en  
van P aron ” , v e rk o o p  H ugenotenkru isjes  en  P a roh lepeltjes , B oezem - 
singel 180, R otterdam  -  1, tel. 125321 (9-5 u u r).

3 maart Politici — althans sommigen, misschien wel velen — denken soms dat
ze belangrijk zijn. Toch zijn het vaak gewone sardientjes, die in blik 
door de partijen worden verpakt en verzonden.
En dat is toch niets bijzonders.

4 maart Vooruitziende deputaten van verschillende kerken bogen zich over het
, belangrijke vraagstuk 'waarom en hoe bemoeit de kerk in Friesland 
zich met de mens op vakantie?’
De progressieve deputaten waren van oordeel dat óók ambtsdragers 
en kerkleden inspraak moesten hebben en belegden daartoe bijeen
komsten en zonden hun gedachten over dit vraagstuk toe.
De eerste bijeenkomst kon niet doorgaan: geen kip aanwezig!
En dan te weten dat er nog vijf bijeenkomsten volgen!
Soms word je óók doodmoe.

5 maart Kamerleden keken liever naar de voetbalwedstrijd Ajax-Benfica.
Maar...... de „show must go on”, die middag.
Wij hebben bij onszelf als leek, weer eens geconstateerd dat Kamer- 

.. leden gelukkig ook maar gewone mensen zijn. Het was een gezellig 
opgewonden stel mannen en vrouwen rond het televisietoestel in een 
te kleine ruimte.

6 maart Erg benieuwd hoe het P.v.d.A.-congres zal aflopen, zal iedereen wel
zijn. Velen, ook in eigen kring (van de socialisten) hopen op een 
wonder. Maar of het daar rozen sneeuwt?
In elk geval zullen de doornen niet ontbreken. En als die maar niet 
te lang en te scherp zijn zou er wel eens een gezapige middenpartij 
uit te voorschijn kunnen komen.
Bij deze overdenking herinnerden wij ons een rondvraag bij de 
hengstenvereniging. ’Bij de rondvraag werd druk gediscussieerd over 
het verschijnsel wilde hengsten. De Friese hengsten liepen terug 
van 579 tot 553. De bestrijding loopt over te veel schijven. De over
tredingen worden te licht gestraft en daarom hebben de controleurs 
er tabak van hun werk te doen’.

7 maart Ten behoeve van toeristische doeleinden 
voor auto’s op Schiermonnikoog.
Goed zo - gemeenteraad. Uw voorvaderen 
zouden u hebben geprezen.

geen vergunningen meer

de schiere monniken

Studeer PBNA
reik hogei 
in het leven

Wij willen u de bal graag toegooien. De rest is aan u. Vangen, scoren ! Voor uw 
toekomst. Een toekomst, waarin u het van anderen gaat winnen. Vanzelf gaat 
het niet. En alléén zal het ook moeilijk gaan. Maar met PBNA maakt u een sterke 
gooi. Studeren met PBNA. Voortbouwen op de kennis die u al hebt. Doorzetten 
op de opleiding die u achter u hebt. Profiteren van het talent dat in u leeft. 
En zo uitgroeien tot de gewaardeerde-specialist, die in de wereld-van-morgen 
alle deuren open vindt. In het bedrijfsleven, bij de overheid. . .  overal. Denk niet: 
„met de vooropleiding, dieik heb gehad, wordt het toch niks". Kan-Niet is dood, 
Ik-Kan leeft. Met PBNA kunt u voortgaan op elke opleiding. LO, LTS, MTS, HTS. 
In zeven richtingen: werktuigbouw, elektrotechniek, elektronica, procestechniek 
en chemie, bouwkunde, weg- en waterbouw, organisatie en administratie. 
Tezamen 1300 gespecialiseerde schriftelijke cursussen.
Oók (iie ene cursus, die u tot een hooggenoteerde kracht gaat maken. De cursus 
speciaal voor u, met de studieleider speciaal voor u.
Reik naar die betere'toekomst en vraag inlichtingen bij PBNA.

K O N I N K L I J K  T E C H N I C U

VBsinge 550 - Arnhem
Erkend door de Inspectie Schriftelijk Onderwijs met medewerking van het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen.

lem

PBNA

Aannemingsbedrijf
Utiliteitswerken

N.V. Nieuw Vennep
02526-3341
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INTERVIEW' MET MINISTER B. ROOLVINK

EEN GOED SOCIAAL BELEID 
LET NIET ALLEEN
OP EIGEN BELANG
DOOR P. H. ESTER

^\nze antirevolutionaire bewinds- 
man van sociale zaken en 

volksgezondheid is zich op dit mo
ment tenminste van een ding goed 
bewust, namelijk, dat zijn beleid 
niet moet leiden tot een nieuwe 
loonexplosie. Met deze duideljjke 
gedachte op de achtergrond heeft 
de heer Roolvink geen bezwaren 
gemaakt tegen het contract voor 
de metaalindustrie en de havens.

Een nieuwe loonexplosie zoals we 
deze een aantal jaren geleden heb
ben gekend, betekent altijd, dat er 
economische en sociale brokken 
gemaakt w'orden zoals er bü explo
sies altijd brokken vallen. Een te 
schriel loonbeleid op dit moment 
zou voor de toekomst een loonex
plosie onvermijdelijk maken.

Gelet op de sterke verbetering van de 
conjunctuur, de forse daling van het 
werkloosheidscijfer — 25.000 minder dan 
het Planbureau aanvankelijk had ver
wacht — en niet in het minst met het 
oog op de forse prijsstijgingen, die zich 
Sinds 1 januari hebben voorgedaan, 
heeft minister Roolvink gemeend zich 
wat royaler ten opzichte van de loon
ruimte te moeten opstellen.

Een niet onbelangrijke andere factor is 
voor de bewindsman nog het feit, dat hij 
de vrije loonpolitiek, waaraan nu zo on
geveer vijftien jaar in Nederland is ge
dokterd, een royale kans wil geven.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555* 
DRUKKERS- UITGEVERS

'Al 68 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

B r o n c h ile t te n
Hoestdrank in tabletvorm, ƒ  1

Minister B. Roolvink

Ook in een gesprek van het bestuur van 
de Stichting van de Arbeid met een de
legatie uit het kabinet heelt de heer 
Roolvink deze opvatting duidelijk ken
baar gemaakt.
Dit jaar gaan de loonstijgingen duidelijk 
uit boven het gemiddelde van de pro- 
duktlviteitstijging. De gemiddelde loon
kosten bedragen al 7,85 pet. terwijl de 
produktiviteitsstijging ongeveer 4 pet. 
zal gaan bedragen. In het algemeen is 
dit een onaanvaardbaar beleid, maar de 
bijzondere situatie aan het prijzenfront 
brengt dit jaar mee, dat het — wil men 
redelijk blijven — niet anders kan.

Voor volgend jaar moet verwacht wor
den, dat het kabinet ernstig zal pogen 
de prijzen en waarschijnlijk als gevolg 
daarvan ook de lonen in rustiger vaar
water brengen.

MATIGING
De vrye loonpolitiek blüft onverkort ge
handhaafd, minister Roolvink wil daar 
niet aan tornen, maar hg weet dat ook 
de Nederlandse vakbeweging begrgpt, 
dat matige loonsverhoging bg weinig 
stggende prgzen een groter belang voor 
de werknemer is dan forse prijs- en 
loonstggingen. Reëel gaat de werknemer 
in het laatste geval er tenslotte maar 
weinig op vooruit.

De bewindsman noemt in dit verband 
West-Duitsland, waar de vakbeweging 
steeds duideljjker het nut gaat zien van 
inflatiebestrgding. Een loonsverhoging 
in de buurt van de produktiviteitsstg- 
ging, waarbg de prgsstggingen in het 
bedrijfsleven tot een minimum beperkt 
big ven, is in het bijzonder in het be
lang van de werknemer.

De heer Roolvink had de overtuiging, 
dat ook de Nederlandse vakbeweging 
dit belang wel ziet. Het kabinet zal er 
aan meewerken, de plannen op sociaal 
en economisch terrein in de toekomst zo 
snel mogelijk aan het georganiseerde 
bedrijfsleven bekend te maken, zodat 
het bedrijfsleven tijd genoeg heeft om 
bepaalde maatregelen in een nieuw jaar 
goed voorbereid door te voeren ter ver
mijding van grote schokeffecten.

WERKTIJD

Verwacht de minister voor volgend jaar 
een rustiger loon- en prijs-klimaat, het
zelfde geldt voor de werktijdverkorting. 
Ook met deze kostenverhogende factor 
zou hij voor de komende jaren de groot
ste voorzichtigheid willen betrachten. 
Nederland heeft grote bedragen nodig 
voor zijn woningbouw, wegenaanleg, 
onderwijs, sociale voorzieningen en 
wenst in de toekomst meer uit te geven 
voor de ontwikkelingshulp; dit alles 
wordt gevraagd van een relatief afne
mende omvang van de actieve beroeps
bevolking en een relatief toenemend 
aantal mensen dat van een welverdiend 
pensioen geniet. Dit vraagt speciaal van 
ons volk, in onderscheiding van andere 
volken, een zwaar offer. Bij het verwer
kelijken van de werktijdverkorting zal 
dit alles in overweging genomen moe
ten worden.

VERVOLG OP PAG. 6

Ruim
f143.000

is
inmiddels

al
gestort

op
giro

nummer
712.000

IN DIT NUMMER
Meer dan 8.000 is de kop boven het 
verhaal van Widek op pagina 2. Een 
mooi getal, maar het kan zeker ho
ger worden. De gemeenten op Zuid- 
Beveland zijn opnieuw ingedeeld. 
De Tweede Kamer ging ermee ak
koord. De heer Van Bennekom hield 
een uitstekend betoog, zie pagina 11.
Op pag. 4 schrijft drs. J. J. A. Schol- 
ten over „Vragen van partijrecht” 
van dr. P. J. Boukema.
Minister Bakker had volgens het 
V.V.D. Tweede Kamerlid de heer 
Vonhoff niet in de laatste T.V.- 
uitzending van de A.R.P. moeten op
treden. De heer D. Corporaal is het 
daarmee beslist niet eens. Lees zijn 
artikel Minister en politieke partij op 
pagina 5.

Het tweede artikel over het tech
nisch onderwijs van de heer G. 
Bramer staat op pagina 8. De schrij
ver gaat in op enkele bestuurlijke 
vraagstukken.

Twee jaar geleden, op 16 maart '67, 
schreef mr. W. C. D. Hoogendijk in 
Nederlandse Gedachten een artikel 
Bode perikelen. Dat artikel zou van
daag geschreven kunnen zijn. Van
daar dat de redactie het op pagina 9 
normaals afdrukt.
Op pagina 11 schrijft Raadslid over 
de lege publieke tribunes bij raads
vergaderingen en wat daar in twee 
gemeenten aan gedaan is.

G IR O  712.000
FO NDS A.R. PARTIJSTICHTING. DEN H A A G
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Elke dag blijft het geld bin
nenkomen. ^
Giften voor het fonds.
Opnieuw van meer dan dui
zend mensen.
In één week.
Opgave vorige week: ruim 
7.000 giften.
Nu meer dan 8.300 geefsters en 
gevers.
Niet alleen het aantal guldens 
is belangrijk.
Ook het aantal mensen dat 
daarvoor zorgt.
Leden en sympathisanten van 
deA.R.P.
ƒ 143.379,-— is gestort.
Ruim ƒ 17,-— gemiddeld.

BLIJ
Wij zijn blij met dit mooie gemiddelde. 
Bijna tweemaal zoveel als de slagzin:
„9 gulden voor 90 jaar a.r.p.”
De actie slaat kennelijk in brede kring 
aan.
Er is bereidheid te geven: „geld in 
plaats van bloemen”.
Juist ook omdat de partij bij haar 
90-jarig bestaan gesteld heeft:
■Wij vieren geen feest.
Wij willen alleen maar ons werk 
kunnen blijven doen.
Geen feestvieren betekent niet, dat wij 
niet dankbaar gedenken wat in alle 
vorige jaren positief mocht worden 
gedaan; naast alle fouten en al het 
tekortschieten.
Maar een politieke partij is er om 
verder te werken. Voor vandaag; voor 
morgen; voor overmorgen.
Terecht vraagt men van zijn partij 
goed werk.
Echter alleen terecht, wanneer men 
dan ook goed geld beschikbaar stelt.

MEER
De partij werkt.
Er moet echter meer gebeuren. 
Hoofdpunten?
— Publiciteit,
— Kadervorming,
— Buitenlands contact.

Doet de partij daar dan nog niets aan? 
Iets wel.
Duidelijk onvoldoende.

PUBLICITEIT
Publiciteit is een moeilijke zaak en een 
dure zaak. In verkiezingstijd schakelen 
wij een reclame-adviesbureau in. Te 
betalen uit de daarvoor bestemde 
verkiezingspot. In niet-verkiezingstijd 
is daar geen geld voor uit het lopende 
partijbudget.
Aan public-relations proberen wij op 
eigen houtje iets te doen, maar zonder 
deskundige begeleiding. Daar is geen 
geld voor uit de gewone middelen.
In verkiezingstijd is er veel meer 
contact met de kiezers. Er is dan ook 
altijd response van de burgers. 
Gedachtenwisseling over en weer. 
Meningsvorming.
Ook buiten verkiezingstijd willen wij 
dat contact. Wij willen lectuur beschik
baar stellen. Wij willen informatie 
geven. De aanvragen lopen nu al in 
de honderden. Er is veel corresponden
tie. Een zeer goede zaak. Een zaak, 
welke wij overigens financieel niet 
goed kunnen doorzetten uit ons 
normale budget.
Pers, radio, t.v., folders, brochures, 
rapporten, spreekbeurten, porti. . .
Wij moeten en willen meer doen.
Dat kost geld; veel geld.

KADERVORMING
Kadervorming is noodzakelijk om in 
het gehele land over goede kernen te 
kunnen beschikken. Nodig is een brede 
groep van politiek geschoolde mensen. 
Wij zijn met dat werk begonnen. De 
eerste kadercursus — schriftelijk én 
mondeling — liep in 1967/1968, van 
september tot mei. Een dertigtal cur

sisten ontving twaalf schriftelijke 
lessen met allerlei bijbehorend 
studiemateriaal, op grond waarvan zij 
ter beoordeling ook werkstukken 
inleverden. Tweemaal, in november 
en in april, werd een conferentie voor 
de cursisten belegd, van woensdag
avond tot zaterdagmiddag.
Een geslaagde zaak. Een goede zaak, 
welke tijd en geld kost.
Thans loopt de tweede cursus, 1968/ 
1969, op ongeveer gelijke wijze. Met 
een veertigtal cursisten. Wij hadden 
gemakkelijk driemaal zoveel cursisten 
kunnen krijgen. Dat ging niet. Wegens 
onvoldoende mankracht ter begelei
ding; wegens onvoldoende geld.

BUITENLANDS CONTACT
Ook ten aanzien van het buitenlands 
contact een korte opmerking. Er zijn 
contacten in het kader van de Europese 
Unie van Christen-Democraten 
(E.U.C.D.), welke een onderdeel is van

een wereldorganisatie. Zo zijn er dus 
bijvoorbeeld ook reeds incidentele 
contacten met personen in bijvoorbeeld 
Azië en Zuid-Amerika.
Wij kunnen van hen leren; zij van ons. 
Over en weer hebben wij elkaar in 
deze samenleving nodig.
Voor buitenlands contact — bijvoor
beeld correspondentie, uitwisseling (en 
vertaling) van lectuur, ontmoetingen, 
al of niet tijdens één- of tweejaarlijkse 
congressen — is nauwelijks of geen 
geld beschikbaar. Wij moeten tot een 
betere uitwisseling van gedachten ko
men. In de samenleving, waarin wij 
leven, moet de horizon van onze partij 
worden verbreed.

TWEEDE BRIEF
Van vele duizenden personen hebben 
wij inmiddels geld voor het jubileum- 
fonds ontvangen.
De meesten van hen hebben gereageerd 
op de persoonlijke brief (met folder), 
welke wij in de tweede week van 
februari aan alle partijleden hebben 
toegezonden.
Dezer dagen ontvangen alle partij
leden nog een keer een brief.
Die brief bevat een woord van 
hartelijke dank aan alle leden, die gul 
en snel hun bijdrage reeds hebben 
gestort.
Die brief bevat tegelijkertijd een 
herinnering aan allen, die er nog niet 
toe zijn gekomen of er nog niet toe in 
de gelegenheid waren een gift te 
schenken.
Ditmaal is eén acceptgirokaart bijge
sloten.
Van diverse kanten is op gemerkt: 
waarom zo’n kaart niet bij de eerste 
brief bijgesloten? Dat was ons wel zo 
lief geweest!
Daar heeft men volkomen gelijk in. 
Wij hadden dat ook graag gewild en 
het was tevens de bedoeling. Dat grote 
aantal kaarten kon echter helaas niet 
op tijd geleverd worden.
Wij zijn blij, dat wij thans ongetwijfeld 
nog vele duizenden leden met de 
toezending van een accept-girokaart 
van dienst kunnen zijn.
En voor het overige wijzen wij wat dit 
betreft nu .gaarne naar onze tweede 
brief.

VANDAAG

Wij vieren géén feest 
Wij vormen een fonds. 
O verigens... feest begint met 
een f . . .
Ook „fonds” begint met een f . . ,  
Wat wilt ü invullen?
Wat kunt u voor deze keer dóén?

De precieze datum, waarop de 
A.R.P. 90 jaar bestaat is: 
donderdag 3 april 1969.
Geef zo mogelijk vóór die dag. 
Schenk nü uw bijdrage.
Gireer vandaag.
Zeer hartelijk dank.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N

WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. i. H. Griffioen, G. 
A. Kieft. Dr, W de Kwaadsteniet, 
J. W Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr 3, 's-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960. giro 89673.

Abonnementsprijs:
f  7,— per half jaar.
Giro 896'̂ 3 ten name van d e  A R, 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement:
ƒ7,- per ji. Losse verkoop ƒ0,30.

De ruimte voor ,,mededelingen” 
op de girokaarten wordt door 
tientallen gebruikt voor 
allerlei opmerkingen. Hier volgt 
opnieuw een greep.
,,Gefeliciteerd!!
Op dezelfde voet voortqaan”.
( ƒ 1 0 , - ) .

,,Van twee vrouwelijke leden.
Laat een goed geluid horen!”
( ƒ 1 0 0 ,—).

,,Jubileumgeschenk
Eendracht maakt macht”, ( f 9 ,—).
,,1 bloem van een 
bosje van 4 ” ( f  2,50).

„Jubileumgift en goede wensen 
van 84-jarige aan 90-jange". (ƒ 9,—).

,,H,G. Ga zo door; dan blijf ik 
tot mijn 90ste lid, bij leven en 
welzijn”, (ƒ25,—)....................

WEER
EEN
..BLOEM r r

LEZING

„Laat de P.v.d.A.-mensen maar 
congresseren.
De A.R,-leden gaan juist nu gireren. 
Zij doen het met ruzie en geweld. 
Wij geven ons fonds liever een 
heleboel geld”, (ƒ18,—).

,,ln plaats van bloemen 
en in de hoop, dat de partij 
een christelijke revolutionaire 
politiek voert en 
geen kapitalistische politiek”.
(fio.-).

„Sleepgeld van een karrepaard”.
(ƒ 500,-^.

„9 gulden voor 
90 jaar A.R.P.
Plus ééntje extra 
voor de B.T.W.” (ƒ 10,—).
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*  *  *  Kabinet

Een kabinet komt in ons land tot stand na onder- 
handelingen tussen partijen, die voor een deel ver
schillende doelstellingen hebben.
Dit betekent, dat een kabinetsprogram in ons land 
een compromis inhoudt. Voor velen Is dat vaak een 
moeilijke zaak, vrant een compromis betekent altijd, 
dat je met minder genoegen moet nemen dan je 
eigenlijk zelf vrilt. Met het oog op de regeerbaarheid 
van het land zullen politieke partqen echter bereid 
moeten zijn tot het sluiten van compromissen.
De A.R. Tweede Kamerfractie heeft die bereidheid 
by kabinetten van wisselende samenstelling ge
toond. Steeds was daar echter een „maar” bij. In 
een kabinetsprogramma moeten de punten zijn terug 
te vinden, die voor ons essentieel zijn. De fractie 
heeft daar steeds veel aandacht voor.
Het kabinet-De Jong is ook een compromis-kabinet. 
De fractie-voorzitters hebben in april 1967 overeen
stemming bereikt over een aantal hoofdlijnen. Die 
hoofdlijnen zijn later door de formateur uitgewerkt 
tot een kabinetsprogram.
De A.R.-fractie acht zich gebonden aan die hoofd
lijnen. De A.R.-fractievoorzitter, de heer Biesheuvel, 
heeft dat bij de debatten naar aanleiding van de 
regeringsverklaring uitdrukkelijk verklaard. Hij 
voegde er aan toe, aan te nemen, dat ook het kabinet 
en de afzonderlijke ministers zich daaraan gebonden 
achten.
Ten aanzien van de uitwerking van de hoofdlijnen 
in het kabinetsprogram heeft de fractie veel minder 
binding, omdat het een nadere uitwerking bewerkt 
waar zij veel minder direct by betrokken is.
Het beleid, dat het kabinet-De Jong voert, is geen 
specifiek A.R.-beleid. Met alle waardering, die er 
bestaat voor het werk, dat het kabinet doet, lijkt 
het ons onjuist dit kabinet als zodanig inzet te doen 
zijn van verkiezingen in 1971.
Voor ons besef althans is een identificatie van kabi
net en anti-revolutionaire politiek principieel - en 
zakelijk onjuist.

K.V.P. Partijraad

De K.V.P. heeft haar Partyraad achter de rug. Het 
was — blijkens de persverslagen — een rustige aan
gelegenheid. Een deel van de redevoeringen en dis
cussies ging over een eventuele samenwerking van 
K.V.P. met C.H.U. en A.R.P.
De K.V.P.-voorzitter mr. A. P. J. M. M. van der Stee 
heeft in zijn openingsrede enkele nuttige opmerkin
gen over de „18” gemaakt.
Wy citeren:

„Een programma maken voor 1969 heeft geen zin, 
gebonden als de partijen tegenover hun kiezers zijn 
aan de programma’s van 1967. Dat wil natuurlijk 
niet zeggen, dat wij nu in 1969 niet reeds zouden 
kunnen studeren op belangrijke vraagstukken en 
dat wij niet nu reeds, met het oog op de samenstel
ling voor een program in 1971, over die vraagstuk
ken rapporten kunnen uitbrengen, die bouwstenen 
kunnen vormen voor bepaalde onderdelen van dat 
op te stellen program. Dat doen wij dan ook; dat 
doen ook de A.R. en de C.H.U.; en dat doen wij ge
zamenlijk in de rapporten van de „18” . Maar een 
concreet program kan eerst opgesteld worden in 
het licht van de omstandigheden tegen de tijd van 
de verkiezingen. En dan de uitvoering van het be
leid.
De drie partijen zullen elkaar moeten vinden in de 
keuze van de mensen die zij met de uitvoering wil
len belasten.
Zij zullen ook onderling geïnteresseerd zijn in de 
vraag, wie hun lijsten zullen aanvoeren.

Iets verder in zijn rede betoogde hij:

„In de huidige partijpolitieke situatie — en ik be
trek daarin ook de ontwikkelingen, die het Congres 
van de P.v.d.A. te zien gaf — kan men slechts ra
den hoe de partijpolitieke verhoudingen in 1971 zul
len zijn en kan men geen zinnige uitspraken doen 
over de partnerkeuze in dat jaar, terwijl ook wel 
niemand nu reeds zal willen en kunnen praten over 
de namen van ministers en lijsttrekkers, die dan 
zullen moeten optreden. Uit deze beschouwingswijze, 
die naar onze mening de enige reële is, blykt, dat 
wij daarin een groei onderkennen, die wij niet kun
nen maar ook niet willen forceren.
Wy kunnen dat niet, omdat wy drieën een aantal 
factoren zonder meer niet meer zelf in de hand heb. 
ben.
Wij willen dat ook niet, omdat een natuurlijk groei
proces, waar*!)! wy stap voor stap vooruit gaan, een 
bete;re garantie voor een succes vormt, dan een zich 
holder de bolder in eikaars armen storten.”

Wy zijn het met deze opmerkingen eens.
Wanneer het tot een vorm van samenwerking komt, 
dan moet die het gevolg zyn van een natuurlijk 
groeiproces.

BUITEN SPEL
Op zaterdag 18 februari 1967 verzocht H.M.

de Koningin aan prof. Zijlstra, om als 
informateur op te treden en Haar rapport uit 
te brengen over de mogelijkheden om te ko
men tot de vorming van een kabinet dat zal 
mogen rekenen op vruchtbare samenwerking 
met de volksvertegenwoordiging.

Op dinsdag 21 februari zond prof. Zijlstra aan de 
fractievoorzitters van de grote en middelgrote par
tijen een memorandum, waarin hij een aantal pun
ten aan de orde stelt, die zouden kunnen dienen als 
beleidspunten van een te vormen kabinet. Hij ver
zoekt de fractievoorzitters ook hunnerzijds de pun
ten te noemen en te formuleren, die naar hun me
ning in een Regeringsprogram zouden moeten wor
den opgenomen. Het memorandum was een open
baar stuk en de antwoorden zouden ook als open
baar worden beschouwd.
Daarmee werd bewezen, dat het een vergissing is, 
wanneer iemand meent, dat de tegenwoordige vorm 
van kabinetsformatie een zaak is, die achter de 
schermen moet worden bedisseld.
De vijf fractievoorzitters hebben geantwoord, maar 
het antwoord van de heer Den Uyl namens de 
P.v.d.A. was van een apart karakter. De P.v.d.A.- 
fractie achtte overleg alleen dan zinvol, als eerst zou 
komen vast te staan, dat de liberalen van dat over
leg zouden zijn uitgesloten.

Het is opmerkelijk, dat toen, zó kort na de „nacht 
van Schmelzer” , de P.v.d.A. niet vroeg, de K.V.P. uit 
te sluiten, maar wèl de liberalen. De uitsluiting van 
de K.V.P. wordt eerst ruim twee jaar na die „nacht” 
gevraagd. Dat is opmerkelijk.

T)ROF. Zijlstra heeft toen in een interview, 
dat in „Achter het nieuws” werd uitgezonden, 

de gang van zaken enigszins huiselijk aldus gefor
muleerd:
De heer Den Uyl heeft aan het slot van zijn ant
woord gezegd: ja ik heb u nu al het een en ander 
meegedeeld en ik ben ook wel bereid tot een reëel 
gesprek, maar u zult eerst kiezen.
De heer Toxopeus begon zijn brief met felle kri
tiek.
Hij zei: dat stuk van u bevalt mij helemaal niet, 
want het heeft politiek geen handen en voeten. U 
bent me een beetje vrijblijvend bezig, als ik het in 
mijn eigen woorden mag weergeven. Ik zal u echter 
antwoorden op uw vragen, maar hier begin ik mee. 
Als de heer Den Uyl had gezegd in zijn brief; Ik 
vind, dat u zich politiek niet juist opstelt; uw brief 
heeft geen handen en voeten, maar ik wil wel op uw 
vragen antwoorden en als de heer Toxopeus had 
gezegd; ik antwoord alleen wanneer u eerst kiest 
voor de V.V.D., dan was hij er op dezelfde wijze 
uitgerold als nu de heer Den Uyl; op dezelfde 
manier.
De heer De Kwaadsteniet zei dan ook op 21 maart 
1967 voor de radio:
Tijdens de informatie-Zijlstra heeft de P. v. d. A. 
zich uitgeschakeld bij het formatieoverleg. . .  zij 
vaardde blijkbaar zonder tegenzin de oppositie.

OP 21 februari 1967 stuurde „Nieuw Links” een 
brief aan het partijbestuur van de P. v. d. .A,, 

waarin de schrijvers vier wensen kenbaar maakten:
1. De P.v.d.A. neemt op grond van deze verkie
zingsuitslag geen deel aan de Regering.
2. De doelstellingen van de P. v. d. A. moeten op 
nieuwe en begrijpelijke wijze worden geformuleerd.
3. De Tweede-Kamerfractie moet tussentijds worden 
vernieuwd.
4.. Op het komende congres moeten uitgewerkte 
ontwerpen aan de orde komen voor een eigen so
cialistische politiek, voor een cultuurpolitiek, voor 
hervorming van het staatsbestel en voor hervorming 
van de partij.
Over deze eisen van Nieuw-Links schreef mr. W. C. 
D. Hoogendijk een commentaar in Nederlandse Ge-

De stukken, die tot nu toe via de groep van „18” 
zijn geproduceerd rechtvaardigen naar onze mening 
positieve verwachtingen voor de toekomst voor zo
ver het programmatische punten betreft.
Wat uitvoering van het program en partnerkeuze 
betreft kan op dit moment nog geen verstandig 
woord worden gezegd. De commissie-duidelijkheid 
van de „18” studeert en wy nemen aan dat zij dit 
voorlopig zal blyven doen.
De uiteindelyke beslissingen over die zaken zullen, 
voor zover dit thans te overzien valt, door de diverse 
party-organen in de tweede helft van 1970 genomen 
moeten worden.
Wy achten het een goede zaak, dat de K.V.P.-Partij- 
raad niet tot exclusivisme is vervallen.

dachten van 18 maart 1967, een commentaar dat nu 
zeer actueel is (zie pagina 9).
Het staat vast, dat na de nederlaag van 1967 een 
sterke stroming in de P. v. d. A. wilde, dat de par
tij in de oppositie zou gaan, en door een manoeuvre 
bij de informatie heeft de heer Den Uyl dat weten 
te bereiken.

U R  is in theorie tweeërlei uitslag van een kamer- 
verkiezing mogelijk.

Het is nl. mogelijk, dat één partij of één combinatie 
van bij de stembus samenwerkende partijen een 
duidelijke meerderheid haalt.
In Engeland is dat regel. In Nederland kwam het 
voor o.a. in 1901 en in 1909, toen de rechtse coalitie 
de volstrekte meerderheid haalde.

DOOR H. ALGRA

In Nederland is dat thans evenwel alleen een theo
retische mogelijkheid. Daaruit volgt, dat er na de 
verkiezingen in opdracht van H.M. de Konihgiii na
der onderzocht moet worden welke mogelijkheden 
er zijn om te komen tot een parlementair kabinet. 
Als de informateur zich dan om inlichtingen richt 
tot drs. Den Uyl, dan zal hij te horen krijgen: het is 
u sedert 1967 bekend, dat wij in géén geval zitting 
willen nemen in een kabinet samen met liberalen. 
Het is u sedert 1969 bekend, dat wij ook in géén 
geval zitting willen nemen in een kabinet samen 
met de KVP-ers. Misschien staan de PSP en de 
PPR met ons op hetzelfde standpunt. Dat ware te 
informeren . . .

TAE P. V. d. A. is zwaar gehavend uit het congres 
^  gekomen en de fractie heeft praktisch gezien 
twee of drie moties van afkeuring aan haar broek 
gekregen. De sterkste afkeuring lag in het feit, dat 
de fractie een week te voren tégen erkenning van de 
DDR had gestemd, op een paar uitzonderingen na, 
en dat het Congres de onvoorwaardelijke erkenning 
van de DDR heeft geëist.
Waarschijnlijk is men nu intern bezig, naar verzoe
ning en samenwerking te streven. Van der Louw 
heeft al beloofd, nooit weer te zullen dansen.
Maar ook al komt de P. v. d. A. tot een interne sa
nering, dan blijven bepaalde besluiten van het con
gres liggen. En een daarvan is: geen zitting nemen 
in een kabinet, waarin ook KVP-ers zitten.
De liberalen waren al eerder uitgesloten. Het is 
denkbaar dat nog meer partijen op de rode index 
worden geplaatst. (In feite heeft de heer Vondeling 
dat reeds gedaan op een studentendispuut in Lei
den!)

Daarmee heeft de P.v.d.A. zich praktisch buiten 
spel geplaaatst bij de kabinetsformatie, zoals dat 
reeds in 1967 door Nieuw-Links werd gewenst.

Ee n  b o e k  v o o r  v e r o n t r u s t e n
Zojuist verschenen;

A. J. JÖrg
WAT GAAT ONS DE 
TOEKOMST AAN?

„tJildaging en opdracht - de robot - de 
veredelde mens - kernenergie - een we
reld vol volken - speel niet met de mens”
. . . enkele onderwerpen uit dit belangrijke 
boek, waarin de kernvragen ,,welke toekomst 
gaat de wereld tegemoet” en ',,hoe zijn W IJ 
daarbij betrokken” besproken worden.

Paperback ƒ 12,50 
Verkrijgbaar in de boekhandel 
BOEKENCENTRUM N.V. - ’S-GRAVENHAGE
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INTERESSANTE 
VRAGEN VAN 
PARTIJRECHT
DOOR DRS. J. J. A. SCHOLTEN

IN Nederland hebben tot nu toe 
wetgever en rechtswetenschap 

weinig aandacht geschonken aan 
de politieke partij. Grondwet, noch 
de Proeve voor een nieuwe grond
wet kent partijen; in de Kieswet 
komt- sinds 1956 het begrip „poli
tieke groeperingen” voor.
Met de opkomst van de weten
schap der politiek zijn publikaties 
over dit onderwerp in aantal toe
genomen. De openbare les, waar
mede Mr. P. J. Boukema het ambt 
van lector in de rechtswetenschap
pen in de faculteit der sociale we
tenschappen aan de Vrije Univer- 
siteit heeft aanvaard, is ook aan 
dit onderwerp gewijd en draagt de 
titel „Vragen van partijrecht”.*)

Van de hier en daar'met humor om
rankte beschouwingen heb ik groten
deels met instemming kennis genomen. 
Dat in het navolgende verschillende, 
wat kritische opmerkingen zullen wor
den gemaakt, doet aan mijn waardering 
voor deze studie niets af.
In een beschouwing aan het slot van 
zijn rede betoogt Boukema dat de bij
zondere plaats, die de politieke partijen 
in ons staatsbestel innemen, een syste
matische bestudering zowel van het ex
treme als van het interne partijrecht 
rechtvaardigen. Daarbij is de rechts
vergelijkende methode — zij het dat 
met meer dan één hand vergeleken 
moet worden — aanbevelenswaard. 
Voordat de schrijver een aantal vraag
stukken van partijrecht in, Nederland 
bespreekt, geeft hij een heldere samen
vatting van de situatie in Duitsland en 
van de totstandkoming van de Duitse 
partijwet; als bijlage bij de rede is de 
tekst van de Gesetz über die politischen 
Parteien (Parteiengesetz) vom 24 juli 
1967 toegevoegd.
Vervolgens gaat Boukema na of poli
tieke partijen door i’egels van burger
lijk- dan wel publiekrecht worden be
heerst.
Wat betreft de organisatie en inrichting 
van een partij zou men kunnen stellen, 
dat regels van burgerlijk recht hier van 
toepassing _zijn. De schrijver herinnert 
echter aan het geval-Van Rijckevorssel. 
Deze was in 1956 met voorkeurstemmen 
als lid van de Tweede Kamer gekozen, 
maar moest alvorens zijn benoeming 
te aanvaarden volgens het reglement 
van de K.V.P. toestemming aan het 
partijbestuur vragen. In de discussie 
over het al of niet geoorloofde van een 
dergelijke procedure werd een beroep 
op het privaatrechtelijk karakter van 
een partij gedaan. Een zodanig argu
ment bevredigt Boukema noch mij. 
Naar mijn mening zou het effect van 
de voorkeurstem vergroot moeten wor
den. Het verheugt mij dan ook, dat de 
Staatscommissie van advies inzake de 
Grondwet en de Kieswet op dit punt 
een interessant advies aan de regering 
heeft uitgebracht.

STEMBUSAKKOORD
De schrijver stelt zich voorts de vraag, 
hoe een stembusakkoord zou moeten

K̂ v“ ?Dampo

Het Binnenhof

worden gekwalificeerd. Een dergelijk 
akkoord is meer dan een afspraak.
Men zou het kunnen beschouwen als 
een publiekrechtelijke overeenkomst. 
Indien een partner de hulp van de rech
ter zou inroepen Óm bijv. de overeen
komst af te dwingen of de inhoud er
van te bepalen — een kans op zo’n si
tuatie acht schrijver gelukkig zeer ge
ring — zou een analoge toepassing van 
de regels die het verbintenissenrecht 
beheersen voor de hand liggen. Bouke
ma doet .slechts een poging het juri
disch karakter van een stembusakkoord 
op te sporen, daart>ij het betrekkelijke 
van zijn opmerkingen wel inziend. Zelf 
voorstander van het sluiten van een 
stembusakkoord zal hij stellig het poli
tieke element van zo’n overeenkomst 
belangrijk achten.
De constatering, dat de politieke partij 
al of niet een publiekrechtelijk karakter 
heeft, acht Boukema van bet.rekkelijke 
betekenis, aangezien daardoor geen of 
nauwelijks uitsluitsel wordt verkregen 
van het in de concrete rechtsverhoudin
gen toepasselijk recht.
Ook schenkt de schrijver aandacht aan 
de relatie tussen de politieke partij en 
de bij die partij aangesloten volksver
tegenwoordigers.

RUGGESPRAAK
Artikel 96 van de Grondwet (de leden 
steunen zonder last van of ruggespraak 
met hen, die bezwaren) dient vooral 
bezien te worden in het licht der histo
rie; de schrijver wil echter niet elke 
betekenis aan dit artikel, ontzeggen op 
grond van zijn onverenigbaarheid met 
het partijstalelijk karakter van de mo
derne democratie. Wel zullen de formu
lering en interpretatie aangepast moe
ten worden, aan de veranderde omstan
digheden. Gelet op de bij de burgers 
levende wens naar meer inv'loed op de 
be.slui+vorming zou. zo betoogt Bouke
ma. een voorschrift tot het houden van 
ruggespraak bijv. in de vorm \'an het 
horen van belanghebbenden meer voor 
de hand lig.gen dan een handhaving of 
het verbod daartoe. Ik wijs erop. dat 
Tweede Kamerleden deze vorm van 
rugge.spraak reeds veelvuldig hanteren. 
Men hoort individueel of in fractiever- 
band belanghebbenden en niet zelden 
ook belan.estellenden: men brengt vele 
werkbezoeken. Kamercommissies orga
niseren — soms openbare hoorzittin
gen in verband met aanhangige wets
ontwerpen of beleidsnota’s van de rege
ring. Deze worden in Den Haag, maar 
ook wel elders gehouden. Zo zijn de 
laatste tijd door Kamercommissies 
openbare hearings gehouden in het 
Noorden des lands, in Twente en 
Noord-Brabant. Dit alles geschiedt in

het streven de burger een grotere in
vloed te geven dan vroeger.
Gelet op deze ontwikkeling heb ik 
voorshands geen behoefte aan een ver
plichting tot het houden van rugge
spraak.
Dient een Kamerlid bij uittreden uit 
zijn partij zijn zetel ter beschikking te 
stellen? Zie hier een actueel punt. Met 
Boukema ben ik van mening dat 
Grondwet noch Kieswet daartoe ver
plichten. Een weigering zijn zetel ter 
beschikking te stellen past eerst dan als 
een redelijke mate van zekerheid be
staat dat althans een gedeelte van het 
electoraat van de betrokken partij de 
uitgetredene politiek steunt, zo stelt 
Boukema. Ik geloof dat in deze zinsnede 
de vaagheid het van de duidelijkheid 
wint. Zo kan ik bijvoorbeeld mij wel 
indenken, dat er onder degenen, die op 
de K.V.P. gestemd hebben, sommigen 
zijn, die voor de groep-Aarden sympa
thie gevoelen, zonder dat dit direct be
hoeft uit te monden' in een donatie aan 
de P.P.R. Boukema poneert m.i. terecht 
dat er sprake moet zijn van politieke 
steun; sympathie lijkt mij niet voldoen
de. Beziet men nu de uitslag van een 
onder de leden van de P.P.R. ingesteld 
onderzoek, gepubliceerd in De Nieuwe 
Linie van 5 oktober 1968, dan blijkt 
daaruit, dat van hen slechts 31 % bij 
de verkiezingen van februari 1967 op de 
K.V.P. had gestemd; 40 % was lid van 
de K.V.P.
Ik geef toe, dat het hier slechts een 
onder de leden van de P.P.R. ingesteld 
onderzoek betreft; het zou ook niet an
ders kunnen, aangezien er geen electo
raat van de P.P.R. bestaat. Uitgaande 
van het genoemde percentage van 31 
en van de drie zetels, die de Groep- 
Aarden thans inneemt, zou men, de be
nadering van Boukema volgende, ver
wacht hebben, dat de P.P.R. bij recen
te enquêtes met misschien 'wel 1 0 , doch 
in ieder geval met meer dan drie zeteLs 
uit de bus zou zijn gekomen. Dit is ech
ter niet het geval.

Mijn conclusie, dat dc redenering van 
Boukema niet geheel sluit, laat ik vol
gen door de bekentenis, dat ik zelf 
voorlopig ook geen oplossing zie. Ook 
daarom zou ik het toe.juichen, indien 
dit onderwerp in de door Boukema be
pleite studie zou worden opgenoinen. 
Gelet óp recente gebeurtenissen in het 
Parlement lijkt mij duidelijkheid op dit 
punt zeer gewenst.

PARrU EN FRACTIE
Nog is de voorraad interessante onder
werpen in Boukema’s studie niet uit
geput

Er dient formeel onderscheid te zijn 
tussen partij en fractie. „Een optreden 
van de fractie in strijd met richtlijnen 
in het partijbestuur kan, en moet zelfs, 
intern voor de nodige spanningen zor
gen . . zo stelt Boukema. Het is mij 
niet bekend, of dit slechts een bij hem 
levende wens betreft of dat hij aan ;een 
situatie in bepaalde partijen denkt. Ze
ker is, dat de statuten van de A.R. een 
dergelijke zienswijze niet schragen,
In artikel 39 kan men onder het kopje 
Verhouding Kamerfracties en partij, in 
het eerste lid lezen, „dat de A.R.-leden 

. van de Eerste en Tweede Kamer der 
Staten-Generaal zijn gehouden hun 
parlementaire werkzaamheden, met 
volledig behoud van de eigen verant
woordelijkheid, te verrichten op de 
grondslag van het Beginsel- en Alge
meen Staatkundig Program der partij, 
terwijl door hen zo energiek mogelijk 
de verwezenlijking van het Program 
van Actie zal worden nagestreefd”. 
Overigens lijkt mij bij de A.R. de kans 
op spanningen tussen partij en Tweede 
Kamerfractie niet zo groot meer, nu de 
partijvoorzitter deel uitmaakt van deze 
fractie.
M.b.t. de politieke partij staat Boukema 
op een aantal punten een wettelijke 
regeling voor. Zo acht hij een verplich
ting om inzicht te geven in de finan
ciën en in de geldende reglementen van 
een politieke partij gewenst.
Ook zou een poging moeten worden ge
daan om een wettelijke regeling te ont
werpen, die eisen stelt aan de organi
satorische structuur van de partijen. Er 
zouden gunstige voorwaarden gescha
pen moeten worden voor de activiteit 
van de leden, vooral m.b.t. de samen
stelling van de besturen, de kandidaats
stelling en de vaststelling van de pro
gramma’s.

VERBONDENHEID
Hoe belangrijk een interne partij-demo- 
cratie ook is, er zijn meer elementen die 
ertoe bijdragen een partij goed te laten 
functioneren. Boukema noemt o.a. poli
tieke homogeniteit, een zekere verbon
denheid tussen partijleden en leiding, 
bekwaamheid van de voormannen.
In het bijzonder de verbondenheid tus
sen leden en leiding en tussen de leden 
onderling acht ik voor het welzijn van 
een partij van eminent belang. Wanneer 
leden gedragen worden door hetzelfde 
beginsel en.'of leven naar de verwezen
lijking van dezelfde idealen, geeft dat 
een partij een grote spankracht. In een 
geest van verdraagzaamheid behoort, 
men elkaar te accepteren. Zo kan een 
minderheid ruimte krijgen zich te ont
plooien. Anderzijds behoort die minder
heid begrip ervoor te hebben, dat de 
partijleiding bij het bepalen van het be
leid ook rekening houdt met de bij een 
meerderheid van de partijleden levende 
ideeën.

Ik hoop dat het pleidooi van Boukema 
voor een systematische bestudering van 
het partjjrecht een goed onthaal aal 
vinden; wanneer dit het geval is, ver- 
■wacht ik dat aan zijn publikatie de no
dige aandacht zal worden besteed.
*) Uitgegeven bij N. Samsom N.V., Alphen 

a.d. Rijn.

/4qn(Jposla
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jfn ons land zijn de ministers als 
^ regel lid van een politieke partij. 
Dat ligt voor de hand, want een 
kabinet voert een bepaald program 
uit, aan de totstandkoming waar
van politieke partijen met veelal 
verschillende doelstellingen® hun 
bijdrage hebben geleverd. De tot
standkoming van zo’n kabinetspro- 
gram is soms een lange weg en 
iedere partij die zichzelf respec
teert vecht er voor in een kabinets- 
program zichzelf voor een deel te
rug te vinden.

In verband daarmee Is het van beteke
nis wie minister worden. Een politieke 
partij zal dan ook voor de uitvoering 
van een kabinetsprogram in eerste in
stantie personen zoeken, die van de be
treffende partij lid zijn.

Een minister is geen zetbaas van een 
politieke partij en ook niet van een ka
merfractie. Wel zal een minister er prijs 
op stellen contact te blijven onderhou
den met de groepering waartoe hij be
hoort. Eveneens zal hij er behoefte aan 
hebben regelmatig met de hem verwante 
fracties overleg te plegen over allerlei 
belangrijke zaken, die in de Kamers 
aan de orde komen. Uiteraard behoudt 
iedereen bij contacten en gesprekken 
zijn eigen verantwoordelijkheid en zijn 
eigen taak. Van een elkaar negeren kan 
echter geen sprake zijn; het zou ook 
maar leiden tot kortsluitingen op het 
politieke vlak.
Een politieke partij formuleert haar uit
gangspunten en haar doelstellingen 
(program). Zij tracht hetgeen haar be
weegt en hetgeen zij beoogt in zo breed 
mogelijke kring ingang te doen vinden. 
Zij tracht een visie op mens en samen
leving te ontwikkelen, maar zij zorgt 
ook voor de kandidaatstelling van geest
verwanten, teneinde haar programpun
ten zoveel mogelijk in de volksvertegen
woordiging te bepleiten en te concreti
seren. Als zodanig fungeert zij ook als 
selectie-apparaat.
Kamerleden zijn volksvertegenwoordi
gers. Dat woord zegt al veel. Namens 
het volk overleggen zij met de regering, 
beoordelen wetsvoorstellen en het ver
dere beleid, stellen kritische Vragen en 
trachten desgewenst het beleid om te 
buigen in de door hen gew;ènste richting. 
Ministers voeren het' kabinetsprogram 
uit, regelen de dagelijkse gang van za
ken en stippelen het beleid uit. Zij zijn 
de hoogste bestuurders in ons land en 
men kan de ministerraad het hoogste 
uitvoerende bestuurscollege noemen. 
Dat beleid hangt niet in de lucht, maar 
het komt mede tot stand in gemeen 
overleg met de volksvertegenwoordi
ging. Zolang een van de Kamers geen 
wantrouwen tegen de regering uit
spreekt kan een kabinet tot volgende 
verkiezingen voortgaan.
Voor het beleid zijn de ministers verant
woordelijk. Dit is in art. 55 van onze 
Grondwet vastgelegd. Daar is bepaald: 
„De koning is onschendbaar, de minis
ters zijn verantwoordelijk” .
Een minister bekleedt een bijzondere 
positie. Hij kan ter verantwoording wor
den geroepen voor alle zaken die in 
’s lands politiek spelen. Uit hoofde van 
zijn functie zijn hem veel zaken bekend, 
die anderen niet weten.

MINISTER EN PARTIJ

De speciale positie van een minister 
brengt volgens sommigen met zich mee, 
dat hij zich niet veel bezig houdt met 
de politieke partij, waaraan hij zich 
verbonden weet. Enkele weken geleden 
heeft de heer H. J. L. Vonhoff, lid voor 
de V.V.D. van de Tweede Kamer zich 
in een artikel, in het Algemeen Handels
blad, in die geest uitgelaten.
Hij betoogt o.a.
„De positie van een minister is een heel 
bijzondere in de Nederlandse politiek. 
Op het ogenblik dat hij positief reageert 
op een beroep dat op hem wordt ge
daan dit ambt op zich te nemen slaakt 
hij de banden, die hem politiek of maat
schappelijk aan bepaalde deelgroepen 
binden. Natuurlijk verliest hij niet zijn 
Identiteit, zijn beginselen, zijn achter
grond; maar wel moet hij of zij zich 
bewust zijn van het feit dat een geheel 
nieuwe rol vervuld moet worden, waar
bij een plaats tegenover allerlei druk- 
groepen van politieke of sociale aard 
moet worden ingenomen”.
Dit betoog is in zoverre juist, dat een 
minister geen andere functies mag en

MINISTE 
EN
POLITIEKE
PARTIJ

DOOR D. CORPORAAL

A.R. bewindslieden op het PartQ Convent, v.l.n.r. de heren A. van Es, B. Roolvink 
en drs. J. A. Bakker.

kan bekleden. Hij zal derhalve een even
tuele ambtelijke positie, een commis
sariaat of een bepaalde bestuursfunctie 
bijvoorbeeld in een politieke partij op
geven.
Wij geloven echter niet, dat een minister 
de banden slaakt met een politieke par
tij op het moment dat hij minister wordt. 
De praktijk in Nederland is, dat iemand 
die minister of staatssecretaris wordt 
in zijn partij juist iets meer aandacht 
krijgt. Dat is ook begrijpelijk, want een 
geestverwant wordt tot regeren geroe
pen. Praktisch iedere politieke partij, 
die geestverwanten in een kabinet heeft 
zitten, heet die geestverwanten op be
langrijke partij vergaderingen speciaal 
welkom. En de ministeriële gasten zitten 
als regel in het voorgestoelte.
Een minister is gebonden aan een be
paald regeringsprogram.'Daar heeft hij 
mee ingestemd. Dat gebonden zijn zal 
echter niet betekenen, dat het wel en 
wee van zijn politieke partij en het 
program van die partij hem onverschil
lig laat.

W(j hebben bijvoorbeeld niet de indruk, 
dat minister Witteveen onversehillig is 
voor de opvattingen van zijn liberale 
vrienden. In sommige opzichten zouden 
wö onverschilligheid daaromtrent van 
hem wel toejuichen, maar wy nemen 
aan, dat hij in dat geval moeilijkheden 
zal krijgen met de V.V.D.-fractie in de 
Tweede Kamer.

DUALISME

De heer Vonhoff beroept zich met name 
op „ons dualistische staatsbestel, waar 
een duidelijk onderscheid is tussen de 
positie van het parlement en van het 
kabinet” .
Wij duidden dit onderscheid reeds sum
mier aan. Wij geloven echter niet, dat 
uit dit onderscheid moet volgen, dat een 
minister de banden, die hem aan een 
politieke partij binden moet slaken.
De heer Vonhoff betoogt verder, dat een 
bewindsman „wat afstand moet nemen 
van de actieve partij-politieke strijd. 
Niet omdat dit te min voor hem zou 
moeten zijn, maar wel omdat het van

een andere orde is, dan waarmede de 
bewindsman zich moet occuperen.
Het is bovendien ook niet goed als 
partijpolitieke tegenstellingen te zeer 
aan de persoonlijke verhoudingen in een 
kabinet zouden kunnen gaan raken”. 
Verderop in zijn artikel betoogt de 
scribent:
„Het is een zeer gelukkige zaak als be
windslieden via massa-media inzicht 
weten te verschaffen over datgene wat 
hun beleid inhoudt en waarom zij dat 
beleid zo willen voeren. Het is volmaakt 
redelijk als politieke groeperingen in
genomen zijn met het beleid van een 
geestverwante minister en dat zo dui
delijk mogelijk laten blijken. Het is be
paald gewenst dat bewindslieden in ver
kiezingstijd mee een actieve rol spelen 
bij de campagne, al is aan het ambt 
natuurlijk ook dan enige terughoudend
heid verbonden”.
Wij zijn van oordeel, dat een minister 
inderdaad enige terughoudendheid moet 
betrachten in die zin, dat hij zich niet 
bemoeit met partijpolitieke zaken, maar 
verder mag een minister volledig voor 
zijn politieke overtuiging uitkomen. Hij 
zal dat trouwens bij zijn optreden in de 
Kamers ook wel moeten doen.

NIET CONSEQUENT
Trouwens de heer Vonhoff is niet con
sequent, want hij vindt, dat een minis
ter wel in een verkiezingscampagne van 
zijn partij mag optreden. Wij zien geen 
principieel verschil tussen een optreden 
in een verkiezingscampagne en een op
treden buiten verkiezingstijd. Ons in
ziens is het standpunt van de heer Von- 
hoff in dezen achterhaald.

De heer Vonhoff heeft echter met zijn 
beschouwingen een bepaalde televisie
uitzending op het oog.
Hij schrijft nl. ook:
„Dit geheel zo overziende geloof ik dat 
het een minder gelukkige gedachte is 
geweest dat de vice-minlster president, 
de heer Bakker, die ik ruim 10 dagen 
geleden sprak (de essentie van deze 
tussenzin is niet duidelijk C.), is opge
treden in een uitzending van de A.R. 
partij en dat hij daar zijn partij-politie

ke keuze nogal expleciet ging belijden. 
Zonder de geoorloofdheid van een der
gelijk betoog ook maar in het minst in 
twijfel te trekken, zou ik mij toch heb
ber. kunnen voorstellen, dat de heer 
Bakker met het oog op zijn functie aan 
die uitzending niet had medegewerkt”. 
Het ontgaat ons een beetje welke be
zwaren de heer Vonhoff tegen het op
treden en de uitlatingen van minister 
Bakker kan hebben die zijn gedaan in 
onze t.v.-utzending van 1 2  februari jl. 
Had de minister nu gezegd, dat de 
V.V.D. niet deugde en dat bijvoorbeeld 
de P.v.d.A. een veel betere partner was 
dan hadden wij — in de huidige situa
tie — meer begrip gehad. Naar onze me
ning heeft ook het optreden als zodanig 
van minister Bakker niets ongeoorloofds. 
Aan minister Bakker was echter ge
vraagd uiteen te zetten. hoe hij tegen 
de anti-revolutionaire partij aankijkt en 
waarom hij a.r. is.

WAAROM A.R. ?
Hij zei daarover het volgende:
„Als minister heb je natuurlijk wat min
der direct contact en sta je wat verder 
van de politieke partijen af dan een 
fractie-voorzitter. Ons voornaamste con
tact is dan ook niet buiten het parle
ment, maar in het parlement. In het 
parlement met de fracties van de ver
schillende politieke partijen. En dat is 
voor ons van enorme betekenis. Die 
fractieleden, die gaan namelijk het land 
in en horen daar wat bij de mensen 
leeft. Wat zij daar opvangen dat moet 
resoneren in de Kamer, dat moet weer
klinken in de Kamer. En daar moeten 
wij ons beleid ook naar willen richten 
en toetsen. En in de tweede plaats gaan 
die fractieleden ook weer het land in 
om te zeggen wat de regering gedaan 
heeft en wat het parlement heeft be
sloten. Ze Vertalen dat, ze leggen dat 
uit. En zo hebben we dus de goede dia
loog met het Nederlandse volk, juist via 
de fracties in het parlement. En goede 
fracties krijg je natuurlijk alleen maar 
als je ook werkelijk goede partijen 
hebt”.
Ik ben al jaren lang lid van de anti
revolutionaire partij, omdat ik ook voor
stander ben van beginsel-partijen. Par
tijen die belangrijke geestesstromingen 
in ons volk vertegenwoordigen. Dat zijn 
meestal ook de blijvertjes. Dat zijn de 
partijen, die in het verleden gezicht aan 
ons land hebben gegeven. En die dat oök 
in de toekomst doen. Dat kan je ook 
merken aan die 90-jarige anti-revolutio
naire partij. Als je voorstander van een 
beginselpartij bent dan vind ik zelf dat 
je geloofsovertuiging een heel belang
rijk concentratiepunt kan zijn voor 'de 
politieke partijvorming. Dat betekent 
dan niet dat je als christen over alle 
zaken precies gelijk behoeft te denken 
binnen het verband van een partij. Het 
betekent natuurlijk wel dat de span
wijdte van die partij zo is, dat Je voor 
de belangrijkste problemen van vandaag 
aan de dag ook heldere oplossingen aan 
het Nederlandse volk weet te bieden en 
voor te stellen”.
Minister Bakker vertelde gewoon hoe 
hij tegen die A.R.P. aankijkt en wat hij 
in die partij ziet. De 'V.V.D. had hem in 
haar uitzending bij wijze van spreken 
dit ook kunnen vragen. Mag hij er voor 
uitkomen, dat hij anti-revolutionair is 
en mag hij dat zeggen in een uitzending 
van de A.R. partij zelf? Wij zouden niet 
graag een A.R. bewindsman zien optre
den, die vier jaar uit vermeende fijnge
voeligheid liever niet zegt, dat hij anti
revolutionair is om zich in een verkie
zingscampagne wel als zodanig te ont
poppen. Trouwens de heer Vonhoff moet 
toch de uitzendingen van politieke par
tijen eens beter volgen. Het is reeds 
vaker voorgekomen, dat bewindslieden 
in een uitzending van een politieke par
tij optraden, ook buiten verkiezingstijd. 
Terecht naar onze mening. Met. zijn 
constatering „het experiment om tus
sentijds op te treden in een propagan
distische partij-uitzending lijkt mij niet 
voor herhaling vatbaar”, zijn wij het 
dan ook bepaald niet eens.

GEEN EXPERIMENT
Het is allang geen experiment meer. 
Wanneer een minister zijn beleid ver
koopt is dat ook propaganda en als het 
een goed beleid is dan is het ook propa
ganda voor zijn partij. De eerste opmer
king van minister Bakker was gewoon 
de constatering van een feitelijke situa
tie. De tweede was het kenbaar maken 
van zijn persoonlijke overtuiging.
Er was geen woord Latijn bij, maar o.i. 
ook geen woord dat strijdig is met zijn 
bijzondere positie of dat ongeoorloofd is 
voor een bewindsman.
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Ingrijpen in c.a.o. is geen machtswellust 

Minister Roolvink geeft vrije 

loonpolitiek een royale kans 

Forse prijzen vragen om hogere lonen 

A f keuren contracten nu zou later 

loonexplosie oproepen

Nederland zal niet achter kunnen blij
ven bij de algemene ontwikkeling, maar 
een open oog zal er moeten zijn voor de 
eisen die het welzijn van ons volk stelt. 
Als absolute grens dit jaar voor de 
werktijdverkorting noemt de heer Rool
vink dan ook een werkweek van 43̂ U 
uur. Verdergaande werktijdverkortingen 
zullen in 1969 moeilijk zijn instemming 
krijgen.
De bewindsman is zich er van bewust, 
dat reeds bij het huidige beleid de kos
tenstijging een enkele bedrijf het voort
bestaan onmogelijk zal maken. Hij 
meent dat er voor gezorgd moet worden, 
dat niet nu de grondslag gelegd wordt 
voor een aantasting van onze werkge
legenheid in de nabije toekomst. „Een 
zuchtje wind in het westen betekent een 
storm in andere delen van het land”.
De vrije loonpolitiek krijgt dit jaar haar 
volle kans, maar de minister hoopt, dat 
de stijging van de lonen in de buurt zal 
blijven van de 6 V2 pet. van het metaal- 
contract.
Tegen verdergaande prijsverhogingen 
wordt reeds scherp opgetreden, omdat 
„tegen elke prijs” voorkomen moet wor
den, dat Nederland zich internationaal 
uit de markt prijst en onze concurren
tiepositie en werkgelegenheid in gevaar 
komen.

LOONNOTA

„Onze conjunctuur heeft zich boven ver
wachting snel hersteld. Het werkloos- 
heisdeijfer is op dit moment circa 25.000 
lager dan het Centraal Planbureau een 
half jaar geleden in de macro-economi- 
sche verkenningen verwachtte”. Van de
ze gunstige ontwikkeling wil dhr. Rool
vink de Nederlandse werknemer zoveel 
mogelijk laten meeprofiteren door hoge 
loonpercentages te laten passeren en in 
het kabinet steun te geven aan een be
strijding van onaanvaardbare prijsver
hogingen.
De uitspraken van de bewindsman zijn 
bijzonder duidelijk; niet ontkend kan 
zelfs worden, dat deze schril afsteken 
tegen de loonnota van de regering van 
mei van het vorig jaar, toen de regering 
het parlement toestemming vroeg hét 
afkondigen van een loonpauze eind 1968 
mogelijk te maken als de economische 
ontwikkeling dit zou eisen. Deze misslag 
van het kabinet is later ruiterlijk toege
geven. Thans blijkt dit ook uit het ge
voerde beleid bij Sociale Zaken en 
Volksgezondheid.

HET NOORDEN

Maar blijft de verbetering van de werk
gelegenheid in het noorden van het 
land ook thans nog niet sterk achter bij 
die in het westen ?
Het antwoord van de bewindsman luid
de: „Vergeleken bij de dieptepunten tn 
de jaren 1952, 1958 is 1968 goed uit de 
bns gekomen. Het aantal industrieën en 
dienstverlenende bedrjjven in het noor

Achter de regeringstafel in de Tweede Kamer

den is absoluut en procentueel toegeno
men. Er is een structurele versterking 
aan de gang, zodat ook het noorden in 
de toekomst bij een conjuncturele 
teruggang steeds minder zwaar zal 
worden getroffen. Maar ik ontken niet, 
dat er nog een paar extra trekpaarden 
nodig zijn, waaraan met name bij Eco
nomische Zaken ernstig wordt gedacht”.

Welke verwachtingen heeft de heer 
Roolvink van een Raad voor de Arbeids
markt ?
Minister: „Ik juich de instelling van 
deze raad toe. Ik geloof, dat nog vele 
verwachtingen in vervulling kunnen 
gaan. De overheid kan niet alles alleen. 
Er zal een rtog nauwer overleg met het 
bedrijfsleven nodig zijn. Omscholing, 
bijscholing, mobiliteit, suppletieregeling 
voor ouderen bij overgang naar ander 
beroep, opvangen van slachtoffers van 
structurele bedrijfssluitingen, enz. Der
gelijke sluitingen zullen zich blijven 
voordoen als gevolg van een noodzake

lijke economische ontwikkeling. Aan al 
deze zaken zal een Raad voor de Ar
beidsmarkt belangrijke aandacht kun
nen besteden” .

Wat is het oordeel van de regering over 
het gevoerde werkgelegenheidsbeleid ?

Minister: „De financiële injecties, die de 
overheid heeft gegeven om de werkge
legenheid tjjdens de periode van con
juncturele terugval te stimuleren, bljjken 
in grote Ijjnen voldoende te zjjn ge
weest. Elke Werkloze is er één teveel 
geweest, maar wanneer de regering 
meer geld had ingespoten, dan had zjj 
de basis gelegd voor een grote spanning 
op de arbeidsmarkt op dit moment. Er 
is de afgelopen jaren meer gedaan voor 
de werklooshcidsbestryding dan in eni
ge andere periode na de oorlog. Wjj zijn 
dankbaar dat het zo goed is afgelopen 
en dat de werkgelegenheid zich zo spoe
dig heeft hersteld”.

MINIMUM INKOMEN
Schiet de huidige wet op het 7ninimum- 
inkomen niet tekort?

Minister: „De norm die is gekozen voor 
de hoogte van het minimuminkomen, is 
een voorlopige; het is een genaiddelde 
van de prijs- en loonindex. Het uitslui
tend aanhouden van de loonindex, zoals 
de vakbeweging voorstond, had het ge
vaar meegebracht, dat sommige laagst 
betaalde werknemers uit de markt zou
den zijn geprijsd. De primaire taak van 
de vakbeweging is nu, dat zij aandacht

besteedt aan de loontabellen voor de 
laagst betaalden. Blijkt het in de toe
komst alsnog mogelijk de loonindex als 
norm voor het minimum inkomen te 
hanteren, dan zal ik deze zaak opnieuw 
bekijken.
Het zou een stroom van dispensatiever- 
zoeken tot gevolg hebben gehad. Het 
bedrijfsleven moet nu eerst zelf tot 
overeenstemming komen. De S.E.R. zal 
opnieuw om advies worden gevraagd en, 
daarna volgt een definitieve beslissing 
over het te volgen beleid voor het mini
muminkomen.
Overigens heeft de regering op eigen 
initiatief reeds een minimum vakantie
bijslag geïntroduceerd.

SPAREN
Is de regering niet • van mening, dat 
er nog te weinig gebruik gemaakt wordt 
van de mogelijkheid tot spaarloon ? 
Minister: „Sparen is in onze sterk op 
consumptie gerichte maatschappij een
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Ik grijp niet voor mijn plezier 
in een contract in.
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Vice-voorzitter van de Ned. Vereniging 
van Journalisten.
Sociaal-econ. redacteur van De Rotter
dammer.
Lid van het Prov. Comité van onze par
tij in Utrecht.

fundamenteel vraagstuk. Spaarloon, 
winstdeling, investeringsloon, vermo- 
gensaanwasdeling of hoe men het maar 
mag noemen, kan een belangrijke 
functie gaan vervullen. Dit vraagstuk 
klemt te meer, nu de lonen boven de 
produktiviteit uitstijgen. In West-Duits- 
land heeft ook de vakbeweging al dui

delijk begrepen, dat loonsverhogingen 
die de produktiviteitstoeneming te 
boven gaan, weinig zin hebben. Het ge
vaar van het inflatiespook wordt steeds 
duidelijker”.

„Loonsverhogingen die niet reëel zijn, 
maar opgeofferd moeten worden aan 
prijsstijgingen, zijn van geen belang 
voor de werknemer. Extra prijsstijgin
gen romen de loonsverhogingen af en 
een zwakkere concurrentiepositie brengt 
bovendien de werkgelegenheid in ge
vaar” .
„Het spaarloon is ook de kortste weg 
naar een inkomenspolitiek, omdat de 
werknemers dan zelf bezitters worden. 
Elke andere weg zal veel langer blyken. 
Op korte termijn hoop ik nog een nieuw 
gesprek te hebben met het bestuur van 
de Stichting van de Arbeid, over het 
spaarloon”.

Hoe staat de regering tegenover de kri
tiek, die de vakbeweging op de Wet op 
de Loonvorming heeft geleverd ? -

Minister Roolvink; „Al bijna vijftien 
jaar wordt er gedokterd aan een vrijere 
loonpolitiek. Vervolgens wijdde de
S.E.R. verschillende rapporten aan dit 
onderwerp. De zaak is tot op vandaag 
niet buiten de discussie geweest. Het 
N.V.V. heeft het langst aan de geleide 
loonpolitiek vastgehouden. De werkge
vers hielden lang vast aan het voortbe
staan van het College van Rijksbemid

delaars via het Buitengewoon Besluit 
Arbeidsvoorwaarden (B.B.A.)”.
„Eind 1967 bereikte de Stichting van 
de Arbeid een akkoord over de vrije 
loonpolitiek, waarin bepaalde overheids- 
bevoegdheden waren ingebouwd. De 
stichting ging akkoord met overheids
ingrijpen en loonpauze. In het wetsont
werp op de loonvorming is dit vastge
legd. Ook is een algemene maatregel 
van bestuur voorgesteld, waarin de 
regering de loonpolitiek onder zeer bij
zondere omstandigheden weer geheel 
aan zich kan trekken. Binnen drie 
maanden zal zij dan een daartoe strek
kend wetsontwerp bij het parlement 
moeten indienen. Ik denk daarbij aan 
monetaire onrust, devaluatie en oor
logsdreiging” .

ER VALT TE PRATEN
„Wat betreft de mogelijkheid tot het in
grijpen in afzonderlijke c.a.o.’s, waar
tegen met name het N.V.V. zich zo sterk 
verzet, heb ik mij gehouden aan de 
unanieme uitspraak van de Stichting 
van de Arbeid. Wil de Kamer een ge
wijzigde omschrijving van dit artikel, 
dan valt er met mij te praten. Grote 
waarde hecht ik aan het gemeen over
leg met het parlement. Het overleg met 
het bedrijfsleven is nu afgesloten. Mo
gelijk zijn nog adressen van het be
drijfsleven aan Kamer en regering te 
verwachten” .

„Maar” , zo vervolgde de minister met 
veel nadruk zjjn betoog, dat tevens zijn 
slotconclusie was, „men moet er goed

aan denken, dat ik niet elke c.a.o. kan 
accepteren, alleen en uitsluitend omdat 
partijen in het bedrijfsleven het er eens 
over geworden zijn. Geldt het bedrijfs
takken, die op de internationale markt 
concurreren, dan ligt het makkelijker, 
maar sommige bedrijfstakken, die voor 
het binnenland werken, kunnen alle 
extra loonlasten in de vorm van prijs
verhogingen op de binnenlandse consu
ment afwentelen” .

„In het laatste geval gaat het niet 
alleen om belangen van de bedrijfs- 
genoten. Wanneer de regering hier 
ingrijpt, is dit geen stuk bemoei
zucht. Ik grijp niet voor m ’n plezier 
in een contract in. Dit is geen 
machtswellust. Ik heb er alleen 
maar last van als er optochten met 
spandoeken over het Binnenhof 
trekken. Ingrijpen in een contract 
is een duidelijk impopulaire maat
regel.

De essentie van een goed sociaal 
beleid is niet, dat men alleen let op 
eigen belang, maar ook op dat van 
anderen. Groepsegoïsme is hier 
fout” .

* * * Niet onverdeeld

Feit is, dat de V.V.D. in officiële uitspraken bijzon
der prijs stelt op een belastingverlaging. Ook wan
neer het gaat om de befaamde „inflatiecorrectie van 
Witteveen” . Tot nu toe was het liberale blok het 
daarover vrijwel eens.
Het Algemeen Handelsblad is nu uit die toon geval
len. Het blad schreef eind februari: „deze correctie 
(belastingverlaging Witteveen) is vanaf het begin 
voor alle redelik denkenden een zeer belangrijk 
punt geweest. Er was een duidelijk element van 
rechtsherstel in deze voorgestelde correctie en naar 
onze mening is dat er nog steeds in aanwezig. Het 
is evenwel de vraag of bij de huidige benarde posi
tie van de staatsfinanciën, waarbij toch ook de mo
rele kant om de hoek komt kijken, de belastingcor- 
rectie nog dezelfde aandacht mag en moet hebben 
als in vorige jaren. Alle factoren van het ogenblik 
in aanmerking genomen verdient het, naar wij 
menen, aanbeveling ons op deze vraag ernstig te 
bezinnen.
Met andere woorden moeten wij, gedwongen door de 
omstandigheden, niet andermaal overgaan tot het 
uitstellen van deze correcties ?”

Tot zover het Algemeen Handelsblad.
Het lijkt ons van belang dat ook in de liberale kring 
andere facetten eindelijk de aandacht krijgen.
De zaak van de belastingcorrectie is niet een zwart
witte aangelegenheid.

Voor onze peuters

Vooral in de grotere plaatsen is te weinig speelruim
te voor onze peuters van 2-4 jaar. Men kan zeggen — 
en dan heeft men gelijk — dat deze hummels als re
gel hun vertier in of vlak bij huls zullen moeten zoe-

9 gulden 
voor 
90 jaar 
arp

ken. Maar er kunnen zich — mede in verband met 
de verkeersveiligheid — situaties voordoen, waarbij 
wenselijkheid en mogelijkheid ver uiteenlopen. 
Daarom heeft men in sommige plaatsen —  ik denk 
aan Velp en Vlissingen, maar plannen in deze rich
ting bestaan in veel meer plaatsen — hier en daar 
leegstaande lokalen van kleuterscholen ingericht als 
„peuterspeellokalen” . Onder „bevoegde”  leiding vin
den de peuters hier een veilige speelgelegenheid, 
hetgeen door de ouders zeer wordt gewaardeerd. 
Maar nu dreigden er moeilijkheden met de inspec
tie. Op grond van artikel 66 sub 8 van de Kleuter- 
onderwijswet maakte men bezwaar tegen het ge
bruik van kleuterschool-lokaliteiten voor dit doel.
Op vragen van de Tweede Kamerleden Van Benne- 
kom (ARP) en Dusarduijn (KVP), die de staatssecre
taris verzochten zijn medewerking aan plannen in 
deze richting niet te onthouden, heeft staatssecreta
ris Grosheide dezer dagen geantwoord.
Dat antwoord was positief; Alle omstandigheden in 
aanmerking genomen, vond de heer Grosheide, dat 
de bepalingen van de Kleuteronderwijs wet zich niet 
verzetten tegen het gebruik van kleuterschoolloka- 
len voor onze peuters.
Hij zegde toe de inspectie van het kleuteronderwijs 
over zijn standpunt te doen inlichten.
Wij zijn de staatssecretaris dankbaar voor deze be
slissing. Zij opent mogelijkheden voor een lofwaardig 
particulier initiatief.



Pagina 8 N ED ER LAN D SE GEDACH TEN 22 maart 1969

TECHNISCH ONDERWIJS II

ENKELE ACTUELE 
VRAAGSTUKKEN OP 
BESTUURLIJK TERREIN
DOOR G. BRAMER

Tn ons eerste artikel kwamen wij 
tot de conclusie dat het technisch 

onderwijs een veelomvattende taak 
heeft in het totaal van het voortge
zet onderwijs. Het biedt opleidings
mogelijkheden voor een breed sca
la van beroepen, vooral voor die 
jongens, die overwegend praktisch 
ingesteld zijn. Daarenboven wil de 
technische school een wezenlijke 
bijdrage leveren aan de persoons- 
vorming van zijn leerlingen. Ge
zien deze belangrijke doelstellin
gen, kan de betekenis van christe
lijk technisch onderwijs niet licht 
te hoog aangeslagen worden.

Voor een góede behartiging van de be
langen van dit onderwijs is heel wat 
bestuurlijke activiteit nodig. Vooral door 
de inwerkingtreding van de Wet op het 
Voortgezet Onderwijs (W.V.O.) op 1 
augustus j.1. is een groot aantal vraag
stukken actueel geworden. De verande
ringen op grond van deze wet vormen 
tevens een uitdaging en bieden nieuwe 
mogelijkheden. Wij zullen in dit artikel 
enkele van deze actuele vraagstukken 
bespreken.

ACHTERSTAND AANDEEL 
CHR. TECHNISCH 
ONDERWIJS
In het vorige artikel vermeldden wij 
reeds, dat men in prot. chr. kring aan
vankelijk'niet de noodzaak zag van het 
stichten van christelijke ambachtsscho
len. Zulks in tegenstelling tot het lager 
en het algemeen voortgezet onderwijs, 
waarvoor men het levensbeschouwelijk 
karakter wel noodzakelijk achtte. Er 
ontstond dan ook een fikse achterstand 
in het aandeel van het christelijk tech
nisch 'onderwijs, zoals uit onderstaande 
cijfers naar voren komt. Vermeld zijn 
de procentuele aandelen van het Prot. 
Chr. onderwijs in het totaal van elke 
schoolsoort.

In de praktyk

G.L.O U.L.O. V.H.M.O. L.T.O,
1950 27,4 »/o 29,5 »/o 19,3 »/o 5,7 »/o
1955 27,4 »/o 29,9 »/o 20,3 “/o 7,7 "/o
1960 27,2 »/o 30,5 »/o 22,1 »/o 13,3 »/o
1967 27,6 »/o 30,1 »/o 22,7 »/o 17,8 »/o
Duidelijk blijkt hieruit de relatief ge
ringere omvang van het christelijk la
ger technisch onderwijs in vergelijking 
met het christelijk lager, uitgebreid 
lager (m.a.v.o.) en voorbereidend hoger 
en middelbaar onderwijs (v.w.o./h.a.v.o.). 
Pas na de tweede wereldoorlog werd de 
visie gemeengoed dat ook het technisch 
onderwijs levensbeschouwelijk gericht 
dient te zijn. Vooral in de 50’er jaren is 
dan ook met kracht gewerkt aan het 
inlopen van de achterstand door het 
stichten van christelijke technische 
scholen. De vermelde cijfers voor het 
L.T.O. spreken in dit opzicht voor zich
zelf.
Toch zijn we er nog lang niet. Het ver
krijgen van een goed net van chr. tech
nische scholen vraagt nog steeds extra 
aandacht. Gestreefd wordt naar een zo
danig geheel van scholen dat alle ouders, 
die christelijk technisch onderwijs 
begeren voor hun kinderen, dit binnen 
redelijke afstand in hun bereik vinden. 
De nieuwe wijze van scholenplanning 
(planprocedure) op grond van de Wet 
op het Voortgezet onderwijs biedt in dit 
opzicht niemye rnogelijkheden.
In het onlangs bij het departement in
gediende deelplan voor het christelijk 
onderwijs werden in totaal 125 scholen 
en ruim 1 0 0  afdelingen aangevraagd, 
waarvan 1 1  chr. lagere technische scho
len en 43 afdelingen aan chr. scholen 
voor lager technisch onderwijs. Het be
treft hier aanvragen, die ten volle te 
verdedigen zijn op grond van de nor
men, vastgelegd in de W.V.O., en die 
passen in bovengenoemd streven naar 
het verkrijgen van een goed net van 
onderwijsvoorzieningen.
Wij hebben er begrip voor, dat het geen 
eenvoudige zaak zal zijn, om de wensen 
voor de uitbreiding van het aantal on
derwijsvoorzieningen, die in de verschil
lende deelplannen kenbaar zijn gemaakt, 
ook in financieel opzicht te honoreren.

Anderzijds moet bedacht worden, dat de 
wet deze mogelijkheid biedt, en dat de 
vrijheid van schoolkeuze, ook naar le
vensbeschouwelijke richting, toch als 
een zwaar wegend, verworven recht 
moet worden beschouwd. Bovendien 
spreken voor het chr. technisch onder
wijs bovengenoemde cijfers boekdelen. 
Wij menen dan ook de verwachting te 
mogen hebben, dat het streven naar uit
breiding gehonoreerd zal worden, meer 
dan in de afgelopen jaren is geschied, 
toen vrijwel geen nieuwe prot. chr. tech
nische scholen werden toegewezen, on
danks het bestaan van diverse reële 
verzoeken daarvoor.

CHR. PART TIME 
ONDERWIJS
Het vraagstuk van het levensbeschou
welijk karakter is thans ook actueel ten 
aanzien van het parttime-onderwijs 
(p.t.o.), dat de jonge werknemers volgen 
in het kader van hun opleiding in het 
leerlingwezen. Dit onderwijs — gedu
rende een dag of enkele avonden per 
week — wordt thans veelal verzorgd 
door de lagere technische scholen. Ook 
vele christelijke technische scholen heb
ben zo’n afdeling parttime-onderwijs, 
waardoor het mogelijk is ook dit onder
wijs levensbeschouwelijk te richten. 
Onderwijskundigen hebben tegen de 
dikwijls kleine afdelingen voor het part
time-onderwijs aan de afzonderlijke 
technische scholen nogal wat bezwaren 
in te brengen. Een speciale adviescom
missie heeft deze zaak kritisch bestu
deerd en de minister van Onderwijs ge
adviseerd voor het parttime-onderwijs' 
zelfstandige streekscholen te stichten, 
waardoor onderwijskundig een beter re
sultaat te bereiken zal zijn.

De Bond van Organisaties voor Chris
telijk Beroepsonderwijs (Bond C.B.O.) 
kan zich in het algemeen wel achter de 
aanbevelingen van deze commissie stel
len. Stichting van zelfstandige Prot. 
Chr. Streekscholen biedt echter in ver
band met de vereiste aantallen leerlin

gen slechts in enkele grotere plaatsen 
perspectieven. Toch meent genoemde 
Bond te moeten streven naar Christelijk 
p.t.o., omdat het hier gaat om jongeren, 
die in de moeilijke overgangsfase van 
school naar bedrijf verkeren en daar
om levensbeschouwelijk gerichte hulp 
en begeleiding nodig hebben. Zij heeft 
zich dan ook uitvoerig beraden op de 
mogelijkheden om binnen de streek
school aan de leerlingen, wier ouders 
dit wensen, Chr. parttime-onderwijs te 
kunnen geven. Een advies hierover is 
inmiddels aan de schoolbesturen uitge
bracht. In de komende jaren zal deze 
belangrijke zaak zowel landelijk als 
plaatselijk veel aandacht vragen in het 
bestuursbeleid.

VEEL WERK DOOR 
MAMMOETWET
Per 1 augustus 1968 is de Mammoet
wet (zondagse naam; 'Wet op het 'Voort- 
gezet Onderwijs) in werking getreden. 
Dit heeft nogal ingrijpende gevolgen 
gehad voor de schoolbesturen en de 
landelijke onderwijsorganisaties.

De besturen van de bijzondere scholen 
hebben ruimere bevoegdheden gekre
gen en kunnen aan hun eigen beleid 
als „bevoegd gezag” meer inhoud geven. 
Dit geldt o.a. voor het personeelsbeleid 
(aanstelling, ontslag, afvloeiing, instruc
tie), de samenstelling van leerplan en 
lesrooster en de toelating van leerlin
gen.

Deze en nog andere zaken leggen ver- ' 
antwoordelijkheden op de schoolbestu-' 
ren en vragen van hen nog meer inzet 
en deskundigheid dan voorheen. Om 
hen hierbij te helpen, is b.v. de Bond •
C.B.O. de laatste twee jaren intensief' 
bezig met het geven van voorlichting 
aan de aangesloten schoolbesturen, zo
wel in bijeenkomsten als schriftelijk. 
Door deze activiteiten hebben de lande
lijke onderwijsorganisaties er vele taken 
bij gekregen. Daarnaast vraagt het' 
overleg met het Departement over de 
te nemen maatregelen en het deelnemen 
aan departementale werkgroepen veel 
tijd en deskundigheid van deze organi
saties. Voorts brengt de nieuwe wijze 
van schoolplanning ook zeer veel werk 
mee voor de besturenbonden.
Wy zijn echter gelukkig met het feit, 
dat door de nieuwe wet de bevoegdheid 
van de besturen, met name van de 
bijzondere scholen, om inhoud te geven 
aan de structuur en opzet van het on
derwijs, verruimd is. Wij waarderen het 
positief dat door deze wetgeving en door 
de opstelling van het departement ruim
te wordt geschapen om het bijzonder 
onderwijs naar aard en karakter meer 
waar te maken dan voorheen het geval 
geval was.
Samenvattend kan gezegd worden dat 
de 'Wet op het Voortgezet Onderwijs 
nieuwe mogelijkheden heeft gebracht, 
maar daarnaast een bijzonder zwaar be
roep doet op de bestuurs- en werk
kracht van de landelijke organiasties. 
Hiervoor zijn mensen én geld nodig. 
Zonder financiële steun van de over
heid zouden deze ons door de nieuwe 
wet opgedragen taken niet goed te rea
liseren zijn. Gelukkig wordt het werk 
van de onderwijsorganisaties reeds ge
deeltelijk financieel gesteund, doch in 
de huidige situatie is dit zeer ontoerei
kend. De schoolbesturen mogen een ze
ker bedrag ten laste van de school- 
exploitatie brengen, bestemd voor con
tributie voor de bond, waarbij zij aan
gesloten zijn. Een herhaald verzoek aan 
de staatssecretaris van Onderwijs om 
dit bedrag te verhogen, mocht tot dus
ver nog geen effect sorteren. Hierdoor 
zijn de onderwijs-organisaties financieel 
in een uiterst precaire positie geraakt. 
Het bijzonder onderwijs verkeert in dit 
opzicht in een ongunstiger positie ten 
opzichte van het openbaar onderwijs. 
Het laatste kan voor bepaalde doelein
den uit de gemeentelijke kas gelden' 
verkrijgen, bijvoorbeeld voor de scho
lenplanning.

VERVOLG OP PAGINA 11
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Twee jaar geleden, op 18 maart 1967, werd bijgaand artikel, van de hand 
van mr. W. C. D. Hoogendijk reeds in Nederlandse Gedachten afgedrukt. 
Mr. Hoogendijk schreef dit artikel als commentaar op de Tweede Kamer
verkiezingen van februari 1967, n.a.v. de brief die Nieuw Links op 21 fe
bruari 1967 stuurde aan het partijbestuur van de P.v.d.A.
Op pagina 3 schrijft de heer H. Algra, dat dit commentaar van mr. Hoogen
dijk op het moment weer actueel is.
Het lijkt de redactie van belang dit artikel nog eens in zijn geheel af te 
drukken.

RODE
RIKELEN

De Partij van de Arbeid heeft 
de verkiezingen verloren. Zij 

is er blijkbaar niet in geslaagd het 
vertrouwen van het volk te winnen 
voor de door haar gevoerde poli
tiek” aldus de aanhef van een brief 
van Nieuw Links van 21 februari 
aan het partijbestuur van de 
P.v.d.A., gepubliceerd in Het Pa
rool van 7 maart.
In deze brief maken de schrijvers 
vier wensen kenbaar:

1. Dc Partij van de Arbeid neemt op 
grond van deze verkiezingsuitslag geen 
deel aan de regering.

2. De doelstellingen van de Partij van 
de Arbeid moeten op nieuwe en begrij
pelijke wijze worden geformuleerd.

3. De Tweede Kamerfractie moet tus
sentijds worden vernieuwd.

4. Op het komende congres moeten 
uitgewerkte ontwerpen aan de orde ko
men voor een eigen socialistische poli
tiek, voor een cultuurpolitiek, voor her
vorming van het staatsbestel en voor 
hervorming van de partij.

En even verder; „Niet een praten over 
een hervorming van het partijstelsel in 
het algemeen is van het eerste belang. 
Het gaat er om, dat de structuur van de 
P.v.d.A. drastisch moet worden- herzien. 
Door een discussie op te zetten over het 
partijenstelsel, legt men een rookgordijn 
waarachter eigen falen verborgen blijft”. 
„Wij constateren verbluft”, aldus de 
schrijvers, „dat de Tweede Kamerfractie 
al tijdens het tellen van de stemmen een 
vrijerij is aangegaan met D’6 6 . Daar
naast doen allerlei vage gedachten over 
de wenselijkheid van een „grote pro
gressieve volkspartij” de ronde. Deze 
verschijnselen zijn kenmerkend voor 
het al eerder door de kiezers verworpen 
opportunisme in de politiek”.
„De P.v.d.A. hoort zich zo in te richten 
dat zij het middelpunt kan zijn van een 
linkse concentratie, die zich krachtig 
tegenover rechts zal kunnen opstellen. 
Er bestaan in ons land wezenlijke te
genstellingen. Zij dienen niet te worden 
verdoezeld, maar aan de dag te worden 
gebracht”.
Tot zover de citaten uit de brief van 
Nieuw Links.

Interne tegenstellingen
Het gaat ,de P.v.d.A. de laatste tijd bij 
versciiiliende achtereenvolgende verkie
zingen niet voor de wind. Men zou zeg
gen, dat het voor de aanhangers van de 
partij in zo’n situatie zaak is de gelede
ren te sluiten. In de politiek is het ech
ter dikwijls juist andersom. Wij zien 
dat niet alleen in de P.v.d.A., maar ook 
in andere partijen in binnen- en buiten
land. Een winnende partij wekt enthou
siasme en smeedt eenheid bij de eigen 
aanhang; een partij die het electoraal 
slecht doet, krijgt mede daardoor dik
wijls te kampen met ontbindingsver
schijnselen in eigen kring. Het lijkt er 
op alsof de P.v.d.A. zich op het ogen
blik in zo’n crisissituatie bevindt.

Welke zgn de problemen w’aarmee de 
P.v.d.A. op het ogenblik te kampen 
heeft? Het is een vraag die ook ons 
interesseert, omdat de P.v.d.A. op één 
na de grootste partij is in ons land en 
bovendien in de loop der jaren bewezen 
heeft kwalitatief tot dc ernstige en 
betere partijen te behoren.

Socialistisch of progressief
De kern van de kwestie is, dat de 
P.v.d.A. op een tweesprong is aangeko
men en gedwongen is te kiezen of zij 
zich wil ontwikkelen tot een mln of 
meer kleurloze massapartij van progres
sieve signatuur, dan wel tot een duide
lijk gekleurde, waarlijk socialistische, 
radicaal linkse partij. In elk van beide 
gevallen staat niets minder op het spel 
dan het karakter van de partij als zo
danig.
De moeilijkheid voor de P.v.d.A. is dat 
welke keuze zij ook doet, deze een ont
bindende uitwerking op de huidige par
tij tot gevolg dreigt te hebben, terwijl 
het zich onthouden van een keuze even
min een aanvaardbaar alternatief lijkt.

Van S.D.A.P. naar P.v.d.A.
Het huidige probleem van de P.v.d.A. 
Is het produkt van een ontwikkeling, 
welke zich over vele tientallen jaren 
uitstrekt en reéds lang voor de laatste 
wereldoorlog begonnen is. De geschie
denis van het Nederlandse socialisme is 
de geschiedenis van het geleidelijk prijs 
geven van de typisch socialistische dog
ma’s en opvattingen. Tijdens de laatste 
wereldoorlog heeft dit proces van ont
ideologisering zich in een versneld tem
po voltrokken. Na de oorlog heeft dit 
zelfs geleid tot het opheffen van de klas
sieke socialistische partij, de S.D.A.P. en 
tot het oprichten van een nieuwe partij, 
de P.v^d.A.
In de P.v.d.A. heeft men van het oor
spronkelijke socialisme weinig méér be
houden dan een aantal symbolen (de 
kleur rood, een aantal liederen), die ech
ter juist als symbool steeds minder zeg
gingskracht kregen. Voorts was alge
meen het besef levendig, dat tal van 
knelpunten in de politiek het gevolg 
waren van de structuur van onze sa
menleving reden waarom de politiek 
primair gericht moest zijn op het be
werkstelligen van structurele hervor
mingen. Bij het bepleiten en verdedigen 
van deze hervormingen werd de ideolo
gisch zwaar geladen term socialistisch 
steeds vaker ingeruild voor de meer 
neutrale term progressief. En als men 
sprak over socialistisch, wist eigenlijk 
niemand wat er precies mee bedoeld 
werd.

DOOR
MR. W. C  D. HOOGENDIJK

Nieuws Links is er tot nu toe niet in 
geslaagd deze doelstelling te actuali
seren; het is blijven steken in het aan
geven van enkele programpunten, die 
ten dele verwant zijn aan oude socia
listische stokpaardjes, wat uiteraard 
geen nieuwe geestdrift vermocht te 
wekken.
Wel heeft het optreden van Nieuw Links 
tijdens de verkiezingscampagne de lei
ding van de P.v.d.A. in een krampachti
ge en tweeslachtige positie gebracht. De 
leiding heeft namelijk geen kans gezien, 
of het niet aangedurfd, de opvattingen 
van Nieuw Links uitdrukkelijk af te 
wijzen. Daardoor was de presentatie 
van de P.v.d.A. „roder” en „dogmati
scher” en „traditioneler’ ' dan met de op
vattingen van de meerderheid overeen
stemde.
Kiest de P.v.d.A. in de komende tijd 
voor de koers van Nieuw Links, dan is 
een eerste vereiste, dat men duidelijk 
maakt wat men thans onder term so
cialisme — of welke andere term men 
ook kiest — verstaat:
a. als samenbindende kracht binnen de 

partij;
b. als inspirerende kracht in de politiek.

Het socialistisch alternatief Gevolgen van het socialistisch
alternatiefNieuw Links en de daarmee verwante 

personen willen, indien wij hen goed 
begrijpen, de ontideologisering tegen
gaan en de P.v.d.A. tot een meer radi
cale, duidelijk gekleurde koers dwingen. 
Dat is, gezien vanuit de ontwikkelings
gang van het Nederlandse socialisme, 
niet progressief, zoals Nieuw Links zich 
bij voorkeur aandient, maar conserva
tief. Het is een teruggrijpen op idealen 
uit het verleden die men opnieuw tot 
leven tracht te wekken; idealen die de 
P.v.d.A. welbewust heeft prijsgegeven.

bewust ontdoen van alle ideologische 
overblijfselen en zich ontwikkelen tot 
een kleurloze, progessief getinte (wat 
dit dan ook moge beduiden) program- 
partij. Zij die deze koers . bepleiten, 
hopen op het totstandkomen van een 
grote, progressieve concentratie, waar 
mensen van allerlei schakering deel van 
kunnen uitmaken, In zo’n partij zal het 
woord socialistisch misschien blijven 
voortleven, het zal echter geen onder- 
■scheidende betekenis meer hebben en 
in feite tot een relikwie degraderen.

Gevolgen van het progressieve
alternatief

Kiest de P.v.d.A. voor de koei's van 
Nieuw Links, dan dient zij rekening te 
houden met het optreden van niet ge
ringe ontbindingsv'erschijnselen in de 
partij zelf.'Uit het feit, dat de jeugd 
in zo groten getale gestemd heeft op 
D’ 6 6  en op de 'V.’V.D. (beide overwe
gend pragmatische partijen), kan name
lijk afgeleid worden, dat met name 
onder de jongere kiezers er verhou
dingsgewijs weinig animo is voor een 
sterk ideolologisch bepaalde partijfor- 
matie. Een verdere teruggang van de 
P.v.d.A. li.gt dan in het verschiet.
De P.v.d.A., die altijd het levensbe
schouwelijk element in de christelijke 
partijen zo sterk heeft bestreden, dreigt 
aldus zelf het slachtoffer te worden van 
een toenemende aandrang in eigen kring 
in levensbeschouwelijke zin ,,kleur te 
bekennen” .

Het progressieve alternatief
De P.v.d.A. kan ook de historische 
lijn consequent doort’iekken, zich doel-

Het is voorshands de vraag, of de 
samenbindende kracht van zulk een 
progressieve concentratie groot genoeg 
zal blijken om de partij-eenheid in 
stand te houden. Waar ideologische 
bindingen vervallen, zal de zuigkracht 
van partijen als D’6 6 , de 'V.V.D. en zelfs 
de C.H.U. eerder toe- dan afnemen. 
Voorts lijkt het twijfgelachtig, of de 
solide kern van de P.v.d.A. het in zulk 
een ontgeestelijkte partij van moderne 
signatuur op de duur zal kunnen uit
houden.
yoor de echte socialisten zou de P.S.P. 
in toenemende mate een aantrekkelijk 
alternatief kunnen worden.
Voor de protestanten en rooms-katho- 
lieken zou het kunnen meebrengen, dat 
de doorbraakgedachte opnieuw op de 
helling komt. Velen v'an hen zijn im
mers toegetreden tot de P.v.d.A., omdat 
zij in de bestaande confessionele par
tijen onvoldoende de overtuiging terug
vonden, dat het Evangelie de macht 
heeft, niet alleen in het persoonlek 
leven een omwenteling te bewerkstel
ligen, maar óók de samenleving tot in 
de wortel, dus radicaal, te veranderen. 
Zij meenden, dat de P.vid.A. beter dit 
geloofsinzicht vertolkte, dan de bestaan
de christelijke partijen. Het is dc vraag, 
of dit bij een min of meer algemene, 
progressief getinte concentratie ook zo 
zal blijken.
En deze vraag wordt des te actueler, 
indien wij die beschouwen tegen de 
achtergrond van de ontwikkeling in de 
kring van de confessionele partijen zelf. 
Bij de K.V.P. is immers duidelijk een 
streven merkbaar tot deconfessionalise
ring; het is een ontwikkeling welke 
parallel loopt met die in de P.v.d.A. es 
voor hen die de samenhang zien tussen 
geloof en politiek niet aantrekkelijk.
De C.H.U. wil nog steeds naar het 
schijnt, welbewust een centrumpartij 
zijn van christelijke signatuur en is 
derhalve voor hen die streven naar een 
vernieuwing van de samenleving, even
min een voor de hand liggend alter
natief.

De ARP daarentegen indien zij al
thans consequent voortgaat in de 
koers welke zij sinds enige jaren 
is ingeslagen, zou weleens wél een 
méér voor de hand liggend alterna
tief kunnen blijken dan velen in 
doorbraakkring thans misschien 
vermoeden. De jongste verkiezin
gen bevatten een aanwijzing, dat 
de christenen —  protestanten èn 
rooms-katholieken ■— die in evan
gelische zin architectonische kri
tiek op de samenleving willen oefe
nen, zich te eniger tijd wellicht 
zelfs in één partij groepering zullen 
kunnen voegen. Daarom is het 
waard de ontwikkelingen op de 
voet te volgen.
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HET BEELD 
DER VADEREN

PACIFICATIE
Een halve eeuw geleden, in maart 1919, maakte het 
kabinet-Ruys de Beerenbrouek zijn plannen nader 
bekend, met name wat de pacificatie op onderwijs
gebied betreft.
Richtsnoer voor die pacificatie zou zijn; het Rijk 
betaalt de salarissen, de gemeenten moeten 
zorgen voor de gebouwen en leermiddelen.
Dat laatste vond in A.R.-kring aanvankelijk 
sterke bestrijding. Dit is niet één, maar vele stappen 
terug, zo klaagde men. Als in de meer dan duizend 
Nederlandse gemeenten een „beleid” moet worden 
gevormd, een gemeentebeleid, wat betreft de zorg 
voor de gebouwen en leermiddelen van bijzon
dere scholen, dan zijn we slachtoffers van wille

keur. Elke gemeente zal haar eigen beleid volgen, 
soms ruimhartig, soms bekrompen, soms vijandig, 
en je bent er maar aan overgeleverd.
Het is reusachtig meegevallen.
In de eerste plaats, doordat de wet-De Visser 
overal hoger beroep mogelijk maakte, op G.S. en 
daarna op de Kroon.
In de tweede plaats, doordat er via een aantal uit
spraken van de Raad van State, die van grote des
kundigheid en inzicht getuigden, een jurisprudentie 
is ontstaan, die zo vast en zo betrouwbaar is 
als een goed gefundeerde muur. Maar ook, doordat in 
de meeste gemeentebesturen, en dat moet ronduit 
worden erkend, de pacificatie-gedachte na de 
tot standkoming van de wet-De Visser, con amore 
is aanvaard. Wat het lager onderwijs betreft.
Wat het nijverheidsonderwijs betreft, is de erva
ring duidelijk anders geweest en vaak teleurstellend

O U D E  EN 
N IE U W E  CITATEN

VERANDERING
David Frost is een bekende Engelse humorist en 
satiricus. Hij neemt de Engelsen — hun gewoonten
e.d. — voortdurend op de hak, o.a, zo;

„Het leven verandert, zelfs in Engeland, maar het 
verandert geleidelijk en stoort zich daarbij niet aan 
politici. Diepvriesgroente en braadkippetjes hebben 
waarschijnlijk ons leven grondiger beroerd dan alle 
na-oorlogse ministers bij elkaar’’.

En deze;

„Het kaartspel is in Engeland altijd populair ge
weest, het schaakspel niet — om de eenvoudige 
reden, dat je als je bij het kaarten verliest altijd 
kunt zeggen, dat je zulke rotkaarten hebt gekre
gen” .

Tja, Nederlanders kunnen lachen om die Engelsen. 
Ha, ha, ha! De Engelse minister-president Lord Home 
verklaarde een aantal jaren geleden aan de vooravond 
van een bezoek dat hjj aan de Ver. Staten zou bren
gen, met een ernstig gezicht, dat hij een geheim 
wapen mee zou nemen. Het werd doodstil in de 
zaal waar hij die uitspraak deed. Daarop zei hij; 
„The Beatles” . Hij had de zaal. Humor en zelfspot, 
machtige wapens.

De volgende keer zetten we alleen de congresorde 
op de agenda.
Inderdaad, de vraag of het partijbestuur 21 of 25 
leden moet tellen is belangrijker dan de inkomens- 
en vermogensverdeling.
Waarvoor zouden wij een proeftuin nodig hebben 
als we nog niet over het speeltuin-stadium heen 
zijn.
We geven de partij verder maar ter afdoening in 
handen van het partijbestuur.”

Per slot van rekening is humor door iemand eens 
als volgt gedefininieerd: „de glimlach van iemand 
die weet hóe weinig er te lachen is” .
Natuurlijk moeten wij wel oppassen, want vaak kan 
het woord van de Amerikaan Rogers worden toege
past: „Alles is grappig zolang het iemand anders 
overkomt” .

P.V.D.A.-CONGRES
In „Opinie” wijdt Laurens ten Cate* een beschou
wing aan het P v. d. A.-congres.
Hij schrijft o.a.;
„Ik vind een linkse P. v. d. A. een aardige gedachte. 
Een nog veel aardiger gedachte is een machtige P. v. 
d. A., die niet zo rechts is als sommigen suggereren 
en niet zo woest als anderen demonstreren. De weg 
naar de macht ligt vol voetangels en klemmen” . ■

Met een variatie op een uitspraak van Lee kan de 
heer Ten Cate echter ook zeggen „De beste invallen 
worden mij door de werkelijkheid ontstolen” .
En wat die- macht betreft, vertelde onze Haagse 
zegsman, dat de P.v.d.A. Tweede Kamerfractie een 
nieuw motto heeft gekozen, ontleend aan een uit
spraak van de Engelsman Fuller „Laat uw wil niet 
bulderen, als uw macht slechts fluisteren kan” .

WIJ, ANTEFSJENEREN
Hebt u wel eens gehoord hoe een politicus een ex
cellentie aanspreekt? Meneer de minister is dat te
genwoordig. En dan zeggen u en ik: minister, maar 
bij een heleboel politici klinkt dat als: m e n i s t e r .  
Een parlementair sjibbolet, net als p o l l e t i e k  
voor politiek en die zwaar verminkte anti-revoluti- 
onair, die er, als je ’m spelt, ongeveer zo komt uit 
te zien: A n t e  f s j e n e r  . . .  Naast de m e n i s t e r  
en de antefsjenèr hebben we dan ook nog de k o n  e- 
g i n. Vroeger hoorde je dat alleen van politici met 
een deftig tintje, maar het heeft zich verbreid.

Het bovenstaande haalden wij uit het boekje: Ken- 
nut zijn dat ik u kan? geschreven door Bert Japin. 
En al lezende dachten wij: De taal is gans een volk 
. . .  maar niet het ganse volk is antefsjenèr.

NEDERLANDS

PLURIVORM
Tegenwoordig kent „Opinie” een rubriek „Pluri- 
vorm”, waarin de zelfspot ijverig wordt beoefend. 
(Socialisten zijn daarin niet sterk, anti-revolutio^ 
nairen in het openbaar evenmin) en de humor 
eveneens.
Een proeve hiervan:
„Ulbricht slaakte zaterdagmiddag een zucht van 
verlichting: eindelijk erkenning.
De fractie komt wel over de afkeuring van die 225 
miljoen heen. Zij passen het gewoon zelf bij.

De burgemeester van Gorcum — u weet wei mr.
L. R. J. Ridder van Rappard — houdt ieder jaar een 
nieuwjaarsrede, die hij vervolgens laat drukken op 
kunstdrukpapier, terwijl ook de illustraties niet 
ontbreken. (De Ridder komt op 20 van de 2T foto’s 
zelf voor). In Het Parool heeft Han G. Hoekstra 
naar aanleiding van de laatste rede een fraai vraag
gesprek opgezet.
Dat gaat zo:
„Vraag: Gorcum is een klein stadje  ̂ maar moet al
les erover nou beslist in het Hollands gezegd?

Antwoord: Na vier jaren weten we dat de uitein
delijke groei van Gorcum tot 50.000 inwoners al 
weer vieux jeu mag heten. Zonder levende haven 
dreigt Gorinchem une ville morte te worden. Er kon 
derhalve slechts spake zijn van een fait accompli. 
Verklaarde men zich vanwege de kosten contre 
coeur bereid en chapeau bas moeten gaan spelen 
tegenover Dordrecht”.
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Ach waarom zou je  de dingen in het Nederlands 
zeggen, als het ook in het Frans kan. Stendhal zei 
het reeds „Alleen een grote geest durft een eenvou
dige stijl te hebben” .
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NOTITIES VAN EEN RAADSLID

DE LEGE
PUBLIEKE TRIBUNE

In vroeger jaren waren de publieke 
tribunes bij gemeenteraads
vergaderingen druk bezet. Vandaag 
z\jn zij als regel leeg. Conclusie: 
de belangstelling van de burgerij 
voor het gemeentelijk beleid is aan
zienlijk gedaald.
Die redenering lijkt te sluiten als een 
bus. Maar op die sluiting valt nog 
wel wat af te dingen. Wanneer 
waren voor de oorlog de tribunes 
diehtbezet? Als regel wanneer de 
werkloosheidsuitkering (toen groten
deels een gemeentelijke zaak) op de 
agenda stond. Die tribune was dan 
bezet met direct belanghebbenden.

De bezoekers trachtten dan vaak 
de discussie te beïnvloeden door 
duidelijk van hun instemming, 
vaker nog van hun ontstemming 
blijk te geven. Ontruiming van de 
publieke tribune was in lie tijd cok, 
althans in de grote steden, bijna 
schering en inslag. Men was met die 
grote belangstelling toen niet zo erg 
gelukkig. Het was geen belangstel
ling voor de gemeentelijke zaken 
maar ze kwam voort uit eigen 
belang.
In die zin is er vandaag ook nog wel 
belangstelling. Niet in de zin van 
persoonlijk eigen belang, maar wel 
als het gaat om zaken waar men 
direet bij betrokken is of waar men 
grote interesse voor heeft. Als het

gaat om de bouw van een sporthal, 
een kunstijsbaan of om subsidiëring 
van bepaalde activiteiten dan zijn 
de tribunes ook vandaag allerminst 
leeg.

In feite is er dus niet zo heel veel 
veranderd. Het by wonen van 
raadsvergaderingen en bet direct bij 
een of meer agendapunten betrok
ken zijn, houden vandaag evenals 
vroeger nauw met elkaar verband.
Maar algemeen gezien is de 
belangstelling voor raadsvergade
ringen gering. Het is begrijpelijk dat 
gemeentebesturen op allerlei 
manieren trachten die belangstelling 
bij de burgerij aan te wakkeren.
Het gaat immers om de belangen 
van die burgerij zelf.
In een tweetal gemeenten (is het 
toevallig dat zij beide een a.r. bur
gemeester hebben?) heeft men 
vorige maand een poging gedaan de 
burgerij bij de begrotingsbehandeling 
te betrekken.

De eerste gemeente was W'nsum 
(Gr.). Daar werd de gemeente
begroting door de raad behandeld. 
Daarna, werd de vergadering voort
gezet en gaf burgemeester 
mr. P. J. Miedema de burgers 
gelegenheid vragen te stellen en 
opmerkingen te maken die uiteraard 
beantwoord werden.
In de gemeente Giessen (N.Br.),

waar mr. J. N. Scholten de raads
vergadering presideert, had men het 
experiment nog iets verder door
getrokken. Daar konden de aan
wezigen meespreken, wensen uiten 
of kritiek oefenen tijdens de 
behandeling van de begroting. Ze 
spraken daar min of meer gelijk op 
met de raadsleden.
De vaststelling van de begroting 
geschiedde natuurlijk door de 
gemeenteraad alleen.
Beide experimenten schijnen goed 
geslaagd te zijn. De belangstelling 
ook bij de discussie was in ieder 
geval groot. Voor kleinere gemeenten 
wellicht iets om eens over te 
denken. Persoonlijk lijkt ons een 
behandeling van de b groting door 
de raad alleen, maar dan gecombi
neerd met een bespreking met de 
burgerij na de behandeling of 
misschien nog beter vóór die 
behandeling te verkiezen.
Maar in elk geval verdient de poging 
van de beide gemeenten alle waar
dering. Voor degenen die zoeken 
naar mogelijkheden om het gemeen
telijk belastinggebied te vergroten 
willen wij deze notitie niet beëindi
gen zonder de suggestie van een 
raadslid in het debat te Giessen 
door te geven.
Dit raadslid wilde blijkens het 
krantenbericht belasting heffen op 
valse wimpers en minirokjes. 
Burgemeester Scholten wilde daar 
echter niets van weten.

TWEEDE KAMER

HERINDELING
ZUID-BEVELAND
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TECHNISCH
ONDERWIJS
EIGEN
LERARENOPLEIDING
GEWENST
De toekomst en de kwaliteit van het 
christelijk technisch onderwijs zijn in 
sterke mate afhankelijk van de beschik
baarheid van een goed lerarenkorps. 
Een goede en doelmatige lerarenoplei
ding is hiertoe een van de belangrijkste 

, voorwaarden.
De opleiding der leraren wordt thans 
verzorgd door het Ned. Genootschap 
voor de opleiding van leraren bij het 
beroepsonderwijs, in hoofdzaak in cur
sorisch verband. Voor het Pedagogisch 
Getuigschrift, als aanvulling op de vak
gerichte opleiding, wordt thans geëx
perimenteerd met een drietal parttime- 
dagscholen. De prot. chr. sector heeft 
een dergelijke school in Utrecht.
In de kring van het chr. technisch on
derwijs leeft sterk de wens om in de 
toekomst te komen tot een eigen lera
renopleiding op levensbeschouwelijke 
grondslag. Dit zou gerealiseerd kunnen 
worden in de vorm van een volledige 
dagopleiding, waarin de pedagogisch- 
didactische opleiding geïntegreerd is in 
de vaktechnische opleiding. Zij acht deze 
opzet om twee redenen aanbevelens
waardig:
1 . uit de eis van christelijk technisch 

onderwjjs vloeit voort, dat reeds in 
de lerarenopleiding een gedegen ba
sis gelegd moet worden om het ka
rakter van christelyk onderwijs in 
de praktijk zo goed mogelijk waar te 
kunnen maken;

2 . de veranderingen in het technisch 
onderwys houden in dat er een 
zwaarder accent komt te liggen op 
de pedagogisch-didactische capacitei
ten van de leraar.

★  ZUIVERE HUID ★
P U R O L  en PUROL-poeder

Daarom zijn onlangs een zestal scholen 
voor lerarenopleiding voor het technisch 
onderwijs aangevraagd in de ingediende 
deelplannen. Hiervan zijn er twee be
doeld voor de Prot. Chr. sector. Deze 
aanvragen zijn tot stand gekomen in 
nauw overleg met en onder auspiciën 
van het Ned. Genootschap voor de op
leiding van leraren bij het Beroeps
onderwijs.
Er zal nog veel studie en bezinning no
dig zijn voor deze zaak gerealiseerd is, 
doch wij menen dat een gewijzigde op
zet nodig is om ook in de toekomst het 
christelijk technisch onderwijs goed aan 
haar doel te laten beantwoorden.
Het christelijk technisch onderwijs wil 
zich niet afzonderlijk opstellen, ook niet 
in bestuurlijk opzicht. Het werkt daar
om van harte mee in de Besturenraad 
voor het Protestants-Christelijk Onder
wijs, die op 6  november 1968 werd op
gericht. Hierin hebben zich alle Prot. 
Chr. besturenorganisaties, vanaf het 
kleuter- tot en met het voorbereidend 
wetenschappelijk onderwijs, verenigd. 
Met als doel: gemeenschappelijk de be
langen van het gehele Prot. Chr. on
derwijs te behartigen. Gestreefd wordt 
onder meer naar het oprichten van een 
gemeenschappelijk bureau en een aantal 
algemene service-afdelingen, die bestu
ren en scholen van advies kunnen die
nen. Eén van deze afdelingen, die voor 
Onderzoek en Planning, is reeds werke
lijkheid geworden en heeft een groot 
aandeel gehad in de totstandkoming van 
het eerste deelplan voor het chr. onder
wijs, dat eind januari aan de Minister 
is aangeboden. Wij menen dat deze nieu
we samenwerking grote perspectieven 
biedt voor het gehele prot. chr. onder
wijs als ook voor het christelijk tech
nisch onderwijs.
Op dit moment doen zich nog meer 
nieuwe ontwikkelingen voor. Een inte
ressante zaak is, dat in enkele plaatsen 
medewerking wordt gegeven aan sa
menwerking met de rooms-katbolieke 
bevolkingsgroep inzake het stichten van 
een school. Wij bedoelen hiermee een 
weliswaar nieuwe, maar toch duidelijk 
christelijke vorm van onderwijs te rea
liseren. Een en ander moet nog als ex
periment worden gezien.
Zodra de eerste resultaten bekend zijn, 
kan op basis daarvan de verdere toe
komstige koers worden uitgezet.

WIJ KOMEN 
BIJEEN

Op 29 maart belegt de Vereniging van 
A.R. gemeente- en provinciebestuurders 
in Overijssel een ledenvergadering in 
Hotel Van Geijtenbeek (tegenover sta
tion).
Aanvang 10.30 uur.
Spreker: Prof. A. Troost, over; De ei
gendom.

Op woensdag 26 maart beleggen de 
Kiesverenigingen Bouwlust, Moerwük 
en Morgenstond in Den Haag een ver
gadering in een der zalen van de Vrede- 
kerk, Markelostraat, 113, Den Haag. 
Spreker; majoor A. Scholts over „Oor
log en vrede” .
Aanvang 20 uur

Op zaterdag 29 en zondag 30 maart a.s. 
organiseert de Arjos Noord-Holland
haar jaarvergadering, studieconferentie 
en weekend in De Dromedaris te Enk- 
huizen.
Zaterdag 14.00 uur begin jaarvergade
ring. Aanvang conferentie zaterdag 16.00 
uur. Spreker drs. P. C. Bos uit Eindho
ven over; Ontwikkelngspolitiek. Zon
dags gezellige dag.
Kosten ƒ 21 p.p. Aanmeldingen mej. S. 
A. van Kogelenberg, Koningslaan 5, 
Amstelveen.

9 gulden 
voor 
90jaar arp

/ ^ p  donderdag, 6 maart waren zo
wel de gereserveerde als de pu

blieke tribune geheel bezet met 
Zeeuwen.
Aan de orde was de gemeentelijke 
herindeling van Zuid-Beveland: 
een voorstel om 24 gemeenten te 
hergroeperen tot 4.
Het eerste Kamerlid dat het 
spreekgestoelte betrad was een an- 
ti-revolutionair.
Het zal niemand verwonderen, dat 
zijn naam Van Bennekom is.

Met een voor de vuist weg voorge
dragen betoog dook hij diep in de 
materie. Zijn kennis van land en 
volk van Zuid-Beveland kwam 
hem daarbij goed van pas. De Ka
mer behoefde er niet aan te twijfe
len; hier sprak een insider.

De heer Van Bennekom startte met de 
opmerking, dat dit een goede vóóroefe- 
ning was voor het meest forse herinde- 
lingsplan van onze parlementaire histo
rie: de 30 gemeenten in Zeeuws-Vlaan
deren, die 26 maart aan snee komen.
In deze streeksgewijze herindeling her
kende hij de lijn, die getrokken wordt 
in het onlangs gepubliceerde advies van 
de Raad van Ruimtelijke Ordening. Hij 
wees op het grote aantal nota’s en ad
viezen, dat door betrokkenen rondom 
deze plannen is geproduceerd.

Dat de nieuwe gemeente in het oosten 
de eeuwenoude naam Reimerswaal mee
krijgt vond de heer Van Bennekom een 
compliment waard. Dat de gemeenten 
Rilland-Bath, Waarde en Krabbendijke 
tot Reimerswaal zullen gaan behoren^ 
vond hij voor de hand liggend. Wat 
meer moeite had hij met de oester- 
plaats Yerseke, die onder de krachtige 
leiding van het gemeentebestuur midden 
in een omschakelingsproces verkeert. 
Over Kruiningen wilde hij kiesheidshal
ve niet te veel zeggen. De burgemeester 
van Kruiningen, de heer Schipper zit 
voor de P.v.d.A. in de Kamer en volgde 
de debatten uit de aard der zaak met 
meer dan normale belangstelling.

Dat Kapelle en Wemeldinge tot een tus- 
sengemeente worden samengevoegd had 
eveneens zijn instemming. Er waren 
twee amendementen ingediend. Het eer
ste was van de heer Van Thijn, die ten 
westen van Reimerswaal slechts één ge
meente Groot-Goes wilde scheppen. De 
A.R. fractie voelde zich door de argu
mentatie van Van Thijn niet overtuigd. 
Het amendement haalde de eindstreep 
in de verste verte niet.

Het tweede amendement was van de 
A.R. woordvoerder. Het strekte er toe 
om de huidige gemeente Kattendijke 
niet op te splitsen over Goes en Kapelle, 
maar in haar geheel bij Goes te voegen. 
De heer Van Bennekom smaakte het ge
noegen, dat de Kamer hem volgde.

Dat Goes eindelijk meer armslag krijgt 
vond de heer Van Bennekom juist. Ook 
de nieuwe gemeente Borsele in de zak 
van Beveland leek de A.R. fractie de 
meest gewenste oplossing. Gelet cp de 
ontwikkelingen, die in het Scheldebek- 
ken zich aankondigen.

De heer Van Bennekom besloot zijn met 
veel aandacht beluisterde rede met het 
uitspreken van de hoop en verwachting, 
dat deze grenswijzigingen Zeeland ü* 
staat zullen stellen de komende ontwik
kelingen op verantwoorde wijze te bege
leiden.

M. W. Schakel
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LEZERS SCHRIJVEN ONS...
PROGRESSIEF
Als lid van de A.R.P. moet ik tot mijn spijt 
constateren dat sommige fractieleden in de 
Tweede Kamer een politiek voeren, die niet 
in overeenstemming is met de wensen van 
veel A.R.P. kiezers.
Ik krijg de indruk dat men „progressief" 
wil doen en zich niet afvraagt of datgene 
wat men voorstelt wel rechtvaardig is. Op
merkingen indertijd van de heer Aantjes 
over de intussen door de Eerste Kamer 
verworpen huurbelastingswet en kort ge
leden over het dwingen van bestuurders 
van woningbouwverenigingen In verband 
met de doorstroming, ruiken naar „dicta
tuur” . In een democratisch geregeerd land 
moet het in principe mogelijk zijn te wonen 
waar men wil. Na de tweede wereldoorlog 
had men, als gevolg van het woningtekort 
noodgedwongen geen vrije keuze, maar 
kreeg men een woning toegewezen. Dat 
hierbij nogal eens van willekeur sprake is 
geweest zal ik in het midden laten. In mijn 
geval betekende het dat ik pas een woning 
kreeg toen ik reeds een gezin met 4 kin
deren had, waarvan de Jongste toen reeds 
1'/2 jaar was in 1956. Toevallig was dat een 
oudé woningwetwoning, die kort na de 
eerste wereldoorlog is gebouwd. Tot half 
1963 verdiende ik een salaris dat (ver) 
beneden de loongrens lag. Door hard wer
ken en avondstudie ben ik nu eén zgn. 
middengroepen geworden die, mede door 
de kindéfbijslag, voor de huurbelasting in 
aanmerking zou zijn gekomen.
Velen, zonder of met minder kinderen en 
een salaris van f  13.000,—  kunnen betér in 
een duurdere woning wonen dan gezinnen 
met kinderen die een belastbaar inkomen 
hebben boven ƒ15.000,— , Als men sociaal 
rechtvaardig wil zijn, had men nooit voor
stander kunnen zijn van de huurbelastings
wet. Deze wet was bovendien discrimine
rend omdat slechts een deel van de be
woners (burgers) hiervoor in aanmerking 
kwam. De wet gold niet voor de huizen in 
de vrije sector, die overigens bij leeg
komen, met woeker-winst worden verkocht. 
Dat zijn ook goedkope voóroorlogse wo
ningen met lage huur. die vaak in het bezit 
van kapitaal-krachtiger mensen komen.
Het zou niet veel moeite kosten nog een 
tiental punten op te noemen waaruit de 
onrechtvaardigheid van de huurbelastings
wet overduidelijk blijkt. Dat zal ik niet 
doen.
Ik wil alleen nog zeggen dat de argumen
ten die de heer Schut naar voren bracht 
bij de verdediging van het wetsontwerp 
mijn vertrouwen in de A.R. minister ernstig 
hebben geschokt.
Nu ik toch aan het schrijven ben wil ik 
enkele zaken naar voren brengen, waaraan 
de fractie wel eens wat meer aandacht 
mag schenken. Men meent nu te moeten 
opkomen voor de minder draagkrachtigen. 
Dat is een nobel streven, maar het is niet 
nobel dit streven te verwezenlijken ten 
koste van de (lagere) middengroepen. Wat 
zijn minder draagkrachtigen?
Als ik een klein beetje mag overdrijven, 
zou ik zeggen, dat zijn mensen, die een 
auto bezitten. Ik ben evenwel sociaal voe

lend genoeg om vast te stellen dat het 
minimumsalaris omhoog moet, maar dat 
moet niet gaan ten koste van de mensen 
die een inkomen hebben tot ±  f  20.000,—  
(met kinderen die nog studeren en even
veel kosten als ieder volwassene of nog 
meer). Deze groep wordt al genoeg ge
nivelleerd o.a. sterke belastingprogressie, 
sociale premies (tot 20.000) hogere ziekte
kostenverzekering (voor kinderen boven 16 
jaar volle premie) of men meer verdient of 
niet, schoolgeldbelasting e.d.
De huidige generatie minder draagkrachti
gen zijn veelal slachtoffer van de voor
oorlogse crisis, en als zodanig hebben zij 
thans een recht op tegemoetkoming in het 
sociale vlak. Ik zeg nogmaals dat ifioet niet 
gaan ten koste van de kleine luiden, die 
moeizaam op de maatschappelijke ladder 
omhoog zijn geklauterd. Bij het bepalen 
van het sociaal beleid in de toekomst zal 
men een andere weg moeten volgen,
De generatie mmder draagkrachtigen van 
de toekomst zijn de jongelui van vandaag, 
die liever verdienen om een brommer of 
auto te kopen, dan te studeren. De jonge
lui die wel studeren en over niet veel zak
geld of brommer kunnen beschikken, mo
gen in de toekomst voor de anderen 
zorgen, als men hetzelfde sociale beleid 
blijft voeren als nu. Dat dit bepaald on
rechtvaardig is, zal geen eerlijk mens kun
nen. of willen ontkennen,
Eén van de onrechtvaardige punten, in het 
sociale vlak is reeds door mij genoemde, 
ziektekostenverzekering, waaronder bepaal
de groepen gebukt gaan. Men wil wat 
gaan doen voor de mensen met kleine 
pensioenen. Akkoord! Maar waarom niét 
voor de gezinnen die boven de loongrens 
leven. Zelf heb ik 4 kinderen, 19, 17, 16 èn 
14 jaar. Dat betekent dat ik per jaar ruim 
ƒ 1900,— premie betaal -I- eigen risico van 
20% bij huisarts, apotheek, 15% specialist. 
Bovendien dragen we allen een bril; en 
daarboven komen dan nog de tandarts
kosten ( i  ƒ 500,—  per jaar).
Vinden de progressieve heer Aantjes en 
mej. Van Leeuwen dit geen sterke nivelle
ring ten opzichte van de groep beneden de 
loongrens?
Als ik hun spreken in de Kamer naga, ont
gaan dergelijke zaken aan hun aandacht 
In het voorgaande heb ik enkele onrecht
vaardige punten naar voren gebracht, 
waaronder de vooruitstrevende burgers ge
bukt gaan, die de zegeningen van de 
crisisjaren hebben meegemaakt die de vijf 
oorlogsjaren hebben meegemaakt en daar
na ons leeggeroofde land hebben helpen 
opbouwen voor een matige beloning (min
der dan het minimumloon van nul).
De dank die zij ontvangen voor de op
bouw van de huidige welvaartsstaat is, het 
slikken van maatregelen die een groot deel 
van hun inkomen opslokt Hebben de heren 
politici zich wel eens afgevraagd waarom 
er zoveel onbehagen Is? Dat is niet het 
gevolg van onduidelijkheid in de politiek, 
maar van onrechtvaardige besluiten op het 
sociaal en economisch vlak, waarvan min
derheden de dupe zijn. In ons democratisch 
bestel wordt het recht van de minderheden 
met voeten getreden. Dat is de oorzaak 
Haarlem. P. Hoogeterp

DE WEEK ROND
10 maart Het is weer zover — bijna 1 april. De tijd van het invullen van belas

tingbiljetten is aangebroken.
Er is alvast een run op de fiscale voorlichtingsboekjes ontstaan.
N.b.: bijna nr. 1 op de lijst van de meest gekochte boeken, de afgelopen 
week. Daarbij gaat de belangstelling met name uit haar de aftrek
posten. De Nederlander heeft een ongunstige klank meegegeven aan 
het woordje „on” : van onguur tot onwelwillend. Maar het woordje 
„onkosten” klinkt echter als muziek in z’n oren.

11 maart De taal der liefde is wat grof geworden vandaag. Geef ons de waaier-
tijd maar weer terug. De Spaanse waaiertaal b.v.;
— de ogen verbergen achter dé geopende waaier. . .  ik haat je!
— de waaier op het rechteroog laten rusten. . .  wanneer kan ik je 

zien?
— de half geopende waaier tegen de lippen houden.. .  je mag mij een

kusje geven. i
Misschien kunt u uw voordeel hiermee doen in uw vakantie.

12 maart De beroepingsberichten in de krant zijn veel gelezen berichten, maar
niet iedere dominee en niet elke gemeente is hiermee gelukkig. Veel 
bedankjes zijn ongunstig voor de gemeente.
Dominees die nooit een beroep krijgen vinden dat ook niet boeiend, 
om het maar zacht te zeggen.
Daarom vinden wij het maar beter hiermee op te houden. Al zal een 
extra progressief mens ons wel weer verwijten dat de democratie, de 
openheid en de duidelijkheid alweer de mist ingaan.

13 maart Ds. Groeneboer is een pracht van een dominee. Hij wil van drie ker
ken belijdend lid worden en natuurlijk daar ook voorgaan.
Wordt het alvast geen tijd een anticumulatie-maatregel te treffen als 
het bm de inkomsten gaat?
Denk aan de 2 0 0  machtigen van meneer Mertens.

14 maart Dr. Vondeling weet van wanten. Zelfs zonder dat een hand is toe
gestoken wijst hij alvast de A.R. hand af, blijkens zijn toespraak tot 
studenten.
Wij vinden dat ook verstandig; „in ons isolement ligt onze kracht” zal 
hij wel gedacht hebben.

15 maart Overigens: Toxopeus is ook niet mis. Hij concludeerde na het congres
van de P.v.d.A. alvast maar dat de K.V.P. steeds sterker aan de V.V.D. 
wordt gebonden.
Had u gedacht!
Schmelzer zei ervan: voor deze kabinetsperiode tot 1971 loyaal, maar 
daarna moet de V.V.D. eerst eens duidelijker over de progressief 
sociale brug komen.
Zo ziet u: het commentaar van Toxopeus is weer eens niet ter zake.

Prins N.V.-Dokkunn I^ A T  Q C
(Metaalverwerkende industrie)
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TW EEDE
K A M E R
BEHANDELDE

De begrotingen van Cultuur, Re
creatie en Maatschappelijk werk 
(C.M.R.) en die van Financiën zijn 
door de Tweede Kamer behandeld. 
De meest belangrijke problemen die 
behandeld zijn, zuUen in komende 
nummers van Nederlandse Gedach
ten aan de orde worden gesteld.
De bewindslieden hebben een aan
tal niet onbelangrijke toezeggingen 
gedaan, terwijl met name bij de be
groting van C.R.M. vanuit de A.R. 
fractie achter een aantal beleids
punten voorshands een vraagteken 
is gesteld.
Het wachten is nu op de volgende 
begroting.
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TWEEDE KAMER

WAAROM ONTBREEKT 
BIJ CR.M.
MEERJARENPLANNING?

Dit  was een van de begrotin
gen, die niet vooraf in open

bare commissievergaderingen zijn 
behandeld —  naar mijn mening te
recht —  en waarbij 'plenair’ dus 
alle sluizen van de welsprekend
heid konden worden opengezet.

Niet minder dan 22 sprekers en. 
spreeksters traden aan in de arena, 
ongeveer het zevende deel van alle 
Kamerleden nam aan de discussie 
deel.

Onze fractie beperkte zich tot 
twee woordvoerders: de heer
Kieft, voorzitter van de betrokken 
Kamercommissie, nam de cultuur 
en de recreatie voor zijn rekening, 
mejuffrouw Van Leeuwen het 
maatschappelijk werk.

De heer Kieft wees er op, hoe zeer 
deze begroting een veersplegeling is van 
het feit, dat de samenle Ing volop In be
weging is en dat de bes',aande organisa
tiestructuren en doelstellingen zich wij
zigen. De schc.'ping biedt een rijkdom 
aan mogelijkheden e,. ae Schepper heeft 
deze niet gereserveerd voor een kleine 
groep maar voor de mensheid in haar 
geheel.

STIMULEREN
Het departement voor C.R.M. heeft 
een stimulerende taak en zal zich niet 
moeten opdringen; het particulier initia
tief, de maatschappij, zal zelf het werk 
moeten opdringen; het particulier initia- 
ka-̂  '-ter dragen van een eeuwigduren
de bijstand’. De heer Kieft had in de 
stukken een benadering gemist van de 
vraag of de toeneming van het natio
naal inkomen wellicht sterker ten goede 
moet komen aan het welzijnsbeleid tn

CIGARS

plaats van een verruiming van de inko- 
menssfeer in de persoonlijke sector. De 
dertig miljoen die de minister heeft ver
overd voor nieuwe en vergrote activi
teiten zijn uiteraard niet voldoende om 
haar plannen te kunnen realiseren. 
Waarom ontbreekt ov'erigens een meer
jarenplanning bij dit departement? 
Heeft men geen visie voor de toekomst? 
De aanzienlijke subsidiëring van bios
coopbedrijven achtte de heer Kieft ove
rigens niet acceptabel.

■ Bij subsidies, waarbij het particuliere 
initiatief een eigen percentage moet ap- 
brengen worden de eigen bijdragen ab
soluut hoger, wanneer in de subsidie 
geen rekening wordt genouden met de 
kostenstijging, Het aantrekken en oe- 
houden van wetenschappelijke en des
kundige krachten wordt daardoor steeds 
moeilijker en hun rechtspositie wordt 
ondergraven. Het hanteren voor de volle 
honderd procent van het profijtbegin
sel viel hem van deze min.ster tegen; hij 
vond dat te liberaal gedacht. Met iiadruk 
vroeg hij een goede financiële basis voor 
het welzijnsbeleid; anders wekken wij 
slechts verwachtingen die niet in ver
vulling kunnen gaa.;. Voo moet er sa
menhang in het welzijnsbeleid komen; 
geen apart beleid voor kunst, sport, re
creatie, jeugd en bejaarden. Dat geldt 
ook in sterke mate voor ue staatkundige 
vorming van de burger, waarop vele en 
velerlei organisaties zich werpen. Bun
deling van krachten is nodig. Zo moeten 
ook bestaande subsidies aan niet .neer 
functionerende structuren worden inge
trokken.

PARTICULIER INITIATIEF
Bij herhaling vroeg de heer Kieft de 
minister het particulier initiatief te la
ten meedenken; het moet medezeggen
schap hebben bij de opstelling van be
langrijke plannen. De overheid moet tij
dig mededeling doen van de voornemens 
die bij haar leven over toepassing van 
de normen.
Dit gebeur^ niet altijd in voldoende ma
te. Inzake het kunstbeleid bespeurde hij 
een kentering ten goede. Hier mag geen 
sprake zijn van de 'happy few ’ en het 
verschil tussen amateurs en beroepskun
stenaars zal daarom sterk moeten ver
minderen. Veel aandacht moet worden 
besteed aan scholing en vorming van 
beoefenaars van de kunst, waarbij expe
rimenten onontbeerlijk zijn. We zullen 
missers dan hebben te accepteren. Da..r- 
bij moeten de bestaande subsidieregelin
gen op het terrein van de kunst meer 
worden gecoördineerd, er is geen of on

voldoende overleg tussen de verschillen
de overheidsinstanties.
Enkele concrete vragen. Wanneer wordt 
de financiële verhoudingswet gewijzigd? 
Is het mogeljjk een beroepsinstantie te 
scheppen voor de toepassing van de ue- 
staande subsidieregelingen? Is het mo- 
geiyk een verantwoord bibliotheekbeleid 
tce te passen wanneer de gemeentegren
zen van 20.000 inwoners worden gehand
haafd? Moet deze norm niet worden 
verhoogd in verband met de vele herin- 
delingsplannen van gemeenten?
Met betrekking tot de sport betreurde 
hy het, dat de minister geen rekening 
heeft gehouden met in bepaalde organi
saties duidelijk levends bezwaren tegen 
het accepteren van totogeiden.

OMROEP
De omroepwet is duidelijk een compro
mis geweest en de uitvoering van de 
wet mag dit compromis niet in de waag
schaal stellen. De wettelijke verdeelsleu
tel van 5 : 3 : 1  Inzake de wettelijke ver
deling van zendtijd aan omroepvereni
gingen mag niet te lang een dode letter 
blijven. De N.O.S. mag niet worden ge
zien als een soort extra-omroep maar 
dan zonder leden. Het lo verstandiger de 
omroepwet dit jaar in te voeren. Hij 
achtte het van wezenlijk belang, dat de 
beheersing van omroepverenigingen 
door de commercie zal zijn uitgesloten. 
In de late avond van dezelfde 11e maart 
kwam mejuffrouw Van Leeuwen aan 
het woord over de haar toevertrouwde 
sector. Aan het begin van haar betoog, 
waarin zij herinnerde aan de alom heer
sende maatschappelijke onvrede citeer
de zij Jules de Corte’s lied ’lk zou wel 
eens willen weten: waarom zijn de men
sen zo moe?’ * r-, .
Wat wij op dit terrein beogen omschreef 
zij met het bijbelse begrip ’sjaloom’, een 
door enkeling en volk ervaren welzijn in 
godsdienstig, politiek en sociaal ver-
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I Onderscheiden

Op 3 april bestond de A.R.Partij 
90 jaar.
De partij heeft op die dag 
geen feest gevierd; zij deed 
gewoon haar werk.
Toch is deze datum niet onge
merkt voorbijgegaan. De partij 
werd in haar voorzitter 
geëerd door een Koninklijke 
onderscheiding. De partijvoor
zitter, dr. A. Veerman, ontving 
van de minister van Binnenlandse 
Zaken, mr. H, K. J. Beernink, 
de versierselen, die behoren bij 
het officierschap in de orde van 
Oranje Nassau.
Wij wensen de heer Veerman 
van harte geluk met de 
ontvangen onderscheiding.

IN DIT NUMMER Meer
Verrassend veel aanbevelingen 
zie pagina 2 
Meditatie, pagina 4 
Financiën in de Tweede Kamer, 
een verslag op pagina 5 
Cultuur in het Noorden, door 
de heer S. Broekema, 
lees pagina 6 en 7.
Dr. C. Boertien schreef

dan
f178.000

is
Europees nieuws op pagina 7 
De jaarvergadering van de Arjos 
is achter de rug. Voor een verslag 
zie pagina 9 en 12.

reeds
De Eerste Kamer behandelde - 
de begroting van onderwijs, 
prof. Verdam vindt dat er op titels 
gejaagd wordt, zie pagina 11.

gestort
Op deze pagina ook De week rond. op

9 gulden giro-
voor 
90 jaar nummer
arp 712.000

G IR O  712.000
FO NDS A.R. PARTIJST ICHTING, DEN  H A A G
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W I D E K  O V E R  . .

VERRASSEND

AANBEVELINGEN

Die daarbij op uw aller steun 
rekent.
Dat heeft zij in het verleden kun
nen doen.
Dat blijft zij ook nu doen.

Wij rekenen op nog veel meer aan
bevelingen.
Wat wilt u deze keer extra doen? 
Alles wat met blijdschap wordt 
gegeven, achten wij veel.
Voegt u bij de velen, die reeds iets 
deden.

Samen op weg naar het half mil
joen.

Van harte aanbevolen.
Dat is de actie voor het fonds van het begin af aan.
Uiteraard door het partijbestuur.
Vervolgens door een breed samengesteld „comité van 
aanbeveling” ..
Bij elkaar waren dat een kleine honderd mensen.
Thans zijn er honderdmaal zoveel aanbevelingen.
Meer dan 10.000 personen hebben door het storten van een gift 
de actie voor het fonds reeds metterdaad gesteund en 
daadwerkèlijk aanbevolen.
Aanbevolen aan al hun mede-partijleden.
Aanbevolen ook aan sympathisanten van de 90-jarige A.R.P.

Hebt u al iets gedaan?
Wilt u het nu doen, als het kap? 
Als het u nu niet zou schikken, 
dan wachten wij.
En u kunt nog een kleinigheid 
doen.
Over het fonds praten.
Wat reeds binnen is geeft daar 
aanleiding toe.
Bovendien het 90-jarig bestaan van 
de partij. Uw partij.
Uw partij, die verder wil werken. 
Die haar werk wil kunnen blijven 
doen.

FONDS VAN ZEER VELEN
Die aanbevelingen zijn voor de partij 
van belang.
Wij kunnen niet voldoende met nadruk 
beklemtonen, dat niet alleen een groot 
geldbedrag nodig, noodzakelijk is, 
maar tevens een groot aantal 
geefsters en gevers.
De daadwerkelijke aanbevelingen 
blijven nog steeds elke dag opnieuw 
binnenkomen. Dagelijks van een paar 
honderd mensen.
Wij zouden wel al hun namen in 
Nederlandse Gedachten willen 
vermelden. Maar dat is met meer dan 
tienduizend namén niet te doen. ï 
Er gaan —  wanneer wij één naam op 
één regel zetten — vierhonderd 
namen op één pagina. Wij zouden dan 
nu al een blad van vijftentwintig 
pagina’s moeten uitgeven.
Wij volstaan daarom met hier nog 
eens de namen van de leden van het 
comité van aanbeveling te noemen. 
Achter hen staan alle ruim tienduizend 
mensen, die hun gift reeds 
overmaakten.

de achttien Kamercentrales zijn reeds 
in het bezit van de voor hun 
werkgebieden gestelde streefbedragen. 
Het gaat stellig landelijk om een fors 
bedrag. De streefbedragen zijn ook per 
Kamercentrale zeker niet gering.

ALLEMAAL
Maar het is uit het verloop van de 
actie tot dusver toch reeds duidelijk, 
dat het zeer bepaald gaat om een 
haalbare zaak.
Zeker, wanneer wij ons a l l e m a a l  
achter de zaak van het fonds stellen. 
Bij allerlei acties, welke een politieke 
partij jaar in jaar uit onderneemt — 
zoals het winnen van leden voor de 
partij en het werven van abonnees op 
Nederlandse Gedachten — draagt 
slechts een in verhouding gering deel 
Van de leden een steentje bij.
Dat kan soms ook moeiiijk anders.
Het mooie van een actie als deze 
voor het fonds is, dat nu i e d e r e e n  
in de gelegenheid is een steentje 
bij te dragen.
Een kein steentje of een flinke steen.

Mr. W. Aantjes 
Mr. j. van Aartsen 
H. Algra 
Drs. J: A. Bakker 
Dr. W. P. Berghuis 
Mr, B. W. Biesheuvel 
H. A. de Boer ,
Prof dr. J. H. Christiaanse
Mevr. dr. F. T. Diemer-Lindeboom
Dr. J. Donner
Mr. A. M. Donner
Prof. mr. W. F, de Gaay Fortman
Mr. W. C. D. Hoogendijk
Ds. G. J. van Kamp
Drs. J. de Koning
Drs. D. Th, Kuiper

Dr. G. N. Lammens 
Mej. J. van Leeuwen 
Mevr. P. C. Lodders-Elfferich 
Dr; j. Meulink 
H. de Mooy Azn.
J. Nieuwenhuis 
Dr. j. de Nooy 
Mr. j. H. Prins 
E. van Ruller 
M. Ruppert 
J. Smallenbroek 
Prof. mr. P. J. Verdam 
Prof. mr. Th. A. Versteeg 
Drs. R. Zijlstra

VERHEUGEND DRUK
Het partijsecretariaat heeft het 
verheugend druk met de zaak van 
het fonds.

De honderden giften worden dagelijks 
ingeboekt. Zij worden gelijk systema
tisch gegroepeerd per kiesvereniging. 
Statencentrale en Kamercentrale.
Zo kan binnenkort aan deze plaatselijke 
en regionale partijorganen een over
zicht worden verstrekt van de totaal
bedragen, welke in hun ressort zijn 
binnengekomen.
Die partijorganen kunnen dan zien in 
hoeverre en in welke mate van hen in 
hun gebied stimulansen moeten uit- 
gaan .om het beoogde doel van 
tenminste een half miljoen gulden 
inderdaad te bereiken. De besturen van

In de mate als ieder persoonlijk 
kan en wil dragen.
„9 gulden voor 90 jaar a.r.p.” .
Als het u mogelijk is. 
ƒ 0,90 is ook welkom.
Of ƒ 90,—.
Of ƒ 900,—. Want ook die zijn nodig.

En dergelijke giften zijn eveneens reeds 
binnengekomen.

En verder is er voor velen aanleiding 
geweest om 2, 3, 4, 5, 6 , 7, 8  enzovoort 
maal het bedrag van ƒ 9,— te storten, 
dus ƒ 18,—, ƒ 27,—, ƒ 36,—, ƒ 45,— 
ƒ 54,—, ƒ 63,—, ƒ 72,— enzovoort.

ELKE GIFT
Ieder kan nu iets doen.
En elke gift, van harte gegeven, is 
bijzonder welkom.

DE „BLOEM^’LEZING

,,’t Is 90 jaar geleden toen wij startten; 
wij feliciteren u van harte”, (ƒ15.—),
,,Hopende dat alle leden meehelpen; 
dan moet 't er toch komen”, (ƒ50.—).
,,Eendracht maakt macht”, (ƒ9.—).
,,Gelukwensen voor deze fiere partij in 
het verleden en hopelijk ook in de toe
komst”. (ƒ9.—).

,,En nog maar lang gezond blijven”

,,Ons gezin uit vijven 
steunt de jarige partij 
in het fris en jeugdig blijven.
Daarom dit boeket hierbij”, (ƒ45.—
,,Niet bestemd voor een centrumpartij”. 
(ƒ50.—j.

,,Voor 90 jaar A.R.P.,
en op weg naar grotere verbanden”.
(ƒ 9 .-) .

,,Op één been kan de A.R.P. niet lopen̂  
Daarom dit tweede biljet”, (ƒ 10.—).

PARTIJ IN DE ETHER

B O U W E N  A A N  TOEKOM ST
Op 3 april j.l. sprak partijvoorzitter 
dr. A. Veerman in een radiouitzen- 
ding n.a.v. het 90-jarig bestaan van 
de A.R.P. Hieronder volgt een citaat.

„De politieke activiteit groepeert zich 
in deze weken rond het negentig
jarig jubileum, dat de partij nu viert. 
Ik mag daar vandaag niet over zwij
gen, omdat het uitgerekend deze dag 
is, de derde april, dat negentig jaar 
geleden de partij ontstond. De partij. 
Want A.R.. kiesverenigingen waren 
er al veel eerder. Maar op 3 april 
1879 bundelden zij zich tot een natio
nale partij.
De partij viert dat jubileum, door in 
deze dagen zich eens te meer te laten 
inspireren tot haar taak voor de toe
komst.
Daarom verschijnt in deze week een 
pocket van de heer Goudzwaard, lid 
van de Tweede Kamer: grote taak 
voor kleine mensen. Hoofdlijnen 
voor een evangelisch beleid, is de 
ondertitel. Een kostelijk boekje, dat 
in honderd pagina’s, kort en bondig 
dus, u vertelt wat A.R. politiek in 
deze tijd bedoelt te zijn.
Daarom zijn wij bezig met onze jubi- 
leumactie. Want wat in dit boekje 
staat en wat in programstudies en 
rapporten straks wordt uitgewerkt, 
dat moet niet tot een kleine kring 
beperkt blijven. Dat moet doordrin
gen tot ons kader, door middel van 
cursussen. Dat moet doordringen tot 
ons hele volk, door een brede publi
citeit. Dat moet ook doordringen in 
het buitenland.
Want — om maar iets te noemen — 
ook over de grenzen bestaat belang
stelling voor christelijke politiek. De 
pocket van Goudzwaard krijgt waar
schijnlijk een Engelse vertaling.
Dat is het doel van de jubileumactie. 
Want voor deze activiteit is natuur
lijk veel geld nodig.
De A.R. Partij is een levende partij. 
Een jonge daadkrachtige partij. Een 
partij van gewone, kleine mensen. 
Dat blijkt ook uit deze jubileum
actie, want er komen veel reacties

■van gewone mensen, van kleine lui
den, die er vandaag nog zijn en dié 
getuigen van een grote trouw. En die 
vaak anderen, grotere lui, bescha
men.
Dat is dus onze lijn. Een open op
stelling, bereid tot samenwerking, 
waar dat mogelijk is. Maar, tevens 
bouwen aan een eigen koers, een ver
nieuwingsgezinde politiek. Een partij 
die al negentig jaar lang meebouwt 
aan de toekomst van ons land (bin
nen haar natuurlijk beperkte moge
lijkheden van de wereld)”.

De complete tekst van deze toe
spraak is verkrijgbaar op het A.R. 
Partijbureau, Dr. Kuyperstraat 3, 
Den Haag.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A Kiert. Dr W de Kwaadsteniet, 
i W Ooms, mevr. G. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, 's-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
ƒ 7,— per halt jaar.
Giro 896’’3 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te s-Gravenhage.

Studentenabonnement;
ƒ7,- per |i. Losse verkoop ƒ0,30.
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Eisenhower
In Nederland zullen wij Eisenhower blijven eren als 
de man, die de grote militaire kruistoch leidde tegen 
het geweld van het nazisme. Hij heeft de leiding ge
had bij de grootste militaire operatie, die de ge
schiedenis kent en die eindigde met de volledige 
ondergang van het „Derde Kijk” . Daardoor werd 
hij onze bevrijder, en zo is hij ook in ons land ge
huldigd.
Maar hij was ook nog iets anders. Hij was de grote 
vertrouwensman van het Amerikaanse volk. Mori- 
son zegt in zijn geschiedenis van het Amerikaanse 
volk: de Republikeinen hebben achteraf bezien zich
zelf in de vingers gesneden, toen zij indertijd door 
zetten, dat de president zich maar éénmaal herkies
baar mag stellen. Was die bepaling er niet geweest, 
dan zou Eisenhower, als hij zich beschikbaar had 
gesteld, zonder twijfel voor de derde maal gekozen 
zijn, en men mag aannemen, dat die derde „term” 
dan de beste van de drie geworden zou zijn. Niet 
omdat hjj een groot staatkundig hervormer was, 
maar omdat hij in zijn eenvoud groot en eerlijk was 
en daardoor een samenbindende, stabiliserende en 
vertrouwenwekkend figuur was, waaraan het 
Amerikaanse volk zozeer behoefte had in de na-oor- 
logse jaren.
De Amerikanen vereerden hem niet alleen, ze hiel
den van hem. Daardoor betekende hij zoveel voor 
zijn volk.

* * * Niet zo best

Het Centraal Economisch Planbureau is, wat ver
laat, met een toekomstverwachting voor de dag 
gekomen.
Voor dit jaar 1969 zit er nog wel groei in de produk- 
tie. Dat is plezierig voor de werkgelegenheid. Maar 
op langere termijn ziet het rapport er niet zo gun
stig uit. Alles hangt af van de vraag hoe lang dit 
gunstig economisch getjj zal voortduren!
De spanningen op de arbeidsmarkt lopen op en 
verscherpen de nu al in beweging zijnde loon- en 
prijssplraal. Dat kan meer en meer oorzaak zijn van 
een terugval van de Nederlandse internationale 
concurrentiepositie en er is kenneljjk maar weinig 
meer nodig om in 1970 weer in een overbestedlng 
terecht te komen met al de kwalyke gevolgen van 
dien. In Nederland schfjnt een stabiele economische 
groei niet tot de reële mogelijkheden te behoren. 
Het is bij ons vaak een hollen of stilstaan. Dat moet 
voor minister Witteveen een duidelyke aanwijzing 
zijn zfjn politiek zo in te richten dat een voorzien
bare teruggang in de economische ontwikkeling 
moet worden voorkomen.
Wij menen dat met name een doorbreken van de 
prijzen- en loonspiraal in de komende maanden be
slist centraal moet staan.
Heft zou wel eens wenselijk kunnen zijn dat het 
onverwachte structurele financiële voordeel dat 
voortvloeit uit de „overeenkomst” tussen financiën 
en de levensverzekeringsmaatschappijen in minde
ring te brengen op een voorgenomen verhoging van 
een aantal (prijsverhogende) belastingmaatregelen.

Herbenoeming
burgemeesters

In Nederland worden de burgemeesters door de 
koningin benoemd onder directe verantwoordelijk
heid van de minister van Binnenlandse Zaken. Wij, 
menen nog steeds dat deze methode, mede gelet op 
de sedert jaren opgedane ervaring een zeer bruik
bare is, die nog niet aan vervanging toe is. De 
liberale leider Thorbecke kende de zwakheid van de 
mens in zijn kwaliteit van gezagsdrager.
De burgemeester werd daarom niet voor zijn leven 
benoemd doch slechts voor een periode van zes jaar 
met de mogelijkheid van herbenoeming om de zes 
jaar.
Voorzover wij hebben kunnen nagaan hanteerde 
minister Thorbecke by èen herbenoeming tot bur
gemeester vrij strenge normen. Burgemeesters, die 
niet voor hun taak berekend bleken te zyn kwamen 
voor een herbenoeming niet in aanmerking.
Het komt ons voor dat deze zelfcorrectie van het 
bestuur een sluitstuk behoort te zijn by de methode 
van het benoemen van burgemeesters door de Kroon. 
Wij kunnen ons niet geheel aan de indruk onttrek
ken, gelet op een aantal situaties, waarin sprake is 
van meer dan gewone spanningen tussen een bur
gemeester en de raad c.q. de gemeente die langer 
duren dan verantwoord is, dat deze zelfcorrectie 
van het bestuur onvoldoende strak wordt gehan
teerd.
Tenslotte gaat het algemeen belang boven het per
soonlijk prestige van een burgemeester.

OVER
VOORSPELLINGEN
DOOR H. ALGRA

ZEVEN dagen voor de Kamerverkiezingen 
van 1937 hield Mussert zijn grote rede op 

de „Hagespraak” te Lunteren. Het is onze 
roeping, te winnen, zei de Leider, en dus zul
len wij winnen. Een maand te voren had hij 
gezegd, dat de N.S.B. met tien man voor het 
eerst zijn intrede zou doen in de Tweede Ka
mer. Het Hoofdkwartier becijferde, dat men 
zou komen op 18 tot twintig zetels. En de 
Kringleider te Rotterdam zei: als het mee
valt 25, als het tegenvalt 15. Het werden er 
vier.

Het was in de tijd, dat er nog geen Nipo-onder- 
zoekingen waren en dat suggesties van een komen
de overwinning een grote invloed konden hebben. 
Wanneer iedereen maar bij voorbaat geloofde, dat 
het succes van een partij groot zou zijn, dan zat 
in die suggestie een enorm propagandistisch ele
ment. Als deze propaganda lukt. Anders wordt het 
een enorme kater.
Vóór de verkiezingen van 1967 werden er geregeld 
opiniepelingen gepubliceerd, die niet erg veelbelo
vend waren voor de A.R.P.
Tegen zulke suggesties moet men dan vechten. Want 
niemand stemt graag op een partij, waarvan hij al 
bij voorbaat meent te weten, dat zij geen beste beurt 
zal maken. Het blijkt herhaaldelijk, dat opiniepei
lingen niet goed passen op de werkelijkheid, zoals 
die door de uitslag blijkt. Maar alle prognoses lei
den tot bepaalde suggesties bij het volk.

TAAAROM kan D’ 6 6  voorlopig tevreden zijn. 
^  Van verschilende kanten wordt gesugge
reerd, dat het grote succes bij de Kamerverkie
zingen van 1971 voor deze partij zal zijn. Socialisten, 
die treuren om het Congres, zeggen er bij: en wie 
zal alleen zijde bespinnen bij zo’n gang van zaken 
bij de P.v.d.A.? Natuurlijk D’6 6 . Niemand denkt dat 
de P.P.R. er veel bij zal winnen. Maar D’ 6 6  gaat met 
de buit strijken.
In de kring van de K.V.P. is nü al gezegd, dat D ’ 6 6  

de gevaarlijkste concurrent zal zijn. Een beetje be
grijpelijk, want een zeer groot deel van de aan
hang van D’ 6 6  bestaat nu al uit R.K. kiezers, die 
wat anders willen dan hun vader en moeder, en die 
daarom D' 6 6  liever hebben dan de K.V.P. Ook uit 
A.R. kring zijn al stemmen vernomen, die nü 
alvast rekening houden met een groot succes van 
D’6 6 . En mag men sommige kranten geloven, dan 
willen A.R.-radlcalen bevorderen, dat de A.R.P., 
evenals de socialisten dat hebben gedaan, aan de 
V.V.D. een scheidbrief geeft, en dat men althans 
zal overwegen, inplaats van met de V.V.D. met haar 
achternicht, nl, D ’ 6 6  in zee te gaan.
Al zulke uitspraken of publicaties hebben een grote 
suggestieve betekenis. Wanneer zij periodiek weer
keren, dan betekenen zij indirect en onbedoeld pro
paganda voor D’6 6 .
Men moet met zulke uitspraken zó ver voor de 
stembus een beetje voorzichtig zijn. Vooreerst — 
D’ 6 6  is nog bezig, zich in te werken als parlementai
re partij. En dat gaat met vallen en opstaan. En 
niemand weet, welk beeld de kiezers zullen hebben 
van deze partij, als in 1971 de stemlokalen open
gaan.

rVAAR komen nog een paar dingen bij. Wat stelt 
■^D ’ 6 6  eigenlijk voor? Wij weten, dat het de wens 
is van deze partij, dat alle andere partijen zullen 
ontploffen. Maar zo’n wens is meer studentikoos 
dan gemotiveerd.
Verder is het een partij op een heel smalle en wan
kele- staatkundige basis.
Zij is een Jonge, beweeglijke achternicht van de V. 
V.D. en soms is voor een goede opmerker de familie
trek nog duidelijk zichtbaar . Soms doet zij ook 
denken aan een sterk veredelde Boerenpartij van
wege haar „pragmatisme”.
Maar in elk geval maakt zij weinig de indruk, dat 
zij een geschikte partner zou zijn in een regerings- 
comblnatie. Trouwens, hoe zal zij met andere par
tijen samenwerken in zo’n combinatie en tegelijk 
blijven leven bij de wens, dat de partners één voor 
één zullen ontploffen?
Wie dus nü reeds een groot succes voor D’ 6 6  voor
spelt, loopt wel erg op de zaken vooruit.

Ma a r  daar komt nog iets bij.
Wie dat succes met enige nadruk voorspelt, 

dicht de Nederlandse kiezers niet al te veel princi
pieel onderscheidingsvermogen toe.
Hip kan daarin gelijk hebben.
Maar vooral hij loopt gevaar enig défaitisme te 
openbaren omtrent de werfkracht van de eigen

- *

partij, haar principiële kracht ook in haar pro
paganda ,haar duidelijkheid boven de vaak ne
gatieve „duidelijkheid” van D’6 6 .
En ik dacht, dat we bovenal ernstig bezig waren 
onze eigen christelijke politieke overtuiging duide
lijk en geloofwaardig te maken.

Die bezigheid ligt op een ander plan dan de vaak 
opportunistische en negatieve actie van D’66, waar
door die partij voor de serteuze kiezer niet zo by- 
zónder geloofwaardig is.

TOCH
ALGEMENE
PRIJSMAATREGEL?

De A.R. Tweeedc Kamerleden drs. Goudzwaard 
en drs. Boersma vroegen aan de Minister van Eco
nomische Zaken: In hoeverre zijn naar het oordeel 
van de minister, mede in verband met de thans door 
het Centraal Planbureau verwachte prysstyging ia 
1969, in het huidige prysverloop zekere cumulatie
ve ontwikkelingen waar te nemen, die het alsnog 
uitvaardigen van een algemene prijsmaatregel kun
nen rechtvaardigen?
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WAT DE 
TWEEDE KAMER 
DE AFGELOPEN 
WEKEN 
BEHANDELDE
De begroting van landbouw en vis
serij
—̂ de heer Zijlstra (A.R.) zei o.m. 
dat de, agrarische revolutie voor tien
duizenden gezinnen een sociaal pro
bleem dreigt te worden, zoals vroe
ger de industriële revolutie dat was 
voor de arbeiders. Hij maakte zich 
meer zorgen over de onmacht van 
2 0 0 .0 0 0  mensen — de landbouw en 
de middenstand — die zich in deze 
situatie bevinden dan over de macht 
van de 200 van Mertens.
— er ligt een motie Van der Ploeg 
(P.v.d.A.) die n.b. nog voor 15 juli 
een regeringsnota wil over het plan 
Mansholt.
— als straks zeer veel agrariërs 
moeten afvloeien versterk dan het 
ontwikkelings- en saneringsfonds 
voor de landbouw (Zijlstra A.R, en 
Tolman C.H.U.).
— de begroting van Cultuur, Re
creatie en Maatschappelijk werk is 
aanvaard, zonder wijzigingen.
De omroepwet komt in werking.
De bioscoop krijgt ƒ 10.000.000 sub
sidie.
— Zeeuws Vlaanderen werd her- 
verkaveld. Van het ontwerp bleef 
maar weinig over al moet worden 
gezegd dat een ander dan minister 
Beernink het ontwerp heeft inge
diend.
— de begroting van landbouw werd 
aanvaard.
Een P.v.d.A. motie werd ingetrokken. 
Eerlijk gezegd: de indiening daarvan 
was eigenlijk ook overbodig geweest. 
Maar ja, wat doet een P.v.d.A. frac

tie na de opdracht van het P.v.d.A. 
congres!
— minister Roolvink vraagt van de 
Kamer een strakkere wettelijke mo
gelijkheid om een vaste greep op de 
prijzen te krijgen; bedrijfsleven 
wordt verplicht prijsverhogingen te 
melden.
Het voorlopig verslag kwam reeds 
gereed.
— een motie van de P.v.d.A. om 
voor de verkiezingen 1971 het kies
stelsel te doen wijzigen werd ver
worpen. De communist Bakker zei; 
dê  P.v.d.A. pleegt staatkundige af
braak in plaats van vernieuwing, 
door aan te sturen op een tweepar- 
tijen stelsel.
Het verwijt van de oppositie dat de 
regeringsfracties zich over deze mo
tie niet wilden uitspreken omdat de 
V.V.D. van een districtenstelsel niets 
wil weten — is van alle grond ont
bloot.
—■ minister-president De Jong is 
volledig bereid nog voor het zomer
reces met een nota te komen over 
het onderzoek naar het materiaal 
over de wandaden en excessen van 
Nederlandse militairen in Indonesië. 
De oppositie die eigenlijk naar de be
kende weg vroeg werd op haar wen
ken bediend.
— de Kamer wil zich niet nu, voor
tijdig bemoeien met de zwavelkool- 
stoffabriek die misschien in Amster
dam komt.
Amsterdam moet eerst een beslissing 
nemen.
En terecht.
— een felle opposant — de heer 
Nederhorst — interpelleerde over 
het feit, dat zelfs de vaste kamer
commissie niet was Ingelicht over de 
Hoogovens die naar de Maasvlakte 
wil. Enfin, de minister wist ook niet 
vroeger dan de kranten wat er aan 
de hand was.

9 gulden 
voor 
90 jaar 
arp

Geef iets dat niet verwelkt en ook niet opgegeten 
wordt.

G eef e e i i  g o ed  l io e k
Dat juist degenen die het boek

B O E L H I J I S
vóór het verschijnen hebben gelezen, daarvan 1 tot 10 
exemplaren hebben besteld, moge als bewijs dienen 
dat zij het boek als zeer waardevol beschouwen.
Niet alleen om het zelf te bezitten en te herlezen 
maar ook om het ten geschenke te geven bij verjaar
dag, huwelijk of jubileum.

VOORAL OUDEREN DOET U ER EEN 
GROTE DIENST MEE.

De tweede druk is zojuist verschenen. Een groot deel 
van deze oplaag is reeds verkocht. Toen de eerste 
druk uitverkocht was, werden honderden teleurge
steld omdat ze het boek niet op tijd ontvingen.

VOORKOM DIE DOOR TIJDIG TE BESTELLEN.
U kunt het kopen in de boekhandel. Slaagt- u daar 
niet, dan kunf u het ook bestellen door onderstaande 
bon ingevuld te zenden aan:

IJITGEVFRI.1 BOELHIJIS
POSTBUS 97, WOERDEN.

Zend mij 
Ik betaal direct 

N a a m ...............

exemplaren van het boek Boelhuis a f  g  
na ontvangst.

A d r e s ....................

Woonplaats . ,,

Handtekening

FEEST DER 
PARADOXEN

|>|ET is onbegrijpelijk, dat wij op 
deze wereld, die door ons toe

doen zo verschrikkelijk geschon
den is en in deze tijd, waarin de 
eigen-wijsheid van de mens hoogtij 
schijnt te vieren, nog over Pasen 
en Paasfeest spreken.
Het barre lijden in Biafra en Nige
ria, de verschrikkingen van Viet
nam, de schrikbarende armoede in 
verschillende gebieden van de 
wereld, de martelgang van dwang
arbeiders in Siberië en elders, de 
knechting van miljoenen mensen in 
west en oost, dat alles zou ons tot 
de overtuiging kunnen brengen, dat 
Pasen een belachlijke paradox is. 
Het lijkt inderdaad paradoxaal om 
uit te spreken — en wij spreken 
het zelfs uit in volle overtuiging — 
dat de opstanding van Jezus Chris
tus de zekerheid geeft, dat op deze 
wereld een volstrekt nieuwe' orde 
gevestigd zal worden —■ de orde 
van gerechtigheid, van vrede, van 
liefde.

IV I AAR is het wel waar? Vergis
sen wij ons niet deerlijk, zoals 

wij ons volgens sommige moderne 
theologen op zoveel punten vergis
sen voor wat betreft vele uit de 
bijbel gevormde opvattingen ? 
Hoewel men vooral in onze tijd 
feiten probeert te herleiden tot 
schijn en de schijn tot feit verhef
fen wil, zeggen wij toch met heel 
ons hart: Ja, het is w aar! Als het 
niet waar was, hoe zouden dan 
eeuwenlang de mensen door leed 
en marteling heen zich hebben kun
nen verweren tegen het zwartste 
pessimisme, dat in alle tijden het 
geloof heeft proberen aan te 
tasten ?
God heeft Zijn plan met de kosmos 
en met de wereld, die in geestelijk 
opzicht bijna een chaos is. In dat 
plan heeft Jezus Christus de cen
trale plaats ingenomen om verzoe
ning tot stand te brengen tussen de 
Almachtige God en de zondige 
'mens. Dat deze verzoening gelukte, 
dat het wonder zijn beslag kreeg 
en dat de herrijzenis van Jezus 
Christus de almacht en de liefde 
van God bevestigde, dat geeft de

gelovige de zekerheid, dat de oor
spronkelijke bestemming van de 
mens verzekerd is; althans onder 
het beding, dat wij behoren tot de 
merkvyaardige mensen die ,,de 
Zijnen zijn” .

QAAROM zullen christenen gelo
vig hun werk doen en proberen 

te vervuilen datgene, wat zij zeker 
weten dat hun plicht is.
Levend met de heerlijke gedachte; 
dat eenmaal alles vernieuwd zal 
zijn, omdat Christus daarvoor borg 
werd in helse verschrikking en pijn, 
zal de christen de beloofde ver
nieuwing hier reeds nastreven. Hij 
ziet om zo te zeggen de nieuwe 
hemel en de nieuwe aarde reeds 
door de gebarsten ruit van zijn zon
dig bestaan heen. Vanwege die 
barst ziet hij het slechts vaag en 
fragmentarisch — dus ten dele. 
Naar dét vóór-beeld zal hij te werk 
moeten gaan bij al zijn doen en 
laten.
Ook ten opzichte van het maat
schappelijk bestel en de politieke 
constellatie zal hij zich richten naar 
de nieuwe wet van het Koninkrijk, 
dat ,God heeft toegezegd.
Pasen is het feest van het LEVEN ! 
En wij mogen leven uit de belofte 
van het ééuwige leven !

IIE T  neemt niet weg, dat wij zullen 
moeten erkennen, dat wij vaak 

worden aangevochten door bittere 
twijfel. Biafra, Vietnam en duizend 
andere erbarmelijke zaken zullen 
voor de verscheurde christenheid 
even zo vele zaken zijn, die tot 
kleinheid zullen manen. Een chris
ten zal niet hoog van de teren mo
gen blazen, ook niet op het poli
tieke terrein van het leven. Maar hij 
behoeft niet te zwijgen ! Hij .-mag in 
ieder qevai zingen van Pasen ! 
Want:

Daar juicht een toon,
daar klinkt een stem,
die galm,door gans Jeruzalem !
Een heerlijk morgenlicht breekt aan: 
De Zoon van God is opgestaan ! 
Daarom mogen wij nu van Paas- 
féést spreken !

SPOED VOOR  
KLEINE 
STEDELIJKE 
GEMEENTEN
De heer Van Bennekom e.a. vroegen 
aan de minister van Binnenlandse Za
ken;
Kan de minister mededelen wanneer 
het besluit voorlopige verfijning van 
de algemene uitkering uit het gemeente
fonds voor kleinere 'stedelijke gemeen
ten zal worden vervangen door een 
definitieve regeling?
Ligt het voorts in de bedoeling bij die 
gelegenheid de uitkering krachtens die 
regeling te verhogen?
Kan de minister mededelen wanneer 
de invoering van de verfijningsregeling 
van de algemene uitkering uit het ge
meentefonds voor gemeenten met een 
slechte bodemgesteldheid, als aange- 
kondigd in de memori- van toelichting 
op de begroting voor 1969, kan worden 
verwacht?
Mag voorts worden aangenomen dat 
bedoelde regeling mede betrekking zal 
hebben op het uitkering.sjaar 1968?

m .  AANTJES 
VOORZITTER P.T.T.-RAAD
Mr. W. Aantjes, vice-voorzitter van de 
A.R. T\/eede Kamerfractie is benoemd 
tot voorzitter van de P.T.T.-raad. Hij 
volgt mr. V. G. M. Marijnen op, die het 
voorzitterschap neerlegde omdat hij 
burgemeester van Den Haag werd.

WIJ KOMEN 
BIJEEN
Op 10 april a.s. beleggen de Kiesvereni
gingen Slotervaart, Sloten en Osdorp
(Drs. C. P. Hazenbosch) een gezamen
lijke vergadering.

Plaats van samenkomst is de Ger. kerk 
„De Opgang” , Tussenmeer 70, Amster
dam, Osdorp.

Aanvang 20.00 uur.
Er zal op deze vergadering een forum 
optreden bestaande uit drs. H. van Rul
ler, drs. J. Tamminga, mr. D. W. O. A- 
Grosheide en drs. D. Th. Kuiper.
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TW EEDE K A M E R  
O V E R  BELASTINGEN  
INFLATIE, B.T.W .
EN ZELFSTANDIGEN
UIT E R A A R D  kan een  begro

tingsbehandeling van jinanciën  
zich bew eg en  o ver een  groot aantal 
-financiële en ov er  even  zovele  fis
cale zaken. D e vorige w eek  con
centreerde de bespreking zich g e
lukkig rond een niet te  groot aan
tal belangw ekkende punten.
D e  inflatie, de onderhandse kapi
taalmarkt, de belastingheffing  
o ver de arbeidsinkom sten voor de 
buitenshuis w erk en d e gehuw de  
vrou w en , de fiscale positie van de 
zelfstandigen en de w erk n em ers, 
d e om zetbelasting en de kom ende  
verhoging van een  aantal accijnzen 
p er 1 juli 1969.

INFLATIE
Feit is, aldus de heer Kieft (A.R.) dat 
een groot aantal burgers in ons land 
eenzijdig de gevolgen van de inflatie 
moet opvangen. Zij die moeten leven 
van een lijfrente, een pensioentje, of 
van de rente van een kapitaaltje, onder
vinden van jaar tot jaar dat de op
brengst van hun besparingen in feite 
terugloopt. Hij drong er op aan dat de 
overheid, nu veel zaken reeds „waarde
vast” gemaakt zijn, zich ook zou bezin
nen om de gevolgen van de inflatie voor 
deze groep te verzachten.
De heer Jongeling (G.P.V.) had er op 
gewezen dat het mogelijk moest zijn 
een voorzichtige proef te nemen met de 
rente van overheidsleningen alvast 
waardevast te maken. De P.S.P. rede
neerde ongeveer in dezelfde richting. 
De P.v.d.A. zweeg er over. Niet ten on
rechte, omdat de heer Vondeling in zijn 
ministeriële tijd dit idee al had ver
worpen!
Minister Witteveen was, overigens te
recht, van oordeel dat alles op alles 
moest worden gezet de inflatie in haar 
oorzaak aan te pakken; het zal een taaie 
strijd zijn, maar het is de enige oplos
sing; de economie moet zich evenwich
tig ontwikkelen waarbij spanningen 
tussen lonen en prijzen moeten worden 
voorkomen.

Minister Witteveen — sprekend over de 
schuldvraag inzake het proces van de 

• geldontwaarding — verzuchtte tenslotte: 
Het zou eigenlijk zo moeten zijn dat 
als regering en parlement op een demo
cratische wijze tot de beslissing over de 
invoering van een nieuw belasting
systeem zijn gekomen, men dit in het 
maatschappelijk leven ook aanvaardt en 
niet probeert de lasten daarvan weg te 
wentelen. Dat is in wezen de oorzaak 
van de spiraal die dreigt te draaien.

FISCALE POSITIE 
ZELFSTANDIGEN
De staatssecretaris — de K.V.P.er Grap- 
perhaus — heeft een commissie inge
steld die zal moeten bestuderen of de 
fiscale positie van de zelfstandige niet 
zwaarder is dan die van een werk
nemer — zelfs bij gelijke tarieven.
De heer Kieft vond dat de staatssecre
taris deze belangrijke zaak binnen te 
beperkte grenzen had verwerkt.
De druk van de sociale lasten, de ver
schillen in sociale zekerheid bij beide 
groepen zijn er immers niet in betrok
ken! De heer Kieft onderstreepte het 
feit dat het verschil in sociale zekerheid

9 gulden 
voor 
90 jaar arp

Tj. Walburg.
Heeft de minister al overwogen hoe de 
uitgifte voor de landbouwbedrijven in 
de straks droogliggende Lauwerszee 
moet geschieden?
Overweegt hjj het stellen van andere 
toelatingseisen voor bedrijven dan in de 
IJsselmeerpolders?
Waarom duurt het zo lang om een be
stemming te geven aan de Haaksberger- 
polder en aan de St. Johannes Gaaster- 
veenpolder?

op bepaalde punten heel duidelijk aan
wijsbaar is.
De studie die thans is ingezet zal daar
om een vertekend beeld geven van de 
realiteit. Hij adviseerde daarom de mi
nister van Sociale Zaken te verzoeken 
een onderzoek in te stellen naar dit facet 
van het verschü tussen de positie van 
een zelfstandige (w.o. de landbouw) en 
de werknemer.
Rechtvaardigheid is een uitgelezen zaak, 
die niet te nauw gemeten mag worden, 
dachten wij! Maar de staatssecretaris 
nam deze suggestie niet over.

A .O W .E N
BIJSTANDWET
Veel Kamerleden spraken zich uit over 
de vraag of een gerechtigde tot „AOW” - 
pensioen die tevens nog een recht op 
bijstandsuitkering heeft, al dan niet 
over dit gezamenlijke inkomen belasting 
moet betalen.

De P.v.d.A. ging het verst. Zij toonde 
zich een voorstander van een buiten de 
inkomstenbelasting brengen van de bij
standsuitkeringen. Hun woordvoerder, 
de heer Berg kondigde — indien de 
staatssecretaris geen toezeggingen deed 
— een motie aan.
De heer De Goede (D’6 6 ) dacht dat er 
maar één oplossing was: verhoog de 
belastingvrije voet zodanig dat er in 
feite van belastingheffing geen sprake 
meer is in de gevallen van samenloop 
met de uitkeringen van de bijstandswet. 
Dat ging de heer Kieft (A.R.) te ver, 
omdat een verhoging van de belasting
vrije voet geen reële oplossing biedt. 
Een verhoging van die vrije voet ver
schuift alleen de moeilijkheden, tenzij 
D’ 6 6  die verhoging zou willen opvoeren 
tot b.v. de inkomens van ƒ 15.000-en 
lager. Dergelijke operaties aan het tarief 
doen het wel bij het grote publiek, maar 
zijn niet reëel. Immers een zodanige 
verhoging doet de opbrengst zeker 900 
miljoen dalen. En waar moet dat be
drag op een andere wijze worden ge
vonden?
Ook de suggestie van de heer Berg 
(P.v.d.A.) werd door hem afgewezen. 
Als bijstandsgerechtigden over hun in
komen geen belasting betalen betekent 
dit dat zij vergeleken met andere bur
gers tot een andere „soort” behoren. 
Trouwens: waarom zou een zelfstandige 
met een inkomen van ƒ 6000 wèl en een 
bijstandsgerechtigde geen belasting be
talen over het zelfde inkomen? 
Bovendien: als de bijstandsuitkeringen

belastingvrij zouden zijn waarom dan 
niet b.v. de werkloosheidsuitkeringen 
en de verzetspensioenen.

Hfj drong er op aan in de sector van 
de loonbelasting maatregelen te nemen 
die voorkomen dat men later een aan
slag van de Inkomstenbelasting ont
vangt. Een eenvoudig forfaitair tarief 
voor verschillende groepen van bijstand 
zou ten gevolge hebben dat er wel be
lasting wordt ingehouden zonder de be
staande hoogte van de uitkeringen aan 
te tasten en ook zonder de rompslomp 
van een veel latere aanslag in de in
komstenbelasting.
Een oplossing die ook door de C.H.U. 
werd aanbevolen, waarby de heer 
Scholten nog eens extra aandacht vroeg 
voor de mogelijkheid van een meer ge
stroomlijnde kwijtschelding dan tot nu 
toe.
De staatssecretaris bleek dezelfde over
tuiging te zijn toegedaan. Hij zal met 
de vereniging van Nederlandse gemeen
ten — de gemeente kent in beginsel de 
bijdrage krachtens de bijstandswet toe 
— hierover nader van gedachten wis
selen.

ACCIJNSVERHOGING
De komende verhoging van de accijn
zen had ook de aandacht 
Weliswaar zijn de betrekkelijke wets
ontwerpen nog niet aan de Kamer toe
gezonden — de heer De Goede (D’6 6 ) 
diende een motie in om deze accijns
verhoging niet door te laten gaan. Ver
hoging van deze accijnzen zal een prijs
verhogende werking met zich mee bren
gen en gelet op de bestaande onrust 
in de prijzensector is een verhoging van 
accijnzen niet gewenst per 1 juli a.s.
De A.R. woordvoerder de heer Kieft 
vond dit op z’n minst genomen voor
barig. In concreto wordt zo in algemene 
termen gereageerd op nog onbekende 
voorstellen. Een evenwichtig oordeel is 
op deze wijze onmogelijk geworden, 
waarbij dan nog komt dat een concrete 
dekking van rond 225 miljoen gulden 
niet is aangegeven. Tenzij dan een sug
gestie in de motie: haal die dekking 
maar uit hogere belastingen in de ver- 
mogenssfeer. De heer Kieft noemde dit: 
„lekkere moties, goed in de oren van 
de bevolking, maar met dubieuze ge
volgen voor de inflatie.”
Minister Witteveen wees er op dat de 
schatting van de heer De Goede, die 
gezegd had dat ' de accijnsverhoging 
zeker een prijsstijging van een half 
percent tengevolge zou hebben, veel en 
veel te hoog was. De minister wilde 
niet op de motie ingaan omdat de wets
ontwerpen nog niet waren ingediend.

B.T.W.
Eén van de zaken die ook de aandacht 
had van de Kamer was de B.T.W. De

heer Kieft had er voor gepleit met name 
de belastingheffing op ledenbladen van 
werknemersorganisaties, vrouwenorga
nisaties e.d. achterwege te laten.
De organisaties die in hoofdzaak in het 
sociaal maatschappelijk verkeer optre
den kunnen t.a.v. dit soort activiteiten 
toch niet direct op één lijn worden ge
steld met ondernemers die B.T.W.- 
plichtig zijn.

De staatssecretaris toonde zich hiertoe 
bereid zoveel mogelyk buiten heffing te 
laten het verstrekken van ledenbladen 
aan de leden — ter informatie over de 
eigen activiteiten van die organisaties.

Een ander punt was de moeilijkheid die 
aan de oostelijke grens van ons land

G. A. Kieft.
. . . .  Ik maak de staatssecretaris er nu 
vast opmerkzaam op, dat hij tijdig 
maatregelen moet nemen om te voor
komen dat belastingheffing volgt over 
de straks verhoogde A.O.W .. . . .

geconstateerd was: Duitsland geeft
Duitse B;T.W. terug aan de grens aan 
de in Duitsland winkelende Nederland
se grensgangers.
Nederland doet dat niet aan Duitse in 
Nederland winkelende grensgangers. 
Hieraan hebben de K.V.P., C.H.U., A.R. 
en V.V.D. ook aandacht besteed met 
het resultaat dat de staatssecretaris 
bereid is eenzelfde regeling (als Duits
land) in te voeren indien blijkt dat 
Duitsland rond 1 juli zijn eigen regeling 
niet intrekt.
Zo zijn er in de Tweede Kamer — be
halve bepiegelingen, zeer concrete za
ken aan de orde gekomen. Het gemeen 
overleg tussen Kabinet en Kamer kan 
men niet in de schoenen schuiven dat 
dit zonder resultaat is. Integendeel: ook 
voor het oog klein lykende zaken zijn 
voor de burger van belang.

GROTE T A A K  
VOOR
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD

Een boekje, om zelf 
te hebben en 

aan anderen te geven.
De prijs bedraagt 

f  3,— per exemplaar. 
Vul nu onderstaande 

bon in of bestel per giro 
(storting op giro 

89673 t.n.v. 
A.R. Partijstichting 

te Den Haag.

Een pocket 
van 110 pagina’s, 
waarin de 
schrijver 
hoofdlijnen voor 
een
evangelisch 
beleid schetst. 
Wat is, wat wil, 
wat moet 
de A.R. Partij ?

In enveloppe als drukwerk verzenden aan Bur. A.R.P., Dr. Kuyperstr. 3, Den Haag.

Zendt mij ......  ex. a ƒ 3,- van ,,grote taak voor klei- I
ne mensen”. |

naam:

adres:

woonplaats:

datum:
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CULTUUR IN HET NOORDEN CULTUUR IS 
IN DE PERIFERIE'

GEEN
RANDVERSCHIJNSEL

DOOR S. BROEKEMA

IN de Friese Staten, waar men 
doorgaans geen blad voor de 

mond neemt, zei —  volgens een 
persverslag —  drs. S. van Tuinen 
(A.R.) onlangs, dat in het Noorden 
slechts een eensluidend antwoord 
wordt gegeven op de vraag welke 
problemen dit gebied kent en dat 
is dan, naar hij meende, de enige 
reële eensgezindheid in dit gebied. 
Deze realistische benadering van de 
de noorlijke samenwerking, waar
van de heer Van Tuinen overigens 
voorstander is, wil ons waarschu
wen tegen krachtverspilling in het 
najagen van hersenschimmen. Het 
is nuttig deze vermaning in het 
achterhoofd te houden bij het na
denken over de culturele situatie 
in het Noorden des Lands.
Dat deel van Nederland is namelijk 
geen culturele eenheid. Daarom is het 
ondoenlijk in een bijdrage van beperkte 
omvang uitvoerig in te gaan op het 
woon- en leefklimaat in Drenthe, Fries
land en Groningen. De klimatologische 
omstandigheden kunnen per gewest, 
streek of stad nogal verschillen. Er zijn 
wel enkele markante gemeenschappelij
ke trekken in het noordelijke cultuur
patroon en daarover zal het voorname
lijk moeten gaan.

CULTUUR NIET ALLEEN 
KUNST
In het bestek van dit artikel volgen we 
prof. Bouman na door er van uit te 
gaan, dat cultuur de levensstijl van een 
samenleving is. Daar volgt aanstonds 
de noodzaak uit tot het weerleggen van 
een ook in Noord-Nederland nogal 
eens voorkomend misverstand: cultuur 
is niet alleen kunst!
Het schijnt heden ten dage niet vaak 
genoeg te kunnen worden herhaald dat 
de vereenzelviging van kunst en cultuur 
zeer veel aspecten van de cultuur on
recht doet. Dat onrecht wordt daarmee 
natuurlijk ook veel cultuurdragers 
aangedaan. De overheid behoort in deze 
eveneens bij de voortduur waakzaam 
te zijn. Wanneer zij onvoldoende op 
haar hoede is laat ze zich gemakkelijk 
verleiden de aandacht vrijwel uitslui
tend te richten op de meest spectacu
laire cultuurvormen. De adviseurs van 
de overheid, zij die zich beroepshalve 
met de cultuur bezig houden, dragen 
een grote verantwoordelijkheid.
Niet enkel de juweliers, maar ook de 
groentewinkels en de bakkerijen in cul
tuurland moeten worden bezocht! 
Toegespitst op het Noorden mag u hier
in lezen, dat er wel enige reden voor 
ongerustheid is wanneer we zien dat 
culturele gebeurtenissen vaak met ne
venbedoelingen, die in de public-rela- 
tionssfeer liggen, worden opgezet.
Om misverstanden te voorkomen: te
gen die evenementen als zodanig heb ik 
natuurlijk geen enkel bezwaar mits ze 
onder de juiste vlag gaan varen, b.v.

Groningen

die van de V.V.V. Wanneer dit niet ge
beurt wordt de indruk gevestigd dat 
cultuur alleen cultuur is wanneer dit 
als evenement wordt gebracht, wordt 
de aandacht afgeleid van de cultuur 
van alle dag en wordt tenslotte naar 
verhouding te veel uit de toch al niet zo 
royaal gevulde subsidiepot geleid Haar 
spectaculaire zaken.

CULTUUR VAN ALLE DAG
De cultuur van alle dag, dat is in het 
Noorden zeker de gewestelijke cultuur. 
Een in het gehele gebied levende zaak, 
al klopt de pols niet overal even fel. 
Die gewestelijke cultuur bepaalt in dit 
deel van Nederland, zeker buiten de 
steden, nog voor een belangrijk deel het 
leefklimaat. In het bijzonder daar waar 
de overheid de betekenis van het eigene 
ten volle beseft zijn de mogelijkheden 
tot een bloei van de gewestelijke cul
tuur ten volle aanwezig. Dit is zeker in 
Friesland het geval. De taak van de ge
westelijke culturele raden is overigens 
in deze ook duidelijk,
Weer moet hier een misverstand wor
den weggenomen. Elders bestaat vaak 
de indruk alsof de gehechtheid aan de 
eigen cultuur een archaïstische hobby 
zou zijn. Dat zou het inderdaad wezen 
wanneer het om een kunstmatig in 
stand gehouden zaak ging.
Vooral zij, die een grotere eenheid van 
het Noorden verdedigen, willen nogal 
eens tegen het streekeigene te velde 
trekken. Het is goed telkens aan de 
noodzaak tot bezinning te worden her
innerd. dat zij toegegeven, maar men 
kan in zijn vermaningen te ver gaan. 
Dat ging naar mijn mening burgemees
ter J. H. de Goede van Hoogeveen toen 
hij — althans volgens het persverslag — 
in zijn nieuwjaarsrede de gemeenteraad 
de vraag voorlegde of het verantwoord 
is met gebruikmaking van de radio zo 
nadrukkelijk de taal van de eigen regio 
te etaleren. Hij verpalite zijn antwoord 
in een volgende vraag: „Moet het ge
bruik ervan voor de radio minstens 
niet meer gepaard gaan met een zeer 
goed duidelijk maken, dat men met al
gemeen Nederlands overal terecht 
kan?” De heer De Goede heeft met zijn 
uitlatingen enkele accenten verkeerd 
geplaatst. De uitzendingen in de streek
taal, die door de regionale omroep wor
den verzorgd, geschieden niet uit de be
hoefte te taal van de eigen regio na
drukkelijk te etaleren. Het zijn uitzen
dingen in de taal, die in het betrokken 
gebied niet af en toe uit nostalgie en

in vertedering wprdt gebezigd, maar 
die de moedertaal en spreektaal is van 
tienduizenden daar woonachtigen.

DJe taal wordt gebruikt door de regio
nale radio omdat zy aldus kan beant
woorden aan haar doel:, communicatie
middel z^n voor de luisteraars. Die 
regionale oproep gebruikt natuurlek 
niet alleen de streektaal: er wordt veel 
informatie gegeven in het Nederlands 
want daarmee kan men inderdaad over. 
al terecht. Het is misschien wel goed 
dit nog even te beklemtonen.

Overal in het Noorden wordt het Ne
derlands verstaan, maar wanneer men 
zich in dit deel van het land gaat ves
tigen zal het toch op zijn minst nodig 
zijn dat men zich de moeite geeft om

S. Broekema, geb. 27 september 
1920 te Smilde (Dn). Na middel
bare school te Groningen, ach
tereenvolgens ambtenaar ter 
provinciale griffie van Groningen, 
Zuid-Holland en Groningen. 
Sedert oktober 1966 directeur 
van de Stichting Groninger Cul
turele Gemeenschap (gewestelijk 
culturele raad) te Groningen.
Is voorts o.a. secretaris van de 
Adviesraad voor de Regionale 
Omroep Noord en O ost

de streektaal althans te leren begrijpen. 
Dat geldt zeker voor Friesland, waar de 
eigen cultuur de grootste levenskracht 
heeft. Tenslotte nog dit: de gewesten 
mot een eigen cultuur moeten zich ex- 
tra-uitgaven voor de cultuur getroosten 
en het valt te begrijpen dat zij daarvoor 
een tegemoetkoming van het rijk vra
gen.

ONDERDEEL WELZIJNS 
BELEID
De cultuur van alle dag is niet een op 
zichzelf staande zaak. Het is daarom 
gevaarlijk om te spreken van een cul
tuurbeleid van de overheid zonder daar 
iets aan toe te voegen. Een overheid 
kan niet zo maar ineens en af en toe 
wat aan de cultuur gaan doen. Het 
wordt vanzelfsprekend geacht dat de 
wegen goed zijn onderhouden, de scho
len voldoende licht en lucht toelaten en 
er geen koeien en.paarden op de open
bare weg loslopen. Iedereen acht de 
continuïteit voor de.ze zaken noodzake
lijk. Daarom is het eigenlijk vreemd, 
dat niemand het opzienbarend schijnt 
te vinden wanneer een overheid plot
seling door middel van een nota aan de 
raad of bij de aanbieding van een be
groting gaat meedelen, dat zij voorne
mens is wat aan de cultuur te gaan 
doen. Dat gebeurt namelijk en er zou 
nog wel reden zijn om zich over deze 
bekering te verheugen ware het niet 
dat de cultuurijver zich in vele geval
len richt op — u begreep het al — en
kele spectaculaire zaken.
Een cultuurbeleid kan echter niet op 
zichzelf staan maar moet worden ge
zien als een onderdeel van een beleid 
dat zich richt op de bevordering van 
het welzijn van de mens. Cultuurbeleid 
behoort te zijn geïntegreerd in het wel
zijnsbeleid samen met bijvoorbeeld de 
zorg voor het maatschappelijk werk, de 
gezinsverzorging, de sport, de recreatie 
en de sociale werkvoorziening. Dat 
wordt, gelukkig, in het Noorden tel
kens weer door de adviseurs van de 
overheid --- en mag ik daarbij in het 
bijzonder wijzen op de gewestelijke 
culturele raden? —̂ onder de aandacht 
van de overheden gebracht. Komt dat 
geluid over? Soms wel, maar worden 
de gewillige oren niet in het bijzonder 
bij de gemeentebesturen gevonden?
Het is immers merkwaardig dat in de 
belangrijkste stukken van de samen
werkende provincies maar zelden een 
duidelijke behandeling is te vinden van 
de welzijns-vragen. Geen typisch noor
delijk verschijnsel, het zij toegegeven, 
maar hier zijn wel kansen onbenut ge
bleven, die elders niet werd geboden. 
Die kansen zijn er echter nog meer dan 
in het verleden: zo heeft de Wet op de 
ruimtelijke ordening bewust de moge
lijkheid geopend bij de totstandkoming 
van streekplannen de organen, die des
kundig zijn op sociaal-cultureel terrein 
in te schakelen. De provinciale besturen 
kunnen zich daarbij uiteraard beperken 
tot een verwijzing naar de deskundig
heid die bij de provinciale planologische 
diensten aanwezig is. Dit is evenwel 
een negatie van een door de provincies 
zelf tot stand gebrachte of gesteunde 
uitbouw van het sociaal-cultureel ad
viesapparaat.
Daarbij zijn de culturele raden als ad
viesorganen aanvaard, het aanwezig 
zijn als vertegenwoordigers van het 
particulier initiatief in deze raden 
maakt het benutten van hun diensten 
bovendien nog tot de realisering van 
een vaak zo vurig bepleite inspraakmo
gelijkheid.
Cultuurbeleid behoort een onderdeel te 
zijn van een welzijnsbeleid en daarin 
volledig te zijn geïntegreerd. Daarbij' 
behoort rekening te worden gehouden 
met de initiatieven, die bij de burgerij 
leven maar ook met bestaande instellin
gen en verenigingen op het culturele 
erf. Ook in het Noorden is wel eens ge
steld dat het cultuurbeleid, gezien in 
het licht van Bouman’s reeds aange
haalde definitie, in feite neerkomt op 
het bevorderen van een zinvolle beste
ding van de vrije tijd. Dit is een zeer 
eenzijdige en in zijn neutraliteit ge
vaarlijke bewering. Het gaat bij de 
cultuur niet om een deel van het leven 
maar om het gehele bestaan. De chris
ten is als cultuurdrager ook mede
arbeider Gods en dat niet alleen in de 
vrije tijd maar in zijn gehele leven en 
elke dag. Hier is niet een zinvolle beste
ding van de vrije tijd maatgevend maar 
is het deelnemen aan de cultuur het ant
woord op de vraag: hoe kan ik zinvol 
mens zijn?

VERVOLG OP PAG 7



5 april 1969 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 7

VERVOLC VAN PAG. 1

I, ,
V i 7J-S

rrfrfgflgft - w.■*<.- vpjv-hêi#• s jp»'-»-*»- >J*

' ■ . ;  i ■■i .1

DEELNEMEN AAN  
CULTUUR
Deelnemen aan de cultuur moet voor 
ieder een herkenbare vanzelfsprekende 
zaak worden. Het is niet de room van 
de melk maar de melk zelf: een levens
behoefte. Dat moet ook het richtsnoer 
voor de overheid zijn. Geen verbetering 
bevorderen van het cultureel klimaat, 
anders gezegd het leefklimaat, omdat 
daardoor de industrialisatie wordt aan- 
gemoedigd. Cultuurbevordering mag 
geen middel zijn, het is een doel op 
zichzelf.

Daarbij m et de overheid de ontwik
kelingen op het soci'aal-culturele-, cul- 
tureel-pedagogische-, het vormings- en 
het volksontwikkelingsterrein in het oog 
houden. De adviseurs behoren de over
heid voortdurend hierover voor te lich
ten.

Friesland

IN HET NOORDEN 
GEBEURT WAT
In het Noorden zijn veel interessante 
zaken in wording. Evenals elders in het 
land . natuurlijk, moeten we daaraan 
toevoegen. Het is niettemin verheugend 
te mogen constateren, dat de in het 
Noorden waarneembare processen veel
al niet meer gericht zijn op het inhalen 
van een achterstand. Integendeel; zij 
zijn in veel gevallen zelfstandig op gang 
gebracht. Enkele voorbeelden mogen 
als bewijsmateriaal worden aangevoerd.

De kunstzinnige vorming en de creativi- 
teitsontwikkeling worden niet af ge
wacht, maar geëntameerd en waar mo
gelijk versneld en gecoördineerd. Op 
het terrein van de volksontwikkeling 
worden in samenwerking met de volks
hogescholen door de regionale omroep 
projecten verwezenlijkt, die gezien kun
nen worden als voorbeelden van de

éducation permanente. De lectuurvoor
ziening buiten de steden wordt door de 
provinciale bibliotheekcentrales op 
voorbeeldige wijze verzorgd. Mede dank 
zij de door rijkssubsidies mogelijk ge
worden bouw van vele dorpshuizen be
hoeft in de meeste gevallen niet naar 
een onderkomen voor reizende exposi
ties te worden gezocht. Het Noorden be
zit reeds een aantal culturele centra 
waar de accommodatie zodanig is dat 
beroepsgezelschappen er voorstellingen 
kunnen geven.

In een opsomming als deze hoe onvolle
dig ook mag tenslotte in geen geval het 
noordelijk toneelgezelschap ontbreken.

De Noorder Compagnie, enthousiast ge
leid door Manon Al ving en laap Maar- 
leveld heeft een belangrijke educatieve 
taak. Daarbij gaat het er niet alleen om, 
dat beroepstoneel komt in delen van het 
Noorden waar men nog nimmer te vo
ren daarmee in eigen omgeving kennis

kon maken. De educatieve taak strekt 
zich ook uit over een deel van de be
volking, dat voorheen niet met toneel te 
maken kreeg of daarmee geen gemeen
schap wilde hebben. De emancipatie 
van de verschillende protestants-chris- 
telijke bevolkingsgroepen vraagt grote 
aandacht.

DOELTREFFEND
Cultuur fn het Noorden is een levende 
zaak. Wanneer over culturele zaken in
tensief wordt meegedacht door ieder
een, want het gaat ons allen aan, zal er 
kunnen worden gewerkt. Het klimaat i» 
immers gunstig voor een verdere ont
wikkeling waaraan niet alleen de happy 
few maar de gehele bevolking deel zal 
kunnen hebben. In het Noorden wordt 
dit — het zij met voldoening en ondanks 
de geuite kritiek geconstateerd — ook 
door de overheid steeds beter beseft.

Ee n  paar weken geleden in de 
Tweede Kamer kwam de be

groting Buitenlandse Zaken aan de 
orde. Om aan te geven, hoe veront
rustend kalm velen het maar né
men, dat allerlei belangrijke zaken 
tegenwoordig door de E.E.G. wor
den bedisseld, zonder dat het Euro
pese Parlement over werkelijke 
wetgevende bevoegdheid beschikt, 
wees ik er toen op dat men voor 
allerlei democratiseringswensen 
demonstraties ziet, maar dat de 
jeugd voor de Europese democratie 
niet de straat op gaat.
Weinig kon ik vermoeden, dat al 
zo spoedig daarna, mijn woorden 
zouden worden gélogénstraft.

Van 11 tot 15 maart hadden we weer 
een zitting van het Europese Parlement 
in Straatsburg, ditmaal onder andere 
om een nieuwe voorzitter te kiezen.

RUMOER
Terwijl de zitting waarin de verkiezing 
zou plaats hébben, onder leiding stond 
van het oudste lid in jaren, en deze een 
redevoering begon af te steken, kwam 
er plotseling ruihoer op de stampvolle 
tribunes (die overigens heel wat meer 
mensen kunnen bergen dan de kleine tri
bunes van de Tweede Kamer). Een groep 
studenten begon leuzen te schreeu
wen en spandoeken te ontvouwen, om 
er aandacht voor te vragen, dat het ge
zelschap dat zich Europees Parlement 
noemt, eigenlijk helemaal geen recht 
had zich zo te noemen, omdat geen en
kele Europese burger hen had gekozen. 
Eigenlijk was de demonstratie een dui
delijke ondersteuning van de wens van 
de overgrote meerderheid van het Par
lement om rechtstreeks verkozen te 
worden. De Gaullisten, die weinig zin 
hebben aan die Europese verkiezingen, 
begrepen dan ook onmiddellijk dat zij 
degenen waren die zich de demonstratie 
het meest moesten aantrekken. Zij ver
toonden dan ook het grootste tegen-ru- 
moer en slaakten allerlei kreten tegen 
de studenten en verlieten daarna woe
dend de zaal.

EUROPEES NIEUWS

DEMONSTRATIES 
IN STRAATSBURG 
EN EEN
GEVECHT OM DE 
VOORZinERSZETEl

DOOR DR. C. BOERTIEN

Het was niet eenvoudig, de rust weer 
te herstellen. Hoewel iedereen vond, dat 
de studenten wel een betere methode 
hadden kunnen vinden dan. de versto
ring van de vergadering, heerste toch 
bij de grote meerdei-held van de parle
mentariërs het gevoel, dat een uiting 
van studenten in déze richting een nut
tige zaak was. Eindelijk hebben studen
ten ontdekt dat er een gat in de Euro
pese democratie zit. Wat velen die in de 
Europese politiek meespelen al zo her
haaldelijk hadden gezegd, werd nu door 
studenten overgenomen: Maak van Eu
ropa niet alleen een zaak die econo
misch op rolletjes loopt, maar zorg er 
óók voor, dat door de E.E.G. onder in
vloed van De Gaulle de democratie niet 
onthalsd wordt.
Het trof, dat in dezelfde week een rap
port aan de orde was, waarin enkele 
juridische aspecten werden behandeld 
van rechtstreekse verkiezingen voor 
het Europese Parlement.
Voor de Christen-Democratische frac
tie had over dit onderwerp de heer 
Deringer moeten spreken. Deze, een 
van de bekwaamste leden van het par

lement, was echter door ziekte ver
hinderd, en op het laatste moment moest 
ik hem vervangen. Een goede gelegen
heid natuurlijk om aan te sluiten bij

de mobilisatie van de publieke opinie, 
die door de studenten was beoogd met 
hun demonstratie.
Het rapport over de juridische aspecten 
van de rechtstreekse verkiezingen (van 
de Belgische socialist Dehousse) wees 
op de mogelijkheid van art. 175 van het 
E.E.G.-verdrag, dat zegt dat de instel
lingen van de Gemeenschap (het Parle
ment is zo’n instelling) zich tot het Hof 
van Justitie te Luxemburg kunnen 
wenden om schending van het verdrag 
te doen vaststellen als b.v. de Raad van 
Ministers in strijd met het verdrag na
laat een besluit te nemen. Op voorstel 
van de heer Dehousse heeft het Parle
ment een resolutie aanvaard waarin de 
Raad van Ministers op art. 175 attent 
wordt gemaakt.

EERSTE STAP
Een eerste stap dus op de weg van het 
artikel 175. Het Parlement zal er goed 
aan doen, ook de volgende stap van dit 
artikel te doen als de Raad nalatig blfjft 
het door het Parlement al jaren gele
den vastgestelde verdrag dat in recht
streekse verkiezingen voorziet, te be
handelen. Tot dusver ligt het ontwerp 
alleen maar in de la van de minister
raad zonder dat men er voortgang mee 
maakt.
Een zaak die de gemoederen van de 
parlementariërs een hele dag bezig hield 
was de voorzittersverkiezing. Een grote 
meerderheid van.de Chr. Democratische 
fractie (die de grootste is, hoewel zij 
niet de meerderheid in het parlement 
heeft) stelt zich al jaren op het stand
punt dat zij, als grootste fractie, het 
recht heeft, de kandidaat voor het voor
zitterschap te stellen. Een minderheid

is dat al jaren er niet mee eens. 
Van die minderheid maken met name 
de Nederlanders deel uit. Dat dit jaa? 
van socialistische zijde een Nederlander 
kandidaat werd gesteld wekte bij som
mige leden van de Chr. Democratische 
fractie de indruk dat de Nederlanders 
juist terwille van een Nederlandse kan
didatuur een wisseling willen tussen 
bijvoorbeeld de chr. dem. en de socia
listische fractie. Natuurlijk zou het de 
Nederlandse christen-democraten wel
kom zijn als eindelijk eens een Neder
lander president van het Europese Par
lement zou worden, maar bij hun hoi»* 
ding speelde dat niet in de eerste plaats 
mee. Zij wilden in de eerste plaats een 
goede voorzitter hebben en in de tweedg 
plaats leek het hun democratisch, dat 
eens een andere fractie de kandidaat 
zou mogen stellen,

ANDERE PROCEDURE
Er zou een lang verhaal te schrijven 
zijn over de voorzittersverkiezing 1969, 
Om het verhaal kort te maken: Uitein
delijk werden vier kandidaten gesteld! 
Scelba door de Chr. Democraten, Burger 
door de Socialisten, Lefebvre (76 jaar^ 
door de Liberalen en Pari (nog ouder) 
door de communisten. Het is te betreu
ren dat de liberalen meenden aan ds 
verkiezingen te moeten meedoen met 
een kandidaat (die uiteindelijk net twes 
stemmen miste om het tot voorzitter te 
brengen) die door zijn hoge leeftijd nau
welijks als een serieuze pretendent voor 
het voorzitterschap kon gelden.
Er waren vier stemmingen nodig. Geen 
van de kandidaten haalde de absolute 
meerderheid. Bij de vierde stemming 
(tussen de kandidaten die bij de derde 
ronde de meeste stemmen hadden ver
worven) kreeg Scelba 52 en Lefebvre 50 
stemmen. Op die wijze was Scelba ge
kozen, met, naar het zich laat aanzien, 
alleen de stemmen van zijn eigen frac
tie.
Wil een voorzitter het vertrouwen van 
een zo groot mogelyk deel van het par
lement krijgen, dan zal de procedure 
de volgende keer toch wat anders moe* 
ten worden. Nu was eigenlijk niemand 
erg in zijn schik. De schrijver van dit 
artikel evenmin.
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WAAROM ONTBREEKT 
BIJ C.R.M.
MEERJARENPLANNING?

band. Sjaloom is meer dan het ontbre- 
Icen van oorlog, het is de goede orde tus
sen God en mens, maar ook tussen de 
mensen onderling. Alle stenen op de weg 
naar een optimale levensontplooiing van 
de mens willen wij uit de weg ruimen. 
Bij alle waardering voor het beleid van 
de bewindslieden had zij het wat moei
lijk met de dubelrol van de ambtenaar, 
die enerzijds bij het beleid betrokken 
Is, maar dat anderzijds in een bestuur 
niet altijd waar kan maken.
Naast de z.g.n. „koepels” moeten ook 
afzonderlijke organisaties de gelegen
heid hebben bepaalde bezwaren met het 
ministerie door te praten. Hoe is nu 
precies de positie van het algemeen 
maatschappelijk werk?

Hout- en
Vletaalbewerkings-
machine?

VAN DER SPEK
W OLPH AERTSBÜ CH T 214 
ROTTERDAM  - TELEF. 279755

Alhrarhl \ .V . - l'lrechl
BOEKBINDERIJ EN FABRIEK 
VAN PLASTIC-ARTIKELEN

u een catalugu& lUigeveii 
een oraKtiscb en rnooi losbiadiR sys* 
teem opzetten
een fraai monsterboeU in oiasticbano 
brengenV
Laat ons dan onze veie mogeii? Kneden 
tonen en bej <030» 34345 of sctirtu
postbus 26 resp Bolstraat 20. Utrecht 
Onze vertegenwoordlfier? staan rot uw 
dienst

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIKECTIÈ- EN SCH AFTKETEN  
N OODW ONINGEN 
SC H ül-E N  EN tCEHKEN - 
DIHECTIE* EN
wT (^ N S  KOUTBOUW 
ETC ^

XÜL GlESSlCNDAM -HAhlUNX VFLÜ 214J

HAHBO
APD IN XVEL

LEVENSBESCHOUWELIJK

Mejufrouw Van Leeuwen ging uitvoerig 
in op de levensbeschouwelijke aspecten 
van het maatschappelijk werk, bepleitte 
schaalvergroting op levensbeschouwe
lijk vlap- en dacht daarbij aan samen
voeging van verschillende instellingen.

Spreekster begreep in het kader van het 
herstructureringsbeleid voor Zuid-Lim- 
burg niet goed de betekenis van een 
dienstencentrum voor bejaarden in 
Heerlen; bij „herstructurering” denkt 
men aan andere activiteiten. Het had 
haar enigszins bevreemd, dat over de 
agrarisch-sociale voorlichting in de 
stukken zo’n negatief antwoord is ge
geven. Het vorige jaar had de minister 
op dit punt veel positiever gereageerd. . 
Dit werk heeft toch niets of weinig tc 
maken met het onderzoek dat naaj 
de huishoudelijke voorlichtingsactivi
teiten wordt ingesteld?
Hoort overigens de consumenten, 
voorlichting wel thuis bij het departe-, 
ment van C.R.M.? Is er nog wel eei. 
taak voor de Federatie voor Huishoude
lijke en Gezinsvoorlichting?

BEJAARDENZORG

Na een enkele vraag over het Ambone- 
zenbeleid ging mejuffrouw Van Leeu
wen over op de bejaardenzorg; over de
ze paragraaf was zij teleurgesteld. Men 
beperkt zich te veel lot de dienstverle
ning en merkt te weinig van een inte
grale bejaardenzorg. Te weinig valt de 
nadruk op het proces van de vereenza
ming en op het wetenschappelijk onder
zoek. Zij stelde enige kritische vragen 
over de Dienstencentra en vroeg zich af 
of deze hun waarde overal reeds hebben 
bewezen. In het algemeen gaf zij een 
hoge prioriteit aan de problemen van 
het verouderen en het oud-zijn. In het 
algemeen kan zij het bijstandsbeleid van 
de staatssecretaris waarderen, maar zij 
vroeg nadere Inlichtingen over de 
groepsregeling voor bejaarden. Bijzon
dere aandacht vroeg zij voor de bijstand 
ten behoeve van ongehuwde moeders en 
gescheiden vrouwen.

Met betrekking tot de belastingheffing 
wilde zij alle bejaarden in inrichtingen, 
die bijstandsuitkering ontvangen, buiten 
deze heffing houden.

Tenslotte uitte zij haar ernstige teleur
stelling over het lange ui^blijven van een 
rijksgroepsregeling voor zelfstandigen.

Minister Klompé en staatssecretaris Van 
de Poel hebben getracht de vragen van 
deze en nog 20 andere geachte afgevaar

digden te beantwoorden. Niemand zal 
verwachten, dat zij daarin ten volle zijn 
geslaagd, maar de bewindslieden zjjn op 
de meeste vragen uitvoerig ingegaan.

Ons ontbreekt echter thans de tijd en de 
ruimte hierop uitvoerig in te gaan. Op de 
knelpunten komen we zo mogelijk nog 
nader terug.

„RIJNSTROOM”
Prot. kinderbeschermingsinstelling 
te Alphen a/d Rijn

vraagt

EEN ERVAREN LEIDSTER
die in staat is zelfstandig een groepshuisje 
te leiden met een coëducatieve groep van 12 
kinderen in de leeftijd van 3 -17  jaar.

Opleiding kinderbeschei’ming A en B of ge
lijkwaardige opleiding.

Leeftijd liefst vanaf 23 jaar.

EEN ERVAREN LEIDSTER
in een apart staand groepshuisje met meisjes 
van 14 tot 17 jaar.

Opleiding liefst Kinderbescherming A.

Sollicitaties en/of inlichtingen te richten 
aan de directie van de vereniging Martha 
Stichting „Rijnstroom” , Raadhuisstraat 41, 
Alphen a/d Rijn. Tel. 01720 - 3655.

BB U IT  OIVZU H O U W -
A A . N l ¥ E ^ l E I 8 S W i : i l E L »  ^

DROOG HOUT
SPECIALITEIT: GEWATERD IEPEN, VERDER BEU
KEN, ESSEN, LINDEN, KERSEN, EIKEN EN PEREN 

Incomplete bollen en plaathout Contant l “/o
N.V. Hard- en Zachthout Import Mij.

LOENEN (VELUWE) - TELEFOON 05765 - 212

D. MEIJER-AANNEMER
V A N  N IEU W BO U W -, V ERBOU W - EN 
E E P A R A T IE W E R K E N TH andel in hout. teerprodukten  en andere 
m ateria len .

T e le foon  7690
SASSËNH EIM  - W erkplaats: Z u ilhofstraat 2 -  T e le foon  7952

In de Noordoostpolder en 
Oosteiijk Flevoland
bouwden wij reeds vele kerken, scholen en boerderijen

N.V. GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

’T HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

Betonfabriek DEN BOER
NIEW -LEKKERLAND - Zuid-Holland

O P G E R I C H T  1883

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

V o o r b e te re  b e to n

N.V. SCHOKBETON
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG EN VIANEN. 
BOUWBEDRIJF TE ZEIST.

Houthandel en kistenfabriek 
MEILINK N.V.

BORCULO - Hofstraat 10 
Telefoon 05457 - 1561

ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05750 - 3748

Houtzagerij - Houthandel - Kistenfabriek

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748 - 3921’*’

A a n n e m e rs b e d r ijf

GEBR. HAKKERS
• H andel In hijsm ateria len , r ie t  en  teen
•  R ietm attenfabriek
•  H oepelm akerijen

WERKENDAM — TELEFOON 514

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P. WERRE & Co.

ALLES OP VERFGEBIED
Veenkade 49 - 50 _ DEN HAAG .  Tel. 633923 (3 lijnen)

N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN OORD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijswerken - Grondwerken -  Asfaltwerken

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 -  Beverwijk -  Tel. (02510) 25244

Gevestigd sinds 1919

F. V I N K  & Z O O N
A a n n e m e rs b e d r ijf

Telefoon 01827 -  2261
KERKLAAN 9 MOORDRECHT

FA. H. MANSCHOT 
Sf ZONEN

Aannemers van

HEIWERKEN
Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

TIMMERFABRIEK VERMEULEN N.V.
MILL (N.-B.) - TELEFOON 08859 - 1024»

Fabriek van jeprefabriceerde houten gebouwen, 
bouten woningen, directieketen, barakken, gara
ges, vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw; kippenhokken, veldschuren, loodsen, etc.

EXPORT: BELGIE - DUITSLAND - ETC
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OP de jaarvergadering van de 
Arjos, op zaterdag 18 maart in 

Utrecht gehouden, heeft voorzitter 
Hans de Boer in zijn jaarrede veel 
aandacht gewijd aan „de achttien” 
het overleg tussen K.V.P., C.H.U. 
en A.R.P.
Het zoeken van de drie partijen, of 
zij het over mogelijke samenwer
kingsvormen een kunnen worden, 
is door de Arjos steeds positief ge
waardeerd. Van partijen die uit
gangspunt en karakter serieus ne
men mag men minstens verwach
ten dat zij bereid zijn om na te 
gaan of er raakvlakken en aankno
pingspunten zijn.

Hans de Boer waarschuwde er echter 
voor, dat men het gesprek tussen de par
tijen niet in de sacrale sfeer moet trek
ken van het streven van christenen naar 
eenheid. Het is de kerk niet. Het is nut
tig het gesprek uit de verkeerde hoek te 
houden, de hoek van stralenkrans van 
de christelijke politieke partijeenheid. 
De Arjos staat achter de resolutie van 
het Partij Convent van 25 mei 1968. 
Daarin wordt overeenstemming tussen 
de drie partijen gewenst over het uit
gangspunt, program en uitvoering. In 
het interimrappoi’t van de achttien 
vindt men. een relatie tussen geloof en 
politiek, die de instemming van de Ar
jos heeft. Hans de Boer vroeg zich ech
ter af, hoe de leden van het Democra
tisch Centrum Nederland in de KVP 
hoofdstuk I van het interimrapport, be
leven.
Er zijn nu drie rapporten van de ,,acht
tien” gepubliceerd en binnenkort ko
men er nog drie: welzijnspolitiek, econo
mische machtsvorming en structuur van 
de onderneming. De lijn in de eerste 
drie rapporten is de Arjos bevallen, al
dus.Hans de Boer. Verdere'detaillering 
van de rapporten is dubbel werk, dat 
kan straks in een verkiezingsprogram
ma.
De Arjosvoorzitter zei dat de nog ko
mende rapporten een „gelijke teneur 
van echt, vernieuwend bezig willen 
zijn” hebben. Meer rapporten achtte 
hij zinloos. Als men bij zes rapporten 
nog niet weet of men er iets in ziet om 
door te gaan, dan ziet men dat bij acht 
rapporten ook niet.
Ten aanzien van uitgangspunt en pro
gram ligt er een basis voor verder gaan. 
De Arjos heeft daar een eigen voorstel
ling van.

OPHEFFEN ,,18”
Alle aandacht dient zich op het mo
ment te richten op de uitvoering. Voor 
het vervullen van die taak achtte de 
voorzitter een voortbestaan van „de 
groep van achttien” niet noodzakelijk.

Wanneer de drie nog uit te geven rap
porten de deur uit kunnen, dient „de 
groep van achttien” te worden opgehe
ven.
De arbeid van de groep is niet zonder 
resultaat gebleven lijnen uit de rappor
ten kunnen driekwart jaar voor de ver
kiezingen van 1971, in een concreet ver- 
kiezingsprogram worden omgezet.

Hans de Boer ging er in deze opzet van 
uit, dat de drie partijen onder eigen 
naam en met een eigen program de 
verkiezingen zullen ingaan. Een andere 
mogelijkheid kon hij zich niet voorstel
len.
Vi’agen over presentatie, beschikbare 
mankracht, die het program moet uit
voeren en de mogelijkheid van een voor
keur of andere vormen kunnen bespro
ken worden door de commissie concre- 
ti.sering samenwerking. Voor dit alles 
hoeven „de achttien” niet te blijven be- 
.staan als een soort hoofdbedrijfsschap 
voor confessionele politiek. De resul-ti- 
ten van de commissie concretisering sa
menwerking kunnen rechtstreeks aan 
de besturen van de partijen ter boorde- 
ling worden voor^legd.
Hans de Boer wees er nog eens op, dat 
tot de inhoud van de resolutie \'an 25 
mei vorig jaar de openheid tot de mate
riële inhoud behoort. Dat houdt in het 
afwijzen van een gesloten blok. Het 
spreken, zoals de voorzitters van de 
GHJO en KVPJG doen over een samen 
regeren of een samen in de oppositie 
gaan van de drie christelijke partijen, 
achtte De Boer een werken uit een soort 
ongenoegen dat hem niet aansprak. 
Christelijke partijen trachten hun pro
gramma zoveel mogelijk waar te maken 
en dat doe je door deel te nemen aan 
een regering.

HANS DE BOER OP ARJOS-JAARVERGADERING 
OVER „DE GROEP VAN 18”

ALLE AANDACHT 
NU RICHTEN OP 
UITVOERING 
VAN RAPPORTEN

Aan het tafeltje v.r.n.1. drs. D. Th. Kuiper, mr. P. J. A. Idenburg en F.J.G. 
vertegenwoordiger R. ter Beek.

Spreken over oppositie is op zijn minst 
voorbarig en ook weinig vruchtbaar. 
Openheid betekent, dat wij aan een 
reactiehouding tegenover de P.v.d.A. 
geen behoefte hebben.
Uit het optreden van de drie partijen 
moet een wezenlijke vernieuwingsge
zindheid blijken.
Als het Nederlandse volk daar. geloof 
aan wil hechten dan moet uit ons op
treden iets blijken van een geëngageerd 
zijn met de noden van de mens van 
vandaag.
Bij de K'VP wordt dat niet altijd erva
ren. De Arjosraad heeft in een resolutie 
gevraagd om een grondige vernieuwing 
van de K'VP. Maar er verandert in de 
katholieke wereld en in de KVP veel. 
Van een bewogenheid eigen aan par
tijen, die vanuit de christelijke inspira
tie bezig wil en zijn, zoals de heer 
Schmelzer in Arnhem zei, wilde De 
Boer ook in de houding tegenover het 
kabinet De Jong iets terugvinden. Aan 
teveel loyaliteit kan een kabinet ook 
ten gronde gaan.

JONGEREN
De Arjos voorzitter schonk veel aan
dacht aan de positie van de jongeren 
in de politiek. Bij beslissingen, die nu 
voor de jongeren van verstrekkende 
betekenis zijn, zulen zij ook zelf betrok
ken moeten worden.
De praktijk leert echter anders. Er 
wordt wel veel voor jongeren gedaan, 
maar jongeren ontbreken vrijwel op al
le sleutelposities. Bij benoemingen komt 
het vaak voor dat men het bij jongeren 
beneden de 25 jaar gewoon laat afwe
ten.
■Waanneer ouderen er vaak geen notie 
van hebben, wat er in de jongerenwe
reld omgaat is dit genoeg om daarin 
een begin te zien van een ernstig gene- 
ratie-conflict.
Hans de Boer haalde dr. Van Steegeren 
aan, die gezegd heeft, in een studie over 
„Jongerenwerk in 1999”, dat de huidige 
samenleving de jongeren in een getto 
houdt.
De Arjosvoorzitter vond deze uitspraak 
wat te kras maar zo’n uitspraak moet 
voor hen die het voor het zeggen heb
ben toch wel iets zeggen.
De onrust in de verzorgingsstaat van de 
westelijke wereld vindt hier haar begin.

„Van de A.R.P. vragen wij de Arjos niet 
als een speelplaats van aankomende An- 
ti-Revolutieonairen te zien. Met alle 
kreten, met alle emotionaliteit hoort de 
jonge generatie die in de Anti-Revolu- 
tionaire club wil mee doen, er totaal 
bij. Precies zoals ze is. Zo moet ze ook 
overkomen, zo ook gekend en aanvaard 
worden.”

GESPREK F.J.G.
Ten aanzien van het gesprek met de Fe
deratie van jongerengroepen in de P.v. 
d.A. zei Hans de Boer:
„De door ons voorgestane openheid, ge
voegd bij het gewenste vooruitstrevende 
beleid, kan een stuk van onze bijdrage 
zijn in het gesprek dat binnenkort zal 
plaatsvinden tussen bestuursdelegaties 
van de F.J.G. en de Arjos. Iemand die je 
mag wil je tenslotte zo snel mogelijk uit 
„de isoleer” zien komen.” '

JVELZIJN
Een van de belangrijkste punten van het 
ogenblik vond Hans de Boer het wel

zijn. 'W'̂ elzijn is voor velen een vaag 
begrip. Velen denken hierbij aan iets 
doen aan luchtverontreiniging, of aan 
een wat bij geschaafd ministerie van
C.R.M. Dat is echter nog nauwelijks een 
begin.
'Welzijnspolitiek is het scheppen van een 
toestand w'aarin de totale mens een stuk 
geluk kan vinden. 'Welzijnspolitiek is 
geen recreatie, maar een herstel van de 
menselijkheid in de politiek. Recreatie 
en bestrijding van luchtvervuiling zijn 
daar slechts eenzijdige poten van.
Bij welzijnspolitiek hoort Inspraak als 
student om iets over je studie te 
zeggen maar ook de inrichting van Je 
flat hoort daarbij.
Bij de welzijnspolitiek gaat het om een 
nieuwe dimensie en dat moet met name 
christelijke partijen toespreken.
Hans de Boer hoopt, dat het rapport 
van „de 18” over de welzijnspolitiek 
een goede aanzet zal zijn bjj het binnen
treden van een totaal nieuwe wereld.

WEST-IRIAN

Sprekend over West-Irian ,zei de Ar
josvoorzitter dat de zaak uit de sfeer 
van de emoties moet worden gehouden. 
We hebben ons in 1962 onvoldoende 
gerealiseerd wat we ons in 1969 op de 
hals zouden halen, De Boer vroeg zich 
af wat de mogelijkheden van Nederland 
zijn om een nakoming van het akkoord 
naar letter en geest te bewerkstelligen. 
Hij laakte het G.P.V., dat de one-man- 
one-vote-gedachte wil doorvoeren en als 
dat niet gebeurt spreekt van verraad. 
One-man-one-vote t.a.v. de negers in 
Z. Afrika is echter bij dezelfde mensen 
een kwestie waar men niet over praat. 
De Arjosvoorzitter wilde zich niet in 
het elke-man-een-stem-principe vast- 

.bijten, maar de door Indonesië voorge
stelde procedure achtte hij „naar een 
schijnvertoning neigen.”
Ook Oe Thant vindt de Indonesische 
manier onvoldoende, In de kustgebieden 
zou elke inwoner kunnen stemmen en in 
de binnenlanden zou dit door vlagsym- 
bolen kunnen gebeuren, meende De 
Boer.
Nederland dient via de V.N. voluit haar 
inbreng te leveren.
Hij deelde het standpunt van het A.R. 
Tweede Kamerfractie in deze: praten 
met Indonesië, wat ook de afloop van 
de volksraadpleging is: overleg.
Er is alles voor te zeggen om eerst bi
lateraal en daarne 'snel met papoea- 
vertegenwoordigers gesprekken te be
ginnen.
De toezeggingen van . minister Luns aan 
de heer Geelkerken dienen te worden 
gehonoreerd.
Portugal en Griekenland kwamen even
eens ter sprake. De activiteiten van het 
Angola-comité en van het Mozambique- 
instituut hebben de instemming en volle 
steun van de Arjos.
T.a.v. het Midden-Oosten zei de Arjos
voorzitter dat de V.N. resolutie, die Is
raël oproept de bezette gebieden t« 
verlaten niet onjuist is.
Maar wie bet irreëel vindt dat Israël die 
resolutie aan zijn laars lapt, is gespeend 
van gevoel voor politieke realiteit.

Een militaire oplossing, waar Egypte bet 
al weer over beeft lost niets op. Hans 
de Boer begreep ook dat minister Eban 
weinig zag in een optreden van de vier 
grote mogendheden. Gezien de houding 
van Rusland en Frankrijk. Zoals zoveel 
internationale vraagstukken blijft men 
hier in vraagtekens steken.

DE DISCUSSIE
De  middagbijeenkomst van de 

Ar.josjaarvergadering is geheel 
besteed aan een discussie n.a.v. 
korte inleidingen van de staats
secretaris van marine de heer A. 
van Es, de voorzitter van de A.R. 
Tweede Kamerfractie mr. B. W. 
Biesheuvel en mr. P. J. A. Iden
burg.

Mr. Biesheuvel spitste zijn betoog toe 
op de noodzaak meer internationaal te 
gaan denken. De nationale economi
sche moeilijkheden worden in sommige 
E.E.G.-landen opgelost door het geven 
van nationale injecties. Dit zijn echter 
„pijnstillende middelen”, die de kwaal 
niet verdrijven. Mr. Biesheuvel waar
schuwde daarom tegen het (ov’eel ge

bruiken daarvan. Inplaats van de inter
nationale economie de voorrang te ge
ven wordt de nationale economie ab
solute voorrang gegeven.
De heer Biesheuvel meende, dat Euro
pa zich de laatste jaren isoleert van het 
internationaal politieke gebeuren.
Het is van belang dat wij op nationaal 
politiek terrein onze doelstellingen meer 
internationaal gaan formuleren.
Hij vond dat de E.E.G. alleen op het 
terrein van de landbouw werkelijke re
sultaten heeft geboekt. Bestrijding van 
nationalisme; opruimen van verkalkte 
scheidsmuren en verkalkte nationale 
.a.spiraties zijn belangrijke elementen 
daarin.

VERVOLG OP PAGINA 12
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GELDERLAND
Aannemersbedrijf 
G. Mulder Pzn. n.v.

NIEUWBOUW . VERBOUW  
SLOOPWERKEN

APELDOORN • Brüiklaan 200 - 200 a - Tel, 11928

N V AANNEMINGSBEDRIJF 
v/h W. NIEBOER EN ZOON

AANNEMERSBEDRIJF 
van BURGERLIJKEsn UTILITEITSBOUW
GORTSTPAAX 29. VEENENDAAL, TEL. 08385 - 12720

Firma 6. D. Brüggemann
STUCADOORSBEDRIJF

STATIONSSTRAAT 19 - APELDOORN 
________________ Telefoon 173.5.3 en 21401_______________

MAGAZIJN „HET ANKER"
HOOFDSTRAAT 94-96 - VEENENDAAL

Xcer voordelige aanbieding in 
terlenha vallen en gordijnen
S P E C I A L I T E I T  I N  N Y L O N K O U S E N

Radio R. B. Weimar Televisie
Landelijk erkend installateur 

Elektrische apparaten - Verlichting
MAANDEREIND 19 EDE TELEFOON 8373

CONVECTOREN
VOOR KOLEN, OLIE EN GAS C I P A A A  
ZOWEL VOOR WOONKAMERS r i l A f V l # ^
ALS VOOR KANTOREN, ZALEN i|i

Bergstraat 38 - Telefoon 08370 - 2765 - WAGENINGEN

DORDRECHT en omstreken

HANDELSAAIJ 
A VAN ROON N.V.
Westhavenkade 61 Speciaal adres voor boots-

_________ huiken, caravanluifelsi
V L A A R D I N G E N  watersport- en 
Tel. 010 - 343492 en 343046 kampeerartikelen

H HORTENSIUS & ZOON
METSELAARS EN AANNEMERS
Bevelen zich beleefd aan voor alle voorkomende werk
zaamheden NIEUWBOUW

VERBOUW - BETONWERK 
EN VERDERE REPARATIE 

Stokdijkkade 6-20 - NAALDWIJK - Tel. 01740-4808-5570

DRUKKERIJ J. DE LONGTE
Dordrecht Postbus 171 

BOEKDRUK OFFSET
SNEL en GOED in reclame- en handelsdrukwerk

v.h. GEBR. HARKEMA
SINDS 1948 JOHAN STAAT - DORDRECHT
ZOWEL VOOR Automateriaal tel. 39429
WONING, Gereedschappen tel. 39433
GARAGE, Hang- en Sluitwerk tel. 33221
FABRIEK OF Ijzerwaren tel. 34303
SCHIP Bevestigingsartikelen tel. 34303
Levering
als regel uit voorraad - Groothandel en fabrieksagent

U w  a d re s  voor
Tapijten - Gordijnstoffen - Dekens 
Tafelkleden - Stoelen overtrekken enz.

Woninginrichting M. van Schalk
Voorstraat 11 - Tel. 4530 - Vlaardingen

HET BEELD 
DER VADEREN

STATENVERKIEZINGEN

In april 1919, nu een halve eeuw geleden, werden 
er voor het eerst verkiezingen gehouden voor de 
Provinciale Staten volgens het stelsel van de Even
redige Vertegenwoordiging. Daarvóór geschiedde het 
volgens een districtenstelsel, waarbij de provincie 
in enkele districten was verdeeld. Zo’n district koos 
b.v. acht of tien leden van de staten, waarbij bij de 
eerste stemming de absolute en bij de tweede de 
relatieve meerderheid beslissend was.
Toen het stelsel van de Evenredige Vertegenwoor
diging werd toegepast, bleek duidelijk welk een 
grove onbillijkheid het oude systeem inhield.
Hier is de uitlsag voor Drenthe, met daarachter het 
aantal leden in de oude samenstelling:

En dit is de uitslag in de provincie Groningen, met 
de oude samenstelling er achter:

Unieliberalen
Vrijzinnig-democraten
S.D.A.P.
A.R.P.
C.H.U.
R.K.
Ec. Bond
Lijst Klimp (vrijz.)

21
7
2
1
1
0
2
0

A.R.P. 9 8

C.H.U. 3 1

R.K. 2 0

Unieliberalen 9 4
Vrijz. democraten 9 2 0

S.D.A.P, 14 1 1

Communisten 2 ö
Vrij liberalen 1 1

Ten slotte de uitslag in Zuidholla
S.D.A.P. 27 1 0

Vrijz. democraten 8 4
Unieliberalen 6 14
R.K. 17 1 0

A.R.P. 17 27
C.H.U. 8 6

Vrij liberalen 4 1 0

Communisten 2 0

Ec. Bond 2 0

Alg. Staatspartij 1 0

Middenstanders . 1 0

De A.R. lijsten waren niet verbonden; was dat wel 
het geval geweest, dan zou er één A.R. meer zijn 
gekozen, een zetel, die nu aan de Ec. Bond ten. 
goede kwam.

O U D E  EN 
N IE U W E  CITATEN

KOEK EN El
Democraat (het maandblad van D’6 6 ) heeft een in
terview met Hans Wiegel, kamerlid van de V.V.D. 
Vraag:
„Er wordt wel beweerd dat het binnen de VVD al
les koek en ei is dat politieke spanningen geheel 
ontbreken?
Hans Wiegel: „Dat is natuurlijk niet waar. Ook li
beralen verschillen af en toe van mening. Binnen de 
VVD bestaan zoals in alle politieke partijen, soms 
belangrijke, soms minder belangrijke politieke 
spanningen. Als het echter op de zaak aankomt zijn 
we het eens. Dat is een kwestie van beginsel.”

De spanningen komen — zo vernemen wij nader — 
vooral voor tussen de leden uit de hogere en die uit 
de hoogste inkomens.

Volgende vraag:
„Wat bedoel je in dit verband met beginsel?
Hans Wiegel: „Iedere partij is in de praktijk een 
pragmatische partij. Ze moet dat wel zijn, wil ze 
niet verdwijnen in de golven van de politieke 
beroering.
Maar je kunt niet alleen leven met pragmatisme. 
Waar het uiteindelijk op aan komt is visie op de 
maatschappij van morgen en het werken daar naar 
toe.”
Een nieuwe interpretatie van het woord beginsel.

N.S.-loket mee, dat een klant een bankbiljet van 
ƒ 10,— aanbood, dat er een beetje verfomfaaid 
uitzag; bovendien was er een hoekje van het bank
biljet afgescheurd. Het bankbiljet werd door de lo- 
kettiste geweigerd, omdat zij het zo moeilijk weer 
kwijt kan.
Zoiets gebeurt „als de klant geen koning is” .

GATEN

SPOOR NAAR 7 5
De N.S. hebben een ambitieus plan gepubliceerd 
voor hun toekomst in de Nederlandse samenleving 
1970 en 1975.
Een citaat uit deze uitgave:

„Het spioorboekje wordt geheel omgewerkt. Hier 
vindt de passagier alle inlichtingen, die hij nodig 
heeft, overzichtelijk bijeen: van de tarieven tot de 
logische samenhang tussen de exprestrein en de 
andere netten. Minidienstregelingen per lijn worden 
op ruime schaal gratis verspreid. In hotels, postkan
toren, grote bedrijven, enzovoorts, worden verklein
de vertrekstaten aangebracht. Via een krachtige re
clamecampagne wil N.S. zowel haar deelmarkten 
bereiken als de aandacht vestigen op het grote tota
le belang van de verbeteringen, die „Spoorslag ’70” 
introduceert. Bovendien wil de klant graag ver
rast worden, al is het maar met een kleine atten
tie, ook dat zal niet uit het oog worden verloren.
De grondig gereorganiseerde dienstregeling van 
1970, het grotere comfort en de op dienstverlening 
ingestelde houding van het N.S.-personeel, zullen 
de passagier het gevoel moeten geven, dat hij een 
graag geziene betalende gast is.”

„Als de klant koning i s . . stond boven in de pu
blicatie van de N.S. boven dit citaat. Dat kost ech
ter nog moeite. Onlangs maakten wjj het aan een

De rubriek „Sociale snippers” (in „De Gids”) schenkt 
aandacht aan het negatieve beeldhouwwerk (een gat 
in de grond van vijf meter breed en 1 ,2 0  meter diep) 
van de Amerikaan Mike Keiser.
De schrijver zegt:

„Zo wordt het nu dus ook letterlijk mogelijk om ons 
te verdiepen in de kunst. Wij zijn dan ook bijzonder 
benieuwd wie dit kunstwerk zal kopen. De verkoop 
opent trouwens rijke mogelijkheden. Want wat ge
beurt er als de koper het gat uit de grond laat op
spitten? Juist, dan wordt het een groter gat, dat nóg 
meer geld zal opbrengen. Enzovoorts, enzovoorts." 
i,Misschien is het een idee voor minister Witteveen. 
Ministers van financiën proberen altijd het ene gat 
met het andere te stoppen. Maar dat moeten zij he
lemaal niet doen. Gaten moet je verkopen. Zelfs 
voor de allerkleinste gaatjes 'is nog wel een koper 
te vinden. Al loas het maar een theezeefjesfabriek."

In ieder geval bewijst het C.N.V. een liberale minis
ter een dienst. Dat is tenminste een winstpunt. Ove
rigens blijkt uit deze citaten weer eens de waarheid 
van de uitspraak „Eenvoudig te zijn in de kunst is he
lemaal niet zo eenvoudig” . Bovendien „Kunst is iets 
dat daar begint, waar het kunnen van de meesten 
ophoudt” . En wie is er in deze gemechaniseerde w e
reld nog in staat eigenhandig een mooi gat te gra
ven.

JEUGD
Het Algemeen Handelsblad had "éen vraaggesprek 
met dr. W. Drees, waarbij de vragensteller wees op 
de bij de verschillende gelegenheden felle kritiek, 
uitgeoefend op studentenacties.
Dr. Drees daarover o.a.

„Ik heb gezegd: Ik weet dat wat ik doe, gevaarlijk 
is. Men zal komen, niet met argumenten, maar met 
mijn leeftijd. Maar veel mensen zijn te laf om duide
lijk hun mening te zeggen, wanneer jongeren hun 
mening hebben uitgesproken. Ik heb toen ook ge
zegd, dat wij binnen onze democratie allerlei vor
men van demonstraties kunnen hebben, allerlei vor
men van buitenparlementaire actie, maar dat daar
bij de rechten en de vrijheden van anderen moeten 
worden geëerbiedigd."
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PROF. VERDAM IN EERSTE KAMER

AAN TITELS WORDT 
OVERDREVEN 
WAARDE GEHECHT
Bij de begroting van het departe
m en t van O nderw ijs en W eten 
schappen, w erd  nam ens de A .R .-  
fractie in de E erste K a m er het 
w oord  g evoerd  door prof. m r. V er 
dam en door de heer A lgra. Beiden  
hadden zo w el voor de m inister, als 
voor de staatssecretaris grote lof 
voor de w ijze waarop zij hun b e 
leid voeren . H ierbij zei prof. V er 
dam „de m inister staat ten  aanzien 
van het w etenschappelijk  onder
wijs voor een uiterst m oeilijke taak 
en hij staat voor uiterst belangrijke 
beslissingen” . H et is voor iedereen  
duidelijk, dat hij ■. hier m et nam e  
dacht aan de nu niet bepaald rus
tige studentenw ereld.

NUMERUS
Een onderwerp dat de gemoederen de 
laatste jaren nogal bezig houdt is dat 
van de numerus. Prof. Verdam meende, 
dat men met betrekking tot dit pro
bleem in het algemeen twee extreme 
opvattingen tegenkomt. „De ene extre
me opvatting treft men wel aan bij 
sommige of vele hoogleraren en deze 
komt er ongeveer op neer, dat er eigen
lijk geen zaligheid is buiten de numerus. 
Indien er een numerus zou kunnen 
worden ingevoerd, zal alles weer voor
treffelijk lopen en zullen vele proble
men opgelost zijn. Het andere uiterste 
standpunt komt men met name tegen 
bij de studenten en dit standpunt houdt 
in, dat er geen grotere vloek is dan de 
numerus en dat, als er iets verfoeilijk 
is, het de numerus is.” Bij het belichten 
van de achtergronden wees hij er o.a. 
op, dat in belangrijke mate het pro
bleem van de positie van het tertiaire 
onderwijs in het geding is. „Er is een 
verschil in waardering — misschien 
moet men zeggen in status — tussen 
een Delftenaar en een h.t.s.’er en tussen 
een jurist en een maatschappelijk wer
ker. Er is een ongerechtvaardigde dis
tantie. De oorzaak ligt in belangrijke 
mate in het feit, dat het universitaire 
onderwijs in ons land maar een beperk
te draagwijdte heeft en dat het bereik 
van de universitaire instellingen veel 
beperkter is dan in andere landen. Eén 
van de oorzaken is, dat een universiteit 
een titel geeft en dat men zelfs van een 
titeljacht kan spreken. Aan titels wordt 
een overdreven waarde gehecht.” Als 
suggestie bracht hij naar voren, dat het 
al veel zou helpen wanneer men voort
aan de titel achter de naam zou plaat
sen en voorts zou hij een soort van 
Universiteit der Nederlanden willen 
creëren, waar men alle diploma’s voor 
alle scholen van tertiair en universitair 
onderwijs zou signeren. Het zou echter 
geen enkel probleem oplossen welke er 
tussen deze opleidingen bestaat, maar 
het zou wel nivellerend werken ten op
zichte wat betreft de titulatuur.

WAT IS STUDIEVRIJHEID?
Nadat hij over de wet op het weten
schappelijk onderwijs had gesproken, 
waarin de taak en de verantwoordelijk
heid van de faculteiten zo sterk om
schreven is — hij wUde een andere 
interpretatie — wees hij erop, dat het 
hoofdprobleem van de numerus veelal 
wordt aangeduid als de spanning tussen 
aanbod en behoefte. „Wat het aanbod 
betreft, dat sluit direct aan op de zaak 
van studievrijheid. Enerzijds is deze een 
geweldig groot goed; wij moeten dit 
goed in het oog houden. Er zijn echter 
begrenzingen. Als ik morgen zou solli
citeren naar een opleiding tot maan- 
reiziger — mijn fractie was erover ver
deeld in hoeverre mijn verdwijnen naar 
de maan nuttig zou kunnen zijn — dan 
zou men daar ook vanuit kostenoogpunt 
terecht bezwaar tegen maken.” 
Studievrijheid wil niet zeggen, aldus 
prof. Verdam, dat men elke individuele 
gerichtheid op welk specialisme ook 
moet uitleven. Het betekent wel een

Jacht op titel

reële ontplooiingsmogelijkheid van elk 
individu binnen de toch al grote breed
heid van het geheel der bestaande mo
gelijkheden. Hij maande overigens tot 
grote voorzichtigheid bij het maken van 
prognoses.
Voorts wees de senator erop, dat bij het 
hanteren van het behoefte-element en 
de daaraan verbonden numerus ook het 
punt van de sociale mobiliteit een rol 
moet spelen. Hij kon zich niet aan de 
indruk onttrekken — hoewel hij er geen 
bewijzen voor had — dat het sluiten 
en bemoeilijken van studiemogelijkhe
den in de eerste plaats ten nadele komt 
van wat men noemt de lagere inko
mensgroepen. „Dat is officieel niet zo 
en-dat zal. men door objectieve maat
regelen zoveel mogelijk trachten te ver
mijden, maar het is nu eenmaal zo, dat 
diegenen, die het minste uithoudings
vermogen hebben, het eerste de last 
hebben te dragen. Zij kunnen moeilijk 
een jaar wachten; zij gaan dan maar 
direct iets anders doen, omdat zij zeg
gen: het wordt te moeilijk.” Hij waar
schuwde ervoor ook op dit punt bij
zonder voorzichtig te zijn.
Wat de financiële mogelijkheden en be
perktheden betreft, zei prof. Verdam, 
dat deze vanzelf een rol moeten spelen. 
Als het duidelijk, is, dat mensen, die 
in een bepaalde richting studeren na. 
hun studie met vrij grote zekerheid in 
een zekere werkloosheid terecht zouden 
komen, zou hij persoonlijk de vrijheid 
vinden met de behoefte aan alle kanten 
te rekenen. „Over het algemeen ben ik 
echter geneigd te zeggen,” aldus prof. 
Verdam, „dat bij deze dingen het be
hoefte-element een rietstaf is die de 
hand doorboort.”

LEERLINGENSCHAAL
De heer Algra bepaalde zich tot het 
middelbaar-, lager- en kleuteronderwijs. 
Aan de hand van verschillende voor
beelden weerlegde hij de mening als 
zou er een overschot van onderwijzend 
personeel zijn, waardoor de leerlingen- 
schaal spoedig verlaagd zou moeten 
worden. Hoewel hij vanzelfsprekend ook 
voor een verlaging van de leerlingen- 
schaal was, maande hij tot grote voor
zichtigheid bij het nemen van stappen 
in die richting. Het zou tot grote onge
lukken kunnen leiden. De heer Algra 
noemde met name het Westerkwartier, 
Tholen en delen van de stad Rotterdam, 
bijvoorbeeld Hoogvliet. Om de voor
standers van de verlaging van de leer- 
lingenschaal tot andere gedachten te 
brengen, wees de heer Algra op de ad
vertenties in onderwijsbladen, waarin 
personeel gevraagd wordt. „Het valt 
mij op hoe de opstellers van die adver
tenties zich uitsloven om te doen blij

ken op welk een mooie en aanlokkelijke 
plaats men terecht kan komen, wanneer 
men op die bepaalde advertentie reflec
teert. Er is sprake van half-uurlijkse 
busverbindingen naar Utrecht en Am
sterdam en Leiden. Of het gaat erover, 
dat er in de omgeving veel natuur
schoon is, waarbij de Rosbank met name 
wordt genoemd. Er staat niet zelden 
boven „herhaalde oproep” . In een ad
vertentie van het bestuur van de Scho
len voor Christelijk Nationaal Onder
wijs in Hoogvliet, stond o.a. „moet, ter
wijl overal wordt gepleit voor verlaging 
van de leerlingenschaal, de leerlingen- 
schaal nog meer verhoogd worden, om
dat wij geen personeel kunnen krijgen?” 
Om nog een voorbeeld te noemen. In 
een tijd van grote schaarste van onder
wijzend personeel heeft het Departe
ment van Defensie goedgevonden bij 
het ontstaan van noodsituaties hen met 
klein verlof te zenden. In 1968 waren 
er 629 verzoeken en in dit jaar komen 
er gemiddeld tien aanvragen per week 
binnen. „Men heeft mij op het Departe
ment van Defensie erbij verteld,” aldus 
de heer Algra, „dat als men het waagde 
zulk een aanvrage af te wijzen, er dan 
binnen drie dagen een kamerlid of een 
andere autoriteit voor de deur stond om 
op het departement nog eens te komen 
zeggen, hoe dom en hoe bedenkelijk 
het voor het onderwijs zou zijn, om die 
aanvrage af te wijzen.” De senator vond 
het een merkwaardig verschijnsel, dat 
er met zoveel overtuiging gezegd wordt, 
dat er zoveel onderwijzers zijn.

KLEUTERONDERWIJS
Een ander punt dat de heer Algra zor
gen baarde, was de huidige wet op het 
kleuteronderwijs, welke hij een zeer 
slechte wet noemde. „Deze wet is zo 
slecht geworden omdat men om poli
tieke redenen heeft geprobeerd om de 
gelijkstelling, zoals die in de wet op het 
basisonderwijs is geregeld, op dezelfde 
wijze te regelen voor het kleuteronder
wijs. Dit kleuteronderwijs zou dus ook 
worden gegeven aan zelfstandige scho
len.” De heer Algra zei, dat hij bij de 
behandeling van deze wet reeds ge
wezen had op de vele moeilijkheden 
welke dat zou opleveren, omdat de ver
schillende jaarklassen in kleine plaatsen 
bijzonder sterk kunnen fluctueren. „Er 
kunnen het ene jaar slechts drie kin,- 
deren zijn en het volgende vijftien. Bij 
het basisonderwijs met zes klassen kan

men dit veel beter uitbalanceren dan 
in de beperkte periode van het kleuter
onderwijs.” De senator was er een ster
ke voorstander van het basis- en kleu
teronderwijs in één wet te regelen, 
waarbij de grens tussen beide meer 
flexibel moet zijn met fasen van een 
soort spelend onderwijs. Hij had er geen 
bezwaar tegen dat een kleuterleidster 
ook bevoegd zou zijn in de eerste of 
zelfs in de tweede klas van de basis
school onderwijs te geven.

VOLWAARDIG
GYMNASIUM
Voorts sprak de heer Algra over het 
gymnasium. Hij hoopte dat Nederland 
ook in de toekomst een echt volwaardig 
gymnasium zou bezitten, „waar het on
derwijs in de klassieke talen en de cul
tuur niet geleidellijk aan wordt afge
broken en gereduceerd door voortgaan
de vermindering van het aantal uren.” 
Wat de keuze van de literatuur op het 
gymnasium betreft vroeg hij de minis
ter „waarom het zo belangrijk is, dat 
de alpha’s de gehele cronique scanda- 
leuse van de eerste keizers van Tacitus 
moeten lezen, terwijl zij niet toekomen 
aan een werk als De dementia van Se- 
neca, waar Calvijn een commentaar op 
heeft geschreven en waarbij men te ma
ken krijgt met het ontzaglijke vraag
stuk van gezag en vrijheid. Waarom 
men de gezwollen redevoeringer van 
Cicero leest, maar zelfs op christelijke 
gymnasia zo weinig aandacht schenkt 
aan de allergrootste, nl. Augustinus, 
waardoor men niet alleen kan leren wat 
een bijzonder filologisch fenomeen 
het is, dat een taal wordt gekerstend, 
maar waarbij men ook een wijsheid 
ontmoet, die betrekking heeft op vragen  ̂
die het gehele leven omspannen en be
heersen.”

DE WEEK ROND
24 maart De nieuwe P.v.d.A. voorzitter gaf weer eens een wijze les: 'nogmaals

(lieve beeldbuiskindertjes) het is onvermijdelijk dat D’ 6 6  en de P.v.d.A. 
elkaar in 1971 vinden.
Als D ’ 6 6  dat niet doet dan is D’ 6 6  voor de kiezers geen serieuze partij 
meer’.
Hoort u hierin ook de stem van juffrouw ooievaar !
Vondeling blijft een wijze schoolmeester.

25 maart John — de Beatle — en Yoko de Japanse zijn op weg !
Maar ja, wie het niet gelooft maakt de sprong maar moeilijk.
John, is voor de 2e keer getrouwd,
Yoko, al voor de 3e maal.
Om alle misverstanden vóór te zijn: ze stinken niet, al hebben ze lang 
haar. De televisie heeft ons dit doen weten.

26 maart Wij vonden het een advertentie met perspectief.
Het is uit ,de omroeper’ — het blad van radio- en televisiepersoneel. —■ 
’Te koop een stalen motorkruiser. Compleet met inventaris en dekzeil 
(maatwerk) over het gehele schip. Vraagprijs ƒ 6.750,—.
Perspectief zit in deze advertentie: er stond ook bij 'verkoop wegens 
aanschaf van een groter schip.’
En nog meer perspectief, maar dan voor andere dan omroepmedewer
kers: de salarissen zijn kennelijk goed.

27 maart De filmwereld is dan toch wel een schijhwereldje. Als wij de films mo
gen geloven liggen vrouwen gewoonlijk in summier of zonder nachtge
waad in bed. Hoogstens bedekt door een soepel alle lijnen volgend stofje. 
De werkelijkheid is zo naakt niet.
Dat vertelt ons het internationale wolsecretariaat: harde zakenlui. 44V« 
van de vrouwen slaapt als het wat koud is onder 3 dekens en 39®/o onder 
twee.
Zo is dat.

28 maart De Kamer is gisteren op paasreces gegaan. In de oren van velen klinkt
dit als een soort van verfijnde vakantie, ergens waar zon is, geen kran
ten, geen televisie en waar weinig mensen zijn.
Dat bleek vandaag al weer niet waar te zijn.
Een bijzondere commissie vergaderde de gehele dag over de vraag of be
paalde accountants om der wille van de cliënten een bijzondere bescher
ming moesten krijgen.
Die vergadering was dan ook nog openbaar, de Kamerleden zetten hun 
beste beentje voor; dat begrijpt u zo wel.

29 maart De bouwvakkers mogen blij zijn — en wij met hen — op dit moment.
Maar wat voor 1970 hier uit het vat te voorschijn komt is nu al een ril
ling waard.
Lonen - prijzen - belastingen - belastingen - prijzen - lonen.
En de heer Witteveen maar de inflatie bestrijden.
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DE
DISCUSSIE
Nadruk legde de fractievoorzitter ook 
op het feit, dat ontwikkelingspolitiek 
niet alleen iets is van de overheid maar 
dat ook particuliere organisaties hier 
goed werk doen, met name de zending 
en missie.
Ontwikkelingshulp is meer dan geld al
leen, het is een integrerend bestanddeel 
van de eigen nationale en Internationale 
politiek.

NAVO ' ^
SStaatssecretaris Van Es meende, dat het 
duidelijk was dat er gestreefd moet 
worden naar ontspanning tussen oost en 
west. De werkelijkheid gebiedt dat het 
westen, de Navolanden, militair sterk 
genoeg moeten zijn en politiek vastbe
raden. Ontspanning kan niet van in
spanning worden gescheiden. Het ko
men tot ontspanning vergt zowel de 
bestudering van politieke als van ■ mili
taire zijde. Het zich houden aan de rea
liteit houdt in dat Nederland een ade
quate krijgsmacht in stand houdt. De 
Navo-strijdmacht, die dient als af
schrikking van agressie, moet geloof
waardig blijven.
De Navostrategie is niet meer de oude 
schrikdraad.strategie, waarbij de atoom- 
drempel zeer laag lag. De huidige „cri- 
sis-management” is gericht op het voor
komen van een gewapend conflict. Dat 
Is zeer moeilijk en vraagt wijs politiek 
inzicht.
De heer Van Es zei, dat wapenbeheer
sing en wapenbeperkingsmaatregelen 
zeer belangrijk zijn, maar slechts een 
beperkte bijdrage leveren tot ontspan
ning tussen oost en west. Deze maat
regelen zijn moeilijk te verwezenlijken 
zolang er wantrouwen blijft bestaan 
tussen oost en west. De politieke pro
blemen tussen oost en west moeten

V.l.n.r.: de heer A. van Es, mr. B. W. Biesheuvel en Jan van Houwelingen

daarom worden geanalyseerd. De on
opgeloste politieke problemen veroor
zaken de grootste spanningen.
De heer Van Es benadrukte dat het ge
sprek tussen Amerika en de Sovjet
unie van groot belang is. De beide lan
den zullen daarin van te voren overleg 
moeten plegen met hun bondgenoten.

BUITENLANDS BELEID
Mr. Idenburg formuleerde enkele korte 
stellingen. Het Nederlandse buitenland
se beleid moet meer worden gedemocra
tiseerd teveel is het apparaat nog een 
aparte kaste. De bevolking zou meer 
moeten participeren in het tot stand 
komen van het buitenlandse beleid. Als 
voorbeeld noemde mr. Idenburg Cana
da, waar de premier de discussie over 
het buitenlands beleid van het land 
door het volk stimuleert.
Mr. Idenburg zou graag willen dat dui
delijk inzicht ontstaat hoe de verhou
dingen liggen tussen regering en be
drijfsleven op het gebied van de bui
tenlandse politiek. Als er geen sprake is 
van enige invloed van het bedrijfsleven 
moet dat duidelijk naar voren komen. 
Sprekend over de V.N. zei de heer Iden
burg het een schandaal te vinden dat 
Nederland zich in deze organisatie al
tijd opstelt aan de kant van Engeland 
en Amerika.
Wat West-Irian betreft meende hij, dat 
men dit probleem al lang had kunnen 
zien aankomen er had eerder over moe
ten worden nagedacht. Hij was geluk
kig met het standpunt van de A.R.- 
fractie over deze zaak.
De discussie bleef zich voornamelijk 
richten op de NAVO en aanverwante 
zaken. De geweldloze weerbaarheid, de 
chemische strijdmiddelen en het Insti

tuut voor vredesvraagstukken waren 
zaken waar de heer Van Es al direct 
mee werd geconfronteerd. Dat Instituut 
voor vredesvraagstukken moet in sep
tember van de grond komen. Men is 
bezig met de afronding van de studies. 
Wat de chemische en bacteriologische 
wapens betrof zei de heer Van Es. dat 
er in Nederland op dit punt alleen on
derzoek gebeurt op defensief gebied en 
voornamelijk op geneeskundige terrein. 
Mr Biesheuvel werd geconfronteeerd 
met zijn rede van februari 1967 in 
Krasnapolsky. Hem werd gevraagd hoe 
de structuur van de NAVO moet wor
den en waarom Portugal en Grieken
land van deze organisatie deel uit kun
nen maken.
De erkenning van de D.D.R. is een zaak 
waar Berlijn los van staat. De positie 
van Berlijn is geregeld door de vier 
grote mogendheden, meende een vraag
steller.
Gewezen werd op het feit dat Portu
gal indirect wordt gesteund door Ne
derland omdat dit land in zijn kolonia
le oorlog. NAVO-wapens gebriaikt.
Mr. Biesheuvel vond het lidmaatschap 
van Portugal en Griekenland een 
hoogst nare zaak. Maar hij maakte on
derscheid tussen een ideële kant en een 
utiliteitskant in de politiek. Op utili- 
teitsgronden was hij voor een in de 
NAVO blijven van de genoemde lan
den.
Dat men de regimes daar toch veroor
deelt is duidelijk geïllustreerd in de 
Raad van Europa waar het Griekse 
bewind is veroordeeld en daar heeft 
ook Nederland aan meegedaan.
Wat betreft steun aan Portugal is er 
het selectieve wapenembargo waaraan 
Nederland zich houdt.

D.D.R.
Mr. Idenburg meende dat t.a.v. de
D.D.R. Nederland best eens aan Duits
land zou mogen laten merken dat we 
voor een dergelijke erkenning zijn. Hij 
meende dat Nederland duidelijker moet 
worden t.a.v. de koloniale oorlogen van 
Portugal. Nederland is verdacht van 
steun omdat het in de Navo zit. Hjj 
stemde in met de steun die de Arjos 
geeft aan de organisaties die steun ver
lenen aan de vrijheidsstrijd in Mozam
bique en Angola.

De vice-voorzitter van de Arjos, Jan 
van Houwelingen had de leiding van 
de forumcommissie. Het was tevens 
zijn laatste optreden als zodanig, want 
in de morgenuren had hij officieel af
scheid genomen van de Arjos.

NUANCERINGEN
De partijvoorzitter dr. A. Veerman be
sloot de vergadering.
Hij ging o.m. in op de positie v̂ an de 
P.v.d.A. Hij stelde, dat in de huidige 
situatie tegenover het regeringsbeleid 
geen vierkant tegengestelde alternatie
ven te stellen zijn, maar alleen nuan
ceringen, alternatieven op onderdelen. 
Die zijn op zich uiterst belangrijk, om
dat zij kunnen voortkomen uit een an
dere visie, een ander perspectief. Maar 
op korte termijn zijn het toch slechts 
nuanceringen.
Dat doen, in ons dualistisch stelsel ook 
de regeringspartijen, die het beleid 
„kritisch begeleider” . Ook zij geven 
nuanceringen aan en trachten op be
paalde punten „bij te sturen”. Daarom 
kan het kabinetsbeleid ook nooit inzet 
voor verkiezingen zijn.
Tussen regeringspartijen en oppositie 
is er in dit opzicht dus een gradueel 
verschil. De P.v.d.A. tracht nu een 
scherpere profilering aan te brengen. 
Zij doet dat door haar streven naar po
larisatie. Daar in past het afwijzen van 
de K.V.P
In dit licht moet men ook zien de aan
drang tot scherpere oppositie. Men kan 
wel met meer en fellere moties komen, 
maar moet uiteraard geloofwaardig 
blijven.

Het verlangen naar scherpere tegen
stellingen in het beleid is een heimwee 
naar een voorbije situatie. Het past niet 
bij het regeerbeleid in een welvaarts
staat. Voorbeelden ten aanzien van bui
tenlandse zusterpartqen zouden de 
P.v.d.A. dit kunnen leren. Alleen door 
een constructieve opstelling kan men 
invloed uitoefenen.

De Fa. H. W. Kloots & Zoon
Algehele verzorgingstehuizen voor bejaarden 
te LOCHEM
vraagt voor spoedige Indiensttreding

a. Verpleegster
diploma A, B of B (in de functie van Ie ver
pleegster).

b. Verpleegster
diploma B.

c. Ziekenverzorgsters
d. Bejaardenhelpsters

gediplomeerd.

e. Leerling- 
bejaardenhelpster

Salariëring; a, b, c, volgens schaal Federatie van 
Verpleeginrichtingen.
Voor d: aanvangssalaris afhankelijk van leeftijd en 
ervaring, minimum ƒ 510,— per maand.
Voor e: aanvangssalaris ƒ 410,— per maand.
Sollicitaties schriltelijk per adres: Nleuweweg 5, 
Lochem. Inlichtingen: telefoon 05730 - 2226.

e c h t e
f#’ KERKORGELS

OOK VOOR 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW
Ernst 
Leeflang
APELDOORN

TELEFOON 05760-17582

DE PROF. DR.
J. H. GUNNING 
VERENIGING
te Rotterdam

vraagt voor haar internaten

a. assistent-groepsleidster
(diploma Kinderbescherming A gewenst)

b. ervaren groepsleidster
(in het bezit van het diploma A en/of B Kinder
bescherming).
P.G. In- of extern. Minimum leeftijd 23 'jaar. 
Salaris volgens rapport Haeck.
Brieven aan de Algemeen Directeur der Vereni
ging Drs. J. van Belle, Beukelsdijk 30, Rotter- 
dam-3.

FA JA N  DE MIK
HARDINXVELD - GIESENDAM

Aannemers van Oeververbindings- 
werken - Griendhouthandel

Tel. 01846 - 2156 - 2484 - Hardinxveld - Giesendam

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN N V

BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461

DIRECT GELD NODIG?
PERSO O N LIJK E  LENIN GEN  d irect besch ik baar vo o r  ied er

een  en  e lk  d oel. S eh rifte lijk e  zeer v lu gge a fw erk in g . R es- 
tantschuld verva lt b ij over lijd en . G eh eim h ou d in g  gegaran 
deerd .

VOORBEELD
K R E D IE T A F L O SSIN G  P E R  M A A N D
ƒ 1000,—   47,50 34,30 22,50
ƒ 2000,—    94,59 68,60 45,—
ƒ 3000,—    142,04 102,90 87,50
ƒ 4000,—       171,— 112,50 70,85
f 5000.—    189,39 137,20 90,—

enz. enz.
O p  uw  te le fon isch e  o f  seh rifte lijk e  aan vrage zenden w ij u 
geh eel v r ijb lijven d  en k osteloos  een fo ld e r  m et aanvraag
form u lier toe.

BENELUX CREDIET
K uinm enaedestraat 66 -  G eleen  -  T e le foon  04494-5320

AB O N N EERT  U 
OP

N ED ERLAN DSE
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A P P E N D A G E S
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GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN”
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PRIJSMAATREGELEN
V lak voor het ter perse gaan van dit 

nummer heeft het kabinet enkele 
maatregelen afgekondigd om de sterke 
opgaande beweging van het prijsni
veau tegen te gaan. Onder die maatre
gelen is de afkondiging van een tijde- 
lijke algemene prijsmaatregel, oftewel 
prijsstop.
Aan deze afkondiging is een week vol 
geruchten en politiek geroezemoes 
voorafgegaan. Het begon met een

Drs. J. Boersma

schriftelijke vraag van de heren Goud
zwaard en Boersma aan de minister 
van Economische Zaken, of hij in de 
huidige prijsontwikkeling geen redenen 
aanwezig zag, alsnog tot het nemen 
van zo'n algemene prijsmaatregel over 
te gaan.
Als oppositieleider rook de heer 
Den Uyl lont: niet ten onrechte zag hij 
in deze vraag een zekere suggestie tot 
een verdergaand en meer effectief 
prijsbeleid, afkomstig uit één van de 
regeringspartijen, opgesloten. Daarop 
volgde zijn verzoek tot bijeenroeping 
van de Kamer, en kwam ook het kabi
net afzonderlijk voor het bespreken 
van de prijzensituatie bijeen.
Alleen dfze voorgeschiedenis geeft er 
al blijk van, dat er van A.R.-zijde rede
nen zijn deze uiteindelijke beslissing 
van het kabinet toe te juichen, hoe 
pijnlijk zij voor sommigen ook wezen 
mag. Steeds duidelijker is namelijk ge
worden, dat achter de gehele prijsbe
weging sinds het begin van dit jaar 
krachten schuilen, die van meer dan 
incidentele betekenis zijn; krachten die 
er toe kunnen leiden, dat de prijsspi- 
raal steeds verder omhoog draait.
Bij zo'n proces van steeds verder op
lopende prijzen weten de werkgevers 
en werknemers zich door tegenreacties 
nog wel redelijk veilig te stellen; maar

HOGERE RENTE
Ënerzyds was er geen ontkomen aan 
dt rentetarieven (disconto) van de Ne
derlandse Bank te verhogen (van 5 tot 
5‘/j procen)).
Amerika, Engeland, Canada, Zweden en 
België waren ons reeds voorgegaan. 
Hogere rente elders betekent immers 
een sterke zuigkracht op kapitaal dat 
Nederland zelf byzonder hard nodig 
heeft.
Anderzijds is dit rode stoplicht ook 
bedoeld voor de in Nederland zelf aan
wezige inflatoire verschijnselen. In te
genstelling tot de toelichting op de 
discontoverhoging, rond vier maanden 
geleden, wordt dit motief thans na
drukkelijk in prof. Zijlstra’s toelichting 
genoemd.

9  gulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

De bedoeling van de renteverhoging is 
dat met het duurder worden van het 
geld een poging wordt gedaan de be
stedingen èn de investeringen te beteu
gelen. Zij dwingt dus a.h.w. het be
drijfsleven, de particulieren en de over
heid tot grote voorzichtigheid bij hun 
uitgaven. Maar prikkelt ook tot sparen: 
nu de banken méér berekenen kunnen 
zij een hogere rente vergoeden over de 
hun toevertrouwde spaargelden.
De maatregel van de Nederlandse Bank 
valt samen met een strakkere prijsbe- 
heersing door de overheid. Wij zijn van 
oordeel dat dit een gunstige samenloop 
is. Zeker — de genomen maatregelen 
betekenen een harde ingreep. Maar de 
prijspsychose van vandaag naast de 
bestedingsgolf en de investeringsgolf 
was een „ingreep” die nog harder aan
komt. Een ongeremde ontwikkeling in 
dit opzicht zou in 1970 een sterke ver
groting van de werkloosheid met zich 
hebben gebracht!
De ingreep is ook hard omdat zij onge
nuanceerd is. Zij treft de sterken en de 
zwakken gelijkelijk hard.
Jonge en zwakkere bedrijfsschakels 
konden wel eens een harde dobber 
krijgen. Het is goed dit tijdig te onder
kennen.

Drs. B. Goudzwaard

voor de trekkers van de vaste inko
mens en de kleine zelfstandigen in on
ze samenleving geldt dat niet. Het in- 
flatie-onweer ontlaadt zich altijd weer 
boven deze zwakke hoofden. Daarom 
is, juist omdat het lot van deze zwakke 
groepen in het geding is, een verder
gaand prijsingrijpen meer dan ooit ge
rechtvaardigd. Temeer omdat de door 
minister De Block ondernomen poging 
om door overleg en overreding tot 
prijsverlagingen té komen, door het 
bedrijfsleven als geheel — uitzonde
ringen daargelaten — onvoldoende met 
daadwerkelijke verlagingen is gehono
reerd.
Overigens zal duidelijk zijn, dat een 
enkele prijsmaatregelen op zichzelf nog 
niet voldoende is, om een daadwerke
lijke terugkeer naar prijsstabiliteit in 
ons land te veroorzaken. Daar is meer 
voor nodig. De overheid zal zoveel mo
gelijk zich van eigen prijs- en tariefs
verhogingen moeten onthouden. Maar 
vooral zal ook het georganiseerde be
drijfsleven een bijdrage moeten leve
ren.
Het is te hopen dat zowel van werk
gevers- als werknemerszijde het besef 
gaat groeien dat loon- en prijsverho
gingen ondeugdelijke middelen zijn om 
de strijd over de verdeling van het na
tionale inkomen in eigen voordeel te 
beslechten.

Een prachtig belgdenisgeschenk !
Een monument. . .

Rembrandtbijbel
met 44 kleurreprodukties en 
112 etsen en tekeningen 
van Remhrandt.
Gebonden in fraai kunstleren band.
Gebonden f 50 .—
Verkrijgbaar bij uw boekhandelaar 
Boekencentrum N.V. — ’s-Gravenhage.

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 2 0 0 0

schrijfmachines
OOK TEL- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING

De Clerqstraat 72, tel. 020-123711, Amsterdam. 
Zülweg 53, tel. 023-20018, Haarlem. Laan van 
Nieuw Oost-lndië 12, Den Haag, tel. 839446.

Ruim
f  2 0 0 .0 0 0
is
nu
door
13.000
mensen
gestort
op
giro
nummer
712.000

IN DIT NUMMER
Twee ton is binnen, maar 
er moet nog meer geld komen.
Zie Widek op pagina 2.
De partij werd onderscheiden, 
pagina 3.
De begroting van landbouw 
is aangenomen. Een verlaat verslag 
op pagina 4. Op pagina 8 een 
verslag over de gemeentelijke 
herindeling van Z.-Vlaanderen en 
op pag. 12 een weergave van het 
debat over Visserij.
Subsidiëring van de sport, pagina 5.
Op pag. 6 en 7 schrijft mr. dr.
J. Winsemius een eerste artikel over 
Waterschappen en wat ze doen.
De sociale en economische positie 
van de negers in Amerika, pag. 9.
Het beeld der vaderen en Oude en 
nieuwe citaten, pag. 10. Lezers 
schrijven ons . . . ,  pag. 11.
De week rond, pagina 12.

RADIO
Donderdag 17 april heeft de A.R.P. 
weer een radio-uitzending.
Luister dan van 18.20— 18.30 uur 
naar Hilv. I (402 m).

G IRO  712.000
FO N DS A.R. PARTIJST ICHTING. DEN H A A G
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W I D E K  O V E R  . .  .

200.000
EN
1 3 .0 0 0

De tweede ton is ook binnen.
Ruim ƒ 200.000,—  is reeds gestort op het speciale gironummer 
712.000.
Veertig procent van het beoogde bedrag —  tenminste een half 
miljoen gulden —  is er nu.
Meer dan 13.000 (dertienduizend) mensen hebben hiervoor ge
zorgd. Een nu al formidabel aantal personen.
Wij zijn samen —  zeer duidelijk s a m e n  —  op weg naar de 
derde ton.
Met elkaar —  als leden èn als sympathisanten van de A.R.P.
Het gaat goed met het fonds.
Geef nü ook üw bijdrage.
Klein of groot.

STAND PER WEEK
Wij laten hier het overzich volgen van 
de standen, wélke wij vanaf het 
begin van de actie wekelijks in „Neder
landse Gedachten” hebben kunnen 
publiceren.
Het doel is ƒ 50.000. zijnde 100%.
Eén procent is dus ƒ 5.000.

Ned. Ged. bedrag %
22 februari ƒ 24.000, 4,8%

1 maart ƒ 72.000,— 14,4%
8 maart ƒ 100.000,— 20,0%

15 maart ƒ 128.000,— 25,6%
22 maart ƒ 143.000,— 28,6%
29 maart ƒ 166.666,66 33,3%
5 april ƒ 178.000,-- 35,6%

12 april ƒ 200.000,— 40,0%

Welk percentage zullen wij de volgende 
keer kunnen vermelden?
Dat hangt mede van u persoonlijk af. 
Wij rekenen gaarne op ü i

RUIM 13.000 MENSEN
Ruim 13.000 mensen hebben reeds hun 
bijdrage gegeven. Heel hartelijk dank.. 
Dat aantal Is bijzonder groot.
Vijf dagen per week ontvangen wij 
giro-overschrijvingen op het 
p artijsecretariaat.
Sinds de start van de actie op

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter). G. J. H, Griffioen, G. 
A. Kieft. Dr. W de Kwaadsteniet. 
i. W Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaa|an.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr 3. 's-Gravenhage, 
tel. (070)-183960, giro 89673.

Abonnementsprijs: 
f 7,— per half jaar.
Giro 896’?3 ten name van de A R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage

Studentenabonnement:
ƒ7,- per ji. Losse verkoop ƒ0,30.

12 februari j.1. zijn, nu wij dit schrijven, 
37 dagen voorbij gegaan, waarop wij 
die giro-overschrijvingen konden 
inschrijven.
Dat betekent dus gemiddeld per dag 
overschrijvingeii van 350 personen. 
Gemiddeld 350 personen per dag 
maken nu al 37 dagen lang een bijdrage 
voor het speciale A.R.P. fonds over.
Het is wel bijzonder duidelijk, dat 
de actie ter gelegenheid van de 90-jarig 
bestaan van de partij in zeer brede 
kring aanslaat.
Dit betekent, dat de partij een goede 
plaats inneemt in de harten van velen. 
Juist ook uit deze daad — het geven 
van een bijdrage aan de partij — 
blijkt ondubbelzinnig, dat de mensen 
achter de partij staan en haar steunen. 
Men is overtuigd van de belangrijkheid 
en de noodzaak van het werk van de 
partij. Men wil dat werk financieel 
mede-dragen.

NIET KLAAR
Wij zijn nog niet klaar.
Het half miljoen is bepaald nog niet 
volledig.
Er „moet” nog veel geld binnenkomen. 
„Moet”.
Om het hall miljoen vol te maken.
Om het werk, dat ligt te wachten, ook 
metterdaad te kunnen uitvoeren.
TJ kent die juist ook vandaag zo 
belangrijke drie hoofdpunten;
— Publiciteit
— Kadervorming
— Buitenlandse contact.
Daarom, mensen, wij moeten dit karwei 
van het fonds met vaart en 
enthousiasme afmaken.
Wij moeten met elkaar aan de actie 
nög méér bekendheid geven.
Ieder kan persoonlijk vanzelfsprekend 
op het fonds attenderen in zijn of haar 
naast omgeving.
Doet u het.
ü hebt wat te vertellen.

HERINNERING
Daarnaast kunnen ook de besturen 
van de plaatselijke en ook regionale 
partij-organen nog veel doen.
Er zijn partij-organen, welke besloten 
hebben ook uit eigen kas een bedrag 
over te maken.
Er zijn kiesverenigingen, welke op hun 
vergaderingen inzamelingen houden.
Er zijn kiesverenigingen, welke bij hun 
leden rondgaan om te vragen of men 
al reeds een bijdrage heeft gegeven.
Zo neen, dan kan men: 
of zelf gireren,
öf de bijdrage aan de bezoeker/ 
bezoekster van de kiesvereniging 
meegeven.
Voor sommigen is dit laatste soms

.BLOEM'-LEZING

„Voor fonds A.R.
Wilt u mij meteen als lid noteren ?
Veel succes verder”. (ƒ9,—).
,,ƒ 9,— voor een lid.
ƒ9,— voor geestver\A^ant”. (ƒ 18,—).
,,Voor elk jaar een piek
maakt ge de ,,A.R.P.” pas kwiek.

(ƒ90,—).
,,Gift met enige „pijn” gedaan.
,,De aanhouder wint" ”. (ƒ 25,—).
„Met hartelijke gelukwensen, maar: 
Denkt u er aan, dat bij verhoging 
van de B.T.W. wij w é é̂ f a l l es  
moeten omprijzen ?
Dat is een h e i d e n s  werk. 
Misschien iets voor een christelijke 
partij? (ƒ9.— ).
„Voor 90 jaar A.R.P., hoewel ik niet 
geioof dat ze 100 wordt!!” (ƒ 10,— ).

„90 jaar oud, maar de laatste jaren 
steeds jonger. (Een jong lid)”.

( f 9 , - ) .
„90 jaar A.R.P.
De partij, waarvan mijn kinderen 
kunnen zeggen: Overgrootvader
was er al lid van”. (ƒ 9,—);
,,lk ben een tijdje uit de ,,roulatie” 
geweest;
weet niet precies meer waarom het 
gaat en wat u als doel stelt.
Toch wil ik uw brief van maart niet 
geheel onbeantwoord laten. Gaarne 
nog toezending van enig nader ge
geven of publikatie’f (ƒ10,—).
„Geïnspireerd door: 
politiek der dankbaarheid (art. in 
Ned. Gedachten 29-3-'69).” (ƒ9,—). 
„2 X ƒ9,— en veel zegen, wordt u 
toegewenst”. (ƒ 18,—).
3 x 9 .
God zegene de gaven drievoudig”.

(ƒ27,—).

gemakkelijker; vooral als de betrokkene 
zelf geen girorekening heeft.
Wie geen girorekening heeft kan 
overigens natuurlijk op het dichtst
bijzijnde postkantoor zijn bijdrage per 
giro overmaken.
Gaarne doen wij een beroep op de 
bestuursleden van alle partij-organen 
hun medepartijleden aan het fonds te 
herinneren.
Deze zullen dit van u waarderen.
Wie al een bijdrage gegeven heeft, 
constateert de activiteit van de besturen 
ook in dit opzicht.
Wie nog geen bijdrage gaf zal alsnog 
aan de vorming van dit speciale fonds 
willen meewerken. Het is immers zo, 
dat in de praktijk velen zich voor
nemen iets te geven, maar daar niet 
aan toe komen, omdat men het vergeet, 
of omdat men het gironummer kwijt is 
(velen zijn geen abonnee op het 
weekblad „Nederlandse Gedachten”, 
maar krijgen alleen zes keer per jaar 
het ledencontactorgaan „A.R. Post”), of 
omdat het op een eerder tijdstip niet 
schikte, maar het later wilde doen 
en . . .  vergat.
Een herinnering is voor de partij 
veel waard.

SYMPATHISANTEN
Wij ontvangen ook veel giften van 
sympathisanten. Mensen, die geen 
partijlid zijn, maar die bijvoorbeeld 
wel altijd op de A.R.P. stemmen bij 
verkiezingen.
Het zou fijn zijn als zij ook lid werden. 
Sommigen doen dat trouwens ook 
(via hun girobiljet met hun 
overschrij ving).
Maar wij zijn verheugd, dat velen van 
de sympathisanten bereid zijn ter 
gelegenheid van het 90-jarig bestaan 
van de partij voor dit speciale fonds 
een steentje bij te dragen.
Vergeet niet de sympathisanten in uw 
omgeving eveneens op ons fonds te 
wijzen.

AFTREKBAAR
Van verschillende kanten is ons 
opnieuw gezegd, dat wij er goed aan 
zouden doen er nog eens op te wijzen, 
dat de giften voor het fonds aftrekbaar 
zijn voor de belastingen. Dat doen wij 
dus bij deze.

Het strookje van uw girokaart/ 
stortingsbiljet, dat u behoudt, is 
voldoende, evenals natuurlijk het 
bewijs van afschrijving. Wie contant 
betaalt, kan uiteraard een kwitantie 
krijgen.

NOG VEEL MEER
W(j rekenen op nog veel meer geld 
van nög veel meer mensen.
Wij zjjn dankbaar voor de bloemen, 
die w(i op het partijsecretariaat vorige 
week kregen.
U weet: Wij Waarderen bloemen zeer. 
Elke dag.
Maar de partij vraagt bij haar 
jubileum: „Geld in plaats van bloemen”, 
„9 gulden voor 90 jaar A.R.P.”. Als 
het u mogelijk is. Of ƒ 0,90. Of ƒ 90.
Of ƒ900.
Of ƒ .................
Zoveel als u voor dit keer geven kunt. 
Wat wilt ü invullen?
Bjj voorbaat dank.

9
90 99

900  999

712.000
Gironummer

Fonds A.R. Partijstichting 

Dr. Kuyperstraat 3 

’s-Gravenhage
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* o, ** * Late pensioeniiitbetaling

Wij hebben begrip voor de moeilijke positie waarin 
het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds verkeert. De 
overgang van de bestaande administratiemethoden 
naar een computerisatie is nu eenmaal niet een 
eenvoudige zaak.
Maar naar onze overtuiging is dat geen argument 
om (eventuele) nadelige gevolgen van deze omscha
keling af te schuiven op de gepensioneerden. Wij 
willen wel zo ver gaan dat het een daad van niet- 
behoorlijk bestuur is als deze nadelige gevolgen wel 
op bun schouders zouden worden afgewenteld.
En dat gebeurt in feite als belanghebbenden maan
den moeten wachten op de uitbetaling van hun pen
sioenen. Belanghebbenden moeten geld opnemen en 
rente daarvan betalen terwijl het pensioenfonds het 
voor zich rentegevend kan beleggen.
Het komt ons voor, — als vaststaat dat een pen
sioenaanvrage gehonoreerd moet worden — dat in 
die gevallen het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds 
verplicht moet worden een voorschot uit te betalen. 
Tot nu toe is het aan het eigen beleid van het be
stuur van bet fonds overgelaten of er al dan niet 
een voorschot zal worden toegekend. Wij menen dat 
dit anders moet.

De mode

De homosexualiteit is een vreselijke zaak, waardoor 
veel wordt geleden.
Maar zij is momenteel ook tot een modezaak gewor
den, die er op allerlei manier bij wordt gesleept. 
Neem nu de fabeltjeskrant voor de tv., waar zowel 
kinderen als ouderen met veel genoegen naar kijken. 
The Holland Herald is een blad, dat in hotels en 
vliegtuigen en ook op andere wijze wordt verspreid 
om buitenlanders in te lichten over de evenementen 
in Holland en soms ook in ruimere zin in Neder
land. Daarin staat een artikel met veel illustraties 
over de fabeltjeskrant.
De verschillende dieren krijgen een beurt en over 
de raaf staat er:
Take the raven, for example. Is ’t just the imagina- 
tion or is he really slightly homosexual?
Ziezo, aan de eisen van de mode is weer voldaan en 
de raaf met zijn kritische reacties kon best eens een 
homosexueel zijn, slightly. Och, met dat laatste 
woord kan je ook nog verschillende kanten uit.

ONDERSCHEIDING
VOORZITTER
TEVENS
ONDERSCHEIDING 
A.R. PARTIJ

TN ons nummer van vorige week konden wij nog 
^ juist mededeling doen van de onderscheiding 
die partij-voorzitter dr. A. Veerman ten deel is ge
vallen ter gelegenheid van het 90-jarig bestaan van 
de A.R. Partij.

Op een bijeenkomst reikte de minister van Binnen
landse Zgken, mr. H. K. J. Beernink de versierselen 
uit, die behoren bij bet officierschap in de orde van 
Oranje Nassau.

Minister Beernink zei, dat hij had getracht de ge
schiedenis van de A.R. Partij in te delen in 5 perio
den van 18 jaar. Dat laatste getal speelt per slot van 
rekening een rol in de huidige A.R.P.
In deze indeling was hij echter niet geslaagd. Daar
om werden het G perioden van ieder 15 jaar. 
1879-1894 de periode waarin Kuyper en Lohman 
gezamenlijk optrekken.

1894-1909 Kuyper is praktisch alleenheerser in de 
A.R. Partij.
1909-1924 de periode van de epigonen: o.a. Talma, 
Heemskerk, Beumer en Smeenk.
1924-1939 de periode Colijn.
1939-1954 de periode Schouten, o.a. gesecondeerd 
door Roosjen.
1954-1969 een andere generatie neemt de leiding 
over, o.a. Berghuis, Zijlstra, Bruins Slot en Biesheu
vel.
De opsomming van namen is onvolledig, maar het 
zou te ver voeren alle kopstukken te noemen.

Minister Beernink (1.) spelt dr. Veerman de versier
selen op.

De A.R.P., aldus de heer Beernink, heeft in haar 
90-jarige geschiedenis een belangrijk aandeel gehad 
in de staatkundige arbeid. Velen hebben uit over
tuiging hun stem gegeven aan deze partij, die een 
christelijke nationale partij is, die uitgaat van een 
levens- en wereldbeschouwing.
De minister gal als zijn mening te kennen, dat de 
A.R.P. nog een belangrijke taak heeft — af of niet 
in samenwerking met anderen — voor de toekomst. 
De profetenmantel van de 90-jarige is nu om de 
schouders van dr. Veerman gehangen. Hij staat voor 
de taak de 90-jarige te dienen en te leiden. Bjj 
Koninklijk Besluit van 28 maart 1969 is de partij
voorzitter benoemd tot officier in de orde van 
Oranje Nassau.
Deze welverdiende onderscheiding voor de partij
voorzitter houdt tevens een onderscheiding in voor 
de A.R.P.
De minister herinnerde zich twee veerlieden. In de 
eerste plaats Charon, de veerman naar de onder
wereld en Coppelstock, de veerman die een belang
rijke rol speelde bij de inneming van Den Briel. 
Spr. sprak de hoop uit, dat partijvoorzitter Veerman 
in het voetspoor van Coppelstock zou blijven.

Op de bijeenkomst was een aantal geestverwante 
bewindslieden aanwezig. De heer drs. J. A. Bakker, 
vice minister-president en minister van Verkeer en 
Waterstaat bood namens de A.R. bewindslieden de 
heer Veerman en de A. R. Partij zijn gelukwensen 
aan. Hij hoopte, dat dr. Veerman nog vele jaren 
op de voorzittersstoel van de A.R.P. mag zitten.

U e t is er van gekomen en het was heel duidelijk, 
dat het er van komen moest: de regering heeft 

een algemene prijsmaatregel afgekondigd. Minister 
De Block heeft lang gehoopt, dat hij door overleg 
met het bedrijfsleven èn door maatregelen ten op
zichte van bepaalde artikelen er in zou slagen, de 
prijsontwikkeling binnen geoorloofde grenzen te 
houden. Maar het bleek niet voldoende effect te sor
teren.
Een algemene prijsmaatregel heeft niet alleen voor
delen, maar ook bezwaren. Wat dat laatste betreft is 
er een zekere overeenkomst met het vaststellen van 
maximumprijzen. De maximumprijs wordt dan be
schouwd als de officiële prijs en er zijn geen fluctua
ties meer, niet naar boven, maar ook niet naar bene
den. De prijzenconcurrentie Is dan praktisch uitge
schakeld. Een algemene prijsmaatregel, waardoor de 
prijzen worden bevroren, heeft dikwijls hetzelfde 
effect. Er zit een fixerend element in. Wel houdt de 
maatregel van minister De Block óók in, dat er 
prijscorrecties moeten plaats hebben in al die geval- 
leny, waarin de prijzen, met oktober van het vorige 
jaar vergeleken, meer zijn verhoogd, dan met het 
oog op de BTW en andere kostenstijgingen verant
woord was. Maar zodra die correcties zijn aange- 
brcht, geldt van die herziene prijzen hetzelfde: 
er komt een zekere fixering tot stand. 
lAaarbij zijn er twee moeilijkheden. Vooreerst: de 
^  prijsstijgingen hadden vaak een chaotisch as
pect. Het is duidelijk geconstateerd, dat hetzelfde ar
tikel in de ene plaats en in de ene zaak opmerkelijk 
veel verschilde van de prijs van hetzelfde artikel in

DE PRIJZEN
een andere plaats. Zelfs in dezelfde stad waren de 
prijsverschillen voor eenvoudige artikelen, die 
in het huisgezin dagelijks of wekelijks nodig zijn, 
soms merkwaardig groot.
Er was inderdaad verwarring en chaos. In die mate, 
dat het vaststellen van het percentage, waarmee de 
prijzen gemiddeld zijn gestegen, een onbegonnen 
zaak is. Men kan eenvoudig niet zeggen, dat bijv. de 
prijzen gemiddeld met 6*/2 “/o zijn gestegen, zonder 
willekeurig te werk te gaan. Want dan moet men 
eerst willekeurig kiezen tussen de uiteenlopende 
prijzen, die voor precies hetzelfde artikel, waarvan 
de kwaliteit officieel is vastgesteld, of overal in het

DOOR H. ALGRA

land dezelfde is, worden gevraagd. Voor 1000 m3 
aardgas per jaar betaalt de verbruiker in Zaltbom- 
mel 176 gulden en in Zeist 213 gulden. Bij zulke gro
te en vaak onverklaarbare verschillen wordt het een 
onmogelijke zaak, de kosten van het levensonder
houd en de stijging van die kosten in procenten en 
in decimalen nauwkeurig te berekenen.

l\/faar er is nog een tweede factor, die ieder prijsbe- 
leid ongunstig kan beïnvloeden. Althans bij een 

déél van het publiek is er een zekere onverschillig
heid ten opzichte van de prijzen, die misbruik in de ' 
hand werkt. Een bestuurslid van een middenstands
organisatie zei het onlangs onomwonden: een aantal 
van onze klanten vraagt praktisch nooit meer: wat 
kost dit of wat kost dat. Men laat eenvoudig inpak
ken en de enige vraag, die nog wordt gesteld is: hoe
veel is het samen? En die vraag wordt beantwoord 
door het mechanisme van de kassa. Het is in totaal 
ƒ 34,75 mevrouw. — Hebt u van honderd terug? 
(Natuurlijk weten alle mannelijke getrouwde lezers, 
dat hün vrouw „prijsbewust” is en wij prijzen ze 
met die wetenschap gelukkig). En tóch is er een ze
kere onverschilligheid ten opzichte van de prijzen in 
te grote kringen van consumenten.

17 n het staat evenwel vast, dat een echte beheer- 
sing van de prijzen alleen mogelijk is, als het be

drijfsleven en het publiek meewerken. Het kopend 
publiek, door alle aandacht te schenken aan de 
prijscontrole en prijsvergelijking, ook als men het 
niet uit zuinigheidsoverwegingen behoeft te doen.

De vertegenwoordiger van de secretaris
generaal van de Verenigde Naties, de 
heer Fernando Ortiz Sa. z zet zijn over
leg voort met de Indonesische regering 
over de vraagstukken die samenhangen 
met de „daad van vrije keuze” .

Afgezien van het bewerkstelligen van 
mogelijkheden voor Indonesiërs, geboor
tig uit West-Irian die thans buitens
lands vertoeven, dat zij — als zij dit 
wensen — kunnen deelnemen aan de 
„verkiezingen” en zich opnieuw daar 
kunnen vestigen, is er meer afgesproken.
1. Er zijn alvast rond 200 politieke 
arrestanten uit West-Irian vrijgelaten. 
Hoeveel arrestanten er nog overblijven 
vermeldt het verslag helaas niet.
2. De vertegenwoordiger van de V.N. 
heeft op verzoek van de Indonesische 
regering een Informatiebulletin uitge
geven in West-Irian op grote schaal

WEST-IRIAN
EN
DE V.N.
waarin een uiteenzetting is gegeven van 
de voornaamste punten die samenhan
gen met de daad van vrije keuze.

Helaas Is een afschrift hiervan niet aan 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
bekend geworden.

3. De vertegenwoordigende raden moe
ten worden geraadpleegd over de pro
cedure en geëigende methoden die ge
volgd moeten worden.

4. Er worden speciaal voor dit doel 
raadgevende vergaderingen ingesteld 
(in totaal meer dan duizend leden) 
waarin het overleg over de uitvoering 
van de daad van vrije keuze zal plaats 
hebben.
5. De vertegenwoordiger van de V.N. 
is daarbij van oordeel dat indien de 
methode van in ledental uitgebreide 
„raadplegende vergaderingen” uiteinde
lijk wordt aanvaard toch aan de vol
gende eisen bovendien moet worden 
voldaan:
a, die vergaderingen moeten een vol
doend groot aantal leden hebben;
b. alle groepen van de bevolking moe
ten vertegenwoordigd zijn;

c. de nieuwe leden moeten onmisken
baar door de bevolking zijn aangewezen, 
De Indonesische regering is hiermee 
akkoord gegaan.
Het wachten is nu op een reële uit
voering van die afspraken. De vertegen
woordiger van de V.N. is daarom van 
Djakarta naar West-Irian vertrokken.
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ZIJLSTRA KONDIGT INITIATIEF VOOR KLEINE 
ZELFSTANDIGEN AAN

LANDBOUWPOLITIEK 
IN DE
TWEEDE KAMER
/^ N L A N G S  hebben in de Twee- 
N - '  de Kamer de debatten plaats
gevonden over de begroting van 
landbouw. Bij de verschillende 
sprekers klonk de zorg, die op dit 
moment in veel boeren- en tuin- 
dersgezinnen heerst omtrent de 
toekomst, duidelijk door. Door de 
heer Zijlstra werd deze zorg als 
volgt onder woorden gebracht:

„We mogen het zich thans voltrekkende 
gigantische moderniseringsproces,
waarin wetenschap, techniek en che
mie de land- en tuinbouw betrokken 
hebben doen raken, beslist wel een 
agrarische revolutie noemen. Een proces 
dat gepaard gaat met, spanningen, ar
moede, maar bovenal onzekerheid. Deze 
onzekerheid wordt nog versterkt door 
het feit dat de produktie ten gevolge 
van dit proces sneller stijgt dan de 
vraag ei» in de tweede plaats door de 
omstandigheid dat mede hierdoor de re
kening van de inflatie niet kan wor
den doorgeschoven.

Welke conclusie valt hieruit te trekken. 
Mijns inziens deze: De agrarische re
volutie dreigt, evenals de industriële re
volutie aan het einde van de vorige 
eeuw, een nieuw sociaal probleem te 
scheppen voor de tienduizenden gezin
nen, die op korte termijn weinig moge
lijkheden hebben, gelet op de geringe 
flexibiliteit van de bedrijfsvoering. De
ze problematiek is echter niet beperkt 
tot land- en tuinbouw maar geldt ook 
voor zeer veel middenstandsbedrijven. 
Ze dreigen fijngemalen te worden' in 
de schroef van sneLstijgende kosten en 
gelijkblijvende- of zelfs verlaagde prij
zen. Enige tijd geleden heeft de kwestie 
van de machtsvorming in onze maat
schappij zeer in het centrum van de 
belangstelling gestaan. De stelling is 
verdedigd dat 2 0 0  mensen in ons land 
economisch, financieel en politiek ge
zien de macht in handen hadden en een 
onderzoek naar deze machtspositie 
werd wenselijk geacht.

Ik maak mij meer zorg over de onmacht 
van 200.000 dan over de macht van 200. 
Er zal een landbouwpolitiek, een so- 
eiaal-economische politiek moeten ko
men, die grotere aandacht schenkt aan 
dit probleem. Onze fractie stelt zich 
voor terzake in de loop van dit kalen
derjaar met initiatieven hieromtrent te 
komen”.

BEDRIJFSGROOTTE 
IN TOEKOMST
Bij de beantwoording van de vraag 
welke bedrijfsgrootte in de toekomst de 
meest wenselijke is zette de heer Zijl
stra een aantal vraagtekens bij de con
ceptie, zoals die door dr. Mansholt is 
ontwikkeld.
„Ik ga er van uit dat de sleutel voor 
de toekomstige produktie-structuur niet 
in handen is van de Europeso Commissie 
of de nationale overheden, maar in de 
handen v̂ an de boer en tuinder zelf. 
Zijn beslissingen \'an vandaag bepalen 
de bedrijfsstructuur van morgen. In de 
huidige situatie is het gezinsbedrijf het 
dominante type. Dit bedrijf heeft in het 
verleden getoond een geweldig aanpas
singsvermogen te bezitten. Thans wordt 
van dit bedrijf, van deze ondernemers 
gevraagd;
zich verder te organiseren; 
samenwerking te zoeken met andere 
bedrijven;
haar produktie beter te beheersen en te 
nox’maliseren;
nauwere samenwerking te zoeken met 
verwerking en afzet, teneinde een be
tere verbinding te kunnen krijgen tus
sen de vraag van de consument en het 
aanbod vmn de producent.

Kortom van dit familiebedrijf wordt ge
vraagd zich open te stellen naar buiten. 
Dit is altijd een belangrijk stuk van on
ze concurrentiekracht geweest en zal dit 
ook blijven. De kracht van onze land
en tuinbouw schuilt niet in eerste in
stantie in de stapels reglementen en 
verorderingen, maar in de dynamiek 
van de verbeeldingskracht, in het aan
passingsvermogen van de land- en tuin- 
bouwproduktie en in de organisatie van 
verwerking en afzet. Op deze grond 
zie ik dan ook een veel geleidelijker 
ontwikkeling dan in het Plan Mansholt 
en heb daarom aan deze zware subsi
diepolitiek, die ten behoeve van deze 
grote bedrijfseenheden wordt , voorge- 
steld, dan ook weinig behoefte.”

GROTE URGENTIE
Ten aanzien van de vraag wat er in de 
nabije toekomst zal moeten gebeui'en, 
merkte de heer Zijlstra op:

„Ik 'hoop dat het u duidelijk is gewor
den uit mijn schets van de situatie in 
het begin en uit de presentatie en de 
inhoud van het memorandum van dr. 
Mansholt dat ik van oordeel ben dat er 
ook in onze nationale landbouwpolitiek 
in de komende jaren meer dynamiek zal 
moeten worden gebracht; meer van de 
urgentie van. dit probleem teruggevon
den zal moeten worden. Mag ik het nog 
iets anders zeggen: de landbouw zal in 
de begrotingsmeerj arenplanning een 
hogere prioriteit moeten krijgen. Als 
wij het plan Mansholt omrekenen zou 
dit voor Nederland bijv. een verhoging 
van het budget van de minister van 
Landbouw betekenen van ongeveer 
ƒ 800.000,—. Mag deze prioriteit binnen 
de huidige Nederlandse financiële bud- 
getaire verhouding wat te fors uitvallen, 
vast staat dat als wij ernst willen ma
ken met een hervorming van de land
bouwstructuur, bijv. het O. en S.-fonds 
zal moeten worden versterkt; het beleid 
hiervan moet worden verruimd;

de cultuurtechnische werken versneld 
zullen moeten worden uitgevoerd, 
waarbij aan een provincie als Gronin
gen bijv. zeer duidelijk juist op dit 
laatste punt groot soelaas zou kunnen 
worden geboden;

de financieringsproblematiek krachtig 
moet worden aangepakt;
en de commissie die de fiscale positie 
van de kleine zelfstandigen bestudeert 
moet tot spoed worden gemaand.”

Aan het slot wil ik opmerken dat mijn 
betoog hier en daar een kritische onder
toon heeft gehad. Deze vloeit voort uit 
mijn ongerustheid over de ontwikkelin
gen in de land- en tuinbouw en het ge
brek aan perspectief dat er in toene-

DE VROUW 
EN DE RUIMTELIJKE 
ORDENING
DOOR MEVR. MR. W. DERKSEN-KOPPE

De gemeentelijke autonomie mag niet in strijd zijn met het algemeen belang 
en moet mede dienstbaar zijn aan het leefklimaat, ook buiten de gemeente
grenzen. Moeten de agglomeratieraden op het gebied van de ruimtelijke 
ordening eigen bevoegdheden hebben om beter te kunnen functioneren? 
Het is wenselijk, dat de vrouw meer inspraak heeft bij de programmering 
van de woningbouw en de woonomgeving.
De vrouw dreigt geïsoleerd te worden door een kunstmatige scheiding van 
wonen, werken en recreëren. Bepleit wordt daarom, in de nieuwe woon
wijken lichte industrieën en dienstverlenende bedrijven te vestigen naast de 
gewone voorzieningen.
De pogingen, die reeds ondernomen worden om de monotonie en de ver
starring in de woning- en stedebouw te doorbreken, worden van harte 
toegejuicht. Er is echter meer aandacht nodig voor de specifieke woon
behoeften van de mens in zijn verschillende levensfasen.

Tot deze conclusies kwamen’ de bijna 
honderd vrouwen, die op uitnodiging 
van de Nederlandse sectie van de Euro
pese Vrouwen Unie in Huize Henriëtte 
Swellengrebel te Utrecht deelnamen aan 
de landelijke Studiedag over de Ruimte
lijke Ordening.
De eerste inleidster, mevrouw ir. N. C. 
de Ruiter, was van mening, dat de 
vraag: moeten we komen tot nieuwe 
ruimtelijke structuren? bevestigend 
.moet beantwoord worden. Te veel is de 
ruimtelijke ordening bepaald door en 
niet gezien als facet van de volkshuis
vesting, wat veroorzaakt werd door de 
woningnood. Thans ziet men in, dat eco
nomische, sociale en culturele factoren 
evenzeer in het geding zijn. De huidige 
provinciale indeling staat een ordening 
op nationaal en regionaal niveau in dé 
weg, zodat herindeling noodzakelijk is. 
Voor de bestuurders is het bijzonder 
moeilijk een verantwoorde keuze te doen 
tussen de afbakening van woongebie
den, de aanwijzing van industriegebie
den, het zuiver houden van lucht en wa
ter en het behouden van waardevolle 
natuurgebieden.
In de Hof van Eden ontving' de mens 
de opdracht die te bouwen èn te bewa
ren: zo moet de taakstelling ook nu nog 
zijn de eenheid van stad en iandschap te 
herstellen om te komen tot een meer

harmonieuze omgang van mens en na
tuur.

BEZW^AREN
VERSTEDELIJKING
Verstedelijking is een kenmerk van onze 
tijd, meende mevrouw dr. F. T. Diemer- 
Lindeboom. Zij wees er op, dat de We
reld Gezondheids Organisatie een stu
diedag 'wijdde aan „Mens en Steden”. 
Hoeveel ons dankbaarheid past tegen
over het verleden (reeds in 1901 kw'am 
de Woningwet tot stand), biedt de huidi
ge woonvorm van de stad, namelijk de 
hoogbouw, vele bezwaren, die in het 
menselijk vlak liggen: 
het contact tussen moeder en buiten- 
spelende kinderen is vrijwel onmogelijk, 
de gehorigheid van de flats beperkt de 
vrije ontplooiing van het kind, 
de bejaarde men., voelt zich opgesloten, 
het contact met de natuur gaat verloren. 
Een groot balkon, een buitenkamer of 
een daktuin zouden enigszins deze be
zwaren kunnen ondervangen.
De zeer scherpé scheiding tussen wo
nen en werken in de nieuwe woonwij
ken brengt vooral voor de niet-buitens- 
huis-werkende \>t o u w  psychische moei
lijkheden mee.
Dat dit ook in het buitenland speelt, 
toonde mevrouw H. Beijaert-Drost aan,

mende mate ontstaat. De begroting die 
nu voor ons ligt en de landbouwpolitie
ke discussies die ook in de afgelopen 
maanden zijn gevoerd zou ik willen ka
rakteriseren als die van de goede wil en 
de moeilijke weg. Wij willen graag 
trachten de minister behulpzaam te 
zijn op deze moeilijke weg.

ANTWOORD
In zijn beantwoording wees de minis
ter er op dat de huidige situatie verge
leken met die in het buitenland nog niet 
zo slecht is, in die zin dat het aandeel 
van de landbouw in het nationaal inko
men ongeveer in evenwicht is met het 
aandeel van de beroepsbevolking, lal. 
±  8 V2 "/o.

T.a.v. het prijsbeleid merkte de minister 
op dat hij dit als totaliteit wilde be
schouwen en dat er ruimte moest blij
ven voor manipulaties t.a.v. de afzetpo- 
sitie, en deze manipulatie sloot z.i. een 
zekere prijsverlaging niet uit. In dit 
verband achtte hij voor de voergraan- 
prijzen nog wel enige verhoging moge
lijk.

De minister deelde de opvatting van de 
heer Zijlstra dat de gelden die vanuit 
Brussel voor de zogenoemde markt
structuur werden besteed beter op een 
andere manier gebruikt zouden kunnen 
worden.
Inzake het totale bedrag dat voor land
bouw bestemd is toonde de ‘ minister 
zich niet ontevreden. Al had hij zeker 
nog we! bepaalde wensen.

Tenslotte zegde de minister toe dat hij 
in het najaar bij de indiening van de 
Landbouwbegroting een nota zou over
leggen, waarin een voorlopig standpunt 
inzake het plan Mansholt zou zijn neer
gelegd.

die in Parijs een vergadering van de 
internationale gemeentecommissie van 
de Europese 'Vrouwen Unie had bijge- 
woond. Bijna alle deelneemsters aan de
ze vergadering waren van oordeel, dat 
in de nieuwe woonwijken, willen deze 
geen „slaapwijken” worden, plaats moet 
zijn voor onderwijsinstellingen, lichte 
schone industrieën, ontspanningsmoge
lijkheden, kortom mogelijkheden voor 
wonen, .werken en voor recreatie.
Een apart probleem bleken de crèches 
te zijn, die door de moderne voorzienin
gen en het benodigde personeel aan de 
gemeentelijke besturen in Frankrijk on
geveer 50 N.F. per dag per kind kosten. 
Zo kwam men op de gedachte „crèches 
a domicile” te organiseren: jonge gezin
nen nemen er (hoogstens) drie kinderen 
bij van werkende moeders. Deze gezin
nen, die in de wijk moeten wonen en 
medisch gecontroleerd worden, zijn of
ficieel door de gemeente voor dit werk 
aangesteld en ontvangen 15 N.F. per 
kind per dag, hetgeen voor de gemeente 
een aanzienlijke besparing betekent.
Op deze drie inleidingen volgde een ge
animeerde en ter zake kundige discus
sie. Met betrekking tot de gemeente
lijke autonomie werd gewezen op Eind
hoven, waar in de nabije toekomst de 
gemeenteraad bepaalde bevoegdheden 
zal afstaan aan de agglomeratieraad. 
IVanneer de inspraak van de burger(es) 
niet beperkt.wordt tot het ingelicht wor
den over reeds vastgestelde plannen, 
maar reeds in de fase van voorberei
ding gevraagd wordt, is meer deskun
digheid en derhalve grondige voorlich
ting noodzakelijk. Door de Vrouwen Ad
vies Commissies voor de woningbouw 
wordt reeds zeer goed werk verricht, 
maar meer vrouwen-organisaties zou
den zich met deze problemen moeten 
bezighouden.

WOONVORMEN
De in 1968 opgerichte Nationale Stich- 

. ting voor Nieuwe Woonvormen, die ver
gaande ideeën ontwierp voor eengezins- 
huizen, zou wellicht ook andere woon
vormen kunnen vinden voor de hoog
bouw, opdat de nieuwe woonwijken 
meer een eigen „gezicht” krijgen.
De ter vergadering aanwezige voorzit
ster van de Advies Commissie Experi
mentele Woningbouw, onlangs door mi
nister Schut ingesteld, deelde nog mede, 
dat er van overheidswege eveneens een 
streven bestaat ter verbetering van de 
woningbouw, ook van die in de sociale 
sector.
De grote opkomst, de aandachtige be
langstelling voor de inleidingen en de 
levendige discussie hebben deze negen
de landelijke studiedag alleszins doen 
slagen!
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SUBSIDIERING
DE
VAN
DE SPORT

DOOR
W. F. H. GRASHÖFF

D e redactie vraagt om in een 
artikel van ca. 1000 woorden 

bovenstaand onderwerp te behan
delen. Daarbij worden een viertal 
concrete vragen gesteld. Dat getal 
1000 vergt bij de beantwoording 
sterke beperking.
Toch kan ik er niet onderuit te 
spreken over de betekenis van de 
sport, alvorens ik mij waag aan 
de beantwoording van die vragen. 
Als gevolg van de opgelegde be
perking moet ik daarbij mijn op
vattingen poneren. Zonder ad
structie. Misschien kan dat laatste 
in een volgend stadium.

Vooraf nog een prealabele opmerking. 
Ik zal niet spreken over de vraag waar 
de overheidstaken liggen en waar die 
van het particulier initiatief. Ik ga uit 
van de status quo: een burgerij die door 
abnormaal hoge overheidsaanspraken op 
de particuliere inkomens ten aanzien 
van cultuur, recreatie en maatschappe
lijk werk in steeds toenemende mate 
financieel onmondig is gemaakt. In die 
situatie verlang ik als burger van de 
overheid dat hij subsidieert naar het 
inzicht van mijzelf en de „mijnen”, nu 
het ons onmogelijk wordt gemaakt zelf 
het noodzakelijke te doen.
Nu moet ik dan gaan spreken over de 
betekenis van de sport.

VORMING
Allereerst poneer ik dan de stelling dat 
van de sportvereniging op de jonge 
mens een vormende waarde uitgaat die 
ten volle vergelijkbaar is met de vor
mende waarde van andersoortig jeugd
werk.
De veelsoortige vorming vanuit het 
jeugdwerk is niet van hoger gehalte dan 
die in de sportbeweging. Ik kan dat ook 
anders zeggen: sportwerk is jeugdwerk. 
Een tweede punt: aan die vormende 
werking van de sportverenignig ont
komt geen enkele jongere in die vere
niging.
En een derde: of deze werking vormend 
of misschien misvormend is hangt af 
van de leiding.in de club zowel op tech
nisch als op begeleidend en bestuurlijk 
niveau.
Nog een tweetal beweringen knoop ik 
daaraan vast:
Ten eerste: de opleiding van kader op 
alle niveau vereist de meest intensieve 
aandacht.
Voorts: de leiding kan niet efficiënt 
opereren zonder adequate accommoda
tie en dito spelmateriaal.
Als we ons bij dit alles dan nog reali
seren dat in geen enkele vorm van ge
organiseerd jongerenwerk zoveel jeugd 
bijeen is als in de sportbeweging, dan 
ligt het antwoord op de vraag of sport- 
subsidie gewenst en noodzakelijk is, 
voor de hand. Die subsidie is dringend 
noodzakelijk en zal quantitatief niet 
mogen onderdoen voor welke jeugd- 
werk-subsidie ook.

ll!!iii!!!!!!j!!i

9 gulden 
voor 
90jaar arp

Reeds thans zij opgemerkt dat de fei
telijke situatie ver achterblijft bij deze 
noodzaak.

SUBSIDIEGRONDEN

Direct in aansluiting hierop zou ik nu 
een andere vraag van de redactie aan 
de orde willen stellen die handelt over 
de subsidiegronden.
Moet subsidie worden gegeven ter be
vordering van de „lichamelijke opvoe
ding” ofwel vanwege de betekenis die 
de sport heeft als passieve recreatie? 
Daar komen de toeschouwers dus ook 
om de hoek.
Mag ik beginnen met heel ruw te on
derscheiden tussen „eigen” en „vreem
de” toeschouwers. „Eigen” acht ik die 
toeschouwers die een reële band heb
ben met de spelers. Mede-leden, ouders, 
verloofden en vrienden. „Vreemd” noem 
ik wat daarbuiten valt.
Die „eigen” groep behoeft echt niet te 
worden gesubsidieerd. Of die „vreemde” 
groep subsidiabel moet zijn acht ik geen 
sportprobleem. Welke vormen van pas
sieve recreatie moeten worden gesubsi
dieerd en welke niet is een vraag die 
mij als man van de sportbeweging niet 
interesseert. Als men maar niet gaat 
varen onder de valse vlag van „sport- 
subsidie”. Voor de sport is het subsidie 
waarlijk al mager genoeg. Op dit stand
punt rijzen natuurlijk wel praktische 
problemen. Denkt u maar aan subsidie 
voor accommodatie-voorzieningen. Maar 
binnen het bestek van dit artikel moet 
ik daaraan helaas voorbijgaan.

Dus: geen sport-subsidie ten dienste van 
de passieve sportbeoefening. .
Ik haast mij naar het eerste deel van 
de vraag dat handelt over de lichame
lijke vorming (liever niet: opvoeding) 
als ratio voor sport-subsidie.
Ik ben bang dat uit deze vraag blijkt, 
dat men in het algemeen maar heel wei
nig besef heeft van de mens-omvatten- 
de vormingswaarde van de sport. Ter
wijl men anderzijds maar al te zeer over 
het hoofd ziet dat de sport niet op de 
lichamelijke vorming is gericht. De li
chamelijke vorming staat in dienst van 
de spelvorm. Het is nog niet zo heel 
lang geleden dat de lichamelijke trai
ning daarop vrijwel uitsluitend was ge
richt. Naar ik meen als gevolg van het 
streven naar topprestaties is men daar
naast oog gaan krijgen voor de algeme
ne training, die inderdaad beoogt de 
algehele lichamelijke conditie te bevor
deren. Dat is een belangrijk winstpunt. 
De sportbeoefening op zichzelf werkt 
voorts per sé bevorderend op de li- 
chaamsconditie.
Conclusie: ik acht de redactionele vraag 
in feite niet ad rem,
Sportsubsidie vindt z’n ratio èn z’n 
dwingende noodzaak in de mensvor
mende waarde van de sport. De vor
ming van dat éne ondeelbare schepsel 
dat mens heet.
Als ik zie hoe men in de praktijk van 
elke dag nog steeds het „geestelijke” 
hoger aanslaat dan het lichamelijke, 
daarbij geestelijk maar al te vaak vrij
wel indentificerend met intellectueel, 
vraag ik mij met enige angst af of wjj 
dan nooit bijbels zullen leren denken 
over de mens.

Ik geloof dat er alle reden is om veel 
meer dan 1000 woorden te wijden aan 
déze zaak en de betekenis van de sport 
in dit verband!
Maar ik moet verder.
Vindt u dat amateursport subsidiabel 
is tegen de achtergrond van dat argu
ment vanuit de passieve recreatie? Zo 
luidt de volgende redactionele vraag. 
Na het voorgaande is een antwoord 
naar ik hoop eigenlijk overbodig.
De passieve recreatie behoort geen 
voorwerp te zijn van sport-subsidie. En 
als de achtergrond van de sportsubsi
die moet worden gezocht in de vor
mingswaarde van die sport dan zal de 
conclusie wel moeten zijn dat het ac
cent overwegend ligt op de amateur
sport. Met de beroepssport zit ik een 
beetje. Ik ben geneigd dit phenomeen 
wat de subsidie betreft Onder te bren
gen in de rubriek recreatie-subsidie. 
En zoals gezegd: daarover heb ik geen 
oordeel.

PRAKTIJK
Hoe staat het nu met de sport-subsidie 
in de praktijk?
De centrale ovei'heid subsidieert de lan
delijke bonden en koepels op sportge
bied. Niet alle arbeid is subsidiabel. Met 
name niet — u begrijpt dat ik daarme
de instem — de kosten van de competi
ties. Instem, zeker zolang de beschik
bare middelen nog nopen tot een keuze. 
De volle nadruk moet vallen op kader
werk en propaganda. Gesubsidieerd 
wordt in de bruto-uitgaven, zij het, al
weer uit geldgebrek, met enkele uitzon
deringen. Een bepaald gedeelte van de 
subsidiabele uitgaven moet worden be
steed aan kaderwerk, op straffe van 
een evenredige vermindering van het 
subsidie.
Los van deze subsidieregeling bestaat 
een begrotingspost tot steunverlening 
bij de stichting van sporthallen. Voor
alsnog dienen deze gelden niet voor de 
financiering van zwembaden (geldge
brek! Het wordt eentonig!)
Op provinciaal niveau bestaat bij sopa- 
mige provincies een sport-subsidiere- 
geling. Veelal is daarbij het subsidie af
hankelijk van het aantal jeugdleden, 
doch kan voor bijzondere taken inci
denteel subsidie worden aangevraagd. 
Vele gemeenten tenslotte geven subsi
die. Rechtstreeks en indirect. De recht
streekse regeling komt meestal wel neer 
op een vast bedrag per club plus een be
drag per jeugdlid. Indirecte subsidiëririg 
vindt vaak plaats door verhuur of an
dere vormen van ingebruikneming van 
accomodatie tegen zeer matige prijzen. 
Voor de goede orde moet ik nog op
merken dat op landelijk niveau de Ne
derlandse Sport Federatie slechts zeer 
gedeeltelijk wordt gesubsidieerd. De 
verklaring van die omstandigheid ligt 
voor de hand. Het tekort van de N.S.F. 
wordt integraal vergoed uit de Toto- 
gelden.
Gaarne wil ik dan nog aantekenen dat 
tot nu toe geen rijksgelden beschikbaar 
werden gesteld om de sociologische en 
paedagogische aspecten van de sport 
aan een wetenschappelijk onderzoek te 
onderwerpen. Het ziet er niet naar uit 
dat zulks binnen onze horizont ligt. Wel 
een povere belangstelling voor een van 
de meest omvattende maatschappelijke 
organisatie-vormen van onze epoche.

Als nu — en dit ten slotte — de redactie 
vraagt hoe de sport-subsidie het best 
te verwezenlijken is, moet ik een — 
waarschijnlijk —̂ teleurstellend ant
woord geven.

VERVOLG OP PAG. 11
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Mr. dr. J. Winsemius.
Dijkgraaf van bet hoogheemraadschap 
van Delfland.

Een man M'andelde met zyn 
zoontje van een jaar of zes, ze

ven langs het prachtige gebouw 
van een waterschap. Vraagt de jon
gen: wat doen ze eigenlijk op dat 
waterschap? Antwoordt de vader: 
daar zorgen ze dat we niet verzui- 
pen.
Misschien vertelde vader hem nog 
wél meer, want het was niet zo 
lang na de deltaramp van 1953. A.ls 
dat zo was, dan gingen zijn verdere 
woorden in ieder geval hq het pas
séren verloren.
Zou iemand aan diezelfde man 
hebben gevraagd wat een water
schap nu precies was, dan zou hij 
waarschijniyk het antwoord niet 
hebben geweten.

- Het is een vraag waarop men niet zo 
gemakkelijk kan antwoorden.
De provincie en de gemeente, och, daar 
weet men wel het een en ander van. 
Men heeft zijn stem uitgebracht bij de 
verkiezing voor de staten of voor de 
gemeenteraad, heeft kennis genomen 
van de programpunten van de verschil
lende partijen. Ieder had zijn wensen 
op het terrein van de provinciale en de 
gemeentelijke politiek. Niet zelden spra
ken daarbij de levensbeschouwingen 
mee. Het uitbrengen van een stem be
tekent dan ook een keuze.
Bij de waterschappen niets daarvan. 
Zag men ooit affiches: Schoon water in 
de sloten. Stem op Jansen? Of: De dij
ken moeten sterker. Stem op Pietersen? 
Is het een zaak van levensbeschouwing 
hoe zwaar de dijken moeten zijn of hoe 
schoon het water?
Men weet dikwijls niet meer van de 
waterschappen af, dan men zelf heeft 
beleefd.
Men heeft een aanslag ontvangen van 
een waterschap en denkt, moet ik daar 
ook al belasting aan betalen?
Of men heeft een vergunning van een 
waterschap nodig, en deze wordt ge
weigerd.
Want daar zijn de waterschappen sterk 
in. Iets weigeren of verbieden!
Op het platteland begreep men altijd 
wel, dat dit nodig was. Overvloedige 
regenval voelt men aan bedrijf en lijf. 
Zonder waterschap zouden veel lande
rijen een groot deel van het jaar onder 
water staan en de herinnering aan de 
tijd dat dit ook zo was, is op veel plaat
sen nog levendig.
Waterbeheersing raakt de land- en tuin
bouwbedrijven rechtstreeks. Het al of 
niet succesvolle van de strijd tegen ver- 
zilting vindt men bijvoorbeeld terug in 
de veilingopbrengsten.
Zo is het te begrijpen dat in een kerk 
van het Westland na de dankstond voor 
het gewas een musical werd opgevoerd 
ever de strijd tegen de verzilting en de

gehele gemeente daarin meeleefde. 
Maar het platteland is aan het verste
delijken.
De stadsbewoner heeft Het ontdekt en 
gaat er wonen of tenminste ontspanning 
zoeken.
De vraag, wat doet een waterschap en 
wat is een waterschap, wordt ook daar 
meer en meer een vraag.

JSAAM  ■

be problemen beginnen al met de naam. 
Er zijn waterschappen, die bepaald met 
die naam worden genoemd.
Er zjjn er ook die een andere naam 
dragen: hoogheemraadschap, heemraad

schap, polder, watering, bcdüking, con
tributie, ènz.
Maar het zijn allemaal waterschappen. 
Èn voor al die waterschappen gelden 
dezelfde wetten.

Dat heeft natuurlijk wel bezwaren. 
Voor het grote waterschap van meer 
dan 100.000 hectare dezelfde wetten als 
voor het kleine waterschapje van 100 
hectare dat nauwelijks een wettelijke 
regeling nodig heeft. En voor het hoog
heemraadschap dat toezicht uitoefent'op 
de kleinere waterschappen die er in 
liggen, dezelfde als voor die kleinere. 
Het gevaar bestaat dat de wetgever, als 
die bepaalde bevoegdheden moet opdra
gen aan provincies, gemeenten of wa

Zetel van het hoogheemraadschap van Delfland. Modern bedrijf achter oude gevel.

terschappen, de waterschappen liever 
buiten Spel zet omdat die bevoegdheden 
dan ook zouden toekomen aan die kleine 
waterschapjes. En dat zou vaak niet 
verantwoord zijn.
Het heeft ook gunstige kanten.
Want waterschappen worden in ons land 
opgericht door Povinciale Staten en deze 
kunnen binnen het zeer algemeen ge
houden kader van de wetten van geval 
tot geval een organisatie opbouwen die 
op de regionalei behoeften is berekend. 
Zij moeten ook een omschrijving geven 
van de taak van ieder waterschap. 
Want de grondwet of de wet zegt daar 
helemaar niets over.
In de laatste honderd jaar is er wel 
eens door één of meer Kamerleden op 
aangedrongen om een omschrijving in 
de wet op te nemén.
De regering heeft dat geweigerd.

om
Het waterschapswezen is al zeer oud. 
Er zijn waterschappen die zeven of 
achthonderd jaar oud zijn. Zij zijn in 
die tijd met de staatkundige en maat
schappelijke ontwikkeling meegegroeid 
en hebben zich de technische ontwikke
ling ten dienste gemaakt. De taken' 
waren daarbij nooit eng omschreven. 
Die werden steeds aangepast aan de 
behoeften van hun gebied en van de 
tijd. En toen de Franse revolutie als 
een wals over het oude regiem ging, 
toen in ons land de oude organisatie 
van de gewesten, van baljuwschappen, 
van ambachten werd weggevaagd, toen 
ook de gilden werden opgeheven, ble
ven de waterschappen gehandhaafd. 
Deze waren, uiteraard met tekortko
mingen, toch v'el doeltreffend geble
ken.
De regering heeft na die tijd de verdere 
ontwikkeling niet willen vastleggen door 
de taak te omschrijven.
Gelukkig! Want er was voor de Franse 
tijd van gewest tot gewest nogal wat 
verschil tussen de waterschappen en die 
verschillen bleven bestaan. Gezien die 
verschillen was zelfs een debat over 
de vraag wat wel en wat niet water- 
schapstaak kon zijn, niet vruchtbaar. 
Doordat de regering en de wetgever 
zich van enge formuleringen onthielden, 
heeft het waterschapswezen een verdere
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ontwikkeling kunnen doormaken die èn 
de historische continuïteit èn de pro
gressie tot zijn recht deed komen.
Zo kan een waterschap vandaag de dag 
een taak hebben, waar men een eeuw 
geleden niet aan dacht.

WATERSTAATSBELANG
Het waterschapsbegrip van grondwet 
en wetten laat derhalve ruimte aan de 
béhóèften van het bestuurlgke leven. 
Met één beperking. De taak van een 
waterschap moet zijn de behartiging 
van een waterstaatsbelang, maar wat 
daar precies onder moet W'orden be
grepen, zegt de grondwet oï de wet 
evenmin.
Men moet zich daarbij niet verkijken 
op het woord: water. Bij de rijkswater
staat onderscheidt men de natte en de 
droge waterstaat. Onder dit laatste val
len bij voorbeeld de wegen.
Zo kent men ook droge „water”-schap- 
pen, dat zijn waterschappen die geen 
andere taak hebben dan het onderhou
den van één of meer wegen.

De meeste hebben evenwel te maken 
met het water. Zij beheren een dijk die 
bescherming moet bieden tegen de zee 
of de rivier, een sluis die de waterstand 
regelt en eventueel schepen doorlaat, 
een stelsel van sloten dat de waterstand 
van een bepaald gebied op een zeker 
peil houdt, een molen of gemaal dat 
overtollig water wegpompt, een kanaal 
waarlangs zoet water wordt aangevoerd, 
een pijpleiding die deze taak onder
gronds overneemt, een zuiveringsinstal
latie die er voor zorg draagt dat het af
valwater, dat in een watering afvloeit, 
van aanvaardbare kwaliteit is, een af- 
voerleiding naar zee of rivier die de 
functie van het boezemwater dat anders 
afvalwater zou moeten opvangen, geheel 
of voor een deel ovemeemt.
De ontwikkeling is met deze opsomming 
zeker niet afgesloten. De techniek 
schrijdt voort en de waterschappen zul
len zich deze ten nutte maken.
Een voorbeeld dat wellicht in de toe
komst zal voorkomen?
Indien het mogelijk wordt tegen rede
lijke kosten bruikbaar water te fabrice
ren, zou dit zeker in beginsel een water- 
schapstaak kunnen zijn. Let wel. Het 
behoeft dat niet noodzakelijk te zijn, 
maar het zou kunnen.

VURJFERK
Veel grote waterschappen hebben een 
zo ingewikkeld stelsel van watcrinlaat, 
doorstroming en lozing dat men moet

spreken van een fijn afgesteld uurwerk. 
Zou het mogelfjk zijn om een bepaald 
deel van het waterschapsgehied op an
dere wijze te voorzien van het water dat 
nodig is, dan zou dat wellicht een zo 
belangrijke vereenvoudiging van dat 
uurwerk betekenen dat die andere voor
ziening als taak van dat waterschap in 
aanmerking komt.

Daarom is het gelukkig dat de wetgever 
nimmer een omschrijving heeft gege
ven van wat waterschapstaak kan zijn. 
Of beperkende bepalingen op het ge
bied van grootte en organisatie heeft 
vastgesteld.
Zo werd ons land overdekt met kleine 
en grote waterschappen. Er waren er 
die niets anders te doen hadden dan 
een weg of brug van lokaal belang on
derhouden.
Er waren er ook die alle waterstaats
werken in een bepaald uitgestrekt ge
bied onderhielden die van regionaal be
lang waren.

CONCENTRATIE
Ons land telde zo enige duizenden wa
terschappen. In 1948 waren het er 2636, 
nu zijn het er nog 1550. En het aantal 
vermindert nog ieder jaar. Wat is de 
reden van die voortdurende verminde
ring? Is dat wel gewenst?
Men zou een tegenvraag kunnen stel
len.
Waarom fusioneren grote bedrijven? 
Waarom worden zuivelfabrieken en vei
lingen geconcentreerd? Waarom bunde
len organisaties die lang zelfstandig wa
ren hun krachten? Waarom zijn staten 
bereid hun landbouw, hun militaire or
ganisatie, hun economie in te brengen 
in een bovennationale gemeenschap?
Omdat in breder verband doeltreffender 
kan worden gewerkt. Of zelfs omdat het 
niet meer mogelijk is om in het oude, 
kleinere verband naar behoren te func
tioneren.
Zo is het ook met de waterschappen. 
Want de reden waarom het aantal wa
terschappen voortdurend vermindert, is 
vooral hierin gelegen dat ook daar de 
concentratie doorzet.
Veel kleine waterschapjes zijn met an
dere samengevoegd tot een groter ver
band, omdat zij niet meer in de mo
derne verhoudingen konden functione-

In de oude waterschappen hebben de 
boeren-bestuurders, vertrouwensman
nen van de streek waarin hun bedrijf 
stond, dikwijls een stukje openbaar be
stuur laten zien dat er mocht zijn. Zij 
mochten met ere worden genoemd. Zij 
gaven zich voor de plaatselijke ge

meenschap, zonder of bijna zonder, ver
goeding.
Maar wie weet nog de weg door het 
ingewikkelde bestuurlijke leven? Welke 
particulier kan nog de moeilijkheden 
en mogelijkheden van zijn waterschap 
in dat bestuurlijke leven overzien? En 
wie kan, als hij dat zou kunnen, de tijd 
daarvoor vinden? Welk waterschap, het
zij groot, hetzij klein, kan nog zonder 
administratief en zonder technisch on
derlegd personeel? Maar een klein wa
terschap kan er geen administratief of 
technisch onderlegd personeel op na 
houden.
Vandaar de concentratie.
Hier komt nog iets bij. Er waren veel 
kleine waterschappen die als het ware 
van nature aangewezen waren op het 
vormen van één grotere belangenge
meenschap.
Een dijk die een geheel gebied 
beschermde, was bijvoorbeeld in onder
houd versnipperd over ettelijke instel

lingen die ieder hun stukje verzorgden. 
Zo werd in stukjes geknipt, wat’ een 
eenheid moest zijn. En de landerijen 
binnen die dijk behoorden dikwijls weer 
tot andere waterschapjes voor de ver
zorging van wateringen en sloten.
Zo ontstond een tweeledige concentra
tie. Territoriaal omdat het grondgebied 
aanzienlijk groter werd, en functioneel 
omdat het geconcentreerde waterschap 
meer dan één taak kreeg. Het verzorgde 
voortaan de zeedijk, de binnendyk, de 
wegen en de waterhuishouding. Naar 
het voorbeeld van de grote hoogheem
raadschappen.
Het proces van concentratie is nog in 
volle gang.
Veel, wat vertrouwd was, vcrdwjjnt 
daardoor.
Ook het nieuwe zal weer vertrouwd 
worden.

GROTE T A A K  
V O O R
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD
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Vul nu onderstaande 

bon in of bestel per giro 
(storting op giro 

89673 t.n.v. 
A.R. Partijstichting 

te Den Haag.

Een pocket 
van 110 pagina’s, 
waarin de 
schrijver 
hoofdlijnen voor 
een
evangelisch 
beleid schetst. 
Wat is, wat wil, 
wat moet 
de A.R. Partij ?

Iti enveloppe als drukwerk verzenden aan Bur. A.R.P., Dr. Kuyperstr. 3, Den Haag.
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Zendt mij 

naam; 

adres: 

woonplaats: 

datum:

ex. a f3 ,— van ,.grote taak voor klei
ne mensen”.
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FRACTIE-
BEZOEK
AAN
NOORD-
HOLLAND
DOOR M. W. SCHAKEL

Jullie reizen met de kamerfrac
tie alle buitengemeenten af, 

maar jullie vergeten, dat er in de 
zogenaamde ranustadprovincies 
een uitgestrekt gebied met even zo 
grote problemen ligt, te vreten 
Noord-Holland benoorden het IJ. 
Ik vraag de A.K. fractie dringend 
aan dit gebiedsdeel extra aandacht 
te besteden”.

Woorden van deze strekking richtte de 
A.R. Gedeputeerde van Noord-Holland, 
de heer De Jong uit Hilversum, tot 
fractievoorzitter Biesheuvel.
Nu moge het voorvaderlijk erfdeel van 
Biesheuvel even bezuiden het IJ liggen 
— vanuit de bus zagen wij het aan de 
horizon tussen het geboomte liggen —• 
zijn politieke verantwoordelijksbesef 
strekt zich ongetwijfeld ook tot de lan
douwen boven het Noordzeekanaal uit. 
En dus toog de fractie op de eerste 
lentedag (die van de kalender wel te 
verstaan) naar Noord-Holland.
Punt van verzamelen: het provincie
huis in Haarlem.
Op die prille maartmorgen — zoals 
reeds gereleveerd: aanvang van de len
te—• liepen de geleidelijk binnendrup
pelende fractiegenoten in een liefelijke 
val. De befaamde Haarlemse bloemen
meisjes, dit jaar in lichtgroen mini-rok- 
je met een breedgerande donkergroene 
hoed, stonden met hun narcissenmand
jes in de hal van het provinciehuis in 
de aanslag. Eerste operatiedag, eerste 
'slachtoffers’ uw politieke vertrouwens
mannen (onze vrouw zat op dat moment 
hoog en droog op Formosa). Onder de da
mes voltrok zich een sportieve wedijver, 
wie de revers van „mooie Barend” met 
een knal-gele narcis mocht sieren. Er
gens moet de uitslag een enigszins on
beslist karakter gehad hebben, want uit 
het gekrioel om hem dook Biesheuvel 
op met één narcis links en eentje rechts: 
zo in de trant van de vele malen be
kroonde schutter, die ongeveer de hele 
schiettent in diggelen schoot.

WERKEN
Maar na deze fleurige ouverture was 
het werken geblazen. Conferentie met 
de Gedeputeerden onder leiding van een 
slagvaardige commissaris Kranenburg. 
Ja, wat gaat er in zo’n 2Va uur durend 
gesprek zo al niet heen en weer over 
de tafel: de positie van het provinciaal 
bestuur in de huidige tijd, de streek
plannen, de gemeentelijke herindelings- 
plannen, de betekenis van het Noord- 
zeekanaalgebied, de vierde bestuurslaag 
(in Noord-Holland geen Rijnmondcon- 
ceptie), vestiging Progil, werkgelegen
heid benoorden het IJ, de ruilverkave
lingen, Balgzandproject, aankoop recre- 
atiegronden, de luchthavenpolitiek, de 
financiële positie van de gemeenten in 
Noord-Holland, diverse knelpunten in 
het Gooi, Amsterdamse problemen, aan
leg Rijkswegen en tunnels.
Na de lunch ten provinclehuize volgde 
een bustocht langs het Noordzeekanaal 
(verbredingswerken, tunnel wensen),
over het staatsvlssershavenbedrijf te 
IJmuiden, het sluizencomplex van 
IJmuiden, de Velsertunnel, bezoek aan 
de Hoogovens, door de recreatieterrei
nen Spaarnewoude, langs de terreinen 
voor basisindustrie aan het Noordzee
kanaal, de Hembrug, de containerha
ven, de Coentunnel, de uitbreiding van 
Zaandam, de Zaanstreek en Alkmaar 
als eindpunt.
De fractie besteeg de steile boventrap
pen van het raadhuis van Alkmaar en 
trof daar behalve een gastvrije burge
meester Wytema de Raad van Samen

' j f J ' . - ' - U s .  l - a ,
- l p -  i p4 l  U .

werking Noord-Holland Noord. Deze 
Raad is samengesteld uit delegaties van 
de Kamers van Koophandel van Alk
maar en Hoorn, de industriecommissie 
Hollands Noorderkwartier, het Samen
werkingsorgaan Westfriesland en de 
Stichting Ontwikkeling Kop van Noord- 
Holland.

PROBLEMEN
Dit respectabele lijstje is op zich reeds 
garantie genoeg, dat de fractie duchtig 
onderhanden genomen werd over de 
vele problemen van Noord-Holland- 
Noord.
Eerst in een goed gedocumenteerd be
toog van de voorzitter van de Raad van 
Samenwerking, mr. W. H. Dollekamp

en daarna in persoonlijke gesprekken, 
waarin met name geestverwanten als 
burgemeester Omta van Wieringermeer 
'burgemeester De Zeeuw van Enkhuizen 
en mr. Dubbeldam, adjunct-seeretaris 
van de Kamer van Koophandel Alk
maar, zich niet onbetuigd lieten.
Na deze intensieve brain-washing was 
er een korte wijle gelegenheid om de 
inwendige mens wat te versterken. 
Terwijl zich deze nuttige en noodzake
lijke bezigheid in het restaurant 
van „De vergulde Turk” voltrok, vulde 
zich één van de bovenzalen met het 
partijkader uit Noord-Holland.- Wethou
der Spek van Haarlem zat deze avond
vergadering in zijn hoedanigheid van 
voorzitter van het provinciaal comité 
voor.

Bl@

GEMEENTELIJKE
HERINDELING
ZEEUWS-VLAANDEREN
Voor de tweede maal in successie 

hadden Zeeuwen bezit geno
men van de beide tribunes in de 
Tweede Kamer.
Waren het enkele weken geleden 
die van Zuid-Beveland, de tweede 
maal waren het de zonen en één 
dochter van het Zeeuws-Vlaamse 
land die twee volle dagen met ge
spannen aandacht de debatten over 
de herindeling van hun gebied 
volgden.

G
De spanning zat er van het begin af 
aan in, omdat insiders wisten dat de 
voorstellen van minister Beernink (die 
het ontwerp van staatssecretaris Wes- 
terhout, ongewijzigd overgenomen had) 
waarschijnlijk niet ongewijzigd door de 
eindstemming zouden heenkomen.
Voor de direct betrokkenen op de tri
bunes een gegeven, dat hun aandacht 
tot het uiterste gespanr.en hield. De 
aanwezigheid van de commissaris der 
koningin en enkele gedeputeerden in de 
loge van de voorzitter bewees dat ook 
het provinciaal bestuur zich niet tot het 
lezen van de Handelingen wilde be
perken.
Er is door de verschillende sprekers 
(inclusief de minister) in bloemrijke, 
soms dichterlijke taal gesproken over 
de schoonheid van dit stuk Nederland 
„Van de Ee tot Houtenisse, van Hulst 
tot aan Cadzand”.
Hartverwarmend waren ook de lofzan
gen op de daadkracht van bepaalde

Het was er eivol en oer-gezellig. Ove
rigens werden de „geachte afgevaardig
den” niet gespaard. Zij trachtten zich zo 
goed en zo kwaad als het ging door de 
stortvloed van problemen, wensen en 
verlangens heen te werken. Er werd 
gul en veel gelachen. Het betekende 
overigens geenszins dat de zaal of de 
fractie er zich met een Jantje van 
Leiden afmaakte. Dat zou men daar in 
Alkmaar trouwens — en dat terecht — 
ook niet genomen hebben.
Wat er zo allemaal behandeld is?
Wij doen een greep.

Het gebrek aan kaderuimte in Den 
Helder, de ligplaats van mijnenvegers, 
uitbreiding van de visafslag, het loods
wezen en de betonningen, het staats- 
vissershavenbedrljf, het Balgzandpro
ject, het Rijkswegenplan voor N.-H., de 
centrale financiering, de financiële nood 
van de gemeenten -in de ruilverkaveling 
Geestmerambacht, verfijningen voor 
centrumgemeenten, de problemen van 
het zich snel uitbreidende Purmerend, 
gemeentelijke herindeling IJmond,
grenswijziging Alkmaar, streekplan
Noordzeekanaalgebied, Hemtunnel, te
korten openbare vervoerbedrijven, sti
muleren industrievestiging, verontreini
ging oppervlaktewateren, luchtveront
reiniging, werkgelegenheidspolitiek, 
randwegen om Amsterdam, eigen be
lastinggebied gemeenten.

Het was niet in de laatste plaats aan 
de niet onwelwillende maar desalniet
temin vrij strakke leiding van de voor
zitter te danken, dat de vergadering op 
een redelijk tijdstip door deze rijstebrij
berg heen was.

Voldoende tijd nog voor partijvoorzitter 
Veerman om een aantal vragen van 
partij-politieke aard te beantwoorden 
en voor fractievoorzitter Biesheuvel om 
in een pakkend slotwoord het geheel 
in de juiste omlijsting te plaatsen.

Toen tenslotte na beëindigde vergade
ring, de laatste klanten voor een per
soonlijk gesprek de nodige aandacht 
gehad hadden reisde de fractie naar de 
verschillende windstreken met de her
innering aan een vermoeiende, maar 
vruchtdragenden en in goede harmonie 
voltooide dag.

gemeentebesturen en de tot stand ge
brachte voorzieningen in hun gemeen
ten. Zelfs de argeloze, niet-ingewijde 
toehoorder heeft spoedig in de gaten, 
dat de aldus over de kuif gestrekenen 
de op te heffen gemeenten zijn. Lof- en 
lijkzang zijn om zo te zeggen dezelfde. 
Ook ditmaal had de geachte afgevaar
digde de heer Van Bennekom het zich 
niet laten ontnemen om de woordvoer
der 'voor de a.r. fractie te zijn. En ook 
deze keer werd zijn vlot voorgedragen 
betoog door de Kamer en de tribunes 
met aandacht beluisterd.
Was het op Zuid-Béveland zo, dat het 
enige amendement dat aangenomen 
werd een amendement-Van Bennekom 
was, terwijl de uiteindelijke uitslag en 
zijn betoog volledig parallel verliepen, 
met Zeeuws-Vlaanderen was het wel
haast omgekeerd. Het eind-resultaat en 
de 'ftibreng van de a.r. woordvoerder 
dekten elkaar vrijwel nergens, terwijl 
zijn amendement (een zelfstandig Axel) 
niet in stemming kwam, omdat een ver
der strekkend amendement van de 
K.V.P.-er Fievez, dat aangenomen werd, 
zulks verhinderde.
In het oosten van het gebied stelde 
het ontwerp twee gemeenten voor. Van 
Bennekom bepleitte met Voogd (P.v.d.A.) 
daar één gemeente, maar een amende- 
ment-Voogd werd verworpen, de Kamer 
volgde in meerderheid de minister, het 
bleven twee gemeenten.
De pittigste discussie rankte zich om 
het middengebied (Terneuzen en de 
kanaalzone). Het ontwerp voorzag in

één middengemeente. Het amendement- 
Fievez deelde het op in drie gemeenten, 
de a.r. fractie zat er tussenin met twee 
gemeenten (een zelfstandig Axel, maar 
een ongedeelde kanaalzone). Het amen- 
dement-Fievez verwierf een ruime 
meerderheid, dus drie middengemeenten 
in plaats van één, zulks tot grote vreug
de van velen op de publieke tribune.
In het westen liepen de uiteindelijke 
beslissing en de benadering-Van Ben
nekom het verst uiteen. Het ontwerp 
voorzag in twee gemeenten, de socialist 
Voogd wilde er één van maken en de 
overgrote meerderheid van de a.r. frac
tie dacht er ook zo over. Een amende- 
ment-Voogd in deze richting verwierf 
buiten de beide groeperingen geen 
stemmen, terwijl de anti-revolutionair 
Schakel op dit punt van zijn fractie
genoten afweek.
Door een amendement van de V.V.D.er 
Wiegel met de strekking om het oude 
toeristenstadje Sluis zelfstandig te hou
den rolden er in het westen niet één, 
niet twee, maar drie gemeenten uit 
de bus. Een aanvaard amendement- 
Tolman (C.H.U.) voegde Retranchement 
bij Sluis. Ook dit amendement werd 
aanvaard met de stemmen van de a.r.- 
fractie tegen.

Men hoort in het land nog wel eens 
het geluid, dat de Kamer toch geen 
wijzigingen van betekenis in voorstellen 
tot grenswijziging aanbrengt. Met be
trekking tot Zeeuws-Vlaanderen is dat 
in ieder geval niet vol te houden. Het 
ontwerp wilde dertig gemeenten samen
voegen tot vijf. Door de interventie van 
de Kamer werden het er aeht.



12 april 1969 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 8

/ ^ v e r  de negers iu Amerika en 
hun verhouding tot de blan

ken wordt vaak geschreven en ge
sproken. Dit is begrijpelijk, omdat 
wij dan te maken hebben met men
selijke problemen van grote om
vang. Er worden echter weinig 
exacte gegevens verstrekt over de 
situatie waarin de negers zich be
vinden. Daardoor is de beoordeling 
vaak heel moeilijk.

Een rapport van een tweetal overheids
instellingen in de Verenigde Staten, na
melijk het Bureau voor Arbeidsstatis- 
tieken en het Bureau voor de Bevol
kingsstatistiek, geeft een zeker inzicht 
in de ontwikkeling gedurende de laat
ste jaren, onder andere met betrekking 
tot de inkomens, de werkgelegenheid, 
de huisvesting. Uiteraard beperkt zich 
dit rapport tot die aspecten van het le
ven, die gemeten kunnen worden. Meer
dere elementen die beslissend zijn om 
de waardigheid van het leven in een 
maatschappij te kunnen beoordelen, zijn 
niet meetbaar. Wat echter wel meetbaar 
is kan reeds als een zekere aanwijzing 
gelden.

Het rapport, dat eind 1967 verscheen, 
vertoont een gemengd beeld. Men kan 
er verbeteringen in bepaalde gebieden 
uit aflezen, maar teruggang in andere. 
De gegevens tonen aan dat grote aan
tallen negers voor het eerst in de Ame
rikaanse geschiedenis zijn terecht geko
men in de groep middengroep van in
komens en in een betere omgeving, dan 
waai’uit zij afkomstig zijn, maar ande
ren bleven in de armoede van de 
,,slums” met onveranderde of nog slech
ter geworden levensomstandigheden.

Als men over negers spreekt mag men 
niet denken aan een homogene groep, 
maar dan zal men grote verschillen 
moeten constateren tussen de indivi
duele negers met betrekking tot hun 
mogelijkheden, hun ervaring en hun 
aspiraties. Miljoenen negers zijn op zoek 
naar betere baantjes, meer vrijheid en 
een wijdere horizont. Meerderen hebben 
de mogelijkheden aangegrepen, die zijn 
ontstaan gedurende de laatste jaren. De 
weg omhoog is dus mogelijk voor de 
neger in de Verenigde Staten. Een gro
te moeilijkheid is dat die negers, die uit

In Jezu,s ontslapen op 64-jarige 
leeftijd, onze lieve vrouw, moeder 
en grootmoeder,

Harmina Aaltiua 
Post-Salomoiis

Uit aller naam : 
H. POST

OEGSTGEEST, 6 april 1969 
Wijttenbachweg 31
De begrafenis heeft reeds plaats
gevonden.

NEGERS IN 
AMERIKA EN 

HUN SOCIALE
EN

ECONOMISCHE 
OMSTANDIG

HEDENDOOR D. H. GRASMAN

hun armoegebied verdwijnen meestal 
de beste zijn en zij laten in de armoe- 
wijk die groep van mensen achter, die 
het minst succesvol is. Daardoor wor
den deze armoegebieden nog armer. 
Hieruit blijkt duidelijk dat het neger- 
probleem een maatschappelijk probleem 
van de eerste orde is en uitermate ge
compliceerd.

NEGERBEi OLKING
In 1966 woonden in de V.S. 194 miljoen 
mensen; daarvan waren 21,5 miljoen ne- 
gei-s, dus ll'/o. In 1940 was 10“/o van de 
Amerikaanse bevolking neger. De ver
deling van de negers over het grondge
bied van de Verenigde Staten is zeer 
verschillend. In 1940 waren 24 van de 
100 inwoners in het Zuiden neger. Dit 
cijfer daalde tot 1966, want in dat jaar 
was het aantal 20"/o van de zuidelijke 
bevolking. In het Noorden verdubbelde, 
het aantal negers relatief vanaf 1940 
tot 1966. In 1966 was het percentage 
negers aldaar acht. In het Westen was 
dit overeenkomstige percentage vijf, 
hetgeen overeenkomt met een vijfvoud 
van het aantal negers dat in 1940 in 
het Westen Woonachtig was. De gi’ote 
steden laten een zeer hoog percentage 
niet-blanken zien. In de steden van één 
miljoen, inwoners of meer was in 1966 
26“/o niet-blanken, in de steden van ’/i 
miljoen tot 1 miljoen inwoners was dit 
percentage 20.

INKOMENS
VERHOUDINGEN
Volgens het rapport was in 1966 het ge
middeld gezinsinkomen per jaar voor 
blanken $ 7.722 en voor negers $ 4.463. 
Dit komt overeen met 58"/o. Dit wordt 
voornamelijk veroorzaakt door het lage 
inkomen dat de neger, in het Zuiden 
hebben, namelijk $ 3.422 ten opzichte 
van $ 6.773 dat blanken hebben. In het 
Oosten en Westen liggen deze verhou
dingen aanmerkelijk gunstiger. Overi
gens blijkt een verbetering ten opzichte 
van het voorgaande jaar te zijn ont
staan. In 1965 was namelijk het inko
men van de negers ongeveer 54"/o van 
dat van de blanken. Het rapport con
stateert verschuivingen naar het ge
middeld inkomen van grote groepen 
niet-blanken. Het aandeel van niet- 
blanke gezinnen met inkomens van 
meer dan $7.000 was in 1966 bijna 5 x 
zo groot als in 1947. Uiteraard speelt 
daarbij de algemene inkomen!’stijging 
een belangrijke rol. Niettemin is ook 
verhoudingsgewijs een belangrijke ver
betering te constateren.
Vandaag ontvangt meer dan 28“;'o van 
de niet-blanke gezinnen meer dan $ 7.000 
per jaar — meer dan het dubbele per
centage met inkomens van deze hoogte 
'dan 7 jaar geleden — gemeten in „con
stante” dollars, rekening houdend dus 
met de prijsstijgingen. Het rapport laat 
ook zien een wijziging in het aantal ge

zinnen met een inkomen' beneden het 
zogenaamde armoede-niveau, een in
komensniveau dat door de Amerikaanse 
sociale verzekering,'organen wordt aan
gehouden. In 1966 was dit $ 5.440 voor 
een gezin van zeven of meer personen. 
Uit de ontwikkeling van 1959 tot 1966 
blijkt dat in de V.S. 6,1 miljoen perso
nen beneden deze armoedegrens liggen, 
van wie er 1,7 miljoen niet-blanken wa
ren. In 1959 waren er 8,3 miljoen bene
den deze armoedestandaard, van 'V’ie 
6,2 miljoen blanken en 2,1 miljoen niet- 
blanken waren. Als wij echter in aan
merking nemen de verhouding in aan
tal negers en blanken, dan kan worden 
berekend, wat het rapport ook doet, dat 
in 1959 50% van de niet-blanken en 
15% van de blanken een inkomen had
den beneden het armoede-niveau en in 
1966 35% van de niet-blanken en 10% 
van de blanken.
Uit deze gegevens blijkt duidelijk dat 
een verbetering is tot stand gekomen, 
maar dat niettemin een groot deel van 
de niet-blanken, namelijk meer dan een 
derde, een inkomen heeft dat beneden 
de armoedegrens ligt.

JVERKLOOSHEID
De werkloosheidsgraad voor niet-blan
ken is twee maal zo hoog als die van 
blanken, hoewel het niveau voor beide 

. groepen sterk is gedaald. Voor niet- 
blanke gehuwde mannen, die als kost
winner voor hun gezin fungeren, is de 
werkloosheidsgraad sterker gedaald dan 
voor blanke gehuwde mannen geduren
de de laatste vijf jaren en staat nu on
geveer op 3,5%. Een vergelijking over 
de jaren 1949 tot 1967, die de conjunc
turele ontwikkeling in de Verenigde 
Staten goed weergeeft, laat ook zien 
dat bijvoorbeeld in 1952 ruim 5% van 
de niet-blanken v,'erklbos 'was, welk 
percentage steeg tot ruim 12,5% in 1953 
en daalde tot ruim 7 in 1967. Bij de 
blanken was dit percentage over de ge
noemde jaren resp. 2,8, 6,1 en 3,4, zodat 
moet worden geconstateerd dat de 
werkloosheidsgraad voor niet-blanken 
ongeveer 2 x zo hoog blijft dan voor 
blanken.
Speciaal de jongeren zijn daarvan het 
slachtoffer. In 1967 waren van de- niet- 
blanke teenagers 26'’ '» ruim werkloos. 
Bij de blanken ruim lOVii'. Het is duide
lijk dat deze cijfers (ot ernstig naden
ken aanleiding geven. Er treden wel 
verschuivingen ten gunste op, doch dit 
gaat slechts zeer langzaam.

HUISVESTING
In de Verenigde Staten is een gi'ote hoe
veelheid krotten. Dertig procent van de 
niet-blanke bevolking woont in dit soort 
woningen, die niet kunnen voldoen aan 
elementaire eisen. Dit in tegenstelling 
tot de blanken, van wie 10",o in dit 
soort behuizingen woont. Een duidelijk 
.verschil treedt hiermee aan de dag. In 
het Zuiden van Amerika is de toestand 
in dit opzicht nog aanmerkelijk ongun
stiger. De helft van de niet-blanke be
volking woont daar in slechte huizen, in 
tegenstelling tot het Noorden en het 
Westen, waar dit percentage op 20 
wordt gesteld. In alle gebieden is de 
huisvesting slecht in de kleinere steden, 
hetgeen geldt zowel voor niet-blanken 
als voor blanken.
Niet alleen bewonen de niet-blanken 
slechte huizen, rahar deze zijn ook nog 
overbevolkt. Dit geldt in ernstige mate 
voor de niet-blanken, want 14% van de 
niet-blanken wonen in behuizingen 
waar per kamer meer dan 1,5 persoon 
moet leven. Bij de blanken is dit het 
geval voor 2"'o. Ook daar een duidelijk 
\'erschil.
Deze slechte woningen zijn vooral in 
bepaalde gebieden geconcentreerd met 
alle narigheid daaraan verbonden. Het 
rapport constateert dan vervolgens dat 
de armoedige wijken steeds armer wor
den, Dit hangt mede samen met de aan
kom t van negers van het platteland, 
die proberen in de stad hun geluk te 
vinden. Zij vestigen zich dan in de 
slums, waarin de toestanden erbarme
lijk zijn.
Het rapport over de sociale en econo
mische omstandigheden, waaronder de 
negers in de Verenigde Staten leven, 
geeft een vrij duidelijk inzicht in de si
tuatie, altl-ians voorzover dit een aantal 
meetbare grootheden betreft. Daaruit 
blijkt dat er toch beslist nog .sprake is 
van een .grote achter tand, die niet dan 
met .grote moeite is in te lopen.
Het is zowel voor de negers als voor de 
gehele bevolking van de Verenigde Sta
ten te hopen, dat de nieuwe president 
erin slagen zal verbetering te brengen 
in de situatie, want alleen dan zijn ex
plosies te voorkomen.
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

VEROLME
UNITED
SH IPYARDS

ROTTERDAM-HOLLAND TEL 162500

N.V, <^|^>Gereedsthapfabriek
Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762-241

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

A BAARS A zn

Exploitatie van baggermaterieel N.V.
VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154

ScheepsweH A BAARS A zn N.V.
Sl.IEORECHl 
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
vlh Fa. C. DEN BOER & ZONEN

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 Ifjnen)

Alle transporten te water

FIRMA DE REK EN HORSMAN

Fabriek van scheepsÜeran
DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektriseh.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten.

STOLK'S
Handeisondernemingen N.V.

Kantoor: Veersedijk 23.3 - HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01850) 28000 - 28886

Constructievverkplaats
en-BAILEY-
Machinefabriek N.V.

NIEUW'-LEKKERLAND - TELEFOON 01848 - 4.36
• Staalconstructies voor gebomven e.d.
• Alle soorten kranen

W. Visser & Zn. n.v.
Scheepswerf - motorenherstelpiaats

Ankerpad 2 • Telefoon 02230 - 2887 
DEN HELDER

N I E U W B O U W  en R E P A R A T I E

Telecommunicatie Industrie Becker N.V.
Experts op het gebied van scheepselektronica

• Scheepsradlotelefoons
• Echoloden
• Radars
• Marifoons

• Automatische piloten
• Alarmsystemen
• Oproepsystemen

Dijnselburgerlaan 1, Zeist. Postbus 75. Tel. 03404 - 13511

Scheepsbouwwerven
A. VUYK EN ZONEN

CAPELLE AAN  DE IJSSEL

NIEUWBOUW EN REPARATIE
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

HET BEELD 
DER VADEREN

OVER EXAMENS
ÜEN halve eeuw geleden was het in Nederland 

al net als vandaag: de waarde der examens 
wordt door niet weinigen betwijfeld, terwijl ze toch 
door anderen noodzakelijk worden geacht. Prof. 
G. J. Mulder te Utrecht vond examens alleen aan
vaardbaar als schoolexamens, afgenomen door de 
eigen school in nauw verband met wat de school 
had geboden. Maar onderwijzersexamens waren in 
die tijd staatsexamens, en geen „opleider” was aan
wezig in de examencommissie, als zijn eigen leer
lingen examen deden. Op zo’n dag betrad hij het 
examenlokaal niet.
Prof. G. J. Mulder oordeelde blijkens het weekblad 
De School met de Bijbel aldus:
„Worden examens, zoals thans gebeurt, van staats
wege afgenomen, dan bederft men het onderwijs .en

de mens, die het ontvangen zal, en men stelt van
wege de staat een volslagen leugen in de plaats, 
waar men alleen waarheid leren mag. Voor drie 
eeuwen woog men ook bij ons oude en magere vrou
wen om teweten, of zij goed of kwaad waren; goed 
of kwaad werd toen in een aantal ponden uitge
drukt; in de eeuw van verlichting en beschaving 
zet men enige deftige mensen achter een tafel — 
ook wel eens niet deftige — en voor de tafel 
plaatst men iemand, die men examinandus noemt. 
De deftige en niet deftige heren doen om beurten 
en de examinandus antwoordt op die vragen of hij 
antwoordt niet. Als dat spel een wijle heeft ge
duurd, wordt de heer examinandus verklaard voor 
kundig of niet kundig, zonder dat men van een 
school spreekt of van genoten onderwys, of be
wijzen van leermeesters in rekening brengt. Vragen 
en antwoorden beslissen hier alles.”
Dit is van een halve eeuw geleden.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

ALS EEN B ET O O G . . .
In de „Volkskrant” staat de rubriek „Parlementaria” 
geschreven door Henry Faas (zijn voornaam' doet 
sommigen denken aan pater Henri de Greve).
Wij citeren uit de pennevrucht (nou ja) van vorige 
week;

„Ter gelegenheid van het negentig-jarig bestaan 
van ARP heeft die partij deze week een boekje 
van het Kamerlid Goudzwaard („Grote taak voor 
kleine mensen”) uitgegeven.
De heer Goudzwaard is geen radicaal, maar wat hij 
schrijft over Vietnam, over de verhouding met het 
oosten, over de KVP als centrumpartij, over de om
wentelingen in de wereld, die nodig zijn en over het 
gevaar, dat christelijke partijen, zich vereenzelvigend 
met het bestaande gezag, verburgelijken, zou op een' 
KVP-partijraad klinken als een betoog van Huub 
Oesterhuis in het Vnticaan".

Of: . . .  als een betoog van Wandelganger in de sy
node van de Gereformeerde Gemeenten.

Antwoord:
„Uitstekend. Er wordt wel eens touwgetrokken na
tuurlijk. Als je met mensen omgaat, die grote ver
antwoordelijkheid dragen, dan is er altijd natuur
lijk wel wat touwtrekkerij bij. Iedereen ziet er de 
noodzaak van in de zaak op zijn gezondst voor te 
houden.”

Boze tongen beweren, dat minister De Block soms 
meeent, dat touwtrekken hetzelfde is als lijntrekken. 
Daardoor zou het komen, dat er op het gebied van 
de prijzen totnutoe de lijn is getrokken .
Onze zegsman vertelde ook, dat er nu verbetering 
op komst is. Minister De Block heeft nu met een 
variatie een spreuk van Alexander Pola tot de zijne 
gemaakt:
„Wie de eindjes aan elkaar wil knopen moet voort
durend in (het prijs) touw zijn.

OASE?
NA TWEE JAAR
Het „Brabants Dagblad” heeft een vraaggesprek met 
premier De Jong gehad.
Vraag: Twee jaar regeren, is het u meegevallen? 

Antwoord:
„In het begin zag ik er wel tegenop. Maar dat is na
tuurlijk altijd zo als je aan iets niemvs begint. Méé- 
gevallen is het niet: ik moet hard werken.
Maar in mijn hart vind ik het leuk en ik heb ont
zettend veel geleerd.
Ik heb de laatste twee jaar meer geleerd dan in me
nige periode van mijn leven.”

Berlioz constateerde, dat men zei: „De tijd is een 
groot leermeester”. Hij voegde er echter aan toe: 
„het ongelukkige is alleen, dat hij zijn leerlingen 
doodt”.

De vraag kwam ook aan de orde of de minister-pre- 
sident het over twee jaar — los van de politieke 
consequenties — nog eens zou willen proberen.

Antwoord:
„Het klinkt mischien vreemd, maar ik heb altijd het 
gevoel, dat er veel mensen zijn, die het beter zouden 
doen dan ik ... zo’n functie mag je niet te lang ver
vullen. Ieder heeft zo zijn eigen interessen. Het is 
nuttig als er weer eens iemand anders komt. Dan 
worden andere dingen wat meer onder de loep ge
nomen.”

„Al wie door ootmoed wordt herboren, is van het 
Hemelsche geslacht”, dichtte Joost van den Vondel.

De fractievoorzitter van de VVD in de Tweede Ka
mer heeft in zijn rede voor de jaarvergadering van 
de VVD o.a. gezegd;

„De onenigheid, ja de onderlinge haat en nijd in 
sommige partijen hebben de laatste tijd zoveel ru
moer veroorzaakt, dat het streven naar verbetering 
van de politieke toestand door de VVD daarbij is 
als een oase in de woestijn.
Wie vandaag nog niet heeft begrepen dat het scham
peren op de rust van het kerkhof, die in de VVD zou 
heersen,. werd ingegeven door bittere afgunst, is 
blind. Van zo’n rust is in de VVD geen sprake.”

De typiste zal zich bij het uittypen van het manus
cript wel vergist hebben. In plaats van „oase”, had 
er „fata morgana” moeten staan.

NIEUWE KEUZE

TEAMGEEST
In hetzelfde interview komt ook de vraag voor: „Hoe 
is de teamgeest in de regering?

In het Limburgs Dagblad schreef Joop van den Berg 
over de 90-jarige A.R. Partij;

„In plaats van anderen voor de keus te stellen, wordt 
de ARP voor de keus gesteld. Grof gezegd: „Con
fessioneel of niet-confessioneel, dat moet je zelf 
maar weten, je moet nu kiezen voor progressief of 
conservatief” . En, of het zo moest zijn: wéér is het 
de ARP die de sleutel heeft tot een nieuwe politieke 
deling in Nederland. Anders gezegd: wie de ARP 
meekrijgt, heeft een belangrijk stuk pleit gewonnen.. 
De keus zal moeilijk zijn, omdat er zo enorm veel bij 
komt kijken. Maar het feit van de gedwongen keu
ze ligt er, en tegelijkertijd het feit, dat die keuze 
veel meer dan van de al gespleten KVP of de „tan
deloze” CHU de toekomst van de Nederlandse poli
tiek zal bepalen. Je zal er maar voor staan, op je 
negentigste verjaardag.”

Dat de 90-jarige er maar klein onder mag blijven.
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SUBSIDIËRING
VAN

DE
SPORT

Want een schema voor een subsidie
regeling te geven — en dat zou het eni
ge concrete antwoord zijn — ligt niet 
alleen buiten de omvang van dit arti
kel, ik zou het zonder een langdurig 
studieverlof niet klaarspelen.
In het bovenstaande heb ik de priori
teiten naar ik meen reeds aangegeven.

Sport-subsidie zal in de eerste plaats 
moeten zijn gericht op de bevordering 
van de mensvorming in de sport. Ka
dervorming en goed-gerichte propagan
da moeten dan prevaleren. 
Accommodatie-voorziening behoort
daar als gelijkwaardige prioriteit bij. 
Let wel: de op de actieve sportbeoefe
ning gerichte accommodatie. Tribunes 
komen aanzienlijk lager op' de priori
teitenlijst.

WETENSCHAPPELIJKE
FUNDERING
Naast de aldus gerichte of geaccentu
eerde subsidieregelingen zullen voor
zieningen moeten worden getroffen ter 
bevordering van de wetenschappelijke 
fundering van de opleidingen. Dat is 
dringende noodzaak. Op medisch ge
bied, maar evenzeer op psychologisch, 
sociologisch en etisch terrein.
Daarvoor zal geld moeten komen. Zelfs 
al heeft dat eonsequenties in de fiscale 
sfeer .
Ik kan me rondweg gezegd ergeren als 
ik bij allerlei gelegenheden vooraan
staande lieden op regerings- en poli
tiek niveau de loftrompet hoor steken 
over de grote betekenis van de sport 
zonder dat ik er bij deze zelfde mensen 
in hun bestuurlijke of politieke activi
teit ook maar iets van merk dat ze 
i'eëel proberen deze aubade waar te ma
ken.
En dat brengt me op de politieke par
tijen. Wij van de christelijke sportbe- 
weging hebben volstrekt niet te klagen 
over belangstelling, noch over medewer
king van diverse christelijke politici. 
Waarbij ik voor de goede orde even 
noteer, dat de r.k.-christenen daarbij 
volledig moeten worden inbegrepen.

Maar ik heb het akelige gevoel, dat de 
zaken van sport geen fractie-zaken zijn. 
Dat de partijen er niet achter staan. 
Zolang die situatie voortduurt zal de 
sport het stiefkind blijven in jeugd
land. En dat is een maatschappelijk ge
vaar en daarom een nationale schande.

OOSTERBEEK
(Arnhem)

Telefoon 8307 - 3169

Hotel „DREYEROORD’

In de „Nieuwe Meerbode” van vrij
dag 28 maart schreef Jan de Rijmer 
ohderstaand gedicht n.a.v. het 90- 
jarig bestaan van de A.R.P.

DE

ANTI-REVOL UTIONAIRE

Negen kruisjes telde het oudje 
Maar wat is ze toch nog kras 
A f en toe zou je haast denken 
Dat ze nog geen zestien was.

Oud van jaren, jong van harte,
Zo behoort het ook te zijn.
Daarom is dat jubileum 
Dan ook zo bijzonder fijn.

W at is er veel veranderd 
In de tijd  van haar bestaan.
Heel wat zwarte donderwolken 
Zijn er over heen gegaan.

’k W eet het nog zo goed van
vroeger

Smaad en hoon, was toen haar deel. 
W ant de liberale heren 
Zaten veilig in ’t  kasteel.

En de liberale ,,V rijhe id"
Was benauwend eng begrensd.
De partij der ,,kleine luiden”
Werd zelfs min o f meer verwenst.

PARTIJ

90 JAAR

Stemrecht hadden slechts de rijken. 
Al wat arm was, deed niet mee.
Van de strijd die toen gevoerd werd 
Heeft men nu vast geen idee.

De partij d e r ,,kleine luiden”
W erd voor dompers uitgemaakt.
En zij werd in naam der vrijheid 
Zo te zeggen . . .  afgekraakt.

Maar het waren stoere vechters 
Al die kleine lui van toen.
Denk maar eventjes aan Kuyper 
En vooral een man als Groen.

De problemen lagen anders,
’t Ging om C hrist’ lijk onderwijs 
't Ging om stemrecht ook voor

d’ armen
't W erd een lange, lange reis.

Maar het aantal ,,kleine luiden”  
Groeide stadig jaa r na jaar.
En op ’t  eind van één en tw intig 
W erd het lang verwachte waar.

Bnlli'i ilfüi

’t S trijdvuur brandde soms zeer
hevig

Men vocht steeds met veel elan. 
Lege stoelen, lege banken.
Was toen nog geen sprake van.

Volle zalen, goede sprekers,
En een luisterend publiek.
W ant het ging om het beginsel 
In de hoog’ re politiek.

Want de grondslag van de A nti’s 
Werd er stevig ingeheid 
En werd reeds in de gezinnen 
Goed en grondig voorbereid.

’t Ging niet steeds van 't  ,,leien”
dakj®

Doch het oudje bleef paraat 
En is een partij gebleven 
Die haar eigen wegen gaat.

’k Wens het ,,Oudje”  heel veel
zegen

In d it jubileum-jaar.
Ook veel wijsheid, en b lijf altijd 
„Anti - Revolutionair”.

JAN DE RIJMER

illiü iü iiii

ZUID-AFRiKA

Volgens de „Boodschap van de Zuid. 
afrikaanse Raad van Kerken” , gericht 
aan het volk van Zuid-Afrika, welke 
in juni 1968 werd gepubliceerd, is de 
leer van de apartheid .tezamen met 
de ontberingen, welke de toepassing 
daarvan medebrengt, een programma’ 
dat werkelijk vijandig staat tegen het 
christendom en slechts kan dienen om 
mensen weg te houden van de ware 
kennis van Christus .Deze leer geeft 
aan de mensen een zekerheid, welke 
niet op Christus is gebouwd, maar op 
de theorie van scheiding en behoud 
van rassen-indentiteit.
Ds. Martin Luther King Jr. merkte 
in zijn boek „Where do we go from 
here. Chaos of Community?” op: The 
classic example of organized and in- 
stitutionolized racism is the Union of 
South Africa, lts national policy and 
practice are the incarnation of the 
doctrine of white supremacy in the 
midst of a population which is over- 
whelmingly black.
Vertaling: Het klassieke voorbeeld 
van georganiseerd en geïnstitutiona
liseerd racisme is de Unie van Zuid- 
Afrika. Haar nationale politiek en 
praktijk zijn de incarnatie van de 
leer van blanke oppermacht temid
den van een bevolking, welke voor 
het overgrote deel zwart is. 
Vooraanstaande leden van onze par
tij verdedigen de apartheid, bijvoor
beeld: burgemeester M. W. Schakel,

LEZERS
SCHRIJVEN
O N S ...

RADICALEN

Tweede Algemeen Voorzitter van de 
stichting Ned. Zuid-Afr. Werkge
meenschap, burgemeester H. Bos, 
Dirksland ,ds. P. M. van Galen, 
Klundert (N.B.), burgemeester mr. dr. 
C. J. Verplanke, ’s Gravendeel, prof. 
dr. ir. H. vin Riesen, Delft.
Hoe valt het te rijmen, dat de A.R.- 
partij enerzijds aar. de nagedachte
nis van dr. Martin Luther King Jr. 
gevoelvolle woorden wijdt, en dat 
anderzijds uit haar midden belang
rijke verdedigers van rassendiscri
minatie worden gerecruteerd?

Er wordt in alle partijen gesproken 
over radicalen. Ook in onze partij, de 
A.R., zijn radicalen. Wat hebben die 
mensen het toch druk over dat radi
caal zijn. Wat houdt ’t nou eigenlijk 
in? Ik ben eigenlijk ook radicaal, 
maar dan ook radicaal A.R. Ten volle 
de A.R. beginselen puttende uit het 
Woord van God. Dat is het echte 
radicale. Beschouwen die andere ra
dicalen het soms anders?

Er wordt in onze partij ook veel ge
sproken over links en rechts. Daar 
behoeft men zich ook zo druk niet 
over te maken. Men kan toch op het 
stoffelijk links sociaal zijn, maar 
rechts, als men het samenvat op bij
belse gronden. Dan is links en rechts 
niet van elkander te scheiden. Daar
om moeten wij, echte A.R. leden het 
links en rechts zo radicaal mogelijk 
nemen.

Daarom moeten wij ook op de bres 
staan voor recht en gerechtigheid, 
ook op het gebied van de Nieuw- 
Guinea-politiek. Jammer dat die 
mensen ook door onze partij ver
kocht zijn. Maar het is nog niet te 
laat, als wij aan het akkoord maar 
vast blijven houden. En de zaak niet 
zo maar overgeven aan Indonesië, 
want dat heeft genoeg aan zichzelf.

Rotterdam C. Groenendijk Asperen. D. van Steenis
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VISSERIJ
IN
DE
TWEEDE
KAMER

De  visserij —  bescheiden als zij 
is —  heeft slechts een beschei

den deel gevraagd van de tijd, die 
voor de behandeling van de begro
ting voor Landbouw en Visserij be
schikbaar was. Maar het zou zake
lijk en psychologisch toch onver
teerbaar zijn,, wanneer de indruk 
werd gewekt als zouden er op dit 
terrein geen problemen zijn. Daar
om heeft de heer V a n  B e n n e- 
k o m in de acht minuten die voor 
hem resteerden enkele van deze 
vraagstukken naar voren gebracht.

Allereerst de afvloeiingsregeling voor 
de Zuiderzeevissers. Hij bepleitte de 
grote urgentie van deze regeling en 
vroeg met nadruk inspraak voor de be
trokkenen bij de concept-fegeling, die 
niet alleen voor schippers-eigenaars, 
maar ook voor werknemers belangrijk 
Is.
Nu ook de polder Zuidelijk Flevoland 
Is drooggevallen wordt de bevissing van 
het overgebleven deel van het IJssel- 
meer steeds intenser. De Zuiderzee- 
steunwet biedt geen afdoende regeling. 
Verder sprak de heer Van Bennekom 
over de vaarroute door het IJsselmeer, 
die dringend verbetering behoeft.

Niet alleen de Urker vissersvloot, maar 
ook het handelsverkeer loopt telkens 
averij op door de te geringe diepgang. 
Sinds 1962 heeft deze zaak al „de aan
dacht” van de regering, maar wij zou
den van deze aandacht nu wel graag 
eens concrete resultaten zien.

Uiteraard 'wees spreker ook nog eens 
op de noodzaak van een verbeterde wal
en havenaccommodatie op Urk, de wel
varende „keileembult”, die dit jaar de 
8.000 inwoners hoopt te bereiken.

Tenslotte wees de heer Van Benne
kom op het trieste feit, dat een E.E.G.- 
beleid inzake de visserij nog steeds ont
breekt. Bij stijgende kosten en dalende 
opbrengsten wordt het voor de rede
rijen steeds moeilijker het hoofd boven 
water te houden. De concurrentieposi
tie met het buitenland wordt elk jaar 
ongunstiger. Wat gebeurt er met het 
Kriedemann-rapport, dat nu ,al weer 
meer dan een jaar oud is?

Wat het laatste punt betreft kon de 
minister enige positieve mededelingen 
doen. Er ligt een plan gereed tot sane
ring van de grote visserij. Binnen de 
termijn van drie jaar wil men komen 
tot de vervanging van een nog niet de
finitief vastgesteld aantal bruto-regis- 
tertonnen. Bijdragen zullen worden ver
leend voor de bouw van vissersvaar
tuigen, waarmee de haringvisserij ook 
bulten de Noordzee kan worden beoe
fend. Men streeft niet naar vlootuit- 
breiding doch naar vlootsanering. Over 
de vaarroute door het IJsselmeer be
loofde minister Lardinois contact op te 
nemen met zijn ambtgenoot van Ver
keer en Waterstaat. Hij verwachtte dat 
dit jaar een afgerond plan voor de sa
nering van de IJsselmeervisserij ge
reed zou komen.

Wij kunnen slechts hopen, dat dit een 
uit sociaal en menselijk oogpunt verant
woord plan zal zijn en wij zullen Ie 
vinger bb‘ de pols houden.

Op zaterdag 12 april a.s. belegt de Ka
mercentrale Den Helder een voorjaars- 
ledenvergadering in „Het Gulden Vlies”, 
Roerstraat te Alkmaar.
Aanvang 14.30 uur.
Spreker: dr. A. Veerman, partijvoorzit
ter, over: De partij-organisatie.

Op zaterdag 19 april a.s. organiseert het 
Prov. Comité Drente een Drentse Depu- 
tatenvergadering in „Bellevue” te Assen.
Aanvang huish. morgenvergadering 
09.45 uur. Aan de orde komen de jaar
verslagen en er is bestuursverkiezing. 
Aanvang middagbijeenkomst 14.00 uur. 
Spreekster: mej. J. van Leeuwen, lid 
van de A.R. Tweede Kamerfractie, over: 
„Politieke actualiteiten” . Gelegenheid 
tot discussie.
De middagvergadering is gecombineerd 
met het Drents Arjosverband.

Het Drents Arjosverband heeft om 10.00 
uur eveneens in „Bellevue” een huis
houdelijke vergadering. Naast de huis
houdelijke zaken zal er een gesprek 
plaats vinden met het dagelijks bestuur 
van de Nationale Organisatie Arjos.

De Statencentrale Appingedam belegt 
op vrijdag 25- april a.s. een vergadering 
in gebouw „Kabzeël” in Appingedam. 
Drs. B. Goudzwaard, lid van de A.R.
Tweede Kamerfractie, zal een algemene 
discussie inleiden over actuele politieke 
onderwerpen, speciaal op soc.-econ. ge
bied.

9 gulden 
voor

DE WEEK ROND
31 maart Het is weer mis met de titulatuur. In het orgaan van de Nederlandse 

Vereniging voor Schooldecanen wordt aandacht gevraagd voor de titula
tuur van de ingenieur.
Ir. vóór de naam van een afgestudeerde van een T.H. B.T.W. achter de 
naam een aan de T.H. afgestudeerde baccalaureus. Ing. achter de naam 
van een H.T.S.-er. Reg. ing. achter de naam van de H.T.S.-er die in een 
register is ingeschreven!
Geef mij prof. dr. Diepenhorst maar weer terug: iedere afgestudeerde 

aan de universiteit: mr., iedere gepromoveerde: dr. Dan is er één zorg 
minder in de wereld.

1 april Het is de bedoeling van de N.V. de Telegraaf het bedrijf Dell Drukkerij
over te nemen: geld speelt geen rol. Het is ook de bedoeling de Deli 
Drukkerij, die een eigen nieuwsblad uitgeeft, geheel intact te laten. Geen 
enkel ontslag en behoud van eigen redactionele verantwoordelijkheid. 
Dat is waar — de Telegraaf mint de pluriformiteit als het haar uitkomt.

2 april In Nederland zie je in de lentemaand nog sneeuwvlokken langs je raam
dwarrelen.
En er staat nog volop erwtensoep op het menu. Zouden wij de zon en de 
warmte ooit terugzien?

3 april Vandaag zijn de nieuwe modellen strandjurken en zo uitgekomen. Al
thans volgens ons onvolprezen advertentieblad. De dames schrikken er 
niet meer voor terug de gekste ontwerpen met gaten, bandjes, streepjes 
en veel bloot te dragen.
'Maar het is wel de vraag waar zij het geld vandaan moeten halen èn het 
figuur om deze peperdure creaties te dragen!
Minister De Block moet maar met een prijsstop komen, al wordt het 
figuur daar helaas niet beter van.

4 april De Griekse regering houdt er een negatieve boekenbrandstapel op na,
waaraan alle kranten moeten meewerken! Zij heeft n.1. de kranten bevolen 
voor de komende anderhalfjaar elke week één pagina te publiceren met 
een werk van goedgekeurde schrijvers.
En dan nog maar volhouden dat het met de democratie daar zo goed gaat.

5 april De AR fractie zal dinsdag j.1. wel merken dat haar fractievoorzitter van
daag z’n verjaardag vierde. Wij hebben er thuis alvast eentje op geno
men.
En tegelijk het jubileumfonds-van de ARP met eenzelfde bedrag ver
sterkt. Als alle partijleden dit nou eens zouden doen!

9 0  jaar 
arp

Het Hervormd kinderhuis 
„DE ORANJEHOF”  
te Huizen (N.H.)

(voor kinderen met leer- 
dingsmoeilijkheden)
zoekt:

en opvoe-

a. LEIDSTER
voor de grote meisjes
(werkende en schoolgaande meisjes
van 14 - 18 jaar)

b. AFLOS- 
LEIDSTER
voor de verticale, gemengde groepen 
(6 - 14 jaar)

Eisen: voor A.
minimum leeftijd 23 jaar, bezit diploma 
Kinderbescherming A, kinderbescher- 
mingservaring;

voor B.
Diploma Centrale Raad, kinder- of ge
zinsverzorging en enige ervaring.

^  Salariëring volgens rapport-Haeck
^  Vakantie 21 dagen plus 3 snipper

dagen.
45-urige werkweek.

t|t Gelegenheid, tot verdere studie in 
Amsterdam.

Sollicitaties aan de directeur, Oranjeweeshuis- 
straat 5, Huizen (N.-H.), tel. 02152 - 3495.

FIRMA C  VERMEER EN ZO O N  S
Fabrieken voor GEBOGEN HOVT
Telefoon 01894 - 230. Ouderkerk aan de IJssel

RONDE EN OVALE TAFELRANDEN - GEBOGEN RE
GELS VOOR STOELEN EN FAUTEUILS - ARMLEG- 
GERS - KAPPEN - REGELS - STIJLEN, ENZ. ENZ.

N.V. Verhuis- en Transportbedrijf 
A . S L U Y T E R  &  Z O N E N

VERZORGT AL UW TRANSPORTEN 
DOOR HET GEHELE LAND

ROTTERDAM, telefoon 010 - 242565 - De Jonghstraat 25

W. J. SPOORMAKER N.V
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 

Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77550

Official PEUGEOT - DEALER
VOOR ROTTERDAM-ZUID EN DE EILANDEN 

IJSSELMONDE EN VOORNE - PUTTEN

HOTEL ..DE KROON '
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN  

Telefoon 24467 - 24468

Utv adres voor recepties en partijen.

Abonneert u op Nederlandse Gedachten
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HET RAPPORT VAN DE COMMISSIE - VAN W ALSVM 
EN DE REGERINGSNOTA DAAROVER

FINANCIËLE 
VERHOUDING 
KERK EN STAAT
DOOR DR. J. DONNER •

He t  vraagstuk van de financiële verhouding van Kerk en Staat, het- 
vrelk sinds het herstel van ons volksbestaan in 1813 telkens de aan

dacht heeft gehad, is opnieuw in de belangstelling gekomen door de 
openbaarmaking van het rapport van het Staatscommissie over de 
zaken van de erediensten, tegelijkertijd met de uiteenzetting van het 
oordeel van de regering over de voorstellen van die commissie (naar 
haar laatste voorzitter de commissie-Van Walsum genoemd) i) De be
langstelling is des te levendiger, omdat tussen de standpunten van com
missie en regering een groot verschil blijkt te bestaan.
Men doet goed, alvorens die beide standpunten in ogenschouw te ne
men, zich rekenschap te geven van de tegenwoordige stand van die ver
houding. Men kan toch deze aangelegenheid niet in abstracte bezien, 
maar alleen in het kader van de verhouding, zoals deze wortelt in een 
geschiedenis, welke zich over eeuwen uitstrekt.
Over de situatie bestaat een r(jke literatuur. Wü beperken ons —  en 
dan nog in de grote lijn —  tot hetgeen voor de tegenwoordige grondwet
telijke situatie van belang moet worden geacht.^)
Ten behoeve van de godsdienst werden reeds in de middeleeuwen door 
de gelovigen voor allerlei doeleinden goederen en gelden bestemd.

De juridische status van deze goederen 
en gelden is een zeer omstreden punt; 
de vooral uit het wetenschappelijk on
derzoek van de latere tijd voortgeko
men thans meer gangbare opvatting is, 
dat men hier te doen heeft met stich
tingen, waarvan de daaraan behorende 
goederen en gelden aan een binnen de 
kring der Kerk liggende bestemming 
waren gebonden.
In de middeleeuwen was die Kerk een 
eenheid, mJiar bij de Reformatie kwam 
de vraag op, binnen en ten behoeve van 
welke Kerk die bestemming was te ver
wezenlijken. Voor de Republiek, voort
gekomen uit de godsdienststrijd, lag het 
antwoord voor de hand: aan de Gere
formeerde Kerk, als Staatskerk erkend, 
moesten die goederen en gelden ten 
goede komen. Zij werden in de ver
schillende gewesten in „geestelijke kan
toren” ondergebracht en de opbrengsten 
daarvan deed men strekken met name 
tot de bezoldiging van de predikanten.

FRANSE TIJD

Zo stonden de zaken, toen met omwen
teling de oude Republiek haar einde 
vond. In de houding tegenover de Kerk 
kwam toen een principiële wijziging: 
van een bevoorrechte of heersende posi-

1) Brief van de minister van Financiën aan de 
voorzittr van de Tweede Kamer van de 
Staten-Generaal; zitting 1968-1969 10 030.

! )  Voor een uitvoerige uiteenzetting, ook van 
de andere facetten, moge worden verwe
zen naar De verhouding tussen Kerk en 
Staat in Nederland, van prof. dr. I. A . 
Diepenhorst, Utrecht. Kemink & Zn. N .V., 
Hoofdstuk VII, pag. 228 e.v.

tie kon geen sprake meer zijn; tussen 
de leden van alle kerkgenootschappen 
moet volledige gelijkheid bestaan. In 
artikel 21 van de Staatsregeling van 
1798 werd bepaald, dat elk kerkgenoot
schap zorgt voor het onderhoud van zijn 
eredienst, deszelfs bedienaren en ge
stichten.

Bij artikel 4 van de additionele artike
len werden alle geestelijke goederen en 
fondsen, waaruit tevoren de traktemen
ten of pensioenen van leraren of hoog
leraren der voormaals heersende Kerk 
werden betaald, nationaal verklaard om 
tot een vast fonds te worden aange
legd voor de nationale opvoeding en 
ter bezorging van de behoeftigen. 
Intussen zouden (artikel 1 van de addi
tionele artikelen) de gemeenten van de 
voormaals heersende Kerk nog drie 
jaren traktement en pensioen, zomede 
(artikel 2) kindergeld genieten, en zou
den (artikel 3) de reeds toegekende pen
sioenen gedurende het leven van de be
trokkenen worden gehandhaafd, voor
zover deze buiten dat pensioen geen 
ƒ 600,— inkomsten hadden en „zij be
wijzen tonen van hun verknocht zijn 
aan de tegenwoordige orde van zaken”. 
Van de uitvoering van deze bepalingen 
is niets gekomen. In de Staatsregeling 
van 1801 werd die uitvoering opge
schort (artikel 14), totdat het bepaalde 
in artikel 12 zou zijn in werking ge
bracht. Dat artikel bepaalde, dat elk 
gezinshoofd of op zichzelf staand per
soon ouder dan 14 jaar, zich bij één of 
ander kerkgenootschap zou moeten doen 
inschrijven, hetwelk vrijwillig verlaten

■ Dr. J. Donner is een van de leden 
“  van de Commissie-Van Walsum, 
I  die onlangs een rapport heeft
■ uitgebracht over ’De financiële
■ verhouding van Kerk en Staat'. 
É Op de inhoud van dit rapport en 
^ op de regeringsnota n.a.v. dit 
I  rapport geeft dr. Donner, in een 
I  tweetal artikelen, zijn visie.
1  Het eerste artikel treft u hierbij 
I  aan.
I  Dr. Donner werd in 1922 raad- 
p adviseur bij het ministerie van 
f  justitie. Van 1926-1933 was hij 
p minister van Justitie. Na zijn mi- 
p nisterschap werd hij in 1933 be- 
p noemd tot raadsheer van de 
I Hoge Raad. In 1946 volgde zijn 
B benoeming tot president van de 
I  Hoge Raad welke functie hij tot 
p 1961 bekleedde.
■ Dr. Donner was en is zeer actief 
I  op politiek, kerkelijk en maat-
■ schappelijk terrein.
I  Hij is sinds 1961 erelid van het 
I Centraal Comité van de A.R. 
ï  Partij.

kon worden om tot een ander over te 
gaan.
En dan verder, dat voor ieder kerkge
nootschap van de ingeschreven leden 
tot onderhoud van deszelfs dienaren en 
eigendommen een jaarlijkse gift, niet te 
boven gaande een zekere bepaalde som, 
zou worden gevorderd.
Ook ondanks deze regeling bleef de 
zaak bij het oude. Daarin kwam eerst 
weder beweging onder koning Bodewijk 
Napoleon.
Nadat bij besluit van 6 april 1808 de 
„effecten der geestelijke kantoren” naar 
de amortisatie-kas waren overgeheveld 
(eerst op 3 januari 1811 werd alles bij 
het gewone domein-beheer gevoegd), 
gaf de koning bij decreet van 2 augus
tus 1808 „ter regeling van de uitoefe
ning van de godsdienst overeenkomstig 
de constitutie en de fundamentele wet
ten van de Staat” een uitvoerige voor
ziening omtrent de aanspraken der 
kerken.
Bepaald werd, dat de predikanten van 
de hervormde godsdienst bij voortdu-

VERVOLG OP PAG. 6

Voor 
f 224.000

zorgden
inmiddels

15.000
mensen

door
storting

op
gironummer

712.000

IN DIT NUMMER

Op pag. 2: Financiële rondgang.

Op pag. 4: geeft mr. A. Pot een 
beschouwing over de defensienota 
van de P.v.d.A.

Op pag. 5: staat een verslag van I 
het debat in de Tweede Kamer over 
de prijsstop.

Op pag. 8: treft u het slotartikel 
aan over de waterschappen, door 
mr. dr. J. Winsemius.

Op pag. 9: staat een citaat uit 
de radiotoespraak van drs. B. 
Goudzwaard.

Op pag. 11: een eerste artikel van 
ir. F. C. Prillevitz over het plan 
Mansholt.

9 gulden 
voor 
90 jaar arp

GIRO 712.000
FONDS A  R. PART IJST ICH T IN G , DEN H A A G
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W I D E K  O V E R  . .

ANGEL 
'RONDGANG'
LANGS DUIZENDEN

Het blijft goed gaan met het fonds.
Wij kunnen dit keer al weer ƒ 24.000,—  meer vermelden 
dan vorige week.
/  224.000,— , dat is 44,8% van het minimaal beoogde bedrag 
van ƒ 500.000,— .
Bovendien: de activiteit van de kiesverenigingen neemt toe! 
Dat is zeer verheugend.
Het is ook noodzakelijk.
Want er moet nog heel wat gepresteerd worden om ons 
gezamenlijke doel te bereiken.
Als leden en als sympathisanten van de partij.
Ruim 15.000 mensen hebben nu reeds een gift gestuurd.
Dat zijn er weer 2.000 meer dan vorige week.
Wij verwachten nog vele tienduizenden guldens van veie 
duizenden personen.

WAT N ü?

De actie moet blijvend ondersteund 
worden.
Massaal.
Hoe?
De kiesvereniging Drachten schrijft aan 
het Centraal Comité:

„Naar aanleiding van u w  brief van 19 maart 1969 over de fuhileum acüe  
besloot het bestuur van onze kiesvereniging alle leden  —  en dat zijn er 
rond 800 —  te bezoeken  om  uw  activiteiten te begeleiden  en de m ensen  
aan te sporen hun steen tje  bij te dragen.
Ieder bestuurslid verleen d e m ed ew erkin g en m oest on geveer 60 leden  
benaderen.
W a t het resultaat zal zijn is niet bekend. V ele  leden deelden m ee een be
drag overgem aakt te hebben  of dit alsnog te zullen doen” .

En ook:

„W a n n eer m ede door onze activiteit het beoogde bedrag mag w orden be
reikt, zijn wij zeer tevred en ” .

N I D E R L A N D S E  
G E D A C  HT E  N
WEEKBLAD, VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, dr. W. de Kvvaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
f  7,— per half jaar,
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f  7.- per jr. Losse verkoop f  0.30.

VRAAG:

Een zeer duidelijke brief.
Er behoeft eigenlijk nauwelijks iets aan 
toegevoegd te worden.
De kiesvereniging Drachten heeft 
precies gedaan wat wenselijk en nodig 
is.

Onze vraag: willen de andere kies
verenigingen eveneens op deze of 
andere wijze de „activiteiten” begelei
den en de mensen aansporen (of: er aan 
herinneren!!) hun steentje bij te 
dragen?
Wij hebben van diverse kanten 
gehoord, dat er al heel wat andere 
kiesverenigingen ook bezig zijn.
Erg belangrijk!
En veel dank daarvoor!
Enkele tientallen kiesverenigingen 
hebben bij leden en sympathisanten 
geld opgehaald en reeds op het speciale 
gironummer 712.000 van het Fonds 
A.R. Partijstichting, Den Haag, overge
maakt.
Deze week hebben de secretarissen 
van alle kiesverenigingen (in de gro
tere gemeenten met meer kiesverenigin
gen zijn dat de secretarissen van de

landse Gedachten” kunnen constateren, 
dat reeds diverse sympathisanten zich 
per girohiljet — waarmede zij een 
bedrag voor het fonds overmaakten — 
uit eigen beweging opgaven als lid van 
de partij.
Wij zijn zeer verheugd over de belang
stelling, welke de A.R.P. deze weken aU 
lerwege ondervindt.

„BLOEM” -LEZING

centrale kiesverenigingen) een over
zicht ontvangen van de leden en 
sympathisanten in hun werkgebied, die 
reeds een gift hebben overgemaakt 
(volgens de gegevens op het partijsecre- 
tariaat per 12 aprid jl.)
Wanneer de besturen van de kiesvei’- 
enigingen dus hun mensen aan het 
fonds willen herinneren, weten zij 
bij wie dit niet meer nodig is.

Dat voorkomt overbodig werk. Het 
kan overigens dan natuurlijk nog voor
komen, dat u mensen benadert, die 
inmiddels juist een bedrag hebben over
gemaakt, na de op het partijsecretariaat 
opgemaakte stand per 12 april jl. Dat 
kunnen er echter per kiesvereniging . 
niet zoveel zijn.
Dus: als het kan nu een algemene 
financiële 'rondgang’ in het gehele land.

.RONDGANG”

Die „rondgang” hebben wij tussen aan
halingstekens gezet.
U kunt metterdaad bij de mensen 
langs gaan om hen aan het fonds te 
herinneren.
U kunt echter vele mensen ook telefo
nisch benaderen.
Dat kan u wat lopen of fietsen besparen. 

De telefoon: een handig apparaat 
om snel „rond te gaan”.

De ruimte voor „mededelingen” op de 
girokaarten wordt nog steeds door 
tientallen gebruikt voor allerlei opmer
kingen. Wij kunnen daar elke week 
uiteraard maar een greep uit doen.
„ ’k Heb in de ouwe
nog volop vertrouwe”. (ƒ 9,—)
„52 jaar lid A.R.P.
Hielp het miljoen bijeenbrengen.
Mag en moet, hoe klein ook, helpen”, 
(ƒ 4,50)
„Ook als niet-lld wil ik 
hieraan bijdragen”, (ƒ9,—)
..voor 90 jaar A.R.P............ ƒ90,—
voor 49 jarig lidmaatschap ƒ49,—

FEESTELIJK

De kiesvereniging Hoogeveen-Zuid 
heeft haar jaarvergadering — vorige 
week — een feestelijk karakter gegeven 
in verband met 90 jaar A.R.P.
Het bestuur en de propagandacommissie 
hebben er heel wat werk van gemaakt.. 
Het is een zeer geslaagde avond 
geworden. Eén „agendapunt” — in dit 
verhaal van direct belang — was een 
verloting. Voor een verloting heb je . 
prijzen nodig.
Aan de leden werd vooraf tijdig o.m. 
geschreven:
„Hoe komen wij aan die prijzen? Heel 
eenvoudig. Ieder lid heeft wel een of 
ander voorwerp(je), of wat het ook 
mag zijn, over”.

En het verzoek: bezorg dat bij een 
van de onderstaande adressen. Het 
bestuur en de propagandacommissie 
zorgden ook voor een aantal mooie 
prijzen, mede van adverteerders in het 
eigen kiesverenigingsblad.
Er waren zeer veel mensen op deze 
jaarvergadering.
Een volgende keer hopen wij de op
brengst te kunnen vermelden.

NIEUIVE LEDEN

Kiesvereniging Eindhoven-Woensel 
heeft een ledenwerfactie gehouden 
ter gelegenheid van het 90-jarig be
staan v'an de A.R.P.
Een bijzonder goede gedachte.
Acht nieuwe leden kon deze kiesver
eniging inschrijven.
Een goede activiteit.
Gaarne onze felicitaties.

U hebt trouwens ook zelf bij het lezen 
van de „bloemlezingen” in „Neder

ƒ 139,—
komt het fonds met de 
oude geestdrift!!!” (ƒ139,—)
„Werk daar mee” (ƒ 9,—)
,,Helaas is het niet voor iedereen mo
gelijk de negen gulden over te maken 
Voor invaliden valt het ondanks de 
welvaartsstaat nog lang niet mee.
Toch met' blijmoedigheid gegeven”
(ƒ 2,50)
,,Natuurlijk doe ik mee 
voor 90 jaar A.R.P.” (ƒ 9,—)
„Voor 90 jaar A.R.P.
geef ik u dit steuntje mee”, (ƒ 10,—).
,,Mijn tweede ronde
-L enkele giften van vrienden” (ƒ40,--)
„Mijn vrouw wil ook nog haar 
bijdrage voegen bij de mijne, 
reeds overgemaakt” (ƒ 9,—)
„ Aansporingsbijdrage 
Regeringsmaatregelen 
Positie Middenstand (ƒ 9,—)

„Eerste keer
komt nog meer” (ƒ2,50)
„Hier is dan de rest, 
zo gaat het best”, (ƒ 2,50)
„Tweede ronde” (ƒ 10,—)
„Voor de tweede keer ƒ 9,—, 
nu van mijn vrouw”, (ƒ9,—)
„ ’k Betaalde reeds eerder, 
maar doe ook nu méé 
voor 90 jaar A.R.P.” (ƒ 9,99).
,,A1 eerder iets overgemaakt,” (ƒ 5,—)
„Ik had reeds ƒ18 gegireerd, 
maar „alle beetjes helpen” .
Ik hoop, dat u het bedrag haalt” (ƒ 9,—)
„Ten tweeden male.
Succes” (ƒ9,—).

999

7 1 2 . 0 0 0

Gironummer

Fonds A.R. Partijstichting 
Dr. Kuyperstraat 3 

’s-Gravenha£e
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* * Sportnota

De minister van Cultuur, Recreatie en Maatschap
pelijk vrerk heeft zich bij de begrotingsbehandeling 
1968 in de Tweede Kamer zeer verzet tegen het ver
zoek van de Kamer, na de sportnota 1960, een nieuwe 
sportnota te maken.

Omdat de Kamer van geen wijken wilde weten 
heeft zij toen een toezegghig — contre eoeur — ge
daan een eenvoudige nota op tafel te leggen. Ter 
verduidelijking dient te worden opgemerkt dat de 
minister vanwege de beschikbare tijd en mankracht 
geen kans hiertoe zag.
Het resultaat dat nu te voorschijn kwam in de nota 
— waarvoor alle eer als het gaat om de vorm waarin 
de nota is gegoten — is een mager stuk.

Al was het alleen maar vanwege het feit, dat nu al 
jaren slepende zaken: het openstellen van gymna
stieklokalen en andere sportaccommodaties voor de 
hoe langer hoe groter in aantal wordende ongeorga
niseerde sporters, de medische begeleiding, de aan
pak van het dopingsvraagstuk etc. blijven waar ze 
liggen, wachtend op een oplossing.

De zo noodzakelijke aanwezigheid van kwalitatief 
technisch kader blijft in aantal verschrikkelijk ver 
beneden hel gewenste.

Het aantal sporthallen is weliswaar na de Ie sport
nota toegenomen, maar de spreiding daarvan is van 
dien aard, dat geen enkele socioloog dat zo zou heb
ben gedaan, aldus de eerste hoogleraar in de licha
melijke opvoeding in Nederland — dr. K. Rijsdorp. 
Waarmee hij zeggen wilde, dat het beleid op dit 
punt heeft gefaald, omdat er kennelijk geen beleid 
was. Wij zijn van oordeel dat — en zoiets had toch 
reëel gekund — de minister in de nota de lijn had 
moeten aangeven waarlangs een (nationaal) sport
beleid moet worden gevoerd.
Planning, meerjarenplannen ontbreken kennelijk bij 
dit onderdeel van het beleid.

De Kamer zou er verstandig aan doen deze nota niet 
te behandelen voordat de georganiseerde sportwereld 
met een toegezegde eigen nota ter tafel komt, waar
bij wij er dringend voor willen waarschuw’en het 
profijtbeginsel (volwaardig betalen voor het genot 
van de overheidsdienst) op dit terrein geen wijd 
open toegang te verlenen.

Accijnsverhogingen

De Eerste en de Tweede Kamer hebben de voor
gestelde defensieversterkitig geaccepteerd. Daarmee 
staat vast dat, nu in de begroting 1969 geen moge
lijkheden aanwezig zfjn deze uitgaaf te dekken, er 
naar dekking moet worden gezocht.

De Kamers hebben A gezegd — ze zullen nu B be
horen te zeggen. Dat is een zindelijke zaak.
De wijze van dekking is echter nog een open zaak. 
Wel heeft het kabinet in een vroeger staditim al 
een aantal suggesties gedaan — de Kamer heeft zich 
hierover niet definitief uitgesproken — integendeel. 
Men heeft het standpunt ingenomen dat een defini
tief oordeel pas te geven is als de concrete voorstel
len ter tafel liggen.
Zover is het nu.

De extra defensieuitgave is een eenmalige uitgave. 
Dat is zeer nadrukkelijk door het kabinet toege
geven. Redelijk is dat dus een dekking wordt ge
zocht die bij dat karakter past.
Naar ons oordeel is dat in beginsel het enige motief 
voor een dergelijke belastingverhoging. De minister 
gaat echter van een geheel ander uitgangspunt uit. 
Hij legt een causaal verband tussen de noodzake
lijke eenmalige dekking — voor 1969 van 100 mil
joen gulden — èn zijn komende plannen tot belas
tingsverlaging 1970.

Wij kunnen ons daarin voorshands, gelet op de aan
gevoerde argmnenten, niet vinden. De zaak van de 
belastingverlaging is een belangrijke zaak op zich
zelf. De Kamer moet, naar het ons voorkomt daarom 
niet zich nu reeds uitspreken over een gedeeltelijke 
dekking van de belastingverlagingsvoornemens per 
1-1-1970. Die materie is een zo complexe zaak dat 
zij mede in samenhang met de begroting 1970 be
hoort te worden beoordeeld en beslist.

Een tweede bezwaar tegen de voorgestelde dekking 
van 100 miljoen gulden vinden wij gelegen in het 
feit dat de oplossing slechts is gezocht in bepaalde 
kostprfjsverhogende belastingen. Voor ons staat n.1. 
niet vast dat hierdoor de Nederlandse bevolking 
evenwichtig naar de mate van draagkracht betrok
ken is bjj de verhoogde defensielasten. In verband 
met de oorzaak van de verhoogde lasten lijkt ons 
dat een alleszins billijke en redelijke eis. Wij wach
ten het voorlopige verslag en de memorie van ant
woord in dit geval met meer dan normale belang
stelling af.

MOTIE VAN 
WANTROUWEN

IN  het buitenland is het in verschillende 
parlementen gewoonte, dat de kwestie 

van vertrouwen wordt gesteld. Het kabinet 
vraagt dan van het parlement een motie, 
waarin vertrouwen in het beleid van het ka
binet wordt uitgesproken. Wordt die motie 
niet aangenomen, dan treedt het kabinet af. 
In ons land bestaat deze methode helemaal 
niet. Het is vóór de tweede wereldoorlog een 
enkele keer voorgekomen, dat het er op leek, 
maar het was toch niet helemaal echt.

l?en  enkele keer komt het voor, dat gepoogd wordt, . 
^  het vertrouwen in een minister op te zeggen. 
Toen in 1963 het kabinet-Marijnen optrad, had daar
in de heer De Jong zitting als minister van defensie. 
Hij voerde een andere structuur in op zijn departe
ment, rhet drie staatssecretarissen, elk voor een van 
de wapens. Er kwam een verticale indeling in de 
plaats van de horizontale. In de Tweede Kamer stel
de toen de P.v.d.A.-fractie voor, het traktement van 
de minister met één gulden te verminderen. De 
bedoeling van die symbolische verlaging was, afkeu
ring uit te spreken over het beleid, het voorgeno
men beleid van de nieuwe minister. Het voorstel 
werd verworpen, zoals door de voorstellers werd 
verwacht. Maar later merkten zij de gevolgen. In 
1965 ging minister De Jong over in het kabinet-Cals 
en de socialisten meenden toen, dat het redelijk was, 
dat in elk geval één van de staatssecretarissen een 
partijgenoot zou zijn. De mini,ster piekerde er niet 
over en hij kreeg zijn zin. Hij stond natuurlijk op 
het standpunt: als de PvdA géén vertrouwen heeft 
in mijn afdeling, dan moet zij ook niet een staats
secretaris „leveren” (term van de heer Vondeling) 
om dat gewraakte beleid mee uit te voeren.

INe vorige week heeft de PvdA een motie voorge- 
^  steld, waarbij het vertrouwen in minister De 
Block werd opgezegd. Zij wist uiteraard bij voor
baat, dat die motie zou worden verworpen.
Zij bereikte door die motie, dat de regeringspartijen 
duidelijker één lijn trokken. Zij bereikte, dat zich 
een linkse concentratie manifesteerde, een minder- 
heidsconcentratie, waarbij zich de heer Koekoek en 
de zijnen aansloten.
Maar het is wel duidelijk dat zulke moties van 
wantrouwen, in de Nederlandse politiek overigens 
zeer ongebruikelijk, geen wezenlijk effect sorteren. 
Je brengt er geen minister mee ten val. Tenzij de 
„regeringspartijen” méé dat vertrouwen opzeggen, 
maar dan is er geen motie nodig, althans geen for
mele motie van wantrouwen. En dan is het niet de 
zaak van één minister, maar van het gehele kabinet.

ÏAaarom is het zeer de vraag, of de socialisten ver- 
^  standig hebben gedaan, van hun standpunt be
keken, dus uit' het gezichtspunt van de taak van de 
oppositie, om zo’n motie voor te stellen, waarvan 
men wist, dat zij zou worden verworpen en daarbij 
zou leiden tot eenparigheid in het kamp der re
geringspartijen. Uit een oogpunt van tactiek hadden 
de socialisten beter kunnen volstaan met moties of 
voorstellen, die onderdelen raakten van het beleid 
en waarbij zij misschien ook steun hadden kunnen 
verwerven uit de kring van de regeringspartij en. 
Maar nu werd alles in één grote en toch niet sterke 
troef uitgespeeld.
Daar komt nog iets bij.

DOOR H. ALGRA
Toen in 1963 de heer Burger namens zijn fractie 
voorstelde, het traktement van minister De Jong 
met één gulden te verlagen, was dat eigenlijk niet 
zijn voorstel. Het is al gauw uitgelekt, dat de meer
derheid van de fractie had besloten, dit voorstel 
te doen, en dat de fractievoorzitter, de heer Burger 
er zelf op tegen was.

INE socialisten prijzen nu de heer Den Uyl openlijk, 
^  omdat hij tegen de motie van wantrouwen jegens 
minister De Block was, maar dat hij toen de fractie 
die motie wilde, haar met zoveel verve heeft voor
gedragen in de Tweede Kamer. De heer Frits van 
der Poel heeft daarover interessante dingen geschre
ven in het Vrije Volk.
Het beleid van de fractie was dus een beleid van 
een meerderheid in de fractie, waartoe de fractie
voorzitter niet behoorde .
Het is bekend, dat de PvdA ten prooi is aan inner
lijke verdeeldheid. Het Congres heeft dat niet kun
nen veranderen.
Maar wanneer dat gebrek aan eenheid wordt ge
camoufleerd in de Tweede Kamer, doordat men 
unaniem stemt voor moties, waar een minderheid 
eigenlijk op tegen is, dan is zulk een camouflage een 
methode, die op den duur zich zelf wreekt. Want zij 
maakt de fractie bij het „gemeen overleg” tot een 
partner, die onberekenbaar wordt.

GROTE T A A K  
V O O R
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZW AARD
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RAPPORT P.V.D.A. OVER DEFENSIEBELEID

IS SOVJET-POLITIEK
li/IACHTS-OF
VEILIGHEIDSPOLITIEK?
De militaire commissie van de 

P.v.d.A. heeft zich na het par
tijcongres van november 1967 
beziggehouden met een rapport 
over het defensiebeleid. Het resul
taat hiervan werd onlangs .gepu
bliceerd. In het rapport worden 
een aantal actuele zaken betref
fende de defensie aan de orde ge
steld van zeer uiteenlopende aard. 
Naast technische zaken, zoals de deten- 
sieorganisatie wordt ook het personeels
beleid, zowel ten aanzien van de be
roepsmilitairen als dienstplichtigen on
der de loep genomen. Gepleit wordt 
voor een meer moderne aanpak. Ook de 
vele technische zaken worden voor een 
niet-deskundige in defensiezaken op een 
heldere wijze beschreven. De conclusies 
van het rapport zijn op het onlangs 
gehouden partijcongres behandeld. 
Vooral na de op dit partijcongres ge
houden discussie over de NAVO zijn 
de ten aanzien van deze organisatie ge
trokken conclusies van belang.

P.V.D.A. EN NAVO
Ten aanzien van de NAVO stelt het 
P.v.d.A.-rapport o.m. het volgende; 
„Ontbinding van de NAVO betekent de 
chaos, niet alleen op politiek gebied, 
maar nauw daarmee verbonden ook op 
dat van de militaire machtsverhoudin
gen, waardoor een direct gevaar voor de 
op deze verhouding gevestigde, door 
machtsfactoren bepaalde vrede en sta
biliteit zou ontstaan.
Dit houdt niet in, dat we in de bestaan
de situatie zouden moeten berusten. Het 
op de verdragssystemen gefundeerde 
machtsevenwicht kan niet als een ideale 
grondslag voor de vrede worden be
schouwd. Het zou echter van een niet 
te verantwoorden roekeloosheid getui
gen het tot dusverre bereikte wegens 
zijn onvolkomenheid te verwerpen en 
een verdrags- en veiligheidssysteem, 
dat zo vele jaren de vrede in Europa 
heeft bewaard, te vervangen door een 
stelsel, dat in veel hogere mate van de 
goede trouw, de vredesbereidheid, de 
wil tot samenwerking van cle Sovjet- 
regering afhankelijk zou zijn. Het re
cente gebeuren iri Tsjecho-Slowakije, 
dat grenzen aan de mogelijkheden van 
een toenaderings- en ontspannings- 
politiek heeft gesteld, heeft bewezen, 
dat een dergelijk vertrouwen voor het 
ogenblik nog misplaatst is.”

HISTORISCH OVERZICHT
Hieraan vooraf gaat een uitvoerige be
schouwing van de ontwikkeling der di
verse strategieën na de Tweede Wereld
oorlog.
Door de snelle technische ontwikkeling

DOOR
LNT. KOL. m. A. POT
politiek, zo concludeert het rapport. De 
heeft er ten aanzien van de gedachten 
over de betekenis van het militaire ap
paraat In enkele tientallen jaren een 
grote ommekeer plaatsgevonden. De 
wapensystemen van Oost en West heb
ben eigenlijk alleen waarde als „af
schrikking”, als middelen om een oor
log te voorkomen. Door de huidige 
„atoomparalyse” is de militaire macht 
in Europa onbeweeglijk geworden: „Het 
is ondenkbaar, dat er enig materieel 
belang zou zijn, dat ook maar een begin 
van vijandelijkheden in Europa zou 
rechtvaardigen”, aldus het rapport. „Dit 
rechtvaardigt de conclusie” zo gaat het 
verder, „dat niet alleen kernwapens, 
maar ook de minder verderfelijke mid
delen van militaire' macht alleen nog 
afschrikkingswaarde bezitten, dat wil 
zeggen geen andere functie meer heb
ben dan om een oorlog te voorkomen”. 
Het belang van de beide grote kern- 
mogendheden tot een beheersing en een 
bedwinging van het onbeperkte vermo
gen tot vernietiging komt hierdoor dui
delijk tot uiting. Dit gezamenlijk belang 
manifesteert zich het duidelijkst in Eu
ropa.

VEILIGHEIDSPOLITIEK ?
Hun politiek jegens Europa is dan ook 
geen machtspolitiek, doch veiligheids-

vraag moet worden gesteld of dit juist 
is. Sterke argumenten worden hiervoor 
naar voren gebracht. De huidige wapen- 
situatie èn de ontwikkeling in het com
munistisch denken over de oorlog. Moet 
hieruit de conclusie worden getrokken, 
dat de politiek van de Sovjet-Unie ten 
opzichte van West-Europa veiligheids
politiek is? Het rapport komt mijns in
ziens te snel tot deze conclusie.
De moeilijkheid bij een beantwoording 
van deze vraag is, dat daar momenteel 
niet met een eenvoudig ja of neen is 
te antwoorden. Er zijn een groot aan
tal argumenten aan te voeren die ge
loofwaardig zouden kunnen maken dat 
de politiek van het Kremlin slechts 
veiligheidspolitiek is. Doch hier tegen
over kunnen weer andere argumenten 
worden gesteld, waaruit geconcludeerd 
zou kunnen worden tot een machts
politiek, waarbij de oorlog bij voorbaat 
niet wordt uitgesloten. Het belangrijk
ste argument in dit verband is wel de 
sterke uitbreiding van de Russische 
strijdkrachten. En de verheerlijking van 
de militaire macht, die doet denken 
aan de tijd van het nazi-regiem. In een 
tijd dat het Westen steeds meer gaat 
inzien, dat het geboden is zich intensief 
bezig te houden met vredes-onderzoek,' 
schijnt hieraan in de Sovjet-Unie geen 
behoefte te bestaan. Omdat de politiek 
van het Kremlin per definitie alleen 
maar vredespolitiek kan zijn, volgens 
de machthebbers in Moskou.
Of wij met een Russische veiligheids- 
dan wel machtspolitiek te maken heb
ben, is voor de NAVO een brandende 
kwestie. Het is nl. van belang voor de 
sterkte en omvang van de NAVO-strijd- 
krachten. De moeilijkheid is, dat er geen 
antwoord op te geven is. Met beide 
mogelijkheden dient derhalve rekening 
te worden gehouden. Bovendien kan een 
veiligheidspolitiek, gezien de Russische

WIJ KOMEN BIJEEN
De Statencentrale Appingedam belegt 
op vrijdag 25 april a.s. een vergadering 
in gebouw „Kabzeël” in Appingedam. 
Drs. B. Goudzwaard, lid van de A.R.
Tweede Kamerfractie, zal een algeme
ne discussie inleiden over actuele po
litieke onderwerpen, speciaal op soc.- 
econ. gebied.

Op zaterdag 26 april a.s. belegt het Prov. 
Comité Zeeland een jaarvergadering in 
gebouw „De Schakel”, Bachtenstene te 
Middelburg.
In de morgenvergadering, aanvang 11.00 
uur worden o.m. de jaai'verslagen be
handeld.
Aanvang middagvergadering 14.00 uur. 
Spreker: partijvoorzitter, dr. A. Veer
man over: Politiek allerlei.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555*

 ̂ ÜRUKKERS-UITGEVEIIS

Al 68 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organ

militaire mogelijkheden, binnen een et
maal veranderen in machtspolitiek.
De enige mogelijkheid om achter deze 
essentiële vraag te komen is, dat het 
Westen hier meer initiatieven ontwik
kelt op ontwapeningsgebied en met con
crete voorstellen komt.' Want de mo
gelijkheid dat de Russische politiek vei
ligheidspolitiek is mag niet worden 

. uitgesloten.

De w'apentechnische situatie in de we
reld is van dien aard, dat het deelnemen 
eraan slechts verantwoord is, wanneer 
de bereidheid aanwezig is om tot een 
geleidelijke wederzijdse afbraak ervan 
te komen. Vi'ant het voeren van een 
veiligheidspolitiek met de huidige mid
delen is in feite een absurde zaak. Er 
dient naar andere alternatieven te wor
den gezocht. De kans van slagen zal 
groter worden, naarmate het inzicht in 
de absurditeit van de huidige situatie 
niet alleen in het Westen, doch ook in 
het Oosten groter wordt.
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PRIJSVERHOGING IS KOORTS

PRIJSSTOP 
SOEPEL TOEPASSEN 
VOOR KLEINE 
ZELFSTANDIGEN

DRS. Goudzwaard (AK) merjcte 
terecht op dat het prijzendebat 

niet uit de lucht is komen vallen. 
Het mag dan zo schijnen dat de op
positieleider Den Uyl —  overigens 
bijzonder matig in zijn optreden, 
zelfs toen hij het hoofd van De 
Block (moest) vragen —  de stoot 
daaraan gaf, hef is niet helemaal 
juist.

Het begon met een interpellatie 
Berg, enige weken geleden èn de 
vragen die daarop volgden van de 
heren Goudzwaard en Boersma 
over de mogelijke noodzaak een 
prijsmaatregel te nemen. Toen rook 
de heer Den Uyl lont en vroeg een 
onderbreking van het paasreces 
om over dit punt een debat te heb
ben.

De A.R. woordvoerder Goudzwaard trof 
een heldere vergelijking:
Een oplopend prijspeil is een enigszins 
wonderlijke zaak. Wanneer ,men het 
moet vergelijken met iets, kan men het 
beste wijzen op het verschijnsel van 
koorts. Koorts is evenals het verschijn
sel van oplopende prijzen namelijk iets, 
wat niet op zichzelf staat, omdat er al
tijd krachten en factoren achter schuil
gaan.

DIAGNOSE
Daarom is ten aanzien van de huidige 
prijsbeweging in feite eerst een diagnose 
vereist. Het is de vraag, wat er eigenlijk 
achter zit. Eerst dan kan men goed spre
ken over de therapie en kan men de 
maatregelen, die het kabinet zich voor
stelt, goed beoordelen.
Na een grondige analyse kwam hij o.a. 
tot de volgende conclusies:
1. er had een prijsdaling moeten zijn 
geweest van rond IV2 percent. Sinds 
januari is er een stijging van rond l,2"/o. 
Ruim 2 percent stijging is niet uit de
B.T.W. te verklaren. De oorzaak daar
van was naar zijn overtuiging te vinden 
in het blote feit dat het publiek in de 
verwachting van een prijsstijging leefde 
(psychologisch verschijnsel) maar ook 
dat de hogere prijszetting een gevolg 
was van een revanche of de afloop van 
de nogal hoge resultaten van de. loon
onderhandelingen in 1968.
2. elke opgaande prijsbeweging is als 
een kaarsvlam; zo’n vlam houdt zich in 
stand als ze iets anders verteert. Als 
dat zo blijft doorgaan zal het eind van 
dit trieste lied de werkloosheidsvergro- 
ting inluiden.
3. de sociale gevolgen worden onaan
vaardbaar als de prijsspiraal naar boven 
blijft kronkelen, inflatie.
Er zijn groepen in de samenleving die 
de rekening van deze inflatie niet meer 
kunnen doorschuiven: trekkers van vas
te geldinkomens en de kleine zelfstan
digen. Het loon-en prijsonweer ontlaadt 
zich boven deze hoofden en het zijn de 
zwakken die er het meest voor moeten 
boeten.
Waarom de A.R.-fractie nu in de huidi
ge situatie geporteerd was voor een 
prijzenstop — overigens aldus drs. 
Goudzwaard, niet hèt uitsluitende mid- 
dél tegen de prijsbeweging — bleek zon
neklaar.
Toen, bij het eerste prijzendebat, had 
het overeengekomen overleg tussen 
overheid en bedrijfsleven nog geen kans 
gehad om z’n waarde te bewijzen. En 
overleg is altijd voor de A.R. een be
langrijk element geweest. Wel is toen 
reeds gezegd: als straks blijkt dat er een 
opstapelingseffect van de prijzen zich 
vertoont is het wapen van een algeme

ne prijsstop een laatste redmiddel dat 
moet worden toegepast.
Nu men twee maanden verder is en ge
bleken is dat het overleg met het be
drijfsleven beneden de maat is gebleven 
is het noodzakelijk de prijsstop — een 
ruwwerkende maatregel overigens — af 
te kondigen.
Niet alleen in de vorm van een be
vriezen van prijzen per 15 maart, maar, 
en dat is nog belangrijker, de mogelijk
heid om te hoge prijzen terug te draaien 
moet er zijn. Aarzelend was de heer 
Goudzwaard met betrekking tot het tij
delijk karakter v.an de prijsstop.
Wil het prijsbeleid echter effectief zijn 
dan zal voortzetting van het algemene 
prijsbeleid echter niet mogen worden 
uitgesloten. Men kan ook te vroeg een 
prijsmaatregel opheffen. Wel zal, wan
neer het prijsbeleid in restrictieve zin 
verder wordt voortgezet, natuurlijk het 
geven van ontheffingen nodig zijn. In 
dat verband, valt het op, dat in de brief 
wordt gesproken van het „in beginsel 
niet geven van ontheffingen”.
Hij dacht persoonlijk hierbij in de eer
ste plaats aan ontheffingen ten bate van 
sterk arbeidsintensieve bedrijven, zoals 
kleine middenstandsbedrijven, loonwer- 
kersbedrijven en schoonmaakbedrijven.

STRAK PRIJSBELEID
Zonder meer is de minister echter-niet 
klaar! Het bedrijfsleven moet er op aan 
kunnen dat de overheid een strak prij- 
zenbeleid zal voeren, dat op prijsver
laging is gericht. Dan is het klimaat 
aanwezig om de toekomstige loonont
wikkeling nauwer te dóen aansluiten 
bij de produktiviteitsontwikkeling.
Lukt dat niet, dan is een meer geleide 
loonpolitiek niet bij voorbaat uitgeslo
ten. En hij gaf verder het advies mee: 
werkgevers en werknemers denk aan 
de rijke mogelijkheden van bijv. spaar
loon of vermogensaanwasdeling.
Het verdere beleid van het kabinet 
werd door de heer Goudzwaard kritisch 
onder de loep genomen.
— Wees voorzichtig in 1970 met uw 
streven om hen die van een bepaalde 
overheidsdienst profijt hebben recht
streeks zelf hiervoor te laten betalen 
(profijtbeginsel). Meer stijging dan de 
normale aanpassing moet achterwege 
blijven.

— De overheid heeft een financieel 
voordeel omdat de investeringsaftrek 
wordt opgeschort. Rond 140 miljoen 
gulden!
Hij adviseerde dit bedrag niet alleen te 
bestemmen in de sfeer van een tegemoet
koming van de werknemers maar terde
ge te overwegen de weg te bewandelen 
van tegemoetkomingen aan de minst- 
draagkrachtigen in het kader van de so
ciale zekerheid. Zo nodig is de A.R.- 
fractie bereid aanvullende dekking vol
uit te steunen als een dergelijke maatre
gel permanent zou moeten worden.
— Zelfs voornemens tot belastingver
laging kunnen dan op de tocht komen te 
staan: inflatie vraagt meer om beste
dingsbeperking dan om bestedingsver- 
ruiming.
— Gelet op de onzekerheid t.a.v. de 
prijsontwikkeling wil de A.R.-fractie 
de mogelijkheid openhouden dat de 140 
miljoen tijdelijk soelaas geven voor be
paalde groepen in de samenleving — zo 
nodig deze tijdelijkheid continueren met 
een verdere dekking in de vorm van 
extra inkomsten.

De heer Nelissen (KVP) zei zijn stand
punt over de accijnzen te laten afhan
gen van het gesprek overheid-bediijfs- 
leven over de loon- en prijsspiraal. Hij 
nam genoegen met de toezegging tot 
compensaties aan aow-trekkers; of dat 
nu door spoedige aanpassing of door een 
aparte maatregel van ƒ130 miljoen ge
beurt, liet hem onverschillig. De heer 
Den Uyl stelde voor de vennootschapsbe- 
belasting met 1, punt te verhogen in 
plaats van de accijnzen. „Dat zou veel 
meer inflatoir werken” , aldus minister 
Witte veen.
Minister Witteveen zei- wel, dat het 
stringente begrotingsbeleid (geen extra 
groei van de bestedingen) een grote rol 
zal spelen bij de bestrijding van de loon 
en prijsspiraal. De belastingcorrectie 
trouwens ook, vond hij, omdat er dan 
sprake is van ’n reëel stuk inkomens
verbetering.
De heer minister De Block vond dat het 
publiek niet voldoende prijsbewust was 
geweest en dat dit met het mislukken 
van de concurrentie tot de prijsspiraal 
geleid had. Hij zei vertrouwen te hebben 
in zijn eigen maatregel, ook al had de 
oppositie dat vertrouwen niet. Hij legde 
er wel de nadruk op dat nu nog geen 
absolute prijsstabilisatle is te verwach
ten (voorjaarsgroenten, enz.).
De heer Roolvink — reeds onderweg 
naar Australië —• zei dat de consumen
tensubsidie betrekking kan hebben op 
meerdere eerste levensbehoeften.
De heer Nelissen dacht dat de overheid 
zich wel drie keer moest bedenken al
vorens de hele accijnsverhoging te laten 
doorgaan. Hij drong aan op bezuinigin
gen en temporisering van de overheids
bestedingen.
Algemeen werden ook de gemeentelijke 
belastingheffingen en tarieven als prijs- 
opdrijvers gezien. De heer Den Uyl 
noemde ze in een motie en de heer 
Goudzwaard wilde ze verbieden, voor
zover ze uitgaan boven de normale aan
passingen aan het kostenniveau.
De schorsing van de investeringsaftrek 
was geen punt meer, hoewel men het 
betreurde dat de regio het gelag weer 
betalen moet.

De heer Van der Mei (CH) vroeg de re
gering naar het tijdelijk zijn van de 
prijsstop. Door op de tijdelijkheid de
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nadruk te leggen, kan straks een nieuwe . 
prijzengolf ontstaan, meende hij. Ook 
hij pleitte voor een soepeler onthef- 
fingsbeleid van de prijsstop en hij her
innerde aan zijn eerder voorstel een 
Prijs Advies Commissie in het leven te 
roepen.

TE LAAT
De kern van de bijdrage van de opposi
tie was dat de prijsstop te laat komt. De 
heer De Goede (D’G6) kon een hele 
serie citaten uit vroegere debatten geven 
die hem nu, naar hij zei, in het gelijk 
stelden. Indruk maakte het citaat waar
in minister Witteveen De Goedes ver
haal van februari over een. mogelijke 
prijsstijging van 7 tot 8 procent alarme
rend noemde.
De „Boer” Verlaan was het met Den Uyl 
eens dat minister De Block weg moest, 
maar alleen „omdat De Block een prijs- 
stop had afgekondigd”.

Zo is dat vaak: wanneer twee hetzelfde 
willen is dat nog niet altijd hetzelfde.
In het antwoord van het kabinet aan de 
Tweede Kamer, na het debat in Ie in
stantie deelde de regering — de heren 
Witteveen, De Block en Roolvink — 
mede dat:

0 het kabinet volledig akkoord is over 
een stringent begrotingsbeleid, waarbij 
begrotingsoverschrijdingen gedekt wor- 
dein door compensaties elders en waarin 
een verdere temporisering van de over
heidsuitgaven niet mogelijk is;

• de accijnsverhoging per 1 juli door
gaat, zij het zonder de motorrijtuigen
belasting en de nadere accijnzen tot het 
minimaal noodzakelijke (effect op de 
kosten van levensonderhoud 0,1 pro
cent) ;

• de belastingcorrectie doorgaat en de 
BTW-tarieven — althans volgens minis
ter Witteveen — aangepast worden per
1 jan. 1970. De heer Roolvink was min
der positief. „Mijns inziens zijn alle 
kostprijsverhogende belastingen nog in 
het gesprek overheid-bedrijfsleven over 
het gezamenlijk doorbreken van de 
loon- en prijsspiraal” ;

• de Economische. Controle Dienst met 
250 man wordt uitgebreid, waarvan 150 
deskundigen van het ministerie van 
landbouw;

COMPENSATIE

. . .  zoals kleine middenstandsbedrijven. „

* de regering welwillend zal staan te
genover een suggestie van de SER de 
ƒ 130 miljoen, die via de schorsing van 
de investeringsaftrek vrijkomen te be
stemmen voor compensaties voor AOW- 
trekkers en andere sociaal-zwakke 
groepen. De regering stelde eerst voor 
een eenmalige subsidie op melk te ver
lenen;

• er dit jaar nog een aanpassing met 3 
procent mogelijk is van de sociale uitke
ringen aan de gestegen kosten van le
vensonderhoud. Minister Koolvink voeg
de hier aan toe dat het looninstrament 
niet voldoende is voor een herverdeling 
van de inkomens en dat hij daarom de 
voorkeur geeft aan een spaarloon, ver
mogensaanwasdeling en winstdeling.

Het punt van de inkomensverhoudingen 
bleek de grootste grief van oppositie
leider Den Uyl. Hij berekende dat de 
overige inkomens over twee jaar ƒ 2 
miljard meer gestegen waren dan de 
loonlnkomens aan de hand van de cij
fers: 4,5 procent reële inkomensverbete
ring, tegen 11 procent stijging van de 
produktiviteit. In totaal werden vier 
moties ingediend, drie door Den Uyl en 
een door de democraat De Goede. Ze 
werden alle vier verworpen.

Voor de motie van wantrouwen tegen 
minister De Block stemden P.v.d.A., 
D’66 (wees het hele kabinet af), P.S.P.,
C.P.N., Boerenpartij en Groep Aarden, 
De regeringspartijen stelden dat het 
prijzenbeleid kabinetsbeleid was ge
weest en dat het niet aanging een mi
nister als zondebok te zien.
De andere moties gaven dezelfde stem
verhoudingen te zien, nu echter met de 
groep-Harmsen er bij. Verworpen wer
den compensaties voor loontrekkenden 
(de bekende 2 procent) en A.O.W.-trek- 
kers.

En hiermede was een nachtelijk debat, 
dat rond kwart voor twee eindigde, ten 
einde, De oppositie was wel fel, maar 
te ongenuanceerd en daarmee ongaloof- 
wa rrdig.
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VERHOUDING
KERK
EN
STAAT

ring in het genot blijven van het trakte
ment en de inkomsten, welke hun tot 
nu toe zijn toegelegd geweest en insge
lijks de roomsgezinde en lutherse gees
telijken bij het genot der pecuniële 
voordelen werden gehandhaafd, welke 
hun in sommige plaatsen zijn toege
staan (artikel 1).
Voorts werd (artikel 2) verordend, dat 
de geestelijken en die gezindheden, wel
ker eredienst tot nu toe ten koste van 
de Staat niet is onderhouden geweest, 
bij vervolg betaald zullen worden; deze 
betaling zal geschieden naarmate de 
staat van de publieke schatkist zulks 
zal toelaten; jaarlijks zou daartoe een 
som in de algemene begroting worden 
begrepen, waarvan de koning de ver
deling van deze som over de verschil
lende kerken zou regelen.

Dit decreet ademde wel een andere 
geest dan de voorzieningen in 1798: 
weliswaar kreeg nu de naasting van de 
goederen van de geestelijke kantoren 
uiteindelijk haar beslag, maar daar
tegenover werden de verplichtingen 
van de Staat erkend, zulks echter in 
verband met de gewijzigde rechtssitua
tie in deze zin, dat deze verplichtingen 
in beginsel tegenover alle kerkgenoot
schappen zouden gelden.

Het decreet van 1808 is in zijn toepas
sing onderbroken door de inlijving van 
Nederland bij Frankrijk; de betalingen 
werden gestaakt.

NA 1813
Maar onmiddellijk na zijn optreden in 
1813 nam koning Willem I de zaak ter 
hand; bij soeverein besluit van 19 janu
ari 1814 werd — met uitdrukkelijke 
vermelding, naast de belangen van 
Staat en godsdienst, van de „disposities 
over de vernietiging van de fondsen 
van de geestelijke kantoren” — de uit
voering van het voorheen door de her
vormde kerk genotene verzekerd, en 
voorts in uitzicht gesteld, dat in de be
hoeften van de andere gezindten, met 
name in de noden van de katholieke 
geestelijken, zou worden voorzien, voor
zover de landsmiddelen zulks toelaten. 
Dienovereenkomstig werd in de Grond
wet van 1814 een drietal artikelen op
genomen — de artikelen 136, 137 en 138 
—, waarbij aan de christelijke hervorm
de kerk (welke in die Grondwet ook in 
zoverre een bijzondere positie had, dat 
de christelijke hervormde godsdienst in 
artikel 131 werd verklaard die van de 
soevereine vorst te zijn) bij voortduring 
werd verzekerd de voldoening uit 
’s lands kas van alle zodanige trakte
menten, pensioenen, weduwen-, kin- 
der-, school- en academiegelden, als 
voormaals aan derzelver leraren, hetzij 
directelijk uit ’s lands kas of uit de 
daartoe bestaande Inkomsten van gees
telijke en kerkelijke goederen of enige 
plaatselijke inkomsten zijn betaald ge
worden; voorts almede van alle toe
lagen, welke laatstelijk aan de andere

gezindheden uit ’s lands kas zijn toege
staan geworden, het genot bij voortdu
ring aan gemelde gezindheden wordt 
toegekend; en verder bepaald, dat in de 
behoeften van de gezindheden, welke 
tot hiertoe gene of min toereikende toe
lage van ’s landswege genoten hebben, 
op aanvrage in billijkheid door de soe
vereine vorst, met overleg van de 
Staten-Generaal, kunnen voorzien wor
den.
De Grondwet van 1815, na de vereni
ging met België tot stand gekomen, en 
waarin ook de vermelde bepaling om
trent de godsdienst van de koning ver
viel, gaf in artikel 194 dan eindelijk de 
bepaling, zoals die ook nog in het tegen
woordige artikel 185 staat, n.1.:

„De traktementen, pensioenen en ande
re inkomsten, van welke aard ook, thans 
door de onderscheiden godsdienstige 
gezindheden of deszelver leraars geno
ten wordende, blijven aan dezelve 
gezindheden verzekerd.
Aan de leraars, welke tot nog toe uit 
’s lands kas geen, of een niet toereikend 
traktement genieten, kan een trakte
ment toegelegd, of het bestaande ver
meerderd worden” .

Dat artikel 185 is dus sindsdien onge
wijzigd gebleven. Het werd een „kruid- 
je-roer-me-niet”. Zelfs toen in 1848 in 
de overige artikelen van het hoofdstuk 
van de godsdienst de term „gezind
heden” door „kerkgenootschappen” 
werd vervangen, liet men het onder
havige artikel (in de Grondwet 1848 
artikel 168) onverlet. Bij de Grondwets
herziening van 1887 scheen het aanvan
kelijk, alsof een wijziging zou plaats 
hebben. De Staatscommissie tot voorbe
reiding van die hei’ziening stelde voor 
te bepalen, dat aan de godsdienstige 
gezindheden zou verzekerd blijven het
geen door haar of hare leraren genoten 
wordt en op de begroting van, het 
dienstjaar (waarin de Grondwet zou zijn 
gewijzigd) zou zijn uitgetrokken, om 
dan in een tweede alinea te bepalen, 
dat boven de sommen in het artikel 
vermeld, behoudens de op 1 januari 
van voormalig jaar bestaande verplich
tingen, uit generlei openbare kas gel
den ten behoeve van de eredienst be
schikbaar worden gesteld.
De regering nam alleen de eerste ali
nea van dit voorstel over. Maar ten
slotte viel in de Tweede Kamer de be
slissing dat in de herziening van de 
Grondwet het hoofdstuk van de gods
dienst niet zou betrokken worden. Op 
dit besluit schijnt voor wat de finan
ciële verhouding betreft, de labiele 
toestand, waarin de Flervormde Kerk 
door de doleantie-beweging verkeerde, 
van invloed te zijn geweest. (Vgl. Buys, 
De Grondwet II, pag. 566 e.v.; III, pag. 
329 e.v.).
Bij volgende Grondwetsherzieningen ir 
in de voorbereiding het tegenwoordige 
artikel 185 één en andermaal ter sprake 
geweest, Met name valt hier te noemen 
een opmerkelijk voorstel van dè Staats- 
commissie-Heemskerk van 1910, ter

voorbereiding van een' algehele voor
ziening van de Grondwet, op welk voor
stel wij hieronder nader terugkomen. 
Laatstelijk heeft de Staatscommissie tot 
herziening van de Grondwet-Van 
Schaik zich met het onderwerp bezig 
gehouden. Bij haar eindrapport van 6 
januari 1954 stelde zij voor, artikel 185 
te doen vervallen, met opneming van 
een additioneel artikel VIlI, bepalende 
dat in afwachting van een wettelijke 
regeling omtrent de afkoop, de inhoud 
van artikel 185 zou blijven gelden, en 
eventueel dienvolgens nog te verlenen 
nieuwe traktementen in de afkoop zou
den worden begrepen.

PRAKTIJK ARTIKEL 
VAN DE GRONDWET

185

Tot zover over de geschiedenis van het 
Grondwetsartikel. Hoe is de daarop ge
gronde praktijk gevoerd ?
Het eerst lid fixeert de situatie op een 
bepaalde datum, een datum nog wel, 
waarop de aangelegenheid nog aller
minst tot afsluiting was gekomen, met 
name ook in deze zin, dat de in het 
nieuwe grondwettelijke bestel gewijzig
de positie van de Hervormde Kerk ten 
aanzien van de andere kerkgenoot
schappen maar zeer ten dele had door
gewerkt. Maar ook de verscheidenhe
den, welke de regelen in de verschil
lende provincies in verband met de 
praktijk van de provinciale geestelijke 
kantoren vertoonden, werden aldus „be
vroren” . Bovendien laat zulk een fixatie 
uiteraard geen plaats om met gewijzig
de omstandigheden rekening te houden. 
Toen in Afscheiding en Doleantie zich 
kerkgenootschappen opdeden, welke, 
hoezeer zij materieel pretendeerden 
voortzetting van de Kerk der Reforma
tie te zijn, formeel als nieuwe kerkge
nootschappen werden beschouwd, vie
len deze dus buiten de regeling van 
1815 (thans door de onderscheidene 
godsdienstige gezindheden ,of deszelver 
leeraars genoten wordende).
De Commissie-Van Walsum geeft van 
de praktijk van „de traktementen, pen
sioenen en andere inkomsten” , bedoeld 
in artikel 185 van de Grondwet (met 
inbegrip van , hetgeen krachtens het 
tweede lid van het artikel sinds 1815 is 
toegelegd), een instructief overzicht. 
Daaruit blijkt b.v., dat rijkstraktemen
ten op 31 december 1965 voor 3450 
standplaatsen golden; daarvan waren 
3012 beneden ƒ 1.000,— ; 353 liepen van 
ƒ 1.000,— tut ƒ 2.000,—; 80 van ƒ 2.000,— 
tot ƒ 3.000,—; 3 van ƒ 3.000,— tot 
ƒ 4.000,̂ — en 2 van ƒ 4.000,— tot 
ƒ 5.000,—. Het gemiddelde is ƒ 567,— ! 
Wat de emeritaats- en weduwenpensi
oenen betreft, het minimum daarvan 
was ƒ 600,— (o.m. geldend voor stand
plaatsen, waaraan geen rijkstraktement 
was verbonden en voorts voor de R.K. 
geestelijken) en het maximum ƒ 2.000,—. 
Het weduwenpensioen bedroeg ƒ 100,—. 
’n Derhonstratie van de „verstarring” 
op dit punt is, dat de weduwen van 
Oud-Katholieke pastoors, ondanks de

opheffing ,van het celibaat, niet voor 
weduwenpensioenen in aanmerking ko
men, evenmin als voor hun kinderen 
kindergeld wordt genoten.
Wat dit laatste —• de kinder-, school- en 
academiegelden voor predikanten en 
anderen betreft —, de bedragen zijn 
ƒ 25,— (kindergeld), ƒ 25,— (schoolgeld 
voor „latijnse scholen”, ƒ 50,— (acade- 
miegeld) ). Ook hier kan men van een 
„verstarde” — de commissie zegt atavis
tische — regeling spreken: voor schooi
en academiegelden komen alleen predi- 
kantszonen in aanmerking, en de aca
demiegelden worden alleen aan stude
renden aan een openbare universiteit 
verleend — de openbare hogescholen en 
de bijzondere universiteiten en hoge
scholen vallen er buiten !
Het overzicht in het rapport van de 
commissie met betrekking tot de andere 
inkomsten van welke aard van het 
eerste lid van artikel 185, vertoont een 
wel bij uitstek grillige staalkaart, ten 
dele van op zichzelf staande gevallen 
(b.v. een bedrag van ten hoogste ƒ 400,— 
ter vergoeding van verhuiskosten voor 
Heivmrmde en Evangelisch-Lutherse 
predikanten, die een beroep naar een 
gemeente in Limburg aannemen !).

ARTIKEL
LID

185. TWEEDE

In. hoeverre heeft de bepaling van het 
tweede lid van artikel 185 — toeleggen 
of vermeerderen van traktementen aan 
leraren, welke tot nog toe uit ’s lands 
kas geen, of een niet toereikend trakte
ment genieten — corrigerend gewerkt? 
Ook hier een zeer grillig verloop. 
Aanvanlcelijk werd voor toepassing van 
het tweede lid een bescheiden bedrag 
op elke begroting gebracht, ter be
schikking van de i'egering. In 1883 nam 
de Kamer een amendement-Donner 
aan, ingevolge hetwelk voortaan voor 
elk geval een afzonderlijk krediet moest 
worden aangevraagd, waarbij dan als 
norm met name het ontstaan van nieu
we wooncentra zou worden gehanteerd. 
Mede in verband met de hieraan ver
melde voorstellen met betrekking tot 
de Grondwetsherziening van 1887 wer
den tot 1891 geen nieuwe traktementen 
bij de begroting opgenomen. Toen werd 
dit hervat. In 1937 is echter onder mi
nister De Wilde de toekenning van 
nieuwe Rijkstraktementen wederom ge
staakt om in 1950 — met een compen
satie voor de stilstand sinds 1937 — te 
worden hervat in dezer voege, dat 
jaarlijks vier nieuwe Rijkstraktementen 
van elk ƒ 1000 zouden worden opgeno
men.
De nieuwe Rijkstractementen zijn in 
het algemeen alleen aan de Ned. Herv. 
Kerk en de R.K. Kerken ten goede ge
komen; slechts in een enkel geval heb
ben de kleinere kerkgenootschappen 
zulk een nieuw Rijkstraktement ont
vangen.
Opmerking verdient nog, dat overeen
komstig de letter van het artikel de be
dragen van 1815 zijn gehandhaafd. Er is 
slechts één uitzondering n.1., met be
trekking tot de pensioenen. De discre
pantie tussen de bedragen en de geste
gen behoeften was zodanig, dat de re
gering daaraan niet voorbij kon gaan. 
Zo werden in 1920 minimum (ƒ 600) en 
maximum ƒ 2000) met 40 ®/o verhoogd, 
terwijl op die verhoogde bedragen sinds 
1945 een toelage van 25 "/o en in 1954 
van nog eens 20 “/o werd verleend.

Een en ander kon niet op het tweede lid 
van artikel 185, hetwelk alleen van 
„traktementen” spreekt, worden geba
seerd, maar werd door de feiten opge
legd.

RAPPORT COMMISSIE 
VAN WALSUM

Het zal geen verwondering wekken, dat 
de commissie Van Walsum tot de con
clusie komt, dat artikel 185 en de daar
op gebouwde regelingen in de tegen
woordige vorm niet gehandhaafd kun
nen blijven. Maar anderzijds wijst de 
commissie er op, dat bij alle voorstellen, 
in de loop der jaren gedaan om aan 
de bestaande praktijk een einde te ma
ken, er van is uitgegaan, dat artikel 185 
uit hoofde van de historische gronden 
van de uitkeringen niet zonder meer 
kan worden geschrapt. En tot welk 
voorstel komt dan de commissie? Zij 
begint met de overweging van de laat
stelijk door de Staatscommlssie-Van 
Schaik voorgestelde oplossing van af-
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koop, maar betoogt, dat men daarbij op 
onoverkomelijke bezwaren stuit. Ik ga 
op die bezwaren nu nog niet in, omdat 
zij beter ter sprake komen bij de be
oordeling van het regeringsstandpunt 
tegenover de voorstellen van de com
missie, waarbij weder naar „afkoop” 
wordt gegrepen.
Van die bezwaren tegen afkoop uit- 

. gaand, meent de Commissie dat alleen 
een oplossing is te vinden, waarbij men 
weliswaar een historische verplichting 
van de Staat tegenover de Kerken in 
financieel opzicht doet gelden, doch zich 
daarnaast baseert op de huidige om
standigheden en opvattingen.
Zij wijst dan allereerst op de sterke dis
crepantie, welke met name sinds de 
laatste wereldoorlog is ontstaan tussen 
het aandeel in de kosten van de Staat 
en van de Kerken zelf. Ter illustratie 
wordt een staatje gegeven van de ont
wikkeling van 1930-1966 met betrekking 
tot de traktementen in de Hervormde 
Kerk. Deze zijn gestegen van ƒ 8.500.000 
tot ƒ 40.644.000. Het aandeel daarin van 
de Staat is van ƒ 1.176.000 op ƒ 1.252.000 
gekomen, alzo van 100 op 106,3 “/o, dat 
van de kerken van ƒ 6.838.000 op 
ƒ 38.732.000, aldus van 100 op 566,4 «/o. 
Verder wordt er op gewezen, dat de 
Overheid thans uit hoofde van de be
ginselen van de huidige belastingwet
geving op een aanzienlijk hoger percen
tage van de particuliere inkomens be
slag legt, terwijl een ruime aftrek voor 
kerkelijke lasten geen oplossing kan ge
ven.

Maar dan wijst de commissie verder op 
een naar haar oordeel belangrijk punt
n.1. dat de overheid er na de tweede 
wereldoorlog in toenemende mate toe 
is overgegaan voorzieningen, die hetzij 
de bevolking in haar geheel, hetzij groe
pen van de bevolking ten goede komen, 
rechtstreeks of door middel van subsi
dies te bekostigen of althans mede te 
bekostigen.

Een deel van deze voorzieningen heeft 
betrekking op het geestesleven. Te den
ken valt hier aan de wetenschap, het 
onderwijs, de volksopvoeding en de 
kunst. Het motief en de rechtvaardi
gingsgrond zijn daarbij, dat het welzijn 
van de bevolking daardoor wordt ge
diend in die zin, dat het leven, collectief 
en individueel, aan inhoud, diepgang en 
waarde wint. Moet —- zo vraagt de com
missie dan verder — voor het gods
dienstig leven een uitzondering Worden 
gemaakt? Niet te ontkennends, dat dit 
voor brede lagen van de bevolking van 
grote waarde is en evenmin dat het de 
volkskracht ten goede komt.
Deze overweging voert de commissie 
echter niet tot de conclusie, dat hier 
eenvoudig een parallel zou kunnen wor
den getrokken met de overige gebieden 
van het geestesleven. Zij wijst er aan
stonds op, dat de vrijheid van de Kerk 
tegenover de overheid — een belang 
ook voor de overheid zelf — onverlet 
moet blijven. Het moet mogelijk zijn, 
dat de Kerk in de omstandigheden, 
waarin zij dit krachtens haar roeping 
noodzakelijk acht, zich tegenover de 
Staat plaatst. Overigens — zo voegt de 
commissie hieraan toe — indien dit be
sef te loor gaat, dan is het ontbreken 
van elke financiële steun van de Staat 
en zelfs de meest rigoureuze scheiding 
van Kerk en Staat nog geen waarborg 
voor de vrijheid van de Kerk. Zo komt 
de commissie tot het oordeel, dat de 
bestaande voorzieningen krachtens ar
tikel 185 van de Grondwet moeten wor
den vervangen door een regeling, waar
bij aan de kerken als geheel voor haar 
arbeid In het algemeen te harer vrije 
besteding een uitkering wordt toege
kend, waarin dan alle thans bestaande 
kerken moeten worden begrepen.

SLECHTS TEGEMOET
KOMING
En de commissie beklemtoont, dat de 
uitkering niet meer behoort te zijn dan

een tegemoetkoming in de kosten van 
de kerken. Juist waar het de kerken 
betreft, dient daaraan strikt te worden 
vastgehouden. Het zou voor de kerken 
schadelijk en gevaarlijk zijn, wanneer 
gestreeft wordt naar een integrale o'f 
vèi’gaande vergoe^ng van haar kosten. 
Schadelijk, omdat zulk een vergoeding 
de offervaardigheid van haar leden zou 
doen verslappen, die essentieel is voor 
het kerkelijk leven. Gevaarlijk, omdat 
daarin een bedreiging van de kerken 
kan liggen, maar vooral omdat, zo er 
ooit een visie zou komen, die de positie 
van de keiken niet respecteert, deze 
verleerd zou hebben op eigen benen te 
staan.
En tot welke jaarlijkse uitkering komt 
nu de commissie uit overweging van de 
verschillende gezichtspunten? Zij stelt 
een jaarlijks bedrag voor van 
ƒ 50.000.000. Zij betoogt, dat dit bedrag 
enerzijds voldoet aan de eis, dat in 
verband rnet de waarborging van dè 
vrijheid van de kerk de uitkering het

vaartspeil. Men kan de in 1815 veran
kerde aanspraken zó zien, dat zij — 
evenals voortijds de genaaste goederen 
en gelden — strekten tot een zeker aan
deel in de kosten, welke de eredienst 
betroffen. Maar dan moet men het be
drag van de aanspraken uit de genoem
de vervangende uitkering aldus bepa
len, dat zij eenzelfde aandeel in de te
genwoordige kosten van de eredienst 
oplevert als in 1815 het bedrag van de 
aanspraken vormden van de toenmalige 
kosten van de eredienst.
In dit verband merkt de commissie op, 
dat de rijkstraktementen in het begin 
van de vorige eeuw niet een bijdrage 
waren in de kosten van het predikan
tensalaris, maar in het algemeen een 
volledige bezoldiging van de bedienaren 
van de godsdienst vormden. Becijferd 
wordt, dat een predikantsplaats ten 
plattelande der Ned. Herv. Kerken, 
waaraan in 1815 een Rijkstraktement 
verbonden was van ƒ 800, waarvan men 
toenmaals mèt de kindergelden, vrij

De Staat (het Binnenhof)

karakter van een tegemoetkoming moet 
hebben, en wel door aan te wijzen, dat 
dit bedrag — al ontbreken hier precieze 
gegevens — geacht kan worden neer te 
komen op 15 “/o van de kosten van de 
kerken voor haar eredienst. En ander
zijds staat dit bedrag in een redelijk 
rapport tot de historische verplichtin
gen, Indien men daarbij in acht neemt 
de gebreken, welke aan de desbetref-i 
fende regeling in het licht van de om
standigheden, zoals die zich sinds 1815 
hebben ontwikkeld, kleven.
Welke zijn die gebreken?
Allereerst gelden d' rechtsongelijkheid, 
welke in de tegenwoordige regeling is 
gelegen, terwijl toch in beginsel in 1815 
rechtsgelijkheid, althans met verloop 
van tijd werd beoogd. Die rechtsonge
lijkheid is gelegen in het verschil in 
behandeling onderling van de kerkge
nootschappen, welke een uitkering ont
vangen. Maar vooral ook in het feit, dat 
sinds 1815 geconstitueerde kerken ge
heel buiten de regeling vallen. De uit
kering moet dus op rechtsgelijkheid tè 
dezen worden gebouwd. Uiteraard zal 
daarbij op verkregen aanspraken niet 
kunnen worden afgedongen, zodat de 
uitkering van het bedrag van de aan
spraken van de kerk welke thans het 
meeste geniet moet worden gerelateerd. 
Maar dan verder is vooral ook te reke
nen met de steeds voortschreidende 
geldontwaarding en het gestegen wel

wonen en vrij pensioen kon leven, thans 
een corresponderende wedde (dus ook 
buiten kinderbijslag, vrije woning en 
pensioenaanspraken) van ƒ 13.148 ople
vert, dus 16,43 6/10 maal het ongewij
zigd gebleven Rijkstraktement. En voor 
een stedelijke standplaats zijn de over
eenkomstige cijfers ƒ 1200 (Rijkstrakte
ment) en ƒ 16.052, een stijging dus van 
13,37 maal het Rijkstraktement.

intussen erkent de commissie, dat hier 
niet een exacte bewijsvoering is te ge
ven, doch dat, ook al mocht deze bene
den de ƒ 50.000.000 uitkomen, het ge
zichtspunt omtrent de gewijzigde hou
ding van de Staat tegenover collectie
ve voorzieningen, enige overschrijding 
kan rechtvaardigen.

GEEN VERLICHTING 
VAN LASTEN

De commissie merkt met betrekking tot 
het bedrag van ƒ 50.000.000 nog op, dat 
een uitkering van deze omvang niet tot 
verlichting van betekenis van de lasten 
der kerk zal leiden. Immers de geeste
lijke verzorging blijft in de meeste ker
ken beneden hetgeen eigenlijk nodig 
wordt geoordeeld. Verder zijn in vele 
gevallen de traktementen nog te laag. 
Vele gemeenten en parochies hebben

ook de handen vol met de betaling van 
rente en aflossing van voor het onder
houd van de — dikwijls monumentale 
— gebouwen geleende gelden en komen 
aan boven de aflossing uitgaande af
schrijvingen niet toe.
Ten aanzien van de verdeling van dit 
bedrag tussen de kerkgenootschappen 
komt de commissie, na bespreking van 
andere mogelijkheden, tot de conclusie, 
dat deze het beste geschiedt naar het 
aantal leden, hetwelk telkens blijkens 
de laatste volkstelling ieder van die 
kerkgenootschappen heeft.
De commissie wijdt ook aandacht aan 
de vraag wat als „kerk” zal zijn te be
schouwen en geeft verder in overweging 
voor wat betreft kerkgenootschappen, 
die tot dusverre geen uitkering hebben 
ontvangen, een limiet van 10.000 leden 
aan te houden. Op deze punten komen 
wij bij de bespreking van het regerings
standpunt terug.
De commissie wil voorts variabiliteit in 
het bedrag van ƒ 50.000.000 inzoverre, 
dat dit bedrag zal worden herzien ter 
aanpassing aan bezoldigingswijzigingen 
van het rijkspersoneel, voor zover deze 
een algemeen karakter dragen èn naar 
de uit de volkstelling blijkende toe- of 
afneming van het gezamenlijk aantal 
leden van de algemene uitkering de
lende kerken.

En eindelijk stelt de commissie nog 
voor, dat in de regeling een bepaling 
wordt opgenomen, die de gemeenten en 
de provincies belet naast de algemene 
uitkering van het ryk en de kerken 
subsidie van algemene aard te verle
nen ter aanvulling van de traktementen 
voor predikanten en geestelijken of ten 
behoeve van de erediensten in het alge
meen. De regeling van het ïljjk moet 
uitputtend zjjn, anders wordt de gelijk
heid in de behandeling van de kerken 
weer verstoord.

KERKELIJKE
OPLEIDINGEN
Tenslotte is, op nader verzoek van de 
minister van onderwijs en wetenschap
pen, door de commissie' nog haar oor
deel gegeven over een buiten artikel 185 
van de Grondwet vallend onderwerp. 
N.1. de kerkelijke opleidingen. Te dezen 
is de situatie, dat verschillende kerken 
voor de opleiding tot de dienst gebruik 
maken van de openbare universiteiten. 
Zulks dan met een aanvullende oplei
ding, voor wat de Hervormde Kerk be
treft door kerkelijke hoogleraren, en 
voor wat enkele kleine kerkgenoot
schappen betreft, door aan de univer- 
siteit een kerkelijke kweekschool of se
minarie te vestigen. Terwijl die kerken 
dus, voor wat de opleiding aan de uni- 
versiteit zelve betreft, ontheven zijn van 
de kosten, geniet de Hervormde Kerk 
bovendien krachtens een bepaling van 
de hoger onderwijswet 1876, welke als 
artikel XIV van de overgansbepalingen 
in de tegenwoordige wet op het weten
schappelijk onderwijs is gehandhaafd, 
van rijkswege ten behoeve van de leer
stoelen, die na de hoger-onderwijswet 
van 1876 (als gevolg van het bij die wet 
gewijzigd karakter van de faculteit der 
Godgeleerdheid) tot het opleiden van 
leraren voor het kerkgenootschap bij 
een rijksuniversiteit zijn gevestigd, een 
zodanig bedrag als voor die opleiding 
zal blijken nodig te zijn. Die bepaling is 
sinds 1876 zó geïnterpreteerd, dat stij
ging van de kosten voor rekening van 
het rijk komt. Anders ligt het met de 
in artikell XIII van de overgangsbepa
lingen gehandhaafde bepaling ten aan
zien van de hiervoor bedoelde kweek
scholen en seminaries der kleine kerk
genootschappen. Zij zijn slechts in het 
genot gelaten der subsidies, toelage en 
verdere ondersteuningen uit ’s rijks kas, 
door hen op dat tijdstip (1876) genoten. 
Hetwelk zeer luttele bedragen waren, 
welke inmiddels — in afwachting van 
een definitieve voorziening — van 1965 
af tot 8 maal de bedragen van 1876 zijn 
opgevoerd.
Betekende dit voor de andere kerkge
nootschappen, dat z’ j ten volle voor de 
kosten van de opleiding van haar be
dienaren moet opkomen, waarin is in 
zoverre wijziging gekomen, dat sinds
dien ook de theologische faculteiten van 
de Vrije Universiteit en van Nijmegen 
onder de subsidie voor het wetenschap
pelijk onderwijs zijn gebracht.

Maar ook aldus bljjven er verschillende 
opleidingen, welker lasten ten volle op 
het betrokken kerkgenootschap druk
ken. De commissie heeft als haar oor
deel uitgesproken, dat hier een rechts
ongelijkheid is, welke voorziening eist
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A lles goed en wel, zal iemand 
zeggen, maar waarom zijn er 

eigenlijk waterschappen? In Neder
land, in België, Duitsland, Enge
land, Frankrijk, Amerika, Japan, 
enz., enz. Waarom heeft Israël, dat 
in dit opzicht waarlijk geen tradi
tie behoefde te eerbiedigen en ook 
geen behoefte had aan overbodige 
bestuursvormen, de waterschaps- 
figuur ingevoerd?
De oorzaak ligt in de taak die deze 
instellingen hebben. Die taak be
staat, zeer algemeen gezegd, in het 
beheren en onderhouden van een 
of meer waterstaatswerken. Daar
voor is gezag nodig. Daarvoor moe
ten belastingen worden geheven. 
Maar het water en de dijken sto
ren zich niet aan gemeentelijke en 
aan provinciale grenzen. Het ge
bied waar gezag moet worden uit
geoefend en belastingen moeten 
worden geheven, valt bijna nooit 
samen met het grondgebied van 
een gemeente of provincie, maar 
heeft eigen grenzen, omdat zij met 
name voor dat gebied dienen, dat 
gebied beschermen, dat gebied van 
wateroverlast bevrijden enz.

Zo komt -het dat er veel waterschappen 
zijn die ettelijke gemeenten of gedeel
ten omvatten. Veel waterschappen ook, 
die onder twee provincies vallen. An
dersom zijn er gemeenten, waarin ver- 
scheidenen waterschappen liggen omdat 
deze een zeer lokale taak hebben. 
Nogmaals: alles goed en wel. Niemand 
beweert dat de oprichting van water
schappen onverklaarbaar is of zinloos, 
zo zou men kunnen tegenwerpen. 
Bestuur van waterstaatswerken door 
waterschappen, dat kan! Maar rhoét 
het? Zou het niet een goede zaak zijn 
als het bestuurspatroon van ons land 
met zijn provincies, gemeenten, wa
terschappen, gemeenschappelijke rege
lingen, districten en raden vereenvou
digd kon worden? En zou overdracht 
van waterschapstaken aan provincies of 
gemeenten, misschien zelfs aan het rijk, 
niet een goede stap in deze richting 
zijn? Deze vraag moet zeker ontvanke
lijk worden verklaard. Maar niet als 
een vraag op zichzelf! Want het wemelt 
op het gebied van het openbaar be
stuur van dergelijke vragen.
Om aan te tonen hoe ondoorzichtig deze 
zaak is, kan men volstaan met nog en
kele vragen te noemen die worden ge
steld.
Welke bevoegdheden zullen in de toe
komst aan de nationale staten, welke 
aan internationalle organisaties toeko
men? Wat zal de .taakverdeling zijn tus-- 
sen de nationale regering en de lagere 
instellingen als provincies, waterschap
pen en gemeenten? Zullen tussen het 
rijk en lagere lichamen nieuwe openba
re lichamen tot ontwikkeling komen als 
IJmondraad, Rijnmond en dergelijke 
districten? Moeten de provincies en ge
meenten dan niet verdwijnen of moet 
op zijn minst niet rekening worden ge
houden met hun tanende invloed? Moet 
het aantal provincies in verband met 
het gewicht van de belangen die thans 
alleen bij interprovinciale regeling 
kunnen worden behartigd, niet worden 
verminderd? Moeten de gemeenten niet 
evenals de waterschappen rigoureus 
worden geconcentreerd, willen zij hun 
taak blijvend aan kunnen? En moet — 
en dat is onze vraag — ̂worden gezocht 
naar een organisatie van het openbaar 
bestuur zonder dat daar waterschap
pen aan te pas komen?
Het is bepaald niet gemal^kelijk om 
door deze vragen zelfs maar de weg 
te vinden.

UITERSTE ZORG
Daarvoor is in ieder geval een uit

gangspunt nodig. Wie dat niet heeft, 
komtj in ieder geval verkeerd uit. Uit
gangspunt voor onze vraag is dat wa- 
terstaatsbelangen in ons land de uiter
ste zorg nodig hebben.
Minfster Algera zei eens, dat ons land 
een geraffineerde infrastructuur heeft. 
En: Waterstaat is voorwaarde voor de 
bewoonbaarheid van ons land.
Het belang daarvan groeit naar gelan.g 
ons land minder bewoonbaar wordt en 
de bewoning hogere eisen stelt.
De behartiging van waterstaatsbelangen 
door waterschappen heeft in dit ver
band verschillende plus-punten.
Het betekent in de eerste plaats een

WAAROM ZIJN ER 
WATERSCHAPPEN?

9» o  3 T C H E o- U F - E N  G 1 R O D l C N - T

'*  'AV ';t ■ ii> '!i y-
1 .-1 h -t h u t.ïh f ' n ir*.’.>lM :<.»(> e *-:n ..T . t> o r i ' ;

1 4 5  4 2  c t l § ' ;6 0 0 1

DOOR MR. DR. J. WINSEMIUS

Of fOSTSifK ^̂ 64 ¥AH S&cif 
 ̂v a »  v , us

m t

t b  u it  h ^t  :

ha, I a \ s i lm , J » I

■ Dr Abraham K u jp® r S t i c h t i r .g
D G 5

ALGEMÉÉN BE HEEH

.bei: i'-l.-L" 
l V ‘6- J

4'm^'

Vraag van een aangeslagene: Waar ligt mijn sluis eigenlijk ?

Cv>ihj i.

jtAO. Gt-r-ur.HTii uminmi^r
150269 ^

o

, ' f - ! ,  .,

belangrijk stuk decentralisatie. Een deel 
van het openbaar bestuur komt daar
door zo dicht als in een modern staats
bestel maar mogelijk is, te liggen bij 
diegenen die daar belang bij hebben.
En zij hebben daar niet slechts belang 
bij, zij moeten de kosten daarvan bok 
dragen. Men mag gerust stellen dat zij 
dat lang niet altijd prettig vinden, maar 
in het gehele staatkundige kader is het 
toch een belangrijke zaak.
Ook al gelukt het om voor bepaalde 
plannen subsidie van een hogere over
heid te krijgen, dan nog weet iedere 
waterschapsbestuurder dat deze plan
nen financiële consequenties voor het 
waterschap zelf hebben.
Aan deze eigen finanicële verantwoor
delijkheid zit nog een andere, wellicht 
nog belangrijkere kant.
Politiek is een gevecht om prioriteiten. 
Dit betekent onderlinge afweging van 
eisen en wensen. Eisen en wensen van 
voorzieningen op sociaal gebied, van on
derwijs, van woningbouw, van recrea
tie, van verkeer, van wegenbouw, van 
belastingverlaging en hulp aan onder
ontwikkelde gebieden.
Wat is de positie van de waterstaats
werken in die politieke afweging?
Met de Deltawerken. zat het tot dusver 
wel goed, maar zelfs zij zullen in het 
toch al gerekte tijdschema vermoede
lijk aan verdere temporisering niet ont
komen in het kader van deze afweging. 
Met de wegenbouw zit het, al blijven er 
vele wensen, ook bevredigend, maar al
leen omdat aan de , belanghebbende 
weggebruikers een steeds zwaarder 
wordende last wordt opgelegd! En een 
deel van wat zij opbrengen, komt daar
van ook nog in de algemene middelen 
van het rijk terecht!
Twee voorbeelden, dat in de politieke 
afweging de waterstaatszorg niet altijd 
gelukkig ligt. En het aantal voorbeelden 
kan zonder moeite worden vermeer
derd.
Sportvelden schreeuwen wel. heeft 
iemand eens gezegd, maar als water
staatsbelangen schreeuwen is het mees
tal te laat.
En daarom is het goed als de water
staatszorg, waar mogelijk, aan het po
litieke gevecht om prioriteiten wordt 
onttrokken.
Dat gebeurt bij opdracht aan water
schappen.'
Het vraagstuk van de prioriteiten ligt 
daar, ook bij de grote waterschappen, 
vrij eenvoudig.

DEMOCRATISCH
De behartiging van waterstaatszorg 
komt daar terecht in daartoe bestaand 
milieu met zijn daarvoor passende niet- 
politieke verhoudingen.

Men hoort wel eens mompelen dat het 
waterschapswezen niet zo democratisch 
in elkaar zit.
Dat berust op een misverstand.
De democratie is wel anders dan die 
van gemeenten, provincies en rijk, maar 
zeker niet van minder gehalte.
Jaren geleden ontving schrijver dezes 
het verzoek van de minister om een de
legatie uit een onderontwikkeld gebied 
te laten kennis maken met het Neder
landse waterschapswezen. De betref
fende staat had bij de wereldbank cre- 

.dieten aangevraagd voor een water
staatsobject. De bank was in beginsel 
niet ongenegen, maar wenste een demo
cratisch beheer als dat object voltooid 
zou zijn. Vandaar een delegatie naar 
Nederland om naar de praktijk een on
derzoek in' te stellen.
Bij een bezoek aan een waterschap hier 
te lande gaf de voorzitter, een boer, een 
uiteenzetting van de gang van zaken. 
Met groeiende verbazing luisterden de 
heren, totdat één van hen uitriep: Maar 
nemen de boeren dat allemaal? De 
voorzitter antwoordde, zo mogelijk nog 
meer verbaasd: die boeren, dat zijn wij 
zelf toch?
Het is bijna grappig om te lezen dat uit 
een oogpunt van democratisch, beleid 
een rechtstreekse invloed van de ge
meenteraad op de benoeming van de 
burgemeester wordt gevraagd en dan 
te bedenken dat deze invloed bij de 
waterschappen volkomen normaal is.
En als een districtenstelsel wordt aan
bevolen om de werking van de parle
mentaire democratie te verbeteren, dan 
blijken de waterschappen het distric
tenstelsel te hebben.
Beide regelingen zijn uit een oogpunt 
van democratie bevredigend.

Bij de benoeming van de voorzitter van 
het waterschap is het zelfs in beginsel 
zo, dat de ingelanden zelf of de verte
genwoordigers van de ingelanden hem 
aanwijzen. Zodra evenwel het water
schap een zee- of rivierwaterkerende 
instelling is, worden de algemene be
langen zo groot geacht dat de benoe
ming aan de Kroon is voorbehouden. 
De wet schrijft dan evenwel voor dat 
de vertegenwoordigers van de ingelan
den een aanbeveling doen. Uiteraard 
kan de Kroon daarvan afwijken, maar 
dat komt zelden voor. En als het voor
komt, mag men wel aannemen dat het 
gebeurt omdat van de democratische 
rechten een minder juist gebruik is ge
maakt.
Iemand kan als nummer één op de aan
beveling zijn geplaatst die, hoewel min
der geschikt, om andere redenen door 
de vertegenwoordigers werd gesteund. 
Of iemand, hoewel bijzonder geschikt, 
wordt door hen niet gewenst omdat hij 
in andere functie een ruilverkaveling

heeft bévorderd, die een deel van be
langhebbenden niet welgevallig was.
Het ambt van dijkgraaf is--daarvoor te 
belangrijk.
Het beslissende woord ligt daarom bij 
de Kroon.
Maar, zoals gezégd, het afwijken van 
een aanbeveling komt zelden voor.
Er zijn, behalve de waterschappen die 
zee- of rivierwater moeten keren, nog 
andere die grote algemene belangen be
hartigen.
De wet laat daarom toe dat ook op 
deze waterschappen een zelfde regeling 
wordt toegepast. Ook daar kan, als de 
staten van de provincie dat willen, de 
benoeming van de voorzitter, hier vaak 
watergraaf geheten, aan de Kroon wor
den gegeven.
Uit een oogpunt van democratie be
zien, zit dit dus wel goed.

HAKEN EN OGEN
Bij de verkiezing van vertegenwoordi
gers van de ingelanden zijn er evenwel 
enkele haken en ogen.
In de districten hebben de ingelanden 
stemrecht; kleine eigenaren kunnen 
dikwijls gezamenlijk stemmen. Dat is 
gunstig.
Praktisch alle grote waterschappen la
ten evenwel niet alleen de eigenaren 
van landerijen belasting, betalen, maar 
ook die van huizen en andere gebouwde 
eigendommen.
Deze zouden daarom ook stemrecht 
moeten hebben, maar dat is een oplos
sing die wel democratisch lijkt, maar 
het niet is.
Het stemrecht zou dan worden uitge
oefend door een groep die geen werke-, 
lijke belangstelling voor de taak van 
het waterschap heeft.
Indien men daarbij in aanmerking 
neemt dat er bij de waterschappen geen 
stemplicht bestaat, zou dit leiden tot 
scheef getrokken verhoudingen. 
Provinciale staten hebben hier meestal 
de volgende oplossing voor gevonden: 
de vertegenwoordigers van het gebouw
de eigendom worden benoemd door de 
colleges van B. en W. van de gemeen
ten binnen het gebied van het water
schap.
Bestuurlijk gesproken een bruikbaar 
stelsel.
Uit een oogpunt van democratie even
wel gebrekkig.
Want deze vertegenwoordigers zijn daar
mede ook slechts aa.n B. en W. verant
woording schuldig. En openbare dis
cussie is daarbij praktisch uitgesloten.
Het zou een go«de zaak zijn indien de 
vertegenwoordigers voor de gebouwde 
eigendom door de raad werden be
noemd en aan deze, zo nodig in het 
openbaar, verantwoording schuldig zou
den zijn.
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Daarvoor zou des te meer reden zijn, 
omdat de waterschappen meer en meer 
in de sfeer van de algemene belangen
behartiging terecht zijn gekomen en 
juist hier belangrijke aanrakingsvlak- 
ken met de gemeenten aanwezig zijn. 
Hiermede i's natuurlijk niet het puntje 
op de democratische i gezet.
Misschien is het toch een puntje.

Waterschappen zijn dus openbare in
stellingen die een gedecentraliseerd wa- 
tez'staatsbestuur mogelijk maken. Het 
zijn instellingen waarin aan de belang
hebbenden, al dan niet rechtstreeks, 
stemrecht toekomt. Hun vertegenwoor
digers brengen in het bestuur de nodige 
plaatselijke en regionale kennis in.
De taken die de waterschappen ver
vullen, liggen alle op het gebied van de 
waterstaat zodat het vraagstuk van de 
prioriteiten eenvoudig ligt. De kosten 
worden door belanghebbenden gedra
gen.

KOSTEN
Dit laatste punt heeft evenwel naast 
gunstige, ook bedenkeli.jke kanten.
Men kan namelijk niet zeggen dat de 
waterschapstaken alleen voor de lan
derijen en voor de gebouwen van be
lang zijn.
Dijken zijn niet alleen voorwaarde voor 
het bestaan van agrarische bedrijven, 
maar van alle bedrijven, beschermen 
het gehele leven, dat achter die dijken 
wordt geleid.
Boezemwater dient niet alleen voor de 
afwatering en voor de watertoevoer van 
de landerijen en voor de handhaving 
van een grondwaterpeil, maar ook voor 
de scheepvaart. Ook voor de recreatie 
en voor de volksgezondheid.
Dit zijn algemene belangeh.
En omdat waterschappen mede algeme
ne belangen behartigen is het niet juist 
dat de lasten slechts worden gedragen 
door de ongebouwde en gebouwde ei
gendommen.
Dit stelsel stamt uit de vorige eeuw.
De staat had toen een beperkte taak. 
Men kan ook zeggen, dat de staat toen 
slechts de traditionele, klassieke taken 
had op het gebied van defensie, onder
wijs, ordehandhaving, justitie en der
gelijke.
Die tijd is voorbij.
De staat begeleidt nu het leven van de 
burger van de wieg tot het graf door 
uitgebreide sociale voorzieningen. Sub
sidieert de meest uiteenlopende activi
teiten van de burgers, van kunstuitin
gen tot kerkbouw toe. Stelt provincies 
en gemeenten in staat hun, eveneens 
ruim opgevatte taken te verrichten. 
Voert over de gehele linie een beleid 
van verdelende rechtvaardigheid. Heft 
belastingen, niet slechts om dit alles 
mogelijk te maken, maar tevens om de 
conjunctuur te beheersen.
In dit kader past het niet meer dat de 
waterschappen geen bedragen uit de 
algemene middelen ontvangen.
Te minder, waar zij mede algemene be
langen behartigen.
Nogmaals te minder, omdat in het 
rijksbeleid de huren en pachten worden 
beheerst van de onroerende goederen 
die de waterschapslasten moeten op
brengen.
Alleen al de jaarlijkse verhogingen van 
lonen en prijzen die ten behoeve van 
provincies en gemeenten aanleiding 
zijn voor bijzondere uitkeringen uit de 
rijkskas, zouden een gelijke uitlcering 
aan waterschappen rechtvaardigen. 
Want deze verhogingen zijn voor een 
belangrijk deel verantwoordelijk voor 
de stijging van de waterschapslasten. 
Waterschappen vragen geen rijkssub
sidie als een soort van armenzorg, maar 
als recht.
Was het niet de Genestet die dichtte, 
dat de derde verdieping vrij is van ver
zwakking en verzwieping, als er geen 
derde verdieping is?
Welnu, zo zou men kunnen zeggen, hef 
de waterschapp'en op, dan zijn de fi
nanciële moeilijkheden opgelost! Of 
neem taken van de waterschappen af, 
dan verminderen de moeilijkheden!
Dit zou een ingreep zijn, die een ver
minking zou brengen zonder dat de re
validatie verzekerd is, gesteld al dat 
hij slaagt.
De tendens van de laatste ti.id is ge
weest dat provinciale staten, om tot 
sterke waterschappen te komen, ver
schillende waterschappen en verschil
lende waterschapstaken hebben samen
gevoegd. Zij sloten daarbij aan bij de 
inrichting van de eeuwenoude grote 
waterschappen.
Indien hier taken aan worden onttrok
ken, is de verzwakking en verzwieping

Het mensdom is maai 
weinig zorgvuldig met 
dit „kleinood” omge* 
sprongen. In het verle- W TJi

.;L.,

den heeft een roekelo
ze waterhuishoyding 

vruchtbare velden in m m

woestijnen veranderd. H e t  is  o n s  a l le r  ta a k  d e z e  b e d r e ig in g  a f  te  w e n d e n  i

WATER IS MEER DAN  H zO i

W n ^  Q W W  T O F H
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zonder meer een feit. Minister Bakker 
heeft eer. staatscommissie ingesteld, die 
aan de regering rapport moet uitbren
gen o\'er de toekomstige structuur van 
de waterschappen.

COMPLEXPROBLEEM
Wie het bovenstaande gelezen heeft, 
zal erkennen dat hier een probleem ligt 
dat zeer complex is.
Indien hangende het onderzoek van 
deze belangrijke aangelegenheid door 
de regering zou worden bevorderd dat 
waterschappen van bepaalde taken ont
heven worden, dan zou dit neerkomen 
op het afbreken van een historische 
ontwikkeling die haar oorsprong heeft

in de middeleeuwen, die na Franse tijd 
is voortgezet omdat de organisatie, an
ders dan bij de gilden en bij gewesten, 
baljuwschappen en ambachten, doel
treffend was gebleken, en die geduren
de de negentiende en twintigste eeuw 
om die zelfde reden is afgerond en uit
gebouwd.

Dit zou geen verantwoord beleid zijn. 
Dergelijke operaties dienen, als zij no
dig zijn, te wachten tot het mogelijk is 
een verantwoorde diagnose te stellen. 
Dat wil zeggen dat het rapport van de 
commissie zal moeten worden afge
wacht.
Inmiddels mag de regering niet stil zit
ten.

. Zij zit ook niet stil, maar heeft een, zij

het aarzelend, begin gemaakt met de 
subsidiëring van de waterschappen. 
Bov^endien heeft zij de subsidie in de 
kapitaalskosten van de Deltawerken tot 
100% opgevoerd.

Het zijn beide beslissingen die hoop 
wekken en de verantwoordelijke be
windsman die ze voorstelde, sieren.

Indien de regering op korte termijn een 
onbillijkheid zou willen opheffen die 
zwaar als zodanig wordt gevoeld, dan 
zou zjj, op gelijke of overeenkomstige 
voet als zij bij de provincies en de 
gemeenten doet, aan de waterschappen 
als overgangsmaatregel een uitkering 
kunnen geven ter compensatie van de 
jaarlijkse stijging van lonen en prijzen.

Op d o n d e r d a g  17  a p ril  j l .  s p r a k  
d rs .  B .  G o u d z w a a r d  v o o r  d e  ra
d io  o v e r  d e  d o o r  d e  r e g e r i n g  a f -  
g e k o n d i g d e  p r i j s s t o p  e n  h e t  d e 
b a t  o v e r  d e  p r i j z e n  e n  d e  p r i js -  
o n t i ü i k k e l i n g  in  d e  T w e e d e  K a 
m e r .

H i e r o n d e r  v o l g e n  e e n  aa n tal c i 
t a t e n  u it  d e z e  to e s p r a a k .  D e  
c o m p l e t e  t e k s t  is v e r k r i j g b a a r  
o p  h e t  s e c r e t a r ia a t  v a n  d e  A . R . P .  
D r .  K u y p e r s t r a a t  3, D e n  H a a g .

..Er heerst in ons land onrust over de 
prijzen en de prijsontwikkeling — en 
terecht. Want een oplopend prijs
peil heeft iets weg van een oplopen
de koorts: zoiets staat nooit op zich
zelf, er schuilt altijd iels achter, wat 
niet in orde is.
Want net zoals na een koorts plot
seling een ziekte kan uitbreken, is 
ook een gestaag oplopend prijspeil 
niet zelden de voorbode van terug
kerende werkloosheid. Om het eens 
wat cru te zeggen: wanneer wij in 
dit jaar — in 1.069 — een prijs- en 
kostenstijging in onze economie zou
den dulden van zo'n 8 ",o, is het be
paald waarschijnlijk, dat de werk
loosheid in ons land binnen twee 
jaar weer op een peil van 100.000 
werklozen is teruggevallen.” 
Sprekend over de schuld voor de 
huidige prijsontwikkelingen zei drs. 
Goudzwaard:
,,Ze ligt bij al diegenen in het geor
ganiseerde bedrijfsleven, zowel aan 
werkgevers- en werknemerszijde, die 
de vaststelling van prijzen en lonen 
gebruiken als een instrument om het 
eigen aandeel in de welvaart ten 
koste van elkaar te vergroten en op 
elkaar revanche te nemen. Dat is 
een heilloze strijd, omdat die altijd 
weer tegenreacties oproept van de

DRS.GOUDZJVAARD

PRIJSPEIL 
HEEFT IETS
VAN
OPLOPENDE
KOORTS
ER ZIT
ALTIJD
IETS
ACHTER
andere kant; omdat ze een prijs- en 
loonspiraal in het werk zet, die de 
machtelozen in de samenleving doet 
boeten. Want werkgevers en werk
nemers kunnen door te,genacties hun 
eigen aandeel in het nationale isiko- 
men nog wel veilig stellen, maar dat 
geldt niet voor de kleine zelfslan- 
digen en voor degenen, die van \'aste 
inkomens moeten leven.

Het intlatie-onweer ontlaadt zich al
tijd weer boven hun hoofden. Zij zijn 
het, die de inflatie-rekening niet 
meer aan anderen kunnen door
schuiven.”
,.Daarom is de A.R.-fractie bij het 
Kamerdebat ook met een dubbel 
voorstel gekomen. .A,an de' ene kant 
heeft zij gepleit voor een zodanige 
algemene prijsmaatregel, dat op ba
sis daarvan ongeoorloofde prijsver
hogingen alsnog kunnen worden te
ruggedraaid. Maar zij heeft dit voor
stel gepaard doen gaan met een 
krachtig pleidooi voor een nieuw 
overleg van hel georganiseerd be
drijfsleven, met als doel in de toe
komst opnieuw een scherpere aan
sluiting te verkrijgen tussen loon
ontwikkeling en procluktiviteitsont- 
wikkeling.
De strijd tussen werkgevers en werk
nemers over de verdeling van het 
natiimale inkomen moet volgens de 
A.R. fractie geleidelijk worden ver
legd van het front \'an de nominale 
lonen en prijzen naar het front van 
de toekenning van spaarloon en ver- 
mogensaanwasdeling. Gebeurt dit 
niet. dan wenst de A.R. fractie '-oor 
de toekomst een terugkeer naar een 
meer geleide !oon\'orming niet uit te 
sluUen.'’

9 gulden 
voor.
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DIRECT GELD NODIG?
PERSO O N LIJK E LENINGEN d irect besch ikbaar v o o r  Ieder

een en elk  doel. S ch rifte llik e  zeer vlugge a fw erk in g , E es- 
tantschuld  verva lt bij over lild en . G eh eim h ou d in g gegaran
deerd.

VOORBEELD
KREDIET AFLO SSIN G  PEE M A A N D
f 1000,—   « .5 0  34,30 22.50
f 2000,—   94,59 68.60 45,—
f 3000.—    142.04 102,90 87,50
f 4000,—    1 7 1 .-  112,50 70,85
f 5000.—    189.39 137,20 90,—

enz. enz.
Op uw  te le fon isch e  o f  sch rifte llik e  aanvrage zenden w ij u 
geheel vr lib lijv en d  en k osteloos een fo ld er m et aanvraag
form u lier toe.’

BENELUX CREDIET
K um m enaedestraat 66 -  G eleen  -  T e le foon  04494 • 5320

5,M ie t l* a ” -fra/isporfewrs enz. 
f fB tie d e U Ê .a ’ ^4andboiiwwagens, enz.
■Vraagt vrijblijvend telefonisch, schriftelijk of persoon
lijk inlichtingen of brengt een bezoek aan ons bedrijf

L S. MIEDEMA WERKTUIGEN N.V.
WINSUM - FRIESLAND - TELEFOON 05173 - 541

P A T E N T  O C E A N
WERELDWIJD fOEGEPASTE

A P P E N D A G E S
BLOWERS, GASMETERS. SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN’'
INL.  & V E R K O O P  O C E A N  N.V. - V E L P  CG1 
TEL. 0 8 3 0 2 - 6 2 4 1  - T E L E X ' 4 5 2 7 7  - P.B. 55

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiyiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiffl

ZEELAND
N IE U W B O U W O N D E R H O U D

GEBR. JOBSE 
aannemer sbedrij f

SEROOSKERKE (W .) - TEL. (01189) 297-343-341

AANNENIINGSBEDRIJF 
,,SCH0UW EN-DU1VELAND" N.V.

Schuithaven 10 - ZIERIKZEE - Telefoon 01110-2478
HET ADRES VOOR

UITVOERING VAN BETON-, WATER-, 
WEGENBOUW- en CULTUURTECHNISCHE WERKEN

JSoutvmaterialen Keuhens
TEGELS TIELSA
BEKLEDINGSPLATEN VOOR ROSÉ
BINNEN- EN BUITENWERK PRISMA

A. DE JAGER-TOLHOEK N.V.
S H O W R O O M S  GOES EN MI DDELBURG

GRONINGEN
Makelaarskantoor J. Fokkens Siddeburen

in roerende
en onroerende goederen  
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 05983 - 360

QStóytfl3eewiSMi«AAT m

G H O N I K G E N

ZW ITSERSE HORLOGES
VERLOVINGSRINGEN 
GOUD EN ZILVER 
TAFELZILVER 
AVONDM AALSERVIEZEN

AAASTERDAM

lt!«sw»2 91 • Jivutnat 199 • Krugerptein 29 * Dapperstmt 1$ • Jan vtn Gafanierm 60 
) èvartsenitreat 130 * Hugo da Grootplefn 20 • Spurndammeritruc 97 • Bentinckitnuc 20 

n Onnjutmc 2B • Vi d.HeIstplaIn 9 * Wasurstrau 139 - Spreeuwenpark 3 - Ribustreu 39 
Tuinstad Osdorp, Tusstnmcer 62

GEZOND, GEZELLIG EN 'T GOEDKOOPST
Is het stoken met de kolen van de

FIRAAA S. DOGGER Hzn.
SCHINKELKADE 14 -  TELEFOON 72 25 16 

Antraciet, brecheokes en olie voor centr. verwarming

HET BEELD 
DER VADEREN

HET BEELD DER MOEDER
In april 1919, nu een halve eeuw geleden, stond in 
het Algemeen Handelsblad een merkwaardig artikel. 
Vóór 1914, zo constateert het blad, was er niets, dat 
vele jonge meisjes zó verwerpelijk voorkwam, dan 
belast te worden met de zorg voor een huishouding. 
Dat domme gedraaf achter de stofdoek is niets voor 
een ontwikkelde en zelfstandige vrouw. Die geeft 
op een betere manier inhoud aan haar leven. Let 
wel, dat was de gedachte vóór 1914.
Maar de oorlog heeft de opvattingen grondig ver
anderd, en iedereen heeft nü wel begrepen, wat een 
huismoeder zoal om handen heeft.
„De oorlogsjaren legden de eerste steen tot waarde
ring van alles, wat een degelijke huisvrouw voor 
haar en de haren moet doen om te maken, dat alles 
loopt, alsof het vanzelf gaat.
In die maanden, toen er telkens weer een nieuw 
systeem van huishouden moest worden bedacht, 
toen zij zich aan de wonderlijkste toestanden en 
wantoestanden moest aanpassen, en het koken een 
heksetoer werd, juist omdat er zo weinig te koken 
viel, is er toch wel iets van haar inspanning tot de 
buitenstaanders doorgedrongen en kwam men ten 
minste tot de overtuiging, dat zij het toen toch moei
lijk had.
Maar ook in vredestijd is huishouden een vak, waar

van het beetje vegen, koken en stof af nemen, slechts 
een klein onderdeel is.
Een huisvrouw, die een groot gezin heeft en weinig 
hulp, moet aan duizend dingen tegelijk denken. 
Stel u voor een fabrieksdirecteur, die tevens als 
chef moet fungeren van alle afdelingen. Hij moet 
niet alleen de hele gang van zaken regelen, hij moet 
ook zorgen, dat alle afdelingen werk hebben en aan. 
de gang blijven en daarenboven neemt hij zelf aan
deel in de werkzaamheden.
Bij zo iemand is een huisvrouw te vergelijken. De 
algemene gang van zaken beheerst zij met vaste 
hand, de afdelingen; de kinderen, die schoolgaan, 
lessen moeten léren, opstaan, naar bed gaan, de 
kleine kinderen, die thuis bezig zijn, haar man, die 
ook alles op zijn tijd moet hebben, het naaiwerk, het 
koken, de inkopen, de bezorging aan huis, de ŵ as 
en het strijken, leidt en regelt zij en het is onder 
haar voortdurende aansporing, dat kinderen, echt
genoot, leveranciers en bedienden hun werk goed 
verrichten. En bovendien regelt zij niet alleen en 
houdt toezicht op dit alles, maar zij werkt tegelij
kertijd: een chef van een afdeling, die toezicht houdt 
en meteen werkt als de beste arbeider. Geen ogen
blik staan haar handen stil, haar ogen dwalen her
en derwaarts en haar gedachten werken snel en 
goed.
’t Is al meer gezegd, maar het is nog niet genoeg 
herhaald, want het wordt nog heel weinig begrepen."

OUDE EN 
NIEUWE CITALEN

ONM OGELIJK UITLEGGEN
In „De Nieuwe Linie” schreef G. J. v. d. B.(oomen)
o.a.:
„Het is moeilijk,- het is ónmogelijk om humor, spot, 
satire, scherts, sarcasme en een mengeling van al 
deze fenomenen uit te leggen, te verklaren. Als 
men dat probeert, trekt men bijna altijd aan het 
kortste eind. Die zaken spreken voor zich, of ze 
spreken niet. Meestal zeggen ze sommigen iveljets, 
anderen niet.
Deze laatsten kunnen dan de schouders ophalen en 
overgaan tot de orde van de dag. Of men kan in de 
pen klimmen en protesteren.”

Een Amerikaanse krantenmagnaat heeft eens gezegd 
„Sommige mensen kan men alleen amuseren door 
uit te glijden op een bevroren trottoir of over een 
bananeschü”.

MANNEN-EMANCIPATIE
In „voorlopig” schrijft mevr. J. P. van der Laan- 
Boelens over „De emancipatie van de man.”
■Wat zij daar onder verstaat;
„Emancipatie beduidde vanouds de plechtige vrij
lating van een zoon uit de vaderlijke macht. Nu be
tekent het woord het toestaan van gelijke rechten 
voor de rvei van het volk of van de vrouw.
Het Latijnse „emancipare” kan o.a. vertaald worden 
met „vrijmaken” .
In deze ziv bedoel ik emancipatie. Vrijmaking van 
de ge.do.chien die nog steeds de meeste mannen be
heersen ten opzichte van hun niet-seksegenoten. 
Sedert de tijd dat de joodse rabbi’s hun vrouwen 
betitelden als „hun apparaat”, is er in wezen weinig 
veranderd, uitzonderingen daargelaten. Tussen 
haakjes „apparaat” was ook het woord dat Ahasve- 
ros destijds gebruikte toen hij sprak over Vasthi, die 
hij een soort striptease wilde laten doen voor zijn 
dronken vrienden.”
Met een voorbeeld verduidelijkt mevr. 'Van der 
Laan wat ze bedoelt:
„Er is een heel capabele vrouw lid van een weten
schappelijke staf of van de directie van een con
cern. Zij wil iets zeer aannemelijks te berde brengen 
in een vergadering. Zij moet dan in de puntjes ver
zorgd in nieuwste foundation en meest flatteuze 
pakjes ter vergadering gaan. Dat helpt haar om 
haar zin te krijgen. Hoe oneerlijk is dit als men 
kijkt naar de vele staf- of directieleden die onbe- 
komrrierd de autobuikjes bijkans op de directie
tafel leggen!' Een vrouw moet evengoed op haar 
capaciteiten worden getoetst als een man. Zij moet

niet voornamelijk behandeld worden als een orna
ment.
Er tvas eens — ’t is geen sprookje — een heer in 
de Tweede Kamer die tegen een A.R.-vrouwelijk- 
kanierlid, na de maidenspeech van een V.V.D.-me- 
vrouw, opgetogen zei terwijl hij haar de hand 
schudde: „Van harte gefeliciteerd hoor, van harte. 
Fijn voor jullie dat mevrouw X het zo goed gedaan 
heeft.”
De man heeft waarschijnlijk gedacht dat .hij heel 
hoffelijk was, maar hij zou het niet in z’n hoofd 
gehaald hebben om, bij wijze van spreken, tegen 
meneer Den Uyl te zeggen: „Wat fijn voor u dat 
meneer van Mierlo z’n woordje zo goed gedaan 
heeft. . .  gefeliciteerd.”
Devies voor mannen: „Hel is nooit te laat vooroor
delen te laten varen”.

GRENSINCIDENT
Onder bovenstaande titel berichtte „Trouw” ons het 
volgende:
„Chinese soldaten aan de grens hebben hun broek 
naar beneden gedaan en hun achterwerk aan de 
Russische troepen getoond als een teken van min
achting, zo meldt het satirische Russische blad Kro
kodil.
Krokodil vermeldde dit feit als een incident, dat 
voorafging aan de gevechten langs de rivier de 
Oessoeri de vorige maand.
De Chinezen schreeuwden er nog beledigingen bij 
ook.
Maar, zet Krokodil, de Russen hadden een antwoord 
klaar. Ze richtten een groot portret van Mao-Tse- 
toeng op.
De Chinezen hebben hierop snel hun broeken weer 
aangedaan.”
De Chinezen kregen het blijkbaar Siberisch koud. 
Tsjechow beweerde „men vleit degenen die men 
vreest”!

GRAPJE
Gelezen in „De Groene” ;
„Een grapje uit Oost-Europa, Rusland incluis. 
Vraag: wat is de moeilijkste taak van een commu
nistische geschiedschrijver? Antwoord: het verleden 
roorspelïen.”
Wat is de moeilijkste taak van een kapitalistische 
geschiedschrijver?
Antwoord: de winsten verzwijgen.
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Het kon niet anders, er moest 
wat gebeuren. Anders dreigde 

de Landbouw in het Europa van de 
Zes volledig in het slop te raken. 
Er is immers nu, bijna 25 jaar na 
de Tweede Wereldoorlog de toen 
vrijwel niet in-denkbare situatie 
ontstaan van overproduktie van 
verschillende landbouwprodukten. 
Er wordt thans in de E.E.G. te veel 
melk, zacht graan en suiker gepro
duceerd. Ook in de fruitteelt, in de 
tuinbouw is er sprake van over
produktie, en als er niet wordt op
gepast zal de rij van produkten 
waarvan er te veel is, langer wor
den. Keihard moet geconstateerd 
worden dat de toepassing die aan 
het in de afgelopen jaren in de Eu
ropese Gemeenschap geconstrueer
de systeem van markt- en prijspo
litiek gegeven werd, overproduktie 
in bepaalde sectoren in de hand 
heeft gewerkt. Trouwens ook de 
nationale landbouwpolitiek zoals 
die gevoerd wordt in de zes E.E.G.- 
landen is er debet aan.

Dat er zo’n landbouwpolitiek bestaat, is 
overigens zeer begrijpelijk. Ook de 
werkers in land- en tuinbouw zullen 
voor hun inzet aan arbeid, grond en 
kapitaal een redelijke beloning moeten 
kunnen ontvangen. Redelijk wil zeggen 
dat hun inkomens de vergelijking met 
lonen en salarissen, verworven in over
eenkomstige situaties buiten de land
bouw kunnen doorstaan. Bij de gege
ven produktiestructuur, nl. één met 
veel kleine bedrijven, vaak slechte ex
terne produktie-omstandigheden e.d., 
betekent dat relatief hoge prijzen voor 
de landbouwprodukten die eigenlijk 
steeds weer verhoogd (zouden) moeten 
worden, omdat de inkomsten buiten 
de landbouw regelmatig toenemen, en 
de produktiekosten voor de landbouw 
bovendien verder stijgen. Nu zijn de 
opbrengstprijzen voor de belangrijkste 
landbouwprodukten de afgelopen jaren 
wel gestegen, maar niet zoveel, dat er 
een voldoende stijging van het inkomen 
voor de landbouwer uit resulteerde, 
zelfs niet b’j een geconstateerde stij
ging van de produktiviteit in de agra
rische bedrijfstak in de E.E.G. van plm. 
Wo per jaar. Om dat hogere inkomen 
wel te bereiken werd de produktie om
hoog geschroefd, en wel met circa 3.3“/o 
per jaar. Daardoor werd het probleem 
van de voedseloverschotten vergroot. 
Dat probleem is nu enorm in de papie
ren gaan lopen. De gevoerde prijspoli
tiek in de E.E.G. kost de gemeenschap 
jaarlijks plm. 8 miljard gulden, terwijl 
er voor het structuurbeleid per jaar nog 
eens circa 8 miljard gulden uitgegeven 
wordt. Deze hoge bedragen zullen in de 
toekomst verder stijgen. Zo hebben bij
voorbeeld de 22 miljoen koeien in de
E.E.G. gezorgd voor een boteroverschot

van 300.000 ton. Gebeurt er nu verder 
niets dan zal er dit jaar zo’n 200.000 ton 
aan het overschot worden toegevoegd. 
De kosten alleen al voor de opslag van 
boter (als er al voldoende ruimte voor 
is!) lopen in de miljoenen, en prijsver
laging van de boter om de afzet te sti
muleren in de miljarden, guldens.
De Europese Commissie heeft eind vo
rig jaar gesteld dat een fundamentele 
wijziging van de Europese landbouw
politiek nodig zal zijn om aan de ge
schetste, ongezonde situatie een einde 
te maken. Daartoe werd aan de Raad 
van Ministers een plan voorgelegd dat 
de titel meekreeg „Landbouw 1980”, en 
naar de geestelijke vader in de wande
ling het plan Mansholt wordt genoemd.

BEESTJE BIJ NAAM 
NOEMEN
De indiening \'an het plan Mansholt 
heeft de landbouwwereld in de zes lan
den van de Europese Gemeenschap nog
al geschokt. Waarom? Omdat het de 
feiten bij de naam heeft genoemd in 
krasse bewoordingen:
■— ,,in miljoenen boerengezinnen heerst 
grote armoede; deze armoede kan door 
prijsverhogingen alleen niet effectief 
worden bestreden;
— verbetering van het inkomen kan 
alleen bereikt worden door verhoging 
van de produktie per man; dit wordt 
des te sterker nodig als in de toekomst 
de kosten sneller zullen stijgen dan de 
prijzen;
-— voor verhoging van de produktie 
per man is een ingrijpende wijziging 
van de landbouwstructuur nodig. Thans 
is in de verschillende E.E.G.-landen 
60-80% van de bedrijven kleiner dan 
10 ha (Nederland 60%); op deze bedrij
ven is de gewenste verbetering van de 
produktie per man veelal niet mogelijk;
— de explosieve toename van de land- 
bouwproduktie, die zich over de gehele 
wereld voordoet veroorzaakt grote af- 
zetmoeilijkheden en veroorzaakt grote 
problemen voor de internationale han
delspolitiek”.
Zo wordt door de Europese Commissie 
de landbouwsituatie in West-Europa 
onbarmhartig getekend, samen te vat
ten in twee geladen, door de commissie 
zelf gebezigde termen: in bepaalde sec
toren is er in toenemende mate sprake 
van marktontwrichting, en er wordt ge-
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werkt in een totaal verouderde produk
tiestructuur.

STATUS VAN HET PLAN
Het is duidelijk dat, gezien de analyse 
van de huidige landbouwsituatie, het 
programma van de Europese Commis
sie betreffende de hervorming van de 
landbouw in de Europese .Economische 
Gemeenschap in beide richtingen gaat, 
nl. het bereiken van een markteven
wicht en het scheppen van een moderne 
produktiestructuur.
Dit programma „Landbouw 1980” om
vat dan ook een serie maatregelen voor 
de ontwikkeling van de agrarische pro
duktiestructuur en eén complex maat
regelen betreffende het in evenwicht 
brengen van de markt voor zuivelpro- 
dukten, suiker, groenten en fruit en 
maatregelen op het gebied van de plant
aardige vetten. Tegelijkertijd werden 
evenwel de normale jaarlijkse prijs
voorstellen gedaan voor het jaar 1969/ 
1970. Deze prijsvoorstellen werden door 
de Commissie echter niet los gezien van 
het voorgestelde markt- en produktie- 
structuurbeleid op langere termijn, en 
zij kwam daarom met voorstellen voor 
lagere of gelijkblijvende prijzen (verge
leken met het jaar daarvoor) van die 
produkten waarvoor overschot-moei- 
lijkheden bestaan. Dat  ̂was de tweede 
schok voor het agrarische bedrijfsle
ven. Ten aanzien van het programma 
„Landbouw 1980” had. de Europese 
Commisie immers heel duidelijk gesteld 
dat het „ter discussie” was, en dat pas 
later op basis van de gevoerde discus
sies in de Raad van Ministers, het Eu
ropese Parlement, het Permanent Co
mité voor de Landbouwstructuur enz., 
eventueel nader aangepaste voorstellen 
zouden worden geformuleerd.
De Europese Commissie wilde echter 
wat betreft het overschottenprobleem 
niet wachten op de resultaten van de 
beraadslagingen over het plan „Land
bouw 1980”. Dat heeft de Raad van Mi
nisters wel in verlegenheid gebracht, 
waardoor er vóór de fatale 1 april geen 
standpunt ten aanzien van de prijsvoor
stellen voor .zuivel en rundvlees kon 
worden bepaald (voorlopig werd het 
prijsjaar voor deze produkten met 3 
maanden verlengd). In principe is het 
ook onjuist dat niet eerst gestreefd 
wordt naar overeenstemming over de 
grondslagen van het hervormingsplan 
voor de Europese landbouw. De discus
sies daarover zijn in de verschillende 
landen volop op gang gekomen, en de 
eerste alternatieve plannen worden al 
aangekondigd en gepubliceerd. Zowel 
het landbouwbedrijfsleven als de over
heid zijn actief. De minister van Land
bouw en Visserij heeft bij de behande
ling van zijn begroting voor 1969 in de 
Tweede Kamer aangekondigd dat in het 
najaar van 1969 aan de Staten-Generaal 
een nota zal worden aangeboden waar
in de regeringsvisie op de toekomst van 
de landbouw zal zijn weergegeven. Het

is verheugend, en de grote verdien~te 
van het plan Mansholt, dat fundamen
tele discussies over de betekenis, de 
positie en de toekomst van de landbouw 
in onze maatschappij, thans loskomen.

INHOUD VAN HET PLAN
Op basis van de zeer uitvoerige ana
lyse, waarvan het voornaamste hiervoor 
reeds werd weergegeven, acht de Euro
pese Commissie de volgende maatrege
len met betrekking tot de hervorming 
van de produktiestructuur noodzakelijk:
— inkrimping in de periode 1970-1980 
van het totaal aantal in de landbouw 
werkzamen van 10 tot 5 miljoen men
sen. Om daartoe te geraken zullen 
maatregelen genomen moeten worden 
om deze uittocht te stimuleren, nl. door:
a) een premie voor degenen, die bij 
hun vertrek uit de lanbouw hun grond 
inbrengen;
b) schadeloosstelling voor boeren ouder 
dan 55 jaar, die ermee ophouden;
c) hulp, begeleiding, studiebeurzen en 
geld voor degenen, die naar een ander 
beroep willen overgaan;
— vermindering van het landbouw
areaal door het, in een periode van 10 
jaar uit de cultuur nemen van ca. 5 mil
joen ha. landbouwgrond; een 4 miljoen 
ha. daarvan zou bebost moeten (kun
nen) worden;
— op korte termijn vermindering van 
de produktiecapaciteit door het beper
ken van de veestapel met 3 a 4 mil
joen stuks door middel van slachtpre- 
mies.

De kern van de voorstellen met betrek
king tot de marktstructuur wordt ge
vormd door de gedachte (voor het prijs
jaar 1969/1970, zoals hiervoor werd ver
meld, reeds concreet gemaakt) geen 
prijsverhogingen meer door te voeren 
voor produkten waarin grote overschot
ten bestaan.

Al deze maatregelen zullen in de eerste 
plaats ertoe moeten leiden dat de pro
duktie in de toekomst zal geschieden 
op bedrijven van een omvang die een 
optimale combinatie van produktiefac- 
toren mogelijk maakt: de toepassing 
van moderne technieken, betere inves
teringsmogelijkheden en een arbeids
duur voor de landbouwbevolking zoals 
in de andere sectoren van de eco
nomie gebruikelijk is. Volgens de Euro
pese Commissie zullen dergelijke pro- 
duktie-eenheden een minimumomvang 
moeten hebben van o.a. 80-120 ha in de 
akkerbouw, 6-12 ha in de intensieve 
tuinbouw, 40-45- ha in de fruitteelt en 
in.de veehouderij en veredelingssector, 
70-90 melkkoeien, 450-600 mestvarkens,
10.000 leghennen en 100.000 stuks slacht- 
pluimvee per jaar. Dergelijke produk- 
tie-eenheden kunnen gerealiseerd wor-
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den of door uitbreiding van één bedrijf 
ol door samengaan van verschillende 
bedrijven. Ter aanmoediging van een 
ontwikkeling in deze richting zullen 
verschillende maatregelen moeten wor
den genomen o.a. omvattende startsub
sidies en kredietgaranties. Regionale 
prioriteiten, op basis van de grootste 
behoeften zullen gehanteerd worden.

KOSTEN EN 
FINANCIERING
Het zal niemand verbazen dat om tot 
de gewenste situatie van de landbouw 
in 1980 te geraken heel veel geld uit
gegeven zal moeten worden. De Euro
pese Commissie stelt echter vast dat de 
kosten van zowel het structuurbeleid als 
het markt- en prijsbeleid nu reeds erg 
hoog zijn en in de toekomst, als het 
beleid niet wordt gewijzigd, nog sneller 
zullen stijgen. Illustratief is inderdaad 
de stijging van de uitgaven in de perio
de 1960-1969: voor de ondersteuning van 
de landbouwmarkten van plm. 1.8 mil
jard tot plm. 8 miljard gulden; voor het 
structuurbeleid van plm. 3 miljard tot 
plm. 8 miljard gulden. Dit betekent een 
stijging van het aandeel van de over
heidsuitgaven ten behoeve van de 
landbouw in de zes lidstaten van 2.7®/o 
in 1960 naar 4.8“/o in 1969.
De benodigde uitgaven voor uitvoering 
van het programma „Landbouw 1980” 
W’’orden geschat op gemiddeld 9 miljard 
gulden per jaar, gedurende de periode 
1970-1980. Verwacht wordt dat de uitga
ven niet gelijkmatig over de gehele pe
riode zullen worden uitgesmeerd, maar 
dat uitvoering van het programma zijn 
financieel hoogtepunt bereikt in de pe
riode 1972-1974. Het aandeel van de 
landbouwuitgaven in het overheidsbud
get van de lidstaten zal dan opgelopen 
zijn tot 5.4"/o. Daarna wordt een daling 
verondersteld tot 2“/o. Voor de markt
ordening zou dan in 1980 op nog maar 
2.5 miljard gulden gerekend hoeven te 
worden. Dat is een zeer optimistisch ge
luid.
Wat betreft de financiering, is het voor
stel van de Commissie om de 90 mil
jard gulden voor de realisering van het 
programma „Landbouw 1980” voor 50“/o 
te laten betalen uit gemeenschapsgelden 
en voor 50“/o uit de nationale middelen. 
Het is duidelijk dat, wanneer de minis
ters het dit jaar eens zouden kunnen 
worden over het plan Mansholt, zelfs 
wanneer zij slechts de hoofdgedachten 
ervan zouden kunnen onderschrijven, 
de begrotingen van de departementen 
van Landbouw in de periode 1970-1980 
door uitvoering van 1 et plan in aan
zienlijke mate bepaald zullen worden.
Het is begrijpelijk dat ook een minister

van Financiën zich met een dergelijke 
meerjarenafspraak met zulke hoge fi
nanciële consequenties zal willen be
moeien. Een gelukkige omstandigheid 
wat Nederland betreft is wel, dat hier 
het klimaat ten aanzien van meerjarige 
begrotingen de laatste tijd duidelijk 
gunstiger is geworden.

REACTIE EN DISCUSSIE
Nog maar drie maanden zijn er verstre
ken sinds het E.E.G.-landbouwprogram- 
ma 1980 beker ' werd. De discussies zijn 
nog volop aan de gang. Waren de eerste 
reacties, zowel van overheid als be
drijfsleven, nogal negatief, nu komen 
ook- positieve geluiden los. Daarbij valt 
op dat afwijzend gereageerd wordt op 
de prijsvoorstellen, maar veel positiever 
op de voorstellen ten aanzien van de 
hervorming van de produktiestructuur. 
Dat geldt zowel voor Nederland als voor 
de andere E.E.G.-landen. Het betekent 
echter niet dat het eigenlijke program
ma „Landbouw 1980” , in de vorm zoals 
het werd gepresenteerd wel acceptabel 
zou zijn. Daarvoor zijn de nu reeds aan
gegeven reacties genuanceerd genoeg: 
er bestaat twijfel aan het effect van de 
maatregelen om de produktie te beper
ken; men is het niet eens met de voor
gestelde bedrijfsgrootten; het is de 
vraag of er in agrarische streken wel 
voldoende niet-agrarische werkgelegen
heid geschapen kan worden enz., enz.

Terecht heeft dr. Mansholt een en an
dermaal gesteld dat de kritiek op zijn 
plan ook alternatieven voor oplossing 
van de geschetste prohlematiek zal 
moeten bevatten. Uit alles blijkt dat de 
belanghebbende instanties zich deze 
kritiek van dr. Mansholt aantrekken,

In een volgend artikel hopen we op 
hetgeen daarvan in Nederland tot nn 
gebleken is in te gaan en tevens een 
poging te wagen aan de discussie over 
het programma „Landbouw 1980” van
uit de ruimtelijke ordening een bijdra
ge te leveren.

DE WEEK ROND

jilil II l!

7 april Je kunt merken dat de heer Tans — oud-voorzitter van de P.v.d.A. —
nu wat meer tijd heeft voor zijn gewone (kamer)werk. Met de regelmaat 
van de klok heeft hij, gemiddeld elke dag, een stel schriftelijke vragen 
te stellen aan de minister of staatssecretaris van onderwijs.
Variërend van de opname-capaciteit van universiteiten tot gebrekkige 
schooltjes.
Minister èn staatssecretaris zullen er wel het land aan hebben. Niet om
dat het zo moeilijk is, maar het beantwoorden vreet tijd!

8 april De Friese krant constateert het: er gaan maar weinig Friezen na het
einddiploma studeren aan de universiteit of hogeschool. Wij vinden dat 
Friesland dan maar een universiteit moet claimen.
Al is het jammer dat de buitengewesten (Nederland min Friesland) dit 
goede intellect (plus harde werkers) maar node kunnen missen.

9 april Twee grapjes uit de Kamer tijdens het prijzendebat.
In de wandelgangen: de prijzen blokkeren — maar De Block niet prijzen. 
In de Kamer (de heer De Goede van D’66): „De minister-president slaapt 
zoet na een zorgelijke dag. Maar naar mijn smaak te veel in de armen 
van minister Witteveen” .
Die D’66 doet ’t

10 april Ook Nederland heeft mogen genieten van een show rond Brigitte Bardot.
Nou ja — show! Dat is een wat groot woord voor de plaatjesserie die 
we zagen.
Overigens kon je het geluid best afzetten! Aan B.B.’s uitrusting ont
breekt een stem.
Enfin — je kunt ook niet alles hebben.

11 april Drs. Gruyters, oprichter en ideoloog (voor zover je hiervan spreken kan),
van D’66, blijft toch een merkwaardig man.
Bij een debat (voor de televisie) met socialisten, die zich af vroegen, waar 
het socialisme was gebleven, zei deze landgrote: „Zorg eerst maar eens 
dat u het eens bent over het wezen van het socialisme”.
Merkwaardig toch die vraag: hij vergat er helemaal bij, dat in eigen 
kring (D’66) geen communis opinio bestaat over het wezen van het prag
matisme.

12 april In de landen van de Islam is kussen onzedelijk. Maar er is meer. De
„Pakistaanse Observer” had hier een hoofdartikel aan gewijd. Zij kwam 
daarbij tot de conclusie, dat deze vorm van liefkozing of groet, aanspra
kelijk is voor tandbederf.
Ja, ja, kussen is gevaarlijker voor uw tanden dan suiker.
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OPLOSSING MIDDEN OOSTEN 
VAN BELANG 
VOOR HELE WERELD
DOOR PROF. MR. P. H. KOOIJMANS

In New York bespreken thans 
vertegenwoordigers van de Gro- 

Vier de problematiek van het Mid- 
den-Oosten. Erg veel reden tot op
timisme schijnt er echter voorlopig 
niet te zijn. Reeds is hekend ge
maakt, dat op resultaat van deze 
besprekingen vóór de herfst van 
dit jaar niet behoeft te worden ge
rekend.
En de reacties uit Tel Aviv en uit 
de arabische hoofdsteden op het 
begin van deze consultaties der 
Grote Vier klinken allerminst be
moedigend; met name de regering 
van Israël heeft zich zeer negatief 
uitgelaten en reeds duidelijk ge
maakt dat het een opgelegde op
lossing niet zal aanvaarden.

Intussen nemen de gewapende inci
denten in aantal en omvang weer toe. 
Er gaat bijna geen dag voorbij dat de 
schoten aan het Suez-kanaal weerklin
ken. De V.N.bemiddelaar, Gunnar Jar- 
ring, heeft zijn werkzaamheden tijdelijk 
beëindigd en zijn functie als ambassa
deur te Moskou weer opgenomen. Het 
vraagstuk van het Midden-Oosten 
schijnt uitzichtlozer dan ooit. Wat zijn 
nu deze problemen die schier onoverko
melijk zijn? Het is bekend, dat Israël 
slechts rechtstreekse onderhandelingen 
wil niet de arabische staten en daarom 
alle bemiddelingspogingen via de Ver
enigde Naties of anderszins schuwt.
Van Israëlisch standpunt bezien is dat 
goed te begrijpen. Wat men onder geen 
voorwaarde wil is een terugkeer naar de 
situaties van vóór de zesdaagse oorlog. 
Toen bestonden er weliswaar garanties 
(de V.N. politiemacht, garanties met be
trekking tot de vrije vaart door de 
Straat van Tiran), doch deze garanties 
bleken op het beslissende moment van 
nul en gener waarde te zijn. Men vreest 
nu dat een oplossing, opgesteld door de 
Grote Vier, in enigerlei vorm een herstel 
van deze situaties zal inhouden en men 
wil reeds bij voorbaat duidelijk maken 
dat dit voor Israël onaanvaardbaar is. 
Gezien echter het feit, dat het de sym
pathie voor Israël niet zal vergroten, als 
dit land een dergelijke regeling van de 
hand zou wijzen, ziet men‘ maar liever 
deze besprekingen helemaal niet van 
start gaan of in een vroeg stadium mis
lukken.

ISRAËL ERKENNEN
Wat wil Israël dan wel? Dat kan eigen
lijk in één woord samengevat worden: 
vrede! Dat wil zeggen: een rechtstreek
se regeling met de arabische staten, 
waarbij deze de staat van oorlog, die 
sinds 1948 bestaat, beëindigen en Israël

als staat aanvaarden, dit alles binnen 
het kader van wederzijdse erkende en 
veilige grenzen. Slechts dan kan Israël 
met enig vertrouwen de toekomst tege
moet zien, omdat dan eindelijk zijn be
staansrecht is verzekerd. Tot op het mo
ment dat vele arabische staten zich tot 
een dergelijke regeling bereid verkla
ren, wil Israël de bezette gebieden als 
vuistpand behouden, met het bijzondere 
voordeel dat zijn strategische positie in 
een eventueel toekomstig conflict on
vergelijkelijk gunstiger is dan in juni 
1967.
Het moet dus zeer begrijpelijk worden

geacht, dat Israël de bezette gebieden 
niet wil ontruimen, vóórdat er een be
vredigende regeling is getroffen. Het 
zou ook onredelijk zijn te verlangen dat 
rechtstreekse onderhandelingen eerst 
kunnen beginnen na terugtrekking van 
de troepen op de bestandslijnen van 
1967, omdat Israël daarmee zijn voor
naamste troefkaart kwijt zou zijn en de 
belangrijkste aanleiding voor de arabi
sche staten om aan de conferentietafel 
te gaan zitten, zou zijn verdwenen.
Het tragische evenwel is, dat het zeer
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KONINGIN JULIANA 60 JAAR
Woensdag 30 april hoopt H.M. Koningin Juliana haar zestigste verjaardag te vie

ren. Deze dag is natuurlijk allereerst een blijde dag voor haarzelf, haar echtge

noot, haar kinderen en kleinkinderen. Maar ook zal die dag een apart karakter 

hebben voor het Nederlandse volk omdat zij zulk een grote plaats inneemt temid

den van ons. Wij hopen dat onze vorstin nog lang die plaats in zal mogen nemen.

GAF U REEDS UW BIJDRAGE?
GIRO 712.000
FONDS A.R. PA RT IJST ICH T IN G . DEN H A A G
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W I D E K  O V E R  . .

EEN KWART MILJOEN GULDEN 
VAN
RUIM 17.000 MENSEN

zend) van vele duizenden personen. 
17.000 mensen gaven het eerste kwart 
miljoen.
Hoevelen brengen het tweede kwart 
miljoen bgeen?
Samen nu snel verder.

AAN
DE

BESTUREN

Wij zijn het kwart miljoen gepasseerd.

Meer dan ƒ 250.000 is gestort.

Daarmede hebben wij één been om op te staan.

De helft van het minimaal beoogde bedrag is binnen.

50% van ƒ 500.000.— .

De jubileumactie „9  gulden voor 90 jaar a.r.p.” loopt goed. 

Gelden bbjft het motto: „Geld in plaats van bloemen” . 

W a nt . . .

Nu de andere helft.

Nu het tweede been.

STAND
PER

JVEEK

Dit waren de standen, welke wij week 
na week in „Nederlandse Gedachten” 
hebben kunnen publiceren.
Het doel is ƒ 500.000,— zijnde 100"/o. 
Eén procent is dus ƒ 5.000,—.

Ned. Gcd. bedrag V.
22 februari ƒ 24.000,— 4,8

1 maart ƒ 72.000,— 14,4
8 maart ƒ 100.000,— 20,0

15 maart ƒ 128.000,— 25,6
22 maart ƒ 143.000,— 28,6
29 maart ƒ 166.668,66 33.3
5 april ƒ 178.000,— 35,6

12 april , ƒ 200.000,— 40,0
19 april ƒ 224.000,— 44,8
26 april ƒ 250.000,— 50,0

- Huidverzorging-n
zacht-zuiver-gezond 

PUROL en PUROL-poeder

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G, J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie;
Dr. Kuyperstr. 3, 's-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
ƒ 7,— per haif jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f  7.- per jr. Losse verkoop f  0.30.

NU
SNEL

VERDER

dgulden 
voor 
9 0  jaar 
arp

Als het 
u
mogelijk is.
Wat kunt u 
— voor een keer — 
extra geven?
9 gulden, of 
90 cent, of 
90 gulden, of 
900 gulden 
of
Welk bedrag maakt u over?

HET GELD 
EN

DE MENSEN

Een prachtig bedrag aan geld is al ge
schonken.
Heel hartelijk dank aan alle geefsters en 
gevers.
En hiermede komen wij 
van het geld 
bij de mensen.

Het kwart miljoen is bijeengebracht 
door meer dan 17.0u0 mensen.
Leden èn sympathisanten van de partij. 
Vorige week 15.000 mensen.

De week daarvoor 13.000 mensen.
Nu 17.000; weer giften van 2.000 mensen 
meer in één week.

Vijf dagen per week ontvangt het par- 
tijsecretarlaat giro-overschrijvingen.
Sinds het begin van de actie hebben wij 
per dag gemiddeld van ruim 350 perso
nen giften ontvangen. Dag in dag uit 
maken nonderden personen nu al twee 
maanden lang hun bijdrage  ̂ voor het 
fonds over.

De actie ter gelegenheid van het 90-jarig 
bestaan van de A.R.P, slaat bijzonder 
duidelijk in zeer brede kringen aan.

Wij zijn samen — zeer duidelijk 
s a m e n  — op weg naar het half mil
joen.
Met elkaar.
— leden èn sympathisanten — 
van de A.R.P.
Als wij zelf al onze bijdrage — klein of 
groot - gegeven hebben, kunnen wij 
nog één — klein èn belangrijk — ding 
doen.
Dat is:
Anderen aan het fonds herinneren 
Dat blijft bij een grote actie noodza
kelijk.
Er moeten vele tienduizenden leden en 
sympathisanten benaderd worden. 
Praktisch alle leden zijn slechts twee
maal per brief — dus alleen schriftelijk
— benaderd.
Wie „Nederlandse Gedachten” leest, 
heeft — voorzover nog nodig — weke
lijks een geheugensteuntje. De andere 
leden krijgen slechts éénmaal in de on
geveer twee maanden „A.R. Post”. Die 
kunnen dus best van onze kant eens een 
herinnering aan het fonds krijgen.
U weet hoe het gaat. Men heeft van 
het fonds gehoord; men neemt zich voor 
aan het eind van de (volgende) maand 
iets te geven; men vergeet het.
En voor niet-partijleden/wel-sympathi- 
santen is een herinnering natuurlijk he
lemaal van belang.

Wees behulpzaam en verstrek de men
sen gelijk het speciale gironummer:
712.000 t.n.v. Fonds A.R. Partijstichting, 
Den Haag.
Wij verwachten nog vele tienduizenden 
guldens (om precies te zijn 25x tiendui-

Alle voorzitters en secretarissen van on
ze duizend kiesverenigingen hebben 
eind vorige week of begin deze week 
een brief ontvangen betreffende het 
fonds.
De secretarissen ontvingen daarbij een 
overzicht van de namen en adressen 
van de personen, die reeds een bijdrage 
voor het fonds gaven, uiteraard zonder 
vermelding van het geschonken bedrag. 
Dat blijft alleen op het secretariaat van 
het Centraal Comité bekend.
Wij hopen en verwachten, dat de be
stuursleden van vele kiesverenigingen 
bij de leden, die nog niet een bijdrage 
schonken, voor een herinnering aan het 
fonds zullen willen zorgen.
Per bezoekje.
Per telefoon.
Per brief.
Bij velen ligt het geld klaar.

"Bedenk, dat - elen zelf geen giro hebben. 
U bewijst deze personen een dienst het 
geld even langs te halen.
En: vergeet de niet-leden/wel-sympa- 
thisanten niet.

EEN
CONCRETE

ZAAK

De A.R.P. bestaat 90 jaar.'
Wij vieren géén feest.
Daarom, „geld in plaats van bloemen”. 
Wij willen alleen maar ons werk kun
nen blijven doen.
Daarom „9 gulden voor 90 jaar a.r.p.” 
Liefst meer.
Zonodig minder.
Iedere bijdrage — van harte gegeven — 
is welkom.
Het gaat om een concrete zaak.
De A.R.P. wil werken.
Daarvoor is geld nodig.
De A.R.P. wil meer doen.
Daarvoor is extra geld nodig.
U vraagt — terecht — goed werk.
W ijvragen — terecht — goed geld.

OM
BLOEMEN 
TE KOPEN

U weet het: elke week kunnen wij 
een ,,bloem'’-lezing samenstellen uit 
de opmerkingen, welke velen plaat
sen op de ruimte voor ,,mededelin
gen” op girokaarten. Gok nu weer. 
Eén daarvan roept deze week een 
probleem op. Dit;
„Dm bloemen te kopen”, (ƒ 10,-). 
Wat nu'te doen, beste lezers en 
lezeressen?
U weet het; wij hebben — naar wij 
menen op ,,beschaafde” wijze — 
met een zekere regelmaat gebedeld 
om: toch ook bloemen.
Het motto mag dan zijn: ,,geld in 
plaats van bloemen”, maar wij 
schreven al een en ander maal: ,,Wij 
waarderen bloemen zeer. Zij horen 
in ieder geval bij een verjaardag. 
Wij zien ze graag èlké dag”.
En — ,,natuurlijk" — hadden wij al 
een enkele aardige reactie gekre
gen uit de kring van bloemisten, 
handelaars en kwekers van bloe
men, met de opmerking, dat men 
in die kring bepleit: ,,Zeg het met 
bloemen”.
Wij hebben al eens een bos tulpen 
gehad en vlak voor 3 april — dé dag 
van dit jaar — voor alle medewer
kers (-sters) een potje chrysanten.

En nu f  10,— om ze zelf te kopen! 
Wat te doen?
Laten wij er nog eens even over 
nadenken.
U hoort nog nader.
En nu de rest van de stijlbloempjes. 
,,19,— voor 90 jaar A.R.P. 
extra tientje stuur ik mee”, (ƒ 19,—). 
,,Eenmaal... 
andermaal!”, (ƒ 10,—).
,,Veel te roemen!
Toch geen bloemen,
Weer een negen; 
wees een zegen!
Dè koers; Gods Woord.
Partij: Ga voort! (ƒ 9,— ').
,,Ook nog even vlug 
over de brug”. (ƒ 9,90).
,,Voor de tweede keer een 
bedrag van f  9,— .
De vaart moet er toch inblijvenl”,
f  9,—).
,,Na zo’n aardig briefje
kun je de verleiding niet weerstaan
en je gireert nogmaals.
Nu kijken of er weer een brief 
komt”, (ƒ 9.—)i
,,Met A.O.W. en f  20,— pensioen, 
kan ik helaas niet meer 
dan 1/3 X ƒ 9,99 doen.
Moge Gods zegen op uw arbeid 
rusten.” (ƒ 3,33).
,,Van mijn verhoging A.O.W. 
pikt ook d’A.R. een graantje mee”. 
(ƒ 15,-).
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* * * Economische macht
onderneming

Dat personen, particuliere organisaties en onderne
mingen over een stuk economische macht kunnen 
beschikken, dat wil zeggen in min of meerdere mate 
invloed kunnen uitoefenen op de economische le
vensomstandigheden, is één van de wezenlijke ken
merken van onze economische orde.
Als zodanig stuit dit feit niet op verzet van de 
meerderheid van ons volk. Centralisatie van de eco
nomische macht in één hand, i.c. de Staat, wordt 
over het algemeen niet gewenst geacht. We zouden 
in dit verband verder willen gaan. Economische 
macht in handen van personen, particuliere organi
saties en ondernemingen wordt niet alleen aanvaard, 
maar is ook aanvaardbaar, ja zelfs principieel wen
selijk.
Het betreft hier immers één van de uitingsmogeljjk. 
heden van de menselijke verantwoordelijkheid je
gens God en de naaste.
Dat van deze mogelijkheden niet zelden misbruik 
wordt gemaakt, dat ze eerder worden gezien en aan
gegrepen als middelen om het belang van de naaste 
te onderschikken aan het eigen belang in plaats van 
deze mogelijkheden als kansen aan te grijpen het 
belang van de naaste te dienen, is in wezen meer 
kenmerkend voor ons menselijk doen en laten dan 
voor een bepaalde, i.c. de Westerse economische 
orde.
Er is echter wel een nauwe relatie tussen enerzijds 
aard en omvang van bepaalde misbruiken en ander, 
zijds de wijze waarop het economisch leven geordend 
is. Deze relatie is het meest spectaculair waar het 
gaat om gebruik en misbruik van economische macht 
door particuliere ondernemingen. Spectaculair om
dat juist hier de gevolgen ervan op de economische 
levensomstandigheden van met name werknemer en 
consument vaak zeer ingrijpend zijn en het meest 
direct kunnen worden waargenomen.
Deze beide overwegingen waren voor de „18” aan
leiding het vraagstuk van de economische macht in 
studie te nemen en zich daarbij te beperken tot de 
economische macht in handen van de onderneming. 
Het resultaat van deze studie is jl. dinsdag voor 
publikatie vrijgegeven. In ons volgende nummer 
hopen wij daarbij uitvoeriger stil te staan.

Liberale jongeren

Na een artikel in het Handelsblad van een aantal 
weken terug, waarin meer dan enige twijfel werd 
uitgesproken over de komende belastlngoperatie 
1970 (verlaging van loon- en inkomstenbelasting met 
900 miljoen gulden) is er de aangenomen motie op 
het onlangs gehouden V.V.D.-congres, waarin onge
nuanceerd deze belastingverlaging wordt geëist.
Het hoofdbestuur van de liberale jongerenorganisa
tie, de J.O.V.D., heeft zich echter eveneens beraden 
over deze materie. De overheid, aldus het J.O.V.D.- 
bestuur, is in belangrijke mate verantwoordelijk 
voor de recente prijsstijgingen. Dat is een honorabe
le reden zich voorlopig te onthouden van verdere 
prijsverhogende maatregelen.
Mitsdien hebben zij dringend het pleit gevoerd voor 
een uitstel van de geplande nieuwe verhoging van 
de B.T.W. per 1 januari 1970. En voorts duidelijk uit
gesproken de belastlngoperatie van 900 miljoen over 
meerdere jaren uit te smeren.
Ook in de kringen van de V.V.D. komt er kennelijk 
beter zicht op de gehele problematiek van de belas
tingverlaging. Wy kunnen ons niet indenken, dat 
minister Witteveen, die voor overleg toch openstaat, 
hieraan zondermeer voorbij zou willen gaan.

Na Dubcek Husak

Donderdag is Alexander Dubcek — de topfiguur in 
Xsjechoslowakije — afgezet. De slotfase van een stel
selmatig terugdraaien van een stukje vrijheid door 
de Russische bezetter. Het voortbestaan van hoop op 
betere tijden is naar een nog verdere toekomst ver
schoven.
De mogelijkheid dat Tsjechoslowakije weer terecht 
komt in het koor van de Oosteuropese landen 
waarvan de dirigent in Moskou woont, is sterk ver
groot.
In elk geval behoort de Praagse lente die een men
selijk gezicht aan het Russische communisme pro
beerde te geven, voorshands weer tot het verleden. 
Wij vinden dat een verdrietige ontwikkeling. Naar 
het ons voorkomt, mede gelet op de groter wordende 
drang, zowel in Xsjechoslowakije als in Rusland 
zelf, naar vrijheid van opvatting en meningsuiting, 
zal de vervanging van Dubcek door Husak niet be
tekenen dat de politiek die het vorig jaar januari 
begonnen is, totaal afgebroken zal worden.
Husak mag dan worden gerekend tot de conserva
tieve groepering, hij is tenslotte, in 1950 al, zelf het 
slachtoffer geworden van zpn strijd tegen de toen
malige stalinistische machtshebbers met hun doc
trinair beleid.
Bovendien is van hem bekend, dat hy ten principale 
niet afwijzend stond tegenover de grote ideeën van 
bet vorige jaar. De zaak van het haalbare, het be

Het is echt liiet onze bedoeling, de sportnota 
van minister Klompé te bespreken. Deze 

nota is als een „discussiestuk” aan de Tweede 
Kamer toegezonden.
Er is evenwel één stelling in de nota, die een 
algemene politieke strekking heeft en die wij 
nader willen bespreken.

De sport is uit de tegenwoordige maatschappij niet 
meti wet, te denken. Zij heeft in verschillende op
zichten positieve waarde. En 'daarbij laten wij het 
liefst buiten beschouwing de manier, waarop in 
sommige gemeenteraden is gepleit voor subsidie aan 
het beroepsvoetbal, dat handel drijft in spelers, dus 
in mensen, en nog al eens op zwart zaad komt te 
zitten. Dan moet, zo meent men, de gemeente bij
springen. Want het beroepsvoetbal bevordert orde 
en rust in de stad. De zondagmiddag is zó rustig, 
dat de weinige surveillerende agenten in de stad 
mets hebben de rapporteren. De match van de zon
dag levert in de kantines dagenlang gespreksstof en 
voorkomt daling van het peil van de praat. In de 
nota van de minister zijn betere argumenten voor 
subsidie van de spprt.

l^ A A R  daarbij is belangrijk, dat de minister zich 
■*'” -met nadruk op het standpunt stelt: de over
heidssubsidie moet een aanvullend karakter houden. 
Ten principale en in de eerste plaats moet het geld 
worden bijeengebracht door de mensen, die de sport 
beoefenen en waarderen. En de overheid voegt daar 
iets aan toe. Zulk een opvatting is heel gezond.
Maar zij gaat in tegen de veel voorkomende neiging, 
om te bepleiten, dat de overheid vele nuttige za
ken, met name die onder Cultuur en Recreatie val
len, zal moeten financieren, met wat aanvulling uit 
particuliere bronnen. De zaak moet drijven op geld 
uit de publieke kas, en als er uit particuliere bron 
nog iets bij komt, is dat meegenomen. Het is immers 
een ,,algemeen belang” of een „volkszaak” en DUS 
financiert de overheid.
T?R zijn ook in feite ontwikkelingen in die richting. 
■*-̂ Dan zien we, dat de uitgaven voor culturele en 
recreatieve activiteiten stijgen en de subsidie moet 
die stijgingen opvangen. Uit particuliere bron komt 
er weinig meer bij. Minister Klompé staat evenwel, 
wat de sport betreft, op het standpunt, dat van par
ticuliere zijde, bij de stijging van de welvaart, de 
bereidheid moet blijken, om de bijdragen te ver
hogen.
„In het algemeen kan men stellen dat een toene
mend inkomen (welvaartsstijging) het mogelijk 
maakt, dat de bestedingen in de sfeer van de vrije
tijdsbesteding een relatief groter deel gaan uitma
ken van het budget van de betrokkenen. Dit be
tekent, dat in principe zowel voor de sportbeoefe
ning als voor de deelneming aan andere sociaal- 
cultürele voorzieningen een groeiende eigen bijdrage 
van de bevolking mag worden verwacht.”
Dit is het uitgangspunt van de nota en daaruit 
volgt, dat de subsidie uit het belastinggeld een aan
vullend, of deftiger gezegd een complementair ka
rakter moet dragen.
Wij zijn het daar mee eens. Wij menen, dat deze 
stelling met kracht moet worden gehandhaafd. 
Daarbij moet men bepaald niet vergelijken met het 
onderwijs, dat vrijwel geheel uit de publieke kas 
wordt gefinancierd. Want daar zit een bepaalde ge
schiedenis aan vast. Er waren nl. staatsscholen, die 
sinds jaar en dag uit de publieke kas werden be

reikbare in het eerste stadium lag hem echter zeer 
na aan het hart. Reden waarom hij vanaf het begin 
de weg van de geleidelijkheid, de weg van het com
promis wilde bewandelen.

. De „westerse” politiek zou er daarom wijs aan doen 
de bestaande banden met Xsjechoslowakije te ver
diepen.

Kuyper

Een lezer van Nederlandse Gedachten, die tot de 
jongeren behoort, legde ons een moeilijke vraag 
voor; Wat kan ik het heste lezen over Kuyper?
Het grote gevaar voor velen is, dat Kuyper in de 
praktijk voor hen een naam is, en niet meer.
Enkele jaren geleden was er ergens in ons land een 
jeugdvereniging, die eens wat meer van Kuyper 
wilde weten. Zij wilden ook een kleine tentoonstel
ling maken van boeken, door Kuyper gesehreven 
en men ging het dorp rond om overal, waar men 
een goede kans meende te hebben̂  boeken van Kuy
per voor die tentoonstelling te lenen.
Ze vonden twee mannen, die ze nog op een rytje 
hadden, die boeken van Kuyper wel te verstaan. De 
een was broodventer, de andere een man, die de 
botervaten voor de zuivelfabriek maakte. De domi

SUBSI
taald. Scholen, die slechts door een minderheid van 
de bevolking werden begeerd. En dat onrecht i.s 
rechtgetrokken door de financiële gelijkstelling. 
Waarbij de overheid zowel haar eigen openbare 
scholen als de bijzondere scholen in financieel op
zicht op dezelfde voet behandeld,

Maar staatsorkesten b.v. die geheel voor rekening 
van de staat komen, hebben we nooit gekend en 
dus is er ook nooit een reden geweest voor andere 
orkesten, de financiële „gelijkstelling” te bepleiten.

....

DOOR H. ALGRA

p i j  alle discussies over subsidie komt nog een an- 
•^der element naar voren, een kwalijk element. Dan 
gaat men uit van de gedachte,’ dat de subsidies een, 
graadmeter zijn voor de waardering van de zijde 
van de overheid. Hoe groter de waardering, hoe gro
ter de subsidie.
Een kras voorbeeld vonden wij in een betoog van 
ds. Ruitenberg. Het kabinet - De Jong heeft het 
beluit genomen, niet de weg op te gaan van wat 
door de commissie - Van Walsum wordt voorge
steld; elk jaar 50 miljoen of zóveel meer als de 
geldontwaardig of de welvaartsstijging vraagt, als 
subsidie aan de kerken te schenken. Het kabinet 
voelt daar niets voor. De zaak staat nu ter discus- . 
sie en er is geen enkele reden om̂  te verhelen, dat 
ik persoonlijk het met het kabinet eens ben.
Het voorstel van de commissie-Van Walsum is m.i. 
principieel verwerpelijk en in de praktijk gevaar
lijk voor de kerken zelf. Maar het heeft geen zin, 
zulks in dit artikel nader uiteen te zetten. Het gaat 
mij om iets anders. Ds. Ruitenbergt is vierkant tegen 
de beslissing van de regering en meeni, dat dit 
standpunt bewijst, dat het huidige kabinet maar 
weinig waardering kan opbrengen voor de toch wel 
zegenrijke activiteiten van de kerken op velerlei 
gebied.
Maar dat vraagstuk van de waardering heeft er 
volstrekt niet mee te maken. Want de redenering van 
ds. Ruitenberg leidt er toe, om te stellen, dat als 
érgens in het land nog een vereniging of stichting 
is, die goed werk verricht in de maatschappij, en 
tóch geen subsidie krijgt, dat dan blijkt, dat de re
gering tekort schiet in haar waardering. Waardering 
is er dan alleen, als er centen op het tapijt komen.
En dat is óns te materialistisch gedacht.
Subsidie in de culturele en recreatieve sector is 
alleen dan redelijk en billijk, als het gaat om activi
teiten, die een wezenlijk volksbelang dienen, die als 
zodanig door het volk worden gewaardeerd, ook blij
kens de financiële bijdragen, en waarby dan de 
overheid aanvullend gaat subsidiëren, als zulks no
dig blijkt.

nee en de meester hadden, daarbij vergeleken, echt 
niet zo veel werken van Kuyper.
Nu zijn de meeste van die boeken van dr. Kuyper 
ook niet zo geschikt om te lezen. Een groot aantal 
zijn bundelingen van nog al breedvoerige en soms 
voor ons gevoel wat breedsprakige artikelen uit zijn 
weekblad De Heraut.
Maar de vraag had betrekking op iets anders. Waar 
kan ik een goed overzicht vinden van Kuyper, van 
zijn leven en werken?
Die vraag brengt ons helaas in verlegenheid. Een 
goede biografie van Kuyper, in en voor deze tijd ge
schreven, bestaat helaas niet.
In 1931 verscheen er een boekje van mr. P. A. Die
penhorst over Kuyper, dat nog het meest bruikbaar 
is en dat, zoals we van deze professor gewoon wa
ren, vooral uitblinkt door de vele goed gekozen ci
taten. Drie jaar eerder had J. C. Rullmann een boek 
gepubliceerd: Levensschets van dr. Kuyper, waarin 
de leerling de meester vereert. Een r.k. man, dr. P. 
Kasteel, is gepromoveerd op een proefschrift over 
Kuyper, waarin veel bronnenmateriaal is verwerkt 
(19:J8). Het is allemaal van vóór de tweede wereld
oorlog.
Het boekje van Diepenhorst, dat wij nog het best 
kunnen aanraden, zou men moeten lenen uit de 
openbare bibliotheek.
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OPLOSSING 
MIDDEN
OOSTEN 
VAN BELANG 
VOOR
HELE WERELD
de vraag moet worden geacht of de hui
dige politiek wèl geschikt is om de ara- 
bische landen tot onderhandelingen en 
tot het sluiten van een vredesbedrag te 
brengen. Wat hebben deze immers daar
bij te winnen? Zo lang Nasser een ver
goeding krijgt voor de inkomsten die hij 
derft door de sluiting van het Suez-ka- 
naal, is de financiële prikkel afwezig. 
Doch zelfs als de arabische landen wel 
bereid zouden zijn tot een tegemoetko
mende houding tegenover Israël, dan 
nog is het twijfelachtig of zij dit land de 
zo vurig begeerde vrede zouden kun
nen garanderen. Want er heeft zich in
middels in het ingewikkelde krachten
veld der verhoudingen in het Midden
oosten een nieuwe factor ontwikkeld, 
die in de toekomst een geheel eigen en 
steeds belangrijker wordende rol zal 
gaan kunnen spelen; nl. het Palestijnse 
nationalisme.
Het streven naar een vorm van nationale 
identiteit door de oorspronkelijke arabi
sche Inwoners van Palestina is er na
tuurlijk altijd geweest, maar tot voor 
kort ging het voor een belangrijk ge
deelte op in het Pan-Arabische streven, 
het streven naar de vorming van een 
grote arabische staat. Van dit Pan-Ara
bische streven was Nasser het symbool. 
De Zesdaagse oorlog en de ontwikkelin
gen sindsdien hebben dit symbool even
wel vernietigd en de aspiraties van de 
Palestijnse arabieren gaan thans veel 
meer in de richting van de vestiging van 
een eigen Palestijnse staat. Dat betekent 
dat de Palestijnse arabieren binnen het 
geheel van de arabische wereld een fac
tor zijn geworden die ook door de ara
bische staten zelf niet meer zou worden 
gecontroleerd. Zonneklaar blijkt dit tel
kens weer in Jordanië. Koning Hoessein 
kan nog zo vaak de terroristische activi
teiten van de Palestijnse bevrijdingsor
ganisaties verbieden, dat baat hem niets. 
Formeel is Jordanië aansprakelijk voor 
deze acties, omdat zij vanaf Jordaans 
grondgebied worden ondernomen en 
omdat een groot gedeelte der Palestijnse

( b
Voor goed verxorgd druktcerk
DRUKKERIJ J. B. VAN DEN BRINK & Co 

Beukerstraat 77 Zutphen Tel. (5750) 4218
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Fa. W . van Tellingen
SLOTLAAN 135-137 - ZEIST 
TELEFOON 12486.

Bijna geen dag zonder schoten aan Suezkanaal
arabieren Jordaans onderdaan is. Maar 
in werkelijkheid staat Jordanië hiérbij 
machteloos, waar nog bij komt, dat het 
zich nooit al te scherp. van deze acties 
kan distantiëren, omdat dit door de ara
bieren zelf niet zou worden begrepen. 
Er ligt dus een element van waarheid 
in Nassers antwoord aan de V.N. bemid
delaar Jarring, dat een blijvende oplos
sing niet mogelijk is zonder een regeling 
van het vluchtelingenprobleem. De 
krachten door Nasser wel bewust opge
roepen, door de vluchtelingenkampen ge
concentreerd te houden, zijn hem, als 
eens bij de tovenaarsleerling uit de hand 
gelopen; hij kan ze niet meer baas.

PALESTIJN SE S T A A T
Het is daarom waar als gezegd wordt, 
dat het veel belangrijker is voor Israël 
een regeling te treffen met El Fatah en 
met het Palestijns Bevrijdingsfront dan 
met Hoessein en Nasser. We zijn hier in 
een vicieuze cirkel beland. Zelfs als 
Hoessein en Nasser een definitieve rege
ling zouden willen en bereid zouden zijn 
het bestaan van Israël te erkennen, dan 
nog zouden zij zulk een regeling niet 
kunnen effectueren. Anderzijds kunnen 
zij zulk een regeling niet aangaan, om
dat dit als verraad aan de zaak van de 
Palestijnse arabieren zou worden uitge

legd. Wat willen deze Palestijnse ara
bieren dan? Af gezien van alle onderlin
ge verschillen kan hun streven worden 
weergegeven als de wens tot vestiging 
van een Palestijnse staat. Zij willen een 
eigen staat op hun eigen grondgebied, 
het gebied waar zij generaties lang ge
leefd hebben. En dit streven komt in on
verzoenlijke tegenstelling te staan met 
het bestaan van de joodse staat Israël. 
Want zelfs als Israël bereid zou zijn de 
vluchtelingen binnen het eigen staats
verband op te nemen — hetgeen hoogst 
onwaarschijnlijk moet worden genoemd, 
omdat daarmee de arabische minder
heid (in het Israël van vóór juni ’67 om
streeks 11 */o) tot een oncontroleerbare 
omvang zou toenemen — dan nog zou 
dit geen oplossing zijn, omdat in een 
joodse staat de arabieren per definitie 
slechts tweede-rangs-burgers kunnen 
zijn.

G E LIJ K G E R E C H T IG D
De meest gematigden onder de Pales- 

__tijnse arabieren — d.w.z. zij die bereid 
zijn de aanwezigheid van de joden in 
Palestina te accepteren •— denken dan 
ook in de richting van een staat, waar
in arabieren en joden als gelijkgerech
tigde partners naast elkaar leven. Dat 
betekent evenwel de verdwijning van de

staat Israël als typisch joodse staat, een 
gedachte die vooralsnog voor Israël, 
waar nog Zionistische denkbeelden een 
sterke plaats innemen, onaanvaardbaar 
moet worden geacht.
Doch als de gedachten van de meest ge
matigden onder de Palestijnse arabieren 
reeds onaanvaardbaar zijn. Wat kan dan 
de oplossing zijn? Men hoort de laatste 
tijd wel weer van verwijzingen naar het 
V.N. delingsplan van 1948, waarin ge
sproken werd van het naast elkaar be
staan van een joodse en een arabische 
staat, al dan niet in een soort confede
ratie samenwerkend. Alleen al om emo
tionele redenen lijkt dit voorlopig een 
fata-morgana. Waarom zou in 1969 wel 
kunnen, wat in 1948 niet mogelijk bleek, 
temeer daar de standpunten en de te,- 
genstellingen zich sindsdien verhard 
hebben?.

B E L A N G  VO O R  W E R E L D

Het probleem van 1969 is nog precies 
hetzelfde als het probleem van 1948: 
Hoe kan men de elkaar uitsluitende 
rechten van twee bevolkingsgroepen op 
hetzelfde grondgebied beide honoreren? 
Om het met de woorden van een Isra
ëlisch student te zeggen; dit kan alleen 
maar in een geest van tolerantie en in
dien beide zijden bereid zijn tot een heel 
klein beetje inconsequentie. Dit zijn 
echter tv/ee prealabele voorwaarden, 
die ten enenmale schijnen te ontbreken.
Indien de Grote Vier er in zouden sla
gen in dit opzicht iets constructiefs tot 
stand te brengen — en daarbjj hebben 
zij groot belang omdat het Midden-Oos- 
ten een uiterst gevaarlijke brandhaard 
is — dan zouden zij daarmee de wereld 
aan zich verplichten, want bij een blij
vende oplossing voor het Midden-Oos- 
ten hebben niet alleen de betrokken 
landen, doch heeft de hele wereld be
lang.

TELEVISIE
Kijk op dinsdag 29 april naar de televi
sie. Op Nederland I heeft de A.R.P. dan 
een uitzending van 20.20—20.30 uur.

lAE laatste maanden zijn er een 
^ a a n ta l rapporten verschenen die 
zich allen bezighouden met de ont
wikkeling van het Waterweggebied 
en de Delta. Naar de kleur van het 
omslag spreekt men van het blauwe, 
oranje en gele rapport.
Dat gele rapport heeft tot titel „Ont
wikkeling Noordelijke Delta Plan 
2000 + ” . Het is een rapport dat is 
samengesteld door de directeuren 
van het Havenbedrijf, de directeu
ren van stadsontwikkeling en van 
gemeentewerken van de gemeente 
Rotterdam.
Het is een ambtelijk rapport. Noch 
het college van B en W, noch de ge
meenteraad van Rotterdam hebben 
er zich over uitgesproken. Het is be
doeld als discussiestof. Het zal 
eerst 'in het Overlegorgaan Z.W.- 
Nederland gebracht worden om ad
vies, en pas daarna in de gemeente
raad behandeld worden.
Sommigen geloven daar niet zo erg 
in. De manier waarop de burgemees
ter van Rotterdam het plan op een 
persconferentie met t.v. heeft ge
presenteerd iaat voor de gemeente
raad nauwelijks nog ruimte om neen 
te zeggen, menen zi(. Als het bedoeld 
is als discussiestof waarom zegt de 
burgemeester van Rotterdam dan dat 
er dit jaar in de Hoeksche Waard al 
begonnen moet worden? Naar hun 
mening is het de hoogste tijd het 
stormsein te hijsen, want de Hoek
sche Waard en Voorne en Putten 
worden als agrarische en recreatieve 
gebieden voor de leeuwen geworpen 
en op Goeree Overflakkee zal een 
stad gebouwd moeten worden van 
een half miljoen inwoners.
Degenen die de stormbal hijsen wil
len, zijn niet alieen agrariërs, maar 
voor een groot deel personen en in
stanties die in een haven- en in- 
dustrie-uitbreiding als in het rapport 
200C +  genoemd, een onaanvaard
bare bedreiging en aantasting van de 
leefbaarheid zien.

N O TITIES V A N  EEN  

R A A D S L ID

STEMT ONS 
WIJ WILLEN VAN 
DE AARDBODEM 
VERDWIJNEN
Het verzet tegen de plannen — het 
zijn nog niet eens plannen — is o.i. 
beter te begrijpen dan de haast, waar
mee sommige burgemeesters en ge
meentebesturen in de Hoeksche 
Waard en op Goeree Overflakkee 
met de burgemeester van Rotterdam 
willen gaan praten.
Waarom doen die gemeenten dat? 
Uit angst voor de bulïdozer-dyna- 
miek van onze grootste havenstad? 
Of omdat zij er voor eigen gemeente 
voordeel in zien? Hoe dan ook, voor 
bestuurscolleges van publiekrechte- 
' i jK e  lichamen is deze houding won
derlijk. Wat toch is het geval?
De gemeente Rotterdam laat plannen 
maken, beter misschien ideeën, in 
kaart brengen op het grondgebied 
van andere gemeenten. Grondgebied 
waar Rotterdam geen enkele zeg
genschap heeft ook nier als het alle 
grond zou opkopen. Eventuele plan
nen voor de aanleg van havens en 
industrieterreinen of voor het bou
wen van een nieuwe stad, kunnen 
pas dan gerealiseerd worden als de 
provincie het bestaande streekplan 
wijzigt. Voor dat tijdstip kan Rotter
dam niets doen en kunnen ook de 
gemeentebesturen in de Hoeksche 
Waard en op Goeree Overflakkee

niets doen. Zij kunnen hun bestem
mingsplan niet veranderen zolang 
het streekplan niet veranderd is. 
Waarom dan die haast?
De regering wil die ontwikkeling in 
de Hoeksche Waard niet! Er komt 
geen kanaal, hebben zowel de mi
nister van Verkeer en Waterstaat als 
van Volkshuisvesting en Ruimtelijke 
Ordening gezegd.
Het provinciaal bestuui van Zuid- 
Holland en het openbaar lichaam 
Rijnmond hebben een en andei'maal 
verklaard, dat er in de Hoeksche 
Waard en op VoOrne en Putten geen 
plaats is voor havens en industrieën. 
Nu al rekening willen houden met 
plannen als 2000 -I-, nu over die plan
nen met de initiatiefnemer gaan pra
ten, wekt de schijn, dat men weinig 
vertrouwen heeft in de uitspraken 
van kabinet en provinciaal bestuur. 
Publiekrechtelijke lichamen moeten 
die schijn vermijden, evenals trou
wens de burgerij en maatschappe
lijke organisaties.
Tenzij... tenzij men zou menen, dat 
de Hoeksche Waard geen toekomst 
meer heeft.
Men moet natuurlijk wel bedenken, 
dat het dan niet alleen gaat om het 
verkopen van boerderijen of land
bouwgronden.
Sommigen vinden dat misschien nog 
aantrekkelijk, al zal beëindiging van 
het bedrijf, omdat men geen toe
komst ziet, de waarde zeker niet 
verhogen. Maar ruimte maken voor 
plannen als 2000 -ë, betekent veel 
meer. Het betekent ook dat een aan
tal dorpen volkomen van de kaart 
wordt geveegd.
Als men dat wil, laat de gemeente
raden dat dan zeggen. Men zou in 
een aantal gemeenten de a.s. ge
meenteraadsverkiezingen kunnen in
gaan met de leus: „Stemt ons. Wij 
willen van de aardbodem verdwij
nen!”
Dan was aan de roep om inspraak 
ook voldaan.
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OPMERKINGEN
N.A.V. TELEGRAAFENQUETE
VAN 18 APRIL
TP|e politieke markt is andermaal 

door De Telegraa£/De Cou
rant Nieuws van de Dag, in samen
werking met het Bureau Veld- 
kamp/Marktonderzoek doorge
licht. In de Telegraafeditie van 18 
april jl. werd hiervan verslag ge
daan. De analyse door de parle
mentaire redactie van de Telegraaf 
maakt een redelijk objectieve in
druk. De belangrijkste globale con
clusies zijn juist.

V E R T R O U W E N  IN  
P O L IT IE K
Zowel in de enquête die we thans be
spreken als in die van november j.1., 
werd de kiezers de vraag gesteld: „in 
welke politicus stelt u het meeste ver
trouwen?”. .
Bij de antwoordmogelijkheid „in geen 
enkele”/„geen mening” treffen we per
centages van respectievelijk 41 ®/o en 
24 "/o aan. De Telegraaf schrijft op ba
sis hiervan: „het wantrouwen van het 
Nederlandse publiek in de politieke lei
ders is sterk toegenomen”.
Nu zijn „vertrouwen in geen enkele po
liticus” en „geen mening” te ongelijk
soortige antwoorden om te kunnen wor
den samengevoegd.
In hoeverre is de stijging van het per
centage van 24 tot 41 toe te schrijven 
aan de vermeerdering van het wantrou
wen in welke politicus dan ook of aan 
een toegenomen onbekendheid met de 
politici? Een antwoord op die vraag is 
niet te geven.
Geen van beide ontwikkelingen is fraai 
te noemen, de eerste ontwikkeling is 
duidelijk ernstiger.
Wanneer we abstraheren van de ant
woordmogelijkheid „in geen enkele”/ 
„geen mening” en de percentages voor 
de diverse politici berekenen op basis 
van het aantal mensen dat vertrouwen 
in een politicus heeft, (welke dan ook), 
dan komen we tot een andere conclusie 
dan die van de Telegraaf.
De Telegraaf stelt dat alle politici, op 
Vondeling en Schmelzer na, hun popu
lariteit zien dalen. Wanneer we de per
centages op zoéven beschreven wijze 
herberekenen, moeten we concluderen, 
dat Luns stabiel is gebleven op 17 Vo. 
De Jong heeft het vertrouwen van 12 “/o 
tegen 16 “/o in november: een duidelijke 
daling. Ook de populariteit van Den 
Uyl zakte van 10,5 "/o tot 7 “/o, die van 
Van Mierlo van 8 tot 7.
Het vertrouwen in Biesheuvel, Vonde
ling en Schmelzer daartentegen blijkt 
te zijn toegenomen van respectievelijk 
8 tot 8,5 "/o, 6,5 tot 8,5 “/o en 5,5 tot 7 “/o. 
Wij geven deze alternatieve interpreta
tie van het cijfermateriaal naar aanlei
ding van de ambiguïteiten die in de ge
presenteerde cijfers schuilen.

N IE U W E  K IE Z E R S
Zes procent van het huidige electoraat 
bestaat uit kiezers die voor het eerst 
zouden mogen stemmen. De verdeling 
van dit demografisch bepaalde quantum 
nieuwe kiezers is een zaak die sterk 
de aandacht van de partijen heeft. 
Naast de toevloed van wisselende kie
zers zijn de nieuwe kiezers een belang
rijke factor in de groei van de partijen. 
Het is dan ook uitermate interessant 
om iets van de stem-intenties van deze 
politieke jongeren te vernemen.

■
Mr. B. W. Biesheuvel

D O O R  DRS. G. P. N O O R D ZIJ
jongeren dan de twee die we zojuist 
bespraken.
De ARP en de VVD komen er echter 
nog het best af: het percentage van de 
nieuwe kiezers dat op deze partijen 
zou stemmen is ongeveer tweederde 
van het percentage uit het gehele elec
toraat in 1967 dat op deze partijen stem
de.

Voor KVP en PvdA ziet het er slechter 
uit: respectievelijk 14 en 12 Vo van de 
jeugd die pas kiesgerechtigd is zegt op 
ze te zullen stemmen, dat is Juist de 
helft van de nationale percentages.

S A M E N W E R K IN G
„Akkoord” 'en „samenwerking” zijn veel 
gehoorde begrippen. Ze staan voor een 
onmiskenbare politieke actualiteit. Het 
eigene van de Nederlandse politieke 
situatie is dat geen der partijen die re
geringsverantwoordelijkheid wenst te 
dragen, om samenwerking met andere 
partijen heen kan.
Inzicht in de mate waarin kiezers van 
de ene partij samenwerking met andere 
partijen positief dan wel negatief waar
deren is dan ook voor een beoordeling 
van de politieke situatie van dit mo
ment onontbeerlijk.
Het materiaal dat de Telegraaf ons 
biedt kan tot dat inzicht bijdragen, al 
is het jammer dat de vergelijkbare ge
gevens uit de Telegraafenquête van no
vember j.1. er niet ter vergelijking bij 
zijn opgenomen.
Een vergelijking in de tijd is daarom 
moeilijk te maken.
Het commentaar dat De Telegraaf bij 
de tabellen voor afwijzing ■yan- en voor
keur voor samenwerking publiceerde, 
wordt redelijk gedekt door het cijfer
materiaal, al zijn de vergelijkingen in de 
tijd moeilijk te controleren.

Dr. A. Vondeling

We zullen trachten enkele conclusies 
te formuleren die zich opdringen bij het 
bekijken van de cijfers voorzover ze de 
ARP betreffen.
De ARP behoort tot de door de andere 
regeringspartijen minst afgewezen par
tijen. Maar ook voor de niet-regerings- 
partijen is de ARP nog de minst onaan
trekkelijke partner.
In de tabel waarin de voorkeur voor 
samenwerking staat afgezet doet zich 
een ander beeld voor: bij de regerings
partijen is de ARP ongeveer even po
pulair als de andere coalitiepartners. 
Bij de niet-regeringspartijen komt de 
ARP er van de regeringspartijen bij de 
PPR nog het beste af: 40 "/o van haar 
kiezers geeft blijk van een voorkeur 
voor samenwerking met de ARP.
Van de PvdA-kiezers geeft, ondanks de 
afwijzing op het partijcongres, altijd 
nog 24 “/o voorkeur aan samenwerking 
met de KVP, slechts 15 Vo is voor sa
menwerking met de ARP.
De globale indruk is dat de ARP bij het 
voorkeur- en afwijzingsspel een nogal 
centrale positie inneemt. Dat een der
gelijke positie niet de meest eenvoudige 
is en een tactvol optreden eist, ligt voor 
de hand.
Wat de houding van de ARP in het di
lemma PvdA of VVD betreft kan ten
slotte worden opgemerkt dat de PvdA 
krachtiger wordt afgewezen dan de 
VVD en dat de voorkeur voor de VVD 
sterker is dan die voor de PvdA.

De ARP-kiezers zijn meer dan de KVP- 
ers kritisch gestemd ten aanzien van 
samenwerking met zowel de VVD als 
de PvdA. De voorkeur van de ARP-ers 
gaat nogal sterk uit naar andere con
fessionele partgen, blijkens deze en
quête, tewijl bij de KVP-ers voorkeur 
voor confessionele partners minder ge
prononceerd naar voren komt.

' ' s i b y t n s ? ' ”
POEDER - C R E M E  - O L I E  - Z E E P

9 gulden voor 
ÖOjaar arp

M/ ’met en zonder z,onef en zonde
PIGMA-DERM

Drs. W. K. N. Schmelzer

Het eerste dat bij de Telegraaf-gege- 
vens opvalt is het ontbreken van CHU 
en SGP. Hier zal sprake zijn van een 
omissie.
Verder blijkt dat D’66 en PSP duidelijk 
favoriet zijn bij de nieuwe kiezers. De 
eerste kan zelfs rekenen op de steun 
van ruim een derde van deze jongeren, 
de tweede op 6 “/o.

GROTE T A A K  
V O O R
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD

Een boekje, om zelf 
te hebben en 

aan anderen te geven.
De prijs bedraagt 

f  3,— per exemplaar. 
Vul nu onderstaande 

bon in of bestel per giro 
(storting op giro 

89673 t.n.v. 
A.R. Partijstichting 

te Den Haag.

Een pocket 
van 110 pagina's, 
waarin de 
schrijver 
hoofdiijnen voor 
een
evangelisch 
beleid schetst. 
Wat is, wat wil, 
wat moet 
de A.R. Partij ?

In enveloppe als drukwerk verzenden aan Bur. A.R.P., Dr. Kuyperstr. 3, Den Haag.
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Zendt mij ......  ex. a ƒ 3,— van „grote taak voor klei- i
ne mensen” , i

naam: ______________________ ______ — ------------ ■

De oude partgen hebben, gezien de cij
fers, duidelijk minder aansluiting bij de -

adres:

woonplaats;

datum:
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S L O T A R T IK E L  O V E R  R A P P O R T  C O M M IS SIE -V A N  W A L S U M  
E N  R E G E R IN G SN O T A  D A A R O V E R

FINANCIËLE 
VERHOUDING VAN 
KERK EN STAAT
DOOR DR. J. DONNER

De commissie-Van Walsum 
bracht haar rapport aan de 

regering uit op 19 januari 1967.' In 
haar geleidehrief gaf zij de rege
ring in overweging tot publikatie 
van het rapport over te gaan, om 
aldus de openbare oordeelsvor
ming over het rapport te dienen. 
De regering heeft deze —  voor de 
hand liggende —  wens van de com
missie, ook ondanks herhaalde aan
drang uit de Staten-Generaal, niet 
ingewilligd. Zij stelde zich op het 
standpunt, dat zij eerst zelve haar 
oordeel over het rapport moest 
vormen, en dit oordeel dan gelijk
tijdig met de publikatie medede
len. Aan voorlichting vanuit een 
openbare discussie over het rap
port gevoelde zij kennelijk geen 
behoefte. Ook met de commissie- 
Van Walsum had zij over de be
zwaren, welke tegen dit rapport bij 
haar bleken te bestaan, generlei 
contact.

Evenmin als met de bij deze zaak toch 
wel zeer betrokken kerken. Desondanks 
duurde het precies twee jaar voordat 
op 19 februari 1969 een schrijven ver
scheen van de minister van Financiën 
aan de voorzitter van de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal, waarin, onder 
toezending van het rapport der commis
sie, het standpunt van de regering werd 
uiteengezet.
Dit standpunt blijkt afwijzend te zijn. 
De regering verwerpt de gedachte van 
een jaarlijkse uitkering, en stuurt aan 
op afkoop van de bestaande verplich
tingen.

Principieel bezwaar regering 
tegen rapport
■Welke zijn de bezwaren van de rege
ring?
Zij neemt haar uitgangspunt in hetgeen 
de commissie heeft gesteld omtrent de 
toenemende mate waarin de overheid 
er toe is overgegaan allerlei voorzienin
gen voor de bevolking als geheel of voor 
bepaalde bevolkingsgroepen te subsi
diëren.
Met de constatering van dit feit stemt 
de regering in. Zij tekent aan, dat de 
Nederlandse overheid er daarbij princi
pieel vanuit gaat, dat de overheidssteun 
voor deze voorzieningen gelijkelijk moet 
worden gegeven, onafhankelijk van de 
geestelijke achtergrond, waarbij daar
van wordt uitgegaan. Daardoor wordt 
in dit opzicht aan alle burgers een vrije 
keuze gelaten.
Deze kanttekening moet kennelijk die
nen ter adstructie van wat de regering 
noemt als haar voornaamste bezwaar 
tegen de argumentatie van de commis
sie, n.1. dat deze bijna ongemerkt en 
zonder nadere motivering overstapt van 
de subsidiëring van maatschappelijke 
en culturele voorzieningen, ongeacht de 
geestelijke achtergronden van waaruit 
deze wordt getroffen, naar subsidiëring 
ten behoeve van het godsdienstig leven 
zelf. „Hier ligt” — vervolgt de Nota — 
„huns inziens een principiële scheids
lijn. 'De geloofsovertuiging en geloofs
beleving liggen bij uitstek in de persoon
lijke levenssfeer van de mens. De gewe
tensvrijheid, die wij als een grondbe
ginsel van onze samenleving erkennen, 
vraagt zen volkomen vrije keuze van 
iedere burger op het terrein van gods
dienst en levensbeschouwing. Het be
hoort niet tot de taak van de overheid 
het godsdienstig leven te verzorgen of

enig oordeel hiérover te geven. De over
heid moet zelfs de schijn vermijden, 
alsof zij door permanente subsidiëring 
van de kerken invloed zou moeten, wil
len of kunnen uitoefenen in de eigen 
sfeer van deze kerken, waarin het we
zenlijk karakter als geloofsgemeenschap 
algehele vrijheid en zelfstandigheid 
vergt, uiteraard binnen de burgerlijke 
rechtsorde. Die vrijheid berust op de 
vrijwillige deelneming en offervaardig
heid van de kerkleden” .

Wat van dit principieel bezwaar 
te zeggen?
Wat van deze contra-argumentaties te 
zeggen?
Het kernpunt ligt kennelijk in de lei- 
dend.e zin: „de geloofsovertuiging en 
geloofsbeleving ligt bij uitstek in de 
persoonlijke levenssfeer van de mens.” 
Herkent de'kerk zich daarin? Is dit niet 
de opvatting dat de godsdienst een zaak 
is van d,e binnenkamer? Miskent het 
niet, dat zeker dit geloof moet zetelen 
in het hart van de enkele mens, maar 
dat de beleving daarvan moet uitdrijven 
tot een betoon daarvan in het volle le
ven?
En dat aldus de kerk in het gemeen
schapsleven treedt en voor het wèlwe- 
zen daarvan — men denke slechts aan 
de houding der kerken in de bezettings
tijd — de grootste betekenis heeft?

Men kan natuurlijk van gevoelen ver
schillen over de vraag, of dit grote be
lang, hetwelk de kerk voor het volks
leven heeft, tot financiële steun kan lei
den. Maar daartegen kan dan toch 
niet worden aangevoerd, dat zodanige 
steun — in welke vorm of mate dan 
ook — principieel de bezwaren oproept, 
welke dan verder in het hiervoren aan
gehaalde worden aangevoerd. Want 
wat heeft hiermede de gewetensvrij
heid te maken?

De regering stelt kennelijk, dat elke 
steun zou betekenen „een verzorgen van 
het godsdienstig leven of enig oordeel 
hierover vormen” . Dat laatste — enig 
oordeel vormen — zou er zijn, indien de 
overheid ten opzichte van de vormen 
van het godsdienstig leven een keuze 
zou doen. Maar niet indien de overheid, 
zoals volgens de voorstellen van de 
commissie, te dezen er juist op uit is, de 
in de bestaande regelingen onvoldoend 
erkende rechtsgelijkheid van de ver
schillende vormen van godsdienstig le
ven te doen gelden, en dus, om in de 
taal van de regering te spreken, „on
geacht de geestelijke achtergronden” 
handelt.
Houdt zulk een steun noodzakelijker
wijs in (de regering spreekt trouwens 
van een te vermijden schijn), dat de 
regering in de eigen sfeer van deze ker
ken invloed zal uitoefenen? Dat hangt 
geheel van vorm en mate van de steun 
af.
Betoog regering niet wel 
houdbaar, maar bovendien langs 
standpunt commissie heen
Dit principiële betoog van de regering 
is dus niet wel houdbaar, maar boven
dien gaat het wel zeer langs het stand
punt van de commissie heen.
De regering stelt het zó, alsof het hoofd
argument van de commissie daarin zou 
zijn gelegen, dat de door de overheid 
met betrekking tot allerlei maatschap
pelijke en culturele belangen getroffen 
financiële voorzieningen tot het gods
dienstig leven moeten worden doorge
trokken. Maar de commissie heeft 
slechts, als één van een complex argu-

Mr. G. van Walsum
menten, waaronder vooral de histori
sche verplichtingen een grote rol spe
len, gewezen op zekere overeenkomst. 
Doch zij heeft — zoals uit de hiervoren 
weergegeven inhoud van het rapport 
blijkt — allerminst de lijn doorgetrok
ken.
Zij heeft met kracht de noodzakelijk
heid, ook voor de overheid zelve, van de 
vrijheid van de kerken vooropgesteld 
en dienovereenkomstig een geheel an
dere opzet dan voor de andere „collec
tieve voorzieningen” voorgesteld.
Er is niet van subsidiëring, maar van 
een in bedrag wettelijk gefixeerde uit
kering sprake. Een uitkering, gerappor
teerd aan de historische verplichtingen, 
èn zodanig, dat zij, ook om de verhou
ding van dit bedrag tot het totaal van de 
desbetreffende kosten, formeel èn mate
rieel de vrijheid van de kerken niet be
dreigt.

Verdere bedenkingen regering
De regering miskent dit, als zij dan ver
der enige bedenkingen oppert, welke 
in het algemeen aan subsidie zijn ver
bonden.
Dat hier een criterium voor de verant
woorde besteding van het „subsidie,” 
en de controle daarop nodig zou zijn, 
gaat langs de aard en het bedrag van 
deze uitkering heen. Hetzelfde geldt 
voor de vraag, welke de regering meent 
dat bij de uitwerking van deze „subsidie
regeling” zou moeten worden gesteld, 
hoe de normen liggen voor de bepaling 
van de behoeften en welke tegemoet
koming noodzakelijk en voldoende zou 
zijn. Ook die vragen miskennen het ka
rakter en de hoogte van deze uitkering. 
Maar dan meent de regering verder, dat 
de vaststelling van de kring van de sub- 
sidiabelen onoverkomelijke moeilijkhe
den zou geven. „De vraag wanneer een

bepaalde groepering als kerk moet wor
den beschouwd en wanneer iemand als 
lid daarvan moet worden aangemerkt, 
werpt principiële en praktische moei
lijkheden op”.
Dit is toch wel zeer overtrokken. 
Inderdaad, de wetgeving heeft zich, 
ondanks pogingen daartoe o.a. van de 
Staatscommissie-Anema, nog nooit aan 
een definitie van „kerkgenootschap” ge
waagd.
Maar de praktijk heeft zich steeds we
ten te redden; positief moge een defini
tie gebleken moeilijk te geven te zijn, 
negatief is wel steeds kunnen worden 
beslist wat niet als kerkgenootschap kan 
gelden.
De commissie heeft te dezen aanzien, 
indien inderdaad in een bepaald ge
val twijfel mocht rijzen, een beslissing 
van de Minister van Financiën en Ju
stitie voorgesteld, met beroep op de 
Kroon (gehoord de Raad van State).
De commissie wijst daarbij aan, dat 
voor het tegenwoordige de koers wel is 
te bepalen, maar uiteraard moet men 
met de mogelijkheid rekenen, dat zich te 
eniger tijd een groepering ten onrechte 
als kerk zou aandienen. En wat de le
den betreft, hier is een bezwaar te er
kennen, in zoverre de onderscheiden 
kerkgenootschappen verschillen in het 
criterium, wie als leden zijn te beschou
wen. Maar de commissie lost deze moei
lijkheid op door de opgaven van de be
trokkenen bij de volkstelling maatge
vend te stellen: bij de volkstelling blijft 
het aan dezen zelf te bepalen óf zij tot 
enig kerkgenootschap, en zo ja, tot 
welk, wensen gerekend te worden. 
Daarmede is aan deze „onoverkomelij
ke moeilijkheid” een redelijke oplossing 
gegeven.
■Verder maakt de regering bezwaar, dat 
de commissie arbitrair een minimum- 
omvang van 10.000 leden stelt. Een mi
nimum heeft uiteraard altijd iets ar
bitrairs; de commissie laat het boven
dien niet gelden voor de kerkgenoot
schappen, welke tot dusverre een uitke
ring hebben genoten. Maar indieh men 
te dezen bezwaar heeft kan de mini- 
mum-omvang geredelijk op een lager 
bedrag, bijv., zoals de Staatscommissie- 
Heemskerk deed, op 1.000 worden ge
steld.
Dit is een praktisch punt.
Tenslotte noemt de regering dan nog 
de niet-kerkelijke organisaties ter be
vordering van het geestelijk leven. 
Inderdaad, de alertie van het Humanis
tisch Verbond om bij een voorziening op 
godsdienstig terrein zich onmiddellijk 
daarin begrepen te willen achten, zal 
zich ook hier wel weer doen gelden, 
maar, evenals destijds bij de steun voor 
de kerkbouw, dit is wel te overkomen. 
Overigens tekent de commissie-Van 
V/alsum te dezen aan, dat, waar het 
hier geldt een omzetting van de histo-

Minister Witteveen
rische verplichtingen in een jaarlijkse 
uitkering van algemene aard, het hier 
een speciaal vraagstuk van de kerkge
nootschappen betreft.
Regering wil afkoop 
De regering, welke dus, blijkens het 
vorenstaande op gronden, welke aan de 
voorstellen van de commissie al heel 
weinig recht doen, van oordeel is, dat 
de voorstellen van de commissie niet 
dienen te worden overgenomen, erkent 
intussen, dat handhaving van de be
staande regeling eveneens ongewenst is. 
De regering ziet als enige aanvaardba- 
de oplossing een regeling tot afkoop van 
de huidige uitkeringen.
Als basis voor de afkoop dienen dan de 
huidige bedragen van de traktementen, 
pensioenen en andere uitkeringen te 
worden genomen, waarvan het totaal 
bedrag volgens de begroting voor 1969 
ƒ3.533.000 bedraagt. Uitgaande van een 
rente van 6 “/o zou het afkoopbedrag dan 
ƒ 60 miljoen bedragen. : >
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De regering wil gelijktijdig met het 
voorstel aan de Staten-Generaal arti
kel 185 van de Grondwet te doen ver
vallen, de indiening aankondigen van 
een wetsontwerp dat de afkoopregeling 
zal bevatten. Vooraf zou nopens de in- 
houd van deze regeling het advies van 
een daartoe in te stellen commissie moe
ten worden gevraagd. Aan de 
staatscommissie van advies inzake de 
Grondwet en de Kieswet zal de vraag 
worden voorgelegd, of de afkooprege
ling al dan niet op een additioneel ar
tikel van de Grondwet moet worden ge
baseerd.

De keuze van de regering voor afkoop 
geschiedt, zonder dat aan de bezwaren 
van de commissie tegen zodanige afwik
keling enige aandacht wordt gewijd. 
Geheel ten onrechte schrijft de regering, 
dat de commissie de mogelijkheid van 
afkoop heeft afgewezen als niet passend 
in haar gedachtengang, dat de culture
le waarde van het godsdienstig leven 
op zichzelf een rechtvaardiging vormt 
voor een blijvende subsidiëring door de 
overheid.

Zo is het bepaald niet. Zoals uit het 
hiervoren gegeven overzicht van het 
rapport van de commissie blijkt, is die 
commissie begonnen met de vraag, of 
hier een afkoopregeling kon dienen, 
maar is zij tot de conclusie gekemen, 
dat een afkoopregeling op onoverkome
lijke bezwaren stuit. Die bezwaren laat 
de regering geheel onbesproken.

Bezwaren tegen afkoop
Welke zijn deze? Allereerst juridische. 
Het gaat hier over afkoop van — dat 
ligt in de aard van afkoop — de recht
hebbenden op de krachtens de Grond
wet verleende aanspraken. Maar wie 
zijn dat? De Grondwet spreekt in arti
kel 185 van de traktementen, pensioe
nen en andere inkomsten van welke 
aard ook, thans door de onderscheidene 
godsdienstige gezindheden of dezelver 
leraars genoten wordende. En in het 
tweede lid van leraars, aan wie een 
traktement of hoger traktement wordt 
toegelegd.
Men zou uit dit tweede lid kunnen af
leiden dat, wat de traktementen betreft, 
de leraars, eventueel in opvolging, de 
rechthebbenden zijn. Nog sterker 
spreekt dit voor de pensioenen, die 
trouwens steeds rechtstreeks zijn uitge
keerd. Zomede voor de kinder-, schooi
en academiegelden.
Er is, met name wat de traktementen 
betreft, in de uitvoering van het Grond
wetsartikel door de regering wel eens 
een andere opvatting gehuldigd, in de
zer voege dat binnen het totaal bedrag 
van een gezindheid een herschikking 
van de leraarsplaatsen mogelijk zou 
zijn, waardoor een Rijkstraktement zou 
kunnen komen te vervallen. Zo werd 
bij een K.B. van 29 juli 1843 het aantal 
voor rijkstraktementen in aanmerking 
komende Waalse predikantsplaatsen af
hankelijk gesteld van het zielental ten
gevolge waarvan in 1847 een vacante 
plaats van rijkstraktementen werd ver
stoken. Maar toen de Waalse kerkeraad 
zich terzake tot de rechter wendde, was 
de uitslag bij arrest van de Hoge Raad 
van 5 mei 1848, W. 913, dat de eis van 
de kerkeraad tot betaling van vacature- 
gelden werd toegewezen, aangezien deze 
predikantsplaats in 1815 reeds bestond. 
Desondanks voerde de regering bij K.B. 
van 19 juni 1862 S 61 opnieuw een re
geling in, waarbij het getal van rijks
wege bezoldigde predikantsplaatsen bij 
de Waalse gemeenten afhankelijk werd

Subsidie kerkelyke opleidingen (Theologische Hogeschool Kampen)

gesteld van het zielental op het ogen
blik van bestaan der vacature. Maar de 
regering trok dit besluit bij K.B. van 
19 januari 1876, S 20 weder in.
Hoe moet men zich dus een „afkoop” 
voorstellen? Voor de Rijkstraktementen, 
die aan bepaalde leraarsplaatsen zijn 
verbonden, kan men zich nog voorstel
len, dat het gekapitaliseerde bedrag aan 
de betrokken plaatselijke gemeenten 
wordt uitgekeerd. Maar de pensioenen, 
en vooral ook de kinder-, school- en 
academiegelden, die toch een geheel 
persoonlijk karakter dragen? Het is dan 
ook geen wonder, dat, toen minister mr.
S. de Vries Czn. eens gepoogd heeft met 
de kerken op basis van een covenant 
tussen overheid en kerken tot een af
koop te komen, dit is verzand in de 
vraag wie de „adressaten” waren van 
de uitkeringen.
Maar een veel klemmender bezwaar is, 
dat men bij afkoop eenvoudig de aan
spraken — van wie dan ook — hono
reert op de basis van de bestaande uit
keringen. Welk een wonderlijk geheel 
dit is, is hiervoren reeds uitvoerig ver
meld. Doch het meest bedenkelijke is, 
dat — zoals hiervoren eveneens reeds 
vermeld — de bestaande uitkeringen 
een rechtsongelijkheid opleveren met 
betrekking tot de verschillende kerk
genootschappen onderling.( Dat er, zoals 
de regering in haar Nota opmerkt ook 
binnen de verschillende kerkgenoot
schappen een in de huidige omstandig
heden niet meer passende ongelijkheid 
heerst van de tot eenzelfde kerkgenoot
schap behorende gemeenten en kerkdie
naren, is zeker ook juist, maar minder 
sprekend).
Die rechtsongelijkheid tussen de ver
schillende kerkgenootschappen kan men 
hieraan illustreren, dat, indien men de
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R.K.-kerk naar ledental zou optrekken 
tot het niveau van hetgeen binnen de 
Hervormde Kerk naar het ledental wordt 
genoten, dit voor de R.K. kerk een ver
meerdering van de bestaande uitkerin
gen met bijna 2 milj. zou opleveren. En 
indien men de Gereformeerde Kerken, 
welke tot dusverre van iedere uitkering 
verstoken zijn geweest, naar haar le
dental op gelijke voet als de Hervormde 
Kerk zou behandelen, zou dit circa 
ƒ 525.000 vorderen. Dat zou dus al dade
lijk het bedrag van ƒ 3.555.000 op circa 
ƒ 6.000.000 brengen.
Is het nu verantwoord die rechtsonge
lijkheid door afkoop op de bestaande 
voet voor altoos te bestendigen?
Maar bovendien, is het een eis van re
delijkheid en billijkheid de uit 1815 da
terende, in hoofdzaak op personele uit
gaven betrekldiig hebbende, bedragen, 
nu zij in verloop van tijd door de geld
ontwaarding en het gestegen welvaarts
peil in generlei verhouding meer staan 
tot de lasten, welke thans terzake op de 
kerken drukken, te evalueren en te de
zen verdere ontwikkelingen niet af te 
snijden. Zo komt men als vanzelf tot 
een opzet als door de commissie voor
gesteld.

Subsidie kerkelijke opleidingen
Intussen geeft de regering ten besluite 
van haar beschouwingen over de afkoop 
blijk te gevoelen, dat deze geen oplos
sing inhoudt voor de bestaande discri
minatie tussen de kerkgenootschappen. 
Ter gedeeltelijke toekoming aan die be
zwaren verklaart de regering zich be
reid te overwegen gevolg te geven aan 
de hiervoren vermelde suggestie van 
de commissie om aan de kerken, die 
TOor de opleiding van hun dienaren niet 
van de universiteiten gebruik maken, 
doch deze in eigen hand houden, ter
zake van de daaraan verbonden kosten 
een subsidie te verlenen, onder de voor
waarde, dat de opleidingen onder de 
onderwijswetgeving vallen c.q. willen 
vallen, en het niveau van de desbetref
fende instelling gewaarborgd is. Met 
name wordt daarbij gedacht aan de 
Theologische Hogescholen te Kampen 
en Apeldoorn en de Katholieke instel
lingen voor Wetenschappelijk Theolo

gisch Onderwijs (concentratie van de 
vroegere Groot Seminaria) ter opleiding 
van priesters. „Het lijkt” — schrijft de 
regering — „logisch hier de lijn door te 
trekken volgens welke in Nederland in 
het algemeen de hogere beroepsoplei
dingen ongeacht of die binnen of buiten 
de universiteiten plaatsvinden, door de 
overheid worden gesubsidieerd.”
Het lijkt minder juist hier van een ge
deeltelijke tegemoetkoming aan de in 
de afkoop gelegen discriminatie te spre
ken. Die discriminatie blijft door tege
moetkoming aan het bezwaar van dis
criminatie op een ander punt onverkort, 
en kan voor de discriminatie bij de af
koop moeilijk een argument opleveren. 
Overigens zou de vraag kunnen zijn, of 
vanuit het standpunt, dat de regering 
blijkens de Nota met betrekking tot de 
financiële verhouding van Kerk en 
Staat inneemt, het wel past de Staat 
financieel betrokken te laten, en nog 
verder te betrekken, ih de opleiding van 
de dienaren der Kerken. Men kan hier 
wellicht een blijk zien, dat de regering 
het toch niet zo rigoureus bedoelt als 
het begin van de Nota zou doen ver
moeden, en dan waarderen, dat althans 
op dit punt aan de discriminatie wordt 
tegemoet gekomen.

Zie daar dus de standpunten, enerzijds 
van de commissie, anderzijds van de re
gering. Bij onze aantekeningen op de 
Nota van de Regering lieten wij geen 
twijfel aan ons oordeel, dat deze voor 
een belangrijk deel langs de gronden en 
inhoud van het voorstel van de com
missie heengaat.
Hoe nu uiteindelijk te oordelen?

Standpunt in opvolgende 
beginselprogramma’s A.R. Partij
Het standpunt te dezen „van de A.R.- 
Partij was in het Program van 1879 in 
artikel 20 aldus vervat:
„Zij verklaart, dat noch voor het rijk 
in Europa, noch voor de koloniën, door 
de Overheid een Staatskerk, van wat 
vorm of naam ook, mag worden in stand 
gehouden of ingevoerd; dat het den 
Staat niet toekomt, zich met de inwen
dige aangelegenheden ter kerke in te 
laten; en dat, ter bevordering van een 
meer dan dusgenaamde scheiding tus
sen Staat en kerk, de verplichting, uit 
artikel 168 (thans artikel 185) der 
Grondwet voor de Overheid voortvloei
ende, na uitbetaling van de rechtheb
benden van het rechtens verschuldigde, 
dient te worden opgeheven.”
Bij de herziening van het Program na 
de tweede wereldoorlog werd door de 
betrokken Program-Commissie en ook 
door het Centraal Comité bij de rond- 
zending van de voorstellen met betrek
king tot de herziening, voorgesteld het 
artikel aldus te doen luiden. „Daar de 
Overheid de Wederzijdse zelfstandigheid 
van staat en kerk heeft te eerbiedigen, 
komt het haar niet toe, zich met de in
wendige aangelegenheden der kerk in 
te laten.
De grondwettelijke verplichting der 
Overheid tot het betalen van trakte
menten, pensioenen e.d. aan kerken en 
haar leraren dient, onder afrekening 
naar de eisen van recht en billijkheid, 
te worden opgeheven.”

De gewijzigde redactie van het tweede 
lid, dat niet meer spreekt van „de 
rechthebbenden”, maar van „eisen van 
recht en billijkheid” zal wel moeten 
worden verklaard hieruit, dat men 
open wilde laten bij de afrekening in de 
gebreken van de op de Grondwet steu
nende regelingen, met name ook de 
discriminatie, te voorzien.
Maar nu is het merkwaardige, dat bij 
de uiteindelijke vaststelling door de de- 
putatenvergadering, en dat overeen
komstig een nader voorstel van het 
Centraal Comité, het tweede lid is ko
men te vervallen.
Uit een onderzoek in het partij-archief 
is gebleken, dat het initiatief tot de 
schrapping is genomen door de kies
vereniging te Zeist. Naar haar oordeel 
betreft het i.c. een zeer gevoelige ma
terie, waarover in onze kring niet ge
lijk gedacht wordt. De zaak hoort nau
welijks thuis in een beginsel- en alge
meen program. De zaak is zeer inge
wikkeld; het verdient geen aanbeve
ling onze mannen in de Staten-Gene
raal bij vvoorbaat te binden aan een 
uitspraak als deze. Het Provinciaal Co-
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mité van Utrecht achtte de gemaakte 
opmerkingen van zodanig belang, dat 
zij deze in gunstige overweging aanbe
val.
Door het Centraal Comité werd op ad
vies van de voorzitter, dat de zaak nau
welijks thuis hoort in een beginsel en 
algemeen staatkundig program, beslo
ten lid 2 als te zeer detailpunt uit het 
definitieve voorstel aan de Deputaten- 
vergadering weg te laten.
Het doet vreemd aan de materie van 
het tweede lid door het Centraal Comi
té als een detailpunt gekwalificeerd te 
zien. Meer is te gevoelen voor de twij
fel van Zeist of men zich wel op deze 
oplossing moest vastleggen.

Overeenkomst voorstel commissie 
met dat van Staatscommissie- 
Heemskerk 1910
Wellicht dat Zeist kennis had van het 
voorstel op dit punt van de Grondwets
commissie van 1910, een commissie, die 
onder leiding stond van mr. Th. Heems
kerk, en waarvan, zowel dr. A. Kuyper 
als jhr. mr. A. F. de Savornin Lóhman 
deel hebben uitgemaakt. Die commis
sie toch kwam destijds tot de conclusie, 
dat de regeling van 'artikel 168 (sinds
dien 185) moest worden vervangen door 
een jaarlijkse uitkering, zulks zowel 
aan de gezindheden, welke of welker 
leraars thans gelden genieten als aan de 
overige thans bij de regering bekende 
gezindheden, welke of welker leraren 
tot dusver geen gelden uit ’s rijks kas 
hebben genoten.
Voor laatstbedoelde gezindheden werd 
de jaarlijkse uitkering op ƒ 455 per dui
zend leden — het gemiddelde van de 
bestaande uitkeringen — gesteld met 
herziening bij de opvolgende volkstel
lingen, naar gelang het aantal leden zou 
zijn vermeerderd of verminderd. De 
gezindheden, die tot dusverre reeds een 
uitkering ontvingen, zouden die behou
den, maar op grond van de opvolgende 
vaststellingen zou geen vermeerdering 
plaats vinden, zolang de uitkering bo
ven ƒ 455 per duizendtal zou blijven en 
geen verlaging zolang een gezindheid 
minder dan ƒ 455 per duizendtal zou ge
nieten. Aldus een doorbreking van de 
discriminatie door boven hetgeen tot 
dusverre ingevolge artikel 185 door de 
kerken werd genoten, aan de kerken, 
dié buiten het artikel vielen, een jaar
lijkse uitkering toe te leggen, en deze 
naar gelang van de toeneming van het 
ledental te verhogen.

Men ziet het, dit voorstel — mede 
door Kuyper en De Savornin Lohman 
gedaan — vertoont een merkwaardige 
overeenkomst met het stelsel van de 
commissie-Van Walsum.
Geen vastlegging op „afkoop” van de 
bestaande aanspraken naar haar tegen
woordig bestand, maar een jaarlijkse 
uitkering, welke ook de gezindheden, 
welke tot dusverre niet in het genot 
van een uitkering waren, onder de re
geling begrijpt, en voorts een toeneming 
van die uitkering, naar gelang van de 
toeneming van het ledental.
De betekenis van het laatste blijkt wel 
hieruit, dat bij de meer dan verdubbe
ling sinds 1910 van de bevolking, uit 
dezen hoofde (ook wanneer men reke
ning houdt met de meer dan evenredige 
toeneming van de buitenkerkelijken) 
het totaal bedrag van 1910 in elk geval 
sindsdien wel zou zijn verdubbeld ge
weest.
Intussen is bij de uitwerking van dit 
stelsel door de commissie-Van Walsum 
mede een factor in aanmerking geno
men, welke de commissie-Heemskerk

nog niet kon voorzien: de waardever
mindering van het geld en het gestegen 
welvaartspeil. Wordt ook die factor — 
en dat ligt binnen de door de Staats- 
commissie-Heemskerk bij haar voorstel 
in het geding gebrachte billijkheid — 
in aanmerking genomen, en let men 
verder niet slechts op de toeneming van 
de bevolking sinds 1910, maar sinds 
1815, dan komt men, zoals hiervoren 
is aangewezen, al zeer dicht bij het door 
de commissie-Van Walsum aangenomen 
— circa ƒ 5000 per 1000 leden — getal. 
Beziet men het aldus, dan heeft men 
voor de aanvaarding van het voorstel 
van de commissie het door die commis
sie gevoerde argument van de beteke
nis van het godsdienstig leven voor het 
welzijn van de Staat niet nodig, dan al
leen in deze zin, dat deze factor, wat 
betreft het bedrag aan jaarlijkse uitke
ring, tot een royaal standpunt met be
trekking tot de omzetting van de grond
wettelijke aanspraken in een jaarlijkse 
uitkering mag leiden.
Zo meen ik dus, dat het voorstel van de 
commissie-Van Walsum, aansluitend 
aan dat van een commissie (de grond- 
wetscommissi'e-Heemskerk van 1910), 
waarin onze voormannen zitting had
den, aanvaardbaar mag worden geacht.

Heersende opvattingen 
in onze kring
Intussen is uit de eerste reacties wel 
gebleken, dat het voorstel in onze kring 
op zekere weerstand stuit. Dat is be
grijpelijk want sterk heeft in onze 
kring steeds geleefd, dat de Kerk — 
ook financieel — onafhankelijk moet 
staan van de Overheid. .Geen zilveren 
koorde! En verder leeft ook, dat de 
leden van Christus’ kerk het als een 
voorrecht moeten beschouwen, dat zij 
uit eigen middelen mogen opbrengen 
wat tot haar dienst strekt.
Als grondgedachte is dij een uitnemend 
standpunt, maar men moet bij de uit
werking toch rekening houden met de 
'zo gevarieerde omstandigheden van het 
leven, welke in de concrete beslissingen 
tot nuanceringen moeten leiden, hoe
zeer men de grondgedachte daarbij 
nooit uit het oog mag verliezen.
De situaties zijn zoveel ingewikkelder 
geworden; de aanrakingspunten van het 
werk van de overheid met dat van de 
kerken hebben zich in sterke mate 
vermeerderd. Wat is er b.v. niet ver
anderd op het gebied van wat eertijds 
„armenzorg” heette, en dat destijds als 
uitsluitend het terrein der kerk, voor
zover haar leden betreft, werd be
schouwd.
Nu wordt erkend, dat de overheid hier 
een taak heeft, welke de overname van 
een déél van de financiële lasten der 
kerk rechtvaardig, zij het dat ander
zijds voor het diaconaat allerlei nieuwe 
terreinen zich openen, waarop het — 
maar in veie gevallen met aanvaarde 
financiële steun van de overheid — zich 
moet doen gelden.
Te denken is ook aan de steun voor de 
kerkbouw. Zeker het is een omstreden 
punt geweest, maar die steun is aan
vaard, omdat in de maatschappelijke 
verhoudingen en omstandigheden die 
steun van de overheid als gerechtvaar
digd werd beschouwd. Trouwens reeds 
eerder was in gevallen van ontsluiting 
van nieuwe gebieden (de Zuiderzee-pol- 
ders) of van uitbreiding van overheids
bedrijven (Limburgse mijnen) begrepen, 
dat financiële steun van de overheid 
aan de kerken op zijn plaats kon wor
den geacht.
Men denke ook aan de godsdienstige 
verzorging in overheidsinstellingen (le
ger, inrichtingen van justitie), welke 
door de overheid naar haar inhoud aan 
de kerken wordt overgelaten, maar 
waarvan de financiering door de over
heid van de zijde der kerken niet wordt 
afgewezen.
Zeker elk van deze gevallen heeft zijn 
eigen facet, maar zij bewijzen dan toch, 
dat er alierlei facetten zijn, die tot ge
nuanceerde toepassing van de grondge
dachte moeten leiden.
En met zulk een bijzonder facet hebben 
wij ook in ons geval te doen. Het geldt 
hier immers de voldoening — aange
past aan de zo sterk gewijzigde omstan
digheden — aan de historische ver
plichtingen van de overheid tegenover 
de kerk.
Onder die gewijzigde omstandigheden 
behoort met name ook de voortdurende 
stijging van het bezoldigingspeil, waar
op de kerk geen invloed heeft, maar 
waaraan zij zieh maar heeft aan te pas
sen, en welke de personele lasten -van 
de kerken, een hoofdbestanddeel van 
haar uitgaven, tot ongekende hoogte 
heeft opgevoerd.

Ziet rhen in het licht van dit alles het 
voorstel van de commissie-Van Wal
sum inzake de afwikkeling van de his
torische aanspraken uif artikel 185 van 
de Grondwet, dan schijnt deze regeling 
adaequaat aan wat de overheid in rede
lijkheid tegenover de kerken geacht 
mag worden verschuldigd te zijn. De 
daartegenover door de regering voorge
stelde „afkoop” — hoezeer in verband 
met onze tradities aansprékend — bete
kent daartegenover, zoals hiervoren is 
betoogd, een bestendiging voor altoos 
van een in zichzelf onrechtvaardige en 
onbillijke situatie, welke aan de over- 
heidsplicht te kort doet.
Van de kant van de overheid gezien is 
dus een uitkering aan de kerken over
eenkomstig het voorstel van de com
missie als overeenstemmend met de 
overheidsverplichtingen te beschouwen. 
Maar — en zo is het ook door de com
missie gesteld — iedere kerk heeft voor 
zich te beslissen, of zij deze aanbieding 
van de overheid wil aanvaarden, ook al 
is deze dan zó opgezet, dat de vrijheid 
van de kerken gewaarborgd mag wor
den geacht. De kerken zullen hier, elk 
naar eigen standpunt en naar eigen om
standigheden, moeten beslissen. Het 
wordt dan de vraag, of de gronden voor 
een weigering zó dwingend zijn, dat een 
kerk zich verantwoord kan rekenen een 
aanbieding van de overheid te weige
ren, welke haar in staat zou stellen 
haar werkzaamheid waaraan nu een
maal in feite financiële grenzen zijn, 
verder uit te bouwen.

Discussie open houden
Nog één opmerking tot slot. Uit de Nota 
van de regering blijkt, dat zij voorne
mens is in de voorstellen tot partiële 
grondwetsherziening, welke zij nog in 
deze zittingsperiode met de Staten-Ge- 
neraal zou willen afdoen, óók de 
schrapping van artikel 185 van de 
Grondwet op te nemen.
Uiteraard zal dit gepaard moeten gaan 
met een additioneel artikel, dat de re
geling van artikel 185 blijft gehand
haafd, zolang een nieuwe wettelijke re
geling niet is tot standgekomen. Maar 
uit de Nota schijnt te moeten worden 
begrepen, dat bij dat additionele artikel 
een afwikkeling bij wijzie van „afkoop” 
zou worden vastgelegd.
Daarmede zou dus het voorstel van de 
commissie-Van Walsum zijn terzijde ge
legd.
Dit ware niet redelijk. In een zaak, die 
gedurende meer dan anderhalve eeuw 
telkens aan de orde is geweest, nu in
eens op 20 korte termijn een beslfesing 
te forceren is niet aanvaardbaar. Er 
moet ruimte zijn om te dezen alsnog in 
de betroken kringen zich een gezet oor
deel te vormen.
Daarom moet in het additionele artikel 
de vraag van de iiihoud van de nieuwe 
wettelijke regeling — hetzij in de geest 
van de commissie, hetzij in die van de 
tegenwoordige regering, hetzij nog in 
een andere richting — worden open ge
laten.
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AKKOORD INHOUD 
INTERIMRAPPORT „18 
VERDEELD
OVER SAMENWERKING
Een eerste vraag die gesteld 

wordt als de resultaten van 
een opinie-onderzoek bekend wor
den luidt: zijn de resultaten wel 
representatief? Dat betekent, kort 
gezegd: kunnen we aannemen, dat 
als niet slechts een aantal leden 
der A.K.P. hun mening over het In- 
terim-rapport van de Achttien ge
geven had, maar alle A.R, leden on
dervraagd waren, de verdeling van 
de antwoorden toch ten naasten hij 
hetzelfde was geweest?
In het geval van het Gespreksgroe- 
penonderwerp 1968— 1969 kan het 
antwoord even kort luiden als de 
vraag. Er is geen garantie, dat de 
meningen van de A.R.-leden sa
menvallen met de resultaten van de 
Gespreksgroepen. Deze laatsten 
vormen immers geen willekeurig 
getrokken „steekproef” uit de „be
volking” van de A.R.

Maar de kleine 1500 A.R.-leden, die het 
afgelopen jaar in 134 gespreksgroepen 
hun mening gaven mogen dan wel geen 
wetenschapplijke verantwoorde steek-, 
proef vormen, zij behoren. vermoedelijk 
wel tot de meest actieve kaderleden van 
de A.R. in den lande en zijn druk bezig 
met plaatselijke politieke activiteiten.

' Hun deelname aan de gespreksgroepen 
staat daar borg voor., Eén van de be
doelingen van deze gespreksgroepen 
is de meningsvorming van de leden. 
Aangenomen kan worden, dat deze le
den daarna weer andere leden zullen 
beïnvloeden. Een andere bedoeling der 
groepen is dat de partij de meningen 
dér deelnemers peilt en er haar voor
deel mee doet. Kan dat overigens anders 
wanneer 64“/o der deelnemers van me
ning blijkt, dat er in de A.R. „voldoen
de mogelijkheid tot inspraak van onder
op” is? (18'Vo meent van niet, 17"/n heeft 

. geen mening).
Bij elkaar meer dan voldoende reden 
om ook uitgebreid aandacht te besteden 
aan de andere uitslagen van deze me
ningsvorming en meningspeiling.

S A M E N IF E R K IN G  
K V P  50 -5 0
Uit een onlangs gehouden Veldkamp- 
enquete bleek, dat de neiging om zich 
uit te spreken vóór samenwerking met 
andere partijen vergeleken met vox’ige 
enquetes duidelijk was afgenomen. Dit 
gold ook voor de samenwerking tussen 
christelijke partijen. In de vragenlijst 
kwam ook een vraag voor over de „aan- 
vaarbaarheid van de K.V.P. als partner” 
Bleek dat 49 “/o der ondervraagden „sa
menwerking . .. mogelijk en gewenst” 
achtte, 47 "/o achtte „reserves nodig”. 
Daarvan rechtvaardigde 18 ”/n deze re
serve omdat men de KVP „vooral prin
cipieel zwak” vond, 12 “/o omdat men 
deze partij „vooral uit een oogpunt van 
beleid zwak” oordeelde, terwijl 17 “/o 
„beide bezwaren even zwaar” woog. De 
overige 4 ®/o reserveerden hun mening. 
De conclusie kan zijn — ook al is het 
woord „samenwerking” in de vraag niet 
al te duidelijk —̂ dat de meningen onge- 
kcer gelijk verdeeld liggen. Dat leverde 
overigens is Trouw het boeiende ver
schijnsel op, dat de ene dag een voorpa- 
gina-kop zei: „A.K.-gespreksgroepen.
Bijna helft voor samenwerking KVP” , 
terwijl de dag daarna een redactioneel 
er op wees, dat dan toch maar bijna de 
helft zeer gereserveerd stond. In beide 
gevallen had Trouw het grootste gelijk. 
Ook over de „basis voor nauwere sa

D O O R  D R S .D .T H . KUIPER
menmerking” werd een vraag gesteld. 
Vond 12 5 “/o „principiële overeenstem
ming alleen” voldoende „terwijl over het 
program een grote mate van vrijheid kan 
bestaan”, maar liefst 22 ®/o vond dat bij 
samenwerking „met andere partijen, ook 
van meer blijvende aard .. . voor de 
stembus” de basis van een politiek pro-, 
gram primair was. De meerderheid, 
62 “/o, vond dat er overeenstemming 
moest zijn over beginselen én program. 
In dit verband is tevens van belang, dat 
slechts 19 “/o der ondervraagden vond 
dat in het Interimrapport het verband 
tussen bijbel en politiek „duidelijker” , 
moest worden gelegd. 76 "/o achtte dit 
voldoende aanwezig.
Tenslotte werd de vraag gesteld of men 
„gesteld dat overeenstemming over uit
gangspunt en program aanwezig is” ook 
verwachtte dat ook t.a.v. de „uitvoe
ring van het program voldoende eens
gezindheid” zou bestaan om nauwere 
samenwerking te rechtvaardigen. Op 
deze nogal gekompliceerde vraag (,,als”) 
antwoorde 72 i/n positief, 15 ®/n negatief 
en 13 “/o gaf geen mening.

B IN N E N LA N D SE  ■
P O L IT IE K
Ook naar aanleiding van de hoofdstuk
ken in het Interim-rapport der 18 over 
rechtvaardige inkomens- en vermo
gensverhoudingen én Overheid werden 
vragen gesteld. We geven hier de bin
nenlandse politiek maar eens voorrang 
boven de buitenlandse.
Terwijl 20,5 "/o de hoogste prioriteit gaf 
aan de „bevordering van de economi
sche groei”, meende een ruime meer
derheid van 71 “/o dat die „niet altijd 
voorop (moest) staan, maar.. .  zo nodig 
wijken vcor het bereiken van betere en 
meer rechtvaardige inkomens- en ver
mogensverhoudingen”. (8,5 "/o gaf geen 
mening). Bij loonsverhogingen wilde een 
meerderheid van 66 "/o „de lagere inko
mens naar verhouding meer” doen stij
gen, wenste 24 "/o „een algemeen per
centage met een bepaald minimumbe
drag voor de laagstbetaalden” en koos 
slechts 4 Vo voor een algemeen percen
tage zonder meer. (6 "/o bleef het ant
woord schuldig).
De meningen over medezeggenschap^ 
van werknemers in N.V.’s lagen zeer 
gedifferentieerd. Tegen meer inspraak 
was slechts 4 'Vo. maar over de realise
ring van de inspraak verschilden de 
meningen nogal. Een relatieve meer
derheid van 44 "/o zocht het in „meer 
bevoegdheden van de ondernemings
raad” . 28'Vn zag veel in „verkiezing van 
een of meer commi.ssarissen door de 
werknemers” (hetgeen tussen haakjes 
natuurlijk ook door de ondernemings

raad kan gebeuren). Nog eens 12 ®/o koos 
voor andere oplossingen, zoals winstde- 
ling en bevordering aandelenbezit van 
werknemers. (12 "/o liet het afweten).

Tenslotte kon men zich uitspreken over 
de vrijheid van demonstratie. 66 "/o der 
deelnemers vond dat deze vrijheid 
voortvloeide uit de vrijheid van me
ningsuiting, 31 “/o dacht daar anders 
over. Van de voorstanders van demon
stratie achtte 17 “/o tijdige melding vol
doende, de anderen voelden toch wel 
voor een „voorafgaande toestemming”;-

B U IT E N L A N D S E
P O L IT IE K
Wat de internationale politiek betreft 
werd allereerst aandacht besteed aan 
het probleem van oorlog en vrede. Bij
na 2,5 "/o bekende zich tot het volledige 
pacifisme „omdat een christen aan een 
moderne oorlogvoering geen deel mag 
hebben”. Bijna 7 "/o bleek „atoompaci- 
fist” te zijn en het „hebben van atoom
wapens volledig” af te wijzen. Maar 
liefst 88,5 ®/o was tegen „eenzijdige 
maatregelen”, maar wilde wel „streven 
naar internationale beperking van be
wapening onder controle”. Het moet als 
een omissie verzuimd worden, dat in 
de enquête geen mogelijkheid bestond 
om deze laatste 88 "/o nader te differen
tiëren. Atoomwapens „hebben” is voor 
velen nog iets anders dan ze „gebrui
ken”. De vier standpunten uit het on
langs gepubliceerde rapport van Gere
formeerde Deputaten bevatten ook déze 
mogelijkheid.
Wat ontwikkelingshulp betreft vond 
47 •/« der ondervraagden 1 •/« in 1971 
voldoende, 39 */o te weinig en 2 •/• te 
veel. (11 •/« gaf geen antwoord).
Na 1971 wilde 49 V »  naar een hoger per
centage dan 1 “/«, vond 22 "/# één pro
cent voldoende en 2 Vo zelfs dit bedrag 
teveel. Het aantal niet antwoorders bij 
deze vragen was 11, resp. 27 V o  Kenne
lijk wilden velen nog niet na 1971 ky- 
ken. Gevraagd naar de middelen voor 
deze voortreffelijke doeleinden vond 
42 V o  dat deze uit de normale begroting 
moesten worden gehaald, terwijl 46 */o

het standpunt uit het A.R.-program van 
actie, dat om „extra lasten” vroeg deel
de. (De helft van hen wilde een belas
ting op luxe goederen, terwijl de andere 
helft eventueel belastingverlaging wil
de uitstellen).

Tenslotte nog enkele krenten uit de in
ternationale pap. Meer dan 80 Vo wilde 
kontakten en dialoog met de communis
tische landen uitbrelden, tegen 15 Vo 
die daar niets inzag. Maar liefst 45 Vo 
was voor (ongeklausuleerde?) erkenning 
van de D.D.R., maar daartegen nam een 
aanzienlijke minderheid van 36,5Vo 
stelling. Terwijl 66 Vo Peking-China in 
de UNO wilde opnemen, wenste 13 Vo 
zich daarover niet uit te spreken en 
verklaarde 21 Vo zich een tegenstander 
daarvan. En als allerlaatste punt zij hier 
vermeld de reactie op de uitspraak, dat 
apartheidspolitiek, discriminatie is, en 
daarom moet worden afgewezen. 22 Vo 
der respondenten was het daar niet 
mee eens en 21 "/o wilde geen mening 
geven. Een kleine absolute meerderheid 
van 57 “/o deelde deze mening van het 
Interrimrapport.
De voornaamste conclusies staan al iri 
de kop van dit artikel. Men is het over 
het algemeen eens met de inhoud van 
het Interrimrapport, al zijn er per punt 
variaties in de mate van instemming. 
(Demonstratievrijheid en apartheid blij
ken de anti-revolutionairen nog wat 
zwaar op de maag te liggen). Uit het 
feit, dat 41,5 Vo van de deelnemers 50 
jaar en ouder was kan geconcludeerd ' 
worden dat in de A.R.P. wat betreft 
mate en aard van meningsvorming ook 
de „oudjes het nog best doen”. 
Instemming met de inhoud van het In
terimrapport betekent voor de helft vara 
de deelnemers echter niet dat ze zonder 
reserve staan tegenover samenwerking 
met de andere partijen. De conclusie is 
op zijn plaats dat wat dat betreft de 
meningen nogal verdeeld liggen.

C A R B O V IT  t e g e n  m a a g »  
e n  d a r m s t o o r n i s s e n . 

M U G O L IK  «  ( r e u k l o o s i  
t e r  v o o r k o m i n g  v a n  m u g g e b e t e n .

O P R EIS

DE WEEK ROND
14 april Let op de kleintjes, schrijft minister Witteveen aan de rijksdiensten.

Zuinig met potloden, papier en ballpoints en zo — dat is ook winst voor 
de belastingsverlaging. Om dat door te kunnen voeren schijnt hij plannen 
te hebben een nieuwe rijksdienst in het leven te roepen. Een bureau, 
belast met het aanschaffingsbeleid van het kantoormeubilair en kantoor
behoeften. .
Nu maar opassen dat de ene hand niet de andere wast. Daarom de kans 
op nóg een rijksdienst?

15 april Ondanks de prijsstop; meneer Markus, technisch ambtenaar bij de mijnen-
veegdienst krijgt de hoogste prijs voor een besparend idee: 14.000 guldens. 
Van harte proficiat!
Ideeënbussen vallen buiten de bemoeienissen van minister De Block.
Fn dat is maar goed ook — waar zou het ambtenaren-intellect anders 
blijven?

16 april De heer L. van Bennekom is na een gevangenschap van bijna een jaar
in een Oostberlijnse cel, weer naar huis gekomen.
Wat hij heeft gedaan om het'een en ander te bereiken weten wij niet. 
Maar wel kunnen wij u vrijblijvend mededelen, dat deze heer geen zoon 
is van het A.R. fractielid Van Bennekom.

17 april Prof. Veenhof. nu emeritus hoogleraar van de vrijgemaakte gereformeer
de kerken in Kampen, moest de preekvoorstellen van zijn studenten be
oordelen. Het gebeurde soms dat — na de voorlezing van zo’n preek —̂ 
hij opgewekt zei; „voor we verder gaan, zal ik u eerst de tekst uitleggen”. 
Je hoort het hem zeggen! Misschien ook een goed idee voor ministers als 
ze de verhalen van sommige Kamerleden moeten beantwoorden.

18 april Nederlandse Kunst is ook een goed exportartikel. Vraag het maar aan
het Concertgebouworkest.
Zodoende maken ze zelf ook reclame voor een ander kunstprodukt.
Elke keer als het orkest met de bus van de ene naar de andere Ameri
kaanse plaats reed — aldus het verhaal — werd de tijd gekort met het 
opgewekt zingen van de overbekende tune: hallo, meneer de uil, waar 
mengt u ons naar toe. . .
Graris reclame!

19 april .kan mr Max Bajetto — hoofd van de afdeling Radio en Televisie en Pers
van het ministerie van C.R.M. — werd gevraagd; heeft uw minister ge
zegd dat de fusie AVRO-Televizier haar door de vingers is geslipt maar 
dat dit haar geen tweede keer overkomt?
Zonder iets en toch alles te zeggen, zou hij geantwoord hebben:
„Ik zou het erg leuk vinden als u het zo in de krant zou zetten.”
Wij van Nederlandse Gedachten zouden graag de beschikking hebben 
over zo’n redactielid.
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aannemersbedrijf

ENSCHEDE - Hyacinthstraat 40 a - Telefoon 11638

50 J A A R  D E  M E E S T  G E V R A A G D E

WONINGINRICHTING

J. Voerman & Zonen
Assendorperstraat 73-81 - Telef. 16507 - Zwolle

LOONBEDRIJF 
MARIS N V.

HOGE SLUISWAL 39

MARKNESSE
TELEFOON 05273 - 1541 (4 lijnen).

GELDERLAND

MAGAZIJN „HET ANKER "
HOOFDSTRAAT 94-96 - VEENENDAAU

Zeer voordelige aanbieding in 
terlenha vallen en gordijnen
S P E C I A L I T E I T  I N N Y L O N K O U S E N

Radio K.B.Weimar Televisie
Landelijk erkend installateur 

Elektrische apparaten - Verlichting
MAANDEREIND 19 EDE TELEFOON 8373

CONVECTOREN
VOOR KOLEN, OLIE EN GAS C | D A A  A  
ZOWEL VOOR WOONKAMERS r i l l f W l # A  
ALS VOOR KANTOREN. ZALEN i|i V I E T S

Bergstraat 38 - Telefoon 08370 - 2765 - WAGENINGEN

DORDRECHT en omstreken

HANDELSMIJ 
A VAN ROON N V.
Westhavenkade 61 Speciaal adres voor boots-Westhavei^^e bi huiken, caravanluifels,
V L A A B D I N  G E N  watèrsport- en 
Tel. 010 - 343492 en 343046 kampeerartikelen

H .  HORTENSIUS &  ZOON
METSELAARS EN AANNEMERS
Bevelen zich beleefd aan voor alle voorkomende werk
zaamheden NIEUWBOUW

VERBOUW - BETONWERK 
EN VERDERE REPARATIE 

Stokdijkkade 6-20 - NAALDWIJK - Tel. 01740-4808-5570

DRUKKERIJ J. DE LONGTE
Dordrecht Postbus 171  

BOEKDRUK OFFSET
SNEL en GOED in reclame- en handelsdrukwerk

v.h. GEBR. HARKEMA
SINDS 1948 JOHAN STAAT - DORDRECPIT
ZOWEL VOOR Automateriaal tel. 39429
WONING, Gereedschappen tel. 39433
GARAGE, Hang- en Sluitwerk tel. 33221
FABRIEK OF Ijzerwaren tel. 34303
SCHIP Bevestigingsartikelen tel. 34303
Levering
als regel uit voorraad - Groothandel en fabrieksagent

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

HET BEELD 
DER VADEREN

MARKELO
IN
HET
NIEUWS
Nu een halve eeuw geleden, in 1919, werden alom 
in april de kandidatenlijsten ingeleverd voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Het was de eerste keer, 

' dat de raadsverkiezingen plaatshadden volgens het 
stelsel van de Evenredige Vertegenwoordiging.
En toen kwam Markelo in Overijssel in het nieuws.

Daar waren acht kandidatenlijsten ingeleverd. Twee 
daarvan waren politiek gekleurd.
De ene was van de CHU, die in Markelo nader werd 
verklaard als de lijst van de olderwetse luu, en een 
van de S.D.A.P., volgens de Markelose formuleringen 
een lijst van de luu, die meer voor de nieuwigheden 
vuult.
Zo bleven er nog zes lijsten over, die zich als volgt 
via de pers presenteerden:

1. groep kiezers dorp Markelo;
2. groep kiezers Elzen Herlike;
3. groep kiezers Stokkum;
4. groep kiezers Stokkumerbroek;
5. groep kiezers Kerspel-Goor;
6. groep kiezers Kerspel Goor-Elsenerbroek.

Ingewijden wisten te vertellen dat op elk van deze 
zes lijsten socialisten, liberalen en „kerkelijke” kan
didaten broederlijk een plaats hadden gekregen. 
Dat wij zoveel lijsten hebben, zei een man uit Mar
kelo, die het kon weten, dat komt, omdat wij hier 
de politiek als een liefhebberij beschouwen.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

VERSNIPPERD
Het „Brabants Dagblad” geeft enkele uitspraken 
van de Belgische oud-premler en oud-voorzitter van 
de C.V.P. weer.

„De partijen zijn zo versnipperd, dat zij na elke 
verkiezing compromissen moeten sluiten. Nu nog 
met z’n tweeën, straks met z’n drieën. Dat betekent 
voor de kiezers telkens weer een ontgoocheling. 
Want het partijprogramma waar hij voor stemde, 
kan nooit helemaal worden uitgevoerd. De volgen
de keer stemt de kiezer zo, dat de partijen nog die
per in de put geraken. Het .wordt een kringloop. 
Willen zij daaraan ontsnappen, dan moeten de par
tijen zoeken wat hen verbindt.
Naast de eigen ideologie, zijn er technische vraag
stukken die voor allen zowat dezelfde oplossing 
moeten krijgen. Waarom de drie nationale partijen 
dan niet, voor de volgende verkiezingen, over die 
welbepaalde zaken een akkoord sluiten? Dat ak
koord zou vijf tot tien jaar duren, naargelang de 
tijd die er nodig, is om de problemen zakelijk op te 
lossen. Zo zou er continuïteit in de politiek kunnen 
komen.”

Deze Belgische uitspraak zou Nederlandse import 
kunnen zijn. Op deze manier gaat er toch nog een 
Beneluxgedachte leven.

DRAKEN'

dinatie zal veel moeten gebeuren. Achter de ideolo
gie van een vrije wetenschap en een vrije universi- 
teit verbergt zich in onze tijd het ideaal van het 
vrije spel van de maatschappelijke krachten. Een 
wetenschapsbeoefening die deze ideologie niet door
ziet, laat zich onvermijdelijk dringen in de hoek van 
de technisch volmaakte beroepsopleiding. Met de 
universiteit is daarom de wetenschap in de krisis. 
Democratisering van de universiteit betekent daar
om meer dan inspraak van de studenten. Bovenal zal 
het moeten gaan om een experimentele samenwer
king van staf en studenten, opdat in het gezamenlijk 
zoeken naar waarheid openbaar zal worden welke 
waarheid betrouwbaar is voor het leven van mensen 
in de moderne samenleving” .

De schrijver van de brief aan de Corinthiërs zei het 
simpel „De kennis maakt opgeblazen, maar de liefde 
sticht” . Aan dat laatste ontbreekt nogal wat, overi
gens niet alleen in de universitaire wereld.

Blaise Pascal — ook niet bepaald een tijdgenoot — 
betoogde eens „Daar men niet zo universeel kan zijn 
dat men alles weet wat van alles te weten is, moet 
men weinig weten van alles, want het is veel mooier 

iets van alles te weten dan alles van een enkel ding” . 
Niet alleen mooier, maar ook beter, dachten wij.

In de rubriek „Mijn opinie is . . . ” in het V.'V.D.-or
gaan, „Vrijheid en democratie” schreef G.L.O. van 
Boetselaar o.a.:

„Als V.V.D. zullen we strijd moeten leveren op le
ven en dood met beide „draken” : de confessionelen 
en D’66”. 
en
„Het confessionele cement is (gelukkig) in de afge
lopen jaren in politicis losser geworden. Wanneer 
wij, de V.V.D., nu deze kiezers ervan weten te over
tuigen dat hun belangen bij ons in de beste handen 
zijn, dan komen ze wel over. Hoe overtuigen we ze? 
De grote middenmoot der confessionelen is in wezen 
financieel-economisch vrij voorzichtig, behoudend” .

Een „visie”, die typerend is voor de V.V.D. Alleen de 
resultaten van de gespreksgroepen steken de „draak 
al met deze opvatting.

G EM EEN TE

CRISIS
„De krisis van de universiteit” staat boven een arti
kel van H. W. (allenburg) in „Tijd en taak” :

„De positie van de universiteit als zodanig is in het 
geding en aan de onderlinge taakverdeling en coör

In „De Gemeente” schrijft J. Knot over „De progres
sieve concentratie na de gemeenteraadsverkiezin
gen.”
Hij is er geen voorstander van dat zo’n concentratie 
bij een overwinning alle zetels in B. en W. zou bezet
ten.

„Maar welke kiezer snapt dat nu, dat partijen die in 
de landspoUtiek elkaar in de haren zitten in de ge
meentepolitiek broederlijk bijeen zitten in één col
lege? Met die telkens gestelde vraag heb ik de min
ste moeite. De Nederlandse kiezer vindt gemeente
politiek zozeer een andere zaak, dat hij bij raadver- 
kiezingen op personen stemt, formaties als „Ge
meentebelangen” en dergelijke creëert. Hij kan niet 
veel moeite hebben met politieke tegenstanders, die 
toch in één college samenwérken. Of hij het hele
maal begrijpt kan ik niet beoordelen. Dat hij het wel 
apprecieert geloof ik zeker. En dit laatste lijkt mij 
electoraal van meer nut dan het eerste”.
En wat zou de kiezer vinden van een gemeentelijke 
progressieve concentratie? Flauwe kul!
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LANDBOUW 1980

NADERE DISCUSSIE 
EN EEN VOORLOPIGE 
PLANOLOGISCHE BENADERING
D O O R  IR. F. C. PRILLEVITZ

Waarover zijn de discussies in 
Nederland n.a.v. de indie

ning van het z.g. plan Mansholt 
vooral op gang gekomen?
In de eerste plaats over de vrij ze 
vraarop het overschottenprobleem 
moet worden aangepakt. Het ge
organiseerde bedrijfsleven heeft 
negatief gereageerd op de prijs
voorstellen van de Europese Com
missie voor het jaar 1969-1970; om
dat t.a.v. een groot aantal produk- 
ten handhaving van de prijzen van 
vorig jaar werd voorgesteld, en 
t.a.v. een aantal andere produkten, 
waarvoor overproduktieproble- 
men spelen, zoals voor suiker, bo
ter en enkele granen, werden zelfs 
lagere prijzen voorgesteld.

P R IJSP O LIT IE K
Gezien de stijging van de kosten in het 
algemeen (zeker in Nederland), betekent 
alleen al handhaving van prijzen, een 
directe verslechtering van de inkomens
positie van de boer. En dat is, zo stelt 
men, sociaal niet verantwoord. Wat 
moet dan volgens het landbouwbedrijfs- 
leven het antwoord zijn op de toene
mende overproduktie in bepaalde sec
toren van de landbouw? Blijkens de 
„discussienota over het memorandum 
inzake de hervorming van de landbouw 
in de Europese Gemeenschappen” van 
het Landbouwschap wordt de mogelijke 
oplossing d.m.v. contingenteringen afge
wezen.
Deze oplossing zou kunnen inhouden, 
dat per land wordt vastgesteld hoeveel 
er voor een bepaalde (redelijke) prijs 
geproduceerd kan worden, terwijl de 
meerproduktie een veel.lagere prijs zou 
verwerven (waarschijnlijk in de buurt 
van de wereldmarktprijs). Terecht stelt 
het Landbouwschap dat contigentering 
per lidstaat een terugdraaien van de 
totstandkoming van de gemeenschappe
lijke markt betekent. Ook de contigen
tering per bedrijf, waarbij dan de toe
wijzing moet geschieden op basis van 
de produktie van het betrokken bedrijf 
'in het verleden, wordt afgewezen. Dit 
omdat deze vorm van contingentering 
vei'starrend werkt en bovendien tot ge
volg kan hebben dat er teveel gepro
duceerd zal gaan worden in andere sec
toren van de land- en tuinbouw en daar 
dan weer moeilijkheden zouden ont
staan. Wat een rompslomp aan controle- 
arbeid zou er bovendien mee op de hals 
gehaald worden. En het resultaat zou 
hoogstwaarschijnlijk zijn, dat op een 
ingewikkelde manier toch lagere inko
mens voor de boer ontstaan. Blijft de 
vraag welke weg dan wel Ingeslagen 
moet worden om het probleem van de 
overproduktie de baas te worden. Het 
georganiseerde landbouwbedrijfsleven 
ziet wel wat in het uit de cultuur nemen 
van gronden. Ook een tijdelijke maat
regel betreffende het afslachten van 
koeien wordt in dit kader als nuttig 
gezien. Voor de rundveehouderij wordt 
wel wat verwacht van mestpre- 
mies en voor de akkerbouw zou oriën
tatie op grotere bedrijven tot produktie- 
beperking kunnen leiden. Wat wij hier
boven neergeschreven hebben als me
ning van het georganiseerde landbouw
bedrijfsleven is slechts een indruk van 
voorlopige meningen en commentaren. 
In die kring is men zich nog druk aan 
het beraden op een meer definitief 
standpunt.
De vraag kan echter wel gesteld wor
den of alternatieve voorstellen waar 
prijsverlagingen en prijshandhavingen 
niet in voorkomen, werkelijk wel oplos

,, ' È

Inkrimping cultuurgrond heeft ruimtelijke consequenties.
singen voor de problemen van overpro
duktie van bepaalde produkten kunnen 
bieden. De grootste moeilijkheid is in 
feite dat de prijs van die produkten zo 
onaantrekkelijk moet worden gemaakt, 
dat niet de situatie gaat ontstaan dat de 
ondernemer probeert door een grotere 
produktie toch een redelijk (op het ni
veau van wat hij had) inkomen te ha
len, iets wat zich waarschijnlijk wel zal 
voordoen bij kleine prijsverlaging of 
prijshandhaving, zoals de geschiedenis 
ons reeds geleerd heeft.

CIJFERS
Nog enkele recente cijfers ter illustratie 
van de moeilijke situatie in de moeilijk- 
ste sector, de rundveehouderij: in 1968 
heeft deze zich in de E.E.G. uitgebreid 
met 0,9 "/o. In Nederland was die uit
breiding 3,3 ”/o. Terwijl daartegenover 
in vele landen buiten de E.E.G. de rund
veestapel verminderde, in Denemarken 
zelfs met 3,1 °/o. Het is duidelijk dat 
voor de zuivelboeren binnen de E.E.G. 
de omstandigheden gunstiger zijn dan 
voor hun collega’s buiten de Gemeen
schap. Te gunstig, gezien de marktsitu
atie. In de Tweede Kamer heeft de 
Minister van Landbouw en Visserij bij 
de begrotingsbehandeling, waarbij ook 
het plan Mansholt aan de orde kwam, 
dan ook gezegd dat hij gelooft in „prijs- 
RsotgMUSsingen om de produktie te rich- 
t,ser- en dus in principe prijsverlagingen 
acceptabel zijn. O.i. ook omdat wan
neer de inkomenspositie van sommige 
landbouwers er zo door aangetast zou 
worden, er in Nederland nu al, en mis
schien straks door de E.E.G. nog verder 
uitgebouwd, een heel stelsel van sociale 
maatregelen is, waardoor afvloeiing, en 
overgaan naar andere beroepen redelijk 
gestroomlijnd kan verlopen.
Hoewel maar een greep gedaan is naar 
alle ifidgelijke argumenten pro en con
tra prijsverlaging van produkten waar

voor overproduktie bestaat, moge toch 
wel duidelijk geworden zijn, dat o.i. met 
de realiteit van prijsverlaging in de ko
mende jaren rekening zal moeten wor
den gehouden. Uit het arsenaal van 
middelen om de produktie meer aange
past te krijgen aan de vraag, is het 
waarschijnlijk het beste (zeker ten op
zichte van de fabeltjeskrantachtige 
ideeën dat de boer vrijwillig op zijn 
bedrijf minder kunstmest en minder 
krachtvoer zou kunnen gaan verwer
ken).
Uiteraard zijn met het voorafgaande 
niet alle prijspolitieke discussiepunten 
behandeld; ook niet de marktpolitiek 
t.a.v. zuivel en oliën en vetten, waarbij 
de verhouding boter-margarine aan de 
orde is. Men moet wel bedenken dat 
elke forse ingreep in de bestaande 
marktverhoudingen enorme gevolgen 
kan hebben. Zo is bij een heffing op 
oliën en vetten, de verhouding tot de 
ontwikkelingslanden aan de orde. 'Voor
al die landen, die niet met de E.E.G. 
geassocieerd zijn zullen van een derge
lijke maatregel nadeel ondervinden, en 
dat is politiek, maar vooral „menselijk” 
gesproken niet juist. Ook de verhouding 
met de Verenigde Staten van Amerika 
is hierbij in het geding (de grote soja- 
bonen-invoer). De V.S. zullen onmiddel
lijk tegenmaatregelen nemen bij beper
king van de invoer van hun produkten, 
die hoogstwaarschijnlijk heel onplezierig 
zullen zijn voor de export van agrari
sche produkten uit de E.E.G.
Toch blijft het merkwaardig dat er voor 
bepaalde produkten binnen de E.E.G. 
de zelfvoorzieningsgraad is overschre
den, voor andere produkten deze zelf
voorzieningsgraad bij lange niet wordt 
gehaald, en zelfs in de loop van de jaren 
ongunstiger wordt. Alleen al in de sec
tor voedergranen zal de import in 1969 
naar verwachting de tien miljoen ton 
overschrijden, maar voor zachte granen 
is er een overschot!? Het is hard nodig

nodig dat er op het terrein van de 
markt- en prijspolitiek een paar harde 
noten worden gekraakt. De Europese 
Commissie wil wel, de Raad van Mi
nisters aarzelt evenwel.

STR  U C T U U R P O L IT IE K
Een tweede groep van discussiepunten 
betreft de ideeën van de Europese Com
missie over een te voeren structuur
beleid. Tegenover een groot aantal ele
menten daarvan wordt door het land- 
bouw-organisatieleven een positief 
standpunt ingenomen. Ook in de Twee
de Kamer hebben agrarische woord
voerders zich er positief over uitgelaten. 
Nu is wat voorgesteld wordt voor Ne
derland niet allemaal gloednieuw. Er is 
bij ons een Ontwikkelings- en Sane- 
ringsfonds, dat uitkeringen kan doen 
aan boeren die er mee op willen houden: 
er zijn, niet erg vergaande, regels voor 
de toewijzing van grond; in het kader 
van ruilverkavelingen wordt in combi
natie met streekverbeteringsactiviteiten 
aan regionale saneringspolitiek gedaan; 
er wordt voorlichting over beroepskeu
ze in Nederland gegeven en de econo- 
misch-sociaalvoorlichters van de land
bouworganisaties schromen niet om 
boeren voor de keus te stellen blijver 
te zijn of wijker te worden. Nieuw zijn 
wel de voorstellen om gronden uit de 
cultuur te nemen. In Nederland worden 
ten aanzien daarvan weinig negatieve 
geluiden gehoord. Bij sommigen even
wel, omdat zij menen dat de normale 
jaarlijkse afname van ±  8000 ha cul
tuurgrond voor niet-agrarische doelein
den voldoende is als Nederlandse bij
drage aan de totale vermindering in de 
E.E.G. met 5 mln. ha. Dat is onjuist en 
weinig collegiaal. Ook in Nederland zijn 

. er (sub)marginale landbouwgronden. 
Denk maar aan de lichte zandgronden 
b.v. op de Veluwe, waarbij op de pro
duktie jarenlang een toeslag werd ge
geven; of de zeer natte veenweidegron
den, b.v. in 'W'̂ aterland, waarbij cultuur
technische verbetering wel mogelijk is, 
maar hoogstwaarschijnlijk te duur, dus 
niet rendabel. Een structuurbeleid dat 
er op gericht is o.a. ook deze gronden 
uit de cultuur te nemen is o.i. in Neder
land dan ook welkom. "We moeten op
passen dat we niet met dédain, noch 
gerustgesteld praten over uit het cul- 
tuurnemen van gronden op Beierse 
berghellingen of Bretonse heuvels. Ne
derland kan in deze zijn eigen bijdrage 
leveren. Dat geldt ook voor de verdere 
afvloeiing van werkers uit de land- en 
tuinbouw. Dat de helft van de agrari
sche beroepsbevolking er uit moet in de 
de komende tien jaar wordt wel accep
tabel geacht, behalve natuurlijk in de 
kringen van de Vrije Boer of Boeren
partij.
Nee, dit hele stelsel van sanerings
maatregelen ademt wel een goede geest: 
sociaal zal de wijker uit de lar.dbouw 
wel goed worden begeleid.

G R O EI N A A R  M .L .0 .
Over de voorgestelde maatregelen voor 
de verbetering van de omstandigheden 
voor de blijver in de landbouw bestaat 
meer discussie. Over de grootte van de 
produktie-eenheden wordt veel gepraat, 
maar dat is niet een zwaar controver
sieel punt. Dat is de groei naar de z.g. 
moderne landbouwondernemingen wel. 
Men zet in landbouwondernemerskring 
wel wat vraagtekens bij de noodzaak 
naar deze M.L.O’s te groeien, als ook bij 
de mogelijkheden om deze moderne 
landbouwondernemingen te verwezen
lijken. Niet alleen zijn discussies weer 
eens losgebrand over het kleinbedrijf 
tegenover het grootbedrijf, maar het 
accent in deze discussies is vooral ko
men te liggen op positie en bestaanbaar
heid van het gezinsbedrijf. Dr. Maris, 
directeur van het Landbouw Econo
misch Instituut heeft op verschillende 
plaatsen en onlangs nog in het blad 
Economisch Statistische Berichten (5 en 
12 maart 1969), gepleit voor, en als zijn 
verwachting uitgesproken dat het zal 
gaan naar een ontwikkeling van een 
vergroot gezinsbedrijf. Van fusies van 
kleine bedrijven ziet hij niet veel komen. 
Ir. Vredeling, vertegenwoordiger van 
één van de landarbeidersorganisaties, 
hoopt op zeer grote bedrijver; met grote 
aantallen arbeiders (E.S.B., 12 en 19 
februari 1969). Het is nu nog niet zo 
noodzakelijk tussen beide standpunten 
te kiezen, wel o.i. om geen van beide 
star aan te hangen. Het is ook wel te
recht dat er vanuit Nederland op ge
wezen is, dat in het programma van de 
Europese Commissie eigenlijk wat ver
geten is de loonwerker en alle vormen

V E R V O L G  OP P A G . 12
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van samenwerking, zoals bijvoorbeeld 
bedrijfsverzorgingsdiensten,. in de be
schouwingen te betrekken. De vraag 
blijft echter hangen of, nu zo duidelijk 
bepaalde moeilijkheden in de landbouw 
tegemoet getreden worden door inten
sieve samenwerking m.b.t. de factor ar
beid, op den duur niet eenzelfde samen
werking zou kunnen optreden m.b.t. de 
factoren grond en gebouwen. Wij gelo
ven van wel. In dit verband willen we 
nog wijzen op de mededeling nr. 60 van 
het Proefstation voor Akker- en Weide- 
bouw, waarin verslag gedaan wordt van 
bedrijfseconomisch onderzoek naar gro
tere produktie-eenheden. Uit dat onder
zoek blijkt toch wel dat in grotere pro
duktie-eenheden tegen lagere kostprij
zen kan worden geproduceerd. Boven
dien zullen deze grotere ondernemingen 
flexibeler kunnen zijn t.a.v. de produk- 
tierichtingen. Daarom, in het beeld van 
de produktiestructuur var., de Europese 
landbouw rond 1980 zullen ze zeker, en 
waarschijnlijk zelfs in een beduidend 
aantal voorkomen.

R U IM T E L IJ K E
O R D E N IN G
Tenslotte willen wij in het kader van 
dit artikel nog wijzen op mogelijke 
ruimtelijke consequenties van een Euro
pese landbouwpolitiek, wanneer op basis 
van de verschillende maatregelen en 
doelstellingen uit het plan Mansholt 
deze zou worden doorgevoerd. Ook hier 
betreft het slechts een eerste benade
ring.

1. De voorgestelde prijspolitiek betekent 
dat in gebieden waar de voortbrenging 
van belang is van produkten waarvoor 
een structureel overschot bestaat, het 
inkomensniveau van de agrarische be
volking wordt gestabiliseerd en, gezien 
in relatie met de toenemende behoeften 
en de stijgende kosten van levensonder
houd, zelfs relatief verslechterd. De in
komenspositie van deze gebieden als 
geheel zal daardoor achteruit kunnen 
gaan. Verpaupering van deze streken, 
tot uitdrukking komend in landschap, 
gebouwen e.d., is vooral mogelijk wan
neer alternatieve inkomensbronnen niet 
snel beschikbaar komen.

2. De realisering van nieuwe werkge
legenheid in agrarische probleemgebie
den betekent een zeer actief regionaal 
beleid. De doelstellingen van het memo
randum dat niet-agrarlsche werkge
legenheid de afvloeiing uit de land
bouw moet compenseren waardoor een 
schadelijke ontvolking van land
bouwgebieden en sociale spanningen in 
deze gebieden worden vermeden, leidt 
automatisch tot de conclusie dat de prio
riteiten bij het te voeren regionale be
leid verband moeten houden met de 
hiërarchie van agrarische probleemge
bieden. De kosten van dit regionale 
beleid worden daarbij door het memo
randum geschat op gemiddeld 15.000 
rekeneenheden per arbeidsplaats. (1 re
keneenheid =  1 dollar).

3. Uitgaande van de bestaande be- 
drijfsgroottestructuur in Nederland (60"/o 
yan de bedrijven is kleiner dan 10 ha) 
zal realisering van de doelstellingen 
van het memorandum de reeds plaats
vindende schaalvergroting in de lande- 
lyke gebieden sterk versnellen. Deze 
versnelling kan regionaal verschillen, 
aangezien het memorandum uitgaat van 
regionale prioriteiten op basis van de
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grootste behoeften. Nog niet duidelijk 
is van welke behoeften zal worden uit
gegaan. De prioriteit kan namelijk vast
gesteld worden op basis van meer so
ciale kriteria ofwel volgens meer econo
mische kriteria. Op basis van de eerste 
kriteria wordt de , prioriteit bepaald 
door de behoefte aan hulp, die haar 
oorsprong vindt in de bestaande tekort
komingen in de landbouwstructuur. Bij 
deze kriteria wordt er niet gelet op 
het belang van de landbouwproduk- 
ties in deze gebieden voor de afzet
markten, wel wordt er als het ware een 
hiërarchie van argrische probleemgebie
den vastgesteld.
Bij de economische kriteria wordt er 
meer gelet op de regionale belangrijk
heid van de landbouwprodukties voor 
de afzetmarkten. Deze methode leidt tot 
de vaststelling van agrarische zwaarte- 
puntgebieden, met een produktie van 
mondiaal. Europees of nationaal belang. 
Bij beide voorgaande kriteria werd uit
gegaan van agrarische factoren. Indien 
ook niet-agrarische factoren worden 
betrokken bij bepaling van de prioritei
ten, kan een nieuwe hiërarchie van ge
bieden worden opgesteld, op basis van 
stimulering of inrichting van het gebied 
als geheel. De agrarische structuur 
speelt bij deze prioriteitsbepaling geen 
alleen-beslissende rol. Afhankelijk van 
de gehanteerde kriteria zullen hoogst
waarschijnlijk in alle gevallen geheel 
andere gebieden een hoge prioriteit 
krijgen.

Een beleid met als doelstelling de reali
sering van moderne produktie-eenheden 
zal zieh geheel moeten richten op de 
tweede methode, dus op een hiërarchie 
van agrarische zwaartepuntgehieden. 
Nog belangrijker is echter de priori
teitsbepaling op basis van de integrale 
ontwikkeling van de streek als geheel, 
waarbij aan niet-agrarische factoren 
eenzelfde waarde wordt toegëkend als 
aan factoren die in het memorandum 
voor de ontwikkeling naar moderne 
landbouwgebieden worden genoemd.

4. De inkrimping van het areaal cul
tuurgrond heeft voorts zulke ruimtelijke 
consequenties, dat eigenlijk op gemeen
schapsniveau planologische inspraak 
noodzakelijk zou zijn.
Het memorandum beoogt namelijk ver
dere marktverstoringen ook te voorko
men door landbouwgronden uit de pro
duktie te nemen, die niet langer een vol
doende rentabiliteit waarborgen. Deze

onvoldoende rentabiliteit kan worden 
veroorzaakt door interne of externe 
agrarische factoren.
Tot de interne factoren behoren o.a. een 
onvoldoende eigen waarde van de land
bouwgrond door b.v. een slechte kwa
liteit van de grond, een slechte produk
tiestructuur e.d. De rentabiliteit kan ook 
onvoldoende worden door externe fac
toren zoals veranderingen in de waarde 
van de landbouwgrond, door b.v. een 
toenemende geschiktheid als bouwgrond 
voor diverse niet-agrarische doeleinden.
Deze twee uitgangspunten leiden tot de 
aanwijzing van verschillende landbouw
gebieden waar de rentabiliteit onvol
doende is en derhalve als (sub)margi- 
naal moeten worden beschouwd. In het 
eerste geval wordt dus uitgegaan van 
kwalitatief onvoldoende agrarische pro- 
duktieomstandigheden, in het tweede 
geval wordt uitgegaan van externe fac
toren, waarvan de verstedelijking de be
langrijkste is, die de rentabiliteit van 
de landbouw nadelig beïnvloeden. Voor
al indien wordt uitgegaan van de ex
terne factoren, zijn de alternatieve 
aanwendingsmogelijkheden van land
bouwgrond die in het memorandum 
worden genoemd van belang, met name 
geldt dit voor recreatieve functies.

5. Het memorandum verwacht, dat van 
de ±  5 miljoen mensen werkzaam in 
de Landbouw in Europa in 1980 ±  4 
miljoen hun werk zullen verrichten op 
bedrijven van een omvang die een' op
timale combinatie van produktiefacto- 
ren mogelijk maken. Een aantal van ca. 
1 miljoen personen zal de landbouw als 
nevenberoep uitoefenen. Economisch 
gezien is deze groep niet zo belangrijk, 
maar sociaal en geografisch wel. Vol
gens verschillende onderzoekingen (o.a. 
in Amerika en Duitsland) zal deze vorm

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

van landbouw namelijk in sommige ge
bieden blijvend de landbouwstructuur 
bepalen.

B E SLU IT

Het Brusselse landbouwplan 1980 is een 
boeiend, diep ingrijpend programma 
voor de hervorming van de landbouw in 
het Europa van de Zes. Het zal duide
lijk geworden zijn dat het een zo veel 
omvattend plan is, dat het eigenlijk niet 
met bovenstaande opmerkingen kan 
worden afgedaan. Met nadruk hebben 
we daarom gesteld dat het hier een 
eerste planologische benadering betreft 
en een weergeven van voorlopige me
ningen en commentaren t.a.v. prijspo
litieke en structuurpolitieke vraagstuk
ken. Verdergaand onderzoek is nodig, 
en vooral ook, het betreft hier tenslotte 
een discussiestuk, diepgaande gedach
tenwisselingen, niet op de laatste plaats 
binnen een politieke partij. Het komend 
najaar komt de minister van Land
bouw en Visserij immers met een nota 
aan het parlement, waarin de regerings- 
visie op het plan Mansholt is weergege-

Er rest de Landbouw, in al zijn gele
dingen, nog maar een paar maanden om 
met duidelijke standpunten te komen. 
Trouwens ook van niet-agrarische zij
de is commentaar welkom en noodza
kelijk. Want slechts wanneer er uit de 
maatschappij, van verschillende kant, 
constructieve bijdragen zijn, kan een 
parlementaire discussie er toe leiden dat 
aan de officiële Nederlandse visie op 
het landbouwhervormingsprogramma 
op de juiste wijze vorm wordt gegeven.

RADIO

OPLOSSING PUZZEL
De oplossing van de puzzel in Nederlandse 

Gedachten van 29 maart j.l. is als volgt: 
A 1. Schermerhorn; 2. Tivoli; 3. Irak; 4. 
Culemborg; 5. Utrecht; 6. Sneek 7. Arnhem 
Letterwoord: Sticusa.
Betekenis: Stichting culturele samenwer
king Suriname en Antillen.
B 1. Uppsala; 2. Nicea; 3. Ceasar; 4. 
Trente; 5, Athene; 6. Danebrog. Letter
woord: Unctad, Betekenis: United Nations 
Conference for Trade and Development.
C 1. Udink; 2. Noteboom; 3. Idenburg; 4. 
Cais; 5. Elfferich; 6. Faas Letterwoord: 
Unicef. Betekenis: United Nations Inter
national Children’s Emergency Fund.
D 1. Den Uyl; 2. Neher; 3, Egmond; 4. 
Schimmelpenninck; 5. Colijn; 6. van Ot- 
terloo. Letterwoord Unesco. Betekenis: 
United Nations Educational Scientific and 
Cultural Organisation.

Op donderdag 1 mei heelt de A.R.P, 
een radio-uitzending.
Van 18.20—18.30 uur kunt u luisteren 
naar drs. D. Th. Kuiper, voorzitter van 
de Organisatie Commissie van de A.R.P. 
Luister dus naar Hilv. I (402 m.)

WIJ KOMEN 
BIJEEN
De Centrale Kiesvereniging Haarlem
belegt op 9 mei 1969 een vergadering in 
de consistorie van de Koningskerk, 
Kloppersingel, Haarlem.
Aanvang 20.00 uur
Mr. W. Aantjes, lid van de Tweede Ka
mer der Staten-Generaal zal mede aan 
de hand van dia’s iets vertellen over zijn 
indrukken van het Amerikaanse poli
tieke leven.

De Centrale A.R.-Itiesvereniging Rot
terdam belegt op maandag 28 april een 
jaarvergadering in gebouw Atrium, Ka
rei Doormanstraat, Rotterdam.
Aanvang 20.00 uur
Na de huishoudelijke zaken spreekt 
partijvoorzitter dr. A. Veerman over: 
Politiek vanuit de radicaliteit van het 
evangelie .

DIRECT G ELD  N O D IG ?
PERSOONLIJKE LENINGEN direct beschikbaar voor Ieder

een en elk doel. Sehrtftelijke zeer vlugge afwerldng. Res- 
tantschuld vervalt bij overlijden. Geheimhouding gegaran
deerd.

VOORBEELD
k r e d ie t  a f l o s s in g  p e r  m a a n d
ƒ 1000,—     47,30 34,30 22,50
ƒ 2000,—     94,59 68,60 45,—
ƒ 3000,—    142.04 102,90 87,50
ƒ 4000,—              171,— 112,50 70,85
ƒ 5000.—    189,39 137,20 90,—

enz. enz.
Op uw telefonische of schriftelijke aanvrage zenden wij u 
geheel vrijblijvend en kosteloos een folder met aanvraag
formulier toe.

B EN ELU X CREDIET
Kununenaedestraat 66 -  Geleen • Telefoon 04494 - 5320

Landbouwwerktuigenfabriek

VICON  N .V .
N IEU W >VEN N EP
Telefoon 02526 - 3041

T E  K O O P :
1 YU M B O  Y-100 hydr. kraan op rups
Fa. M. J. VERLINDE, Zaanslag
TELEFOON 01153-227-429, na 17.30 uur 245

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS 

ALLE SOORTEN GROOT EN KLEIN 
KOMEN UIT DE IJSSEL- EN LEKSTREEK FIJN

A. van Houwelingen - Moordrecht
Telefoon 305 (01827) Weteringstraat 4.

FIRM A C. VER M EER  EN Z O O N  S
Fabrieken voor G E B O G E N  H O U T
Telefoon 01894 - 230. Ouderkerk aan de IJssel

RONDE EN OVALE TAFELRANDEN - GEBOGEN RE
GELS VOOR STOELEN EN FAUTEUILS - ARMLEG- 
GERS - KAPPEN - REGELS - STIJLEN, ENZ. ENZ.

D R E N T E

BOUWBEDRIJF VAN ESS
uitvoering van alle 
voorkomende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671
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H" bezit van economische macht is 
uiteraard geen monopolie van de 

onderneming. Overheid, consumenten 
en allerlei maatschappelijke organisa
ties, w.o. b.v. de vakverenigingen, be
schikken eveneens over economische 
macht. Dat nochtans in het rapport 
„Economische macht van de onderne
ming” alleen stilgestaan wordt bij het 
vraagstuk van de economische macht 
in handen van de onderneming, vindt 
voornamelijk zijn oorzaak in de Juist bij 
de onderneming zo bijzonder nauwe 
april j.l., in de juist bij de onderneming 
relatie tussen enerzijds de aanwending 
van economische macht en anderzijds 
de gevolgen daarvan.

Aanwending van economische macht 
door de onderneming zal altijd, zij het 
in verschillende mate, zowel ten goede 
als ten kwade invloed hebben op de 
economische levensomstandigheden 
van vele anderen. Hierbij denken we in 
de eerste plaats van die van de werk
nemers. Natuurlijk zal aanwending van 
economische macht ook gevolgen 
hebben voor b.v. de consumenten van 
het door de onderneming voortge
brachte produkt, voor de leveranciers 
van de door de onderneming verwerkte 
grondstoffen en voor de verschaffers 
van het in de onderneming geïnves
teerde kapitaal.

Maar deze gevolgen zijn in de meeste 
gevallen beperkt, omdat er uitwijkmo
gelijkheden aanwezig zijn. De consu
ment kan van het ene merk, overstap
pen op het andere. De grondstoffen
leverancier heeft meestal meerdere af
nemers en, zeker bij de grote N.V.’s, 
is er geen groep, die zo gemakkelijk 
van onderneming wisselt als de door
snee aandeelhouder. Daarentegen Is 
de werknemer in zeer belangrijke ma
te aan de onderneming verbonden. Zijn 
levensonderhoud en In belangrijke ma
te ook zijn levensinhoud worden be
paald door het hebben van een rede
lijk betaalde baan en de redelijke mate 
van zekerheid deze baan te kunnen 
behouden.

Het gebruik van economische macht 
door de onderneming is in de loop van 
deze eeuw aan sterke bepalingen ge
bonden. In dit verband behoeft slechts 
te worden gewezen op de sociale wet
geving en de mededingingswet. Noch
tans blijft het vraagstuk van de eco
nomische macht actueel. Al naar ge
lang de omstandigheden komen be
paalde aspecten van dit vraagstuk ex
tra naar voren.

Momenteel zijn het met name de snel 
voortschrijdende technische kennis en 
de vervaging van de nationaal-econo- 
mische grenzen, die in vele gevallen 
aanleiding geven tot vergroting van de 
produktieschalen en van de daarbij be
horende beheers- en bestuurseenhe- 
den. Deze vergroting wordt met name 
gerealiseerd door middel van fusies 
tussen ondernemingen of door over

R A P P O R T  V A N  D E  „A C H T T IE N ” O V E R

ECONOMISCHE
MACHT

D O O R  P. F. VAN HERW iJNEN
neming van het ene bedrijf door het 
ander.

In deze expansiedrang schuilt op zich
zelf niets veroordelenswaardigs. Alleen 
op straffe van economische achteruit
gang en verlies aan werkgelegenheid 
zou aan dit proces een kunstmatig halt 
kunnen worden toegeroepen.

,,Zij (de expansiedrang) kan” , aldus het 
rapport, ,,wel veroordelenswaardige 
vormen aannemen — namelijk wanneer 
door deze expansiedrift de levensom
standigheden worden aangetast van 
hen, die geen of nauwelijks economi
sche macht bezitten, en hun mogelijk
heden tot het dragen van verantwoor
delijkheid in het gedrang worden ge
bracht” . ,,Bovendien kunnen hierdoor 
de inkomens- en vermogensverhoudin
gen ongunstig worden beïnvloed” .

,,Ook waar de expansiedrang zich uit in 
het streven tot omvorming van consu- 
menten-smaken, is een onverantwoord 
gebruik van economische macht verre 
van denkbeeldig” .

Beperkt het rapport zich nu tot het 
doen van voorstellen de huidige wet
telijke bepalingen zodanig te verfijnen.

dat ook de nieuwe vormen van vergro
ting van economische macht onder 
haar bereik zullen vallen?

Gelukkig niet. Door dit vraagstuk in 
nauwe relatie te zien met onze econo
mische orde, in belangrijke mate bepa
lend voor aard en omvang van het mis
bruik van economische macht, pakt het 
de zaak fundamenteler aan. Het vraag
stuk van de economische macht is pri
mair een vraagstuk van economische 
orde. Laten we de economische orde 
buiten beschouwing, dan wordt het 
sleutelen aan de problematiek van de 
economische macht niet meer dan het 
wegnemen of bestrijden van sympto
men.

Doen we dat niet, dan is het, aldus het 
rapport, „voor de toekomst van onze 
samenleving welhaast van beslissende 
betekenis, of het mogelijk is de struc
tuur van onze economische orde voort
durend zodanig te vernieuwen en te 
ontwikkelen, dat zijzelf tot het ont
staan van niet-verantwoorde machts
verhoudingen en tot niet-verantwoord 
gebruik van economische macht zo min 
mogelijk aanleiding geeft”. Bij de sug
gesties in deze richting door het rap
port gedaan hopen we in een volgend 
artikel stil te staan.

IN DIT NUM M ER

Het tweede been groeit ook, zie Widek 
over. . .  pag. 2.

Op pagina 5 schrijft dr. P. J. Boukema 
een eerste artikel over het Vooront-

[CAHi’üPMANi
CIGARS

werp Wet voor het Perswezen, dat de 
Persraad onlangs heeft uitgebracht.

De fleur van de Nederlandse tuinbouw 
is sterk in beweging. Op pagina 6 en 7 
schrijft drs. P. Bukman hierover en 
dan voornamelijk over de bloemen- en 
bollenteelt.

Prof. dr. C. van der Woude bespreekt 
op pagina 9 het boek van dr J. Verkuyl 
en dr. H. G. Schulte Nordholt, Verant
woorde revolutie.

De heer G. H. Hoek schrijft op pag. 11 
over Filmkeuring en nog wat, n.a.v. het 
rapport over de filmkeuring dat enige 
tijd terug aan de minister van Binnen
landse Zaken is aangeboden.

GAF U REEDS UW BIJDRAGE ?
GIRO 712.000
FONDS AR. PARTIJSTICHTING, DEN HAAG
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W ÏD È K  OVER . :  .

HET GROEIENDE 
TWEEDE BEEN

Het tweede been groeit ook.
Vorige week vermeldden wij:
Wij hebben één been om op te staan.
De helft is binnen.
Een kwart miljoen: ƒ 250.000,— .
50 % van de minimaal beoogde vijf ton. 
Nu de andere helft; het tweede been. 
Daarvan is inmiddels ook al weer 10 %, 
dus ƒ 25.000,— , binnen.
De totaalstand is derhalve op dit moment: 
f 275.000,— ; dat wil zeggen:
55 % van ƒ 500.000,— .

TH AN S

1 9 .0 0 0

M EN SEN

Weer 2000 mensen meer hebben nu hun 
bijdragen gestort.
Vorige week ƒ 250.000 van 17.000 perso
nen. Thans ƒ 275.000 van 19.000 mensen. 
Het is een geweldig mooie zaak, dat zo
vele duizenden er mede voor willen 
zorgen, dat het gestelde doel wordt be
reikt.
Men wil duidelijk niet achterblijven bij 
het negentigjarig bestaan van de A.R.P. 
Men wil blijbaar gaarne z’n steen(tje) 
bijdragen.
Wij vieren geen feest, zoals u weet. 
Maar men maakt de financiële actie 
voor de partij intussen wel tot een fees
telijke aangelegenheid.

V E R T E L

D IT

V E R D E R

Vertel het goede verloop van onze ge
zamenlijke actie verder. In brede kring. 
Men mag bepaald wel weten hoe de par
tij zich gedraagt ter gelegenheid van 
haar negentigjarig bestaan.
Wij willen ons werk kunnen blijven 
doen.
Wij willen ons werk goéd doen. Beter 
doen.
Daarvoor Is het gestelde doel van een 
hall miljoen tenminste noödzakelijk. 
Laat ook anderen meedoen.
Betrek zoveel mogelijk mensen erbij. 
Want wij zijn nog niet klaar.
Wij verwachten nog vele tienduizenden 
guldens van vele duizenden personen. 
Ook het tweede kwart miljoen moet èf 
'zo snel mogelijk komen. Samen verder 
dus.

ST A N D

PER

K A M E R C E N T R A L E

Het wordt nu langzamerhand ook inte
ressant om te zien hoe de landelijke to
to taalstand is opgebouwd door de acht
tien Kamercentrales, waarin onze lande
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lijke partij-organisatie is verdeeld.
Op basis van het aantal partijleden en 
het aantal A.R. kiezers is — uitgaande 
van de beoogde vijl ton — een streefbe
drag voor iedere Kamercentrale gesug
gereerd.
Volgende week zullen wij — voor de 
eerste maal — naast de streefbedragen 
de tot dusver bereikte resultaten per 
Kamercentrale publiceren.

H O E V E E L

O P

31 M E I

Over vier weken wordt het voorjaars- 
Partij Convent gehouden. Op zaterdag 
31 mei a.s.
Welk bedrag zal dan inmiddels binnen 
zijn en ter vergadering kunnen worden 
medegedeeld?
U, lezer(es), kunt wellicht persoonlijk be
vorderen, dat het beoogde bedrag dan 
reeds zo dicht mogelijk is benaderd. 
Herinner anderen eraan een gift — 
klein of groot — voor het fonds over te 
maken, zoals u zelf voor een gilt hebt 
wiilen zorgen. (Zoals u weet aftrekbaar 
voor de belastingen).
U, bestuur van de plaatselijke kiesver
eniging, kunt stellig ook in de komende 
weken nog heel wat leden en sympathi
santen aan het fonds herinneren.
Per bezoekje.
Per telefoon.
Per brief.
Het zou uitermate plezierig zijn een fors 
bedrag te kunnen mededelen op de 
openbare vergadering van het Partij 
Convent.

Wat kunnen wij als partij in de komen
de vier weken opbrengen?
Dat is nauwelijks een vraag.
Dat is duidelijk!

„B E T E R

L A A T

D A N  N O O IT ’

„Beter laat dan nooit” schreef iemand 
op zijn girobiljet, waarmee hij een gift 
overmaakte.
Wij vinden het nog niet zo laat. De ge
ver was op tijd. De actie is nog volop 
aan de gang. En de actie blijft lopen.

Over „lopen” gesproken.
Het ene been is er volledig.
Het tweede been moet er ook volledig 
komen.
Anders zouden wij kreupel moeten lo
pen.
Dat is geen doen.
En dat is ook geen gezicht.

■EEN

R IJK E

P A R T IJ

Een lid van een van onze kiesverenigin
gen in Gelderland schreef ons onlangs 
kort samengevat o.m. het volgende:

De A.R.P. is een rijke partij, zegt men. 
Ik heb een paar nietige advertenties 
gezien, welke, gelet op hun minimale 
opmerkingswaarde, misschien net zo 
goed niet geplaatst hadden kunnen wor
den. Een detaillist met een zeer beperkt 
budget kan al niet meer zonder een 
bureau, dat hem deskundig voorlicht 
of zonder een particulier adviseur. Cam
pagnes voor een politieke partij zouden 
in elk geval door een goed marketing- 
en reclame-adviesbureau moeten wor
den begeleid. Ik ken middelgrote be
drijven, waar men het zelf dénkt te 
kunnen doen. Tot hun schade. De tijd 
van geknutsel is voorbij. Eer je er erg 
in hebt, ben je nergens meer!

Tot zover globaal onze briefschijver.
Hij heeft gelijk.
Alleen is de A.R.P. géén rijke partij. 
Daarom ook de actie „9 gulden voor 90 
jaar arp”. Geld in plaats van bloemen. 
En een van de zaken, waarvoor wij dat 
fonds nodig hebben is dan ook de „pu
bliciteit” in ruime zin, naast het ook zo 
noodzakelijke kaderwerk en het drin
gend gewenst buitenlandse contact. 
Iedere bijdrage is welkom.
Bij voorbaat dank voor alle medewer
king.

500

grote taak 
votjr
k k m i  [iiurs(.i>

POCKETS
AN de pocket van drs. B. 

Goudzwaard zijn inmiddels 
reeds vijfhonderd exemplaren 
verkocht. Het boekje heeft als 
tite l meegekregen „g ro te  taak 
voor kleine mensen”  en als on
dertite l „hoofd lijnen voor een 
evangelisch beleid” . Het ge
schrift, dat is uitgegeven te r ge
legenheid van het 90-jarig be
staan van de A.R. Partij, te lt 110 
bladzijden.
De inhoud is boeiend en van veel 
belang voor de opinievorm ing. 
Dat blijkt ook uit de recensies 
in tal van bladen.
W ij laten hier nog eens de tite ls 
van de elf hoofdstukken van de
ze pocket volgen:
Een noodzakelijk waagstuk. Dé 
politieke problemen van deze 
tijd . De stromingen van deze tijd . 
De evangelische bezinning in de
ze tijd . De eigen radicaliteit van 
het Evangelie. De keus van poli
tieke ideeën. De keus tussen 
vrede en demonie. De keus tus
sen wat is —  en wat behoort te 
zijn. De politieke oordeelsvor
ming. Partij- en kiesstelsel, rege
ringsvorm. C hristelijke partijvor
ming. U kunt het boekje bestellen 
door middel van de bon op pag. 3. 
O f door storting van f  3,—  op 
gironummer 89673 t.n.v. A.R. Par- 
tijstichting, Den Haag.
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Het Franse volk heeft zich in meerder
heid uitgesproken tegen de hervormin
gen die het kreeg voorgelegd. Hervor
mingen die hestonden in de afschaffing 
van de senaat als politiek college en 
decentralisatie van het bestuur van 
Frankrijk door de vorming van een 20- 
tal gewesteiyke raden.
De heer De Gaulle — 78 jaar — drong 
deze voorstellen eigenlijk volledig naar 
de achtergrond door tot twee maal toe 
zijn landgenoten te bezweren dat hij 
zou aftreden als deze voorstellen zou
den worden afgestemd.
Afgestemd hééft het Franse volk, met 
een hoog percentage uitgebrachte 
stemmen: ruim 80 percent. Waarom hij 
zijn eigen lot verbonden heeft aan de 
aanneming van deze voorstellen is niet 
duidelijk geworden. Het w’as immers 
niet nodig geweest. Herkozen door het 
Franse volk in 1965 voor zeven jaren 
maakte een tussentijdse bevestiging van 
de keus beslist onnodig. Tenzij de heer 
De Gaulle, die overigens bijzondere 
verdiensten heeft gehad, van oordeel 
was, dat zijn prestige door de in mei 
1968 bezworen onlusten schade had ge
leden. Om op deze wijze een poging te 
doen zijn persoonlijke prestige te her
winnen.
Naar ons oordeel heeft het Franse volk 
er juist aan gedaan-zich los te maken 
van de betovering van de heer De 
Gaulle, die probeerde een modern 
Frankrijk op te bouwen op de resten 
van een groot roemryk verleden.
Een politiek streven waarbij volledig 
voorbij werd gegaan aan de zo nodige 
Europese samenwerking, maar dat ook 
gepaard ging met een veronachtzaming 
van de gewone werkende mens. Zo wel 
in diens dagelijks werk maar nog meer 
in diens zelfrespect. Dat is onze erva
ring. Het heengaan van De Gaulle be
tekent dat er mogelijkheden komen 
Frankrijk uit te tillen boven de archa- 
ische politiek van het verleden. Of dat 
gemakkelijk zal zijn kunnen wij niet 
beoordelen.
Of dit zal lukken door sterke eensge
zinde politieke partijen, ligt nog in de 
toekomst verborgen. Op dit moment ho
pen wij van harte, dat de christen
democraat Alain Poher, de senaatsvoor
zitter en vervangend president van 
Frankrijk, in samenwerking met de 
demissionaire regering van Couve de 
Murville de overgang naar een Frank
rijk zonder De Gaulle ordelijk , en rustig 
zal doen verlopen.

*  *  *  Rehabilitatie
Nijverheidsonderwijs

Jarenlang heeft de Algemene Rekenka
mer — het onafhankelijke controle li- ' 
chaam van de overheid — aanmerkin
gen moeten maken op vele gesubsidi
eerde instellingen van nijverheidsonder
wijs. Vaak was er sprake van opzette
lijke onjuiste beheershandelingen. Er 
werden verschrijvingen geconstateerd, 
het bleek dat fictieve facturen werden 
uitgescbreven en meer van dit soort on
toelaatbare activiteiten werden bij con
trole boven water gevaren.
Dit heeft het nijverheidsonderwijs, dat 
voor een groot deel uitgaat van het 
particulier Initiatief, geen goed gedaan. 
Het moet gezegd worden, dat de bestu
ren van deze schoolverenigingen en het 
personeel, deze kritiek niet onverschil
lig naast zich hebben neergelegd. Het 
verslag 1968 van de Algemene Reken
kamer constateert nu dat aantal en om
vang van onaanvaardbare beheershan
delingen zo gering in aantal zjjn, dat de 
Algemene Rekenkamer geen aanleiding 
vindt deze gevallen in haar verslag op 
te nemen.
Waarvan gaarne en met blijdschap acte!

PRESIDENT 
DER REPUBLIEK D O O R  H. ALGRA

A an het hoofd van een monar
chie staat een koning of een 

vorst met een andere titel; aan het 
hoofd van een republiek staat een 
president. Zo is de gangbare op
vatting. Maar het is niet juist. Aan 
het hoofd van een republiek staat 
in sommige staten een president.

Maar in Zwitserland staat aan het 
hoofd van de staat een Bundesrat 
van zeven leden, die ieder op hun 

'beurt een jaar voorzitter zijn van 
die raad. Maar dat betekent niet 
dat zo’n voorzitter een eigen gezag 
heeft.

In de oudheid hebben de Romeinen 
eeuwenlang een afkeer gehad van een 
enkel man aan hét hoofd van de staat; 
zij hielden vast aan de collegialiteit en 
elk jaar werden er twee consuls geko
zen. Alleen in noodsituaties kon een 
enig man tijdelijk het gezag in handen 
worden gegeven, en de drager van deze 
tot zes maanden beperkte gezagsvol
heid, heette dictator.

TJet is wel regel, dat een moderne re- 
publiek een president heeft. Maai

de titel moge overal gelijk zijn, in de 
Verenigde Staten en in de Westduitse 
Bondsrepubliek, in Frankrijk en in Fin
land, de positie en de bevoegdheden 
kunnen hemelsbreed verschillen. In de 
Verenigde Staten is de president tege
lijk staatshoofd en chef van de rege
ring. In de Duitse Bondsrepubliek is de 
eigenlijke chef van de regering de 
Bondskanselier en de president heeft 
slechts beperkte bevoegdheden. In som
mige staten verwacht men van de pre
sident, dat hij „boven de partijen zal 
staan”, in andere is hij een uitgesproken 
politieke figuur en blijft hij als presi
dent ook de man van zijn partij. Als in 
de Verenigde Staten een president van 
de Republikeinen volgt op een Demo
cratische president of omgekeerd, dan 
komen er niet alleen andere ministers, 
maar worden ook een aantal hoge amb
tenaren vervangen, om de president met 
medewerkers te omringen, die meteen 
zijn politieke vrienden zijn.

r\aar is een zekere samenhang tussen 
de wijze van verkiezing en de 

machtspositie van de president. Toen 
de Franse president door de Nationale 
Vergadering werd gekozen (sedert de 
Frans-Duitse oorlog van 1870-1871) 
d.w.z. in een gemeenschappelijke ver
gadering van Huis van Afgevaardigden 
en Senaat, zorgde die vergadering er 
voor, dat niet een man werd gekozen, 
van wie gevreesd zou moeten worden, 
dat hij naar machtsvergroting zou stre
ven. Men had liever een wat bescheider 
figuur, die zich goed kon kwijten van 
zijn representatieve plichten. Voor de 
Westduitse Bondsrepubliek geldt eigen
lijk hetzelfde. Maar in de Verenigde 
Staten is de president bij uitstek de 
vertrouwensman van het volk, recht
streeks gekozen dóór het volk. Hij kan 
zich tegenover de volksvertegenwoor
diger er op beroepen, dat hij persoonlijk 
ook een eigen mandaat heeft van het 
volk. Hij is aan de macht gekomen door 
een beslissende politieke overwinning. 
Dat maakt zijn positie veel sterker.

jrVe heer Charles de Gaulle heeft een 
^  votum van wantrouwen gekregen 
van de meerderheid van het Franse volk 
en heeft daaruit onmiddellijk zijn con
clusie getrokken. Binnen een etmaal 
legde hij zijn ambt neer.

En nu moet Frankrijk een nieuwe pre
sident kiezen. In 1962 heeft het Franse 
volk met een grote meerderheid een 
voorstel van De Gaulle aanvaard, dat 
de president der Republiek voortaan 
zal worden gekozen rechtstreeks, door 
de. kiezers, en niet meer door de na
tionale vergadering. En na het aftreden 
van De Gaulle moet nu binnen een 
maand de verkiezing van zijn opvolger 
plaats hebben door zulk een algemene 
verkiezing.

De Gaulle

Maar nu springt het grote verschil met 
de Verenigde Staten in het oog. Daar 
wordt, de president ook door het volk 
gekozen, maar daar is hij de exponent 
van zijn partij. Het gaat er om, of de 
nieuwe president een Republikein of 
eèn Democraat zal zijn.

Maar in Frankrijk heeft alleen die man 
een kans, die de stemmen weet te ver
werven van kiezers uit verschillende 
politieke partijen. De best georganiseer
de partij in Frankrijk is die van de 
communisten en die partij kan bijna 
een kwart van de stemmen als haar 
aanhang beschouwen. Maar een com
munistische meerderheid, daar is geen 
sprake van. Evenmin van een meerder
heid van enige andere partij, ook niet 
van de Gaullisten. Het is mogelijk, dat 
verschillende partijen het eens worden 
om samen met een kandidaat uit te ko
men. En zulk een coalitie kan dan mis
schien theoretisch over een flinke 
meerderheid beschikken. Maar zij heeft 
haar kiezers niet in de hand.

Een politieke machtsconcentratie bete
kent veel, maar niet alles. Evenzeer is 
van belang de persoon van de kandi
daat. Is hij een man met een naam? Ge
niet hij een grote populariteit? Ziet het 
Franse volk hem echt als een goed op
volger van De Gaulle, die evenals de 
generaal toch wel spreekt tot de ver
beelding van het volk? Het kan wel 
eens van beslissende betekenis zijn, met 
welke man een partij of een combinatie 
van partijen komt.
Bij de .verkiezingen voor een Rijkspre
sident in 1925 in Duitsland waren de 
regeringspartijen het eens geworden 
over een Zentrum-kandidaat, maar toen 
Von Hindenburg kandidaat werd ge
steld, moesten de anderen de vlag strij
ken.
r\e komende presidentsverkiezing is 

daarom heel belangrijk voor de toe
komst van Frankrijk en in zekere zin 
ook van Europa. Want er kan een man 
worden gekozen, die zijn verkiezing 
dankt aan een op een compromis be
rustende samenwerking tussen enkele 
partijen, die het samen eens werden 
over een compromisachtige figuur. 
Maar er kan ook een man worden ge
kozen, die zichzelf een positie heeft op
gebouwd en die naam heeft gemaakt 
onder, naast en tegenover De Gaulle, 
een man als Pompidou.
En hoe meer een man door zijn eigen 
gewicht het wint, hoe meer hij na zijn . 
verkiezing een man is, die niet alleen 
aan het hoofd van de staat is geplaatst 
maar die ook een groot overwicht heeft 
in regeringszaken. Om het anders te 
zeggen: na De Gaulle kan er een pre
sident komen, die een positie heeft als 
de heer Lübke, maar ook een president, 
wiens positie doet denken aan die van 
zijn Amerikaanse ambtgenoot. En de 
rechtstreekse verkiezing speelt hier een 
belangrijke rol.
Waarbij niet moet worden vergeten, dat 
bij de Franse natie, van generatie op 
generatie de verering van Napoleon niet 
alleen standhoudt, maar zelfs aan 
breedte wint. Tbe Economist schreef 
dezer dagen over de Napoleon-industrie 
in Frankrijk.
Die verering heeft niets te maken met 
de welvaart, noch de vrijheid, noch de 
veiligheid van Frankrijk, doch alleen 
met de roem.

GROTE T A A K  
V O O R
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD

Een boekje, om zelf 
te hebben en 

aan anderen te geven.
De prijs bedraagt 

f  3,— per exemplaar. 
Vul nu onderstaande 

bon in of bestel per giro 
(storting op giro 

89673 t.n.v. 
AjR. Partijstichting 

te Den Haag.

grote taak

kleine nienseti

x!«.B.<JÜS;üi7.WAARi> -

Een pocket 
van 110 pagina's, 
waarin de 
schrijver 
noofdlijnen voor 
een
evangelisch 
beleid schetst. 
Wat is, wat wil, 
wat moet 
de A R. Partij ?

In enveloppe als drukwerk verzenden aan Bur. A.R.P., Dr. Kuyperstr. 3, Den Haag.
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Zendt mij ......  ex. è f  3,— van ,,grote taak voor klei- *
ne mensen". i

naam: _____________________________________  i

adres:

woonplaats:

datum:
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DR. C  BOERTIEN STELDE 
VRAAG AAN 
COMMISSIE 
EUROPESE 
GEMEENSCHAPPEN
1. Herinnert de Commissie zich het 
door al haar leden ondertekende Al
gemeen Verslag over de werkzaam
heden van de Gemeenschappen 1968, 
en herinnert zij zich met name de 
beide volgende passages uit de In
leiding, voorkomende óp resp. p. 18 
en p. 19/20 van de Nederlandse tekst? 
p. 18: „Toch meent zij te moeten be
treuren dat de Raad soms de indruk 
wekt een internationale conferentie 
te zijn waar de nationale delegaties 
met elkaar onderhandelen terwijl hij 
in werkelijkheid toch een regerings- 
orgaan van een gemeenschap van 180 
miljoen inwoners is, die zoals elk on
zer Lid-Staten op efficiënte wijze 
moet worden bestuurd”.
p. 19/20: „Als de Gemeenschappen 
nog slechts een vage intergouverne
mentele organisatie zouden worden 
zou hun doelmatigheid onmiddellijk 
en onherroepelijk verloren gaan.
Van alle grote Europese organisaties 
zijn alleen de Gemeenschappen erin 
geslaagd een gemeenschappelijk be
leid op te bouwen en te voeren en dit 
is in de eerste plaats mogelijk ge
weest’ dank zij hun institutionele op
zet”.
2. Is de Commissie niet met de vra
gensteller van mening, dat door de

Dr. C. Boerticn
......vragen...... .

ondertekening van deze niet mis te 
verstane institutionele opmerkingen 
alle leden van de Corhmissie zich 
hebben verbonden tot de verdediging 
van de door de Verdragen beoogde 
institutionele opzet, die bij voorbeeld 
in vele gevallen voorziet in meerder- 
heidsbesllssingen van de Raad van 
Ministers, en derhalve de leden van 
de Commissie als individueel lid niet 
een andere mening dienen te formu
leren die in strijd is met een mede 
door hen ondertekende publikatie 

'van de Commissie?

3. Als de Commissie haar gezamen
lijke mening dat de Raad „in werke
lijkheid toch een regeringsorgaan is” 
en niet een „internationale conferen
tie waar de nationale delegaties met 
elkaar onderhandelen” op 11 febr. 
1969 publiceert, moet dan daaruit de 
conclusie worden getrokken dat de 
vice-voorzitter van de Commissie, de 
heer Barre, sinds 10 december 1968 
van mening is veranderd en thans 
wél de Raad als regeringsorgaan ziet, 
doch (nog) niet op 10 december 1968, 
toen hij blijkens vragen van de heer 
Kriedemann (306/68) de Raad een 
college van Vertegenwoordigers van 
de Lid-Staten noemde, en voorts van 
mening bleek:

a. dat uit de Verdragen van Rome, 
maar ook uit hun toepassing in de 
praktijk, blijkt, dat de verdrag.slui-, 
tende partijen zich hun vrijheid van 
handelen hebben voorbehouden;

b. dat geen enkele Lid-Staat een 
supranationale Gemeenschap wenst 
te accepteren, omdat geen enkele re
gering bereid is zich, in een aangele
genheid die zij voor haar land van 
doorslaggevend belang acht bij de 
beslissing van een supra-nationaal 
orgaan, neer te leggen?

4. Of moet uit de rede van de heer 
Barre van 10 december enerzijds en 
uit de ondertekening door hem op 11 
februari 1969 van bovengeciteerde 
meningen van de Commissie ander
zijds, worden afgeleid dat de Inlei
ding tot het Verslag tóch niet na
mens alle leden van de Commissie 
is geschreven, hoewel alle leden het 
stuk ondertekenden?

VRAGEN VAN KAMERLEDEN

LA N D B O U W ZO R G EN
De heer Zijlstra (A.K.) en anderen 
vrbegen aan de minister van Land
bouw:
Is het juist, dat er aanbod is van 
granen uit Frankrijk, waai'bij deze 
granen in Nederland beschikbaar 
komen voor prijzen, welke beneden 
het niveau van de hier te lande gel-

N E D E R L A N D S E  

G E D A C  H T E  N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie (/an H. Algra 
(voorzitter), G. J. H Griffioen, G. 
A. Kieft, dr, W de Kwaadsteniet, 
J. W, Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr 3. s-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
ƒ 7,— per hall laar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f 7.- per jr. Losse verkoop f  0.30.

dende interventieprijzen liggen, dit 
als gevolg van door de Franse over
heid verleende kredietfaciliteiten, 
doch vooral ook in verband met 
thans bestaande disagio van de 
Franse franc?

Is deze omstandigheid niet een groot 
gevaar voor een redelijk verloop van 
de Nederlandse graanmarkt en voor 
een gerede afzet van de Nederlandse 
granen, met name ook die van de 
nieuwe oogst zullen beschikbaar ko
men.

a. doordat aankopen — ook op ter
mijn — van in het bijzonder Franse 
tarwe en het beschikbaar komen 
daarvan de verwerking van inlandse 
tarwe in meerdere of mindere mate 
zal vervangen:
b. doordat wegens de opslag van 
uit Frankrijk geïmporteerde granen 
en'door de in ons land le verwach
ten grote opslag van geïntervenieer
de granen de afzet en de opslag van 
de nieuwe oogst moeilijkheden zal 
kunnen ondervinden?
Welke mogelijkheden zijn aanwezig 
om het gevaar van verdere markt
verstoring af te wenden, met dien 
verstande, dat behalve de afschaffing 
van de Franse kredietfaciliteiten 
vooral ook de gevolgen van het be
staande disagio van de Franse franc 
worden ondervangen?
Hoe staat de minister tegenover hst 
vraagstuk, dat, als gevolg van het 
ontbreken van een volledige harmo
nisatie van de E.E.G. — in dit ge
val op monetair gebied — de doel
einden van het gemeenschappelijk 
markt- en prijsbeleid niet naar be
horen kunnen worden verwezenlijkt?

ANTIREC LAM E

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

WIJ
KOMEN
BIJEEN
• De Centrale Kiesvereniging Haarlem 
belegt op 9 mei 1969 een vergadering in 
de consistorie van de Koningskerk, 
Kloppersingel, Haarlem.
Aanvang 20.00 uur.
Mr. W. Aantjes, lid van de Tweede Ka
mer der Staten-Generaal zal mede aan 
de hand van dia's iets vertellen over zijn 
indrukken van het Amerikaanse poli
tieke leven.

• De Statencentrale Harderwijk verga
dert op maandag 5 mei 1969 in Hotel 
„ ’t Vosje”, Stationslaan 80 te Nunspeet. 
Aanvang 20.00 uur.
Spreker de heer J. A. van Bennekom, 
lid van de A.R. Tweede Kamerfractie 
over: Halverwege de rit.

• De Kamercentrale Amsterdam belegt 
op donderdag 8 mei a.s. haar jaarver
gadering in Krasnapolsky, St. Janzaal. 
Aanvang 20.45 uur.
Spreker: prof. dr. W. Albeda, lid van dé
A. R. Eerste Kamerfractie óver: De rol 
van de A.R. bij de partijvernieuwing.

De heren Boerden (A.R.) en Scholten 
(C.H.) vroegen aan de minister van 
Verkeer en Waterstaat:

Waarom geschiedt de terugbetaling 
van onverschuldigd betaalde luister
bijdragen voor autoradio’s door de 
PTT per zichtcheque en is zelfs de 
mogelijkheid niet geopend om met 
gebruikmaking van deze cheques het 
terug te betalen bedrag op de eigen 
girorekening te doen overschrijven? 
Betekent deze. methode, die voor de 
betrokkenen een gang naar het post
kantoor noodzakelijk maakt, niet 
een zeer slechte service aan het pu
bliek en een anti-propaganda voor 
het openen van een postrekening, 
waarvoor nota bene op de achter
zijde van deze zelfde cheque propa
ganda wordt gemaakt?

Is de minister bereid te bevorderen, 
dat het publiek alsnog gelegenheid 
krijgt het onverschuldigd betaalde 
op een eenvoudiger wijze gerestitu
eerd te krijgen?

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

ZOEK
GERAAKT
ADRES
Wil de middenstander uit Gro
ningen (waarschijnlijk uit de tex
tielbranche) die aan de heer 
Goudzwaard een brief heeft ge
schreven over de A.R. opstelling 
t.a.v. het prijzenbeléid, zo vrien
delijk zijn zijn adres — dat met 
de enveloppe verloren is geraakt 
— aan de A.R. Tweede Kamer
fractie door te geven. Adres A.R. 
Tweede Kamerfractie, Binnenhof 
IA Den Haag.

Firma JandeMik
Hardinxveld - Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Telef. 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam
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w a g e n s
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HOUTBOUW



3 mei 1969 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 5

P E R S R A A D  O V E R  P E R SC O N C E N T R A T IE S I

GEVARIEERDHEID
PERS
WORDT BEDREIGD 
DOOR
PERSCONCENTRATIES
DOOR DR. P. J. B O U K EM A

De pers vervult in een democra
tische samenleving enkele 

uiterst belangrijke functies. Het is 
één van de massacommunicatie
media door middel waarvan de le
zers geïnformeerd worden over 
wat er feitelijk in de wereld ge
beurt. Daarbij wordt tot een beter 
begrip van de feiten achtergrond
informatie geboden, terwijl soms 
in redactionele commentaren de 
opinie van de redactie wordt gege
ven. Met behulp van deze gegevens 
kan de lezer zijn eigen mening vor
men, zijn eigen houding bepalen. 
Vooral daar waar de burgers ge
acht worden invloed te kunnen 
uitoefenen op de wijze waarop ze 
geregeerd worden (b.v. via ver
kiezingen) is het noodzakelijk dat 
de geboden informatie betrouw
baar en het commentaar vrij en 
gevarieerd is. Slechts dan is de le
zer in staat vrij zijn mening te vor
men.

Democratie in onze betekenis van het 
woord is ook daarom zonder persvrij
heid niet goed denkbaar, omdat een 
vrije pers een onmisbare steun is voor 
het parlement bij het vervullen van zijn 
controlerende taak.
Hoe vaak gebeurt het niet dat zaken 
pas in de Kamer aan de orde worden 
gesteld, nadat er in de pers over ge
schreven is?

C O N C E N T R A T IE S
De terwille van de vrijheid van me
ningsvorming noodzakelijke gevarieerd
heid van de pers wordt momenteel be
dreigd door de toenemende persconcen
tratie (hieronder verstaan wij hier alle 
vormen van samenwerking tussen pers
ondernemingen). Deze concentratieten
dens is geen typisch Nederlands ver
schijnsel. In Duitsland is het aantal 
zelfstandige redactionele eenheden in de 
periode 1962-1967 van 213 tot 157 gedaald.. 
Ook in Amerika heeft de persconcen
tratie ernstige vormen aangenomen: 94 
van dé 100 Amerikaanse steden kennen 
slechts één kranteneigenaar. Het aan
tal dagbladen verminderde daar in de 
periode 1910 tot 1960 van 2200 tot min
der dan 1800 terwijl in die periode de 
bevolking verdubbelde.
De laatste jaren is eveneens in Neder
land de samenwerking tussen dagblad
ondernemingen, waartoe ik me in dit 
artikel zal beperken, toegenomen. Wa
ren er in 1950 nog 60 ondernemingen 
met 115 dagbladtitels, in 1967 waren die 
aantallen resp. 39 en 92. Vooral de sa
menwerking tussen de Nederlandse 
Dagblad-Unie N.V., o.a. uitgeefster van 
de N.R.C. en het Algemeen Handels
blad, en het Telegraafconcern heeft 
eind 1967 veel stof doen opwaaien.

EC O N O M ISC H  M O T IE F
Het motief voor concentratie in de pers 
is meestal van economische aard. De in
komstenstijging blijft aanzienlijk achter 
bij de stijging van kosten voor grond
stoffen, vervoer en personeel. De in
komsten zijn daarbij sterk conjunctuur

gevoelig. In een neergaande conjunc
tuur neemt de neiging tot adverteren 
— één van de belangrijkste inkomsten
bronnen van de personderneming, nl. 
±  60”/o van het totaal — af. Daarnaast 
kan de hoogte van de abonnements
prijs (de laagste in W.-Europa) geen 
gelijke tred houden met de oplopende 
kosten, aangezien de dagbladbedrijven 
zijn gebonden aan de prijs voor schriften 
van de minister van Economische Zaken. 
Daar komt uog iets bij. De techniek van 
het drukken verandert snel. Om de ont
wikkeling op dit gebied bij te houden 
zijn grote investeringen nodig, die door 
afzonderlij ke dagbladondernemingen
niet meer zijn op te brengen. Het ach
terwege laten van samenwerking zou er 
ongetwijfeld toe leiden, dat een aantal 
dagbladondernemingen de kop niet meer 
boven water zou kunnen houden.

Niet elke samenwerking tussen dag
bladondernemingen behoeft te worden 
afgekeurd, bv. indien daardoor de op
heffing van een goed dagblad kan wor
den voorkomen. Hetzelfde geldt wan
neer door samenwerking dagbladen in 
staat zijn meer en/of bekwamere jour
nalisten in dienst te nemen, en zo betere 
informatie te verschaffen. Vooral als 
men bedenkt, dat de dagbladen voor hun 
informatie grotendeels zijn aangewezen 
op enkele grote persbureaus (Associa
ted Press, UPI, Reuter e.a.) springt het 
belang van eigen correspondenten in het 
buitenland in het oog.

G E V A R IE E R D H E ID
V E R D W IJ N T

Belangrijk nadeel van de concentratie 
in de pers is, dat daardoor aan de ge
varieerdheid van de pers afbreuk wordt 
gedaan. Voorzover de concentratie leidt 
tot opheffing van dagbladen, hetzij 
doordat bladen fuseren (De Tijd en De 
Maasbode in 1959), hetzij doordat bla
den de concurrentie van samenwerken
de bladen niet meer aankunnen, is zon
der meer duidelijk dat de gevarieerd
heid afneemt.

Ook echter wanneer met behoud van 
de afzonderlijke bladen redactioneel

\yordt samengewerkt is zulks mogelijk 
en waarschijnlijk. Bijvoorbeeld wan
neer in vergaande mate dezelfde cor
respondenten worden ingeschakeld, de
zelfde selectie uit de beschikbare infor
matie wordt toegepast en bij het nieuws 
dezelfde commentaren worden gegeven.

Juist met het oog op handhaving van de 
gevarieerdheid in de pers heeft men 
zich bij sommige samenwerkingsvormen 
beperkt tot technisch-commerciële aan
gelegenheden, zoals gemeenschappelij
ke aanschaf en gebruik van persen, in
koop van grondstoffen, advertentiewer
ving e.d. Redactionele samenwerking 
wordt dan uitdrukkelijk uitgesloten. 
Voorbeeld hiervan is de reeds genoemde 
Unitel N.V., een gezamenlijke dochter
onderneming van de Nederlandse Dag
blad-Unie (o.a. N.R.C.) en het Tele
graafconcern, bij welke samenwerking 
bladen zijn betrokken met een geza
menlijke oplage van ongeveer 930.000 
(25“/o van de krantenmarkt).

De onrust die na de aankondiging van 
deze samenwerking ontstond was — 
ook gezien de omvang van de oplage — 
begrijpelijk. Immers: hier werd een sa
menwerking aangekondigd niet tussen 
ongeveer gelijkgerichte of op gelijk 
journalistiek niveau staande dagbladen, 
maar tussen enerzijds een dagblad dat 
een voorbeeld heet fe zijn van objectie
ve berichtgeving (N.R.C.) en anderzijds 
een krant die meer waarde schijnt te 
hechten aan sensationele en gekleurde 
informatie dan aan betrouwbare be
richtgeving. Niet alleen betreurde men 
het dat hoe dan ook een zakelijke band 
tussen beide dagbladen tot stand was 
gekomen, maar bovendien vreesde men 
dat de zakelijke samenwerking ook zou 
doorwerken op het redactionele vlak. 
Een waarborg daartegen is de statutair 
yastgelegde onafhankelijkheid van de 
redacties van de NDU-bladen. Het is 
hier de hoofdredacteur die uiteindelijk 
over de inhoud van het blad beslist. 
Vermoedens dat bij de benoeming van 
een nieuwe hoofdredacteur de directie 
van de N.D.U. rekening zal houden met 
de belangen van de Unitelpartner zijn 
niet gerechtvaardigd. Maar er zijn ook

G. A. KIEFT 
RIDDER 
NEDERLANDSE 
LEEUW

Ons redactielid, het Tweede Ka
merlid de heer G. A. Kieft, heeft 
ter gelegenheid van de verjaar
dag van de Koningin een onder
scheiding gekregen.
De heer Kieft werd benoemd tot 
ridder in de orde van de Neder
landse Leeuw. Wij bieden hem 
hierbij onze hartelijke gelukwen-

geen garanties die een dergelijke in
vloed in de toekomst uitsluiten. Daar
om verdient ook ten aanzien van een 
samenwerking die zich tot technisch- 
commerciële zaken beperkt onderzocht 
te worden of ze een gevarieerde infor
matie nadelig kan beïnvloeden.

Hoe is nu de feitelijke situatie in Neder
land? Is de concentratie van het pers
wezen al zover gevorderd dat van een 
gevarieerde pers niet meer kan worden 
gesproken? Het antwoord op deze vraag 
moet ontkennend luiden. Er is nog vol
doende variatie in de dagbladpers, vol
doende ook in dit opzicht dat de ver
schillende politieke en geestelijke stro
mingen in ons land zich in aanzienlijke 
mate via dagbladen kunnen laten horen.

M A A T R E G E L E N  N E M E N

Toch is het noodzakelyk reeds nu maat
regelen te nemen, teneinde te voorko
men dat de persconcentratie zich in zo
danige omvang voortzet, dat daardoor 
de vrijheid van meningsvorming wordt 
aangetast. Het grote belang van een ge
varieerde dagbladpers en een vrije me
ningsvorming voor het goed functione
ren van de democratie, rechtvaardigt 
een overheidsingrijpen dat nodig is om 
ongewenste concentraties te weren. 
Beraad over mogelijke wettelijke maat
regelen heeft plaatsgevonden in de 
Persraad en geleid tot een advies aan 
de minister van Cultuur, Recreatie en 
Maatschappelijk werk, inhoudende een 
Voorontwerp Wet voorziening Perswe
zen 1968. In een volgend artikel zullen 
we ons met dit advies van de Persraad 
bezig houden.
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Er  is bijna geen land ter wereld, 
waar geen bloembollen uit Ne

derland worden ingevoerd. Ze gaan 
naar de meest afgelegen gewesten 
van onze aardbol. El Salvador, 
Koeweit, Nepal, Tahiti, Afghani
stan en noemt u maar op. Dat zijn 
natuurlijk niet de grootste klanten 
van onze bloembollenexporteurs, 
want die zitten in West-Duitsland, 
Zweden, de Verenigde Staten, En
geland en Frankrijk.

Nu zijn bloembollen geen bij uitstek 
bederfelijk produkt. Snijbloemen echter ■ 
wel. Het is dus in feite nog veel op
merkelijker dat ook de Nederlandse 
bloemen zo’n geweldig groot versprei
dingsgebied hebben. Zelfs landen als 
Australië, Ivoorkust, Pakistan en Thai
land kom je tegen in het klantenboek. 
Maar ook hier wonen de grote afnemers 
dichterbij. West-Duitsland neemt rond 
70 "/o van onze bloemenexport voor z’n 
rekening en ook Frankrijk, Zweden en 
Zwitserland voeren veel Hollandse bloe
men in.

E X P O R T
De bloembollenteelt en de bloemiste

rij zijn sterk op de export gericht. Van 
de bloembollen wordt 80-90 “/o uitge
voerd, van de bloemen en planten onge
veer 50 “/o. Dat het hier om flinke bedra
gen gaat wijst onderstaande tabel uit:

Exportwaarde bloembollen en bloemis- 
terijprodukten in miljoenen guldens.

1964 1965 1966 1967 1968 
Bloembollen 321 332 326 357 362
Snijbloemen en
planten 128 162 195 218 252
Tegenover deze uitvoer voor een waar
de van meer dan 600 miljoen gulden 
staat een invoer ter waarde van ruim 
20 miljoen gulden. Dit is dan tevens 
een aanduiding van de belangrijkheid 
van deze sectoren voor onze nationale 
economie.
Zoals uit bovenstaande cijfers blijkt, zit 
er in de waarde van de bloembollenex
port een veel minder opgaande lijn dan 
in de uitvoercijfers voor de bloemisterij. 
De bloemisterij vertoont de laatste ja- 
ren dan ook een enorme expansie. De 
ontwikkeling is bijna explosief. In de 
bloembollensector zit natuurlijk ook de 
nodige dynamiek, maar niet primair 
In de zin van expansie. Daarom moeten 
We hier beide sectoren ook afzonder
lijk de revue laten passeren.

FLEUR
NEDERLANDSE
TUINBOUW
STERK
IN BEWEGING
D O O R  DRS. P. BUKM AN

1 1 .0 0 0  H E C T A R E N  
B L O E M B O L L E N
De totale oppervlakte bloembollenteelt 
in ons land is momenteel ongeveer
11.000 ha. Om de gedachte te bepalen 
ruim de helft van de Wieringermeer. 
Ten opzichte van 1950, toen er niet meer 
dan 6500 ha met bloembollen werd be
plant, een flinke toename. Ten opzichte 
van 1966 echter een aanzienlijke terug
gang, namelijk met ongeveer 2000 hec
tare.
De kuststrook tussen Haarlem en Lei
den heet vanouds de Bollenstreek. Wat 
niet wil zeggen dat we elders geen 
bloembollenteelt hebben. Integendeel. 
Voor de tulpen is Noord-Holland de 
voornaamste provincie, dankzij de ge
weldige uitbreiding van déze teelt in 
West-Friesland. Veel vollegrondsgroen- 
teteeltbedrijven in dat gebied hebben 
getracht via de tulpenteelt de betere 
economische grondslag te krijgen. Ver
der heeft de tulpenteelt zich de laatste 
jaren nogal uitgebreid in Friesland en 
de Noordoostpolder. De andere hoofd
teelten, narcissen en hyacinthen, zijn 
meer aan de kuststrook. Landinwaarts 
zijn er voor deze gewassen minder mo
gelijkheden.

SP R A K E LO O S G E N IE T E N
Wie in deze tijd naar de bollen gaat 

„waar je sprakeloos geniet van de kleu
ren die je ziet” heeft er geen idee van 
met welke zware problemen deze be
drijfstak te kampen heeft. Jarenlang is 
de bloembollenteelt achter een muur- 
van beschermende maatregelen behoor
lijk rendabel geweest. Die bescherming 
vindt z’n oorsprong in de crisis van de 
dertiger jaren toen alleen via teeltbe- 
heersing en andersoortige maatregelen 
het „vak” voor de ondergang kon wor
den behoed. Maar hoe gaat het met zul
ke dingen? Eerst moet je er mee leren 
te leven, dan raak je er aan gewend en 
tenslotte kun je niet meer zonder. En 
als de omstandigheden, die destijds pro
tectie onvermijdelijk maakten, langza
merhand weer normaal worden, gaat 
men echter zeker niet zonder zware dis
cussies over tot het afschaffen van de 
beschermende maatregelen. En dat is 
begrijpelijk, want elke bescherming 
geeft een aantal zwakkere bedrijven een 
kans, die ze normaal niet zouden heb
ben. Er wordt dan ook wel eens ge
steld dat deze bescherming de struc-
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turele gezondmaking van kwekerij en 
handel heeft vertraagd. Als dat zo is, 
is het niet te verwonderen, dat er bij 
het afbreken van de muur veel man
kementen zichtbaar worden. In die si
tuatie verkeren we vandaag de dag.

S C H A A L V E R G R O T IN G

Om uit de structurele moeilijkheden 
te geraken zal men bewust naar schaal
vergroting moeten streven. Zowel op 
het terrein van de produktie als op het 
terrein van de handel. Wat de produktie 
betreft zal dit neerkomen op een dras
tische vermindering van het aantal be
drijven, duidelijke vergroting van de 
overblijvende gespecialiseerde bloem- 
bollenbedrijven en een verdere ver
schuiving van sommige teelten naar de 
landbouwbedrijven. Al deze processen 
zijn al aan de gang. Zo daalde het aan
tal bedrijven met minder dan een halve 
hectare bloembollen tussen 1960 en 1966 
met bijna 20 “/o en steeg het aantal be
drijven met meer dan 3 hectare bloem
bollen met bijna 30 “/o.

Er zijn de laatste jaren nogal wat 
bloembollenbedrljven die hun produk- 
tieomvang uitbreiden door uit eigen 
bloembollen bolbloemen te gaan trek
ken. Soms gebeurt dat in de op het be
drijf aanwezige schuurruimte, dikwijls 
wordt er echter een speciale kas voor 
gebouwd. Men probeert op deze wijze 
tevens de aanwezige arbeid in de win
termaanden rendabel te maken.

Ook in de handel zal er niet aan een 
zekere reorganisatie te ontkomen zijn. 
Er zijn een beperkt aantal zeer grote 
exporteurs en een zeer groot aantal 
kleine. De voorzitter van het Produkt- 
schap voor siergewassen zei in dit ver
band onlangs, dat er maar weinig plaat- 
,sen zijn op onze planeet, waar maar één 
Hollander komt. Men loopt elkaar hier 
en daar in het buitenland voor de voe
ten, Men beconcurreert elkaar op de 
exportmarkten, waardoor het soms 
moeilijk wordt een prijs te maken, die 
het mogelijk maakt de teler een goede 
prijs te bieden.

Met is dan ook geen wonder, dat in te- 
lerskringen de gedachte veld wint om 
de krachten te bundelen in telersorga- 
nisaties om zodoende meer invloed te 
kunnen uitoefenen op de prijsvorming 
van de produkten. Of op deze wijze een 
stuk problematiek van het bloembollen- 
vak kan worden opgelost is nog moeilijk 
te overzien.

Het is, gezien alle onzekerheid over de 
toekomstige ontwikkeling, zowel in pro
duktie en handel, niet verwonderlijk, 
dat er steeds meer gevraagd wordt om 
een economische begeleiding. Dit is een

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

terrein dat in het verleden is verwaar
loosd ondanks het feit, dat het instru
mentarium in de vorm van voorlichting, 
onderzoek en organisatie in principe wel 
aanwezig was.

B L O E M E N E X P L O SIE

Wordt er in de bloembollensector voor
al gesproken over sanering en herstruc
turering, bij bloemen is het vooral de 
explosieve ontwikkeling van de produk
tie, die de aandacht vraagt. De cijfers 
van de totaal-omzet van de bloemen
veilingen geven daarvan een goed 
beeld:

groei t.o.v. 
veilingomzet voorg. jaar 
in mln. gld. in Vo

1960
1961
1962

95,0
105,9
130,5

15.4
11.5 
23.2

van een leien dakje gaat. En het valt 
ook niet te ontkennen dat het de bloe
misterij de laatste jaren vóór de wind 
is gegaan.

Ondanks de snelle uitbreiding van de 
produktie is de rentabiliteit in doorsnee 
niet onbevredigend geweest. Blijkbaar 
heelt de markt voor deze produkten een 
enorme opnamecapaciteit. De vraag is 
alleen waar de grens ligt. Het is niet 
moeilijk om in theorie uit te pliiizen 
welke mogelijkheden de markt nog 
biedt. Er zijn in ons welvarende wereld
deel nog landen waar het bloemenver- 
bruik per hoofd van de bevolking niets 
voorstelt vergeleken met wat de Neder
landers en Duitsers per jaar uitgeven 
om wat fleur in huis te halen. Een theo
retische r’iarkt is echter nog geen goed 
afzetgebied. Of dat te realiseren is hangt 
onder meer af van de vraag of het 
bloemenverbruik met succes kan wor
den gestimuleerd. Dat is eensdeel een

staat in deze sector ook veel belang
stelling voor om bloemen en planten aan 
het sortiment toe te voegen. Helaas 
staat de Nederlandse vestigingswetge
ving de snelle ontwikkeling van een 
massa-afzet via de moderne distri
butiekanalen nog in de weg. Er wordt 
echter aan gewerkt om hier verande
ring in te brengen.

De kwekers proberen van hun kant in
tussen om in overleg met de handel het 
afzetsysteem* aan te passen aan de spe
ciale eisen die deze in opkomst zijnde 
massadistributie stelt. Daartoe is een 
speciaal toeleveringsbedrijf voor het 
grootwinkelbedrijf in het leven geroe
pen.

Als deze afzetontwikkeling in goede ba
nen wordt geleid, zijn er inderdaad voor

1963
1964
1965
1966
1967
1968

146.6
170,2
211.7
251,0
273.8
318,4

12.3 
16.1
24.4
18.5 
9.1

16.3

De bloemisterij is in hoofdzaak een 
Westnederlandse aangelegenheid met 
als grote centra Aalsmeer, het Westland, 
Rijnsburg, op betrekkelijk grote afstand 
gevolgd door Roelofarendsveen, Berkel- 
Rodenrijs en Beverwijk. Vooral in het 
Westland, waar men op grote schaal is 
overgestapt van de groenteteelt naar de 
bloementeelt, is de produktie geweldig 
gestegen. Dit geldt evenzo voor Roelof
arendsveen, dat zich na de ruilverkave
ling heeft ontwikkeld tot een bloemen- 
teeltgebied met allure.

N E E M  V A K E R  EEN  
B LO E M E T JE  M E E

Als een bedrijfstak zich snel uitbreidt 
krijgt men al gauw de indruk dat alles

kwestie van propaganda, van reclame: 
„Neem vaker een bloemetje mee”.

Van minstens evenveel betekenis is 
echter, dat de consument de bloemen 
en planten ook werkelijk krijgt aange
boden, zodat hij de gelegenheid heeft 
om te kopen. Dat klinkt nogal logisch. 
Het blijkt echter, dat 'aan deze voor
waarde op veel plaatsen in binnen- en 
buitenland niet wordt voldaan. In veel 
grote Europese bevolkingscentra is er 
maar één verkooppunt op 8—10.000 in
woners. Daar komen de consumenten 
dus nauwelijks in aanraking met het 
produkt bloemen. In Nederland ligt dat 
gelukkig anders en in grote delen van 
Duitsland bijvoorbeeld ook. Maar ook 
hier is de toestand nog lang niet ideaal. 
Vooral niet in nieuwe stadswijken en op 
het platteland.

De aandacht is momenteel vooral ge
richt op afzet via warenhuizen, super
markten en zelfbedieningswinkels. Dat 
zijn namelijk de zaken waar de consu
ment van de toekomst in hoofdzaak z’n 
dagelijkse inkopen zal doen en er be

de Nederlandse bloemisterij goede per
spectieven. Wat uiteraard niet wil zeg
gen dat processen als schaalvergroting 
en sanering voor deze tak van de tuin
bouw halt zullen houden. Ze zullen er 
echter wel minder ingrijpende conse
quenties hebben dan in de bloembollen
teelt, die een meer verouderde structuur 
heeft en momenteel ook een veel lagere 
rentabiliteit.

9 gulden 
voor 
90 jaar 
arp
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A.R.-VROUWENCOMITE
NAM
AFSCHEID
VAN
PRESIDENTE
MEVROUW
DR. F. T. DIEMER-LINDEBOOM

* ★  * Loyaliteit
van de C.HJ.O.

In, De jonge Nederlander, het maandblad 
van de CH-jongeren, lazen wfl dat de 
CHJO in haar statuten en huishoudelijk 
reglement de mogelijkheid opent dat 
„sympathisanten” zich aanmelden bij 
het secretariaat van de CHJO. 
Sympathisanten zijn dan die jongeren, 
die geen lid willen worden van de CHJO, 
maar wel sympathie hebben voor haar 
beleid.
Op zichzelf lijkt dit een aardige gedach
te. Maai’ het addertje onder het gras 
wordt zichtbaar als men de toelichting 
en de voorgeschiedenis verneemt.
„De mogelijkheid bestaat dat jonge anti
revolutionairen sympathiseren met het 
beleid van de CHJO”. Op de Jaarverga
dering van de CHJO werd daar nog aan 
toegevoegd, dat de sympathisanten re
geling ook geldt voor Arjosleden die 
het met het beleid van het Arjoshoofd- 
bestuur niet eens zijn.
Wij zijn het met het Arjosblad Op Wiek 
eens, dat deze regeling een nare bij
smaak krijgt wanneer ook nog blijkt, 
dat over deze sympathisantenregeling 
geen enkel overleg is geweest met de 
Arjos.
Deze houding vinden wij deloyaal t.o.v. 
de Arjos, met wie de CHJO al jarenlang 
contacten onderhoudt.
De CHJO klopt zichzelf nogal op de 
borst over haar bijdrage tot vernieu
wing van ons politieke bestel. Welnu, 
daarvan heeft dé CHJO dan een fraai 
staaltje laten zien.

„ T  T hebt uw voorzitterschap ver- 
vuld met allure”, consta

teerde me.frouw G. van Tuihen- 
Scheepsma in haar afscheidswoord. 
,,U had een sterk gevoel voor het 
opsporen van knelpunten in de 
maatschappij. als theoretisch
probleem, maar omdat u de men
sen zag, die erdoor m de knel raak
ten.
Dit kwam ook uit in de antwoor
den op de rapporten aan b.v. het 
Nederlands Vrouwencomité, waar
voor u in hoofdzaak het materiaal 
aandroeg.
Op het punt van de vervroegde 
pensionering van de werkende 
vrouw, in uw zienswijze op de 
nieuwe wet op de verkoop van 
voorbehoedmiddelen.

Uw pleiten voor en contact zoeken met 
Preston Cobb. Leitmotiv daarin was: de 
vrijheid van de individuele mens en de 
zorg, die de mensen voor elkaar beho
ren te dragen.
We willen u danken, dat we op onze 
vergaderingen daarvan mochten mee 
profiteren. Voor ons was dit alles een 
inspiratie tot het organisaxorisch werk. 
Voor dit werk is inspiratie nodig en die 
hebt u ons gegeven. We wensen u het 
beste voor uw werk als gemeenteraads
lid in Rotterdam”.

Namens het Vrouwencomité bood me
vrouw Van Tuinen een solide bureau
lamp aan, die mevrouw Diemer bij haar 
vele studie van dienst kan zijn.
„Haar lamp gaat niet uit” , zo begon dr. 
A. Veerman zijn dankwoord namens de 
partij. „Wij stellen het bijzonder op 
prijs als u blijft doorgaan met uw stu
die in uw publikaties. Die hebben wij 
nodig. Maar denk erom, er moet ook 
tijd zijn voor het ontspannen. Mannen 
kunnen dat gemakkelijker dan vrou
wen” .

Als symbool van die ontspanning bood 
dr. Veerman, mevrouw Diemer een kof
fer aan, onder het motto „Vlieg er eens 
uit!”

9 gulden 
voor 
90jaar 
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Mevr. dr. F. Tl Diemer-Lindeboom

M EN S BLIJV E N  Z IE N

Ook hij constateerde, dat mevrouw Die
mer in haar bezig zijn altijd de mens 
blijft zien. Woningbouw is geen kwes
tie van huizen bouwen, het gaat daarbij 
om mensen, die in die huizen moeten 
wonen. Het is altijd de mens en dit 
geldt dan de gehele mens.
Daarom is politiek ook een geloofszaak. 
In het jubileumboekje spreekt drs. B. 
Goudzwaard over vrijheid; niet over 
een burgerlijke vrijheid, maar over een 
vrijheid om de ander te dienen. Dr. 
Veerman feliciteerde het A.R. Vrouwen
comité met de benoeming van mej. J. 
van Leeuwen tot presidente. 
Mejuffrouw Van Leeuwen merkte op, 
dat wij mevrouw Diemer wel verliezen 
als presidente, maar niet als lid van 
ons comité. Zij prees mevrouw Diemer 
om haar scherpe analyse van deze tijd 
en riep ons op om in teamverband sa
men verder te werken.
In haar afscheidswoord dankte mevr. 
Diemer alle aanwezigen voor de goede 
woorden en geschenken. Na nog eens 
te hebben terug gezien op de 10 jaren 
van het A.R. Vrouwencomité en de ont
wikkeling, die er binnen ée partij is ge
komen ten aanzien van de medewerking 
van de vrouw vanaf de na-oorlogse ja
ren, gaf mevrouw Diemer in een be
wogen woord haar visie op enkele pro
blemen van deze tijd.

P R O B L E M E N

Problemen, waarmee zij zich, gezien 
haar publikaties, zo intens bezig houdt. 
Het strafrecht, waarbij nog zo grimmig 
wordt gedacht. De misdaad moet ge
straft. Maar wetten zijn er niet om te 
straffen, maar om normen in te pren
ten en het leven te doen ontplooien naar 
ingebouwde harmonie.
Wat moet men ervan denken, dat ge

straften zoveel vaker tot recidives ver
vallen en ongestraften tot veel betere 
aanpassing in het leven komen? Zij 
wees op de machten in deze tijd, die be
zig zijn zich tot overmachten te ont
wikkelen. En daartegenover de onmacht 
van de kleine mens. Het is thans moei
lijk in de politiek beslissingen te nemen. 
De problematiek is overweldigend en 
ingewikkeld en grijpt sterk in in het 
hele leven.

In het denken over de problemen van 
oorlog en vrede, zijn wij gelukkig niet 
direct klaar met ons antwoord.
Er is meer ruimte voor yerschillende 
visies, gezien ook het recent uitgebrach
te rapport aan de Gereformeerde Syno
de. Maar deze ruiinte maakt het voor de 
politici veel moellijker een beslissing 
te nemen.
De ontwikkelingshulp en de problemen 
van het Midden-Oosten, de uitzichten 
van het joodse volk, hadden haar bewo
gen aandacht.

P O L IT IE K E  R O N D B L IK

Voor afscheid was genomen van me
vrouw Diemer als presidente van het 
A.R. Vrouwencomité had mejuffrouw 
Van Leeuwen in haar politieke rond
blik een zicht gegeven op de zaken, wel
ke de laatste tijd in de Tweede Kamer 
behandeld waren. Zij deed dit op de 
bekende vlotte en duidelijke manier. 
Ten aanzien van het economisch beleid 
had Goudzwaard gewezen op het voe
ren van een stringent prijsbeleid, om 
niet in een spiraal van lonen en prij
zen te raken.
Bijzonder teleurgesteld was de fractie 
dan ook dat de prijzen veel verder ge
stegen waren, dan verwacht werd in 
februari.
De fractie meende toen dat wij nog 
niet toe waren aan een prijsstop.
Men moest het bedrijfsleven nog de 
gelegenheid geven zichzelf te corrige
ren.
Na 15 februari zijn nog grotere stijgin
gen gekomen. Hierin speelt mee, dat de 
loonstijging groter is dan die van de 
produktie.

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

Mejuffrouw Van Leeuwen meende, dat 
de werkgevers te .snel door de knieën 
zijn gegaan. Ter compensatie van dat 
verlies hebben werkgevers — vooral 
buiten de middenstandssector — revan
che genomen, door de loonstijgingen 
vast in de prijzen te verrekenen. De 
overheid gaat zelf overigens ook niet 
vrijuit. Spr. wees o.a. op de stijging van 
gas- en elektriciteitstarieven en die 
van het ophalen van huisvuil.
Nu heeft de regering een prijsstop af- 
gekondigd, volgens haar een tijdelijke 
maatregel. Daarover valt te discussi
ëren.

Voor alles zal het nodig zijn de prij
zen IV2 a 2 Vo terug te dringen.
Spr. vond het voorstel in verband met 
de prijsstijgingen een verschuiving van 
een deel van de premielast naar de werk
gever tot stand te brengen niet juist. 
Dit werkt alleen gunstig voor de werk
nemers. De zelfstandigen en gepensi- 
neerden worden daar extra de dupe 
van. Het terugdringen van de prijzen 
is belangrijker.
De premielast is geleidelijk aan zijn 
grens gekomen.
Er is nu aan de S.E.R. gevraagd aan 
te geven wat de hoogste prioriteit zal 
moeten hebben op het gebied van so
ciale verzekeringen.
Er moet een zekere programmering ko
men. het aangeven van de ontwikke
ling op langere termijn. In de loop van 
het jaar zal hierover meer bekend wor
den.

C .R .M .

Ten aanzien van de begrotingsbehande
ling van Cultuur, Recreatie en Maat
schappelijk Werk zei spr. dat van onze 
zijde duidelijk de aandacht gevestigd 
is op het belang in zaken van jeugd, 
sport en .maatschappelijk werk, van 
ruimte voor de inbreng vanuit het par
ticulier initiatief.
Verder sprak mejuffrouw Van Leeu
wen nog over het vraagstuk van de 
abortus, waarover reeds is geschreven 
in Nederlandse Gedachten.
Tevens werden kritische opmerkingen 
geplaatst over het subsidiebeleid, onder 
andere over de verschillen in subsidie
bedragen.

Tijdens de avondvergaderibg werd een 
aantal organisatorische zaken doorge
sproken, o.a. betrekking hebbend op de 
actie voor het fonds. Al met al een 
boeiende bijeenkomst, waar een gezelli
ge en hartelijke sfeer heerste.

C.M.T.-K.
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^nkele maanden geleden schreef 
ik in dit blad enige artikelen 

over de „theologie der revolutie”. 
De term was nog nieuw en pas 
door het congres over „Kerk en 
Samenleving” te Genève (1966) in 
omloop gekomen. Sindsdien is het 
onderwerp in binnen- en buiten
landse geschriften aan de orde van 
de dag en is het aantal artikelen 
er over al niet meer te tellen. Het 
moet in een bepaald opzicht ver
wondering wekken, dat zovelen 
zich aan dit onderwerp hebben ge
waagd. Er is onlangs een geschrift 
verschenen „Verantwoorde Revo
lutie”, waarvan het tweede deel 
begint met de opmerking: „De re
volutie is een brandend vraagstuk. 
Ieder, die er over spreekt, zal zich 
er aan branden”.

Men zou verwachten dat dit brandge
vaar velen op een distantie van dit pro
bleem zou houden. Het tegendeel is ech
ter het geval. Men aarzelt niet het hete 
hangijzer van het revolutievraagstuk 
aan te vatten. Wanneer dit niet ondoor
dacht, doch welbewust gebeurt, moet 
men waardering hebben voor de moed 
en het besef van verantwoordelijkheid, 
die hiervoor nodig zijn. Er waait mo
menteel een wind van revolutie door de 
wereld. Niet alleen in staten, die hun 
ontstaan aan revolutie hebben te dan
ken als China, Rusland en hun satel
lieten; niet alleen in werelddelen, waar 
de situatie rijp voor revolutie schijnt 
te zijn als Zuid-Amerika, maar dok in 
zgn. welvaartsstaten als Nederland, 
West-Duitsland e.a., waarvan men de 
indruk heeft dat de sociale verhoudin
gen er door revolutie alleen maar slech
ter kunnen worden. Marx is tegenwoor
dig ,,in” en de roep om verandering van 
structuren in kerk en maatschappij is 
niet van de lucht.
In deze situatie is het goed het bran
dend vraagstuk van de revolutie niet 
angstig te ontwijken, doch zich er over 
te bezinnen en er positie in te kiezen. 
Het bovengenoemde geschrift komt tot 
de conclusie: „Het is goed, dat er in 
Genève en daarna in de kerken zoveel 
aandacht is geschonken aan het ver
schijnsel: revolutie. Deze aandacht mag 
niet verslappen”. De vraag moet worden 
gesteld: Wat wordt met revolutie be
doeld? Wat is haar karakter, haar mo
tief? Wat zijn haar middjlen, haar 
doeleinden? Wat is het ethisch oordeel, 
dat wij ,als christenen, over dit streven 
naar revolutie moeten hebben?
V E R A N T W O O R D E
R E V O L U T IE
Deze vragen vormen het onderwerp van 
de studie over „Verantwoorde Revolu
tie”, die onlangs bij Kok is verschenen, 
en waarvan het eerste deel is geschre
ven door dr. J. Verkuyl, het tweede 
door een werkcollege van doctoraalstu
denten onder leiding van dr. H. G. 
Schulte Nördholt, hoogleraar in de cul
turele antropologie aan de V.U.
De titel maakt reeds duidelijk, dat we 
hier met een kritische bezinning heb
ben te doen. De naam „verantwoorde 
revolutie” doet veronderstellen, dat er 
ook revoluties zijn, die niet verantwoord 
moeten worden geacht. Het zou inder
daad gevaarlijk zijn zich zonder bezin
ning te laten meevoeren door een re
volutionair sentiment. Bij elke revolu
tionaire beweging en betoging dienen 
we eerst de kritische vraag te stellen 
of zij verantwoord is in haar motieven 
en middelen ,in haar karakter en doel. 
Dit betekent echter niet, dat het ant
woord steeds negatief zou moeten zijn. 
In de titel van dit geschrift ligt beslo
ten, dat er ook een verantwoorde revo
lutie is. Maar het zegt reeds veel, dat 
dr. Verkuyl liever van een „theologie 
der transformatie” dan van een „theolo
gie der revolutie” spreekt.
Waarom liever niet over een „theologie 
der revolutie” gesproken? Omdat het 
woord „revolutie” historisch belast is en 
steeds de gedachte oproept aan bloed
vergieten en geweld. Het wekt de her
innering aan de Franse en Russische 
revoluties en aan al het onheil, waar
mee deze gepaard zijn gegaan. De naam 
van onze anti-revolutionaire partij 
dankt zijn ontstaan aan de oppositie te
gen de beginselen en praktijk, die in de 
Franse revolutie naar voren zijn geko
men. Groen zag daarin een combinatie 
van „ongeloof en revolutie”. Toch is het 
zeker niet de bedoeling van deze naam 
dat de A.R. partij tegen elk volksver
zet zou zijn. Kuyper heeft in zijn „Anti
revolutionaire Staatkunde reeds tegen

THEOLOGIE
DER
TRANS
FORMATIE

D O O R  PROF. DR.

C. V AN  DER W O U D E

dat misverstand gewaarschuwd (I. pg 
590).
Er zijn echter ook in onze tijd revolu
ties, waartegen we „anti” moeten zeg
gen. Verkuyl sluit zich terecht aan bij 
de mening van Anhah Arendt in haar 
boek over „Revolutie”, dat de meeste 
gewelddadige revoluties zedelijk onge
oorloofd zijn geweest. En ik stem geheel 
met hem in wanneer hij verklaart ,,dat 
het kritiekloze spreken over de theolo
gie en praktijk der revolutie even naïef 
als gevaarlijk is” en wanneer hij waar
schuwt tegen „een blindelings propa
geren van de strijd tegen het „esta
blishment” en tegen „een ideologie van 
de revolutie, die salon-revolutionairen 
kweekt, welke echt hun handen niet 
vuil maken en niet beseffen, dat een 
bloedige revolutie vol van demonische 
verzoekingen en vol van voos utopisme 
is” (pg 30/40).

T R A N S F O R M A T IE
Verkuyl kie.st dan ook liever voor de 
naam „transformatie”. Ook in de bij

belse boodschap gaat het om transfor
matie, omzetting, vernieuwing van alle 
dingen. Velen hebben zich reeds mét 
zo’n theologie bezig gehouden of zijn er 
nog mee bezig en hebben hun bouw
stoffen geleverd voor de transformatie 
van politieke en maatschappelijke 
structuren. In de lange reeks van hen, 
die hieraan in binnen- en buitenland 
hebben meegew'erkt, noemt Verkuyl ook 
de namen van Abr. Kuyper en J. C. 
Sikkel. ’

Er zijn bijbelse noties, die de stoot tot 
zo’n transformatie kunnen geven. Ver
kuyl herinnert in dit verband aan soort
gelijke motieven als ook reeds door 
Shaull e.a. naar voren zijn gebracht: 
de „exodus” gedachte, het getuigenis 
der profeten tegen onrecht en geweld, 
de verwachting van de Messias en de 
komst van zijn Rijk, De houding van 
een christen hiertegenover dient het 
kenmerk te dragen van „wachten en 
haasten”. We moeten leren „W'achten” 
en geen luchtkastelen bouwen. We moe
ten tegelijk ons „haasten” om tekenen 
op te richten van het koninkrijk, dat 
komt. Hoe zijn nu de reacties van kerk 
en theologie op de uitdagingen van de 
tijd geweest? Verkuyl onderscheidt 
drieërlei reactie. Daar is in de eerste 
plaats het antwoord van het piëtisme, 
dat veel heeft gedaan om de Naam van 
Jezus Christus onder de volken bekend 
te maken, maar er steeds toe neigde de 
brandende politieke en maatschappe
lijke vragen te vermijden. Verkuyl 
noemt in dit verband de naam van 
Billy Graham en dringt er op aan dat 
zowel in studentenkringen als binnen 
de Wereldraad piëtistische - en sociaal- 
politieke stromingen elkander zullen 
zoeken.

Een tweede onbevredigende reactie w'as 
die van de theologie en praktijk der 
contra-revolutie. Deze reactie betekende 
niet meer dan een verdediging van de 
bestaande situatie en een verzet tegen 
elke vernieuwing van de maatschappij. 
Verkuyi constateert deze reactie bij de 
Grieks-orthodoxe en de Rooms-katho- 
lieke kerk tegenover de opkomende re
voluties in Rusland en China, en bij de 
Verenigde Staten tegenover Castro’s 
revolutie op Cuba. Hij verheerlijkt al
lerminste de situatie op Cuba, waar het 
voik onder een linkse dictatuur gebogen 
gaat, doch meent, dat de reactie daar
tegen niet die van de contra-revolutie 
had mogen zijn.

K U Y P E R

De derde onbevredigende reactie is ge
komen van de kant van de zgn. restau- 
ratie-theologie. De naam herinnert aan 
de periode van restauratie, die in de 
eerste helft der negentiende eeuw op de 
Franse revolutie is gevolgd. Haar ken
merk is dat men wel bereid is kleine 
hervormingen aan te brengen en niet 
alles bij het oude wil laten, doch dat 
men een radicale maatschappijkritiek 
als een activiteit van dweepzieke idea
listen, van „Schwarmer”, beschouwt. De 
achtergrond van deze restauratietheolo- 
gie zou dan hierin schuilen, „dat de 
macht der zonde in de bestaande maat
schappijstructuren niet voldoende wordt 
onderscheiden” . Als vertegenwoordi
gers van deze groep noemt Verkuyl de 
voorstanders van de lutherse twee-rij- 
ken-leer in Duitsland en ook bepaalde 
Invloedrijke personen en kringen bin
nen de anti-revolutionaire en christe- 
lijk-historische partijen in Nederland. 
Daarbij wordt bijzonder aandacht aan 
de figuur van dr. A. Kuyper gegeven. 
Dit betekent niet dat Verkuyl Kuypers 
betekenis voor de politieke en maat
schappelijke vragen zou willen ontken
nen. Wie zou dit ook kunnen? Hij er
kent met De Gaay Fortman dat Kuyper 
in zijn tijd „architectonische maatschap
pijkritiek” heeft geoefend en eerder dan 
iemand anders het onhoudbare, van de 
koloniale structuur heeft aangewezen.

Anderzijds zou echter de ,,leer der 
scheppingsordeningen” Kuj'per soms 
tot vreemde uitspraken hebben ge
bracht, die meer het stempel van libe
ralisme en romantiek, dan van evange
lische diepte dragen (pg 30/31). Verkuyl 
beroept zich hierbij op een discussie 
tussen Noordmans en Schilder in 1936 
en op de in 1967 verschenen disserta
tie van dr. J. van Weringh over „Het 
maatschappijbeeld van Abraham Kuy
per”,

Het spijt me te moeten zeggen, dat dit 
betoog me niet heeft overtuigd. Het is 
op zichzelf niet moeilijk uit de werken 
van Kuyper hier en daar een citaat te 
lichten, waarachter men geneigd is een 
vraagteken te zetten. Ik heb prof. H.
H. Kuyper in een persoonlijk onderhoud 
eens horen zeggen, dat het gemakkelijk 
is hier en daar enige tegenspraken in 
het werk van zijn vader te ontdekken. 
Bij diens bijna onvoorstelbare activi
teit en produktiviteit temidden van een 
strijd op alle fronten kan men het haast 
niet anders verwachten. Maar dit be
tekent niet dat men zijn maatschappij- ' 
kritiek als niet meer dan een restaura- 
tie-poging. zou mogen zien. Dit is op 
zichzelf reeds onwaarschijnlijk bij een 
man, wiens kritiek op de maatschappij 
van bevoegde zijde als „architectonisch” 
is geprezen; die tijdens zijn minister- 
periode in de eerste jaren van deze 
eeuw reeds wetsontwerpen voor in- 
validiteits-, ziekte- en ouderdomsverze- 
kering benevens bepalingen tot bescher
ming van de arbeid ontwierp; die in 
1910 een oproep tot christelijk-sociale 
vakorganisatie liet horen. M.i. heeft 
Verkuyl zich hier teveel laten leiden 
door de tendens van Van Weringhs dis
sertatie, waarin deze verband zoekt te 
leggen tussen Kuyper met zijn volge
lingen en de doeleinden van het latere 
nationaal-socialisme en niet schroomt 
rassendiscriminatie en anti-semitisme bij 
Kuyper te suggereren. Hoe tendentieus 
deze auteur daarbij tewerk gaat, blijkt 
reeds uit de geschriften ,die hij ten be
wijze aanvoert: een reisverhaal van
H. Diemer over een bezoek aan Duits
land in 1933, toen het karakter van het 
opkomend nationaal-socialisme nog niet 
voor ieder duidelijk was, en enkele 
propagandistische uitingen uit N.S.B. 
bladen, die Kuyper voor hun ideeën 
trachtten te annexeren zijn de bronnen 
terwijl over de principiële kritiek van 
een van Kuypers beste leerlingen, Mr. 
A. Anema, in diens „Grondslag en ka
rakter der Italiaans-fascistische staats
leer” (1934) gezwegen wordt. Onver
klaard laat Van Weringh ook het door 
hem erkende feit, dat juist uit de kring 
der gereformeerden principieel en fel 
verzet tegen de nationaal-socialistische 
doctrine en praktijk werd geboden.

N IE T  O V E R T U IG D
Ook het beroep van Verkuyl op de dis
cussie tussen Noordmans en Schilder in 
1936 heeft me niet overtuigd. Wanneer 
Kuyper in 1902 op enkele plaatsen in 
zijn „Gemene Gratie” spreekt over de 
..levenskracht van het Noorden” tegen
over „het onbeduidende Zuiden”, en 
over de Europeanen als „het beste ras”, 
dan heeft dat niet die racistische ach
tergrond, die zulke uitdrukkingen in 
1936 bij de opkomst van het nationaal- 
socialisme hadden. Trouwens, Noord
mans zelf erkent, dat „men zulke uit
drukkingen niet meer, zoals Kuyper dat 
deed, in onschuld kon gebruiken” .

Voorts mag men Kuypers gedachten 
over de scheppingsordinantiën niet 
identificeren met een ,,leer der schep
pingsordeningen” zoals bv. Gogarten in 
de dertiger jaren voorstond, en waar
door hij in de armen van het nationaal- 
socialisme werd gedreven. Ook zijn de 
scheppingsordinantiën, waarop Kuyper 
zich beriep, iets anders dan de „be
staande orde” , de status quo, waartegen 
o.a. christenradicalen opponeren (pg. 31). 
Jezus zelf is wel in oppositie geweest 
tegen de bestaande orde (c.q. wanorde) 
van de joodse huwelijksmoraal, door 
zich te beroepen op wat „in den begin
ne” was en heeft daarmee de schep
pingsorde als een transformerende fac
tor ingeschakeld tegen de „bestaande 
orde”.

Deze kritische opmerkingen zijn niet 
mijn laatste woord. In een volgend arti
kel hoop ik aandacht te vragen voor het 
belangrijkste deel van dr. Verkuyls stu
die, dat het opschrift draagt: „Op weg 
naar een theologie der transformatie” 
en waarin veel waardevolle aanwijzin
gen worden gegeven. Ik hoop dan te
vens aandacht te geven aan het tweede 
deel van dit geschrift, dat handelt over 
„Revolutie” .

Verantwoorde Revolutie. Over middelen en 
doeleinden in de strijd om transformatie van 
samenlevingen door dr. J. Verkuyl en dr. H. 
Gr. Schulle Nordholt, Uitgave J. H. Kok N.V, 
te Kampen.
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D. M EIJER - A A N N EM ER
VAN NIEUWBOUW-, VERBOUW- EN 
REPARATIEWERKEN
Handel In hout, teerprodukten en andere 
materialen.

Telefoon 7690
SASSENHEIM -  Werkplaats: Zullhofstraat 2 -  Telefoon 7952

T
Betonfabriek DEN BOER
NIEUW-LEKKERLAND - Zuid-Holland

O P G E R I C H T  1883

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG EN VIANEN. 
BOUWBEDRIJF TE ZEIST.

Houthandel en kistenfabriek 
MEILINK N V.

BORCULO - Hofstraat 10 ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05457 - 1561 Telefoon 05750 - 3748

Houtzagerij - Houthandel - Kistenfabriek

VOSKAMP EN  VRIJLAND NV
KASSENBÖUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748 - 3921*

Aannemersbedrijf

GEBR. HAKKERS
• H andel in hijsm ateria len , riet en  teen
• R ietm attenfabriek
• H oepelm akerljen
WERKENDAM — TELEFOON 514

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P. WERRE & Co.

ALLES OP VERFGEBIED
Veenkade 49 - 50 .  DEN HAAG .  Tel. 633923 (3 lijnen) 

N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN OORD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijs werk en -  Grondwerken - Asfaltwerken

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244 

Gevestigd sinds 1919

F. V I N K  & Z O O N
Aannemersbedrijf

Telefoon 01827 - 2261
KERKBAAN 9 - MOORDRECHT

FA. H. M ANSCHOT 
& Z O N E N

Aannemers van
HEIWERKEN

Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd In het heien 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

TIMMERFARKIKK VERMEULEN N.V.
MILL (N.-B.) - TELEFOON 08859 - 1024»

Fabriek van reprefabriceerde bouten gebouwen, 
bouten woningen, directieketen, barakken, gara
ges. vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw: kippenhokken, veldschuren, loodsen, etc.

EXPORT: BELGIE - DUITSLAND - ETC._________

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

HET BEELD 
DER VADEREN

V RO U W ENK IESREC H T

Een halve eenw geleden waren bij verschillende 
vergaderingen van de Tweede Kamer de tribunes 
tot berstens toe vol dames. En de hitte in de zaal 
was eindelijk bijna niet meer te dragen.
Aan de orde was het inltiatief-ontwerp van de heer 
Marchant van de vrijzinnig-democraten, om de 
vrouwen het actief kiesrecht te geven. Het passief 
kiesrecht hadden zij al, door de grondwetsherziening 
van 1917. Een vrouw kon dus wel tot lid van de 
Tweede Kamer worden gekozen, maar zelf niet aan 
de verkiezingen deelnemen.
De dames op de stampvolle tribunes kregen vele 
knappe redevoeringen te horen en In elke redevoe
ring opnieuw werd de lof van de vrouw gezongen. 
De liberale heer Rink zette het eerste lied in op de 
vrouw en haar solidariteit en haar opofferingsge
zindheid. Het gaat niet meer aan, de vrouw te
rug te wijzen naar het spinnewiel. De heer Kruyt 
Is ingenomen met het voorstel, want hij verwacht 
als revolutionalr-sociallst versterking van de revo
lutionaire gezindheid van het kiezerscorps, als de 
vrouw gaat meedoen.

De A.R.-spreker mr, J. A. de Wilde is tegen; de po
litieke activiteit van de vrouwen zal toenemen, zegt 
men, en dat zou winst zijn, maar volgens mr. De 
Wilde krijgen we alleen politieke activiteiten van 
die vrouwen, die weinig of niets te doen hebben, 
en niet van de huismoeders.

De heer Troelstra hield een felle rede tegen allen, 
die tegen waren, en was daarbij zo strijdbaar, dat 
de communist Wijnkoop hem toevoegde: houd je 
een beetje kalm de eerste keer dat je weer optreedt. 
(Dit sloeg er op, dat Troelstra in november 1918 de 
revolutie had aangekondigd en na het mislukken 
van zijn revolutiepoging nu weer voor het eerst 
het woord voerde.)
De A.R. heer Smeenk was voor. Hij vond het zó 
inconsequent, aan de vrouw het actief kiesrecht te 
onthouden, terwijl ze het passieve kiesrecht krach
tens de grondwet al had, dat dit alleen al een 
reden was, een voldoende reden, om voor te stem
men.

Het wetsontwerp Is met een grote meerderheid aan
genomen. De A.R. stemde op twee na tegen (vóór 
de heren Smeenk en Rutgers) en de CHU stem
de op twee leden na voor (tegen de heren Schok- 
king en Snoeck Henkemans).

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

P.V.D.A.
Over de controverse Den Uyl-Ten Cate schrijft Jan 
Verdonck in „De Nieuwe Linie”, maar hij plaats dit 
(inmiddels bijgelegde) geschil In een breder kader. 
Hij betoogt o.a.;

„Vondelings stelling is dat het socialisme geregeld 
herijkt moet worden. Waar zijn gedachten — en die 
van Den Uyl — heengaan naar een algemene Volks
partij, kan men vragen wat er dan nog van het 
socialisme zal overblijven. Bovendien: zal een alge
mene volkspartij werkelijk vooruitstrevend kunnen 
zijn? en radicaal?

De formules waaronder men een progressief akkoord 
tracht te vangen, zijn zo vaag, dat men er veel kan
ten mee uit kan: Gevreesd moet worden dat uitein
delijk een verwaterd geheel zal ontstaan waarin de 
vrijblijvendheid hoogtij zal vieren. Of een formatie 
die wel radicaal en wel vooruitstrevend zal zijn, 
maar door haar getal vrijwel machteloos".

Ja, ja hoe is het goud verdonkerd!

„De humor wordt onderschat in Nederland. Ja, hoe 
weet ik dat? Het interesseert de mensen te weinig — 
er zijn nooit congressen over, terwijl er over allerlei 
onderwerpen wèl congressen worden gehouden. Als 
de humor belangrijker werd gevonden, zou je er 
toch denkelijk meer over lezen. ■

En dat terwijl humor toch nodiger is dan brood. 
Humor heeft een functie in de intermenselijke ver
houding, het is een ingrediënt dat erbij hoort. Humor 
is altijd weer nieuw, daar komt hooit een eind aan."

Niemand behoeft zich bezorgd te maken: het kabi
net blijft zijn best doen, de regeringspartijen zetten 
hun beste beentje voor en de oppositiepartijen pro
beren er een slaatje uit'te slaan. Dit wettigt de 
verwachting, dat we kunnen blijven lachen.

PROBLEEl^

IVIEEWERKEN
De presidente van de Nederlandse Vereniging van 
Vrouwenbelangen, mevr. N. Molenaar-Buyser deed 
deze uitspraak:

„Ook in de politieke partijen is het aantal vrouwe
lijke leden een fractie van het aantal mannelijke. 
Het is de vrouw zelf die hierin verandering moet 
brengen. Niet op haar. stoel thuis moet ze kritiek 
leveren, maar in de vergaderingen. Via kiesvereni
gingen kart zij haar standpunten openbaar maken 
en meewerken aan de politieke meningsvorming. 
Hoeveel kwesties over crèches en schooltijden zou
den al niet zijn opgelost, wanneer de vrouwen 
hiertoe meer initiatieven ontwikkeld hadden.”

Voorbij is de tijd waarvan Schiller kon zeggen: „En 
binnen bestiert de flinke huisvrouw, de moeder der 
kinderen en gaat rustig in de huiselijke kring haar 
gang”.

Wat de vrouw op de kiesvereniging betreft, daar zal 
Wldek nog wel eens over schrijven als hij niet meer 
bezeten is van de onrechtvaardige mammon of wel: 
het fonds van vijf ton.

N O D IG ER  DAN B R O O D
In „Vrij Nederland” stond een vraaggesprek met 
H. Hoving, schrijver van o.a. „Juf, daar zit een 
weduwe in de boom”. Over de humor zegt hij o.a.:

In „Democraat” schrijft D. Bark o.a. dit over de 
progressiviteit van D’66: '

„Het grote probleem voor D’66 is dat wij door vele 
„mede-progressieven” niet altijd als medestander in 
de strijd tegen geslotenheid, veroudering en esta
blishment herkend worden.

Hoofdoorzaak daarvan is naar mijn mening dat de 
meeste vernieuwers, voor zover zij zich (politiek) 
georganiseerd hebben, aan hun kritiek op de huidige 
maatschappelijke situatie verbinden een blauwdruk 
van een nieuwe maatschappelijke ordening."

Zo jong en dan al niet meer herkend worden? 
Tragisch! Tijd om te ontploffen D’66!

KATTEN
De redacteur van het tijdschrift 
Kik van Eysden is bezorgd.

„Onze katten”

„Het is een beangstigend denkbeeld, dat het velletje 
van uw verdwenen kat het lichaam van een of ander 
hip grietje omhult. De kattenmepper bedreigt onze 
huiskatten, ni: de prijzen van de velletjes zo enorm 
in prijs stijgeen.”

Zou het helpen wanneer de kattenmeppers denken 
aan een opmerking van Anatolc France „De kat 
paart in haar wezen het geduchte uiteriyk van een 
Tartaars krijger aan de lome bevalligheid van een 
Oosterse vrouw?

Zo niet, dan moet er maar een „kattenwet” komen.
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F IL M K E U R IN G  E N  N O G  W A T

IN POSITIEVE ZIN 
AANDACHT 
VESTIGEN 
OP FILMS
DIE DAT VERDIENEN

Ongeveer een kwart eeuw heeft 
het Nederlandse parlement 

met de materie film en hioscoop 
gestoeid vóór de huidige Bioscoop
wet in 1926 door beide Kamers kon 
worden aangenomen. Het is op 
zichzelf al verwonderlijk, dat deze 
wet het daarna meer dan 40 jaar 
heeft „uitgehouden”.
Dat was niet het gevolg van een 
volstrekte eenstemmigheid over 
de daarin vervatte regeling van de 
filmkeuring, maar veeleer van de 
onmogelijkheid om een politieke 
oplossing te vinden voor de tegen
stellingen, die zich openhaarden 
Ï>Ö pogingen, om daarin wijziging 
te brengen.
Drie maal is een wetswijziging voorge
steld en weer ingetrokken en een zelfde 
lot trof een wetsontwerp, dat een tech
nische herziening beoogde.
Toen in de Tweede Kamer de heer Ver
hoef in 1962 een amendement indiende 
om de z.g. gemeentelijke nakeuringsbe- 
voegdheid te doeri vervallen achtte de 
toenmalige minister van Binnenlandse 
Zaken mr. Toxopeus dit — terecht 
in strijd met de bedoeling van het ont
werp en de beraadslagingen werden ge
schorst.
Zijn opvolger, minister Smallenbroek, 
stelde zich op het standpunt dat de z.g. 
nakeuring slechts kon worden bezien 
tegen de achtergrond van de filmkeu
ring in het algemeen en stelde een com
missie van vijf leden in, die hem zou 
moeten adviseren over het totale vraag.- 
stuk van de filmkeuring.
Deze commissie, waarin de vijf grootste 
partijen uit het parlement geacht wer
den te zijn vertegenwoordigd, heeft, 
in oktober 1966 geïnstalleerd door minis
ter Verdam, begin februari van dit 
jaar een rapport ingediend bij minister 
Beernink, die het zonder meer aan de 
Tweede Kamer ter beoordeling heeft 
overgeiegd.
Tussen haakjes; de voorzitter der com
missie, ir. Witte, liet haar ook nog enige 
maanden in de steek. . .  om de minis- 
terssteek — zij het niet van Binnen
landse Zaken — te gaan dragen.
En wat is er nu „uit de bus” gekomen. 
Allereerst een aanbeveling om de thans 
bestaande filmkeuring voor volwasse
nen af te schaffen.
Reeds bij het ontwerp voor de huidige 
Bioscoopwet werd gesteld: „Bedacht
dient te worden dat er tenslotte een 
leeftijd komt, waarop ieder zelf het oor
deel des onderscheids dient te bezitten. 
Het is dus niet van de overheid te ver
gen, dat zij de verantwoordelijkheid op 
zich neemt voor de geschiktheid der 
films, die door de bioscoopondernemer 
aan volwassenen worden vertoond. 
Daarmee zou zij de natuurlijke grenzen 
harer taak ten enenmale overschrijden” . 
Het valt niet te ontkennen, dat de film
keuring voor alle leeftijdscategorieën, 
dus ook voor volwassenen (waarvoor de 
leeftijd van 18 jaar werd aangenomen)

. er toe heeft geleid, dat de aankondiging 
bij de bioscopen „alleen voor volwasse
nen” als een trekpleister gold voor jeug
digen in het randgebied van deze leef
tijd. En de „baarden” hebben het vast
stellen van een leeftijdsgrens nog wat 
'Verder bemoeilijkt

H E E T  „H A N G IJ Z E R ”
Maar ook voor volwassenen zag de wet
gever van 1926 toch wel een taak; 
„(Slechts) heeft zij ■—de overheid — er 
voor te waken, dat geen films aan een 
volwassen publiek worden geboden, die 
in strijd zouden komen met de openbare 
orde en die de goede zeden zouden on
dermijnen”.
Dit nu is ook in de studiecommissie een 
„heet hangijzer” geworden. Het, vast
stellen van het begrip „goede zeden” is 
ook buiten de-produkties voor het witte 
doek al moeilijk genoeg.
Waar liggen de grenzen?
En is het houdbaar deze grenzen scherp 
te trekken voor de bioscoop-film, ter
wijl in de literatuur en op de planken 
geen voor-censuur wordt toegepast en 
zelfs door het Verdrag van Rome wordt 
verboden?
De televisie in binnen- en buitenland 
(en de grenzen kunnen op dit gebied 
niet met slagbomen worden gemar
keerd!) brengt ook zo het een en ander 
in de huiskamer en is de barrière van 
21 uur voor „jeugdigen” wel water
dicht?
Desondanks heeft de adviescommissie, 
juist misschien wel door hetgeen zij in 
de studio van de Centrale Commissie 
voor de Filmkeuring heeft gezien op 
het gebied van afgekeurd materiaal, 
zich ernstig bezig gehouden met de 
vraag, of er geen noodrem zou moeten 
zijn om de uitgesproken smerige film, 
waarin geweld, sexuele aberraties en 
rascisme hoogtij vieren, te kunnen ke
ren.
Zij is daar, ronduit gezegd, niet uitge
komen en ook het parlement zal daar 
nog wel moeilijkheden mee hebben.
Het instellen van een Regeringscommis
saris voor het Filmwezen kan moeilijk 
los worden gezien van de vraag, of er 
dan ook geen ministeriële verantwoor
delijkheid tegenover het parlement zou 
moeten zijn. En zet dan op filmgebied 
de kraag maar op!
De thans bestaande „oplossing” : de

Beeld uit de film Ben Hur

verantwoordelijkheid te leggen bij een 
zelfstandig opererende Centrale Com
missie voor de Filmkeuring, is in feite 
óók een omzeilen van deze moeilijkheid. 
Parlementsdebatten over het afkeuren 
van een film zouden wellicht nog wat 
moeilijker vallen dan televisie-uitzen- 
dingen in het parlement zelf.

A L LE S T O E L A T E N  ?
Blijft over de vraag „of men dan maar 
alles in de bioscoop moet toelaten.” 
Bestuurderen van de Ned. Bioscoopbond 
hebben verzekerd, dat bij opheffing van 
de „filmkeuring namens de overheid” 
het wel eens zo zou kunnen uitpakken, 
dat de „bedrijfscontróle” scherper zou 
zijn dan nu, waar immers iedere film
verhuurder kan proberen, wat hij er — 
al of niet na herkeuring — „door krijgt.” 
Dat zal dan spoedig kunnen blijken.
De adviescommissie kon moeilijk een 
dergelijke bedrijfscontröie zoals men_ 
die in Duitsland b.v. kent in de „frei- 
willige Selbst kontrole”, aanbevelen of 
afbevelen.

■Wat met name in de Scandinavische 
landen op het witte doek verschijnt, 
(waar ook de keuring voor volwassenen 
(boven 16 jaar!) is afgeschaft) doet wel 
de vraag rijzen in hoeverre de com
mercie het zal winnen van het gewe
ten.

Ook zal moeten bljjken, in hoeverre 
fümimporteurs weerstand zullen kun
nen bieden aan de aandrang tot kop
pelverkoop — een handelsvorm, waar
bij een goede, kunstzliinige, film alleen 
wordt geleverd, indien men er een 
slechte, maar die geld opbrengt, bjj kan 
leveren.
Naar een „noodrem” is ijverig gezocht, 
maar de steen dei wijzen is niet gevon
den.
Of zij zou moeten bestaan in het hante
ren yan art. 221 van de gemeentewet, 
„tot het waken tegen het doen van met 
de openbare orde of zedelijkheid strijdi

ge vertoningen”, en het repressieve op
treden van de strafrechter. Daarvan 
zegt het rapport „Wanneer echtei- de 
normen van de strafwet duidelijk over
treden zijn, is het in het belang van de 
rechtsorde en van allen, die daaronder 
leven, dat een strafrechtelijke repres
sie niet uitblijft”.
Hoe dan de strafrechter tijdig kan wor
den gealarmeerd?
Daarvoor is regelmatige deskundige 
voorlichting noodzakelijk.
De adviescommissie heeft zich daarom 
niet beperkt tot het negatiteve advies: 
hef de Centrale Filmkeuring maar óp. 
Deze moet zeker blijven bestaan als in
stituut voor jeugdbescherming, waarbji 
in het bijzonder wordt aanbevolen daar
in deskundigheid op het gebied van de 
jeugd-psychologi'e en paedagogie te la
ten prevaleren.
Een gedachtenstreepje: de levensbe
schouwelijke inbreng zal daarin duchtig 
moeten meespreken.

GREN S V O L W A SSE N H E ID
Nu er ook bij de deskundigen nogal wat 
verschil van mening blijkt te bestaan 
over de leeftijdsgrenzen der toelaat
baarheid, zal het parlement stellig oog 
hebben voor het feit, dat de grens der 
volwassenheid in de meeste landen van 
West-Europa op 18 jaar wordt gesteld.

D O O R  G. H. H O EK
Wethouder van Hilversum. Lid van de 
commissie die advies uitbracht ov'er de 
filmkeuring.

De poging yan het bedrijf, om, bij het 
loslaten van de Centrale Keuring nu ge
lijk maar de leeftijdsgrens voor „vol
wassenen” terug te brengen van 18 tot 
16 jaar, kan ik moeilijk los zien van de 
feitelijke omstandigheid, dat de bios
coop het juist bij de concurrentie met 
de televisie hoofdzakelijk „moet heb
ben” van de leeftijdsgroep van 16, 17 
en 18 jaar.
Vele ouderen gaan — met uitzondering 
van een enkele bijzonder goede kunst
film — veel minder dan voorheen naar 
de bioscoop.
Het is niet juist de aanbeveling om de 
keuring van films voor volwassenen, 
los te zien van de positieve voorstellen 
om bona-fide filmadviesinstanties in 
haar straks onmisbare taak van voor
lichting ook financieel in ruime mate 
te steunen.

Het één kan niet zonder het ander.

A'ooral nu, bjj aanvaarding van dc voor
stellen der commissie, een mogelijk 
correctief der overheid bij burgemees
ters, colleges van B. & W. en de straf
rechter wordt ondergebracht, moeten 
deze door onmisbare voorlichting vol
doende . worden geëquipeerd om hun 
taak te kunnen vervullen.
Van veel meer belang dan deze negatie
ve benadering is echter, dat in positieve 
zin de aandacht wordt gevestigd op goe
de films die dat verdienen.
En die dan kunnen komen in en buiten 
de bioscoop.

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp
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LEZERS SCHRIJVEN ONS.

ZU IO -A FR IK A t
In het nr, van 12 april stond weer een felle 
aanval op Zuid-Afrika, geschreven door 
een van uw lezers. Het schijnt een soort 
mode te zijn, om onze stamgenoten in Z. 
Afrika een trap te geven. Misschien heeft 
men meer een hekel aan hen, dan bijv aan 
Polen en Russen, die nog veel erger aan 
rassendiscriminatie doen. Zelf ben ik en
kele maanden in Z.Afrika geweest en ook 
ik heb bezwaren, die ik ook meer dan 
eens in gesprekken met broeders daar 
heb geuit. Maar zijn wij in ons land en in 
andere landen vaak niet eenzijdig. Ik zend 
u, redactie een foto van een vergade
ring van de geconfedereerde Nederduits 
Geref, kerken. Daar zitten broederlijk 
naast elkaar ,,blanken en zwarten” , ook in 
't moderamen. Op een andere foto stond 
de bevestiging van-een Nederduits-Gere- 
formeerde Bantoe-predikant. Aan de hand
oplegging namen verschillende predikanten 
deel en beurtelings zag je een blanke en 
een zwarte hand. Zo heb ik tal van foto's, 
maar die worden door Nederlandse bla
den niet gepubliceerd. Men mocht eens de 
indruk krijgen, dat er ook nog goede din
gen in Afrika zijn. W at mij opviel, was dat 
in het Engelse Durban de verhoudingen an
ders lagen dan in Transvaal. In eerstge
noemde stad zag ik winkels met twee in
gangen, een voor whites en een voor na- 
tives. In grote warenhuizen die wij in 
Transvaal bezochten, merkte ik dat niet op. 
ik wil nog een paar dingen noemen, die me 
troffen en zal me daarbij zeer beperken:
In Johannesburg zal een Bantoe in de 
Dopperkerk en in de Bantoekerk in Shar- 
peville komen geregeld blanken, om hun 
belangstelling te tonen. Alleen weder
zijds liggen de vormen van dienst de ver
schillende kerkgangers riiet. De Bantoe’s 
vinden het bij ,,ons” maar een saaie be
doening bijv.
Menigvuldig zijn de klachten van ,,arme 
blankes” , dat de Bantoe’s steeds worden 
voorgetrokken. Ik heb Bantoe’s zien wo
nen in riante bungalows en blanken in 
krotten in achterbuurten. De scheids
lijn arm-rijk is een heel andere dan die 
van zwart-blank.
In een bedrijf, dat ik bezocht, werd me 
door de bedrijfsleider verteld, dat al zijn 
personeel een goed salaris had en uitste
kende sociale voorzieningen. Ik heb me er 
van overtuigd, dat dit het geval was: mo- 
del-ziekenhuis, sanatorium, zwembaden, 
sportvelden enz.
Diezelfde mijnheer deelde me mee, dat 
verschillende van zijn Bantoearbeiders 
huilden, omdat Verwoerd was vermoord. 
Hij had zoveel voor hen gedaan! Conser
vatieve ,,Boeren” stemden volgens hem 
vaak voor de heterogene oppositie, omdat 
ze met „de kaffers” niet mochten doen, 
wat ze wilden. In het bedrijf, dat ik be
zocht, is het gebruik van het woord ,,kaf
fer” verboden. Bij overtreding krijgt de 
blanke een boete. Nu wordt daar het 
woord alleen gebruikt do or. . . Bantoe’s, 
die bijv. ruzie hebben. Op het slaan van 
een Bantoe staat ontslag. Het woord neger 
of nikker is contrabande.
Ik las in de krant in Durban, dat een 
blanke jongen van een jaar of 12 
door de rechter was veroordeeld tot 
stokslagen, omdat hij een Zoeloevrouw 
met een steen had gegooid. Ik heb met 
verscheidene Bantoe’s o.a. in het befaam
de Sharpeville gesproken (zonder controle) 
en van haat heb ik niets gemerkt. In elk 
huis en in de school werd ik met grote 
welwillendheid ontvangen.

Toen wij in Z.Afrika waren, werd het hart 
van een  kleurling overgeplant in de borst
kas van een blanke. Wat een consternatie 
in de wereld! Een Nederlands blad sprak 
van een sociale revolutie. Maar verleden 
week las ik dat een ..zwart” jongetje beide 
nieren van een blank meisje had gekregen. 
Welk blad in Nederland kikt daarvan? Het 
stond in de South African Digest met de 
foto van het jongetje. *)

Ik ben slechts enkele maanden ih Z.Afrika 
geweest en dan moet je nog geen oordeel 
vellen, maar wel moet ik zeggen, dat ik 
veel heb gezien, dat mijn zienswijze heeft 
veranderd.

En tenslotte heeft men wel eens geschre
ven over de kooplui van slecht allooi en 
woekeraars, die zo op de regering schel
den, omdat die de Bantoes tegen hun 
kwade praktijken beschermt, evenals de 
Ned. regering dat voorheen in het oude 
Indië deed?

Bezwaren, kritiek, bést, maar eenzijdigheid 
is ook een kwaad.

*) Honderden, misschien wel duizenden 
Bantoe's worden jaarlijks gered door 
transfusie met ,,blank" bloed, want de 
Bantoe zelf staat zelden bloed af (bijge
loof?)
Leeuwarden A. ALGRA

ZU iD -AFR IK A 2
Hooggeachte heer Groenendijk, naar aan
leiding van uw ingezonden artikel in het 
weekblad ,,Nederlandse Gedachten” van 
12 april jl. bericht ik u, dat ook ik de 
Apartheid in Z.A. verdedig en evenals de 
door u genoemde heren lid ben van de 
Ned. Zuid Afrikaanse werkgemeenschap. 
Dat komt, omdat wij ons niet laten leiden, 
door berichten in een zeker chr. dagblad, 
die meestal van Engelse herkomst zijn.

Mischien zegt het u iets dat ook Karl 
Barth, Alb. Schweitzer en dr. v. d. Mast 
zich voor , de apartheid hebben verklaard 
niet als doctrine- maar in de concrete si
tuatie van vandaag. Genoemde , personen 
hebben zich ter plaatse ter dege op de 
hoogte gesteld en weten hun standpunt 
beter te verdedigen en hebben meer ver
trouwen in de chr. Z. A. regering dan zij 
die hun eigen verplichtingen jegens Ambon 
en West Nieuw-Guinea vergeten. Het zou 
gewenst zijn, dat Nederland (waar de eer
ste de beste student zijn oordeel klaar 
heeft over Z.A., zonder een oplossing te 
weten in dit moeilijke vraagstuk) zich wat 
meer bemoeide met zijn eigen begane on
recht, dan Z.A. te veroordelen. In Amerika 
ligt het negervraagstuk geheel anders. Ik 
zou hier veel kunnen schrijven en ben van 
mening, dat de wijze van dekolonisatie 
van Z.A., die bloedloos verloopt heel wat 
wijzer is dan die van de Kongo (afslachtin
gen), Indonesië (250 duizend gedood) en 
noemt u maar opl

Spreekt u in Rotterdam maar eens met ds. 
Gijmink, die is voorzitter van de N.Z.A. 
werkgemeenschap. Ook het lid der Tweede 
Kamer Jongeling (G.P.V.) en de heer 
Voortman (generaal b.d.) K.V.P. e.a. den
ken evenzo.

Groningen. G. Ferwerda

DE WEEK ROND
21 april De Britten zijn toch wel doorzetters. Niettegenstaande alle waarschuwingen

krijgen ze het toch klaar: melk-uit-planten-zonder-koe. Het is nog lekker 
ook: de export van deze melk is met 30 percent toegenomen. De Britten 
doen het nóg beter dan de koe: niet 20 (koe) maar 80 (moderne) procent 
protel wordt aan de plant onttrokken!
Waar moet dat met de boeren heen?
Eerst al kunstvlees — nu kunstmelk en allang kunstboter.
De arme Mansholt met z’n plannen.

22 april De E.E.G. heeft het onderzocht: de Nederlander maakt het minst schuld.
En de Italiaan per man de meeste schuld.
Misschien komt dat door de ontwikkeling. Want ook dat heeft de E.E.G. 
onderzocht: de Nederlander geeft het meest uit aan ontwikkeling.
Dat vinden wij niets bijzonder. Wij hebben toch ook de mammoetwet - o zo!

23 april Een aantal parlementaire journalisten is deze dag door de mand gevallen.
Ze luisterden (of deden het maar half, soms helemaal niet) naar de Kamer
leden, die de riota Kinderbescherming behandelden. Uiteraard komt daar 
„vaktaal” bij te pas. En de journalisten begrepen dat niet, dat zeiden ze zelf. 
Waarmee het bewijs geleverd is dat sómmige heren niet de moeite nemen 
om de stukken door te nemen!
Niets menselijks is ook deze heren vreemd. Misschien zou het toch goed zijn 
wat meer vrouwelijke parlementaire journalisten aan te stellen.

24 april De minister van Cultuur, Recreatie en Maatschappelijk werk, mej. dr.
M. A. M. Klompé krijgt aangekondigd bezoek. Op zichzelf niet vreemd. 
Maar wat zij moet doen met de federatie van nudisten (naaktlopers op 
hoog niveau) staat althans ons niet duidelijk voor ogen.
Wat moeten zij op die plaats aan de minister onthullen?

25 april De hardrijders club Heerenveen heeft feest gevierd. De kampioenen van
deze club zijn met prijzen beladen naar huis teruggegaan. Dat mag dan 
ook wel: drie nationale en vijf provinciale titels werden veroverd. En dat 
in de korte tijd waarin schaatsen mogelijk was. Van zilveren roomstellen 
via zilveren schaatsen tot bonbonnières toe werden uitgedeeld.
Een lintjesregen is daar mee vergeleken maar een miezerige zaak.

26 april Inklusius van het Fries Dagblad geeft een geestige persiflage van de jeugd-
nota van minister Klompé die wij u niet willen onthouden.
„Goed plan van Klompé!

Laten we eerlijk zijn, met al die subsidieregelingen van voorheen hebben 
we nooit raad geweten. Ze werkten verstikkend op de creativiteit. Er breekt 
nu een gouden tijd aan vrienden — voor een belangrijk deel hebben we 
ons lot nu in eigen hand! Kom op, toon initiatief, doe wat subsidie in je 
tank en organiseer een prachtige happening op het strand in Knokke. De 
inspecteurs van C.R.M. zullen u dankbaar zijn en het vanaf een terras, 
uiteraard op gepaste afstand, welwillend gadeslaan” .

N  V .  D  B R Ó i ^ S M A  &  Z O N E N  
IN TER N A TIO N A LE TR AN SP O R TO N D ER N EM IN G

STROOBOS
tel. 441 (5 lijnen) 

telex 46018

B O D EG R AV EN
telef. 0 1726 - 2643

VRAAGT EENS 
VRIJBLIJVEND 
INLICHTINGEN

i t  Regelmatige groepagedieusten naar en van geheel West- 
Dultsland, o.a. ook Bodensee, AUgdn, MUnchen.

*  Gelegenheid voor opslag in douaneloods aan de grens 
Behandeling douane-formaliteiten

*  Verdeling en doorzending goederen door geheel Nederland
omtrent de vele mogelijkheden tot snel- en rechtstreeks vervoer

N.V. HANDELSKWEKERIJ

„Fides”
Hooflaan 4
DE LIER (Z.H.)

Gespecialiseerd in

CHRYSANTESTEKKEN 
voor jaarrond-cultuur

-transporteurs enz,
f^S/fSieAeiXLSi^^-landhouwwagens, enz.
Vraagt vrijblijvend teleforilsch, schriftelijk of persoon
lijk inlichtingen of brengt een bezoek aan ons bedrijf

A A I f H E A A A  l a n d b o u w -. «J. f V l I C L / C I V l M  WERKTUIGEN N.V. 
WINSUM -  FRIESLAND -  TELEFOON 05173 - 541

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV

I BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52 / TEL 05400-16461

DIRECT G ELD  N O D IG ?
PERSOONLIJKE LENINGEN direct beschikbaar voor ieder

een en elk doel. Schriftelljke zeer vlugge afwerking. Res- 
tantschuld vervalt bij overlijden. Geheimhouding gegaran
deerd.

VOORBEELD
KREDIET AFLOSSING PER MAAND
ƒ 1000,—   47,50 34,30 22,50
ƒ 2000,—   94,59 68,60 45,—
ƒ 3000,—   142,04 102,90 87,50
ƒ 4000,—    171,— 112,50 70,85
f 5000.—   189,39 137,20 90.—

enz. enz.
Op uw telefonische of schriftelijke aanvrage zenden wij u 
geheel vrijblijvend en kosteloos een folder met aanvraag
formulier toe.

B EN ELU X CREDIET
Kummenaedestraat 66 -  Oeleen • Telefoon 04494 -  5320

P A T E N T  O C E A N
WERELDWIJD TOEGEPASTE

A P P E N D A G E S
; BLOWERS; ' GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN”
I N L. & V E R K O O P O C E A N  N.V.’ - VE L-P (G.). 

ijTEL. 08302-6241 - T E L E X  45277 - PB. 55'

Abonneert u op Nederlandse Gedachten
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STRAFFEN 
EEN MOEILIJKE 
OPDRACHT 
VOOR DE OVERHEID
IN de laatste jaren staat de straf 

opnieuw in het middelpunt van 
de belangstelling. Vroeger had men 
er niet zo veel moeite mee. Daar 
was een orde, de rechtsorde en de
ze moest gehandhaafd worden. 
Ernstige daden vroegen om een 
krachtig vonnis; bij lichtere ver
grijpen mocht een mildere veroor
deling volgen. Wel raakte men ge
leidelijk afkerig van hardheid —  
wij kunnen ook zeggen van wreed
heid bij de tenuitvoerlegging. Niet 
eerst pijnigen en dan terechtstel
len. Geen langzame dood: rooste
ren op een zacht vuur om zo het 
geschonden rechtsgevoel te bevre
digen. Echter stellig een doortas
tend optreden der justitie, mild
heid zou de ganse gevestigde orde 
op losse schroeven zetten.
Reeds lang weet men dat de zaken wat 
minder eenvoudig liggen. Niet alles kan 
door de staat worden gestraft. Natuur
lijk bleef hij van de gedachten, van het 
innerlijk af. Maar ook bepaalde daden 
alsmede sommige vormen van nalaten 
leverden moeilijkheden op. Wat gods
dienstig of moreel bijzonder zwaar tel
de, leende zich niet voor strafrechtelijk 
optreden der overheid. Godslastering 
en diefstal met braak, niet meer te kerk 
gaan en iemand in hulpbehoevende 
toestand alleen laten verschilden. El
kaar als man en vrouw dodelijk treite
ren was geen, dierenmishandeling daar
entegen wel een rechtszaak.
Het was ook onmogelijk ieder te straf
fen. Als een jongen van 11 jaar een 
vriendinnetje een oog met zijn katapult 
blind schiet, is dit afschuwelijk, maar 
er wordt niet veroordeeld. Dit is even
min het geval wat betreft een dolle
man die, in een aanval van krankzin
nigheid, mensen uit zijn omgeving 
tracht te doden. Wat als een intellec
tueel overspannen is en steelt? Hoe 
wanneer een debiele vrouw onophou
delijk in het openbaar dronken is? Het 
komt voor dat mensen een drang in 
zich voelen om iets aan te steken; ze 
zijn pyromaan. Straffen helpt in zulke 
gevallen niet en het zou, wat erger is, 
onrechtvaardig wezen.
Er zijn nog andere moeilijkheden. De 
straf moet, als het goed is, iets uitha
len. Niet is de bedoeling, dat wie eens 
veroordeeld werd, later zich opnieuw 
aan strafbare feiten schuldig maakt. 
Een fikse geldboete houdt soms van 
herhaling af. Met een gevangenisstraf 
is het zo gesteld, dat geen mens de op
sluiting prettig vindt. Heeft evenwel de 
I>erlode van afzondering de betrokkene 
werkelijk wat gedaan? Leerde hij een 
vak, de betekenis van een geregeld le
ven, de waarde van een karakterverbe- 
tering? Het heeft er veel van weg dat 
de vrijheidsberoving meestal niet zo 
veel nut afwerpt, zelfs oefent ze soms

nog een heel verkeerde Invloed.
In bepaalde gevallen ziet het er naar 
uit dat twijfelpunten als tot dusver aan
gestipt niet lang behoeven op te hou
den. Wanneer het om een paar afschu
welijke misdaden gaat — de rechtszaak 
tegen Hans v. Z. ligt vers in het geheu
gen — of wanneer men met een over
stelpende hoeveelheid uitingen van ver
dierlijkte mensen te maken heeft — lij
ken snelle beslissingen te kunnen val
len. Vooral als aan oorlogsmisdadigers 
wordt gedacht zullen velen zeggen; de 
kogel, de galg of, indien de rechter te 
slap is geweest voor een doodvonnis, 
levenslang en daarmee uit.

SCHIJN B E D R IE G T
Toch bedriegt ook hier. evenals zo vaak 
de schijn. In het geval van Hans v. Z. 
ging het om een jonge, bijzonder ge
vaarlijke man, die tevens niet normaal 
was, doch uitgesproken geestelijk afwij
kend. Indien wij de beschikking had
den gehad over een beslist veilige psy
chiatrische inrichting, dan zou de 
Utrechtse rechtbank in de gelegenheid 
zijn geweest een haarzelf en anderen 
bevredigender vonnis uit te spreken, 
want gevangenisstraf voor het leven 
aan een slechts gedeeltelijk toereken
bare rechtsgenoot opgelegd, is niet vol
op rechtvaardig. Er werd niet met alle 
factoren rekening gehouden. D^t de 
rechtbank vanuit haar standpunt — zij 
meende dat geen psychiatrische inrich

ting in Nederland genoegzaam veilig 
was - -  bezwaarlijk anders kon, dat zij 
de beveiliging van de samenleving naar 
voren schuiven moest, is duidelijk. Het 
feit blijft dat er met het misdadig, met 
het gevaarlijk, maar niet met het ge
deeltelijk niet toerekenbaar zijn, met 
de geestelijke gestoordheid in deze tra
gische zaak gerekend is.

O O R LO G SM ISD AD IG ERS
Wat de berechting der oorlogsmisdadi
gers aangaat, ga ik voorbij aan de 
kwestie of zij ook wegens misdrijven 
tegen de mensheid mochten veroor
deeld worden. Vele juristen hebben hier 
als bezwaar geuit, dat men eerst na-

D O O R  PROF.
MR. I. A. D IEPENHORST
derhand de bewuste daden — misdrij
ven tegen de mensheid, dus niet gewoon 
doodslag en moord — wettelijk straf
baar stelde. Anderen meenden dat het
geen bedreven was zozeer ten hemel 
schreide, dat geen het recht hoog hou
dend gezag in ongestraftheid van op 
zulk een schaal gepleegde marteling en 
levensberoving mocht berusten.
Daarentegen glijd ik niet heen langs 
andere netelige vragen. Sommige delin
quenten waren enkel uit eigen verkie
zing of mede op aandrang van hun 
ouders al heel jong met nationaal so
cialistische ideeën doordrenkt. Ver- 
scheidenen hadden nooit een behoor
lijke opvoeding gehad of hadden zelfs 
nimmer een werkelijk tehuis gekend. 
Derden moesten volledig psychopatische 
figuren worden genoemd. Vierden had
den zelf nooit mishandeld of gedood, 
maar „enkel” leiding geboden of pro
paganda bedreven; dat „enkel” moet 
werkelijk met een korreltje zout wor
den genomen, want het effect van het 
dus gegeven „stuur” kon noodlottiger 
gevolgen hebben teweeggebracht dan

V E R V O L G  O P  P A G . 4

IN DIT NUM M ER
Widek over. . .  op pag. 2.

Een mooi resultaat, pag. 4.

Het tweede artikel over economische macht, 
pag. 5.

Op pag. 6 en 7 schrijft de heer C. de Jager 
over de Nederlandse visserij.

Op pag. 8 het tweede artikel over 
„Verantwoorde revolutie”.

Op pagina 9 het slotartikel over 
persconcentraties.

Op pag. 11 iets over kadercursussen.

Luister donderdag 15 mei van 18.20—18.30 uur 
naar de radio, Hilv. I (402 m). Een uitzending 
van de A.R.P.

BIJ KAPTINO
KEU ZE UIT M EER DAM 2 0 0  0

schrijf machines
OOK TE L- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING 

De Clerqstraat 12, tel. 020-123111, Am sterdam . 
ZU lweg 53. tel. 023-20018, Haarlem. Laan van 
N ieuw O ost-Indie 12, Den Haag, tel. 839440.
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Waarom is een vol fonds nood
zakelijk?
Omdat wij het geld dringend 
nodig hebben.
Waarom?
Omdat:
« de A.R.P. geen rijke partij is;
- de A.R.P. geen kapitaal (tje) 
achter de hand heeft;
- het lopende werk al tekorten 
baart;
- beter werk moet worden ge
leverd ;
- méér werk dient te worden 
gedaan;
- daarvoor beslist onvoldoende 
geld aanwezig is;
- een basis nodig is om voor 
een aantal jaren —  om de ge
dachten te bepalen tot om-

,beter 
op te

zetten en aan te pakken.

W ID E K  OVER

streeks 1975 —  het 
werk” eii „meer werk’

DE DRINGENDE 
NOODZAAK 

VAN EEN VOL FONDS

E X T R A  INJECTIE

Kan dat niet uit de normale contribu- 
tie-afdracht betaald worden?
Neen; de normale inkomsten zijn te 
laag, onvoldoende. De partij werkt — 
zoals gezegd — reeds enkele jaren met 
tekorten.
Kan dan niet beter de contributie-af- 
dracht worden verhoogd?
Daar kan men op zichzelf genomen in
derdaad aan denken, maar de contribu- 
tie-afdracht wordt reeds elk jaar ver
hoogd. Automatisch. Wij volgen immers 
de index der regelingslonen.
Dat is overigens nauwelijks voldoende 
om de regelmatig doorgaande stijging 
van de kosten op te vangen. Deze pro
blematiek wordt overigens nader onder 
ogen gezien.
Inmiddels is thans de extra-injectie van 
tenminste een half miljoen gulden voor 
de eerstkomende jaren dringend nood- 
. zakelijk.

V R A G E N

Een enkeling heeft opgemerkt: het geld 
is waarschijnlijk toch maar voor een 
potje. Is het wel echt direct nodig?
Het voorgaande maakt dat - hopelijk - 
duidelijk. Voor de exacte cijfers verwij
zen wij gaarne naar onze openbare ba
lans en jaarrekening en naar onze 
openbare begroting. Wie die cijfers wil 
inzien kan deze bij het partijbureau op
vragen.
En verder willen wij dan tenslotte in 
dit verband nog opmerken, dat wij het 
geld van het fonds thans onmiddellijk 
gaan gebruiken.
U kent de hoofdpunten: 1. publiciteit, 
2. kadervorming, 3. buitenlands con
tact.
Deze zijn reeds eindeloos herhaald in 
de afgelopen maanden. Toch ontvangen 
wij van sommigen nog vragen hierover. 
Daarom staan wij er gaarne opnieuw 
even bij stil. In het kort.

O P E N B A A R H E ID

In deze tijd van publiciteit behoeven- 
wij eigenlijk nauwelijks stil te staan bij 
de noodzaak van goede publiciteit van 
een politieke partij.
Wat wil de partij? Wat bedoelt zij? De 
partij heeft een boodschap. Maar die 
moet voor een breed publiek, voor het 
Nederlandse volk, worden vertaald.
Haar visie moet overkomen. Niet in 
een degelijk, wetenschappelijk rapport 

■ verscholen blijven zitten. Te weinig 
toegankelijk voor hen, die er recht op 
hebben te weten wat de A.R. Partij 
voorstaat op een hele sei’i.e punten; de 
kiezers.
Publiciteit — in ruime zin — is 
een moeilijke zaak en een dure zaak.
In verkiezingstijd schakelen wij een re- 
clame-adviesbureau in. Te betalen uit 
de daarvoor bestemde en elke vier jaar 
te vormen verkiezingspot.
In niet-verkiezingstijd is daar geen 
geld voor uit het thans beschikbare 
normale partijbudget.
Daarnaast is er behoefte aan zo nu en 
dan de hulp van een marketingbureau 
en een regelmatig contact met een pu

blic relationsbureau. Ook buiten ver
kiezingstijd. Dat kost geld.
Tevens willen wij meer lectuur ter be
schikking stellen, meer informatie ge
ven. Het partij secretariaat ervaart da
gelijks de dringende behoefte daaraan, 
naar aanleiding van de steeds toene
mende vraag daarnaar van binnen èn 
van buiten de kring van de partij. Cor

respondentie, radio- en televisieuitzen
dingen, folders, brochures, rapporten, 
porti. .. :  geld.

V A N  N IETS T O T  IETS
Wat heeft er tot dusver aan de kader
vorming ontbroken?
Tot 1967 deed de partij daar als zodanig 
niets aan.

In het seizoen 1967/1968 begonnen wij 
voor het eerst met een kadercursus, 
schriftelijk en mondeling. Een dertigtal 
cursisten ontving twaalf schriftelijke 
lessen, van september tot mei, met al
lerlei bijbehorend studiemateriaal, op 
grond waarvan de cursisten ter beoor
deling ook werkstukken inzonden. 
Tweemaal, in november en april, werd 
een meerdaagse conferentie met hen 
belegd, van woensdagavond tot zater
dagmiddag. Op ongeveer gelijke wijze 
hebben wij nu inmiddels juist de twee
de cursus, 1968/1969, achter de rug, met 
een veertigtal cursisten.
Deze opzet is nog te beperkt. Er moe
ten meer cursussen per jaar parallel 
gaan lopen. Hoe m,eer kaderwerk: hoe 
beter èn hoe meer geld.

IN T E R N A T IO N A A L

De zaak van het buitenlands contact 
moet nader doordacht en nader uitge
werkt worden. Er zijn contacten in het 
kader van de reeds jaren bestaande 
Europese Unie van Christen-Democra- 
ten (E.U.C.D.), welke weer een onder
deel is van een wereldorganisatie. Zo 
zijn er dus bijvoorbeeld ook reeds in
cidentele contacten met personen in bij
voorbeeld Azië en Zuid-Amerika. Voor 
buitenlands contact — bijvoorbeeld 
correspondentie, uitwisseling (en ver- 

Jaling) van lectuur, ontmoetingen al of 
niet tijdens één- of tweejaarlijkse con
gressen —■ is nauwelijks of geen geld 
beschikbaar. Wij moeten tot een betere 
uitwisseling van gedachten komen. Dit 
geldt ook voor contact met jonge chris
telijke partijen in andere werelddelen. 
Wat wij zullen kunnen doen hangt mede 
af van een al of niet vol fonds.

D IR E C T  G E B R U IK E N
Ook tijdens onze televisie-uitzending 
van dinsdag 29 april j.1. werd de aan
dacht gevestigd op ons fonds, zoals o.m. 
uit de foto op deze pagina blfjkt.
„Wij willen alleen maar ons werk kun
nen blijven doen”, zo staat er.
Daarom gaat het. Om beter werk en 
om meer werk. Om niets anders.
‘En daarom moet het , geld er echt ko
men.
Het is echt nodig.
Een vol fonds is nodig.
En het geld blijft niet in het potje zit
ten.
Wij gaan het — van nu af; direct — 
echt gebruiken.

BEREIKTE CIJFERS 
EN STREEFCIJFERS

Volgorde van de Kamercentrales naar 
de percentages, welke zij van de ge
stelde streefbedragen thans reeds be
reikten.

Er is thans zoveel geld in het fonds ge
vloeid, dat het zinvol en nuttig is om te 
zien hoe de landelijke totaalstand is 
opgebouwd door de achttien Kamercen
trales, waarin onze landelijke partij- 
organisatie is verdeeld.
Op basis van het aantal partijleden en 
het aantal A.R. kiezers is — uitgaande 
van de minimaal beoogde vijf ton — 
een streefbedrag voor iedere Kamercen
trale gesteld.
Deze streefbedragen treft u in de op 
pag. 3 afgedrukte grote tabel aan in de 
eerste kolom. Daarachter zijn opgeno
men de tot eind april ontvangen giften, 
met het percentage van deze giften ge
let op de streefbedragen. Dan volgt een 
kolom met de aantallen gevers per Ka
mercentrale en het bedrag, dat zij tot 
dusver gemiddeld hebben geschonken. 
Landelijk gezien is, blijkens deze eind 
april opgenomen stand, meer dan de 
helft (51,7 ®/o) van het genomen streef
bedrag bereikt. Tien Kamercentrales 
zijn ook over de helft; acht Kamercen
trales blijven daar op het vastgestelde 
moment nog onder. U ziet dit duidelijk 
in de btereffende afzonderlijke tabel. 
Alle achttien Kamercentrales hebben 
nu in ieder geval een duidelijk beeld 

, van de situatie.
Van alle Kamercentrales en de onder 
hen ressorterende Statencentrales en 
kiesverenigingen mag nog zo het een 
en ander worden verwacht.
Daarbij mag worden aangetekend, dat 
voor elke Kamercentrale geldt, dat men 
nog niet met het zich inspannen mag 
ophouden wanneer de 100'/« is gehaald.

Vanwege twee redenen: 1. Wjj moeten 
LANDELIJK ook tot de gestelde 100 */s 
komen; 2. wjj moeten voor ogen houden, 
dan landelijk gezien 100 •/« het MINI
MAAL BEOOGDE streefbedrag is.

SCHEPJES B O V E N O P

Wij verwachten, dat — mede met het 
oog op de thans gepubliceerde resulta
ten — alle partijorganen en alle partij
leden er de nodige schepjes bovenop 
zullen doen.
Ook de kiesverenigingen met name 
kunnen in hun ressort nog heel wat 
doen. De kiesverenigingen ontvangen 
binnenkort een opgave van de per 
kiesvereniging gerangschikte totaalbe
dragen der giften.
Elders publiceren wij nader over het 
bijvoorbeeld door de kiesvereniging 
Rijnsburg — door actie — bereikte 
mooie resultaat van meer dan ƒ 4.200,— 
Wanneer de kiesverenigingen er wat 
werk van maken, dan zijn zeer fraaie 
resultaten gemakkelijk te bereiken. 
Herinner de mensen — leden èn sympa
thisanten — aan het fonds.
Houd het fonds in de publiciteit voor de 
mensen.
Het geld ligt bij velen klaar.
Het geld is nodig.
Doet u er ook wat aan dat het binnen
komt?
Men is in vele plaatsen bezig.
Blijf niet achter.
In de komende weken zullen wij in de 
gelegenheid zijn meer cijfers te publi
ceren.

1. Maastricht 72,5»/o
2. Leiden 70,S»/o
3. Tilburg 69,0»/o
4. Middelburg 68,4»/o
5. ’s-Gravenhage 63,9«/o
6. Assen 60,5«/o
7. Haarlem 58,4«/o
8. Utrecht 55,7»/o
9. Amsterdam 53,5«/o

10. Dordrecht 51,3«/o
11. Rotterdam 48,5«/o
12. Groningen 46,8»/o
13. Amhem/Nijmegen 46,2»/o
14. Den Helder 44,l«/o
15. ’s-Hertogenbosch 42,l«/o
16. Leeuwarden 40,6«/k
17. Zwolle 39,0»/o
Landelijk 31,7'/t

Volgorde van de Kamercentrales naar
het gemiddelde bedrag per gever.

1. Assen ƒ 18,83
2. Amsterdam „ 18,091
3. Middelburg „ 18,05
4. ’s-Gravenhage „ 17,44
5. ’s-Hertogenbosch „ 17,11
6. Maastricht „ 17,05
7. Tilburg ., 16,82
8. Rotterdam „ 15,31
9. Groningen „ 15,25

10. Leiden „ 15,13
11. Haarlem „ 14,78
12. Dordrecht „ 13,73
13. Utrecht „ 13,35
14. Den Helder 12,32
15. Zwolle ., 11,76
16. Leeuwarden ., 11,27
17. Amhem/Nij megen „ 11,13
Landeljjk „ 14,15
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Politiek of 
economie

Het jaarverslag van de president van 
de Nederlandse Bank — dr. Zljlstra — 
is niet door iedereen gewaardeerd. Met 
name de P.v.d.A. (in oppositie) en een 
aantal oppositionele kranten hadden 
nogal kritiek. Kritiek, die uitmondde 
in het oordeel van b.v. de heer Den 
TJyl: „De bankpresident geeft het ka
binet een vrijbrief om door te schar
relen” .
Zij die de moeite nemen het jaarver
slag grondig te bestuderen beseffen dat 
de kritiek van de oppositie meer van 
oppositionele aard is dan van economi
sche aard.
Om twee voorbeelden te noemen.
Het is naar onze mening onjuist als 
men de president verwijt dat hij in zjjn 
jaarverslag 1968 niets concreets zegt 
over het beleid van het kabinet 1970: de 
belastingcorrectie. Het is naar onze 
overtuiging ook niet acceptabel om hem 
er een verwjjt van te maken dat hij de 
loonpolitiek van het kabinet niet kri
tisch aan de orde stelt.
Dat soort zaken hoort in een dergelijk 
jaarverslag niet thuis, de president be
hoort geen eigen politiek beleid te voe
ren. Dat zou de objectiviteit van het 
jaarverslag niet ten goede komen. Het 
jaarverslag moet de schijnwerper zijn 
waarin de huidige financiële en econo
mische ontwikkeling geanalyseerd 
moet worden.
Waarbij men moet bedenken dat een en 
ander geschiedt vanuit de eigen geaard
heid van zijn opdracht: handhaven van 
de waarde van de gulden in het belang 
van welhaast elke Nederlander.
Het antwoord is nu aan de politiek om 
via het te voeren beleid de aangeduide 
gevaren te ontgaan.

Advies

Dr. Zijlstra heelt als president van de 
Nederlandse Bank de i>roblemen waar
mee wjj in ons land worstelen duidelijk 
voor ogen gesteld.
De inflatie ondergraaft onze concurren- 
tie-positie op de internationale markt, 
ondermijnt onze economische groei en 
tast tenslotte de werkgelegenheid aan. 
Deze waarschuwing was nodig, omdat 
wij met elkaar beslist nog onvoldoende 
beseffen dat het gevaar zó groot is. 
Immers onze handel met het buiten
land gaat nog uitstekend. Onze Neder
landse economie verbetert. Zelfs de 
werkgelegenheid — ook in de regio — 
is boven verwachting sterk verruimd! 
Op het eerste gezicht lijkt er niets aan 
de hand te zjjn. Vrede — vrede en geen 
gevaar.
Toch is dit niet het geval.
Een voortdurende en omvangrijke prijs
stijging leidt onherroepelijk tot volle
dige ondergraving van een ordelijk' 
economisch en financieel bestel.
Met het gevolg — ook de heer Goud
zwaard heeft er reeds op gewezen bij 
de algemene financiële beschouwingen 
— dat het eind de zware last draagt: 
een sterk vergrote werkloosheid.
De razendsnelle geldontwaarding is voor 
onze economie levensgevaarlijk. Onder 
die omstandigheden is het begrijpelijk 
dat dr. Zijlstra het dringend advies 
geeft elkaar niet langer te bestoken met 
de vraag wie de schuldigen in dit pro-

NA DE
BEVRIJDINGSDAG D O O R  H. ALGRA
A A N  de viering van de bevrijding 

gaat de dodenherdenking voor
af. Persoonlijk maken wij jaar op 
jaar de dodenherdenking mee in de 
stille rondgang op een begraaf
plaats rondom een oude dorpskerk, 
waar padvinders en militairen dan 
de erewacht hebben betrokken bij 
de graven van hen, die vielen. De 
bemanning van een Engelse bom
menwerper, die in de nabijheid 
M'erd neergeschoten; een jonge

ces zijn. Te minder omdat oorzaken en 
gevolgen elkaar onregelmatig afwisse
len waardoor de schuldvraag niet kan 
worden opgelost.
Het overheidsbeleid, het prijzenbeleid 
en het loonbeleid van het bedrijfsleven 
zullen op elkaar moeten zijn afgestemd 
wil er werkelijk sprake kunnen zijn van 
een bijdrage tot de afremming van de 
thans bestaande inflatiespiraal.
Waarbij tevoren moet vast staan — dat 
is althans onze opvatting — dat het ge
sprek moet beginnen op ecïi moment 
dat g e e n  der betrokken partijen nog 
haar positie heeft ingenomen. Wij ver
moeden dat dr. Zijlstra hierop mede hel 
oog had toen hij er voor waarschuwde 
dat hij het opstellen van de begroting 
1970 van bijzonder belang achtte.
Wij vinden het jaarverslag 1968 een 
waardevolle bijdrage ten behoeve van 
het komende beleid vast te leggen in 
de begroting 1970.

*  ★  * Spaarloon

Dr. Zijlstra acht in de huidige situatie 
het spaarloon eigenlijk geen deugde
lijk middel voor de bestrijding van de 
prljslnflatie. Ook deze vorm van loon 
zal immers besteed e.q. belegd worden. 
In feite zal het spaarloon inderdaad 
geen andere gevolgen hebben voor de 
prijzen dan elke loonsverhoging. Wij 
zijn het daarmee volstrekt eens. Uit 
een oogpunt van produktiekosten ver
schilt het spaarloon niet van het nor
male loon.
Maar er is iets anders óók het geval. 
Mede in verband met de opmerking van 
minister Roolvink bij de begrotingsbe
handeling van Sociale Zaken, was het 
van belang geweest als dr. Zijlstra ook 
die andere kant had belicht. Het sparen 
bij de Invoering van spaarloon brengt 
een stukje koopkracht uit de sfeer van 
het geld naar de kapitaalsfeer.
Met andere woorden in plaats van de 
inkomens vergroting (en dus bestedings- 
vermeerdering) komt een deel in de 
vermogensscctor. Naar het ons voor
komt zou langs deze weg het inflatie- 
proces teruggedrongen kunnen worden. 
Wij vinden het jammer, dat dr. Zijlstra 
hierop niet nadrukkelijk is ingegaan.

V E R V O L G  V A N  P A G  2

Kamercentrale

streefbedrag

tot eind 
april ont

vangen 
giften

aantal
gevers

gemiddeld 
bedrag 

per gever

Groningen ƒ 44.000,— ƒ 20.600,— 46,8 1,350 ƒ 15.25
Leeuwarden „ 60.000.— „ 24.350,— 40.6 2.160 „ 11.27

Assen 28.000,— „ 16.950,— 60.5 900 ., 18,83
Zwolle 41.000.— „ 16.000,— 39,0 1.360 „ 11,76
Amhem/Nijmegen 53.000.— „ 24.500.— 46,2 2.200 „ 11,13
Utrecht 35.000,— „ 19.500,— 55,7 1.4G0 „ 13,35
Amsterdam 24.000,— „ 12,850,— 53,5 710 ■ „ 18.09
Haarlem 32.000,— „ 18.700,— 58,4 1.265 „ 14.78
Den Helder 18.000,— 7.950,— 44,1 645 12,32
Leiden 36.000,— „ 25,500,— 70,8 1.685 „ 15,13
’s-Gravenhage 24.000,— „ 15.350,— 63,9 880 „ 17,44
Rotterdam 30.000.— „ 14.550,— 48.5 950 „ 15.31
Dordrecht 57.000.— „ 29.250,— 51,3 2.130 ., 13,73
Middelburg 19.000,— „ 13.000,— 68,4 720 „ 18,05
’s-Hertogentaosch 12.000.— „ 5.050,— 42,1 295 „ 17,11
Tilburg 5.000,— „ 3.450 — 69,0 205 „ 16,82
Maastricht i} 2.000,— „ 1.450,— 72,5 85 „ 17,05

Totaal ■f 520.000 — ƒ 269.000,— 51,7 19.000 ƒ 14,15

man, die viel bij Valkenburg in 
Zuid-Holland in de strijd tegen de 
parachutisten, twee mannen, neer
geschoten in verband met de spoor
wegstaking, een ambtenaar, die 
w'erd vermoord in Vught, andere 
slachtoffers van het verzet.

De kerkklokken luiden tijdens die rond
gang, en als zij om acht uur zwijgen, 
dan wordt the last Post geblazen, de 
stilte betracht, een predikant spreekt 
een woord ter nagedachtenis, waarin 
nooit wordt nagelaten te wijzen op de 
vrede door het bloed des kruises. ..
We 'herdenken enkelen, die we voor 
het merendeel hebben gekend en we 
weten, dat zij behoren tot de miljoenen, 
die zijn gevallen.

CAMUEL Eliot Morison maakt in zijn 
Histoiw of the American People 

een merkwaardige opmerking. Toen de 
geallieerden Duitsland. Oostenrijk en 
Polen gingen bezetten, vonden zij de 
kampen, de vernietigingskampen — 
Buchenwald, Dachau, Belsen, Auschwitz 
Linz, Lublin — en geleidelijk werd het 
duidelijk, dat het waar was. dat het 
waar moest zijn, dat op bevel van Plitler 
in totaal zes miljoen weerloze burgers, 
mannen, vrouwen en kinderen, waren 
vermóórd. Voor speciale rechtbanken 
zijn deze zaken behandeld en het onge
lofelijke bleek waar.
Maar — nu komt de opmerking van 
Morison — de geschiedenis van één van 
deze, het dagboek \mn het kleine Hol
landse meisje Anne Frank, heeft meer 
gedaan om de wereld te overtuigen van 
zulk een vreselijk aspect van het na- 
tionaal-socialisme. dan de cijfers en fei
ten, die voor de naoorlogse oorlogstri
bunalen werden gereproduceerd.
Wij vinden deze opmerking even tref
fend als juist. De totaalcijfers zijn zó 
geweldig, dat ze ons maar weinig zeg
gen van de gruwelen, die er zijn ge
weest. Het dagboek van wat één on
schuldige heeft doorgemaakt, zegt ons 
meer. En tóch zeggen we er weer bij: 
in totaal waren het er zes miljoen.
Het verstaan van het geheel vanuit het 
enkele voorbeeld, daaraan hebben ook 
de scholen gedacht, die verleden jaar 
Johannes Post hebben herdacht en dit 
jaar prof. Titus Brandsma.

Ü R  is een ander aspect aan de be- 
^  vrijding verbonden, dat niet uit het 
oog mag worden verloren, We zijn be- 
vi'ijd, maar zij die ons hebben bevrijd, 
hebben daarvoor ontzettende offers 
moeten brengen. Koos Vorrink zei eens: 
..ze hebben tegenwoordig veel praatjes 
over Amerikaanse troepen die in het 
kader van de Navo in Europa zijn. maai
er liggen veel meer Amerikanen in 
Europa begraven, die ons kwamen be
vrijden, dan er nu , rondlopen”.
De oorlog in al zijn verschrikking was 
nodig om ons te bevrijden. En zij, die 
consequent de militaire weerbaarheid 
afwijzen, moeten dan ook zeggen: de 
Amerikanen en de Engelsen hadden het 
nooit moeten doen. Het mócht niet. 
Want oorlog is een gruwel. Ze hadden 
in Engeland en in Amerika moeten 
blijven en ons aan ons lot moeten over
laten. Het eigenaardige is alleen, dat 
deze pacifisten, als Engeland en Ame
rika dat wei'kelijk hadden gedaan, en 
ons aan ons lot hadden overgelaten, zo
dat Hitler nóg de baas was of zjjn op
volger in dezelfde trant, het wel uit hun 
lijf zouden laten om te demonstreren 
tegen de Deutsche Wehrmacht. Dank 
zij de bevi’ijding dóór oorlogsgeweld 
kunnen zij demonstreren tégen oorlogs
geweld.

veel bitterder dan tegen de Duit- 
' sers was de strijd tegen de Jappen. 

Toen de grote opmars van de Ameri
kanen begon, hebben de Jappen zich 
verdedigd op een wijze, die in de ge
schiedenis nog niet eerder is meege
maakt. Het eerst op de Philippijnen, 
maar vooral bij de stijd om het kleine 
eiland Okinawa, dat de Amerikanen 
wilden bezetten om vandaar uit Japan 
te kunnen bombarderen, traden de Ka

mikazes op, een korps van zelfmóord- 
piloten, die zich met hun bommenla.st 
stortten op Amerikaanse schepen. Al
leen bij Okinawa werden door deze Ka
mikazes zeven carriers getroffen, met 
een verlies van 2211 doden en 789 ge
wonden, en de verovering van Okina
wa kostte de Amerikanen in totaal meer 
dan 12.500 marinemensen aan doden. 
Als de Amerikanen zouden overgaan 
tot de invasie in Japan zelf, dan ston
den 5000 zelfmoordpiloten met hun ma
chines gereed, terwijl twee miljoen' 
grondtroepen, naar men vreesde, de 
grote eilanden zouden verdedigen tot- 
het bittere eind. En op het laatste mo
ment verklaarde Rusland aan Japan'de 
oorlog met de kennelijke bedoeling, 
mee te doen aan de bezetting van ' Ja-' 
pan op dezelfde wijze als in Duitsland, 
zodat Japan in twee delen, een bezet 
Amerikaans en een bezet Russisch ge
bied zou worden verdeeld.
In die situatie nam president Truman 
het besluit, de atoombom af te wer
pen. .. Japan capituleerde en de mensen 
in de Jappenkampen kwamen vrij.

^^IJ  herdenken elk jaar de bevrijding. 
'*  Maar wij denken daarbij ook aan 

de verschrikkelijke offers, die moes-' 
ten worden gebracht, om die vrijheid te 
verovereti.
Dat ze zó verschrikkelijk moesten zijn, 
dat kwam, doordat de vijanden van on
ze vrijheid bezield waren door een sa-, 
tanisch fanatisme, dat alleen door do
delijk geweld kon worden gebroken.

Was het geweld niet gebruikt, dan zou 
op de duur de vrijheid in de gehele 
wereld zijn gewurgd. Dan zouden alle 
volken zijn verpulverd tot een massa 
in slavendienst van de terreur. En het 
is niet eerlijk, daar om heen te draaien. 
Want de feiten wijzen het uit.

UIT VERSLAG
NEDERLANDSE
BANK
Een bijdrage tot de economische ont
wikkeling in de ontwikkelingslanden 
moet per definitie bestaan uit een over
dracht van reële middelen.
'Wat Nederland betreft moet helaa.s 
worden geconstateerd dat dit niet altijd 
het geval is, de bijdrage wordt dan af
gewenteld op andere landen.
Mede rekening houdend met 1969 zijn 
de prijzen sedert 1963 — gemeten aan 
de prijsindex van de particuliere con
sumptie — in totaal gestegen met ruim 
30 percent.
Het werkgeversaandeel — zijnde een di
rect beslag op de beschikbare loon
ruimte — in de jaren 1964/1968 steeg 
met bijna 4 percent, het werknemers
aandeel — een beslag op het reëel be
schikbare loon — met ruim 4 percent. 
Ten aanzien van de sociale verzekerin
gen wordt becijferd dat de totale pre
miedruk in de jaren 1963 t/m 1968 met 
ruim 40"/o toenam (nl. van 24“/o tot 35“/o 
van het premieplichtig loon). Een der
gelijke aftrek op het reële beschikbare, 
loon van de actieve afhankelijke be
roepsbevolking moet welhaast onver
mijdelijk inflatoire repercussies heb
ben.
■Verder zal in ieder geval aan het over
heidsbudget de eis moeten worden ge
steld dai het gefinancierd wordt zonder 
verdere vergroting van de belasting
druk — anders dan die welke voort
vloeit uit het reële progressie-effect. 
Het internationale monetaire stelsel 
heeft een dienende functie. Het dient 
de noodzakelijke reële aanpassingen — 
die nooit pijnloos zijn — te bevorderen 
en mag nimmer een prikkel vormen tot 
het nalaten of uitstellen van deze aan
passingen, Daarop moet het interna
tionale overleg gericht zijn.
De winst van de Nederland Bank — 
rond 55 miljoen gulden — is ter be
schikking van de staat.
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STRAFFEN EEN MOEILIJKE 
OPDRACHT VOOR OVERHEID
V E R V O L G  V A N  P A G . 1
éen hele serie eigenhandig gepleegde 
wanbedrijven.
Onder de oorlogsmisdadigers bevonden 
Öch. overtuigde bestrijders van het com
munisme, die uit idealistische overwe
gingen partij hadden gekozen en aan 
wie aanvankelijk meer werd toege- 
sdireven ten kwade dan zij bij rustiger 
beoordeling op hxm geweten hadden, 
ïb t  hen behoorden in de kampen hard 
geworden bewakers, die ongemerkt van 
kwaad tot erger waren vervallen, be- 
TOnden zich oorspronkelijke tegenstan- 
flers van het nationaal socialisme, die 
Ös gevemgenen het tot een zekere po- 
ötie hadden gebracht, bevonden zich 
aware misdadigers, die eveneens een 
functie in de. kampen hadden veroverd. 
Aanvankelijk werd er met strengheid 
ïipgetreden. In Frankrijk en België is 
®r veelvuldig geëxecuteerd; in ons land 
gijn een aantal doodvonnissen tenuit- 
woer gelegd. Vrij spoedig openbaarde 
Öch afkeer jegens de doodstraf, welke 
Wij reeds in 1870 voor het gewone straf
recht hadden afgeschaft. Zij die tot de 
kogel waren veroordeeld zagen hun 
straf omgezet in levenslang. De in het 
begin harde stemming maakte plaats 
Voor een mildere; het instituut van de 
gratie werd gebruikt om wie levens
lang had op jaren te stellen, wat uit- 
öndelijk de kans op een terugkeer in 
Se maatschappij bood, om wie tot 10, 15 
o f 20 jaar veroordeeld was na verloop 
¥an tijd in vrijheid te stellen.
Meer dan één reden voor deze gang 
van zaken is aanwijsbaar. Men was in 
een aantal gevallen te hard van stapel 
gelopen en tijdens de periode aan de 
berechting voorafgaande was er nogal 
wat gebeurd dat een rechtsstaat niet 
sierde. Een groep veroordeelden bleek 
ta de gevangenissen voor een vergele
ken met voor de oorlog tamelijk moder
ne behandeling ontvankelijk. Zij die ge
regeld de gedetineerden bezochten wil
den dat er nieuwe mogelijkheden voor 
een beter leven zouden worden ge
opend. In sommige kringen was men 
voor een meer clemente behandeling 
geporteerd. De ongelijk toegedeelde 
straffen werden voortdurend aan elkan
der ten gunste van de gevangenen met 
dê zwaarste vonnissen vergeleken. Ook 
won het Inzicht veld dat langer dan 
10 jaar of 12 jaar iemand opgesloten te 
houden, de persoonlijkheid aantastte 
@n van zelfstandige mensen — hoe men 
deze verder ook wilde beoordelen — 
„gewoontedieren” maakte.
De feitelijke toestand op dit ogenblik 
is, dat geen Nederlandse oorlogsmisda- 
idiger zich meer in gevangenschap be
vindt en van de buitenlanders er nog 
een drietal wordt vastgehouden. Een 
vierde, Lages, werd enkele jaren gele
den in verband met zijn zeer bedenke
lijke gezondheidstoestand op vrije voe
ten gesteld; men opereerde hem in 
Duitsland met succes en hij is nog 
steeds in leven. De feitelijke toestand is 
sok deze, dat men van deze voortdu
rende gevangenschap der desbetreffen
de Duitsers een politieke kwestie heeft 
gemaakt en het beleid van de minister 
van Justitie met argusogen volgt.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.B.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H, Algra 
(voorzitter), G, J. H. Griffioen, G. 
A  K ieft, dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3. ’s-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs;
f  7,—  per half jaar,
G iro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement:
ƒ 7.- per jr. Losse verkoop f  0.30.

H O E T E  O O R D E L E N  ?
Hoe nu te'oordelen? In de eerste plaats 
moet worden vastgesteld dat een over
heid het recht heeft doodvonnissen te 
vellen, dat men haar ook de bevoegd
heid tot het opleggen van langdurige 
of levenslange gevangenisstraf niet kan 
ontzeggen. Dat men bij doodstraf van 
levenslang geen gradaties meer kent en 
dat de drievoudige, de zevenvoudige en 
de duizendvoudige moordenaar even 
zwaar gestraft wordt heeft geen bete
kenis. Wel kan men de vraag stellen 
of er een verplichting is om doodvon
nissen in bepaalde gevallen uit te spre
ken. Ik erken het recht; ik erken in 
sommige gevallen de noodzaak; een al
gemene plicht zie ik niet; daarover 
schreef ik jaren geleden uitvoeriger. 
Vervolgens vestig ik de nadruk op het 
feit dat aan elke oorlogsmisdadiger het 
volle pond behoort te worden gegeven. 
Men moet enerzijds niet doen alsof er 
geen toerekenbare, volledig verwerpe
lijke figuren op weerzinwekkende wij
ze letterlijk de beest hebben uitgehan
gen. Hoe zeer de mens willens en we
tens ontaarden kan is in de concentra
tiekampen met name gebleken. Ander
zijds zou het verkeerd zijn, de vermin
derde toerekenbaarheid of de volstrek
te ontoerekenbaarheid van ergerlijke 
sadisten over het hoofd te zien. Waar 
men geestelijke afwijkingen consta
teert mag niet gestraft worden alsof 
men met gewone rnisdadigers van doen 
had. Een geestelijk zieke bruut dient te 
worden behandeld. Hij is een patiënt, 
wellicht een uiterst gevaarlijke patiënt, 
die nooit vrij mag rondlopen. Toch be
paalt dat patiënt zijn de wijze waarop 
men hem zal bejegenen.
Wie toerekenbaar zich aan anderen mis
ging, verdient straf. Deze straf dient 
echter aan de eisen der menselijkheid 
te voldoen. Een gevangene moedwillig 
onrustig te maken, hem met opzet ge
leidelijk aan te vernederen hoe langer 
hoe dieper, hem als slaaf, als voetveeg 
te gebruiken, is wat de misdaden waar
voor veroordeeld werd ook geweest mo
ge zijn, volstrekt ongeoorloofd. Een ge
vangene die ernstig ziek wordt heeft 
op een verantwoorde verpleging aan
spraak. Hem tot zielloze indolentie te 
laten vervallen, gaat in tegen wat be
taamt.
B E P E R K T E  A A R D
Dikwijls wordt vergeten dat overheids- 
straffen slechts van beperkte aard zijn. 
Het religieus en zedelijk verkeerde 
kunnen zij niet voldoende achterhalen. 
Dit kwam in het begin van dit artikel 
aan de orde. Ook werd opgemerkt hoe 
het niet mogelijk was ieder te straffen. 
De maté waarin de „straffeling” nu echt 
laakbaar is, bleek voorts bezwaarlijk 
vast te stellen. Er moet nog aan wor
den toegevoegd dat de straf de gestrMte 
als mens ook mens heeft te laten. Dit 
hangt waarschijnlijk daarmee samen 
dat de overheid, dus dat menselijke ge
zagsdragers zelfs als zij het hun ver
leende gezag uitoefenen, bepaalde gren
zen niet mogen overschrijden.
Als een gestrafte bij het voortduren der 
straf in toenemende mate afwgkingen 
gaat vertonen, als er bij hem seniliteit 
en onmacht de straf als zodanig te ver
werken optreedt, als de aardse justitie 
weUnig of niets meer bereiken kan, ter
wijl de eigenlijke schuld op een ook 
voor de overheid niet leesbare reke
ning werd geboekt, is het moment voor 
haar aangehroken om terug te treden. 
Zij kent haar eigen maat. Zij weet dat 
haar rechtsbestel niet de bedeling der 
gerechtigheid te, hetwelk alleen Hem 
toekomt die krachtens eigen soevereini
teit de vierschaar spant. Wanneer aan 
gevangenschap van bijkans een kwart 
eéuw een eind zou worden gemaakt, 
ware zulks te rechtvaardigen itidien het 
geschiedde niet vanwege gemakzucht, 
niet in onderschatting van aangericht 
leed, maar uit het diepe besef dat een 
rechtsstaat ook als hij zich de eigen 
beperktheden realiseert, het recht in 
gelijke mate verdiept en verheft.

M. C. van Staa veren
A A L S M E E R  - T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN - FRESIAKNOLLEN

Grote taak 
voor kleine 
mensen
De pocket „g ro te  taak voor kleine 

mensen”  —■ hoofdlijnen voor 
een evangelisch beleid —  is een 
hoogst actueel geschrift. Juist bij de 
vele discussie over de politiek van 
vandaag. Het is niet zo maar een 
theoretisch boekje. Het legt duide
lijke-verbindingslijnen met de grote 
actuele vraagstukken, welke volop 
aan de orde zijn. Voor de menings
vorming is het van bijzonder veel 
belang. Men doet zichzelf bepaald 
tekort wanneer men het ongelezen 
zou laten.
Deze pocket van de hand van drs.

B. Goudzwaard, uitgegeven te r ge
legenheid van het thans negentig 
jarig bestaan van de A.R. Partij, 
vindt gretig aftrek.
Tijdens onze televisie-uitzending van 
dinsdag 29 april j.l. werd ook op de 
waardevolle inhoud van het geschrift 
gewezen. Van een aardig shot in d it 
verband werd de hierbij afgedrukte 
foto gemaakt; ,,boekje vaARweM” . 
Dat w il zeggen: w ij hopen, dat het 
boekje goed gelezen wordt; dat er 
in brede kring over gesproken 
w ordt en dat er nog veel meer 
exemplaren van worden afgenomen. 
Want: het is de moeite waard, èn 
het is te betalen.
De prijs van het geschrift, dat 110 
pagina’s te lt is ƒ3 ,— .
U kunt het bestellen door middel 
van de bon op pagina 7, of door 
storting van ƒ3,—  op gironummer 
89673 ten name van A.R. Partij- 
Stichting, Den Haag.

Een mooi resultaat
IN antwoord op uw brief van 17 

april kan ik u mededelen, dat 
wij met onze actie voor het Jubi- 
leumfonds bijna klaar zijn. De 
penningmeester heeft thans ruim 
ƒ 3;000,- binnen.”
Zo begint een brief, die wij op het 
partijbureau ontvingen van de se
cretaris van de A.R. Kiesvereniging 
te Rijnsburg. Het is begrijpelijk, dat 
wij dit soort post bijzonder graag 
ontvangen. In Rijnsburg heeft men 
dus onze actie voor het fonds ge
stimuleerd en dat niet alleen, men 
heeft ook zelf voor het bijeenbren
gen van het geld gezorgd.

W ij hebben aan de kiesvereniging 
Rijnsburg gevraagd hoe men deze 
actie heeft gevoerd en hoe de reac
ties van de leden en sympathisanten 
waren die men benaderde.
Al in februari, toen de eerste be
richten Over het fonds waren gelan
ceerd, is in Rijnsburg het idee ge
boren als kiesvereniging iets te 
gaan doen.
Het Tweede Kamerlid,, de heer A. de 
Mooy Hzn., die in Rijnsburg woont, 
heeft al in het begin van de actie 
met het bestuur van de kiesvereni
ging gepraat en het bestuur was 
d irect bereid de handen uit de mou
wen te steken.
Men verdeelde Rijnsburg in dertig 
w ijken. V oor iedere w ijk  werden 
twee medewerkers gezocht, die de 
leden en sympathisanten in hun ge
bied langs zouden gaan. Dat zoeken 
van medewerkers was niet zo heel 
moeilijk omdat b ij verkiezingen de
zelfde procedure w ordt gevolgd, 
zodat men op een groot aantal be
kende namen kon terugvallen.
Voor iedere w ijk  werd een lijs t sa
mengesteld, waarop per straat de 
leden en sympathisanten stonden 
vermeid.
Om de actie wat bekendheid te 
geven werden er advertenties ge
plaatst in De Rijnsburger, in de 
Nieuwe Leidsche Courant en in het

kerkblad voor Rijnsburg. In die ad
vertentie wees men op de 90-jarige 
partij, die graag geld w il hebben. 
O ok noemde men het plaatselijk 
streefbedrag van ƒ4.000,-.
Hoe benaderde men de mensen? 
Dat was niet zo moeilijk. Men ver
wees naar de advertenties in de 
diverse bladen en dan w ist men 
meestal d irect waar het over ging. 
Bovendien hadden de leden van de 
partij inmiddels de landelijke brieven 
van het Centraal Comité gehad, zo
dat praktisch overal de zaak bekend 
was.
De actie is een succes gebleken. 
Bijna iedereen heeft iets bijgedra
gen, zowel leden als sympathisanten. 
Sommigen hadden het geld al klaar 
liggen. Velen gaven ƒ9.-, in navol
ging van het motto „9  gulden voor 
90 jaar a.r.p.” .
Een vrij groot aantal mensen bleek 
inmiddels al rechtstreeks een b ij
drage te hebben gestort op het g iro
nummer van het Fonds A.R. Partij- 
stichting Den Haag, 712.000. 
Gebleken is, dat velen bereid zijn 
iets te geven, maar dat het er d ik
wijls niet van komt om een bedrag 
over te maken. Komt men echter 
aan de deur, zoals in Rijnsburg. 
dan is een bijdrage voor ons fonds 
snel binnen.
Rijnsburg heeft een mooi resultaat 
bereikt. Er moeten, zo werd ons 
verteld, nog enkele bijdragen bin
nenkomen, maar het streefbedrag 
is ruim gepasseerd, Met de b ijdra
gen die rechtstreeks zijn gestort 
komt men boven de gestelde ƒ4000, 
namelijk ruim ƒ 4.200,-.
Een mooi resultaat. Misschien is het 
voor andere kiesverenigingen een 
idee. Er wordt in diverse kiesver
enigingen voor het fonds gewerkt. 
Wij geven de Rijnsburgse resultaten 
maar even door. Het fonds, en daar 
gaat het om, is er goed mee.
In ieder geval is duidelijk dat er heel 
wat te bereiken is als men de actie 
ook piaatselijk goed begeleid.
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E C O N O M ISC H E  M A C H T  (H E T  R A P P O R T  V A N  D E  „ 1 8 ” )

OVERHEID MOET 
FUSIES NIETIG 
KUNNEN VERKUREN 
IN BIJZONDERE 
OMSTANDIGHEDEN
i^ N S  vorig artikel besloten we 

met op te merken, dat aard en 
omvang van het misbruik van eco
nomische macht in belangrijke ma
te wordt bepaald door de economi
sche orde, die wij ons kiezen. 
Daarom is voortdurende herstruc
turering van onze economische or
de nodig, opdat zijzelf tot het ont
staan van Tiiet-verantwoorde 
machtsverhoudingen en tot niet- 
verantwoord gebruik van econo
mische macht zo min mogelijk 
aanleiding geeft.

A A N G R IJPIN G SP U N TE N
In het algemeen kan worden gesteld, 
dat de aanleiding tot een niet-verant- 
woord gebruik van economische macht 
binnen een economische orde groter is, 
naarmate:
a. deze macht zelf omvangrijker en 

minder gespreid is;
b. haar benutting niet aan een ver

antwoordingsplicht gebonden is, en
c. onvoldoende tegenmachten tot ont

wikkeling zijn gekomen.
Hierin ziet het rapport tegelijkertijd 
de drie belangrijkste aangrijpingspun
ten vervat voor de vorming van een 
verantwoord overheidsbeleid ten aan
zien van de totstandkoming en aanwen
ding van economische macht in onze 
samenleving.

M A C H T SSP R E ID IN G  E N  
M A C H T S V O R M IN G
Met betrekking tot het eerste aangrij
pingspunt is het rapport het uitvoe
rigst. Dat is ook geen wonder, dit punt 
is immers wel in bijzondere mate ac
tueel. Berichten over fusies en ter za
ke van de overneming van het ene be
drijf door het . andere verschijnen 
schier wekelijks in de kranten. Daar
bij is de gemiddelde krantenlezer eer
der geïnteresseerd in mogelijke ge
volgen dan in de motivering en oorza
ken van de fusies. En juist omdat me
nige fusie gevolgd wordt door een re
organisatieplan leidend tot concentra
tie van de produktie in één of enkele 
plaatsen, beperking van het assortiment 
der voortgebrachte produkten en tot 
verdergaande mechanisering, wordt elk 
fusiebericht door de direct betrokkenen 
met een zekere beduchtheid ontvan
gen. Vrees voor ontslag, omscholing of 
overplaatsing maakt zich van hen mees
ter. En hoewel deze vrees in het me
rendeel der gevallen ongegrond blijkt 
te zijn ,blijven de fusies, die wel dege
lijk tot de gevreesde gevolgen leiden, 
het sterkste in de herinnering.
Het rapport aanvaardt die concentra
ties van economische macht, welke ge
motiveerd kunnen worden vanuit de 
voortschrijdende technische kennis en 
de vervaging van de nationaal-econo- 
mische grenzen. Gewaakt dient echter 
te worden tegen ongemotiveerde con
centraties. En met betrekking tot de ge
volgen merkt het rapport op, dat voor 
voldoende waarborgen moet worden 
gezorgd tegen beschadiging van de 
rechtmatige belangen van alle betrok
kenen.
Tegen deze achtergrond wordt dan ge
pleit voor een mededingingsbeleid, dat 
op supranationaal- en op nationaal ni

veau effectief optreedt. Tegen alle kar
telvormingen, die een prijsopdrijvende 
werking hebben en de concurrentiever
houdingen duidelijk verstoren; voor 
een vestlgingsbeleM, dat ook de, mate
riële vrijheid tot vestiging zoveel moge- 
lijk verzekert en tenslotte voor wette
lijke maatregelen ten aanzien van fu
sies.

W E T T E L IJ K E  M A A T - 

R E G E L E N  BIJ FUSIES

In de eerste plaats denkt het rapport 
hierbij aan een meldingsplicht van elk 
voornemen tot fusie tussen op Neder
lands grondgebied werkzame bedrijven 
van bepaalde omvang bij de centrale 
overheid. „In gevallen, waarbij de voor
genomen fusie kan leiden tot schade
lijke monopolievorming, ofwel tot 
machtsconeentraties die economisch 
nauwelijks kunnen worden gemoti
veerd kan de overheid een negatief ad
vies aan de bedrijven uitbrengen, welk 
advies na de fusie moet worden gepu
bliceerd!”
In uitzonderlijke omstandigheden moet 
de overheid fusle-overeenkomsten nie
tig kunnen verklaren.

Voorts mag geen enkele fusie plaatsvin
den dan nadat de vertegenwoordigers 
der bonafide vakorganisaties zijn ge
hoord, de ondernemingsraden van de 
betreffende ondernemingen zijn ge
ïnformeerd en een afdoende regeling is 
getroffen voor de schadeloosstelling aan 
de door ontslag of door overplaatsing 
gedupeerde werknemers.
Verder wordt gepleit voor wettelijke 
maatregelen tegen de thans nog be
staande mogelijkheid om, ook wanneer 
daaraan geen verantwoorde beweegre
denen ten grondslag liggen, onderne
mingen door een bod op hun aandelen 
te dwingen tot fusie of ongewilde over
name.
Tenslotte dient er een beroepsrecht te 
worden ingesteld bij bijvoorbeeld de 
Vennootschapskamer van het Amster
dams Gerechtshof, indien bij fusies 
niet aan de meldingsplicht is voldaan, 
deze buiten de vakorganisaties om tot 
stand zijn gekomen, de ondernemings
raden daarvan niet op de hoogte zijn 
gebracht en niet of onvoldoende is 
voorzien in de financiële gevolgen van 
de door de fusie gedupeerde werkne
mers.
Het rapport besteed speciale aandacht 
aan fusies op het gebied van het bank
wezen en van andere financiële instel
lingen en van de pers. Ook staat het 
uitvoerig stil bij de commissarisfunctie.

CO M M ISSAR ISFU N C T IE
Met betrekking tot deze functie merkt 
het rapport op, dat „Uit een oogpunt 
van machtsspreiding het in het alge
meen minder wenselijk (is), dat bij een 
beperkt aantal personen een vrij aan
zienlijke cumulatie van commissaris
functies plaatsvindt” . Hoewel het rap
port erkent, dat de redenen voor deze 
cumulatie „somtijds” in specifieke kun
digheden moeten worden gezocht, en er 
tot op heden geen aanwijzingen bestaan 
van misbruik van de aldus gevormde 
machtsposities, zodat een algemeen ver
bod van deze cumulaties niet raadzaam 
wordt geacht, pleit het toch voor een 
aantal maatregelen en suggesties.
Zo dient onderzocht te worden, in hoe

verre de uitwisseling van commissaria
ten tussen ondernemingen onderling (de 
zogenaamde kruiscommissariaten) niet 
aan beperkende voorwaarden moet wor
den gebonden.
Voorts moet worden bepaald, dat ter 
bevordering van de „doorstroming”, de 
statuten van naamloze vennootschappen 
in het algemeen een maximum leeftijd 
voor commissarisfuncties dienen te be
vatten.
En tenslotte dient, opdat de behartiging 
van het algemeen belang boven de ver
denking van elke partijdigheid verheven 
behoort te zijn, ten aanzien van perso
nen „die door de Kroon of door de 
minister van Binnenlandse Zaken in 
belangrijke openbare functies zijn be
noemd, bij het aanvaarden van com
missariaten in naamloze vennootschap
pen door de Kroon of de minister van" 
Binnenlandse Zaken een verklaring van 
geen bezwaar te worden afgegeven” .

V E R A N T W O O R D IN G
M A C H T S G E B R U IK

Verantwoording van machtsgebruik, 
het tweede aangrijpingspunt, acht het 
rapport om twee redenen gewenst. 
Enerzijds vanwege de reeds eerder ge
noemde tendens tot concentratie van 
economische macht in onze samen
leving, anderzijds vanwege de overtui
ging, dat „economische macht en ar
beid niet mogen worden beschouv/d als 
soevereine rechten van individuele per
sonen, maar het karakter dragen van 
door God aan de mens gegeven man
daten, die een morele plicht tot verant
woording jegens anderen in zich ber
gen”.
Aan een meer verantwoord gebruik 
van economische macht binnen de on
derneming zal een herziening van de 
rechtsvorm van de onderneming een be
langrijke bijdrage kunnen leveren. Hoe
wel de rechtsvorm van de onderneming 
een vraagstuk apart is en buiten de op
dracht van de commissie viel, maakt 
het rapport hierover toch een enkele, 
-naar onze mening belangrijke opmer
king. Aan de ondernemingsraden moet 
in omstandigheden, die voor de werkne
mers van vitaal belang zijn (bijvoor
beeld bedrijfsbeëindiging, overplaatsing) 
een zeker medebeslissingsrecht worden 
toegekend. Nagegaan dient te worden 
„of bepaalde wijzen Van besluitvor
ming in met name de kleinere, besloten 
ondernemingen niet een afzonderlijke 
arbeidsrechtelijke toetsing behoeven, 
gepaard gaande met de introductie van 
een klachtrecht van de hierbij betrok
kenen”.

V O R M IN G
„T E G E N M A C H T E N ”

Het derde belangrijke aanknopingspunt 
voor de vorming van een verantwoord 
overheidsbeleid ten aanzien van de vor

ming en aanwending van economische 
macht in onze samenleving ziet het rap
port daar waar onvoldoende tegenmach
ten tot ontwikkeling zijn gekomen. 
Hierbij denkt het vooral aan de positie 
van de individuele consument. Deze is 
— o.a. door een onvoldoende warenken
nis — tegenover machtsconcentraties in 
het bedrijfsleven meestal zwak. Het ri
sico dat deze zwakl^e positie zal worden 
uitgebuit is beslist niet denkbeeldig. 
Daarom zal, aldus het rapport, „bin
nen onze samenleving moeten worden 
aanvaard dat de consumentenorganisa
ties geleidelijk hun arbeidsveld gaan 
verbreden”. Dit laatste mede mogelijk 
gemaakt door overheidssubsidie. „Daar
naast verdient het aanbeveling, reeds 
nu dagelijks korte zendtijden voor ra
dio en televisie aan de consumenten
organisaties ter beschikking stellen, bij 
voorkeur in onmiddellijke aansluiting 
op de reclamezendtijd. Zelfs denkt het 
rapport aan een „consumentenwet” 
waarin o.m. bepalingen zijn opgenomen 
tegen ongewilde overreding, harde ver
koopmethoden en onbewuste beïnvloe- 
dink. Elementen uit de reeds bestaande

D O O R
P. F. V AN  HERW iJN EN
vrijwillig „reclame-code” zouden hier
bij algemeen bindend kunnen worden 
verklaard.

G E R IC H T H E ID  
M A C H T S A A N W E N D IN G
Het rapport besluit met op te merken, 
dat ook al is onze economische orde 
zodanig gestructureerd, dat de moge
lijkheden tot het ontstaan van niet-ver- 
antwoorde machtsverhoudingen en niet- 
verantwoord gebruik van economische 
macht tot een minimum zijn beperkt, 
wij er nog niet zijn. Bovenal zal moe
ten worden gestreefd naar een oriën
tatie van onze economische orde op de 
leniging van de ontzaglijk vele onver
vulde reële behoeften in de ontwikke
lingslanden, in plaats van een uitslui
tende gerichtheid op die economische 
behoeften welke in het rijke Westen 
leven, en/of aldaar door middel van' 
reclame bij de consumenten worden 
gesuggereerd. -
„De overheid kan deze oriëntatie be
vorderen door voortdurend, ook in haar 
economisch beleid, rekening te houden 
met de eisen van een goede internatio
nale arbeidsverdeling, alsmede door het 
laiigs fiscale en andere wegen afrem
men van de sterk toenemende invloed 
van reclame in onze samenleving”. „De 
hierdoor mogelijk te verwezenlijken da
ling van de consumptiequote, die tot 
uiting komt in een hogere spaargraad 
en een groter overschot op de betalings
balans, zou daarbij rechtstreeks voor 
vergroting van de steun aan ontwikke
lingslanden kunnen worden aangewend” .

A .R . P A R T IJ
Dr. K uyperstraat 3
’s-G R A V EN H A G E
Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd:

medewerker
ter assistentie van de chef de bureau

die in samenwerking met deze een aantal taken zelf
standig kan verrichten eij hem bij afwezigheid kan 
vervangen.

Vereisten; middelbare schoolopleiding (tenminste Mulo);
praktijkdiploma boekhouden (bij voorkeur M.B.A.); 
ruime kantoorervaring; 
in staat leiding te geven; 
gevoel voor organisatie en efficiency.

Geboden wordt; interessante werkkring op middelgroot kantoor, waar in 
goede teamgeest wordt gewerkt.
Leeftijd: ongeveer 25 tot 30 jaar.

Salaris volgens rijksregeling in soortgelijke functie, reke
ning houdende met leeftijd, opleiding en ervaring. 
Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070-183960, 
toestel 5.
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DE
NEDERLANDSE
VISSERIJ

Voor de wal

D O O R  C  DE JAGER

ZOALS bekend mag worden ver
ondersteld, is de Nederlandse 

Visserij in al haar facetten een van 
de vier pijlers waarop onze Neder
landse bestaansvoorwaarden rus
ten.

De visserij is daarvan zeker niet 
de minst belangrijke. Het is daar
om van belang om in deze kolom
men wat nader in te gaan op de 
positie van de Nederlandse visserij. 
Wat deze positie in het algemeen 
betreft mogen wij als natie met 
enige trots stellen dat wij een be
hoorlijke vloot hebben die, wat 
sommige schepen betreft wel mee 
kan, maar door allerei factoren 
(die wij hierna nader hopen te 
beschrijven) toch wèl gevaar loopt 
in de hoek gedrukt te worden.

Daar zijn verschillende oorzaken voor 
te noemen, o.a. veroudering van sche
pen, niet voldoende trekvermogen, 
maar ook, enerzijds vooralsnog een te 
geringe aandacht van regeringswege, 
anderzijds een teveel aan regerings- 
bemoeienis.
Om tot een zo goed mogelijk beeld te 
komen is het nodig, om eerst iets te 
zeggen over de soorten visserij, welke 
door onze Nederlandse vloot wordt be
oefend. Ten eerste de haringvisserij. 
Deze is wel de oudste visserij in onze 
historie. Zij werd tot aan de tweede 
wereldoorlog uitsluitend uitgevoerd 
door de z.g.n. drijfnetvissers.
Het drijfnet of „vleet” werd gevorind 
door een lange reeks van ongeveer 120 
netten, elk van een bepaalde lengte, 
zodat er een soort muur van netten in 
zee werd gezet, die een lengte had van 
bijna twee kilometer.
Deze vleet werd ’s avonds uitgezet en 
vroeg in de morgen weer ingehaald. Na 
de oorlog werd begonnen met het vissen 
op haring met trawl- of sleepnetten. Dc 
resultaten van deze visserij waren aan
merkelijk beter dan die der drijfnet
vissers, omdat deze vorm van visserij 
eigenlijk een continuvisserij was. Meer
dere rederijen gingen tot deze vorm van 
haringvissen over, zodat het aantal

vleetvissers regelmatig minderde. In 
1968 namen nog slechts acht schepen 
aan de vleetvisserij deel.
De trawlvisserij op haring werd in dit 
tijdvak door 48 trawlers uitgevoerd. 
Vooral In het najaar nemen dan ook 
nog enige kotters aan deze visserij deel. 
De grotere schepen zochten echter hun 
fortuin niet alleen op de Noordzee, maar 
beproefden hun geluk ook op de N.-O. 
kust van Ierland. De uitkomsten waren 
daar vooral, door de door Ierland inge
stelde 12-mijls zone, waarbinnen het 
onze vissers niet toegestaan is te vissen, 
niet rooskleurig.
De visserij op dé Noordzee over het 
algemeen, en de haringvisserij In het 
bijzonder, wordt vooral na de tweede 
wereldoorlog veel intensiever door 
diverse landen beoefend. Dit is, begrij
pelijk, voor onze Nederlandse visserij 
niet gunstig, maar bovenal wordt de 
haringstand daardoor ernstig bedreigd. 
Trouwens, het gevaar voor algehele 
overbevissing is niet denkbeeldig.
Het is daarom, dat internationale com
missies druk doende zijn oplossingen te 
vinden voor dit probleem.
Behalve de vleet- en trawlvisserij kent 

-men ook de „spanvisserij” . Met behulp 
van enige steun wordt getracht, deze 
visserij te stimuleren. Toch zijn de

In volle zee

Verre visserij

resultaten niet zodanig, dat men al hoera 
kan roepen. De nodige ombouw van 
schepen die aan de spanvisserij willen 
deelnemen, vergt nogal wat investe
ringen.
Hiertegenover staat de „boomkor- 
visserij”, die een belangrijk betere uit
komst doet zien. Deze soort visserij 
maakt deel uit van de trawlvisserij op 
verse vis.
Deze visserij wordt uitgeoefend door 
trawlers, die hun reizen uitstrekken tot 
ver in de Noord, en door kotters, die 
meer in het midden van de Noordzee 
vissen. Bovendien kennen wij dan nog 
de kleine kustvisserij, die het hoofd
zakelijk langs de kust, het IJsselmeer, 
de Waddenzee en de Zeeuwse gaten 
zoekt.
De jacht op kabeljauw, koolvis en schel
vis wordt als regel door de grotere 
trawlers beoefend, terwijl de kotters 
zich bepalen tot de vangst op tong en 
schol. De kleine motorvaartuigen beoe
fenen de vangst op garnalen, enz. (Ove
rigens geen onbelangrijke tak van 
visserij).
De „purse-seine” -visserij werd door en
kele schepen als experiment beoefend. 
Het resultaat was zeer ongunstig. Een 
totale besomming van ƒ 999.000,— was 
voor de twee schepen, die daaraan deel
namen, benevens vier zogenaamde 
carriers, beslist niet lonend te noemen.

Ook aan deze experimentele visserij 
werd deelgenomen en wel in de eerste 
drie maanden van het jaar, met vier 
trawlers. Dit in het kader van het verre 
visserij-project 1965. Er werden vier 
reizen gemaakt nabij Ijsland en Noor
wegen. Ook dit experiment viel tegen. 
Verder kennen wij nog de sprot- en 
gulvisserij, welke langs de gehele Noord
zeekust wordt beoefend door de kleinere 
kotters.
De garnalenvisserij is over het algemeen 
goed lonend. In de wintermaanden ne
men daar nogal wat schepen aan deel. 
De grootste vangsten komen van de 
Waddenzee.
Onder „kustvisserij” vallen overigens 
alle andere soorten van visserij, welke 
niet hiervoor werden vermeld. Daar
onder valt o.a. ook de mossel- en oester- 
vangst. Deze wordt beoefend in het 
IJsselmeer, de Waddenzee en de Zuid- 
Hollandse en Zeeuwse stromen en zee
gaten.
Het aantal schepen dat In 1968 deelnam 
aan de visserij, bestond uit: 1 stoom
trawler, 179 motortrawlers en -loggers, 
546 kotters en 88 motorvaartuigen. 
(Onder motorvaartuigen worden ver
staan: vaartuigen, met een klein motor
vermogen, die de visserij uitsluitend 
langs de kust of op de binnenwateren 
uitoefenen). Het totaal aantal schepen, 
bedroeg dus 814 stuks.
Als wij het totaal aantal schepen, dat 
aan de diverse visserijen deelneemt, op 
814 stellen, betekent dit, dat het totaal 
aantal mannen is te stellen op 5450. Dit 
aantal moet worden aangevuld met het 
aantal mensen, dat nodig is om de 
schepen ree- en yisklaar te maken. Als 
wij een gemiddelde van drie personen 
per schip rekenen, dan komen wij aan 
een aantal van circa 2.450. Hierbij niet 
gerekend de vislossers en -transpor
teurs. In totaal mogen wij toch wel zeg
gen, dat 10.000 personen niet te hoog 
geschat is.

Opleidingsmogelijkheden
Dat voor de visserij eveneens vakbe
kwame mensen nodig zijn, behoeft geen 
betoog. Er is echter veel wat men alleen' 
in de praktijk kan leren. Maar, een 
visserman moet niet alleen visser zijn; 
hij moet ook zeeman zijn. Om dit zee- 
mansvak te leren, zijn in ons land op 
diverse plaatsen visserijscholen, waar 
de toekomstige visser zowel zijn nodige 
zeemansschap kan leren als wel alles, 
wat hij theoretisch van het vissersvak 
weten moet. Vooral in de tegenwoordige 
tijd, zijn niet alleen de nautische instm- 
menten van belang, maar ook die in
strumenten, die nodig zijn voor het op
sporen van vis, deze instrumenten moe
ten vakkundig bediend kunnen worden. 
De zeevisserijscholen zijn gevestigd in: 
Den Helder, Katwijk, Scheveningen, 
Ouddorp, Urk, Vlissingen en IJmuiden. 
Het aantal leerlingen beweegt zich tus
sen 235 en 250. Er is een mogelijkheid 
tot het behalen van een getuigschrift, 
een diploma 1ste, 2de en 3de gedeelte 
stuurman, een diploma motordrijver en 
een certificaat op de wet van uitwij
king en het certificaat radio-telefonist. 
telefonist.
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Vooruitzichten toekomst

Wat de vooruitzichten voor de toekomst 
betreft, deze zijn, voor zover het zich 
laat aanzien, niet onverdeeld gunstig. 
Het zal voor een belangrijk deel afhan
gen van mogelijkheden tot vernieuwing 
van de vloot, maar ook van diverse 
onderzoekingen op experimenteel ge
bied.
Het is van groot belang, dat deze onder
zoekingen en proefnemingen voortgang 
hebben, ook al is dit experiment met 
betrekking tot b.v. de „ringzegenvisse- 
rij” het vorig jaar mislukt. Er waren, 
zoals hiervoor gezegd, diverse oorzaken 
voor, o.a. diverse hulpmiddelen, zoals 
een zoekboot, dwarsschroeven en derge
lijke.
Toch is het van groot belang, dat deze 
experimenten worden voortgezet, want 
de Nederlandse visserij zal moeten mee
gaan met wat andere landen in onze 
omgeving doen. Er bestaat trouwens een 
samenwerking op dit gebied tussen 
diverse landen.
De Commissie Ontwikkeling Zeevisserij 
besteedde in haar in 1964 verschenen 
rapport uitvoerig aandacht aan de vele 
vraagstukken, die verband houden met 
de structuur van de visserij. Vooral met 
het oog op de E.E.G. dienen deze vraag
stukken alle aandacht te krijgen.

zaken tot concurrentievervalsing wegne
men, en dit biedt, gezien de ligging van 
Nederland EN DE BEKWAAMHEID 
VAN ONZE VISSERS, reële toekomst
mogelijkheden, aldus de voorzitter van 
het Visserijschap, dr. H. A. H. Boel- 
mans Kranenburg.

Kustvisserij

Wat de kustvisserij betreft, en met name 
de kieine kustvisserij, voor deze tak 
dreigt ernstig gevaar door de afsluiting 
van de zeegaten. Indien men doorgaat 
met deze afsluiting: Oosterschelde,
Waddenzee, enz., zal dit de nekslag zijn 
voor het thans meest welvarende deel 
van onze vissersvloot.
Wij denken hierbij vooral ook aan de 
mossel- en oestercultuur en zeker ook 
aan een belangrijk aantal garnalenvis
sers, dat hierdoor gedupeerd wordt,
De toekomst van deze visserij zal dus 
in belangrijke mate afhangen van de 
besluiten van de overheid inzake deze 
afsluitingen, maar ook van de onderzoe
kingen welke zullen worden verricht 
ten aanzien van de verzilting, de aan
slip, het veranderen van de waterbewe
ging en vooral ook de kwestie van mo
gelijke doorvaart naar zee. Wij moeten

 ̂ I
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Verse vis

De mogelijkheden voor een gezonde vis
serij in ons land zullen in een gemeen
schappelijk E.E.G.-beleid aanwezig moe
ten zijn, aannemende dat het bedrijf 
zich in de nieuwe situatie kan aanpas
sen.
Dienaangaande bleef de regering niet 
achter en besloot stimuleringsmaatrege
len te treffen om het bedrijf te helpen 
zich voor te bereiden op de naaste toe
komst.
In 1965 werd een voorlopig bedrag van 
ƒ 2.000.000 uitgetrokken ter stimulering 
van de structuurverbeteringen in de 
visserij. De helft hiervan was bestemd 
voor de stimulering van de kwaliteits
verbetering van haring en makreel, ter
wijl naast andere projecten ook was 
voorzien in een sloopplan van ongeveer 
30 verouderde haringloggers. Deze 
sloopmaatregel werkte vooral gunstig 
op de in de visserij-groep ontstane ar
beidsonrust. Gevolg van een steeds ach
teruitgaande besomming en dus min
dere verdienste.
Een zeer belangrijke aanwinst voor het 
onderzoekingswerk is wel de in dienst- 
stelling van het visserij-onderzoekschip 
de „Tridens”. Drie takken van onder
zoek worden door de deskundigen voor
gestaan n.m.1. biologisch, technologisch 
en technisch onderzoek.

E .E .G . beleid

Er was niet ten onrechte sprake van een 
crisis in de grote visserij. Het gaat niet 
slechts om enkele bedrijven doch om de 
onvoldoende bedrijfsresultaten van alle 
grote bedrijven die de visserij uitoefe
nen. Dit is echter niet alleen een na
tionaal verschijnsel. Men kan eerder 
spreken van een Westeuropese crisis
situatie. Aangezien dit voor de omlig
gende landen tot toenemende subsi
diëringen, aanleiding gaf, gaat de Ne
derlandse concurrentiepositie meer en 
meer achteruit.
Toch, ondanks deze ongunstige positie 
zal het komende E.E.G.-beleid gunstiger 
perspectieven openen voor de grote vis- 
sery. Het zal een groot deel van de oor

niet vergeten, dat voor deze kleine kust- 
vissers de ongunstige toekomstverwach
tingen niet gebaseerd zijn op biologi
sche of marktonderzoekingen, doch op 
het ingrijpen van de mens!

Steun aan visserij

Deze bestaat hoofdzakelijk uit pre- 
miëring van diverse produkten, sloop- 
premies en het ter beschikking stellen 
van bedragen voor experimentele vis
serij en onderzoekingen.
Een van de belangrijkste maatregelen 
is vooral een forsere aanpak tot nieuw
bouw. Meer, eventueel hogere subsidies
e.d. teneinde de concurrentie met omlig
gende landen het hoofd te kunnen bie
den.
Het beleid op korte en lange termijn zal 
zich ongetwijfeld ook weerspiegelen in 
komende institutionele aanpassingen 
aan liet E.E.G.-beleid. De producenten
gemeenschappen zullen het instrument 
moeten worden om het bedrijfsleven de 
kans te geven daar waar nodig is, de 
rentabiliteit in het visserijbedrijf door 
zelfwerkzaamheid te herstellen.
De comm. Onderwijsfonds heeft voor de 
vaststelling van de algemene normen 
voor de toekenning van studietoelagen
methode met betrekking tot de struc
tuur van het visserijonderwijs toege
zegd de voorstellen van de commissie' 
Vakopleiding van drie jaar geleden, 
thans opnieuw aan de orde te zullen 
stellen.
Deze voorstellen zullen pasklaar ge
maakt worden door een werkgroep „vis
serijonder wijs” , dit met het oog op de 
inwerkingtreding van de Mammoetwet. 
Deze werkgroep is in samenwerking met 
de werkgroep „Zeevaartonderwijs” tot 
stand gekomen.

Concurrentiepositie

De concurrentiepositie van onze visserij 
is, gezien de veel hogere subsidiëringen 
in omliggende staten niet gunstig. Gaat 
het in andere landen om tientallen pro
centen, voor de Nederlandse visserij

bleef dit tot nog toe beperkt tot slechts 
enkele procenten.
In 1966 werd een begin gemaakt met de 
bijdrageregeling ter modernisering van 
trawlers en verse viskotters. Deze rege
ling zette zich ook in 1967 en verder 
voort. De diverse bijdragen variëren al 
naar gelang de verbetering welke wordt 
toegepast van 20 tot 25“/o. Dit betreft 
dan verbeteringen of vernieuwingen van 
koel- en diepvriesinstallaties, visruimen 
enzovoort.
De bijdrage welke andere landen daar
voor beschikbaar stellen liggen aanmer
kelijk hoger.

T  oekomst

Over het algemeen wordt de toekomst 
van onze visserij in haar geheel, niet 
rooskleurig gezien. Het is echter wel zo 
dat de visserij altijd en overal een be
drijf is waar men, ondanks alle onder
zoekingen en alle vooruitstrevendheid, 
rekening houd met het vissen „op hoop 
van zegen”.
Vanzelfsprekend moet men oog hebben 
voor alle pogingen die gedaan worden 
middels onderzoekingen, structuurver
betering, modernisering van de vloot en 
alles wat de verbetering van de visserij 
ten goede kan komen tot meerdere in
tensivering van dit specifiek Nederland
se bedrijf.
Een krachtige regeringssteun ter stimu
lering van de visserij, is geboden. Ar- 
beidsschuwheid op onze vissersvloot, 
ontstaan door de angst niet mee te kun
nen in de wedloop voor een goede be
somming en daardoor een goed bestaan, 
moet tot elke prijs worden voorkomen 
of ongedaan gemaakt.
Een dergelijke opleiding met steun van 
de regering, een goede accommodatie 
aan boord van de schepen, een redelijke 
kans op een behoorlijke beloning (de 
vis wordt nog altijd duur betaald) en 
een gezonde regeling in E.E.G.-verband 
ter voorkoming van concurrentieverval
sing, ziedaar enige belangrijke aspecten 
welke kunnen leiden tot een herleving 
van onze Nederlandse visserij.
Tenslotte nog iets over de godsdienstige 
toestand op onze vissersvloot.
In de tijd van de drijfnetvisserij was er 
uiteraard meer gelegenheid tot het ver
vullen van de ,plicht” zoals door de vis
serman werd gezegd. Dit is nu wel heel 
erg ten ongunste van de godsdienstige 
beleving verandert. Het continuvissen 
geeft de visserman geen of weinig gele
genheid deze plicht te vervullen. 
Gelukkig is daar het Hospitaal-kerk- 
schip, wat in deze geweldig mooi werk 
verricht. Als het weer gunstig is gaat de 
„Hoop”-dominee op huisbezoek bij de 
zwervende leden van de Kerk. Er wordt 
lectuur verspreid en dominee houdt zijn 
praatje. Ook de kerkdienst aan boord 
van het H.K.S. heeft niet te klagen over 
belangstelling. De goede gewoonte ech-

Partij Convent
zaterdag 3 i mei
i  Op zaterdag 31 mei a.s. zal het 
D voorjaars-PartiJ Convent worden 
1 gehouden. De plaats van samen- 
a komst is het Jaarbeursrestaurant te 
S Utrecht. De vergadering zal ’s mor- 
a gens om 10.00 uur beginnen.
I  De voorzitter van het Centraal Co- 
1 mité, dr. A. Veerman, zal een 
1 openingsrede uitspreken.’ Vervol- 
1 gens zullen de jaarverslagen van 
I het Centraal Comité, van de Arjos 
p en van de Doctor Abraham Kuyper- 
g stichting behandeld worden.
P Tijdens de morgenvergadering zal 
g ook de vorzitter van de A.R. Tweede 
p Kamerfractie, mr.-B. W. Biesheuvel, 
B een rede houden. In de middagver- 
S gadering is er dan volop gelegen- 
1 heid voor de diesussie daarover, 
g Zoals bekend is, zijn de vergade- 
1 ringen van het Partij Convent open- 
1 baar. Belangstellenden zijn dan ook 
1 hartelijk welkom, voorzover de 
1 plaatsruimte het toelaat. Belang* 
B stollenden dienen een toegangsbe- 
1 wijs aan te vragen door overmaking 
g van een bedrag van ƒ 2,— op giro- 
1 nummer 89673 t.n.v. A.R. Partij- 
ï  Stichting, Den Haag.

ter om vooral ’s avonds een hoofdstuk 
uit de bijbel te lezen en met ellcaar te 
bidden, is door de toegenomen bedrij
vigheid nagenoeg geheel in het ver
geetboek geraakt.
Wij mogen daarom dankbaar zijn voor 
het vele goede werk van de „Hoop” die 
naast de hulp aan zieken en ongerief 
aan motor of wat dan ook, ook voor het 
geestelijk heil van de visserman in 
de weer is.

Bronnen:
1. „Jaarcijfers visserij” .
2. „Visserij” , voorlichtingsblad voor de 

Ned. visserij.

9gulden 
voor 
90 jaar

GROTE T A A K  
V O O R
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD

Een boekje, om zelf 
te hebben en 

aan anderen te geven.
De prijs bedraagt 

ƒ 3.— per exemplaar. 
Vul nu onderstaande 

bon in of bestel per giro 
(storting op giro 

89673 t.n.v. 
A.R. Partijstichting 

te Den Haag.

Een pocket 
van 110 pagina’s, 
waarin de 
schrijver 
hoofdlijnen voor 
een
evangelisch 
beleid schetst. 
Wat is, wat wil, 
wat moet 
de A.R. Partij ?

In enveloppe als drukwerk verzenden aan Bur. A.R.P., Dr. Kuyperstr, 3, Den Haag.

r  “  “
1 Zendt mij
1
■ naam:

1 adres:

fl woonplaats:
1
1 datum:
L .  .

ne mensen

Tl
I
I
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,JRANSFORMATIE
VAN
SAMENLEVINGEN n

IN mijn vorig artikel heb ik er
op gewezen hoe dr. Verkuyl in 

het geschrift „Verantwoorde Re
volutie” liever spreekt over een 
„theologie der transformatie” dan 
over een „theologie der revolutie.” 
Het gewelddadig en bloedig karak
ter, dat revoluties in de historie 
bijna steeds hebben gedragen, doet 
hem de voorkeur geven aan het 
woord „transformatie.”
Bij deze transformatie denkt hij 
bijzonder aan het vernieuwen van 
samenlevingen en noemt in dit ver
band enkele theologische gezichts
punten, die in zo’n theologie der 
transformatie om nadere uitwer
king en accentuering vragen. Op 
enkele van deze gezichtspunten wil 
ik nader ingaan.

„C O L L E C T IE V E . 
IN ST IT U T IO N E L E  EN  
ST R U C T U R E LE  
Z O N D E N ”

Dr. Verkuyl wijst er op hoe het begrip 
„zonde” in de theologie veel te veel be
perkt is geworden tot de individuele 
overtreding en men teveel heeft voor
bijgezien, dat er ook „machtsstructuren 
zijn, waarin de ongerechtigheid gestal
te aanneemt, waarin het racisme ge
huisvest is, waarin de onbarmhartig
heid geïnvesteerd is”. Hij is van mening 
dat in kerk en theologie meestal alleen 
maar wordt geoordeeld over individuele 
zonden, terwijl het oordeel over de zon
dige structuren vaak achterwege blijft. 
Verkuyl acht dit door en door onbijbels. 
In de bijbel gaat het gericht Gods im
mers meer over collectieve machten als 
Assur, Babel, Edom e.a. dan over indi
viduele personen. Naar zijn mening is 
deze bijbelse visie in de theologie be
paald onderontwikkeld en moet de 
vloek ook worden uitgesproken over 
politieke, sociale, economische en ker
kelijke structuren, die niet beantwoor
den aan de liefde tot God en de naas
te.
Ik geloof, dat Verkuyl terecht aandacht 
vraagt voor dit aspect van het karak
ter der samenlevingen. Het zou ver
keerd en zeer geborneerd zijn, wanneer 
we alleen maar oog hadden voor wat 
scheef is gegroeid in het leven van in
dividuen, en onbekommerd voort zou
den leven temidden van samenlevings
verbanden, die gehele volken in hun bo
ze ban gevangen houden Het nationaal- 
socialisme in Duitsland, het Russisch 
communisme in Oost-Europa, de ras- 
sen-discriminatie in verschillende delen 
van de wereld, economische en sociale 
verhoudingen in eigen en in andere 
landen kunnen zich zo hebben ontwik
keld, dat zij niet alleen zelf in tegen
spraak zijn met de eis van de liefde tot 
God en de naaste, maar ook de totali
teit van het leven in een heilloze ont
wikkeling voortstuwen en menig chris
ten, die in deze ontwikkeling betrok
ken is, in grote gewetensnood brengen. 
Kuyper, voor wiens diepe en vaak pso- 
fetische blik men respect moet hebben, 
heeft er in 1891 reeds op gewezen hoe, 
bij het zoeken naar een meer uitge
werkte ordening van de menselijke sa
menleving, dwaling en zonde zich vaak 
hebben verbonden en soms eeuwenlang 
een zeer ongezonde ontwikkeling heb
ben doen voortkankeren. Dwaling en 
zonde brachten onwaarachtige begin
selen tot heerschappij, waaruit weer 
systemen werden opgebouwd, die aan 
het onrecht een glimp gaven en in 
theorie als normaal stempelden wat in 
feite tegen de eis van het leven inging 
(cf „Het sociale vraagstuk en de chris
telijke religie”, pag, 11).

Zo heeft reeds Kuyper gepleit voor 
transformatie van de samenlevingen en 
niemand kan ontkennen, dat er sinds 
zijn tijd op sociaal en ander terrein wel 
het een en ander is gebeurd. Ieder zal 
echter ook moeten erkennen, dat aan 
de verwording van de samenlevingen 
nog geen paal en perk is gesteld en de
ze zelfs op wereldwijd niveau groteske 
vormen heeft aangenomen. De moder
ne communicatiemiddelen hebben onze 
ogen geopend voor de situatie in Zuid- 
Amerika en in tal van onderontwikkel
de gebieden. Het blijft daarom nodig 
voor transformatie van de samenlevin
gen te pleiten en de status quo op meer 
dan één terrein aan de kritiek van hét 
evangelie te onderwerpen. Kerk en 
christelijke organisaties hebben hierin 
een taak, waaraan voorlopig nog geen 
einde is gekomen, zo er al ooit een ein
de aan komen zal.
Het is dan ook allerminst om iets te
kort te doen aan Verkuyls waarschu- 
vdng tegen zondige structuren, wan
neer ik er op attendeer dat ook deze 
structurele zondigheid haar oorsprong 
vindt in het hart van de individuele 
mens. De roep om verandering van 
structuren wordt tegenwoordig in vele 
kringen gehoord, maar, wanneer deze 
roep meer dan een kreet zal zijn, dan 
dienen we nauwkeurig na te gaan waar 
en in welke structuren het zondige 
schuilt. Dat is geen eenvoudige zaak. In 
het tweede deel van „Verantwoorde 
Revolutie” , dat is opgesteld door een 
sociologische studiegroep van de V.U., 
wordt op pag. 93 opgemerkt, dat iedere 
cultuur — en er zijn vele culturen — is 
bedekt met een gecompliceerd netwerk 
van structuren. Het is gemakkelijk en 
goedkoop in ’t algemeen tegen „struc
turen” te revolteren en met een revolu
tionair sentiment te demonstreren tegen 
de „status-quo” , maar, zo leest men op 
pag. 93, „het overzicht en het inzicht in 
wat men doet en in wat de gevolgen 
van het menselijk ingrijpen zijn is zeer 
beperkt”.
Bovendien schuilt in het al te gemakke
lijk opponeren tegen de „structuren” dit 
gevaar, dat men zelf buiten schot blijft. 
Ik kan met wapperende banieren de
monstreren tegen kapitalisme of fascis
me, en tegelijk in mijn hart en huis een 
geldgierige of een heerszuchtig tiran 
zijn. Van zo’n demonstratie kan men 
wel een revolutionaire chaos, maar geen 
vernieuwing, geen tranformatie van de 
samenleving verwachten.
Daarom dient aan de tranformatie van 
structuren eèn transformatie van het 
hart vooraf te gaan. Anders is een re
volutie niet meer dan een overgangvan 
de ene ellende in de andere. Hannah 
Arendt heeft er terecht op gewezen, dat 
de tragiek van bijna alle revoluties 
hierin ligt, dat de bevrijding wel werd 
bevochten, maar de vrijheid geen ge
stalte kreeg. De historie biedt voorbeel
den te over. De Franse revolutie leidde 
tot de dictatuur van Napoleon. De Rus
sische revolutie wierp het juk der tsa
ren af maar — om onder het nog veel
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Dr. J. Verkuyl

zwaarder juk van Stalin terecht te ko
men. Aan Oosteuropese landen werd 
vrijheid beloofd, maar Hongarije, Tsje- 
choslowakije e.a. zijn thans van vrijheid 
beroofd. Dat komt alles voort uit ver
keerde structuren, maar achter die 
structuren schuilt de verkeerdheid van 
de mens, Hoe geheel anders zou de we
reld er hebben uitgezien, als het hart 
van Hitler niet door tomeloze heers
zucht bezield was geweest, of als Sta- 
Un meer het beeld had getoond van de 
rechtvaardige en zachtmoedige Heer
ser, dat ons in de bijbel wordt getoond. 
Ik ga daarom geheel akkoord met Ver
kuyls kritiek op de „collectieve, institu
tionele en structurele zonden”, mits we 
niet vergeten dat de waarachtige trans
formatie van binnenuit moet beginnen” . 
Uit het hart zijn de uitgangen van het 
leven”. Daarom moeten kerk en christe
lijke organisatie bjj hun streven naar 
nieuwe structuren, hun uitgangspunt 
nemen in Hem, die heeft gezegd: „Zie, 
Ik maak alle dingen nieuw”. En dan 
niet zo, dat zij Hem enkel zien als „de 
nieuwe mens”, wiens voorbeeld we 
moeten navolgen, maar als de Verniteu- 
wer zelf, die door de kracht van Zijn 
Geest zowel het hart van de mens als 
het gelaat van de wereld kan verande
ren.

VERZOENING
Als tweede thema, dat in een „theolo
gie der transformatie” meer geaccen
tueerd of ontwikkeld zou moeten wor
den, noemt Verkuyl de „verzoaaing” . 
Het ligt voor de hand dat hij in de lijn 
van zijn geschrift daarbij niet voorbij 
gaat aan de verzoening tussen mens en 
mens, volk en volk, ras en ras. Terecht 
merkt hij op dat „in de brieven van 
Paulus duidelijk blijkt, dat deze dienst 
der verzoening niet alleen te maken 
heeft met de verzoening met God, maar 
ook met de verzoening in de samenle
ving” .
Ik vraag me echter af of hij de huidige 
situatie niet te eenzijdig tekent, wan
neer hij schrijft: „Nu is het onloochen
baar, dat het eerste accent: de verzoe
ning met God veel sterker benadrukt 
wordt als het tweede en dat is beslist 
onbijbels” (pag. 44).
Mijn indruk is precies omgekeerd. Ik 
hoor veel spreken over de verzoening 
met de naaste, vooral in de bredere le
vensverbanden. Het rassenvraagstuk, 
het oorlögsprobleem, de ontwikkelings
hulp, staan in het centrum der belang
stelling. Voor de verzoening met God is 
de belangstelling minder groot. Het an- 
ti-mètafysisch karakter van onze tijd 
en het secularisme, dat onze wereld tot 
een „gesloten” wereld heeft gemaakt, 
heeft ons allen min of meer aangetast 
en gemaakt, dat velen God uit het oog 
verliezen. Hem „dood” verklaren en aan 
verzoening met Hem geen behoefte ge
voelen. En dat, terwijl Christus ons de 
liefde tot God als „het eerste en grote 
gebod” heeft voorgehouden en de waar
achtige liefde tot de naaste als een 
vrucht en gevolg daarvan. Het is van 
het hoogste belang, dat Kerk en chris
tendom deze rangorde in het dubbelge
bod der liefde in het oog houden en niet 
om de medemenselijkheid Hem verge
ten, die de mens heeft gemaakt en als 
naaste op onze weg heeft geplaatst. Een 
van de dingen, die mij in Uppsala bij
zonder heeft bevredigd, was de voor
treffelijke manier, waarop Visser ’t 
Hooft in zijn rede deze verhouding tus
sen de verticale en de horizontale lijn 
in de dienst van God heeft getekend. 
Natuurlijk zal dr. Verkuyl er niet an
ders over denken. Er is alleen enig ver
schil in de blik op de huidige situatie.

M ID D E L E N  T O T  D O EL

Een waardevol element in de studie van 
dr. Verkuyl is, dat hij ook een reeks 
middelen noemt, die tot transformatie 
van de samenlevingen kunnen leiden. 
Het is niet mogelijk op elk van die in 
te gaan. Maar het kan zijn nut hebben 
ze te memoreren.
Allereerst acht hij nodig politieke, so
ciale en economische scholing. Deze kan 
immers helpen pm de structuren te 
doorzien en, na analyse, zich meer be- 
wpst in te zetten. Daarna kan volgen 
het „uitbuiten” van de middelen van de 
parlementaire democratie.
Oppositie kan worden gevoerd door 
woord en geschrift, petitionnement en 
demonstratie, waarbij de massa-com- 
municatiemiddelen, die de publieke 
opinie beïnvloeden, van grote beteke
nis kunnen zijn. Een waarschuwing te
gen demagogie acht Verkuyl daarbij op 
zijn plaats. Ook het geweldloze verzet 
kan een middel zijn.

D O O R  PROF.
DR. C. V AN  DER W O U D E

In dit verband geeft Verkuyl aandacht 
aan M. Luther King en diens verzets- 
methode en memoreert tevens het ver
zet van Tsjechen en Slowaken tegen 
hun Russische „vrienden.” Voorts is er 
het middel van partiële of algemene 
staking, waarbij herinnerd wordt aan 
de februaristaking van 1941, toen een 
machteloos geworden volk protesteerde 
tegen het wegvoeren van de joden.
Het meest ingrijpend is echter de ge
welddadige revolutie, door Verkuyl te
recht „het laatste middel” genoemd. 
Terwijl hij de „leer van de rechtvaar
dige oorlog” tot op de draad versleten 
acht, pleit hij voor bezinning op een 
„leer van de rechtvaardige revolutie.” 
Een revolutie, die niet voortkomt uit 
een waarachtige liefdé tot God en de 
naaste acht hij echter niet geoorloofd. 
Ook zou de leiding moeten berusten bij 
mannen, die er zich bekwaam toe we
ten en zich door God en het volk ge
roepen gevoelen. Voorts moet de moge
lijkheid aanwezig zijn dat de bestaande 
wanorde, waartegen men opponeert, 
door een meer rechtvaardigde orde kan 
worden vervangen. De Kerk kan bij dit 
alles niet meer dan een raadgevende 
functie hebben. Verkuyl komt tot de 
slotconclusie dat „geweld is een dode- 
lijk-serieuze zaak, die alleen in een do- 
delijk-serieuze situatie mag worden 
aangewend.”
Het laatste woord over dit moeilijk 
vraagstuk zal hiermee nog wel niet zijn 
gezegd. In het tweede deel van dit ge
schrift worden ook ernstige bezwaren 
tegen een' gewelddadige revolutie aan
gevoerd. Zij eist in de regel vele men
senlevens en ,diet is irreëel te denken 
dat een klein aantal gematigden (b.v. 
christenen) hierop enige invloed ten 
goede zou kunnen uitoefenen.” Ook 
roept elke revolutie in de moderne we
reld reacties van externe invloeden van 
grootmachten op. Bovendien is men niet 
zeker dat er betere structuren voor de 
oude in de plaats zullen komen. 
Helmuth GoU'witzer heeft er onlangs 
terecht op gewezen hoe paradoxaal het 
is dat pacifisten, die tegen alle oorlogs
geweld zijn, zich toch soms geroepen 
achten tot gewelddadig -verzet tegen de 
bestaande orde in bepaalde gebieden. 
In eigen land kennen we de voorbeel
den van mensen, die voor en na de 
wereldoorlog het pacifisme propageer
den, doch tijdens de bezetting steun ver
leenden aan het gewelddadig verzet. 
Maar het leven is gecompliceerd. Zelfs

V E R V O L G  O P P A G . 11
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P É R S R A A D  O V E R  PER SC O N FE R E N TIE S II

REGELING PÉRSRAAD 
ONTOEREIKEND OM 
ONGEWENSTE CONCENTRATIES 
TEGEN TE GAAN
D O O R  DR. P. J. B O U KEM A

De  Persraad werd in 1945 inge
steld teneinde behulpzaam te 

zijn by de perszuivering, de verde
ling van de beperkte zet- en druk- 
capaciteit en voor het geven van 
advies. Op verzoek van de Minis
ter van CRM heeft de Persraad 
zich onlangs bezig gehouden met 
de vraag of de Wet Voorziening 
Perswezen 1951, die taak en samen
stelling van de Persraad regelt, 
niet vervangen moet worden nu de 
perszuivering is voltooid en de 
schaarste aan zet- en drukcapaci- 
teit is vérdwenen.

De Persraad heeft op dit verzoek ge
reageerd met een Voorontwerp Wet 
Voorziening Perswezen 1968. Hierin be
perkt de Persraad zich niet tot het op
nieuw formuleren van taak en samen
stelling van de raad en tot het voor
schrijven van m.i. gewenste openbaar
heid m.b.t. de financiële toestand en 
structuur van de persondernemingen, 
maar stelt hij ook wettelijke regelingen 
voor met het oog op het concentratie- 
verschijnsel in het perswezen.

De Persraad overwoog daarbij dat zo
wel de ondememingsvrijheid van de 
persorganen als de vrijheid van me
ningsvorming elementen van de infor
matievrijheid zijn. Teneinde te voor
komen dat de vrijheid van menings
vorming waarvoor de gevarieerdheid 
van de pers een eerste vereiste is, door 
het concentratieverschijnsel ernstige 
schade wordt toegebracht, stelt de 
Persraad een zekere beperking van de 
ondememingsvrijheid van de uitgevers „ 
van periodieken voor. Dit voorstel 
houdt in;

1) Een aanmeldingsplicht t.a.v. alle 
overeenkomsten tot overdracht, samen
smelting of langdurige samenwerking 
van persondernemingen bij een afdeling 
van de Persraad, genaamd Fusie-ka- 
mer (bestaande uit 5 kroonleden van de 
Persraad).

2 Onderzoek door de Fusie-kamer of 
deze overeenkomst zodanige afbreuk 
(zou kunnen) doet (n) aan de verschei
denheid van het perswezen, dat de pu
blieke voorlichting in ernstige mate zou 
worden geschaad. Bij bevestigende be
antwoording deelt de Fusie-kamer dit 
mee aan de Minister van CRM en aan 
de betrokken ondernemingen.

3) De mogelijkheid, dat de Minister na 
ontvangst van dit oordeel van de Fusie
kamer de overeenkomst laat voorleg
gen aan een bijzondere rechterlijke in
stantie, de Kamer voor persconcentra
ties van het gerechtshof in Amsterdam, 
welke de overeenkomst geheel of ge
deeltelijk onverbindend kan verklaren. 
Het valt toe te juichen dat de gevaren 
van de persconcentraties worden on
derkend en dat beraad plaats vindt 
over de manier waarop een te vergaan
de mate van concentratie kan worden 
voorkomen. We zullen nu trachten een 
antwoord te geven op de vraag of het 
voorstel van de Persraad een bruik
baar middel is om dat doel te bereiken.

VO O R STEL P E R S R A A D  
O N T O E R E IK E N D

Allereerst moet er op gewezen worden 
dat het voorstel een beperkte strekking 
heeft. Indien de rechter oordeelt dat 
een samenwerkings-overeenkomst „zo
danige afbreuk doet aan de verschei
denheid van het perswezen, dat daar
door de publieke voorlichting in ern
stige mate wordt geschaad” en over
gaat tot on verbindendverklaring, dan is 
aan de situatie die de aanleiding tot be
doelde samenwerking vormde niets ver
anderd. Dit kan betekenen dat óf één 
van de betrokken persondernemingen 
het onderspit moet delven of dat een 
bedoelde kwaliteitsverbetering niet tot 
stand komt. Maar ook dan is er sprake 
van „afbreuk aan de verscheidenheid 
van het perswezen” of wordt op andere 
wijze aan de publieke voorlichting ern
stige schade toegebracht. Kortom: aan
vaarding van het voorstel van de Pers

raad zonder meer lost weinig op, maar 
verschuift het probleem.
Daarbij kan de vraag rijzen of — aan
genomen dat de Minister zo vriendelijk 
zal willen zijn om op basis van het 
oordeel van de Fusie-kamer de over
eenkomst ter beoordeling aan de rech
ter voor te leggen — deze voldoende 
armslag heeft om tot onverbindendver- 
klaring over te gaan.
Immers, de rechter moet van oordeel 
zijn niet alleen dat deze samenwerking 
afbreuk doet (niet: kan doen) aan de 
verscheidenheid van het perswezen, 
maar ook dat daardoor de publieke 
voorlichting in ernstige mate wordt ge
schaad. Welke maatstaven moet een 
rechter hier aanleggen?
Is zulks al het geval als b.v. Trouw en 
de Volkskrant zouden fuseren? 
Ongetwijfeld zou dit de verscheiden
heid beperken en voor velen een ver
arming in hun voorlichting betekenen, 
maar zou het ook de publieke voorlich
ting in het algemeen in ernstige mate 
schaden? Voor een bevestigende be
antwoording van die vraag pleit veel, 
maar hoe zou de rechter hier oordelen? 
De kans dat een onverbindendverkla- 
ring het verdwijnen van een personder
neming kan betekenen, zal de rechter 
er waarschijnlijk toe brengen grote te
rughoudendheid te betrachten bij het 
onverbindendverklaren. Het komt mij 
althans aannemelijk voor dat slechts 
sporadisch een rechter tot zo'n uit
spraak zal komen.
Een niet denkbeeldig gevaar is dat in
tussen het nemen van concentratie- 
voorkomende maatregelen achterwege 
blijft met het argument dat er toch een 
rechter is die tegen te vergaande con
centratie waakt. Vooral daarom zou 
dit te betreuren zijn, omdat zoals we 
zagen de onverbindendverklaring zelf 
slechts negatief werkt en geen enkele 
bijdrage levert tot een betrouwbare en 
gevarieerde publieke voorlichting.

M A R G IN A A L  K A R A K T E R
Onze bedenkingen tegen de voorgc- 
stclde regeling zijn — zoals mèjti ziet — 
niet zozeer van principiële aard, b.v. in

die zin dat de regeling zelf een onaan
vaardbare inbreuk op de persvrijheid 
zou zjjn. Eerder menen we te moeten 
wijzen op het marginale karakter van 
de regeling; slechts in uitzonderlijke 
gevallen zal op deze wijze concentratie 
kunnen worden voorkomen. Bovendien 
kan slechts w'orden ingegrepen als door 
c o n c e n t r a t i e  afbreuk wordt ge
daan aan de gevarieerdheid van de pers, 
en niet als dit op andere wijze ge
schiedt. (Hetzelfde geldt intussen voor 
ernstige schade aan de publieke voor
lichting die niet door concentratie maar 
b.v. door stelselmatige onbetrouwbare 
informatie wordt veroorzaakt).

Een en ander brengt met zich mee, dat 
zowel bij invoering van de voorgestel
de regeling als bij afwijzing erv̂ an, an
dere middelen zullen moeten worden 
gezocht teneinde de verscheidenheid 
van het perswezen te waarborgen. 
Allereerst ligt hier een taak voor de 
pers zelf. Men zal reglementair de zelf
standigheid van de redacties tegenover 
de directies moeten waarborgen, inclu
sief een beroepsmogelijkheid op een 
rechterlijke instantie.
Ook dienen de redacties — desnoods via 
de hoofdredacteur — mee te kunnen 
beslissen over mogelijke samenwer
kingsvormen. Dat voor het geval een 
dergelijke medezeggenschap via de 
hoofdredacteur loopt, de redactie mee 
nnoet kunnen beslissen over de benoe
ming van de hoofdredacteur, spreekt 
vanzelf; anders is het uiteindelijk toch 
de directie die door een willige hoofd
redacteur te benoemen aan het langste 
eind trekt.
Ook terwille van de redactionele onaf
hankelijkheid in ruimere zin is trou
wens invloed '̂an de redactie op de be
noeming van de hoofdredacteur ge
wenst.

T A A K  PERS EN O V E R H E ID
Naast de pers zelf heeft de overheid 
hier een taak, n.1. tot het scheppen van 
een zodanig financieel-economisch kli
maat voor de pers dat de concentratie- 
neiging wordt afgeremd. Gedacht kan 
worden aan maatregelen van fiscale 
aard en aan een zorgvuldig beleid m.b.t. 
reclame in de omroep. Eenvoudig is dit 
overigens niet, omdat voor de gehele 
pers geldende maatregelen relatief meer 
voordeel voor financieel krachtige on
dernemingen dan voor potentiële „op
gevers” kunnen betekenen, waardoor de - 
concurrentie voor de laatsten weer 
moeilijken wordt.
Wellicht kan voorlopig worden vol
staan met het nemen van een aantal 
maatregelen door de pers en overheid 
beiden in de geest zoals hierboven is 
aangegeven. Het is echter de vraag of 
men daar in de toekomst mee kan vol
staan. Een mogelijke oplossing is mis
schien het losmaken van de eigendom 
van de produktie-apparatuur van de 
dagbladen van het redactionele produkt, 
zoals b.v. in de omroep m.b.t. de zen
ders het geval is. De consequenties van 
een dergelijke ingreep dienen echter 
zorgvuldig te worden onderzocht. Het 
is niet onmogelijk dat ook dit middel on
toereikend is om werkelijk vrijheid van 
Informatie te waarborgen of onaan
vaardbare neveneffecten heeft, b.v. met 
betrekking tot de mogelijkheid van 
overheidsinvloed. Hoe dan ook: het on
derzoek dat momenteel door een com
missie van de Nederlandse Vereniging 
van Journalisten terzake wordt verricht 
is nuttig en noodzakelijk.

Vatten we ons oordeel over het Voor
ontwerp samen dan moet gezegd dat 
tegen de hoofdlijnen van de regeling 
geen principiële bezwaren bestaan maar 
dat gevreesd moet worden dat de rege
ling ontoereikend zal zijn om onge
wenste concentraties te voorkomen. Het 
is derhalve nodig dat eventueel naast 
deze regeling door pers en overheid na
dere maatregelen worden genomen.
A'̂ ooral moet aandacht worden geschon
ken aan de onafhankelijkheid van de 
redacties t.o. de directies, omdat daar
in een waarborg kan worden gevonden 
dat bij financieel-technische samenwer
king de gevarieerdheid in de pers, dus: 
het eigen gezicht (identiteit als u wilt), 
kan w’orden behouden. Een gevarieerd
heid die de vrijheid van meningsvor
ming beoogt te dienen en voor het goed 
functioneren van de democratie een on
misbare voorwaarde is.
Z ie  o v e r  d it on d erw erp  o o k :
B r ie f van  de M inister va n  C.R.M. van 19 april 
1968 o v e r  con cen tra tie -ten d en sen  in  de d a g 
b ladpers (BljJage T w eed e K am er, 1967/68 -  
9571), en h et daarbij gev oegd e  advies van  de 
Persraad ov e r  con centra tie  in  de dagbladpers.
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N,V. ^  Gereedschapfabriek
Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762 - 241

GEREEDSCHAPPEN v o o r  de metaalindustrie

A, BAARS A zn.
Exploitatie van baggermaterieei N.V.

VERKOOP EN VERHUER
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A. BAARS Azn. N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN

Corr.-adrcs MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

Alle transporten te water 

FIRMA DE REK EN HORSMAN

Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 10 2- TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten.

STOLK'S
Handelsondernemingen N.V.
Kantoor; Veersedijk 233

HENDRIK IDO AMBACHT. Telef. (01850) 28000 -28886

DA II C V  CONSTRUCTIE-
WERKPLAATS EN 
MACHINEFABRIEK .N.V.

NIEUVV'-LEKKERLAND - TELEFOON 01848 -436
• Staalconstructie voor gehouwen e.d.
• Alle soorten kranen

Telecommunicatie Industrie Becker N.V.
Experts op het gebied van scheepselektronica

Automatische piloten
Alarmsystemen
Oproepsystemen

• Scheepsradiotelefoons
• Echoloden
• Radars
• Marifoons
Dijnselburgerlaan 1, Zeist. Postbus 75. Tet. 03404 - 13511

Scheepsbouwwerven 

A. VUYK EN ZONEN
CAPELLE AAN DE IJSSEL

NIEUWBOUW EN REPARATIE
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

F A . J. A .  V I S S C H E R  &  Z O O N
Sluisstraat 41 Telefoon 05208 - 1259 - 1546

Z W A R T S L U I S

Directieboten Sleepvietten Dekschuiten 

N.V. ScheepsbouwwerI v.h.

FIRMA A. LANSER
Sliedrecht-Holland

Schildersbedrijf 
F. J. Kloet & Zoon

VLAARDINGEN
SPIJKENISSE

TELEFOON 010-343276 
TELEFOON 01880 - 2192

HET BEELD 
DER VADEREN

EXAMEN MET CLEMENTIE

De Unie van Christelijke Onderwijzers en Onder
wijzeressen had zich, nu een halve eeuw geleden, in 
1919, tot minister De Visser gewend met een ver
zoek. Of de examens voor onderwijzers, de examens 
voor de taalactes daarbij inbegrepen, ditmaal niet 
zouden kunnen worden afgenomen met minder 
strenge eisen.
De studerende onderwijzers waren nl. gehandicapt 
geweest. Door de kdlenschaarste was het gebruik 

' van vuur en licht sterk beperkt.
En door de Spaanse griep, die zeer velen voor lan

ge tijd buiten gevecht had gesteld, was het nog 
erger geworden.
De minister antwoordde, dat de districtsschoolop
zieners reeds van hem hadden vernomen, dat cle
mentie gewenst was.
Maar nu kwam er een nieuwe moeilijkheid, waar
op van verschillende kanten werd gewezen. 
Verscheidene kandidaten, die best wisten, dat zij 
nog niet klaar waren voor het examen en eerst 
het volgend jaar hadden willen opgaan, gaven zich 
nu alsnog haastig op, want een examen met cle
mentie, dat leek hun wel. Dat was een kans.
Maar het gevolg liet zich voorzien.
Het percentage gezakten zou dit examen-met-cle- 
mentie nog groter worden dan het ooit was geweest. 
Ondanks de clementie èn dóór de clementie.

O U D E EN 
NIEUV/E CITATEN

FRANKRIJK
Ii’. C. S, Knottnerus, voorzitter van het Koninklijk 
Nederlands Landbouwcomité deed onlangs de vol
gende uitspraak:

Wij snoeten ons niet te veel illusies maken, nu de 
Gaulle af getreden is. Dit loil helemaal niet zeggen, 
dat de Fransen in de E.E.G. nu handelbaarder loor- 
den. De Gaulle is slechts één persoon; voor de rest 
blijven dezelfde mensen op dezelfde kussens zitten. 
Er zijn bij enkele punten echter perspectieven. Ik 
heb niet de indruk, dat er weer iemand van 78 jaar,, 
die in vooroorlogse situaties denkt, op de Franse 
presidentsstoel komt te zitten.”

Wij zullen maar aannemen, dat De Gaulle zijn cx- 
mederegeerders niet onder hypnose houdt.

„Ongelijkheid is een van de belangrijkste oorzaken 
voor agressie”, aldus dr. Tolsma:

„Een mens is geneigd zijn bezit te verdedigen, zoals 
een dier zijn territorium. Dat bezit-verdedigen kan 
zich ook gee.steUjk uiten, zoals wanneer men de 
grenzen tussen de mensen onderling' in stand luil 
houden en zich verzet tegen andersdenkenden. Dis
criminatie is dan ook een vorm van agressie” .

Als iedereen dit nu van buiten zou leren en er naar 
zou handelen, dan . . .  Nee, dat zou te mooi zijn om 
waar te zijn.

POLITIEKE
ONDERW ERELD

GROEN
Bij het blad Verkeerstechniek zit een bijvoegsel „Re
creatievoorzieningen” . Daarin wordt geciteerd uit 
de nota „Groen en recreatie in Zoetermeer :

„De groen- en recreatievoorzieningen behoren tot de 
infrastructuur van een stad. de aanleg daarvan dient 
daarom vooruit te lopen op de behoefte van het 
ogenblik. Daarnaast duurt het ook enige tijd voor
dat de voorzieningen hun functie kunnen vervullen. 
De sportvelden zijn pas na l-P I -2 jaar bespeelbaar, 
terwijl eerst na een tiental jaren de parken hun vol
ledige betekenis gaan krijgen”

In veel gemeenten denken ze hier anders over. Er 
zijn zelfs gemeenten, waar men denkt, dat groen
voorzieningen in het geheel niet nodig zijn.
Of: men denkt wel dat ze nodig zijn. maar men zorgt 
er niet voor dat ze er komen.

AGRESSIE
Dr. F. J. Tolsma sprak op een „open studiedag” van 
de Ned. Chr. Vrouwenbond ov'er agressie. Blijkens 
een stukje in Trouw zei de inleider o.a.:

„Vrouwen zijn niet agressiever dan mannen. Voor
zover vrouwen streven naar harmonische gelijkstel
ling aan de man, is dat een gezonde vorm van agres
sie” .
Wie zou op zo’n bijeenkomst iets anders durven be
weren?

In „De Volkskrant” heeft Jan Blokker een column. 
Daarin schreef hij een dezer dagen „over de politie
ke onderwereld” naar aanleiding van persberichten 
over straatschenders uit deze sector op Koninginne
dag. I-Iij betoogt o.a.:

„Vraag me niet wat er omgaat in de politieke onder
wereld, Ik wist het op koninginnedag evenmin als 
gisteren toen ik de leiders van de Russische arbei- 
dersstaat op hun hardgranieten balkon zag staan 
zwaaien, en de burgemeester van West-Berlijn met 
iets smekerigs in zijn stem hoorde vragen of de 
mensen in zijn stad met van alles en nog wat wilden 
ophouden, en Vondeling retorisch de hand op de 
lezenaar zag slaan tijdens een toespraak tot een grij
ze zaal colbertkostuums. En ik weet het ook niet op 
zondag, als de klemmende vraag aan de orde komt 
of het. herdenken van de doden een vorm van ar
beid is en dus strijdig met Gods voorschriften — laat 
staan op maandag als we het. einde dienen te vieren 
van de oorlog („welke oorlog, pappie?”) en eigenlijk 
wéér de Dam op moeten met Duys en toeters en 
neuzen en stenen en stokken en overvalwagens.
Ik weet het niet, want ik heb geen weet van de 
politieke onderwereld. Ik ken alleen de politieke bo- 
venwereld — De Jong en Den Uyl en De Telegraaf 
en boer Harmsen en Toxopeus en de NRV en Beer- 
nink en de Koninklijke Marechaussee, en als ik dat 
allemaal op een rijtje voor me zie, dan zijn het toch 
eigenlijk nog maar hele kleine relletjes geweest, 
van de week” .

En daarom make niemand van een S.J. inuj 
olifant.

een S..T.
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v o o r 
9 0  jaar 
arp

Gebruik Uw spaarbankboekje ievens als (rentegevende) girorekening; 

Giroboekjes grafis verkrijgbaar.
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IETS OVER 
EEN KADERCURSUS 
EN WAT
DAAR AAN VASTZIT

He t  woord „kader” wordt in al
lerlei betekenissen gebruikt in 

onze taal. Van Dale, Nieuw Hand
woordenboek der Nederlandse 
Taal, geeft echter maar twee be
tekenissen van dit woord n.L; lijst 
of omlijsting en alle officieren en 
gegradueerden in een leger.
Als in een politieke partij over ka
der wordt gesproken, kan het de 
eerstgenoemde betekenis hebben. 
Iets kan worden geplaatst in een 
kader. Politici doen dat veelvul
dig als zij ergens spreken: zij be
zien iets in het kader van..., er 
past iets niet in een bepaald ka
der . . .  enz.

In dit verhaal hebben wij het over ka
der en kadervorming in een enigszins 
andere betekenis. Met kader wordt dan 
bedoeld, die groep mensen, die actief 
is in de partij, die mensen, die bestuurs- 
plaatsen (zullen) innemen. Over die ka
dervorming willen wij in dit artikel 
iets schrijven. Ter oriëntatie een korte 
uiteenzetting van de opzet van de lan
delijke kadercursus, die in het seizoen 
1968-69 werd gehouden. Aan deze cur
sus nam een dertigtal jonge mensen 
deel. Gedurende de herfst en de winter 
kregen zij een aantal lessen toegestuurd 
met vragen voor zelfstudie. Daarnaast 
werden bij een zestal lessen opdrachten 
gegeven. Op twee driedaagse bijeen
komsten werd er over de lessen en de 
opdrachten van gedachten gewisseld 
met de cursusleiding en met deskun
digen.

DE DRIE BURG

De eerste bijeenkomst was in november 
1968 in de Drieburg te Driebergen. De 
tweede bijeenkomst werd gehouden van 
9 tot 12 april eveneens in de Drieburg. 
Over de laatste bijeenkomst willen w ij' 
het hier speciaal hebben.

De bijeenkomst in de Drieburg was 
beslist geen vakantie voor de deel
nemers. De cursusleiding had een dus
danig programma samengesteld dat het 
duidelijk was, dat er aangepakt moest 
worden.
Ongetwijfeld zullen er mensen zijn die 
zeggen: dat er aangepakt moet worden 
op een kadercursus hoeft niet vermeld 
te worden, dat spreekt vanzelf. Kennis 
van de politiek komt je niet aanwaaien. 
Daar moet je serieus iets voor doen, daar 
moet je wat voor over hebben.
Dat daar wat in zit is in ieder geval wel 
gebleken.
Er is hard en serieus gewerkt, maar er 
is ook hard en veel gelachen. En het 
één sluit het ander niet uit.
Er is diepgaand gedebatteerd over za
ken als: het onderwijs in ons land; oor
log en vrede; het beleid van een poli
tieke partij; het werk in de Tweede 
Kamer; het verantwoord gebruik van 
economische macht en de politieke ont
wikkeling in ons land.

KRITISCH
Wie een paar dagen tussen de cursisten 
heeft rondgelopen en heeft meegeluis
terd naar de discussies bemerkt, dat 
de deelnemers kritisch ingesteld waren. 
De manier waarop de cursisten hun 
„leraren” onder vuur namen, bewijst 
wel dat men niet zonder meer aannam 
wat een inleider, zei, alleen omdat deze 
Kamerlid, staatssecretaris of partijvoor
zitter is. Integendeel, de cursisten kwa
men beslagen ten ijs en de inleiders 
merkten,, dat ze zich niet met enkele 
oppervlakkige antwoorden, zo ze dat al 
van plan waren geweest, van de zaak 
konden afmaken.
De cursusleiding had er evenwel weer 
voor gezorgd dat de cursisten zich goed 
met de stof bezig hielden door een van 
hen van iedere inleiding en van elke 
discussie een verslag te laten maken.
Nu was het ook weer niet zo dat de 
mensen, die, door de cursusleiding wa-
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de conferentie te Genève (1966), waar 
men alle begrip voor het recht van re
volutie had, is in het probleem van het 
geweld niet verder gekomen dan tot de 
verklaring dat christenen, die in een re
volutie als „laatste middel” worden be
trokken, het recht daartoe nooit mogen 
afleiden uit een revolutionaire idee, 
maar uit het evangelie. Zij mogen daar
bij tevens bedenken dat temidden van 
de storm van een revolutie de girondij- 
nen gewoonlijk moeten wijken voor de 
jacobijnen, de kleine christenschaar 
voor de mannen van geweld.
Ondanks enkele bedenkingen tegen on
derdelen las ik de studie van dr. Ver- 
kuyl met belangstelling en kan haar ter 
kennisneming van harte aanbevelen. Zij 
is een goede inleiding tot een hoogst ac
tueel probleem, dat nog geen oplossing 
heeft gevonden, die allen bevredigt, 
doch om de consequenties, die aan elke 
oplossing verbonden zijn, de hoogste 
aandacht verdient.

HET TWEEDE DEEL

Het tweede deel van „Verantwoorde 
Revolutie” is minder omvangrijk, het
geen niet betekent, dat het minder be
langrijk is. Het is het studieresultaat 
van een werkgroep uit de sociale fa
culteit aan de V.U. De auteurs noemen 
hun studie „een vluchtige verkenning 
op een terrein, waar het wetenschappe

lijk onderzoek nog maar nauwelijks 
is begonnen en waarover de weten
schap nog maar weinig heeft te zeg
gen.” Ieder, die over omverwerping van 
bestaande structuren of over revolutie 
tegen de status quo denkt of spreekt — 
en dat zijn er tegenwoordig velen — 
dient zich echter van deze wetenschap
pelijke verkenning op de hoogte te stel
len, opdat hij weet, waarover hij 
spreekt. Want „revolutie” is een ge
vaarlijk begrip, waaraan men zich ge
makkelijk brandt en dat zelfs hele vol
ken en culturen in vlam kan zetten. 
Dit tweede deel geeft als definitie van 
een revolutie de omschrijving „een plot
selinge en verreikende, diep-ingrijpen- 
de breuk in de continuïteit van de ont
wikkeling”, waaraan men ter wille van 
de duidelijkheid dan nog moet toevoe
gen of men een geweldloze dan wel een 
gewelddadige revolutie bedoelt. 
Oriënterend is ook de opmerking over 
het complex karakter en de verschil
lende typen van een revolutie: anar
chistisch, jacobijns-communistisch, mao- 
istisch, gemilitariseerde opstand van de 
massa.

Men kan uit dit tweede deel de conclu
sie trekken hoezeer studie en bezin
ning nodig zijn en hoe voorzichtig men 
moet wezen met revolutionaire kreten 
en demonstraties, waarbq men vaak 
niet weet, wat men doet, en niet beseft 
dat men, in een ongefundeerd idealisme, 
door andere machten wordt gebruikt. 
Het geschrift „Verantwoorde Revolutie” 
kan tot die nodige bezinning bijdragen.

ren ge\’raagd mee te werken, zich voor 
de leeuwen voelden geworpen. Degenen 
die in Driebergen aan de kadervorming 
meewerkten zijn wel aan debat en- dis
cussie gewend. Achtereenvolgens kwa
men de volgende personen iets vertel
len: mr. J. H. Grosheide, staatssecretaris 
van onderwijs; de Tweede Kamerleden 
drs. B. Goudzwaard en dr. C. Boertien, 
de voorzitter van de Organisatie Com
missie drs. D. Th. Kuiper, fractievoor
zitter mr. B. W. Biesheuvel, prof. dr. A. 
van Doorn, het Tweede Kamerlid de 
heer G. A. Kieft en partijvoorzitter dr. 
A. Veerman.
Drs. Goudzwaard en drs, D. Th. Kuiper 
waren trouwens regelmatig van de par
tij, omdat zij deel uitmaakten van de 
cursusleiding. Vooral de heer Goud
zwaard is nauw bij de zaak betrokken. 
De lessen zijn door hem geschreven, 
zodat de cursisten, wat dat betreft, met 
hun kritische vragen aan het juiste 
adres waren. Omdat juist in de periode 
van deze bijeenkomst het boekje van de 
heer Goudzwaard „grote taak voor klei
ne mensen” verscheen, n.a.v. het 90-ja- 
rig bestaan van de A.R.P., leek het de 
partijleiding een goede gedachte aan dat 
boekje wat extra aandacht te schenken. 
Ook al omdat de inhoud van dit paarse 
geschrift in feite bestaat üit de lessen, 
die de kadercursisten bestudeerd heb
ben, zij het dat de heer Goudzwaard 
deze lessen bewerkt heeft om het geheel 
als boekje te kunnen uitgeven.

TELEVISIE
Daar de partij een televisie-uitzending 
moest verzorgen op 29 april (inmid
dels uitgezonden) was deze kadercursus 
en de verschijning van het boekje een 
prachtig onderwerp. Vandaar dat de 
vrijdagavond voor een groot deel in be
slag werd genomen voor de opnamen 
voor deze uitzending. Dat gaf een toch 
wel welkome afwisseling in het drukke 
programma. In ieder geval werd het 
duidelijk, dat die tien minuten televisie 
heel wat voorbereiding kostten, al was 
het alleen al het opstellen van alle 
apparatuur, lampen, camera’s, snoeren, 
bandrecorders en ga zo maar door.
De heer Goudzwaard vertelde waarom 
hij „grote taak voor kleine mensen” 
heeft geschreven en wat de inhoud van 
het boekje is. Vanzelfsprekend had de 
schrijver daar weinig ihoeite mee. 
Datzelfde gold voor de heer Kieft, die 
gelegenheid kreeg om te zeggen wat hij 
in de praktijk in de Kamer met het 
boekje zou kunnen doen.
Verder mochten diverse cursisten hun 
mening zeggen en hoewel de meesten 
niet om hun woorden verlegen zitten 
bleek dat camera en microfoon in staat 
waren sommigen van hun stuk te bren
gen, al moet worden gezegd, dat dit nu 
ook weer niet zó erg lang duurde.
Al met al, voor wie de uitzending heeft 
gezien moge duidelijk zijn dat er langer 
dan tien minuten is gewerkt om het 
uiteindelijke resultaat op het scherm 
te krijgen. Daarbij is dan nog niet eens 
gepraat over de montage van de ver
schillende delen van de uitzending.
Het praten in een discussiegroep blijkt
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trouwens toch makkelijker te zijn dan 
een solo-optreden. Dat was niet alleen 
bij de t.v.-opnamen het geval maar ook 
bij de spreekvaardigheidslessen, die tij
dens de bijeenkomst werden gehouden. 
De zelfverzekerdheid waarmee enkele 
cursisten aan een paar minuten lang 
speechje begonnen, werd meermalen op 
de proef gesteld en niet iedereen zag 
kans om zonder kleerscheuren uit de 
kritiek van zijn of haar medecursisten 
te voorschijn te komen.
Maar ook dit onderdeel van de cursus 
is zinvol want het spreken in het open
baar is een belangrijke voorwaarde om 
naar buiten te brengen wat men te zeg
gen heeft over politieke problemen.
In ieder geval kan gezegd worden, dat 
de cursus de deelnemers heeft gestimu
leerd om zich (opnieuw) te verdiepen in 
tal van praktische problemen. Verschil
lenden van hen zeiden dat zij hierdoor

DOOR H, WESTSTRATE

weer aan het denken zijn gezet, dat zij 
op een andere manier tegen de politieke 
problemen zijn gaan aankijken.
Het uiteindelijk doel van de cursus is 
mensen vormen in en voor de politiek. 
Alleen zo kan de partij, ook in de toe
komst op een goede manier meedoen 
op het politieke terrein.

SUCCES
Zo bezien is de dit jaar gehouden ka
dercursus een succes en de moeite en. 
inspanning van de cursisten is zeker 
nuttig besteed geweest. Trouwens zij
zelf zijn daarvan wel het meest over
tuigd. Gezien de animo waarmee er 
werd deelgenomen aan deze cursus en 
gehoord de reacties op wat er geboden 
is, mag men aannemen dat het geld dat 
hierin is gestoken goed is besteed. Daar
bij mag niet worden vergeten dat een 
goede organisatie nodig is om de zaak 
te doen slagen. Wat dat betreft hebben 
de heren D. Corporaal en drs. K. Dob- 
ben gezorgd dat de cursus gesmeerd 
liep.

De partij is overtuigd van het nut van 
de cursus anders zou ze niet aan dit 
soort zaken beginnen. De partjj is zelfs 
zo overtuigd van het nut van kader-? 
vorming dat een van de doelstellingen 
van het fonds is, om de kadervorming 
goed op te kunnen zetten.
Dit artikel is bedoeld de lezer een in
druk te geven, zij het zeer summier, wat 
er zoal op een kadercursus gebeurt. 
Dan weet men „tenminste dat het beroep 
dat de partij iedere week weer doet op 
leden en sympathisanten een bijdrage 
voor het fonds te storten tot doel heeft 
met dat geld onder meer de eigen leden 
te scholen voor de politiek.

Hartelijk dank voor het royaal 
en troostvol meeleven voor en 
na het overlijden van onze lieve 
vrouw, moeder en grootmoeder,

H. A. SALOMONS

Mede namens kinderen 
en kleinkinderen

Ds. H. Post.

Oegstgeest, mei 1969. 
Wijttenbachweg 31.

WIJ KOMEN 
BIJEEN
De vereniging van A.R. Gemeente- en 
Provinciebestuurders in de Provincie 
Groningen, secretariaat Maasland 11, 
Groningen organiseert op 30 mei a.s.
een excursie naar de Lauwerszeewer- 
ken en de borg Verhildersum te Leens- 
Vertrek 13.30 uur vanaf hoofdstation 
Groningen.
Voor een goede organisatie is het nodig 
zich vóór 15 mei a.s. op te geven bij het 
secretariaat. De kosten bedragen ƒ 5,— 
per deelnemer.
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LEZERS 
SCHRIJVEN 
ONS. . .

NOGMAALS
ZUtD-AFRIKA
In Nederlandse Gedachten, van 3 mei 1969 
hebben de heren A. Algra en G. Ferwerda 
geprotesteerd tegen de ahAfijzing door de 
partij van de apartheidspolitiek in Zuid- 
Afrika.
Volgens de heer Algra zou het bij ons 
mode zijn om onze stamgenoten in Zuid- 
Afrika een trap te geven. HIJ v^ijst er op 
dat Polen en Russen nog veel erger aan 
rassendiscriminatie doen.
Is het feit, dat Polen en Russen tot hun 
grote schande mensen om hun ras of ge
loof discrimineren, voor ons een excuus 
om het schandelijke bedrijf van onze stam
genoten door de vingers te zien?
Beide heren gaan in hun betoog aan de 
kern van de zaak voorbij. Apartheid in 
Zuid-Afrika is niet alleen een gevolg van 
domme en . minderw/aardigé vooroordelen 
bij het blanke bevolkingsdeel. Zij is bo
vendien een integrerend bestanddeel van 
de officiële regeringspolitiek. Voor de ras
senwetten, die in Zuid-Afrika thans worden 
toegepast, hebben de beruchte Neurenber- 
ger Wetten van 1935 model gestaan.

. Is er enig verschil tussen Verwoerd’s 
ideaal van de protestant van het Noordse 
Ras en het mensbeeld dat Alfred Rosen- 
berg in zijn ,,Mythos des 20. Jahrhunderts” 
als ideaal voor ogen stond?
In Zuid-Afrika worden blanken en kleur
lingen gescheiden, tot in de restaurants, 
de trams, de openbare toiletten en de 
kerken toe. Is er enig verschil met het 
,,Voor Joden Verboden” dat een kwart 
eeuw geleden in ons land voor alle mo
gelijke gelegenheden gold?
Wanneer een kleurling in Zuid-Afrika ge
meenschap heeft met een bianke vrouw, 
dan maakt hij zich volgens de geldende 
wetten aan ,,rassenschande” schuldig en 
wordt hij gestraft met gevangenisstraf. Is 
er enig verschii met de Neurenberger 
Wetten die het begrip ,,rassenschande” 
uitvonden? Is er enig principieel verschil 
tussen de recente Zuidafrikaanse strafzaak 
en het proces tegen de Jood, die op 13 
maart 1942 ter dood veroordeeld werd

wegens omgang met een Duitse vrouw? 
Wel een klein gradueel verschil, ja, maar 
meer ook niet.
Beseffen de briefschrijvers, die zo gemak
kelijk de apartheidspolitiek voor hun reke
ning nemen, dan niet wat . de apartheid 
voor de kleurlingen aan vernederingen 
betekent? Voelen zij dan niet aan wat het 
betekent dat de neger geen gelijke burger
rechten ten opzichte van de blanke heeft? 
Beseffen zij niet dat de rode J in het 
Duitse persoonsbewijs van een kwart 
eeuw terug in principe weinig verschilt 
met de beruchte stempels in het werk
boekje, dat elke kleurling in Zuid-Afrika 
bij zich moet dragen?
Het is erg dat wij vandaag, 24 jaar nadat 
het Nazi-beest is verslagen, nog moeten 
optornen tegen denkbeelden die tijdens 
het Nazidom hun zuiverste expressie von
den. Natuurlijk verwerpen de heren Algra 
en Ferwerda de Jodenvervolgingen uit de 
grond van hun hart. Maar waarom gaan zij 
voorbij aan discriminaties die principieel 
niets met de Jodenvervolgingen verschil
len?
De heer Algra heeft als argument voor de 
bescherming van de Bantoes door de 
Zuidafrikaanse regering het feit genoemd, 
dat een jongen van 12 jaar, die een Ban- 
toevrouw met een steen gooide, met stok
slagen werd bestraft: Het tekent naar mijn 
mening de geestesgesteldheid van de 
blanken daar, die nog vele tientallen jaren 
van de. normen, die in een moderne sa
menleving worden gehanteerd, is verwij
derd.
Gegeven de officiële regeringspolitiek 
zeggen mi] incidentele vriendelijkheden 
van blanken ten opzichte van kleurlingen 
niet zo veel. Het werkt even navrant als 
argumenten van Duitse voorstanders van 
rassendiscriminatie, die na de ineenstor
ting van het duizendjarig rijk ineens druk 
doende waren, zich bepaalde vriendelijk
heden jegens de Joden te herinneren.
De argumenten van de heer Ferwerda in
zake Kongo en Indonesië zijn volkomen 
irrelevant. Het gaat mij niet alleen om 
Zuid-Afrika. Overal in de wereld, waar 
mensen op grond van ras, geloof of 
huidskleur bij hun medemensen ten achter 
worden gesteld, heerst onrecht. Én het is 
de taak, de plicht, van een partij, die ook 
in de politiek het evangelie in praktijk wil 
brengen, daartegen te strijden. 
Rassendiscriminatie gaat in tegen een 
rechtvaardige ordening van de samenle
ving. Het bijbelwoord „En God schiep de 
mens naar Zijn beeld” geldt voor alle 
mensen. Het is tragisch, dat de heren 
Algra en Ferwerda dat, blijkens hun inge
zonden stukken, nog steeds niet begrijpen. 
Utrecht J. P. van Rijswijk

DE WEEK ROND

Prins N.V.-Dokkum
(Metaalverwerkende industrie)

FABRIKANT VAN
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOTOGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN
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28 april Merkwaardige mensen zijn er toch. In de pauze van de ledenraadverga
dering van de V.P.R.O. werd anoniem een lijstje met bestuurskandidaten 
verspreid. Dat kan natuurlijk —> al is het niet fijntjes.
Later bleek de lijst met aanbevelingen door een dochter van de aan
bevolen kandidate (mevrouw drs. Went) te zijn verspreid. Het mocht 
niet baten — mevrouw V/ent werd niet herkozen.
Toch hebben wij ergens in ons hart een warm plekje voor deze dochter. 
Mag het?

29 april De VARA-gids gaat geuren naar hyacinten. Je moet voor je leden toch
wel wat bedenken om overeind te blijven.
De geur blijft nog een maand lang hangen ook!
Gelukkig dat een omroepgids vier maal in de maand komt.
Iets voor Trouw of Nederlandse Gedachten ter navolging? Nederlandse 
Gedachten in gembergeur en Trouw met de geur van het „vlijtige liesje?”

30 april Erg complimenteus was het niet, het geschrevene op een van de spandoe
ken in Soestdijk. „Al is ze nog zo oud — ze houdt haar hart van goud” . 
Maar de bedoeling was duidelijk. En uit ons hart gegrepen.

1 mei Wij hebben twee foto’s gezien. Eén uit Amsterdam waarop baldadige
aanhangeis van de Socialistische Jeugd een lid van het Fanfarecorps 
„Ons Genoegen” mishandelden.
De ander was er een van de bezetting van de Hogeschool in Tilburg; 
met een genoeglijke glimlach op z’n gezicht hangt in een stoel, in de cu
ratorenkamer, een van de heren studenten met z’n voeten op een andere 
stoel.
Van onthiistering gesproken!

2 m,ei- Een nieuwe definitie is geboren: het Democratisch Appèl (een stukje
P.v.d.A. nog) is een politieke groepering die alleen maar: „tut-tut, ho-ho” 
in haar vaandel heeft geschreven.
Soms lijkt D’63 ook in uit soort vaarwater terecht te komen. Te informe
ren bij Hans van Mierio.

3 mei „Van harte gefeliciteerd met de Nederlandse Leeuw — aldus een ervaren
man tot een zojuist geridderde — maar wéét dat een tijdje later hierop 
een kunstgebit volgt, nog wat later een prostaat-operatie en nog wat 
later . . .  ”.
Enfin — zo blijf je klein.

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN
De heren Goudzwaard en zyistra vroe
gen aan de ministers van Economische 
Zaken en zonder Portefeuille of het juist 
is dat de N.V. Staatsmanen het voor
nemen koesteren de produktie van ly- 
sine binnen afzienbare tjjd te beëindi
gen?

Delen de bewindslieden de mening, dat 
de huidige afzetproblemen van lysine 
eerder in een onbekendheid met het

produkt dan in een ontoereikendheid 
van het produkt hun verklaring vinden 
en derhalve het produkt op langere 
termijn nog van groot nut kan zijn voor 
de voedselproblematiek in de ontwikke
lingslanden?

Indien de voorgaande vragen beves
tigend worden beantwoord, willen de 
bewindslieden zich dan bezinnen op de 
mogelijkheid deze produktie te doen 
voortzetten, hetzij door gebruik te ma
ken van de bevoegdheden, die de over
heid als bezitster van de meerderheid 
der aandelen in de N.V. Staatsmijnen 
toekomen, hetzij door zich bijv. garant 
te verklaren voor bepaalde toekomsti
ge minimumafname van dit produkt?

Aannemingsbedrijf
Utiliteitswerken

N.V. Nieuw Vennep 
02526-3341

VEROLAAE
UNITED
SHIPYARDS

ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 162500

HOTEL „DE KROON"
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties en partijen.

DIRECT GELD NODIG?
PERSOONUUKE LENINGEN direct beschikbaar voor Ieder

een en elk doel. Schrtftemke zeer vlugge afwerking. Res- 
tantschuld vervalt bij overlijden. Geheimhouding gegaran
deerd.

VOORBEELD
KREDIET AFLOSSING PER BIAAND
f 1000,—  .................................... 47.50 34.30 22,50
ƒ 2000.—    94,59 68,60 45,—
ƒ 3000.—    142.04 102,90 87,50
f 4 0 0 0 ,-   171,— 112,50 70.85
f 5000 —   189,39 137,20 90.—

enz. enz.
Op uw telefonische of schrlltelijke aanvrage zenden wfl u 
geheel vrijblijvend en kosteloos een folder met aanvraag
formulier toe.

BENELUX CREDIET
Kummenaedestraat 66 -  Geleen -  Telefoon 04494 -  5320

FIRMA C. VERMEER EN ZO O N  S
Fabrieken voor GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230. Ouderkerk aan de IJssel

RONDE EN OVALE TAFELRANDEN -  GEBOGEN RE
GELS VOOR STOELEN EN FAUTEUILS -  ARMLEG- 
GERS -  KAPPEN -  REGELS -  STIJLEN, ENZ. ENZ.

Getron Handels- en 
Transportonderneming

VIERAMBACHTENKADE 9 ~  SPIJKENISSl 
Telefoon 01880 - 2020. 2876.

Binnenlandse en internationale transporten. 
Partügoederen - swaar transport, verhuizingen.

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW -  KETELBOUW -  VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748 -  3921*

M A SSE Y-FE R G U SO N
TREKKERS, HYDR. GRAAFMACHINES, 

SHOVELS EN BULLDOZERS

F IR M A  M . J. VER LIN D E
ZAAMSLAG TELEFOON 01153 ■ 227 - 245
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ACHTER HET NIEUWS UITZENDING VAN 7 MEI J.L.

KIEZERS 
EN HUN PARTIJ
DOOR DRS. G. P. NOORDZIJ

IN een uitzending*van Achter het 
Nieuws op 7 mei j.1. werd een 

aantal grafieken getoond die een 
overzicht gaven van de verande
ringen in het Nederlandse kiezers
korps sinds februari 1967. In het 
Vrije Volk van 8 mei ging de ver- 
kiezingssocioloog drs. Marcel van 
Dam nog iets nader op deze gege
vens in.

De grafieken waarom het hier gaat, 
kwamen tot stand door de resultaten 
van de peilingen naar de politieke voor
keur die het Nipo in Opdracht van de 
PvdA wekelijks uitvoert, in beeld te 
brengen. De informatie die in de gra
fieken besloten ligt Is op zichzelf niet 
nieuw. Het aardige van Achter het 
Nieuws is dat men de peilingen op zo
danige wijze presenteerde, dat de trends 
voor de diverse partijen naar voren 
kwamen en vergelijkingen in de tijd 
mogelijk werden.
Ondanks deze verdienste blijkt het mo
gelijk enkele punten van kritiek te for
muleren op de wijze waarop kijkers en 
lezers van de kwaliteit van het mate
riaal werden overtuigd en op de inter
pretaties die het materiaal vergezel
den.

KWALITEIT
STEEKPROEVEN

In de eerste plaats zouden de steek
proeven representatief zijn voor de kies
gerechtigde Nederlandse bevolking.
Het is niet goed voor te stellen hoe een 
hoge graad van representativiteit be
reikt kan worden zonder de kiesgerech-

IN DIT NUMMER
Op pagina 2 staan een aantal 
interessante cijfers.

Prof. mr. P. de Haan schrijft op pag. 5 
over de plaats van de technologie 
in de samenleving.

Hoe in Denemarken het 
woningbouwprobleem wordt aangepakt 
vertelt de heer M. H. L. Weststrate 
op pag. 6 en 7.

Op pagina 8 en 9 staat een artikel 
over West-lrian door 
drs. M. van der Schaft.

tigden zélf als populatie te nemen, dat 
wil zeggen: zonder een steekproef uit 
de kiesregisters te nemen.
De Nipo-steekproeven zijn gebaseerd op 
de woningregisters van de gemeenten. 
Bovendien hebben Nipo-enquêteurs in 
peilingen waarom het hier gaat tame
lijk veel vrijheid om in geval van wei
gering (om welke reden dan ook) over 
te gaan naar een ander adres.
De pretentie van representativiteit gaat 
dus wel wat ver.
Nu is het wél zo, dat de cijfers geba
seerd zijn op gegevens uit ongeveer 400 
vraaggesprekken per week. Over een 
lange periode genomen is het totaal dan 
ook misschien een weerspiegeling van 
de Nederlandse bevolking ten aanzien 
van bijvoorbeeld geslacht en leeftijd. 
Voor een onderzoek naar stabiele rela
ties kan de door het Nlpo gevolgde me
thode wel toereikend zijn, voor een on
derzoek naar partij voorkeuren zal een 
meer verfijnde methodiek dienén te 
worden gehanteerd.

INTERPRETATIE-
MATERIAAL
Zowel in het commentaar in Achter het 
Nieuws, dat geleverd werd door de he
ren Postema en Jacobs, als in het arti
kel van drs. Van Dam in het Vrije Volk 
was ons inziens sprake van een „naar 
zich toe interpreteren” van de gege
vens.
Een duidelijk grillig beloop van de cur
ve voor de PvdA-aanhang werd ge
acht het bewijs te zijn van een grote 
mate van politieke bewustheid van de 
PvdA-aanhang.
De kiezers zouden op actualiteiten ade
quaat weten te reageren en blijk geven 
van een positief te waarderen kritische

De heer L. W. H. de Geus 
burgemeester van Linschoten, schrijft 
op pag. 11 over het 
Reeuwijkse plassehgebied.

9  gulden 
vo o r 
9 0 ja a r 
arp

gezindheid. Stabiliteit daartentegen, zo
als men die concludeert uit de vrijwel 
horizontaal lopende curven voor de 
ARP en de CHU, werd nogal gemakke
lijk identiek gesteld met onbeweeglijk
heid.

Het is duidelijk dat hier van een zo 
objectief mogelijke interpretatie geen 
sprake meer is.
Met evenveel recht kan men de PvdA- 
kiezers, die om het geringste incident 
hun partij straffen of belonen, beschul
digen van ééndimensionaal denken.
De partijbinding is bij hen kennelijk 
slechts afhankelijk van het doen en la
ten der partij op enkele punten.
Iets van wat ARP-kamerlid M. W. 
Schakel noemde „trouw aan de partij" 
ontbreekt bij die kiezers ten enen male. 
De heer Schakel maakt dan ook ons 
inziens terecht bezwaar tegen het dui
den van de horizontale ARP-curve in 
pejoratieve termen.

Verder valt op te merken dat het ver
binden van dalen en pieken in de cur-

VERVOLG OP PAG. 8

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555* 
DRUKKERS- UITG EVERS

Al 68 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

VOLGENDE WEEK

Nederlandse Gedachten van 
volgende week, 24 mei, zal geheel 
gewijd zijn aan de Universitaire wereld.

Aan dit nummer werken mee:

drs. D. Boonstra, de heer J. Budingh’, 
prof. dr. A. van Doorn, prof. dr.
J. Lever, prof. dr. P. J. Roscam Abbing, 
dr. H. Schamhardt, dr. N. Spronk, 
dr. E. Velema, prof. dr. H. J. van 
Zuthem.

W i j
w ille n

o n s
w e r k

k u n n e n
b lijv e n

d o e n .
D a a r v o o r

is
o o k

u w
b ijd ra g e

n o d ig .

f  9 ,-  o f 
f  0 ,9 0  o f 
f  9 0 ,-  o f 

f  9 0 0 ,-  o f 
w a f 

u
k u n t

g e v e n .

GIRO 712 .000
FO NDS AR. P A R TIJS T IC H TIN G , DEN H A A G
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W I D E K  O V E R  . . .

DE VOORTGAANDE ACTIE
1 8 7 9  - 1 9 6 9 .
D e A .R .P . bestaat dit jaar 9 0  
jaar.
W ij vorm en een fonds.
H et geld b lijft elke dag b in 
n enkom en.
E lk e dag.
D e ene dag m eer dan de andere 
dag.
N u  reeds m eer dan drie maan* 
den lang.
Is dat geen feest ? !
O ok  al vragen w ij: geld in  
plaats van b loem en .
„ 9  gulden voor 9 0  jaar a .r .p .” . 
L iefst m eer. A ls  het niet anders 
kan m inder.
Sam en echter v o ld oen d e! 
H oeveel is dat dan ?
Tenm inste v ijf  to n ; een h alf 
m iljoen  gulden.

LET U OP

„Onze gelukwensen en een kleine bij
drage van een A.O.W.-ster (ƒ 10).” 
„Ieder die toch wel iets zou willen ge
ven: ƒ7,12 op 712.000.” (gironummer 
fonds).
,',Voor 90 jaar A.R.P. uit dankbaarheid.” 
(ƒ10).
„Toch nog — dankzij Goudzwaard.” 
(ƒ 19).
„Dankzij een extraatje; 3e gift.” (ƒ41). 
„Gewetensgeld wegens onvoldoende 
activiteiten van mijn kant” (ƒ9).
„Van het nieuw verdiende loon voor 
de A.R. Partij tien gulden schoon” (ƒ 10).

Zo blijft de actie voor het fonds voort
gaan, . begeleid door de opmerkingen 
van vele gevers en geefsters op de 
plaats voor „mededelingen” op de giro
kaarten.

lijst van bij te houden. Overigens zijn 
alle giften uiteraard genoteerd.

Naast de kiesverenigingen, welke geld 
hebben ingezameld bij leden èn sympa
thisanten, zpn er ook kiesverenigingen, 
die een gift voor het fonds uit eigen 
kas voor het fonds overmaakten. Alle
maal hartelpk dank.
En ook: allemaal bezig blyven — waar 
u ook komt en wie u ook ziet — met de 
herinnering: 90 Jaar A.R.P.; hebt u, heb 
jij ook al een bijdrage gegeven?!

PER CENTRALE

Wij geven thans een overzicht van de 
stand van het fonds per 24 april 1969, 
gegroepeerd per Kamercentrale, met 
een onderverdeling per Statencen
trale.
Wij hebben naast het aantal gevers en 
het bedrag der giften per Kamercentra. 
ie en Statencentrale, ook opgenomen 
de leden per 1 januari 1969.
Men kan dus vergelijken de ledenstand 
en het aantal gevers per Kamercentrale 
en Statencentrale.
Er doen zich nogal wat verschillen voor. 
In een apart staatje hebben wij de le
dentallen en aantallen gevers per Ka
mercentrale nog eens apart naast elkaar 
gezet en de percentages berekend van 
het aantal gevers op het aantal leden. 
Iedere Statencentrale kan ook 'voor 
zichzelf dat percentage aan de hand van 
de. gegeven cijfers uitrekenen.

Stand jubileumfonds per 24-4-1969 per 
Kamercentrale, onderverdeeld naar Sta
tencentrale.

Aantal Aantal Giften 
leden gevers

oer 1-1-1969
Totaal 87.387 18.938 ƒ267.673,82

K. C.

K. C.

PLAATSELIJKE ACTIES

Ook de kiesverenigingen zijn nu bezig 
■om plaatselijk geld voor het fonds te 
verzamelen.
Vorige week berichtten wij reeds over 
de kiesvereniging. Rijnsburg, die voor 
ruim ƒ 4.200 zorgde.

■ De kiesvereniging Den Hulst-Nieuw 
Leusen (Ov.) telt 158 leden.
Een actiecomité uit bestuur en leden 
bracht ƒ 1.412 bijeen, gegeven door 173 
personen. Dit afgezien van giften, wel
ke door diverse personen reeds recht
streeks op gironummer 712.000 van het 
Fonds A.R. Partijstichting werden ge
stort.
Heel hartelijk dank aan de gevers en 
geefsters èn uiteraard ook aan het actie
comité voor het verrichte werk. Als 
men het zo doet, gaat het goed.

MOOIE RESULTATEN

Er zijn meer kiesverenigingen zo bezig 
geweest. Wij noemen er een paar; Vor- 
den met ƒ 255; Kockengen met ƒ 73,50; 
Asperen ƒ 84; Birdaard ƒ 50; Nij Beets 
ƒ263,50; Schiermonnikoog ƒ 154,50; 
Oostkapelle ƒ86; Hazerswoude ƒ450;
O. en W. Souburg ƒ130; Zweeloo ƒ450; 
Axel ƒ 75; Brucht ƒ 70; Kamperland ƒ 864; 
Borger ƒ658; Oosterbierum ƒ56,50; Zel- 
hem ƒ 120; Roosendaal ƒ 105; Zwagerveen 
ƒ400; Nij Altoena ƒ200; Wieringen 
ƒ125,50; Witharen ƒ353,75.
Als wij hier sommigen hebben over
geslagen, dan krijgen wij wel een sein
tje; De massa giften maakt het moeilijk 
om overal een afzonderlijke complete

Groningen 7.685 1.324 ƒ 20.547,89
Statencentrale
Appingedam 1.781 283 ƒ 5.549,—
Bedum 3.370 408 ƒ 4.230,65
Groningen 956 336 ƒ 7.168,49
Oude-Pekela 923 156 ƒ 1.466,75
Winschoten 655 141 ƒ 2.133,—

K.C.
Leeuwarden 12.904 2.162 ƒ 24.394,68
Statencentrale
Dokkum 4.619 680 ƒ 6.727,49
Franeker 2.424 428 ƒ 5.387,38
Heerenveen 2.545 371 ƒ 3.553,48
Leeuwarden 1.346 335 ƒ 4.629,58
Sneek 1.970 348 ƒ 4.096,75

K.C. Assen 5.634 895 ƒ 16.936,30
Statencentrale
Assen 1.611 ' 286 ƒ 5.961,85
Emmen 973 146 ƒ 2.567,33
Hoogeveen 2.065 320 ƒ 5,058,87
Meppel 985 143 ƒ 3,348,25

K. C. Zwolle 7.697 1.360 ƒ 15.989,97
Statenceiitrale
Almelo/
Hengelo 708 -• 174 ƒ 1.703,80
Deventer 404 83 ƒ 745,—
Enschede 342 61 ƒ 778,90
Kampen 1.479 252 ƒ 3.417,98
N.O.-Polder 716 124 ƒ 1.258,50
O.-Flevoland 146 30 ƒ 345,50
Ommen 2.780 415 ƒ 4.783,—
Zwolle 1.122 221 ƒ 2.957,29

K. C. Arnhem 6.434 1.597 ƒ 17.845,64
Statencentrale
Apeldoorn 752 215 ƒ 2.400,90
Arnhem 539 159 ƒ 1.718,51
Ede 1.911 491 ƒ 6.034,50
Harderwijk 2.186 496 ƒ 4.898,73
Zutphen 1.046 236 ƒ 2.793,—

Nijmegen
Statencentrale
Doetinchem
Nijmegen
Tiel
Winterwijk
Wijchen

2.921

471
104
433

1.758
155

536

71
46
89

303
27

ƒ

ƒ
ƒ
ƒ
ƒ
ƒ

5.558,74

791,—
547,49
957,—

2.977,25
286,—

K. C. Utrecht 5.426 1.464 ƒ 19.514,23
Statencentrale
Amersfoort 4.283 1.056 ƒ 13.695,23
Utrecht 1.143 408 ƒ 5.819,—

K. C.
Amsterdam 2.267 710 ƒ 12.877,69

K.C.
Haarlem 5.035 1.287 ƒ 19.725,32
Statencentrale
Haarlem 1.276 319 ƒ 5.224,80
Hilversum 1.306 383 : ƒ 4.795,—
Nieuwer- '
Amstel 1.749 427 ƒ 7.464,04
Velsen 704 138 ƒ 2.241,48

K. C.
Den Helder 3.144 646 ƒ 7.950,29
Statencentrale
Alkmaar. 503 146 ƒ 1:551,-
Den-Helder 1.012 172' ƒ 1.976,—
Hoorn 994 169 ƒ 2.583,10
Zaandam 635 159 ƒ 1.840,19

K. C. Leiden 6.533 1.685 ƒ 25.080,36
Statencentrale
Leiden 2.833 758 ƒ 12.249,09
Gouda (Hulpd. Alphen
a/d Rijn) 1.401 317 ƒ 3.091,30
Gouda (hulpc.
Gouda) 1.705 427 ƒ■ 5.470,68
Gouda (hulpc.
Zoetermeer) 594 183 ƒ 4.269,29

K. C.
Den Haag 2.318 893 ƒ 14.457,47

K. C.
Rotterdam 3.564 953 ƒ 14.571,53

K. C.
Dordrecht 9.754 2.134 ƒ 29.250,02
Statencentrale
Delft 4.365 947 ƒ 14.856,89
Dordrecht 2.653 579 ƒ 7.346,99
Ridderkerk (hulpc.
Goeree Overf.) 319 65 ƒ 1.007,—
Ridderkerk (hulpc.
Hoeksewaard) 538 127 ƒ 1.300,75
Ridderkerk (hulpc.
IJsselmonde) 1.350 299 ƒ 3.503,39
Ridderkerk (hulpc.
Voorne Putten 529 117 ƒ 1.235,—

K. C.
Middelburg 3.772 722 ƒ 12.997,97
Statencentrale
Goes 1.070 143 ƒ 2.912,01
Hulst 341 90 ƒ 1.908,25
Sluis 146 32 ƒ 497,50
Middelburg 1.044 237 ƒ 3.599,81
Tholen 90 9 ƒ 285.—
Vlissingen 664 150 ƒ 2.205,41
Zierikzee 417 61 ƒ 1.590,—

K. C.
Den Bosch 1.240 298 ƒ 5.057,25
Statencentrale
Eindhoven 414 147 ƒ 1,793,5)
Heusden 826 151 ƒ 3.263,75

K. C. Tilburg 770 205 ƒ 3.455,47

BOEIENDE CIJFERS

Landelijk
K.C. Groningen 
K.C. Leeuwarden 
K.C. Assen 
K.C. Zwolle

K.C. Arnhem/

Aantal Aantal 
leden gevers
87.387 18.938 
7.685 1.324 

12.904 2.162 
5.634 895
7.697 1.360

Nijmegen 9.355 2.133
K.C. Utrecht 5.426 1.464
K.C. Amsterdam 2.267 710
K.C. Haarlem 5.035 1.267
K.C. Den Helder 3.144 646
K.C. Leiden 6.533 1.685
K.C. ’s-G’hage 2.318 893
K.C. Rotterdam 3.564 953
K;.C. Dordrecht 9.754 2.134
K.C. Middelburg 3.772 722
K.C. ’s-H’boseh 1.240 298
K.C; Tilburg 770 205
K.C. Maastricht 289 87

•/.
21.7
17,2 (15)
16.7 (16) 
15,9 (17)
17.7 (14)

22,8 (10)
27.0 ( 4)
30.8 ( 2) 
25,2 ( 8) 
20,6 (12)
25.8 ( 7)
38.5 ( 1)
26.8 ( 5)
21.9 (lij
19.1 (13)
24.0 ( 9)
26.6 ( j)
30.1 ( -3j

In dit aparte staatje zijn de ledentallen 
en aantallen gevers per Kamercentrale 
naast elkaar geplaatst, met het percen
tage van het aantal gevers op het aantal 
leden.
De gevers zijn leden én sympathisanten 
samen. Beschouwen wij nu gemakshal
ve alle gevers als leden, dan heeft lan
delijk gezien 21,7% van het totaal aan
tal partijleden tot; dusver reeds een gift 
gegeven, tot nu toe tijdens een in hoofd- 
zaak papieren actie..
Het is duidelijk, dat wanneer er nu een 
meer persoonlijke actie, — met name 
via de kiesverenigingen — volgt, nog 
grote aantallen personen bereid zullen 
zijn ook een gift te geven.
Wij kunnen in dit verband nauwelijk.s 
voldoende de taak en de verantwoorde
lijkheid van de kiesverenigingen onder
strepen.

En die van ons ieder persoonlijk. Daar 
zullen wij met elkaar nu stellig iets aan 
nioeten gaan doen. Het geld ligt bij de 
mensen klaar. In alle Kamercentrales 
en ook in alle Statencentrales en tevens 
in nog zeer veel kiesverenigingen kun
nen de percentages met gemak hoger 
komen.

Thans: samen verder.

9
9 0  9 9

K. C.
Maastricht

7 1 2 . 0 0 0

G ironu m m er

Fonds A .R . Partijstichting  

D r. K uyperstraal 3  

’ s-Gravenhage

289 87 ƒ 1.463,—
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Fiscale
correctie

De A.R.P. heeft in haar verkiezings- 
program 1967 gepleit voor een perio
dieke aanpassing van de belasting
tarieven loon- en inkomstenbelasting 
aan mogelijk opgetreden wijzigingen 
in de koopkracht van het geld.
In tijden van inflatie betekent dit 
dat er een tariefsverlaging gewenst 
is, in tijden van de .Jiarde gulden” 
is dan een tariefverhoging onvermij
delijk. Minister VVitteveen heeft aan 
deze gedachte gestalte gegeven. Hij 
heeft een studie-ontwerp aangebo
den. Wij vinden het bijzonder ver
standig van de minister dat hij de 
gedachten en de meningen van des
kundigen wil peilen voordat een echt 
wetsontwerp aan de Kamer wordt 
aangeboden. Het is van harte te ho
pen, dat vele deskundigen en de po
litieke partijen zich met deze studie 
bezighouden, want de zaak is om 
drie redenen van belang.
De eerste is dat in geval van inflatie, 
de progressie in de tarieven er oor
zaak van is dat een kabinet meer 
inkomsten geniet dan dé wetgever 
en de volksvertegenwoordiger heb
ben bedoeld. Hierdoor wordt het 
controlerecht van het parlement op 
de koorden van de beurs van de 
overheid in feite verkort. Waarbjj 
het kan gaan om flinke bedragen. In 
de periode 1967—1974 kan het gaan 
om rond 1.000 miljoen gulden.
Een tweede reden is het feit dat de 
belastingplichtigen niettegenstaande 
hun besteedbaar inkomen gelijk ge
bleven is (als de prijsstijging gelijk 
is aan loonsverhogingen) er toch 
méér belasting moet worden opge
bracht. Het is de vraag of dit nog 
wel, op zichzelf genomen, een ver
dedigbare rechtvaardige zaak is. De 
derde reden is gelegen in de omstan
digheid dat een aanpassing aan de 
tarieven tengevolge van de inflatie 
over een langere periode, altijd weer 
moeilijk in te passen blijkt te zijn 
in de conjunctuur omstandigheden. 
Indien de aanpassing jaarlijks plaats 
zal vinden klemt vorenstaand be
zwaar veel minder, omdat het bij 
jaarlijkse brokjes om kleinere be
dragen gaat.

Een bezwaar tegen een dergelijke 
automatische aanpassing is dat wel
licht de"̂  strijd tegen de inflatie er 
door zou kunnen verzwakken. Maar 
tenslotte is het ook zo dat als de 
inflatie moet worden aanvaard als 
een onvermijdelijk bfverschijnsel 
van de moderne economische ont
wikkeling, dan ligt het op de weg 
van kabinet en parlement de nare 
gevolgen daarvan zoveel mogelijk te 
neutraliseren.

Om advies

De minister heeft het hoger ge
noemd voorontwerp ter bestudering 
toegezonden aan universiteiten, ho
gescholen, de wetenschappelijke bu
reaus der politieke partijen, de ver
eniging voor belastingwetenschappen 
en de vereniging van staatshuishoud
kunde.
Met het dringende verzoek vóór 1 
september a.s. advies uit te brengen. 
Wij betreuren het dat het kabinet 
dit w.o. niet aan de Sociaal Econo
mische Raad heeft willen toezenden 
om advies.
Naar onze mening zijn er meer fac
toren in het geding dan alleen die 
van een merkwaardige verdeling 
van de belastingdruk.

Het zou ons veel waard zijn in
dien de SER eigener bew'eging hier
over een advies uitbracht. De erva
ring opgedaan met een uitgebracht 
ander ongevraagd advies — omtrent 
hel B.T.W.-wetsontwerp — doet ons 
daar naar verlangen.

O N D E R  p a r tijd ig  t e  z ijn  o f  o n s  

^  s c h u ld ig  t e  m a k e n  a a n  p o l i t i e k e  

p lu im s tr i jk e r i j  m o g e n  w i j  d e  e r e 

p a lm  v o o r  h e t  d e h a t  v a n  d e  6 d e  

m e i  j l . t o e k e n n e n  aan  p r o f  . D i e p e n 
h o r s t .

Z ijn  r e d e  o n d e r s c h e id d e  z ic h  g u n 

s t ig  v a n  al d e  a n d e r e  to e s p r a k e n  
v a n  d e  g r o t e r e  fr a c t ie s .

Hij was de enige, die er niet om heen 
draaide, maar duidelijk liet uitkomen, 
dat het „bezetten” van lokaliteiten in 
een universiteitsgebouw een weder
rechtelijke daad is en als zodanig een 
ordeverstoring, die niet kan worden ge
duld, een praktijk van eigenrichting, 
die in strijd is met de democratische 
grondregels. En hij vorderde van de mi
nister. ook duidelijk te zijn in zijn af
keuring.

Ook daarin had hij gelijk. Want de mi- . 
nister had aan de Kamer het voorbeeld 
gegeven, hoe men op het allerzachtst 
iets kon laten doorschemeren van een 
begin van afkeuring van wat de studen
ten zich veroorloofden. En de meeste 
Kamerleden volgden vlijtig dit voor
beeld, voorzover ze niet de bezetters 
helemaal gelijk gaven. En de woord- 
voerdster van de fractie zonder aan- 
hang in het land. nl. van de PPR, had 
zelfs bezwaar tegen het woord bezet
ting. Dat deed zo fors aan. Men moest 
daar een ander woord voor vinden. 
Georganiseerde logeerpartij zonder 
slaapkamers of gecontinueerde happe
ning in daartoe niet gehuurde zalen, of 
iets in die geest zal de juffrouw hebben 
bedoeld. Maar zij deed geen voorstel.

TN de discussie was ook een ander vol- 
komen onwezenlijk en onwaarachtig 

element, nl. dat de bezetters werden 
geprezen omdat zij het zo ordelijk had
den gedaan. Ordelijk, dat konden de 
Duitsers ook, Ordnung musz sein.
Maar het verliep alleen ordelijk, door
dat de gezagsdragers lijdelijk toekeken. 
Het is op een andere universiteit ge  ̂
beurd in dezelfde week, dat een hoog
leraar op zijn kamer in het universi
teitsgebouw zat te werken en een tele
foontje kreeg van een studenten-actie- 
comité: Professor, u dient er rekening 
mee te houden, dat uw kamer vanaf 
morgen twaalf uur zal worden bezet, 
want dan loopt het ultimatum af, dat 
wij aan curatoren hebben gesteld.
Stel dat de poging tot bezetting van die 
kamer was doorgegaan, — zij ging niet 
door, want de president-curator had

W e rk e n d e  jeu ig i

De toekomst voor de werkende jeugd 
ziet er niet zó rooskleurig uit. In 
1965 was de behoefte aan jongere 
werknemers van 15—19 jaar in het 
bedrijfsleven nog bijna 50 procent. 
Als 1980 komt zal dit percentage te
ruggelopen zijn tot 18. Nog verder 
vooruit cijferend zal de behoefte 
waarschijnlijk dalen tot 5 percent. 
Deze cijfers verschafte de heer Hor
dijk, secretaris van het C.N.V. Die 
door hem geschetste toekomst moet 
zowel voor het politieke beleid als 
voor het beleid van de vakvereni
gingen een extra prikkel zijn zich 
over de toch benauwende situatie te 
beraden. Als niet op t ij d wordt 
ingegrepen zullen wjj in ons land 
toegroeien naar een modern arbeids- 
proletariaat van jongeren. Met alle 
trieste gevolgen van dien — voor hen 
en de samenleving.
Het is noodzakelijk dachten wij dat 
de overheid, de werknemers - waar
onder nadrukkelijk de jongeren -, de 
w’erkgevers en de vakbeweging reeds 
nu zich moeten beraden over een 
plan ten einde die moeilijkheden te 
voorkomen. Met name zal het pro
bleem aan de orde moeten komen 
de jongeren die van school komen en 
in het bedrijfsleven worden opgeno
men de mogelijkheid te bieden van 
meer begeleiding, meer vorming en 
meer onderwijs.
Een brede basisopleiding — ook na 
de schooltijd — is eenvoudig een 
noodzaak in een tijd van mechani
satie en computerisatie. Wij zijn er 
over verheugd dat het C.N.V. hier
voor een brede aandacht heeft ge
vraagd.

CRISIS BIJ HET
HOGER
ONDERWIJS?
de meeste studenten, die zich voor de 
bezetting gereedmaakten, aan hun ver
stand weten te brengen, dat hun eisen 
niet in het brein van verstandige men
sen, die zichzelf bovendien als volwas
senen beschouwden, dienden op te ko
men, — maar stel dat zij was doorge
gaan en de betrokken hoogleraar had 
de politie opgebeld met het verzoek de 
indringers buiten de deur te zetten en 
proces-verbaal op te maken wegens 
huisvredebreuk, dan was het knokken 
geworden, want dan hadden de jonge
lui met de sterke arm verwijderd moe
ten worden, en van dat moment af was 
het geen ordelijke bezetting meer. Wij 
laten nu even rusten, dat opbellen van de 
politie in het veronderstelde geval niet 
zou gaan, want de heren indringers 
zouden naar het Tilburgse voorbeeld 
eerst de telefooncentrale bezetten.
En als er tóch een boodschap naar de 
politie zou gaan op een andere wijze, 
dan zou de politie waarschijnlijk zeg
gen: professor, zullen we dat hu wel 
doen, met de sterke arm? U weet toch, 
dat de ministers Veringa, Polak en 
Beernink al maanden geleden de bur
gemeesters van de universiteitssteden 
hebben aangeraden, fluwelen hand
schoenen aan te trekken, als de studen- ' 
ten probeerden relletjes te verwek
ken. ..
Wij willen maar zeggen, dat de lof
tuitingen aan het adres van de studenten 
dat zij zo ordelijk en gedisciplineerd 
kunnen bezetten en er geen circus van 
maken (Jan Hein Donner kwam boven
dien over naar Tilburg om te schaken) 
loftuitingen zijn, die geen hout snijden. 
Want die ,,ordelijkheid en rust” waren 
er alleen, omdat het bevoegde gezag 
niets deed. De medestrijders uit Nijme
gen hadden overigens het consigne, om 
zich gereed te houden, als de politie in 
Tilburg last zou krijgen van de bur
gemeester, om het gebouw van de Ho
geschool te ontruimen.

INTUSSEN staan twee dingen vast;
1. Er zijn aan de Universiteiten en 

Hogescholen toestanden en verhoudin
gen, die dringend moeten worden her
zien. Er is teveel overgebleven uit de 
tijd, toen een professor een student kon 
maken en breken naar willekeur en de 
student daarbij geen enkel verweer had 
of een gelegenheid, om recht te zoeken. 
Er is een wetenschappelijke staf geko
men, waarin evenknieën zitten van de 
professor, maar waarvan de leden kun
nen worden getracteerd als onmondigen, 
Er is geen sprake van, dat de toestan
den aan de universiteiten ideaal zijn.
2. Het is evenzeer een feit, dat deze 
misstanden en tekortkomingen voor
werp waren van discussie en beraad. 
Sterker, dat op verschillende punten 
reeds verbetering was ingetreden en 
dat de reformatie van de universiteit, 
hier sterker en forser, daar langzamer 
en meer aarzelend, op gang was geko
men.

In zulk een situatie is het dwaas en 
principieel verwerpelijk, dat een min
derheid van studenten probeert „her
vormingen” door te drijven met behulp 
van ultimatums en bezettingen.

TAAARBIJ moet men wel bedenken, 
^  dat er drie groepen van studenten 
zijn. Er is een grote groep, die geen 
drukte aan het hoofd wil hebben, om
dat zij wil werken en tentamens afleg
gen en de handen vol heeft met een 
omvangrijke en zware studie. Daarbij 
behoren b.v. verreweg de meeste medici. 
Er is een vrij grote groep, die zich 
serieus bezig houdt met de vragen be
treffende de hervorming van de univer
siteit, en die daarover constructief wil 
meepraten.
Er is tenslotte een kleine groep, die de 
rel wil om de rel, die revolutionair is, 
die Mao en Marcuse en Marx als pro-

DOOR 
H. ALGRA
feten eert en Gastro als een mascotte- 
om-te-knuffelen beschouwt, voorgelicht 
door Harry Mulisch en andere revo
lutionaire denkers in Nederland, eéh 
groep, die agitatie wil en daarvoor goe
de leiding ontvangt, om de zaak gaan
de te houden, leiding van buiten in in
ternationaal verband; die fde handgre
pen kan leren uit het gele cahier no. 3, 
dat met dat doel is samengesteld.

Het gevaar is nu aanwezig, dat die 
groep het heft in handen neemt en op
treedt als de representatie van de stu
denten, en door terreurmethoden de cri
sis chronisch maakt. ‘
En dat gevaar wordt groter, naarmate 
ook deze groep het gezag alleen maar 
ervaren zou als een slap handje in een 
fluwelen handschoentje. Deze zaak is 
voor het kabinet-De Jong een test
case. Het kabinet zou zijn toch al slin
kende goodwill snel verspelen, als het 
niet bereid, èn in staat bleek, om op 
krachtige en voor ieder duidelijke wijze 
te tonen, dat zij weet wat democratie 
is en welk beleid daaruit voortvloeit; 
ruimte voor redelijk overleg.

H. Algra

PROBLEMATIEK 
MIDDEN- EN 
KLEINBEDRIJF
Op maandag 19 mei a.s. belegt de 
A.R. Partij in Esplanade te Utrecht 
(aanvang 10.30 uur) een conferentie 
met als thema ,,Aspecten van de 
problematiek van het midden- en 
kleinbedrijf”. Met het oog op allerlei 
ontwikkelingen die aan de gang zijn, 
acht het partijbestuur een conferen
tie over deze materie van belang in 
verband met de politieke oordeels
vorming. Voor de conferentie is een 
aantal personen uit het midden- en 
kleinbedrijf uitgenodigd, alsmede een 
aantal leden van de A.R. Kamer
fracties, van het Centraal Comité en 
van het dagelijks bestuur van de 
Doctor Abraham Kuyperstichting.
Dr. N. Tiemstra, directeur van de 
Neto, zal spreken over de vraag 
,,welke structurele ontwikkelingen 
doen zich voor op het gebied van 
het midden- en kleinbedrijf?”. De 
heren H. Borst, adj.-directeur van 
de Detam en drs. J. Reugebrink, 
lector in het belastingrecht aan de
R.U. te Leiden, zulten respectieve
lijk behandelen het sociale en het 
fiscale klimaat voor het midden- en 
kleinbedrijf.

De deelnemers hebben voor de 
conferentie de stellingen van beide 
laatstgenoemde heren ontvangen. 
Het referaat van dr. N. Tiemstra zal 
ter vergadering worden rondge
deeld.
De stellingen en de referaten zullen 
te zijner tijd in brochure-vorm wor
den uitgegeven.
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VROUWENCONGRES 
VAN DE
CD.U. DUITSUND

In Ludwigshafen is onlangs het 
grote vrouwencongres van de 

C.D.U. gehouden. Is al het houden 
van zulk een congres langzamer
hand een jaarlijks terugkerend ge
beuren geworden, ditmaal was er 
wel bijzonder veel werk van ge
maakt, omdat het congres min of 
meer stond in het teken van de 
komende verkiezingen voor de 
Duitse Bondsdag, die in september 
zullen gehouden worden.

Uit vrijwel alle lid-staten van de Eu
ropese Vrouwenunie — die immers een 
samenwerkingsverband is van de vrou
wen van de christelijk-democratische 
partijen in Europa — waren afgevaar
digden uitgenodigd en mij was de eer 
te beurt gevallen de vrouwen van de 
drie grote christelijke partijen, die in 
de Nederlandse sectie van de E.V.U. 
samenwerken, te vertegenwoordigen. 
Het was inderdaad een „eer”, want dui
delijk werden deze vertegenwoordig
sters van de zusterpartijen als „ere
gasten” beschouwd, aan wie bijzonder 
veel aandacht werd besteed.
Het congres droeg als titel: De vrouw 
in het spanningsveld van deze tijd” en 
stond onder het voorzitterschap van de 
Duitse minister voor Jeugd- en familie
zaken, mevrouw Aenne Brauksiepe, die 
tevens voorzitster is van de Frauenver- 
einigung van de C.D.U.
Een fantastische vrouw, deze kleine, 
goed geklede, zilverwit gelokte Minis- 
terin, die niet alleen vloeiend Neder
lands spreekt, maar ook een grote voor
standster is van jeugduitwisseling tus
sen de beide nabuürstaten. Een aanmer
kelijk deel van het budget van haar 
departement is dan ook voor deze uit
wisseling gereserveerd. En een merk
waardige vrouw, ze ziet er meer uit als 
een aardige Engelse lady, dan als een 
Duitse Ministerin, ze komt nauwelijks 
boven de microfoons van het spreekge
stoelte uit, maar als ze spreekt, sleept

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G, J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, dr, W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, 's-Gravenhage, 
tel. (070) ■ 183960. giro 89673. '

Abonnementsprijs:
f  7,— per halt jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f  7.- per jr. Losse verkoop f  0.30.

9 gulden 
voor 
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ze het gehele gehoor mee en doordringt 
het van haar eigen vurige overtuiging 
en oprecht geloof aan de zaken, die ze 
bepleit.

GEZIN *
Zo hield ze de eerste inleiding over het 
thema: „Gezin, toevlucht of spring
plank”, waarin ze uiteenzette, hoe hei 
gezin niet alleen een veilige toevlucht 
kan zijn, doch ook — indien de familie
omstandigheden het toelaten, — juist 
de goede springplank voor de vrouw om 
mee te werken aan de opbouw van een 
goede en welzijnshevorderende struc
tuur van het openhaar leven.

Een podium-discussie over het thema: 
„Is de technische wereld, waarin we le
ven, voor ons een vriend of een vijand” 
bracht verschillende onderwerpen aan 
de orde. Veel aandacht werd besteed 
aan de ruimtelijke ordening: moeten 
we steeds meer streven naar scheiding 
van woon- en werkomgeving? Als er 
dan noodzakelijkerwijs aan de buiten
zijden onzer steden grote grauwe wij
ken van flats moeten ontstaan, hoe 
kunnen we er voor zorgen, dat aan de 
vrouw, die overdag in deze steenwoes- 
ternij achterblijft, voldoende aandacht 
wordt besteed, zodat ze haar persoon
lijkheid kan ontplooien en de flats voor 
haar meer worden dan „laden waarin 
men het produktie-middel mens” bui
ten de werkuren opbergt? Natuurlijk 
kwam ook hier de noodzaak ter sprake, 
dat meer vrouwen zich met de woning
bouw van nieuwe wijken bemoeien, wat 
wij al kennen in onze Vrouwenadvies
commissies. Ook in Duitsland bestaan 
deze commissies, maar net als bij ons 
is de deelname ver beneden peil. Meer 
dingen zijn kennelijk in Duitsland net 
als bij ons: tijdens het congres werd 
een vergadering gehouden van de leden 
van de Frauenvereinigung van de
C.D.U., waar men onder elkaar was en 
openlijk de kansen besprak, die er voor 
de vrouw zouden zijn bij de komende 
verkiezingen. Ook hier weer de zelfde

Een prachtig belijdenisgeschenk !
Een monument. . .
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Gebonden in fraai kunstleren band.
Gebonden f 5 0 .—

Verkrijgbaar bij uw boekhandelaar 
Boekencentrum N.V. — ’s-Gravenhage.

6. VOGLER & CO
(F IR M A N T  W ,A. F IB B E )

M auritsw eg 49 - R O TT E R D A M  
T elefoon  010 18.78-78 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton
GRONDSTOFFEN
voor de steen- en «-eramische industrie
WEGENBOOVMATERIALEN

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
ü lK tL C T U i. t£lV S C H A F 'l ’ KETEI'J 
-N U U U  W O N  IN G  EISI SCHULDEN EN
L)fKËCTIE- EN

MOUTBOUWf
ETC.

HAHBO
A P D IN X V E L

I E L  U lb S S h M > A ,U -H A K I> lN X  V>;LU il4 1

klachten: heel vaak „kleven” de man
nen aan hun zetel, moeten vrouwen 
voor mannen wijken, schijnt de vrou
welijke parlementariër een wezen met 
vijf poten te moeten zijn, terwijl van 
de man zelfs niet geëist wordt, dat hij 
één been heeft om op te staan!
Een van de meest waardevolle vrouwen 
in de Bondsdag loopt gevaar tussen 
schip en kade te vallen, omdat ze in 
een bepaald district werd gekozen en 
daarna terwille van haar politiek werk 
naar Bonn verhuisde. Over en weer 
zeggen deze districten tegen elkaar; 
„nemen jullie haar maar öp de lijst.” 
Hoe vaak maakten we zulke situaties: 
reeds in Nederland mee? Neen, in één 
woord: deze discussie had net zo goed 
in Utrecht of Amsterdam als in Lud
wigshafen gehouden kunnen worden. En 
dit alles toch in een land, dat nog een 
vrouwenoverschot heeft, in een partij 
waar de vrouwen zo sterk in een eigen 
politieke groepering gebundeld zijn, wat 
ongetwijfeld tot een maximale inzet 
aanspoort. Zo sterk zelfs, dat ik me af
vroeg of mijn eigen partij, die geen ei
gen vrouwengroepering kent er goed 
aan deed voor deze stuctuur te kiezen, 
onder het — eigenlijk huichelachtige 
motto, dat mannen en vrouwen in de 
politiek gelijk zijn!

VROLW
Natuurlijk voerden ook veel mannen uit 
politieke en organisatorische kringen 
het woord. En allemaal vol lof over het 
aandeel van de vrouw in de politiek en 
over haar gezamenlijke macht als meer 
dan 50% van het kiezersvolk. Doch — 
na afloop van een der bijeenkomsten, 
een grote demonstratieve vergadering 
waar Bondskanselier Kiesinger het 
woord voerde —, deelde ik hem als 
mijn verwachting na al deze lovende 
woorden mede, dat de nieuwe Bonds
dag uit meer dan de helft vrouwen zou 
bestaan. Als buitenlandse kon ik me dit 
permitteren, maar al ontmoette ik 
enorm veel bijval van de aanwezige 
vrouwen, onder de mannen brak een 
hoongelach uit!
De laatste dag voerde de Zweedse “af
gevaardigde mevrouw Ingrid Sundberg 
het woord over: „De taak van de vrouw 
in Europa en de taak van Europa tegen
over de rest van de wereld”. Dit uitste
kende referaat onderlijnde nog eens te 
meer het geleidelijke vervagen van de 
grenzen en de interdependentie van de 
mensen in de wereld.

Het was alles bij elkaar een bij
zonder geslaagd congres, waar 
men niet alleen veel wetenswaar
digs kon opsteken, maar waar pok 
veel oude vriendschapsbanden 
Averden aangeknoopt of nauwer 
werden aangehaald.

M. T. Sutorius-Alting von Geusau

PARTIJ 
CONVENT 
31 MEI 
A.S.

1 Op zaterdag 31 mei a.s. zal het 
1 voorjaars-Partij Convent worden 
H gehouden. De plaats van samen- 
1 komst is het Jaarbeursrestaurant te 
H Utrecht. De vergadering zal ’s mor- 
1 gens om 10.00 uur beginnen.
B De voorzitter van het Centraal Co- 
1 mité, dr. A. Veerman, zal een 
g openingsrede uitspreken. Vervol- 
1 gens zullen de jaarverslagen van 
i  het Centraal Comité, van de Arjos 
g en van de Doctor Abraham Kuyper- 
B stichting behandeld worden, 
i  Tijdens de morgenvergadering zal 
1 ook de voorzitter van de A.R. Twee- 
1 de Kamerfractie, mr. B. W. Bies- 
1 heuvel, een rede houden. In de 
S middagvergadering is er dan volop 
m gelegenheid voor de discussie daar- 
■ over. Zoals bekend is, zijn de ver- 
1 gaderingen van het Partij Convent 
1 openbaar. Belangstellenden zijn dan 
1 ook hartelijk welkom, voorzover de 
1 plaatsruimte het toelaat. Belang- 
m stellenden dienen een toegangsbe- 
1 wijs aan te vragen door overmaking 
1 van een bedrag van f  2,— op giro- 
1 nummer 89673 t.n.v. A.R. Partij- 
H Stichting, Den Haag.
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PLAATS 
TECHNOLOGIE 
IN DE
SAMENLEVING
DOOR PROF. MR. P. DE HAAN

ÏT e n  van de meest kenmerkende 
ontwikkelingen van deze tijd 

is wel die van wetenschap en tech
niek. Niet alleen is de gehele sa
menleving bij deze ontwikkeling 
ten nauwste betrokken, doch ook 
doet zich haar invloed gelden in 
het persoonlijke leven van prak
tisch iedereen. Om zich dit te reali
seren behoeft men slechts te den
ken aan de talloze technische snuf
jes, die in de huishouding hun toe
passing vinden.

Veel ingrijpender echter is de invloed 
van de technologie op de samenleving. 
Het zijn vooral de communicatietech
nieken, die hier een spectaculaire rol 
spelen, waarbij men denke aan radio, 
televisie, telefoon, auto, vliegtuig, enz. 
Zij hebben a.h.w. de oude traditionele 
samenlevingsvormen met hun besloten 
karakter min of meer gewelddadig open
gescheurd, waardoor ook de gedragspa
tronen en de daarvoor geldende normen 
aan grote veranderingen onderhevig 
zijn. Daarnaast is de mechanisatie en 
thans zelfs automatisering van de be
drijven maatschapelijk van bijzonder 
verstrekkende betekenis.
Wat zijn nu zoal de gevolgen van deze 
technologische Ontwikkeling voor de 
samenleving? Het is uiteraard binnen 
het bestek van dit artikel ondoenlijk de
ze ook maar enigszins volledig te be
schrijven, nog daargelaten dat mijn 
kennis daarvoor ontoereikend is.

MASSIFICATIE

Maar enkele in het oog lopende gevol
gen kan ik toch wel globaal aanduiden,
n.1. de openheid, schaalvergroting en 
massificatie. De communicatietechniek 
heeft vooral een grotere openheid van 
de samenleving ten gevolge, doordat 
praktisch iedereen kennis kan nemen 
van wat elders gebeurt. Er is een bijna 
absolute doorbreking van het isole
ment der samenlevingsverbanden, waar
door ook een grotere, onderlinge af
hankelijkheid en wederzijdse beïnvloe
ding is ontstaan. Communicatie en me
chanisatie veroorzaken tezamen of af
zonderlijk een schaalvergroting op vrij
wel elk gebied: bedrijfsleven (fusie en 
sanering), nationale en internationale 
politiek (streven haar partij concentra
tie en Europese eenwording), kerke
lijk leven (oecumene, zending en we- 
relddiaconaat), om van de geografische 
en daarmee gepaard gaande bestuurlij
ke schaalvergroting (verstedelijking en 
vorming van stadsgewesten) maar niet 
te spreken. En het spreekt wel van
zelf, dat het werken, leven en denken 
in grotere eenheden en verbanden ook 
een sterke massificatie ten gevolge heeft 
gehad: massa-communicatie, massa-
produktie, massa-demonstratie, massa- 
recreatie, enz. Al deze verschijnselen 
zijn vooral in de twintigste eeuw in 
versneld tempo tot ontwikkeling geko
men en de technologie is daar beslist 
niet vreemd aan.
Men kan zich vervolgens afvragen, wat 
de positieve en wat de negatieve kanten

tisch en commercieel systeem. Het zijn 
vooral deze uiterste consequenties van 
de technocratie, die in bepaalde literaire 
werken als het schrikbeeld van de toe
komst opdoemen.
Of die consequenties zich ooit ten vol
le zullen voordoen, kan men gelukkig op 
goede gronden betwijfelen. Men ziet na
melijk nu reeds duidelijk, dat de wal het 
schip gaat keren, zowel op het terrein 
van de technische wetenschappen zelf 
als daarbuiten. Steeds meer begint men 
in te zien, dat techniek geen doel is op 
zichzelf en dus ook niet als zodanig on
derwezen kan worden. Hoe langer hoe 
meer beginnen wijsbegeerte en maat
schappelijke wetenschappen een wel
kome aanvulling te vormen op de stu
dieprogramma’s van de technische hoge
scholen.
Dit zal alleen een nuttig effect kunnen 
hebben, wanneer de beoefenaren van 
deze niet-technische wetenschappen 
zich hun maatschappelijke verantwoor
delijkheid bewust zijn. Sommige van die 
wetenschappen zullen daarbij de illu
sie van de waardevrijheid moeten los
laten en zij kunnen daarbij misschien 
de normatieve wetenschappen (recht, 
ethiek en theologie), die van waarde
oordelen letterlijk in elkaar hangen ,ten 
voorbeeld nemen.

van deze ontwikkeling zijn. Ook te 
dien aanzien moet ik mij natuurlijk de 
grootst mogelijke beperkingen opleggen. 
Om als optimist maar met de positieve 
kanten te beginnen: welvaart èn wel
zijn van de mensheid zijn met de tech
nologie ten zeerste gediend. De wel
vaart, doordat de mechanisatie de 
mens in staat stelt de produktie bijna 
eindeloos te vergroten, zodat 'hier en 
daar zelfs tekenen van oververzadiging 
zich voordoen, helaas naast schrijnende 
tekorten in onderontwikkelde gebieden. 
Het welzijn, doordat steeds meer tijd be
schikbaar komt voor vrije individuele 
ontplooiing en steeds meer gelegenheid 
voor het betonen van medemenselijk
heid en naastenliefde. Men spreekt te
genwoordig zelfs al van de overgang 
van een maatschappij van schaarste 
naar een maatschappij van overvloed 
en men kan nu eenmaal de behoeftige 
medemens beter in overvloed dan in 
schaarste van dienst zijn.
Dat er overigens ook negatieve kanten 
aan de technologische ontwikkeling zit
ten, is duidelijk, wanneer men denkt 
aan de demonische massabewegingen 
van deze eeuw: facisme, nationaal-socia- 
lisme en communisme, die in theorie erg 
verschillen, maar in de praktijk vaak 
gewoon op hetzelfde neerkomen: dicta
tuur van weinigen over velen, geestelij
ke terreur, discriminatie naar ras en 
geloof enz. Het maakt voor de slacht
offers niet veel verschil of zij door de 
fascistische hond of door de communis
tische kat gebeten worden. Een ander 
negatief aspect kan verbonden zijn aan 
de hierboven genoemde openheid van 
de samenleving, die kan maken dat 
normverandering leidt tot normloos
heid, relativering tot relativisme enz. 
En dit aspect neemt zelfs wanstaltige 
vormen aan, wanneer men in plaats 
van de Schepper het schepsel en zijn 
toch ook geschapen techniek gaat ver
heerlijken. Gaat het bij een en ander 
om indirecte gevolgen, meer direct is 
het negatieve aspect van de masale 
vernietigingswapens.

TECHNOCRATIE

Aan een gevaar van de technologie wil 
ik nog wat afzonderlijke aandacht 
schenken, n.1. de ontwikkeling van een 
technocratische samenleving.

Dat is dus een samenleving, die geheel 
en al door of met behulp van techniek 
beheerst en geregeerd wordt. En men 
moet hier niet alleen denken aan de do
de techniek van machines en andere in
strumenten, maar ook aan de levende 
techniek van bureaucratie en massa- 
suggestie. Als voorbeeld van het laat
ste kan dienen de kunstmatige opwek
king en exploitatie van behoeften voor 
commerciële doeleinden. Wat bureau
cratie is weet langzamerhand iedereen 
wel, totale verambtelijking van het be
stuursapparaat, en ook dat zij niet al
leen in de overheids-, doch tevens in de 
bedrijfssector kan voorkomen. Deze bu
reaucratisering en commercialisering 
kunnen in hun ergste vorm ten gevolge 
hebben, dat mensen als willoze werk
tuigen worden gehanteerd, zodat zij 
worden tot slaven van een bureaucra-

PROF. MR. P. DE HAAN 
hoogleraar in het burgerlijk en 
agrarisch recht te Delft

DEMOCRATISERING

Toch licht het voornaamste tegenwicht 
tegen een technocratische ontwikkeling
m.i. niet op het terrein van de weten
schap, doch op dat van de maatschap
pij. Allerwege ziet men immers de ten
dens tot voortgaande democratisering 
van de samenleving. En het zijn de
zelfde samenlevingsverbanden, ten aan
zien waarvan zich ook de eerder ge
noemde verschijnselen van openheid, 
schaalvergroting en massificatie mani
festeren, welke thans het object gaan 
vormen van deze democratisering. Het 
is in de vorige eeuw begonnen met de 
democratisering van het politieke le
ven (medezeggenschap van de staats
burgers) en thans zijn aan de beurt het 
bedrijfsleven (medezeggenschap van de

werknemers), het kerkelijk leven (mon
digheid van de lidmaten) en het uni
versitaire leven (medezeggenschap van 
de studenten). De laatsten zoeken het 
daarbij soms n.m.m. wel wat te veel in 
de directe democratie van bestuur door 
iedereen en te weinig in de indi
recte democratie van bestuur dóór 
vertegenwoordigers. Het eerste is name
lijk een illusie, het laatste een reële mo
gelijkheid. Overigens beperken zij zich 
ook niet tot de democratisering van de 
universiteit, maar richten zij hun aan
dacht mede op de maatschappij als ge
heel. Dit is op zichzelf een goede zaak, 
wanneer de kritiek op het individuele 
prestatie- en beloningssyteem niet op
nieuw in monstrueuze vormen van col
lectivisme gaat ontaarden.
Bij deze summiere opmerkingen 
over de plaats van de technologie 
in de samenleving wil ik het laten, 
daarbij de taak van de overheid in 
dezen latende voor wat zij is, om
dat ik meen dat allereerst de sa
menleving zelf deze plaats moet en 
ook kan bepalen. Wel kan de over
heid natuurijk ontwikkelingen door 
wetgeving stimuleren, b.v. op het 
stuk van de hervorming van het 
ondernemingsrecht en de herstruc
turering van het wetenschappelijk 
onderwijs. Maar eerst zullen dan 
toch de geesten daarvoor rijp moe
ten zijn, want met overhaasting 
bereikt men hier zo min als elders 
iets.

9  gulden 
v o o r 
9 0 ja a r 
arp

A  R. PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3 
's-Gravenhage

Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd

stafmedewerker
die met name belast zal worden met het kaderwerk en een deel van de 
voorlichting.

De voorkeur gaat uit naar een medewerker, die tenminste 
een middelbare schoolopleiding of daarmee gelijk te stel
len opleiding heeft genoten. Ook ervaring met kaderwerk 
en/of vóórlichting strekt tot aanbeveling.

Leeftijd:-tot ongeveer 30 jaar.

Salaris volgens rijksregeling in soortgelijke functies, 
rekening houdende met leeftijd, opleiding en ervaring.

Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070- 183960. 
Toestel 5.
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AANPAK 
WONINGBOUW 
PROBLEEM 
IN DENEMARKEN
DOOR M. H. L  WESTSTRATE
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Denemarken is het kleinste van 

de drie Scandinavische lan
den. Het telt ruim 4% miljoen in
woners, een oppervlakte van 43.000 
km2 en dus een bevolkingsdicht
heid van 110 per km2. Vergeleken 
met Nederland is dat weinig. Met 
een bevolking van bijna 13 miljoen 
en een oppervlakte van 33.000 km2 
heeft ons land nl. een bevolkings
dichtheid van 365 inwoners per 
km2.

Als het om ruimte gaat staat Dene
marken er dus heel wat beter voor dan 
wij. Niettemin liggen de problemen van 
rüimtelijke ordening, stedebouw en 
volkshuisvesting er niet zoveel anders 
dah bij ons. Van de totale Deense be
volking woont nl. een derde deel d.i. 
dus ruim anderhalf miljoen in en om 
Kopenhagen. Feitelijk is Kopenhagen de 
enige grote stad, want de tweede en 
derde Deense stad in grootte 'nl. Aar- 
huus en Odense tellen respectievelijk 
slechts 180.000 en 130.000 inwoners. Het 
aantal kleine steden en verstedelijkte 
gemeenten neemt gestadig toe. Hoe 
groot de ̂  trek van het platteland naar 
de stad is blijkt uit de cijfers. In 1900 
wponde 25“/o van de Deense bevolking 
in steden, nu woont 75”/o van de bevol
king in steden of verstedelijkte gemeen
ten.
Denemarken gold voor de oorlog als 
een agrarisch land. Maar ook daar heeft 
na de oorlog de industrie de agrarische 
sector teruggedrongen. In 1950 stonden 
de agrarische en de industriële sector 
nog gelijk wat hun aandeel in de be
roepsbevolking betreft, maar in 1965 
werkte reeds SÔ /o van de beroepsbevol
king in de industrie tegen IŜ /o in de 
agrarische sector. En nog steeds gaat 
deze omschakeling ten gunste van de 
industrie door. Denemarken telt vele 
kleine boeren en per dag staken gemid
deld drie a vier van deze boeren hun 
bedrijf om werk te zoeken en te vin
den in de industrie.
Aanvankelijk vindt men dat in de na
bije steden, maar na korter of langer 
tijd trekt mer. daar, alle overheidsmaat
regelen ten spijt, toch weer weg, om 
werk te zoeken in en rond Kopenhagen. 
Voor de oorlog kende Denemarken een 
woningreserve van 2 a 3®/o. Voldoende

voor een soepele woningmarkt. Wel 
moet er bij gezegd dat ongeveer 5“/o 
van de hele woningvoorraad bestond 
uit veel te kleine huizen. Denemarken 
heeft minder te lijden gehad van wo- 
ningverslindende bombardementen als 
wij maar ook daar stond de bouw door 
gebrek aan materialen gedurende de 
oorlogsjaren stil. Denemarken trad het 
na-oorlogse tijdperk dan ook in met 
een groot tekort aan woningen. Een te
kort dat vooral nijpend was in Kopen
hagen en omgeving en dat door de bo
vengenoemde migratie alleen nijpender 
werd.

NIEUWE WET
Een van de eerste maatregelen tot op
lossing van het woningprobleem was de 
invoering van een nieuwe .woningwet 
in 1946. Tevens werd een ministerie 
voor volkshuisvesting in het leven ge
roepen, dat de bevoegdheid kreeg aan 
alle categorieën van bouwers tegen een 
lage rente leningen te verstrekken, dan 
wel te garanderen. Voor woningbouw 
ten behoeve van gezinnen met lage in
komens of van bejaarden of invaliden 
waren de voorwaarden extra gunstig. 
Uiteraard ging een en andere gepaard 
met controle op de bouwkosten en op 
de huren. De sociale kant werd niet 
vergeten want naast de objectieve sub
sidie — het subsidiëren van de woning 
— deed ook de subjectieve subsidie, d.i., 
het subsidiëren van de bewoner, zijn 
intrede. Gezinnen met lage inkomens 
en gezinnen met drie of meer kinderen 
kregen een extra subsidie in de te be
talen huur.
Op basis van de wet van 1946 zijn in 
een periode van tien jaa* ruim 150.000 
woningen gebouwd, d.i. 85% van het 
totaal aantal in die periode gebouwde 
woningen.
Deze nieuwe woningen waren wat 
ruimte en technische uitvoering betreft 
van betere kwaliteit dan de vooroor
logse. Gevolg van de technische mini
mumeisen als voorwaarde gesteld bij 
het verstrekken van de leningen. In 
1955 werd de lage woningbouwrente 
vervangen door de hogere marktrente, 
omdat de goedkope leningen, gebaseerd 
op de werkelijke bouwkosten, de bou
wers niet stimuleerden tot het zoeken 
en toepassen van economischer bouw
methoden.

fen. Het in evemvicht brengen of hou
den van de betalingsbalans gaat dan 
vaak ten koste van de produktie in de 
bouwnijverheid en een toenemende 
werkloosheid in de bouwvakken.
In een periode van welvaart en volle
dige werkgelegenheid doet het boven
staande eveneens opgeld. Het is dan 
vaak de angst voor mogelijke inflatie 
die de overheid tot het nemen van be
perkende maatregelen doet besluiten. 
In dat licht moet men ook het vergun
ningenstelsel, beter misschien de con- 
tingentering, van 1960 zien. De bedoe
ling daarvan was economisch nl. het 
voorkomen van een overspannen bouw
markt en hét op een zodanig peil hou
den van de investeringen in de bouw 
dat zij uit de binnenlandse besparingen 
gedekt konden worden.
Van deze twee doelstellingen werd al
leen de eerste bereikt. Gezien de for
midabele stijging van het rentepercen
tage leed de tweede doelstelling volle
dig schipbreuk. Bewoog de rente zich 
vóór 1960 als regel niet boven de zes 
procent, in 1965 was de rente opgelopen 
tot tien procent.
En zo dreigde men toch weer in de be
ruchte spiraal terecht te komen van 
hogere bouwkosten, hogere huren, ho
gere lonen, weer hogere bouwkosten, 
weer hogere huren, enz.
De regering zocht naar een oplossing 
voor het doorbreken van deze spiraal, 
die als onplezierige nevenwerking had 
dat het toch reeds grote verschil tussen , 
de huren van de vooroorlogse woningen 
en van de nieuwe woningen steeds gro
ter werd. De huur van nieuwe wonin
gen liep op tot driemaal die van een 
oude woning.

HARMONISATIE
In januari 1966 werden regering en par
lement het eens over een aantal maat
regelen die aan het onverantwoorde 
huurverschil tussen min of meer gelijk
waardige woningen een eind moesten 
maken en die tevens de financiering van 
een omvangrijk bouwprogramma voor 
een aantal jaren zouden verzekeren.
De harmonisatie van oude en nieuwe 
huren betekende dat alle huurwoningen 
(de helft van de hele woningvoorrad) 
moesten worden geherwaardeerd.
Deze herwaardering bedoelde een sooit

In 1958 kwam een nieuwe wet tot stand 
die een eind maakte aan de financie
ring met overheidsleningen. In plaats 
daarvan kwamen z.g. derde hypothe
ken, verstrekt door speciale hypotheek- 
instellingen. Deze onder toezicht van 
het ministerie voor volkshuisvesting 
staande instellingen konden zonder 
overheidsgarantie hypotheken ver
strekken tot 75%. Met overheidsgaran
tie zelfs tot 94% voor de sociale wo
ningbouw en tot 85% voor de particu
liere bouw. Het geld voor deze hypo
theken werd verkregen door de uitgifte 
van voor iedereen op de markt ver
krijgbare obligaties.
Deze nieuwe methode werkte zo stimu
lerend op de woningbouw dat er een 
overspanning van de bouwcapaciteit 
dreigde, zodat de regering genoodzaakt 
was een stelsel van bouwvergunningen 
in te voeren. In 1966 verdween de 
bouwvergunning, althans voor de wo
ningbouw, echter weer.
Van 1960 t.m. 1966 werden onder deze 
wet van 1958 bijna 250.000 woningen 
gebouwd. Jluim 60'/« hiervan, in hoofd
zaak ééngezinswoningen, werd in de 
niet-gesubsidieerde sector gebouwd.
De woningwet van 1958 had echter nog 
een andere achtergrond nl. een econo
mische, die ten nauwste verband hield 
met betalingsbalans en rentestandaard. 
De woningbouw is voor de economie 
van Denemarken van groot belang. Dat 
„slechts” 4V2"/o van het bruto nationaal 
produkt in de woningbouw wordt ge- 
investeerd lijkt daar wat mee in strijd, 
maar men dient wel te bedenken dat 
het nationaal produkt per inwoner re
latief hoog ligt. Dan blijkt dat het ge
produceerde aantal woningen per in
woner in Denemarken nog boven het 
Westeuropese gemiddelde ligt.
Woningbouw en economie zijn nog in 
andere zin met elkaar verwant. Ook in 
Denemarken is de bouwsector steeds 
beschouwd als de sector bij uitnemend
heid voor het treffen van anti-cyclische 
maatregelen. Dat betekent dat wanneer 
de betalingsbalans sterk terugloopt de 
regering direct naar de traditionele 
middelen van consumptiebeperking of 
investeringsbeperking grijpt. Verhoging 
van de bankrente of van de belastingen 
dan wel directe kredietbeperkingen zijn 
dan de maarregelen die een gevoelige 
sector als de bouw het zwaarst tref-

De heer M. H. L. Weststrate is gecomit- 
teerde van R^nmond, o.m. belast met de 
volkshuisvesting.
HÜ is plaatsvervangend voorzitter van 
de Raad voor de Volkshuisvesting.
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voorspelling te geven van het toekom
stig huurniveau in een normale situatie 
dus zonder woningtekorten en met een 
lager rentetype dan het huidige. Vele 
commissies hebben al die huurwonin
gen gewaardeerd op basis van ouder
dom, kwaliteit, voorzieningen, plaats
e.d. Voor de oude woningen resulteerde 
een en ander in een jaarlijkse huur
verhoging van 1 2 V2 % gedurende acht 
jaar. Als maximum van de verhoging 
werd 4800 kronen gesteld dus 600 kro
nen of ƒ 300. per jaar.
Het doorvoeren van deze harmonisatie 
zonder meer zóu vele huurders in fi
nanciële moeilijkheden hebben ge
bracht. Huurcompensaties dus loonsver
hogingen zouden weer ten tonele ver
schijnen, de bouwkosten zouden om
hoog gaan en men zou weer volledig in 
de spiraal terecht komen.
Om dat te voorkomen brak men volle
dig met het objectieve subsidiesysteem 
waarbij de kostprijshuur van de woning 
door een overheidssubsidie belangrijk 
werd verlaagd (het systeem zoals dat 
bij ons geldt) en ging men over naar het 
subjectieve : of individuele subsidiesys-
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teem waarbij men, uitgaande van de 
kostprijshuur, alleen subsidie verstrekt 
aan diegenen die qua inkomen of ge
zinssamenstelling geacht worden die 
huur niet kunnen betalen.

Maar er was nog een derde belangrijke 
maatregel en deze betrof de bestemming 
van de hogere huuropbrengsten. Die be
stemming werd de financiering van 
nieuwbouw en de modernisering van 
bestaande woningen. Daartoe werden 
twee fondsen gesticht; een voor het par
ticulier woningbezit en een voor de 
woningbouwverenigingen.
Voor het particulier woningbezit werd 
bepaald dat 25“/o van de huurverhoging 
ter vrije beschikking van de eigenaar 
bleef, 25% moest worden bestemd voor 
verbeterd onderhoud en 50% moest wor
den gestort in een fonds voor bovenge
noemde doeleinden. De in dit fonds ge
storte gelden blijven gedurende 15 jaar 
geblokkeerd en kunnen worden ge
bruikt voor het verstrekken van lenin
gen voor woningverbetering, verbou
wing of nieuwbouw. Op die wijze hoopt 
men een belangrijke bijdrage tot de 
nieuwbouw te leveren en druk uit te 
oefenen op het te hoge rentepeil.
In de sector van de sociale woningbouw 
mogen de woningbouwverenigingen 30% 
van de huurverhogingen gebruiken voor 
verbeterd onderhoud. De overige 70% 
moet gestort worden in een nationaal 
fonds dat dienen moet om op den duur
1 2 .0 0 0  „woningwetwoningen” per jaar 
te financieren. Zolang het fonds daartoe 
zelf nog niet in staat is springt de rijks
overheid bij door de rente voorzover die 
hoger is dan 6 ’/2% voor haar rekening 
te nemen.

INDIVIDUELE SUBSIDIE
Hoe werkt nu het systeem van indivi
duele huursubsidies?
Kort gezegd komt dat hierop neer dat 
men voor alle inkomens afgerond op 
duizend kronen een „basishuur” heeft 
vastgesteld d.i. de huur die men geacht 
wordt bij dat inkomen te kunnen beta
len. De basishuur varieert van 5% tot 
2 2 V2V0 van het inkomen. De vijf pro
cent geldt voor een inkomen van 6000 
kronen, de 22'h% voor een inkomen 
van 40.000 kronen.
Het rijk subsidieert de huurder nu in 
het verschil tussen die basishuur en de 
werkelijke d.i. de kostprijshuur echter 
tot een maximum van 2l3 van dat ver
schil. Of men voor subsidie in aanmer
king komt en hoe hoog de subsidie is 
hangt af van de werkelijke huur, het 
inkomen en het aantal kinderen.
Enkele voorbeelden uit de praktijk kun
nen een en ander verduidelijken.
Een gezin met een kind, een belastbaar 
inkomen van 7000 kronen en een huis 
met een huur van 2500 kronen ontvangt 
per jaar een huursubsidie van 1020 kro 
nen. In werkelijkheid betalen ze dus 
slechts 124 kr. .per maand aan huur. Zou 
datzelfde gezin een inkomen hébben van
18.000 kronen dan kreeg het geen subsi
die.
Een gezin met een inkomen van 18.000 
kr. dat niet drie kinderen in een huis 
van 6.000 kr. woont, krijgt een subsidie 
van 3060 kr. De échte huurlasten zijn 
dan 245 kr. per maand.
Een echtpaar zonder kinderen dat in 
een huis van 4.000 kr. huur woont en 
een inkomen heeft van 13.000 kr. krijgt 
een subsidie van 600 kr.
De in deze voorbeelden genoemde huren 
zijn voor Denemarken laag. Bij ons zou 
een huur van 2.000 gulden aan de hoge 
kant liggen, maar in Denemarken is 
men in de nieuwbouw vrijwel aan het 
dubbele gewend.
Een nieuwe vijfkamerflat met een op
pervlakte van bijna 100 m2 doet aan huur 
0600 kr. per jaar. Dat is in Hollands 
geld 400 gulden per maand. Een gezin 
met een inkomen van 36000 kr. en twee 
kinderen dat zo’n huis wil huren krijgt 
een subsidie van 2700 kr. Zo’n huis kost 
de bewoners dus effectief aan huur 
6900 kr. of per maand ƒ 290,—.
Dat de huren hoog zijn blijkt uit de 
officiële folder waarin de tabellen voor 
de huursubsidie voor iedereen makke
lijk zijn af te lezen.
Men gaat daar tot huren van 1000 kr. 
per maand. Iemand met een inkomen 
van 46.000 kr. en drie kinderen kan in 
zo’n woning nog subsidie krijgen nl. 
2280 kr. per jaar. De werkelijke huur
lasten voor dat gezin bedragen dan 
ƒ 405,— per maand.
Een gezin met een kind en een belast
baar inkomen van 14.000 gulden per 
jaar dat een woning betrekt van 4500 
gulden huur ontvangt aan huursubsidie 
1140 gulden. De echte huurlasten per 
maand bedragen dan 280 gulden. Zou
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datzelfde gezin een woning betrekken 
van 3500 gulden dan zou het subsidie 
870 gulden bedragen. De maandelijkse ■ 
huurlasten zouden dan ƒ 220. bedragen. 
Hopelijk geven deze voorbeelden een 
indruk van het systeem. Wie niet voor 
subsidie in aanmerking komt betaalt 
gewoon de kostprijshuur. Iemand die 
het niet nodig heeft wordt dus niet uit 
’s rijks kas gesubsidieerd.

HOGE HUREN
De Denen zijn aan hoge huren gewend 
schreven we. Dat kan blijken uit on
derstaand staatje dat het aandeel van 
de huur in het netto-inkomen aangeeft 
voor drie, vier en vijfkamerflats in Ko
penhagen.
Percentage gezinnen dat een huur be
taalt van

S S
-ij

s ■ ë
i.. i.pp

voor 1931 
1931 - 1945 
1946 - 1955 
1956 - 1960

g- P.
s- i

60
50
24
4

30
39
65
60

8
8
8

27

aps

Het staatje toont duidelijk de verschui
ving aan die na de oorlog heeft plaats 
gevonden.
Er komt in Denemarken echter nog iets 
bij: Men moet alvorens een woning te 
kunnen huren eerst een bepaald bedrag 
storten bij de woningbouwvereniging. 
Niet zo’n klein bedrag want het is on
geveer gelijk aan 6% van de bouwkos
ten. De woningbouwverenigingen krij
gen zoals we zagen 94% van de stich- 
tingskosten als hypotheek, voor de res-

Hoge huur

terende 6"/o moet men zelf zorgen. Sinds 
jaar en dag vragen de woningbouwver
enigingen (die in Denemarken overigens 
een andere status hebben dan bij oms) 
deze zes procent van de huurders. Ver
laat men de woning dan krijgt men het 
gestorte bedrag vermeerderd met de 
rente weer terug. 1000 kronen gestort 
in 1949 wordt vandaag gewaardeerd op 
2180 kr.
Wil men vandaag een nieuwe vijfka
merflat huren dan zal men daarvoor 
een huur moeten betalen van ruim 900 
kronen, maar daarnaast een eenmalig 
bedrag van 7200 kronen of 3600 gulden. 
Een fors bedrag maar als regel zullen 
degenen die zo’n woning betrekken 
reeds in een bestaande woning wonen 
zodat zij het daar gestorte bedrag met 
rente terug krijgen.
Jongelui die gaan trouwen moeten ech
ter het gehele bedrag op tafel leggen. 
Als regel zullen zij een kleinere en dus 
goedkopere woning betrekken wat een 
lagere storting betekent. Heeft men het 
vereiste bedrag zelf niet dan kan men 
dit bedrag tegen een lage rente bij de 
gemeente lenen met de verplichting tot 
terugbetaling binnen twee tot vijf jaar. 
Nogmaals het wonen is in Denemarken 
allerminst goedkoop. Maar men is daar 
meer dan bij ons bereid te betalen voor 
wat men nodig heeft of wenst. Een 
sprekend voorbeeld daarvan gaf de 
leidster van een kindercrèche in Ale- 
bertslund, een van de nieuwe steden 
rond Kopenhagen. De moeders kunnen 
daar hun kinderen, baby’s zes dagen 
in de week heenbrengen. Van ’s mor
gens acht tot ’s avonds zeven uur wor
den ze daar uitstekend verzorgd. Toen 
ik vroeg hoe een en ander gefinanci- 
eerd werd en hoe hoog de bijdrage van 
de ouders was wees men mij op de aan 
de muur hangende tarieflijst. Het tarief 
van deze crèche was 220 kronen of ƒ 110 
per maand per kind. Toen ik, denkende

in Hollandse verhoudingen waarbij men 
zo dolgraag grotendeels op de staat 
leunt, voorzichtig stelde dat men dat 
bedrag in Holland nogal hoog zou vin
den antwoordde de leidster; „Maar me
neer dat begrijp ik niet. De moeders die 
voor ruim tweehonderd kronen hun ba
by hier brengen kunnen daardoor toch 
achthonderd of duizend kronen per 
maand verdienen?
Het is trouwens nog niet eèns de kost
prijs want de overheid subsidieert 
nog.”
Maar met dit voorbeeld is tevens een 
van de redenen aangegeven waardoor . 
de hoge huren in Denemarken gemak
kelijker betaald worden dan bij ons. 
Een groot deel van de gehuwde vrou
wen heeft een baan.
Een tweede factor is het hogere loon
peil in Denemarken.
In de derde plaats moet bedacht wor
den dat de Deense woning (in de nieuio- 
bouw) heter is ingericht dan de Hol
landse.
Als regel zijn alle vloeren yan fijn hout 
zodat de post vloerbedekking bij het 
betrekken van een nieuwe woning daar 
aanmerkelijk lager kan zijn dan bij ons. 
De keukens zijn compleet ingericht met 
roestvrij stalen aanrechten, kasten, gas
of elektrisch fornuis en koelkast.
Alle nieuwe woningen zijn centraal 
verwarmd. In dé nieuwe flats vindt 
men ruimten met wasmachines en cen
trifuges, die iedere flatbewoner volgens 
rooster kan gebruiken. Soms gratis, 
soms tegen een kleine vergoeding.
Kleine kinderen hoeft moeder niet al
leen op de flat achter te laten want 
naast de wasruimte door een glazen 
wand daarvan gescheiden is een ruimte 
voor de kinderen. Moeder kan dus de 
was doen en tegelijkertijd haar kind in 
de gaten houden.
Maar hoe dit alles ook zij de Deen is 
gewend voor zijn woning een behoor
lijke huur te betalen. Bij het huidige 
systeem doet hij dat ook. Voor wie die 
huur boven de draagkracht uitgaat is 
er het individuele huursubsidiesysteem. 
Subsidiëring van de woningbouw is nog 
steeds nodig maar op deze wijze komt 
het subsidie terecht waar het nodig is 
en het verschil in huur tussen oude en 
nieuwe woningen wordt sterk vermin
derd.
Het systeem is in Denemarken in zijn 
huidige vorm nog vrij jong, maar de 
eerste resultaten zijn gunstig. Het be
zwaar dat men vanwege het subsidie 
een woning zou huren die eigenlijk bo
ven de draagkracht uitgaat laaf zich 
nauwelijks gelden. Men moet immers al 
altijd tenminste 25% van het verschil 
tussen „basis” huur en werkelijke huur 
zelf betalen. Bovendien speelt in Dene
marken het te storten bedrag van 6% 
eveneens een rol. Hoe duurder de wo
ning hoe hoger de 6%.
Naar schatting kost het stelsel van 
individuele huursubsidies in Dene
marken ongeveer 300 miljoen kro
nen per jaar. Tweederde daarvan 
komt voor rekening van het rijk en 
éénderde ten laste van de gemeen
ten. Ook in ons land gaan steeds 
meer stemmen op die pleiten voor 
een individueel huursubsidie-sy- 
steem. Maar dat is een andere zaak 
evenals de wijze waarop men in 
Denemarken bouwt en nieuwe ste
den plant. Wellicht daarover in een 
later artikel.



Pagina 8 NEDERLANDSE GEDACHTEN 17 mei 1969

OVER DE TOEKOMST 
VAN WEST-IRIAN
DOOR DRS. M. VAN DER SCHAFT

Land dat uit de zee oprijst is de 
betekenis van de naam Irian. 

Oprijzen, dat deden ook de Pa
poea’s in het Nederlandse parle
ment. Te lang waren ze er afwezig 
geweest, maar ineens waren ze er 
weer.

PAPOEA’S IN PARLEMENT
Bij de begrotingsbehandeling voor 
Buitenlandse Zdien op 25, 26 en 27 
februari 1969 heeft de A.R. Twee
de Kamerfractie gerede aandacht 
besteed aan de kwestie West Irian. 
Nadat in oktober 1968 mr. B. W. 
Biesheuvel bij de Algemene Be
schouwingen voor het eerst sinds 
i962 op deze eens zo wezenlijke 
materie was teruggekomen stelde 
hij toen van A.R. zijde een uitvoe
riger behandeling in het vooruit
zicht in de vaste Kamercommissie 
voor Buitenlandse Zaken.
Deze Kamercommissie kwam bijeen op 
21 november 1968,. maar de A.R. ver
tegenwoordigers namen niet — uiteraard 
hun freies Ermessen — aan de uitvoe
rige discussie over West-Irian deel. 
Kennelijk was dit zwijgen een stilte 
voor de storm, want op 25 februari en 
volgende dagen deden dr. N. G. Geel
kerken en mr. B. W. Biesheuvel over 
West-Irian veel wind door de Kamer 
waaien aangroeiende tot een motie. 
Aan West Irian werd serieuze aandacht 
gewijd. Met name de volhardende hou
ding van de A.R.-vertegenwoordigers 
in 2e en 3e termijn, geeft blijk dat West 
Irian bewust bij de Kamerfractie leeft. 
Het is dan ook meer dan het sussen 
van de kiezersban — zoals van bepaal
de zijden werd gesuggereerd — waar 
deze zaak evenzeer met grote aandacht 
wordt gevolgd. Men zie hiervoor onder 
meer de discussie van de laatste maan
den in A.R. Staatkunde.
Dr. Geelkerken stelde centraal — in 
overeenstemming met de preambule van 
het Verdrag van New York — „Mijn 
fractie is er vast van overtuigd dat het 
belang en het welzijn van de Papoea’s 
het enige motief en richtsnoer zal moe
ten zijn en blijven.”
Nu het Verdrag van New York haar

Land dat uit zee oprijst.

laatste stadium van uitvoering nadert
n.1. het effectueren van het zelfbeschik
kingsrecht der Papoea’s, kan men van 
Nederlandse zijde de belangen der Pa
poea’s nog op 2 manieren behartigen:
a) als Verdragspartner er op toezien 
dat de Papoea’s krijgen wat hun is be
loofd, n.1. een volksstemming, waarbij 
te vrezen valt dat we hiervoor al te 
laat zijn, gezien de op handen zijnde 
volksraadpleging.
b) zich beraden wat men als outsider 
voor de Papoea’s in de toekomst zal 
kunnen doen; een toekomst die uiter
aard een zaak is van de Papoea’s zelf 
en waarvan prof. Kooijmans (Trouw, 20 
maart) stelde „de Papoea’s mogen zelf 
beslissen.”

FEITELIJKE SITUATIE
De Papoea’s hebben de laatste jaren een 
slecht leven gehad. Hoewel over de 
omvang geen volledigheid bestaat is 
wel duidelijk geworden, dat verwaar
lozing, corruptie, moorden en politieke 
gevangenschappen aan de orde van de 
dag waren.
De Neue Zürcher Zeitung van 8 sep
tember 1968 spreekt ervan dat in de 
zomer van 1968 alleen bij Manokwari 
168 Arfakkers zijn gedood, 128 gevan
gen zijn genomen terwijl 3539 Arfak
kers zich hebben overgegeven.

In de N.R.C. van 22 maart 1969 werd 
geschreven dat op voorspraak van de
V.N. waarnemer Ortiz Sanz begonnen 
is met een groot aantal politieke ge
vangenen vrij te laten over heel West 
Irian. 50 naar Java verbannen Papoea’s 
zouden mogen terugkeren, meer zouden 
wellicht volgen.
Langzamerhand is duidelijk geworden 
dat de door in Nederland levende Pa
poea’s via Australië ontvangen berich
ten op waarheid berusten.
In het Nederlandse parlement heeft mi
nister Luns gesproken van vele honder
den vluchtelingen naar Australisch 
Nieuw Guinea. Eén ervan, de vroeger 
in Nederland gestudeerd hebbende land
bouwkundige Sawor, die 2 jaar lang 
door de Indonesiërs gevangen werd ge
houden, heeft via Australië de wijk 
kunnen nemen naar Nederland. Hij 
sprak over duizenden dode Papoea’s en 
een miserabele situatie. Nog onlangs 
werd bekend — Volkskrant van 18 fe
bruari — dat 8 Papoea’s met een vlot, 
na 6 weken in Queensland in Austra
lië aandreven, nadat ze „de hel van 
Indonesische onderdrukking” hadden 
ontvlucht.
Een Papoea verdorste onderweg.
De Indonesiërs zelf geven deze berich
ten toe. Het Indonesische Christelijke 
dagblad Sinar Harapan noemde het tij
dens Soekarno functionerende rege

Drs. M. van der Schaft ia werk
zaam in het bankwezen. Hij ver
bleef tweemaal, in 1959 en 1960 
in Nw. Guinea.

In het februari-nummer van A.R. 
Staatkunde verscheen van zijn 
hand reeds een artikel over de 
volksstemming in West-Irian. In 
A.R.S. is deze zaak de laatste 
tijd trouwens uitgebreid aan de 
orde.

In het oktobernummer 1968 
schreef mr. P. J. A. Idenburg 
over deze materie. In het januari
nummer verscheen over West- 
Irian een bijdrage van de heer 
H. Meyer, terwijl prof. mr. P. H. 
Kooijmans in het februarinummer 
1969 eveneens over de kwestie 
West-Irian schreef.

Ook de Arjos liet zich niet onbe
tuigd. Onlangs verscheen er van 
die zijde een documentatie óver 
West-Irian door de heer W. v. d. 
Bos.

ringssysteem, schandalig; West Irian 
werd als een handelsobject beschouwd 
waar men winst uit moest halen, Indo- 
nesia Raya —> het blad van Mochtar 
Loebis — noemt ook de daarna gemaak
te fouten en laakt de ambtenaren en 
militairen die zich arrogant en supe
rieur gedroegen. Het blad Merdeka be
pleit meer decentralisatie.
Ook uit andere officiële bronnen komen 
dezelfde berichten.
In het Rapport van de V-N.-missie, die 
in 1967 West Irian bezocht wordt ge
constateerd dat de algemene situatie 
zeer slecht is; er is materiaal wegge-, 
haald; de produktiemiddelen zijn ver
waarloosd. De 30 miljoen dollar die Ne
derland in 1962 ter beschikking stelde 
voor de verdere ontwikkeling van het 
gebied zal nu gaan dienen om de op
gelopen achterstand in te halen. 
Ontwikkeling levert het niet op. Ook de 
„veiligheid” moet verbeterd worden, i) 
En in de Financial Times van 24 okto
ber 1968 constateert Michael Leifer: 
„The holding of the act of free choice 
does not present a happy prospect for 
Suharto given the parlous economie 
condition and the active dissidence of 
Papua tribesmen.”
Wanneer men deze dingen meemaakt 
moet het duidelijk zijn dat de Papoea’s 
zich thans aan een laatste stohalm vast
klampen, n.1. de zelfbeschikking, met

VERVOLG VAN PAG. I

KIEZERS 
EN HUN PARTIJ

ven met actuele gebeurtenissen een in 
veel gevallen nogal geforceerde operatie 
lijkt. Dergelijke verbindingen zijn ex 
post altijd wel te leggen. Zoals drs. Van 
Dam zelf ook opmerkt: strikt genomen 
blijven het veronderstellingen,

PARTIJBINDING: 
BEGINSEL EN BELANG
Waar drs. Van Dam spreekt over het 
verschijnsel dat de verschillende poli
tieke partijen een ander soort klanten
binding hebben, geloven wij dat hij ge
lijk heeft. Hij onderscheidt ruwweg tus
sen beginselen en politiek programma 
als voornaamste bindingselementen.
Wij zouden willen voorstellen ze „be
ginsel” en „belang” te noemen, waar
mee we waarschijnlijk ongeveer het
zelfde bedoelen als drs. Van Dam. Het 
woord „belang” geeft echter duidelijker 
aan wat bedoeld wordt dan de term 
„politiek programma”.
Het laatste kan beschouwd worden als 
een eufemisme voor belang.

Waar beginselen bepalend zijn voor de 
partijkeuze zal waarschijnlijk de door 
het Achter het Nieuws-team genoemde 
actualiteitsgevoeligheid bij de fluctua
ties in de partijaanhang een betrekke
lijk geringe rol spelen. De beoordeling 
van de partij door haar kiezers ge
schiedt in dat geval niet slechts aan de 
hand van winstoverwegingen op korte 
termijn, maar wordt gevoed door meer
dere overwegingen.
Waar het belang bepalend is voor de 
partijen zal inderdaad eerder gelet wor
den op incidentele gebeurtenissen. 
Overwegingen van belang rekenen met 
directe winst. Waar ,?erlies optreedt zal 
zonder meer de partij de rug worden 
toegekeerd. Dat is wat wij bedoelden 
met ééndimensionaal denken.
Waar beginselen bepalend zijn behoeven 
belangen niet te ontbreken, ze zijn dan 
echter niet meer doorslaggevend. De 
partijbinding kan intact blijven, on
danks het feit dat directe belangen daar 
tegen pleiten.

Of we dit verschijnsel stabiliteit 
moeten noemen of onbeweeglijk 
laten we maar in het midden. Ze
ker is dat door de geringere actuali
teitsgevoeligheid de electorale 
gang van zaken voor partijen als 
de ARP en de CHU in hoge mate 
voorspelbaar is. Bij alle onduide- 
hjkheid die er al is, is dat in elk 
geval duidelijk.

A H . PAHTIJ 
's - @ H A V E r ^ H A G E  
Dr. Kuyperstraat 3
Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd:

medewerker
ter assistentie van de chef de bureau

die in samenwerking met deze een aantal taken 
zelfstandig kan verrichten en hem bij afwezigheid 
kan vervangen.

Vereisten: , middelbare schoolopleiding (tenminste M ulo);
praktijkdiploma boekhouden (bij voorkeur M.B.A.); 
ruime kantoorervaring; 
in staat leiding te geven; 
gevoel voor organisatie en efficiency.

Geboden wordt: interessante werkkring op middelgroot kantoor, 
waar in goede teamgeest wordt gewerkt.
Leeftijd: ongeveer 25 tot 30 jaar.

Salaris volgens rijksregeling in soortgelijke functie, 
rekening houdende met leeftijd, opleiding en erva
ring.

Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070 - 
183960, toestel 5.
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de normale hoop van ieder mens op de 
vrijheid om te beslissen over z’n eigen 
bestaan. Een strohalm maar niet min
der dan een recht. En of men het wil of 
niet wil in ons land, een fase van hun 
ontwikkeling, van dekolonialisering; 
hetzelfde proces dat Indonesië een twin
tigtal jaren eerder heeft doorgemaakt.

VOLKSSTEMMING- ÖF 
RAADPLEGING
De motie die dr. Geelkerken na goed 
voorbereidend werk mede van mr. 
Biesheuvel op 27 februari j.1. indiende, 
gaat er in de eerste alinea vanuit: dat 
„Het Accoord van New York loyaal be
hoort te worden uitgevoerd.”
De keuzemogelijkheden voor de Pa
poea’s zijn in art. 18 lid c. van het Ac
coord duidelijk afgebakend.

a) bij Indonesië blijven behoren en b) 
de banden met Indonesië verbreken. 
Ook de deelneming aan de daad van 
vrije keuze is geregeld: art. 18 lid c. — ̂
slechts zij die geen vreemde nationali
teit bezitten — dus Papoea’s — mogen 
stemmen. Daarbij is er stemrecht voor 
alle volwassenen, zowel mannen als 
vrouwen, (art. 18 lid d).
In de eerste tijd van Indonesisch be
stuur over West Irian was er grote on
zekerheid of het zelfbeschikkingsrecht 
wel zou mogen worden uitgeoefend. Die 
onzekerheid is gebleven. Dr. .Bruins 
Slot schreef in Trouw van 18 februari 
1969; „Er heerst in West-Irian geen 
sfeer waarin sprake kan zijn van vrije 
verkiezingen.”
Die onzekerheid is er altijd al geweest 
Nog vóór de bestuursoverdracht, op 16 
februari 1962 stelde de toenmalige 
Nieuw Guinea Raad: „Beheer van In
donesië wordt afgewezen omdat Indo
nesië het Papoea-volk niet in de ge
legenheid zal stellen het zelfbeschik
kingsrecht uit te oefenen. President 
Soeharto zei nog onlangs: „Wij moeten 
de bevolking in West-Irian helpen bij 
zijn besluit deel te blijven uitmaken van 
de Indonesische éénheidsrepubliek.”
In het Accoord van New York is gere
geld dat Indonesië verantwoordelijk is 
voor de voorbereiding en uitvoering van 
de volksstemming met bijstand en be
moeiing van de waarnemer der V.N. 
met zijn staf.
De meningen zijn verdeeld in hoeverre 
Nederland op deze regeling nog invloed 
kan uitoefenen. Het standpunt van mi
nister Luns was op 21 november 1968 in 
de Tweede Kamer: „Nederland heeft 
geen juridische aansprakelijkheid voor 
de uitvoering van de overeenkomst” . Een 
andei'e stem komt van jhr. mr. W. W. 
Feith in het Nederlands Juristenblad 
van 15 maart 1969, die stelt dat Neder
land als mede-contractant het volste 
recht heeft de andere partner te wijzen 
op een schending van het Accoord.

COCKTAILP.4RTY 
MINISTER LUNS
Tijdens het bezoek van minister Luns 
aan Indonesië in juni en juli 1968, waar 
ook over de volksstemming werd ge
sproken, werd door Indonesië bij die 
gelegenheid bevestigd, dat gekozen zou 
worden voor een systeem van kiesman
nen .
In het bijzijn van A.N.P. correspondent
F. de Jong verklaarde minister Luns 
toen op 2 juli 1968,: „Ik ben er zeker 
van dat Indonesië een vorm van refe
rendum vindt die voor de bevolking 
aanvaarbaar is”. U ziet het allemaal 
vefel pessimistischer dan ik, zei de mi
nister tegen Indonesische journalisten 
die zich minder gerust toonden over de 
goede afloop van de volksstemming. 2). 
In de 2 maanden later, in september 
1968 v'erschijnende Troonrede is deze 
draad doorgetrokken want daar staat: 
„De regering hecht grote waarde aan de 
komende volksraadpleging” .
Hier blijkt dus dat tijdens het bezoek 
van minister Luns reeds instemming is 
betuigd met het door Indonesië geko
zen systeem van kiesmannen, van 
volksraadpleging.
In februari 1969 is de Indonesische di
plomaat Soedjarw^o Tjondronegoro de 
mening van de Nederlandse regering 
komen polsen over het door Indonesië 
verder ontwmrpen systeem van volks
raadpleging.
Het doet dan — gelet op de uitspraken 
op 2 juli 1968 en gelet op de Troonrede 
—: op z’n zachtst gezegd zeer vreemd en 
tegenstrijdig aan, dat toen op 25 fe-
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bruari 1969 de w'aarde van de daad van 
vrije keuze in de zin van een volksraad
pleging, in het Nederlandse Parlement 
in twijfel werd getrokken, minister 
Luns desgevraagd stelt (Hand. 2e Ka
men, p. 1953, l.k,):

„Een instemming met deze gedachten 
(van Indonesië) kart de Nederlandse re
gering uiteraard niet geven, dit is niet 
de verantwoordelijkheid van de Neder
landse regering en die verantwoorde
lijkheid kan zij ook niet dragen of 
waarmaken”.
Ook minister Luns heelt dus tijdens zijn 
bezoek aan Indonesië „z’n cocktailpar
ty” gehad, met wel zeer verstrekkende 
gevolgen.
Dr. Geelkerken had aanvankelijk geen 
ongelijk toen hij stelde „Ik kreeg de 
indruk dat de minister achter een zeker 
rookgordijn van het Verdrag praktisch 
West-Irian wilde abandonneren en zich 
niets of weinig aantrekken van de be
volking”.

DfREGTE VERKIEZINGEN
Een volksstemming in de zin van direc
te verkiezingen zit er dus niet in. Indo
nesië heeft te kennen gegeven dat het“ 
technisch niet in staat is verkiezingen in 
dit gebied te organiseren in de geest van 
het beginsel ,,one man, one vote”.
Voor de Papoea’s zelf moet dit wel bij
zonder teleurstellend zijn. want men 
kent er precedenten van gedeeltelijk 
directe verkiezingen.
In 198f( werden bij de verkiezing van 
de toenmalige Nieuw Guinea Raad in 
de 2 dichtstbevolkte districten, n.1. rond 
Hollandia en Manokwari directe ver
kiezingen gehouden, met een opkomst
percentage van tegen de 90‘'/o. In andere 
gebieden werd indirect gekozen, 1 kies
man op 50 kiesgerechtigden. Voor hen 
die niet schrijven en lezen konden werd 
het zgn. ..whispering ballot” systeem 
toegepast.
Een medewerker aan een demografisch 
onderzoek door een E.E.G.-comihissie — 
welke commissie in de bestuurde ge
bieden de bevolking registreerde door 
het opzetten van een Burgerlijke Stand 
— verklaarde dat het systeem „one man, 
one vote” in de bestuurde gebieden ze
ker mogelijk is. En ook bij de verkie
zing van streekraden werd direct ge
kozen, De Papoea’s hebben dus nogal 
wat ervaring.
De V.N.-waarnemer Ortiz Sanz heeft 
Indonesië voorgesteld althans in de 
kustgebieden directe verkiezingen te 
houden. Dr. Geelkerken deelde deze me
ning.
Hoewel de Secretaris-Generaal nog niet 
zijn instemming heelt betuigd met de 
plannen van Indonesië, handhaaft dit 
land haar gekozen set-up van 1025 
kiesmannen, welke in 8 raadgevende 
vergaderingen stapsgewijs de beslissing 
moeten brengen.
Papoea's in West Irian o.l.v. de felle 
nationalist H. Wajoi hebben reeds tegen 
dit .s.ysteem geprotesteerd.
In de N.R.C. imn 22 maart 1069 wordt 
gesteld dat Indonesië voor deze volks
raadpleging speciale raden wil gaan

vormen. Kennelijk wil men niet werken 
met de in 1960 op democratische wijze 

. gekozen streekraden. Deze zullen echter 
zijn opgeheven bij het decreet van 15 
juli 1963, waarbij alle politieke vergade
ringen in West Irian zijn verboden. 
Blijft dus de vraag naar de samenstel
ling van deze raden,
In het perscommuniqué van 18 maart 
j.l. van de Ver. Naties stond vermeld, 
dat de consultatieve raden aan een 
drietal voorivaarden dienden te vol
doen.
Ze dienen te bestaan uit districtsafge- 
vaardigden, uit leden van de bestaande 
politieke organisaties en uit stamhoof
den. De onderlinge samenstelling zal 
nog geregeld worden.

In Trouw van 18 maart staat vermeld, 
dat volgens het V.N.-bericht de consul
tatieve raden samen 1000 leden zullen 
tellen. Het merendeel van de leden zal 
door Indonesië worden benoemd. Een 
minderheid zal de bevolking van West 
Irian zelf mogen aanwijzen. Enige twij
fel aan de uitslag is hier niet mogelijk. 
Soeharto is hiervan ook al uitgegaan 
als hij de Papoea’s vraagt de toestand 
te helpen verbeteren na de volksraad
pleging, die dit jaar zal worden gehou
den. (Trouw 10 april 1969).

UITSTEL VOLKSRAAD
PLEGING
Als nog acuut wordt ingegrepen kan 
het zelfbeschikkingsrecht van de Pa
poea’s nog worden gered. Dan moet 
echter de volksraadpleging wel enige 
jaren worden iiitgesteld totdat men ge
deeltelijk directe verkiezingen zal heb
ben georganiseerd. Omdat Nederland 
mede de helft van deze verkiezingen 
moet betalen kan zij in deze wel enige 
invloed uitoefenen. Indonesië moet voor 
dit uitstel gevoelig zijn, omdat minister 
Malik reeds op 2 juli 1968 mededeelde 
dat men zich enigszins overrompeld 
voelde door de snelle nadering van de 
in het. Accoord voorziene volksstem
ming. Bovendien — wanneer men uit
gaat van de onvermijdelijkheid naar be
paalde opvattingen van een aansluiting 
bij Indonesië — moet het duidelijk zijn 
dat de Papoea eerder in vrijheid dan in 
onvrijheid vóór Indonesië zal kiezen.'

Voorop zal moeten blijven staan dat de 
Papoea’s het zelf mogen zeggen.
Het is hun grondrecht om over hun 
eigen bestaan te beslissen. Of de keus 
naar andermans mening verstandig is 
of niet, is niet aan de orde. Het is hun 
vrijheid-sec.

,.M iSJAW RAM ’
Indonesië opteert voor het systeem van 
overleg =  musjawarah. Dit beginsel 
wordt toegepast op Java, waar, als men 
een belangrijk besluit moet nemen 
men net zolang vergadert tot men een 
..consensus”, een onderlinge overeen
stemming heeft bereikt.
Reeds in het Accoord van New York

wordt dit systeem genoemd, echter: (art. 
18 lid a) overleg (musjawarah) zal 
worden gepleegd met de vertegenwoor
digende raden over de regeling over de 
procedures en geëigende methoden, die 
zullen moeten worden gevolgd bij de 
volksstemming volgens art. 18 lid a. 
„Een stemming die de vrijelijk tot uit
drukking gebrachte mening van de be
volking zal moeten constateren.”
Hier staat dus niet dat deze vertegen
woordigende raden zullen moeten be
slissen via musjawarah, zullen kiezen. 
Neen dat doet het volk •— alle volwas
senen. (in redelijkheid uiteraard alleen 
zij die hiervoor geschikt zijn). 
Musjawarah dus door de raden over 
de voorbereiding van de stemming, niet 
over de stemming zelf.
Het beginsel musjawarah doet in Indo
nesië opgeld sinds de vroegere presi
dent Soekarno het stelsel -van de gelei
de democratie instelde. Dit stelsel nam 
de plaats in van de parlementaire de
mocratie, die in Indonesië heeft be
staan na 1950, toen een voorlopige 
grondwet van kracht werd.
Men kan dus niet stellen dat musja
warah een traditionele politieke metho
de is; ook nu nog niet. Het Indonesische 
Huis van afgevaardigden is namelijk 
nog steeds bezig met een kieswet die in 
Indonesië algemene verkiezingen moet 
regelen.
In een interessant artikel over Indo
nesië in Die Welt van 27 februari 1969 
geeft Friedhelm Kemna goed de bete
kenis weer van dit systeem van musja
warah.
Ook Soeharto bedient zich ervan, ,,zum 
Ausgleich und Koordination der ver- 
schiedenen Interessen.”
Kemna stelt verder:
„Und in den Monaten nach dem Zusam- 
menbruch des Putsches (1965) betrieb 
er in absoluter Beherrschung des Java- 
nische „musjawarah” was soviel wie 
Palaver bis zum Consentus heiszt — die 
stufenweise Entmachtung Sukarno’s, 
die ihm unter den Druck der Armee und 
sorgsam gesteuerter Studentendemon- 
strationen nach und nach Macht und Re- 
gerungsbefügnisse übertragen muszte”. 
Ten aanzien van 'West Irian heeft Soe
harto eens gezegd: „Wij moeten de be
volking van dat gebied helpen bij z’n 
besluit deel te blijven uitmaken van de 
Indonesische éénheidsrepubliek”.
Het wordt nu wel evident dat voor West 
Irian het besluit al is genomen. Men 
behoeft de uitspraak van Friedhelm 
Kemna maar toe te passen op de ko
mende „volksraadpleging” om te weten 
te komen wat er zal gaan gebeuren. 
„Palaver bis zum Consensus” wil zeggen, 
net zo lang praten tot de meerderheid 
der volksraden — misschien met wat 
concessies — het reeds genomen besluit 
gaat accepteren,
„Absoluter Beherrschung des musjawa
rah” kan Indonesië verkrijgen door de 
meerderheid van de raadgevende verga
deringen zelf te benoemen en de min
derheid door de Papoea's te laten aan
wijzen.
En voorts kan men naar analogie invul
len. ,,Een stapsgewijze ontmachting van 
de Papoea’s” met de steun van het In
donesische leger (er zijn 30.000 Indone
sische soldaten op West-Irian) en met 
behulp van de „zorgvuldig bestuurder 
demonstraties van de Indonesische pu
blieke opinie”.
En tenslotte kan Indonesië in West- 
Irian de „Macht und Regierungsbefüg- 
nisse” overnemen.

Als de grote kenner van West 
Irian, de indoloog dr. J.. V. de 
Bruyn — eens Aligamè, de vriend 
der Papoea’s — deze volksraadple
ging een klucht noemt heeft hij 
geen ongelijK.

Net als hij heb ik niets opwek
kends te vertellen. •

1) Zie voor meer gegevens mijn artikel in 
A.R. Staatkunde, nr. 2, .ebruari 1969.
2) Zie .n dit verband ook N.R.C. van 4 ju li 
1968.

9  gulden 
vo o r 
9 0  jaar 
arp
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SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN N V

BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-0, 
POSTBUS 52/TEL 05400-16461□

FA. JAN DE MIK
HARDINXVELD - GIESENDAM

Aannemers van Oeververbindings- 
werken - Griendhouthandel

Tel. 0184G - 2156 - 2484 Hardinxveld - Giesendam

GELDERLAND

MAGAZIJN „HET ANKER'
HOOFDSTBAAT 94-96 - VEENENDAAL

Wieer voordelige aanbieding in 
terlenha vallen en gordijnen
S Ê E C Ï A L I T E I T  I N N Y L O N K O U S E N

Radio K. B. Weimar Televisie
Landelijk erkend installateur 

Elektrische apparaten - Verlichting
MAANDEREIND 19 - EDE - TELEFOON 8373

CONVECTOREN
VOOR KOLEN, OLIE EN GAS CIDAA A
ZOWEL VOOR WOONKAMERS
ALS VOOR KANTOREN, ZALEN y  V | E T S

Bergstraat 38 - Telefoon 08370 - 2765 - WAGENINGEN

N V A A N N E M IN G S B E D R IJF  
v/h W  NIEBOER EN Z O O N

AANNEMERSBEDRIJF 
van BURGERLIJKEen UTILITEITSBOUW
GORTSTPAAT 29. VEENENDAAL. TEL. 08385- 12720

Firma B. D Brüggemann

STUCADOORSBEDRIJF
STATIONSSTRAAT 19 - APEi.DOORN 

Telefoon 17353 en 21401

Houdt u van koeien, 
kippen en varkens?

Wij ook! 
Daarom 
leveren wij u

rundvee-, pluimvee- 
en varkensvoeders
Fa. W.H.H.v.d. Born&Co.

GRAANHANDEL
TEKSCHUUK - TELEFOON 03426 - 303

HET BEELD 
DER VADEREN

DRENTE

BOUWBEDRIJF VAN ESS
uitvoering van alle 
voorkomende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671

BOND VAN M.V. OP G.G.
Zoals er al sedert kort na de Doleantie een Bond 
van J.V. op G.G. was öpgéricht, om de jongelingen 
te helpen vormen voor Kérjt, Staat en Maatschappij, 
zo zag een halve eeuw géledeh ook de Bond van 
M.V. op G.G. het levenslicht, Tn „Meisjesleven”, 
Christelijk Tijdschrift voor onze yrouwelijke jeugd, 
kreeg het Bondsbestüur, zolang er nog geen eigen 
Bondsorgaan was, gelegenheid, zich tot de vereni
gingen te wenden.
Zo kwam in dat Tijdschrift ook de proeve van een 
Bondslied waarvan wij de volgende strofen op
nemen;
Wij zijn hier saamvergaard,
Wij hollands dochtrenschaar,
Zijn tot Uw troon genaderd.
Jehova, wonderbaar.
Ons hart trilt van verlangen,
Naar U, o Hoofd en Heer.
U gelden onze zangen ,
Ja U, èri niemand meer.

De helsche machten woeden,
Onteerend maagd en vrouw.
O God, wil ons behoeden,
Maak ons aan Jezus trouw.

Help ons, als wij ons vormen,
Voor kerk, gezin en staat,
Wees ons in levensstormen,
Een heul, een toeverlaat.

Wat bazelt gij, o menschheid, 
van uwe „vrije vrouw”, 
gij kent niet onze vrijheid:
Wij zijn den Koning trouw. x 
Wij kennen slechts één Koning,
Die onze banden slaakt,
Daar in Zijn hemelwoning 
Zijn wij eerst vrijgemaakt.

Naast fiere jongelingen 
Staan maagden, teeder, zacht.
Zij willen samen zingen,

-Gods trouw, Zijn gunst, Zijn macht.
Zij kunnen nimmer zwijgen, 
van Hem, die eeuwig leeft,
Hun hart blijft naar Hem hijgen.
Looft God, wat adem heeft.

Ofschoon deze proeve was ingezonden door het 
hoofd ener school, is zij ten slotte niet aanvaard. 
Het werd: Daar klinkt een lied vol levensdrang, 
enz. dat tientallen jaren de tegenhanger is gebleven 
van Op broeders, op, gezongen.

O U D E EN 
NIEUW E CITATEN

PLURIVORIV!
In de rubriek „Plurivorm” van Opinie (het orgaan
van de P.v.d.A.) komen de volgende vondsten voor:
—- De samenwerking met de V.V.D. hebben we 

gelukkig nog niet van de hand gewezen.
— Efficiency: zorgen dat er meer personeels- dan 

partijleden bedanken.
— Over onze hoofdredacteur valt weer niets te 

melden. Hij was er trouvjens niet eens.
— Toch blijft hij onverantwoordelijk. Ook voor 

deze rubriek.

Ze zouden door een anti-revolutionair geschreven
kunnen zijn!

maar lastig, omdat ze zich niet snel genoeg aanpas
sen".

En vonden ze nu alleen in ziekenhuizen opstandige 
mensen nog lastig, dan ging het nog wel, maar ook 
curatoren hebben er hier en daar moeite mee.

SALUUTSCHOT
Op Wiek, het Arjosblad heeft een rubriek 
Wij citeren uit het aprilnummer:

.katers”.

RADICALEN
Mr. P. J. A. Idenburg op een bijeenkomst van A.R. 
radicalen in hun Mekka (Bunnik):

„Wij maken uit Biesheuvels uitspraken op, dat hij in 
elk geval niet met de formatie-De Jong bij de ver
kiezingen in zee wil gaan. En wat de C.D.U.-ge- 
dachte betreft, stelt de leiding van 'de A.R.P. zich 
kennelijk anders op dan een jaar geleden. Wat er is 
gezegd over het samen-uit-samen-thuis-principe is 
een hoopvol geluid".

Waar sommigen al niet blij mee zijn.
In N.G. heeft allang een driestar gestaan, waarin 
duidelijk werd gesteld, dat het kabinet-De Jong geen 
inzet van verkiezingen kan zijn.
Zo’n driestar komt niet uit de lucht vallen.
Het blijkt vaak moeilijk een consistent beleid over 
te brengen: ook bij radicalen.

OPSTANDIGE MENSEN
Volgens „Trouw” deed de leerling-verpleegster mej. 
A. J. Bakker op de dag van de verpleging te Utrecht, 
deze uitspraak:

„Er wordt te vaak vergeten, dat de patiënt ook een 
mens is. Hij komt in een vreemde omgeving, is 
helemaal afhankelijk van anderen, weet nog geen 
raad met zijn ziekte, maakt zich zorgen over thuis... 
Van de patiënt wordt direct maar verwacht dat-ie 
lief ligt te wezen in een mooi net bed.
In een ziekenhuis pinden ze opstandige mensen

„De rooien van Rotterdam zijn die van Amsterdam 
niet. Wat wil je ook in zo’n pluriforme klub als de 
P.v.d.A.
In Rotterdam is brood op de plank het alleen zalig
makende dogma. In Amsterdam zit iedereen zich in 
de eerste plaats wel te bevinden, desnoods zonder 
brood.
Zou dit te maken hebben met onduidelijkheden over 
het te voeren beleid inzake de Ruimtelijke Orde
ning? A propos, het beloofde wetsontwerp ter be
strijding van de luchtverontreiniging, wanneer komt 
dat?"

Je zou zeggen een voltreffer, maar het is een sa
luutschot. Het wetsontwerp is enkele maanden ge
leden ingediend. Maar ach, ze zijn nog jong en 
speels!

DIEET
In „Voorlopig” begint dr. A. C. Aten een artikel 
met het volgende verhaal:

„Laatst heeft eens een Amerikaan zijn dieet laten 
berekenen door een computer. Hij wilde niet dik 
worden, maar toch zoveel magelijk eten en daarbij 
natuurlijk van alle vitale voedingsstoffen, zoals 
eiwitten, vitaminen, enz. voldoende krijgen. Hij gaf 
van allerlei bekende levensmiddelen de gegevens op 
en wachtte af, wat de computer hem zou voorschrij
ven.
Er kwarrr uit, wat gedeeltelijk wel te verwachten 
was: de man moest elke dag wat groenten, wortels, 
fruit, enz. eten, maar ook zou hij, en dat had hij niet 
verwacht, 30 liter azijn per dag moeten drinken.

Zuur hoor en er zijn al zoveel zuurpruimen in onze 
welvaartsstaat, zonder dat zij azijn gebruiken.
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D e aanzienlijke uitbreiding van 
woongebieden en nieuwe 

werkgelegenheidsobjecten brengt 
voor de daarbij betrokken gemeen
ten, vooral in de randstad Holland, 
allerlei problemen met zich mede, 
die om voortdürende aandacht 
vragen en tot spoedige maatrege- 
en moeten leiden. Te denken is bij
voorbeeld aan de met deze ont- 
wikkehngen verband houdende 
verkeerswegen. Het belang daar
van gaat boven de plaatselijke be
langen uit en leidt ertoe, dat rijk 
en provincie eerst indicaties voor 
toekomstige wegen aangeven om 
daarna over te gaan tot het vast
stellen van vijf- of tienjarenplan
nen en definitieve tracés.

Een ander facet, dat de leefbaarheid 
van de dichtbevolkte gebieden moet be
vorderen, is de recreatie.
Het kan in ons land TE VOL worden. 
Het is nu reeds moeilijk voor ontspan
ning de nodige ruimte te vinden. En 
ontspanning kan de mens niet missen 
om niet in de rusteloze zenuwslopende 
atmosfeer van de grote steden onder te 
gaan.
Meer woningen, meer mensen, vaak te 
dicht op elkaar, brengt met zich mede, 
dat de vraag naar openlucht-ruimte 
voor de recreatie dringender wordt, als
ook dat efficiënt omgesprongen moet 
worden met 'de schaars beschikbare 
ruimte.
Er dient voor gewaakt te worden, dat 
de voor de recreatie openliggende ge
bieden worden bewaard en waar moge
lijk uitgebreid en verbeterd.
De parken mogen de longen van de 
steden genoemd worden, de groene zo
nes rondom en tussen de stedelijke ag
glomeraties vervullen eenzelfde functie 
voor een geheel gewest.
Het afwegen van agrarische belangen 
met die van naar recreatie snakkende 
stedelingen is daarom een dagelijkse 
zorg van de provinciale en gemeentelij
ke besturen.
Deze dagelijkse zorg voor behoud van 
het landschapschoon en de inrichting 
en conservering van liet Eeeuwijkse 
Plassengebied brachten de gemeente
besturen van Reeuwijk, Waddinxveen 
en Gouda bijeen om in samenwerking 
met het provinciaal bestuur van Zuid- 
Holland te komen tot een gemeenschap
pelijke regeling voor landschapsverzor- 
ging, natuurbescherming en recreatie. 
Deze gemeentelijke en provinciale over
heden achten het van belang, dat bij
zondere aandacht wordt besteed aan 
het behoud van het natuurschoon, maar 
ook aan het scheppen van nieuwe mo
gelijkheden op het gebied van de open- 
lucht-recreatie .

VOORZIENINGEN
Er zullen voorzieningen getroffen moe
ten worden om het te weinig aan oeyers 
aan te vullen,, om de stichting van Ho- 
reca-bedrijven mogelijk te maken en 
om verbindingen te creëren, die de 
doorstroming versnellen.
Door middel van streekplannen is reeds 
aangewezen, waar de recreatiegebieden 
zullen zijn en welke gebieden dienst 
moeten doen als z.g. bufferzone tussen 
naar elkaar toegroeiende gemeenten. 
Aangezien deze terreinen over het alge
meen op het platteland liggen komen de 
lasten voor een groot deel op kleinere 
gemeenten te rusten, terwijl deze ge
meenten de enorme bedragen die nodig 
zijn om de openlucht-recreatie te be
vorderen niet kunnen dragen. De nood
zakelijke werken komen voor een deel, 
soms voor een groot deel, tot stand ten 
voordele van de inwoners van de grote 
steden, zoals Rotterdam en ’s-Graven- 
hage. Vele gemeentebesturen hebben 
gemeenschappelijke regelingen getrof
fen, zoals het geval is met de recrea
tieschappen „Oude Maas”, „Brielse 
Maas”, en „Rottemeren”.
Midden in het Zuid-Hollandse land- 
schap liggen de Reeuwijkse- en Sluip- 
wijkse plassen, de Goudse Hout en ’t 
Weegje. Reeds in 1933 werd door de 
toenmalige leraar in de biologie te Gou
da, dr. A. Scheygrond, op het belang 
van deze gebieden gewezen, waarbij hij 
met vooruitziende blik de toeneming 
van de behoefte aan recreatieruimte 
schilderde. De genoemde terreinen bie
den gunstige voorwaarden voor de ont
wikkeling van de recreatie. Reeds se
dert vele jaren vinden de inwoners 
van de provincie Zuid-Holland hun weg 
naar dit watersport- en natuurgebied.

REEUWIJKS
PLASSENGEBIED

DOOR L  W. H. DE GEUS

Verdere ontsluiting en verzorging en 
uitbreiding van de mogelijkheden tot 
oeverrecreatie zullen dit gebied rondom 
Reeuwijk tot een bijzonder gevarieerd 
en aantrekkelijk recreatie-object kun
nen doen uitgroeien. Een betekenis, die 
ver uit gaat boven de regio en dat ze
ker aangemerkt kan worden als te zijn 
van nationaal belang.
Het Reeuwijkse plassengebied zal, nadat 
de polder Broekvelden en Vettenbroek 
is ontzand, 760 ha omvatten, terwijl 
daarbij dan nog komen de 110 ha van 
De Goudse Hout en 70 van ’t Weeg
je, welk laatste gebied voor het groot
ste deel in de gemeente Waddinxveen 
ligt.

RECREATIESCHAP

De besturen van de bij het gebied nauw 
betrokken gemeenten hebben, met het 
provinciaal bestuur van Zuid-Holland, 
de handen ineen geslagen, om door mid
del van een gemeenschappelijke rege
ling dit plassengebied om te vormen tot 
een recreatieschap Reeuwijkse Plassen 
en Omgeving. Een stedebouwkundige 
werkgroep, waarin de verschillende dis
ciplines waren bijeengebracht, heeft een 
stedebouwkundige opzet, met een ur
gentieplan en voorlopige begrotingen op 
tafel gelegd. Deze plannen zijn inmid
dels door de provincie Zuid-HoUand en 
de betrokken gemeentebesturen aan
vaard en het recreatieschap is tot stand 
gekomen, met een duidelijke richtlijn 
voor de toekomst.
In het bestuur, dat uit elf leden bestaat 
namen zitting één lid benoemd door 
Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland, 
drie leden te benoemen door en uit de

raad en één lid te benoemen door en 
uit het college van burgemeester en 
wethouders van Gouda, eenzelfde dele
gatie van de gemeente Reeuwijk en één 
lid te benoemen door en uit de raad en 
één lid door en uit het college van bur
gemeester en wethouders van de ge
meente Waddinxveen. De voorzitter en 
de plaatsvervangende voorzitter worden 
door de Gedeputeerde Staten van. Zuid- 
Holland Uit het dagelijks bestuur aan
gewezen, welk dagelijks bestuur in ieder 
geval zal bestaan uit het door gedepu
teerde staten benoemde lid en drie le
den benoemd door de colleges van bur
gemeester en wethouders van de deel
nemende gemeenten. Het algemeen be
stuur wijst uit zijn midden het vijfde
d.b.-lid aan.
AI is in de gemeenschappelijke regeling, 
naast de taak en bevoegdheid van het 
rechtpersoonlijkheid bezittend lichaam 
bepaald, dat het recreatieschap optreedt 
als een tak van dienst in de zin van de 
Provinciewet, de financiële mogelijkhe
den van het schap zijn daarmede uiter
aard niet uitputtend geregeld. Deze zijn 
wel heel erg afhankelijk van de finan
ciële positie van de betrokken gemeen
ten. De drie gemeenten worstelen met 
een begrotingstekort, dat hoewel de 
bereidheid bestaat het momenteel on
mogelijk maakt het sympathieke doel 
ook maar enigszins te benaderen.

Zojuist heeft de minister van Binnen
landse Zaken beslist, dat uitgaven voor 
het recreatieschap niet mogen meetel
len bij het bedrag, dat als bijzondere 
uitkering uit het gemeentefonds zou 
kunnen worden toegekend. Deze hoge 
bedragen, nodig voor de uitvoering van 
de taken van het recreatieschap, zou
den, zo deze gemeenten tegemoet ge

komen zouden worden ten koste gaan 
van andere gemeenten, die eveneens ge
noodzaakt zijn een beroep op het ge
meentefonds doen.

GROTE BEDRAGEN
Wil de voorziening in voldoende open- 
lucht-recreatie-ruimte echter binnen 
niet al te lange tijd, (en de tijd dringt!) 
tot stand kunnen komen, dan zullen on
getwijfeld aanmerkelijk grote bedragen 
van rijk en provincie beschikbaar moe
ten komen. Het Reeuwijkse recreatie
schap heeft om tot ontsluiting en ver
betering van het gebied te komen 90 
miljoen gulden te investeren. De werk
zaamheden, die gedeeltelijk al in uit
voering zijn, zullen in meerdere fasen 
worden uitgevoerd, maar ook dan zijn 
er de eerste jaren grote bedragen mee 
gemoeid. Nauwgezet is naar een ver
deelsleutel van de kosten gezocht en 
men heeft elkaar gevonden in de vol
gende verdeling;
de provincie Zuid-Holland 15̂ /é
de gemeente Reeuwijk 30%
de gemeente Gouda 40“/»
de gemeente Waddinxveen 15%
Wanneer we bedenken, dat voor de 
Reeuwijkse plassen 54 miljoen voor ’t 
Weegje 6 miljoen, voor de Goudse Hout 
20 miljoen en (nodig voor de bereik
baarheid van de plassen) voor een Ka
naal Gouwe-Plassen 10 miljoen gulden 
nodig zijn, dan is het te begrijpen, dat 
de jaarlijk.se lasten ook niet onaanzien
lijk zullen zijn.
Volgens de ramingen zullen deze n.L 
voor de provincie Zuid-Holland 
ƒ 813.906,—, voor de gemeente Reeuwijk 
ƒ 1.627.812,—, voor de gemeente Gouda 
ƒ 2.170.416,— en voor de gemeente Wad
dinxveen ƒ 813.906 bedragen.
Het is indrukwekkend vast te stellen 
welke bedragen de overheden ter be
schikking willen stellen om de naar 
recreatie hunkerende mens te dienen. 
De voorgestelde voorzieningen kunnen er 
toe bijdragen ons land leefbaar te hou
den. Vooral de bevolkingsdichtheid van 
westelijk Nederland roept om maatrege
len voor bevordering van die leefbaar
heid. Jammer, is, dat de huidige finan
ciële toestand van zowel rijk, provincie 
als gemeenten, een halt toe roept aan 
de verwezenlijking van de oogmerken 
die het Recreatieschap Reeuwijk en 
Omgeving beoogt. De recreatie gaat na
melijk door en de stroom recreanten 
neemt jaarlijks toe. Wanneer niet tijdig 
wordt ingegrepen voor verbetering van 
toegangswegen, rijwielpaden, parkeer
terreinen en vooral voor bescherming 
van de oevers, dan zal de daaruit voort
vloeiende verwaarlozing tot verval en 
ontluistering van dit fraaie natuurge
bied leiden. In de gemeenschappelijke 
regeling is bepaald, dat het algemeen 
bestuur verordeningen kan vaststellen, 
en dat daarnaast aan dat bestuur dezelf
de macht toekomt als de provinciale 
staten van Zuid-Holland met betrek
king tot deze provincie bezitten.

BELANG RECREATIE
Verordeningen, die van alles regelen, 
zonder evenwel de daadwerkelijke uit
voerend werkzaamheden om de gestaag 
groeiende stroom op te vangen, als aan
vulling te realiseren, maakt alle plan
nen tot behoud van natuurschoon, land- 
schapsverzorging en natuurbescherming 
illussoir. Men kan zich afvragen of de 
grote steden in het Westen, waarvan de 
bewoners ook doordringen tot de Reeu
wijkse plassen, niet ingeschakeld zou
den moeten .worden om de lasten van 
het Reeuwijkse Plassengebied mede te 
dragen. Een woord van hulde voor de 
gemeente en provinciebestuurders, die 
het belang van de recreatie inzien en 
daarvoor offers willen brengen is zeker 
op zijn plaats. Een goede instelling is 
echter blijkens het kostenvraagstuk niet 
voldoende. Het verkrijgen van de finan
cieringsmiddelen en de moeilijke bud
gettaire positie van de betreffende ge
meenten geven de desbetreffende ver
antwoordelijke bestuurders slapeloze 
nachten. Men zal „gestraft” zijn met 
zulk een tot bescherming vragend na
tuurgebied binnen de gemeentegrenzen! 
Het rijk pleegt in de investeringen een 
bijdrage \’an 50".'« te verstrekken.

Het zou al een perspectief biedend ge
baar zijn, wanneer het rijk in deze natio
nale recreatieschappen ook ging bijdra
gen in de jaarlijks terugkerende exploi
tatielasten. Het is toch niet helemaal 
reëel ivel in de investeringen bij te dra
gen en niet in de uit deze investeringen 
voortvloeiende jaarlijkse kosten.
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VRAGEN
VAN
KAMER-
LEDEN
IN HET BELANG 
VAN DE
VOEDSELVOORZIENING

In het belang van de voedselvoor
ziening vroegen de heren GOUD
ZWAARD en ZIJLSTRA aan de mi
nisters van Economische Zaken en 
zonder Portefeuille:

Is het juist, dat de N.V. Staatsmijnen 
het voornemen koesteren de produk- 
tie van lysine binnen afzienbare tijd 
te beëindigen?
Delen de bewindslieden de mening, 
dat de huidige afzetproblemen van 
lysine eerder iii een onbekendheid 
met het produkt dan in een ontoerei
kendheid vhh- het produkt hun ver
klaring vinden en derhalve het pro
dukt op lanèere termijn nog van 
groot nut kan zijn voor de voedsel- 
problematiek in de ontwikkelings
landen?
Jndien, de voorgaande vragen beves
tigend worden beantwoord, wiUen de 
bewindslieden zich dan bezinnen op 
de mógelijkheid deze produktie te 
doen voortzetten, hetzij door gebruik 
te maken van de bevoegdheden, die 
de overheid als bezitster van de

meerderheid der aandelen in de N.V. 
Staatsmijnen toekomen, hetzij door 
zich b.v. garant te verklaren voor 
bepaalde toekomstige minimumaf- 
name van dit produkt?

WAAROM TOCH ZO 
KRAP EN ZO 
EENZIJDIG?

Mejuffrouw VAN LEEUWEN vroeg 
aan de staatssecretaris van Cultuur, 
Recreatie en Maatschappelijk Werk;

Kan de staatssecretaris mededelen, 
waarom bij de vertegenwoordiging 
van de maatschappelijke organisaties 
in de tijdelijke Adviescommissie 
Voorlichting Algemene Bijstandswet 
wordt volstaan met ten minste één 
lid en ten hoogste drie leden, te be
noemen op voordracht van de vak
centrales?
Is de staatssecretaris niet van me
ning, dat juist ook in het licht van 
de bestaande, welbekende knelpun
ten op dit gebied een vertegenwoor
diging uit andere maatschappelijke 
organisaties, onder meer de midden
stands- en landbouworganisaties, 
eveneens noodzakelijk moet worden 
geacht?
Is de staatssecretaris bereid voor
noemde commissie op korte termijn 
in deze zin uit'të breiden? ;

Had het overigens geen aanbeveling 
verdiend in deze commissie ook een 
vertegenwoordigster namens de ge
organiseerde vrouwenorganisaties op 
te nemen, aangezien juist sommige 
van deze -organisaties in hun kader
werk uitvoerig aandacht geven aan 
de voorlichting inzake de sociale ver
zekeringswetten in het algemeen en 
de A.B.W. in het bijzonder?

T. DE VRIES 
STUKADOORSBEDRIJF
KEUCHENIUSSTRAAT 28 -  UTRECHT

Voor al uw
voorkomend
stukadoorswerk
Telefoon 030 - 41602

UW INTERIEUR
SMAAKVOL EN GEZELLIG
INGERICHT
EN TOCH NIET DUUR

Fa. W. van Tellingen
SLOTLAAN 135-137 - ZEIST 
TELEFOON 12486.

DE WEEK ROND
5 mei Er is in Nederland nog veel water dat drukker bevaren kan worden,

zegt behalve het ministerie van C.R.M., ook de chef van de afdeling 
waterrecreatie van de A.N.W.B.
Gelukkig — dat is een pak van ons hart.
Er is water genoeg voor het bootjesvolk. Het knelpunt is wel dat er negen 
ministeries samenwerken om recreatieve voorzieningen te plannen en uit 
te voeren.
Gelukkig voor Nederland: er zijn nog tientallen gemeente- en provincie
besturen die er ook aan meewerken. Het kan toch niet meer mis gaan.

6 mei Ze zien het toch maar in het noorden des lands? Zo langzamerhand gaat
Friesland de bollenvelden in het westen evenaren.
Nu nog op eigen particulier initiatief kan een tocht worden gemaakt langs 
de vele bollenvelden. Zelfs een tulpenrally is al mogelijk.
Maak er gebruik van vóór dat de toeristenindustrie zijn slag slaat — vrije 
burger!

7 mei Het wonder van de techniek staat niet stil. Dat wisten onze pa’s en moe’s
ook al wel, maar wij ervaren dit nog sterker.
Wist u dat er muziek in een plastic tafelkleed zit?
Er is nog wel één moeilijkheid: de liedjes moeten uitsluitend in g, c Of 
d staan.
Maar ja, moeilijkheden zijn er om die te overwinnen.
Die zullen door de uitvinder de heer Van Gelder uit Leeuwarden ook 
wel worden genomen! ,

8 mei Amsterdam heeft weer eens een primeur. De honden mogen voortaan
met de stadsbussen mee voor half geld. Tot nu toe betaalden ze de 
volle kluif.
Nou weten we waarvan de tekorten van het stadsbusbedrijf zo groot 
zullen worden.
Maar ja — als hartstochtelijk dierenbeschermer vinden wij het fijn dat 
onze honden voortaan minder honds behandeld zullen worden.

9 mei De nieuwe gids van Buitenlandse Zaken is weer uitgekomen; De-zeven
tiende al.
U kunt veel leuke dingen daarin lezen. Wist u dat minister Luns nog 
maar 49 onderscheidingen heeft?
Veel hoge buitenlandse (45) en maar weinig binnenlandse hoge, waarvan 
drie huwelijksmedailles.

'Dat had u ook niet verwacht. Bescheidenheid siert de mens — want die 
buitenlandse ordetekenen kun je als B.Z.-minister niet ontlopen.

10 mei Een afdeling van de boerenpartij Koekoek reageerde via de krant op het 
proefschrift van dr, Nooy die promoveerde op het onderwerp; desoriën
tatie en radicalisme onder de boeren.
Zij ontdekken maar één positief geluid: de boerenpartij is een lang 
leven beschoren. En daarmee was de afdeling het volledig eens. 
Overigens gaven zij hem dit advies mee: promoveer nu eens op het 
onderwerp; „Hoe wordt ons bedrijfsleven ontlast van de dwaze lasten 
en ons volk van de belastingen..’
Inspraak is toch een goede zaak.

H. Struik en Zoon N.V.
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  en  
fe n fe n

Imp. Groothandel scheeps- en aan- 
nemersbenodigdheden.
Elektrische en autogene las- en sng- 
benodigdheden.

D E V E N T E R
Diepenveensew eg 8  - T e le f. 0 5 7 0 0 -1 3 9 7 0

DIRECT GELD NODIG?
PERSOONt>I.rKE LENINGEN direct beschikbaar voor ieder

een en elk doel. Schrlftelflke zeer vlugge afwerking. Res- 
tantschuld vervalt bfl overlflden. Geheimhouding gegaran
deerd.

VOORBEELD
KREDIET AFLOSSING PER M AAND
ƒ 1000,™      47,50 34,30 22,50
ƒ 2000,—    94,59 68,60 45,—
ƒ 3000,—      142,04 102,90 87,50
f  4000,—      171,—  112,50 70,85
ƒ 5000.—    189,39 137,20 90,—

enz. enz.
Op uw telefonische of schriftelijke aanvrage zenden wij u 
geheel vrijblijvend en kosteloos een folder met aanvraag
formulier toe.

BENELUX CREDIET
Kninmenaedestraat 66 -  Geleen -  Telefoon 04494 -  5320

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW -  KETELBOUW -  VERWARMING 

's-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748 - 3921*

N.V. HANDELSKWEKERU

„Fides”i
Gespecialiseerd in

CHRYSANTESTEKKEN 
voor jaarrond-cultuur

Hooflaan 4 
DE LIER (Z.H.)

P A T E N T  O C E A N
VVERELra?ï§3ICl TOEGEPASTE

A P P E  N D A a  E S
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETG. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

.AERZEN^
INL.  & VERKOÖ'P: ,  O C E A N ’ N.V. - V E L P  CG.) 
TELt' 0.8 3 0 2 - 6-2 4 t?'  ̂ T E L  E X' '4 5-277 PB.: 5 5^

OVERIJSSEL
50 J A A R  D E  M E E S T  G E V R A A G D E

WONINGINRICHTING

J. Voerman & Zonen
Assendorperstraat 73 - 81 - Telef. 16507 - Zwolle

FA. H. J. WIBBELINK & ZOON
Goors Overslag- en Transportbedrijf

N.V. AÜTODIESELSERVICE 
SCANIA VABIS - GOOR
Telefoon (05470) 2963 - 2476 - 2577

^  VERBOUW 
m NIEUWBOUW

ONDERHOUDSWERKEN

E D. Schutten & Zoon C.V. 
aannemersbedrijf

ENSCHEDE - Hyacinthstraat 40 a - Telefoon 11638

LOONBEDRIJF 
MARIS N.V.

HOGE SLUISWAL 39

AAARKNESSE
TELEFOON 05273 - 1541 (4 lijnen).
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SOCIOLOGISCHE 
KANHEKENINGEN BIJ 
STRUCTUUR EN DOELSTELLINGEN 
VAN DE UNIVERSITEIT
DOOR PROF. DR. H. J. VAN ZUTHEM

Me n s e l ij k e  organisaties ver
schillen van elkaar onder 

meer vanwege verschillende doel
stellingen. Een universiteit is bij
voorbeeld geen kerk, onder meer 
omdat beide organisaties verschil
lende doelstellingen hebben. Dit 
elementaire sociologische gegeven 
mondt uit in de structuurkwestie. 
Structuur in sociologische zin duidt 
op het gegeven, dat binnen een or
ganisatie of groep mensen op el
kaar zijn afgestemd door de posi
ties die zij innemen. Structuur 
vloeit voort uit arbeidsverdeling en 
invloedsverdeling.
Als regel zijn deze verdelingen niet wil
lekeurig, maar weer gekoppeld aan de 
doelstellingen. Om ons voorbeeld nog 
eens te gebruiken: de verschillende 
doelstellingen van een universiteit en 
een kerk vragen om een verschillende 
structuur, d.w.z. om verschillende rege
lingen van posities, hun onderlinge ver
houdingen vooral wat betreft arbeids
taken en invloed.
Dit elementaire lesje in de sociologie 
rechtvaardigt de conclusie, dat er in de 
sociale werkelijkheid als regel een nau
we relatie bestaat tussen doelstellingen 
en structuur. Dit geldt dan ook voor de 
universiteit.

DOELSTELlAmE^
UNIVERSITEIT
De wet op het wetenschappelijk onder
wijs noemt voor de universiteit de vol
gende doelstellingen:
— het geven van onderwijs 
— de beoefening van de wetenschap 
— de bevordering van het inzicht in de 

samenhang der wetenschappen 
— de bevordering van het maatschap

pelijk verantwoordelijkheidsbesef.
Het zijn met name de belde eerste doel
stellingen, die binnen de huidige uni- 
versiteiten en hogescholen de aandacht 
krijgen. Kort gezegd: het gaat om on
derwijs en onderzoek. De beide andere 
doelstellingen zijn betrekkelijk nieuwe 
doelstellingen. Met name de laatste 
(maatschappelijk verantwoordelijk
heidsbesef) is zo nieuw, dat we eigenlijk 
nog niet goed weten wat we er onder 
moeten verstaan.

HUIDIGE STRUCTUUR
De beide eerste doelstellingen, genoemd 
in ons vorig punt, staan zo centraal, 
dat zij de huidige structuur van de uni
versiteit bepalen. We noemen de uni
versiteit daarom een professionele orga
nisatie.
Dit betekent, dat het wezenlijke van de

doelstellingen bepaald wordt door de 
wetenschapsmensen zelf. Zij als „pro
fessionals’’ maken uit wat kan en wat 
moet. We moeten hierbij dan in de eer
ste plaats denken aan de hoogleraren, 
van ouds de centrale figuren in de uni
versiteit.
Duidelijk komt dit ook tot uiting in de 
uitdrukking: „leerstoel”.
Welke structurele kenmerken vertoont 
zo’n professionele organisatie? In de 
eerste plaats zijn de overige posities 
binnen de universiteit (wetenschappe
lijke medewerker, dienstverlenende ta
ken e.d.) van die van de hoogleraar af
geleid en als regel daaraan onderwor
pen. In ieder geval geldt dit op het ni
veau van de faculteit en afdeling.
De „macht” van de hoogleraar is niet 
onbeperkt. Binnen de universiteit speelt 
het college van curatoren de rol van 
hoogste gezagsorgaan, maar dan toch 
altijd zo dat er een* duidelijke afhanke
lijkheid van dit college is van de hoog
leraren voor alles wat te maken heeft 
met onderwijs en onderzoek.
In de tweede plaats werpt dit laatste al 
een bepaald licht op de machtsverhou
dingen als tweede structuurkenmerk 
van de universiteit.
Deze macht is sterk oligarchisch van 
karakter, d.w.z. het is in feite een re
gering door weinigen. Dit strookt dan 
geheel met de idee, dat alleen de des
kundigen kunnen uitmaken wat kan en 
wat moet. Dit behoeft niet altijd te bete
kenen. dat de hoogleraar of lector zelf
standig de dienst uitmaakt. Het kunnen 
ook wetenschappelijke medewerkers 
zijn, die onder formele verantwoorde
lijkheid van de hoogleraar, bepalen w'at 
er moet gebeuren. In ieder geval is het 
dan ook in dit voorbeeld de weten
schapsbeoefenaar die aangeeft wat er 
moet gebeuren.

Het feit, dat een lioo;:ste instantie als 
het college van curatoren of het mini
sterie van onderwijs de gelden' ter be
schikking moet stellen en derhalve on
derwijs en onderzoek aan bepaalde 
grenzen kan binden, doet aan de oligar
chie van de wetenschapsbeoefenaar niets 
af. Nog steeds is het zo, dat weinig 
hoogleraren zouden instemmen met een 
beleid, waarin curatoren of de minister 
zouden uitmaken wie het onderwijs 
moet geven, wat de inhoud is van dat 
onderwijs en welke projecten in onder
zoek genomen moeten worden.

DIENSTVERLENERS 
EN STUDENTEN

Wie heeft gezien, hoe autoritair de hui
dige structuur van de universiteit is. 
zal begrijpen, dat er van de inspraak

van dienstverleners (analisten, functio
narissen van de centrale diensten, se
cretaresses e.d.) en studenten niet veel 
komt. Zij zijn immers niet wetenschap
pelijk deskundig?

Wanneer we naast de professionele or
ganisatie binnen de universiteit nog 
apart onderscheiden de instrumentele 
organisatie (alle dienstverlenende in
stellingen die ervoor zorgen dat de uni
versiteit materieel en personeel func
tioneert), dan betekent dat niet dat we 
met twee onafhankelijke organisaties te 
doen hebben. De tweede is dienstver
lenend en derhalve ondergeschikt en 
afhankelijk. Een bouwkundige afdeling 
van een universiteit moet bijvoorbeeld 
niet in zijn hoofd halen op eigen houtje 
en naar eigen inzichten een laborato
rium te gaan bouwen:

DE UNIVERSITEIT

Dit nummer van Nederlandse Gedachten 
is gewijd aan de universitaire wereld. De 
redactie meent dat het van belang is juist 
in deze tijd aandacht te schenken aan 
de snelle ontwikkelingen, in allerlei op
zicht bij het wetenschappelijk onderwijs.

In dit nummer vindt u bijdragen van prof. 
dr. H. I. van Zuthem, prof. dr P. i. Roscam 
Abbing (pag. 4), de heren I. Buddinnh' en 
1. H. Kuipers (pag. 5), prof. dr. A. van 
Doorn (pag. 6-7), dr. E. Velema (pag. 8), 
dr. N. Spronk (pag. 9). dr. M. Scham- 
hardt (pag. 10), drs. D. Boonstra (pag. 11). 
Wegens plaatsgebrek zal de bijdrage van 
prof. dr. I. Lever geplaatst worden in ons 
nummer van 31 mei a.s.

Luister donderdag 29 mei a.s. naar Hilv. I 
(402 m). De A.R.P. is dan in de ether.

Prof. dr. H. I. van Zuthem is gewoon hoog
leraar in de sociologie (in het bijzonder econ. 
sociologie en organisatie-sociologie) aan d« 
V.U. Tevens is hij buitengewoon hoogleraar in 
de bedrijfssociologie aan de T.H. Delft.

Hij publiceerde o.a.: De integratie van de 
onderneming als sociologisch vraagstuk (1961 
diss.). Arbeid en arbeidsbeleid in de onderne
ming (1967) en Gezag en zeggenschap (1968).

BONHOEFFER BREVIER
Een verzameling teksten uit Bonhoef- 
fers brieven, preken en geschriften, ge
ordend naar thema en verdeeld over 
alle dagen van het kerkelijk jaar. 
Dundrukuitgave in linnen band ƒ 28.,’>0

Verkrijgbaar in de boekhandel

UITGAVE W TEN HAVE

m u n H f i R D r s
HOOFDPIJN POEDERS

Betekent dit nu, dat de dienstverleners 
geen enkele inspraak kunnen hebben? 
Zo somber ziet het er nu ook weer niet 
uit. In de praktijk hebben deze dienst
verleners inspraak, omdat zij als regel 
tenslotte ook een specialisme of een 
bepaalde routine hebben waaraan de 
wetenschapsbeoefenaar weer onderwor
pen is. Wie het echter ten principale 
bekijkt, zal binnen de huidige structu
ren een duidelijke hiërarchie onderken
nen. Nog altijd is de leerstoel de be
langrijkste stoel.

Een soortgelijk verhaal valt er te ver
tellen over de positie van de studenten. 
Binnen de autoritaire structuur past de 
stelling, dat de student niet kan oor
delen over zaken waarin hij nog moet 
worden opgeleid. Studenten zijn leerlin
gen. die om de leerstoel zitten.

Ook hier is de werkelijkheid wat min
der somber. Al enkele jaren experimen
teren de universiteiten en hogescholen 
met een inspraak v'an studenten in on- 
dervdjszaken (binnen de zgn. studiera
den). Ook wat betreft allerlei studen
tenvoorzieningen spreekt de student mee 
en zijn invdoed is niet gering.

Toch, ten principale is de structuur au
toritair. Studenten zijn onderworpen aan 
de „professionals" en van hen afhanke
lijk. De vraag is, of dit anders kan. Zijn 
alle georganiseerde vormen van kennis
overdracht niet wezenlijk autoritair van 
structuur?

NIEl H E
DOELSTELLINGEN

Tot zover valt er een zekere logica in de 
structuur van de universiteit te onder
kennen. Er is immers een nauwe relatie 
tussen doelstellingen en structuur. We
tenschappelijk onderwijs en onderzoek 
staan hoog genoteerd in onze samen-

VERVOLG OP PAG. 4
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PINKSTERFEEST
VIEREN

De gebeurtenissen op de Pinkster
dag te Jeruzalem zijn vrij gemakke- 
Üjk te omschrijven en te begrijpen. 
Er is het geluid van een storm
wind . . . . .  er zijn verdeelde tongen 
als van vuur op alle (!) leden van de
Kerk____ en elk lid vah die Kerk
spreekt over de grote werken Gods. 
En dit laatste gebeurt dan zo dat 
ook mensen, die dit normaliter niet 
zouden hebben gekund, het horen  
in hun eigen taal. Daar komt dan 
nog bij, dat het geheel een vreemde 
indruk maakt, zodat een gedeelte 
van de toehoorders zegt. veronder
stelt, dat de gemeenteleden teveel 
zoete wijn gedronken moeten heb
ben.
De Here God vestigt — daar komt 
het op neer — niet geheel onver
wacht door de stormwind de aan
dacht op Zijn Kerk. Die gemeente 
verdient op zichzelf die aandacht 
niet. Maar zij heeft een verhaal bij 
zich dat al de anderen moeten ho
ren.
Waarom is het gedenken van het 
Pinkstergebeuren een feest? Waar
om wordt het gevierd ?
Omdat het de verjaardag van de 
Kerk is ? Daar zou wat voor te zeg
gen zijn....... Alleen de positie van
de kerkleden is, juist vanwege de 
noodzakelijkheid van de komst van 
de Heilige Geest niet zo luister
rijk . . . . .
De Heilige Geest zorgt eerst voor 
het geloof en ook voor de kracht 
om van het Evangelie waarin de 
kerk gelooft een getuigenis voor an
deren te maken.
Er is een klassiek verhaal van een 
gelovig mens die zei: Aan mijn ge
loof hebben er twee gewerkt, de 
Here God en ik. God heeft gewerkt 
en ik heb tegengewerkt....... Daar
om ligt in het gedenken van het 
Pinksterfeest de belijdenis dat de 
Kerk en elk persoonlijk geloof een 
schepping van de Geest des Heren 
is.
Maar het feestelijk karakter van het 
gedenken heeft plaats vanwege de

uitstorting, vanwege het royale van
het gebaar Gods.......  ,,het zette
zich op een ieder van hen”. 
Intussen: in het Nederlandse pro
testantisme is nog altijd* een brede 
discussie gaande over de vraag of 
de Here God dit nu werkelijk zo 
heeft bedoeld. Is er werkelijk de 
uitstorting op Pinksteren gebeurd, 
maar voor altijd bedoeld ? Of was 
dat maar voor één keertje ? Moet 
het Pinksterfeest — m.a.w. dus — 
worden opgevat als een algemene 
typering van Gods werkzaamheden 
door de Heilige Geest of was het 
eenmalig en is sedert dien niet meer 
dan hier en daar een druppel te 
verwachten.
Iemand die enigszins van de Neder
landse situatie op de hoogte is, zal 
weten, dat de schakeringen in ons 
Nederlandse protestantisme op een 
verschillend oordeel hierover zijn 
terug te brengen. Aan de uiterste 
vleugel ter ener zijde acht men het 
werk Gods door Zijn Geest bij voor
baat zo duidelijk, zo vanzelfspre
kend, dat men daar niet over wil 
spreken. Men acht (bij wijze van 
spreken) de vraag of God de pre
diking van het Evangelie wil doen 
slagen door de werkzaamheid van 
de Heilige Geest al bij voorbaat met 
ja beantwoord. Maar aan de uiterste 
vleugel ter andere zijde is er de 
groep, die nauwelijks durft te gelo
ven, dat het Evangeliewoord altijd 
door het werk van de Heilige Geest
wordt begeleid.......  En als daar
wordt gezegd: Je vader kan het je 
niet geven, je moeder niet, de do
minee niet.......  de Here moet 'f
doen, dan wordt eigenlijk bedoeld: 
de Here doet 't niet of heel mis- 
schieOi
Ik dacht dat dit laatste in strijd is 
met de grote daden Gods, openbaar 
geworden juist op het Pinkster
feest....... Juist het feestelijke ka
rakter van Pinksteren wil de zuinig
heid Gods weersproken hebben, en 
Zijn royaliteit in het licht gesteld.

Dr. Mr. J. Ozinga

Voor 
Baby
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VGravenhage

1 8 7 9 -1 9 6 9
D e A .R .P . bestaat 9 0  jaar. 
W ij vieren geen feest.
W ij w illen  alleen m aar ons 
werk kuim en blijven  doen. 
Daarvoor hebben wij h u  een  
h alf m iljoen  gulden extra  
nodig.

9
90 99

900  999

D a a ro m : ’ geld in plaats van  
bloem en ’ .
D aarom  van elk lid  en  elke  
sym pathisant:
’9  gulden voor 9 0  jaar arp’ . 
Liefst (v e e l) m eer.
A ls het niet anders kan  
m inder.

PERSBERICHT

KANDIDAAT
STELLING
LEDEN
EERSTE
KAMER
Op 2 juli 1969 zal de verkiezing 
plaatsvinden van een aantal leden 
van de Eerste Kamer der Staten- 
Generaal. Het betreft senatoren te 
verkiezen door de Provinciale Sta
ten van Noord-Holland en Fries
land (Groep I) en van Noord-Bra- 
bant, Zeeland, Utrecht en Limburg 
(groep III).
De volgende kandidatenlijsten zijn 
vastgesteld.

Lijst Noord-Holland— Friesland 
(groep I)

1. prof. mr. P. J. Verdam te Amster
dam;

2. drs. S. van Tuinen te Dokkum;
3. dr. P. J. Boukema te Amstelveen;
4. P. van der Mark te Sneek;
5. prof. mr. P. H. Kooijmans te Am

sterdam;
6. mr. L. H. Bouma te ’s-Gravenhage;
7. dr. J. F. Rang te Amstelveen;
8. P. Wijbenga te Leeuwarden;
9. drs. A. van der Mark te Alkmaar;

10. K. de Jong te Leeuwarden;
11. dr. J. H. Jonker te Amsterdam;
12. mr. Chr. F. Bramer te Leeuwarden;
13. mr. J. Hollander te Voorschoten;
14. R. Renkema te Veenklooster ;
15. F. Omta te Wieringerwerf.

Lijst Noord-Brabant, Zeeland, Utrecht 
en Limburg (groep III)

1. drs. J. de Koning te Voorschoten;
2. drs. G. M. Kerkhof te Middelburg;
3. L. W. H. de Geus te Linschoten;
4. C. D. van Oosten te Klundert;
5. Chr. C. van Ree te Sittard;
6. mr. W. R. van der Sluis te Biltho- 

ven;
7. mevr. P. C. Lodders-Elfferich te 

Milsbeek;
8. C. Balkenende te Biezelinge;
9. J. Nieuwenhuistte Utrecht;

10. T. F. Praasterink te Helmond;
11. K. A. Santing te Hoensbroek;
12. J. van den Bos te Tholén;
13. drs. D. Wind te Zeist;
14. I. Filius te 'Vlissingen;
15. mr. P. Achterhof te Utrecht.

Speciaal gironum m er 7 1 2 .0 0 0 ,  
Fonds A .R . Partij stichting, 
D en  H aag.
W ij rekenen op elk  lid .
W ij ’rekenen’ , dat elk  
m eebetalënd lid  m eetelt.
W ij rekenen ook op elke  
sym pathisant.
W ij rekenen op u  !

* Compensatle-
nota

De Kamer heeft — de heer Goudzwaard 
(A.R.) en de heer Noteboom (KVP) had
den daarom in een vroeger stadium ge
vraagd — voor het eerst een inzicht ont- 
vraagd in de verwerkeling van de begro
ting 1969 in een zeer vroegtijdig sta
dium.
Wij menen dat hieraan veel extra tijd 
moet zijn besteed door hèh die tezamen 
dit stuk hebben geproduceerd. Maar de 
daaraan ten koste gelegde tijd en de 
moeite is het wel %vaard geweest, De 
Kamer heeft nu wat meer inzicht in de 
gang van zaken 1969 dan by de begro
tingsbehandeling zelf.

Met de mogeiykheid — n.1. het debat 
over deze nota omtrent de uitvoering 
van de ryksbegroting 1969 — het beleid 
van het kabinet kritisch te volgen en zo 
nodig te redresseren.
Het komt ons voor dat de door de ge
noemde Kamerleden geuite suggestie 
een bqzonder goede zaak geweest is. 
De cijfers vah begroting 1969 wijken 
van de werkelijkheid 1969 af. Zowel wat 
betreft de voorgenomen uitgaven als de 
geschatte ontvangsten.
Er zijn overschrydingen van de geplan
de uitgaven. Het ziet er naar uit dat de 
overheidsuitgaven 560 miljoen gulden 
hoger zullen worden dan geraamd was. 
Met betrekking tot dit punt is het ka
binet van oordeel dat een bedrag van 
rond 320 miljoen moet worden gevon
den in een iiitgaven-verlaging op de 
bestaande posten. Op zichzelf is dit niet 
onjuist.
In de huidige ontwikkeling van de eco
nomie is er alles aan gelegen de be
grote totaliteit der uitgaven te hou
den binnen de aangenomen grens.
Een sterke groei van de beste
dingen moet worden afgeremd, ten
einde mede een inflatoire financiering 
door het Rijk te vermijden zonder een 
te zware belasting van de kapitaalmarkt 
— waar de rente helaas stijgende is. 
Waar-wij wei voor willen waarschuwen, 
bij een uitgaven-verlaging is het feit 
dat niet te zeer in het „vlees”  van het 
beleid wordt gesneden.
Hier en daar komt dit naar ons oordeel 
wel om de hoek kijken. Om enkele 
voorbeelden te noemen: een verlaging 
van uitgaven in de sector middenstand, 
een verlaging van de bijdrage krotver- 
werving en -opruiming, de bijdragen
verlaging inzake verbetering en split
sing van bestaande woningen, en een te
rughoudendheid in het uitgavenbeleid 
van C.R.M.
Bij dit soort van zaken zal meer opening 
van zaken moeten worden gegeven.
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Accijns
verhoging

Op het moment waarop wij dit ‘schrij
ven heeft de Kamer nog geen oordeel 
uitgesproken over de voorgestelde en 
later herziene plannen tot accijnsver
hoging.
Naar het ons voorkomt, is het kabinet 
- althans voor een groot deel - tegemoet 
gekomen aan de kritiek die in de schrit- 
telijke stukken vanuit de Kamer naar 
voren is gebracht.
Wat dit betreft voelen wij ons lichter 
van gemoed dan met betrekking tot het 
andere punt: het opvangen van de ver
laagde tarieven door nog meer uitga- 
ven-verlaging in de orde van grootte 
van 30 miljoen.
Het is voor ons nog 'n ópen vraag of de
ze verlaging naast de reeds eerder toe
gepaste verlaging van uitgaven van 
rond 320 miljoen acceptabel is.
In hoeverre zal hierdoor een verant
woord progressief beleid, in de zin van 
het door dit kabinet voorgenomen be
leid, reëel mogelijk blijken?
Het debat zal moeten uitwijzen of an
dere mogelijkheden beslist ónmogelijk 
zijn.

Nuttig en 
noodzakelijk

Maandag 19 mei jl. heeft de A.B. Partij 
een openbare vergadering gehouden 
over de problematiek van het midden- 
en kleinbedrijf.
Daarbij is nog w'eer eens eens geble
ken hoe moeilijk het is de bepalende 
lidwoorden nader inhoud te geven en 
duidelijk .,aan te geven om welke 
concrete problemen het gaat als 
over d c problematiek gesproken w'ordt 
en welke bedrijven in het geding zijn 
als de verzamelnaam midden- en klein
bedrijf wordt gebezigd.
Deze moeilijkheid is zeker niet van al
leen maar theoretische betekenis.
In een recent rapport Â an de Raad voor 
het Midden- en Kleinbedrijf w'ordt erop 
gewezen, dat het ontbreken van een eco
nomisch- en maatsehappelijk relevan
te omschrijving van het midden- en 
kleinbedrijf de uitstippeling Â an een' 
structureel, en daarom «leer jaren be
leid bijzonder bemoeilijkt.
Gelukkig is hiermee niet het laatste 
woord gesproken. De greep op de pro
blematiek mag dan niet vast zijn, nooit 
mag dit als een alibi w’orden aangegre
pen de ondernemers in het midden- en 
kleinbedrijf dan maar aan het vrije 
spel der economische en maatschappe
lijke krachten oA'er te laten. Beter een 
incidenteel beleid dan helemaal geen 
beleid.
In dit kader heeft deze partijconferen- 
tie nuttig gevA'erkt.
Enerzijds Averden 'de aanAvezige onder
nemers in, en vertegenAvoordigers van 
het midden, en kleinbedrijf geconfron
teerd met een uitstekend betoog over 
de structurele ontwikkeling waarmee 
het midden- en kleinbedrijf geconfron
teerd AA'ordt, anderzijds Averden de aan
wezige Kamerleden uitAmerlg geïnfor
meerd over zaken die het midden- en 
kleinbedrijf na aan het hart liggen. 
Bovendien is uitvoerig van gedachten 
geAvisseld over het fiscale en sociale 
klimaat waaronder door het midden- 
en kleinbedrijf aan de snelle maat
schappelijke en economische ontAAÜk- 
kelingen het hoofd moet worden gebo
den.
Belemmert of bevordert dit klimaat een 
zo optimaal mogelijke reactie? Deze 
vraag is, naar het ons wil voorkomen, 
op dit moment politiek het meest rele
vant. Voeg daaraan toe dat deze zelfde 
vraag ook vrijwel alle schrijvers van 
brieven uit middenstandskring aan 
fractie en partijsecretariaat het meeste 
bezighoudt, dan is tegen deze achter
grond een regelmatige ontmoeting van 
fractie enerzijds en deskundige en be- 
belanghebbende partijleden anderzijds 
gewoon noodzakelük.
Daarom zuUen referaten en discussie 
in druk verschijnen en zal in de komen
de weken nog uitAmerig by deze con
ferentie worden stilgestaan.

WAARDEVOL 
MONUMENT 

VOOR SCHOOLVERZET
ONDER auspiciën van het bu

reau Â an Oorlogsdocumenta
tie is een buitenge-woon belang
rijke en leerzame studie A'ersche- 
nen van de hand van dr. J, C, de 
Pater.
Zij handelt over het schoolverzet 
d.w.z. het verzet van het georga
niseerde Protestants-Christelijk 
onderwijs tegen maatregelen \?an 
de Duitse bezetter.
Van het P r o t e s t a n t s -C h r is t e l i jk  
onderwijs. Want het Â erzet uit
R.K. kring was daarmee niet te 
vergelijken.
H e t  b e s to n d  h e le m a a l  n ie t  in  d e  
v o r m , A va a rin  h e t  b ij  d e  p ro te s 
ta n te n  v o o r k w a m . H e t  R.K. o n d e r 
w ijs  k e n d e  w e in ig  d e  e ig e n , n ie t  
o v e r  te  d ra g e n  v e r a n tw o o r d e l i jk 
h e id  A^an d e  p la a ts e l i jk e  b e s tu re n ,  
e n  g in g  e r  in  e lk  g e v a l v a n  u i t ,  d a t  
h e t  e p is c o p a a t w e l  zo u  z e g g e n  Avat 
m o e s t e n  m o c h t, o f  n ie t  m o c h t.

Maar het protestantse schoolverzet is 
een studie waard en heeft er recht op, 
deskundig te AA'orden beschreven. En het 
boek A'an dr. De Pater is een Avaardig en 
Avaardevol monument.

'T'R is véél materiaal verwerkt en het 
^  maakt de indruk van volledigheid. 
Heel bijzondere én aangrijpende geval
len van moedig verzet en harde tyran- 
nie worden er in beschreven, zoals in 
Arnhem en Nijmegen.
Maar ook, Â an provincie tot provincie 
en A'an inspectie tot inspectie, het ,,ge- 
Avone” A'erzet. De weigering, de grond- 
AVettige rechten op de vrijheid van be
noeming prijs te geven, staat daarbij 
in het middelpunt. Sommige feispecteurs 
dekten de besturen zoveel mogelijk, an
dere gaven A'lijtig en gehoorzaam alle 
afwijkingen op aan het departement, 
waarop de straf volgde: inhouding van 
subsidie.
Zelf heb ik tot mijn „internering” dit 
verzet binnen het mij toegewezen ray
on bevorderd als vertrouwensman en 
enkele dingen zijn mij uit die tijd bij- 
gebleven; ze worden door dit boek met 
nadruk bevestigd.

T N  de eerste plaats de grote eenvoudige 
trouAV A’an verreweg de meeste school

besturen. Zij tekenden de verklaring,, 
dat zij de verordening, die hun een 
grondwettig recht ontroofde, niet zou-  ̂
den naleven, en zonden die verklaring 
naar Den Haag. .
Een enkel gesprek was in de regel vol
doende. Mensen, van wie men het soms 
niet in de eerste plaats zou verwachten, 
begrepen het onmiddellijk. Ér zijn ont
roerende voorbeelden te noemen.
Maar dan in de tweede plaats, het is 
volkomen duidelijk, ook uit deze studie,- 
A'an hoe grote betekenis het is, dat aan 
,,de top” mensen zitten, die duidelijk en 
zonder aarzeling leiding weten te geven. 
Die kunnen gebieden als yerzetsleiders. 
Daartoe waren zij niet gekozen.
Generaal Hasselman zei eens, dat hij 
van geen enkele dienstdoende opper- 
officier, „ikzelf daarbij inbegrepen” zou 
kunnen zeggen, of die in geval A'an oor-

9  gulden 
v o o r 
9 0 ja a r 
arp

log A'oor zijn taak berekend zou zijn. Dat 
blijkt eerst, als de oorlog een feit is. 
Maar die generaals worden nog be
noemd met als bestemming en taak, zo 
nodig, nl. als het oorlog wordt, het beA'el 
te voeren.
De in vredestijd gekozen besturen van de 
landelijke- organisaties waren gekozen 
om in normale omstandigheden hun 
taak te verrichten. Zij hadden er niet 
op gerekend en hun organisatie had. er 
geen rekening meegehouden, dat zij tot 
taak zouden lu-ijgen, het A'erzet tegen 
een brutale bezetter te leiden. Onver
wacht stonden zij er voor.

DOOR 
H. ALGRA

r\AAROM is het een groot A'oorrecht 
geweest, dat tijdens de bezetting de 

leiding van de Schoolraad in handen 
Avas van mensen, die niet aarzelden, 
maar wisten door te tasten.
C.Aî .O. was niet bij de Schoolraad aan
gesloten en' had aanvankelijk niet een 
leiding; die op dezelfde duidelijke en 
resolute wijze reageerde als de School
raad. Gelukkig heeft het Moderamen 
van de Synode der Nederlands Her
vormde Kerk hier stimulerend ingegre- 
j)en.
En daarmee komen Ave tot een derde 
aspect. Het schoolverzet is met kracht 
en overtuiging gedekt en gesteund door 
de Kerken. Dat is van grote waarde 
geweest. De Kerken hebben hier haar 
roeping verstaan. Er werden kansel- 
boodschappen voorgelezen, die bemoe
digden en de juiste Aveg Avezen. Er zijn 
plaatselijke bidstonden gehouden, waar
in de nood' van ons A'olk en van onze 
scholen aan de Here A v e rd  A'oorgelegd.

Het schoolverzet Avas een christe
lijk verzet tegen een goddeloos re
giem. Helaas Avas het niet alge
meen. Er zijn ook personen ge
weest, ook , in de ambtelijke sfeer, 
die teleurstelden. Onder hen wa
ren ook inspecteurs, voortgeko
men uit het christelijk onderwijs. 
Hun namen en hrm falen staan 
voluit en ronduit in dit boek.
Het is misschien pijnlijk. Maar het 
gaat hier om de volle waarheid, 
zoals het bij geschiedschrijving 
behoort.

De méér- 
ontvangsten

Het rijksaandeel in de ontvangsten is 
rond 970 miljoen hoger dan was ge
raamd, waaronder o.a. de 90 miljoen 
méér ten gevolge A'an de accijnsverho
ging per 1 juli a.s.
Zo op het eerste gezicht zou men kun
nen stellen dat aUe meer-uitgaven dan 
begroot was gemakkelijk uit deze naeer- 
ontvangsten kimnen Avorden opgevan
gen. Toch is dit niet juist. Meevallers 
op grond van stijgende conjunctuur mo
gen daartoe met worden gebruikt. 'Van
af 1961 heelt elk kabinet dit als juist 
aangenomen. De conjunctuur zou hier
door extra verhit worden, waardoor de 
inflatie nog grotere kansen krijg-t.
Het omgekeerde Avordt eveneens toege
past vanaf 1961. Conjuncturele tegen- 
A'allers iii de opbrengst, Avaardoor de 
begrotingstekorten hoger Avorden dan 
Avas geraamd geA'en op zichzelf daarom 
geen aanleiding tot belastingverhogin
gen.
Door een der gelijk uitgangspunt in te 
nemen .vormen de rijksfinanciën een 
stabiel en in zeker opzicht een anti
cyclisch element in de economie •
Wij menen nog steeds dat ook in de 
huidige situatie dit een juist standpunt

A R. PARTIJ 
's-GRAVENHAGE
Dr. Kuyperstraat 3
Voor het partij secretariaat wordt gevraagd:

medewerker
ter assistentie van de chef de bureau

die in samenAverking met deze een aantal taken 
zelfstandig kan verrichten en hem bij afAvezigheid 
kan verA'-angen.

Vereisten: middelbare schoolopleiding (tenminste Mulo);
p r a k t i jk d ip lo m a  b o e k h o u d e n  (b i j  v o o r k e u r  M.B.A.); 
r u im e  k a n to o r e r v a r in g ;  
in  staat le id in g  te  gcA'-en; 
g e v o e l Amor o rg a n is a t ie  en e f f ic ie n c y .

G e b o d e n  w o r d t :  in te re s s a n te  A A 'e rkkring  op  m id d e lg r o o t  k a n to o r ,  
A vaar in  g o e d e  te a m g e e s t  w o r d t  g e w e r k t .
Leeftijd: o ngcA 'eer 25 tot 30 jaar.

Salaris volgens rijksregeling in soortgelijke functie, 
rekening houdende met leeftijd, opleiding en eiwa- 
ring.
Uitvoerige sollicitaties te richten aan bo'vengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070 - 
183960. toestel 5.
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Kan de (openbare) Universiteit 
in ethisch opzicht neutraal 

blijven? Zo niet, wie bepaalt wel
ke ethiek wordt gekozen? En wel
ke ethiek is dat dan? Dat zijn 
zwaarwegende en steeds actueler 
en urgenter geworden vragen. Bij 
„universiteit” denken wij aan het 
docentencorps en aan de bestuur
ders, echter ook aan de studenten 
zelf dié steeds meer bij het bestuur 
betrokken worden.
Eerst de eerste vraag. De tijd ligt nog 
met ver achter ons waarin de universi- 
teit zwoer bij de waarde-vrije weten
schap en meende dat daarmee het pro
bleem was afgedaan; alleeii in de theo
logische faculteit werd officieel ethiek 
gedoceerd, maar dat moest van staats
wege beschrijvend gebeuren en werd in 
ieder geval buiten de faculteit niet ern
stig genomen.
Intussen is het aan velen duidelijk ge
worden hoe ireëel én onbevredigd die 
visie is. Men kan nl. met recht wijzen 
op hét volgende.
De universiteit kan zich allereerst als 
opleidingsinstituut, docerend, niet 
ethisch kleurloos gedragen, De wet Op 
het wetenschappelijk onderwijs ver
plicht haar op te leiden voor een maat
schappelijke betrekking.
In die betrekking zal de afgestudeerde 
student beroepshalve allerlei zedelijke 
beslissingen moeten nemen: de arts, de 
psycholoog, de advocaat, de econoom, 
eigenlijk elke afgestudeerde op zijn ter
rein. Welnu, hij is alleen goed opgeleid 
voor die maatschappelijke betrekking, 
als' hij ook geprepareerd is op het ne
men van genoemde zedelijke beslis
singen. Daarom behoort m.i. in elke fa
culteit beroepsethiek gedoceerd te wor
den, expliciet, officieel. Bovendien ver
plicht genoemde wet op het weten
schappelijk onderwijs de universiteit bij 
de studenten maatschappelijk verant
woordelijkheidsbesef te bevorderen. 
Daar wordt bp het ogenblik in directe 
zin heel weinig aan gedaan. M.i. daar 
moet althans ook in collegevorm aan 
gewerkt worden. Dan gaat het dus niet 
om een specifieke berdepsethiek, maar 
om een meer algemene sociale ethiek, 
een burgerethiek.
Het spreekt vanzelf dat het beide malen 
niet slechts gaat om de toepassingspro- 
blemen van vaststaande ethische begin

UNIVERSITEIT
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selen, maar ook om de aard en de fun
dering van bedoelde ethiek.
De universiteit kan zich voorts ook als 
onderzoek-iUstituut niet a-ethisch op
stellen. In de wetenschapstheorie wordt 
tegenwoordig steeds meer accent ge
legd Op het functionele van alle mense
lijke kennis, ook van de wetenschap, 
niet in het minst van de exacte weten
schappen. En zelfs daarvan beseft men 
steeds meer dat hij die het menSelijk 
weten, begrijpen en kunnen verhoogt, 
niet onverschillig mag staan tegenover 
de vraag wat anderen met die ontdek
kingen zullen gaan doen. Ook het re
sultaat van wetenschappelijk onderzoek 
is een produkt dat aan de samenleving 
wordt aangeboden; en evenmin als men 
kan zeggen dat een ondernemer niet 
verantwoordelijk is voor wat hij op de 
markt brengt, evenmin kan men stel
len dat de universiteit zonder verant
woordelijkheid is voor het gebruik dal 
de sarhenleving van het resultaat van 
ondersoek maakt.
Trouwens, de onderzoeker is van begin 
af aan ethisch bepaald door het feit dat 
hij met hartstocht zoekt naar inzicht en 
dat hij juist dit zó gaat onderzoeken. 
Tenslotte kan de universiteit als samen
leving vanzelfsprekend zich niet 
a-ethisch gedragen. Het is een bedrijf 
waarin blijkt hoe' mensen met elkaar 
omgaan, hoe men op elk niveau als col
lega met elkaar leeft en werkt, hoé de 
leiding zijn werknemers behandelt, hoe 
de mondigheid van werknemers en stu
dent wordt gehonoreerd binnen het ka
der van wat functioneel is. Kwalijke

rivaliteit, akelig autoritair optreden, 
etc., moet zowel moreel als institutio
neel bestreden worden. Vergaande de- 
mocrgtisering is van grote geestelijke, 
pedagogische en sociaal-psychologische

Prof. dr. P. J. Roscam Abbing is kerke
lijk hoogleraar aan de Rijksuniversiteit 
te Groningen.

waarde en tot nu toe niet disfunctioneel 
gebleken te zijn.
Maar van welke ethiek moet men bij 
dit alles uitgaan? Een specifiek chris
telijke ethiek zal als zodanig niet door 
niet-christenen beaamd kunnen wor
den? Moet de ethiek van de helft plus 
één aan de anderen worden opgelegd? 
Dat—kan wel eens onvermijdelijk zijn, 
ook in de politiek, maar moet zoveel 
mogelijk vermeden worden. Gelukkig 
kunnen in onze cultuurkring serieuze 
mensen zich verregaand vinden in een 
sociale ethiek en in een bijbehorend 
mensbeeld van open humaniteit, voor
zover die in het bovenstaande in het ge
ding was. Zulk een ethica generalis Is 
onmisbaar in een pluriforme cultuur, en 
aanvaardbaar zolang deze bescheiden 
blijft en allerlei funderingen, duidingen 
en inhoudende vullingen aan betrokke
nen overlaat. Speciaal bij het doceren 
van ethiek is dat een groot probleem, 
omdat dat doceren toch grotendeel non- 
directief zal moeten geschieden. En m.i. 
moet juist de imiversiteit op weten
schappelijke wijze studie maken van 
deze ethica generalis, een taak die zij 
tot nu toe nog haast geheel liet liggen.
Moet men tenslotte stellen dat de uni
versiteit een centrum voor maatschap
pijvernieuwing, ook in sociaal-zedelijk 
opzicht, moet worden?’ Dat zou in elk 
geval gevaarlijk misverstandwekkend 
geformuleerd zijn. Menig pleidooi voor 
een kritische universiteit is in feite een 
pleidooi voor het dienstbaar maken van 
de universiteit aan een marxistische 
idéologie.

Maar het alternatief is niet het 
zich als universiteit ethisch- so
ciaal afzijdig houden. M.i. behoort 
de universiteit wel sociaal ethisch 
„engagé” te zijn, maar met ty
pisch wetenschappelijke terug- 
houdenheid wat betreft allerlei 
fundering en toepassingen. We
reldbeschouwelijke groeperingen 
(o.a. kerken) en politieke partijen 
dragen daarin uiteraard een grote 
verantwoordelijkheid. Maar dat 
geschiede in samenspel met de we
tenschap die onmisbaar materiaal 
aandraagt en meewerkt.

Purolsmeiteloos zuiver
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leving. Hoe sterk is ons leven van de 
wetenschap afhankelijk geworden. Met 
de kwaliteit van onderwijs en onder
zoek valt niet te marchanderen. Alleen 
zij, die het hoge niveau van het weten
schappelijk denken en oordelen hebben 
bereikt, kunnen de normen voor • die 
kwaliteit aangeven. Vandaar die oligar
chie.
De moeilijkheden ontstaan, zodra 'de 
nieuwe doelstellmgen (met name , het 
maatschappelijk verantwoordelijkheids
besef) naar voren komen.
Aanvankelijk leek het er op, dat het 
„slechts” ging om het bijbrengen van 
een beroepsethiek. Er blijkt echter veel 
meer aan de hand te. zijn. De kwestie 
van de dienstbaarheid van de weten
schap blijkt namelijk bar ingewikkeld 
te zijn. Hierbij moet voorop staan, dat 
we langzamerhand gaan beseffen, dat de 
wetenschap niet alleen heil. en zegen 
brengt. Wié beseft, dat met behulp van 
de wetenschap de menselijke soort kan 
worden vernietigd, zal moeten erken
nen dat de wetenschap ook een ver
schrikkelijk gezicht heeft. Wetenschap 
blijkt een Januskop te zijn en het opti
mistische geloof in de zegenrijke ont
wikkeling van de wetenschap is aan het

verdwijnen. Ergo, de vraag naar de be
heersing van de wetenschap komt steeds 
duidelijker naar voren.
Hiermèe verdwijnen uiteraard de klas
sieke opvattingen over onderwijs en on
derzoek niet. Wel is het zo, dat de ernst 
waarmee 'we deze doelstellingen bekij
ken wat gerelativeerd moet worden, 
vooral vanuit de vraag: wat. is eigenlijk 
de zin van de wetenschap? Dan blijkt 
ook direct, hoe eenzijdig de huidige 
structuur van de universiteit is. Thans 
gelden alleen professionele' maatstaven 
(hoe ethisch wetenschapsbeoefenaren 
ook kunnen denken). Hierbij komt door 
de nieuwe ont-wnkkeling het politieke 
denken. De universiteit is op de tocht 
komen te staan, de tocht van het poli
tieke bewustzijn.
Is het in de huidige structuur zo, dat de 
doelstellingen van onderwijs en onder
zoek beheerst worden door de „profes
sionals” omdat je verstand van het vak 
moet hebben om te kunnen oordelen, 
ten aanzien van de vraag naar de zin 
en de beheersing van de wetenschap is 
een andere deskundigheid vereist.' Lie
ver, gezegd; daarvoor is een politiek be
wustzijn nodig.

Hier gelden geen wetenschappelijke, 
maar ethische en politieke maatstaven. 
Viteindelijk de vraag: welke maatschap
pij wil je?
Dan moeten we ook concluderen, dat 
niet alleen hoogleraren, lectoren en we- 

. tenschappelijke medewerkers een stem 
kunnen hebben, maar ook de dienstver
leners en de studenten,

NIEIWE
DOELSTELLINGEN 
VRAGEN NIEUWE 
STRUCTUUR
Via het' maatschappelijk verantwoorde
lijkheidsbesef zijn we terecht gekomen

bij de zin en de beheersing van de we
tenschap als nieuwe taakstellingen voor 
de universiteit. We kunnen nog niet 
over nieuwe doelstellingen spreken, 
want dan zouden deze taakstellingen 
door belanghebbenden ook als doelstel
lingen gezien moeten worden.
Het is de hoogste tijd na te denken over 
deze nieuwe doelstellingen. Concreet ge
steld: we moeten nagaan op welke wijze 
en met welke inhoud we de wetenschap 
exclusief kunnen richten op het heil van 
de mensheid. We moeten nagaan, welke 
vraagstukken voorrang hebben. We 
moeten politiek en maatschappelijk 
kleur bekennen.
•En wat dan met de structuur van de 
universiteit? Gaat de universiteit dan 
voor kerk, politieke partij en vakbond 
spelen? Dit mag nooit de bedoeling zijn. 
De universiteit draagt een eigen ver
antwoordelijkheid voor . het menselijk 
welzijn, een verantwoordelijkheid die 
bepaald wordt door de middelen waar
over zij beschikt. Zij dient de studenten 
op te voeden tot kritische mensen, die 
de gevolgen van hun arbeid onder ogen 
weten te zien en op grond daarVan een 
keuze weten te maken.
Dit is aUeen'geloofwaardig, wanneer de 
universiteit zelf ook voortdurend een 
keuze maakt in het vaststellen van het
geen nuttig en nodig is bij het besteden 
van onderwijs- en onderzoekkapacitei- 
ten. We zullen dan verschillen van in
zicht tussen universiteiten en tussen fa
culteiten en afdelingen moeten accepte-

Tenslotte nog de kwestie van de in
spraak. Ik meen, dat het duidelijk 
is dat dienstverleners en studenten 
moeten mee-oordelen over de zin 
en de beheersing van de weten
schap. Zij zijn daarin gelijkwaardig 
aan hoogleraren, lectoren en weten
schappelijke medewerkers, omdat

zij allen een politieke verantwoor
delijkheid dragen. De taak, die ons 
te wachten staat is het besef van 
verantwoordelijkheid inzake plaats 
eri taak van de wetenschap — een 
besef dat bij allen moet worden 
aangewakkerd — ' een duidelijke 
plaats te geven binnen de structuur 
van de universiteit. Deze structuur
hervorming zal de professionele 
structuur niet doen verdwijnen, 
maar deze naar ik hoojD wel afhan
kelijk maken van een door alle uni
versitaire groepen gedragen ver
antwoordelijkheid voor het gebruik 
van de wetenschap.
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TN  1936 was 6% van de Neder- 
Alandse studenten afkomstig uit 
de lagere milieus, 40 % uit de mid
delbare en 54 % uit de hogere. 1). 
Studeren was een elite-zaak, stu- 
dent-zijn een stand. De studenten
gemeenschap stond volledig bui
ten de maatschappij; haar waar
den, normen en doelstellingen wa
ren die van de hogere milieus en 
werden overgedragen aan de aan
komende studenten van lagere 
komaf; ontgroening op voet van 
ongelijkheid bleek daartoe een 
doelmatig middel. De verdere 
corps-opvoeding voltooide de aan
passing; men ging beseffen elite- 
burger te zijn. Voor zover er ge
sproken werd over de maatschap
pelijke orde werd deze niet in twij
fel getrokken.

Immers, de traditionele studentencul- 
. tuur was nauw verbonden met de cul

tuur van een groot deel van de domi
nerende elite in Nederland en een der
gelijke elitegroep zal per definitie de 
bestaande maatschappelijke orde ver
dedigen. Bovendien, de studenten be
reidden zich juist voor om een plaats in 
de maatschappelijke top in te nemen. 
De studenten anno 1969 voldoen duide
lijk niet aan bovengenoemde omschrij
ving: ze demonstreren, vechten met de 
politie, bezetten universiteiten etc.
Hoe is deze verandering in zijn werk 
gegaan en wat beweegt de studenten?

S.V.B.
In Nederland is het vooral de Studen
tenvakbeweging (opgericht in 1963) ge
weest die met succes de traditionele 
studentencultuur (geïsoleerd, met ge
heel eigen „mores”) heeft aangevallen 
en een visie pp de positie van student 
en universiteit introduceerde die volko
men tegengesteld was aan de klas
sieke: de student staat midden in de 
maatschappij; hij is mede-verantwoor
delijk voor wat er in die maatschappij 
gebeurt; de student is een „jonge in
tellectuele werker” ; studeren is geen 
voorrecht voor een beperkte groep maar 
een recht voor iedereen.
Op een universiteit kan men geen 
„cleane”, waardevrije wetenschap be
drijven; dit is een farce: het bedrijven 
van wetenschap heeft altijd maatschap
pelijke consequenties. De SVB is van 
mening dat hieraan ruime aandacht ge
schonken moet worden binnen het on
derwijs en legt dan ook de nadruk op 
de 4e doelstelling van het wetenschap
pelijk onderwijs; de bevordering van 
het maatschappelijk verantwoordelijk
heidsbesef.

Na de tweede wereldoorlog nam het 
aantal studenten, afkomstig uit lagere 
en middelbare milieus toe, en met hen 
het aantal „nihilisten” (studenten die 
zich niet aansluiten bij een traditionele 
gezelligheids ver eniging).
In 1962 bleek het percentage studenten 
Uit deze milieus met 8 gestegen (verge
leken met 1936). Verhoudingsgewijs een 
bedroevend geringe toename, maar ab
soluut gezien van dien aard (van ca. 
5300 tot ca. 21.000) i) dat men zich niet 
langer een paria in de universitaire ge
meenschap hoefde te voelen als men 
zich niet aansloot bij een gezelligheids- 
vereniging.
Het is met name deze categorie studen
ten bij wie de SVB steun vond voor 
haar acties. Deze waren de eerste jaren 
vooral gericht op het democratiseren 
van de organen die de stiidentenbelan- 
gen behartigen (grondraden aan de uni
versiteiten en de Nederlandse Studen
tenraad op nationaal niveau) en nog 
steeds in handen waren van vertegen
woordigers van het traditionele gezel- 
ligheidsleven. De acties hadden succes; 
in 1964 werden de eerste democratische, 
verkiezingen gehouden.

ROL UNIVERSITEIT

Vooral onder invloed van de „kritische 
universiteit” gingen steeds meer stu
denten zich bezinnen op de proces
sen die in onze samenleving gaande zijn 
en de rol die de universiteit daarbij 
speelt.

STUDENT:
VAN
ELITE-BURGER
TOT
MAATSCHARPIJ-
KRITIKUS

Dé bezetting in Tilburg

De maatschappelijke ontwikkelingen 
blijken bepaald niet alleen gunstig te 
zijn: de economische macht concen
treert zich in de handen van een steeds 
kleiner wordende minderheid. De so
cioloog C. Wright Mills beschrijft deze 
machtselite in Amerika als volgt: „ze 
voeren het bevel over de grootste hi
ërarchieën en organisaties van de mo
derne samenleving; ze heersen over de 
omvangrijke handelmaatschappijen, ze 
besturen de machinerie van de staat, ze 
leiden de militaire formatie, ze bezetten 
de strategische commando-posten van 
de sociale structuur.” 2) Terwijl menig
een de illusie koestert dat wij naar een 
democratischer samenleving toegroeien 
voltrekt zich in werkelijkheid het te
genovergestelde proces.
De studenten stellen de vraag naar de 
plaats van de universiteit in deze „ont- 
democratiserende” maatschappij: stelt 
de universiteit zich in dienst van de 
machtselite, werkt zij b.v. mee aan 
chemische en bacteriologische oorlogs- 
projecten, levert zij pasklare, plooibare 
functionarissen af voor het bedrijfs
leven, zodat de daar heersende autori
taire structuur niet wordt aangetast, óf 
stelt zij zich aan de zijde van die delen 
in de samenleving die bedreigd worden 
en levert zij mensen af die de bestaande 
maatschappelijke orde kritisch waar
deren en bereid zijn om, waar nodig, 
zich in te zetten voor verandering.
Het is vanuit dit maatschappelijk ver
antwoordelijkheidsbesef dat men de de- 
mocratiserings-acties van de laatste we
ken aan de universiteiten moet begrij
pen. De studenten zien in de autoritaire 
verhoudingen binnen de universiteit een 
exponent van de maatschappijstruc
tuur. Zij voelen zich medeverantwoor
delijk voor het onderwijs en onderzoek 
aan de universiteit, maar kunnen deze 
verantwoordelijkheid pas waarmaken 
als zij hierover kunnen meebeslissen.

De discussie over dit medebeslissings
recht kwam ruim een jaar geleden op 
gang toen het rapport Maris over de 
bestuursstructuur van de universiteit 
werd gepubliceerd. Maris legde alle 
macht aan de universiteit in handen 
van een aantal „managers”, die aan nie
mand —■ behalve in bijzondere geval
len aan de minister van ondervdjs ^

senaatsbesluit van 28 (!) april blijkt dat 
van de kant van de senaat en cura
toren geen medewerking te verwachten 
is. Integendeel: bij voorbaat wordt ge
dreigd met sluiting van de hogeschool 
bij protest tegen of onrust over deze 
gang van zaken. Reactie van de zij
de der studenten blijft niet uit: de ho
geschool wordt „bezet” . De volgende 
dag verklaart president-curator mr. 
Van Boven (tevens voorzitter van het 
Verbond van Katholieke Werkgevers) 
de hogeschool voor gesloten.
Vanaf de eerste dag kenmerkt de be
zetting zich door een efficiënte organi
satie en een ordelijk verloop. Voedings- 
dienst, ordedienst, schoonmaakdienst en 
persdienst functioneren uitstekend. Dit 
blijkt b.v. als een fotograaf van „De 
Telegraaf” de door hem verwachte 
„zwijnenstal” slechts op de gevoelige 
plaat kan vastleggen door hem zelf te 
scheppen. Hij strooit hiertoe de in- 
houd van enkele asbakken uit over de 
tafel en tapijt van de senaatskamer. 
Vanaf dat moment wordt hij begeleid 
door een kritisch toeziend lid van de 
persdienst.
De studenten nemen maatregelen om

DOOR

J. BUDDINGH 

EN J. H. KUIPERS
J. Buddingh’ ging na twee jaar onder
wijzer te zijn geweest politicologie stu
deren aan de V.U. Is thans 5e-j aars.
J. H. Kuipers begon na zijn diensttijd 
een studie sociologie aan de V.U. Is 
thans 4e jaars.

verantwoording behoefden af te leg
gen. Felle kritiek van studenten en 
hoogleraren op dit rapport doet minis
ter Veringa aan de besturende colleges 
van universiteiten en hogescholen ver
zoeken hem uiterlijk medio 1969 hun 
mening kenbaar te maken over de 
meest wenselijke bestuursvorm. Om een 
gemeenschappelijk standpunt te bepa
len worden er overal commissies inge
steld met deelnemers uit alle geledin
gen.
Veel van de studenten die aan dit over
leg meedoen raken gefrustreerd omdat 
er nauwelijks resultaten worden ge
boekt en urenlange vergaderingen 
slechts resulteren in kleine concessie.-; 
van de zijde der universitaire overhe
den. Het vrijblijvende karakter van het 
overleg doet hen hun machteloosheid 
nog sterker voelen en langzamerhand 
rijpt een situatie waarin een botsing 
niét uit kan blijven.
Die botsing komt in Tilburg.

TILBURG

Daar vragen de studenten half febru
ari de curatoren, (het hoogste besturen
de college), alvorens verder te gaan met 
het overleg over herstructurering, een 
principieel standpunt kenbaar te maken 
t.a.v. het uitgangspunt: medebeslis
singsrecht van alle geledingen op alle 
niveaus. De curatoren zeggen een nota 
toe. Pas op 18 maart komt deze nota 
(„de nota van 4”) uit. De inhoud is 
teleurstellend: de curatoren willen geen 
fundamentele wijziging in de bestaande 
invloedsverdeling.
Op 27 maart wordt een hogeschoolver- 
gadering gehouden waar meer dan 75 
procent van alle studenten aanwezig is. 
Met zeer grote meerderheid neemt men 
een door een aantal hoogleraren, we
tenschappelijke medewerkers en stu
denten opgestelde nota („de nota van 
21”) aan. De opstellers achten, als ba
sis voor herstructurering van de hoge
school, erkenning van medebeslissings
recht voor alle geledingen op alle ni
veaus noodzakelijk. Aan senaat (ver
gadering van hoogleraren) en curato
ren wordt gevraagd zich binnen 14 da
gen hierover uit te spreken. Uit een 
het ondervdjs zoveel mogelijk voort, te

zetten. Ouderejaars-studenten hebben 
daarbij de leiding. Tegelijkertijd wordt 
een beroep gedaan op de docenten van 
de hogeschool en daarbuiten om mee 
te werken. Van vele kanten wordt po
sitief gereageerd.
Intussen volharden de autoriteiten in 
hun starre houding. Hierdoor stellen 
steeds meer studenten, hoogleraren en 
wetenschappelijke medewerkers zich 
achter de bezetters. Als na een week de 
hogeschool weer wordt geopend, blijft 
de bezetting gehandhaafd. Immers, de 
curatoren hebben geen enkele oplossing 
voor het conflict geboden. Pas woens
dag 7 mei (daags tevoren was de pro
blematiek in de Tweede Kamer aan de 
orde geweest) geven curatoren toe aan 
de eisen van de studenten. Uitgangs
punt voor het overleg over de bestuurs
structuur van de hogeschool zal wor
den: medebeslissingsrecht van alle ge
ledingen aan de universiteit op alle ni
veaus. De bezetting wordt opgeheven.

DISCUSSIE OP GANG
Inmiddels bleek Tilburg op alle uni
versiteiten „aan te slaan." Overal wer
den solidariteitsbijeenkomsten georga
niseerd. Aan de universitaire bestuur
ders is gevraagd een standpunt in te 
nemen t.a.v. de democratisering van de 
universiteit. Niet overal is de bereid
heid daartoe even groot, maar toch ko
men de discussies op gang. „Tilburg" 
heeft de ontwikkeling versneld.
Het Zóu goed zijn als de universitaire 
autoriteiten zich intensief gingen bezig 
houden met de achtergronden van de 
studenten-eis tot medebeslissingsrecht.
1) Z ie  „S tu d en ten v a k b ew eg in g  en  u n ivers i
ta ire  d em ocra tie ” , p ro f. dr. C . J. L am m ers.
2) In  „ L o f  d er  onaangepasth eid ” , dr. H . P . 
M ilik ow sk i.
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INTRODUKSIE

De  eenheid van denken en tijd 
impliesseert dat een nieuwe 

tijd in nieuwe, revoluusjonerre 
konsepsies tot uitdrukking moet 
komen: in diejalekties-tautologiese 
verbondenheid ijst het een het an
der en omgekeert. Nieuwe gedach
ten vragen immers om niewe 
woorden en zolang deze nog niet 
in adeekwate kwantitijt disponie- 
bel zijn, moeten we ons behelpen 
met een niewe, i nkonsekwente, 
dus werkelijk vrije spelling waar
door direkt altans de sgijn van het 
niewe wort gewekt.

Het vrije denken begint met het door
breken van de knellende regels van 
spelling, grammatica en stijl die door 
de heersende klasse van onderdrukkers 
zijn uitgedacht ter onderdrukking van 
de vrije expressie van speelse kinderen 
die snel geschikt moeten worden ge
maakt voor de trieste rol van geschikte 
ondergeschikte. De zich overal manifes
terende klassenstrijd woedt ook op het 
gebied van de taal. Er bestaat een on
overbrugbare tegenstelling tussen de 
eenvoudige, eerlijke spreektaal van de 
gewone arbeider en de gekunstelde, on
waarachtige taal der machthebbers, die 
zelfs wanneer zij spreken, boekentaal 
gebruiken. Om kort te gaan: de taal
kloof tussen arbeiders en' intellectuelen 
moet worden gedempt 1). Dit dient te 
gebeuren door de schrijftaal gelijk te 
schakelen met de eenvoudigste spreek
taal 2). In het kader van de opheffing 
van alle klassentegenstellingen moet de 
schrijftaal op- en daardoor ondergaan 
in de spreektaal. Aux grands maux les 
grands remèdes (tegen grote kwalen 
grote geneesmiddelen) zeggen de Fran
sen die veel ervaring hebben opgedaan 
met revoluties die per saldo zo weinig 
hielpen dat men telkens weer nieuwe 
moest plegen.
Waar het in onze tijd vooral op aankomt 
is het zogenaamde creatieve denken dat 
van ieder verschijnsel een groot en zo 
mogelijk zelfs onoplosbaar probleem 
weet te maken. Het meest creatief is 
uiteraard niet het denken over proble
men die zich aan ons opdringen (pro
bleem =  het voor-geworpene) maar het 
zelf bedenken van geheel nieuwe pro
blemen. Het componeren van een mu
ziekstuk is creatiever dan het spelen er
van, het bedenken van een kruiswoord
puzzel is creatiever dan het oplossen 
ervan dat aan tweederangs denkers kan 
worden overgelaten. Hoe dit alles ook 
zij, het creatieve denken doet een pro
bleem groeien en maakt er iets moois 
van, het destructieve denken lost het 
op, dat wil zeggen: vernietigt het.
De pedanterie èn de daarop gebaseerde 
(schijn)autoriteit der weters en betwe
ters dient aan de kaak te worden gesteld 
vanuit het niets der pure negatie, de 
grote weigering. Het bereiken van con
clusies kan en moet worden verhinderd 
door het eindeloos voortzetten van 
oeverloze discussies waarbij alles discu
tabel is en moet blijven (behalve het nut 
van discussies) om te voorkomen dat het 
denken zou verstarren en stollen tot we
ten. Het filosofisch denken is immers 

- te vergelijken met de sportvisserij: het 
gaat niet om de vis maar om het vissen. 
Conclusies werken even deprimerend op 
het verder denken als een aantal zielto
gende vissen op de wal werkt op de lust 
om verder te gaan met vissen.

Daarom moet telkens de hele vangst 
worden weggeworpen om weer hélemaal 
met niets te kunnen beginnen. Alleen 
op deze paradoxale wijze houdt zowel 
de filosoof als de sportvisser de moed 
er in 3).
Onze tijd wordt gekenmerkt door e.en 
crisis der zekerheden, een fundamentele 
onzekerheid die volstrekt niet kan wor
den opgeheven door de steeds verdere 
uitbouw van de zogenaamde soossejale 
zekerheid. Onzekere mensen hebben 
veelal een grote behoefte om met elkaar 
te praten: onze tijd is een tijd vari dis
cussie. Het verlangen naar discussie is 
een uiting van hoop, een kritiek op de 
pessimist die zei: „mensen zijn eilanden 
die elkaar leugens toeroepen over ocea
nen van misverstanden” .
Maar ter zake: de studentenopstand die 
zich de laatste jaren in vrijwel alle gro
te universiteitssteden van de wereld 
voordoet, heeft velerlei aanleidingen, 
achtergronden en aspecten. Het meest 
wetenschappelijke ospect van het stu- 
denten-protest is ongetwijfeld de „Kri- 
tiese Universiteit” (ERU). Deze nog 
zeer jonge beweging vindt zijn oor
sprong in Berkeley (Verenigde Staten) 
in 1964 en heeft zich kort daarna ook 
gepresenteerd in diverse andere xmiver- 
siteitssteden als West-Berlijn, Parijs en 
Amsterdam. In de KRU zit ongetwijfeld 
een ludiek (speels) element maar men 
vergisse zich niet: het gaat om de prin
cipiële vraag naar de taak van de uni
versiteit.

WAT IS DE KRITIESE 
UNIVÉRSITEIT ?
Op de gedenkwaardige avond van de 
achtentwintigste september 1967 lan
ceerde Ton Regtien in Amsterdam de 
idee van de kritiese universiteit. In zijn 
inleiding, die werd opgenomen in de 
nogal rode Groene Amsterdanamer van 
7 oktober, geeft hij de volgende defini
tie; „De Kritiese Universiteit organi
seert zich parallel aan de bestaande or
ganisatorische structuur van de univer
siteit. Zij wordt per faculteit en studie
richting opgebouwd, door studenten, 
wetenschappelijke ambtenaren en sa
men met die hoogleraren die er aan mee 
willen werken. De kritiese universiteit 
inventariseert per fakulteit én studie
richting de huidige tekorten van de we
tenschappelijke opleiding, gezien vanuit 
het standpunt van de noodzakelijker-

Vraag naar taak van de universiteit.

wijs in te voeren maatschappijkritiek. 
Haar methodè is het organiseren van 
maatschappijkritiese, teoretiese se
minars, opgezet vanuit het gezichtsveld 
van de vakstudie. Zij nodigt gasthoog
leraren uit voor terreinen van onder
zoek die verwaarloosd of taboe zijn...” . 
De definitie gaat nog verder maér het 
belangrijkste is reeds gezegd, het hoge 
woord is er uit: krlties betekent maat- 
schappijkrities. Hier rijst direkt een 
vraag: hoe kunnen wij in deze zin kri- 
ties denken als wij niet vóóraf een 
mening, een overtuiging hebben over 
goed en kwaad? Anders gezegd hoe 
kunnen wij; oordelen zonder vooroorde
len? De kritiese üniversiteit verwijt 
aan het huidige onderwijs der universi- 
teiten niet dat het tekort zou schiétéh in 
opleiding tot wétenschappelijk-krities 
in de zin van logisch denken en het 
toetsen Van hypothesen. Het verwijt is 
eerder dat dit te grondig gebeurt en 
zoveel tijd eist dat er geen ruimte over
blijft voor de filosofiese vragen over de 
zin der wetenschapsbeoefening über
haupt, de keuze der onderwijs- en on- 
derzoekobjecten (het zwijgen over „ge
vaarlijke” onderwerpen), het gebruik 
van de aan kennis inherente macht (met 
als hoogtepunt het Oppenheimer-pro- 
bleem; wetenschappelijk werk voor ont
wikkeling atoombommen). Er wordt 
nauwelijks iets gedaan aan maatschap
pijkritiek terwijl overal in de wereld ten 
hemel schreiende wantoestanden be
staan 4).
Het ontbreekt het wetenschappelijk on
derwijs, zo luidt de kritiek, aan educa
tief pathos: een zuiver wetenschappe
lijke training maakt het intellect zo 
scherp als een vlijm maar laat het hart 
zo koud als een steen.
De kru-kritiek richt zich met name te
gen de (zogenaamde) waardevrijheid der 
wetenschap, het ideaal van ethische neu
traliteit. De kru herhaalt als het ware 
de oude klacht van Tolstoi: de weten
schap geeft geen antwoord op de vraag 
„Wat moet ik doen?”
De wetenschapsvèrafgoding van de 19e 
eeuw is op een grote desillusie uitgelo
pen. Om een beeld van Carmiggelt te 
gebruiken: men ontwaakte uit zijn roes 
met een kater ter grootte van een ko
ningstijger, de atoombom.
Het leek eerst allemaal zo mooi: bevrijd 
van de vooroordelen van geloof en bij
geloof zou de mens door de wetenschap 
geleid, de Ideale maatschappij van vre
de, welvaart, vrijheid, gelijkheid en 
broederschap binnenmarcheren. Terwijl 
de wetenschap de mensheid in feite geen 
vrede bracht, maar wel steeds gevaar
lijker wapens leverde, trok zij zich 
gaandeweg terug uit ethische vraagstuk
ken om zich tenslotte volledig incompe
tent te verklaren inzake de kwesties 
goed en kwaad. Deze werden door de 
objectieve wetenschap gedelegeerd aan 
profeten en demagogen (priesters en po
litici).
De grote socioloog Max Weber veroor
zaakte aan het eind van de vorige eeuw 
een grote opwinding op het terrein der 
sociale wetenschappen met zijn leer van 
de waarde-vrijheid. Hij stelde dat waar^ 
de-oordelen ten diepste ■ van religieuze 
aard zijn, ontoegankelijk voor weten
schappelijke bewijsvoering (fundering). 
Weber en zijn vele volgelingen pleitten 
daarom vöor een zo scherp mogelijke 
onderscheiding en; zo volledig mogelijke 
scheiding van waarde-oordelen (geba
seerd op levensovertuiging) en zijns-oor- 
delen (stermend op waarneming en we
tenschappelijke analyse). In deze filosó-
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fie werd het per definitie verkeerd om 
te denken dat de keizer der wetenschap 
naar het Canossa der religie zou moeten 
gaan.
Tot dusver heeft de kru geen duidelijk 
antwoord gegeven op de filosofische 
problematiek van het waarde-oordeel 
in de wetenschap. Op dit punt zal in 
het onderstaande nog worden terugge
komen. Hier zij alleen opgemerkt dat 
een verwijzing naar de afwijkingen, die 
Weber zichzelf ten aanzien van zijn 
ideaal permitteerde, de aandacht slechts 
kaïi aflelden van de kernvraag.
Intussen gaat de kru-kritiek dieper-dan 
de vraag van Tolstoi. In het voorgaan
de werd er reeds op gewezen dat van
uit een bepaalde maatschappijvisie kri
tiek kan worden geleverd op de keuze 
van de problemen (en de behandeling 
hiervan) door de wetenschappelijke do
centen. Algemeen geformuleerd klinkt 
de kritiek als volgt: het onderwijs richt 
zich thans vooral op het verklaren van 
de status quo zodat alternatieven niet of 
onvoldoende (eén duidelijk waarde-oor
deel!) aan bod komen en zodoende 
worden slechts conformisten gekweekt 
in plaats van maatschappijkritisie. In 
de praktijk is er weliswaar een groot 
aantal opstandige studenten maar het 
gaat hier niet om het resultaat maar de 
intentie Van het onderwijs.

NEGATIE VAN NEGATIE
( X  =  ~v)
Met de verwerping van het ideaal der 
waarde-vrijheid voor de wetenschap is 
men uiteraard niet klaar. Om te begin
nen kan men flink wat tijd besteden aan 
het ontmaskeren der pseudo-waarde- 
vrijen (de strijd van de kritische tegen 
de hypokritische universiteit) maar ver
volgens zal men toch aan het zware 
werk moeten gaan: het doordenken van 
de eigen waardenfilosofie. De kru is 
door Regtien gedefinieerd als een 
krachtcentrale voor alternatieve ideeën. 
Wat te voorzien was is al heel spoedig 
gebeurd, de ontmaskeraars ontmasker
den zichzelf. Alternatieve ideeën moest 
gelezen worden als linkse (concreter: 
marxistische) ideeën. De kru-voorman
nen (avantgarde) bleken reeds in hun 
eerste geschriften aanhangers van Marx, 
Marcuse en Freud, een drietal uiterst 
kritiese en sombere heren. Vooral het 
beroep op Marx doet vrezen dat de kru 
de wetenschap volledig dienstbaar Wil 
maken aan de politiek en dat mén aller
lei politieke ideeën en doelstellingen wil 
gaan dekken, met het gezag der weten
schap zoals Marx dat geprobeerd heeft 
met zijn „wetenschappelijk socialisme” 
dat — naar later bleek — eèn onvol
doende economisch doordachte, hoofd
zakelijke politieke kritiek op het zo
genaamde kapitalisme was.
Intussen is het ook de vereerders van 
Marx duidelijk geworden dat deze niet 
helemaal gelijk heeft gehad met zijn 
breed opgezette theorie over de verder
gaande verpaupering der proletariërs. 
In de landen van West-Europa is de 
laatste honderd jaar het reële loonpeil 
tot het viervoudige gestegen. Men kan 
hier niet blijven zingen: „Tot het merg 
wordt de arme uitgezogen”. Geen nood; 
Marcuse, de nieuwe Marx, is gekomen 
om er op te wijzen dat de arbeider thans 
wordt volgestopt met goederen waaraan 
hij eigenlijk geen behoefte heeft. De 
behoeften worden de consument aan
gepraat door de reclame en het is zon
neklaar dat de bevrediging van schijn- 
behoeften slechts een schijnwelvaart kan
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opleveren die de mens steeds verder 
van zichzelf vervreemdt. Het behoeft 
geen betoog dat er geen sprake is van 
echte vooruitgang als de echte armoede 
wordt vervangen door schijnwelvaart. 
De nieuwsgierig geworden economist die 
aan Marcuse de vraagt voorlegt waar de 
scheidslijn loopt tussen ware en valse 
behoeften (een typisch religieuze pro
bleemstelling) wordt door hem met een 
grote kluit in een onafzienbaar rietveld 
gestuurd 5).

Waarom zijn de moderne linkse studen
ten zo geheten op de huidige kapitalis
tische welvaart? Is het omdat zij veelal 
met weinig geld moeten zien rond te 
komen (hetgeen dan zou verklaren 

, waarom zij de zoete druiven van de 
welvaart, waar ze nog niet bij kunnen, 
zuur vinden) of is het omdat zij wor
stelen met de aloude vraag: „Wat baat 
het de mens zo hij de gehele wereld 
wint en schade lijdt aan zijn ziel?” In 
ieder geval pleit het voor hen dat zij 
veel belangstelling hebben voor ontwik
kelingshulp.

Het typeert de volgelingen van Marx 
en Marcüsè "dat zij in het systeem van 
ondernemingsgewijze produktie niet an
ders dan innerlijke tegenstellingen, uit
buiting en aantasting van de menselijke 
waardigheid kunnèn zien. Dit is aller
minst toevallig: wie zijn revoluipnaire 
geestdrift op het kookpunt wil houden, 
kan niet toegeven aan de eventuele 
verleiding om in de bestaande orde ook 
maar iets góeds te zien.

Ter bestrijding van een in rechtse krin
gen veel voorkomend misverstand zij 
hier uitdrukkelijk opgemerkt dat de 
linksradicale studenten allerminst ge
lukkig zijn met de praktijk van het so
cialisme in de Oosteuropese landen om
dat daar sprake is van bureaucratie, 
machtsmisbruik en onbeschaamde Imi- 
tatié van kapitalistische beginselen. Het 
heeft er alle schijn van dat onder het 
socialisme het gevaar van machtsmis
bruik nog veel groter is dan onder het 
kapitalisme. De recente hervormingen 
in de Oosteuropese socialistische landen 
wijzen verder duidelijk op een steeds 
zorgvuldiger imiteren van de beginselen 
der markt-economie om tegemoet te

komen aan de kieskeuriger geworden, 
op individuele welvaart gerichte con
sument die de plannende autoriteiten 
bedreigt met enorme onverkoopbare 
voorraden.
Om kort te gaan, ook uit de socialisti
sche droom is men ontwaakt met een 
enorme kater: de terreur van de partij 
die zichzelf tot God maakt en terwille 
van de heilige koe der produktie het 
kapitalistische loonsysteem tot in de fi
nesses handhaaft. In het algemeen oor
delen linkse studenten veel vriendelij
ker over Cuba en China dan over de 
reeds geïndustrialiseerde socialistische 
landen yan het Oostblok. Is het omdat 
eerstgenoemde landen nog niet ontwik
keld .zijn? 6) ^
Opmerkelijk is dat bijvoorbeeld Cohn- 
Bendit in de Commune van Parijs (1871) 
een groot ideaal ziet. Ook Marx en En
gels hebben de Commune verheerlijkt. 
7) W. Drees sr. spreekt in dit verband 
van een onbegrijpelijke naïviteit van 
Marx. Het terugverlangen naar een 
uiterst primitieve maatschappij waarin 
allen gelijk zijn en dus geen sprake is 
van enigerlei autoriteit doet utopistisch 
en tegelijkertijd zeer reactionair aan.
In een hoog ontwikkelde maatschappij 
is het al een hele opgave op het gebied 
van één maatschappijwetenschap des
kundig te worden. In het gunstigste 
geval wordt men specialist op een klein 
gebied. Voor de maatschappijkriticus is 
dit een hoogst onaangename zaak: de 
mondig geworden mens moet op allerlei 
gebieden zijn mond houden omdat hij 
niet deskundig is.
De afkeer van de specialisatie is een 
terugverlangen naar de primitieve maat
schappij, en geromantiseerd verleden.

Terugkerend tot ons eigenlijke probleem 
dient nog een zeer concreet verwijt van 
de kru te worden gereleveerd: het hui
dige onderwijssysteem in ons land geeft 
alleen een op de behoeften van de ka
pitalistische maatschappij afgestemde 
beroepsopleiding. Het streven van de 
regering naar verkorting van de studie
duur — op grond van economische in 
plaats van culturele overwegingen ■— 
maakt het gevaar van volkomen een
zijdig gevormde vakidioten (vakcyclo- 
pen) nog groter.
Het volledig ontbreken van vertrouwen 
in regering en bedrijfsleven is kenmer
kend voor de kru.

WAT TE DOEN ?

Toen aan de Griekse wijsgeer Xenocra- 
tes (296-314 v. C.) werd gevraagd wat 
zijn leerlingen bereikten, moet hij het 
volgende, beroemd geworden antwoord 
gegeven hebben; „om dat vrijwillig te 
doen waartoe zij door de wetten ge
dwongen worden”.
In ons land geeft artikel 2 van de Wet 
op het Wetenschappelijk Onderwijs een 
taakomschrijving van universiteiten en 
hoge-scholen waarin onder meer het 
volgende wordt gesteld: zij schenken 
mede aandacht aan'de bevordering van 
maatschappelij k verantwoordelij kkeids- 
besef (de wetgever heeft dit punt niet 
nader toegelicht).
De Valk heeft er in zijn openbare les op 
gewezen dat dit besef kan worden be
vorderd door de beoefening der sociolo
gie die het maatschappelijk inzicht ver

A  R PARTIJ
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Voor het parlijsecretariaat wordt gevraagd
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diept. Helder inzicht is echter niet vol
doende, nodig is ook de juiste gericht
heid van de wil. 8)
In deze richting doordenkend komt men 
dan tot een rechtstreekse aanpak van 
het bevorderen van het maatschappelijk 
verantwoordelijkheidsbesef. In de prak
tijk zien wij pogingen om de studenten 
op te voeden in een bepaalde levensbe
schouwing: katholiek, gereformeerd,
marxistisch etc. Zij die hier kritisch te
genover staan zullen niet aarzelen van 
indoctrinatie te spreken.

Kritiese studenten, die zowel de waar
devrijheid als de indoctrinatie afwijzen, 
maken het de docenten niet gemakke- 

. lijk.
Radicaal denken leidt onverbiddelijk tot 
de principiële vraag: „Is opvoeding van 
de moderne mens nog wel nodig?”
■Vele linksfadicalen schijnen stilzwijgend 
van de veronderstelling uit te gaan dat 
de maatschappelijke structuur fout is.

9  gulden 
vo o r 
9 0 ja a r 
arp

Beëlzebub. Er is soms een speciale vo
luntaristische inspanning nodig om het 
socialisme een menselijk gezicht te ge
ven.

Een ding is zeker: een verschuiving 
van determinisme naar voluntaris

In het gunstigste geval specialist op een klein gebied.

maar dat de mens goed is (althans zo
lang hij arm is).
Vooral de arbeider is goed en de radi
cale student is zelfs zeer goed. Het ene 
nodige is slechts een grote en grootse 
revolutie die „schoon schip” maakt.

Deze theorie biedt echter geen weten
schappelijk bevredigende verklaring 
voor het feit dat het zo spoedig fout 
ging na de bolsjewistische revolutie in 
1917, ze verklaart ook niet de „zonde
val” in de oer-commune, de greep naar 
het particulier bezit der produktiemid- 
delen. Hoe kon er iets mis gaan in een 
maatschappij waar alle produktiemidde- 
len in handen van de gemeenschap wa
ren en de economische onderbouw dus 
volkomen gezond was? Er is maar één, 
voluntaristische verklaring voor: het fa
len van de mens, het moreel falen. 9)

In de marxistische ethiek is de leer van 
het menselijk falen nog een vergeten 
hoofdstuk. Dit is niet toevallig: die leer 
zou de hoogmoed van de revolutionair 
ondermijneh èn zijn activisme enigszins 
verlammen omdat zij niet de maatschap
pijstructuur maar de falende mens als 
het grote probleem zou aanwijzen.
De kritiek van de maatschappijkritiek 
leidt via de menskritiek tot de aller
hoogste vorm van kritiek; de zelfkritiek. 
Het is dan ook bijzonder verheugend 
om in een kru-publikatie te lezen: „Als 
in onze tijd verandering van het be
wustzijn van de subjecten de hefboom 
is voor objectieve veranderingen dan 
kan er niet meer gezegd worden dat 
een verandering van de materiële voor
waarden als het v.mre automatisch ’n 
nieuwe mens zal doen ontstaan. De 
noodzakelijke verandering schijnt pri
mair als een noodzaak van inzicht en 
bewustwording. Activisme gaat van de 
veronderstelling Uit dat analyse van de 
eigen werkelijkheid en die van de maat
schappij overbodig is. 10)
Hier zijn kritiese studenten aan het 
woord die serieus hebben nagedacht. 
Hoewel hedendaagse marxisten nog 
steeds veel aandacht schenken aan eco
nomische krachten, is het toch zo dat 
zij het economisch determinisme niet zo 
erg meer vertrouwen sinds zij hebben 
gezien dat socialisme in de praktijk sta
linisme kan betekenen. Langzam.erhand 
groeit het inzicht dat socialisatie der 
produktiemiddelen — waardoor de kans 
op machtsmisbruik sterk wordt vergroot 
— geen garantie en nog veel minder een 
voorwaarde kan zijn voor een betere 
samenleving.
Socialisatie der produktiemiddelen kan 
een middel zijn dat erger is dan de 
kwaal, een uitdrijven van duivels door

me maakt de discussie tussen neo- 
marxisme en christendom die heel 
sterk van elkaar zijn vervreemd^ 
iets gemakkelijker. Beide hebben 
iets te zeggen over de nieuwe 
mens.
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sterdam  1969, b lz. 8 en 12-13.
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begeerte , H ilvei*su m /A n tw erpen  1966.

4. V erg . P . V érd y , Opstand d er  studenten , ' 
w aarom ? —  w aartegen ?, B a a m  1969.

5. H . ü larcuse, D er e ind im en siona le  M en sch  
N eu w ied  en B erlijn , 1967, b lz . 26. Z ie  o o k  
de w ein ig  b evred ig en d e  d iscussie tussen  
W em els fe ider en  V an d e  K lunderts 
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p rob eerd e  v a n  de n o o d  (é con om isch e  ach 
terlijk h e id ) een  d eu g d (ask ese ) te  m ak en . 
V erg. A . Stam , V an  M arx to t  M ao, G ro 
n ingen  1968, b lz . 293-294.
V o o r  k rit iek  op  de  im itatie  van  k a p ita 
listische p ra k tijk en  d o o r  h e t  socia lism e 
zie A n d ré  G orz, H et m oe ilijk e  socialism e, 
A m sterdam  1968.

7. W . D rees Sr., Lassalle en  M arx , A ssen  
1967, b lz . 68.

8. J . M . M . d e  V alk , M aatsch appelijk  v e r 
antw oord e lijk h e idsb ese f, R otterdam  1967, 
blz. 17.

9. V erg. C oh n -B en d it, a.w ., b lz. 226-270;
J. de G raa f, M oraal, m arx ism e en  eth iek  
in  de S ow je tu n ie  (W erk g roep  2000) H il
v e r su m /A n tw e ip e n  1966, b lz. 23; 
j .  van  Santen, D e m arxistische a ccu m u la - 
t ieth eorie . L e id en  1968, b lz. 51-52, s ch rijft  
de n ood lo ttig e  con sequenties  van  h et 
m arxism e toe  aan het a n th rop o log isch  
n ih ilism e van  M a rx ;
„D e  v e rsch rik k e lijk e  degen eratie va n  h et 
m arxism e in  het stalinism e v in dt haar 
oorsp ron g  in  de w eten sch ap p elijk e  ve r 
onach tzam in g van  het co n cre te  su b ject.
Geschiedenisvervalsing, prostitutie van de
w etenschap , p ro fan iserin g  va n  de k u n ^ , 
lu n ction a liser in g  van  de w aarheid  zijn  a l
le  op één  n oem er terug te v oeren  .. h ^  
anth rop o log isch  n ihilism e. Sartre spreek t 
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m enselijk e  an th rop o log ie  als gev o lg  va n  
d e  na latigheid  van  het o f f ic ië le  m arxism e 
de m ens tot grondslag  va n  zijn  th eorie  
te m ak en . D aaraan is  vo lg en s  hem  d e  
renaissance van  het existen tia lism e te 
dan k en ” .

10. B e\vustw ording als p olitiek , kritiese  u n i- 
versite it am sterdam , 2e veran d erd e  u it
gave,, A m sterdam  1968, b lz , 23.
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HERSTRUCTURERING 
VAN HET 
NEDERLANDSE 
ONDERWIJS
DOOR DR. E. VELEMA

Zijn kansen voor ieder kind optimaal?

He t  verschijnsel van de structu
rering en/of herstructurering 

van onderwijssystemen doet zich 
over de gehele wereld voor. Wie 
getracht heeft de binnem en bui
tenlandse ontwikkelingen enigszins 
op de voet te volgen komt spoedig 
tot de ontdekking dat dit verschijn
sel een zeer reële achtergrond 
heeft. Kwalitatief en kwantitatief 
blijken in vele landen de onderwijs
systemen niet te voldoen aan de 
eisen die op grond van pedagogi
sche, technologische en sociale ont
wikkelingen mogen worden ge
steld,. Vanuit humaan en zakelijk 
oogpunt bezien leiden we onze kin
deren onvoldoende op voor de 
hoogindustriële, plurale samenle
ving, waarin zij hebben te leven, te 
spelen en te werken.

Ook in Nederland is er reden te over 
zich vragen te blijven stellen met be
trekking tot het huidige systeem. Wei
nig onderwijskundigen zouden de vol
gende stellingen durven onderschrijven;

1. De onderwijskansen voor ieder kind 
zijn voldoende geoptimaliseerd.

2. De aansluiting tussen onderwijsin
stellingen verloopt bevredigend.

S, De methoden van onderwijs en de 
onderwijsmiddelen behoeven weinig 
verbetering.

4. De inhoud van het onderwijs geeft 
nagenoeg geen problemen.

5. De beoordelings- en de selectiepro
cedures zijn over het algemeen aan
vaardbaar.

6. De coöperatie tussen scholen van 
verschillende geestelijke en sociale 
achtergrond ontwikkelt zich op in
drukwekkende wijze. 

t, De opleiding van de docenten mag 
als toereikend worden beschouwd.

8. De democratisering (meepraten, 
meedenken, meebeslissen) binnen 
het onderwijs heeft zich op een aan
vaardbaar niveau voltrokken.

®, Het rendement van het Nederlandse 
onderwijssysteem is zodanig dat er 
geen reden tot ongerustheid hoeft 
te bestaan.

10. De bijdragen van de sociale weten
schappen tot de verbetering van het 
onderwijs zijn naar omvang en ni
veau toereikend.

De uitwerking van bovenstaande punten 
die gemakkelijk zijn uit te breiden, zou 
ons spoedig genezen van een mogelijk 
opkomende zelfgenoegzaamheid. Wij zijn 
ondanks de wet op het voortgezet on
derwijs op geen stukken na toe aan een 
vormgeving van ons onderwijs, die voor 
individu en maatschappij voldoende 
perspectieven biedt. Ik beperk me nu 
verder tot enkele opmerkingen over de 
herstructurering van het huidige sys
teem en tot een model dat mogelijk 
meer aansluit op toekomstige ontwikke
lingen. Hierbij zij opgemerkt dat struc
tuurmodellen slechts uiterlijke voor
waarden zijn voor het optimaal functio
neren van het onderwijsproces. In de 
eerste plaats dienen we ons steeds weer 
af te vragen of ons onderwijssysteem 
voldoet aan toereikende rationele eisen. 
Zowel de externe als de interne organi
satie vertonen gebreken — men zie de 
bovenstaande stellingen — ̂ die ons be
zwaarlijk kunnen doen spreken van een 
rationeel systeem. In de tweede plaats 
kampen we nog steeds met het rende
mentsvraagstuk in ons onderwijs. Tegen 
de achtergrond van de beschikbare fei
ten kan dan ook moeilijk worden ge
sproken van een optimaal systeem. Ik 
laat daarbij nog geheel buiten beschou
wing of degenen die de barrières met 
succes nemen optimaal ontwikkeld zijn. 
In de derde plaats is het niet zonder 
betekenis ons af te vragen of er in vol
doende mate kan worden gesproken van 
een democratisch systeem. We zullen 
zowel intern als extern moeten zoeken 
naar een didactiek en naar communica
tiemiddelen, die meer waarborgen bie
den dan tot heden het geval kon zijn. 
Bovenstaande opmerkingen dienen m.i. 
de achtergronden van het denken over 
onderwijs in hoge mate te bepalen. Ik 
voeg er nog aan toe dat we tevens in 
gedachten moeten houden dat verande
ringen die per onderwijsniveau of per 
school worden ingevoerd in perioden 
van cascadische versnellingen meestal 
niet tot bevredigende resultaten leiden. 
Elke ingevoerde verandering in het naast 
hogere onderwijsniveau gaat meestal 
van de niet aanwezige veronderstelling 
uit dat het voorafgaande niveau ratio
neel en optimaal functioneert. De 
blauwdrukken kloppen bijna nooit! Het 
voortgezet onderwijs is afhankelijk van 
het basisonderwijs en het wetenschap
pelijk onderwijs kan niet met effect 
worden gemoderniseerd zonder het tot 
stand bréngen van ingrijpende verande

ringen bij de toeleverende instituten. In 
rustige perioden kan met het aanbren
gen van kleine veranderingen vaak veel 
worden bereikt; in de tijd waarin we 
thans leven is doorlichting en herstruc
turering van het gehele systeem waar
schijnlijk onontkoombaar.
Juist omdat ingrijpende veranderingen 
noodzakelijk zijn zou ik nog willen wij
zen op het volgende. Vele veranderin
gen die tot dusver in ons onderwijs zijn 

• ingevoerd zijn in vele gevallen onge
toetste veranderingen. Met nadruk pleit 
ik er voor dat aan de wettelijke be
krachtiging van structurele maatrege
len en periode van empirische toet
sing vooraf dient te gaan. Veranderin
gen ingevoerd om bijvoorbeeld politieke 
redenen o f  op een te vage onderwijs
kundige basis behoeven geenszins te lei
den tot verbeteringen in onderwijskun
dig opzicht!
Na deze algemene gezichtspunten stel ik 
thans het reeds in het uitzicht gestelde 
structuurmodel aan dé orde. Mijn twij
fel over het effect van de wet op het 
voortgezet onderwijs heb ik in enkele 
publikaties reeds eerder geuit. Bij de 
plannen van Posthumus werden in no
vember 1968 enige kritische kantteke
ningen geplaatst, die werden uitgebreid 
met een schets van een model, dat ik 
thans de lezer in beknopte vorm voor
leg. Ik bepaald mij eerst tot enkele 
overwegingen die tot het model hebben 
geleid.

UITGANGSPUNTEN 
PRIMAIR ONDERWIJS
a. De huidige ontwikkelingen vereisen 

dat alle kinderen van 4 a 5 tot 16 
jaar algemeen vormend onderwijs 
ontvangen.

b. De aansluiting tussen kleuter-, ba
sis- en voortgezet onderwijs is beter 
verzekerd als formele barrières over 
een lange periode worden opgeheven.

c. Op wetenschappelijke gronden is de 
afschaffing van de bestaande toela
tingsprocedures en brugjaren wense
lijk.

d. Huishoudelijke en beroepsopleidin
gen voor meisjes en jongens dienen 
te volgen op een bredere algemene 
vorming dan thans het geval is.

e. Algemeen vormend onderwijs dient 
de natuurwetenschappelijke, techno
logische, sociaal-wetenschappelijke, 
economische en geesteswetenschap
pelijke dimensies van de cultuur te 
omvatten.

f. Het onderwijsprogramma en het on
derwijsproces dient rekening te hou
den met de begaafdheids- en inte- 
ressespreiding.

g. De onderscheidingen in v.w.o.,
h.a.v.o., m.a.v.o., l.a.v.o. en l.b.o. kun
nen in vele gevallen als voorbarig 
worden beschouwd. De beslissingen 
vallen thans te vroeg.

Op grond van o.m. deze overwegingen 
sta ik een scholengemeenschap voor die 
een onderafdeling van 4 jaar, een mid- 
denafdeling van 4 jaar en een hogere 
afdeling van 4 jaar kent. De onderaf
deling verzorgt de overgang van gezin 
naar school en het elementaire onder
wijs; de middenafdeling legt de basis 
voor de hogere afdeling en de hogere 
afdeling werkt toe naar de determinatie 
van de verdere mogelijkheden. Elk kind 
dat deze school heeft doorlopen ontvangt 
een diploma, waarop het begaafdheids- 
prestatie- en interesseprofiel is aange
tekend. Het spreekt vanzelf dat voor de 
gehandicapten speciale voorzieningen 
moeten worden getroffen.

UITGANGSPUNTEN 
SECUNDAIR EN 
TERTIAIR ONDERWIJS
a. De aansluiting tussen h.b.o. en w.o. 

dient te worden verbeterd. Het m.b.o. 
en het h.b.o. zullen ook zo goed mo
gelijk moeten aansluiten.

b. De aansluiting tussen v.w.o. en w.o. 
zal zo efficiënt mogelijk moeten ver
lopen.

c. Voor de coöperatie tussen lagere, 
midden en hoger kader zal tijdig een 
basis moeten worden gelegd.

d. Het aantal barrières zal moeten wor
den begrensd.

e. De studieduur zal tot redelijke pro
porties moeten worden teruggebracht.

f. Universiteiten en hogescholen zullen 
zich moeten kunnen richten op hun 
specifieke taken (het geven van we
tenschappelijk onderwijs en het be
oefenen van wetenschap).

g. Het is zeer de vraag of de huidige 
universiteiten en hogescholen de op-

Dr. E. Velema is lector in de pedagogiek, 
puberteitspsychologie en algemene didactiek 
aan de T.H. Twente en directeur van het 
Centrum voor Didactiek en Onderwijsbege
leiding aan dezelfde onderwijsinsteiiing.
Hij gaf in 1963 en '66 colleges aan de Kent 
State University in Ohio (U.S.A.) in de 
algemene vergelijkende onderwijskunde. Hij 
hield in 1965, ’67 en '68 voordrachten in Bërn, 
Berlijn en Leuven over didactische vraag
stukken van het w.o.
Dr. Velema is mede-redacteur van de serie 
„Empirische studies over onderwijs" (Wolters, 
Groningen) en van een in 1969 te verschijnen 
reeks ,,Algemene en vergelijkende Onderwijs
kunde” (Universitaire Pers, Rotterdam).

gaven die zouden voortvloeien uit 
een volledig samengaan van h.b.o. en 

. w.o. op niveau kunnen vervullen.
h. Onder bepaalde voorwaarden dient 

een ruimere geografische spreiding 
van voorbereidende opleidingen voor 
de universiteiten en hogescholen ern
stig in overweging te worden geno
men.

i. Het selectieprobleem van de univer
siteiten en hogescholen kan niet al
leen langs verticale weg worden op
gelost. Er dienen tevens mogelijkhe
den tot horizontale uitwijkingen zon
der tijdverlies aanwezig te z^n.

Deze uitgangspunten hebben tot de vol
gende opzet geleid. Op het 12-jarige 
primaire onderwijs volgt het 4-jarige 
secundaire onderwijs, dat de leerjaren 
5 en 6 van het v.w.o., het 5e leerjaar 
van het h.a.v.o., het m.b.o., het h.b.o., 
de leerlingstelsels en de studiejaren 1 
en 2 van de huidige universiteiten en 
hogescholen omvat. Men zou kunnen 
spreken van 4-jarige „colleges". Hierbij 
wordt gedacht aan specifieke instituten, 
die opleidingen met een cursusduur van 
2, 3 en 4 jaar kennen. De 2-jarige oplei
ding is bestemd voor het lagere kader, 
de 3- en 4-jarige opleiding voor het 
midden en het lagere hogere kader.
Zij die tot de universiteiten en hoge
scholen wensen te worden toegelaten 
dienen de vierjarige opleiding te volgen 
en het daaraan verbonden baccalaure- 
aatsexamen met goed gevolg af te leg
gen. Het onderwijsprogramma en het 
examen worden geregeld in samenwer
king met en onder toezicht van de uni
versiteiten en hogescholen. Op het se
cundaire onderwijs volgt het tertiaire 
of het universitaire onderwijs met een 
4Tjarige opleidingsduur, waarin het doc
toraal (toegestane studieduur van 2 jaar), 
de interdisciplinaire opleidingen, de uni
versitaire beroepsopleidingen en het 
doctoraal hun beslag kunnen krijgen.

In dit artikel is niet gestreefd naar 
volledigheid en naar een gedetail
leerde uitwerking van het model. 
Ik meen echter dat dit structuur
model ernst maakt met de eisen die 
de ontwikkelingen, waarvan in het 
begin sprake was, stellen.
Aan de sociale en de economische 
vraag kan vermoedehjk beter wor
den voldaan indien langs de lijnen 
van dit model verder wordt ge
werkt aan de rationalisering, opti
malisering en democratisering van 
ons onderwijssysteem.
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WAT IS DE
WETENSCHAPPELIJKE
STAF?

Onlangs was de opvolging van 
prof. dr. W. P. Plate in discus

sie. In dit gesprek werd de opmer
king gemaakt: „Bij het wisselen 
van de wacht wordt wel meer 
schoon schip gemaakt” .
Dit betrof het lot van de Weten
schappelijke Staf na het vertrek 
van een hoogleraar. Onwillekeurig 
moet men bij zo’n opmerking den
ken aan de gebeurtenissen die 
plachten plaats te vinden na de 
begrafenis van een Farao.

De wetenschappelijke staf is, volgens 
een vroeger gebruikelijke omschrijving, 
het wetenschappelijk personeel in de 
Universiteit wat deel heeft in de uitvoe
ring van het werk ten behoeve van een 
leerstoel.
Moderner gesteld: De wetenschappe
lijke staf neemt met volledige Inspraak, 
wetenschappelijk en materieel, deel aan 
wetenschappelijk werk in het werkter
rein van het onderzoekteam.
Zo’n onderzoekteam bestaat uit mede
werkers van verschillende wetenschap
pelijke ontwikkeling, variërend van 
hoogleraar tot promovendi.
De taak van de wetenschappelijke staf 
kan in Nederland dus op tenminste twee 
manieren opgevat worden.
De eerste gaat uit van een primair 
hiërachische structuur, terwijl de 
tweede een systeem met collegiaal ka
rakter in de verhoudingen verouder- , 
stelt. De wet op het wetenschappelijk 
onderwijs, van 1960, laat taakverdeling 
op collegiale basis toe.
De bestuursgewoonten binnen de Uni- 
versiteiten zijn daar thans, 9 jaar later, 
echter nog niet bij aangepast.
Op diverse plaatsen is men aan het 
proefnemen met vormen waarin meer 
deelname van alle groepen personeel 
mogelijk is. In Universitaire sfeer is het 
echter een beetje moeilijk te beseffen 
wat gezag op basis van wederzijdse 
achting inhoudt. Dit vertraagt de mo
dernisering der beheers- en bedrijfs
vormen.
brie bestanddelen van de staftaak zijn: 
onderzoek, onderwijs en organisatie.
Een algemeen geldige verdeelsleutel 
voor de onderlinge verhouding van deze 
drie zou wellicht zoiets zijn als 50, 30, 
20. Deze verdeling is sterk afhankelijk 
van de medewerker, de werksituatie, 
waarin begrepen zijn de wetenschappe
lijke ontwikkelingen in het team, zowel 
als van de aantallen en de niveaus van 
de betrokken studenten. Vooral in sterk 
groeiende situaties zal van onderzoek 
weinig terecht komen, zoals onlangs 
eveneens is vastgesteld door efficiency 
onderzoek aan Rijksuniversiteiten.

HOE KOMT STAF 
TOT STAND
stafleden werden en worden gekozen 
om hun wetenschappelijke kwaliteiten. 
Een recent rapport van de Academi
sche Raad: Het zgn. Rapport van Os, be
handelt onder meer de opbouw van het 
wetenschappelijke corps. In dit rapport 
zijn de selectienormen nog steeds op 
wetenschappelijke kwaliteiten geba
seerd. Dit lijkt logisch en gezond. Het 
werk, en daarmee de taak, van het on
derzoekteam is meer bescheiden dan die 
van de vroegere individuele onderzoe
ker. Een team dient dan ook, om opti
maal te kunnen functioneren, gediffe
rentieerd te worden samengesteld.
De selectienormen zullen dan hierbij 
moeten worden aangepast. Hiermee 
verbonden zal ook het carrièrestelsel 
deze differentiatie mogelijk moeten ma
ken. Zonder aangepaste carrièremoge
lijkheden heeft namelijk differentiatie 
bij de selectie weinig zin en is samen
stelling van harmonische teams moei
lijk. Vooral geldt dit argument wanneer 
het nodig is een team op te bouwen uit 
medewerkers van vrijwel gelijk ont
wikkelingsniveau.

WERKING
De wijze van "werken door een team is 
vanzelfsprekend afhankelijk van haar 
werkterrein, haar samenstelling, het be- 
stuurspatroon van de wetenschappelijke 
insteling en de materiële mogelijkhe
den.
Thans zijn de meeste teams nog niet 
samengesteld op een wijze die aan re
delijk moderne selectie-eisen daartoe 
voldoet.

WETENSCHAPPELIJKE
STAF

IN DE UNIVERSITEIT
Dit is één van de redeiien waarom 
binnen het wetenschappelijke corps de 
samenwerking tussen de verschillende 
groepen zoals hoogleraar, staf, studen
ten en bedrijfspersoneel, maar ook die 
binnen elke categorie, zo moeizaam ver
loopt. ,
Vele wetenschappelijk actieve mensen 
hebben neiging tot isolationisme, con
centratie op hun onderterrein of ook tot 
persoonlijk , individualisme. Een aantal 
van deze eigenschappen is op z’n tijd 
zelfs essentieel om wetenschappelijk be
zig te kunnen zijn.
Het is duidelijk dat zij echter speciale 
moeite vereisen om harmonische en_ 
hechte onderzoekteams samen te stel
len.
Nu een sterke stroom van nieuwe werk
wijzen en studenten tevens om verwer
king vraagt, wordt de eis tot modernise
ring van de universiteiten versterkt, 
vooral op het punt van geïntegreerd sa
menwerken van alle categorieën. De 
wederzijdse acceptatie is door de ge
noemde veel voorkomende persoonlijke 
instelling, maar Ook door het verleden' 
nog lang geen goed ontwikkeld feit.
De wetenschappelijke teams zullen in 
de naaste toekomst zowel organisatie-, 
onderzoek- als onderwijsspecialisten 
moeten bevatten. Hierbij zal dan ieder 
lid van het team naast zijn optimale 
der andere terreinen vervullen. Ieder 
der partners in elk team achtte elkaar: 
Ieder zij elkaar tot hand en voet, zoals 
dit weleens is geformuleerd.
Elk van de drie sectoren kan zoveel 
werk opleveren dat daarin nadere on
derscheiding aangebracht zou moe
ten worden. Zo zou, indien veel stan
daardwerk verricht moet worden, één 
lid van het team ook 100 */o van dit

type standaardwerk opgedragen kun
nen krijgen. Voor elk type werk moet 
daartoe de meest geschikte worden aan
gesteld. Het rapport van Os heeft op 
dit punt in zijn formulering betreffende 
de selectiemethode gefaald. (Het spreekt 
van deze categorie nl., van hen die ge
faald hebben tijdens de selectie voor 
het hoogleraarschap.) Er gaan trouwens 
stemmen op die ook voor organisato
risch werk, indien de situatie zich er
toe leent, geen lager inpassingsniveau 
te stellen dan dat van hoogleraar. (Com
mentaar I.A.O.C. op rapport van Os). 
Dergelijke gedachten sluiten aan bij de 
bevindingen van het rapport Bosboom 
en Hegener betreffende Rijksuniversi
teiten, die vaststelden dat door taak- 
vermenging de wetenschappelijke taak
uitvoering ernstig belemmerd kan wor
den. Wanneer nu arbeid gedifferenti
eerd wordt ondergebracht, zal degeen 
die het deelwerk krijgt, overeenkomstig 
het niveau van dit werk moeten ivorden 
betaald.
Samenbouwen van harmonische een
heden waarbimien de taken gedifferen- 
tiëerd kumien worden uitgevoerd is de 
weg in de richting van efficiënter func
tioneren van de staf.

WELKE ONTWIKKELING 
NODIG ?
De persoonlijke ontwikkeling , van de 
stafleden vereist bijzondere belangstel
ling. Zowel om het onderzoek optimaal 
te kunnen ontwikkelen als om de per
soonlijke carrière van de onderzoekers 
progressief te kunnen sturen, is vanaf 
de eerste selectie in een team een op 
moderne inzichten geschoeid perso- 
nelsbeleid vereist. Veelal betreft het 
jong-volwassenen die voor het eerst

i i

DOOR
DR. N. SPRONK

De schrijver van dit artikel i» werkzaam af# 
fysioloog op het Zoölogisch laboratorium van 
de V.U.
Hij is voorzitter van de wetenschappelijke 
stofraad van de V.U. Tevens is hij voorzitter 
van de groepsraad onderwijs van de H.C.B.O.

aan het betaalde arbeidsproces deel 
gaan nemen.
In dit beleid zal de wederzijdse accep
tatie en coördinatie van alle relevante 
belangen voorop moeten, staan. 
Materieel zou dit kunnen betekenen dat 
bijv. een aan typische eisen voldoend 
carrière- en rangenstelsel voor het we
tenschappelijke corps nodig is. Enige 
studies wijzen reeds in deze richting. 
De machts- en bestuursverhoudingen 
zullen minder op prestige en hiërarchie 
doch meer op onderlinge achting, sa
menwerking en collegialiteit moeten 
worden gebaseerd.
Zonder dit uitgangspunt is namelijk 
geen open benadering en interactie tus
sen student en leermeesters algemeen te 
maken. In wetenschappelijk onderwijs 
en onderzoek is nl. een intensieve, open 
gedachtenwisseling essentieel voor de 
ontwikkeling van de wetenschap zowel 
als voor die van de onderzoeker zelf.

Het is nog een vraag of een derge
lijke ontwikkeling geld kost. Van 
primair belang acht ik dat het to
tale pi'odukt van de universiteiten 
verbetert!
Met de bevordering van de kwali
teit van onderzoek en onderwijs, is 
de beleidsontwikkeling ten aan
zien van de staf congruent.

9  gulden
9 0  jaar 
arp

Uiterlijk verandert de universiteit snel (Delft).
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Nieuwe structuren binnen oude gebouwen (Leiden).

ORGANISATORISCHE
ASPECTEN
VAN DE
RIJKSUNIVERSITEIT 
EN HAAR FUNCTIE
NA-OORLOGSE
ONTWIKKELING

VOOR een goed begrip van de 
problematiek waarvoor de Uni- 

versiteiten en Hogescholen van
daag aan de dag gesteld worden, is 
het gewenst een paar facetten van 
de ontwikkeling na de tweede we
reldoorlog aan te stippen. Naar 
mijn stellige overtuiging zijn de 
veranderingen niet alleen van toe
passing op een Rijksuniversiteit. De 
facetten' waar ik een ogenblik bij 
wil stilstaan zijn de volgende:
De plaats van de hoogleraar binnen het 
universitaire bestel is essentieel gewij
zigd. Had voorheen de hoogleraar het 
enige en het laatste woord bij de bepa
ling welk onderwijs gegeven moest wor
den en welke researchobjecten zouden 
worden aangepakt, door de op grote 
schaal aangetrokken wetenschappelijke 
medewerkers heeft dit een grondige ver
andering ondergaan. Een groot deel van 
het onderwijs wordt verzorgd door de 
wetenschappelijke staf en formeel wordt 
dit ondenvijs gegeven onder verant
woordelijkheid van de hoogleraar, maar 
het staflid heeft terecht een zeer be
langrijke inspraak in het wat en hoe 
var het onderwijs. Op het terrein van 
het onderzoek heeft de hoogleraar nog 
een zeer grote vrijheid, rtiaar ook hier 
zal hij rekening houden met wensen en 
capaciteiten van zijn medewerkers. In
spraak van studentenzijde was 20 k 25 
3 aar geleden niet aan de orde. Nu is dat 
ook een element waar een hoogleraar 
rekening mee moet houden.

De omvang van de universiteit is ont
zaglijk gegroeid, zowel aan de kant van 
het wetenschappelijk corps alsook bij 
het niet-wetenschappelijk personeel,

SCHAALVERGROTING
De ontwikkeling die in het voorgaande' 
werd geschetst, leidt tot een scliaalver- 
groting, welke de universiteit voor haast 
onoplosbare problemen plaatst. De 
schaalvergroting is niet alleen maar een 
kwestie van grotere aantallen, al speelt 
ook dit een rol. In 1956 besloten Cura
toren van de Utrechtse Universiteit tot 
bouw van een nieuw'e universiteit. Het 
studentenaantal werd geschat op 7500 
studenten. Dat was een universiteit die 
nog te overzien was. Inmiddels is het 
studentenaantal gegroeid tot meer dan
14.000 studenten.

En deze groei stopt niet, zodat Curato
ren moesten besluiten o.m de nieuwe 
universiteit te boüwen voor 20.000, 
hoogstens 25.000. studenten. Uiteraard 
betekent dit een volledig omverwerpen 
van de oorspronkelijke plannen. Hier 
bovenop komen dan nog de aantallen 
leden van het wetenschappelijk corps 
en de technische en administratieve staf
leden. Is het dan een wonder dat in een 
dergelijk snel groeiende universiteit de 
communicatiekanalen verstopt raken? 
Wij kunnen de problemen niet meer op- . 
lossen door meer mensen in te zetten 
om meer administratieve en organisa
torische handelingen te verrichten.

De schaalvergroting stelt ons voor nieu
we problemen, die vroeger binnen een 
universiteit niet aan de orde warén. De 
omvang en gedifferentieerdheid van het

' V '̂Tt'

maar ook aan de kant van de studenten. 
Kende vroeger de hoogleraar zijn stu
denten en omgekeerd, dit behoort thans 
tot de fysieke onmogelijkheden. Met 
de toenarne van de studentenaantallen is 
ook de onderwijstaak van de universi
teit sterk toegenomen. Het gaat niet al
leen om meer onderwijsuren, maar, 
mede door de grote aantallen, wordt 
ook de onderwijsmethode en de inhoud 
van het 'onderwijs ter discussie gesteld. 
Ook dit draagt er toe bij dat de plaats 
en functie van de hoogleraar zich dras
tisch wijzigt.
Dan zou ik nog wallen wijzen op de ont
wikkeling van zelfstandige instituten. 
Kenden wij vroeger zoiets bij de labora
toria in de B-faculteit, thans bestaan er 
instituten voor haast iedere studierich
ting of onderdeel daarvan ook in de 
A-facuitelten. Dit leidt tot een, zekere 
verzelfstandiging en houdt het gevaar 
in van desintegratie op verschillende 
terreinen. Subfaculteiten (en faculteiten) 
leven dan bij de gratie van de medewer
king van de betrekkelijk autonome in
stituten.

Als laatste facet wmaraan ik hier aan
dacht wil geven, noem ik de ontzaglijk 
snelle ontwikkeling van de wetenschap 
en van de techniek, die ons steeds beter, 
maar ook steeds duurdere apparatuur 
levert teneinde verder in het W’-eten- 
schappelijk onderzoek te kunnen door
dringen. En dit geldt niet alleen voor 
de chemie en de physica en aanver
wante vakgebieden; ook in de.A-facul- 
teiten en de sociale wetenschappen kan 
men zonder hulp van computers niet 
meer uit de voeten. En zo ontstaat le
vensgroot het probleem van het stellen 
van prioriteiten en de vraag naar mó
gelijke samenwerking hetzij tussen in
stituten of laboratoria onderling, hetzij 
op ruimere schaal tussen faculteiten en 
tussen universiteiten.

DOOR
DR. H. SCHAIVI HARDT
Dr. Schamhardt studeerde Wis- en Natuur
kunde.
Sinds 1 mei 1965 is hij secretaris van de 
Rijksuniversiteit te Utrecht.

personeelsbestand eist een moderne aan
pak van het personeelsbeleid. De toe
name van de administratieve handelin
gen leidt tot automatisering en dienten
gevolge tot aantrekken van hoger ge
kwalificeerd personeel. De mensen van 
vroeger kunnen nu de handelingen niet 
meer volgen en de computer wordt arg
wanend bekeken. Door de overbrenging 
van de universiteit uit de stad naar de 
,,Uithof” komt er een nieuw leefpatroon 
en dat moet gemaakt worden. De enor
me studententoename vraagt zowel op 
het terrein van de collectieve, als op dat 
van de individuele studentenvoorzienin
gen zeer grote aanpassing en vinding
rijkheid. De toename van het „bedrijf” 
maakt het noodzakelijk, om een gericht 
financieel economisch beleid te voeren 
en daar was de universiteit nog hele
maal niet aan toe. En hier is het nog 
gecompliceerder dan in een gewoon be- 
bedrijf omdat hier de deskundigheid op 
het grondvlak zit bij instituten en (sub)- 
faculteiten.
Ik noem in dit verband nog één punt, 
nl. het grote probleem, nog extra ver
scherpt door deze schaalvergroting, om 
te komen tot een noodzakelijke planning 
op langere termijn, het zgn, ontwikke
lingsplan en het bepalen van de priori
teiten ten einde een beleid te kunnen 
voeren óp kortere termijn.

GEVOLGEN VOOR 
ORGANISATIE
De na-oorlogse ontwikkeling wï’elke tot 
een schaalvergroting heeft geleid, stelt

het appai-aat van de universiteit voor 
een zeer zware opgave. De dienstverle
nende taak en het beheer moeten aange
past worden aan de veel grotere om
vang en aan de nieuwe taken. Dat eist 
voor èen deel mensen die er tot nu toe 
niet wmren. Was het alleen maar zó, dat 
de vroegere taakuitoefening,—' nu wel
iswaar' meer mensen en meer geld om
vattend, — in wezen niet was veran
derd, dan kon men door numerieke uit
breiding van het aantal medewerkers 
de zaak opvangen, maar ik heb in het 
voorgaande al betoogd dat er nieuwe 
taken zijn ontstaan. En daarvoor moet 
men men.sen zien te vinden die daar 
oog voor hebben en een vakmatige ken
nis inbrengen, die tot dusver binnen de 
universiteiten niet bestond.

Om dat te realiseren hebben de rijks
instellingen onder de vigerende Wet op 
het Wetènschappelijk Onderwijs de me
dewerking van het Ministerie van On
derwijs en Wetenschappen nodig, welk 
Ministerie goedkeuring moet geven voor 
benoemingen in hogere ambtelijke ran
gen. Onderwijs is op dit punt rveer ge
bonden aan Binnenlandse Zaken, waar 
men kennelijk een universiteit nog ziet 
als een buitendienst van het Ministerie 
van O. & W. De specifieke problematiek 
waarvoor een Universiteit door de 
schaalvergroting en de inhoudelijke ge
volgen daarvan wordt gesteld, ziet men 
niet. De gevolgen van dit ambtelijk be
leid zullen voor de untoersiteiten de
sastreus zijn. Ik durf wel te voorspellen 
dat negatie van de werkelijke proble
matiek waarvoor de universiteiten nu 
en in de komende jaren worden gesteld 
tot een absolute chaos zal leiden.

Het werk van de universiteit, de verzor
ging van onderwijs en het verrichten 
van onderzoek gebeurt op het grondvlak 
in de instituten en studierichtingen. Het 
centrale apparaat moeU zoals ik reeds 
stelde, hieraan dienstbaar zijn. Verde
ling van gelden en toewijzing van perso
neel zal altijd centraal moeten geschie
den.

Toch zijn er vele taken die bij het 
grondvlak beter kunnen worden uitge
voerd. Het juiste evenwdcht tussen cen
traal en gedecentraliseerd beleid zal 
moeten, worden gevonden. Een eerste 
voorwaarde dat dit ook goed zal func
tioneren is een goede communicatie tus
sen de mensen verschillende niveaus en 
zeer duidelijke afspraken omtrent taak 
en bevoegdheid. Wamieer hier de goede 
vormen voor worden, gevonden, dan zal 
de taak van het centrale apparaat ver
schuiven van uitvoering naar beleid en 
controle. Dit eist ook een bepaalde in
stelling en op bepaald niveau van de 
medewerkers.

Wanneer ik het goed zie dan is mo
menteel de bemanning van het uni
versitaire apparaat niet adequaat 
aan de problemen waarvoor de uni
versiteit gesteld wordt om de opge
dragen taak te volvoeren. In de 
naaste toekomst is alleen maar te 
verwachten dat de studentenaan
tallen nog meer zullen toenemen en 
er een nog grotere druk komt op de 
onderwijstaak. Het zou weleens 
kunnen gebeuren dat de onderzoek
taak ten detrimente van universi
teit en maatschappij in het hoekje 
komt waar de slagen vallen. Rege
ling en volksvertegenwoordiging 
moeten bij het uitstippelen van hun 
beleid hier wel bp bedacht zijn.

9  gulden 
v o o r 
9 0 ja a r 
arp
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STUDENT
EN
POLITIEK
DOOR DRS. D. BOONSTRA Drs. D. Boonstra deed in t967 doctoraal 

examen politicologie. Hij is thans wetenschap
pelijk medewerker aan de afdeling Politico
logie van de V.U.

Studenten zijn de laatste jaren 
nogal eens in het nieuws, Ber

lijn, Parijs en ook Tilburg, Nijme
gen en Amsterdam zijn in dit ver
band veelzeggende namen. Men 
kan zich afvragen waarom bepaal
de gedragingen van studenten zo 
in het nieuws komen. In het alge
meen zal het antwoord kunnen zijn 
dat dit komt, doordat de gedragin
gen van de studenten niet beant
woorden aan de verwachtingen die 
men heeft ten aanzien van het ge
drag van de studenten. Het gedrag 
is ongebruikelijk, is nieuw. Dit 
wijst er op, dat men opvattingen 
heeft over hoe de studenten zich 
eigenlijk zouden moeten gedragen.

STUDENTENBELANGEN 
EN POLITIEKE 
VRAAGSTUKKEN
Zonder over onderzoek daarover te be- 
scliikken, zou je kunnen stellen dat men 
vindt, dat studenten behoren te stude
ren en dat ze zich niet met politiek 
moeten inlaten. Willen ze zich toch met 
politiek bemoeien, dan behoren ze dit 
te doen via de geijkte kanalen. Een on
derzoek van het „Laboratorium voor 
Sociale Psychologie van de V.U.” en het 
„Polemologisch Instituut van de Rijks
universiteit te Groningen” geeft enig 
inzicht in de opvattingen van studen
ten over deze vraagstukken. 1).
Aan de deelnemers aan dit onderzoek 
is de vraag voorgelegd of de studen- 
tenpolitiek zich voornamelijk moet be
zighouden met het behartigen van stu
dentenbelangen, of dat de studenten- 
politiek zich daarnaast met allerlei na
tionale en internationale politieke za
ken en gebeurtenissen moet bemoeien. 
Uit de cijfers blijkt dat de opvattingen 
van studenten over deze vraag ver
deeld zijn. Uit de cijfers blijkt ook, dat 
er nauwe samenhang bestaat tussen 
studierichting en opvatting over deze 
kwestie. Van de studenten uit de so
ciale wetenschappen, van de studenten 
in de theologie spreekt een grote meer
derheid zich uit voor allerlei politieke 
zaken (78 en 70 procent). Van de stu
denten . in de Wis- en Natuurkunde, 
Rechten en van de studenten aan de 
Technische Hogeschool te Twenthe is 
een meerderheid voor studentenbelan
gen (50, 67 en 54 procent).

STUDENTEN EN ■
MAATSCHAPPELIJKE
ORDE
Geheel afgezien van de vraag of het 
wenselijk is dat studenten zich met po
litieke vraagstukken inlaten, is het van 
belang te weten welke opvattingen stu
denten hebben over belangrijke poiitie- 
ke problemen. In het onderzoek zijn 
daarover ook enige vragen opgenomen. 
De studenten uit de faculteit der so
ciale wetenschappen en uit de faculteit 
der theologie onderscheiden zich ook 
hier van de mede-studenten uit de an
dere faculteiten. Een meerderheid van 
de studenten uit de eerst genoemde fa
culteiten (68 en 66 procent) vindt dat de 
fundamentele organisatie van onze ge
meenschap grondig gewijzigd moet wor
den. Studenten uit de andere facultei-

Studenten in het nieuws

ten zijn in meerderheid oneens met deze 
stelling.
Zou men het in het algemeen eens kun
nen zijn over gewenste veranderingen 
in de samenleving, dan nog zouden dui
delijke verschillen naar voren kunnen 
komen met betrekking tot de wijze 
waarop die veranderingen dan gereali
seerd zouden moeten worden. Moeten 
die veranderingen via een proces van 
geleidelijke vooruitgang tot stand wor
den gebracht, of moeten ze met revolu
tionaire acties vei-wezenlijkt worden?

Deze problematiek is in het onderzoek 
aangesneden door studenten de volgen
de stelling voor te leggen:

„Langzame vooruitgang is een doel
treffender wijze ter bereiking van sociale 
verbetering dan plotselinge revoluties.” 
De meerderheid van de studenten in 
de W & N, Rechten en van de T.H. 
Tioente is het met deze uitspraak eens 
(58, 64 en 59 procent). Bij de studenten 
in de theologie is precies de helft het 
niet eens met deze uitspraak, bij de 
studenten uit de sociale wetenschappen 
verwerpt 62 procent deze uitspraak.

REVOLUTIE EN GEWIELD
Uit de hier genoemde en uit de andere 
vragen in het onderzoek komt duidelijk 
naar voren, dat de studenten in de so
ciale wetenschappen en in de theologie 
in meerderheid zeer kritisch staan ten 
opzichte van de maatschappelijke struc
tuur en vermoedelijk ook wel in meer
derheid wat voelen voor verandering 
van de maatschappij en dat zij daarvoor 
de revolutie niet willen verwerpen als 
middel.
Bij revolutie denkt men al snel aan ge
welddadig optreden. Is het nu ook zo 
dat deze studenten het geweld erkennen 
als min of meer legitiem middel?
Zodra het geweld ter sprake komt blij
ken er ineens duidelijke verschiilen 
naar voren te komen tussen de studen
ten uit de sociale en de theologische fa
culteit. De theologie-studenten vormen 
de enige groep die in meerderheid alle 
geweld afwijst, ook al zou dit ten koste 
van henzelf gaan (67 procent).
Bij de andere studenten zijn deze per

centages als volgt: Soc. W-38, W &-N-38, 
Rechten-18 en T.H. Twente-30.
Ook ten aanzien van de effectivi
teit van geweldloosheid komen de
ze verschillen naar voren. Van de 
theologie-studenten vindt 76 pro
cent de geweldloosheid net zo doel
treffend als het keren van geweld 
met geweld. Voor de andere stu
denten ligt dit percentage iets bo
ven de vijftig. Martin Luther King 
zou het symbool kunnen zijn van 
de theologen, Mao Tse Tung en Che 
Guevara zouden in het vaandel 
van de sociale-wetenschappers ge
schreven kunnen zijn.
1) S tudent en  P o litiek . In ten m ra p p ort  ov e r  
een  on d erzoek  n a a r p o lit iek e  op va ttin gen  en 
h ou d in gen  van  m an n elijk e  stu den ten  in  de 
lee ftijd sg roep  22-24 ja a r  in  de fa cu lte iten  der 
S o c ia le  W eten schappen , W iskun de en N a
tu u rw eten sch ap p en , R ech ten  en  T h eo log ie  
aan  de N ederlan dse un iversite iten , aan de 
T ech n isch e  H ogesch oo l te T w en te  en  aan e n 
k e le  K u n stacad em ies  in  A m sterdam .
In  h et verslag  va n  d it on d erzoek  w ord t d oor  
m ij geen  aan dacht b esteed  aan de studenten 
v a n  de  K u nstacadem ies.
In  d it artik el w o rd t  a lleen  aandacht besteed  
aan de  in  h e t  on d erzoek  verm eld e  op va ttin 
gen . A an  op vattin gen  van  studenten  ten  aan
z ien  van  b ijv o o rb e e ld  de  in rich tin g  van  het 
on d erw ijs , het bestuu r van  de un iversiteit 
w ord t geen aandacht besteed .

ABONNEERT 
U OP
NEDERLANDSE
GEDACHTEN
U kunt zich opgeven 
bij administratie 
Nederlandse Gedachten, 
Dr. KuiJperstraatS,
Den Haag

PARTIJ 
CONVENT 
31 MEI 
A.S.

Op zaterdag 31 mei a.s. zal het 
voorjaars-Partij Convent worden 
gehouden. De plaats van samen
komst is het Jaarbeursrestaurant te 
Utrecht. De vergadering zal ’s mor
gens om 10.00 uur beginnen.
De voorzitter van het Centraal Co
mité dr. A. Veerman, zal een 
openingsrede uitspreken. Vervol
gens zullen de jaarverslagen van 
het Centraal Comité, van de Arjos 
en van de Doctor Abraham Kuyper- 
stichting behandeld worden^
Tijdens de morgensvergadering zal 
ook de voorzitter van de A.R. Twee
de Kamerfractie, mr. B. W. Bies
heuvel, een rede houden. In do 
middagvergadering is er dan volop 
gelegenheid voor de discussie daar
over. Zoals bekend is, zijn de ver
gaderingen van het Partij Convent 
openbaar. Belangstellenden zijn dan 
ook hartelijk welkom, voorzover de 
plaatsruimte het toelaat. Belang
stellenden dienen per omgaande 
schriftelijk een toegangsbewijs aan 
te vragen bij het bureau ARP, Dr.. 
Kuyperstraat 3, ’s-Gravenhage, met 
gelijktijdige overmaking van een be
drag van f2,—  op gironr. 89673 
t.n.v. A.R. Partij Stichting, Den Haag.

Minister en
adviseur

Als een minister aan zich en zgn de
partement een adviseur verbindt, dan 
geeft die adviseur raadgevingen aan de 
minister en de laatste beslist.
Maar het is een vreemde zaak, als zulk 
een officiële adviseur de minister in het 
openbaar tegenspreekt en op eigen hand 
zijn oordelen geeft over zaken, die be
trekking hebben op ’s ministers beleid. 
Prof. dr. K. Posthumus, regeringsfunc
tionaris voor het wetenschappelijk on
derwijs, heeft zijn persoonlijke visie 
gegeven over de studentenactie in Til
burg, in een interview in Het Vrije Volk, 
„Het studentenoptreden (in Tilburg) kan 
dan juridisch onjuist zijn, maar ik er
ken het recht zo te handelen, als er een 
gewetensbeslissing in het spel is en als 
men de consequenties aanvaardt” .

Duidciijk is dit een ander standpunt 
dan tl at v̂ an de minister, die, hoewel 
aarzelend, de bezetting van universi
teitsgebouwen heeft afgekeurd. Toen 
Het Maagdenhuis in Amsterdam werd 
bezet, achtte prof. Posthumus zich ge
roepen, opnieuw zijn oordeel te geven 
over de studentenactie. Hij gaf in Het 
Vrije Volk opnieuw commentaar, en 
ditmaal luidde zijn oordeel ongunstig.

Het departement van Onderwijs en We- 
tenschappen heeft met meer adviseurs 
een contractueel verband. Het wordt een 
vreemde zaak, als die adviseurs buiten 
de minister om en tegen diens beleid in, 
hün adviezen en oordelen vda Het Vrije 
Volk kenbaar maken.
Alleen een zwak bewind kan zoiets to
lereren.
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VERTROUWENSADRESSEN 
EIGEN KRING IN

FRIESLAND

N.V. BOUWMATERIALENHANDEL

v.h. Firma J. Haitsma
Kanaalweg 14, HARLINGEN. Tel. 05178 - 3541 (8 Iflnen)

A A N N E M E R S B E D R IJ F

B E T O N F \ B R IE K

B O U W M A T E R IA L E N H A N D E L

Firma Gebr. Slump Brandstoffenhandel
LEMMER NAGELE - Telefoon 05276 - 2460 

Lemmer Straatweg 2 - Telefoon 05146 - 1564 b.g.g. 1307
ANNEX HAARDEN, KACHELS EN 
KOOKAPPARATEN VOOR KOLEN, OLIE 
EN GASVERWARMING

Deskundige voorlichting Vakkundige aansluiting

Fabriek van RIJWIELEN 
en AUTOPEDS
S U R H  U I S T E R V E E N
Telefoon 05124-1545

M etè
Alle texiielgoederen, 
bedden, dekens, 
matrassen, complete 
woninginrichting

GrooL/and 14 - 38 - 42, SNEEK - Midstraat 114, JOURE

HOTEL ..DE KROON'
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties èn partijen.

N.V. Aannemingsbedrijf FGD
v/h GEBR. VISSER

Niemvboiiiv en onderhoudswerken
R O N D W E G  1 7  - D O K K U M

TELEFOON 0 5 1 9 0 - 3 3 4 1 - 3 3 4 2  b.g.g. 2534

DOUMA'S IJZERHANDEL N.V.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK - Tel. 5150 - 4444

STAAF-, BAND- EN PLAATIJZER 
T. EN U-BALKEN - BETONIJZER

Gereedschappen en machines voor metaalbewerking.

OFFSETDRUKKERIJ ^
FLACH N .V . showcards

verpakkingen

L E E U W  A R D E R W E G  31 - 35 - S N E E K

T IM M E R F A B R IE K  „ H E T  N O O R D E N ”

J. W . STAP
OUDEBILDTDIJK TELEFOON 5130 - 362

S T . A N N A  P A R O C H IE

' diep/ w«i;oo«kum

presenteert 
« europese
P „ F O R T E X ”

herenmode

liiiiiiiiiillii

G R O N IN G E N
Makelaarskantoor J.FokkensSiddeburen

in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 05983 - 360

Holwerda-Zonen
Dokkum Drachten Lelystad
•5190 - 2292 05120 - 2157 03200 - 400

Alle transporten
BINNEN- EN BUITENLAND

S P E C IA A L  V E R H U IZ IN G E N  

Meubeltransporten

S n e l l e ^ p e r s e n  e n  
v a k k u n d i g  p e r s o n e e l

.. staan̂  om uw. drütwerlt 
vlot• geree'i Jei makiepi'.. '

periodiwen 
boeken -en 

. handelsdfukwerk
D R U K K E R I J  Ü B E R T A S  N . V .
drift 13 /  tul, 0 3 0  ,  1‘9 4 4 6

NAAM -EN  
NUMMERPLATEN
IN DIVERSE U ITVO ERIN GEN  
A an du id in gen  speciaa l v o o r  
kan toorgebou w en , ziekenhu izen  
enz.
Zelfldevende transfers, o.a. voor 
autoportieren, gevelletters, 
graveerwerken.
ZU ID  N ED ERLAN DSE 
N AA M PLA TE N O N D E RN E M IN G  
G . TE R  VEEN -  GELEEN 
G raaf H uynlaan h oek  M arkt 
Tel. 04494 -  5888̂ ^

^  GRAVEU^

C A R B O V IT  te g e n  m a a g - 
e n  d a r m s t o o r n i s s e n . 

M U C O L IN  •  ( r e u k l o o s )  
t e r  v o o r k o m i n g  v a n  m u g g e b e t e n .

OPREIS

WIJ K O M EN  
BIJEEN
Op donderdag 29 mei a.s. belegt de 
Vereniging van A.R. Gemeente- en Pro
vinciebestuurders in Overijssel haar 
jaarvergadering in hotel Van Gijten- 
heek (zaal 2) te Zwolle (tegenover sta
tion).

Aanvang 20.00 uur.

Spreekster; Mej. J. van Leeuwen, lid 
van de A.R. Tweede Kamerfractie over: 
„Overijssel in perspectief'.

Gerekend wordt op een grote opkomst.

Op donderdag 29 mei belegt de Arjos 
Hoekse Waard een vergadering in ge
bouw De Rank te Klaaswaal.

Aanvang 20.00 uur.

Spreker; dr. J. Soetendorp over: „Het 
Midden-Oosten”.

Belangstellenden van harte welkom.

9  gulden 
v o o r 
9 0 ja a r 
arp

W ij le v e r e n  k w a lite ite fin e re n !  
L A N D W E E R s t S O M E n  nv
S T A D S K A N A A L  Tel. 0 5 5 9 0 - 2 0 0 4

DIRECT GELD NODIG?
PERSO O N LIJK E  LENINGEN d irect Deschiltbaar voor ied er

een  en ell? doel. S ch rifte lijk e  zeer vlu gge a fw erk in g , Res- 
tantschuid  verva lt bü over lijd en  G eh eim hou din g gegaran
deerd.

VOORBEELD
K R E D IE T
ƒ 1000,— .....................

AJ'LÜ SSIN G PEE M A A N D
22.30

ƒ 2000,—  ..................... 68.60
102,90
112,50
137,20

45.—
f  3000,—  ............... .. 37.50
f 4000.— 70,85

90.—f 5000.— .....................
.....

enz, enz.
Op uw te le fon isch e  o l  soh rifteü jk e  aanvrage zenden w ij u 
geheel v r ijb lijven d  en k osteloos een fo ld er m et aanvraag
form u lier toe.

BENELUX CREDIET
K um m enaedestraat 60 - G eleen  -  X e le foon  04494 -  5320

Landbouwwerktuigenfabriek

V I C O N  N . V .
N IE U W -V E N N E P
Telefoon 02526-3041

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW - KETELBOUW -  VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748 - 3921*

FIRMA C. VERMEER EN ZO O N  S
Fabrieken voor GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230. Ouderkerk aan de IJssel

RONDE EN OVALE TAFELRANDEN - GEBOGEN RE
GELS VOOR STOELEN EN FAUTEUILS -  ARMLEG- 
GERS - KAPPEN - REGELS -  STIJLEN, ENZ. ENZ,

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS 

ALLE SOORTEN GROOT EN KLEIN 
KOMEN UIT DE IJSSEL- EN LEKSTREEK FIJN

A. van Houwelingen - Moordrecht
Telefoon 305 (01827) Weteringstraat 4.

A M S T E R D A M

SJ • Jmstrast 119 • Krugerp!«in 29 • 0app«r«mt IS • J&r win GiknsïfMt •m Bvamenst«at 130 • H«go tfa CSröetpteln 28 • SpaapnAmmerstrat 97 • BentincJatraat 2i lulMfï Oraniestrait 28 «v. d. Helstplein 9-Wejtipstmt 130 • Sprttuwtn|»rk Ribunrat 39
Tuinstad Osdorp* Tussenmeer 62

GEZOND, GEZELLIG EN *T GOEDKOOPST
Is het stoken met de kolen van de

F IR M A  S. D O G G E R  Hzn.
SCHINKELKADE 14 -  TELEFOON 72 2516 

.Antraciet, brechcokes en olie voor centr. verwarming

Abonneert u op Nederlandse Gedachten
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NATUURWETENSCHAP
De betekenis van de natuurwe

tenschap, die in toenemende 
mate een dominerende rol in het 
leven en beleven van de mens 
speelt, wordt duidelijk tegen de 
achtergrond van het wereldbeeld 
dat zig zelf heeft opgeroepen. De 
aarde, één van de planeten van 
één van de 100 miljard sterren van 
één van de honderden miljoenen 
melkwegstelsels, is ca. 5 miljard 
jaren oud. Aanvankelijk ontbrak 
het leven. De atmosfeer hestond 
vermoedelijk hoofdzakelijk uit am
moniak, methaan, waterstof en 
waterdamp.
Onder inwerking van verschillen
de factoren (hijv. ultraviolette 
stralen in het zonlicht) ontstonden 
hieruit allerlei organische stoffen 
die in toenemende concentraties in 
het oceaanwater oplosten. Hiertoe 
behoorden de bouwstenen van nu- 
cleïnezuren en de eiwitten, macro
moleculen die de genetische en 
functionele eigenschappen in alle 
cellen van alle organismen beheer
sen.
Men neemt aan dat door toenemende 
complicatie („chemische evolutie”) in de 
oceanen de eerste levende organismen 
ontstonden. Uit 3 miljard jaren oude 
afzettingen kent men fossiele bacteriën 
en algen, doch pas van ca. 600 miljoen 
jaren geleden is de ontwikkeling beter 
bekend. Het levensverschijnsel is dan 
reeds sterk gedifferentieerd, enerzijds 
in de planten, die voornamelijk bio- 
machines zijn welke energie van het 
zonlicht t.b.v. alle leven vastleggen, an
derzijds in dieren die over zintuigen en 
een zenuwstelsel beschikken. In hen be
gint deze aardse werkelijkheid wakker 
te worden: zichzelf te zien, horen, voe
len, proeven.

HOOFDLIJN EVOLUTIE
De hoofdlijn van de evolutie zet zich 
voort in de groep der gewervelde die
ren, waarin na elkander kaaklozen, 
vissen, amfibieën, reptielen, vogels en 
zoogdieren optreden. De laatste twee 
groepen kunnen hun lichaamstempera
tuur constant hoog houden, wat voor 
het verloop der interne processen van 
betekenis is, maar hen ook minder af
hankelijk van klimaatverschillen maakt. 
Zij vertonen bovendien hoge en geva
rieerde gedragspatronen en communi- 
catiewijzen. Uit de tot de zoogdieren 
behorende groep der primaten komt 
dan tenslotte, omstreeks één miljoen ja
ren geleden, de mens voort. In hem is 
deze werkelijkheid a.h.w. klaar wakker 
geworden. Hij vertoont besef, de capa
citeit van abstract doorzicht en leerver
mogen, fantasie en vrijwel onbegrensde 
mogelijkheid van handelen, en een te 
voren ongekende vrijheid, vol variabe
le potenties. Aanvankelijk, in het Plei
stoceen met zijn ijstijden, hééft deze 
mens weinig invloed op de natuur uit
geoefend; hij was een nieuwe soort te 
midden van de andere. De stenen werk
tuigen tonen dat zijn cultuur zich lang
zaam en uniform ontwikkelde. Waren 
de eerste mensen vnl. jagers van no
madisch karakter, enkele duizenden ja
ren geleden begonnen sommigen met 
landbouw en veeteelt, waardoor grotere 
groepen bijeen konden leven op een 
vaste woonplaats met een stabieler be
staan en cultuur-verdieping door am- 
bachts- en standendifferentiatie moge
lijk werd. Op verschillende plaatsen 
van de continenten ontstonden steden 
en beschavingen, met gevarieerde lo
cale religies, bloeiende kunsten en met 
eerste beginselen van wetenschap. De 
meeste van deze beschavingen zijn ge
bleken vastgelopen zijtakken van de 
ontwikkeling te zijn geweest.
De Europese beschaving, waarin vooral 
Griekse, Romeinse, joodse en chrlste-

DOOR
PROF. DR. J. LEVER
Prof. dr. J. Lever is hoogleraar in de Dierkunde 
aan de Vrije Universiteit.

lijke invloeden geleidelijk samensmol
ten, vertoonde aanvankelijk dezelfde 
trekken. Immers in de middeleeuwen 
dreigden wereldbeeld, filosofie, religie 
en maatschappelijke verhoudingen en 
inzichten tot een statisch geheel te ver
starren.

NIEUWE FASE
Echter, in het West-Europa van de zes
tiende en zeventiende eeuw werd de 
hoofdlijn van de evolutie opgevat. Een 
nieuwe fase van de lange ontwikkeling 
brak door. Hierbij heeft de natuurwe
tenschap de rol van voornaamste gang
maker gespeeld. Een klein aantal men
sen begon met experimenten op het ge

bied van de mechanica, die door de re
produceerbaarheid der resultaten voer
den tot het ontdekken van mathema
tisch uitdrukbare wetmatigheden. Dit 
bracht tevens het element van extrapo- 
leerbaarheid en voorspelbaarheid met 
zich mee. Voorts zag men in dat de ver
kregen kennis toepasbaar is. Zo voerden 
deze nieuwe methode en de daarmee 
gekoppelde techniek in een continue 
lijn naar de moderne fysica, naar in
dustrialisatie en naar de omwenteling 
in onze maatschappij, die wij nu er
varen.
Door deze ontwikkeling is de mens in 
onze tijd niet alleen in steeds toene
mende mate de elementaire eigenschap
pen van de levenloze materie gaan be
heersen ,maar begint bovendien — en 
dat proces is de laatste jaren aanzien
lijk versneld — een zodanig inzicht in 
de meest fundamentele levensprocessen 
te verkrijgen dat wij nu het perspectief 
zien van vrijwel onbegrensde mogelijk
heden van technische beheersing van 
het leven. Het belang hiervan zien wij 
vooral wanneer wij ons realiseren dat 
de mens reeds geruime tijd bezig is zijn 
kennis ook toe te passen door te mani
puleren met zichzelf.
Daarom moet vastgesteld worden dat 
wij momenteel een overgang van de 
evolutie meemaken naar een geheel 
nieuwe tijd, waarin de mens zeer gede
tailleerd en fundamenteel het functio
neren van de materie, het levenloze 
millieu op deze aarde en deels daar
buiten, van de levende wezens en van 
zichzelf zal kunnen beheersen. Deze be- 
heersingsfase gaat gepaard met geheel 
nieuwe problemen die voor de maai-

VERVOLGOPPAG.7

IN DIT NUMMER

Op pag. 1 en 7 het artikel Natuur
wetenschap van prof. dr. J. Lever. 
Dit artikel kon in ons nummer van 
24 mei j.l. wegens plaatsruimtege- 
brek niet worden geplaatst.

Widek schrijft op pagina 2 over: 
Bereidwilligheid.

Op pag. 4 staat wat prof. mr. I. A. 
Diepenhorst gezegd heeft in de 
Tweede Kamer n.a.v. Tilburg.

Op pag. 5 schrijft de toekomstige 
voorzitter van het C.N.V., de heer 
J. Lanser over: De wet op de loon
vorming.

De Zeeuwse landbouw en haar 
problemen worden belicht op pag. 6 
door de heer A. de Feyter.

Op pag. 8 staat de tekst van de 
radiotoespraak van 29 mei j.l.
Mr. W. Aantjes schrijft op pag. 9 
over Nederland, Amerika en de 
wereld.

Op pag. 11: De pers over: grote 
taak voor kleine mensen.

Op pagina 12: Visserij, sport of 
beroep?
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F O N D S  A.R. PA R TIJSTIC H TIN G , DEN H A A G
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W I D E K  O V E R

BEREIDWILLIGHEID
D e leden van onze partij zijn bereidwillig.
Ook als hen geld wordt gevraagd.
Dat blijkt weer duidelijk tijdens de lopende actie voor het 
jubileunifonds.
Dit jaar bestaat de A.R.P. 90 jaar.
Zij wil meer werk doen.
Zij wil haar werk ook nog weer beter proberen te doen.
Zij vraagt daarvoor extra geld.
Een extra gift.

' De leden zijn bereid iets extra”s te geven.
Vele duizenden hebben al gereageerd.
Opvallend is, dat dit gebeurt naar aanleiding van een in hoofd
zaak slechts papieren actie.
De bekende doeleinden spreken aan.
Verheugende bereidwilligheid.
Tromvens, niet alleen van leden; ook van sympathisanten.

'««S f
' .« .V  -  ‘  / '

■ ■ik i.

Wij hopen vóór de vakantie nog veel bijdragen te ontvangen.

MONDELINGE
HERINNERING
De papieren actie — via „Nederlandse 
Gedachten” en volgende week ook weer 
via „A.R. Post” — gaat natuurlijk voort. 
Daarnaast moet er ook meer mondelinge 
actie komen.
Want dit verhaal staat in ons weekblad, 

, maar het moet ook doordringen tot uw 
buurman, die geen abonnee op „Neder
landse Gedachten” is.
Alle leden hebben in februari en maart 
een brief over het fonds gehad, met een 
acceptgirokaart en met een folder. Men 
kent dus de doeleinden.
Maar u weet zelf hoe het gaat. Je legt 
de zaak op een stapeltje om deze later 
af te handelen. De spullen raken tussen 
andere papieren. En de zaak wordt ver
geten.

Dus hebben zeker degenen, die geen 
abonnee op ons weekblad zijn, een her
innering nodig.
Daar kunt ook u voor zorgen.
Wilt u daaraan uw gewaardeerde me
dewerking verlenen?

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G, J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaa|an.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie;
Dr. Kuyperstr, 3, 's-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
f 7,— per half jaar,
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f 7.- per jr. Losse verkoop f 0.30.

GESCHIKT MOMENT

Dat zou juist nu, aan het eind van de 
maand, van belang zijn. Aan het eind 
van de maand worden immers veelal 
een serie girobetalingen verricht, tiet 
zou bijzonder prettig zijn wanneer men 
dan nu ook aan het Fonds A.R. Partij- 
stichting, Den Haag, gironummer 712.000 
zou willen denken.
De afgelopen weken heeft de geldstroom 
wat rustiger gekabbeld. Niettemin komt 
er iedere dag geld voor het fonds bin
nen, nu al meer dan drie maanden lang. 
Maar wij kijken elke keer weer naar 
het einde van de maand. Dan neemt de 
geldstroom naar het fonds steeds weer 
toe.
Wij verwachten, dat dit nu — eind mei 
— weer het geval zal zijn.

Wij hopen, dat nog vele duizenden 
vóór de zomervakantie hun — grotere 
of kleinere — bijdrage aan ons zo nood
zakelijke fonds zullen willen doen toe
komen.

BIJZONDER PLEZIERIG

Het zou nu bijzonder plezierig zijn wan
neer niet alleen u persoonlijk, maar ook 
de besturen van de plaatselijke Kiesver
enigingen als zodanig voor de' monde
linge herinnering aan het fonds zorgen. 
Een mondeling geheugensteuntje is van 
veel belang.

De secretarissen van de kiesverenigin
gen zijn op de hoogte van de namen van 
hen, die reeds hun bijdrage gegeven 
hebben. Dat voorkomt overbodig werk.

Uit de reacties van de vele duizenden, 
die reeds een gift gaven, blijkt, dat het 
geld bij de leden en ook bij veel sympa
thisanten bij wijze van spreken klaar 
ligt.

Daarom is het van belang, dat de be
sturen bereid zijn het geld ook langs 
te halen wanneer dit gewenst wordt. < 
Het is natuurlijk gemakkelijker wan
neer ieder kan gireren. Heel veel mén
sen hebben echter zelf geen giroreke
ning en moeten dus een gang naar het 
postkantoor maken. Voor hen is het der

halve prettig, wanneer zij hun bijdrage 
kunnen , overhandigen aan een bestuurs
lid, dat in hun omgeving woont of wan
neer zij een bestuurslid kunnen opbellen 
met het verzoek hun bijdrage desnoods 
even op te halen. Wij kunnen elkaar van 
dienst zijn.
Daarnaast is het bijzonder belangrijk, 
dat de bestuursleden zelf de leden, die 
nog geen bijdrage gaven, langs gaan of 
opbellen.

9
90 99

900 999
ALLEEN EVEN

Laten wij er gewoon met elkaar 
uithalen wat er zo gemakkelijk in
zit voor het fonds.
Het werk is van belang.
U wilt een partij, die goed werk 
verzet.
Terecht.
Maar daarvoor is goed geld nodig. 
Dat geld is er!
De mensen zijn ook bereidwillig 
om het te geven!
Wij moeten er elkaar alleen even 
aan herinneren.

712.000
G ironum m er

Fonds A .R . Partijstichting  

D r. Kuyperstraat 3 

’s-Gravenhage

A.R. PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3
's-Gravenhage

Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd

stafmedewerker
die met name belast zal worden met het kaderwerk en een deel van de 
voorlichting.

De voorkeur gaat uit naar een medewerker, die tenminste 
een middelbare schoolopleiding of daarmee gelijk te stel
len opleiding heeft genoten. Ook ervaring met kaderwerk 
en/of voorlichting strekt tot,aanbeveling.

Leeftijd: tot ongeveer 30 jaar.

Salaris volgens rijksregeling in soortgelijke functies, 
rekening houdende met leeftijd, opleiding en ervaring.

Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070- 183960. 
Toestel 5.
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* Politiek zuiver

Enige belastingverzwaring voor het jaar
1969 was noodzakelijk geworden door 
een uitgavenverhoging voor aanvaarde 
extra defensielasten en een inkomsten- 
vermindering, omdat de Eerste Kamer 
de huurdershijdragenwet had verwor
pen.
De minister van Financiën vond de 
nodige dekking (tenslotte 60 miljoen) 
door een aantal accijnzen te verhogen. 
Niet alleen geldend voor het jaar 1969, 
maar definitief doorlopend en na 1-1-
1970 een hedrag van rond 150 miljoen 
gulden opleverend.
De ministèr legde daarbij tevens niet 
onduidelijk een verband met de belas- 
tingoperatie 1970: correctie der tarieven 
voor loon- en inkomstenbelasting van
wege de inflatie.

Wij hadden in Nederlandse Gedachten 
opgemerkt dat een en ander voorshands 
niet volledig acceptabel was. Niet bij 
deze wetsontwerpen, maar bij het debat 
rondom de grote belastingoperatie be
hoorde de beslissing te vallen.
Bij zijn Memorie van Antwoord op een 
erg kritisch Voorlopig Verslag gaf de 
minister deze laatstgenoemde ruimte; de 
komende plannen mogen op eigen me
rites worden bezien.

Daarmee alleen nam de Kamer geen ge
noegen. De minister moest een verdere 
stap doen: de eenmalige tijdelijke uit
gave behoorde logischerwijs te worden 
gevolgd door een tijdelijke dekking.
Er was geen enkele reden reeds nu uit 
te spreken dat kostprijsverhogende be
lastingen automatisch na 1 januari zou
den moeten doorlopen.
Daartoe waren er op dit moment een te 
groot aantal onzekere factoren omtrent 
het beleid 1970, terwijl een toegezegd 
gesprek tussen overheid en bedrijfsleven 
over het komende loon- en prijsbeleid 
niet daarmee belast mocht worden.
De A.R. fractie heeft naar onze mening 
daarom terecht een amendement inge
diend, teneinde die tijdelijkheid te ver
werkelijken.

De volksvertegenwoordiging kan nu 
zonder enige èn materiële èn formele 
binding — afgezien van de gemaakte 
formatie-afspraken — het komende be
leid beoordelen.
Dat vinden wij politiek zuiver.

* Alleen negatief

De A.R. radicalen, voorzover zij als 
groep georganiseerd zjjn, vergaderen ge
regeld in Bunnik en geven dan hun ju
dicium over het beleid van sommige 
partijgenoten. Zij publiceren het dan in 
Trouw.

Prol. Diepenhorst heeft namens de trac
tie in de Tweede Kamer, o.i. volkomen 
terecht, de methoden van de relatief 
kleine groepen studenten, die gebouwen 
van hogescholen en universiteiten bezet
ten, als ongeoorloofde eigenrichting af
gekeurd.

De radicalen hebben daarop publiek 
via het dagblad Trouw, hem een afkeu
ring gegeven en daarin de gehele frac
tie betrokken. Het zou niet ongewenst 
zijn, als de radicalen ook hun oordeel 
gegeven hadden over de methode en be
doelingen van sommige studenten, een 
minderheid, een kleine minderheid, die 
hun eisen kenbaar maken en tegelijk 
door wederrechtelijke bezetting van uni
versiteitsgebouwen het werk belemme
ren of onmogelijk maken.

De bedoelingen, die daarbij voorzitten 
zijn gepubliceerd in het derde gele ca
hier, en dat is een héél duidelijk boekje. 
Het is van de S.V.B. Onderhandelen mag 
alleen gebeuren, „wanneer • dat in Je 
eigen collectieve kraam te pas komt, nl. 
wanneer het gaat om het scheppen van 
noodzakelijke voorwaarden voor het 
starten van een goede actie” . De bedoe
ling is, dat de actie aan de gang moet 
blijven. Als eisen worden ingewilligd, 
moet men de concessie gebruiken als een 
startpunt voor nieuwe actie. Het gehele 
systeem is revolutionair, consequent en 
door en door verpolitiekt. Maar daar
over hebben de radicalen niets gepubli
ceerd. Alleen over Prof. Diepenhorst en 
de fractie, die er naar hun mening niets 
van terecht hebben gebracht.

IKAANS
SUCCES

D O O R  H. ALGRA

T T et is weer een geslaagde vlucht 
gew orden, de Amerikaanse 

vlucht naar de maan, de laatste 
proefvlucht die aan de eerste 
maanlanding m oet voorafgaan.
Er zijn mensen, die de vraag stel
len, wat je  eigenlijk bereikt met 
zo’n landing op de maan. Is het 
waarschijnlijk, dat er belangrijke 
ontdekkingen zullen worden ge
daan als een paar mensen in ruim 
tepakken en voorzien van zuur
stofapparaten daar een klein ge
deelte nader bekijken en wat 
maangesteenten m eebrengen naar 
de aarde, waar men ze waarschijn
lijk zal herkennen als precies de
zelfde gesteenten als die wij hier 
ook kennen? O f zullen er andere 
nuttige gevolgen en vruchten zijn 
voor de wetenschap?
Of zal er op de duur economisch wat 
in zitten? Het is allemaal in hoge ma
te twijfelachtig en niemand kan vol
houden, dat de honderden miljoenen 
dollars die dit allemaal kost, enig direct 
rendement zullen opleveren.
'T'och is het een Amerikaans succes, 

dat de Amerikaanse natie met trots 
vervult. Het is dan ook Indrukwekkend, 
vooral om de precisie, waarmee het al
lemaal gebeurt. Een reis, die verschei
dene dagen duurt en die op de minuut 
af eindigt op de plaats, die tevoren is 
vastgesteld. En tijdens de vlucht een 
bijna ononderbroken verbinding met de 
astronauten, waardoor het zelfs moge
lijk werd, televisiebeelden uit te zenden 
van wat in de cabine werd opgenomen. 
Natuurlijk speelt hierbij ook een rol de 
concurrentie met Rusland. Daarbij heb
ben de Amerikanen de vrijmoedigheid, 
dat zij alles in het openbaar doen. Zij 
vertellen niet na afloop, hoe . alles is 
gegaan, maar zij laten de hele wereld 
toekijken. Daarin zit ook een stuk bra
voure.
IV/jfaar de grote actuele betekenis van 
f'-*- deze maanvluchten is, dat de Ame
rikanen daarmee demonstreren op een 
voor ieder overtuigende en indrukwek
kende wijze, wat wetenschap en tech
niek in onze tijd kunnen. Met behulp 
van computers en andere technische 
hulpmiddelen is het mogelijk, dingen 
te doen, die vroeger onvoorstelbaar wa
ren.
En — wat hier bij de maanvluchten 
werd toegepast, dezelfde technieken, de
zelfde instrumenten en methoden, die 
hier haarfijn worden getest, kunnen ook 
voor andere doeleinden worden ge
bruikt. We behoeven maar te denken 
aan communicatie via satellieten, aan 
toepassingen bij de navigatie van vlieg
tuigen en onderzeeboten, aan toepassin
gen in de meteorologie. Er kan in de 
komende jaren op dit gebied „van alles” 
gebeuren,

En in het voorgaande ligt al opgeslo
ten, dat hier ook op militair gebied 

bijna verbijsterende mogelijkheden lig
gen. Als het mogelijk is, een soort pro
jectiel naar de maan te schieten, en de 
temgkeer tot in de perfectie te regelen, 
dan is het ook mogelijk, een projectiel 
om de aarde te laten draaien en het op 
een nauwkeurig berekend moment .,be
vel” te geven, terwijl het ergens boven 
de Stille Oceaan voortraast, om koers te 
zetten naar Moskou en op het Kremlin 
neer te dreunen. Voor Kremlin kan men 
natuurlijk ook invullen het Nasa-cen- 
trum in Amerika, als het een Russisch 
projectiel betreft. Dat kan maar leiden 
tot één conclusie: een wereldoorlog met 

■gebruik van strategische atoomwapenen 
wordt al onwaarschijnlijker, niet als ge
volg van allerlei kerkelijke boodschap
pen en pauselijke uitspraken, maar 
doordat de snelle ontwikkeling van de 
techniek zulk een oorlog vanwege de 
onbegrensde mogelijkheden tot een on

mogelijkheid maakt. In versterkte mate 
geldt nu, wat in de tweede wereldoor
log gold van de chemische strijdmidde
len. Vóór die oorlog hadden met name 
de vrijzinnig-democraten in Nederland 
in hun politiek programma opgenomen 
de stelling, dat Nederland moest over
gaan tot eenzijdige ontwapening, want 
de volgende oorlog zou een gasoorlog 
zijn, waarbij de steden door gifgas zou
den worden uitgemoord. Maar in de 
tweede wereldoorlog is —■ in tegenstel
ling met die van 1914-1918 géén gifgas 
gebi-uikt Omdat niemand het durfde uit 
vrees, op dezelfde wijze het slachtoffer 
te worden door de vergelding. De waar
schijnlijkheid is bijzonder groot, dat het 
atoomwapen als strategisch wapen in 
feite reeds heeft afgedaan en dat Rus
land en Amerika beide wéten, dat dit 
wapen niet meer kan worden gebruikt, 
omdat de „wederkerigheid” hier per
fect en volledig zal zijn.

Dit alles heeft in zoverre te maken met 
de maanvluchten, dat dezelfde moge
lijkheden en methoden, die daar zo in
drukwekkend door de gehele wereld 
worden gezien, ook beslissende beteke
nis hebben op andere terreinen.

l^ og  één aspect verdient onze aandacht 
■̂ 3 Er is geen wetenschap, die zó zonder 
direct of zakelijk nut is als de sterren
kunde. Maar toch vindt die wetenschap 
telkens opnieuw geestdriftige beoefe
naars en er zijn ook heel wat amateurs, 
die geboeid worden door dat speuren 
in het heelal. Misschien zeggen zij ne
derig, dat de sterrenkunde hun hobby 
is. Maar er is iets méér aan de hand. 
De mens is een onderzoeker. Hij wordt 
nooit moede van het speuren, in de on
eindige ruimte van het heelal en in de 
geheimen van het atoom. En hij heeft 
bij dat speurwerk in deze eeuw meer 
vorderingen gemaakt dan in alle eeu
wen daarvoor.
Hij openbaart zich in dit alles als mens, 
die altijd meer wil weten en die leert, 
dat elk wetenschappelijk onderzoek al
leen maar de vraagtekens verder naar 
achteren verzet.
De resultaten van wetenschap en 
techniek zijn overw inningen, ris
kante overw inningen vaak wel, 
maar toch overwinningen van de 
mens, die nooit m oede w ordt ver
der te onderzoeken, en te vragen 
en te beproeven.

Bijzonder diepe indruk maakt het boek

Dokter Mary Verghese
van D. C. Wihon

Het beschrijft het leven van een jonge vrouwelijke 
arts in India, die zittend in haar rolstoel haar leven 
inzet voor het w el en w ee van de lepra-patiënten.

Deze levensgeschiedenis zal u boeien en ontroeren.

G ebonden f  1 2 ,9 0

Verkrijgbaar in de boekhandel

B O EKENC ENTR U M  N .V . - 's-GRAVENHAGE
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P R O F. D IEP E N H O R ST  IN  T W E E D E  K A M E R  O V E R :

GEBEURTENISSEN
AAN DE)

HOGESCHOOL 
IN TILBURG

Prof. mr. I. A . Diepenhorst heeft 
namens de A.R. fractie in de 

Tw eede K am er over de gebeurte
nissen aan de Tilburgse hogeschool 
n iet gezwegen. Hij heeft in de K a
m er overigens m eer gezegd dan in 
de verslagen van de meeste kran
ten  is geschreven.
D e kernpunten van zijn betoog la
ten  w ij hieronder volgen.

ijBy de kwestie Tilburg moet formeel 
worden geconstateerd, dat het gaat om 
gen bijzondere hogeschool, dat wij hier 
Sus hebben te maken met de positie 
van een bijzondere hogeschool zoals 
deze wordt beheerst door de Wet op het 
wetenschappelijk onderwijs. De plichten 
gn de bevoegdheden van de desbetref
fende colleges en groepen liggen vrijwel 
vast. Er is hier tevens een gemeen
schapsbelang aan de orde. Het kan zijn, 
dat er aan een bijzondere instelling dus
danig radicaal verkeerd wordt gehan
deld, dat de marginale toetsing van de 
©verheid, dat de marginale toetsing van 
de Minister van Onderwijs en Weten
schappen zich moet laten gelden; in het 
algemeen is de situatie deze, dat in de 
gerste plaats moeilijkheden aan bijzon
dere universiteiten en hogeecholen, ge
let op ons wettelijk bestel, liggen voor 
rekening van de instanties van die bij- 
gondere universiteüten en van die bij
zondere hogescholen.

T E R U G H O U D E N D
Ku is de minister in zijn weergave van 
wat er is geschied bijzonder terughou
dend, en naar ik meen terecht terug
houdend, met het uitdelen van schuld. 
Ik geloof in navolging van de bewinds
man dat beoordeling niet dadelijk bp de 
weg van de Staten-Generaal ligt. Er is 
niet overgelegd een witboek, dus hoe 
kunnen wij dan een gedachtenwisseling 
houden over de draagwijdte bijvoor
beeld van de verklaring door het cura
torium oktober 1968 afgelegd, een ver
klaring waarover juridisch, mede aan 
de hand van de wet, nog wel wat ten 
gunste zou zijn op te merken. Hoe kun
nen wij thans een dispuut voeren over 
de reden waarom in het relaas van de 
minister slechts een tweetal ordeversto
ringen aan de zijde van de studenten 
worden genoemd, terwijl andere daden 
hunnerzijds niet minder uitdagend wa
ren. Er wordt inmiddels niet over ge
sproken. Ik bewaar er ook het stil
zwijgen over. De Minister zegt, wèi over 
twee grote punten zich uitlatend, met 
betrekking tot het curatorium in de 
eerste plaats, dat een sluiting van een 
hogeschool altijd moet zijn een ultima
tum rerriedium, een uiterste middel, 
hetwelk bovendien alleen maar bij cala
miteiten mag worden toegepast. Hij be
treurt het dat het sluiten geschiedde 
zonder dat men hem raadpleegde en 
hij juicht toe de decisise tot heropening. 
Ik geloof dat ik aan dit oordeel van 
Zijne Excellentie, louter afgaande op de 
feiten die mij ter beschikking staan.

9  gulden 
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bijval kan betuigen. Het tweede minis
teriële punt is dan, met betrekking tot 
de studenten en wat zij deden — en nu 
citeer ik letterlijk: „dat de actie niet 
bepaald in alle opzichten van construc
tieve gezindheid getuigt”. Dit laatste 
oordeel is mij te licht aangezet. Ik had 
gaarne gehoord dat de bewindsman, die 
tegenover het curatorium en het ge
voerde beleid „betreurt” en „toejuicht” , 
te dezer zake duidelijker zijn gevoelens 
geuit had. Ik verklaarde aan het begin 
van mijn kprt betoog, niet dadelijk te 
geloven dat de situatie zeer ernstig is. 
Ik voegde eraan toe: ze kan het worden. 
Zij zal dit wellicht worden, wanneer 
een dergelijke aantasting van de orde, 
mogelijk gedeeltelijk met ludieke be
doelingen plaatsvindend, zodat zij niet 
zo ernstig behoeft te wezen — maar 
nogmaals zij kan het worden — 'niet 
scherper gelaakt wordt dan hier ge
schiedt.”

C U R A T O R E N
„ W a n n e e r  d e  cu ra toren  — ik spits een en 
ander nader toe — bij hun beleid voor 
ogen houden, dat hun taak verschilt 
van die welke commissarissen in een 
onderneming hebben, dan kunnen wij 
ook verder hun dikwijls omvangrijke 
en belangeloze arbeid ten volle waar
deren. Wij mogen hopen, dat deze wordt 
voortgezet. Om dermate stout als zo
even door de voorgaande spreker is 
gedaan het dualistische systeem van 
onze wet ten enenmale te veroordelen, 
het onderhavige debat is er niet voor 
deze kwestie tot een beslissing te bren
gen; ik wens ervoor te waarschuwen 
dat men onder geen beding zo eenvou
dig met een ingewikkelde structuur als 
universiteit en academie vertonen, mag 
omspringen. Hier is een wat grotere 
behoedzaamheid en een wat zorgvul
diger bewijsvoering vereist.

H O O G L E R A R E N
I - ,  de\ tw e e d e  pla ats d e  h oog lera ren , die 
het voorrecht kennen dat hun arbeid 
voor hen tevens een levensbehoefte is. 
Hun vak vormt hun liefhebberij. -Dit 
kan helaas lang niet van iedereen wor
den gezegd; er zijn mensen, die in veel 
somberder omstandigheden moeten 
werken; alleen, er is bij hoogleraren 
ook weer voor schaduw gezorgd: Hen 
benauwt het gevoel nooit of te nimmer 
gereed te komen. Zij zullen overigens, 
zich hoedend voor een nodeloos autori
taire houding, trachten de leerlingen tot 
zelfstandigheid te brengen. Het is goed 
te letten op de uitdrukldng: men brengt 
de leerlingen tot zelfstandigheid, want 
hun zelfstandig aankomen als zij 17-18 
jaar zijn — dus geestelijk volledig ge
vormd — is een zeer hoge zeldzaamheid 
én enkel voor bevoorrechten als een 
Hugo de Groot weggelegd. De normale 
alumnus komt stellig niet in alle op
zichten geestelijk volwassen aan.

ST U D E N T E N
I k  b e n  h ier m e d e  to t d e  s tu d en ten  g e n a 
derd . Zij zijn terecht Irritisch, dit is hun 
aantrekkelijkheid. Zij moeten kritisch 
blijven. Aan de ene kant ben ik geneigd 
te zeggen, dat zij niet kritisch genoeg 
kunnen zijn, om er aan de andere kant 
dadelijk op te wijzen, dat zij ook zich 
zelf mede voorwerp van die kritiek 
moeten maken. Zij zouden zich zelf her
haaldelijk hebben af te vragen: „Is het 
nu nog aardig of is het een beetje grof

Ik voeg eraan toe, dat de universiteit 
ook wel eens alma mater wordt ge
noemd, hetgeen nogmaals bepaalde ge
dachtenverbindingen legt. Ik laat de 
terminologie volledig voor wat zij is, 
maar de kern van de zaak moet duide
lijk wezen.

Geen hooghartige eenzijdigheid, maar 
een met elkaar zoeken van hetgeen 
voor de academie het beste is, een ver
oordeling van wat haar wezen vreemd 
blijft, een niet buigen voor ruw geweld 

dit wil ik met nadruk nog eens uit
spreken — maar enkel een zwichten 
voor de kracht der overtuiging, opdat, 
voor nu en straks universiteiten en ho
gescholen geen walmende pitjes zijn of 
— in de beeldende taal van een vroege
re periode — geen rokende vlaswieken, 
maar integendeel, lichtbakens, omdat zij 
de waarheid zoeken en, wat meer is, 
ook de waarheid vinden.”

wat wij te berde brengen?”
Studenten nemen vandaag in Neder
land, wat men ook bewere moge, een 
geprivilegeerde positie in. Zij kunnen 
soms rechten laten gelden — dat is ook 
heel goed — maar ieder, die rechten 
kan en wil laten gelden, moet zich rea
liseren, dat hij ook bepaalde plichten 
te vervullen heeft.

Tenslotte wil ik opmerken — ik weid 
op dit ogenblik niet uit over de weten
schappelijke of de technlsch-admini- 
stratieve staf — dat academies zullen 
ervaren hoe zij gelijkschakeling bepaal
delijk niet verdragen. Ik ga dit aan 
een sprekend voorbeeld toelichten.

Een isitopenlaboratorium en een juri
disch seminarie kunnen met geen mo
gelijkheid op dezelfde wijze worden ge
leid. Wanneer men eisen stelt omtrent 
een volstrekt gelijke zeggenschap op 
alle niveaus, moet men zich een ogen
blik de situatie in een academisch zie
kenhuis voorstellen.

In deze vorm , zó ongenuanceerd, 
kan het ook m et de grootste waar
dering voor uiteraard uitnem ende 
intenties niet in abstracte worden 
gesteld en nog veel m inder gereali
seerd.

Ik stel vast dat, als het op dit ogenblik 
rond de universiteit enigszins woelig is, 
zij desondanks niet behoeft te wan
hopen, omdat zij een gemeenschap, een 
communitas is en deze gemeenschap 
van de universiteit kent zoveel verschei
denheid, dat de gelijkheid bij haar in 
ieder geval niet het eerste en het laatste 
woord kan spreken.

9  gulden 
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WESTERSE
SOCIOLOGIE
In N.G. van 24 mei j.l. stond op pag. 
7 dat prof. dr. A. van Doorn hoog
leraar is in de Staathuishoudkunde 
aan de faculteit der Sociale Weten
schappen.
Tussen haakjes stond daarachter 
niet-Westerse Sociologie. Dit moet 
zijn Westerse Sociologie.

WIJ KOMEN 
BIJEEN
Op dinsdag 3 juni a.s. belegt het 
Stedeiijk Verband van de Arjos in 
Amsterdam een algemene leden
vergadering in de Brakke Grond 
(aan de Nes).
Aanvang 20.00 uur.
Hoofdmoot van de avond is een 
lezing over: „Rietsuiker, boerenbe
drog?” . Sprekers: Paul van Tonge
ren en drs. A. B. Vaandrager, 
secretaris van de C.B.T.B.
Op woensdag 11 juni a.s. belegt de 
A.R.V.A. Friesland haar jaarverga
dering in de theeschenkerij van de 
Prinsentuin te Leeuwarden.
Aanvang 14.00 uur.
Spreekster; mej. J. Eerdmans, dir. 
van de landbouwhuishoudschool te 
Bolsward over: huishoudonderwijs.
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een voorstel doen aan de Staten-Gene
raal omtrent het voortduren daarvan.

BEZJVAREN

De genoemde artikelen geven aanleiding 
tot een aantal kritische opmerkingen.
Artikel 8 regelt de mogelijkheid van het 
onverbindend verklaren van bepalingen 
van een collectieve arbeidsovereenkomst 
De beantwoording van de vraag welke 
kosten een onderneming of bedrijfstak 
kan dragen, behoort echter volledig voor 
verantwoordelijkheid van partijen te 
blijven. Het Ingrijpen van de overheid 
moet daarom de omvang van de kosten 
onverlet laten en dient zich te beperken 
tot de samenstelling daarvan. Voor het 
overigens kan artikel 8 een functie heb
ben om de maatregel in artikel 10 ge
noemd te ontgaan. Het in dit artikel ge
regelde algemeen ingrijpen van de over
heid kan onder bepaalde omstandighe» 

. den noodzakelijk zijn. Volgens het wets
ontwerp zijn die omstandighe
den: a. een dreigende ernstige versto
ring van de nationale economie en b., 
het belang van de nationale economie.

G ESCH IED EN IS

> f n  septem ber van het vorige jaar 
heeft de m inister van sociale za

ken en volksgezondheid een ont
w erp van w et op de loonvorm ing 
bij de Tw eede K am er ingediend. 
Het is de bedoeling, dat deze w et in 
de plaats zal treden van de derde 
titel van het Buitengew oon Besluit 
A rbeidsverhoudingen (B.B.A, 
1945), waarin de loonvorm ing 
thans nog is geregeld.
Daarm ede w ordt dan de ontw ikke
ling van de loonpolitiek, zoals die 
zich sinds 1945 heeft voltrokken, 
afgesloten en een nieuw e ontw ik
keling bij w et geregeld. Er is over 
de vraag naar het m eest wenselijk 
systeem van loonpolitiek sinds ’45 
veel strijd gevoerd. In het alge
m een w aren de socialisten voor
standers van een door de overheid 
geleide loonpolitiek.
Daarentegen werd met name in protes- 
tants-christelijke kring op grond van de 
eigen verantwoordelijkheid van de be- 
drijfsgenoten gepleit voor een vrije 
loonpolitiek. Niettemin is aan het sy-

CORRECTIE

In het artikel „Student: van eliteburger 
tot maatschappijkritikus” in Nederland
se Gedachten van 24 mei j.l. werd 
geschreven, dat een fotograaf van ,,De 
Telegraaf” tijdens de bezetting van de 
hogeschool in Tilburg zelf asbakken 
op de grond zou hebben geleegd om 
een foto te kunnen maken van de 
,.zwijnenstal” .

Het is ons gebleken, dat deze fotograaf 
niet in dienst was van ,,De Telegraaf” . 
De studenten in Tilburg hebben dit 
enige dagen na het gebeurde toege
geven.

De schrijvers van het artikel, de heren
J. Buddingh' en J. H. Kuipers verzoch
ten ons een rectificatie op te nemen 
n.a.v. de betreffende passage in hun 
artikel. .

Zij verklaren:

„In tegenstelling met wat wij in ons 
artikel, „Student: van eliteburger tot 
maatschappijkritikus” , in Nederlandse 
Gedachten van 24 mei j.l. schreven, 
was de asstrooiende fotograaf niet in 
dienst van „De Telegraaf” . (Onbegrij
pelijk was onze vergissing overigens 
niet, want een Tilburgse medewerker 
van ,,De Telegraaf' wil niet meer voor 
dit blad werken en een onderwijs- 
redacteur van „De Telegraaf’ bood 
zijn ontslag aan, n.a.v. de wijze waarop 
In deze krant over de gebeurtenissen 
Sn Tilburg en Amsterdam werd ge
schreven)” .
Tot zover de verklaring van de schrij
vers, die uiteraard voor hun rekening 
is.

steem van geleide loonpolitiek, zoals dat 
in 1945 van start is gegaan, gedurende 
een aantal jaren vrij algemeen mede
werking verleend. Dat valt te verklaren 
uit de economische toestand waarin ons 
land zich direct na de tweede wereld
oorlog bevond. Het produktie apparaat 
was geheel ontwricht, er was een groot 
tekort aan werkgelegenheid en een ern
stige inflatie dreigde. Onder die omstan
digheden was de algemene opvatting dat 
ten behoeve van de sociaal-economische 
opbouw van ons land de overheid over 
ruime bevoegdheden moest beschikken. 
Daartoe behoorde ook de loonvorming 
als eén van de instrumenten van econo
mische politiek. De discussie over een 
systeem van loonpolitiek dat zou 
moeten gelden onder normale omstan
digheden bleef intussen voortduren. De
ze discussie werd actueler naarmate de 
armoede meer werd overwonnen en ge
leidelijk aan gedacht kon worden over 
verdeling van welvaart. Het institutio
nele kader van de loonvorming zoals ge
regeld in het B.B.A. 1945 bleek een op
merkelijke elasticiteit te bezitten.
Een verruiming van de mogelijkheden 
van loonvorming met meer vrijheid 
voor de bedrijfsgenoten kon worden ge
realiseerd zonder dat het systeem als zo
danig werd gewijzigd. Er ontstonden 
nieuwe aanduidingen zoals „gedifferen
tieerde” en „georiënteerde” loonpolitiek.
Maar hoe het systeem ook werd gemani
puleerd, het behield het karakter van 
geleide loonvorming. De drang naar een 
vrije loonpolitiek werd echter steeds 
sterker zoals kan worden afgeleid uit de 
adviezen die zowel door de Stichting 
van de Arbeid als door de Sociaal-Eco- 
nomische Raad in de loop der jaren zijn 
uitgebracht. In 1967 werd in de Stich
ting van de Arbeid nagenoeg volledige 
overeenstemming over een systeem van 
vrije loonpolitiek bereikt. De inhoud 
van het wetsontwerp is in belangrijke 
mate daardoor bepaald.

H O O F D P U N T E N

Blijkens de toelichting op het betref
fende wetsontwerp stemt de regering 
in met de grondgedachten van een vrij 
loonbeleld.

Dit houdt in de eerste plaats in, dat par
tijen in beginsel vrij zijn de lonen en 
andere arbeidsvoorwaarden naar eigen 
inzicht en verantwoordelijkheid te rege
len. Het tweede punt sluit daar direct 
op aan, namelijk dat er geen goedkeu
ring meer vereist zal zijn van een toet
send orgaan als het College van Rijks- 
bemiddelaars of de Stichting van de Ar
beid. Een derde punt is tenslotte dat de 
verantwoordelijkheid van de centrale 
overheid voor het algemeen belang het 
noodzakelijk doet zijn, dat zij ook met 
betrekking tot de loonvorming over be
paalde bevoegdheden kan beschikken.

Het zijn met name de bevoegdheden van 
de centrale overheid, zoals die in het 
wetsontwerp zijn voorzien, die de aan
dacht trekken. In artikel 8 van het ont
werp wordt voorgesteld de minister de 
bevoegdheid te geven, om indien naar 
zijn oordeel het algemeen sociaal-econo- 
misch belang dat vereist, bepalingen 
van een collectieve arbeidsovereen
komst, zolang zij nog niet in werking 
zijn getreden, onverbindend te verkla
ren. Artikel 10 wil de minister de be
voegdheid geven om de lonen en andere 
arbeidsvoorwaarden te bevriezen, in dien 
naar zijn oordeel:

„a. de ontwikkeling van het peil van 
de loonkosten tot ernstige verstoring 
van de nationale economie dreigt té 
leiden, dan wel

b. het belang van de nationale econo
mie het nemen van maatregelen ten 
aanzien van het peil van de loonkosten 
in samenhang met andere maatregelen 
vereist.”

Tenslote wordt in artikel 11 de moge
lijkheid geopend om bij algemene maat
regel van bestuur terug te schakelen 
naar een systeem van geleide loonpoli
tiek, indien de krachtens artikel 10 
voorziene maatregelen geen effect sor
teren.

Uiterlijk drie maanden na het van 
kracht worden van een dergelijke maat
regel van bestuur moet de minister dan

A.R. PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3 ’s-Gravenhage

Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd;

JONGSTE MEDEWERKSTER
Gedacht wordt aan een zelfstandig meisje van 16 tot 18 jaar, 
aan wie de administratieve verwerking en verzending van bro
chures en publicaties kan worden toevertrouwd, alsmede ook 
de behandeling van uitgaande poststukken en het opbergen 
van archiefmateriaal.

Gevraagd wordt;
accuratesse en gevoel voor verantwoordelijkheid. Bij voorkeur 
MAVO (MULO) opleiding.

Geboden wordt;
een aantrekkelijke functie op.een middelgroot kantoor, waar 
in een goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris volgens rijksregeling, afhankelijk van leeftijd en oplei
ding.

Sollicitaties te richten aan bovengenoemd adres, eventueel telefonische 
inlichtingen 070 - 183960, toestel 5.

D O O R  J. LANSER

Men kan echter onmogelijke verdedigen 
dat alleen de ontwikkeling van de loon-, 
kosten de oorzaak zou zijn van die om
standigheden, op grond waarvan 
ingrijpen door de overheid gerecht
vaardigd zou zijn. Een algemene ver
storing van de economie is het gevolg 
van een complex van factoren, waarvan 
de loonontwikkeling er slechts een is 
Een algemene loonmaatregel dient 
daarom genomen te worden in samen- 
hang met andere maatregelen. Dit be
hoort uitdrukkelijk in de wet te worden 
vastgelegd. Gelet op het zeer ingrijpen
de karakter van een algemeen loon
maatregel is het noodzakelijk dat deze 
tot stand komt in overleg met het par
lement en de Sociaal Economische Raad. 
Ook de Stichting van de Arbeid behoort 
daarbij te worden ingeschakeld.
Artikel 11 tenslotte opent de mogelijk
heid om bij algemene maatregel van 
bestuur terug te keren tot een systeem 
van geleide loonpolitiek. Tegen dit ar
tikel zijn twee ernstige bezwaren aan 
te voeren. Het eerste is, dat de overheid 
de macht zou hebben om met een een
voudige procedure en met voorbijgaan 
van parlement en bedrijfsleven een 
maatregel van een nogal principieel ka
rakter te realiseren.
Daarnaast moet als bezwaar w or
den genoemd, dat, indien een maat
regel als in artikel 10 voorzien, niet 
effectief blijkt te zijn, artikel 11 
dat evenm in kan zijn. In feite sluit 
artikel 10 het in artikel 11 voorge
stelde uit.
Samenvattende is m ijn conclusie, 
dat het ontw erp van w et op de 
loonvorm ing op essentiële punten 
w ijziging behoeft om te kunnen 
w orden aanvaard.

9  gulden 
vo o r
9 0  jaar 
arp
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DE
ZEEUWSE
LANDBOUW
D O O R  A. DE PEUTER

A ls u bovenstaande titel onder 
ogen krijgt, zal mogelijk bij 

veel uwer de band gelegd worden 
tussen de televisie, reclame, strip 
en bovenstaande.
Nu moet mij allereerst toch van het 
hart, dat die beelden niets met Zee
land en nog minder met het platte
land en de landbouw te maken 
hebben.
De sfeer in een strip geschetst 
steekt wel erg schriel af met het 
werkelijk dynamische beeld van 
industrieën in aanbouw of uitbrei-, 
ding, wegen in aanleg en een land
bouw die fascineert door zijn mo
derne aanpak en dynamiek.
Voor ik met u in de problematiek 
van het heden wil duiken, lijkt het 
mij goed om eerst een globaal over
zicht te geven van de Zeeuwse 
landbouw uit de afgelopen 25 jaar.

Er is inderdaad veel veranderd in deze 
periode, hetwelk ik u misschien het dui
delijkste illustreer met de ontwikkelin
gen op een landbouwbedrijf, zoals we 
die beleefd hebben.
Duidelijk wil ik dan ook stellen, dat de 
ontwikkelingen „beleefd” zijn, ze zijn 
ten nauwste verbonden met het „be
drijf” waar de boer en zijn gezin samen 
een hechte gemeenschap'mee vormen, 
als kind groeide je er zodoende samen 
mee op, je speelde er mee.
Elk voorjaar opnieuw voltrok zich het 
wonder van de geboorte van een veulen, 
de toekomstige krachtbron van het land- 

' bouwbedrijf.
De paarden, zij vormden in die tijd de 
krachtbron waar de arbeid op het land, 
zoals het ploegen en het zaaien, mee 
gebeurde.
Het bekende beeld van het Zeeuwse 
koudbloed paard, waarvan er op een 
groot bedrijf op de zware klei dan ook 
(wel) twee span van 3 paarden aanwezig 
waren plus de nodige jonge aanwas, die 
zowel voor eigen gebruik als voor han
delsdoeleinden gefokt werden.
Doordat vooral grote delen van .Zeeland 
door oorlogshandelingen veel geleden 
hadden, waren deze zorgvuldig opge
bouwde fokstallen met wijdvertakte 
bloedlijnen praktisch verloren gegaan. 
Mede hierdoor en de wil om weer aan 
de slag te gaan heeft de motorisatie na 
1945 in Zeeland een snelle start ge
maakt.

M O T O R IS A T IE

Een,der eerste kenmerken was dat nu 
één tractorchauffeur het werk van twee 
paardeknechts overnam, en dit is het 
wel geweest, hoe eenvoudig van opzet 
ook, dat geleid heeft tot het niveau van 
mechanisatie zoals we die nu reeds ken
nen. Na die eerste stap kwam de maai
dorser, die een ontwikkeling teweeg 
bracht, waardoor in plaats van het 
graan maaien, ophokken, in de schuur 
brengen en opslaan om het daarna met 
de dorsmachine te dorsen, nu het graan 
in één arbeidsgang wordt gemaaid en 
gedorst.
Om dit in arbeidstermen over te zetten 
en dan gelijk de verschillende stadia van 
de voortgaande ontwikkeling hier in te 
verdisconteren, kan nu gesteld worden 
dat één man op een rnaaidorser min
stens tien man per dag in de oogsttijd 
vervangt.
Nog vele beelden in deze geest zouden 
op te voeren zijn, het zou echter te ver

voeren, mede omdat naast de ontwikke
lingen in de mechanisatie er tegelijker
tijd een omwenteling in teelttechnieken 
heelt plaats gevonden, terwijl er op het 
gebied van de chemie een revolutie 
heeft plaats gehad.

En in heel deze draaiende wereld, waar 
alles aan de draai is staat de boer, die 
nog altijd zijn beroep als een levenstaak 
ziet, als een cultuuropdracht. Het tra
gische van deze gehele ontwikkeling is 
dat de boer zich aan alles heeft aange
past, en nu als beloning, buiten zijn 
schuld midden in een grote crisis is te
recht gekomen, die zeker niet door een 
ieder onderkend wordt.

Mede door eenzijdige voorlichting van 
de „pers” lijkt het dat enorme subsidies 
in de landbouw gestoken worden, waar
bij dan tevens de gedachte gewekt 
wordt, dat het ook nog een bodemloze 
put is. Het is in dit geval wel interes
sant te weten, dat laatst in België bij 
een onderzoek bleek dat daar aan een 
boer ca. ƒ5.000,— aan overheidsgelden 
besteed werd terwijl dit voor een werk
nemer in de kolenmijnen op ƒ6.500,— 
kwam.

Het zou ook voor Nederland wel eens 
de moeite waard zijn en mogelijk inte
ressant te becijferen wat voor kosten 
de gemeenschap (lees overheid) direct 
en indirect aan iedere inwoner be
steedt (hiervoor wel een computer in
schakelen). We zouden wel eens voor 
verrassingen kunnen te staan komen.

Ik wilde het er voorlopig maar op hou
den dat zowel landbouw, industrie, re
creatie en de sector diensten allemaal 
hun aandeel op een of andere manier 
van de gemeenschap ontvangen.

Hier van uitgaande kunt u de vraag 
stellen of de bijdrage aan de economie 
voldoende is. Stellig zit hier niet de 
moeilijkheid, nog steeds stijgt de bijdra
ge o.a. door vergroting van export van 
landbouwprodukten, zelfs zo dat de 
kleine groep werkers in de landbouw, 
nu nog ca. 8"/o van de beroepsbevolking

voor ca. 27“/o van de totale Nederlandse 
export voor haar rekening neemt, naast 
de voedselproduktie voor de totale Ne
derlandse bevolking.

Ook in de produktiviteitsstijging treft de 
Nederlandse landbouw geen enkele 
blaam, de laatste 10 jaar heeft deze stij
ging meer dan 60“/o bedragen, dit is dan 
gemiddeld 6“/o per jaar terwijl de indu
strie op gemiddeld 4Vo zit. U ziet het, los 
van nog mogelijke extra inspanningen 
en aanpassingen, zou hier redelijkerwijs 
geen noodkreet geslaakt behoeven te 
worden, ook de deskundigen met o.a. dr.
S. L. Mansholt voorop hebben jaren lang 
deze ontwikkeling als alleen zaligma
kend voorgehouden.

P R O D U K T IE V E R H O G IN G

Edoch wat is er over het hoofd gezien? 
Doordat de kosten-zijde door vele in
vesteringen, een sterke stijging te zien 
gaf was het enige alternatief „produk- 
tie” verhoging om toch maar aan een re
delijk Inkomen te komen.
In de landbouw geen aangepaste (hoge
re) prijzen, zoals in andere sectoren, 
dan maar meer produkten produceren 
om dè verhoogde kosten op te vangen 
en mogelijk het Inkomen te stabiliseren. 
Deze produktiestijging heeft echter ge
leid tot een overvoerde markt, met als 
gevolg lagere prijzen en in verhouding 
lagere inkomens, waarnaast het pro
bleem van overschotten kwam, met als 
recente voorbeelden; een boterberg, ap
pel- en perencrisis, een aardappeldrama 
zowel in 1968 als in 1969, om aan de sui
ker als apart hoofdstuk nog enkele 
woorden te wijden.

Het moet me van het hart dat discussies 
rondom suiker zoals in het recente ver
leden gebeurd, bijzonder pijnlijk zijn 
voor de Zeeuwse boer.
De suikerbietenteelt is dankzij het in
dertijd ingrijpen van mr. B. W. Biesheu
vel, toen minister van Landbouw, in de 
akkerbouw nog zowat de enige teelt 
naast tarwe, waar de akkerbouw-boer 
van kan blijven leven.

Hierbij komt nog dat de prijs die voor 
suiker gegarandeerd wordt alleen die 
suiker betreft, die in Nederland toen en 
in de E.E.G. nu geconsumeerd wordt 
minus een kwantum voor Suriname en 
enige aan Frankrijk geassocieerde on
derontwikkelde landen. Het „overschot” 
echter ons door de natuur soms ge
schonken en soms onthouden komt ge
heel voor de eigen rekening en risico 
van de boer zelf, hiervoor ontvangt hij 
geen enkele steun, hiervan betaalt hij 
alleen zijn verbruikersbelastingen Indi
rect, welke in Nederland meer dan ƒ31 
per 100 kg suiker bedragen aan accijns 
en B.T.W. (in Frankrijk ca. ƒ6).
Het is daarom ook onbegrijpelijk dat 
mensen van naam zo dom gereageerd

De heer A. de Feijter is landbouwer te Cad- 
zand. De redactie meende, dat het zinvol was 
de landbouwproblematiek te laten behandelen 
door iemand die dagelijks midden in het agra
rische bedrijf staat. Hoewel toegespitst op 
Zeeland, is de problematiek hier behandeld 
niet tot deze provincieplaats beperkt.

hebben op een in een opwelling ontstane 
actie, wij hadden toch minstens mogen 
verwachten dat zij hun mond gehouden 
hadden over dingen, waar zij niets of te 
weinig van af wisten (zou er in India 
niet meer gebrek aan een mammoetdok 
zijn b f aan industrie?).

D IL E M M A

Genoeg hierover en nu weer terug naar 
het probleem, het grote dilemma waarin 
de Zeeuwse landbouw zit; zij is terecht 
gekomen in een cirkel van stijgende 
kosten, lagere prijzen, te lage of geen 
winstmarge, waardoor uiterste inspan
ning om nog meer te produceren, wat 
weer grotere overschotten geeft, met 
alle consequenties van dien.
En in dit complex van problemen ziet 
hij rondom zich een stijgende welvaart. 
Zou de (Zeeuwse) boer zijn inkomsten 
eens gaan vergelijken met de inkomens
ontwikkeling in de andere sectoren dan 
zou het. lied van „Hoe genoeglijk rolt 
het leven des gerusten landman voort” 
wel eens wreed verstoord kunnen wor
den.

Vergelijkingen op zichzelf zijn al niét 
gemakkelijk, daarbij komt als je dit op 
papier moet doen je ook nog eens van 
„gemiddelden” uit moet gaan.
Zo in de wetenschap dat „gemiddelden” 
eigenlijk niet bestaan en vergelijkingen 
altijd mank lopen wil ik u toch een „al
gemeen” overzicht niet onthouden over 
een in procenten uitgedrukt overzicht 
van inkomens over de jaren ’54 via ’64 
tot 1968.
Stellen wij 1954 op 100 dan zien wij dat 
men in particuliere bedrijven in 1954 op 
208“/o en in 1968 op 277“/o zit.

Overheidspersoneel (rniddelb. opl.) 
Landarbeider (ongeschoold) 
Landbouwer 30 ha totaal inkomen

1954
100»/o ƒ 8.000 
100»/o ƒ 4.000 
100»/o ƒ 14.500

1964
200«/o ƒ16.000 
188«/o ƒ 7.500 
114»/o ƒ16.500

1968
300»/o ƒ24.000 
275»/o ƒ 11.000 
121«/o ƒ17.500

Het paard verdween bijna geheel.

^tiiiim iiiriin  rri[ï7[l)i;iû
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Duidelijk is dat bovenstaande staatje 
enige toelichting vereist. Het inkomen 
van overheidspersoneel met middelbare 
opleiding is geheel anders van samen
stelling dan het inkomen van een boer. 
In het eerste geval is dit inkomen op de 
bijdragen van de sociale lasten en pen
sioenen na geheel verteerbaar, terwijl 
zij ook al kinderbijslag ontvangen vanaf 
het eerste kind en zij bij eventuele ziek
te, overlijden, zelfs bij werkloosheid 
recht hebben op goede uitkeringen.

Bij een boer betekent inkomen zeker 
niet dat dit verteerbaar is, allereerst 
gaat daar vanaf, althans dat zou moeten, 
een groot bedrag voor sociale lasten, 
ziekte, ongeval, levensverzekering c.q. 
pensioen, die voor een werknemer el
ders voor een groot deel betaald worden, 
kinderbijslag ontvangt hij pas vanaf het 
derde kind.

Naast dit moet hij een groot bedrag 
wegleggen c.q. gebruiken voor verplich
te aflossing en reserveringen om bij te 
blijven o.a. noodzakelijke vernieuwin
gen, uitbreidingen of aanpassingsinves- 
teringen. Het verteerbaar inkomen kan 
en mag in dit bovenstaande geval niet 
hoger dan 8 a 9 duizend gulden gezien 
worden, verteert hij meer dan gaat dit 
ten koste van zijn bedrijf.

U zou nog kunnen opmerken, dat ik uit 
ga van te kleine landbouwbèdrijven. Het 
is echter van bedrijven van 30 ha on
juist dat zij niet rendabel zullen zijn. 
Ook dr. ir. Maris, directeur van het LEI, 
ziet deze bedrijfsgrootte als het toekom
stige fam. bedrijf. Het vertegenwoordigt 
nog altijd een waarde van ƒ 300.000,— 
aan grond terwijl er daarnaast nog voor 
minstens ƒ 100.000,— krediet aanwezig 
behoort te zijn om machines te kopen 
en de lopende kosten o.a. zaaigranen, 
kunstmest e.d. te financieren.

V A R IA T IE

N u  z it  e r  e c h te r  o o k  al in  d ez e  30 ha. 
b e d r ijv e n  e e n  g ro te  va ria tie  v a n  in k o 
m e n  z e lfs  zo  dat e r  z e k e r  60 “/o b e n ed e n  
e e n  b r u to -in k o m e n  z it  v a n  f  15.000 ,— 
w a a rv a n  z e lfs  n o g  5°Io n e g a tie f, daar
n a ast k o m t 40 °/o e r  b o v e n u it. V o o r  Z e e 
land m o e t  ik  e r  n o g  bij v e r m e ld e n  dat

e r  v a n  d e  o n g e v e e r  9500 la n d b o u w b e 
d rijv e n  e r  ±  6500 b e n e d e n  d e  20ha. 
aan g ro n d e x p lo ita tie  h e b b e n , d.i. 70 a 
75 '’/o v a n  h et totaal.

A ls  ik  n u  v o o r  d e z e  6500 h e tz e lfd e  b e e ld  
m o e t  s c h e tse n  als h ie r b o v e n  v o o r  h et  
30 ha. b e d rijf  dan  w ijz e n  o n d e o r z o e k in -  
g e n  naar a an leid in g v a n  b e re k e n in g e n  
o v e r  in k o m e n sm o g e lijk h e d e n  u it d at  
h ierva n  z e lfs  90 “k  b e n e d e n  d e g ren s  
v a n  ƒ 15.000 b ru to  zit, w a a rv a n  o o k  
w e e r  5 "/o n eg a tie f.

Het is zelfs zo dat in de klasse van 5-20 
ha er ongeveer 35Vo van de onderne
mers een bruto inkomen heeft van 
ƒ 0,00 - ƒ 5.000,—, ware het dat hiervan 
in 1954 te leven was, zij bestaan nu nog 
bij de gratie van enorme soberheid en 
interen van het vermogen, zij vallen 
echter wel onder de sociale normen om 
kinderbijslag van het eerste kind te krij
gen, werkloosheids- of wachtgeldrege
lingen kénnen zij echter niet, wel héb
ben zij na interen van hun erfgoed recht 
op steun van de bijstandswet, „wat een 
zegen”.

Bijkomende factor is dat de dagtaak 
zich niet uitstrekt van 7.00-17.00 uur 
doch dat menig uurtje besteed wordt 
aan bepraten en becijferen, soms met 
de agrarisch-sociale voorlichters over 
de nog resterende mogelijkheden, ter
wijl er op het gemengde bedrijf het vee 
een 7-daagse werkweek eist!

Ondanks dit alles ziet de boer dat de 
strijd om mee te komen in de huidige 
ontwikkeling een haast niet te volbren
gen krachttoer is.

En al gaan deze cijfers niét allemaal en 
algemeen op bij een jong en gezond ge- 
gezin dat de behoeftes weet aan te pas
sen aan de omstandigheden (vakantie is 
een onbekend begrip) de grote slagen 
komen daar waar door ziekte of overlij-'' 
den de problemen levensgroot worden. 
Door onbekendheid en door het onbe
taalbaar zijn ontbreken n.1. op zeer veel 
bedrijven de meest elementaire sociale 
voorzorgsmaatregelen, zoals ziektekos
tenverzekeringen, dokters en medicij
nen zijn rneestal geen verzekeringspos- 
ten om van aangepaste pensioenverze- 
keringen maar te zwijgen.

M ech a n isa tie

Voorwaar geen opwekkend beeld over 
de Zeeuwse landbouw in zijn algemeen
heid u geschilderd, zij het dan dat er 
op vele punten aanvullingen en nuance
verschillen mogelijk zijn, de feiten op 
zich zijn realiteit.

H O E N U ?

De vraag echter: En hoe nu? is in dit 
verband dan ook actueler dan al het bo
venstaande, en ik dacht dat naast aUe 
discussies in onze partij, ook dit deel van 
onze bevolking, waarvan in Zeeland ook 
nog zeer vele A.R.-leden, recht hebben 
op steun en bijstand van Onze Partij 
als schild voor de zwakken.

Een uitspraak van drs. R. Zijlstra re
centelijk bij een beschouwing over de 
landbouw in de Tweede Kamer geuit n.1. 
dat hij meer bezorgd is over de onmacht 
van 200.000 mensen in de landbouw dan 
de macht van de topfiguren van Mer- 
tens in Nederland spreekt wat dit be
treft duidelijke taal.

Als wij ons als A.R. Partij in deze geest 
kunnen opstellen dan zal in de komende 
tijd, de herstructurering van de land
bouw, met allerlei mogelijkheden en 
moeilijkheden, geen koude sanering 
worden.

Wij zujlen als partij duidelijk van onze 
sociale bewogenheid blijk moeten geven, 
daarbij niet tevreden zijn met een ant
woord, zoals onze hedendaagse minister 
van landbouw nogal eens gebruikt, n.1. 
dat hij gebonden is aan Brussel, dit is 
dan in duidelijke tegenspraak met zijn 
Franse collega Boulin, die er van uit
gaat dat hij met de financiën uit Brus
sel een nationale politiek kan voeren.

Ook deze zienswijze graag van onze 
minister gevraagd, met daarbij van 
u als partijgenoten de morele steun. 
De landbouw van haar kant ziet 
nog steeds mogelijkheden, zij zal er 
voor vechten met uw hulp, het is 
ook in uw eigen belang, het is ech
ter nog meer uw plicht.

V E R V O L G  V A N  P A G . 1

NATUURWETENSCHAP
schappij van zeer ingrijpende betekenis 
zijn. Met enkele woorden kunnen deze 
worden opgeroepen: Kernwapens, bio
ciden, milieuhygiëne, gemiddelde le
vensduur, geboorteregeling, kunstma
tige inseminatie, eugenetica, orgaan- 
transplantatie, reanimatie, psychofar
maca, hersenspoeling.

Deze door de natuurwetenschap opge
roepen problemen zijn van ethische en 
wereldbeschouwelijke aard. Zal de mens 
zijn voortdurend groter wordende macht 
op de goede wijze — en wat is hier 
goed? — gebruiken, of zal deze mis
bruikt worden voor slavernij op onge
kende schaal, voor verarming en dege
neratie, of zelfs voor algemene vernie
tiging?

Voor het zoeken van een weg door dit 
benauwende problemencomplex zijn 
twee zaken van vérstrekkende beteke
nis: de noodzaak van een zo groot mo
gelijke kennis van onszelf en het vin
den van normen bij het nemen van fun
damentele beslissingen. Ten aanzien 
van het eerste móet er op gewezen 
worden dat in de laatste tijd een uiterst 
belangrijke ontwikkeling plaats vindt 
op het gebied van het vergelijkend ge
dragsonderzoek. Het is duidelijk dat het 
menselijk lichaam in alle opzichten van 
onze oorsprong uit de groep der zoog
dieren getuigt.

C U L T U U R

De mens is echter vooral gekenmerkt 
door zijn cultuur. Maar ook op dit ho
gere plan maken wij gebruik van ca
paciteiten die eveneens bij dieren voor
komen. Zo gaat ons benutten van werk
tuigen terug op het gebruik van voor
werpen door dieren. Bij deze trejEt men

voorts leervermogens en communicatie
middelen aan. Mensapen — onze naaste 
verwanten — zijn vanzelfsprekend bij
zonder interessant. Zij vertoner; allerlei 
gedragingen: wenkbrauwfronsen, op de 
lippen bijten, schreeuwen en zelfs han- 
den-geven, die ook bij de mens voor
komen. Van speciaal belang zijn de 
waarnemingen over territoriumvorming 
bij dieren: het verschijnsel dat zij i.v.m. 
voortplanting en voeding een bepaald 
gebied als het hunne beschouwen en 
tegen soortgenoten verdedigen. Even 
belangrijk is de ontdekking van de 
rangorde, die bij sociaal levende dieren 
steeds weer aanwezig blijkt te zijn.

Dergelijke diep in ons verleden gewor
telde gedragspatronen spelen in onze 
maatschappij op fundamentele wijze 
mee, bijv. bij bezit, vooral van grond 
en woonruimte ,bij nationaal gevoel, 
groepsvorming, familieband, sociale or
dening, concurrentie, reclame, massa
demonstraties, gezagskwesties, enz. Zeer 
belangrijk is ook het verschijnsel van 
agressie, waaronder men in de biologie 
dreig- en vechtgedrag tussen soortge
noten verstaat. Verrassend is de waar
neming dat dit bij dieren vrijwel nim
mer tot ernstige schade of de dood 
voert, terwijl bij de mens naar schat
ting alleen reeds in de laatste 150 jaren 
ca. 85 miljoen soortgenoten in oorlogen 
en concentratiekampen werden vernie
tigd.

Deze enkele voorbeelden tonen duidelijk 
aan van hoe groot belang het voor de 
mens voor het begrijpen van zichzelf 
is, dat nauwkeurig vergelijkend onder
zoek over gedrag bij dieren en mensen 
wordt verricht.

Ten aanzien van het tweede hierboven

genoemde punt moet allereerst opge
merkt worden dat de door de natuurwe
tenschappen ontdekte exeprimehteer- 
baarheid en beheersing van de fysische 
en biotische werkelijkheid eveneens de 
overtuiging gewekt of gestimuleerd 
heeft, dat dit evenzeer geldt voor de 
structuren en geledingen van de men
senmaatschappij. De zolang traditioneel 
als statisch ervaren sociale verhouding, 
nationale vormen, politieke constella
ties, en bijv. ook kerkelijke structuren 
worden momenteel allen kritisch ge- 
analyserd en op hun waarde en echt
heid beoordeeld. Er blijken daarbij meer 
mogelijkheden te zijn dan gedurende 
lange tijd is gemeend en er kan ook hier 
gekozen en gewijzigd worden. Dit bete
kent dat over de gehele Unie de mens 
beseft dat hij niet meer passief in de 
evolutie hoeft mee te drijven, maar dat 
de toekomst a.h.w. in zijn handen is 
gelegd.

R E L IG IE

In  d e  W e s t -E u r o p e s e  b e sc h a v in g  h e e ft  
v a n  d e a an van g af o o k  ee n  relig ie  m e e 
g e sp ee ld . M e n  d ien t daarbij te  con sta 
ter en , dat h et ch riste n d o m  in  v e e l  o p 
z ic h ten  e e n  r e m  o p  d e o n tw ik k e lin g  is  
g e w e e s t : h e t h e e ft  z ich  lang g e ïd e n tifi 
c ee rd  m e t  e e n  v e r o u d e r d  w e r e ld b e e ld  
(v e r z e t  te g e n  G a lile ï, te g e n  d e e v o lu tie 
leer, en z.) e n  m e t  g e v e stig d e  socia le  en  
m a a tsch a p p elijk e  v e r h o u d in g e n , w a a r 
d oo r h et d re ig d e  to t  e e n  loca le id e o lo 
g ie  te  v e rs ta r re n , g e h e e l  v erg elijk b a a r  
m e t  d e relig ies  v a n  de d oo d g e lo p e n  b e -  
sch a v in g sta k k en . In  d e  laa tste d e c e n 
n iën  en  sp ecia a l in  d e  v ers la g p er io d e  
k a n  ec h te r  w a a rg en o m e n  w o r d e n  dat 
in  ch riste lijk e  k r in g  h et b e s e f  v e ld  w in t  
dat d e  k e rn  v a n  zijn  re lig ie  a ansluit  
aan d e g ro te  p r o b le m e n  v a n  d ez e  tijd. 
Dat is allereerst mogelijk doordat, in 
tegenstelling tot de veelal locale en 
binnen de werkelijkheid beslóten gó
den van de zijtakbeschavingen, in een 
universele God en schepper wordt ge
loofd, waardoor het moderne wereld
beeld beter aanvaard kan worden. Het 
christelijk geloof impliceert voorts ele
menten van zin, bevrijding en hoop, en

benadrukt in zijn uitwerking in prin
cipe ook de motieven van universele 
gelijkheid van alle mensen, zonder on
derscheid van ras of volk, voorts van 
sociale bewogenheid, van naastenliefde, 
van vredelievendheid en van persoon
lijke verantwoordelijkheid. De natuur
wetenschap heeft bevorderend gewerkt 
op het proces waarbij deze levenskrach
tige motieven (die deels ook andere 
oorsprongen hebben gehad) vooral in 
onze tijd in belangrijke mate zijn uit
gebot binnen de denkwereld van de 
mens in West-Europa, en reeds deels 
ver zijn uitgebreid over de wereld en 
daar dikwijls ook aansluitingen vinden 
in andere levensbeoshouwingen en re
ligies.

Het is in deze richting dat de op
lossing van de grote problemen 
van de mensheid nu en in de toe
komst gezocht zal moeten worden. 
Het is verheugend dat in onze tijd 
niet alleen de natuurwetenschap 
en de techniek vele nieuwe —  dik
wijls dreigende — perspectieven 
openen, maar dat tegelijkertijd een 
sociaal en ethisch besef (nog te 
klein en te locaal, maar toch van 
ongekende omvang) is doorgebro
ken.

J. Lever, Natuurwetenschap en mens, in: 
Leven met de wetenschap (1968); idem Waar 
blijven we? (1969); K. Lorenz, Over agre^ie 
bij dier en mens (1965); P, J. Roscam Abbing, 
Om de mens (1968); C. F. von Weizsacker 
De draagwijdte van de wetenschap (1966).

9  gulden 
voor 
90jaar 
arp
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Het midden- en kleinbedrijf, waar
voor ik enkele minuten uw aan
dacht vraag, komt regelmatig in de 
publiciteit. En het moet gezegd 
worden, die publiciteit is niet altijd 
even gunstig. De image van de mid
denstand is niet onverdeeld posi
tief. Zo is de consument geneigd, 
vaak ten onrechte, primair het 
midden- en kleinbedrijf verant- 
woordehjk te stellen voor de sterke 
prijsstijgingen. Voorts wordt in me
nige overheidspublicatie, wederom 
ten onrechte, het midden- en klein
bedrijf in zijn economische functie 
meer een parasitaire dan een origi- 
naire rol toegekend, wordt het 
meer als profiteur dan als schepper 
van welvaart gezien.

De regelmatig terugkerende berichten 
In de pers over de jaarlijkse teruggang 
van het aantal vestigingen en de stij
ging van het aantal saneringsaanvra- 
gen bij de Stichting Ontwikkeling en 
Sanering van het midden- en kleinbe
drijf roepen tenslotte bij de lezers een 
beeld op van een afstervende groep be
drijven, daarbij over het hoofd ziende 
dat een zeer' belangrijk deel van deze 
groep er bijzonder goed in slaagt het 
welvaartstempo bij te houden. Het al
dus opgeroepen beeld is daarom naar 
onze mening, niet representatief voor 
het gehele midden- en kleinbedrijf.
Dit neemt overigens niet weg, dat het 
goed is aandacht te vragen voor de mi
sère en het sociale leed, dat achter de 
dorre cijfers betreffende sluiting en sa
nering schuilgaat. Waaraan moet de te
ruggang van het aantal vestigingen ge
weten worden? Een puur zakelijke be
antwoording van deze vraag is vrijwel 
niet mogelijk. Visies op - en waardering 
van de economische orde en de afloop 
van het economische proces spelen 
hierbij een belangrijke rol. Zo kan men 
het aan de gang zijnde saneringsproces 
zien als de heilzame werking van de 
concurrentie, die de ondernemers op 
goede en slechte zift; pf, daar lijnrecht 
tegenoverstaand, als het resultaat van 
een of andere duistere samenzwering 
van het grootkapitaal. Ook is mogelijk 
dat men primair de staat als de schul
dige aanwijst. Het door de overheid 
gevoerde fiscale- en sociale beleid zou
den teveel afgestemd zijn op de belan
gen van de werknemers en op de finan- 
cieel-economische capaciteiten van het 
grootbedrijf.

A U T O N O O M ?
Of moet tenslotte toch gesproken wor
den van een autononie ontwikkeling. 
Dat wil zeggen een ontwikkeling waar
voor noch de regering en noch het grote 
bedrijfsleven verantwoordelijk kunnen 
worden gesteld. Een proces, dat aan
geduid kan worden met een begrip als 
veranderingen in de koopgewoonten 
van het publiek (die weer nauw samen
hangen met het sterk gestegen bezit aan 
auto’s en koelkasten en het stijgende 
aantal gehuwde vrouwen dat aan ’t ar
beidsproces blijft deelnemen). Ook de 
sterk gestegen welvaart heeft belang
rijke gevolgen voor het midden- en 
kleinbedrijf. Er zijn immers groepen 
goederen waaraan men na het bereiken 
van een zeker bevredigingsniveau, ook 
al gaat het inkomen omhoog, toch niet 
meer besteed. We behoeven alleen maar 
te wijzen op de meeste levensmiddelen, 
op schoeisel en textiel. De ontwikkeling 
van de afzet van deze artikelen blijft 
dus in belangrijke mate achter op de 
algemene welvaartsontwikkeling. De 
relatieve inkomenspositie voor de be
treffende detaillisten wordt daardoor 
steeds zwakker. Diezelfde welvaarts
ontwikkeling is oorzaak dat verschil
lende reparatiebedrijven het moeilijk 
hebben.
In de vele brieven die het partijsecre- 
tariaat en de Tweede Kamerfractie van 
de Anti-Revolutionaire Partij uit mid- 
denstandskring ontvangen wordt, hoe 
kan het anders, primair de overheid als 
de oorzaak van alle verdriet en tegen
slag gezien. Steeds leest men de klacht 
dat het niet aan de ondernemers in het 
midden- en kleinbedrijf ligt, maar aan 
de overheid, die hei hen gewoon onmo
gelijk maakt het hoofd boven water té 
houden. Het is een voortdurend gevecht 
tegen de bierkaai.
De arbeidskosten van de in dienst zijn
de werknemers zijn hoog, de fiscus is 
ongenadig en de premiedruk van de 
sociale verzekeringen bijzonder zwaar. 
En als klap op de vuurpeU is daar de
B.T.W., die de toch al zo geplaagde 
middenstanders ook nog tot onbezoldigd 
belastihginner maakt.

AANDACHT

MIDDEN
EN
KLEIN
BEDRIJF
W E R K G R O E P
Het spreekt vanzelf dat de Anti-Revo- 
lutionaire Partij dit niet onberoerd laat. 
Zij kent een werkgroep die zich regel
matig met deze problematiek bezig
houdt en nog niet zo lang geleden met 
een urgentieprogram in de publiciteit 
trad. De Tweede Kamerfractie telt on
der haar leden mensen die zeer nauw 
bij het wel en wee van deze groep on
dernemers betrokken zijn. En als meest 
recente bewijs van het feit, dat het haar 
ernst is met wat in de middenstands- 
paragraaf van het verkiezingsprogram 
staat vermeld, noemen we de openbare 
partijconferentie, maandag 19 .mei j.1., 
te Utrecht gehouden, welke geheel ge
wijd was aan de problematiek van het 
midden- en kleinbedrijf.
Op deze conferentie, waarvan een uit

voerig verslag in brochurevorm zal ver
schijnen, is in de eerste plaats een 
schets gegeven van de structurele ont
wikkeling waarmee het midden- en 
kleinbedrijf geconfronteerd wordt. Dui
delijk werd gesteld, dat noch de over
heid, noch het grootwinkelbedrijf hier
van de gangmakers zijn. Maar ook werd 
met grote nadruk naar voren gebracht, 
dat de verwerking en kanalisering van 
deze vaak diep ingrijpende ontwikke
lingen niet aan het vrije spel van 
markt en concurrentie mogen worden 
overgelaten. Dat zou zonder-meer 
rampzalige gevolgen hebben voor een 
groot deel van het midden- en klein
bedrijf.
Hier lig t e e n  d u id elijk e  taak v o o r  de  
o v er h eid . N ie t in  d e z in  v a n  e e n  o v e r 
d r e v e n  b e sc h e rm in g  te g e n  h et g r o o tb e 
d rijf, n o c h  in  h et sch e p p e n  v a n  e e n  s o 
c ia a l- en  fisca a l r e se rv a a t v o o r  h et  
m id d e n - en  k lein b ed rijf. W e l  in  d e  
v o r m  v a n  h et b e v o r d e r e n  v a n  g e lijk e  
k a n sen  terza k e  v a n  d e o n tp lo o iin g sm o 
g e lijk h e d en  v o o r  d eze  in m e e r  dan éé n  
o p zich t zo  b ela n g rijk e  g r o ep  b e d rijv e n .

E e n  b e le id  dat zich  rich t o p  b e v o rd er in g  
v a n  o n tp lo o iin g sm o g elijk h ed en  gaat er  
d u id elijk  v a n u it d at er  w a t  te  o n t
p lo o ien  va lt , dat h et m id d e n - en  k le in 
b e d r ijf  to e k o m s t  h e e ft .

Z o ’n  beleid richt zich primair op het 
vitale deel van het midden- en klein
bedrijf en zal daarom niet het gevaar 
lopen te verzanden in een „brokken- 
beleid” . Het rhiddenstandsbeleid mag 
zich niet beperken tot de rol van een 
soort Rode Kruis, dat in oorlogstijd — 
zeg concurrentie — de brokken op
ruimt gemaakt bij een proces waarbij 
het zelf niet betrokken is, maar moet 
zich richten op het verschaffen van een 
zo goed mogelijke uitgangspositie voor 
ieder dit zich als Zelfstandig onderne
mer wil ontplooien.

B E L E ID S P R O G R A M M A
D a a rtoe  is- op  d ez e  c o n fe r e n tie  g ep leit  
v o o r  ee n  b e le id sp ro g ra m m a  v a n  d e c e n 
tra le o v e r h e id  o p  m id d ella n g e ter m ijn , 
v o o r  e e n  n ie t  te  s p o e d ig e  b eëin d ig in g  
v a n  h et w e r k  v a n  S tich tin g  O n tw ik k e -

Op deze pagina is afgedrukt de tekst van de 
toespraak, die drs. P. F. van Herwijnen, 
donderdag 29 mei j.l. voor de radio hield. 
De spreker is wetenschappelijk medewerker 
van de dr. A. Kuyperstichting en secretaris 
van de Werkgroep Midden- en Kleinbedrijf 
van de A.R.P.

In de komende tijd hopen wij in ons blad 
aandacht te schenken aan de structurele 
aspecten van het midden- en kleinbedrijf. 
Ook de fiscale en sociale aspecten van deze 
zaak, zoals die op de middenstandsconferentie 
van 19 mei j.l. aan de orde kwamen zullen 
nader worden belicht.

ling en  S a n erin g  v a n  h e t  m id d e n - en  
k lein b ed rijf, v o o r  h et v e r s c h a ffe n  v a n  
ee n  g ro tere  fin a n ciële  a rm sla g aan d e  
r e se a rc h -in stitu ten  o p  h et g e b ie d  v a n  
h e t m id d e n - en  k le in b e d rijf, m e t  n a m e  
h et op  gan g g e k o m e n  c o n s u m e n te n -o n 
d er zo ek  m o e t  w o r d e n  v o o r tg e z e t .

Er is voorts gepleit voor een verdere 
uitbouw van het economische en sociale 
begeleidingswerk. Met name dit laatste 
laat, hoewel door de staatssecretaris in 
de Eerste Kamer toegezegd, te lang op 
zich wachten.

Voorts werd aangedrongen op ingrijpen 
van de overheid als er werkelijk met 
prijzen wordt gestund, op spoedige in
diening van het wetsontwerp wettelijke 
bescherming huurders bedrijfspanden 
en op maatregelen die moeten voor
komen-dat de grondprijzen voor win
kelcentra moeten dienen het gemeente
lijke grondbedrijf sluitend te maken.

Het tot nu toe gereleveerde is 
slechts een greep uit hetgeen die 
dag besproken is. Voor de belang
stellenden wijs ik er nogmaals op 
dat binnenkort een uitvoerig ver
slag van. de conferentie zal ver
schijnen.

M O EILIJK H ED EN
S C H O LEN G EM EEN 
SCHAPPEN
D e heer Van B en n ek om  (A .R .)  
en  praktisch alle andere onder- 
wijsspecialisten in de K a m er  
vroegen  aan de staatssecretaris 
van Onderwijs':

Is het de staatssecretaris bekend, dat 
de circulaire A.V.O. 69-30 d.d. 14 
maart 1969 voor veel scholengemeen
schappen met een categoriale inde
ling in het tweede en derde leerjaar 
tot gevolg zal hebben, dat het aan
tal leraarlessen sterk kan dalen?
Is het de staatssecretaris voorts be
kent, dat die daling vooral ernstige 
vormen kan aannemen bij die scho
lengemeenschappen die voor de ver
schillende schooltypen een kleine 
rest overhouden, d.w.z. waarbij het 
aantal leerlingen slechts weinig bo
ven de klassesplitsingsnorm van 30 
komt te liggen?
Is de staatssecretaris zich bewust van 
de omstandigheid, dat vele scholen 
als gevolg van -de nieuwe maatre
gel slechts de keuze zullen hebben 
uit twee mogelijkheden, door óf het 
aantal leerlingen per klas sterk te 
verhogen, öf een numerus clausus 
in te stellen, en is hij niet van me
ning, dat beide mogelijkheden niet 

' in het belang zijn van de leerlingen? 
Is het de staatssecretaris bekend, 
dat doorvoering van deze maatregel 
het uitermate moeilijk maakt tijdig 
het juiste aantal leraarlessen te be
palen, waardoor afspraken niet do
centen over het door hen te geven 
aantaT lesuren en het tijdig samen
stellen van een goed lesrooster zeer 
worden bemoeilijkt?
Is het juist, dat door deze maatregel 
ook het aantal beschikbare taakuren 
in bepaalde gevallen sterk kan da
len?
Is de staatssecretaris, gelet op deze 
bezwaren, bereid de Inhoud van de 
onderhavige circulaire nog eens in

VRAGEN
VAN
KAMER
LEDEN
ernstige overweging te nemen en het 
resultaat van zijn onderzoek zo tij
dig te publiceren, dat daarmede bij 
het sarnenstellen van de lesrooster 
1969-1970 rekening kan worden ge
houden?
Is de staatssecretaris niet van oor
deel, dat het juister zou zijn geweest, 
wanneer over een dergelijke belang
rijke materie het oordeel was inge
wonnen van de onderwijzersorgani- 
organisaties?

Toelichting
De vragenstellers willen uitdrukke
lijk vaststellen, dat zij de noodzaak 
tot het verlenen van bijzondere faci
liteiten aan de scholengemeenschap
pen, die een verlengd brugjaar in
voeren van harte onderschrijven. Zij 
menen echter, dat dit niet ten koste 
mag gaan van de scholengemeen
schappen, die in het tweede en derde 
leerjaar de categoriale indeling aan
houden.

GAAT DUITSLAND 
NIET TE VER?

■ D e  heren  Goudzw aard en B oer- 
tien, beiden A .R . vroegen  aan 
de m inisters van E conom ische  
en Buitenlandse Zaken:

Kan de minister van Economische 
Zaken de juistheid bevestigen van 
zijn uitspraak, dat ten aanzien van 
de ultra-centrifuge methode van pro- 
duktie van verrijkt uranium West- 
Duitsland (als gelijkberechtigde part
ner) „te zijner tijd een gelijkwaar
dige rol zal willen spelen in de ver

dere uitbouw van de produktie-een- 
heden” ?
Moet, Indien deze uitspraak juist is 
weergegeven, daaruit worden opge
maakt, dat het nog te sluiten ver
drag tussen West-Duitslahd, Enge
land en Nederland in principe de 
mogelijkheid tot een zodanige pro- 
duktie op Westduits grondgebied in 
de toekomst zal openlaten?
Achten de bewindslieden, indien de 
voorgaande vragen bevestigend wor
den beantwoord, het niet wenselijk, 
dat aan de definitieve onderteke
ning van deze tripartite overeen
komst alsnog de voorwaarde wordt 
toegevoegd van het niet deelnemen 
van West-Duitsland aan de actieve 
produktie van verrijkt uranium vol
gens de ultra-centrifugemethode? 
Zijn de bewindslieden niet tevens 
van mening, dat met de onderteke
ning van deze overeenkomst, alsme-. 
de met de uitwisseling van techni
sche gegevens, dient te worden ge
wacht op de ondertekening van het 
non-proliferatieverdrag door de 
Duitse Bondsrepubliek?

PAPOEA'S
O ver  de toekom st van het Pa- 
poeavolk vroeg  de heer G eelk er
ken  (A .R .P .)  aan de m inister  
van Buitenlandse Zaken:

Wil de minister mededelen wat hij 
heeft verricht ter effectuering van 
zijn op 5 maart jJ. in de Tweede Ka
mer gedane toezegging alle aspecten 
van de toekomst van het Papoeavolk 
met de Indonesische regering bij 
voortduring te bespreken?
Heeft het in uitzicht gestelde overleg 
reeds tot concrete resultaten geleid, 
die mede ter kennis van de Papoea’s 
zijn gebracht? Zo ja, welke zijn dan 
de resultaten?
Welke gedragslijn denkt de minister 
in het licht van zijn onder 1 vermel
de toezegging op korte termijn te 
volgen, gelet op de recentelijk be
kend geworden ontwikkeling in 
West-Irian?
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NEDERLAND
AMERIKA
EN
DE WE

De politieke positie van Neder
land in de wereld hangt in 

hoge mate af van de verhouding 
tot de Verenigde Staten van Ame
rika.
Ons land maakt immers deel uit 
van een politiek bondgenootschap, 
waarin Amerika de leidende mo
gendheid is. Wij leven ook in een 
militair bondgenootschap met 
Amerika, maar dat is secundair, 
want ook daarbij gaat het om de 
politieke doelstelling, de bescher
ming en zonodig verdediging van 
de democratische vrijheden.

Amerika is in het westerse bondgenoot
schap onbetwist de leidende mogend
heid. Het is dat al vanwege zijn mili
taire macht. De vrijheid van het westen 
is wel denkbaar dankzij een NAVO zon
der Nederland, maar niet zonder de 
Verenigde Staten van Amerika.
Meer nog dan vanwege zijn militaire 
macht, valt op morele gronden het lei
derschap van het verbonden westen aan 
de Verenigde Staten van Amerika toe. 
Tot driemaal toe immers in deze eeuw 
heeft de bereidheid van Amerika zich in 
te zetten voor het verdedigen of her
winnen van de vrijheid in Europa, ons 
die vrijheid doen behouden of herkrij
gen, namelijk in twee hete oorlogen en 
in één koude oorlog.
Sómmigen menen, dat het loyaal erken
nen en aanvaarden van dit leiderschap 
ook dient te betekenen het kritiekloos 
aanvaarden ervan. Sommigen hebben 
het er al moeilijk mee om een kritisch 
oordeel van anderen, bijvoorbeeld van 
het Nederlandse parlement, zelfs maar 
ter kennis van de Amerikaanse regering 
te brengen. Dit: nu is een fundamentele 
miskenning van het karakter van het 
westerse bondgenootschap.
Dit bondgenootschap dient immers ter 
bescherming van de democratische vrij
heden. En nu zijn er weinig dingen zo 
kenmerkend voor de democratie als het 
functioneren van het recht zich een zelf
standig oordeel te vormen over het be
leid van de politieke leiders en aan dat 
oordeel, ook als dat kritisch uitvalt, 
openlijk uiting te geven. Dat is geen be
wijs van de Innerlijke zwakte, maar 
juist van de innerlijke kracht van een 
democratisch verband. Dit is ook het 
punt, dat een democratisch bondgenoot
schap het meest fundamenteel scheidt 
van een autoritair bondgenootschap, zo
als de gang van zaken in Tjechoslowa- 
kije ons ten overvloede weer heeft be
wezen.

K E E R ZIJD E
De leidende rol van Amerika in het wes
terse bondgenootschap, waaraan wij zo
veel te danken hebben, heeft ook een 
keerzijde.
Alles wat Amerika doet, doet het in de 
ogen van de wereld niet slechts als Ame
rika, maar tevens als eerste en voor
naamste representant van het gehele 
vrije democratische westen. Dat is in het 
bijzonder het geval in de verhouding 
tussen de rassen.

H e t  v o o rn a a m ste  vr a a g stu k  b in n en  d e  

V e re n ig d e  S ta ten  v a n  A m e r ik a  i s  d e  

teg en ste llin g  tu s se n  b la n k  e n  z w a r t  en  
d e teg en ste llin g  tu sse n  rijk  e n  a rm . 

D e g r o te  tra g iek  v a n  A m e r ik a  is z e l fs ,  
dat d it n ie t  t w e e  v r a a g stu k k en  zijn , 
m aar dat h et é é n  vra a g stu k  is. D e  

teg en ste llin g  b la n k  en  z w a r t  v a lt  v r i j -

N ix o n

w e l  sa m en  m e t  d ie tu ssen  rijk  en  arm .

H e t  b ijzon d ere er v a n  is ech ter , dat dit 
vra a g stu k  als tw e e  d ru p p els  w a te r  lijk t 
o p  d e teg en stellin g , d ie  in  to en e m e n d e  
m a te  o o k  d e v e rh o u d in g en  in  de w e r e ld  
en  m e t  n a m e d ie tu sse n  d e o u d e  en  d e  
jo n g e  la n d en  b e h ee rs t . O o k  daar is d e  
g ro te  teg en stellin g  s te e d s  m e e r  die tu s 

sen  bla n k  en  g e k leu r d  e n  tu sse n  rijk  en  

a rm , en  o o k  daar v a lle n  d ez e  tw e e  
vra a g stu k k en  p ra k tisch  to t é é n  v r a a g 

stu k  sa m en .

R o b e r t  K e n n e d y

Meer dan enig ander vraagstuk geldt 
hiervan dat de toekomstige verhoudin
gen in de wereld in verregaande mate 
worden bepaald door de urgentie, die de 
Verenigde Staten van Amerika aan de 
oplossing ervan in eigen land toekent en 
de wijze, waarop zij het daar aanpakt. 
Al wat de Verenigde Staten van Ameri
ka (eerste en voornaamste representant 
van het verbonden Westen) ten kwade 
doet, wordt ons allen ten kwade aange
rekend. Alles was de Verenigde Staten 
hierin ten goede doet, wordt ons allen 
ten goede aangerekend. De geloofwaar
digheid van het Westen bij de oplossing

van dit grootste vraagstuk van onze tijd 
hangt in de eerste plaats af van de 
ernst, waarmee Amerika ditzelfde 
vraagstuk binnen de eigen grenzen aan
pakt en oplost.

O O K  O N ZE Z A A K
De rassen- en armoedekwestie in Ame
rika is niet een interne aangelegenheid 
die ons niet aangaat of een zaak die ons 
alleen als bevriende natie vanaf een af
stand interesseert, maar een kwestie die 
volop ook de onze is.

Het democratisch karakter van het po
litieke bondgenootschap, waarvan Ne
derland deel uitmaakt en waarin de 
Verenigde Staten van Amerika onbe
twist en onbetwistbaar de leidende mo
gendheid is, brengt met zich mee, dat 
de verbonden landen zich een oordeel 
over het genoemde vraagstuk vormen 
en dit oordeel, ook als het een kritisch 
oordeel is, aan de regering van de Ver
enigde Staten kenbaar maken. Men kan

D O O R  MR. W. AANTJES

zelfs stellen dat de morele plicht daartoe 
des te klemmender is, naarmate een 
deelgenoot in dit bondgenootschap zich 
loyaler jegens de leidende mogendheid 
opstelt.

Het perscommuniqué, dat werd'uitgege
ven -na het bezoek dat de Nederlandse 
minister van Buitenlandse Zaken op 1 
april jl. aan president Nixon bracht, 
maakte wel melding van het aantal mi
nuten, waarmee het bezoek het aanvan
kelijk ervoor uitgetrokken kwartier had 
overschreden, en van een gedachtenwis
seling over de kloof tussen de generaties. 
Helaas bleek er niet uit, of onze be
windsman deze kans mede en met name 
had benut om onder de aandacht van de 
president der Verenigde Staten van 
Amerika te brengen, van hoe groot be
lang een snelle en rechtvaardige oplos
sing van het armoede- en rassenvraag
stuk binnen de V.S. is voor de geloof
waardigheid van het Westen en voor 
de toekomst van de verhoudingen in de 
wereld.

En toch was dat het eerst nodig geweest 
Dat president Nixon op zijn reis naar 
Europa Den Haag niet aandeed, zal op 
de diplomatieke parties wel naar voor 
ons zijn, maar dat is natuurlijk helemaal 
niet belangrijk. Van belang is, of wij de 
mogelijkheden, die wij hebben, gebrui
ken om het beleid van Amerika als eer
ste vertegenwoordiger van het Westen 
ten goede te beïnvloeden.

H O O P G E T R O F F E N
De eerste grote buitenlands politieke 
daad van president Nixon was een 
reis naar de verbonden landen van 
West-Europa. Natuurlijk zijn ook wij er 
dankbaar voor, dat die verbondenheid 
ook bij deze president zo manifest aan
wezig is. Wij begrijpen ook zeer wel, dat 
het nuttig en nodig was deze demon
stratie van verbondenheid te doen voor
afgaan aan een eventueel gesprek met 
Moskou. Maar dat dit zijn éérste grote 
buitenlandse beleidsdaad was, betekende 
tevens een urgentiebepaling, die het 
wantrouwen in de jonge, zwarte, arme 
wereld alleen maar kan versterken.

Het is onder andere deze priori
teitskeuze, die ons in deze dagen 
welhaast meer nog dan een Jaar 
geleden doet beseffen, hoeveel hoop 
op een visionake aanpak en welk 
een verwachting van een inspire
rend leiderschap bij de fatale aan
slag op Robert Kennedy op 5 juni 
1968 mede werden getroffen.

9  gulden
vo o r
èO Jaar
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DORDRECHT en omstreken

HANDELSMIJ 
A. VAN ROON N V.
Westhavenkade 61 
V L A A R D I N G E N  
Tel. 010 - .943492 ee 343046

Speciaal adres voor boots- 
huiken. caravanluifels, 
watersport- en 
kampeerartikelen

H. HORTENSIUS & ZOON
METSELAARS EN AANNEMERS
Bevelen zich beleefd aan voor alle voorkomende werk
zaamheden NIEUWBOUW

VERBOUW - BETONWERK 
EN VERDERE REPARATIE 

Stokdijkkade 6-20 - NAALDWIJK - Tel. 01740-4808-.q570

DRUKKERIJ J. DE LONGTE
Dordrecht Postbus 171

BOEKDRUK OFFSET
SNEL en GOED in reclame- en handelsdrukwei'k

v.h. GEBR. HARKEMA
SINDS 1948 JOHAN STAAT - DORDRECHT
ZOWEL VOOR Automateriaal tel. 39429
WONING, Gereedschappen tel. 39433
GARAGE, Hang- en Sluitwerk tel. 33221
FABRIEK OF I.lzerwaren tel. 34303
SCHIP Bevestigingsartikelen tel. 34303
Levering
als regel uit voorraad - Groothandel en fabrieksagent

ROTTERDAM

M VAN REiJN'S
LOODGÜTERSBEDRÜF
ELEKTRO-TECHNISCH BUREAU

Lusthofstraat 27 Telefoon 122429 b.g.g. 131762
____________________ ROTTERDAM _______________

C. de Mooy & Zoon
lm- en export bloemenhandel

LO iM BARD K AD E 21. TELEFO O N  llSS.'iO

N.V. Verhuis- en Transportbedrijf
A. SLUYTER & ZONEN

VERZORGT AL UW TR.ANSPORTEN 
DOOR HET GEHELE LAND

ROTTERDAM, telefoon 010 - 242565 - De .longhstraat 25

W. J. SPOORMAKER N.V.
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 

Wolpliaertsbocht 246 - Telefoon 77550

O m eial PEUGEOT - DF/lUFB
VOOR ROTTERDAM-ZUID EN DE EILANDEN 

IJSSELMONDE EN VOORNE - PUTTEN
lllllillll

ZEELAND
M E Ü J V B O IW O N D E R H O V D

GEBR. JOBSE 
aannem ersbedrijf

SEROOSKERKE (W.) - TEL. (01189) 297-343-341

AAN N EM IN G SB ED R IIF 
„S C H O U W EN -O U IV EIA N D  N.V.

Scliuithaven 10 - ZIERIKZEE - Telefoon 01110 - 2478
HET ADRES VOOR

UITVOERING VAN BETON-, WATER-, 
WEGENBOUW- en CULTUURTECHNISCHE WERKEN

tSouw niutevia len  K e iih e n s
TEGELS TIELSA
BEKLEDINGSPLATEN VOOR ROSÉ
BINNEN- EN BUITENWERK PRISMA

A. DE JAGER-TOLHOEK N.V.
S H O W R O O M S  G O E S  EN M I D D E L B U R G

HET BEELD 
DER VADEREN

HU W ENDE
O N D ER W IJZER ES
Een halve eeuw geleden was er behalve de „Grote”, 
de bekende organisatie van Christelijke onderwijzers 
en onderwijzeressen, nog een Unie van Christelijke 
Onderwijzers en Onderwijzeressen, waarin een aan
tal klasseonderwijzers waren georganiseerd, die de 
„Grote” te conservatief vonden en te v̂ eel een zaak 
van de hoofden.
Lid van deze Unie was een onderwijzeres, die wilde 
trouwen, maar na haar trouwen in functie blijven

als onderwijzeres. Maar zij vreesde, dat zulks niet zo 
vlot zou lopen en vroeg advies van het hoofdbestuur 
van de Unie.
Dat hoofdbestuur vroeg op zijn beurt rechtskundig 
advies van de raadsman der Unie, mr. B. de Gaay 
Fortman. Nadat dit advies was binnengekomen en 
gelezen besloot het hoofdbestuur zich nader met de 
onderwijzeres in verbinding te stellen om na te gaan, 
hoe de zaak juridisch lag.
Maar tegelijk besloot het hoofdbestuur, haar mee 
te delen, dat het hoofdbestuur een standpunt als het 
hare afkeurt.
Ook dit hoofdbestuur is dus van mening, dat als 
regel de huwende onderwijzeres ontslag behoort te

DE W EEK ROND
19 mei

20 mei

21 mei

Nederlanders merken in de persoonlijke 
sfeer nooit zoveel van de E.E.G. voorval
len.
Nu is er eentje: als je van vakantie te
rugkomt (overigens, elke reis in E.E.G. 
verband) mag je per persoon voor 270 
gulden aan spullen zonder invoerrechten 
over de grens meebrengen.
Kom je van verder weg: dan maar voor 
90 gulden.
Enfin — het hemd is nader dan de rok.

Weer is een boek op de markt versche
nen.
Weer een boek uit de rode hoek.
Weer een boek met politiek.
Dit maal van de voorzitter van het N.V.V., 
de heer Kloos.
De titel luidt „het achterste van de tong”. 
Als je het boek gelezen hebt constateer 
je: jawel — maar dat laat hij net niet 
zien!

In Cannes is er weer het filmfestival. 
Een dag daar met matige films geeft 
ruimte voor denken en praten.
Vooral dat laatste.
En daar waren veel van die dagen, zeg
gen kenners.
We gunnen journalisten ook wel eens wat. 
Jammer dat de club van Nederlandse 
Gedachten niet uitgenodigd was.

22 mei ’t Is zover! Mevrouw Mussolini krijgt
pensioen, met terugwerkencle kracht. Zo’n 
80.000 gulden. Wet is wet zeggen de Ita
lianen, en daarom!
„Het gaat mij niet om het geld”, aldus de 
weduwe.
„Nu hebben na-oorlogse regeringen er
kend dat mijn man zijn land heeft ge
diend”.
Zo ziet u weer dat elk vogeltje zingt zoals 
het gebekt is. Daden zijn niet zo makke
lijk te verwoorden.

23 mei Minister Beernink schrijft aan de Tweede
Kamer dat hij hoopt nog voor het einde 
van zijn ambtstermijn in 1971 een defini
tief ontwerp gemeentewet te kunnen aan
bieden.
Wij vinden dat manmoedig om nu al vast 
te stellen dat zijn ambtstermijn pas 1971 
eindigen zal.
Wie er anders overdenkt kan ons vrijelijk 
schrijven.

24 mei Vlug, veilig en voordelig.
Dat was de lijfspreuk van de Nederlandse 
Spooj'wegen.
Vlug en veilig is ze nog. Maar voordelig? 
In elk geval werkt de N.S. aan dit laatste: 
er komt een treinkorting voor congressen 
in de Jaarbeurs te Utrecht.
Voor A.R. Partij Convent-vergaderingen 
en Deputatenvergadering een blijde uit-, 
komst dachten wij.

9 gulden 
voor 
90jaar 
arp

A R. PARTIJ 
's-GRAVENHAGE
Dr. Kuyperstraat 3
Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd:

medewerker
ter assistentie van de chef de bureau

die in samenwerking met deze een aantal taken 
zelfstandig kan verrichten en hem bij afwezigheid 
kan vervangen.

Vereisten: middelbare schoolopleiding (tenminste Mulo);
praktijkdiploma boekhouden (bij voorkeur M .B .A .); 
ruime kantoorervaring; 
in staat leiding te geven; 
gevoel voor organisatie en efficiency.

Geboden wordt: interessante werkkring op middelgroot kantoor, 
waar in goede teamgeest wordt gewerkt.
Leeftijd: ongeveer 25 tot 30 jaar.

Salaris volgens rijksregeling in soorigelijke functie, 
rekening houdende met leeftijd, opleiding en erva
ring.
Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070 - 
183960, toestel 5.
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DE PERS OVER:

GROTE TAAK 
VOOR
KLEINE MENSEN

In diverse bladen is aandacht ge
schonken aan het boekje, dat de 
A.R. Partij uitgaf ter gelegenheid 
van haar 90-jarig bestaan. Wij bie
den u een bloemlezing uit een aan
tal commentaren aan.

De Rotterdammer;

„Hij (Goudzwaard) is direct en hel
der; hij heeft de gave een betoog te 
kunnen houden dat aansprekend is, 
vaak origineel en dat een eigen po
litiek stempel draagt.
Zo doet hij zich ook in „Grote taak 
voor kleine mensen" kennen. Niet 
dat hij nu zo verschrikkelijk veel 
nieuws zegt, maar het is overgoten 
met een sausje dat het nieuw doet 
lijken en het zal ongetwijfeld velen 
— en die zijn er — die twijfelen aan 
de zin van christelijke politiek, aan 
het denken kunnen zetten".

In ,,Trouw” schreef dr. J. A. H. J. S. 
Bruins Slot o.a.:

„Door op haar negentigste jaardag 
met dit boekje voor de dag te komen 
heeft de a.r. partij ondanks het feit 
dat de schrijver zelf zegt dat het 
geheel voor zijn persoonlijke ver
antwoordelijkheid is en niet bedoeld 
is als weergave van het standpunt 
de a.r. partij, toch iets meer ge
daan dan zo maar een boekje uit
geven.

Want hier, wordt zo duidelijk de 
radicale identiteit van een christelij

ke partij gesteld, dat dit voor het 
verdere beleid der a.r. partij ook 
met betrekking tot de samenwer
king met andere partijen consequen
ties hebben moet. Dan komt dat 
voorwaardelijke ,,ja" in het geding!”

Prof. dr. Herman Ridderbos schreef 
in het Gereformeerd Weekblad o.a,:

,,Maar ik wil besluiten met iets an
ders, n.l. dat ik dit boekje in wat het 
per slot van rekening w i l  en voor
staat, bijzonder waardevol acht; 
niet alieen om er over te discussi
ëren, maar ook om er principieel (sit 
venia verbo I) mee te werken. Wat 
mij betreft, behoeft de A.R.P. niet 
zoveel moeite te doen om naar alle 
zijden de handen nog vrij te hou
den, maar mag zij zich gerust met 
andere partijen op een politiek 
programma verenigen in de geest 
van de door drs. Goudzwaard ge
trokken hoofdlijnen voor een evan
gelisch beleid".

Dr. J. van Putten schreef in de 
Haagse Courant o.a.

,,Het grote probleem waarvoor de 
A.R. Partij — mèt de andere chris
telijke partijen — op het ogenblik 
staat, is of zij nog voldoende dui
delijk kan maken wat haar princi
piële uitgangspunt betekent voor 
het praktische politieke handelen. 
De A.R.P. maakt er ernst mee, dit 
verband zo scherp mogelijk te om- 
lijneh.

GROTE T A A K  
V O O R
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD

Een boekje, om zelf 
te hebben en 

aan anderen te geven.
De prijs bedraagt 

ƒ 3,— per exemplaar.
Vul nu onderstaande 

bon in of bestel per giro 
(storting op giro 

89673 t.n.v.
A.R. Partijstichting 

te Den Haag.
In enveloppe ais drukwerk verzenden aan Bur. A.R.P., Dr. Kuyperstr. 3, Den Haag.

Een pocket 
van 110 pagina's, 
waarin de 
schrijver 
hoofdlijnen voor 
een
evangelisch 
beleid schetst. 
Wat is, wat wil, 
wat moet 
de A.R. Partij ?

—
1 Zendt mij
■
1 naam:

1 . adres:

1
1

woonplaats:

1 datum:
L -  »

ex. a ƒ3,— van „grote taak voor klei
ne mensen".

■k
I
I

Een laatste voorbeeld daarvan is 
een sympathiek boekje van het 
Tweede Kamerlid drs. B. Goud
zwaard, dat „Grote taak voor klei
ne mensen” heet en ,,hoofdlijnen 
voor een evangelisch beleid” tracht 
aan te geven” .

in ,,Opbouw” (weekblad tot opbouw 
van het Gereformeerde leven) 
schreef ds, H. Amelink o.a.:

,,WiJ kunnen de schrijver (en de A.R. 
Partij nog meer) gelukwensen met 
een dergelIJk herdenken van dit ju
bileum. We kunnen ook de zeker
heid uitspreken dat, uitgaande van 
deze gedachtengang, beheerst door 
het Evangelie, een christen, maar 
ook een christelijke partij, een zou
tend zout zal zijn, zonder in over
bodige stichtelijkheden te verval
len, louter en alleen om het feit dat 
de beloften Gods in Jezus Christus 
ons verzekeren dat zulk denkwerk 
en zulk praktisch werken n ie t,,ijdel" 
zal zijn in de Here (1 Cor. 15 ; 58)".

Het,,Nederlandse Dagblad” (G.P.V.) 
schreef o.a.:

,,WiJ willen dan ook gaarne de hoop 
uitspreken, dat zijn brochure ook in 
de kringen van het G.P.V. de aan
dacht krijgt die zij verdient en dat 
zij aanleiding mag vormen voor prin
cipiële gedachtenwisselingen, waar
toe dit geschrift tal van aankno
pingspunten bevat. De prijs zal in 
geen geval een bezwaar zijn: die is 
bewonderenswaardig laag gehou
den” .

In ,,De Zaanlander” stond o.a.:

,,Heeft de christelijke politiek haar 
tijd gehad? Wie naar de Anti-Revo- 
lutionaire Partij kijkt is geneigd die 
vraag vooralsnog ontkennend te be
antwoorden. Daarbij gaat het niet zo 
zeer om de wijze waarop de fractie 
van mr. Biesheuvel in de Tweede 
Kamer opereert als een soort Gi
deonsbende, die de natie telkens 
weer verrast door zijn plotselinge 
uitvallen naar links en naar rechts, 
maar meer om de poging, die bin
nen de partij wordt ondernomen om 
de christelijke politiek nieuwe vorm 
en inhoud te geven.

Voorbeeld van dat laatste is de in
teressante bijdrage, die het jongste 
iid van de anti-revolutionaire Twee
de Kamerfractie, drs. B. Goud
zwaard, heeft geleverd” .

,,... een boekje van deze 35-jarige 
econoom uitgegeven, waarin hij on
der de titel ,,Grote taak voor kleine 
mensen" enkele hoofdlijnen ont
vouwt voor een evangelische partij, 
die in ieder geval het voordeel heb
ben dat ze helder zijn geformuleerd 
en als zodanig een bijdrage leveren 
aan de alom verlangde duidelijkheid 
in de politiek” .

9  gulden 
v o o r 
9 0 ja a r 
a rp

SPORT-
NOTA

Onlangs heeft de minister van Cul
tuur Recreatie en Maatschappelijk 
Werk mej. Klompé een discussie
nota met betrekking tot het sport
beleid aan de Tweede Kamer aan
geboden.

De redactie heeft prof. dr. J, H. 
Christiaanse, voorzitter van de 
Nederlandse Christelijke Sportunie 
gevraagd, over deze nota een arti
kel te schrijven in Nederlandse Ge
dachten. De heer Christiaanse is 
hiertoe bereid. Zijn bijdrage zal 
evenwel pas over enige tijd in ons 
blad verschijnen.

Op de onlangs gehouden voorjaars
vergadering van de N.C.S.U. heeft 
prof. Christiaanse echter enkele op
merkingen gemaakt over de sport- 
nota die wij hierbij weergeven.

Hij is van mening dat de discussie
nota beoordeeld moet worden bin
nen de uitgangspunten. De vormen
de waarde van de sport en de 
recreatieve betekenis van de sport
beoefening zijn terecht vooropge
steld. De heer Christiaanse is het 
dan ook niet eens met de meeste 
tot nu toe verschenen perscommen
taren.

De minister heeft, zo blijkt uit de 
nota veel aandacht gegeven aar? 
de behoeften van de amateuristi
sche sportbeoefening en de vereni
gingen. Met wat de minister stelt 
ten aanzien van het sociale aspect 
van de sportbeoefening stemt prof. 
Christiaanse voor het grootste deel 
in.

De toekomstige taken worden door 
de minister duidelijk vastgesteld, 
waarbij de heer Christiaanse zich 
zeer positief opstelt t.a.v. de plan
nen van de minister, wat betreft de 
deskundigheidsbevordering van lei
dinggevend en technisch kader.

De voorzitter van de N.C.S.U. ver
trouwt erop dat de Kamerleden zich 
intensief met deze belangrijke zaak 
zullen bezig houden. Dat daarbij nu 
al aan de financiële voorzieningen 
voor de toekomst moet worden ge- ' 
werkt achtte hij noodzakelijk.

VERPLAATSBARE 
H O U TEN  GEBO U W EN
DIRECTIE- EN SCHAFTICETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN
SCHAFT- i*/MiTDrtilW WAGENS MOÜTBOUW
ETC.

HAHBO
A D D IN X V 9 L

T E L .  G I E S S E N D A M - H A R D I N X V E L D  2141
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VISSERIJ: 
SPORT 
OF BEROEP?
IS EEN
TEGENSTELLING
NOODZAKELIJK?

He t  Visserijbeleid is zes jaar 
geleden door de toenmalige 

minister van Landbouw en Visse
rij, de heer Biesheuvel, in een 
nieuw stadium gekomen. Dat gold 
zowel voor de 'grote visserij’ —  
vooral door het ontbreken van een 
E.E.G.-beleid inzake de visserij 
een moeilijke aangelegenheid —  
als voor de visserij op de binnen
wateren.
De Visserij wet - 1963 had hoofd
zakelijk betrekking op de binnen
visserij, maar na zes jaar bleek het 
noodzakelijk deze wet op bepaalde 
onderdelen te wijzigen.
Dat houdt verband met de meer dan 
stormachtige ontwikkeling van de 
sportvisserij. Nauwkeurige cijfers zijn 
niet bekend, maar we zullen niet ver 
van de waarheid zijn als we betogen, 
dat tussen de 500.000 en 600.000 vergun
ningen aan sportvissers zijn verstrekt. 
Daarbij komen dan nog tienduizenden 
Jongelui beneden 15 jaar die geen ver
gunning nodig hebben. Met elkaar een 
legioen, dat voor de recreatie een grote 
betekenis heeft; het zou een trieste ont
wikkeling zijn, wanneer deze massa’s 
zich uit teleurstelling over de te geringe 
vangsten van het water zouden afkeren 
en een nóg grotere bezetting van onze 
bossen, heiden, duinen, stranden en we
gen zouden veroorzaken.

BERO EPSVISSERS
- Op deze problematiek wees ook onze 
woordvoerder bij de behandeling van de 
wijziging van de Visserijwet, de heer 
Van Bennekom. Hij pleitte dus voor 
meer armslag voor de sportvisserij, 
maar wees er anderzijds op, dat de on- 
geyeer gOO kleine luyden, die van de 
visserij op de binnenwateren hun

hoofdberoep maken, niet tussen kaai en 
schip in de klem mogen raken. Hij 
maakte van deze gelegenheid gebruik 
een woord van medeleven te spreken 
met de nagelaten betrekkingen van de 
vissers, die op 12 april zijn omgekomen 
met de ramp van de U.K. 204 en vroeg 
een nauwkeurig onderzoek naar de oor
zaken van deze ramp.
Minister Lardinois sloot zich later aan 
bij deze woorden van piëteit en zegde 
gaarne toe het gevraagde onderzoek te 
zullen bevorderen.

Terug naar de binnenwateren. De heer 
Van gennekom zou het betreuren, wan
neer een kleine electoraal weinig aan
trekkelijke groep van mensen, in het 
algemeen weinig op de hoogte van de 
mogelijkheden van recht en wet, In 
ernstige moeilijkheden zou komen. Er 
behoeft geen controverse te bestaan tus
sen sport- en beroepsvissers; de eerste 
groep maakt gaarne gebruik van de 
deskundigheid van de tweede groep 
voor toezicht op het viswater, uiteraard 
tegen vergoeding. Bovendien zou het 
voor de sportvissers allerminst aantrek
kelijk zijn wanneer de beroepsvissers 
geheel zouden verdwijnen: voor de re
gulering van de visstand is „het beroep” 
van grote betekenis.
Kern van de zaak is artikel 33, 5e lid, 
de zogenaamde gesplitste verhuur. De 
voorgestelde wijziging maakt het moge
lijk, dat de Kamer van de Binnenvisse
rij het visrecht van de beroepsvissers 
slechts voor een deel verlengt. De strek
king daarvan is, dat aan de sportvis
sers de schubvis (snoek, baars e.d.) 
wordt toegewezen, maar dat de aal- 
visserij aan het beroep wordt toegewe
zen. Dat betekent een aanzienlijke ver
ruiming voor de sportvissers, maar een 
winstderving van de beroepsvissers, 
die ongeveer 30 “/o van hun inkomsten

Voor de recreatie van grote betekenis.

verloren zien gaan. Èn het spreekt van
zelf, dat hier een behoorlijke schade
loosstelling tegenover moet staan; ook 
de wet spreekt van een vergoeding naar 
billijkheid. Vooral op dit punt spitste de 
discussie zich toe. Met de heer Van Ben
nekom namen de heren Van Rossum 
(S.G.P.), Dusarduijn (K.V.P.), Tolman 
(C.H.U.), Tuynman (V.V.D.), Van de 
Brake (groep Harmsen) en Egas 
(P.v.d.A.) het op voor de zwakken in de 
samenleving.
Minister Lardinois toonde veel begrip 
voor deze algemene wens uit de Kamer. 
Hij deed de concrete toezegging, dat de 
belangen van de bonafide beroepsvis
sers met de uiterste zorgvuldigheid zul
len worden behandeld. Als voldoende 
compensatie voor de beroepsvissers niet 
aanwezig is, zal de Kamer voor de Bin
nenvisserij niet tot splitsing van het vis
recht overgaan. Bovendien opperde de 
minister de mogelijkheid een econo- 
misch-sociaal voorlichter ten bate van 
de beroepsvisserij voor subsidie in aan
merking te brengen. Deze mededelin
gen namen een deel van de onrust bij 
de Kamer weg,

P E U R
De heer Van Bennekom diende — ge
steund door de heren Tuynman, Ter

Woorst, Tolman, ï^an Rossum en Egas — 
een amendement in met de bedoeling 
de kansen voor de beroepsvissers nog 
iets te vergroten.
Het ging hierbij om de peur. Dit be
trekkelijk eenvoudige vistuig vangt vele 
jonge aaltjes weg en benadeelt de aal- 
stand. Wanneer de beroepsvissers nu 
al afstand doen van de schubvis, moe
ten hun overige mogelijkheden niet ver
der worden beperkt. Het amendement- 
Van Bennekom oeoogde peurvergunnin- 
gen alleen aan hengelaarsverenigingen 
uit te reiken met toestemming van de 
Kamer van de Binnenvisserij. Het 
amendement werd op 13 mei door de 
Kamer zonder hoofdelijke stemming 
aanvaard. Een motie-Egas, dien ten doel 
had in de Kamer voor de Binnenvisserij 
pariteit in samenstelling te verkrijgen 
tussen sport- en beroepsvissers werd 
door de minister ontraden en eveneens 
op dezelfde datum door de voorsteller 
ingetrokken.

Met het beperken van de peur- 
visserij is naar de mening van ve
len aan een —  in letterlijke en 
soms ook figuurlijke zin —  werk 
der duisternis een ’weest op uw 
hoede’ toegeroepen.

ZOETERMEERS ROEM
de fijnsfe margarine 

GEBR. VAN DER SPEK N.V.

DIRECT G ELD  N O D IG ?
PERSOONLIJKE LENINGEN direct beschikbaar voor ieder
een en elk doel. Schriftelijke zeer vlugge afvi^erking. Res- 
tantschuld vervalt bij overlijden. Geheimhouding gegarandeerd.

VOORBEELD
KREDIET AFLOSSING PER MAAND
ƒ 1000.—   47,50 34,30 22,50
ƒ 2000.—   94.59 68.60 45,—
ƒ 3000.—   142,04 102,90 87,50
ƒ 4000.—   171,— 112,50 70,85
ƒ 5000.—   189,39 137,20 90.—

enz. enz
Op u\. telefonische of schriftelijke aanvrage zenden wij u 
geheel vrijblijvend en kosteloos een folder met aanvraag
formulier toe.
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STANDEN
VAN

HET FONDS

In de morgenbijeenkomst van het Partij Convent 
maakte de partijvoorzitter, dr. A. Veerman, bekend 
dat er ruim drie ton voor het fonds binnen was.
De secretaris van het Centraal Comité, dr. W. de 
Kwaadsteniet, kon vertellen dat hij zojuist van een

conventganger een grote gift voor het fonds had 
ontvangen. Hij wekte de aanwezigen op dit goede 
voorbeeld te volgen.
Op de foto van links naar rechts dr. A. Veerman, 
dr. W. de Kwaadsteniet en mr. B. W. Biesheuvel.

Dit waren de standen, welke wij tot dusver konden 
publiceren.
Het doel is f 500.000,—, zijnde 100 procent.
Eén procent is dus f  5.000,—.

Datum Bedrag %
22 februari f  24.000,— 4,8

1 maart ƒ 72.000,— 14,4
8 maart f 100.000,— 20,0

15 maart ƒ 128.000,— 25,6
22 maart f  143.000,— 28,6
29 maart f 166.666,66 33,3
5 april ƒ 178.000,— 35,6

12 april f 200.000,— 40,0
19 april f  224.000,— 44,8
26 april f 250.000,— 50,0
3 mei f  275.000,— 55,0

31 mei f 300.000,— 60,0

ONS STREEFBEDRAG•  •

EEN HALF MILJOEN
WIJ
ZIJN
BLIJ
MET DE 
DRIE 
TON 
NU
DERHALVE
NOG
TWEE
TON

H et extra geld is hard 
nodig. Naast de norm ale  
inkom sten uit de contri

buties.
E r m oet m eer  en waar 
m ogelijk ook beter w erk  
gedaan w orden.

E nkele hoofdpunten: vo or

lichting en publiciteit, in

ternationale contacten, 
kaderw erk.
Daar w ord t gelukkig aan 
gew erkt.
M aar er is m eer  nodig.

W ij m oeten  en w illen  m eer  
doen.

Dat kost geld.

GRAAG
UW
BIJDRAGE 
OP HET 
SPECIALE 
GIRONUMMER 
712.000 
FONDS 
AR. PARTIJ- 
STICHTING 
DEN HAAG

D it jaar bestaat de A .R .P . 
90 jaar.

Een m ooie gelegenheid  
om  een extra  im puls aan 
haar w erk  te geven . W ij 
vieren  geen  feest. W ij 
w illen alleen maar ons 
w erk  kunnen blijven doen. 
Daar is een partij voor. 
W erk en  kost geld.

D u s: geld in plaats van  
bloem en  bij deze „verjaar
dag".

„9 gulden vo or 90 jaar

a.r.p.". Indien nodig, 
m inder. L iefst m eer.

Z o zorgen w ij sam en vo or  
tenm inste een half m il
joen.

21.000 
LEDEN 
EN SYM
PATHISANTEN 
MAAKTEN 
REEDS 
HUN 
GIFT 
OVER 
NU
OOK U
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HET BEELD 
DER

VADEREN
In de laatste week van mei 1919 stond in 
alle Nederlandse bladen de volgende 
advertentie:
Landgenoten!

De wereldstrijd is nu een half jaar 
geleden geëindigd. De krijgsgevangenen 
van België, Frankrijk, Engeland etc, 
keerden naar ,de hunnen terug; alle 
krachten kunnen deze volken inspan
nen orn het, economisch leven te. her
stellen.

Niet alzo aan de andere zijde!
Meer dan 600.000 Duitschers worden te
ruggehouden van de hunnen, van den 
arbeid, zoo dringend nodig voor het 
herstel van hun volk.

De bittere hongersnood, die reeds jaren 
gewoed en vele honderdduizenden ge
dood heeft, wordt door de verhindering 
van levensmiddelentoevoer bestendigd; 
95 “/o der zuigelingen sterven, tubercu
lose en rachitis nemen schrikbarend 
toe. Zie het rapport van prof. Tendeloo 
uit Leiden e.a.

Het terughouden van grondstoffen 
houdt nog steeds in Duitschland mil
joenen werkloos. Ellende, honger en 
vertwijfeling voeren de groote volken 
van Midden-Europa steeds meer tot 
anarchie en bolsjewisme, terwijl na 
het tot stand komen van den vrede op 
de aangeboden voorwaarden het leven 
van vele miljoenen Duitschers onmid
dellijk bedreigd wordt.
Nederlanders, mogen wij dit alles zon
der een openbare uiting van medege
voel aanzien ?

Is het niet onze plicht, onze stem hier
tegen te verheffen, temeer daar de 
terugslag op ons vaderland onvermijde
lijk is ? Immers, de nood van Duitsch
land bedreigt heel ons volksleven met 
het allergrootste gevaar.

En niet slechts wij, maar geheel Europa, 
ja geheel de beschaafde wereld, wordt 
bedreigd, zoo deze matelooze jammer 
in Duitschland en verder Middel- 
Europa blijft bestaan.

Moeten wij dan niet met alle ernst, 
die in ons is, er op wijzen, dat dit niet 
langer zoo mag voortduren ?

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, dr. W de Kwaadsteniet, 
J. W, Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr 3, 's-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs:
f  7,— per halt jaar,
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement: 
f  7.- per jr. Losse verkoop f  0.30.

■Wij spreeken dan de volgende dringende 
eischen van menschelijkheid en alge
meen belang uit;

1. onmiddellijke terugzending van alle 
krijgsgevangenen en geïnterneerden 
zonder uitzondering;

2. snelle en ruime toevoer van levens
middelen, veevoeder en grondstoffen 
naar Middel-Europa;

3. volkomen en onmiddellijk herstel 
van het vrije wereldverkeer, zonder be
perking;

4. de vrede mag op geenerlei wijze de 
voortzetting van den oorlog vormen. 
■Vrouwen en mannen van Nederland, 
van alle klassen en partijen, laat uw 
stem hooren.
Wie met ons instemt, sture hiervan ten 
spoedigste eenig blijk aan één der vol
gende adressen: .
Daaronder volgen een kleine tweehon
derd namen en adressen, waarvan wij 
slechts een paar noemen:
Prof. dr. H. Bavinck, Amsterdam.
Prof. dr. H. Bouwman, Kampen.
L. F. Duymaer van Twist, Den Haag. 
Dr. J. G. Geelkerken, Amsterdam.
Prof. dr. A. G. Honig, Kampen.
Jhr. mr. A. F. de Savornin Lohman, 
Den Haag.

B o v e n : A a n d a ch t v o o r  d e s p re k er s  op  h et P a rtij C o n v e n t. O n d e r : P a r tijv o o r z itte r  
V e e r m a n  aan h et w o o rd .

.  .. JÜL M 1
f / /  •’

<<— *■

GROEN
GEWEERD

I^E N  eeuw geleden werden er ver- 
kiezingen gehouden. Men had toen 

nog het districtenstelsel, dat sommige 
groeperingen, zij het gewijzigd, willen 
herstellen. Bovendien was het kies
recht toen gebonden aan het belasting
biljet, zodat slechts een paar procent 
van de bevolking in aanmerking kwam 
om te stemmen voor de vertegenwoor
digende lichamen. Dit temeer, omdat 
er minder directe belastingen waren 
dan tegenwoordig. Het kon voorkomen, 
dat een miljonair geen kiesrecht had, 
als hij geen grond-, personele- of pa
tentbelasting betaalde, een rijke plan
ter, die zich b.v. in Nederland vestigde 
en daar een deel van een hotel af
huurde. Meestal waren er bij de ver
kiezingen in een district nog geen 2000 
kiezers, soms aanmerkelijk minder. 
Wel werden soms uitslagen met meer 
geldige stemmen vermeld, maar dan 
waren het vaak dubbele districten,
d.w.z. zo’n district koos twee afge
vaardigden. Men deed dit wel, als door 
de groeiende bevolking het aantal 
kamerleden moest worden uitgebreid. 
Het aantal leden van de 2de Kamer 
stond in een bepaalde verhouding tot 
de bewoners van Nederland, (voor elke
50.000 personen één lid).
Wanneer men nu districten moest ver
delen, bestond de kans, dat er onge

wenste uitslagen kwamen, b.v, de vor
ming van een rechts stel gemeenten 
tot een nieuw district. Dat kon men b.v. 
verwachten, als Sneek moest worden 
verdeeld. Nu werd er voor gezorgd, dat 
de liberalen de meerderheid behielden. 
Sam van Houten heeft over deze cor
rupte politiek een boekje opengedaan. 
Het gevolg was, dat b.v. de antirevolu
tionairen vaak heel weinig konden be
halen, soms zelfs niets. In een der 
nummers van ,,De Bazuin” van 1869, 
wees docent Brummelkamp er op. Hij 
was in het blad van de Afgescheide
nen, de man, die Groen van harte 
steunde. Nu geef ik enkele cijfers: 
Geldige stemmen in Assen 804, in 
Zwolle 1930, in Leeuwarden 1697, in 
Zutphen 2313, in Almelo 1912, in Briel- 
le 851, in Deventer 1828, in Zuidhorn 
736, in Eindhoven 1059, in Sneek 
(dubbele afvaardiging) 2808, Tiel (idem) 
2067 en in Winschoten 463 (I). Er 
moet bij vermeld, dat de kiezers soms 
slechts opkwamen.
Nu zegt Brummelkamp, dat Groen in 
verschillende districten kandidaat ge
steld was en dat hij in het hele land 
8000 stemmen had, evenveel als de 
volstrekte meerderheid in wel 8 dis
tricten. Maar gekozen werd hij niet, 
,,wat een ramp voor het land is” . Het 
districtenstelsel was oorzaak, dat aan

de minderheden geen recht gedaan 
werd, wat blijkens de uitlating van 
Kappeyne ook zo erg niet was. En ais 
in een district Groen zelf of een aan
hanger in herstemming kwam, omdat 
bij de eerste verkiezing geen der kan
didaten de volstrekte meerderheid be
haalde, dan steunden in 1869 de con
servatieven en liberalen over en weer 
eikaars kandidaat tegèn Groen of een 
Groeniaan, zoals in 1913 liberalen en 
socialisten deden. Als Groen maar ge
weerd kon worden en dat lukte.

A. A.

WIJ KOMEN 
BIJEEN

Op woensdag 11 juni a.s. belegt de 
A.R.V.A. Friesland haar jaarverga
dering in de theeschenkerij van de 
Prinsentuin te Leeuwarden.
Aanvang: 14.00 uur.
Spreekster: mej. J. Eerdmans, direc
trice van de Landbouwhuishoud- 
school te Bolsward, over: Huishoud- 
onderwijs.

9  gulden
vo o r 
9 0  jaar
arp
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HET EIGENE MOETEN WIJ 
BELEVEN IN ONS PROGRAM

„ T K  maak m e geen illusies; de 
A vraa g  zal b lijven  klinken: „W at 

w il de A.R.P. nu.” Er is in onze 
tijd veel rechtlijnigheid, en exclu- 
sivistisch denken. Wij w illen pro
beren ons daaraan niet schuldig te 
maken. Onze eigen zelfstandigheid 
verhindert ons niet samen te w er
ken —  in nauw ere vorm  met de 
beide partijen (K .V.P. en C.H.U.), 
met w ie wij samen in gesprek zijn 
— in ruim ere zin m et alle construc
tieve partijen in ons land. Maar 
om gekeerd tast sam enwerking on
ze eigen opstelling niet aan. Dat 
zou zonder m eer een verarm ing 
zijn van ons politiek bestaan.
Wij wijzen —  zo hebben wij vorig 
jaar samen al gezegd —  een grau
w e centrumpositie af. Zo w illen 
wij ons aan het volk  presenteren: 
m et een eigen gezicht, een eigen

Afscheid eti 
erekroon

Mr. A. B. Roosjen heeft afscheid geno
men van de Omroepwereld. De R.K. 
Gelderlander had niet zonder Koonise 
overdrijving verkondigd, dat we nu 
van „de eeuwige Roosjen” werden be
vrijd.
De heer Roosjen heeft zelf met veel 
verve dit citaat in zijn afscheidsrede 
voorgedragen. Maar minister Klompé 
heeft het anders verteld. Zij heeft in 
passende woorden opgesomd, wat de 
heer Roosjen mocht zijn, bij het onder
wijs, iii het verzet, in de politiek, in de 
journalistiek en in de omroep.
En zjj mocht mededelen, dat mr. Roos
jen bij bevordering was benoemd tot 
Commandeur in de Orde van Oranje- 
Nassau.
Een erekroon op een halve eeuw van 
strjjd en zegen. Wij voegen onze geluk
wensen bij die van de zéér velen.

ideaal —  maar zonder kram pach
tigheid. Zo gaan wij twee verkie
zingsjaren in.”
Aldus dr. A. Veerman, voorzitter van 
het Centraal Comité, zaterdag 31 mei j.1. 
op het voorjaars-Partij Convent In het 
Jaarbeursrestaurant in. Utrecht.
Dr. Veerman besteedde in zijn openings
rede voor het convent veel aandacht 
aan de positie van de A.R.P. Met name 
ook ten aanzien van de samenwerking 
met K.V.P. en G.H.U. in de groep van ’18’ 
Hij legde de nadruk op het feit, dat niet 
aan de orde is en wat de A.R.P. betreft 
ook niet is geweest, „de vorming van 
één partij, een soort C.D.U.” Het ge
sprek van de ’18’ gaat over de moge
lijkheid van samenwerking van drie 
zelfstandige partijen en dat heeft alleen 
zin als dat drie sterke partijen zijn . 
Dat moet geen noodgedwongen samen
werking zijn, maar samenwerking van
uit een gevoel van nauwe verwantschap 
in uitgangspunt, program en beleid.

Dr. Veerman zei dat het interimrapport 
van vorig jaar de afsluiting van' de 
eerste fase was. Nu nadert de tweede 
fase, de voltooiing van de programma
tische besprekingen.
De derde fase, de uitvoering, is nog niet 
aan de orde. Het gaat daarbij over een 

. kort program van prioriteiten, over de 
mensen, die dat program moeten uitvoe- 
reri en over de partners, waarmee bij 
voorkeur dat program- zal moeten wor
den uitgevoerd. Dat zijn zaken, die pas 
bij de verkiezingen van 1971 aan de orde 
komen.
Bereidheid tot samenwerking sluit be
grip over en weer voor het eigene niet 
uit, aldus de partijvoorzitter. Dat eigene 
wordt ook weer op alle drie niveaus 
beleefd; in uitgangspunt, program en 
beleid. Het eigene moeten wij beleven 
in ons program. Het gaat om een fun
damentele benadering van wat wij wil
len.
Dr. Veerman zei, dat programmapunten

V .l.n .r . m r. A . B . R ooaien  en  dr. A . V e er m a n

RAMP VOOR 
CURACAO D O O R  H. ALGRA

Ge k a p t  aan de w ortel van het 
econom isch bestaan, zo heeft 

minister Bakker terecht het m is
dadig bedrijf in W illem stad ge
noemd.
Het eiland Curagao is arm aan ei
gen hulpbronnen. Het heeft jaren
lang gedreven op één kurk, de olie- 
industrie, die aldaar w erd geves
tigd om  de m ooie haven, maar 
vooral om  de politieke rust en de 
rechtszekerheid, die in m indere 
mate in Venezuela w erden gevon
den, waar de rijke oliebronnen w a
ren. Om laatstgenoem de reden ves
tigde de Lago zijn olieverw erken- 
de industrie op Aruba.

Maar de olieindustrie op Curacao kreeg 
het moeUijk. Venezuela bevorderde de 
verwerking van de olie in het eigen 
land, andere staten riepen met staats
geld een eigen „nationale” raffinaderij 
in het leven en Curacao moest in vele 
gevallen het hebben van de tekorten 
op een wisselende markt. Dit dwong tot 
rationalisatie en automatisering en het 
aantal werknemers daalde van jaar op 
jaar.
Curagao zocht andere middelen van be
staan, en profiteerde onder meer van 
het Amerikaanse toerisme. De Neder
landse regering heeft grote bedragen 
beschikbaar gesteld, om de daarvoor be
nodigde accommodatie te realiseren. 
Tegelijk werd er ijverig en niet zonder 
succes propaganda gemaakt voor nieu

we industrievestigingen, met als door
slaand argument de rechtszekerheid in 
dit gebied, zoals nergens anders in Mid
den- en Zuid-Amerika.

rvA T is nu afgelopen. Het centrum van 
^  Willemstad is een puinhoop en er 
is voor miljoenen geplunderd. De vak- 
bondleiders zijn evenzeer verrast als de 
regering van de Antillen. Alleen in Ne
derland zijn enkele tinnegieters, die nü 
verklaren, dat zij het al lang hadden 
zien aankomen, en dat zij verwonderd 
zijn, dat deze ramp zich niet eerder 
voltrok. Maar voor de rest was het een 
volledige overrompeling.
Daarbij beschikt het gezag op Curacao 
maar over een paar honderd politie
mannen en de politie is tegelijk brand
weer. Het is zonder meer duidelijk, dat 
op het moment, dat er tientallen bran
den worden gesticht, de politie de, zaak 
niet meer aan kan.
De Nederlandse regering heeft op zo’n 
moment geen enkele bevoegdheid, om 
in te grijpen. De Antillen zijn een auto
noom gebiedsdeel. De Nederlandse re
gering kan de op Curagao aanwezige 
mariniers niet opdragen, de politie te 
hulp te snellen of de handhaving der 
orde in eigen hand te nemen. Ook niet 
op grond van de bepalingen omtrent 
wederzijdse bijstand.

T\E enige, die de mariniers kan gelas- 
ten, de politie bij de ordehandhaving 

te helpen, is volgens zijn instructie de 
gouverneur van de Antillen. Maar hij 
behoeft daartoe het fiat van het ka

binet van het Koninkrijk, waarin ook 
de gevolmachtigde ministers van Suri
name en de Antillen zitten. De gouver
neur hééft de mariniers opdracht ge
geven, te gaan helpen en het kabinet 
van het Koninkrijk stond daarbij achter 
hem. In overleg met de autoriteiten op 
Curagao, die de situatie beter konden 
beoordelen dan de heren in Den Haag 
en de studenten aan verschillende Ne
derlandse Universiteiten, ja zélfs beter 
dan de heer Den Uyl, zijn er verster
kingen gezonden, om de oververmoeide 
mariniers, die onafgebroken zes en der
tig uren dienst hadden gedaan, te kun
nen aflossen.
De heer Den Uyl heeft onmiddellijk 
zijn afkeuring te kennen gegeven en 
zijn veroordeling is haastig over de 
gehele wereld verspreid.
Maar de Nederlandse regering heeft 
niets anders gedaan dan haar plicht. Als 
de gouverneur seint, hoe ernstig de 
toestand is, dan kan de regering niet 
zeggen, de Koninkrijksregering: laat
niettemin de mariniers in de kazerne 
blijven en laat Willemstad maar verder 
platbranden.
Dat was het alternatief.
En zij, die het de regering kwalijk ne
men, dat zij de gouverneur op diens 
verzoek heeft gesteund, aanvaarden 
blijkbaar dat alternatief, óf het zijn al
leen maar laffe praatjesmakers.

De  regering heeft er recht op, 
dat het parlement duidelijk, 

en voor geen tweeërlei uitlegging 
vatbaar uitspreekt dat het Konink- 
rijkskabinet lo f  en geen blaam  ver
dient.
A ls het parlement dat niet zou aan
durven, maar zou proberen de kool 
en de geit te sparen, dan zou het 
beneden de maat blijven, uit op
portunisme, zwakheid of gebrek 
aan zedelijke moed-

geen los van elkaar staande wensen zijn. 
Wij zijn ook geen programpartij. Hij 

■ verduidelijkt dat aan de hand van drie 
punten, die door de heer Toxopeus zijn 
genoemd als ,.testcases” voor steun aan 
dit kabinet en voor een verdere samen
werking van de V.V.D. met de drie 
christelijke partijen: niet knoeien aan 
het kiesstelsel; handhaving van onze 
medewerking aan de Navo; door laten 
gaan van de belastingcorrectle.

N IE T  A B SO L U U T
De partijvoorzitter benadrukte, dat zul
ke programmatische punten door de 
A.R.P. niet zo absoluut gesteld worden. 
Ze moeten worden gezien in' het ver
band met onze politieke idealen en dan 
zijn het punten van relatieve betekenis. 
Tegenover de Navo staat de A.R.P. vol
strekt positief, maar de Navo is geen 
doel in zichzelf, het is een deel van heel 
het vraagstuk van ontspanning tussen 
de volken, het grotere geheel van een 
vredespolitiek. Op dit punt is de vraag: 
wat kan en moet er gebeuren om die 
ontspanning te bevorderen?
W a t d e bela stin g corr^ ctie  b e tr e ft , o ok  
t.o .v . dat p u n t kan  g e en  tw ijfe l  bestaan. 
H e t  verk ie z in g sp ro g r a m  1967 sp re ek t  
zich  u it v o o r  d ie c orrectie  en  aan dat 
p rog ra m  is d e fra ctie  g eb o n d en . M a a r  
o o k  dit p u n t m o e t  n iet g e ïso leerd  w o r 
den , m aa r w o r d e n  b e k e k e n  in h et g r o 
tere  g e h ee l v a n  ee n  rech tva a rd ig er  in k o 
m en sp o litie k . In  h et v e r k ie z in g s p r o 
gra m  k o m t o o k  d u id elijk  naar v o r e n  de  
g ro te  zorg , die d e A .R .P . h e e ft  v o o r  de  
m en s en , die m a a tsch a p p elijk  in  de k n el  
z itte n : de m e n s e n  m e t  d e  m in im a le  
lon en , d e b e ja a rd en , g ro ep en  z e lfs ta n 
digen . W a t  zijn  d e g e v o lg e n  v o o r  hen. 
In  d ie c o n te x t  m o e t  d e b e la stin g correctie  
w o r d e n  gezien . '
De evenredige vertegenwoordiging 
brengt het beste de geestelijke verschei
denheid onder ons volk tot uitdrukking, 
daarom wil de A.R.P. die handhaven. 
Maar dat betekent niet, dat het kiesstel
sel een zaak van absolute betekenis is. 
Er .moet ook gezorgd worden dat er een 
werkbaar parlement komt.
Wezenlijk voor de beschouwing van de 
A.R.P. is de wijze waarop de vrijheid in 
volle breedte haar kansen kan heb
ben. Wezenlijke zaken voor de democra
tie zijn; openheid, inspraak, bereidheid 
tot erkenning van de ander. Een kern
punt is hoe een nieuwe relatie tot stand 
gebracht kan worden in - de onderne
ming, aan de universiteiten en ook in 
publiekrechtelijke verbanden.

G E ZA G
Er wordt door ons en anderen gezegd, 
dat de A.R.P. een gezagspartij is, zei dr. 
Veerman. „Maar gezagshandhaving moet 
niet zijn handhaving van eigen positie. 
Sterk gezag is gezag, dat sterk is van 
binnen uit. Gezag betekent niet zozeer, 
dat men het te zeggen heeft, en daarmee, 
uit — het betekent, dat men wat te zeg
gen heeft, dat het gezag werkelijk in- 
houd heeft”.
Echt gezag duldt niet alleen inspraak 
maar het vraagt erom. Een van de cen
trale problemen van vandaag is echter, 
dat de formele kaders in dit opzicht niet 
meer voldoen. De mensen willen direc
ter en duidelijker bij het beleid betrok
ken worden. Daarover kunnen wij ons, 
vanuit ons mensbeeld alleen maar ver
heugen. Daarom zal de wet structuren 
moeten maken om een goede inspraak 
öp allerlei terrein mogelijk te maken. 
Dr. Veerman betreurde het in dit ver
band dat het SER-rapport over de 
structuur van de onderneming nog niet 
is verschenen. Hij maande hier tot 
spoed. Zger actueel is het punt van de
mocratisering van de structuur van we
tenschappelijk onderwijs. Gebleken is 
helaas dat in de loop van de historie 
groter inspraak, medezeggenschap van 
nieuwe groepen vaak pas na veel strijd 
is verwezenlijkt. Indien ergens dan zou
den op het terrein van universiteit en 
hogeschool nieuwe bestuursvormen het 
resultaat kunnen en moeten zijn van 
goed overleg. Onze keus is duidelijk, al
dus dr. Veerman. Democratie is respect 
voor de ander. Vertrouwen in de ander. 
Daarbij past geen krampachtigheid, 
geen prestige-politiek en geen geweld.

P O L IT IE K E  PA R TIJE N
Sprekend over de politieke partijen in 
ons land, merkte dr. Veerman op, dat 
alle partijen staan voor het dilemma 
tussen samenwerking en beklemtoning 
van de eigen identiteit. Gesprekken over 
mogelijkheden tot samenwerking leidden 
ertoe dat men zich ook intensiever is 
gaan bezig houden met het eigene en 
met een duidelijker vormgeving daar-

• Vervolg op pag. 5
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VOOR ZELFSTANDIGE 
LEVENSPOSITIE

Neemt u eens vrijblijvend contact op met

C O N W ER K N ED ER LA N D  N.V.
Met reeds ƒ 12.000,— tot ƒ 15.000,— aanbetaling kunt u 
een nieuw in te richten

LUXE SNACKBAR en/of CAFETARIA
kopen. Bij iedere zaak een woning.

CONWERK NEDERLAND N.V.
Oudt Woudenbergse Zandweg 11 a - ZEIST 

Postbus 115 Telefoon 03404 - 10014

SCHEEPSWERF 
„DE H O O P '

VOOR
NIEUWBOUW 
EN REPARATIE

Schiekade 36 - Schiedam 
Telefoon 010 -1 5  18 44

H A A G S C H  SA N A TO R IU IV I
DOORNIKSESTRAAT 30 — SCHEVENINGEN

Kliniek voor Longziekten
Kleine afdeling voor tijdelijke verpleging van 
revalidatie-patiënten.
AFDELING VOOR TUBERCULOSE
HALF AUGUSTUS 1969
begint weer de oriëntatiecursus voor de

opleiding tot 
ziekenverzorgster
Onze voorkeur gaat uit naar meisjes met huis
houdschool en/of vooropleiding verzorgende-be- 
roepen.
Deelneemsters moeten voor 1 november a.s. de 
17-jarige leeftijd hebben bereikt.
Enkele willekeurige pluspunten in onze inrich
ting:

^  14"/o onregelmatigheidstoeslag
4- Reiskostenvergoeding 

Vrije uniformkleding 
•/jf Nieuw zusterhuis.

Sollicitaties en inlichtingen bij:
Zr. H. de Jonge, Hoofd v. d. Verpleging, 
tel. 070 - 54.60.00.

W a ja n g
e e n  go u d -e e rlijke  
plantenm argarine

I De goud-folie verpakking 
I besehermt de versheid

In het riant gelegen 
Ziekenhuis SALEM  te 
Erm elo bestaat voor enkele 
accurate meisjes de 
gelegenheid in septem ber 
1969 te starten als

LEERLING-
VERPLEEGSTER
voor het diplom a Ziekenverpleging 
A. M inim um  leeftijd bij aanvang van 
de opleiding 17 jaar en 7 maanden.

Als vooropleiding is een MULO-, 
IN A S- of daaraan gelijkgestelde op
leiding noodzakelijk.

Prot. Chr. levensovertuiging.

Sollicitaties en vragen om  inlichtin
gen te richten aan de D irectrice van 
Ziekenhuis SALEM , W ilhelminalaan 
15, Ermelo. Telefoon  03417 - 2341.

DiAKONESSENINRlCHTING „BRONOVO”
’fi‘QravenhageX

Voor spoedige indiensttreding vrager, wij in ons zie
kenhuis van 330 bedden

VERPLEEGKUNDIGEN
(mannelijke of vrouwelijke)

VOOR:
a. operatiekamer
b. diverse verpleegafdelingen
c. verkoeverkamer 

(waarvan 1 in de rang van 
Ie verplegende)

Moderne
huisvestingsmogelijkheden. 
Salaris overeenkomstig 
landelijke regeling.
Met bestaande 
vakantie-afspraken kan 
rekening worden , 
gehouden.
Sollicitaties onder letters 
VP richten aan de 

|5*B'nï Directie, Bronovolaan 5, 
1 ^ ^  ’s-Gravenhage.

Mondelinge inlichtingen 
tel. 070 - 244344,

lEEBb besturend Zuster,
gBpnTdi toestel nr. 331.
■D D D n
lEESfiSn mlT

Geldleningen
Voor iedereen en elk doel. Wij kunnen ook uw bestaan
de schulden en leningen overnemen. Geen informatie 
bij uw werkgever. Kwijtschelding schuld bij overlijden. 
Geen rente-aftrek vooraf. Ook financiering caravans, 
boten en auto’s. Aflossing per maand:

12 18 24 36 48
f 500 47 33 26
ƒ 1.000 93 65 51
ƒ 2.500 227 157 122 88
f 4.000 359 249 195 140
ƒ 5.000 449 : '1 248 175 136
ƒ 7.000 628 436 340 244 199
ƒ■ 9.000 807 560 437 314 251
ƒ 10.000 897 622 485 348 277

Schrijf of bel 040 - 12193
FINANCIERINGSKANTOOR VAN DER VLEUTEN 

ST. SERVAASWEG 56 - EINDHOVEN 
’s Zaterdags geopend van 9.00 tot 4.00 uur

SiilJAl^SLAND 
SCHOUWEN DUIVELAND

U zoekt rust, goed vis- en zwemwater of wel weide 
voor uw paard, nabij manege? Camping Hoogezand, om
geving Zierikzee, Bruinisse en de Grevelingen, biedt u 
dit. Dagelijkse boottochten en vissen vanaf Bruinisse. 
Boerderij met goede sanitaire voorzieningen biedt uw 
caravan royale standplaats, zomer en winter.
A. de Jonge, van Stolberglaan 3, Zeist, tel. 03404-18928. 
Zondags gesloten.

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

In het
Diaconessenhuis 
te Meppel

kunnen worden 
geplaatst:

leerling
verpleeg
sters

Sollicitanten die op 1 september 
1969 de leeftijd van 17 jaar en 7 
maanden bereiken, kunnen deel
nemen aan de vooropleiding die 
half augustus a.s. van start gaat.

Zij dienen tevens in het bezit te 
zijn van een U.L.O.-, I.N.A.S.-, 
A.O.L.V.- of A .V .V. ll-diploma.

Salaris volgens rijksregeling.

Reiskostenvergoeding voor zover 
deze kosten per keer een bedrag 
van ƒ 2,50 te boven gaan.

Sollicitaties te richten aan 

de Besturende Zuster, 

Zuster A. G. Glasbergen, 

Hoogeveenseweg 38, 

Meppel.

DOORN „ ’t BRANDPUNT”. Breng uw vakantie 
door in de prachtige omgeving van 

Doorn. Kor.i naar ’t Brandpunt met eigen bosterrein en 
vijver. Positief christelijke sfeer. Centraal gelegen. Fris
se kamers met stromend water. Prima keuken. Prijzen 
v.a. ƒ 11,— p.p.p.d. Vraag prosp. tel. 03430 - 2332.

CONWERK vraagt te huur

W INKELPANDEN MET 
WONINGEN

voor haar AFD. INRICHTING 
HORECA-BEDRIJVEN

C O N W ER K N ED ER LA N D  N.V.
Oude Woudenbergse Zandweg xl a 

ZEIST 
Postbus 115 

Telefoon 03404 - 10014
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WILLEN ALLEEN MAAR ONS WERK 
LINNEN BLIJVEN DOEN

Een partij moet werken.
Goed werken.
Waar mogelijk beter werken.
Waar nodig meer werken.
E ivilt, dat uiv partij goed werk levert .
Terecht.
Ew partij vraagt, dat u goed geld daarvoor geeft. 
Eveneens terecht.
ÜTij hebben dus samen de zaak in eigen hand. 
Laat die hand dus mild geven.
Dat betekent:
Een kleine gift uit een smalle beurs.
Een grote gift uit een brede beurs.

BASIS VO O R  
E N K E L E  J A R E N

Het fonds moet vol.
Waarom?
Omdat de partij het dringend nodig
heeft.
Waarom?
Omdat:
— de A.R.P. geen rijke partij is;
— de A.R.P. geen kapitaal(tje) achter 

de hand heeft;
— het lopende werk al tekorten op- 

leyert;
— beter en meer werk dient te worden 

gedaan;
— daarvoor beslist onvoldoende geld 

aanwezig is;
— een basis nodig is om voorlopig voor 

de komende vier/vijf jaren het „be
ter werk” en „meer werk” op te 
zetten en aan te pakken.

D R IN G E N D
N O O D Z A K E L IJ K

Kan het Centraal Comité dit niet uit 
de normale contributie-afdracht, welke 
het van de kiesverenigingen ontvangt, 
betalen?
Neen; de normale inkomsten zijn te 
laag. De partij werkt al enige tijd met 
tekorten voor het lopende werk.
Kan dan niet beter de contributie-af
dracht van de kiesverenigingen aan het 
Centraal Comité worden verhoogd? 
Daar kan men op zichzelf genomen in
derdaad aan denken. Maar deze af
dracht wordt reeds elk jaar verhoogd. 
Automatisch. Wij volgen immers de in
dex der regelingslonen. (Afdracht 1965:

V E R V O L G  V A N  P A G . 3
D’66 heeft in dit dilemma, althans voor
lopig, gekozen voor de eigen identiteit. 
Deze partij heeft op het beslissende mo
ment het gesprek afgewezen. Het af
zijdig blijven is echter geen blijvende 
oplossing, want D’66 is ook een partij 
en zij zal voor de verkiezingen moeten 
kiezen. Partij zijn houdt in: partij kie
zen, mee verantwoordelijkheid dragen. 
Wat de P.P.R. betreft meende dr. Veer
man, dat ook zij gekozen heelt. Zij heelt 
gekozen voor de progressieve concentra
tie en daarmee is datgene, wat een 
eigen identiteit zou kunnen worden, na
melijk een vemieuwingsgezindheid van
uit een christelijke inspiratie, over
speeld.
De P.P.R. heeft volgens dr. Veerman een 
opmerkelijke gedaanteverwisseling on
dergaan. Oorspronkelijk koos men voor 
de aanduiding: een partij van christe
nen. De heer Aarden noemde de chris
telijke inspiratie voor hem en zijn me
destanders wezenlijk. In de gesprekken, 
die de A.R.P. met de P.P.R. voerde, 
werd echter door de P.P.R. met nadruk 
de suggestie afgewezen, als zou zij als 
partij berusten op een christelijke visie.

Dr. Veerman meende dat daarmee de
P.P.R. de uitspraak uit het beginselpro
gram van de P.v.d.A. tot de hare maakt: 
zij erkent het innig verband tussen le
vensovertuiging en politiek inzicht.
Het zoeken naar eigen identiteit vindt 
men ook bij P.S.P. en P.v.d.A., aldus 
dr. Veerman.
D ie  sp a n n in g  is er  o o k  bij d e  A .R .P . en  
dat is e e n  g e zo n d  v e rsc h ijn se l. V a n u it  
d e ra d ica liteit v a n  h et ev a n g elie  p o li 
t iek  b e d r ijv e n  b e te k e n t , k ritisch  staan  
t e g e n o v e r  h et besta a n d e. E e n  k r itisch e  
ben a d erin g  is  er  e c h te r  n ie t  v a n u it h et  
n iets , m e n  m o e t  e e n  d er g e lijk e  b e n a 
d er in g  h e b b e n  v a n u it h et b esta a n d e. 
H e t  m a g  o o k  g e e n  co n stru ctiv ite it  zijn  
v o o r  later. M e n  m o e t  b e re id  zijn  va n u it  
h et b esta a n d e te  w e r k e n  aan d e to e 
k o m s t  en  h et b esta a n d e d aa rtoe o m  te  
v o r m e n . E x c lu s iv is m e  p a st daarbij n iet. 
Dr. Veerman wees erop dat de P.v.d.A. 
in dit verband het eigen standpunt soms 
wil verabsoluteren. Er zijn daar con
flicten over het volgen van de politieke 
methode: het al dan niet volgen van de 
parlementaire weg, het al dan niet dra
gen van de politieke verantwoordelijk
heid samen met anderen.
Dr. Veerman besloot:

ƒ 4,50; 1966: ƒ 5,—; 1967: ƒ 5,75: 1968 
ƒ 6,05; 1969: ƒ 7,—).
Dat is overigens nauwelijks voldoende 
om de doorgaande stijging van de kos
ten op te vangen. Deze problematiek 
wordt intussen nader onder ogen ge
zien. Men kan daarnaast ook denken 
aan de stijging van het ledental, waar
door de inkomsten vermeerderen. Er 
zijn in dit seizoen weer ongeveer 2500 
nieuwe leden ingeschreven. Voortgaan
de ledenwerving is ook financieel van 
het grootste belang.
Inmiddels is thans de extra injectie van 
tenminste een half miljoen voo.r de 
eerstkomende jaren dringend noodza
kelijk.
Wij gaan dat geld ook niet voor lange 
jaren in een potje stoppen. Wij gaan het 
— van nu af; direct — gebniUcen.

H O O F D P U N T E N

Deze zijn;
1. Publiciteit;
2- Kadervorming;
3. Buitenlandse contacten.

Publiciteit
Publiciteit, voorlichting, openbaarheid. 
Bij de noodzaak daarvan voor een poli
tieke partij behoeven wij in deze tijd 
eigenlijk nauwelijks stil te staan.
Wat wil de partij? Wat bedoelt zij? De 
partij heeft een boodschap. Die moet 
echter voor een breed publiek, voor het 
Nederlandse volk, worden vertaald. 
De visie van de partij moet begrepen 
worden; overkómen. Die moet bijvoor
beeld niet in een wetenschappelijk rap
port verscholen blijven zitten. Te wei
nig toegankelijk voor de kiezers, die er 
immers recht op hebben te weten wat 
de A.R.P. voorstaat op een hele serie 
punten.

W ij h e b b e n  sa m en  d e zaak in  e ig en  hand

Publiciteit — in ruime zin — is een 
moeilijke zaak en een dure zaak.
In verkiezingstijd schakelt de partij een 
reclame-adviesbureau in. Te betalen uit 
de o.a. daarvoor dan speciaal bestem
de en elke vier jaar te vormen verkie- 
zingspot.
In niet-verkiezingstijd is daar géén geld 
voor uit het thans beschikbare norma
le budget.
Tevens is er behoefte aan zo nu en dan 
de inschakeling van een marketing
bureau en aan een regelmatig contact 
met een public relationsbureau. Ook 
buiten verkiezingstijd.
B o v e n d ie n  w ille n  w ij m e e r  lectu u r op  
allerlei g e b ied  te r  b esc h ik k in g  s te llen  
e n  m e e r  in fo rm a tie  g e v e n . D a g elijk s , h et  
g e h ele  ja a r d o o r  erv a a rt h e t  p a rtijs ec -  
reta riaa t d e  g r o te  b e h o e fte  daaraan, 
n a ar aan leid in g v a n  d e to e n e m e n d e  
vra a g  daarnaar; v a n  binnen en  v a n  b u i
te n  d e pa rtij. C o r re sp o n d en tie , ra d io - en  
te le v is ie -u itz e n d in g e n , fo ld ers , ra p p o r 
ten , b r o ch u res , p o r t i . . . :  g eld

Kadervorming
Wat heeft er tot dusver aan kadervor
ming ontbroken?
Tot 1967 deed de partij daar als zoda
nig niets aan.
Gebrek aan tijd en geld waren daar in 
belangrijke mate oorzaak van.
In het seizoen 1967/1968 is niettemin 
met een bescheiden opgezette kadercur
sus — schriftelijk èn mondeling — be
gonnen. Ongeveer dertig cursisten ont
vingen een twaalftal schriftelijke lessen, 
in de periode september/mei, met aller
lei bijbehorend studiemateriaal, op 
grond waarvan de cursisten ter beoor
deling ook werkstukken inzonden. 
Tweemaal, in november en april werd 
een meerdaagse conferentie met hen 
belegd, van woensdagavond tot zater-

„Men kan zeggen: de jubileumactie is 
het begin van de verkiezingsactie. Wij 
zijn de drie ton nu gepasseerd. Dank 
aan de vele gevers. Want dat is het 
verrassende; dat zo talrijke kleine ge
vers hun bijdrage stuurden. Nogmaals 
hen allen dank. Wij gaan nu door. Het 
blijkt dat de vijf ton geen onbereik
baar doel is. Die moeten er komen. ïn 
de komende maanden. De jubUeum- 
actie is een enquête.
Geen vrijblijvende, maar een-indringen
de enquête naar de gezindheid in onze 
partij, een enquête naar de trouw en 
medewerlüng van onze leden. Die vijf 
ton zijn geen doel in zichzelf; de partij 
is ook geen doel in zichzelf. Alleen maar 
middel. Akkoord.

Maar wie middelen verwerpt zon
der betere aan te wijzen, verwerpt 
tenslotte het doel. En om dat doel, 
een politiek te voeren vanuit een 
christelijke overtuiging, is het dat 
ik u mag opwekken intensief mee 
te werken aan het middel —  sinds 
90 jaar en vandaag nog —  aan de 
versterking, geestehjk en stoffehjk, 
van onze partij.

dagmiddag. Op ongeveer gelijke wijze 
hebben wij nu juist de tweede cursus 
1968/1969, achter de rug, nu met onge
veer veertig cursisten.
D e z e  o p z e t  is n o g  te  b e p e r k t . E r  zo u d en  
b ijv o o r b e e ld  o o k  m e e r  c u rsu ssen  p e r  
jaar pa ra llel m o e te n  k im e n  gaan lop en . 
H o e  m e e r  k a d e r w e r k : h oe b e te r  èn  h oe  
m e e r  geld .
W ij  h o p en  in s e p te m b e r  a.s. h et k a d er
w e r k  re ed s  te  k u n n en  u itbreid en .

Internationale contacten
De mogelijkheden van buitenlandse 
contacten moeten nader doordacht en 
uitgewerkt worden. Er zijn contacten in 
het kader van de Europese Unie van 
Christen-Democraten (E.U.C.D.), v/elke 
weer een onderdeel is van de wereld
organisatie. Er zijn bijvoorbeeld ook in
cidentele contacten met personen in 
Azië en Zuid-Amerika. Voor buiten
lands contact — bijvoorbeeld regelmati
ge correspondentie, uitwisseling (en 
vertaling) van lectuur, ontmoetingen 
tijdens één- of tweejaarlijkse congres
sen — is nauwelijks of geen geld be
schikbaar. Wij moeten tot een betere 
uitwisseling van gedachten komen.
D it g e ld t o o k  v o o r  con ta ct m e t  jo n g e  
ch riste lijk e  p a rtijen  in  a n d ere w e r e ld 
d elen . W a t  w ij zu len  k u n n en  d oen  
hangt m e d e  a f v>an d e resu lta ten  v a n  
h et fon d s .

H E R IN N E R IN G

Het is nu pas de derde keer, dat wij —■ 
via dit nummer van „Nederlandse Ge
dachten”, dat ditmaal ook als „A.R. 
Post” verschijnt — tevens degenen, die 
geen abonnee zijn op ons weekblad 
kunnen informeren oven de actie.
Ook van deze herinnering verwachten 
wij veel.
Wij hopen, dat opnieuw vele duizen
den leden, die nog geen gift gaven, 
daartoe in de komende dagen willen 
overgaan.
Sinds de officiële start van de actie op 
12 februari j.L, bijna vier maanden gele
den, zij’’  dagelijks giften binnengeko
men; gemiddeld ruim 250 gulden per 
dag, op het speciale gironummer 712.000.
Zo zal het nog enige tijd moeten 
doorgaan om samen het doel te 
bereiken. Nog twee ton moet er 
komen. Nog 40%. Geef ook uw 
bijdrage in deze dagen; in deze 
weken als dat u beter uitkomt. 
Wacht u als het kan niet te lang. 
Graag voor de vakantie.
In de zomermaanden wordt de par- 
tiibegroting 1970 voorbereid.
Wat zullen wij kunnen doen?
Dat hangt mede af van uw steun 
aan deze actie.
Wij vragen een gift voor een keer. 
W at u wilt geven.
9 gulden, of
90 cent, of
90 gulden, of
900 gulden, of
welk bedrag u kunt geven.
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P ro l. K in clerb esoh erm in gsin slp llin g  te 

A lo h e o  aan den  R ijn
vraagt;

a. Ie  LEIDSTER
voor een verticale groep jongens en 
nieisjes van 3 12 jaar.
Opleiding K inderbescherm ing A  en B.
Leeftijd  liefst vanaf 23 jaar.

b. Ie  LEIDSTER
van een groepshuisje met kinderen van 
3 ■ 17 jaar.
Leeftijd  plm. 23 jaar.
Opleiding K inderbescherm ing A.

c. 2e  LEIDSTER
in een apart staand groepshuisje met 
meisjes van 14 - 17 jaar.

d. Te LEIDER
voor de oudste jongensgroep.
Ervaring is vereist.
W ON ING IS BESCH IKBAAR.

Sollicitaties of inlichtingen aan de DIRECTEUR V A N  
„RIJN STRO O M ” , Raadhuisstraat 41, A lphen aan den Rijn.

ZIEKENHUIS SALEM
te Ermelo vraagt voor de operatie
kamer een volledig instrumenterende

V E R P L E E G 
K U N D I G E

in de rang van Ie verpleegster.

Schriftelijke sollicitaties te richten 
aan de Directrice. Spreekuren: dins
dag en vrijdag van 2 - 3 uur. Voor 
telefonische afspraken tel. 03417 - 
2341.

Joegoslavische Adria caravans
in de allernieuwste uitvoering, luxueus, lichtgew icht, w inter- 
sport-isolatie, v.a. ƒ 2968, incl. BTW .

De unieke stacaravan

Holiday 800
tw ee slaapkamers, eethoek, keuken, toiletruim te, zitkam er met 
los bankstel, vo l geïsoleerd, ƒ 7952, incl. BTW.

Red-Cedarhouten

Bungalow 1000
9 m lang, 3 m  breed, 2 slaapkamers, eethoek/keuken, douche, 
toiletruim te, 220 V  installatie, gestoffeerd en vol-geïsoleerd, 
v.a. ƒ 10.976, incl. BTW .

Rinel Stacaravans
6 slaapplaatsen, v.a. ƒ 6995,— .

luxe Royden Tourcaravans
geheel com pleet, met veel com fort, ƒ .6350,— .

Sovereign luxe Tourcaravans
2 t /m  6 slaapplaatsen, v.a. ƒ 5340,— .

CARAVAN 
EN CAMPINGBEDRIJF

ZWIER REGELINKSTRAAT 21, TEL. 03486-14 47 of 14 06 
te OUDEWATER.

J O H A N N E S
S T IC H T IN G

In de Johannes Stichting, Prot. Chr. Inrichting voor verpleging van gees
telijk en lichamelijk gehandicapten, gelegen in het bosrijke gebied van 
de gemeente Zeist, met goede verbindingen naar Amersfoort en Utrecht, 
is behoefte aan een ^

ziekenhelpster
Dit zeer dankbare werk biedt het aantrekkelijke salaris van minimaal 
ƒ 632,50 bruto per maand en goede sociale voorzieningen naast een pret
tige werksfeer.
Onze gedachten gaan uit naar sollicitanten, die niet jonger zijn dan 18 
jaar. Er is een reiskostenvergoeding twee maal per maand, een 45-urige 
werkweek en drie weken vakantie. Een leuke eigen kamer is aanwezig. 
Sollicitanten voor deze functie kunnen zich wenden tot de directeur, met 
wie onder telefoonnummer 03463 - 1343 een afspraak kan worden gemaakt.

Stichting
„HET HOOGELAND' 
Beekbergen

vraagt voor het jongenshuis .,De B eele” te Voortst

GROEPSLEIDERS
(intern)
In het bezit van het diplom a Kinderbescherm ing A  of 
studerend hiervoor.
Sollicitanten dienen m eelevend lid van een prot. kerk 
te zijn.
Salaris volgens rapport Haeck.

Schriftelijke sollicitaties te richten aan de A lgem een D irecteur van 
de Stichting „H et H oogeland” .
Loenensew eg 44 - Beekbergen.
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M R . B . W . B IE S H E U V E L  OP P A R T IJ C O N V E N T

KABINET MOET GROTE 
STRUCTURELE PROBLEMEN 
KRACHTIG EN INITIATIEFRIJK 
AANPAKKEN
De  voorzitter van de A.R. Tw ee

de K am erfractie, mr. B. W- 
Biesheuvel, heeft op het Party 
Convent u itvoerig gesproken over 
de belastingverlaging.

Hij wees allereerst op het Pro
gram van A ctie van de partij, dat 
een open oog heeft voor het tref
fen van openbare voorzieningen 
en dat pleit voor een solide finan
cieel beleid, binnen een kader voor 
een rechtvaardige verdeling van 
zwaardere lasten.

Grote nadruk wordt daarin gelegd op de 
belangen van de lagere inkomensgroe
pen; een periodieke aanpassing van de 
tarieven van de directe belastingen aan 
wijzigingen in de koopkracht van he 
geld wordt wenselijk geacht.
De heer Biesheuvel zei, dat in het afge
lopen jaar de fractiebijdrage bij belas
ting- en begrotingsdebatten sterk is be
heerst door waakzaamheid jegens de 
economisch zwakkeren. Drie punten zijn 
steeds naar voren gebracht;
1. solide dekking van de begroting. Im
mers, de overheid draagt ook zelf schuld 
aan de prijsspiraal, als zij haar uitga
ven onvoldoende dekt.
2. geen zodanige toepassing van het 
zgn. profijtbeginsel dat dit zou leiden 
tot prijsopdrijvende tariefverhogingen. 
Bij het optreden van het Kabinet was 
onze fractie de enige die uitdrukkelijk 
stelling nam tegen een stééds ruimere 
toepassing van dit beginsel.
3. het treffen van compenserende maat
regelen voor de minst draagkrachtigen 
bij de invoering van de BTW.
Nu is er in het regeringsprogram vast
gesteld, dat voor dat deel van de be
lastingopbrengst, dat extra binnenkomt 
als gevolg van de inflatie een correctie, 
een verlaging van de tarieven moet 
plaatsvinden.
De A.R. fractie staat hier kritisch te
genover. Niet uit onwil. De fractie vindt 
die verlaging op zichzelf een goede 
zaak. Door de prijsstijgingen gaat een 
groot deel van een hoger loon dikwijls 
alleen aan die stijgingen op, zodat van 
een werkelijke verhoging geen sprake 
is.
Een zekere tariefscorrectie in de komen 
de jaren is dan ook een goede zaak, al
dus mr. Biesheuvel, en binnen het be
reik van de mogelijkheden moet die ook 
worden doorgevoerd. Maar dat geeft 
niemand het recht, ook het kabinet niet, 
de volledige en onverkorte uitvoering 
van zo’n tarie.fscorrectie op een bepaald 
tijdstip tot een soort absoluut en onaan
tastbaar dogma te verheffen, waartegen
over elk ander belang al bij voorbaat 
zou moeten wijken.
Z o ’n  correctie  zal in  z o ’n  o m v a n g  en  
op z o ’n  w ijz e  m o e te n  g e b e u re n , dat zij 
in  alle o p zic h ten  v e r a n tw o o r d  is. Z ij zal 
in  h et g e h e e l  v a n  ee n  ec o n o m isc h  e v e n 
w ich tig , m a a r o o k  s o c ia a l-v e r a n tw o o r d  
beleid  m o e te n  zijn  in g eb ed .

k r i t i s c h

Enkele hoofdoverwegingen, waardoor 
de fractie zich straks zal laten leiden 
bij de beoordeling van het door minis
ter Witteveen in te dienen wetsontwerp 
zijn:
De operatie mag niet leiden tot een ver
sterking van de inflatie door toedoen 
van de overheid. De belastingcorrectie 
mag niet inflatoir worden gefinancierd 
In de komende begroting en in de rea
lisatie daarvan mag geen sprake zijn 
van verstoring van de continuiteit van 
het uitgavenbeleid, van aantasting van 
essentieële overheidstaken.
Evenwicht moet worden geboden tegen 
mogelijke verstoringen van de inko
mensverhoudingen.
De voorstellen van het kabinet zullen

L in k s  voora a n  d e m in ister  W . F . S c h u t  en  B . R o o lv in k

verder reiken dan met de financiering 
van de ongebruikte inflatiekoppen, dat 
zijn middelen, die de overheid uit reële 
belastingen-meeropbrengsten in de af
gelopen tijd heeft bespaard, mogelijk is. 
Mr. Biesheuvel zei hierover:
„ E n  ju is t  o v e r  dat m e e r d e r e  zu llen  w i j  
on s k ritisch  o og  m o e te n  laten  gaan. Z u lk  
e e n  ve rd er g a a n d e  bela stin g correctie  
w ijze n  w ij niet bij v o o rb a a t v a n  d e hand  
m aa r w e l  zu llen  w ij dan daarbij sch erp  
to e tsen , in  h o e v e r r e  dan daarbij aan de  
d rie, z o e v e n  d o o r  m ij g e n o em d e , p u n te n  
vold a a n  zal k u n n en  w o r d e n ” .

De heer Biesheuvel merkte op, dat als 
de A.R.P. het alleen voor het zeggen had 
zijn voorkeur eerder uit zou gaan naar 
een belastingoperatie van een kleine 
700 miljoen gulden zonder grote be
zuinigingen, dan naar een belastihgope- 
ratie van 900 miljoen gulden met grote 
bezuinigingen.
Over een verdere verhoging van de 
BTW zei mr. Biesheuvel, dat het gezien 
de grote schokken, die invoering van de 
BTW heeft meegebracht, zeer ernstige 
overweging verdient , of de door, dé. re
gering gedachte verdere verhoging van 
de BTW niet achterwege moet worden 
gelaten, en niet kan worden, vervangen 
door andere dekkingsmogelijkheden.
Als het kabinet toch aan verdere BTW- 
verhoging denkt, dan zal de fractie op
nieuw de noodzaak van compensatie 
voor de minst-draagkrachtigen aan de 
orde moeten stellen. „Daarbij zullen 
wellicht zwaardere sociale compensaties 
voor de lagere inkomenstrekkers nodig 
zijn dan bij de invoering van de BTW 
vorig jaar zijn overeengekomen”. 
Sprekend over het buitenlands beleid, 
zei mr. Biesheuvel dat wij worden ge
confronteerd met drie zeer grote proble
men, die de hele wereld raken.
De tegenstellingen tussen de rassen; de 
tegenstellingen tussen rijkdom en ar
moede en de tegenstellingen tussen oor
log en vrede. Een goede buitenlandse 
politiek zal zich dan ook moeten rich
ten op een verzoening van de tegenstel
lingen. Van neutralitèit mag geen spra
ke zijn.
De tegenstellingen tussen de rassen en 
tussen rijk en arm vormen ook de twee 
grootste binnenlandse problemen voor 
de Verenigde Staten. Deze ernstige com
plicatie veroorzaakt een groeiende af
stand tussen de militaire rriacht en het 
politiek gezag van deze leidende wester
se mogendheid; een aantasting ook van 
de geloofwaardigheid van dit, in zo me
nig opzicht zo bewonderenswaardig land, 
dat vaak op zo royale wijze hulp aan 
arme landen biedt

E U R O P A
Over de E.E.G. zei de heer Biesheuvel, 
dat er een politiek onvermogen is om 
dit werelddeel nieuwe bij onze tijd pas
sende, staatkundige structuren te geven 
om haar belangrijke functies in de we
reld te kunen vervullen. Een verstrek
kend nationalistisch denken in West- 
Europa verspert de weg naar deze struc
turen.
De sociaal-economische balans van ruim 
10 jaar E.E.G. valt stellig zeer positief 
uit. In de sociaal-economische aanpak 
schiet de E.E.G. echter jammerlijk te
kort.
Op tal van punten had mr. Biesheuvel 
waardering voor het Europees beleid 
van het kabinet, maar hij meende af en 
toe een wat defaitistische instelling te 
bespeuren, die hij gaarne zag opgeruimd. 
Over het ontwikkelingsbeleid zei de 
fractievoorzitter, dat de regering het 
grote belang van een relatieve en abso
lute verhoging van ontwikkelingsbij
dragen heeft erkend en dit heeft aange
geven door er in haar programma hoge 
.prioriteit aan te geven, geconcretiseerd 
in het ifeit dat in 1971 1 Vo van het netto- 
nationaal produkt aan ontwikkelings
hulp zou worden gegeven.
Mr. Biesheuvel vond dit een in absolute 
en relatieve zin zeer redelijke stijging. 
Er is echter nog veel te wensen voor 
wat ons aandeel in de ontwikkelings
hulp betreft. Mr. Biesheuvel wees erop, 
dat er meer is dan alleen overheidshulp.

In dit verband stelt de fractie zich op 
het standpunt dat particuliere initiatie
ven zeer waardevol zijn, juist ook die

. van bijvoorbeeld de zending, gezien de 
geestelijke crisis waarin veel ontwikke
lingslanden verkeren.
T.a.v. West-Irian beoordeelde de heer 
Biesheuvel het contact dat de ministers 
Luns en Udink hebben gehad met mi
nister Malik van Indonesië positief. ,,De 
afspraak om nauw contact met elkaar te 
onderhouden over ontwikkelingen in 
West-Irian zal moeten worden gehono
reerd en een reële inhoud moeten gaan 
krijgen. Wij menen daarop te mogen re
kenen”.

O O R LO G  E N  V R E D E
De grote werelddoelstelling dient te zijn, 
de uitgaven voor bewapening sterk te 
verminderen en die voor ontwikke
lingshulp sterk te laten toenemen.
Een eenzijdige ontwapening kan deze 
doelstelling echter niet ondersteunen, 
dat is maar schijn.
Door het machtsevenwicht duurt de 
vrede in ons werelddeel voort, maar wij 
mogen niet berusten in een vrede die 
alleen berust op een dergelijk evenwicht, 
aldus mr. Biesheuvel. Niet alleen van
wege de risico’s, maar ook vanwege de 
politieke en ethische aspecten.
„ E e n  p a rtij als d e  on ze is h e t  aan z ic h 
z e l f  v e r p lic h t  zich  d iep ga a n d  te  b era d en  
o v e r  d e  p r o b le m e n  v a n  o or lo g  e n  v r e d e ;  
k ritisch e b ezin n in g  v a n  de g ron d sla g en  
v a n  h et h u idige s te lse l  b e h o o r t  daar o ok  
bij” .
De fractie kan bij haar werk dergelijke 
stimulansen vanuit de partij niet mis
sen, aldus mr. Biesheuvel. Sprekend 
over het sociaal-economisch beleid, zei 
de heer Biesheuvel, dat het moeilijk is 
te verteren, dat door de grote prijsstij
gingen er een vermindering van het re- 
ele loon is opgetreden. De werknemers 
behoren bij de groep, die daardoor is 
getroffen.
De mensen, die van vaste geldinkomens 
moeten leven (kleine pensioentrekkers) 
en de kleine zelfstandigen behoren tot 
de zwakste groep. De fractie heeft 
dan ook bij de debatten over lonen en 
prijzen vooral de positie van deze men
sen' op het oog gehad.
Grote groepen in de samenleving drei
gen achterop te raken. Velen moeten het 
stellen met een inkomen dat lager is dan 
het minimumloon.

• „ O n z e  fra ctie  is  dan  o o k  v a n  o o r d e e l  dat 
d e o n tw ik k e lin g s - e n  sa n erin g sfo n d sen  
in  la n d b o u w  e n  m id d en sta n d  in  o n v o l 
d o e n d e  m a te  w e r k e n  als e e n  w e z e n lijk  
o n d e rd e el v a n  ee n  v e e l  o m v a tte n d  la n d 
b o u w -  en  m id d en sta n d sstru ctu u rb eleid , 
w a a rd o or  d e z e  fo n d s e n  g e v a a r  lo p e n  ee n  
so o r t  u itstu lp se l te  w o r d e n  v a n  de B ij
s ta n d sw e t” .
Velen, vooral bejaarden, denken, dat 
door de BTW hun situatie relatief slech
ter is geworden. Dat zou een „minpunt” 
zijn voor regering en regeringsfracties, 
zei mr: Biesheuvel. Maar het is een on
juiste voorstelling van zaken. De A.R. 
fractie heeft indertijd gepleit voor com
pensatie uit de algemene middelen ge- 
lijk tijd ig  met de invoering van de BTW 
Binnenkort zal er een verdere aanpas
sing worden gerealiseerd.
„Onder het kabinet-De Jong is dus van 
een achteruitgang voor sociale uitke-; 
rings-gerechtigden als groep geen spra- ; 
ke”.
Uiteraard zijn verbeteringen en uitbrei
dingen in de sociale verzekeringswetge- 
ving voor bepaalde groepen noodzake
lijk.
V E R V O L G  O P P A G . 8

f iK P l i l

9  gulden 
vo o r 
9 0  jaar 
arp

W AT GAAT ONS 
DE TOEKOAAST AAN ?

In dit belangwekkende oriënterende boek 
van ds. A. J. Jörg zijn de kernvragen:

1. W elke toekom st gaat de wereld  
tegem oet?

2 . H oe zijn wij daarbij betrokken?
Een boek dat u niet alleen rustig moet lezen en 
herlezen, maar dat u ook met uw oudere kinde
ren en met uw vrienden moet bespreken. 
Bijzonder geschikt voor gesprekskringen.

Paperback ƒ 12,50.
Verkrijgbaar in de boekhandel

BOEKENCENTRUAA N.V. 
'S-GRAVENHAGE
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Het fractiestandpunt inzake volkshuis
vesting wordt bepaald door de vraag, 
hoe wordt voldaan aan een goede en be
taalbare huisvesting voor hen, die daar
toe niet uit eigen middelen in staat zijn. 
Deze bevolkingsgroepen zijn aangewe
zen op het bestaande woningbestand. 
Dat is alleen mogelijk als er van door- 

. stroming sprake is. Een maatregel, de 
doorstroming te bevorderen, was de 
huurbijdragewet, maar die wet is ver
worpen. Een andere mogelijkheid is, dat 
een huurder tot ontruiming kan wor
den verplicht als hij een beschikbare 
woning, die duurder is, kan betalen. 
De maatregelen zijn niet populair, maar 
de fractie is bereid deze prijs te betalen 
en ook de minister moet die prijs willen 
betalen, terwille van een goede en be
taalbare huisvesting. Het fractieoordeel 
zal worden bepaald door de mate waarin 
het beleid daarin slaagt.
„Omtrent de gezindheid van dê  fractie 
inzake de wenselijkheid of noodzakelijk
heid van participatie van de arbeider in 
de onderneming, van de burger in de 
maatschappij of van de student op de 
universiteit behoeft geen enkele twijfel 
te bestaan”, aldus de heer Biesheuvel. 
Het probleem van democratisering van 
het onderwijs is een oplosbaar probleem 
als er bij alle betrokkenen bereidheid tot 
overleg en veel zin voor realiteit aanwe
zig is en mits daden van eigen richting 
achterwege blijven.
T.a.v. een nieuwe structurele aanpak 
van de bestuurlijke organisatie van ons 
land wees mr. Biesheuvel erop, dat er 
van verschillende kanten belangrijke 
bouwstenen worden aangedragen. Ge
zien in het licht van de vernieuwing van 
de samenleving is het niet verwonder
lijk, dat het onderwijs over de gehele li
nie in discussie is.
Mr. Biesheuvel drong aan haast te ma
ken met de inrichting van een leraren
opleiding.
In zijn slotbeschouwing zei mr. Biesheu
vel: „Ten aanzien van het kabinet-De 
Jong heb ik een aantal plus- en een 
aantal minpunten genoemd, mijnheer de 
voorzitter.

Mr. B . W. B ie sh e u v e l

Er zijn gelukkig ook pluspunten, dat 
ontgaat ook de oppositie niet. Wanneer 
ik althans luister naar het oordeel dat 
de socialistische woordvoerder in de 
Eerste Kamer gegeven heeft over het 
beleid van minister Bakker en staats
secretaris Keyzer, waar hij ’t volle ver
trouwen in uitsprak. Het tijdstip voor 
een definitieve beoordeling van de be- 
leidsdagen van het kabinet kan ik nu 
nog niet geven. Daarvoor moeten nog 
té belangrijke zaken door het kabinet 
worden afgewikkeld. Ik noem enkele 
van die punten.
De prijs- en loonpolitiek, die als een 
soort achilleshiel het kabinet bedreigt. 
De begroting 1970, met alles wat daar
mede te maken heeft. Wij hebben ten 
dien aanzien zeer concrete wensen geuit 
voor wat het uitgaven- en dekkingsbe- 
leid betreft.
Ik wijs ook op de relatie met de be- 
iastingplannen van de regering” .
Mr. Biesheuvel hoopte dat het kabinet 
wat minder defensief zou worden eh wat 
meer eigen koers ging varen.
Hij noemde een aantal wensen op:

„Ik zou in de eerste plaats willen vra
gen om een krachtige initiatiefrijke aan
pak van grote structurele problemen.
Ik noem enkele voorbeelden.
Ministerie van Binnenlandse Zaken: de 
bestuursstructuur van ons land. Minis
terie van Onderwijs en Wetenschappen: 
de structuur van ons ' gehele weten
schappelijke onderwijs. Ministerie van 
Sociale Zaken: de inkomenspolitiek en 
de vermogensverhoudingen in ons land. 
Ministerie van Economische Zaken: het 
middenstandsbeleid; een gecoördineerde, 
geïntegreerde industriepolitiek, waarbij 
het ministerie van Financiën meer arm
slag geeft aan de minister van Econo
mische Zaken. Het ministerie van Justi
tie: een diep ingrijpend beleid inzake de 
herziening van de structuur van de 
onderneming.”

CO N SISTEN T B E L E ID
Dit vereist een sterk gecoördineerd en 
geïntegreerd beleid, waaraan het in het 
verleden nog wel eens heeft ontbroken. 
Ik hoop dat het kabinet zich niet sterk 
zal gevoelen alleen door de steun van de 
regeringspartijen, die wij vaak om be
grijpelijke redenen aan het kabinet 
hebben gegeven, soms orn minder be
grijpelijke redenen. Dat het kabinet 
zich ook niet sterk zal voelen door een 
verdeelde oppositie, maar dat het kabi
net haar kracht zal zoeken in een, wat ik 
heb genoemd, een initiatiefrijk duidelijk 
en een consistent beleid in de komen
de twee jaar”.
„De christelijke partijen hebben heel 
wat kritiek te verduren. Zowel de heer 
Kloos als de heer Toxopeus, die vinden 
dat christelijke partijen eigenlijk geen 
politieke partijen zijn. Daarom is men 
kennelijk vaak zo geïrriteerd wanneer 
wij ons wel met politiek bezighouden. 
Op zichzelf is dat niets nieuws. '

T o en  in  1851 d e  p a s o p g e r ic h te  A m s t e r 
d a m se k iesv e re n ig in g  „N ed erla n d  en  
O r a n je "  m e t  G ro e n  u itsp ra k  d at a lle  
m a ch t u it G o d  is en  dat d e v o l k s s o u v e -  
re in ite it s tr ijd t m e t  G o d s  w o o r d , to en  
s c h r e e f  d e  A r n h e m s e  C ou ra n t: zo  b a r
baars, z o  m id d e le e u w s , zo  on sta a tk u n 
d ig , zo  o p ro er ig , zo  o n g r o n d w e ttig , in

éé n  woord zo sch a d elijk , zo  b e sp o tte li jk  
dat m e n  g e lo o fd  zo u  h e b b e n  d at dit 
p r o d u k t in  d e  w e r e ld  g e stu u r d  w a s  d o o r  . 
p e r s o n e n  d ie  e r  b ela n g  b ij h e b b e n  tw is t  
en  tw e ed ra c h t te  s to k en .
E n  dr. K u y p e r  die w e r d  in  1905 g e n o e m d  
d oo r ee n  b e k e n d  liberaal jo u rn a list, d e  
ca lvin istisch e r o o fv o g e l , d ie daar z w e e f t  
en  loert b o v e n  de v e ld e n  v a n  H olla n d , 
b o v e n  d e o p en b a re  sch ool, b o v e n  d e  
s ta a tsb etr ek k in g en , b o v e n  de h o g esc h o ol, 
b o v e n  d e rech tsza a l, b o v e n  h e el on s  
v o lk s le v e n .

Wij zijn dus wat dat betreft, heel wat 
gewend. Wij rollen, ‘wat dat betreft, ook 
niet zo gauw om voor kritiek. Wij vin
den daarbij niet onze steun, zoals minis
ter Witteveen denkt, door dan weer eens 
hier en dan v/eer eens daar tegenaan te 
leunen.
Hij heeft dat nodig geoordeeld om dat 
dinsdagavond in Brandpunt te zeggen. 
Wij steunen niet hier of daar tegenaan. 
Ook niet tegen de heer Witteveen want 
we rollen liever niet om. Wij steunen op 
onze eigen partij, op ons eigen program, 
op ons eigen beleid, op onze eigen iden
titeit. Waarbij wij onze verantwoorde
lijkheid voor de bestuurbaarheid van 
ons land een hele grote zware rol la
ten spelen.

W ij  w e te n  on s daarbij als fra ctie  m o 
re e l  s te r k  g e ste u n d , d o o r  on ze  a lou d e  
A n ti -R e v o lu tio n a ir e  P a rtij, w a a rv a n  d e  
A .R . fra c tie  ee n  d o o rsn e e  is, w a a rv a n  zij 
te v e n s  v o o r h o e d e  m o e t  zijn .
S p r ek e n d  o v e r  d e  fra c tie  b e s lo o t  m r. 
B ie s h e u v e l : „ E e n  g o e d  tea m , b e k w a m e  
m e n s e n , e e n  h a n d za a m  v o lk je , m a a r je  
m o e t  w e l  d e g eb ru ik sa a n w ijzin g  k u n 
n e n  v in d e n ” .

O P R EIS
C A R B O V IT  t e g e n  m a a g * 

e n  d a r m s t o o r n i s s e n . 
M U G 0 L 1 H  •  ( r e u k l o o s )  

I t e r  v o o r k o m i n g  v a n  i n u g g e b e t e n .

latiJposlq
Behoud van Uw tandem

A C A D E M I C I
die belangstelling hebben voor het politieke gebeuren, kunnen worden 
geplaatst als medewerkers in de staf van de

D R . A B R A H A M  K U Y P E R S T IC H T IN G
(het wetenschappelijk instituut van de A.R.P.)

respectievelijk de

TW EED E KAM ERFRACTIE V A N  DE A.R.P.
Ook zij die binnenkort zullen afstuderen, kunnen reflecteren.

Sollicitaties te richten aan de directeur van de Doctor Abraham Kuyper- 
stichting, Dr. Kuyperstraat 5, Den Haag.

A.R. PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3
's-GRAVENHAGE
Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd:

medewerker
ter assistentie van de chef de bureau

die in samenwerking met deze een aantal taKen 
zelfstandig kan v^errichten en hem bij afwezigheid 
kan vervangen.

Vereisten: middelbare schoolopleiding (tenminste Mulo);
praktijkdiplóma boekhouden (bij voorkeur M.B.A.); 
ruime kantoorervaring; in staat leiding te geven; 
gevoel voor organisatie en efficiency.

Geboden wordt: interessante werkkring op middelgroot kantoor, 
waar in goede teamgeest wordt gewerkt.
Leeftijd: ongeveer 25 tot 30 jaar.

Salaris: rekening houdende met leeftijd, opleiding 
en ervaring.

Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070 -  
183960. toestel 5.

A  R. PA RTIJ
Dr. Kuyperstraat 3
's-Gravenhage

Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd

stafmedewerker
die met name belast zal worden met het kaderwerk en een deel van de 
voorlichting.

De voorkeur gaat uit naar een medewerker, die tenminste 
een middelbare schoolopleiding of een daarmee gelijk te 
stellen opleiding heeft genoten. Ook ervaring met kader
werk en/of voorlichting strekt tot aanbeveling.

Leeftijd; tot ongeveer 30 jaar.

Salaris: rekening houdende met leeftijd, opleiding en 
ervaring.

Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070- 183960. 
Toestel 5. _

A R. PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3 ’s-Gravenhage

Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd;

JONGSTE MEDEWERKSTER
Gedacht wordt aan een zelfstandig meisje van 16 tot 18 jaar, 
aan wie de administratieve verwerking en verzending van bro
chures en publicaties kan worden toevertrouwd, alsmede ook 
de behandeling van uitgaande poststukken en het opbergen 
van archiefmateriaal.

Gevraagd wordt:
accuratesse en gevoel voor verantwoordelijkheid. Bij voorkeur 
MAVO (MULO) opleiding.

Geboden wordt:
een aantrekkelijke functie op een middelgroot kantoor, waar 
in een goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris volgens rijksregeling, afhankelijk van leeftijd en oplei
ding.

Sollicitaties te richten aan bovengenoemd adres, eventueel telefonische 
inlichtingen 070 -183960, toestel 5.
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A AN  de discussie in de m iddag
vergadering w erd door meer 

dan tw intig leden en gasten van 
het Partij Convent deelgenomen. 
Er was lo f voor het w erk van de 
fractie. Op een aantal punten was 
er ook kritiek. Bij vraagstelling, 
zow el als beantw oording werd er 
diverse malen geïnterrum peerd.

Tijdens de zeer levendige discussie is er 
veel gelachen. De humor heeft naast de 
ernst trouwens de gehele dag niet ont
broken. Het was ongetwijfeld een con
vent met een prettige sfeer.
De samenwerking met de V.V.D., de 
steun aan het kabinet-De Jong, het 
buitenlands beleid en de democratise
ring van het wetenschappelijk onder
wijs waren zaken, die werden aange
sneden. Ook woningbouw en volkshuis
vesting, de gemeentefinanciën, de po
sitie van de middenstand en de land
bouw kwamen ter tafel.

R U  IM F  E
Mr. B. W. Biesheuvel begon te zeg
gen:
„Wij, in 'onze Anti Revolutionaire Par
tij, zullen er aan moeten denken het
zelfde te doen als waaróver men in de 
kerken volop in discussie is: nl. de 
ruimte in de kerk. Zo zullen wij moe
ten spreken over de ruimte in een poli
tieke partij. De A.R.P., wil zij aan haar 
doelstellingen . beantwoorden, wil zij 
haar hoge idealen in de praktijk bren
gen, zal dan haar kracht niet moeten 
zoeken, en het zwaartepunt niet moe
ten leggen op het bestrijden van ei
kaars. opvattingen. Zij zal geen repres
sief beleid moeten voeren, niet achter de 
gebeurtenissen aanhollen en geen symp
tomen bestrijden.”
De heer Biesheuvel meende, dat op deze 
zaken de kritiek van sommige sprekers 
zich richtte in de discussie. Zo was bij
voorbeeld gezegd door een vraagstéller, 
dat een waarlijk christelijke partij een 
„avant-garde” moet zijn, een christelijk 
bewogen ,,pressuregroup”, die er wer
kelijk naar streeft de functie van „een 
zoutend zout te zijn op deze aarde”, te 
vervullen, in plaats van zich te ver
eenzelvigen met de bestaande orde. 
Toegespitst op de A.R.P. betekende dit, 
aldus deze spreker, dat de A.R.P. haar 
geloofwaardigheid zou verliezen als zij 
weer met de V.V.D., als een partij die 
de status quo symboliseert, in een kabi
net zou gaan zitten.
Bezwaar was er ook tegen een te nauwe 
band met de K.V.P., omdat deze partij 
de doelstellingen van de machtspolitiek 

, primair schijnt te stellen en op een ge
ïntegreerde verzameling van belangen
groepen lijkt.
Een christelijk bewogen partij kan al
leen een kleine voorhoedepartij zijn en 
zij mag nimmer de vorm aannemen van 
een groot monolitisch blok.
Mr. Biesheuvel zei, dat hetgeen emo
tioneel door sommige sprekers naar vo
ren was gebracht niet zoveel verschil
de van wat hij zakelijk zei.
De A.R.P. is de eerste partij geweest, 
die in haar officiële organen vertaalde 
hoofdstukken heeft opgenomen van rap
porten van de Wereldraad van Kerken, 
zoals die in Uppsala zijn vastgesteld. 
De heer Veerman is de eerste geweest, 
die deze zaken aan de orde heeft ge
steld in het Centraal Comité.
De heer Biesheuvel meende, dit te moe
ten memoreren als aanvulling op de 
kritiek.

E EN ZIJD IG E K R IT IE K
Hij wees erop, dat de kritiek zich dik
wijls eenzijdig richt op een bepaald fa
cet van wat iemand heeft gezegd. Met 
name wilde hij noemen de kritische op
merkingen, die er ten aanzien van prof. 
Diepenhorst waren gemaakt, zowel op 
het Convent als daarbuiten, naar aan
leiding van wat deze gezegd heeft in de 
Kamer over de studentenbewegingen 
in Amsterdam. Prof. Diepenhorst heeft 
ook gezegd;
„Het is gewenst zich op de toekomst 
te richten. Van de universiteit van he
den kan iets gemaakt worden. Er be
staat een gemeenschappelijke verant
woordelijkheid, die-in overeenstemming 
met de huidige wenselijkheden kan 
worden uitgewerkt. Zodat, waar zij er

★  ZUIVERE HUID ~k
P U R O L  en P U R O L - p o e d e r

D E  DISCUSSIE

WE ZULLEN MOETEN 
GAAN SPREKEN OVER 
DE RUIMTE IN EEN 
POLITIEKE PARTIJ

D r. H . A . S ch u rin g  (C .H .U .) en  m e j. G . S. H. M. K o k  (K .V .P .)  in  g e sp re k  m et  
sta a tssecreta ris  G ro sh eid e

niet meer zijn, rechten worden toege
kend, rechten die tevens verplichtingen 
dienen te worden genoemd”.
Een academie, het kan mijnerzijds niet 
genoeg worden gezegd, moet zich voort
durend reformeren”.
Het komt mij voor, zei mr. Biesheuvel, 
dat de kritici van prof. Diepenhorst het 
hiermee eens zijn. Men doet prof. Die
penhorst onrecht als men hem ziet als 
symbool van een archaïsche mentaliteit. 
De heer Biesheuvel was van oordeel, 
dat het probleem van het rassenvraag- ' 
stuk in Amerika door de ministers De 
Jong en Luns met president Nixon 
diende te worden besproken. Hij wist 
niet of dit gebeurd was.
„De op lo ssin g  va7i dit g e w e ld ig e  v r a a g 
stu k  is g een  bin n en la n d s vra a g stu k  va n  
A m e r ik a , m aa r ee n  vra a g stu k , dat de  
g e lo o fw a a rd ig h eid  v a n  o n ze  v r ije , va a k  
zo g en a a m d  v r ije , d em o cra tisch e , va a k  
zog en a a m d  d em o cra tisch e , w e s te r s e  w e 
reld  ra a k t” .

Naar aanleiding van vragen over wo
ningbouwbeleid merkte de voorzitter 
van de Tweede Kamerfractie op, dat 
hij recht wilde doen wedervaren aan 
het beleid van minister Schut. Deze 
minister heeft het initiatief genomen 
met een nota over de krotopruiming. 
Dat is het soort initiatiev'en, waar de 
A.R. fractie op gesteld is. Het doorstro- 
mingsbeleid, waar nu door de minister 
mee wordt geworsteld, is een gevolg van 
het feit, dat de wet op de huurdersbij- 
dragen is verworpen door de Eerste 
Kamer. Daarvan kan de minister geen 
verwijt worden gemaakt.
Als men de krotopruiming reëel wil be
kijken, dan moet men niet alleen naar 
de minister kijken, maar ook naar de 
gemeenten ,of die hun plannen klaar 
hebben.
De kritiek, dat teveel boerenvertegen
woordigers in de A.R. fracties en be
stuursorganen zitting hebben, vatte de 
heer Biesheuvel op als een compliment. 
Er bleek ook uit, vond hij, dat men in 
deze sector van de samenleving beseft 
dat men op politiek terrein zich moet 
inzetten.
De heer Biesheuvel meende, dat men er 
oog voor moest hebben, dat Amerika 
zoveel hulp gaf aan ontwdkkelingslan- 
den, dat de bereidheid daarvoor bij het 
Amerikaanse volk kennelijk aanwezig 
is. Zeker vergeleken met de communis
tische landen is dat een royale hulp. 
Het Is'dan ook tragisch, dat men vaak 
zo negatief over Amerika oordeelt. Dat 
sluit niet uit, dat er geen kritiek gele
verd kan worden op de manier waarop 
die hulp gegeven w'ordt.
Naar aanleiding van de moeilijkheden 
op Curacao zei mr. Biesheuvel, dat de 
tegenstellingen tussen arm en rijk op 
de Antillen nog ontstellend groot zijn.
„ H e t  is dan o o k  in  d e a llereerste  plaats  

ee n  w a a rsch u w in g  v o o r  de- A n tillia a n se

reg erin g  o m  te zo rg en  dat de stru ctu u r, 
d e b estu u rstru ctu u r  v a n  dat land en  d e  

teg en stellin g en  tu ssen  a rm o ed e  en  r ijk 

d om , v e e l  m e e r  aandacht k rijg en  dan  

to t d u sv e r  h et g eva l is g e io e e s t" .

Ook de 225 miljoen voor de defensie 
werden in de discussie ter sprake ge
bracht. De heer Biesheuvel zei, dat men 
zich moest realiseren, dat als men in 
West-Europa de conventionele bewa
pening gaat verwaarlozen, het gevaar 
voor een nucleaire oorlog groter wordt. 
Over de medezeggenschap aan de uni
versiteit zei mr. Biesheuvel, dat dit een 
zeer complex probleem is. Hoe moet die 
inspraak geregeld worden. Moeten de 
jongerejaars inspraak hebben, moeten 
de ouderejaars dat hebben, moet er 
inspraak zijn van de maatschappij.
Al deze vragen vergen een intensief 
overleg van alle betrokkenen. Niet al
leen van curatoren, directeuren en stu
denten, maar ook van die groeperingen, 
die daar tussenin zitten. Bij de hele 
fractie is de volle bereidheid aanwe
zig om aan dat democratiserings-, dat 
participatieproces in dit samenlevings
verband mee te werken, maar dan moe
ten het ook goede oplossingen zijn.
Wij moeten dit als volwassenen uit de 
sfeer van de emotionaliteit halen.
De agrariërs, ook in de A.R.P., hebben 
nog al wmt bezwaren tegen het plan- 
Mansholt, zei mr. Biesheuvel. Bestude
ring van dit plan laat échter zien, dat 
daar een filosofie achter zit over de 
structurele ontwikkeling, over de mo
dernisering van de landbouw, die een 
aantal mensen pijn doet, maar daarom 
niet minder waar is.

M ID D E N ST A N D

Drs. B. Goudzwaard ging met name in 
óp een aantal vragen over de positie 
van de middenstand. Gezegd w'as door 
een vragensteller, dat de regering-De 
Jong een aanslag pleegde op de mid
denstand door het laten vervallen van 
de investeringsaftrek. De heer Goud- 
zw'aard meende, dat men hiertegenover 
moet stellen wat er voor de investe
ringsaftrek in de plaats is gekomen.

Ten eerste wees hij op het voordeel, 
dat de bedrijven hebben, doordat zij de 
omzetbelasting die op de voorraden 
drukt terug kunnen krijgen. Verder 
wees hij op het prijsverlagingseffect, 
dat de B.T.W. heeft op investeringsgoe- 
d eren . Verder is er in de nieuwe wet 
op de omzetbelasting een unieke rege-

m U n H f l R D T ’S
HOOFDPIJN POEDERS

ling voor de kleine zelfstandigen inge
bouwd.
Uiteraard is er kritiek op de regering 
mogelijk, wat betreft haar beleid t.a.v. 
de middenstand. Dat blijkt al uit de 
aankondiging door de fractie van een 
nota over dit vraagstuk.
Gewezen werd door een vragensteller 
op de daling van de arbeidsquote van 
het nationaal inkomen en op de ver
schuiving van de directe naar de indi
recte belastingen, waardoor het reële 
loon wordt gedrukt.
De heer Goudzwaard geloofde, dat onze 
belangrijkste zorg moet zijn, dat het 
reële loon inderdaad niet achterblijft in 
het geheel van de welvaartsstijging, on
danks belangrijke nominale loonsver
hogingen'. De prijsstijgingen slokken 
inderdaad een groot deel van de loons
verhogingen op. Vandaar dat de fractie 
deze zaak scherp in de gaten houdt en 
ook gepleit heeft voor een algemene 
prijsstop, hoewel die grof werkt en een 
aantal mensen treft, die niet de eerst 
schuldigen zijn van de prijsverhogingen. 
Uit zorg voor een rechtvaardiger inko
mensverhouding in ons land pleit de 
fractie voor compensaties voor minder- 
draagkrachtigen.
De B.T.tV., aldus de heer Goudzwaard, 
is niet alleen een ver ideaal om te ko
men tot een harmonisatie van de om
zetbelasting in de E.E.G. Het ligt dich
terbij. Door de B.T.W. is de concurren- 
tiepostitie van ons land beter geworden. 
De heer G, A. Kieft zei, dat het nodig 
is om de eigen pensioenvoorzieningen 
voor de middenstand te verbeteren. 
Volgens de heer Kieft is er met de
B.T.W. wel een sociaal beleid te voe
ren. Juist in de sector van de eerste 
levensbehoeften is er het vierprocents 
tarief. De Kamer heeft indertijd voor 
een bedrag van 80-90 miljoen gulden 
verschoven van de 12- naar de 4-pro- 
centsgroep.
Een aantal normen voor de uitkering 
van financiën aan de gemeenten voldoet 
niet meer. Daarin zal verandering moe
ten komen. Ook zal er gedacht moeten 
worden aan een ruimere mogelijkheid 
verfijningsnormen toe te passen.
Een andere mogelijkheid om de gemeen
ten aan meer geld te helpen is het heb
ben van een eigen plaatselijk belasting
gebied. Die zaak zal echter nauwkeu-- 
rig moeten worden bekeken.
Dr. N. G. Geelkerken ging nog in op 
enkele vragen over het buitenland,? be
leid met name over de positie van Por
tugal in de Navo en West-Irian. De 
heer P. C. Elfferich ging in op de vraag, 
waarom de A.R.. Eerste Kamerfracti«% 
behoudens prof. Albeda en de heer Al- 
gra, het wetsontwerp over de huurders- 
bij dragen heeft af gestemd.
Dr. A. Veerman sloot de discussie. Ktf 
meende, dat het een goed convent was 
geweest. Er zijn verschillen van inzicht, 
er moet bereidheid zijn naar elkaar té 
luisteren. Die verschillen wilde hij niet 
dramatiseren noch verkleinen, maar 
zijn hoofdindruk was toch, dat 'Ŵ  
samen op weg zijn.

IN S P R A A K

De heer Veerman zei, dat de partij blijft 
zoeken naar mogelijkheden om de mo
gelijkheden tot inspraak en democrati- 

. sering in de organisatie te vergroten.

,,Wij h e b b e n  als d oel h eel d u id elijk  d e 
m ocra tiserin g  v a n  h et geza g  op alle t e r 
reinen . W ij  zien  h eel d u id elijk  de o n t
w ik k e lin g e n  v a n  d eze  tijd , een  n ie u w e  
em a n cip a tie  en  w ij b eg rijp en  dat daar  
haast bij is. M a a r dat g e e ft  ons n iet h e i  
rech t o m  op dit m o m e n t  o n ju ist g e w e ld  
g oed  te p ra ten ” .

Ten aanzien van de „18” meende di’. 
Veerman te mogen zeggen, dat de ont
wikkeling, die er plaatsvindt op dit 
terrein heel zorgvuldig wordt behan
deld.

De heer Veerm an was het eens met 
enkele vraagstellers, dat er een 
discussie nodig is over de grond
slag van de partij..
Het is uitermate belangrijk, dat 
de partij zich samen met andere 
partijen en ook samen met sociale 
organisaties zich over die zaak be
zint.

M ï u m
mei en 7onc!er zon
PIGMADERÏ1
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In het
protestants-christelij'k tehuis 

voor chronisch zieken

„De Lichtenberg
te Amersfoort

f f

is nog plaats voor EN IG E MEISJES die willen worden opgeleid tot

ziekenverzorgster
Minimum leeftijd 17 jaar. V.V.B.-opleiding strekt tot aanbeveling. 

Het tehuis heeft 120 bedden en is zeer fraai gelegen. 
Aanvang nieuwe cursus augustus a.s.

Sollicitaties en inlichtingen bij de adjunct-directrice, Utrechtse- 
weg 293, Amersfoort. Telefoon (03490) 1.61.41.

SERVICEBUREAU N.V.

ZUIDSINGEL 73 - AMERSFOORT - TEL. 03490 - 21225* - TELEX 47575

SERVICEBUREAU VOOR: 
AUTOMATISCH TYPEWERK 
DIRECT MAIL 
(PERSOONLIJK GERICHTE 
BRIEVENPOST)
STENCIL- EN ELEKTRONISCH 
STENCILWERK

KWIEK KLAART HET...

lulichlingeii, tel. 05730-2226.
FA. H. W. KLOÜTS EN ZN.
Algehele verzorgingstehuizen voor bejaarden te Lochem 
vraagt voor spoedige indiensttreding

diploma A-B of B (in da functie van la verpleeg
ster).

verpleegster 

b. verpleegster
diploma B

G. ziekenverzorgsters
d. bejaardenhelpsters

(gediplomeerd)

e. ieerl. bejaardenhelpsters
Salariëring a., b. en c. volgens schaal Federatie van Ver- 
pleeginrichtingen .. . „
d. aanvangssalaris afhankelijk van leeftijd en ervaring 

minimum ƒ 510— per maand.
e. aanvangsalaris ƒ 410,— per maand,
Sollicitaties sclulftelijk p.a. NIEUWiSWEG 5 -  LOCHEM.

Voor onze kantoren
Amsterdam, Leiden, Rotterdam en Utrecht vragen wij

b e g in n e rK ^ e  a s s i s t e n t e n

Fibrenka DEKENS
in veel gevraagde maten en kleu
ren van opvallende kwaliteit in aan
trekkelijke prijsklasse.

Tevens producent van klein huis
houdelijk textiel (hand- en thee
doeken; werk- en stofdoeken; 
dweilen), alsmede van alle soorten 
borstelwerk en bezems.

STICHTING WERKPLAATSEN 
''SONNEHEERDF' 

ERMELO

Het werken op een accountantskantoor is beslist interessanter 
en afwisselender dan je denkt, en als je bereid bent te gaan 
studeren biedt het accountantsvak goede perspektieven. 
Eindexaminandi middelbare scholen zullen we graag inlichten 
over de mogelijkheden 'om opgeleid te worden tot assistent 
accountant of accountant
Als je meer wilt weten over onze voorwaarden zoals salaris, 
kollektieve pensioenregeling, vergoeding van studiekosten, 
vakantie en reiskostenvergoeding, schrijf dan je persoonlijke 
gegevens aan één van onderstaande adressen.

de Tombe en Demenint 
Registeraccountants
Amsterdam, Honthorststraat 30, fel. 020-72 92 S4 
Leiden, Zoeterwoudsesingel 50, tel. 01710-2I I  45 
Rotterdam, Schiekade 79, tel. 010-28 74 33 
Utrecht, Maliebaan 24, tel. 030-2 52 49

Amsterdam - Apeldoorn - Arnhem - Dordrecht - Eindhoven - Enscheda 
Leiden - Nijmegen - Rotterdam - Utrecht - Winterswijk
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Goed verzorgd wonen, 
onbezorgd wonen,

COÖP. VERZORGINGSFLAT 
„DE STADSFENNE" U.A. TE SNEEK

Vanaf heden kunt u inschrijven voor deze in aanbouw zijnde riante 
verzorgingsflat. In totaal komen beschikbaar 150 flats van ver
schillende grootte en types; namelgk 1-, 2- en 3-persoons woningen 
vanaf f  28.960,— , excl. B.T.W., in verschillende prijsklassen. Hypo
theek beschikbaar!

IN DEZE VERZOR
GINGSFLAT ZIJN 
ONDERGEBRACIIT

Centraal winkel 
Bankfiliaal 

-A* Kapsalon 
i r  Pedicure 
■A" Logeerkamers 
■jdr Bibliotheek 
■jf Biljartzaal
★  Recreatiezaal
★  Televisiezaal met 

kleuren TV

UITGEBREIDE VERZORGING
• Warme maaltijd met keuze 

menu op eigen kamer
• Hulp in de huishouding
• Zusterhulp en verpleging door 

gediplomeerde verpleegsters (dag 
en nacht aanwezig)

• Verwarming
• Elektriciteit en waterleiding
• Liften
• Omroepsysteem

Bijdrage per maand voor deze ver
zorging is voorlopig vastgesteld op:
ƒ 140,—  tot ƒ 345,—  plus ƒ 80,—  per
persoon.

★  .Aantrekkelijk gesitueerd in een nieuw natuur
waterrijk stadsdeel

★  Uniek uitzicht (Sneekermeer)
★  Dicht bij Burg. de Hoppark en jachthaven
★  Zonneterras
★  Ruime parkeergelegenheid

ulichtingen en prospectus worden verstrekt door:

Makelaarskantoor 
BOS EN WIND

WESTERSINGEL 35 —  SNEEK —  TELEFOON 05150 - 3785 
„Bos en Wi nd. . .  de sleutel tot uw huis!”

UNIEK IN NEDERLAND
op 15 minuten van Rotterdam geheel vrij gelegen

BUNGALOWPARK MET JACHTHAVEN
buitendijks aan de rivier gelegen tegenover molens Kin
derdijk en in de directe nabijheid van groot zwembad te
KRIMPEN AAN DE LEK
Op dit terrein van 37.000 m2 bouwen wij voor de verkoop 
uitsluitenc

37 STUKS MODERNE BUNGALOWS
(waarvan het grootste gedeelte reeds verkocht). De bun
galows zijn ontworpen door A. Fokke van Duyn, architect 
B.N.A., en hebben 3, 4, 5 en 6 slaapkamers. Prijzen v.a-. 

■ ƒ 150.000,— v.o.n. incl. BTW.
Oppervlakte woonkamers met open keuken 69 m2 en 
98 m2, grondoppervlate van 700 m2 tot 1760 m2.
Hypotheek beschikbaar, geen makelaarskosten.

Geheel vrijblijvend inlichtingen en bezichtiging van de modelwoning op het 
bouwterrein nabij de watertoren, zaterdag van 10 uur v.m. tot 4 uur n.m. eri 
iedere .werkdag van 4 tot f uur of na telefonische afspraak.
NV BOUW- EN AANNEMINGSBEDRIJE

d e v o s &  
va n  d e r lecq

LEKKERKERK
Tel. 01805 - 806 b.g.g. 01825 - 234

In het

ST. JAN-ZIEKENHUIS 
TE ZAANDAM

(235 bedden)

gelegen dichtbij het centrum van de stad, met 

goede bus- en treinverbindingen naar Amster

dam, begint in september een nieuwe cursus 

voor

LEERLING
VERPLEEG
STERS
EN
VERPLEGERS

De cursus leidt op voor het diploma zieken

verpleging A en duurt, inclusief de prae-klini- 

sche opleiding, 3V2 jaar.

Vereisten: op 1 september moet je 17 jaar en 

7 maanden of ouder zijn en bet diploma HBS, 

MMS (minimaal overgang naar de 4e klas), 

ULO, INAS, AVV of gelijkgestelde opleiding 

bezitten

Zeer binnenkort zal ons ziekenhuis worden 

omgezet in een Algemeen Prot. Christelijk Zie

kenhuis.

Richt een kort sollicitatiebrief je aan de directrice van 

het St. Jan-Ziekenhuis Zaandam. Telefonische inlichtin

gen worden verstrekt via nummer (02980) 2 33 33.

ST. JAN-ZIEKENHUIS 
POSTBUS 21 
ZAANDAM
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VERPLEEGTEHUIS

„Z O N N E H E ü V iL "
KON. WILHELMINALAAN - SCHALKHAAR

(Klein verpleegtehuis 
circa 2 km van station Deventer) 
heeft plaatsingsmogelijkheid voor

a. verpleger(ster)
a/b- of b-diploma 

Salaris ƒ 8.200.— tot f 10.000,—

b. zieken¥erz©rgster/ 
bejaardenïerzorgster

Salaris ƒ 0.000 — tot f 8.400,—

c. leerüng-
bejaardenverzorgster
(bejaardeohelpster)

, Salaris ca. ƒ 4.500,—
Voor a. en b. stellen wij de voorkeur voor iemand 
met reeds enige praktijkervaring. Salaris afhan
kelijk van leeftijd en ervaring. Op het vast sala
ris wordt een vaste vergoeding gegeven van 5“/o 
onregelmatigheidstoeslag. Bovendien een vast be
drag voor gewerkt weekeind.
Een en ander op basis van 44-urige werkweek 
en 6“/o vakantietoeslag, terwijl opname in pen
sioenfonds mogelijk is.
Sollicitaties worden gaarne schriftelijk ingewacht 
terwijl wij gaarne telefonisch (05700 - 17225) ge
negen zijn u nader in te lichten.

Het SINT ELISABETH ZIEKENHUIS te ALKMAAR
heeft wegens huwelijk plaatsingsmogelijkheden voor

a. operatie-zuster of broeder
in de rang van Ie verplegende

b. verplegenden voor de 
O.K.-opleiding

waaraan een modern opgezette theoretische cursus verbonden 
is, die op 1 september a.s. begint.

c. waarnemend Ie verplegende
op de Urologische afdeling (22 bedden).

Schriftelijke sollicitaties :e richten aan de adjunct-directrice, 
die gaarne bereid is alle gewenste informaties te geven. Tel. 
02200 -  22122.

DE ACCOUNTANTSDIENST DER 
NEDERLANDSE HERVORMDE KERK

o.l.v. registeraceouniantit

loekt voor verschillende delen van het land

Administratieve Medewerkers(sters)
De taak omvat:

het verrichten van accountants- en boekhoudkundige 
werkzaamheden van zeer gevarieerde aard, waarbij 
de interessante facetten van het vak ten volle aan de 
orde komen.

Wy bieden:
een goede salariëi’ing met moderne secundaire arbeids
voorwaarden, w.o. een aantrekkelijke studiekostenrega- 
ling; ruime promotiekansen; een uitstekende pensioen
regeling.

Vereist wordt;
einddiploma ULO of HBS en praktijkdiploma boek
houden, terwijl studie voor het diploma MBA, SPD of 
NIVRA-examens tot aanbeveling strekt.
Leeftijd niet boven 26 jaar.

Eigenhandig geschreven brieven met uitvoerige inlichtingen te 
richten aan de directie van bet Centraal Controle Bureau der Ne
derlandse Hervormde Kerk, Parkweg 20 a. Voorburg.

DIRECT GELD NODIG?
PERSOONLIJKE LENINGEN direct beschikbaar voor iedereen en 
elk doel. Schriftelijke zeer vlugge afwerking. Restantschuld ver
valt bij overlijden. Geheimhouding gegarandeerd.

VOORBEELD

KREDIET AFLOSSING PER MAAND

ƒ 1000,—     47,34 34,30 22,50
ƒ 2000,—     94,69 68,60 45,—
ƒ 3000,—  . . . . . . . . . . . . .  142,04 102,90 67,50
ƒ 4000,—     171,— 112,50 70,35
ƒ 5000,—     189,39 137,20 90,—

enz. enz.

Op uw telefonische of schriftelijke aanvrage zenden wij u geheel 
vrijblijvend en kosteloos een folder met aanvraagformulier toe. 
Iedere dag, ook zaterdags, kunt u tot 18.00 uur telef. een folder aan
vragen.

BENELUX CREDIET
KUMMENAEDESTRAAT 66 - GELEEN - TELEFOON 04494-5320

DE PROF. DR. J. H. GUNNING VERENIGING
te ROTTERDAM

vraagt voor haar internaten:

a. ASSISTENT- 
GROEPSLEIDSTER
(diploma Kinderbescherming A  gewenst

b. ERVAREN 
GROEPSLEID(ST)ER
in het bezit van het diploma A  en/of B Kinderbescherming 

P.G. In- of extern. Minimum leeftijd 23 jaar. Salaris volgens rap
port Haeck.
Brieven aan de Algemeen Directeur der Vereniging Drs. J. van 
Belle, Beukelsdijk 30. Rotterdam-3.

I

I

I
I

I
I
I
I

E
I

I

I

I
I

G R O T E  T A A K
V O O R
K L E I N E  M E N S E N
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD

Een boekje, om zelf 
te hebben en 

aan anderen te geven.
De prijs bedraagt 

ƒ3,— per exemplaar. 
Vul nu onderstaande 

bon in of bestel per giro 
(storting op giro 

89673 t.n.v. 
A.R. Partijstichting 

te Den Haag.

Een pocket 
van 110 pagina's, 
waarin de 
schrijver 
hoofdiijnen voor 
een
evangelisch 
beleid schetst. 
Wat is, wat wil, 
wat moet 
de A.R. Partij ?

In enveloppe als drukwerk verzenden aan Bur. A.R.P., Dr. Kuyperstr. 3, Den Haag.

r  —
1 Zendt mij
1
1 naam;

I adres:

f woonplaats:
1
1 datum:
L .  .

ne mensen a

“

1 
■ 
B
I 
1 
I 
9
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A .R . F R A C T IE  - N A  A F W IJ Z IN G  M O T IE -B O E R T IE N  ■ T E G E N

MEERDERHEID TWEEDE KAMER 
VOOR VRIJE VERKOOP 
VOORBEHOEDSMIDDELEN
He t  is nu ruim twee jaar ge

leden, dat in deze kolommen 
aandacht is gevraagd voor een 
tweetal wetsontwerpen, dat toen 
reeds volop in bespreking was en 
dat sedertdien tot op heden ook 
is gebleven!
Om onze herinnering even wat op 
te frissen: het gaat om een wijzi
ging van artikel 240 bis en intrek
king van artikel 451 ter van het 
Wetboek van Strafrecht (wets
ontwerp 8725) in samenhang met 
het gelijktijdig ingediende ontwerp 
van een Wet op de Medische Hulp
middelen (8726).

De intrekk-.ig van artikel 451 ter 
W.v.S. beoogt het openlijk ten
toonstellen alsmede het openlijk of 
ongevraagd aanbieden van diens
ten ter voorkoming van zwanger
schap niet langer strafbaar te stel
len. Bij wijziging van artikel 240 
bis gaat het er om de verbodsbe
palingen t.a.v. het verstrekken van 
anti-conceptionele middelen aan 
minderjarigen te doen vervallen.

In de Wet op de Medische Hulpmidde
len worden — naast voorschriften t.a.v. 
andere hulpmiddelen — voorschriften 
gegeven m.b.t. de a n ti-c o n c ep tio n ele  
middelen, onder meer aangaande de 
invoer, vervaardiging en aflevering, met 
andere woorden allerhande kwaliteits
eisen. Het voornemen van de indieners 
van dit wetontwerp, die dit ontwerp 
dus duidelijk in nauwe samenhang met 
8725 zagen, is bovendien geweest h et  
aantal v e r k o o p p u n te n  k w a lita tie f  te  b e 
p e r k e n , waarbij werd gedacht aan apo
theken en drogisterijen, zowel als aan 
winkels en consultatiebureaus met een 
speciale vergunning. Hieruit volgde, dat 
de mogelijkheid van verkoop door mid
del van a u to m a ten  in het oorspronke
lijke ontwerp u itg es lo te n  zou blijven.

O N T W IK K E L IN G  -

Intussen is er in deze twee jaar het 
nodige gebeurd. Zo werd van de zijde 
van de A.R. fractie (samen met de
C.H.U. fractie) intensief overleg ge
pleegd met een aantal bevriende or
ganisaties, zoals vrouwen- en jeugd
organisaties, de Hervormde Raad voor 
Kerk en School, de P.S.V.G. alsmede de

Gezinsraad. Uiteraard spraken deze niet 
alle precies op dezelfde golflengte, maar 
toch was na korter of langer beraad 
in eigen kring een meerderheid van al
le betrokkenen vóór h a n d h a vin g  van 
een leeftijdsgrens in het eerstgenoem
de wetsontwerp, terwijl ook een aantal 
bezwaren tegen vrije verkoop en een 
eventuele reclame bestond.
Bij onze inbreng in het voorlopig ver
slag hebben wij dan ook aan een aan
tal bezwaren op duidelijke wijze ge
stalte gegeven.
Toen uiteindelijk op 13 maart 1969 de 
Memorie van Antwoord op de beide 
ontwerpen kwam werden wij gecon
fronteerd met een b ela n g rijk e  w ijzig in g  
in doelstelling, die door staatssecreta
ris Kruisinga in wetsontwerp 8726 was 
aangebracht. Vrijwel zonder motivering 
werd gesteld, dat er aan de door het ka- 
binet-Cals zo duidelijk gewilde beper
kenden voorschriften t.a.v. de verkoop
punten (h et v erg u n n in g en ste lse l) geen 
behoefte bestond. Staatssecretaris Bar- 
tels had dit vergunningenstelsel uit een 
o o g p u n t v a n  v o lk sg ez o n d h e id  inge
voerd; zijn opvolger stelde een derge
lijke bevoegdheid vanuit dit oogmerk 
in het geheel niet op prijs! De Kamer

D r. C . B o e rtien

kreeg dus nu te beslissen over op z’n 
minst twee uiterst belangrijke voor
stellen, namelijk:
G é é n  lee ftijd sg r en s  in  h et s tra frec h t, 
e n  v o lle d ig e  v r ije  v e r k o o p  to t aan d e  
a u tom a ten  to e , zij h e t  dat t.a .v . d ez e  
za a k d e g e m e e n te n  n og  e e n  a a n v u llen 
d e b e v o eg d h e id  k reg en .

H O E  O O R D E E L D E  K A M E R  ?

De plenaire behandeling bracht als 
eerste spreker d e h e er  D a a m s  (P.v.d.A.) 
als één van de vijf rooms-katholieken, 
die aan het debat hebben deelgenomen, 
(!) op de katheder.

Uiteraard besteedde hij dan ook uit
voerig aandacht aan de op 25 juli 1968 
uitgegeven encycliek „Humanae Vi- 
tae”, waarin opnieuw het gebruik van 
voorbehoedmiddelen verboden ver
klaard werd. Als enige mogelijke, mo
reel oirbare voorkoming van voort
planting werd de methodiek van de 
onvruchtbare periodes weer aangewe
zen. De heer Daams, die wel zéér uit
voerig op deze encycliek inging en hier
voor enige interrupties (over de dan 
toch wel gewenste aanwezigheid van de 
nuntius en „een verhaal voor het con
cilie”) moest incasseren, kwam uitein
delijk tot een volledige afwijzing van 
de encycliek.
T.a.v. beide wetsontwerpen stond de 
P.v.d.A. fractie zonder enige terug
houding positief, al kwam ook de heer 
Daams tot de uitspraak, dat hij niet 
wilde beweren, dat er géén zinnige ar
gumenten vóór een leeftijdsgrens zijn 
aan te voeren! Ethisch-juridische èn me
dische argumenten hadden uiteindelijk 
de balans naar géén leeftijdsgrens doen 
doorslaan.
Het tegengaan van ongewenst buiten
echtelijk geslachtsverkeer diende naar 
het oordeel van deze fractie met andere 
middelen te gebeuren. In dit verband 
werd o.m. zeer nadrukkelijk gevraagd

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 2 0 00

schrijfmachines
OOK TEL- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING 

De Clerqstraat 72, tel. 020-123711, Amsterdam. 
Zijlweg 53. tel. 023-20018, Haarlem. Laan van 
Niemv Oost-Indië 12. Den Haag, tel. 839446.

D O O R  M EJ. J. VAN 
LEEU W EN

naar de stand van zaken rond de nieu
we s u b sid iereg elin g  v o o r  d e  bu rea u s  
v o o r  l e v e n s -  e n  g e z in sv ra g e n  en kwam

V E R V O L G  O P P A G . 4

9  gulden 
vo o r 
9 0  Jaar 
arp

CIGARS

GIRO 712.000
FONDS AR. PARTIJSTICHTING. DEN HAAG
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W I D E K  O V E R  . . /

WAAROM

DZAKELIJK

ka n  beta len , m o e t  o o k  lid  k u n n e n  zijn . 
A n d e r e n  d a a r teg e n o v er  m o e te n  d an  ie ts  
m e e r  b eta len  dan h e t  g e m id d e ld e  b e 
drag.
G em id d e ld  is f l 5 ,— n iet  h o og , w a n n eei' 
m e n  d e  b e te k e n is  v a n  ee n  p o litie k e  p a r
tij ju is t  w a a rd eert.

De totale inkomsten van de partij zijn 
momenteel niet voldoende. Daarom heb
ben -wij dit jubileumjaar aangegrepen 
om een extra injectie te krijgen voor 
het landelijke werk, met name voor za
ken als publiciteit, buitenlands contact 
en kaderwerk.
Wij hebben daarom gevraagd om een 
fonds van tenminste een half miljoen. 
Waarom niet meer of minder, zo vraagt 
men ons.
Het bij herhaling in dit blad gebruikte 
woord „tenminste” voor „een half mil
joen” , duidt er reeds op, dat „meer” be
paald welkom is. Maar er moet een aan
duiding gegeven worden. Wij hebben be
keken wat er bepaald moest gebeuren.

Een politieke partij is nodig.

Daarvoor zijn mensen^ leden, nodig.

Daarvoor is geld nodig.

Driemaal nodig. W aarom ?

Politieke partijen zijn van essentieel belang voor een goede 
functionering van de democratie iii ons land. Niet als doel in 

zichzelf. Maar als middel om  activiteiten op politiek gebied te 

kanaliseren in het directe belang van de publieke zaak.

Een politieke partij is een organisatie om  beslissingen te nemen, 
om  te denken, om  te praten.

D e politieke meningsvorining vindt voor een belangrijk deel 
binnen de partijen plaats. Overigens, zoals bekend, ook daar

buiten.

lijke kiesverenigingen, het gespreks- 
groepenwerk, de radio- en televisie-uit- 
zendingen.
Vervolgens de jongerenorganisatie van 
de partij en de verkiezingsvoorbereidin- 
gen.
Dan is er tevens het buitenlands con
tact, het kaderwerk van de partij en de 
zo noodzakelijke publiciteit. En dit is 
dan nog maar een greep uit de belang
rijkste punten.

JVAAROM  EEN  F O N D S?

Men kan terecht de vraag stellen of het 
nodige geld niet in voldoende mate uit 
de contributies kan komen en of anders

V IE R  T O T  VIJF J A A R

Daarnaast hebben wij ons afgevraagd 
welk bedrag redelijk haalbaar was. 
Toen hebben wij geprikt op een half 
miljoen.

Daarvan uitgaande denken wij voorlo
pig vier a vijf jaar wat beter te kunnen 
werken. Het geld wordt van nu af aan 
ook-gebruikt. En of een actie als deze 
ooit nog eens weer herhaald zou moeten 
worden, hangt onder andere af van de 
ontwikkelingen van het beeld, dat de 
andere inkomsten in de komende jaren 
te zien zullen geven.

Er is nu in het fonds ruim

M E N SE N  ZIJN N O D IG

Samenbundeling, ook binnen een poli
tieke partij, geeft kracht aan de indivi
duele meningen van de individuele bur
gers. Mensen, die min of meer gelijke 
gedachten hebben over politieke zaken, 
moeten zich ook samen bezinnen over 
uitgangspunt, program en wijze van uit
voering van dit program. Dat kan het 
beste gebeuren in een organisatie, die 
de mogelijkheden biedt om de resulta
ten van die bezinning te effectueren; 
woorden in daden om te zetten.
Het is in dit verband dan ook jammer, 
dat van de ruim zeven miljoen kiezers 
er slechts een half miljoen lid zijn van 
een politieke partij.
Dat betekent, dat nauwelijks tien pro
cent van ,de burgers de politieke par
tijen gebruikt voor de meningsvorming.

N o o it  z u llen  a lle b u r g e rs  lid  v a n  ee n  
p a rtij w o r d e n . M a a r h et p e rc en ta g e  v a n  
tien  zo u  to ch  bep a a ld  h o g e r  m o e te n  
zijn , zo d a t d e  m e n in g s v o r m in g  en  b e 
s lu itv o r m in g  in  d ie k rin g  n ie t  op  d e  in -

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C, M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3. 's-Gravenhage, 
tel. (070) - 183860, giro 89673.

Abonnementsprijs; 
f  7,—  per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f  7,- per jr. Losse verkoop ƒ 0,30.

b ren g  v a n  te  w e in ig  b u rg ers  k o m t te  
ru sten .

V o o r  e e n  p o litie k e  partij zijn  m e n s e n  
n o d ig ; v o ld o e n d e  led en .

B E L A N G  IN ZIEN

Om goed te kunnen werken is uiteraard 
voldoende geld nodig. Wanneer men 
van een politieke partij wat verwacht 
— overigens terecht — dan moet men 
er ook lid van worden. Naast de hier
voor aangeduide reden ook om finan
ciële redenen. Ook uit dit oogpunt is de 
nauwelijks tien procent van de kie
zers, die lid zijn, duidelijk onvoldoen
de.
Temeer omdat in vergelijking met vroe
ger het werk van dè partijen enorm 
toegenomen is.
Meer kiezers zouden het belang van de 
partijen duidelijker móeten zien.
Meer kiezers zouden zich moeten reali
seren, wat de consequentie is van ont
houding van hun steun, namelijk 
een minder goed functioneren van de 
partijen.
En dat zal toch in feite niemand willen. 
Overigens moeten de partijen dan na
tuurlijk ook zo goed mogelijk functione- 
rne en zullen zij de partijstructuur up to 
date moeten doen blijven. In onze partij 
zijn wij ook met deze zaak bezig.

W A A R  BLIJFT H E T  G E L D ?

Er is geld nodig. De A.R.P. heeft lan
delijk een normale jaarbegroting van 
zes a zeven ton.
Wat doet de partij daarmee?
Een paar dingen. Er is de behandeling 
van de zeer vele correspondentie, met 
leden en met niet-leden; kiezers. Dan 
de verzorging van het partijweekblad 
„Nederlandse Gedachten” met daar
naast het contactorgaan „A.R. Post” 
voor alle leden.
Verder de voorbereiding van vergade
ringen van bestuursorganen, partij con
ferenties, vergaderingen van commis
sies. Dan is er de verzorging van de 
centrale ledenadministratie van 90.000 
leden; het contact met duizend plaatse-

W  aar o m  ee n  fo n d s?

de contributies niet zouden kunnen 
worden verhoogd. Waarom ook nog eens 
een fonds bij, 90 jaar A.R.P.?
Het zou inderdaad prettig zijn wanneer 
er voldoende geld voor de partij binnen 
kwam uit de normale contributie.
Wij moeten ons hierbij realiseren, dat 
de contributie, het geld, dat de leden 
betalen niet alleen bestemd is voor 
het landelijke werk, maar ook voor het
geen plaatselijk, regionaal en provin
ciaal door de partij moet woi'den ge
daan.
Men betaalt als lid één bedrag aan de 
plaatselijke kiesvereniging, waarbij men 
is aangesloten. De kiesvereniging draagt 
delen daarvan af aan de Statencentrale 
en Kamercentrale, waaronder zij ressor
teert, en aan het Centraal Comité. Zij 
moet voor haar eigen werk ook wat 
overhouden.
Het contributiebedrag, dat men dus als 
lid aan de kiesvereniging betaalt, moet 
thans gemiddeld ƒ 15,— per jaar zijn om 
in alle geledingen van de partij een 
beetje rond te kunnen komen.
Het Centraal Comité ontvangt daarvan 
momenteel ƒ 7,— ; een bedrag dat auto
matisch van jaar tot jaar trendmatig 
stijgt.

W ij o n d e r s tr e p e n  h et w o o r d  gemiddeld 
v o o r  h e t  b ed ra g  v a n  f l 5 ,—. W ij  zijn  e e n  
v o lk sp a r tij. W ij  m o e te n  b ep a a ld  r e k e 
n in g  h o u d e n  m e t  d e  d ra a gk rach t v a n  
d e  led en . W ie  n ie t  a n d ers  dan  m in d e r

f  300.000,—  binnen van ongeveer
21.000 gevers. Een mooi resultaat 
van een totdusver in hoofdzaak 
papieren actie.

Tientallen kiesverenigingen zijn 
nu ook activiteiten voor het fonds 
gaan ontplooien. Dat is een ver
heugende zaak. Met een dergelijke 
persoonlijke benadering worden 
vele duizenden leden (en sympa,- 
thisanten) bereikt, aan wie de 
papieren a'ctie in feite is voorbij
gegaan.
Wij hopen en verwachten dan ook, 
dat nog voor de zomer duizenden 
gevers hun bijdrage —  klein of 
groot —  zullen storten op het spe
ciale gironummer 712.000 t.n.v. 
Fonds A.R. Partij stichting, Den 
Haag.

9  gulden 
v o o r 
9 0  jaar 
arp
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* * Schokkend

Wij zijn geconfronteerd met een hardere 
werkelijkheid dan wij voor mogelijk 
hadden gehouden. Het met zeer bekwa
me spoed ingediende rapport, inzake 
de in het voormalige Ned. Oostindië 
gepleegde wandaden door Nederlandse 
militairen, heeft ons dat wel duidelijk 
gemaakt.
Misdragingen die wij, terecht overigens, 
aan anderen verweten waren bij ons 
ook mogelijk.
Zeker, er zijn wat men noemt verzach
tende omstandigheden. Het aantal ge
rapporteerde misdragingen is niet 
groot in vergelijking tot de ruim twee
honderdduizend militairen, die in In
donesië zijn geweest. In dit rapport 
wordt geen melding gemaakt van het 
ongetwijfeld vele goede dat door de 
Nederlandse militairen zeker ook is ver
richt.
Het A.R. Tw'eede Kamerlid, overste 
Walburg, die toen daar is geweest, weet 
daar van te getuigen.
Wij mogen evenmin vergeten dat de op
standige Indonesiërs in onze ogen toen 
vijanden waren. En onder welke druk 
staan militairen, die dagelijks aan 
doodsgevaar blootgesteld zijn? Met de 
gevolgen van dien?
Zo is er meer. Wij kunnen terecht daar. 
om stellen, dat het beeld in dlit rapport 
dat uitsluitend over misdragingen gaat 
een wat eenzijdig beeld is.
Maar dat neemt niet weg dat wij ons 
eens te meer met klem voor ogen moe
ten houden dat in e lk  g e b r u i k  v a n  
m a c h t  h e t  z a a d  v a n  m i s b r u i k  
s c h u i l t  en o n d e r  o m s t a n d i g 
h e d e n  e e n  s t e r k e  v o e d i n g s b o 
d e m k r ij g t !
Tevens zullen wij het evangelische ver
haal van de splinter en de balk méér op 
onszelf moeten betrekken dan wij ken
nelijk in de praktijk van het leven doen.

'A' . ★ Wijze rechters

De maatschappelijke ontwikkeling staat 
niet stil. De inhoud van belangrijke be
grippen verschuift dientengevolge. Dat 
is geen abnormale zaak. Ook rechters 
hebben daarmee te maken. Zo is dat 
vroeger gegaan met de inhoud van het 
begrip: onrechtmatige daad. Voordat de 
wetgever definitief moest ingrijpen be
sliste de Hoge Raad — ons hoogste 
rechtscollege — mede gelet op de ont
wikkeling in het maatschappelijke leven, 
dat een onrechtmatige daad aanwezig 
moest worden geacht als de nodige zorg
vuldigheid, die in het maatschappelijk 
leven betaamt jegens personen en goe
deren, door de ander niet was betracht. 
De- gegroeide rechtsovertuiging werd 
door de rechter bevestigd. Deze wjjze 
van' aanpassing is eveneens door de 

■ president van de Utrechtse rechtbank 
gehanteerd. Hij heeft in juridische zin 
bevestigd, datgene W'at reeds lang leefde 
als een rechtsovertuiging. De vakbon
den en hun leden mogen hun macht 
stellen tegenover de macht van de on
dernemers.
Tot deze macht behoort in beginsel ook 
het stakingsrecht, mits dit middel een 
uiterste middel is om een gerechtvaar
digd doel op passende w’ijze te bereiken. 
Deze rechtsspraak heeft wederom het 
bewijs geleverd, dat de maatschappe
lijke ontwikkeling door de rechter wordt 
aanvaard — zonder dat 'een w'et hem 
daartoe uitdrukkelijk noodzaakt. De 
Utrechtse president, mr. Van de Werk, 
heeft het vertrouwen in de rechtspraak 
op een wijze manier vergroot.

7.5 pet a pari

Sinds 1918 heeft de staat der Neder
landen niet tegen een zó hoog percen
tage op de kapitaalmarkt geleend! Nu 
vraagt de minister een bedrag van rond 
300 miljoen tegen TVaVo, ter bekostiging 
van de overheidsuitgaven.
Hoewel in februari j.1. — met succes — 
een staatslening bekend w'crd tegen een 
rente van 7 procent, schijnt het rente
peil zo hoog te zijn opgelopen, dat nog 
meer rente moet worden geboden om 
een lening tot een succes te brengen. 
De grondoorzaak van deze rentestijging 
is naar onze mening voornamelijk te 
isoeken in de enorme behoefte aan kapi-

'  I ^OEN Nederland door de Duit- 
sers was bezet en door de be

zetters w et en recht werden ver
trapt en de vrijheid geschonden, 
was er verzet uit allerlei kringén. 
Niet alle verzet had een principi
eel uitgangspunt of werd door be
ginselen bepaald. Maar er waren 
velen, die duidelijk' leerden zien, 
dat we in het, nationaal-socialisme 
te maken hadden met een systeem. 
En zulk een systeem heeft een 
geestelijke grondslag.
Wij herkenden in het nationaal- 
socialisme niet alleen trekken van 
wreedheid of van duivelse conse
quenties, maar wij zagen, dat het 
beginsel heidens was, fanatiek-re- 
ligieus, een religie van bloed en 
bodem . A l het andere hing daar
mee samen.

Merkwaardig maar tegelijk zeer begrij
pelijk was het daarom, dat een boek, dat 
al bijna een eeuw oud was, nl. Ongeloof 
en Revolutie van Groen van Prinsterer, 
in die dagen door ons werd gelezen en 
besproken. om zijn actualiteit. "Want 
Groen liet zien, hoe achter allerlei uitin
gen en strevingen altijd een drijvende 
en stuwende kracht is. Is die kracht on
geloof, dan werkt zij overal door en de 
christen moet leren, die doorwerking te 
onderkennen. Opdat hij niet ŵ ordt ver
leid door de wonderen van de antichrist.

.^ijdens de éérste wereldoorlog hield 
dr. B. Wielenga pp verschillende 

plaatsen in ons land een zgn. w'inter- 
lezing over „De Wonderen van de A n-' 
tichrist” . Uitgangspunt van zijn lezing 
ŵ as een boek van Selma Lagerlöf met 
dezelfde titel en met als therna een ou
de legende over een gouden Christus
beeld, dat. gestolen was en vervangen 
door een namaakbeèld. Het namaak- 
beeld was bijna volkomen gelijk aan 
het echte, maar er was één groot en 
beslissend verschil. Het échte beeld 
had als inscriptie: Mijn koninkrijk is 
niet van deze wereld. Het valse beeld 
had als spreuk: mijn koninkrijk is. al
léén van deze wereld.
En dat verschil van een paar woor
den beslist alles. En daarom leerden de 
christenen tijdens de bezetting en in 
Ijet verzet iets zien van de wreedheid 
en de verleidende kracht van de anti
christ. Zij zagen de klauw van het 
Beest.

Communisme en nationaal-socialisme 
hebben veel gemeen. Beide syste

men zijn totalitair en willen nergens 
ruimte laten voor de vrije ontplooi
ing van het volksinitiatief. Ook het 
communisme vreest en haat de vrijheid. 
Daarom en daarom alleen werd Tsje- 
choslotvakije bezet. Daar gloorde iets 
van de vrijheid, daar scheen het, als-

taal. Alom in de wereld wordt een aan
tal noodzakelijke bijzondere grote plajy- 
nen tot uitvoering gebracht. Niet alleen 
door het bedrijfsleven, maar ook door 
de overheden. De snelle wijzigingen in 
de techniek noodzaken bovendien tot 
een versnelde afschrijving van de be
staande investeringen.
Om hierin te kunnen voorzien is het 
vrijwel niet meer mogelijk deze inves
teringen uit de winsten te financieren 
Ook de overheid moet een sterker be
roep doen op de kapitaalmarkt zelfs 
t.b.v. haar gewone uitgaven.
Die ontwikkeling is niet te stuiten. Maar 
er zijn wel zorgelijke kanten' aan ver
bonden. De gemeentehuishoudingen en 
die van de provincies zullen weer duur
der worden, zoal voor hen de con
crete mogelijkheid bestaat óók te lenen 
ten behoeve van voor hen belangrijke 
investeringen.
Leningen voor woningbouwverenigin
gen, verpleegtehuizen, ziekenhuizen, 
particuliere instellingen met sociale 
doeleinden zullen ook duurder worden, 
met hun gevolgen voor de exploitatie. 
Minister Schut zal het niet gemakkellj- 
ker krijgen met dc realisatie van wo
ningwetwoningen.
Deze zaken zullen de opstelling van de 
begroting 1970 er niet gemakkelijker op 
maken. Van het kabinet De Jong zal 
veel inzicht, wijsheid en inspanning 
worden gevraagd zeker als alle voorge
nomen beleidsdoelen zullen moeten 
worden gerealiseerd.
De derde dinsdag in september wordt 
spannender dan ooit tevoren.

DE GEESTEN 
BEPROEVEN

of de partij niet meer alles voor het 
zeggen zou hebben. Maar Rusland greep 
onmiddellijk in. Want de totalitaire 
staat is altijd onverdraagzaam. Hij on
derdrukt én vervolgt. Hij verpulvert 
de organische verbindingen in een volk 
en maakt er zo een massa van, beheerst 
door een élite, nl. de partij.
Dit alles kan men zeggen van het na
tionaal-socialisme, maar óók van het 
communisme, met evenveel recht.

D O O R  
H. ALGRA

l^aar we zien momenteel een verbijs- 
f'-*- terende ontwikkeling. Kerkelijke 
leiders en politici willen openheid voor 
en toenadering tot de communistische 
landen. De NAVO heeft haar tijd gehad, 
is misschien wel nuttig geweest, maar 
zij is nu een gevaar. Want zij bevordert 
de. „verstarring van de fronten”.
En als het verhaal nu zover is, dan 
moeten we oppassen en scherp gaan 
luisteren. Want dan komt ér meestal 
een vervolg. Dat vervolg bevat dan een 
vergelijking tussen het Westen en Rus
land en dan komt het Westen er niet 
zo best af. Daar is veel onvrijheid. 
Daar is dictatuur van de techniek en 
van de reclame, en daar is de vrijheid 
grotendeels schijn.
De honderdduizenden, die uit het door

de communisten bezette gebied naar 
het westen zijn gevlucht, vaak met ge
vaar voor hun leven, hébben zich dus 
blijkbaar vergist. Zij dachten, dat zij de 
vrijheid tegemoet gingen, maar zij kwa
men terecht in een wereld, die in wezen 
dezelfde Is als die van het communis
me. Ja, aiisschien is de communistische 
wereld wel beter dan die van het Wes
ten. Als de deuren worden opengegooid, 
kan het wel eens zijn, dat de Russen, 
na alles in het Westen te hebben ge
zien, zullen zeggen: nee, dan toch maar 
liever het communisme.

^ulke redeneringen hebben enig recht 
^  van bestaan in een wereld, die prin
cipieel niet kiezen kan of wil. Maar zij 
zijn verderfelijk, omdat zij niets zeggen 
van het communistische systeem, van 
de communistische dogma’s, die in de 
praktijk worden gebracht met niets ont
ziende cónsequenties. Communistische 
dogma’s, die niet maar onchristelijk 
zijn, maar anti-christelijk. Die uitgaan 
van het historisch materialisme, én die 
naar een vast schema heel het denken 
willen gevangen houden in de ban van 
dit ongeloof, dat vele eeuwen oud is, 
maar dat eerst nu als de énige waar
heid wordt verkondigd. Met zulk een 
fanatisme, dat er geen andersdenkenden 
bestaanbaar of aanvaardbaar worden 
geacht, want wie er niet zo over denkt, 
is een kwaadwillige en een verrader.

Zo is het systeem. En als men zo’n be~ 
hoefte heeft om vergelijkingen fe ma
ken tussen het westen en het commu
nisme, dan loopt men gevaar om de 
grote tegenstelling over het hoofd te 
zien of er over heen te praten, die tus
sen het dogma van het communisme 
en het bevrijdende Evangelie van 
Christus.

WAAROM
ZO
BEPERKT?
Mejuffrouw VAN LEEUWEN en de 
heer KIÈFT, beiden A.R.P., vroegen 
de minister van Cultuur, Recreatie 
en Maatschappelijk Werk:

Kan de minister mededelen, waar
om zij is af geweken van haar oor
spronkelijk voornemen bij een ron- 
de-tafelconferentie „éducation per
manente” alle betrokkenen uit te 
nodigen?

Is de minister bereid de lijst van ca
tegorieën deelnemers, uitgenodigd 
voor deze conferentie, alsnog in be
doelde geest uit te breiden?

Welke normen heeft de minister bij 
de samenstelling van. deze lijst ove
rigens gehanteerd, nu bijvoorbeeld 
voor de ene categorie zowel de koe- ’ 
pel als de afzonderlijke organisaties 
zijn uitgenodigd en voor de andere 
weer wordt volstaan met alléén de 
koepel?

Is de minister bereid — juist daar 
de problematiek van een voorgestane 
coördinatie en integratie op het ter
rein van het vormingswerk reeds 
uitermate gevoelig ligt — de indruk 
van een zekere willekeur en op z’n 
minst van een duidelijke onzorgvul
digheid alsnog weg te nemen?

ƒ/Steek een „Bijbels Dagboek 
in uw koffer

ALS U MET VAKANTIE GAAT !

Juist als u straks met vakantie gaat zult u de 'tijd en de rust’ 
vinden om  dagelijks ’in stilte’ o f m et uw fam ilie de dag te be
ginnen met het lezen van een dagtekst uit een Bijbels dagboek.
Wij wijzen u daarom op de drie bekende Bijbelse dagboeken van

D s. H. G i e s e n

VIJF MINUTEN - EEN OGENBLIK 
en ALLE ZEVEN DAGEN

Gebonden per dagboek ƒ 10,50

V E R K R IJG B A A R  IN DE BOEKH AN DEL

BOEKENCENTRUM NV-'S-GRAVENHAGE
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V E R V O L G  V A N  P A G . 1

d e pil (pleidooi voor opneming in het 
ziekenfonds) uitvoerig ter sprake. 
Tenslotte maakt de heer Daams — hoe
wel dankbaar over het gewijzigde be
leid t.a.v. het vergunningenstelsel — be
zwaar tegen het verlenen van bevoegd
heden — namelijk om nadere regelen 

-te stellen — aan. lagere o v e r h e d e n ..

S T A N D P U N T  
A .R . F R A C T IE :
V O O R  A F S C H A F F IN G  
LEEFTIJD SG REN S
Onze woordvoerder, d e h e e f  B oertien , 
gaf duidelijk te kennen beide ontwer
pen, zoals zij er nu lagen, niet van el
kaar geïsoleerd te kunnen bekijken. 
Vanuit dit uitgangspunt gaf hij echter 
eerst een beschouwing over de s tr a f-  
rec h telijk e  k a n t van wetsontwerp 8725. 
Alhoewel voor de A.R. fractie — in na
volging van de indieners — voorop 
staat, dat „vrije verkrijgbaarheid van 
middelen tot voorkoming van zwan
gerschap gevaren kan opleveren voor 
het geestelijk en zedelijk welzijn van 
de jeugd” was toch na diepgaand en 
langdurig beraad de overtuiging ge
groeid, dat h e t h a n d h a v en  van een 
leeftijdsgrens o n g e w e n s t  is „Strafrecht, 
aldus de conclusie van de heer Boertien, 
moet kunnen functioneren anders wordt 
het tot een regel, die de overheid slechts 
schaadt. Strafrecht dat bescherming be
looft, moet die bescherming ook effectief 
kunnen geven. Anders maakt het zich 
schuldig aan een valse zekerheid”. Een 
leeftijdsgrens van 16 ja a r lijkt aantrek
kelijk, omdat die leeftijd aansluit bij de 
lèeftijd van 16 jaar, die in de bepalin
gen van het civiel- en strafrecht elders 
voorkomt. Dit is ernstig overwogen 
maar dan blijven dezelfde bezwaren 
gelden. Een leeftijdsgrens heeft voorts 
bezwaren i.v.m. een andere, uiterst be
treurenswaardige zaak, namelijk het 
feit, dat bij jeugdige ongehuwden veel 
gevallen van illegale abortus voorko
men.
Tenslotte, elke leeftijd houdt een be
paalde door de overheid vastgelegde 
suggestie, in.
Met dit betoog derhalve uitkomend op 
een  a fsch a ffin g  van de leeftijdsgrens 
pleitte onze w o o r d v o e r d e r  sterk voor
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TWEEDE KAMER 
IN MEERDERHEID 
VOOR VRIJE VERKOOP 
VOORBEHOEDSMIDDELEN

een c o m p le te  o p v o e d in g , waarbij ook 
hoort het thuis — h et is ee n  za a k v a n  d e  
o u d e rs ! — bijbrengen van respect voor 
de integriteit van de medemens.

V E R G U N N IN G E N STE LSE L
N O O D Z A K E L IJ K
Hiermede was spreker genaderd tot de 
samenhang met 8726, vanwaaruit het 
kabinet Cals ook zo sterk had geope
reerd. Immers, de regulering wordt niet 
meer gegeven in d e str a fr ec h te lijk e  s fe e r  
(leeftijdsgrens), maar door een s te lse l  
v a n  v e rg u n n in g en . Het kabinet-De Jong 
is hierop nu teruggekomen. „Ik moet 
zeggen — aldus de heer Boertien — dat 
h et c o n se rv a tism e  v a n  h e t  k a b in et-C a ls  
m ij m e e r  a a n sp reek t dan  d e  p r o g r e ss iv i 
teit v a n  h et k a b in e t -D e  J on g ” .

Dringend vragend naar een nadere ar
gumentatie waarom van deze oor
spronkelijke bedoeling was afgeweken, 
stelde hij, dat naar het oordeel van de 
A.R. fractie het vergunningenstelsel er 
moet komen. „Wij behoeven dan ook 
niet de consequentie te nemen van de 
verkoop via automaten. Wij hoeven dat 
niet en wij willen dat ook niet. Wij 
huiveren er voor van een situatie van 
sluikhandel over te gaan op een situa
tie van volkomen vrijheid die door haar 
verkrijgbaarheid op dezelfde wijze als 
een pakje sigaretten Voor het publiek 
zonder onderscheid een wervende be
tekenis krijgt.”
Dit gevoelen werd neergelegd in een 
motie, die de heer Boertien vervolgens 
indiende en waarin werd gevraagd de 
invoer, vervaardiging en aflevering van 
anti-conceptionele middelen aan een 
vergunningenstelsel te binden en de mo
gelijkheid van verkoop door middel van 
automaten uit te sluiten.
Deze motie werd reeds in eerste termijn 
ingediend .omdat onze woordvoerder 
ook bezwaren wilde 'maken tegen de 
gemeentelijke autonomie t.a.v. het al 
dan niet stellen van regelingen t.a.v. de 
verkoop via automaten. Deze bevoegd
heid wilde hij bij amendement uitslui
ten maar alvorens hij het standpunt 
van de Kamer wist t.a.v. een algehele 
uitsluiting van déze verkoop, was dit in 
feite onmogelijk.
Tenslotte stond spreker nog stil bij en
kele bezwaren tegen de reclame voor 
anti-conceptionele middelen (o.a. de 
vrees van de Gezinsraad, dat de voor
behoedmiddelen een object zullen wor
den van krachtige, verkoop stimuleren
de reclame).

C O N C LU SIE: T R IJS T E  
HOOG
De heer Boertien kwam zo uitein
delijk aan het einde van zijn betoog 
tot de navolgende standpuntbepa
ling;
„N a zorgvuldige ajioeging is voor  
ons als fractie, de derde m ogelijk
heid, die wij w ezen , van zo’n b ete 
kenis, dat, indien die derde m oge
lijkheid niet loordt gekozen, wij on
ze stem  aan deze w etson tw erp en  
niet zullen geven . Im m ers, w at aan 
de ene kant in de sfeer  van het 
strafrecht w ettelijk  w ordt g ew o n 
nen, w ord t feitelijk  aan de andere 
kant w eer  w eggew orp en . H oew el  
w ij h et noodzakelijk vinden, dat d e
ze  m aterie uit de strafrechtelijke  
sfeer  w ord t weggehaald, achten wij

de prijs die hiervoor nu w ord t b e 
taald, te hoog. A ls  het kabinet blijft 
bij zijn huidige m ening, die in 
strijd is m et de bedoelingen, die het 
kabinet-Cals m et de on tw erpen  
had, n eem t het daarm ee even zeer  
een verantw oordelijkheid vo o r  een  
niet geregelde toestand, een v er 
antw oordelijkheid die loij niet kun
nen m ee  dragen” .

C J J .U .E N K .V .P .V O O R
D e h e er  Tilaniis (C.H.U.) volgde de heer 
Boertien niet.
Vanuit de gezamenlijke, blijvende ver
antwoordelijkheid binnen het huwelijk 
voor elkaar, zullen m a n  en  v r o u w  sa 
m en  te g e n o v e r  hun S c h e p p e r  m o g en  
b eslissen  w a n n e e r  zij n ie u w  le v e n  z u l 
len  v e r w e k k e n . Hierbij past dan vrije 
beschikking over de middelen. Ook voor 
de jeugd, omdat de mogelijkheid van het 
r e ë e l  h a n d h a v en  van een leeftijdsgrens 
er n iet  is ,maar wel de wenselijkheid 
zoveel mogelijk kinderen tegen onge
wenst, zeer jeugdig moederschap te  
b e sc h e rm en , T.a.v. het voor de A.R. 
fractie zo belangrijke punt van de ver
koop via automaten volstond hij met de 
opmerking, het verschil niet te zien 
tussen het verkrijgbaar stellen van deze 
middelen in de apotheek, waar een 17- 
jarige verkoopster staat, in de drogis- 
terij-afdeling van een supermarkt of 
via een automaat. Het zijn drie g e li jk 
so o rtig e  v e r k o o p m e th o d e n . Wel achtte 
de heer Tilanus het juist, dat de ge
meentebesturen de bevoegdheid krijgen 
nadere regelen te stellen.
D e h e e r  d e  V r e e z e  (K.V.P.) betoogde 
eveneens ,dat zijn fractie akkoord ging 
met de afschaffing van de strafbepa
lingen en dit n ie t  in  str ijd  a ch tte  met de 
eerbied, die -rooms-katholieken voor 
een pauselijke richtlijn hebben. Het 
programma van de K.V.P. noemt de er
kenning van de eigen verantwoordelijk
heid van de ouders bij de bepaling van 
de gezinsgrootte.
Verder oordeelde hij het verstandig, dat 
de regering zich uiteindelijk maar niet 
de verantwoordelijkheid van het ver
gunningenstelsel op de hals had gehaald. 
De moeilijkheid was voor hem echter 
ook, dat bij een dergelijke opzet de 
verkoop via automaten — buiten ge
sloten gebouwen — dan ook past.
Alles overwegende vond hij, dat in het 
gekozen stelsel een a b solu u t v e r b o d  
v o o r  d e a u tom a at s le c h t o f  n ie t  p a st!  
M e v r o u w  V e d e r -S m it  en de h e er  
G e e r ts e m a  (V.V.D.) sloten zich eveneens 
aan bij de voorgestelde wetswijzigingen. 
Slechts één punt van ernstige kritiek 
bracht de heer Geertsema te berde  ̂ na
melijk de aanvullende bevoegdheden 
voor de gemeenten. Hij maakt een aan
tal juridische en staatsrechtelijke kant
tekeningen tegen de voorgestelde rege
ling, die dermate van belang bleken, dat 
een nader mondeling overleg met de 
minister vóór de verdere afhandeling 
van ■ het wetsontwerp noodzakelijk 
bleek.
Nadat ook de h eren  W ie b e n g a  (P.S.P.) 
en Im k a m p  (D’66) zich vóór de wetsont
werpen hadden verklaard en de h eren  
'J on gelin g  (G.P.V.), A b m a  (S.G.P.) en 
N u ijen s  (Boerenpartij) hadden uiteen
gezet, dat zij p rin c ip iële  teg en sta n d e rs  
v a n  d e o p h e ffin g  d er  v e r b o d s b e p a lin g e n  
in het Wetboek van Strafrecht waren, 
was het woord aan de beide bewinds
lieden.

N IE T  B E V R E D IG E N D
M in is te r  P o la k  legde opnieuw de na
druk op de bezwaren tegen het ,,hand
haven van de leeftijdsgrens en zette 
nogmaals uiteen, dat door géén straf
bepaling op de verkoop aan minder
jarigen te stellen, de wetgever helemaal 
niet te kennen gaf, dat hij geslachts
verkeer van jeugdige personen w e n s e 
lijk  o f  toela a tba a r acht. De wetgever 
h a n d h a a ft dan ook d e b ep a lin g en  teg en  
v le s e l i jk e  g e m ee n sc h a p  en  o n tu c h t m e t  
jeu g d ig en .
Op de motie van de heer Boertien ko
mende, stelde de minister onder meer, 
— zonder duidelijke argumentatie — 
dat n o ch  d e o p en b a re  ze d elijk h eid , 
noch d e o p en b a re  o rd e  of d e v o l k s g e 
zo n d h eid  in het geding zijn wanneer er 
verkoop via automaten zou komen.
Rest slechts de d r e m p e lv r e e s , die hem 
een té  z w a k k e  basis v o o r  d e  in v o er in g  
v a n  ee n  v e r g u n n in g en s te lse l  leek . Bo
vendien zou d it ee n  stap terug beteke
nen. Niet de verkoop is op het ogenblik 
verboden, slechts de openlijke aanprij
zing en de verkoop aan minderjarigen. 
Bij invoering van een vergunningenstel
sel zouden een aantal verkopers hierme
de moeten ophouden.
S ta a tssecreta ris  K ru isin g a  wees er te
recht op, dat er relatief veel aandacht 
was besteed aan de contraceptiva, ter
wijl de betekenis van het wetsontwerp 
öp de Medische Hulpmiddelen veel ver
der strekte dan een regeling van deze 
middelen!
Vanuit het standpunt van de volksge
zondheid kwam hij nog eens tot een 
opsomming van alle adviezen vóór af
schaffing van een leeftijdsgrens, waar
bij hij zeer uitvoerig inging op de sa
menhang met het verschijnsel van a b o r 
tus p r o v o c a tu s  ,dat door vrije verkrijg
baarheid van de middelen zou afnemen 
(een stelling, die m.i. zeker aanvecht
baar lijkt!). D it w a s  helaas o o k  h e t  en ig e  
a rg u m en t ,dat in  zijn  a n tw o o r d  o p  d e  
d rin g en d e v r a g en  v a n  d e  h e e r  B o e rtien  
w e r d  g eh o ord  als e e n  p leid oo i o m  het. 
v e r g u n n in g en ste lse l  n iet in  te  v o e r e n . 
Hij zegde voorts toe, te bevorderen, dat 
voor medische hulpmiddelen t.a.v. het 
maken van reclame een soortgelijke re
geling komt als op vrijwillige basis voor 
de geneesmiddelen bestaat.
Tenslotte: d e pil komt — de Zieken
fondsraad heeft tot deze uitbreiding niet 
geadviseerd — (n og) n iet in  h et z ie k e n 
fo n d s p a k k et , terwijl aan de subsidiere
geling voor de bureaus voor levens- en 
gezinsmoeilijkheden t.b.v. hun activitei
ten m.b.t. de geboorteregeling met te
rugwerkende kracht tot 1 januari 1969 
met voortvarendheid wordt gewerkt.

^TO t h f .SCH O U ïU ï NG
De replieken brachten slechts — na het 
mondeling overleg — als nieuw elem.ent 
twee amendementen. Een amendement 
Wiebenga (P.S.P.) om de gemeenten 
g é é n  e n k e le  b e v o e g d h e id  t e  geven de 
automaten te verbieden en een amende
ment Geertsema (V.V.D.), waarbij de ge
meenten nog slechts mogen zeggen, dat 
a u tom a ten  n iet op  b ep a a ld e p la a tsen  
m o g e n  k o m en . D e  stemming o v e r  deze 
beide amendementen moet nog komen, 
evenals over de motie Boertien, die geen 
schijn van kans heeft, al levei’den de 
replieken wel d e v e rr a s se n d e  (verras
send na het betoog in eerste termijn) 
mededeling op, dat ee n  d ee l v a n  d e
K .V .P . eveneens te g e n  d e  a u to m a ten  is 
en dus v ó ó r  d e m o tie  B o e rtien  zal stem
men.

Deze m otie is intussen in stemming 
gebracht en verw orpen. Even later 
m oest de behandeling weer een dag 
w orden verdaagd, om dat na de ver
w erping van een amendement- 
W iebenga, de stemmen over het 
am endem ent-Geertsem a staakten. 
V olgende w eek zullen w e derhalve 
de uiteindelijke afloop nog verm el
den, waarm ede dan een einde zal 
zijn gekom en voor w at althans de 
Tw eede Kam er betreft, aan een ja 
renlang slepende, maar uiterst be
langrijke zaak.

9  gulden 
vo o r 
9 0  jaar 
a ip
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HET SOCIALE 
KLIMAAT 
VOOR MIDDE 
KLEINBEDRIJF
D O O R  DRS. P. F. VAN  H ER W IiN EN

EN

SO C IA L E  V E R Z E K E R IN G  
V A N  G R O O T  B E L A N G

De waardering voor het bestaan 
van ons stelsel van sociale ver

zekeringswetten is na de oorlog in 
de kring van de middenstand ge
leidelijk gegroeid.”
Hetgeen mede moet worden toege
schreven aan het gerijpte inzicht, 
dat de uitkeringen krachtens de 
sociale wetten een stabiliserende 
invloed hebben op de economische 
bedrijvigheid. Aldus de heer Borst 
op de partij conferentie over de 
problematiek van het midden- en 
kleinbedrijf op 19 mei j.1.

Een goed begin, naar onze mening, van 
een rede over het sociale klimaat voor 
ondernemers in het midden- en klein
bedrijf. Dat de sociale verzekeringen er 
mede toe bijdragen, dat al te grote 
schommelingen in de koopkrachtige 
vraag worden voorkomen, is van enorm 
belang voor deze sector van het be
drijfsleven.
De vrij Ingrijpende structurele ontwik
kelingen plaatsen het midden- en klein
bedrijf al voor moeilijkheden genoeg. 
Zou het hoofd bieden aan deze moeilijk
heden ook nog hebben moeten plaats
vinden onder conjunctureel labiele om
standigheden, dat wil zeggen onder re
gelmatig terugkerende periodes van 
slapte in de economische bedrijvigheid, 
dan zou één en ander ertoe hebben bij
gedragen dat nog meer ondernemers het 
hoofd hadden moeten buigen en hun 
bedrijf hadden moeten stopzetten.
Er zitten echter meer aspecten aan het 
stelsel van de sociale verzekeringswet
ten. Bijvoorbeeld de hoogte en verdeling 
van de premielast, de relatie premie — 
uitkering, de risico’s die wel en niet 
worden gedekt, de normen waaraan 
moet worden voldaan om voor uitkering 
is aanmerking te komen enz.
Aan deze aspecten was de rede van de 
heer Borst gewijd, toegespitst uiteraard 
op de kleine ondernemer, waarbij hij de 
laatste zag als werkgever en als zelf
standige.

A L S W E R K G E V E R

Als werkgever heeft de ondernemer in 
het midden- en kleinbedrijf nog al eens 
kritiek op de Ingewikkeldheid en on
doorzichtigheid van het huidige systeem 
Ook zou als gevolg van de veelheid van 
uitvoeringsorganen de uitvoering duur 
zijn. Voorts heerst algemeen de mening 
dat de premielast wel zijn grens heeft 
bereikt en tenslotte wordt gewezen op 
het regelmatig bekend worden van ge
vallen van misbruik door de werkne
mer.

De heer Borst ging uitvoerig op deze 
kritiek in. Aan de vereenvoudiging van 
het huidige stelsel wordt gewerkt. Ook 
de klacht dat de uitvoering te duur zou 
zijn is in onderzoek. „Wanneer echter 
iemand mocht denken dat dit onderzoek 
tot besparingen zou lelden die de pre
mie merkbaar zouden beïnvloeden, dan 
meen ik dat hij teleurgesteld zal wor
den”.

G r o te  sch o m m e lin g e n  in  k o o p k ra ch tig e  vra a g

M e t  d e  k la ch t dat althans op  d it m o 
m e n t, d e  p r em ie la st z ijn  p la fo n d  h e e ft  
b e r e ik t  s te m d e  h ij in . D a a re n teg en  
w o r d t  d e  o m v a n g  v a n  h e t  m is b r u ik  v a n  
d e  soc ia le  v e r z e k e r in g  z ijn s  in zien s  
s te r k  o v e r d r e v e n , „ . . . i n  d e  p ra k tijk  
b lijk t  d a t h e t  o v e r g r o te  d ee l d e r  w e r k 
n e m e r s  z e k e r  b o n a fid e  is” .

A L S Z E L F S T A N D IG E

Krijgt de ondernemer in het midden- en 
kleinbedrijf als werkgever primair te 
maken io£t de zogenaamde werkne- 
mers-verzekeringen, als zelfstandige is 
hij vooral geïnteresseerd in de volksver
zekeringen.
Hiertoe behoort onder meer de Algeme
ne Kinderbijslagwet, die ook aan zelf
standigen recht geeft op kinderbijslag 
vanaf het derde kind. De werknemers 
kennen daarnaast de Kinderbijslagwet 
Loontrekkenden op grond waarvan zij 
ook voor het eerste en tweede kind uit
keringen ontvangen. In kringen van de 
zelfstandigen wordt hier en daar wel 
gepleit deze laatste wet op de zelfstan
digen van toepassing te verklaren.
De heer Borst berekende echter, dat dit 
een premie-stijging van 3,1 "/o voor hen 
zou betekenen en vroeg zich af of deze 
verzwaring der premielast wel op zou 
wegen tegen dé grootte van de uitkering 
Voor de zelfstandigen met een klein in
komen, blijft er dan de Kinderbijslag
wet Zelfstandigen. Op grond van deze 
wet heeft de zelfstandige met een in
komen van minder dan ƒ 6.365 recht op 
kinderbijslag voor één kind. Ligt het in
komen beneden de ƒ5.900,— dan voor 
twee kinderen. Deze bedragen zijn dui
delijk te laag. De regering heeft ter 
zake van de optrekking van deze gren
zen advies aan de S.E.R. gevraagd.
De gedachten gaan uit de inkomens
grens voor het verkrijgen van kinderbij
slag — althans voor het tweede kind —

te brengen op de grens van het mini
mumloon plus 6 Vo vakantietoeslag.
De heer Borst wees er echter naar onze 
mening terecht op, dat om het inko
men van een zelfstandige te kunnen 
vergelijken met het loon van een werk
nemer, er niet alleen gelet moet worden 
op de vakantietoeslag, maar ook op de 
werkgeversbijdrage in de sociale ver
zekeringspremies.

D e z e  is  th a n s o n g e v e e r  tw in tig  p r o 
c en t. „D a n  is  d u s p a s e e n  m in im u m 
in k o m e n  v a n  e e n  ze lfsta n d ig e  va n  

, ƒ 9.392,— p e r  ja a r v e rg elijk b a a r  m e t  d e  
m in im u m -b e lo n in g  v a n  e e n  w e r k n e m e r  
v a n  f  142,— p e r  w e e k .”

„ H e t  is  r e d elijk  b e n e d e n  d e z e  in k o 
m en s g r en s  k in d erb ijsla g  aan ze lfs ta n 
d ig en  to e  te  k e n n en ” .

PREM IES
V E R Z E K E R IN G E N

De zojuist berekende grens van ƒ9.392 
zou de heer Borst ook graag toegepast 
zien bij het verlenen van gehele of ge
deeltelijke vrijstelling van het betalen 
der premies van de volksverzekeringen. 
„Het is toch niet verantwoord om aan 
zelfstandigen premie in rekening te 
brengen voor verplichte verzekeringen 
als hun inkomen het gegarandeerde mi
nimum van de laagste betaalde onge
schoolde werknemer niet haalt” .

V E R P L IC H T

Met betrekking tot de premie van d© 
vrijwillige ziekenfondsverzekering pleit
te de heer Borst voor verdere aanpas
sing aan de draagkracht van de verze
kerde indien zijn inkomen beneden de 
minimumgrens van ƒ 9.392 zou blijven. 
Een verdere reductie van premies voor 
alle verzekerden (zowel verplichte als 
vrijwillige) voorzag de heer Borst als 
van rijkswege zou worden overgegaan 
tot subsidiëring van het ziekenhuiswe
zen. Tenslotte hield hij een uitvoerig 
pleidooi.

Voor een verplichte arbeidsongeschikt
heidsverzekering voor zelfstandigen 
„omdat ik meen dat hier een leemte be
staat in de sociale verzekering voor zelf
standigen die niet langer mag worden 
getolereerd”. Daarbij schaarde de heer 
Borst zich achter de voorstanders van 
een afzonderlijke verzekering voor zelf
standigen en kantte zich op grond van 
een uitvoerige motivering tegen een 
eventuele ombouw van de huidige Wet 
op de Arbeidsongeschiktheidsverzeke
ring tot een volksverzekering.

Aan het slot van zijn betoog haalde 
de spreker niet het sprekende —> 
maar het hinkende paard van stal. 
„Alle door mij bepleite verbeterin
gen en nieuwe voorzieningen vra
gen ook een hogere bijdrage van de 
overheid.” Hij meende echter dat 
dit niet teveel gevraagd was. Ver
gelijking met de andere E.E.G. lan
den laat zien dat de bijdrage van 
de overheid in de lasten van de so
ciale verzekering in Nederland on
geveer één derde bedraagt van die 
in landen als Duitsland, België en 
Italië.

9  gulden 
vo o r 
9 0  jaar 
arp

A C A D E M I C I
die belangstelling hebben voor het politieke gebeuren, kunnen worden 
geplaatst ais medewerkers in de staf van de

D R . A B R A H A M  K U Y P E R S T IC H T IN G
(het wetenschappelijk instituut van de A.R.P.)

respectievelijk de

TW EED E KAM ERFRACTIE V A N  DE A.R.P.

Ook zij die binnenkort zullen afstuderen, kunnen reflecteren.

Sollicitaties te richten aan de directeur van de Doctor Abraham Kuyper- 
stichting, Dr. Ku'yperstraat 5, Den Haag.
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MONUMENTEN VAN 
HISTORIE EN KUNST
D O O R  J. W . O O M S
T > IJ  talloze Nederlanders heer- 

sen grote misvattingen met be
trekking tot wat met één woord 
genoemd wordt: Monumentenzorg. 
De eigenaar van een boerderij, 
waar monumentenzorg het oog op 
geslagen houdt, toonde zich bij
zónder kwaad toen hij vernam, dat 
men zijn eigendom op „een lijst” 
geplaatst had. „Nu mag ik niets 
meer aan mijn boerderij doen —  ’k 
heb er eigenlijk niets meer over te 
zeggen”, klaagde de man.

Hij maakte het nog erger toen hij er 
aan toevoegde: „Als ik op een goedkope 
manier wil restaureren, zegt Monumen
tenzorg: — Niks hoor, wij restaureren 
zo duur mogelijk en u mag het over
grote deel van de kosten betalen.”
Uit deze uitlatingen bleek duidelijk, 
hoe weinig de eigenaar in kwestie af
wist van de zaak waar hij over sprak 
en die hem persoonlijk raakte. Hij zag 
— en met vele anderen — Monumen
tenzorg als een soort boeman.

W A T  IS E E N  M O N U M E N T ?
Hoe zit het eigenlijk met de instantie 
die we noemen: monumentenzorg? Dan 
moeten we eerst vaststelen wat onder 
een monument verstaan wordt. Dat zijn 
met name gebouwen die historisch 
merkwaardig zijn en van kunsthisto
risch belang.
De overheid zou haar taak misverstaan 
als zij dergelijke monumenten van kunst 
en historie niet in bescherming nam. 
Die overheidstaak werd in zekere zin 
in de oudheid reeds ingezien. Zelfs in de 
zogenaamde donkere middeleeuwen wa
ren er regeerders, die aan bescherming 
van monumenten van oudheid en kunst 
deden. Weliswaar hadden hun bedoe
lingen een ander oogmerk dan die van 
de tegenwoordige overheden. Uit over
wegingen van winst, dus uit materia
listische motieven sloopten en bouwden 
sommige mensen maar raak. Om nu de 
ontluistering van de steden zo veel mo
gelijk tegen te gaan, werden maatrege
len vastgelegd met betrekking tot bouw 
en afbraak van gebouwen en opstallen. 
M a a r  p a s in  d e  e e r s te  ja r e n  v a n  d e  n e 
g e n tie n d e  e e u w  is re g e lm a tig  en  o o k  
s y s te m a tisc h e  o v e r h e id sz o r g  on tsta a n . 

D o o r  d e  F ra n se  r e v o lu tie  w a r e n  v e e l  
m id d e le e u w s e  k e r k e n  e n  k a ste le n  g e 
s lo o p t  o f  zod a n ig  in  v e r v a l  gera a k t, dat  
resta u ra tie  n o g  n a u w e lijk s  m o g e lijk  
was. De R o m a n tie k  — u  w e e t  w e l , een  
stijl  in  E u rop a  d ie in  h e t  laatst v a n  d e  
a c h ttien d e  e e u w  e n  h et b e g in  v a n  d e  
n e g e n tie n d e  e e u w  p r o p a g ee rd e  dat h et  
in  a lle d in g en  v a n  h et le v e n  g in g  o m  
g e v o e l  e n  v e r b e e ld in g  — 'de R o m a n tie k  
d ee d  h et h isto risch e b e s e f  g r o eien  en  
n a tion a le  s e n tim e n te n  a a n w a k k eren . 
M e n  k r e e g  m e e r  o o g  v o o r  d e  m o n u m e n 
te n  d e r  h isto rie  en  m e n  r ic h tte  e r  alles  
o p  o m  d ie  m o n u m e n te n  te  bew a ren .

Vandaar, dat er een regelmatige over
heidszorg over allerlei oudheden ont
stond. Maar vrijwel altijd ging herstel 
van monumenten van kunst en histo
rie uit van particuliere instellingen, 
waarbij het rijk dan wel diep in de 
zak wilde tasten om restauratie moge
lijk te maken. De Staat heeft dus al 
heel lang vrij regelmatig en systema
tisch subsidies verstrekt voor herstel en 

irestauratie van oude monumenten.

O O K  G E M E E N T E N
Gok de gemeenten verlenen vaak sub
sidies en in vele gevallen blijven de 
provinciale overheden niet achter. Er 
zijn zelfs gemeenten, waar men in het 
verleden een Monumentenverordening 
Instelde. Wilde iemand een door hem 
bewoond pand dat van historische of
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IS MONUMENTENZORG 
EEN BOEMAN?
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kunsthistorische waarde werd geacht, 
gaan verbouwen of wilde een eigenaar 
dat doen, ofwel wilde hij tot sloping 
van zo’n pand overgaan of tot restaura
tie, dan had hij daarvoor een vergun
ning nodig vanwege die gemeentelijke 
monumentenverordening. Maar een al
gemene wettelijke monumentenbescher
ming ontbrak. Die kwam pas toen de 
nood aan het land kwam. In 1940, toen 
de Duitsers ons land bezet hadden en 
de regering uitgeweken was naar Enge
land, was het generaal Winkelman, die 
als tijdelijk drager van het hoge gezag 
een besluit uitvaardigde dat sloping of 
verminking van monumenten zonder 
toestemming van bevoegde instanties 
verbood. De bedoeling was duidelijk: te 
voorkomen, dat men monumenten die 
door oorlogshandelingen geheel of ge
deeltelijk vernield zouden worden, zou 
gaan slopen.
Tien jaar later kwam er een tijdelijke 
monumentenwet tot stand, die sinds
dien herhaaldelijk verlengd werd, tot
dat een definitieve monumentenwet tot 
stand gekomen zou zijn.
In tu ss e n  b esta a t al o n g e v e e r  v i j f t ig  ja a r  
lan g e e n  zo g en a a m d e R ijk s c o m m is s ie  e n

e e n  R ijk s d ie n st  v o o r  m o n u m e n ten z o r g . 
D e z e  in sta n ties  c o n tr o le r e n  d e  p la n n en  
to t  resta u ra ties  en  d e u itv o e r in g  e r  v a n ;  
z e  z o r g e n  o o k  v o o r  h e t  te n  u i tv o e r  le g 
g e n  v a n  d e  w e t te l i jk e  b ep a lin g en .

Voorts hebben deze instanties nóg een 
belangrijke taak: de inventarisering en 
de beschrijving van de Nederlandse mo
numenten. Die (gedrukte) inventaris 
noemt men: voorlopige lijst. Het is dié 
lijst waarvoor sommige eigenaren van 
oude panden bijzonder bang zijn. Als 
je een gebouw hebt dat op die lijst 
komt, berg je dan, zegt men wel.
Maar dat is een misvatting. Het is wèl 
zo, dat een gebouw, op de voorlopige 
lijst geplaatst, geacht wordt, historische 
of kunsthistorische waarde te hebben. 
Monumentenzorg gaat er dan een oogje 
op houden. Wil men er iéts aan verbou
wen, wil men restaureren, dan wü deze 
rijksdienst voor de. monumentenzorg 
controleren of die verbouwing of res
tauratie het monument als zodanig geen 
schade doet. Men moet dus toestem
ming hebben alvorens er iets aan te 
kunnen laten doen. De overheid wU in 
principe voor de restauratie van gebou
wen die op de Voorlopige lijst voorko

men, subsidie verstrekken; maar ook 
deze Rijksdienst moet roeien met de 
riemen die zij krijgt: het budget dat 
ter beschikking staat moet toereikend 
zijn. En als er geen geld voor subsidië
ring is? Dan is er kans, dat er niets ge
beurt en dat een oud, historisch waar- 
devol pand wordt prijs gegeven aan 
het verval. Want de Monumentenwet 
kent geen onderhoudsplicht. Dit wU 
zeggen, dat er geen mogelijkheden be
staan om eigenaars, die monumenten 
laten vervallen, tot de orde te roepen 
en hen te dwingen tot onderhoud.
Het wil niet zeggen, dat de eigenaar 
dan aan het slopen mag gaan. Daarvoor 
heeft hij een zeer speciale toestemming 
nodig. Die kan gegeven worden door de 
minister van Cultuur, Recreatie en 
Maatschappelijk werk, na een advies 
van de Rijkscommissie voor de Monu
mentenzorg. Maar de minister is be
grijpelijk genoeg altijd heel zuinig met 
dergelijke sloopvergunningen. Ze wor- 
deii in de regel alleen verstrekt als er 
geen mogelijkheden meer zijn tot her
stel en het gebouw waar het om gaat 
geen functie meer heeft.
Het is begrijpelijk, dat de Rijksdienst 
zich allereerst bekommert om grote en 
algemeen erkende gebouwen die hoog
tepunten vormen in de monumenten 
van historie en kunst. Vandaar dan ook 
dat na de oorlog de Abdijgebouwen in 
Middelburg, de Eusebiuskerk te Arn
hem, stadhuis en Sint Steven te Nijme
gen en de Sint Laurenskerk en toren 
te Rotterdam, voorts talrijke kerkto
rens van historische en architectonische 
waarde, min of meer voorrang kregen 
bij de subsidiëring ervan om te komen 
tot herstel van oorlogsschade.

O O K  P A R T IC U L IE R E  
M O N U M E N T E N Z O R G
N ie t  a lleen  d e Sta at, o o k  p a rticu liere  
in ste llin g en  b e k o m m e r e n  zich  o v e r  m o 
n u m e n te n  v a n  k u n st en  h istorie. D e  
v e r e n ig in g  H e n d r ic k  d e  K e y s e r  b e w e e g t  
z ich  a c tie f o p  d it terrein . D e z e  v e r e n i 
g in g  h e e ft  z e l f  v e r s c h ille n d e  m o n u m e n 
te n  in  e ig e n d o m  en  o p  d e d u u r e e n  aan
zien lijk  m o n u m e n te n b e z it  v e r w o r v e n  
o m  te  b e v e ilig e n  te g e n  d e  ta n d  d es  
tijds en  te g e n  o n o o rd e elk u n d ig e  r e sta u 
ra ties.

Verder is er de Bond Heemschut, die al 
sedert 1911 bestaat en zich ten doel 
heeft gesteld: het waken voor de
schoonheid in Nederland. Die schoon
heid wordt uiteraard mede bepaald 
door de aanwezigheid van kunstzinnige 
gebouwen. Heemschut voerde met suc
ces strijd tegen allerlei afschuwelijk 
ontsierende reclames en ze gaf de stoot 
tot de instelling van gemeentelijke en 
provinciale reclameverordening. Ge
lukkig, mogen we zeggen. Iedereen die 
weleens in Amerika geweest is, heeft 
ui. auto en trein wel kunnen Waarne
men, hoe lelijk reclame langs de open
bare wegen wel kan zijn en hoe het de 
natuurlijke schoonheid van het land- 
schap kan aantasten.

De vereniging De Hollandse Molen 
heeft al veel gedaan en doet nog altyd 
veel voor het behoud van molens. Maar 
ze kan niet verhinderen dat steeds meer 
molens door functieverlies en verwaar
lozing af geschreven moeten worden; 
dus dat tenslotte een sloopvergunning 
zal moeten worden verleend.

G E E N  B O E M A N
Monumentenzorg is beslist niet èen 
soort boeman. Integendeel, de zorg voor 
schillende monumenten door particulie
re instellingen, soms in samenwerking 
met de rijksoverheid en de zorg ook, 
dk onze Staat toont voor gebouwen die 
historische-waarde hebben, of die ar
chitectonisch mooi zijn en treffend een 
thans verdwenen bouwwijze weerge
ven, moet ons dankbaar stemmen. Wel
iswaar heeft Otto Weiss eens gezegd, 
dat de kunstwaarde van zekere bouw
werken slechts hierin bestaat dat ze 
veel geld gekost hebben, maar de Bal- 
zac heeft geschreven: De bouwkunst is 
tot op zekere hoogte de uitdrukking 
van de beschaving van een volk. Beide 
gezegden zijn ongetwijfeld juist. En 
Schopenhauer heeft geschreven: Bouw
kunst is bevroren muziek.

Daar houd ik het in ieder geval 
óók op. Dat zou mij er bijna toe 
brengen, te zeggen, dat Monumen
tenzorg in plaats van een boeman 
te zijn, veeleer de dirigent is van 
een compositie uit het verleden.
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EEN
DIPLOMAAT

GAAT
EEN

VRIEND

D O O R  MR. W . AANTJES
W illia m  R . T y le r

"l^O L G E N D E  week zal William 
R. Tyler, Ambassadeur van de 

Verenigde Staten van Amerika, 
ons land verlaten. Het is een vast 
gebruik, dat bij de wisseling van 
president alle ambassadeurs hun 
ontslag aanbieden. Ambassadeur 
Tyler is een dergenen, wier ontslag 
door president Nixon is aanvaard.

Met hem verlaat iemand de diploma
tieke dienst, die zijn land op een unie
ke wijze heeft vertegenwoordigd. Leg 
een willekeurige Nederlander de namen 
voor van de in Nederland geaccredi
teerde ambassadeurs. Waarschijnlijk zal 
hij er niet één herkennen. Maar als hij 
er een herkent, dan honderd tegen een 
dat het de heer Tyler is!

V R IJH E ID SL IE V E N D

Ambassadeur Tyler is democratisch en 
vrijheidslievend in hart en nieren. Voor
al daarin voelde hij zich de vertegen
woordiger van de Verenigde Staten van 
Amerika onder ons, meer soms dan het 
werkelijke Amerika rechtvaardigde.
Die gezindheid heeft iedereen kunnen 
constateren in het televisie-interview, 
dat op de avond van Tweede Pinksterdag 
werd uitgezonden. Hem werd de vraag 
gesteld, of hem de kritiek niet irriteer
de die in Nederland vaak op Amerika 
en met name op het Vietnam-beleid 
werd uitgeoefend. Door de diplomatie
ke voorzichtigheid, waarmee hij tot dan 
toe de vragen had beantwoord, brak 
opeens de oprechte verbazing over deze 
vraag heen: „Nee, hoezo? In een vrije 
samenleving heeft iedereen toch recht 
op zijn eigen oordeel? In Amerika zelf 
zijn de meningen ook verdeeld, maar 
het is goed dat die worden uitgespro
ken, want dan is discussie mogelijk!”

In Nederland hebben velen het er moei
lijk mee, als er kritiek op Amerika is; 
we hebben immers zoveel aan Amerika 
te danken, dat kritiek eigenlijk niet 
past.
Amerika zelf ziet dat echter helemaal 
niet zo.
De heer Biesheuvel sprak op het laat
ste Partij Convent in een frappant rake 
nuancering over: het vrije (vaak niet 
zo helemaal vrije) democratische (vaak 
niet zo helemaal democratische) westen.

Datzelfde geldt van de Verenigde Sta
ten. Op de democratie van Amerika is 
heel wat af te dingen. Maar hierin is 
het onverdacht democratisch, dat het 
geen kritiekloos volgen van zijn bond
genoten wenst. Amerika is de leider van 
de vrije wereld en het kenmerk bij 
uitstek van een vrije samenleving is, 
dat iedereen zich een eigen mening 
vormt en die ook uitspreekt. Van dat 
Amerika is Tyler een respresentant bij 
uitstek.

In  d a tzelfd e  te le v is ie -in te r v ie w  ze i  hij 

v a n  d e  o n ru stig e  je u g d , d a t e r  n a tu u r

lijk  ra d d ra aiers tu sse n  za ten , „m a a r dat 

is  bij ie d e r e  v e r n ie u w in g s b e w e g in g  zo . 

D a a r m o e te n  w e  e c h te r  d o o rh een  zien . 

O v e r a l  in  d e  w e r e ld  vra a g t d e  je u g d :  

W a a r  gaan w ij  m e t  o n ze  m a a tsch a p p ij  

en  o n ze  w e r e ld  n a ar to e ?  O p  d ie v ra a g  

m o e t  e e n  a n tw o o r d  k o m e n .”  E n  als d ie  

je u g d  dan z e e r  k r itisch  t e g e n o v e r  A m e 

rik a  staat, dan  zo u  hij „ z e  a llem a a l w e l  

e e n  p o o s je  n a ar d e V e r e n ig d e  S ta ten  

w ille n  la ten  k o m e n .”

N ie t  o m  daar v a n  h u n  k r itiek  g e n e z e n  
te  w o r d e n , m a a r o m  m e t  e e n  m a x im a le  

k e n n is  v a n  za k e n  zich  e e n  o o r d e el, ee n  

e ig e n  o o r d e e l  te  v o r m e n . Z oa ls  d at in  
e e n  v r ije  sa m e n le v in g  p a st!

T A A L

Vanuit een grote liefde voor het land, 
dat hij vertegenwoordigde, heeft hij in 
Nederland verkeerd. Hij heeft zijn land 
niet alleen in Nederland willen ver
tegenwoordigen, maar hij heeft het echt 
onder het Nederlandse volk willen ver
tegenwoordigen. Hij deed niets liever

9  gulden 
v o o r 
9 0 ja a r 
arp

dan langs de „officials” heen het volk 
leren kennen.
Daartoe heeft hij in enkele jaren onze 
taal geleerd, zoals slechts weinige di
plomaten haar spreken.
Naast dat beeld van de democraat in 
hart en nieren, die hij is, zijn-mij uit 
de persoonlijke contacten vooral twee 
dingen bijgebleven.

Toen ik uit Amerika terug kwam en 
met hem sprak over het rassenvraag
stuk, zei ik: „Velen hebben mij gezegd, 
dat de oplossing van dit vraagstuk in
derdaad het meest dringende van alle 
vraagstukken is, maar dat het niet in 
enkele jaren is op te lossen. Er zijn 
generaties voor nodig om de achter
stand in ontwikkeling en opleiding in te 
lopen. Ik vrees dat dit waar is en ik 
weet niet of wij nog zoveel tijd zullen 
hebben.” Toen antwoordde hij mij: „Dat 
is typisch Europees gedacht. Als ie
mand in Amerika zegt, dat er genera
ties voor nodig zijn, dan wil hij niet. 
Heel Amerika zelf is een kwestie van 
slechts enkele generaties. Als wij in 
1960 zeggen, dat wij op de maan willen 
landen, dan zijn wij voor 1970 op de 
maan geland. Als wij het rassen- en 
armoedevraagstuk willen oplossen, dan 
is het over tien of vijftien jaar opge
lost.” En hij twijfelt niet, dat Amerika 
het zal willen en zal doen.

De tweede herinnering, die mij zal bij
blijven, is onze ontmoeting voor de te- 
levisie-camera na de moord op Robert 
Kennedy. Nooit heb ik zo weinig de 
diplomaat en zozeer de mens William 
Tyler gezien als die avond. Hij was als 
een verslagen man, die rechtstreeks in 
het hart geraakt was. Dat was om de 
mens Kennedy voor wie hij groot res
pect had; dat was om de politieke ide
alen waarmee hij zich zeer verwant ge
voelde; maar dat was bovenal vanwege 
de verbijstering dat het in Amerika, in 
zijn Amerika dat hij zo graag zag als 
een voorbeeld van een tot op het bot de
mocratische en vrijheidslievende natie 
(waarop hij juist daarom zo trots wilde 
zijn en dat hij juist daarom zo lief had), 
mogelijk was dat bij herhaling niet de 
vrije stem van de vrije burger, maar het 
moordwapen van de haat beslissend de 
keuze van een president beïnvloedde.

V R IE N D

Als William R. Tyler over enkele 
dagen zijn hoge diplomatieke post

in Nederland zal hebben verlaten, 
zullen wij ons hem herinneren als 
een voornaam en zeer bekwaam 
diplomaat, maar meer nog als de 
bewinnelijke en warme mens. Als 
hij naar Amerika is teruggekeerd, 
hebben de Verenigde Staten een 
trouwe en voortreffelijke zoon in 
Nederland minder, maar Neder
land houdt er een groot vriend in 
Amerika aan over. De dank van 
Nederland en de sympathie van 
velen gaan met hem mee!

In „Burgerrecht” van mei kan men iis 
een artikel over het huidige Grieken
land o.a. de volgende passages aantref
fen: ,,Het zo gesmade kolonelsregime 

vJieeft nog geen mensenleven geëist. Wel 
zijn degenen, waarvan mag worden 
aangenomen, dat zij er niet voor terug
deinzen het land uit te leveren aan de 
Russische expansiedrift, die Grieken
land nodig heelt om Turkije al te slui
ten van de andere Nato-landen, veilig 
opgeborgen in kampen . .
„Men kan het betreuren, dat deze in
terneringsmaatregelen nodig zjjn, doch 
dit hebben de geïnterneerden aller
eerst aan zichzelf te wgten. Dan had
den zij geen aanleiding tot het nemen 
dezer maatregelen moeten geven” . 
Voor wie er nog enige twijfel aan mocht 
zjfn, kan het nu wel duidelijk zijn, uit 
welke idealen „Burgerrecht” leeft, dat 
tegenover het „dirigisme” in Neder
land zichzelf zo graag als kampioen der 
vrijheid presenteert.

Alhrarhl N.V. - l'lrcrht
BOEKBINDERIJ EN FABRIEK 
VAN PLASTIC-ARTIKELEN

WUt u een catalogus lUtgeven, 
een oraktiscb en mooi losbladig sys
teem opzetten
een fraai monsterboek in olasticbana 
brengen»
Laai'ons dan onze eele mogelijKheaen 
tonen en bel >030) - 24349 of scbrtU 
postbus 26 resp Bolstraat 20. Dtrecbt. 
Onze vertegenwoordigers staan tot uw 
dienst
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WIJ ONTVINGEN

VAN PRUIKENTIJD 
TOT
iSLAIVimSCHE KUNST
ONZE PRUIKENTIJD, door dr. 
A. van Hulzen. Uitgave in de 
serie Dichterbij, door J. H. Kok 
n.v.. Kampen. Prijs: ƒ 2,55.

Het is een boekje van slechts veertig 
bladzijden, doch vol van wetens
waardigheden over de zogenaamde 
Pruikentijd. De achttiende eeuw is 
door haar nieinve denkbeelden op 
velerlei gebied een overgang ge
weest van de 17e eeuw naar de mo
derne tijd, aldus eindigt dit geschrift. 
Die overgang naar een andere tijd 
laat de schrijver duidelijk uitkomen, 
juist door een indruk te geven van 
het dagelijks leven in de pruikentijd. 
Een heel mooi boekje, dat ons in
zicht over die tijd kan opfrissen — 
en op sommige punten tot vergelij
king met déze tüd kan brengen!

J. W, O.

NASPEL OP MUNSTER, door 
drs. S. Groeneveld. Uitgegeven 
in de serie Dichterbij, door J. H. 
Kok n.v. Prii.s ƒ 2.55

Willem II, zoon van Frederik Hen
drik. is niet lang stadhouder ge
weest; slechts drie jaar. Hij was de 
man op wie bij zijn sterven een 
rijmpje gemaakt en in een Amster
dams kerkezakie gedeponeerd werd: 
De prins, is dood. mijn gaaf is groot. 
Nooit blijder maar, in tachtig jaar. 
Hij was ook do man die. nog een ‘ 
iongen zijnde, een kinderhuwelijk 
sloot met een tienjarige konings
dochter van Engeland. Nadat de 
tachtigjarige oorlog tot een einde ge
komen was, werd Willem II de man, 
die zich niet kon verenigen met de 
resultaten van de vrede van Munster 
en die als gevolg daarvan veel ge
heim overleg met de Franse diplo
maten pleegde, hetgeen weer moei
lijkheden met de overheid van ons 
land veroorzaakte.
Met name de literatuuropgave ach
terin het boekje vormt een suggestie 
voor verdere studie over dit tijdperk 
in onze geschiedenis, waarin zoveel 
zwarte bladzijden voorkomen.

J. W. O.

JOHN BULL EN EUROPA, door 
C. M. H. Bosch. Uitgegeven in 
de serie Dichterbij, door J. H. 
Kok n.v.. Kampen. Prijs: ƒ 2,55.

Al sedert de achttiende eeuw wordt 
Groot-Brittannië voorgesteld door 
een zwaargebouwde en tamelijk 
logge man, die meestal ouderwets 
gekleed is in een lange donkere jas, 
een wit vest, rijlaarzen en een hoge 
hoed. Die man noemde men John 
Buil en hij is het symbool van de 
ongenaakbaarheid en onverzettelijk
heid van het Britse volk. Het is dit 
volk in zijn verhouding tot het ove
rige Europa, dat in dit boekje nader 
onder het vergrootglas genomen 
wordt.

Dat is in dit kleine bestek een uiterst 
moeilijke opgave, doch tot eer van de 
auteur kan worden gezegd, dat hij > 
daar uitstekend in geslaagd is. Met 
name de verhouding tot overig 
Europa gedurende de laatste grote 
oorlog wordt duidelijk in het licht 
gesteld, alsmede de betekenis van 
Engeland voor het vasteland.
Een prettig, oriënterend boekje, dat 
vooral in deze tijd, nu het er om 
gaat of Engeland zal gaan deel uit
maken van de EEG, nuttig kan zijn 
tot een beter begrip van het volk 
van het grote eiland.

J. W. O.

GLADSTONE EN DISRAëLI, 
door drs. G. Esser. Uitgegeven in 
de serie Dichterbij, door J. H. 
Kok n.v. Prijs: ƒ 2,55.

9  gulden 
vo o r 
9 0 ja a r 
arp

A.R PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3 
's-GRAVENHAGE
Voor het partij secretariaat wordt gevraagd;

medewerker
ter assistentie van de chef de bureau

die in samenwerking met deze een aantal taken 
zelfstandig kan verrichten en hem bij afwezigheid 
kan vervangen.

Vereisten: middelbare schoolopleiding (tenminste Mulo);
praktijkdiploma boekhouden (bij voorkeur M .B.A .); 
ruime kantoorervaring; in staat leiding te geven; 
gevoel voor organisatie en efficiency

Geboden wordt; interessante werkkring op middelgroot kantoor, 
waar in goede teamgeest wordt gewerkt.
Leeftijd: ongeveer 25 tot 30 jaar.

Salaris: rekening houdende met leeftijd, opleiding 
en ervaring.

Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070 - 
183960 toestel 5.

r-.
% < »■

Isla m itisc h e  k u n st: G a b r ië l  v e r s c h ijn t  aan M o h a m m e d

Dit is weer een van die mooie deel
tjes in de Dichterbij-serie, waarin 
twee vroegere Engelse staatslieden 
worden getekend; Disraëli en Glad- 
stone. Ze speelden in het negentien- 
de-eeuwse Engeland een belangrijke 
rol en ze hebben het politieke leven 
van het Imperium dan ook enkele 
decennia volkomen beheerst.
De genoemde staatslieden waren in 
zekere zin tegenpolen.
Alle hulde voor de schrijver, die in 
het kort bestek van 28 pagina’s een 
zo scherp beeld zowel van Gladstone 
als van Disraëli weet te geven en 
daarbij het Engeland uit die jaren 
voortreffelijk weet te tekenen.

J. W. O.

ISLAMITISCHE KUNST, door
J. ter Haar-Kruize. Een uitgave 
in de serie Dichterbij van J. H. 
Kok n.v. Prijs: ƒ 2,55.

Dichterbij is een mooie benaming 
voor een populair-wetenschappelij
ke reeks van boekjes. Zeker van dit 
werkje, dat een voor ons zo ver ver
wijderde cultuur naderbij brengt. De 
schrijfster zegt in haar verantwoor
ding, een poging gedaan te hebben, 
het wezen van de Islamitische kunst 
te belichten en de grote lijnen aan 
te geven. Wij zijn van mening dat ze 
daarin heel goed geslaagd is. Ze 
weet ons'in kennis te brengen met 
een andere cultuur, die uit de gods
dienst van de Islam is voortgekomen 
en zij wil ons er aan herinneren dat 
ook de moderne Islamitische kunst, 
wil zij het predicaat Islamitisch blij
ven voeren, uitdrukking moet geven 
aan wat er leeft aan geloof en twij
fel, aan bezinning en innerlijke 
kracht in deze wereldgodsdienst.
Een boekje dat ons goed inzicht 
geeft en dat we deswege hartelijk 
aanbevelen. J. W. O. ,

A R. PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3 
's-Gravenhage

Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd

stafmedewerker
die met name belast zal worden met het kaderwerk en een deel van de 
voorlichting.

De voorkeur gaat uit naar een medewerker, die tenminste 
een middelbare schoolopleiding of een daarmee gelijk te 
stellen opleiding heeft genoten. Ook ervaring met kader
werk en/of voorlichting strekt tot aanbeveling.

Leeftijd: tot ongeveer 30 jaar.

Salaris; rekening houdende met leeftijd, opleiding en 
ervaring.

Uitvoerige sollicitaties te richten aan bovengenoemd 
adres. Eventueel telefonische inlichtingen 070- 183960. 
Toestel 5.

A.R. PARTIJ
Dr. Kuyperstraat 3 ’s-Gravenhage

Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd:

JONGSTE MEDEWERKSTER
Gedacht wordt aan een zelfstandig meisje van 16 tot 18 jaar, 
aan wie de administratieve verwerking en verzending van bro
chures en publicaties kan worden toevertrouwd, alsmede ook 
de behandeling van uitgaande poststukken en het opbergen 
van archiefmateriaal.

Gevraagd wordt:
accuratesse en gevoel voor verantwoordelijkheid. Bij voorkeur 
MAVO (MULO) opleiding.

Geboden wordt;
een aantrekkelijke functie op een middelgroot kantoor, waar 
in een goede teamgeest wordt gewerkt.
Salaris volgens rijksregeling, afhankelijk van leeftijd en oplei
ding.

Sollicitaties te richten aan bovengenoemd adres, eventueel telefonische 
inlichtingen 070 -183960, toestel 5.
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ECONOMISCH- EN
ADMINISTRATIEF
ONDERWIJS

R e e d s  lang voor in Nederland 
de Wet op het Voortgezet On

derwijs voorbereid werd, bestond 
in andere landen van Europa dit 
beroepsgericht o n d e r w ijs  al voor 
de dienstensector van de maat
schappij: kantoor, verkoop enz. 
Geen wonder dus, dat ook het 
E.A.0. een plaats vond in de Mam
moetwet.
Het mag immers bekend veronder
steld worden, dat ten eerste veel 
oud-leerlingen van de vroegere 
H.B.S. en het U.L.0. een plaats 
vonden op kantoor en in de ver
koop, ja dat dit zelfs gebeurde met 
oud-leerlingen van scholen, die in 
een geheel andere richting hadden 
opgeleid. Maar ten tweede: veel 
leerlingen, die de voornoemde 
scholen niet afmaakten, kwamen 
ook in dergelijke betrekkingen te
recht.

Al deze mensen moesten in het bedrijf 
zelf ook hun vooropleiding opdoen, 
vaak tot verdriet en ergernis van chefs 
en betrokkenen. Het is eigenlijk ver
wonderlijk dat er scholen bestonden, 
die hun onderwijs richtten op de hand- 
vaardigheidsvakken, maar dat er geen 
scholen waren voor beroepen in de 
dienstensector.
Dit nu is gelukkig veranderd. Het E.A.O. 
voorziet in deze behoefte: op deze scho
len is plaats voor alle leerlingen, en dat 
zijn er veel, di& later in die diensten
sector van de maatschappij hun brood 
willen verdienen. Bovendien zouden ve
len van hen stranden op scholen met 
een meer theoretisch programma.
Veel jonge mensen hebben nu eenmaal 
een meer praktisch gerichte opleiding 
nodig, waarna ze gemakkelijker van de 
school in de maatschappij overstappen.

L.E.A.0.
Mag ik me nu verder vooral bepalen bij 
het Lager Economisch en Administra
tief Onderwijs: het L.E.A.O.?
In het eerste leerjaar kunnen toegelaten 
worden meisjes en jongens, die de ba
sisschool met voldoende resultaten 
doorlopen hebben. Om goed duidelijk te 
zijn: alle leerlingen, die in staat geacht 
Icunnen worden later op het weten- 

. schappelijk onderwijs over te stappen 
horen thuis op het havo enz.
Maar nog eens: een leerling die dat niet 
kan en voelt voor een beroep, waar het 
aan komt op contacten met anderen, 
daar is het L.E.A.O. voor.
Het eerste jaar is brugjaar of liever: 
observatiejaar. De methoden van het 
onderwijs bevorderen zoveel mogelijk 
de ontwikkeling van de persoonlijkheid: 
onderwijs en vorming.
Vakken: vooral Nederlands gericht op 
.goede stijl in mondeling en schriftelijk 
taalgebruik.
Veel groepsgesprekken voor het aanle
ren van het luisteren naar elkaar. Me
ningsvorming kan immers alleen plaats 
vinden, als we bereid zijn te luisteren 
naar de ander! Deze gesprekken en het 
samen opzetten van een scène zijn uit
stekend geschikt voor het observeren 
door de leraar. Hij kan horen of de uit
spraak goed is, of de zinsopbouw in 
orde is, of een bepaalde leerling stottert, 
of er goed onderhng contact is enz. enz. 
Het rekenen is gericht op de praktijk 
en op het bedrijfsrekenen: procentbere- 
keningen, statistieken maken en lezen, 
overzichten maken, schatten van waar
den, bijtellen i.p.v. aftrekken enz.
Eén vreemde taal: Engels, ook vooral 
gericht op mondeling gebruik.
De creativiteit en de expressie worden 
behalve in het taalgebruik ook beoe
fend in de vakken tekenen, muziek, 
handenarbeid en handwerken.
Algemene vorming in vakken zoals ge-

WAT IS DAT? 
WAT KAN JE 
ER MEE DOEN?
DOOR W. E. EVERAARTS

schiedenis, aardrijkskunde, wiskunde, 
kennis der natuur, terwijl ook de li
chamelijke opvoeding niet vergeten 
wordt. In de bij de wet verplichte stu
dielessen wordt getracht de leerlingen 
te leren studeren.
U zult al wel begrepen hebben, dat het 
aanleren en ontwikkelen van goede om
gangsvormen een grote plaats inneemt. 
En dan mogen we dankbaar zijn, dat 
er ook christelijke L.E.A.O.-scholen zijn. 
Want goede omgangsvormen moeten 
niet bestaan uit een oppervlakkig ver- 
nisje, maar moeten van binnen uit ko
men. Op de godsdienstlessen proberen 
we iets bij te brengen van de liefde van 
Christus van waaruit de liefde tot elkaar 
ontspringen moet. Vooral de sfeer in de 
school moet daarvan spreken.

VAKOPLEIDING
In het tweede leerjaar begint de eigen
lijke vakopleiding.
Het Nederlands gaat voor een gedeelte 
bestaan uit het aanleren van handels
correspondentie.
Het Engels wordt ook meer schriftelijk 
gedaan.
Een tweede vreemde taal komt er bij: 
Duits.
Het rekenen wordt bedrijfsrekenen. 
Andere nieuwe vakken: boekhouden,
maatschappijleer met burgerschapskun
de, machineschrijven: twee lessen per 
week worden besteed aan het aanleren 
van het z.g.n. blindtypen.
En dan wel een speciaal vak van het 
E.A.O.: de administratieve vaardig

heden. In een lokaal, geheel ingericht 
als een kantoor met bureaus en kan- 
toorattributen, leren de leerlingen om te 
gaan met opbergsystemen, met ordners. 
Ze leren het alphabetisch-lexicografisch 
opbergen en ordenen van kaarten enz. 
Kortom: zo veel mogelijk wat bij een 
administx'atie voorkomt wordt beoefend. 
Voor het derde leerjaar kan de leerling 
kiezen uit:
a. de kantoorklas
b. de vgrkoopklas.
De Kantoorklas: vervolg , van de reeds 
vermelde vakken plus handels- rechts- 
en wetskennis. De administratieve 
vaardigheden worden nu vooral gericht 
op kantoorwerkzaamlieden zoals het 
maken van loonstaten en allerlei over-- 
zichten, het werken met de telmachine, 
de stencilmachine, de duplicator, het 
fotocopiëerapparaat e.d. Veel opgaven, 
die rechtstreeks aan het kantoorleven 
ontleend zijn. Excursies naar verschil
lende kantoren laten de leerlingen de- 
praktijk nog meer van nabij zien en 
maken de keuze na het examen ge
makkelijker.
De Verkoopklas: alle vakken zoals in de 
kantoorklas uitgezonderd de kantoor- 
werkzaamheden. Daarvoor komen in de 
plaats de verkoopvaardigheden in het 
winkellokaal, een geheel Ingerichte 
winkel in de school.
Geoefend wordt in: gespreksopbouw, 
het vinden van verkoopargumenten^ 
verpakken (ook cadeauverpakking)^ 
kassabehandeling, artikelenkemiis enz: 
Bij elkaar een zeer moeilijk onderdeeli 
waar bij zeer veel oefening nodig is en 
waar het vooral aankomt op een be
schaafde uitspraak en het kunnen leg
gen van goede contacten.
Aan het eind officiële examens met drie 
verplichte vakken:
1. Nederlands met handelscorrespon

dentie (schriftelijk en mondeling).
2. Eén vreemde taal (schriftelijk en 

mondeling).
3. Boekhouden en bedrijfsrekenen. 
Verder moeten er nog twee vakken ge
kozen worden, waarbij de volgende 
combinaties mogelijk zijn:
a. Kantoorpraktijk (4'h u. schriftelijk 

en mondeling) met een tweede 
vreemde taal.

b. Winkelpraktijk (3 kwartier monde
ling) met tweede vreemde taal.

c. Kantoorpraktijk met handels
rechts- en wetskennis.

d. Winkelpraktijk met handels- rechts- 
en wetskennis.

e. Tweede vreemde taal met handels
rechts- en wetskennis.

JVELKE KANT OP?
Wat kan men nu bereiken 
met het einddiploma ?
Ten eerste een gemakkelijke aan
passing in het bedrijfsleven en een. 
goede ondergrond voor verdere 
studie zoals praktijkcursussen, 
middenstandsopleiding.
Ten tweede: toelating tot het
M.E.A.O., mits bij het examen de 
combinatie van de v e r p l i c h t e  v a k 
k e n  m e t  d e  c o m b in a t ie  e . van de 
te kiezen vakken genomen wordt. 
Het is dan wel goed als men ook 
goede cijfers heeft .oehaald.
In een volgend artikel wil ik graag 
nog ingaan op de ontwikkeling van 
het L.E.A.O. op reacties uit het 
bedrijfsleven en op resultaten van 
onderzoekingen over plaatsings
mogelijkheden van oud-leerlingen, 

W. E. Everaarts.
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HET BEELD
DER
VADEREN

Dr. DE VISSER 
GEHULDIGD

|>E wet-De Visser, die gelijkstelling 
■^bracht, wat de salariëring van de 
onderwijzers bij het openbaar en bij
zonder onderwijs betreft, was aangeno
men met 87 tegen 3 stemmen. Toen 
kwam dr. De Visser, vergezeld van 
mevr. De Visser, op de jaarvergadering 
van C.V.O. en hij werd er tot erevoor
zitter benoemd.
Dr. De Visser dankte voor alle vrien
delijkheid, maar zeide:. mijn strijd is 
niets, vergeleken met de strijd van dé 
oude voortrekkers. Wat hebben man
nen als Groen van Prinsterer, Kuyper 
en Lobman eén gebed en een volhar
ding nodig gehad om niet te bezwijken. 
Dr. A. F, de Savornin Lobman heeft mij 
geschreven: „God heeft het gedaan.” 
In deze intieme kring wilde dr. De Vis
ser ook hulde brengen aan zijn lieve en 
ti’ouwe vrouw, want zij heeft hem veer- . 
kracht geschonken bij het moeilijke 
werk.
Later komt De Savornin Lohman zelf 
binnen en dan vraagt minister De Vis
ser nogmaals het woord, want het is 
zijn plicht, een woord van innige dank 
te spreken tot de heer Lohman, die hem 
vele jaren, en vooral de laatste maan
den, vooral moreel, zo gesteund heeft. 
Met Groen van Prinsterer en dr. Kuy
per dient de naam van Lohman, wat 
aangaat de laatste vijf jaren, wel als de 
eerste der strijders te worden genoemd. 
Lohman zei in zijn dankwoord o.a., dat 
wij allen instrumenten zijn in Gods 
hand. Meer dan iemand anders heeft 
spreker in de gehele ontwikkeling van 
de onderwijskwestie de leidende hand 
Gods gezien.

Groen, Kuyper en spreker zelf zijn juist 
op het goede ogenblik geroepen tot een 
bijzonder werk. Door deze strijd is de 
Bijbel voor ons volk behouden geble
ven. Ware de overwinning vijftig jaar 
eerder behaald, dan zou de grote ver
plichting der ouders om aan de kinde
ren allereerst de Bijbel te brengen, niet 
zo gevoeld zijn, want eerst, toen de 
openbare school geheel uitgegroeid.was, 
zag men wat zij was. '
Na de vergadering gingen allen naar 
het graf van Groen van Prinsterer. 
Daarna sprak dr. De Visser nog een 
kort woord: „Toen ik zoeven bij de 
steen van Groen van Prinsterers graf 
stond, dacht ik er aan, hoe Groen en 
Thorbecke eens de degens kruisten. 
Thorbecke met de leuze;; Christendom 
boven geloofsverdeeldheid en Groen 
met" zijn devies: Christus en Christen
dom boven alles.
.Ja waarlijk, God heeft het gedaan. 
Toen was Thorbecke almachtig en 
Groen onmachtig. Nu is door een gees
teskind van Thorbecke, Cort van der 
Linden, de pacificatie-commissie be
noemd, en is deze dus als middel in 
Gods hand gebruikt om ons de zege te 
bezorgen. Ja, waarlijk, in de geschiede
nis van ons volk blijkt, dat wie het met 
God waagt, tot de overwinning komt en 
dit geeft ons de zekerheid, dat de eind
overwinning ook Gode zal zijn” . 
Daarop werd gezongen Ps. 72 ; 11.

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIK ECTIÉ- EN SCH AFTKETEN  
N OOD W ON ING EN  
SCHOLEN EN 
KERKEN  
DIR E CTIE - EN
WAGEN-S HOUTBOUW 
ETC. ^

HAHBO
A P D IN X V e L

TEL. G IE SSE N D A M -H A R D IN X V E L D  2141

M. C. van Slaa veren
A A L S M E E R  - T E L E F  O O N 4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN - FRESIAKNOLLEN

DE WEEK ROND
2 juni Het Friese rijk binnen het koninkrijk Nederland heeft zo z’n eigen rechten.

De Friezen zijn gerechtigd op lagere scholen- een tweetalig onderwijssysteem 
in te voeren.' De Friese en de Nederlandse taal op gelijk niveau.
Dat is toen met gejuich begroet.
Helaas: in Sexbierum, in dat Friese rijk, is de raad der gemeente hiervan 
teruggekomen. Het tweetalige stelsel is vervangen door het ééntalige systeem. 
Zouden Sexbierummers geen echte Friezen meer zijn.

3 juni Marcus Bakker van de C.P.N. is een scherpe doordenker. Dat blijkt opnieuw
uit zijn volkse krant — Politiek en Cultuur.
Hij constateert dat de heer Van Mierlo van D’66 de zoon is van een steen
fabrikant, de vorige voorzitter van die club een steenfabrikant en de huidige 
voorzitter een opdelver van oud gesteente (hij heeft archeologie als hobby). 
Hij concludeert: wat is. D’66 toch een versteende club.

4 juni: In de P.v.d.A. blijft het wat onrustig. Een federatiebestuur van de P.v.d.A.
heeft aan de fractie van de P.v.d.A. een boze brief gestuurd. Zo in de geest 
van; „toen de vaste Kamercommissie inzake de gemeentegrenswijzigingen 

, bezig was met de grenswijziging Franekeradeel en Harlingen hebben jullie 
verstek laten gaan. Is dat nu het resultaat van de hooggeroemde inspraak, 
die jullie zo bepleiten? Dat is over u, zonder u”.
Vinden wiĵ  ook — misschien moet de P.v.d.A. nog Nieu-ydinkser. Dan wordt 
het vast „met u —- over u — maar wij maken het wel uit”.

5 juni De overheid vraagt ook versterking van het ambtenarencorps.. En de adver
tenties w'orden hoe langer hoe aanlokkelijker: extraatjes in geld, vrije dagen 
en heerlijke vooruitzichten.
De Belgen doen het nog beter blijkens de volgende advertentie: „Jongelieden 
— indien gij gesteld zijt op een dynamisch vruchtbaar leven in dienst 
van Eer en Recht ;— kom dan bij de Rijkswacht”.
Vooral die hoofdletters doen het ’m.

6 juni Het nieuwe boek over het jaar, 2.000 van Taylor: „Mag ik u mijn oom en
tante voorstellen? Zij zijn samen maar één persoon omdat zij een ernstig 
ongeluk hebben gehad. De artsen konden er maar een lichaam uit maken”. 
Hij meent het serieus!

7 juni Een voorzitter die geen enkel teken van nervositeit toont, een secretaris, die
overal en van alles bijna alles weet en het dan nog kan zeggen ook en een 
penningmeester die nooit éh niets tekort heeft.
Ü mag één keer raden: welke grote organisatie heeft zo'n geweldig drietal. 
Ze zeggen het zelf in hun'bondsorgaan: de N.C.B.O.
Enfin .

DIRECT GELD NODIG?
'PERSO O N LIJK E LE N IN G E N  direct besch ik baar vo o r  ied er
een  en e lk  doel. S ch rifte lijk e  zeer vlu gge a fw erk in g , R es- 
tantsehuld verva lt b ij overlijd en . G eh eim h ou d in g gegaran 
deerd .

VOORBEELD
K R E D IE T  AFLO SSIN G  PER M A A N D
ƒ 1000.—  '     47,50 34,30 22,50
ƒ 2000.—      94.59 68,60 45,—
ƒ 3000.—      142,04 102,90 87,50
ƒ 4000.—   171,— 112,50 70,85
ƒ 5000—   189,39 ■ 131,20 90,—

enz, enz '
Op u\. te le fon isch e  o f  schriftelij.ee aanvrage zenden w ij u 
ge h e e l v r ijb lijven d  en k oste loos  jen  fo ld e r  -net azh vraag- 
fo rn u ilie i’ toe . . . . .

BENELUX CREDIET
K um m enaedestraat 66 G eleeii -  T e le foon  04414 e 5320

N V. HANDELSKWEKERIJ

„Fides’’
tI Gespecialiseerd In

CHRYSANTESTEKKEN
voor jaarrond-cultuur

Hooflaan 4 
DE LIER (Z.H.)

P A T E N T  O C E A N
E WERELDWIJD TOEGEPASTE

A P P E N D A G E S
EN-

BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 
TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 

GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN'’
INL.  & V E R K O O P  O C E A N  N.V. - V E L P  (G.) 
TEL ; 0 . 83 02 - 62 4  1 iSiTELE X.: 4:5 2 7 7." - P'B.:.:55

MASSEY-FERGUSON
TREKKERS, HYDR. GRAAFMACHINES, 

SHOVELS EN BULLDOZERS

FIRM A M  J. VERÜNDE
.ZAAMSLAG TELEFOON 01153 - 227 - 245

I  SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV

□ BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461

ECHTE
KERKORGELS

OOK VOOE 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW
R», Ernst . 

Leeflang
APELDOORN

TEI.EEOON 05760-17382
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Prof. mr. H. D. van Wijk verzoekt de 
redactie om plaatsing van bijgaand ar
tikel „Is de universiteit autoritair”.
Prof. Van Wijk schreef dit artikel n.a.v. 
enkele artikelen in N.G. van 24 mei j.l., 
dat in het teken van de universiteit 
Stond.
De redactie meent dat het zinvol is dit 
artikel, als bijdrage in de meningsvor
ming over de universiteit te plaatsen.
Prof. Van Wijk is hoogleraar in het Ne
derlands Administratief Recht aan de 
Vrijë Universiteit.

IS DE
UNIVERSITEIT
AUTORITAIR?
DOOR PROF. MR. H. D. VAN WIJK

IN de tegenwoordige discussies 
rondom de universiteit hoort 

men heel wat stellingen verkondi
gen op een wijze die suggereert dat 
zij voor geen tegenspraak vatbaar 
zijn. Een van die stellingen is dat 
de universiteit autoritair zou zijn. 
De waarheid is veeleer dat in de 
sfeer der wetenschap zulke stellin
gen die niet voor tegenspraak vat
baar zijn, waarvan de juistheid 
geen betoog behoeft, niet bestaan.

Toch kan de wijze waarop de stelling 
van het autoritaire karakter van de uni
versiteit in haar huidige structuur wordt 
geponeerd op mensen die zelf de zegen ' 
van te kunnen en te mogen studeren aan 
een universiteit niet (hebben) ervaren 
licht de indruk maken dat het een van
zelfsprekende zaak is, voortvloeiende 
uit het wezen van de universiteit.

GENERALISERING
Het kan daarom goed zijn dat ook eens 
een ander geluid gehoord wordt, afkom
stig van iemand die van het tegendeel 
overtuigd is. Dat er eens ergens aan een 
universiteit een hoogleraar is — vooral 
op hen heeft men hét oog bij het ge
noemde verwijt — die wat „autoritair” 
doet zal wel waar zijn, maar dat men 
generaliserend spreekt van het karakter 
van de universiteit zou eigenlijk in de 
laatste plaats verwacht mogen worden 
van beoefenaren der wetenschap, die 
het zonder grond generaliseren uiter
aard — uit de aard van hun werk — 
zouden moeten schuwen.
Ik stel dan dok voorop dat ik alleen 
spreek over wat ik uit eigen ervaring 
ken, de juridische faculteit, die ik heb 
leren kennen als student nu ruim der
tig jaar geleden in Groningen en later 
als docent aan twee Amsterdamse uni- 
versiteiten — nu nog aan één —.
Welnu; wat ik als student heb erva
ren wat betreft de verhouding hoogle- 
raar-student — daarover gaat het voor
al — heb ik later getracht als docent in 
praktijk te brengen, maar ook aange
troffen als de normaal geachte stijl bij 
al mijn collega’s.
Wat ons als studenten meteen aan
sprak was dat wij van het begin af voor 
vol werden aangezien, we werden door 
de hoogleraren niet alleen als „meneer” 
aangesproken — waar we in onze tijd 
wel eventjes aan wennen moesten — 
maar er werd ons ook niets min of 
meer opgelegd dat we maar op gezag 
van de hoogleraar moesten aannemen, 
integendeel, alle beweringen werden ge
motiveerd, zodat we stap voor stap 
konden narekenen of het juist was,, of 
dat er ruimte was voor een andere op
vatting dan die van de professor. Ons 
werd niet geleerd de meningen van de 
hoogleraren na te spreken, maar ons 
werd geleerd zelfstandig te denken en 
vooral kritisch. Dat niettemin de invloed 
van de hoogleraren groot was vonden 
we tamelijk vanzelfsprekend, en het 
noopte ons tot in verre toekomst tot 
dankbaarheid.

BESCHEIDENHEID
Wat ons ook bijgebleven kan zijn, ons 
bij gebracht pok door onze leermees
ters, is wetenschappelijke bescheiden
heid. We hebben geleerd op de college
banken, en later in het leven ervaren

,113
Is de universiteit autoritair?

als veel juister dan we het als studen-' 
ten hadden ingezien, dat we in moeilijke 
problemen, waar al vroegere generaties 
mee geworsteld hadden — of niet ge
worsteld omdat een stelling als juist 
werd aangenomen doordat een kleinig
heid over het hoofd werd gezien — al
leen ten koste van zeer veel geestelijke 
inspanning een klein stapje verder kon
den komen of een weinig verheldering 
konden brengen. En dat geldt niet alleen 
voor de grote problemen, de kernpro

blemen zouden we kunnen zeggen, die 
ieder vak kent, maar ook voor de klei
ne probleempjes waar de praktijk een

ieder „voor plaatst, welk vak hij ook be
oefent;
Ik herinner me uit mijn studententijd 
dat een reeds bejaarde hoogleraar ons 
zei: dames en heren, ik heb mij in vroe
gere jaren wel eens wat erg gemakkelijk 
veroorloofd kritiek te hebben op oude 
wetboeken, maar bij het ouder worden 
ben ik steeds meer onder de indruk ge
komen van de grote wijsheid die daarin 
veelal is neergelegd.
Er zou nog véél meer te schrijven zijn 
als reactie op wat in tijdschrift en krant, 
in vergaderingen ook, over de univer
sitaire problemen naar voren wordt ge

Studentenprotest tegen de autoritaire structuur

bracht. Het blijve hierbij. Zij die de uni
versiteit niet uit eigen ervaring kennen 
mogen echter niet denken dat zij die 
zich niet mondeling of in geschrift doen 
horen het in alles eens zijn met hen die 
wel spreken of schrijven. En zij mogen 
zich ook realiseren dat de laatsten zeer 
onevenredig over de faculteiten van de 
universiteiten verdeeld zijn: het num
mer van 24 mei 1969 van Nederlandse 
Gedachten illustreert het.

NIET AUTORITAIR
Ik wil maar zeggen: het is niet per se 
waar dat wie het meest over de vragen 
die thans de universitaire wereld be
roeren spreekt en schrijft ook het meest 
daarover dénkt. Het omgekeerde is na
tuurlijk evenmin per se waar. En - dat 
geldt voor studenten evenzeer als voor 
hoogleraren.
Een andere zaak is, dat tegenwoor
dig alles binnen een week beslist 
schijnt te moeten worden. Terwijl 
voor wetenschappelijk verantwoor
de beslissingen veeleer een norma
le eis is, dat zij tijd moeten hebben 
om te rijpen.
Waar ’t mij vooral om ging is ech
ter: de stelling tegen te spreken 
dat de universiteit autoritair zou 
zijn.

9  gulden 
vo o r 
9 0  jaar 
a rp
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INFLATIE:
WIE DE SCHULDIGEN?
Schuldigen staat er; er zijn dus 
meer dan een persoon of lichaam. 
Van de laatste prijsverhoging wordt 
de Regering als oorzaak of schul
dige aangewezen, geheel ten on
rechte. De schuld ligt bij de parti
culieren, bij degenen, die ,,foutief’ 
gingen ,,rekenen" toen ze een per
centage ,,mochten” verhogen en 
daarna afronden gingen, maar in de 
„afrondingen” zat de grote fout! 
leder weet er van mee te praten. 
Had men gedaan, zoals de Regering 
had voorgerekend, dan was er niets 
gebeurd. De ,.verkopers”, grote en 
kleine, hebben de prijzen exorbi
tant opgeschroefd, en daarom is het 
uiterst onbillijk, de Regering daar
van te beschuldigen. Bovendien is 
er de prijsstop!

Maar nu de INFLATIE, met hóófd
letters.

Ongeveer acht jaar geleden stond 
Nederland bekend als een ,,goed- 
koopte-eiland”. De Duitsers kwa
men de grenzen over, omdat het 
hier zo voordelig was inkopen te 
doen. En nu, in 1969? Nu is het 
omgekeerd: Nederlanders steken
de grenzen over en kopen hun pro- 
dukten in Duitsland vanwege de 
daar zo laag te betalen prijzen!

Vanwaar dit verschil? Wie deden 
hier de prijzen zo enorm stijgen?

De verkopers? Ja, die ook, maar ook 
de producenten, die steeds maar 
weer hogere lonen moesten betalen. 
En wie dreven de lonen zo hoog op? 
De vakbonden!

Hoe men ook werd gewaarschuwd, 
de leiders der ;,drie” gingen maar 
door en als de bekende cijfers van 
het C.B.S. een ,,verduurdering” aan
wezen, verhieven zich de stemmen 
en loonsverhoging was al wat de 
klok sloeg. En als men barig was,

dat de eis misschien tegenstand zou 
ontmoeten, dan kwamen er de de
monstraties; men trok in grote drom
men naar de stad en daar werden 
dan de vlammende redevoeringen 
gehouden, soms met dreigementen 
aan 't adres van de betrokken mi
nister of aan de gehele Regering.

Waren de looneisen altijd beslist 
nodig? Antwoord: neen! Wanneer 
er met overleg gehandeld werd in 
de huishoudingen, wat voeding en 
kleding, etc. betreft, dan zou er 
veel meer gespaard kunnen wor
den. Weet men dat niet? Men is 
toch meermalen ge'waarschuwd! En 
wel van zeer deskundige zijde! 
Twee citaten volgen hier, waaruit

staat in Trouw van 31-12-’66. Het 
opschrift is: TE HOGE LONEN:

,,Voor Nederland staat op dit mo
ment vast, dat de kostprijs van de 
produkten van vele ondernemingen 
te hoog is in verhouding tot de op- 
brengstprijs. Er zijn (gegeven van 
de opbrengstprijs) twee elementaire 
oorzaken aan te wijzen voor deze 
situatie en wel: a. de te hoge lo
nen in verhouding tot de arbeids- 
produktiviteit en b. gebrek aan vol
doende kapitaal om nieuwe investe
ringen te kunnen financieren. Ge
noemde factoren versterken elkaar 
wederkerig. De relatief hoge lonen 
drukken mede de winst, waaruit de 
investeringen moeten worden be-

l e ^ r s  s é r i j y e n  o n s . . .

blijkt, dat de ,,leiding” van de vak
bonden zeer te kort is geschoten 
in economische kennis.

In het jaar 1964, 29 december, plaat
ste een Haagse krant het volgende 
stuk van de bekende prof. Wemels- 
felder te Eindhoven:
,,De belangrijkste economische ver
schijnselen in 1964 waren (evenals 
in de daaraan voorafgaande jaren) 
een toenemende hebzucht in alle 
lagen van de bevolking en een ver
dere uitholling en verzwakking van 
de inmiddels als ouderwets te be
schouwen deugden van soberheid, 
ingetogenheid en ascese. Het laat 
zich aanzien, dat 1965 in dit opzicht 
het jaar 1964 weer met enige neus
lengten zal overtreffen. Alle moei
lijkheden en knelpunten, die zich in 
het komende jaar zullen voordoen, 
zullen hieruit voortvloeien.” Haag- 
sche Courant van 29-12-’64.

En nu het tweede citaat; het is van 
wijlen prof. Van Muiswinkel en

kostigd . .. Mijn bezorgdheid voor 
1967 zou minder groot zijn, indien 
de zekerheid bestond, dat: 1. ster
ke matiging zou worden betracht 
in de looneisen; 2. het beroep van 
de overheid op de kapitaalmarkt 
drastisch zal- worden vermin
derd . . . ”

De hoogleraar heeft gelijk gekre
gen. Er zou ook bijgevoegd kunnen 
zijn, dat de zo sterk gestegen ,,ziek
ten” van vele werknemers nadelig 
werken. In sommige bedryven be
dragen de ziektegevallen 17 a 25 
procent! (Bericht van 17 mei 1967).

G. Meijer
Den Haag.

STRAFFEN

Opname van ingezonden stukken in deze 
rubriek houdt niet in dat de redactie in
stemt met het geschrevene. De redactie 
behoudt zich het recht voor ontvangen 
stukken — indien nodig — te bekorten.

ook deze zaak wat anders gaan 
zien. Dat prof. Diepenhorst wel van 
een recht der Overheid spreekt én 
daar geen plicht tegenover stelt, 
vind ik vreemd. Waarom niet alle 
menselijke gedachten opzij zetten, 
als het om een zo duidelijk gebod 
gaat? Het is een schande als 
iemand vermoord wordt, maar het is 
ook een schande wanneer men de 
moordenaar laat leven. Wreedheid? 
Is het niet wreed om Hans van Z. 
eerst als een melkkoe door profes
soren en psychiaters leeg te pom
pen en dan door sensationele recht
bankverslagen den volke te zeggen, 
dat hij levenslang in een asyl opge
sloten wordt? Dat is middeleeuws 
in moderne stijl! Zou het niet barm
hartiger zijn om te doen en te zeg
gen: ,,Hans van Z. is een moorde
naar; de Overheid geve hem de 
kogel en wij gunnen hem de rust 
van ’t graf’.

’k Vind 't jammer, dat de geleerd
heid van de professor hem leidt tot 
hoogmoed, dat is; tot ongehoor
zaamheid jegens het GEBOD en 
hoe zal hij dan anderen gehoor
zaamheid kunnen leren?

Baarland (Zld.) Jac. van Wingen

Sraffen door de Overheid zal vroe
ger ook wel een moeilijke zaak 
geweest zijn, evenals thans, nu we

9  gulden 
vo o r 
9 0  jaar 
arp
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TWEEDE KAMER 
ALS
MEDE-WETGEVER
DOOR DRS. B. GOUDZWAARD

De vorige week heeft de Tweede 
Kamer uitgebreid gesproken 

over het wetsontwerp vennoot
schapsbelasting, een wetsont
werp, waarvan het eerste concept 
al negen jaar geleden bij de Kamer 
is ingediend, en dat sindsdien door 
diverse kabinetten is gewijzigd.
De publieke belangstelling voor 
een wetsontwerp als dit pleegt bij
zonder schaars te zijn; het is iets 
voor „fijnproevers” en „belangstel
lenden”. Aan de ene kant is dat be
grijpelijk —  maar aan de andere 
kant toch ook weer spijtig. Want 
juist bij de behandeling van wets
ontwerpen als deze blijkt overtui
gend, hoezeer diegenen ongelijk 
hebben, die de Tweede Kamer als 
een soort veredelde debating- en 
discussieclub beschouwen. Centraal 
bij de behandeling van zulke wets
ontwerpen staat namelijk de me- 
d e-w etgev en d e  taak van de Kamer: 
de taak dus, die niet alleen met 
goed- of afkeuren van wetsontwer
pen in zich sluit, maar ook het 
recht om wetsontwerpen te wijzi
gen.

Deze mede-wetgevende taak is bij dit 
wetsontwerp o.a. naar voren gekomen 
In een zevental nota’s van wijzigin
gen, die de staatssecretaris op aan
drang van de regeringspartijen in zijn 
wetsontwerp aanbracht. Daarnaast ech
ter kwam ook een stroom van amen
dementen los, die voor een deel als 
verbeteringen door de staatssecretaris 
werden „overgenomen” .
Uiteraard kan van de mede-wetgeven
de taak van de Kamer in zulke geval
len alleen iets terecht komen, wanneer 
er de bereidheid is tot een goed „ge
meen overleg” tussen Kamer en kabi
net. Die bereidheid bestond stellig bij 
staatssecretaris Grapperhaus, die zijn 
stof uitstekend beheerste. Maar zij be
stond ook aan de zijde van de Kamer. 
Van de mede-wetgevende taak van de 
Kamer zou ongetwijfeld niets terecht 
gekomen zijn, wanneer de woordvoer
ders van met name de grotere partijen 
zich niet zo diepgaand op deze parle
mentaire behandeling hadden voorbe
reid. De voorarbeid, die deze Kamerle
den hiervoor hebben moeten verzetten, 
is bepaald indrukwekkend geweest! 
Daarbij kan de woordvoerder van de 
A.R. fractie, de heer Kieft, beslist met 
ere worden genoemd. In totaal werden 
door hem 5 amendementen ingediend.

waarvan er 2 als duidelijke verbeterin
gen van het wetsontwerp door de 
staatssecretaris overgenomen. Daarnaast 
zegde de staatssecretaris aan de heer 
Kieft zowel t.a.v. de positie van de 

■  kleine schadeverzekeringsmaatschappij- 
en als t.a.v. die van de zgn. „hagelver- 
zekeraars’’ in dit wetsontwerp verzach
tingen toe.

DE KLEINERE FRACTIES
Het is wellicht niet overbodig om er 
bij deze gelegenheid de aandacht op te 
vestigen, hoezeer bij wetsontwerpen 
als deze de kleinere fracties in de Ka
mer — juist wanneer het op de taak 
van het mede-wetgeven aankomt — het 
geheel laten afweten. Van de in totaal 
36 ingediende amendementen werd er 
niet één door de kleinere fracties — in
clusief D’66 — ingediend!
Men kan dit wijten aan een gebrek aan 
deskundigheid bij die fracties; maar ten 
aanzien van D’66 rijst daarnaast het 
boze* vermoeden, dat ook het feit, dat 
met dit wetsontwerp weinig „aan de 
weg viel te timmeren” , een rol heeft 
gespeeld.
In ieder geval is het goed hier uit
drukkelijk te constateren dat een steeds 
verdergaande partijpolitieke versnippe
ring in ons land aan de voor een parle
ment essentiële taak van het mede- 
wetgeven schade doet. Het stemmen op 
zeer kleine partijen moge als uiting van 
een geprangd gemoed soms te begrijpen 
zijn — in feite is het resultaat, dat van 
een van de belangrijkste werkzaamhe
den in een parlementaire democratie 
minder terecht komt. Iets, wat kiesge
rechtigde burgers zeker in hun over-
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Al 68 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en oreanisaties

G. A. Kieft: amendementen

wegingen bij het uitbrengen van hun 
stem, behoren te betrekken!
Het is welhaast ondoenlijk, dit uitge
breide debat over een zo moeilijk on
derwerp naar behoren in een artikel te 
verslaan. Daarom wil ik er een enkel 
punt uitlichten.

COÖPERATIES

Een van de belangrijkste onderdelen 
van de nieuwe wet op de vennoot
schapsbelasting is, dat daarin een nieu
we belastingregeling voor de coöpera
ties is getroffen. Kort gezegd gaat het 
hierom, dat in de oude tot nu toe be
staande regeling in sterke mate reke
ning werd gehouden met het feit, dat 
de coöperatie in opzet als een verleng
stuk kan worden gezien van de eigen 
huishoudingen van de leden van de 
coöperaties, en dus maar in beperkte 
mate als zelfstandig belastingbetaler 
door de fiscus mag worden aangeslagen. 
In werkelijkheid is echter de figuur 
van de coöperatie in vele gevallen niet 
meer puur als een verlengstuk van de 
huishoudingen van de leden te be
schouwen: ze hebben zich in het alge
meen vrij sterk „verzelfstandigd” , en 
doen als zelfstandig lichaam andere 
ondernemingen concurrentie aan. •
Vandaar — zoals ook de heer Kieft be
toogde — dat dit wetsontwerp terecht 
met deze ontwikkeling van de coöpe
raties tot meer zelfstandige eenheden 
rekening houdt, en hen in principe, 
voorzover zij inderdaad „verzelfstah- 
digd” zijn, voor het heffen van vennoot
schapsbelasting in aanmerking doet ko-

Daarbij moet, met behoud van het prin
cipe van de gelijke rechtsbehandeling, 
echter wel worden gelet op de gevol
gen van deze belastingwijziging. Juist 
op agrarisch terrein zijn vele coöpera
ties werkzaam; coöperaties die soms 
nog echt als een verlengstuk van de 
boerenbedrijven worden beschouwd. En 
de zware problemen in vele agrarische 
bedrijven zijn alom bekend.
Vandaar, dat de heer Kieft met nadruk 
stelde, dat „het compromis in het wets
ontwerp, alles overziende, wat te licht 
was uitgevallen” , en enkele verzachtin
gen van het door de staatssecretaris 
voorgestelde systeem bepleitte.
Eén daarvan had hij neergelegd in een 
amendement, nl. om de vaste kwantum
korting, die door coöperaties aan hun 
leden voor hun leveranties wordt toege
kend, óók als die in de vorm van een 
aandeel in de winst wordt gegeven, van 
de belastbare winst uit te zonderen. 
Door de Kamer werd dit amendement- 
Kieft aanvaard.
Van groot belang was voorts, dat de 
Kamer — no voorafgaand overleg van 
de woordvoerders van de regerings
fracties met de staatssecretaris —  een 
door de heer Kieft mede ondertekend 
amendement —  Schotten aanvaardde, 
waarin de voor de coöperaties belang
rijke verdeelsleutel tot bepaling van de 
belastbare winst niet alleen van toe
passing werd verklaard op de uitge
keerde, maar ook op de ingehouden 
winsten.

VERDERE
AMENDEMENTEN

Andere amendementen van de heer 
Kieft hadden betrekking op de volgen
de punten:
1. een amendement, waarin een ver-

VERVOLG OP PAG. 2

IN DIT NUMMER
Behulpzame kiesverenigingen, pagi
na 2.
Op pagina 4 een tweede artikel over 
het economisch en administratief 
onderwijs, door de heer W. E. 
Everaarts, directeur van de Cahrijn- 
school, chr. school voor L.E.A.O. in 
Amsterdam.
Drs. P. F. van Herwijnen schrijft op 
pagina 5 over de fiscus en de kleine 
ondernemer.
Op pagina 7 een verslag van wat 
prof. dr. W. Albeda in de Eerste Ka
mer heeft gezegd over ionen, mede
zeggenschap, mobiliteit werknemers 
enz.
Op donderdag 26 juni a.s. heeft de 
A.R.P. weer een radio-uitzending.
Luister dan van 18.20-18.30 uur naar 
Hilv. I (402 m).

9  gulden 
v o o r 
9 0  jaar 
a rp

GIRO 7 1 2 .0 0 0
FONDS AR. PARTIJSTICHTING, DEN HAAG
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W I D E K  O V E R  . . .

BEHULPZAM 
KIESVERENIGINGEN

Onopvallend, bijna ongemerkt zijn tientallen kiesverenigingen 
bezig/
Bezig met een bijzonder belangrijk werk.
Deze kiesverenigingen benaderen hun leden. Leden, die er nog 
niet toe kwamen ook hun bijdrage over te maken voor de 
uitbreiding van het werk van de partij. Een uitbreiding, welke 
mogelijk is wanneer er een goed gevuld fonds tot stand komt. 
Dat fonds wordt gevormd in dit jaar, ivaarin de A.R.P. 90 jaar 
bestaat.
Wanneer de partij dit jaar niet 90 jaar was geworden, maar 
82 of 87 jaar, dan hadden wij natuurlijk toch —  met elkaar, als 
leden en sympathisanten van de partij —  dat fonds moeten 
vormen.
Als wij tenminste ons werk inderdaad willen kunnen blijven 
doen; goed doen.

PERSOONLIJK

Niettemin is het bijzonder geslaagd 
deze actie te kunnen koppelen aan een 
jubUeum. Dat spreekt wat duidelijker 
toe.
Wij hebben bij deze actie ditmaal niet 
zonder meer aan de kiesverenigingen 
gevraagd de last daarvan alleen op hun 
schouders te nemen.
Het Centraal Comité heeft tweemaal 
rechtstreeks een brief aan alle leden 
gezonden over deze belangrijke zaak. 
De actie is verder begeleid via onze 
radio- en televisie-uitzendingen en via 
Nederlandse Gedachten en A.R. Post. 
Niettemin gaat de actie aan vele dui
zenden leden en sympathisanten toch 
gemakkelijk op enige afstand voorbij. 
Bovendien ontbreekt — als hiermede 
volstaan wordt — te veel de meer 
persoonlijke benadering, onontbeerlijk 
bij grote acties als deze.

RECHTSTREEKS _________

Daarom hebben wij de besturen van 
dé kiesverenigingen gevraagd te willen 
zorgen voor dat persoonlijke.
Juist dus:
— bij de mensen aan wie de actie 
op enige afstand min of meer voorbij
ging;
— bij de mensen, die zich voornamen

pp zich genomen de mensen een 
telefonische of schriftelijke herinne
ring te geven om het geld rechtstreeks 
over te maken op het speciale giro
nummer 712.000 ten name van Fonds 
A.R. Partijstichting, Den Haag. 
Tientallen kiesverenigingen hebben 
het geld zelf bij de leden, die niet reeds 
hadden gegireerd, opgehaald. En dit 
leverde goede resultaten op.
Wij geven hier gaarne een overzicht 
van de kiesverenigingen, welke door 
hen verzamelde bedragen reeds op het 
gironummer . van het fonds hebben 
overgemaakt.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. i. H. Griffioen, G 
A. Kieft, Dr. W. de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C M. Ton- 
kens-Kaajan

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr, 3, 's-Gravenhage, 
tel (070) - 183960, giro 89673.

Abonnementsprijs: 
ƒ7,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R, 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement;
f7,- per |r. Losse verkoop ƒ0,30.

de volgende maand te zullen geven, 
omdat het dan beter uitkwam en......
het vergaten;
— bij de mensen, die geen eigen 
girorekening hebben en er dus nog 
niet toe kwamen om hiervoor apart 
naar het postkantoor xe gaan.
Veel kiesverenigingen hebben de taak

9
90 99 

900 999

712.000
G ironum m er

Fonds A .R . Partijstichting

Dr. Kuyperstraat 3  

’s-Gravenhage

K.V. Garijp f 110,—
K.V. Meliskerke ƒ 180,50
K.V. Vithuizermeeden ƒ 150,—
K.V. Zuidwolde ƒ 340,—
K.V. Witharen ƒ 353,75
K.V. Wieringen ƒ 125,50
K.V. Zwagerveen ƒ 400,—
K.V. Nij Altoena f 200,—
K.V. Zelhem f 120,—
K.V. Roosendaal f 105,—
K.V. Borger ƒ 658,50
K.V. Oosterbierum ƒ 56,50
K.V. Kamperland ƒ 864,—
K.V. Brucht ƒ 70,—
K;V. Axel ƒ 75,—
K.V. Zweeioo ƒ 450,—
K.V. Hazerswoude ƒ 450,—
K.V. O. en W. Souburg ƒ 130,—
K.V. Oostkapelle ƒ 86,—
K.V- Schiermonnikoog . ƒ 154,50
K.V. Nij Beets ƒ 263,50
K.V. Den Hulst-Nieuw Leusen

^Ov.jf 1412,—
K.V.: Aalsum ƒ 125,—
K.V. Asperen ƒ 84,—
K.V. Vorden f 255,—
K.V. Kockengen ƒ 73,50
K.V. Maasdijk ƒ 245,—
K.V. Medemblik ƒ 128,50
K.V. Hazerswoude ƒ 170,—
K.V. Eindhoven ƒ 1500,—
K.V. Assen f 399,50
K.V. Viever f- 300,—
K.V. Gramsbergen f 441,—
K.V. Montfoort f 54,—
K.V. De Lier ƒ 550,—
Wanneer wij in deze lijst sommige 
kiesverenigingen hebben overgeslagen, 
dan horen wij dat graag even. De 
massa giften maakt het moeilijk om 
overal een afzonderlijke complete lijst 
van bij te houden. Overigens zijn alle 
giften uiteraard geregistreerd. 
Daarnaast waren er kiesverenigingen, 
die besloten uit eigen kas een bijdrage 
als kiesvereniging voor het fonds te 
schenken. Die kiesverenigingen ook

hartelijk dank voor dat gebaar, dat 
bijzonder wordt gewaardeerd. 
Navolgenswaardig.

VERWACHTING_____________

Inmiddels hopen wij, dat nog vele 
kiesverenigingsbesturen bereid zijn — 
misschien zelfs inmiddels bezig zijn — 
om ook in hun gebied te doen wat 
gedaan kan worden om de vorming van 
het fonds te doen slagen.
Wij rekenen trouwens gaarne ook op 
al de abonnees van ons weekblad 
„Nederlandse Gedachten” .
Hun medewerking voor het fonds ten 
bate van .het werk van de eigen partij 
is van groot belang.
U weet; er is veel te doen.
Onze partij kan meer doen met meer 
geld.
Wie zou daar dus niet „althans iets” 
aan willen doen?!

NOG NIET KLAAR________ _

U weet ook: het fonds loopt goed; 
maar wij zijn nog niet klaar.
Wij gaan dus door.
Ruim drie ton is binnen.
Het gaat dus nog om een kleine 
twee ton.
Dat is derhalve een haalbare zaak, 
wanneer wij daar in deze maanden 
allemaal een kleinigheid aan doen; 
ieder het zijne/hare.
Met weinigen is het geen geringe 
zaak; met velen daarentegen wel. 
Wij kunnen dan deze zomer, liefst 
voor de vakantie een heel eind 
klaar komen.
Helpt u mee het eenvoudig 
te maken.

ELKE DAG__________________

Elke dag komen nog steeds giften 
van tientallen gevers en geefsters 
binnen.
Laten wij er met elkaar voor 
zorgen, dat dit de komende weken 
zo blijft doorgaan.
Het is goed om met elkaar over 
deze zaak te praten. Elkaar ook 
te vragen: hebt u, heb jij al iets 
gedaan aan het fonds?

VERVOLG VAN PAG. 1
zachting van de belasting op natuur- 
schoongoederen was neergelegd; dit 
amendement werd door de staatssecre- 

• taris overgenomen;
2. een amendement,'waardoor een gro
tere belastingvrijstelling wordt ver
kregen voor NV’s en stichtingen, die 
zonder winstoogmerk in het algemeen 
belang werkzaam zijn (b.v. dorps- en 
jeugdhuizen); ook dit werd overgeno
men;
3. Een amendement, dat een dmkver- 
lichting inhoudt voor spaarbanken; 5®/o 
van de opbrengsten van het door hen 
belegde vermogen _nag buiten de be
lastbare winst worden gehouden. Dit 
amendement werd niet door de staats
secretaris overgenomen, maar wel door 
de Kamer aanvaard.

ADVISERING S.E.R.

Een belangrijk staartje van het debat 
ontstond naar aanleiding van een motie

van D’66, waarin van de minister van 
Financiën werd gevraagd in de toe
komst bij belastingwetsontwerpen met 
belangrijke sociale en economische ge
volgen de SER te raadplegen. Omdat 
deze motie de raadpleging van de SER 
toespitste op de komende belastingope- 
ratie, en daardoor de regering te zeer 
bond, kon de A.R. fractie deze motie 
niet steunen. Maar wel stelde de heer 
Kieft in een lange stemverklaring na
drukkelijk, dat de A.R. fractie van oor
deel was, dat de minister van Finan
ciën zich te gemakkelijk aan zijn wet- 
telijke plicht onttrok tot het horen van 
de SER bij voor het bedrijfsleven essen
tiële wetsontwerpen. Als wetsontwerp, 
waarvan de A.R. fractie in ieder geval 
het oordeel van de SER op prijs stelt, 
noemde hij het wetsontwerp, waarbij 
de automatische teruggave vah het 
inflatie-bestanddeel van de belasting- 
meeropbrengsten in de inkomstenbelas
ting wordt geregeld. Hij deelde mee, 
dat de A.R. fractie zich het recht voor
behoudt, de advisering van de SER 
hierbij als voorwaarde te stellen voor

een parlementaire behandeling van dit 
wetsontwerp. Het is immers wat al te 
wonderlijk, wanneer over dit wetsont
werp — zoals nu gebeurt -r- wel de me
ning wordt gevraagd van politieke stu
diecentra (zoals de Kuyperstichting) en 
van Hogescholen en Universiteiten, 
maar de SER, als wettelijk advies- 
lichaam; zonder meer wordt gepasseerd!
Ook het argument, dat advisering van 
de SER te veel tijd in beslag neemt, 
kan op dit punt moeilijk gelden.

A l met al was dit een debat, waar
bij naar buiten weinig indruk te 
maken viel, maar waarbij destal- 
nietemin reële en voor ons volk ook 
belangrijke zaken werden gedaan. 
Des te meer waardering voor die 
woordvoerders —  zoals de heer 
Kieft —  die er veel tijd en moeite 
aan spendeerden om ’n zo goed mo
gelijke „wet op de vennootschaps
belasting” in het Staatsblad te 
brengen!
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PARTIJWEZEN
ZONDER
KRACHT

DOOR H. ALGRA

Op de dag, dat dit nummer van 
Nederlandse Gedachten ver

schijnt, wordt de heer Pompidou 
president van Frankrijk. Leerling 
en aanhanger van De Gaulle en nu 
zijn opvolger.
Dit is een feit van grote betekenis, 
en de presidentsverkiezingen wer
pen een helder licht op de politieke 
situatie in Frankrijk.

Vóórdat De Gaulle aan de macht kwam, 
was het niet mogelijk, in Frankrijk een 
stabiel bewind te vormen. Vele Fransen 
gaven hun stem aan De Gaulle, omdat 
zij dachten: laat de generaal het dan 
eens proberen; de politici kunnen het 
blijkbaar niet.
Het was al jaren huilen met de politie
ke partijen in Frankrijk. Het waren 
meestal in sterke mate groeperingen 
zonder sterke principiële ondergrond, en 
beroepspolitici, vooral advocaten en bur
gemeesters, speelden elkaar de bal toe of 
maakten elkaar de bal afhandig. Na de 
tweede wereldoorlog scheen het, dat er 
een krachtige christelijk-sociale partij 
zou ontstaan, een soort tegenhanger van 
de CDU in Duitsland, maar het werd 
geen sterke plant.

En nu de presidentsverkiezingen.
De cijfers wijzen het uit, dat de Gaullis
ten niet de meerderheid hebben, maar 
zij zijn wel de sterkste politieke groe
pering, ook na het aftreden van De 
Gaulle. Hij is er blijkbaar in geslaagd, 
een sterk regiment onder zijn vaandel 
te verzamelen, waarin de desertie gering 
is.
Wat bindt de Gaullisten samen? Frank
rijk! Toen Frankrijk bezet gebied was 
en velen het lelijk hadden laten liggen, 
zelfs Pétain, de leeuw van Verdun, toen 
had De Gaulle maar één gedachte, die 
hem geheel vervulde: na de oorlog zal

Frankrük opnieuw een grote mogend
heid zijn, evenzeer als Engeland en 
Ameril:;a. En dat hééft hij bereikt. 
Vergeet niet, dat het Franse volk 
ten opzichte van het vaderland een 
andere instelling heeft dan wij. Wij heb
ben het over ons „kleine landje”, of 
over „ons kikkerlandje”, en het staat 
gekleed, op het eigen land af 4e geven. 
De Fransen beleven het anders. Het is 
voor een buitenlander merkwaardig, dat 
de Nanoleoncultus sterker leeft dan een 
eeuw geleden. Geen man heelt zulk een 
naam in de Franse geschiedenis als Na
poleon I. Voor de Fransen is hij de grote 
man, niet Pwhelieu. en maar in beperk
te mate Lodewijk XIV. Voor ons is dat 
niet zo gemakkelijk te begrijpen. Want 
het regime van Napoleon heeft over ge
heel Europa, maar speciaal ook over 
Frankrijk, een stroom van leed en ellen
de gebracht. Dat weten de Fransen ook 
wel. Maar toch blijft Napoleon de grote 
held, de man van Frankrijks glorie, de 
onsterflijke glorie van vele slagvelden. 
Misschien een tragische figuur met don
kere schaduwen, maar gróót en op het 
allernauwst verbonden met Frankrijk. 
En zo De Gaulle.
Er is meer in de parallel dan alleen de 
gloi'ie en het nationale prestige. De orde 
is ook een factor van betekenis. Napo
leon herstelde de orde, nadat de politici 
voor de wanorde en de politieke wille
keur hadden gezorgd. De Gaulle her
stelde de orde, toen de partijen kra
keelden. En zo is het Gaullistische blok 
sterk gebleken.
En sterk bleken ook de communisten. 
Hun aanhang is stabiel, hun parolen 
worden gehoorzaam opgevolgd. Als de 
communistische leiders zeggen; allen 
naar de stembus, dan komen ze alle
maal; als diezelfde leiders zeggen: en 
nu thuisblijven dan blijven ze gehoor
zaam thuis. Het beleid van de commu
nisten was er op gericht, Pompidou ge-

George Pompidou

kozen te krijgen en tegelijk de eigen 
aanhang en zoveel mogelijk anderen er 
van te overtuigen, dat Pompidou of Po- 
her „lood om oud ijzer is” . Reactionai
ren, exponenten van de bourgeoisie. 

r'
Daartegenover staat maar één front, één 
goed aaneengesloten front, het front van 
communisten. Dat moeten de Fransen 
al duidelijker gaan voelen, zo is de wens 
van de communisten, die hun taktiek 
beheerst. Zij zijn de enige echte en on
verdachte tegenspelers van het Gaullis- 
me, en van elke reactie. Zij, en dus de 
socialisten niet. En van hun standpunt 
gezien hebben zij gelijk. De socialisten, 
dat stelt momenteel niet veel voor in 
Frankrijk. Een verdeeld en opportunis
tisch zaakje, minstens zo erg als bij de 
meeste „burgerlijke partijen”, die niet 
meedoen met Pompidou. En Poher is er 
niet in geslaagd, zijn aanhang, zijn grote 
aanhang, te maken tot een gehéél, dat 
als geheel naar een vaste lijn en koers 
oppositioneel zou kunnen zijn, construc
tief oppositioneel tegen het Gaullisme. 
Het was een groot politiek allegaartje, 
dat Poher steunde.

De Gaullisten zijn aan de macht, de 
communisten vormen de eigenlijke op
positie. En zo zien de communisten het 
graag, ook in Italië.

I n de laatste twee jaar voordat Hitler 
in Duitsland aan de macht kwam, 

scheen het voor vele Duitsers met de 
dag duidelijker te worden, dat de eigen
lijke strijd ging tussen de nazi’s en de 
communisten.
En de beide partijen deden hun best' om 
dat de Duitsers vooral te doen geloven. 
In dat opzicht trekken extremisten van 
rechts en links altijd één lijn.

Het is maar de vraag, hoe sterk de 
democratie, die zoekt naar even
wicht en vrijheid, tussen extreme 
standpunten en groeperingen, kan 
komen tot eenheid en zedelijk ge
zag. Zonder beginselen zal dit niet 
gaan, ook niet in een tijd, waarin 
sommigen menen, dat beginselpar- 
tijen tot het verleden behoren.

ONRUST
ZEEUWSE
HOOGWATER
STANDEN
De heren Zijlstra (ARP) en Van Ros- 
sum (S.G.P.) vragen de minister van 
Verkeer en Waterstaat of het hem 
bekend is dat bij de plaatselijke be
volking en in de regionale pers on
rust is ontstaan door de verhoging 
van de hoogwaterstanden die in de 
wateren ten zuiden van de Volke- 
rakdam, die nu nog in open verbin
ding staan met de open zee is opge
treden, nadat de Volkerakdam is af
gesloten?

Zij vragen of de verhogingen van 
deze hoogwaterstanden in overeen
stemming zijn met hetgeen uit labo
ratoriumproeven en/of berekeningen 
mocht worden verwacht of is het 
juist, zoals uit hetgeen ter sprake 
kwam in de vergaderingen van en
kele waterschappen, dat deze ver

hogingen belangrijk hoger zijn dan 
werd verwacht?

Is bij de plannen tot verhoging van 
de dijken in het betrokken gebied 
rekening gehouden met hetgeen voor 
de wijzigingen in de hoogwater- en 
stormvloedstanden uit laboratorium
proeven en/of berekeningen mocht 
worden verwacht of is hierbij reke
ning gehouden met een veilige over- 
hoogte, voor het geval, dat de hoog
waterstanden en stormvloedstanden 
in de natuur hoger zouden blijken te 
zijn dan werd verwacht?, aldus be
sluiten de belde kamerleden hun vra
gen.

VERVANGING
SCHOOL
HENGELO
De heren Van Bennekom (A.R.P.) en 
Schuring (C.H.U.) vroegen aan de 
staatssecretaris van Onderwijs en 
Wetenschappen of het hem bekend is 
dat het gebouw van de chr. nat. 
m.a.v.o. scholen (Willem van Oranje-

school) in Héngelo (Ov.) in een zo 
slechte toestand verkeert, dat voort
zetting van onderwijs in dit gebouw 
op bijna onoverkomelijke moeilijkhe
den stuit?
De beide Kamerleden vragen verder 
of het de staatssecretaris bekend is, 
dat reeds zes jaar geleden de ge
meenteraad van Hengelo (Ov.) zijn 
medewerking aan het stichten van

een nieuw schoolgebouw heelt toege
zegd?
Zij willen daarom dat de staatssecre
taris bevordert, dat op zo kort moge
lijke termijn een urgentieverklaring 
voor het vervangen van dit bouw
vallig schoolgebouw wordt afgege
ven en kan hij over deze termijn eni
ge concrete mededelingen vérstrek
ken?

A C A D E M I C I
die belangstelling hebben voor het politieke gebeuren, kunnen worden 
geplaatst als medewerkers in de staf van de

DR ABRAHAM  K U Y P ER S T IC H T IN G
(het wetenschappelijk instituut van de A.R.P.)

respectievelijk de

TWEEDE KAMERFRACTIE VAN DE A.R.P
Ook zij die binnenkort zullen afstuderen, kunnen reflecteren.

Sollicitaties te richten aan de directeur van de Doctor Abraham Kuyper- 
stichting, Dr. Kuyperstraat 5, Den Haag.
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^ Een brief kunnen schrijven

IN het vorige artikel heb ik ge
tracht een overzicht te geven 

vooral over het L.E.A.0. W e heb
ben gezien, dat dit onderwijstype 
in een behoefte voorziet en dat veel 
leerlingen hier een opleiding ont
vangen, die bij hun aanleg en ca
paciteiten past.
Ditmaal willen we nader ingaan 
op de ontw ikkeling van het E .A .O ., 
op reacties uit het bed rijfsleven  
en op resultaten van onderzoekin
gen o v er  plaatsingsm ogelijkheden.

Omdat het gehele E.A.O. een nieuw on
derwijstype was bij de invoering van 
de Mammoetwet, moest er vanzelf re- 
searchwerk verricht worden. Dit werk 
is gebeurd op verzoek van het ministe
rie onder auspiciën van de drie be
kende landelijke pedagogische studie
centra. Voor het L.E.A.O. werd hierbij 
gebruik gemaakt van een vijftiental 
scholen: vijf uit elke „zuil”.

EXPERIMENT
Deze scholen lagen over het gehele 
land verspreid. Met behulp van weten
schapsmensen uit het bedrijfsleven is 
er in de laatste jaren heel wat gestu
deerd, geëxperimenteerd en vergaderd. 
Oih een voorbeeld te noemen: om er 
achter te komen wat het vak admini
stratieve vaardigheden inhield, moest 
van elke school een leerkracht meer dan 
drie jaar lang om de week zijn zater
dag opofferen, zonder hiervoor vergoe
ding te ontvangen.
Toch is'er, terwijl de studie en het ex
periment nog steeds doorgaan, hef vo
rig jaar een leerplan opgesteld, waar
van ik in het vorige artikel een over
zicht gegeven heb.
Behalve de reeds eerder bij K.B. aan
gewezen scholen, zijn er per 1 augus
tus 1969 bij de invoering van de wet 
op het voortgezet onderwijs zoveel van 
start gegaan, dat er nu zijn: 91 L.E.A.O., 
22 M.E.A.O. en 8 H.E.A.O.-scholen. Al 
deze scholen moesten aan wettelijk ge
stelde eisen voldoen: de L.E.A.O.-scho- 
len moesten b.v. minstens 150 leerlin
gen tellen. U kunt nu zelf nagaan dat 
reeds duizenden leerlingen het E.A.O. 
volgen. Jammer dat er bij de toewijzin
gen door het ministerie onbegrijpelijke 
normen zijn gehanteerd: zo zijn er van 
de 91 L.E.A.O.-scholen maar 16 Pro- 
testants-Christelijk, zodat hele gebie
den van ons vaderland nog verstoken 
zijn van christelijk onderwijs op dit ge
bied. En de procedure bij de oprichting 
van een school is lang niet eenvoudig. 
Intussen groeien de bestaande scholen 
gestadig. Hoewel onbekendheid eerst 
nog een handicap was, begint de school 
nu steeds meer bekendheid te krijgen, 
vooral onder drang van het bedrijf. Men 
■wil heus wel af van al die interne op
leidingen en deze in elk geval bekorten. 
Een bekend zakenman in Amsterdam 
schreef letterlijk: oud-l.e.a.o.-leerlingen 
hebben een kennis en een intentie die 
ik vaak bij leerlingen van z.g. hogere 
opleidingen mis. Het is heus geen pret
je voor een chef als hij zijn nieuwe be
diende nog moet'leren wat een perfo- 
rator is, als hij hem geen brief kan 
laten schrijven en hem ook de telefoon 
niet kan laten bedienen. Zo iemand 
heeft daarvoor geen tijd en mist ook 
dikwijls het nodige geduld.
Intussen hoort men vaak nog de op
merking: zal door de automatisering er 
wel werkgelegenheid zijn tn de toe
komst voor uw leerlingen?
Onbegrijpelijk is het dan, dat alleen 
oud-L.E.A.O.-leerlingen daar last van
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Verantwoordelijkheidsgevoel

zouden hebben. Leveren andere typen 
onderwijs nog steeds geen kantoor- en 
winkelpersoneel?
In het Amerikaanse rapport „America’s 
Industrial and Occupational Manpower 
Requirements 1964-1975" kunnen we le
zen:
Toename in deze jaren aantal
beambten ......................................  38%
technici ..................................  5#/o
directeuren, eigenaars ...........   23%
leden verkopend pers....................  30"/o
leden administratief pers............. 37%
We zien dat alleen de technici het van 
de beambten en van de administratieve 
krachten winnen.
Lengelé heeft het volgende berekend: 
Aandeel van de totale werkgelegenheid 
in procenten:

In de „Nota inzake groei en structuur 
van onze economie” verschenen in 1966 
en getekend door minister Den Uijl en 
staatssecretaris Bakker kan men o.m. 
het volgende lezen:
Personeelsbezetting in de dienstensec
tor 1960 tot 1970 in 1000 manjaren:

1960
572
283
646

1970
742
310
821

1960 1970 1980
Groothandel 4,3 5,7 7,6
Kleinhandel 11,6 14,2 16,9
Financiële diensten 2,9 3,9 5,0
Diensten t.b.v. bedr. enz. 1,7 3,2 5,7
Dienstensector totaal 39,0 49,0 62,0

Handel 
■\7erkeer 
Overig
In deze personeelsbezetting schuilt ze
ker een zeer groot percentage kantoer
en winkelpersoneel.
Nu kan men nog de volgende vraag 
stellen speciaal over het administratief 
personeel: moeten deze mensen niet 
meer in hun mars hebben dan een
l.e.a.o.-opleiding met aanvullende 
avondcursussen?
Bezien we deze vraag aan de hand van 
gebeurtenissen bij kantoren, die reeds 
ver geautomatiseerd zijn. Daarbij kan 
de volgende schets dienen:

■Wat zien we nu? In de onderste laag 
van de bedrijfspyramide zijn er wel 
functies veiwallen (zoals intern vervoer) 
maar het totale aantal van deze betrek
kingen is toegenomen doordat B naar 
boven is opgeschoven.
Nuchter orri ons heen ziend kunnen we 
allemaal constateren, dat er veel werk 
bijgekomen is door de welvaart: banken 
hebben er bijkantoren bijgekregen, elke 
garage heeft een kantoor(tje), veel lief
dewerk van vroeger wordt nu gedaan 
door een betaalde kracht (denk aan 
verenigingen enz.) Een directielid van 
een groot verzekeringsbedrijf schreef 
mij:
Het komt in de eerste plaats aan op de 
instelling van de mens: hoe gaat hij of 
zij met de collega’s om, hoe is het met 
het verantwoordelijkheidsgevoel ge
steld? Het blijft moeilijk goed lager lei
dinggevend personeel te vinden: men
sen, die in staat zijn een afdeling goed 
te beheren en een prettige werksfeer te 
scheppen.

OPTIMALE SCHOLING

A a n  de optim ale scholing van  
m ensen , die w erk en  in de beroepen  
in de dienstensector w il de l.e.a.o.- 
school een  steen tje bijdragen.
M aar dit zal alleen m ogelijk  zijn  
als deze school een nog betere  er
kenning krijgt, en als m en  zich  
goed op de hoogte stelt van w at er  
op de l.e.a.o.-school gaande is. O n
bekend m aakt onbem ind. D e w er 
kers bij het l.e.a.o. hebben er geen  
beh oefte  aan zich af te zetten  tegen  
andere vorm en  van onderw ijs, 
m a a r vragen w el eerlijke erken
ning van reeds geleverd e presta
ties en het doel van dit op de prak
tijk gerichte onderwijs.

M IDDEN-EN KLEINBEDRIJF 
IN DYNAMISCHE 
MAATSCHAPPIJ

Onder deze titel is de brochure in 
druk verschenen, bevattende de refe
raten en stellingen, die aan de orde 
kwamen op een openbare conferentie, 
die de A.R.P. op 19 mei jl. belegde. 
Deze conferentie was gewijd aan de 
problematiek rond het Midden- en 
Kleinbedrijf.

De referaten en stellingen in de bro
chure zijn van de inleiders op deze 
conferentie: dr. N. Tiemstra, directeur 
van de N.E.T.0. te Groningen; de heer
H. Borst, adj.-dir. van de Detam te 
Utrecht en de heer J. Reugebrink, lec
tor belastingrecht aan de R.U. te Lei
den.

De prijs van de brochure bedraagt 
ƒ1,75.

U kunt deze brochure bestellen bij het 
partijsecretariaat van de A.R.P., Dr< 
Kuyperstraat 3, Den Haag. Bij bestel
lingen vermelden: brochure Midden- en 
Kleinbedrijf in dynamische maatschap
pij.
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FISCUS
EN
KLEINE
ONDER
NEMER

DOOR DRS.
P. F. VAN HERWIJNEN

Fiscus en kleine ondernemer 
staan, althans wat de laatste 

betreft, nogal eens op gespannen 
voet. Zo worden de tarieven als 
hoog ervaren. Een ervaring die de 
kleine ondernemer met anderen, 
ook vele niet zelfstandigen zal de
len. Ook zou de fiscus, en we ko
men dan dichter bij de specifieke 
situatie van de kleine ondernemer, 
te weinig rekening houden met de 
geringe mogelijkheid voor het mid
den- en kleinbedrijf de inkomsten
belasting af te wentelen in prijzen 
en tarieven.

Voorts zou de fiscus voorbij gaan aan 
de mate van inspanning waarmee de 
kleine en middelgrote ondernemer zijn 
brood verdient en onvoldoende stilstaan 
bij het feit, dat voor hem het netto-inko- 
men, het inkomen dus na aftrek van de 
belasting, niet geheel besteed kan wor
den. Voor nodige investeringen en oude
dagsvoorzieningen moet immers geld 
opzij worden gelegd. En tenslotte zou 
de fiscus onvoldoende oog hebben ge
had voor de administratieve rompslomp, 
die invoering van de b.t.w. voor deze 
groep ondernemers met zich heeft mee
gebracht.
Op de partij conferentie van 19 mei jl. 
over het midden- en kleinbedrijf stond 
de heer Reugebrink voor de niet ge
makkelijke taak boven geschetste kri
tiek eens door te nemen op zijn juistheid 
en rechtvaardigheid.

BELASTINGDRUK

Het is een fabeltje te menen, dat de 
totale belastingdruk in Nederland hoger 
zou zijn dan in dé omringende landen. 
In Duitsland en Frankrijk is ze hoger, 
in België en Italië lager. Dat desondanks 
dit fabeltje zich in een blijvend gehoor 
mag verheugen, moet verklaard wor
den uit het feit, dat de belastingdruk 
zich primair doet gevoelen in de inkom
stenbelasting. En deze laatste is in ver
houding tot het buitenland in ons land 
wel hoog. Ongeveer twee keer zo hoog 
als die in Frankrijk en drie maal zo 
hoog als die in België. Op Engeland na 
is de druk van de inkomstenbelasting in 
ons land het hoogste in West-Europa. 
o,Ik dacht dat (dit) er de oorzaak van is, 
dat het fiscale klimaat door velen als 
ongunstig wordt ervaren”.
Overigens moet dit klimaat niet los wor
den gezien van de besteding van de be
lastinggelden. „Wie ook maar enigszins 
oog heeft voor de gigantische nationale 
en internationale taken waarvoor wij 
allen geplaatst zijn, hij die ook maar de 
geringste onrust heeft over het mon

diale gebrek aan de meest noodzakelijke 
middelen, die zich geroepen voelt de 
maatschappelijke achterhoede — hetzij 
hier te lande, hetzij in het buitenland 
— op te trekken tot een menswaardi" 
niveau — en welke christen kent die 
roeping niet — die zal zich nog wel 
enkele jaren bedenken of een verlaging 
van de belastingdruk mogelijk en ge
wenst is”.
Kortom de nood is groot en leniging 
daarvan kost geld, veel geld. In dit ka
der wilde de heer Reugebrink de ver
houding tussen fiscus en kleine onder
nemer benaderen. Niet vanuit een ver
laging van de belastingdruk, wel van
uit een herverdeling ervan over de ver
schillende bevolkingsgroepen.

VERDELING
BELASTINGDRUK

Een van de centrale uitgangspunten 
voor de verdeling van de belastingdruk 
in ons land is het draagkrachtbeginsel. 
Dit beginsel ligt bijvoorbeeld ten grond
slag aan de tarievenopbouw van de in
komstenbelasting. Wie meer verdient 
betaalt niet alleen in absolute, maar 
ook in relatieve zin meer belasting. De 
hoge tarieven van de inkomstenbelas
ting hebben echter in de hand gewerkt, 
dat bij het stellen van looneisen en het 
bepalen van tarieven (specialisten b.v.) 
uitgegaan wordt van „wat men schoon 
in het handje krijgt” . De hoogte van 
het inkomen is niet langer bepalend 
voor de hoogte van de inkomstenbelas
ting, maar het omgekeerde, de hoogte 
van de belasting is bepalend voor de 
eisen, die aan de grootte van het inko
men worden gesteld.
Het draagkrachtbeginsel wordt hiermee 
grotendeels vervangen door wat we zou
den willen noemen het machtsbeginsel. 
Macht die bijvoorbeeld wordt verkregen 
door eendracht (vakbonden) of door een 
monopoliepositie (artsen, specialisten). 
Aangezien in ons land de belastingen 
zowel drukken op de ingaande geld
stroom (loon, inkomsten) als op de uit
gaande geldstroom (consumptie) zou, 
wanneer de inkomstenbelasting geheel 
zou worden afgewenteld door alle be
volkingsgroepen, het draagkrachtbegin
sel zijn verloochend en vervangen door 
een bestedingsbeginsel.
In plaats van: hoe hoger het inkomen 
hoe hoger de belastingen, zouden we dan 
moeten zeggen: hoe hoger de bestedin
gen hoe hoger de belastingen. De in
komstenbelasting zou dan, aldus de heer 
Reugebrink, tot een sociaal monster zijn 
geworden. Zover zal het echter niet ko
men, al was het alleen al omdat niet 
iedereen over de macht beschikt zijn 
inkomstenbelasting geheel of groten
deels af te wentelen.

„Ik heb de stellige indruk dat deze af
wenteling met name in het middenbe
drijf weinig gelukt” . „Dat plaatst het 
middenbedrijf bepaald in een nadelige 
positie”. Wat hieraan te doen? Een reële 
verlaging van de  ̂Inkomstenbelasting 
over de gehele linie zou hier weinig ba
ten, wel een verlaging van de inkom
stenbelasting voor de lagere en middel
grote inkomens. „Ik zie (dan ook) in een 
verlaging van de inkomstenbelasting 
voor de middengroepen de enige moge
lijkheid om het fiscale klimaat voor het 
midden- en kleinbedrijf werkelijk te 
verbeteren” . De financiële consequenties 
van deze verlaging voor de overheid 
zouden kunnen worden opgevangen 
door een verhoging van de omzetbelas
ting b.t.w. Dit laatste heeft ook nog 
andere voordelen voor het midden- en 
kleinbedrijf waarbij we hieronder nog 
zullen stilstaan.

BELASTING EN 
INSPANNING

Zou een verbetering van het fiscale kli
maat niet ook bereikt kunnen worden 
„ . . .  indien men de hoogte van de in
komstenbelasting mede afhankelijk 
maakte van de inspanning welke men 
zich moet getroosten om het inkomen 
te verwerven?” Het is toch algemeen 
bekend dat de kleine zelfstandige heel 
wat harder moet ploeteren voor zijn 
boterham dan menige werknemer. Tech
nisch stuit dit echter op moeilijkheden. 
De inspanning is niet te meten. Boven
dien speelt bij de mate van inspanning 
ook het organisatietalent van de onder
nemer een rol. Hoe beter organisator, 
hoe geringer de inspanning, en moet die 
betere organisator daarvoor worden be
boet met een geringere mogelijkheid tot 
belastingaftrek? „Indien men, op dit 
vlak iets voor het midden- en kleinbe
drijf zou kunnen doenj dan zou dat naar
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mijn gevoel moeten liggen in het vlak 
van de werkende gehuwde vrouw en 
wel voor dié werkende gehuwde vrouw, 
die in het bedrijf van haar echtgenoot 
meewerkt”.

INVESTERINGEN EN 
OUDEDAGSVOORZIENING

Het fiscale klimaat werkt, aldus velen 
in het midden- en kleinbedrijf, frustre
rend ten aanzien van de mogelijkheden 
om uit de winst belastingvrij te reser
veren voor investeringen en oudedags
voorzieningen. Dit moet met name wor
den toegeschreven aan het feit, dat de 
fiscus ervan uitgaat, dat het netto-inko- 
men, het inkomen na aftrek van belas
tingen, ook werkelijk geheel besteed kan 
worden. Voor het merendeel der werk
nemers mag dat het geval zijn, voor 
het merendeel der kleine ondernemers 
zoals we zagen niet. Netto inkomen en 
besteedbaar inkomen vallen voor het 
midden- en kleinbedrijf niet samen.
Is, hier nu sprake van reële achterstel
ling van het midden- en kleinbedrijf, zo 
vroeg de heer Reugebrink zich af. „Ik 
trek dat persoonlijk in twijfel” . Afge
zien nog van het feit, dat de mogélijk- 
heid belastingvrij te reserveren de be
lastingheffing in niet geringe mate zou 
compliceren en bovendien verstoringen 
zou oproepen, moet bij de beantwoor
ding van de vraag of het midden- en 
kleinbedrijf fiscaal gediscrimineerd 
wordt, uitgegaan worden van de totale 
belastingdruk. We zagen hierboven dat 
deze druk verdeeld wordt over in- en 
uitgaande geldstroom. Een deel van de 
uitgaande geldstroom voor het midden- 
en kleinbedrijf betreft echter investerin
gen. En investeringen worden in tegen
stelling tot consumptieve uitgaven niet 
dóór de b.t.w. getroffen.

De heer Reugebrink constateerde dan 
ook „ . . .  dat een zelfstandige die een 
deel van zijn inkomen voor investerin
gen gebruikt, voor de b.t.w. lager wordt 
belast dan bijvoorbeeld een ambtenaar 
of een werknemer die alles consumptief 
uitgeeft” . Het aandringen om de belas
ting-vrije-investering aan te vullen met 
een belasting-vrije-reservering ging vol
gens hem te ver.

Een duidelijke discriminatie zag hij wel 
ter zake van de aftrekbaarheid van lijf- 
rentepremies. „Het ontgaat mij, ten ene 
male, waarom bij werknemers, bij amb
tenaren e.d. de pensioenpremie volledig 
aftrekbaar is, terwijl dat bij zelfstandi
gen niet het geval is”.

„Ik acht het dan ook juist, dat de door 
een zelfstandige betaalde premie voor 
een lijfrente of een andere vorm van 
oudedagsvoorziening volledig aftrekbaar 
wordt gesteld, voorzover sprake is van 
een alle omstandigheden in aanmerking 
genomen redelijke oudedagsvoorzie
ning” .

DE B.T.W

Een betoog over fiscus en kleine onder
nemer zou niet rond zijn als aan dei 
b.t.w. geen aandacht zou worden be
steed. Daarbij moet voorop worden ge
steld dat de b.t.w. ten enenmale miskend 
wordt als alleen maar gehamerd wordt 
op de administratieve gevolgen voor de 
kleine ondernemer. De invoering van 
één tarief, één percentage zou de zaak 
voor vele detaillisten aanmerkelijk ver
eenvoudigen.
Hoewekde heer Reugebrink hier positief 
tegenover stond, betwijfelde hij „ . . .  of 
wij in de toekomst in verband met de 
ontwikkelingen binnen de E.E.G. vol
doende speelruimte houden om ooit nog 
over te gaan tot één tarief”. Erkenning 
van de administratieve moeilijkheden 
en twijfels ten aanzien van mogelijkhe
den tot vereenvoudiging mag echter niet 
leiden tot voorbijzien of bagatellisering 
van de voordelen, die de b.t.w. voor het 
midden- en kleinbedrijf heeft meege
bracht.
Behalve de reeds genoemde aftrekbaar
heid van de belasting op investeringen 
is daar de versterking van de positie 
van het ambacht en de toeleveringsbe
drijven. De oude omzetbelasting bevatte 
immers een zekere uitschakelingsten- 
dens van deze ondernemers, terwijl de 
b.tw. op het punt van de concurrentie
verhoudingen meer neutraal is .,

Bovendien speelt üe b.t.w. een be
langrijke rol in de accentverschui
ving van directe- naar indirecte be
lastingen. Zijn de afwentelingsmo- 
gelijkheden ter zake van de directe 
belastingen voor het midden- en 
kleinbedrijf gering, die met betrek
king tot de indirecte belastingen,
i.c. de b.t.w. zijn niet alleen veel 
groter, maar worden daarenboven 
in zekere zin door de overheid be
schermd. En tenslotte is daar de in 
geheel Europa unieke kleine on- 
dernemersregeling waardoor van 
alle detaillisten in ons land ruim 
40% in het geheel geen omzetbe
lasting behoeven af te dragen.
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HET BEELD 
DER VADEREN

VERKLARING OVER 
POSITIE
WERKENDE JEUGD

DE KNAPEN 
EN DE BRIEVEN 
VAN PAULUS
Een halve eeuw geleden bestond er in 
Nederland een Nederlandse Bond van 
Gereformeerde Knapenleiders. Deze 
Bond hield in juni 1919 zijn zevende 
jaarvergadering en wel in Groningen. 
Voorzitter was de heer Joh. C. Francken, 
die later vaak als een vervaarlijke bet
weter werd afgeschilderd, omdat hij een 
vragenuurtje • voor de NCRV verzorgde. 
Tweede voorzitter was dr. G. Ch. Aal- 
ders. die vele jaren hoogleraar aan de 
Vrije Universiteit is geweest in de Oud
testamentische vakken. En secretaris
penningmeester was de heer M. Gras- 
hoff lo Rotterdam.
Een bond van knapenleiders. Eigenlijk 
was die naam nog niet exact genoeg, 
want volgens het Grieks is een paeda- 
goog een knapenleider. Elke paedagoog. 
En het ging hier om de leiders van 
knapenvergaderingen. Niet knapenver
enigingen. want die naam zou er op 
duiden, dat de knapen zelf een vereni
ging hadden opgericht. Daarvoor waren 
zij nog te jong. Zij werden daarom door 
hun ouders vergaderd. Boven de kna
penvergadering stond een oudervereni
ging, die de leiding van de vergadering 
opdroeg aan een leider der knapenver
gadering. En die leiders hadden zich in 
een bond verenigd. Schrijver dezes heeft 
eenmaal het kasboek van de secretaris
penningmeester mogen nazien. Het ging 
maar om weinige guldens, want alle 
werk geschiedde gratis. Heel het jeugd
werk van die dagen was werk, dat zon
der enige vergoeding geschiedde. Maar 
als de Bond een geleerde spreker liet 
optreden, dan was dat een flinke uit
gavenpost. Vijfentwintig gulden plus de 
reiskosten.
Op de Bondsdag te Groningen sprak 
prof. dr. F. W. Grosheide en hij hield 
een vurig pleidooi om de brieven van 
Paulus te behandelen op de knapen
vergadering.
Het ging over het waarom en het hoe. 
Waarom? Omdat die brieven van Paulus 
de meest leerstellige boeken des Bijbels

zijn. Zo staat het letterlijk in het ver
slag. Wij leven in een ondogmatische 
tijd, en daarom is het nodig, de wacht 
te betrekken. En daarom is het van zulk 
een groot belang, dat het opgroeiend ge
slacht thuis raakt in de brieven van 
Paulus. De strijd der geesten loopt in 
onze tijd vooral over de Schrift en haar 
Goddelijke autoriteit.
Maar hoe moeten de brieven van Pau
lus op de knapenvergadering worden 
behandeld? Niet abstract, maar concreet 
Als een weerslag van het leven van 
Paulus en de eerste gemeenten. Laat 
men daarom op de knapenvergadering 
de brieven toch vooral behandelen van
uit de realiteit van het toenmalige we
reldgebeuren.
Prof. Grosheide liet het niet bij alge
mene beschouwingen, hij gaf een voor
beeld, door de brief aan de Romeinen te 
behandelen op de manier, die hij voor 
de knapenvergadering geschikt achtte.

Holwerda-Zbnen
Dokkum 
05190 - 2292

Drachten 
05120 - 2157

Lelystad 
03200 - 400

Alle transporten
BINNEN- EN BUITENLAND

S P E C IA A L  A ^ R H U I Z I N G E N  

Meubeltransporten

Hout- en
Metaalbewerkings-
machines

VAN DER SPEK
WOLPHAERTSBOCHT 214 
ROTTERDAM - TELEF. 279755

Delegaties van Katholieke Werken
de Jeugd, Werkende Jeugd CNV, 
Arjos en FJG in de PvdA hebben 
zich op woensdag 11 juni beraden 
over de positie van de werkende 
jongeren.
De delegaties van Arjos en FJG, 
gestuurd door hun besturen, hebben 
zich achter de eisen gesteld van de 
werkende jeugd-organisaties om de 
positie van de werkende jongeren te 
verbeteren.
Arjos en FJG zullen met klem aan
dringen op een gesprek met de

Kamerleden die betrokken zijn bij 
de problematiek van de werkende 
jongeren, verder zullen zij bewerk
stelligen dat andere politieke jonge- 
ren-organisaties zich voor de pro
blematiek van de werkende jonge
ren gaan interesseren.
De KWJ, de Werkende Jeugd CNV, 
Arjos, FJG en hopelijk andere poli
tieke jongerenorganisaties zullen 
eind van dit jaar een congres orga
niseren om aan de eisen van de 
werkende jongeren kracht bij te zet
ten.

MEDEDELING 
PROV. COMITé 
ZUID-HOLLAND

Het Bestuur van het Provinciaal 
Comité Zuid-Holland van de A.R.P. 
deelt, ter aanvulling op de persbe
richten over de opstelling van een 
gemeenschappelijk Programma van 
A.R.P., C.H.U. en K.V.P. voor de 
verkiezingen voor de Provinciale 
Staten, mede:
1. Er is ingesteld een commissie 
van zes leden (drie organisatie-

iffllüi'üü
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voorzitters van A.R.P., C.H.U. en
K.V.P. in de provincie Zuid-Holland, 
alsmede de drie fractievoorzitters 
uit de Provinciale Staten) die een 
onderzoek instelt naar de mogelijk
heid om bij de a.s. verkiezingen met 
een gemeenschappelijk Kernpro
gramma te komen.
2. De beslissing over het al dan 
niet aanvaarden van een eventueel 
gemeenschappelijk kernprogramma 
voor de a.s. verkiezingen zal worden 
genomen tijdens een in het najaar 
van 1969 te houden vergadering van 
het Provinciaal Comité Zuid-Holland. 
Rotterdam, 16 juni 1969

Mr. C. J. Woudstra, voorzitter
H. C. Schipper, secretaris

’N L I K E U R G L A A S J E
B l O F l I N O m

voor de maaltijd, is dé remedie tegen 
MOEHEID en GEBREK aan 

EETLUST - Aangenaam van smaak ! 
Flacon a 500 c.c.

Uw Apotheker of Drogist heeft ’t

DR. WILLMAR SCHWABE
ZAANDAM

FIRM A D i REK EN H O R S M A N

Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 10 2- TELEFOON 1894 - 218 

OUDERKERK AAN DE IJSSEL

Scheepsbouwwerven 
A VUYK EN ZONEN

CAPELLE AAN DE IJSSEL

N IE U W B O U W  EN REPARATIE
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

W. Visser & Zn. n.v.
Scheepswerf - motorenherstelpiaats

Ankerpad 2 - Telefoon 02230 - 2887 
DEN HELDER

mElJWBOlJf¥ en REPARATIE

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten.

STOLK'S
Handelsondernemingen N.V.
Kantoor: Veersedjjk 233

HENDRIK IDO AMBACHT. Telef. (01850) 28000-28886

D A 11 C V  CONSTRUCTIE- -dAiLi: I- WERKPLAATS EN
MACHINEFABRIEK N.V.

NIEUW-LEKKERLAND - TELEFOON 01848 - 436
• Staalconstructie voor gebouwen e.d.
• Alle soorten kranen

A. BAARS A zn.
Exploitatie van baggermaterieel N.V.

VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A BAARS Azn. N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

N.V. Gereedschapfabriek
Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762-241

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

Teiecomfnunicatie Industrie Becker N.V.
Experts op het gebied van scheepselektronica

• Scheepsradiotelefoons
• Echoloden
• Radars
■ Marifoons

• Automatische piloten
• Alarmsystemen
• Oproepsystemen

Dijnselburgerlaan 1, Zeist. Postbus 75. Tel. 03404 - 13511

VEROLME
UNITED
SHIPYARDS

ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 162500

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

Alle transporten te water

FA J A VISSCHER & ZO O N
Sluisstraat 41 Telefoon 05208 - 1259 • 1546

Z W A R T S L U I S

Directieboten Sleepvletten Dekschuiten
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PROF. DR. W. ALBEDA IN EERSTE KAMER

LONEN KUNNEN 
NAUWELIJKS
SPIRAAL VAN PRIJZEN 
BIJHOUDEN

CU oeidsovereenkomsten kon onder de 
huidige omstandigheden de betrokkenen 
moeilijk overtuigen.
Prof. Albeda gaf hierna zijn visie m.b.t. 
de vrije loonpolitiek. Hij vroeg, wat is 
het eigenlijk en heeft het zin de vrije 
loonpolitiek een kans te geven. Hij sloot 
zich aan bij hetgeen prof. Steenkamp. 
hierover had gezegd, namelijk dat er 
veeleer gestreefd moet worden naar een 
stelsel van inkomenspolitiek.
Hoewel hij het begrip „inkomenspoli
tiek” wel wat vaag vond, zei hij, dat in 
een ontwerpprogram van de EEG een 
poging werd gedaan dit begrip te con
cretiseren. In ieder geval zou er een 
verregaande mate van coördinatie van 
beleid moeten plaats vinden. Thans valt 
dit beleid onder verschillende ministe
ries, zoals dat van Economische Zaken, 
Financiën en Sociale Zaken.

WERKGELEGENHEID

Terugkomend op het ingrijpen in ar-

Tn de Eerste Kamer heeft prof. dr. 
-* W. Albeda onlangs bij de behan
deling van de begroting voor Socia
le Zaken en Volksgezondheid ’n re
de gehouden, waarbij een scala van 
onderwerpen aan de orde kwam. 
Hij gaf daarbij tevens aandacht 
aan het feit, dat het dit jaar 50 jaar 
geleden is, dat de Internationale 
Arbeidsorganisatie werd opgericht. 
Van het begin af is Nederland 
hiervan actief lid geweest. Hij me
moreerde, dat van deze wereldor
ganisatie ons land in 1919 een van 
de weinige landen was, die de acht
urige werkdag aannam. „Wij waren 
daarbij zo loyaal, dat we er in 1922 
op moesten terugkomen”.

VEEL BEREIKT
Wanneer wij bezien, aldus prol. Albeda, 
wat in 50 jaar is bereikt, kan men zeg
gen, dat het veel is. Anderzijds is er ook 
een teleurstelling over hetgeen niet be
reikt werd. Hij wees er met name op, 
dat er nog geen wereldarbeidsinspectie 
is, want dat is het uiteindelijke ideaal. 
Overal te kunnen inspecteren of de 
landen wel doen wat ze beloofd hebben. 
Er zijn nl. nog landen zonder vrijheid 
van vakvereniging en ook kan men niet 
zeggen, dat de dwangarbeid overal ver
dwenen is.
En voorts is er nog al te veel rassen
discriminatie aan de orde van de dag. 
„Wij gaan er van uit, dat Nederland de 
Internationale Arbeidsorganisatie van 
harte steunt en alles doet om die orga
nisatie effectief te maken. Dat is geen 
eenvoudige zaak in de wereld van 1969”. 
Hoewel het streven is naar het lidmaat-, 
schap van zoveel mogelijk landen in de 
wereld, vroeg hij zich af, hoe het dan 
moet met de communistische en fascis
tische landen. En natuurlijk de vele 
ontwikkelingslanden niet te vergeten met 
nieuwe structuren. Van een Westeurope- 
se is zij een wereldorganisatie gewor
den. Prof. Albeda vroeg zich af, of ze 
wel de structuur heeft van een wereld
organisatie. „De vraag rijst of de hui
dige wereldorganisatie voor de West- 
europese landen nog wel een reële be
tekenis heeft. Of er niet moet worden 
gestreefd naar regionale conferenties 
en met name naar een Europese confe
rentie”.

MEDEZEGGENSCHAP
In de memorie van toelichting, zei prof. 
Albeda, is belangrijke aandacht besteed 
aan de snelle veranderingen en aan de 
medezeggenschap, omdat beide punten 
op dit moment in discussie zijn. Beide 
bewegingen behoren bij elkaar. „Wan
neer men het hoofd wil bieden aan de 
voortdurend noodzakelijke veranderin
gen op sociaal-economisch terrein, zo
wel binnen de ondernemingen als tus
sen de ondernemingen, dan zullen de 
Werkgevers en de werknemers maximaal 
geïnformeerd moeten zijn over de nood
zakelijke veranderingen”. Hij meende, 
dat de regering een beleid moet voe
ren, dat berust op een zo groot moge
lijke overeenstemming met het georga
niseerde bedrijfsleven.

„Even noodzakelijk is het, dat deze or
ganisaties een goede band met hun le
den kunnen handhaven. Ondernemers 
moeten weten, wat hun op sociaal-eco
nomisch terrein boven het hoofd hangt, 
maar de werknemers binnen die onder
nemingen moeten op de hoogte zijn met 
het beleid van hun werkgever. Door

inspraak in dat beleid, moeten zij in
stemming kunnen betuigen met dat be
leid”.

LOONBELEID
Een goede illustratie van dé noodzaak 
van dat beleid, noemde hij de inspraak 
van de organisaties van betrokkenen bij 
de loonpolitiek. „Voor een beheerste 
loonvorming — ik denk dan in de eerste 
plaats aan een beheersing in de zin van 
een zelfbeheersing door de betrokken 
organisaties — is overleg tussen be
drijfsleven en overheid noodzakelijk. 
Dat overleg heeft alleen zin wanneer 
het naar beneden kan worden doorge
speeld, wanneer de overheid dus met 
representatieve organisaties kan onder
handelen”.
Naar zijn gevoel had het loonbeleid 
vóór 1963 gefaald en was het beleid 
sinds 1963 eigenlijk een tragedie ge
weest. Hij onderstreepte dat, door er op

HOE LEREN WE 
LEVEN MET 
VOLLEDIGE 
WERK
GELEGENHEID

te wijzen, dat de cijfers over de gerea
liseerde nominale loonsverhoging eer
der de relatieve spanning op de ar
beidsmarkt in het betrokken jaar weer
spiegelen, dan het beleid van het geor
ganiseerde bedrijfsleven en de overheid. 
Er is veel onbehagen op dit punt. Daar
om kon prof. Albeda zich vinden in het
geen de heer Kloos hierover had ge
zegd, namelijk dat wij vandaag de dag 
niet kunnen spreken over een loon- 
prijs-spiraal, maar dat wij te maken 
hebben met het omgekeerde, met een 
prijs-loon-spiraal. De lonen kunnen nau
welijks de spiraal van de prijzen bijhou
den, „om niet te zeggen, dat zij een 
duidelijke neiging vertonen achter te 
blijven”. Ook hij was van mening, dat 
dit samenhing met het feit, dat het ge
hele financieel-economische beleid uit 
de hand dreigt te lopen. Het incidenteel 
ingrijpen van de minister in collectieve
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Prof. dr. W. Albeda

beidsovereenkomsten, zei de senator, dat 
de manier waarop het bij de werkne
mers aankomt, omschreven kan worden 
als een gevoel van onrechtvaardigheid. 
Met andere woorden; „wij worden ge
straft voor éeh ontwikkeling, die wij 
zelf niet hebben kunnen beïnvloeden”. 
De hele problematiek van vandaag 
meende hij, is, dat we als volk en ook 
als kabinet moeten leren leven met de 
volledige werkgelegenheid. „In de jaren 
dertig hebben wij verlangd naar de mo
gelijkheid van een geringe werkloosheid. 
Vandaag de dag hebben we de volledige 
werkgelegenheid gerealiseerd. Nu is het 
echter het grote probleem; hoe leren 
we leven met die volledige werkgele
genheid”. Hij concretiseerde dat als 
volgt; „Is een ondernemingsgewijze pro- 
duktie, zoals wij die hebben, werkelijk 
op den duur consistent met de situatie 
van de volledige werkgelegenheid”. Hij 
maakte hierbij wel de aantekening, dat 
het punt van de volledige werkgelegen
heid nogal onevenwichtig is. In de rand
stad is er sprake van een overspanning 
op de arbeidsmarkt, in het noor
den en zuiden van ons land is er 
een ruimte, terwijl er in het oosten 
een vrij evenwichtige situatie be
staat. „De korte recessie toonde aan, 
hoe zwak de positie is van de werkgele
genheid in het noorden en het zuiden 
van ons land. De verleiding, het ten 
aanzien van de creatie van nieuwe 
werkgelegenheid thans wat kalm aan te 
doen, lijkt mij te moeten worden weer
staan. Het structurele beleid behoort te 
worden voortgezet. Met belangstelling 
wacht ik het advies af inzalce de loon- 
somheffing”.

ARBEIDSMOBILITEIT
Nadat prof Albeda nog uitvoerig had 
stilgestaan bij de problemen van een 
gespannen arbeidsmarkt, kwam hij op 
het slagwoord van deze dagen „arbeids
mobiliteit”. In de memorie van toelich
ting bij de begroting sprak men van 
geringe - arbeidsmobiliteit. De senator 
vroeg zich af, of de gedachte van de 
mobiliteit het stadium van het papier 
al heeft verlaten.
„Nog steeds belonen wij in vele geval
len immobiliteit. Wij zien dat bij pen
sioenrechten en de toekenning van me
dailles voor la?igdurige trouwe dienst, 
die nog steeds plaats vindt. Mij zijn nog 
geen medailles bekend uitgereikt voor 
een duidelijk verstandige immobiliteit” . 
Werknemers zullen er aan moeten wen
nen, dat zij die geografisch mobiel zijn, 
in welke richting ook, meer kans hebben

op werkgelegenheid, dan zij, die ter 
plaatse afwachten of er werk komt, al
dus prof. Albeda.

Hij deed een voorstel voor een intensie
vere arbeidsvoorlichting, vooral voor 
jongeren die op het punt staan de lagere 
en de middelbare school te verlaten. Er 
zou voorts een goede informatie gege
ven moeten worden over bestaande va
catures en tenslotte zou hij een bege
leiding wensen van de jonge mens in de 
eerste één of twee jaar van zijn be
roepsleven. Zij zouden zich eens moe
ten kunnen uitspreken over hun erva
ringen en er zou nagegaan moeten wor
den of zij goed geplaatst zijn op de ar
beidsmarkt.
Op het ogenblik komen er nog te veel 
in het arbeidsproces, „als een kind dat 
blindemannetje speelt met een doek 
voor, terwijl het niet weet waar het 
terecht zal komen”. Voor dergelijke ac
tiviteiten zal er echter een staf aanwe
zig moeten zijn op het Gewestelijk Ar
beidsbureau. Prof. Albeda meende, dat 
op dit terrein reeds ontwikkelingen 
gaande zijn.

BUITENLANDSE
ARBEIDSKRACHTEN
De senator vreesde, dat er ten aanziën 
van de buitenlandse arbèidskrachten eeri 
gevaar aanwezig is, dat wij ze slechts 
in ons land hebben om er van te profi
teren. „Scholing van deze arbeidskrach
ten vindt alleen plaats wanneer dat nut
tig is voor het bedrijf, maar scholing 
ten behoeve van het land van herkomst 
en vorming ten behoeve van de ontwik
keling van een andere en meer expan
sieve cultuur in de landen van het Mid
dellandse Zee-gebied, zoals in Duitsland 
is gebeurd, is hier niet aan de orde ge
weest”.

Tenslotte sprak prof. Albeda nog 
over de wet bijzondere ziektekos
ten, welke hij een zeer welkome 
uitbreiding van het pakket vond, 
en over de werkloosheidsverzeke
ring. Hiervan zei hij „dat met de 
blijvende hoogconjunctuur het ge
hele karakter van deze wet in dis
cussie komt”. Hij vreesde dat daar
door in de toekomst wel conjunc
tuurschommelingen zullen voorko
men.

Prins N.V.-Dokkum
(Metaalverwerkende industrie)

FABRIKANT VAN;
• WIELEN

voor automobielen en andere
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN 

- • GASFLESSEN EN ANDERE
DRUKVATEN

Telefoon 0 5 1 9 0 -2 0 4 3

c b
V o o r  g o a l  r e r x o r g d  d r u h t c e r h

DRUKKERIJ J. B. VAN DEN BRINK & Co 
Beukerstraat 77 Zutphen Tel. (5750)4218
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Aannemingsbedrijf
Utiliteitswerken

N.V. Nieuw Vennep 
02526-3341

UITHOOi^N
(bij Amsterdam)

Prot. Chr. M.A.V.O.-school „d’Uylenburght”
GEVRAAGD per 1 augustus of zo sp. mogelijk 
daarna 1 of meer

Leraren(essen)
voor de vakken DUITS, WISKUNDE of HAN
DELSKENNIS, in volledige betrekking of ge
deelte daarvan.
— Uithoorn heeft uitstekende verbindingen met 

Amsterdam, Haarlem, Hilversum, Utrecht.
— De gemeente stelt vlot een luxe flat beschik

baar (±  ƒ 200,—, c.v. inbegrepen).
Inlichtingen bij en sollicitaties aan de toekomsti
ge directeur C. J. Stahlie, Oude Haagweg 795, 
Den Haag (west). Telefoon 070 - 63 92 44.

W A A L W IJ K
W IL L E M  V A N  O R A N J E  C O L L E G E
Chr. Scholengemeenschap Atheneum en h.a.v.o.
Gevraagd per 1 augustus 1969

DOCENT
voor: AARDRIJKSKUNDE, 13 a 16 uur. 
Mogelijkheid tot aanvulling aan naburige school 
niet uitgesloten.
Ook voor minder uren kan men solliciteren. 
Woning beschikbaar.
Sollicitaties zo spoedig mogelijk aan de rector, 
Dr. C. Blokland, Floris V-laan Ha, Waalwijk, tel. 
04160-3069 (school) of 2182 (huis).

HERV. M AVO ,,D E SLINGE"
Slingeplein no. 8 - ROTTERDAM-23
Voor de nieuwe cursus gevraagd:

leraar wiskunde 
leraar frans 
leraar duits 
leraar handelskennis
Combinatie met andere vakken is mogelijk.
Ook zij, die ver gevorderd zijn met de studie 
voor één der bovengenoemde vakken, kunnen 
solliciteren.
De Gemeente Rotterdam kan op zeer korte ter
mijn voor een woning zorgen.
Brieven aan: L. Wenink, directeur. Adres: Stuart 
Millpad 63. Telefoon: School: 010-179372. Privé: 
010 - 321474.

HOTEL ..DE KROON '̂
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

JJw adres voor recepties en partijen.

V O S K A M P  EN V R IJ L A N D  NV
KASSENBOUW -  KETELBOUW -  VERWARMING 

>S-GRAVENZANDE POSTFUS 30 TEL. 01748 -  3921*

DIRECT GELD NODIG?
PERSOONLIJKE LENINGEN direct beschikbaar voor ieder
een en elk doel. Schriftelijke zeer vlugge afwerking. Res- 
tantschuld vervalt bij werlijden. Geheimhouding gegaran
deerd.

VOORBEELD
KREDIET AFLOSSING PER MAAND
ƒ 1000.—  ...............................  47,50 34,30 22.50
S 2000.—  ...............................  94,59 68.60 45,—
f 3000.—  ...............................  142,04 102.90 87,50
ƒ 4000.— ...............................  171,— 112,50 70.35
f  5000.—  ...............................  189,39 13 ,20 90.—

enz. en?
Op u\ telefonische of schriftelijke aanvrage zenden wij u 
geheel vrijblijvend en kosteloos jen folder -net aanvraag
formulier toe.

BENELUX CREDIET
Kummcnaedestraat 66 Geleen - Telefoon 044L4 -  5320

Landbouw w erktuigenfabriek  

VICON N .V.
N IE U W -V E N N E F »
Telefoon 02526 - 3041

H . Struik en Zoon N .V .
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  en  
te n te n

Imp. Groothandel scheeps- en aan- 
nemersbenodigdheden.
Elektrische en autogene las- en sng- 
benodigdheden.

D E V E N T E R  
Diepenveensew eg 8 T e le f. 0 5 7 0 0 -1 3 9 7 0

S E R V I C E - F L A T S
in aanbouw in verschillende plaatsen op de mooiste daarvoor geschikte 
punten, met ruime 3-, 2- en 1-kamerwoningen.
Royaal van opzet, b.v.: woonkamers van 4 x 7 m, slaapkamers van 3.60 x 
6 m (met loggia), badkamer, keuken, ruime hal, berging.
Eerste klas afv/erking

•
Het aantrekkelijke van deze luxe en comfortabele woonvorm is, dat met vol
ledig behoud van eigen zelfstandigheid een privacy toch de voordelén van 
de centrale voorzieningen kunnen worden genoten, zoals b.v.: 

dagelijks diner recreatiezaal
huishoudelijke hulp liften en centrale verwarming
alarminstallatie/ verzorging der tuinen
huistelefoon onderhoud e.a.
logeerkamers

Door continu-bouw- worden flats van zeer hoge bouwkwaliteit geleverd 
tegen relatief lage prijzen: 1-kamerflats ƒ 32.500,—, 2-kamerflats ƒ 50.000,—
— ƒ 54.000,— ; 3-kamerflats ƒ 65.000,------- ƒ 72.500,—, garages ƒ 3.000,---------
ƒ 4.500,—.
Gereed of in aanbouw zijn
„V A L E R IU S F L A T ”  E uropaplein, L E E U W A R D E N
Op eerste stand
Nog drie 2-kamerflats beschikbaar.
„E P E R  V E S T E ”  te E P E  (V e lu w e )
In een gebied van prachtig natuurschoon.
Nog enkele 1-kamerflats beschikbaar.
„V IJ V E R S B E R G ”  te N O R G
Een aantrekkelijk woondorp temidden van 3000 h.a. Drents natuurschoon. 
Op 20 km van Groningen.
3- en 2-kamerflats en bungalows.
„ D E  S T A D S H A G H E N ”  te O m m en
Hooggelegen met uitzicht op de Vecht en de mooie omgeving.
Frequente busverbinding met Zwolle.
3-, 2- en 1-kamerflats.
„S E R V IC E F L A T  D R A C H T E N ”  te D R A C H T E N
Een snelgroeiende plaats met een aantrekkelijke, landelijke omgeving, met 
bezuiden Drachten de bossen van Olterterp en Beetsterzwaag en ten westen 
een deel van de Friese meren.
Snelle verbindingen met Leeuwarden, Groningen en Heerenveen.
3-, 2- en 1-kamerflats.
Voor inlichtingen:
BOUWBEDRIJF KATS N.V., Tijnjedijk 76, Leeuwarden. Tel. 05100-31318. 

Het adrës met de meeste ervaring op dit terrein.
EEN EIGEN HUIS — EEN WAARDEVAST BEZIT

CHR. coöp. SfuuU Ü H m K  H aahdj2
LOPENDEDIEP7 (blJ doKIJkln'tJalbrug) GRONINGEN -  Tel. (05900) 27902 s Posltekening 8904423

S P A A R R E N T E
JEUGDSPAARDERS 

AMBTENAREN (met premie)

4 4 %
Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (renlegevende) girorekening: 

Giroboekjes gratis verkrijgbaar.
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ZEELAND
MEUWBOUW ONDERHOVD

G E B R . JO B S E  
aannemersbedrijf

SEROOSKERKE (W .) -  TEL. (01189) 297-343-341

' AANNEMINGSBEDRIJF 
„SCHOUW EN-DUIVELAND" N.V

Schuithaven 10 - ZIERIKZEE - Telefoon 01110- 2478 
HET ADRES VOOR

UITVOERING VAN BETON-, WATER-, 
WEGENBOUW- en CULTUURTECHNISCHE WERKEN

Bouwmaterialen
TEGELS
BEKLEDINGSPLATEN VOOR 
BINNEN- EN BUITENWERK

Keukens
TIELSA
ROSÉ
PRISMA

A. DE JAGER-TOLHOEK N.V.
S H O W R O O M S  G O E S  EN M I D D E L B U R G

Aannemersbedrijf j .  Walraven
Nieuwe tvoningen en bungalows te 
koop, ook aan de kust van Walcheren

NOORDWEG 487, MIDDELBURG. TEL. 01180-2589
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DE VRIJHEID 
VAN
DE MENS

DOOR MR. W. AANTJES

¥N de eerste plaats wil ik u, mijn- 
•Theer Dubcek, zeer hartelijk dank
zeggen voor de uitnodiging, die uw 
parlement tot het onze heeft ge
richt. Wij hebben deze gaarne aan
vaard, want er bestaat bij ons volk 
grote belangstelling voor het wel 
en wee van uw volk. Door de ge
beurtenissen sinds verleden jaar is 
die belangstelling vandaag bijzon
der groot.

De belangstelling voor actuele gebeur
tenissen komt echter voort uit banden, 
die tot ver in de geschiedenis terug
gaan. Ter adstruering daarvan wil ik 
slechts een enkele greep doen.

HISTORISCHE BAN DE ̂
Reeds in 1098 werd een Nederlander, 
Herman genaamd, tot bisschop van 
Praag gekozen.
In de 14e eeuw liet Karei I, koning van 
Bohemen, Brabant besturen door fami
lieleden. Men zou dus kunnen zeggen, 
dat Nederland in die tijd een „protecto
raat” van Bohemen was! In die tijd, 
werd de universiteit van Praag gesticht, 
waaraan o.a. Geert Groote, één der 
grondleggers van de „moderne devotie” , 
heeft gestudeerd.
In de 16e eeuw revancheerden wij ons 
door de werken van Erasmus, die hier 
veel gelezen werden en waarvan er 
zelfs enkele in het Tsjechisch werden 
vertaald.
Onder de Habsburgers werden Neder
land en Tsjechoslowakije onder één dy
nastie verenigd. Het was voor de eerste 
keer, dat onze beide volken aan de 
Duitse veroveringszucht ten offer vie
len. Helaas zou het niet de laatste keer 
zijn. De Habsburgers hielden weinig of 
geen rekening met de belangen van hun 
onderdanen, hetgeen in het bijzonder 
gold voor de Nederlanders en de 
Tsjechen.
Dat bevorderde een gevoel van hechte 
verbondenheid, dat wij opnieuw sterk 
beleefden, toen de geschiedenis zich vier 
eeuwen later herhaalden. Was het in de 
16e eeuw Nederland, dat voorop ging 
in het verzet tegen de Duitse overheer
sing, in de 20e eeuw was het uw land 
dat de eerste offers bracht. Bij uw ver
zet tegen de Duitse nationaal-socialis- 
Usche expansie begon ook onze strijd, 
al hebben wij dat op dat moment he
laas veel te weinig beseft.
Onder degenen, de in de 17e eeuw als 
Vrijheidsstrijders Tsjechoslowakije ver
lieten, behoorde een der grootste zonen 
van uw volk. Jan Amos Comenius. Via

Van 10 tot 17 juni j.l. bracht een 
delegatie uit het Nederlandse 
parlement een bezoek aan het 
parlement van Tsjechoslowakije 
De delegatie stond onder leiding 
van het A.R. Tweede Kamerlid 
mr. W. Aantjes, lid van het presi
dium van de Tweede Kamer.

Op de dag van aankomst werd 
de delegatie ontvangen door ver
tegenwoordigers van het Tsje- 
choslowaakse federale parle
ment, waarvan Alexander Dubcek 
voorzitter is. Zowel tijdens de 
bijeenkomst des middags als aan

het ’s avonds door de heer 
Dubcek aan de Nederlandse 
delegatie aangeboden diner, 
hield de heer Aantjes een toe
spraak.
Op ons verzoek heeft hij de 
beide toespraken, waarvan de 
eerste in het Duits en de tweede 
in het Engels werd uitgesproken, 
aan de hand van zijn aanteke
ningen gereconstrueerd en ter 
publikatie in Nederlandse Ge
dachten afgestaan. Aangezien de 
beide toespraken geheel In ei
kaars verlengde lagen, worden 
zij hier ais één geheel opgeno-

Mr. W. Aantjes (links) in gesprek met de heer Alexander Dubcek. In het midden een tolk.

Zweden, waar hij de Nederlander De 
Geer ontmoette, kwam hij naar Neder
land, waar hij zijn laatste levensjaren 
doorbracht en in 1670 in Naarden werd 
begraven.

Het zal u interesseren, dat een recht
streekse nakomeling van deze De Geer 
thans deel uitmaakt van het Neder
landse parlement.

Toen tijdens de eerste wereldoorlog Be- 
nés en Masaryk vanuit het buitenland 
de vorming van een zelfstandige 
Tsjechoslowaakse staat voorbereidden, 
liepen de contacten tussen hen en hun 

. medestanders in Tsjechoslowakije via 
Nederland.

De herinneringen aan onze gemeen
schappelijke strijd in de tweede wereld
oorlog zijn nog zo vers, dat ik die hier 
niet verder behoef te releveren.

BRUGFUNCTIE

Als de gekozen vertegenwoordigers van 
het Nederlandse volk verheugen wij ons

over de voortzetting van onze eeuwen
oude vriendschap.
Er kunnen, ook in het leven der volken, 
tijden zijn waarin er geen andere weg 
overblijft dan die welke Comenius eens 
aangaf: „Trek u terug in het huis van 
uw hart en sluit de deur achter u”.
Er kunnen andere tijden zijn, waarin 
de deuren wijd open kunnen gaan. Van 
de vriendschap van het Nederlandse 
volk kunt u echter altijd, in alle om
standigheden, zeker zijn.
Tsjechoslowakije heeft een bijzondere 
plaats en een bijzondere roeping in Eu
ropa; een brug te zijn tussen oost en 
west en tussen noord en zuid. Zo zien 
wij het en ik twijfel er niet aan, dat u 
het ook zo ziet. Die positie heeft u de 
eeuwen door veel leed gebracht, maar 
de bijzondere roeping blijft. Wij voelen 
ons daarin diep met u verbonden.
Wij zijn verheugd, dat de uitnodiging, 
die u tot ons richtte, ons de gelegen
heid biedt daarvan ook door ons be
zoek blijk te geven. Wij zouden bijzon
der dankbaar zijn, indien u ook uwer

zijds de uitnodiging voor een tegenbe
zoek, die ik u hierbij namens het Neder
landse parlement mag overbrengen, 
zoudt willen aanvaarden.

DE VRIJHEID 
VAN DE MENS
Morgen zal onze delegatie een krans 
leggen bij het graf van de onbekende 
soldaat. Staande bij dat graf zullen wij, 
als vertegenwoordigers van het Neder
landse volk, allereerst terugdenken aan 
onze gemeenschappelijke strijd in de
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BONHOEFFER BREVIER
Een verzameling teksten uit Bonhoef- 
fers brieven, preken en geschriften, ge
ordend naar thema en verdeeld over 
alle dagen van het kerkelijk jaar. 
Dundrukuitgave In linnen band ƒ 28.50 

Verkrijgbaar In de boekhandel

UITGAVE W  TEN HAVE

GIRO 7 1 2 .0 0 0
FONDS A.R. PARTUSTICHTING. DEN HAAG
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W I D E K  O V E R

KOMKOMMERTIJD?
W IJ staan voor de maanden 

juli en augustus. De perio
de van de „komkommertijd”, op 
sommige gebieden.
Het is overigens de vraag of dat 
tegenwoordig nog wel zoveel ge
bieden zijn. Wij hebben de nei
ging te denken, dat er op steeds 
meer terreinen steeds minder 
komkommertijd is. Dat betreft ook 
het politieke veld.
Natuurlijk, juli en augustus zijn 
nog steeds belangrijke persoonlij
ke vakantiemaanden. Maar veel 
werk gaat (gewoon) door.

WERK EN 
ONTSPANNING

Ook de politiek gaat door.
Er plegen zelfs belangrijke politieke 
dingen in de zogenaamde komkommer
tijd plaats te vinden. Hierbij kan bij
voorbeeld gedacht worden aan de be
grotingsvoorbereiding. Daarnaast zijn er 
zaken als het overleg tussen regering 
en werknemers en werkgevers over de 
(on)mogelijkheden voor 1970.
De politiek kan trouwens niet stilstaan. 
Alleen is het tempo Iets minder hoog 
en de hoeveelheid zaken, welke directe 
aandacht vraagt, tets minder groot.
Wat de politieke partij betreft gaat de 
spankracht er in ' de diverse organen 
in deze maanden wat uit. Dat is op 
zichzelf ook gezond. De boog kan niet 
doorlopend gespannen zijn. Ontspan
ning is zo nu en dan gewoon nodig.

GOED VERLOOP

Het is overigens ook verstandig, wan
neer de plaatselijke, regionale en pro
vinciale besturen in juli en augustus 
enige voorbereidingen treffen voor een 
goed verloop van de activiteiten in het 
nieuwe seizoen.
Er valt dan weer heel wat te doen. 
Zoals elk jaar.
Maar in 1970 hebben wij bovendien ver
kiezingen. Verkiezingen voor de Provin
ciale Staten — op 18 maart 1970 — en 
voor de 'gemeenteraden —  op 3 juni 
1970 —. Voor drieëntwintig gemeenten 
zijn er op laatstgenoemde datum zelfs 
twee verkiezingen. Deze gemeenten, in 
het Rijnmondgebied, kiezen dan tevens 
de leden van de Rijnmondraad.
Het is zeer verstandig wanneer de be
sturen van de betreffende partijorganen 
zich tijdig realiseren wat er in dit ver
band alleen reeds allemaal voor werk 
ligt te wachtén.

Een tijdig en goed begin is in dit opzicht 
ook bepaald het halve werk.

VOORBEREIDING

LOPENDE ZAKEN

Intussen zijn er ook allerlei lopende za
ken, welke soms in de vakantiemaan
den op orde gesteld kunnen worden. 
Zo moeten allerlei besturen weer aange
vuld worden.
De financiële zaken moeten weer eens 
worden bijgewerkt.
De ledenadministratie moet kloppen met 
de gegevens op het partijbureau.

Het partijbureau moet tevens beschik
ken over de volledige namen en de 
goede adressen van de voorzitters, se
cretarissen en penningmeesters van de 
kiesverenigingen, Statenceritrales en 
Kamercentrales., De besturen kunnen 
dit lijstje zelf nog wel aanvullen.

PROGRAMS

Hieraan moet nog toegevoegd worden 
de voorbereiding van de verkiezlngspro- 
grams.
Zoals u deze week uit de pers zal zijn 
gebleken is het model-provinciepro- 
gram 1970 verschenen. Dit model-pro- 
gram is op gesteld door een commissie 
uit het Verband van Verenigingen van 
A.R. Gemeente- en Provinciebestuur
ders. Het model-program geeft de pro
vincies een raam, een kader voor de 
opstelling van de eigen programs voor 
de komende verkiezingen voor de Pro
vinciale Staten.

De algemene punten zullen per pro
vincie nader geconcretiseerd moeten 
worden. ' ■

Het model-program zal worden afge
drukt in „De Magistratuur”, het 
maandblad van het Verband. Binnen 
enkele weken is het voor iedere belang
stellende tegen kostprijs beschikbaar op 
het partijsecretariaat.
Plaatselijk zal men ook moeten gaan 
voorbereiden de opstelling van een ge- 
meenteprogram. Daarvoor is beschik
baar het in 1966 nieuw opgestelde mo- 
del-gemeenteprogram. Een aanvulling 
daarop zal binnen afzienbare tijd even
eens verschijnen.

DE BESTE!

In dit jubieumjaar van de A.R.P, 
is een in het hele land nog „lopen
de zaak” het speciale fonds.
Daar moeten wij natuurlijk alle
maal , in de komende weken mee 
bezig blijven.
Want die zaak is veel te belang
rijk om te laten rusten voor wij er 
mede klaar zijn. Wij gaan daar 
rustig mee door.
Het is wat dit betreft dan ook be
paald géén komkommertijd.
Dat mag het niet zijn en dat is hét 
gelukkig ook niet- Geld voor het 
fonds blijft dag in dag uit binnen
komen.
Maar wij zijn ér nog niet.
Wij rekenen er dan ook op, dat 
nog duizenden leden en sympa
thisanten in de zomertijd giften 
voor het verk vari de partij ter bé- 
schikking zullen stellen.
Wij verwachten daarbij gaarne de 
medewerking van allen, die zelf 
reeds iets gaven. Zij zijn de beste 
propagandisten voor het fonds!

9  gulden 
v o o r 
9 0  jaar 
a rp

Landelijk wordt inmiddels echter weer 
hard gewerkt aan de voorbereidingen 
voor het nieuwe seizoen.
Globale gedachten zijn daartoe reeds 
in april j.1. besproken tijdens een lan
delijke besturenconferentie; een ver
gadering van de Organisatie Commissie 
met de besturen van de Kamercentra
les.
De plannen zijn verder op stapel gezet 
en besproken in de Organisatie Com
missie en in het moderamen en het 
Centraal Comité van de partij. 
Momenteel vindt de nadere uitwerking 
van de plannen ter voorbereiding van 
een goede gang van zaken in het nieu
we seizoen plaats op het partijsecretari- 
aat.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G, J. H Griffioen, G. 
A. Kieft, dr. W de Kwaadsteniet, 
). W. Ooms. mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie, advertenties 
en administratie:
Dr. Kuyperstr 3. s-Gravenhage, 
tel. (070)- 183960. giro 89673.

Abonnementsprijs:
ƒ 7,— per half laar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te s-Gr'avenhage

Studentenabonnement:
f  7.- per jr. Losse verkoop f  0.30.
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tweede wereldoorlog en aan hen, die 
hun leven in die strijd gaven. Maar 
tegelijkertijd zullen wij allen gedenken, 
die streden en vielen in de strijd tegen 
tirannie en voor de vrijheid van de mens 
in alle tijden en op alle plaatsen, zowel 
in vroegere tijden als vandaag, zowel 
ver weg als zeer dichtbij.

Verleden jaar stond ik bij het graf, niet 
van een onbekende, maar van een bij 
name bekende soldaat: John F. Kenne- 
dy.
In een halve cirkel rond dat graf zijn 
zeven citaten uit zijn presidentiële inau
gurele rede aangebracht. De laatste 
daarvan luidt; „Mijn medeburgers van 
de hele wereld, vraag niet wat Amerika 
voor u kan doen, maar vraag wat wij 
allen samen kunnen doen voor de vrij
heid van de mens”.
Daarin is, geloof ik, de roeping van de 
politicus weergegeven.
Ons leven en onze wereld is vol tegen
stellingen; de tegenstelling tussen rijk 
en arm, tussen zwart en blank, tussen 
jongeren en volwassenen, tussen vrijen 
en gebondenen, tussen studenten en 
professoren, tussen vooruitstrevenden 
en behoudenden. Wat wij moeten na
streven en voorleven, is om in de ander 
niet allereerst de tegenstelling te zien, 
maar de mens, die tot vrijheid geroe
pen is. Want zc is het ook bij de schep
ping bedoeld.

GOUDEN PENNING
Bij Comenius trof ik nog een ander ci
taat aan, waarin ik dezelfde gedachte 
herkende, maar dan betrokken op zijn 
gehele volk: „Ik geloof in God; daarom

geloof ik ook dat, als het onweer is 
overgedreven, het beheer over uw eigen 
zaken in uw eigen handen zal terugke
ren, o, mijn geliefd Tsjechisch volk’’.

Dit citaat staat afgedrukt op de achter
kant van een penning, die verleden Jaar 
ter gelegenheid van het 50-jarig be
staan van de staat Tsjechoslowakije in 
Nederland werd geslagen.
Op de voorzijde van deze penning zijn 
de beeltenissen geslagen van de heer 
Svoboda en van u, mijheer Dubcek.
Het is zowel vanwege deze afbeel
dingen op de voorzijde als vanwe

ge het citaat uit Comenius op de 
achterzijde dat ik u, mijnheer 
Dubcek, een gouden exemplaar van 
deze penning mag overhandigen 
als een zeer persoonlijk geschenk 
van het Nederlandse parlement 'en 
volk.

In velband met de zomervakanties zal 
Nederlandse Gedachten volgende week 
5 juli a.s. niet verschijnen. Het eerst
volgende nummer verschijnt 12 juli a.s.

A. R. PARTIJ
Dr» ^lïyperstraat 3 ^s-Gravenhage
Voor het partijsecretariaat wordt gevraagd

boekhoudkundig
medewerker

leeftijd 21 tot 25 jaar, 
praktijkdiploma boekhouden.

Interessante werkkring op middelgroot kantoor, waar in 
goede teamgeest wordt gewerkt.

Salaris in te passen in een schaal van ƒ 569.— tot f  1,019.— 
per maand, naar gelang van leeftijd, opleiding en ervaring.

Schriftelijke sollicitaties worden gaarne ingewacht bij bovengenoemd adres. 
Eventueel telefonische inlichtingen 070 - 183960, toestel 5.
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* * Algra’s
parlementaire
zwanenzang

Hendrik Algra hield zijn laatste troon
rede t.g.v. de behandeling der begroting 
1969 van Buitenlandse Zaken:
Dat betekent zonder meer en zonder 
reserve een verlies voor de Eerste Ka
mer der Staten-Generaal. Bijna een 
kwart eeuw heeft deze Fries de belan
gen van land en volk gediend op een 
wel zeer eigen — doch immer boeiende 
— wijze.
Zijn bekwame en bewogen, echt chris
telijke engagement met de wereld van 
1969 kwam 1.1. dinsdag weer zeer dui
delijk naar voren. Zijn scherpe kritiek 
op de hypocrisie van vele landen in de 
Verenigde Naties, geïllustrered door de 
door een meerderheid voorgestelde 
Overdracht van Gibraltar aan Spanje, 
door de machteloosheid der papoea’s en 
door de werkeloosheid der V.N. bij de 
moordpartij in Biafra, kon niemand on
beroerd laten.
Zijn rede culmineerde in een sterk be
roep op Nederland om mét de andere 
landen van het westen waar het woord 
„vrijheid” nog wat betekent, voor die 
vrijheid te staan. Waarbij hij, en het 
zou Algra niet zijn als dit er niet uit
kwam, eraan herinnerde,. dat vrijheid 
slechts dan niet tot ongebondenheid 
leidt, als zij de binding aanvaardt van 
de religie. De A.R. verliest in Algra een 
senator, die wel opgevolgd, maar niet 
vervangen zal kunnen worden.

*  ★  * SER-rapport

Het georganiseerde bedrijfsleven dat in 
de SER gebundeld is, is met een eenstem
mig advies gekomen over het komende 
beleid. Wij verheugen ons over deze 
eenstemmigheid, omdat wij er diep van 
doordrongen zijn, dat een oplossing van 
de iiuidige, bijzonder grote moeilijkhe
den alleen te vinden is als men het in 
grote lijnen eens is. De SER is het ad
viesorgaan van de regering.
Nu van zo grote eenstemmigheid is ge
bleken, waarbij over en weer afstand 
gedaan is van belangrijke verlangens, 
zal het kabinet dat advies zwaar moe
ten laten wegen.
Wij beseffen heel wel dat meerdere 
punten uit het SER-advies minister 
Witteveen niet direct zullen toelachen. 
Wij hebben omtrent een aantal onder
delen van het SER-advies onze beden
kingen.
Maar als het ons ernst is met de beteu
geling van de inflatie, dan zal van allen 
een bijdrage moeten worden gevraagd. 
De begrotingsbehandeling 1970 zal er 
niet gemakkeÜjker op worden. Maar het 
is wel de moeite waard om met ver
eende krachten te realiseren wat het 
hardst nodig is.

*  ★ Partijvoorzitter

Het is in ons blad al vaker gezegd, dat 
een voorzitter van een- politieke party 
een veel vergende en zenuwslopende 
functie heeft. Vooral in een tyd van 
snelle ontwikkeling, waarin allerlei za
ken ter discussie staan en waarin met 
name de plaats van politieke partijen 
aan de orde is, geldt dat in bijzondere 
mate.
Een voorzitter presenteert zijn partij 
niet alleen naar buiten, maar hij moet

De  S.E.R. is gekomen met een 
uiterst belangrijk rapport, en 

het is in de vergadering van de 
S.E.R. aangenomen met algemene 
stemmen.
Het rapport geeft aan, langs wel
ke weg het mogelijk is, een einde 
te maken aan het gejaagde haasje- 
over springen van de prijzen en 
de lonen.
De prijzen moeten in 1970 zo wei
nig mogelijk stijgen en bij de loon
eisen moet grote matiging worden 
betracht. In dat opzicht moet het 
dus allemaal anders dan in 1969. 
Want het georganiseerde bedrijfs
leven ziet heel goed in, dat het' de 
verkeerde kant opgaat, als de ont
wikkeling van 1969 ook het vol
gend jaar doorzet. Dan is het einde 
van de zaak ontwrichting en werk
loosheid.
In het S.E.R.-rapport wordt van 
de regering tweeërlei gevraagd. 
Kostprijsverhogende belastingen 
moeten worden uitgesteld en huur
verhogingen evenzo; de Rijksuit
gaven moeten duchtig worden be
snoeid.

\7'00R we nu verder gaan, dienen we 
eerst nadrukkelijk te constateren, 

dat we hier te maken hebben met een 
advies. Een advies aan de regering. De 
regering moet dit advies bestuderen en 
daarna beslissen óf en in hoeverre zij 
aan deze gezaghebbende raadgevingen 
gehoor zal geven.
Bij haar beslissing zullen uiteraard niet 
alleen economische overwegingen een 
rol spelen. Een goed regeringsbeleid 
houdt rekening met alle aspecten van 
het nationale leven en de nationale 
huishouding.
Het ligt evenwel voor de hand, dat de 
regering het belangrijke advies, waar 
de gehele S.E.R. achter staat, van be
slissende betekenis zal achten voor haar 
beleid.
Maar als de regering haar standpunt 
heeft bepaald, dan treedt zij voor het 
front van de Staten-Generaal, om het 
beleid te verdedigen en het consent van 
het parlement te krijgen. Dan komen 
we in de periode van het „gemeen 
overleg”.
En dan wordt de zaak niet eenvoudig. 
Met name niet, omdat zo’n groot deel 
van de Rijksuitgaven bestaat uit sala
rissen, en de totale loonsom, door de 
regering uit de belastinggelden te be
talen, stijgt automatisch van jaar op 
jaar. Als de regering de Rijksuitgaven 
wil beperken, dan blijft er niet zo’n 
héél brede sector over, waar zij de 
beperking moet vinden. In plaats van 
beperking zou men ook kunnen zeggen 
bezuiniging, want het betekent hetzelf
de, maar sommige mensen hebben een 
hekel aan het woord bezuiniging en 
kunnen het in de politiek niet gebrui
ken. Daarom zeggen wij beperking en 
temporisering van de overheidsuitga
ven.

OVER die beperking zal dan het ge
meen overleg met de Staten- 

Generaal moeten gaan.
Dat is geen eenvoudige zaak.
Wij hebben vele parlementaire debat
ten dit jaar meegemaakt en hebben ook 
enige ervaring van vroegere jaren. 
Wanneer de regering zou besluiten,

met name ook intern leiding geven aan 
de gedachtenwisseling en aan de activi
teiten van zijn partij.
En ook al is dit in deze tijd een zaak 
van teamwork, toch blijft de partijvoor
zitter de verantwoordelijke man, die zijn 
voorzitterschap in de praktijk vaak als 
een ongehonoreerde functie uit moet 
oefenen. Dit vraagt veel en soms te veel 
van degene die tot zo’n taak wordt ge
roepen.
Wij hebben dit in onze eigen partij ge
zien. Wij zien het nu bij de C.H.U. De 
heer Tilanus moest het besluit nemen 
het voorzitterschap van de C.H.U. neer 
te leggen. Het werd te zwaar voor hem. 
Met veel enthousiasme heeft hij leiding 
gegeven aan zijn partij en hij leidde de 
C.H.U. zo, dat zij meeging met hetgeen 
deze tijd vraagt.
Wy betreuren het dat hij noodgedwon
gen een stap terug moet doen. Graag 
spreken wij de hoop uit, dat de heer 
Tilanus verder wèl in de actieve poli
tiek werkzaam kan blijven.
Voor de C.H.U. hopen wij, dat zy een 
waardig opvolger weet te vinden om 
het werk van de heer Tilanus voort te 
zetten.

GEMEEN OVERLEG
DOOR H. ALGRA

nog verder te snoeien in het defensie
budget, dan zou dat waarschijnlijk nog
al instemming vinden. Toen na de be
zetting van Tsjechoslowakije de Nato 
tot de conclusie kwam, dat er wat moest 
worden gedaan, om de paraatheid en 
de stootkracht van de Nato-eenheden 
weer enigermate op peil te brengen, 
kwamen daartegen veel protesten, met 
name van Amsterdamse godgeleerden 
en radicale jongeren. Het ligt voor de 
hand, dat velen het zullen toejuichen, 
als de "egering het zal zoeken in een 
nieuwe bezuiniging bij de defensie. 
Dat heeft ook nog het voordeel, dat de 
„ontspanning” er door in de hand wordt 
gewerkt. Het zal bij de Russen een goe
de indruk maken.
Mdar voor de rest wordt het met be
zuinigen een moeilijke zaak.
Dat is duidelijk voor ieder,_die de gang 
van zaken in het parlement volgt.

, De minister van Cultuur, Recreatie en 
Maatschappelijk Werk heeft het moei
lijk. Zij moet nota’s produceren over de 
sport, óver de jeugd, over de kunst, en 
dan vertellen, wat er allemaal dient te 
gebeuren en hoeveel het zal kosten. En 
zij krijgt telkens te horen, dat zij flin
ker, feller moet zijn bij de minister van 
financiën, om méér geld los te krijgen, 
méér geld voor de cultuur en de ande
re onderdelen van haar departement. 
Zij is dan zelf wel loyaal tegenover haar 
ambtgenoot van financiën en probeert 
de Kamer duidelijk te maken dat de 
verdeling van het geld over de verschil
lende departementen een zaak Is van 
kabinetsbeleid, maar het wordt nauwe
lijks geloofd.*

TTET is onze lezers bekend, dat de leer- 
lingenschalen dienen te worden 

verlaagd. De regering wil dat geleide-' 
lijk doen, om meer dan één reden. Er 
zijn immers nu al schoolbesturen, die 
een „herhaalde oproep” moeten plaat
sen, omdat zij geen personeel kunnen 
krijgen en als de leerlingenschaal niet 
uiterst voorzichtig en in etappes wordt 
verlaagd, dan krijgt men In verschillen
de uithoeken van ons land helemaal 
geen sollictanten meer en in Rotterdam 
ook niet.
Maar als de staatssecretaris bij de an
dere argumenten óók nog de overwe
ging voegt, dat de kosten een rol spe
len, dan is de beer los. Dan wordt er 
over andere argumenten niet meer ge
sproken, maar dan krijgt de staatssecre
taris te horen en vooral de minister, dat 
men bij de minister van financiën veel 
harder op de ketel moet slaan. Stel je 
voor: om de kósten zou het niet kunnen. 
Een onaanvaardbaar argument.
Als minister Schut met de stukken aan
toont, dat zijn beleid een goed sociaal 
beleid is en dat er méér goedkope keu- 
zewoningen worden gebouwd dan onder 
vorige ministers, dan komt er een nieuw 
verhaal: de woningwetwoningen, die
vroeger werden beschouwd als de toets
steen voor het sociaal beleid van

Dit artikel is geschreven n.a.v. de eer
ste berichten, die in de pers versche
nen over het SER-rapport,

de regering (hoe meer woningwetwo
ningen, hoe socialer het beleid werd 
geacht) zijn voor de arbeiders onbetaal
baar. En zij kunnen alleen betaalbaar 
worden, als de regering ze veel zwaar
der subsidieert. Dat zal natuurlijk vele 
miljoenen kosten, maar het Is dan ook 
een sociaal belang van de eerste orde. 
Als de financiële verhouding tussen het 
rijk en de gemeenten aan de orde komt, 
dan blijkt alras, dat de gemeenten veel 
meer financiële armslag moeten heb
ben en het Rijk moet daarvoor zorgen. 
Wat de ontwikkelingshulp betreft, de 
regering wordt bijna letterlijk aan de 
schandpaal genageld, omdat de bedra
gen voor deze hulp nog véél sneller 
moeten stijgen, dan nu het geval is en 
de regering ook hier, zelfs hier, van. 
mening is, dat men rekening moet hou
den met wat financieel mogelijk is. Mi
nister Udink krijgt van alle kanten de 
raad, bij zijn ambtgenoot van financiën 
ook veel harder op de ketel te slaan, 
gelijk dat ook van minister Veringa en 
minister Klompé wordt gevraagd.
De premies voor de sociale voorzienin
gen worden te hoog en de regering moet 
bevorderen, dat de schatkist een deel 
van die premies voor haar rekening 
neemt. De volksgezondheid eist verdere 
voorzieningen, waarbij geen geld ge
schroomd moet worden.

r\E lijst is niet volledig.
Maar het zijn allemaal eisen en 

suggesties, die in de laatste tijd in en 
buiten het parlement aan de orde kwa
men.
En nu zegt de S.E.R.: geen kostprijs
verhogende belastingen meer, de ver
hoging van de BTW in de ijskast, en 
een drastische beperking van de over
heidsuitgaven.
Hoe is dat te bereiken in gemeen over
leg met de Staten-Generaal? In de 
Eerste Kamer gaat het misschien nog, 
want daarvan is de vice-voorzitter van 
de S.E.R. een der leden en hij zal de 
regering de plannen van de S.E.R. met 
nadruk voorhouden.
Maar in de Tweede Kamer ligt het 
uiteraard veel moeilijker. Daar is zo
veel gevraagd en geëist in een einde
loze reeks van openbare commissiever
gaderingen ter behandeling van de be
groting, dat niemand zich goed kan 
voorstellen, hoe in gemeen overleg met 
zulk een Kamer de regering zal komen 
tot een beperking van staatsuitga
ven.

* W e m oeten  intussen niet generaliseren. 
Er z ijn  ook  nu nog  K am erleden, die op  co n 
structieve  w ijze  aangeven , h o e  er voord e li
ger en e ffe ct ie v e r  kan w ord en  gew erkt, ook  
b ij Cultuur, R ecreatie  en M aatschappelijk  
w erk .

Een modern boek 
dat diepe indruk maakt

is de roman

RUMOER RONDOM DE DOOD VAN  
OSKAR LIEBERHERR
geschreven door de Zwitserse predikant R. H. 
Oehninger.
Hij beschrijft het leven en het lijden van ds. Hein- 
rich Hüni, die in zijn dorp geen mooie begrafenis
toespraken kan en wil houden.
Een drama, zo indringend beschreven, dat wij u al
leen maar kunnen .adviseren NEEM EN LEES deze 
roman, die diepe indruk na zal laten.

Gebonden ƒ 12,90

Verkrijgbaar in de bo-vikhandel

BOEKENCENTRUM N.V. -  'S-GRAVENHAGE
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WAAR MOET HET 
MET
EUROPA NAAR TOE?
DOOR A. PLATTEEL

ONDER dit thema hield de Ne
derlandse Equipe van de 

Europese Unie van Christen- 
Democraten haar jaarlijkse studie
dag op vrijdag 13 juni. 1969 in Ge
bouw „Op Gouden Wieken” te 
Scheveningen.
Een drietal inleiders, dr. S. W. 
Couwenberg, dr. G. van Roon en 
prof. dr. J. W. van Hulst, hield 
in de morgenuren een referaat- 
over de onderwerpen: „Waar moet 
het met Europa naar toe?” (Cou
wenberg) ; „Het Duitse Vraag
stuk” (Van Roon); „Europa’s toe
komst - economisch, sociaal, cul
tureel” (Van Hulst).
Na de referaten werd over de on
derwerpen gediscussieerd in groe
pen. ’s Middags was ef eeh forum
discussie, waaraan behalve de drie 
referenten ook nog deelnamen de 
heren Van Hooft (K.V.P.J.G.), 
Van Lijnden (C.H.J.0.) en onder
getekende (Arjos).

Dr. Couwenberg trachtte ’s morgens 
aan de hand van een historische analyse 
enige wegen a§n te geven, waarlangs 
Europa in de komende tijd zou dienen 
te gaan. Hij stelde o.m., dat het ondanks 
alles onmogelijk gemaakt moet worden 
terug te keren naar de naoorlogse kou
de oorlogperiode. Voorop dient te staan 
een voortdurend streven naar wapen
beheersing en wapenbeperking. Daarbij 
meende spreker echter dat een politiek 
van wapen- en crisisbeheersing alleen 
op zinvolle wijze gevoerd kan worden 
op basis van het bestaande stelsel van 
militair machtsevenwicht. Eén en ander 
dient duidelijk in het teken te staan 
van de ontspanning tussen Oost en 
West. Daartoe dienen ook kontakten op 
economisch, cultureel en politiek gebied 
tussen Oost en West verder bevorderd 
te worden.
Over de Europese samenwerking toon
de de heer Couwenberg zich niet zo te
vreden. Een nieuw opkomend natio
nalisme heeft de Europese samenwer
king ondermijnd, de toenemende verbu- 
reaucratiserlng van de Europese sa
menwerking heeft ertoe bijgedragen, 
dat deze samenwerking steeds minder 
leeft bij de bevolking. Veel jongeren 
achten de Europese eenwording een 
achterhaalde zaak. Toch is het abso
luut noodzakelijk, dat wij ons voor 
dat Verenigd Europa opnieuw met al
le kracht gaan inzetten, omdat het vol
gens de spreker een fase is op de weg 
naar een beter geordende wereldmaat- 
schappij.

DUITSE VRAAGSTUK
Dr. Van Roon sprak over het Duitse 
Vraagstuk. Hij meende dat alleen in het 
kader van een algehele Europese ont
spanning een regeling van dit vraag
stuk mogelijk en gewenst is. Een Ver
eniging van de beide Duitslanden achtte 
de spreker welhaast uitgesloten, omdat 
beide staten in vele opzichten teveel 
uitelkaar gegroeid zijn. Een confedera
tie achtte de heer Van Roon in de toe
komst echter wel mogelijk.
Een bijzonder heet hangijzer is natuur
lijk Berlijn. De status van West-Berlijn 
zal door de D.D.R. gerespecteerd moeten 
worden in ruil voor een respecteren 
van de D.D.R. door het Westen. West- 
Diiitsland dient in de toekomst lid te 
blijven van de Westelijke samenwer
kingsorganen doch moet zich tevens 
meer op het Oosten oriënteren om daar^ 
mede een vermindering van het wan
trouwen en een vergelijk tussen West 
en Oost te helpen bevorderen.
Een Europees veiligheidssysteem dient

het uiteindelijke doel te zijn yan onze 
Europese politiek.

TOENADERING
OOST-WEST
Prof. Van Hulst stelde in zijn bijdrage 
duidelijk, dat vele mensen de politieke 
werkelijkheid bezien , vanuit het scha- 
bloon Oost-West. ■ Dit schabloon is ech
ter ontoereikend.

Een nieuwe tegenstelling, die van 
Noord-Zuid, wordt mei de dag scher
per. In de nabije toekomst zal deze te
genstelling het allesoverheersende we
reldprobleem zijn. Ook noemde spreker 
de rassendiscriminatie. Deze loopt als 
een rode draad door de Oost-West-te- 
genstelling heen. Juist deze problema
tiek maakt het in hoge mate noodzake
lijk dat wij tot een gesprek komen met 
het Oosten; Juist omdat Oost en Wést 
beiden een taak hebben teneinde een 
oplossing te vinden voor de hierboven 
genoemde problemen. Een grondvoor
waarde voor zo’n gesprek is, om einde
lijk te beginnen met de ontmythologi
sering van de Westerse vrijheid. Zijn 
wij werkelijk wel zo vrij?
In dit verband noemde de spreker o.m. 
de ten dode opgeschreven middenstand, 
de indoctrinatie van de reclame, de dic
tatuur van de seksualiteit en het feit, 
dat de Westerse literaire produktie veel 
meer beheerst wordt door de resulta
ten van het marktonderzoek dan de 
kunstenaar zich bewust is.
Ook de invloed van het militaire appa
raat op de wetenschap dient niet on
derschat te worden.
Zonder de dictatoriale aspecten van het 
communisme ook maar te bagatellise
ren is een kritisch zelfonderzoek ten 
aanzien van ons eigen systeem nood
zakelijk. Pas dan is reële toenadering 
tot het Oosten onzerzijds mogelijk.
Na de middagpauze werd nog nader op 
diverse, door de sprekers gelanceerde, 
opmerkingen ingegaan, mede naar aan
leiding van vragen en opmerkingen uit 
de discussiegroepen.

EUROPESE
VEILIGHEIDS-
CONFERENTIE
Een belangrijk onderwerp was het hou
den van Europese verkiezingen en een 
Europese partijformatie. Een en ander 
zou er inderdaad toe bij kunnen dragen, 
dat de bevolking meer betrokken wordt 
bij het wel en wee van de Europese 
samenwerking.
Bij de vorming van „Europese partijen” 
is het echter twijfelachtig of we wel 
kunnen uitgaan van de bestaande par- 
tijformaties zoals die zich in de diverse 
landen manifesteren. Een geheel nieuwe 
indeling zou ook, gezien bepaalde erva

ringen in Straatsburg wenselijk kun
nen zijn.
Een Europees veiligheidssysteem is 
noodzakelijk. Daaraan dient echter eerst 
een duurzaam overleg in de vorm van 
een Europese veiligheidsconferentie 
vooraf te gaan. Uiteraard dient ook de
U.S.A. aan dit overleg deel te nemen, 
terwijl ook dit overleg niet beperkt 
mag bVjven tot Nato-en Warschaupakt- 
landen. De neutrale landen in Europa 
dienen er bij betrokken te worden.

De erkenning van de D.D.R. en de Oder- 
Neisze grens was ook in de middagver
gadering een belangrijk thema. In meer
derheid V .s men het er over eens, dat 
erkenning in de één of andere vorm 
van de D.D.R. gewenst was mits ook 
een regeling voor de kwestie Berlijn 
daaruit voortvloeide. Men zag tevens 
het gevaar voor een verder isoleren 
van Oost-Duitsland. Een regeling van 
de kwestie Duitsland werd wel gezien 
als een noodzakelijke stap op de weg 
naar een Europees veiligheidssysteem. 
Ook de kwestie Noord-Zuid kwam nog 
uitvoerig ter sprake. Opgemerkt werd, 
in dit kader nog, dat voorkomen diende 
te worden, dat de Oost-Westtegenstel- 
lingen in de ontwikkelingslanden hun 
weerslag gaan vinden. Dit zou een groot 
gevaar voor de wereldorde betekenen.

Veel nieutve aspecten ten aanzien 
van de gehele probleinatiek kwa
men er mijns inziens op deze stu
diedag niet aan de orde. Naar mijn 
gevoel was echter de stellingname 
van prof. Van Hulst het meest 
waardevol, want voor alles geldt 
dat, wil men vanuit het Westen 
een duurzame dialoog met het 
Oosten tot stand brengen, wij 
eerst kritisch dienen te staan ten 
opzichte van onze eigen samen
leving. M et' andere woorden een 
dialoog heeft pas zin, wanneer men 
zich bewust is van zijn eigen zwak
heden.

*  *  *  Verm ogens
belasting

Minister Witteveen deelde onlangs de 
Kamer mede, dat de vermogensbelas- 
in Nederland in vergelijking met andere 
landen al te hoog is. Wij menen, dat dit 
zacht gezegd een kleine vergissing moet 
zijn. Het recente E.E.G.-rapport noemt 
als onderdeel van de vermogensbelas
ting: Luxemburg 9 Vo van het totaal, 
Italië eveneens 9 ”/o, Duitsland 8 Vo, Bel
gië 5 "/o. Frankrijk en Nederland 3 ”/o. 
Zeker, wat de inkomstenbelasting be
treft staat Nederland wel ongeveer aan 
de top, maar ten aanzien van de ver
mogensbelasting is Nederland vergele
ken met de genabuurde landen, beslist 
niet het hoogst.
Trouwens, het is voor ons de vraag of 
de totale belastingdruk in Nederland 
Wel de hoogste is van de ons omringende 
landen. Als men de totale belasting-op- 
brengst vergelijkt met het bruto natio
nale inkomen tegen marktprijzen (in 
1966) dan blijkt Nederland te innen 23,8 
percent. Hoger lagen West-Duitsland 
met 24.4 percent en Frankrijk met 24,2 
percent. Lager lagen België met 22,4 
percent, Luxemburg met 21 percent en 
Italië het 19,4 percent.
Wij moeten ons derhalve wel hoeden 
voor losse kreten!
Waarbij wij tevens onder de aandacht 
willen brengen, dat de verdeling van de 
totale belastingdruk over de verschil
lende inkomensgroepen nog een on
doorzichtige zaak is.
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Firma C. Vermeer en Zoon's
fabrieken voor gebogen hout

Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DEN IJSSEL

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen 
regels voor stoelen en fauteuils. Armleg- 
gers. Kappen. Regels. Stijlen enz, enz.

NAAM- EN 
NUMMERPLATEN
IN DIVERSE UITVOERIN GEN  
A an du id in gen  speciaal voor 
kan toorgebou w en , ziekenhu izen  
enz.
Z e lfk leven d e  transfers, o.a. v oor  
autoportieren , geveiletters, 
graveerw erk en .
ZU ID  N EDERLAN DSE 
N A A M PLA TE N O N D E RN E M IN G  
G. TER VEEN - GELEEN 
G raaf H uynlaan hoek  M arkt 
Tel. 04494 - 5888*

G. VOGLER & CO.
(FIRMANT W. A. FIBBE)

Mauritsweg 49 - ROTTERDAM 
Telefoon 010 13-78-78 ' 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton
GRONDSTOFFEN
voor de steen- en keramische industrie
W EGENBOUW M ATERIALEN

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
OIRECTIK- EN SCH AFTKETEN  
NOODW ON INGEN  
SCHOLEN EN 
KERKEN  
DIR E CTIE - EN 
3CH A FT- 
W AG EN S 
ETC.

HOUTBOUW HAHBO
A D D IN X V E L

TEL. G IE SS E N D A M -H A R D IN X ’ 'E LD  2141

ZOETERMEERS ROEM
d e  f i jn s te  m a rg a r in e  

GEBR. VAN DER SPEK N.V.

W i j  l e v e r e n  k w a l i t e i t e f i n e r e n !  
L A N D W E E R s t S a M E R  n v

S T A D e K A N A A I .  T e l .  O S e s a - Z O O ' ^
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["ET probleem van Zuid-Afri
ka is dat van de verhouding 

tussen de rassen. Van essentieel 
belang is daarom hoe de diverse 
politieke partijen in Zuid-Afrika 
die verhouding zien en wat zij zich 
in concreto voorstellen op dit punt 
te regelen. Aan de hand van het
geen de partijen zelf zeggen kan 
men zich daarover het beste een 
oordeel vormen.

Het is nuttig vooraf enkele gegevens te 
verstrekken met betrekking tot de be
volkingssamenstelling, de kiesgerechtig
den en de samenstelling van het parle
ment.
Volgens gegevens van midden 1967 be
staat de bevolking in Zuid-Afrika uit
18.733.000 personen. Het aantal Afrika
nen (in Zuid-Afrika officieel Bantoe’s 
genoemd) bedraagt 12.750.00 (68,1 “/o),
Blanken 3.563.000 (19 °/o). Kleurlingen
1.859.000 (9,9 “/o), Aziaten (vnl. Indiërs)
561.000 (3»/o).
Aan verkiezingen voor plaatselijke en 
provinciale radei en aan de parlements
verkiezingen nemen slechts de blanken 
deel. Iedere blanke van 18 jaar en ouder 
kan zich als kiezer laten registreren 
wanneer hij niet een ernstig misdrijf 
heeft begaan. Voor de Volksraad (onze 
Tweede Kamer) kiezen de Kleurlingen 
en Aziaten in de Kaap 4 blanke verte
genwoordigers. Zij konden zich als kie
zer laten registreren wanneer zij gelet
terd, zijn, 21 jaar of ouder zijn en 100 
Rand (ƒ 500,—) per jaar verdienen. Zij 
staan op een aparte kiezerslijst. De ver
tegenwoordiging van Kleurlingenkie
zers zal bij de volgende verkiezingen, in 
1971, worden afgeschaft, zo is inmid
dels bepaald.
Het parlement is verdeeld in twee ka
mers Volksraad en Senaat (onze Eerste 
Kamer). De , senaat bestaat uit 54 perso
nen; 14 gekozen in de Transvaal, 11 in 
de Kaapprovincie, 8 in Natal, 8 in de 
Oranje Vrijstaat en 2 in Zuid-West- 
Afrika.
De staatspresident benoemt 10 leden, 
waarvan 2 voor Zuid-West-Afrika. Van 
de door de staatspresident benoemde 
senatoren worden er 4 geacht op de 
hoogte te zijn met de wensen en verlan
gens de kleurlingen in het algemeen. 
Bovendien benoemt hij één blanke voor 
hen uit Zuid-West-Afrika.
De Volksraad — oök volledig blank — 
bestaat uit 170 leden. Van hen worden 
er 6 door de blanken in Zuid-West-Afri
ka gekozen. De laatste parlementsver
kiezingen vonden op 30 maart 1966 
plaats.
In het parlement zijn 3 partijen verte
genwoordigd nl. de Nationale Partij met 
126 zetels, de Verenigde Partij met 39 
zetels en de Progressieve Partij met 1 
zetel.
De zetelverdeling is een gevolg van het 
feit, dat het kiesstelsel gebaseerd is op 
het districtensysteem. De percentages 
van het aantal stemmen is anders over 
de partijen verdeeld dan het aantal ze
tels. Bij de laatste verkiezingen kreeg 
de Nationale Partij 58Vo van de stem
men, de Verenigde Partij 37*>/o en de 
Progressieve Partij 3,l’’/o.

NATIONALE PARTIJ

Omtrent karakter en doel van de Na
tionale Partij licht ons. de constitutie 
van de Nationale Partij van Transvaal 
het beste in. Het program bepaalt o.a.: 
„Die Party staan vir die regverdige en 
gelyke behandeling van alle dele van 
Suid-Afrika, en vir die onpctrtydige 
handhawing van die regte en voorregte 
van elke deel van die bevolking.”
„Die Party strewe na die verwesenli- 
king van die nasionale aspirasies en 
oortuigings van die volk van die Repu
bliek van Suid-Afrika, met die leuse 
„Suid-Afrika Eerste”, en die bevorde
ring van ’n gesonde besef van nasionale 
eiewaarde gevestig op die volste waar
dering van alles wat die geestelike en 
kulturele besittings van die volk uit
maak in al sy verskillende vertakkings 
en deur die beskerming van die regte 
van ieder deel van die bevolking.”
„Met hierdie doel soek die Party om tot 
politieke samewerking te verenig almal 
wat bereid is om sy oogmerke en begin
sels te onderskryf en hulle in goeie trou 
te onderwerp aan die verpligtings daar
aan verbind, onder verstandhouding dat 
niemand lid van die Party mag word 
wat nie bereid is om in alle omstandig- 
hede die belange van die Republiek van 
Suid-Afrika te plaas bo die van die ras 
of land of volk waarvan hy afkomstig 
is of bo die van enige ander land nie.” 
Over de verhouding tegenover de niet-

POLITIEKE
PARTIJEN

AFRIKA
DOOR D. CÖRPORAAL
blanken lezen wij 'in art. 13 van het 
program:
„As ’n grondbeginsel van die beleid ten 
opsigte van die Bantoe, Kleurlinge en 
Indiërs in die Republiek word aanvaar 
die erkenning van hulle as blywende 
dele van die land se bevolking onder 
die Christelike voogdyskap van die Eu
ropese rasse, met streng waking teen el
ke poging tot bloedvermenging van 
blank en nie-blank en word gestreef 
na die aankweking van ’n gees van wel
willendheid en van onderlinge vertroue 
tussen blank en nie-blank, as synde in 
die beste belang van Suid-Afrika.
In ooreenstemming hiermee wil hy aan 
die nie-blanke rasse die geleentheid 
verskaf om hulself op stoflike sowel as 
geestelike gebied, elkeen op eie terrein 
te ontwikkel ooreenkomstig hulle na- 
tuurlike aanleg en vatbaarheid en wil 
hy aan hulle ’s billike en regverdige be
handeling in regspleging en landsadmi- 
nistrasie verseker.
Hy verklaar hom verder ten gunste van 
die territoriale en politieke segregasie 
van die Bantoe, sowel as ten gunste van 
die skeiding tussen blankes en nie-blan- 
kes in die algemeen en op residensiële 
en, sover as dit prakties uitvoerbaar is, 
ook op industriële gebied” .
Hoe de Nationale Partij dit beleid tracht

Mevr. Helen Suzman van de Progressie
ve Partij.

te verwezenlijken zal in een ander arti
kel aan de orde komen.

VERENIGDE PARTIJ
De Verenigde Partij zegt o.a.;
„Op grondslag van die Christelike etiek.

wil die Party die vooruitgang, geluk en 
welsyn van al die burgers van die Re
publiek van Suid-Afrika bevorder deur 
omstandighede te skep wat sal verse
ker dat al die rassegroepe in die Repu
bliek vreedsaam en eensgesind sal le- 
we”.
Zij gaat hierbij uit van o.a. de volgende 
doelstellingen en beginselen:
„Die Party sal Suid-Afrika as een ver
enigde Staat handhaaf waarin al sy in
woners aangehelp sal word om geeste- 
lik en stoflik te ontwikkel.”
„Die Party sal Blanke leierskap hand
haaf en erken dit as die hoofdraer van 
ons Westerse beskawing in Suid-Afri
ka.”
„Die Party sal die stelsel van privaat 
lewe roep wat die Republiek as ’n enkele 
konstltusionele eenheid sal bewaar en 
wat voortdurende oorlegpleging en me
dewerking onder die verskeie rasse
groepe sal verseker.”
„Die Pary sal die stelsel van privaat 
onderneming, waaronder die redelike 
aspirasies van alle rassegroepe en sek- 
sies van die gemeenskap op die beste 
wyse bevredig kan word, handhaaf en 
verdedig.”
In Sir de Villiers Graaf heeft zij een 
sympathiek woordvoerder, die op een 
open wijze zijn beleid brengt. De partij 
kan zich niet verheugen in een toene
mende aanhang.

PROGRESSIEVE PARTIJ
Tenslotte dan de Progressieve Partij. 
Wij citeren hier iets uitvoeriger, om
dat zij een alternatief beleid aanbiedt. 
Van de Verenigde Partij kan dat niet 
worden gezegd. Er is bij haar veeleer 
sprake van een gradueel verschil met de 
Nationale Partij, wanneer men het 
thuislandenbeleid buiten beschouwing 
laat.
De citaten zijn uit de uitgave „Dit is 
ons beleid van de Progressieve Partij”. 
Zij baseert haar beleid op een feit en op 
een filosofie:

„Eerstens, die feit: Suid-Afrika is ’n 
veelrassige land. Sy burgers is Swart en 
Wit en Bruin. Dit is vandag waar, dit 
sal more waar wees en vir so ver as ’n 
mens in die toekoms kan sien — omdat 
elkeen van die ander afhanklik is. Ons 
plase, ons fabrieke, ons myne, ons huise, 
ons huidige welvaart, ons toekomstige 
ontwikkeling: dit alles vereis die ver-

ZUID-AFRIKA is in de wereld
politiek een heet hangijzer. Niet 

in ’t minst vanwege het daar ge
voerde rassenbeleid. In discussies 
over rassenverhoudingen komt dit 
land steevast aan de orde als een 
voorbeeld van hoe het niet moet. 
Wie in een discussie over de mérites 
van het beleid in Zuid-Afrika ver
wikkeld raakt ontkomt er vaak niet 
aan in een emotionele gedachtenwis
seling terecht te komen.
En dat is geen wonder. Juist waar 
het in diepste zin gaat om inter
menselijke betrekkingen zullen emo
ties moeilijk er buiten gelaten kun
nen worden. Moet dat dan zult u 
vragen?
Niet waar emotie en bewogenheid 
de mens uit zijn lethargie en laks
heid losrukt,- wel waar de emotie de 
mens kortzichtig en bijziende maakt. 
Waar dit laatste het geval is vertroe
belen emoties een juiste oordeels
vorming. Wanneer wij over Zuid- 
Afrika iets willen schrijven, willen 
wij dat trachten te doen vanuit een 
bewogenheid, die toch een goed zicht 
op wat er feitelijk gaande is bewaart. 
Dat kan wellicht wanneer men zich 
als eerste doel stelt het verstrekken 
van informatie. ■
Een uitnodiging aanvaarden om naar 
Zuid-Afrika te gaan brengt verschil
lende risico’s, met zich mee. Enerzijds 
zijn er mensen, die zeggen, dat je 
toch al bevooroordeeld daar heen 
gaat en dus.......
Anderzijds zeggen anderen, dat het 
geen zin heeft om te gaan als gast 
van de regering, want die regering 
verkoopt alleen maar haar eigen be
leid en dus.......
De laatste opvatting wordt blijkbaar 
door ’Trouw’ aangehangen, getuige 
een hoofdartikel in het nummer van 
12 juni 1969 onder de titel ’Naïef?’. 
Trouw vindt het onbevredigend, dat 
de politieke partijen niet zelf men
sen naar Zuid-Afrika hebben gezon
den, nadat destijds een semi-officieel 
bezoek niet was doorgegaan.

n a ï e f ?
Trouw vervolgt dan:
„De Zuidafrikaanse regering ging 
ondertussen door met het inviteren 
van die figuren van politieke par
tijen van wie bekend was dat zij er 
anders over denken dan hun partij
en. Deze onbevredigende situatie 
heeft de afgelopen weken een ver
volg gevonden in het bezoek aan 
Zuid-Afrika van een aantal weten
schappelijke medewerkers van ka
merfracties en politieke partijen 
(ARP, CHU, KVP, PvdA en D’66). 
Het waren geen officiële partijver- 
tegenwoordigers, maar toch ook geen 
willekeurige particulieren. Het be
zoek vond plaats op uitnodiging van 
de Zuidafrikaanse regering.
Het moest ons van het hart dat we 
weinig geestdriftig kunnen zijn over 
deze vorm van informatieverwer
ving. We laten nog in het midden 
of het wel elegant is.de gast te zijn 
van een regering wier politiek men 
bij terugkeer op krasse wijze zou 
moeten veroordelen. Waar het ons 
vooral om gaat is, dat men bij be
zoeken op een dergelijke wijze zich 
hij voorbaat berooft van een stuk in
formatie over wat er werkelijk leeft 
in de harten van Bantoes en kleur
lingen. Wie als regeringsgast in Zuid- 
Afrika rondreist mag er niet op re
kenen, dat de politiek onderdrukten 
hem zonder meer hun vertrouwen 
zullen schenken met alle risico’s van 
dien.
Wie dit niet inziet is gevaarlijk na- 
ief” .

Op onze beurt moet het ons van het 
hart, dat het ons niet bekend is, dat

één van de negen deelnemers aan de 
oriëntatiereis een standpunt inneemt, 
dat afwijkt van het standpunt, dat 
hun partij inneemt.
Tot nu toe is daarvan ook na de reis 
niets gebleken. Het initiatief tot deze 
reis is geboren bij een aantal jonge 
Nederlanders die deelnamen aan een 
conferentie, die plaatsvond in het 
kader van het Duits-Nederlands ver
drag. De Zuidafrikaanse ambassa
de reageerde positief en stelde in 
overleg met de deelnemers een pro
gramma samen. Diverse zaken zijn 
op verzoek van de deelnemers aan 
de reis in het programma opgeno
men, o.a. een gesprek met mevrouw 
Suzman van de Progressieve Partij 
en een gesprek met de oppositie-lei- 
der in de Transkei, de heer Gusana. 
Het verzoek ook een gesprek te heb
ben met ds. Beyers Naudé werd in 
het officiële programma niet gerea
liseerd. Dit verhinderde de deelne
mers echter niet om eén gehele avond 
met de directeur van het Christelijk 
Instituut van gedachten te wisselen. 
Het ligt ons inziens nogal voor de 
hand, dat wie aan een dergelijke reis 
deelneemt er wel voor zorgt, dat hij 
naast het officiële programma ook 
nog de nodige contacten heeft. De 
opzet van het programma was van 
dien aard, dat hiertoe de mogelijk
heid bestond.

Trouwens een verhaal als 
„Trouw” ophangt kun je ook ten 
aanzien van èeh aantal andere 
landen houden, waaraan parle
mentsleden en andere personen 
een bezoek brengen. Maar afge
zien daarvan, de deelnemers aan 
de réis waren bepaald niet zo 
gevaarlijk naïef als de hoofdar
tikelenschrijver in „Trouw” ver
moedt. Maar misschien heeft die 
zich door naïeviteit laten leiden.
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A B O R TU S :
EEN OMSTREDEN PROBLEEM

DOOR PROF. DR. J. JANSSENS

ben gegeven aan het doorgronden va« 
de omstandigheden en het zoeken naar 
oplossingen voor de problemen anders 
dan de abortus provocatus. Het is een 
ervaringsfeit, dat enerzijds zo veelvul
dig buiten alle proporties liggende ge
dachten omtrent de somatische, psychi
sche en/of sociale belasting van zwan
gerschap bestaan, en dat anderzijds het 
verstoren van zwangerschap zo „en ba
gatelle” wordt behandeld. De vrouwen
arts zal het steeds eens moeten zijn met 
de gegeven adviezen; hij zal zich veel 
moeite en tijd moeten geven om de mo
tivering van het gegeven advies te door
gronden en hij zal voor dat deel waarin 
zijn deskundigheid tekort schiet over
tuigd moeten zijn van voldoende des
kundigheid van de adviseur en van zijn 
boven alle verdenking verheven be
trouwbaarheid. Indien de vrouwenarts 
hieraan twijfelt, is hij verplicht om met 
voorbijzien van het ontstaan van „ge
voeligheden” een andere professioneel 
deskundige te raadplegen. 
Omstandigheden, waarbij van abortus

ONDER therapeutische abortus 
sive abortus provocatus ^  

wordt verstaan: het op een deug
delijke indicatie en deskundige 
wijze wegnemen van ontkiemd 
leven vóór het levensvatbaar zijn 
van een conceptus ( =  vrucht) 
door een voor het doen van die in
greep gekwalificeerde medicus. 
Met de term abortus arte provo
catus wordt gesteld, dat de vrucht
afdrijving wordt uitgevoerd vol
gens de regels van het beroep (ars 
medica), hetgeen inhoudt, dat de 
ingreep technisch onder optimale 
omstandigheden en op verant
woorde wijze plaatsvindt en dat de 
indicatie ervoor niet strijdig is met 
de mening van te naam en faam 
goed bekende beoefenaars van de 
verloskunde en gynaecologie — 
wat overigens niet behoeft te be
tekenen, dat er volledige over
eenstemming van gevoelens be
staat tussen alle te naam eh faam 
goed bekende beoefenaars van de 
verloskunde en gynaecologie —. 
Bij hef wegnemen van ontkiemd 
lëven in de zin van abortus arte 
provocatus is er sprake van ’ een 
medische ingreep, die zich zeer in 
het bijzonder onderscheidt van 
elke andere medische ingreep 
waarbij slechts de belangen van 
één leven in het geding zijn. Bij 
abortus provocatus is er altijd 
sprake van een botsing van plich
ten ten aanzien van de ongeboren 
vrucht en de moeder.

Een abortus provocatus rechtvaardigen
de botsing van plichten kan alleen be
staan

(a) indien een op geen enkele manier 
te verhelpen noodsituatie aanwezig is, 
waarbij voortgang van de zwanger
schap direct of indirect — dit laatste in 
verband met de psycho-sociale context 
— levensbedreigend is en ' waarbij die 
levensbedreiging door het afbrek^n 
van de zwangerschap kan worden op
geheven, of
(b) indien — zonder dat directe of in
directe levensbedreiging aanwezig is — 
het voortbestaan van de vrouw als vol
waardig wezen zodanig in het geding is, 
dat bij het voortgaan van de zwanger
schap de verdere levensontplooiing van 
de vrouw ernstig en blijvend belem
merd zou zijn.

Rechtvaardiging van een provocatie 
abortus voor de vrouw zelf met sim
pelweg; „mijn lichaam is van mijzelf” , 
kan hier nimmer gelden, omdat het gaat 
om twee individuen, waarvan één wel
iswaar nog slechts in prille ontwikke
ling aanwezig is en in zeer bijzondere 
zin de zorg van de draagster behoeft, 
maar waarbij dit „individu” toch ook 
„potentieel een hele wereld voor zich 
heeft”.
Rechtvaardiging van een provocatie 
abortus voor de arts met: „ik mag mijn 
levensprincipes niet laten prevaleren en 
daarvan uitgaande uitmaken wat wel 
en wat niet in het levensbelang van de 
zwangere vrouw is, maar ik moet mij 
baseren op wat de vrouw zelf als wen
selijk ziet”, miskent evenzeer het „le
vensbelang” van het potentieel nieuwe 
iidividu. Dat de vrouw zelf — leek zijn
de — zich er daarbij niet van bewust is, 
dat ze bij provocatie abortus ontkiemd

leven of anders gezegd ,,een potentieel 
nieuw individu” het leven beneemt, kan 
uiteraard niets aan het bij de medicus 
aanwezige weten veranderen, namelijk 
dat elke jonge zwangerschap wel dege
lijk het bestaan van een potentieel 
nieuw menselijk individu impliceert.
De ingreep zal bij de uit hoofde van zijn 
beroep „verzorger van het ongeboren 
kind” grote weerstanden opwekken. Me
nig gynaecoloog zal menen, dat men met 
deze handeling bedenkelijk dicht bij de 
grens van het toelaatbare is gekomen 
of dat men die grens overschrijdt. Dit 
zal zeer in het bijzonder het geval kun
nen zijn met de ad b omschreven indi
catie.

Met deze omschrijving wil worden 
aangegeven dat de vrouw in een exis
tentiële noodsituatie verkeert, die haar 
(c.q. het echtpaar of het gezin) zodanig 
in „de mens in zijn bestaan als mens 
vernietigende omstandigheden” brengt, 
dat daarvoor geen andere uitweg be
staat dan een abortus provocatus. 
Existentiële nood zal een slechts in uit
zonderlijke omstandigheden aanvaard
bare indicatie kunnen zijn. Diegene die 
abortus provocatus uitvoert op indicatie 
„existentiële nood’’ zal het leven van 
een „potentieel niéuw individu” ver
nietigen, menende daardoor „het voort
bestaan van een reeds zelfstandig func
tionerend levend individu ih zijn men
selijk existeren (c.q. van het echtpaar of 
het gezin)” te redden. Dit laatste slechts 
kan voor de arts een rechtvaardiging 
zijn voor wat in een collisie van plich
ten de enig aanvaardbare oplossing of 
liever gezegd „uitweg” is.
Wat in dit verband onder „het voortbe
staan van een reeds zelfstandig functio
nerend levend individu in zijn mense
lijke existentie” (c.q. van het echtpaar 
of het gezin) verstaan dient te worden 
is in abstracto moeilijk nader te om
schrijven en is mede afhankelijk van 
persoonlijke opvattingen over de waar
de en waardigheid van de mens. Hoe de 
arts hierover overigens persoonlijk ook 
moge denken, van hem moet gevergd 
worden dat hij zich bij het stellen van 
de indicatie voor abortus provocatus 
houdt aan de regels van het beroep.
De beperking van de vrijheid tot uit
voering van abortus provocatus is ge
geven in de bovengenoemde omschrij
ving van wat onder abortus arte provo
catus dient te worden verstaan.
RECHTMATIGHEID 
ABORTUS ARTE 
PROVOCATUS
Iedere medicus erkent het bestaan van 
een gradueel — niet principieel — ver
schil tussen het doden van de conceptus 
in de verschillende stadia van ontwik
keling en het doden van een reeds ge
boren individu. Geen weldenkend mens 
meent het recht te hebben om een reeds 
geboren individu te mogen doden op 
gronden ontleend aan wat gedacht 
wordt te zijn: het eigen belang van dit 
individu of het belang van de het indi
vidu verzorgende gemeenschap.
Absolute tegenstanders van de abortus 
provocatus stellen:
— dat provocatie abortus — in eenzelf
de zin als boven aangegeven voor het 
reeds geboren individu — altijd on
rechtmatig is of anders gezegd dat de 
handelende medicus bij provocatie abor
tus buiten zijn bevoegdheid treedt.
— dat abortus provocatus nimmer in 
het belang van de mens kan zijn, omdat 
de mens daarbij in zijn diepste wezen 
schade lijdt door het stellen van een 
onrechtmatige daad,

■— dat het ontnemen van het leven aan 
een, zij het in het begin van zijn ont
wikkeling staand, nog zeer in het bij
zonder van de draagster afhankelijk, in
dividu ook geen wezenlijk helpen voor 
dit potentieel nieuwe individu kan be
tekenen.
— dat in elke existentiële nood — in 
onze maatschappij voorzeker — zo moet 
worden geholpen of althans zo moet 
kunnen worden geholpen, dat een aan
vaardbare oplossing anders dan „de op
lossing van de abortus provocatus” 
wordt verkregen.
In onze maatschappij heeft uiteraard 
ieder het recht om op grond van gewe
tensbeslissingen medewerking aan het 
afbreken van zwangerschap te weige
ren.

Evenals ieder het recht heeft het ver
richten van een zwangerschapsonder
breking te weigeren, heeft ook een ieder 
het recht om onder bepaalde omstandig
heden het als zijn ernstige plicht te be
schouwen om, na optimaal vooronder
zoek naar een andere uitweg, de zijns 
inziens uitsluitend in aanmerking ko
mende uitweg van de abortus provoca
tus té kiezen. In beide gevallen zal de 
hoge ‘opvatting van de medicus omtrent 
zijn taak tot uiting moeten en kunnen 
komen.

Bij het naar het oordeel van de medicus 
op deugdelijke gronden gerechtigd zijn 
tot provocatio abortus zal zeer zelden 
de indicatie: het in directe zin levens
bedreigend zijn van het zwanger zijn 
aanwezig zijn. Zwangerschap vormt 
zéér zelden een directe levensbedrei
ging. In de uitsluitend somatische sfeer 
komen heden ten dage praktisch ge
sproken geen omstandigheden meer 
voor die abortus provocatus ter directe 
bescherming. van het leven van de 
vrouw gewenst zullen kunnen doen zijn. 
Het verstoren van de zwangerschap kan 
wel eens een noodzakelijk gevolg zijn 
van een therapeutische ingreep voor een 
afwijking die op zich niets met de be
treffende zwangerschap te maken, zoals 
bij de behandeling van een zwangere 
met een baarmoederhals carcinoom. 
Lichamelijke afwijkingen, die niet in
directe zin levensbedreigend zijn, zijn 
dat soms wel in een bepaalde psycho
sociale context. Zo’n omstandigheid 
treedt bijvoorbeeld op, als een gravida 
met een ernstige ziekte, een noodzake
lijke en zeer veeleisende behandeling 
meent niet te kunnen ondergaan. De 
vraag doet zich voor of de arts bij zo
danige indirecte levensbedreiging wel 
gerechtigd is het leven van de vrouw 
te sparen door het leven van het kind 
o p , te offeren. Wat de arts daarbij in 
eerste instantie moet doen, is proberen 
om psychologisch verantwoord en met 
klem van argumenten en eventueel ook 
met de hulp van professioneel deskun
digen op terzake zijnde gebieden (me
disch maatschappelijk werkster, psy
chiater, psycholoog etc.) de vrouw tot 
andere inzichten te brengen. Jammer 
genoeg moet geconstateerd worden, dat 
vele der genoemde professioneel des
kundigen al te gemakkelijk denken over 
het uitvoeren van een provocatio abor
tus en weinig begrip hebben voor het 
gewetensconflict, waarin de handelende 
vrouwenarts verkeer. Het is zaak, dat 
de vrouwenarts — door wie de hande
ling moet worden uitgevoerd — hier
mede in voorkomende gevallen reke
ning houdt en zich afvraag of zijn advi
seurs zich de draagwijdte van hun ad
viezen wel voldoende realiseren en of 

ook zij vol doende, aandacht en tijd heb-

Prof. dr. J. Janssens.
Hoofd afd. Verloskunde en G'gnaecolo- 
gie. Academisch Ziekenhuis van de Vrije 
Universiteit, Amsterdam.

provocatus een aperte levensverlenging 
of belemmerende verergering van een 
somatisch of psychisch lijden verwacht 
mag worden, komen ook zéér weinig 
voor.
Een rnedische indicatie . met als grond 
uitsluitend een anderszins, bestaande 
kortere levensverwachting voor, de 
vrouw, of het somatisch, of psychisch 
verminderd valide zijn zal slechts zel
den ernstig genomen kunnen worden. 
De huidige mogelijkheden van de ob
stetrische zorg ontnernen' aan een der
gelijk argument veelal de grond.
Bij deze juist genoemde indicaties kun
nen soms de met de zwangerschap ver
bonden psycho-sociale problemen meer 
dan de verergering van het lijden zelf 
en de kortere levensverwachting on
overkomelijk schijnen of ook metter
daad als zodanig beschouwd worden. In 
dergelijke moeilijke psycho-sociale om
standigheden voor de vrouw en haar 
gezin zullen toch meestal — als men zich 
daar volledig voor inzet en eventueel 
deskundigen van de organisaties voor 
maatschappelijke zorg te hulp roept — 
oplossingen gevonden kunnen worden; 
soms zal daarbij tijdelijke of langdurige 
verzorging van het kind elders, soms 
zal adoptie en soms zullen sociaal in
grijpende maatregelen van andere aard 
in het gezin noodzakelijk zijn. Bij het 
streven naar een oplossing anders dan 
die van de abortus provocatus zal het 
uiterste van de arts gevergd moeten 
worden.
Sommigen zullen deze in feite psycho
sociale gronden voor een medische in
dicatie nimmer kunnen aanvaarden. 
Anderen zullen genegen zijn om, als dat 
op geen enkele andere manier mogelijk 
is, de gezinssituatie door abortus provo
catus te redden.
Zwangerschap ontstaan als gevolg van 
verkrachting komt minder vaak voor 
dan wordt gesuggereerd. Sommige art
sen aanvaarden de indicatie om in zo
danige omstandigheden een abortus te 
provoceren en wel op indicatie „existen
tiële nood”.
Velen zijn van mening, dat een abortus 
provocatus op zuiver eugenetische gron
den nauwelijks of niet in overweging 
genomen dient te worden. Wel zal in 
zulke gevallen een medicus op psycho
logische gronden gerechtigd kunnen zijn 
tot een voortijdig af breken van de 
zwangerschap te besluiten. Ook hierbij
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en wordt beïnvloed door sociaal-econo- 
mische omstandigheden. Vooral in de 
grote steden en onder slechte sociaal- 
economische omstandigheden is de om
vang ervan zeer groot. Zo heeft men 
voor Wenen en Duitsland zo omstreeks 
1930 kunnen berekenen, dat evenveel 
zwangerschappen kunstmatig verstoord 
werden als a terme geraakten.

Hoe zou het b.v. in Amsterdam zijn? Wij 
zijn hierover nu vrij goed geïnformeerd 
dankzij de voortreffelijke studie van dr. 
P. E. Treffers over Abortus provocatus 
en anticonceptie (1965; 206 blz., 54 ta

bellen, uitg. Erven Bohn - Haarlem). 
Vit deze studie blijkt, dat in Amsterdam 
omstreeks 1985 jaarlijks ±  2000 zwan
gerschappen tegennatuurlijk door de 
vrouw zelf of met medewerking van een 
aborteur worden verstoord (d.i. ruim 
J0"/« van alle zwangerschappen).
In tegenstelling met wat veelal gedacht

25 gevallen (het meest bij de verst ge
vorderde graviditeiten).
Preventie van abortus provocatus kan, 
theoretisch gezien, worden bewerkstel
ligd door afschrikking, wettelijke maat
regelen, beïnvloeding van de sociale si
tuatie die aanleiding wordt tot de pro
vocatie en bevordering van anticoncep
tie ter voorkoming van ongewenste 
zwangerschap (indeling van dr. Tref
fers).
Afschrikking door het via bekendma
king door de arts aan de kaak stellen 
van diegene die provoceert, is zonder 
meer al onmogelijk vanwege het me
disch beroepsgeheim en zou bovendien 
alleen tot gevolg hebben dat behalve de 
provocatie abortus pok nog de er door 
verwekte ziektetoestanden in de heime
lijkheid gedrongen worden, hetgeen ze
ker met een veel groter aantal resttoe- 
standen en met hogere mortaliteit ge
paard zou gaan. De vrouw zou in het

is de indicatie „existentiële nood”.
Vrijwel alle gynaecologen zijn het er 
over eens, dat het afbreken van de 
zwangerschap als ontoelaatbaar be
schouwd dient te worden als uitsluitend 
sociale indicaties bestaan.

Er zijn sociale indicaties, die een ieder 
zonder enige moeite misdadig vermag te 
noemen; er zijn er ook waarbij men dit 
woord moeilijk in zijn mond durft te 
nemen. De grondslagen voor de abortus 
provocatus op sociale indicatie kunnen 
vele zijn (lichtzinnigheid; gemakzucht; 
zucht naar overdaad; genotzucht en lui
heid van de a.s. moeder; egoïsme van 
de verwekker, die de vrouw naar de 
abortus provocatus drijft; financiële 
nood; slechte woningtoestanden; het al
leen staan van de vrouw — bij een in 
de steek gelaten verloofde, een weduwe 
en de vrouw van een gevangene — ; de 
door vergroting van het gezin ontstane 
opvoedingsmoeilijkheden; enz.).
Wij hebben reeds eerder betoogd, dat de 
sociale indicatie door de artsen in het 
algemeen niet wordt aanvaard. Vele 
vrouwen met een huns inziens om so
ciale redenen ongewenste zwangerschap 
zullen daarom zelf de zwangerschap 
verstoren of gebruik maken van de hulp 
van een aborteur.
Wat dit laatste betreft blijken de ten 
onzent bestaande wettelijke maatrege
len preventief niét van grote betekenis 
te zijn, terwijl anderszins de vorm waar
in de delictomschrijvingen zijn gegoten 
(en de geest die daar achter stond) met 
het vroeger bestaande standpunt van 
de wetgever eraan hebben rheegewerkt, 
dat velé artsen er zeer huiverig voor 
waren (en zijn) om zich in te laten met 
abortus provocatus op huns inziens 
deugdelijke gronden.
Zonder al te diep op deze zaken in te 
gaan worde vermeld, dat de vrees van 
de arts die abortus provoceert op deug
delijke indicatie ongegrond is, omdat 
hij, ook al voldoet zijn handelen aan de 
delictomschrijvingen uit de verschillen
de artikelen, naar reeds enkele decen
nia geldende opvattingen in de recht
spraak voor het „strafbare feit” niet 
strafbaar is, als de gedraging niet we
derrechtelijk is eri als hem geen verwijt 
gemaakt kan worden voor hetgeen hij 
heeft gedaan.
Wil de dader strafbaar zijn, dan moeten 
namelijk drie voorwaarden zijn vervuld:
1) de gedraging moet zijn gesteld on
der zodanige omstandigheden, dat alle 
elementen van de in de wet opgenomen 
delictomschrijving voorhanden zijn;
2) de gedraging moet wederrechtelijk 
zijn;
3) de dader moet schuld hebben, dat 
wil zeggen: hem moet een verwijt kun
nen worden gemaakt van hetgeen hij 
heeft gedaan. (Enschede, N.T.v.G. 1966, 
blz. 1349).
Intussen bestaat toch nog bij vele artsen 
die ongegronde vrees. Ook het zich ont
worstelen aan het odium van clandesti
niteit en niet achtenswaardig zijn van 
diegenen die zich inzetten voor hulp
verlening bij de gezinsvorming is mede 
door enkele wetsartikelen belemmerd. 
Het is een gelukkige omstandigheid, dat 
nu wettelijke regelingen in voorberei
ding zijn, die deze negatieve invloeden 
wegnemen en dat de regering meer en 
meer positief is gaan denken en hande
len.

BESTRIJDING ABORTUS 
PROVOCATUS CRIMINALIS
De omvang van deze abortus provoca
tus criminalis hangt ten zeerste samen 
met het zedelijk bewustzijn '̂an het volk

/

wordt blijkt provocatio abortus, meer 
plaats te vinden bij de gehuwde dan 
bij de ongehuwde vrouw en wel vooral 
bij haar, die reeds een hoog gravidi- 
teitsnummer hebben en waarbij sprake 
is van „overmatige fertiliteit’’ (d.i. een 
overschreden zijn van het aantal ge
wenste zwangerschappen door het aan
tal werkelijke zwangerschappen).

Abortus provocatus treedt het meest op 
bij vrouwen van 25-29 jaar; vóór het 
20ste levensjaar komt blijkens een wel
iswaar bijzonder overtuigende, maar in
directe en wat grove berekening abor
tus provocatus relatief weinig voor. Bij 
de provocatio abortus wordt overwe
gend gebruik gemaakt van zeepoplos
singen die met ballonspuiten of anders
zins met kracht in de baarmoeder wor
den gespoten; mechanische middelen 
(o.a. breinaalden en andere puntige 
voorwerpen), farmacologische middelen, 
zelfmutilatie enz. worden weinig toege
past.
De gevolgen voor de gezondheidstoe
stand van de vrouw zijn nogal eens ka- 
tastrofaal, maar vallen toch vaak wel 
mee. De ondeskundigheid van de vrouw 
en de aborteur en de gevolgen van de 
,.heimelijkheid”, waarmee een en ander 
moet worden uitgevoerd, kunnen aan
leiding geven tot o.a.
— ernstige infectietoestanden, die de 
nood tengevolge hebben of na langdu
rige en zorgvuldige behandeling nog on
herstelbare resttoestanden achterlaten 
(in het bijzonder ook onvruchtbaarheid 
en/of buikklachten door vergroeiingen);
— ernstig bloedverlies, van verbloe- 
dingsdood tot het doen ontstaan van 
bloedarmoede, minder vitaal zijn, psy
chische depressie enz.;
— perforaties van de geslachtsorga
nen, van de darmen en de blaas met de 
dood als gevolg of een langdurig ziekbed 
en vaak eveneens een onherstelbare 
resttoestand (soms fistels);
— vergiftigingen b.v. bij het gebruik 
maken van middelen, die niet uitslui
tend de zwangerschap verstoren.
Het zijn — zoals reeds gezegd — geluk
kig niet alle vrouwen, waarbij op on
deskundige wijze abortus provocatus 
gepleegd wordt, die bovengenoemde na
re gevolgen ondervinden.
Het aantal sterfgevallen per jaar is de 
laatsté jaren voor heel Nederland 6. 
Ernstige ziektetoestanden (vooral shock 
door bloedverlies en infecties) komen 
naar grove scl)atting voor bij 1 op de

V - - :
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algemeen het risico van de provocatio 
abortus („noodsprong”, „wanhoops
daad”, „indicator van menselijk leed en 
onmacht”) toch willen nemen. De ten 
onzent bestaande wettelijke maatrege
len zijn preventief niet van grote bete
kenis gebleken; ze hebben zelfs op be
paalde punten een goede ontwikkeling 
van het socio-culturele patroon tegen
gegaan.

ABORTUS LEGALISEREN?
In vele landen heeft men de ellende 
aangegrepen als rechtvaardiging voor 
een soepeler houding van de wetgever 
en de geneeskundigen. Men heeft de so
ciale indicatie erkennende, de mogelijk
heden geschapen voor een op deskun
dige en dus minder gevaarlijke wijze 
uitgevoerd worden van de abortus pro
vocatus. Men heelt, zo heet dat, de 
abortus provocatus gelegaliseerd. In 
feite betekent dit in vele landen, dat 
men bij haar die ondanks het nader on
der ogen gebracht zijn van de ernst van 
de ingreep en ondanks aangeboden so
ciale hulp bij hun wens tot abortus vol
harden, dit zonder meer op verzoek 
reeds uitvoert. Is men hierbij op de goe
de weg, ook als men de geestelijke en 
maatschappelijke nood, die hierachter 
staat, in al zijn felheid ziet? Mijns in
ziens niet!
In het begin van dit betoog heb ik reeds 
gesteld, dat er vanaf het eerste begin 
der zwangerschap sprake is van het be
staan van nieuw leven. Elke kunstma
tige verstoring van zwangerschap vat ik 
dientengevolge op als doden. De r.k. 
kerk meent, dat dit feit meteen aan ons 
handelen de weg wijst en wel in deze 
zin, dat abortus provocatus nimmer ge
oorloofd is. Voor mij ligt deze zaak an
ders.
Ik meen, dat een collisie van plichten 
ten aanzien van de ongeboren vrucht 
en de moeder in bepaalde gevallen de 
medicus wel het recht geeft de zwan
gerschap te verstoren. Ik meen, dat 
slechts dan een dergelijke collisie van 
plichten bestaat, als deze het karakter 
van een noodtoestand heeft. Als zoda
nig erken ik de medische indicatie bij 
het bestaan van een levensbedreiging in 
zuiver biologische of ook niet biologi
sche maar wel existentiële zin — zie de 
inleiding —. Indien de noodtoestand dit 
plafond niet bereikt, bestaat er m.i. 
geen rechtvaardiging voor het afbreken 
van zwangerschap. De menselijke el
lende, die er dan realiter kan bestaan

mag m.i. niet ontgaan worden door het 
doden van de ongeboren vrucht, mag
m.i. niet worden afgewenteld op het 
weerloze leven daarvan. Het doden van 
de ongeboren vrucht is dan — positief 
gezegd — moord met voorbedachten ra
de, met zeer verschillende motieven, 
zoals gemakzucht, vrees voor schande, 
armoede, sociale nood, etc. of samenge
vat het niet willen aanvaarden van leed 
of als zodanig gekwalificeerde omstan
digheden voor zichzelf, het gezin, de ge
meenschap of de ongeboren vrucht zelf. 
De uitdrukking „moord met voorbe
dachten rade” heeft u, in dit verband 
gebezigd, misschien zeer wreed in de 
oren geklonken. Eerlijk gezegd heb ik 
dit ook met aarzeling zo durven stellen, 
omdat velen, die abortus provocatus 
plegen, zich niet bewust zijn, dat ze de 
hand aan een leven slaan, zolang het 
om een verstoring van een jonge zwan
gerschap gaat. Maar desalniettemin is 
de kwalificatie feitelijk juist.

Het legaliseren van de abortus provo
catus op sociale indicatie is m.i. een ver
keerd antwoord op de menselijke ellen
de of de als menselijke ellende gekwa
lificeerde omstandigheden. De ervarin
gen in landen met een gelegaliseerde 
abortus-wetgeving leren, dat de abortus 
provocatus daar in de plaats treedt van 
de meer aandacht en inspanning ver
gende anticonceptie en dat het aantal 
illegale abortus er niet door vermindert 
(Voorbeeld: Hongarije: in 1950 1700 le
gale abortus, 34.300 abortus provocatus 
criminalis, 235.800 zwangerschappen — 
totaal! —, 195.600 levend-geborenen,
resp. in 1961 170.000, 33.600, 345.700 en 
140.000).
De ene ellende laat zich kennelijk ook 
nog niet door de andere ellende beteu
gelen; legalisatie van de abortus laat 
onge-breideld zwangerschappen tot 
stand komen en zal ook de sexuele hy
giëne ondergraven.

De bestaande noodtoestand van heden 
mag overigens niet uitsluitend aanlei
ding geven tot een afwijzing van de 
door velen gevolgde praktijk en van ook 
de legalisatie van de abortus, maar moet 
een ieder en ook de overheid er toe aan
zetten om te bevorderen, dat het kwaad 
van het ongewenst zijn van zwanger
schappen in zijn wortel wordt aangetast 
en dat eventueel ook de moeder van het 
ongewenste kind en het ongewenste kind 
zelf die hulp en steun ontvangen, die 
wij ieder in nood verkerend mens schul
dig zijn. Deze taak is een aspect van de 
positieve geestelijke gezondheidszorg. 
Hierop uitgebreid in te gaan zou ons 
heden te ver voeren. We beperken ons 
tot het weergeven van enkele gedach
ten.
Het behoort tot de taak van de organen 
van geestelijke gezondheidszorg om de 
mentaliteit van het volk zodanig te be- 
invloeden, dat het zijn verantwoordelijk
heid bij het tot stand doen komen van 
zwangerschap en bij het tot stand ge
komen zijn ervan gemakkelijker inziet; 
ook zal in de sociale noodsituatie die in 
elk speciaal geval de wens tot abortus 
provocatus doet opkomen, zo goed mo
gelijk moeten worden voorzien.
Het blijkt dat abortus provocatus voor- 

, al in die gevallen wordt gepleegd, 
waarin er sprake is van een geestelijke 
nood. Treffers vond, dat abortus provo
catus juist vaak werd gevonden als in 
het oudei-lijke gezin van de vrouw ge-

* In  deze verhandeling  is v ee l oyergen om en  
van een  rap p ort van een  com m issie , die zich 
op  verzoek  van de N ederlandsche G y n a eco 
log ische V ereen ig in g  h eeft  beraden  over  het 
vraagstuk van  de abortus arte provocatu s, 
M^aarvan sch rijver  dezer rapporteur was
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POLITIEKE PARTHEN 
IN ZUID-AFRIKA

enigde samewerlcing van al ons burgers. 
Tweedens, die filosofie: naamlik dat in 
elke gemeenskap dit die individu is wat 
die heel belaugriïcste is. Dit is die regte, 
vryhede, welvaart, voorspoed en geluk 
van die individuele burger wat deur. die 
gemeenskap beskerm en deur die Staat 
bevorder moet word. Hierdie filosofie 
maak die onderskeid tussen Westerse 
demokrasie en kommunistiese, fascistie- 
se en soortgelijke totalitêre gemeen- 
skappe.
In ons veelrassige Suid-Afrika beteken 
dit dat elke individuele burger met ge- 
lyke waardigheid behandel moet word. 
Elkeen moet gelyk wees voor die gereg. 
Elkeen moet gelyke geleentheid hè om 
sy talente te ontwikkel, om daardie ta
lente te gebruik, om die beste waartoe 
hy in staat is, te kan lewer. Meriete, 
nie kleur ni’e, moet die maatstaf wees 
waaraan ons die waarde van die indivi
du meet.
Dit beteken nie dat die Progressiewe 
Party die kompleksheid van ons Suid- 
Afrikaanse situasie ignoreer of sy oë 
sluit vir die gevare en moeilikhede in
herent in ’n gemeenskap soos ons s’n 
met sy groepslojaliteite en groepsvoor- 
dele, sy verskillende standaarde, sy er
fenis van bitterheid en skeiding nie.
Sy beleid verseker dat hierdie verskille, 
hierdie lojaliteite, hierdie vooroordele 
niet uitgebuit sal word deur onverbid- 
delike magsoekers nie, of huUe nou 
Swart, Wit of Bruin is.
Ekonomiese vooruitgang, individuele ge
luk, die handhawing van beskaafde 
standaarde en op die lange duur nasio- 
nale sekuriteit, vereis dat ons diskrimi- 
nasie die rug toekeer en meriete, in 
plaats van ras, as maatstaf stel.”

Op maatschappelijk gebied staat zij vrij
heid voor;

„Die Progressive Party glo dat elke bur
ger die vryheid moet hê om om te gaan 
met wie hy wil, op voorwaarde dat hy 
niet sy vryheid so gebruik dat dit die 
van ander raak nie.
Hy glo dat die massa wetgewing wat se- 
grasie verpligtend maak, herroep moet 
word. Sosiale verhoudinge behoort nie 
deur verpligting gereguleer te word nie.

’ K NASIONALISTIESE SUID-AFRIKA
1. Agt of meer onafhankllke swart state in Suid-Afrika.

2. Botsende trou aan agt afsonderiike state.

3. ’n Arbeidsmag, waarvan vier-vyfdes uitlanders sai 
wees, burgers van onafhanklike Bantoestans.

4. Vastrapplekke vir kommunistiese aggressie.

5. Agt of meer swart state wat deur die vyande van Suid- 
Afrika gesteun mag word.

’ N V ER EN IG D E PARTY-SUID-AFRIKA
1. Blanke leierskap oor die hele Suid-Afrika.

2. Een trou aan een sentrale Regering in een Republiek.

3. ’n Arbeidsmag van burgers wat trou aan Suid-Afrika 
verskuldig is.

4. Volle beheer te alle tye oor die strategiese grense van 
Suid-Afrika.

5. Agt Blanke verteenwoordigers vir Bantoes in die 
Sentrale Volksraad.

Sir de Villiers Graaf.
Boven een verkiezingspamflet van de 
Verenigde Partij.

Hulle kan ten beste deur maatskappe- 
like konvensies en die houding van in- 
dividue gereguleer word.

Die Progressiewe Party is gekant teen 
verpligte segregasie net soos dit teen 
verpligte integrasie gekant is.

As individue geriewe wil gebruik of 
skole wil bywoon of tussen lede van hul 
eie rassegroep wil woon, moet hulle toe- 
gelaat word om dit te doen. Maar insge- 
lyks moet daar geen beperkings geplaas 
word op diegene wat skole wil bywoon, 
geriewe wil gebruik of in areas saam 
wil woon met ander wat dit ook op 
veelrassige basis wil doen nie.
Die geskiedenis toon aan dat sosiale 
patrone gedurig verander. Die Progres
siewe Party sien uit na die dag wan
neer die skeidslyne van vooroordeel sal 
verdwyn en ons in Suid-Afrika in ’n 
gemeenskap sal kan woon.”
Op politiek gebied samenwerking:

„Die Progressiewe Party verwerp belei- 
de wat tot Swart oorheersing sal lei. 
Net so verwerp dit diegene wat Wit 
oorheersing probeer handhaaf. Baasskap 
is sieg — of dit nou Swart baasskap of 
Wit baasskap is.

S E R V I C E - F L A T S

E u iopaplein , L E E U W A R D E N

in aanbouw in verschillende plaatsen op de mooiste daarvoor geschikte 
. punten, met ruime 3-, 2 -en 1-kamerwoningen.
Royaal van opzet, b.v.: woonkamer van 4 x 7 m, slaapkamers van 3.60 x 
6 m (met loggia), badkamer, keuken, ruime hal, berging.
Eerste klas afwerking.

•
Het aantrekkelijke van deze-luxe en comfortabele woonvorm is, dat met vol
ledig behoud van eigen zelfstandigheid en' privacy toch de voordelen van 
de centrale voorzieningen kunnen worden genoten, zoals b.v.: 

dagelijks diner recreatiezaal
huishoudelijke hulp liften en centrale verwarming
alarminstallatie verzorging der tuinen
huistelefoon onderhoud e.a.
logeerkamers

Door continu-bouw worden flats van zeer hoge bouwkwaliteit geleverd 
tegen relatief lage prijzen; 1-kamerflats ƒ 32.500,—, 2-kamerflats ƒ 50.000,— 
— ƒ 54.000,—; 3-kamerflats f. 65.000,— — ƒ 72.500,—, garages ƒ 3.000,— — 
ƒ 4.500,—.
Gereed of in aanbouw zijn '
„ V A L E R IU S E L A T ’
Op eerste stand.
Nog drie 2-kamerflats beschikbaar.
„E P E R  V E S T E ”  te E P E  (V e lu w e )
In een gebied van prachtig natuurschoon.
Nog enkele 1-kamerflats beschikbaar.
„V IJ V E R S B E R G ”  te N O R G
Een aantrekkelijk woondorp temidden van 3000 h.a. Drents natuurschoon. 
Op 20 km van Groningen.
3- en 2-kamerflats en bungalows.
„ D E  S T A D S H A G H E N ”  te O M M E N
Hooggelegen met uitzicht op de Vecht en de mooie omgeving.
Frequente busverbinding met Zwolle.
3-, 2- en 1-kamerflats.
„S E R V IC E F L A T  D R A C H T E N ”  te D R A C H T E N
Een snelgroeiende plaats met een aantrekkelijke, landelijke omgeving, met 
bezuiden Drachten de bossen van Olterterp en _ ci..waag en ten westen 
een deel van de Friese meren.
Snelle verbindingen met Leeuwarden, Groningen en Heerenveen.
3-, 2- en 1-kamerflats.
Voor inlichtingen:
BOUWBEDRIJF KATS N.V., Tijnjedijk 76, Leeuwarden. Tel. 05100 - 31318. 

Het adres met de meeste ervaring op dit terrein.
EEN EIGEN HUIS — EEN WAARDEVAST BEZIT

Ons toekoms lê ook nie in skeiding of 
bantustans opgesluit nie. Dit lê daarin 
om politieke samewerking in die enkele 
veelrassige land, Suid-Afrika, te verkry. 
Maar samewerking kan nie bereik word 
terwyl manne en vroue omrede ras of 
kleur die geleentheid tot deelname in 
die regering van hul land ontneem word 
nie. Nog minder kan dit bereik word 
solank as vrees oorheers. Vrees vir die 
vernietiging var. Westerse standaarde;

vrees van die Witman om deur ’n Swart 
meerderheid oorheers te word; vrees 
van die Swartman vir verdrukking en 
minderwaardige behandeling.
Die Progressiewe Pary het ’n beleid wat 
hierdie vrese uit die weg sal ruim en 
dus samewerking sal moontlik maak. 
Hy het ’n stelsel vir uitbreiding van 
stemreg na alle gekwalifiseerde Suid- 
Afrikaners en die versekering dat die 
mag van stemreg nie gebruik sal word 
om enige bevolkingsgroep te onderdruk 
nie.”
Tot nu toe heeft dit alternatieve 
beleid de blanke kiezers nog niet 
aangesproken. Vooral onder jonge 
intellectuelen neemt haar aanvang 
echter toe.
Van de Nationale Partij en van, de Ver
enigde Partij kunnen slechts blanken 
lid zijn. De Progressieve Partij stond 
aanvankelijk open voor iedereen, on
geacht welke huidskleur men had.

In 1968 kwam een wet tot stand, waar
door het bestaan van raciaal gemengde 
partijen niet meer was toegestaan. De 
Progressieve Partij besloot toen nood
gedwongen verder, voort te gaan als 
blanke partij, maar wel haar beginselen 
te handhaven.
Als gevolg van de nieuwe wetgeving 
besloot de tot die tijd bestaande Libe
rale Partij (de schrijver Alan Paton 
speelde in deze partij een belangrijke 
rol) tot ontbinding van de partij over 
te gaan.
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ABORTUS

zinspathologie voorkwam en vooral ook 
bij het bestaan van relatie-pathologie 
van de vrouw zelf met haar partner. 
Provocatie is te zien als een wanhoops
daad van de in een geestelijk isolement 
verkerende vrouw die een crisissituatie 
tot oplossing moet brengen. Causaal 
dient men het probleem van de abortus 
provocatus aan te grijpen bij juist de 
mentale en sociale achtergronden en in 
het bijzonder bij de gezins- en relatie- 
pathologie.
Het is tegen de verwachting in, dat hoe 
langer hoe meer duidelijk wordt, dat 
van een op ruimere schaal gegeven 
worden van hulp bij geboorteregeling 
geen eclatante invloed op het probleem 
van de abortus provocatus als maat
schappelijk euvel verwacht mag worden. 
Bij diegenen, die abortus provocatus 
plegen, blijkt niet de onbekendheid met 
anticonceptionele middelen en metho
den en evenmin het moeilijk erover kun
nen beschikken het grootste probleem 
te zijn, maar blijkt vooral de gestoorde 
communicatie tussen man en vrouw en 
een gestoorde instelling tegenover de 
sexualiteit tot niet gebruiken van be

staande mógelijkheden of een ondoel
matig gebruik te Telden.
Verwacht mag worden, dat de gemak
kelijk toepasbare orale anticonceptie op 
de duur wel een belangrijke verminde
ring van ongewenste zwangerschappen 
en deswege ook van abortus provocatus 
zal geven. Overigens bergt dit middel 
het grote gevaar in zich, dat het effi
ciënt is naar de ene zijde (het voorko
men van ongewenste zwangerschappen 
en abortus provocatus) en inefficiënt 
naar een andere zijde (het verbeteren 
van de geestelijke en in het bijzonder 
sexuele hygiëne).
Het is een belangrijke zaak, dat 
hoe langer hoe meer wordt inge
zien, dat de problematiek verbon
den met de abortus provocatus cri- 
minalis niet oplosbaar is met een 
(geboorteregelend) pilletje etc. 
maar uitsluitend via geestehjke be
arbeiding en sociale verheffing. 
Hiermee wil het grote belang van 
het vrijelijker ter beschikking ko-' 
men van anticonceptiva niet wor
den betwist; ook hiervoor geldt 
overigens, dat bij hulpverlening de 
grondslagen van het mensenbe
staan in het geding komen en dat 
deze existentiële zaken niet louter 
pragmatisch mogen worden afge
daan.
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VERKIEZING
LEDEN
EERSTE KAMER
Ee n  verkiezing, welke in ons 

land het minst de aandacht 
trekt, is die voor leden van de 
Eerste Kamer der Staten-Gene- 
raal. Dat deze verkiezing zich 
slechts in geringe mate in de alge
mene belangstelling mag verheu
gen is bepaald een Verkeerde zaak, 
maar tevens een wel enigszins te 
begrijpen zaak. Immers, de bij an
dere verkiezingen stemgerechtigde 
burgers komen bij Eerste Kamer
verkiezingen niet aan bod, althans 
niet in directe zin.
Eerste Kamerleden worden gekozen 
door de leden van de Provinciale Sta
ten. Het gaat hier dus om zogenaamde 
„getrapte” verkiezingen.
De kiezers hebben overigens wel in in
directe zin invloed op de samenstelling 
van de Eerste Kamer, namelijk bij de 
Provinciale Statenverkiezingen. Dit 
wordt dan door vele kiezers weliswaar 
vaak vergeten, maar bij'de verkiezingen 
van leden van de Provinciale Staten 
kiest men in feite tevens tegelijk indi
rect de leden van de Eerste Kamer. Een 
zaak om volgend jaar te onthouden bij 
de Provinciale Statenverkiezingen op 
woensdag 18 maart 1970.

WOENSDAG 2 JULI
Verkiezing -van leden van de Eerste 
Kamer vindt plaats volgende week 
woensdag 2 juli 1969.
De leden van de Eerste Kamer worden 
gekozen voor een periode van zes jaren.

Zoals men weet telt de Eerste Kamer 75 
leden. Om de drie jaren treedt (onge
veer) de helft af; de ene keer 38 leden, 
de andere keer 37 leden.
Voor de verkiezing worden de elf pro
vincies in vier groepen verdeeld, welke 
elk een bepaald aantal Eerste Kamer
leden kiezen.
Groep 1, gevormd door de provincies 
Noord-Brahant, Zeeland, Utrecht en 
Limburg, kiest 21 leden;
Groep II, gevormd door Gelderland, 
Overijssel, Groningen en Drenthe, kiest 
19 leden;
Groep III, gevormd door Noord-Hol- 
land en Friesland, kiest 17 leden;
Groep IV, alleen gevormd door Zuid- 
Holland kiest 18 leden.
Om de drie jaren treden beurtelings af 
de 38 Eerste Kamerleden, gekozen door 
de groepen I len III, en de 37 leden, ge
kozen door de groepen II en IV.
Dit wordt bepaald in de Kieswet.
In 1963 werd de gehele Eerste Kamer 
nieuw verkozen in verband met haar 
ontbinding naar aanleiding van de 
Grondwetsherziening in dat jaar. In de 
eerste vergadering van de toen nieuw 
gekozen Eerste Kamer was de uitslag 
van de wettelijk voorgeschreven lo
ting, dat in 1966 zouden aftreden de 
leden gekozen door de groepen II en IV 
en in 1969 de leden gekozen door de 
groepen I en III.
Het gaat volgende week dus om de 
verkiezing van 38 Eerste Kamerleden, 
en wel door de in 1966 gekozen leden 
van de Provinciale Staten in de be
treffende provincies.

KANDIDAATSTELLING
De dag van de kandidaatstelling was, 
volgens de Kieswet, de tweede dinsdag 
van juni, dus dinsdag 10 juni j.l. De 
stemming vindt plaats op de twee-en- 
twintigste dag na de kandidaatstelling, 
derhalve woensdag 2 juli a.s.
De zittinghebbende leden treden af op 
de derde dinsdag van september van 
het lopende jaar, dus dinsdag 16 sep
tember a.s. Dan treden de op 2 juli ge
kozenen in hun plaats.
De Statenleden dienen kandidatenlijs
ten in. Daarop mogen ten hoogste vijf
tien kandidaten worden geplaatst.
Elk Statenlid heeft één stem. De waarde 
van een stem is per provincie verschil
lend. Die waarde wordt namelijk be
paald door het inwonertal van de pro
vincie te delen door het honderdvoud 
Van het aantal Statenleden in die pro
vincie. Zo is bijvoorbeeld de stemwaar- 
de in Noord-Brahant 1.754.136 (laatst 
aan ons bekende aantal inwoners), ge
deeld door 71 (Statenleden) x 100, is 
(afgerond) 247. In Zeeland echter 
301.824 : 4300 =  70. Een stem van een 
Zeeuws Statenlid is dus minder waard 
dan bijvoorbeeld een stem van een Sta
tenlid in Noord-Brahant.
(De definitieve getallen kunnen iets an
ders blijken te zijn, omdat inmiddels la
tere cijfers over de aantallen inwoners 
bekend zullen zijn geworden, maar dit 
zal geen invloed hebben op de stem
ming.)
De kiesdeler wordt bepaald door de 
totale stemwaarde van de stemmen van 
alle Statenleden in een groep te delen 
door het aantal door die groep te kie
zen Eerste Kamerleden. Zoveel maal als 
de kiesdeler begrepen is in het stemcij- 
fer van een kandidatenlijst, krijgt die 
lijst een Eerste Kamerzetel toegewezen. 
Uiteraard heeft ook bij deze verkie
zing elke lijst een overschot en kunnen 
niet alle zetels in één keer worden toe
gewezen. Er is steeds een aantal restze
tels. Als het aantal daarvan kleiner is 
dan zes, vindt toekenning ervan plaats 
volgens het stelsel der grootste over
schotten en indien het aantal restzetels 
zes of groter is volgens het stelsel der 
grootste gemiddelden.

Interessant is dan de eventueel door 
partijen elkaar verleende steun. Wan
neer partij A kansloos is voor een rest
zetel, maar toch nog een bepaald over
schot heeft — dat is bij deze verkie
zingen nu eenmaal allemaal van te vo
ren te berekenen — kan zij een stem 
aan een andere bevriende partij B af
staan, al dan niet in ruil voor een we
derdienst van die partij in een andere 
groep.

In de Eerste Kamer zitten momenteel
de volgende aantallen leden voor:

Q O O Qf-s
HH f—1

1—(
SDP

KVP ...... 14 4 4 3 25
ARP ...... 1 2 2 2 7
CHU ...... 1 3 1 2 7
PvdA ...... 4 6 6 6 22
VVD ...... 1 2 2 3 8
PSP ......... — ' 1 1 1 3

BP ......... — 1 — 1 2

CPN ...... — — 1 — 1

21 19 17 18 75

Voor de A.R.P. hebben thans zitting: 
Groep I: A. A. van Eeten.
Groep Il.dr. W. P. Berghuis en prof. 
dr. W Albeda.
Groep III; H. Algra en prof mr. P. J. 
Verdam.
Groep IV: prof mr. W. F. de Gaay 
Fortman en P. C. Elfferich.
Aftredend zijn dus de heren Van Eeten, 
Algra en Verdam.
De beide eerstgenoemde keren nief in 
de Eerste Kamer terug. De beide A.R. 
kandidatenlijsten publiceerden wij 
reeds volledig in Nederlandse Gedach
ten van 24 mei j.l.

Wij komen uiteraard in Neder
landse Gedachten op deze verkie
zingen nog wel terug. Inmiddels 
hopen wij onze lezers met deze in
formatie van dienst te zijn ge
weest.

„De heer Broeksz heeft nog een 
opmerking tegoed, die ik hem be
slist niet wil onthouden. Wat is 
sociaal huisvestingsbeleid? Is dat 
alleen maar kijken naar minder 
draagkrachtigen, of naar mensen, 
die gehandicapt zijn of door andere 
redenen zich moeilijker kunnen 
helpen dan de gemiddelde burger? 
Dat is naar mijn mening een ver
smalling van het brede patroon 
van sociaal beleid voeren, die wij 
geen van allen zouden willen on
derstrepen en waarvan wij ook 
niet zouden willen, dat wij er el
kaar mee bestempelden.

Naar mijn mening moeten wij het echt 
zo durven zién, dat sociale woningbouw 
heeft te maken met differentiatie over 
de eindeloos gedifferentieerde bevol
king; dat het te maken heeft met zelf 
doen. Hoe meer de mensen kunnen zor
gen voor hun eigen problemen, hóe be
ter het voor hen is en hoe liever zij dat 
ook hebben, ook al zou het hun meer 
moeite kosten. Dat het hun allemaal 
maar zoveel mogelijk uit handen wordt 
genomen en wordt toegeschoven vanuit 
Den Haag of vanuit het raadhuis of hoe 
dan ook, is niet ideaal. Dat is wel eens 
nodig, maar wij moeten daarvan voor
al geen systeem maken. Om die reden 
steun ik de experimenten.
Ik ben van mening dat er meer variatie 
moet komen en dat er meer naar de 
mensen toe moet worden gewerkt, zodat 
zij in actie komen en zichzelf meer gaan 
redden. Er moet dus ook minder diri
gistisch worden gewerkt, want dirigis
me is precies het tegenovergestelde. Ik 
zet dan ook alles op alles om een aan
vullend individueel subsidie te kunnen 
geven. Die vorm van inspelen op de so
ciale situatie waarvoor wij gesteld zijn 
moet mijns inziens adequaat heten. Aan 
de andere kant stelt hij ons in staat het 
objectieve subsidie geleidelijk te ver
minderen, ten gunste van de individuele 
noden van de mensen die daarmee wor
den geconfronteerd. Kan men nu zeg-

De heer Broeksz (P.v.d.A.) verweet 
minister Schut, dat hij geen sociaal 
bouwbeleid voerde. Het antwoord 
van minister Schut aan de heer 
Broeksz drukken wij hier af.

MINISTER
SCHUT:
ER WORDT EEN 
DOOR EN DOOR 
SOCIAAL 
BOUWBELEID 
GEVOERD
gen — ik meen dit oprecht — dat het 
sociale beleid van dit kabinet als zv/ak 
moet worden gekenmerkt, omdat de 
P.v.d.A. niet in dit kabinet is vertegen
woordigd of omdat dit kabinet de op
vattingen van die partij niet is toege
daan? Kan men zeggen dat het beleid 
van dit kabinet alleen sterk is in het 
belang van de sterken?
Ik wil een paar punten noemen. Ik ben 
benieuwd wat de heer Broeksz daarte
gen heeft aan te voeren. Kan er niet van 
een sociaal bouwbeleid worden gespro
ken als men er kans toe ziet bij een
zelfde bouwprogramma van 125.000 per

jaar een aanzienlijke stijging van de 
gelden, die centraal beschikbaar wor
den gesteld voor krotopruiming en sa
nering te bewerkstelligen, zodat aan de 
belangrijke vervanging van oude wo
ningen en het opruimen van verderfe
lijke toestanden een krachtige aanzet 
kan worden gegeven en wij de hoop 
mogen koesteren dat wij er na verloop 
van jaren van verlost zullen zijn? Is dat 
niet sociaal? Heeft het kabinet dat niet 
gedaan?
Ik noem ook de wet huurdersbijdragen. 
Het indienen van dat wetsontwerp is 
ingegeven door een puur sociale aan
drift en wel om de minder draagkrach
tigen in woningen te krijgen die zij 
kunnen, betalen en de mensen, die in 
woningen wonen die in wezen te goed- 

' koop voor hen zijn, te stimuleren te 
verdwijnen. Ik respecteer uiteraard de 
motieven, die de Kamer hebben bewo
gen die wet te verwerpen. Ik kan niet 
goed begrijpen dat nu uitgerekend een 
vertegenwoordiger van de P.v.d.A. heeft 
gezegd dat de wet niet deugde en niet 
de kans heeft aangegrepen dit stuk so
ciaal beleid, dat in 'eder geval wat ver
lichting gaf — al was het in de ogen 
van de P.v.d.A. niet genoeg —• to effec
tueren, temeer gezien het feit, dat dit 
wetsontwerp afkomstig is van een ka
binet waarin de P.v.d.A. wel degelijk 
participeerde.Ik beschouw dit meer als 
politiek dan als sociale politiek.
Er IS echter nog meer. 'Wij hebben meer 
subsidie gegeven voor de goedkope wo
ningen. 'Wij hebben dat gedaan door het 
gehele subsidiestelsel om te polen. Wij 
hebben gezegd dat er meer subsidie 
moest worden gegeven naarmate de 
stichtingskosten lager waren. Dat heeft 
het effect gehad dat verleden jaar in de 
motie-Broeksz werd beoogd, namelijk 
dat de woningwetwoningen niet te duur 
en te luxueus zouden worden, opdat er 
geen huren voor zouden moeten wor
den gevraagd die de mensen niet kon
den betalen.
Er is nog meer. Verleden jaar is het ver
langen naar meer keuzewoningen geuit. 
Ik kan de Kamer de verzekering geven 
dat ik de keuzewoningen niet alleen

meer faciliteiten heb gegeven, maar dat 
er ook meer keuzewoningen zijn ge
bouwd. Ik heb daaromtrent wat cijfers. 
In 1968 zijn er voor 3091 woningwetwo
ningen en 2908 corporatiewoningen ex
tra bijdragen verleend. Bij elkaar is dat 
dus 5999; Ik neem de vrijheid het op 
6000 af te ronden. In de periode 1960—• 
1968 zijn er met behulp van extra bij
dragen — het kon' toen alleen in de 
woningwetsfeer — per jaar gemiddeld 
4505 woningen tot stand gekomen. Dat 
bewijst mijns inziens dat er méér goed
kope woningen zijn gekomen, ook al 
zegt de heer Broeksz dat het niet zo is. 
Wat de woningwetwoningen betreft was 
er aanvankelijk een toeslag van 25 pet. 
op de titel van arbeidsbesparing. Wij 
hebben die helemaal weggenomen. Voor 
de keuzewoningen hebben wij echter 
een toeslag laten bestaan, omdat wij 
van mening waren dat met name de 
bouw daarvan moest worden bevorderd, 
zij het niet ongelimiteerd. Voor de cor
poraties heb ik, zoals ik reeds zei, in 
1968 meer dan 2900 keuzewoningen 
kunnen steunen. Die mogelijkheid is 
ingesteld op 1 januari 1968. In 1969 is 
voor het eerst bij de contingentering de 
verplichting tot het bouwen van keuze
woningen gesteld en wel in totaal 5000. 
Om de prikkel erin te houden dat de 
gemeenten er niet een te schriel maar 
royaal gebruik van maken heb ik in de 
centrale reserve niet een toeslag van 
500 maar van 750 woningen opgenomen, 
zodat er wat mij betreft geen 5000 maar 
7500 keuzewoningen zullen worden ge
bouwd in 1969

Ten slotte wijs ik erop, dat wij de 
faciliteiten voor bejaardenwonin
gen hebben opgevoerd. Hetzelfde 
geldt voor de woningen voor ge
handicapten. Op grond van dit 
alles meen ik te mogen zeggen ̂ dat 
er op dit gebied een door en door 
sociaal beleid wordt gevoerd, met 
als doel datgene waarnaar wij 
allen streven en behoren te stre
ven: een passende woning voor 
ieder gezin.”
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GRONINGEN
Makelaarskantoor J. Fokkens Siddeburen

in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 05983 - 360

GELDERLAND

M A G A Z IJ N  „ H E T  A N K E R
rt

HOOFDSTRAAT 94-96 - VEENEND AAL

Zeer voordelige aanbieding in 
terlenUa vallen en gordijnen
S P E C I A L I T E I T  I N N Y L O N K O U S E N

Radio K. B. Weimar Televisie
Landelijk erkend installateur 

Elektrische apparaten - Verlichting
MAANDEREIND 19 EDE TELEFOON 8373

CONVECTOREN
VOOR KOLEN, OLIE EN GAS C I D A i l  A
ZOWEL VOOR WOONKAMERS
ALS VOOR KANTOREN, ZALEN y  VIETS
Bergstraat 38 - Telefoon 08370 - 2765 - WAGENINGEN

Aannemersbeciriif 
Ca. Mulder Pzn n.v.

NIEUWBOUW - VERBOUW 
SLOOPWERKEN

APELDOORN - Brinklaan 200 - 200 a - Tel. 11928

g| ‘U IT  OIVZE BO EW - EIV

D . M E I J E R -  A A N N E M E R
V A N  N IE irW B O U W -, V ER B O U W - EN 
R E P A R A T IE W E R K E N

H andei In hout, teerproduk ten  en  andere 
m ateria len .

T e le foon  7690
SASSEN H EIM  -  W erkplaats: Zutlhofstraat 2 -  T e le foon  7952

T
BO UW B ED RIJF VAN ESS

uitvoering van alle 
voorkomende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671
T IM M E R F A B K IF IK  V E R M E U L E N  N .V .
MILL (N.-B.) - TELEFOON 08859 - 1024*

Fabriek van zeprefabriceerdc houten gebouwen, 
houten woningen, directieketcn, barakken, gara
ges, vakantiehuisjes enz. Speciaal voor de land
bouw: kippenhokken, veldschuren. loodsen, etc.

EXPORT; BELGIE - DUITSLAND - ETC.

L A K - E N  V E R F IN D U S T R IE
v/h P. WERRE & Co.

ALLES OP VERFGEBiED
Veenkade 49 - 50 .  DEN HAAG .  Tel. 633923 (3 lijnen)

N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN OORD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam 
Rijswerken -  Grondwerken -  Asfaltwerken

Visser Electrotechniek N .V .
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244 

Gevestigd sinds 1919

F. V I N K  & Z O O N
A a n n e m e rs b e d r ijf

Telefoon 01827 - 2261
KERKLAAN 9 -  MOORDRECHT

TE KOOP:
N O G  4  T E  B O U W E N

M ID D E N S T A N D S W O N IN G E N
met garages aan de Nieuwe Tielseweg (Weil) naast 
het nieuw te bouwen Winkelcentrum (in verschil
lende prijsklassen )op eigen grond.
Te bevr. bij Van Noort, Aannemer en Bouwonder
nemer, Burg. Meslaan 53a, Drumpt, Gem. Tiel. 
Telefoon 03440 - 3436.

H E R V . M A V O  M  S L IN G E "
Slingeplein no. 8 - ROTTERDAM-23
Voor de nieuwe cursus gevraagd:

l e r a a r  w i s k u n d e  
l e r a a r  F r a n s  
leraar Duits 
leraar h a n d e l s k e n n i s
Combinatie met andere vakken is mogelijk.
Ook zij, die ver gevorderd zijn met de studie 
voor één der bovengenoemde vakken, kunnen 
solliciteren.
De Gemeente Rotterdam kan op zeer korte ter
mijn voor een woning zorgen.
Brieven aan: L. Wenink, directeur. Adres: Stuart 
Mülpad 63, Telefoon: School: 010-179372. Privé: 
010 - 321474.

OUDDORP AAN ZEE
Op JONKERSTEE in het bos zijn 
te koop

STENEN
ZOMERBUNGALOWS

nieuw, direct te aanvaarden. 
Koopsom ƒ 24475,— incl. BTW. 
Grondhuur ƒ 300,— per jaar, las
ten ƒ 79,— per jaar.

Inl.: TIELEMAN, telef. 01877 - 552.

Verzorgingsflat Ommen
Aan de hoofdweg Zwolle-Ommen, die ligt aan de 
rechteroever van de rivier de Vecht, verrijst de

Coöp. Verzorgingsflat 
„ D E  S T A D S H A G H E N "

Hier, op één van de mooiste plekjes van Ommen, 
kunnen de toekomstige bewoners straks genieten 
van schitterende vergezichten en prachtig na
tuurschoon.
De koopsommen van deze luxueuze serviceflat 
zijn als volgt: -

1- kamerflat ƒ 32.000
2- kamerflat ƒ 54.000
3- kamerflat ƒ 69.000

Garage ƒ 4.500
Openingstijden Modelflat: woensdags van 14.00 
tot 17.00 uur, vrijdags van 14.00 tot 17.00 uur, en 
volgens afspraak.
Uitvoerige inlichtingen en een prospectus wor
den gaarne verstrekt door

H . B A K K E R
makelaar In onroerende goederen, lid N.B.M., 
Stationsweg no. 17, OMMEN. Telef. 05291 - 1665. 
Telef. Modelflat 05291 - 1032.

E D E  - T E  K O O P  
luxe flats met C V  en lift

Nabij centrum, bossen en kerken zijn nog enkele 
riante flatwoningen te koop.
Ind.: hal - gang - keuken - berging - woon-eet- 
kamer - 3 slaapkamers - douche - vrij balkon 
enz.
Koopsom: vanaf ƒ 55.0D0,—.
Aanvaarding plm. juli a.s. - vrije vestiging - pri
ma stand.
Tekeningen, bestek en Inlichtingen worden u ver
strekt door de makelaars onroerend goed, leden 
N.B.M.
A. van Steenbeek &  H. C. B. Breunissen 
Stationsweg 15 - Ede - Tel. 08380 - 10024 - 13314 - 
10648.

FA. J A N  DE M IK
HARDINXVELD - GIESENDAM

Aannemers van Oeververbindings- 
werken - Griendhouthandel

Tei. 01846 - 2156 - 2484 - HardinxvelJ - Giesendam

P A T E N T  O C E A N
: . WERELDWIJD ■iOEGEPASTÉ ‘

A P P E N D A G E S
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN”
I NU,  & V E R K O O P  O C E A N  N.V. - V E L P (G )

4 È L ;ia 8  3 ' Ö : 2 : TEL::E;^;:?4.;fö

N.v. HANDELSKWEKERIJ

Fides ”tI Gespecialiseerd in

CHRYSANTESTEKKEN 
voor jaarrond-cuituur

Hooflaan 4 
DE LIER (Z.H.)

D IR EC T G E L D  N O D IG ?
PE RSO O N LIJK E  LENIN GEN  direct besch ikbaar v oor  ied er
een  en elk d oel. S ch rifte lijk e  zeer vlu gge a fw erk in g . R es- 
tantschuld verva lt b ij 'iverlijden. G eh eim h ou d in g gegaran 
deerd .

VOORBEELD
K R E D IE T A FLO SSIN G  PER M A A N D
ƒ 1000.—  ................................ 47.50 34,30 22.50
ƒ 2000.—  ...............................  94,59 68.60 45.—
f 3000.—  ...............................  142,04 102.90 87.50
ƒ 4000.— ...............................  171,— 112,50 70.05
f 5000.— ...............................  189.39 13 .20 90.—

enz. en."
Op u\ te le fon isch e o f  sch rifte lijk e  aanvrage zenden wij u 
geheel vr ijb lijven d  en kosteloos  en fo ld e r  n et r^ nvraag- 
form u lier toe.

B E N E L U X  C R ED IET
K um m enaedestr.'iat 66 G eleen  - T e le foon  044L4 -  3320

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS 

ALLE SOORTEN GROOT EN KLEIN 
KOMEN UIT DE IJSSEL- EN LEKSTREEK FIJN

A. van Houwelingen - Moordrecht
Telefoon 305 (01827) Weteringstraat 4.

V O S K A M P  EN V R IJ L A N D  NV
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTl US 30 TEL. 01748 - 3921*

SCHUILING GIETERIjBENODIGDHEDEN NV

BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 
i POSTBUS 52/TEL 05400-16461

AMSTERDAM

NjtiMweg 91 - Uvastnut 199 • Krugerpleln 29 -  Dapperstmt 16 • van Galstiscraat 
iin EvertJenstraat 130 - Hugo de Grootplcin 20 * Spaarnd«mmerstraat97 • BeniinckstriaÊl» 
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Mi d d a g s  5 juni was in de 
Tweede Kamer de behande

ling van het wetsontwerp inzake 
de vennootschapsbelasting aan de 
orde. Het kostte de Kamerleden 
dan ook alle moeite, toch op tijd 
in de Zeeuwse hoofdstad aanwezig 
te zijn. Het fractiebezoek begon 
namelijk ’s avonds met een bijeen
komst in de Middelburgse Schouw
burg. Verheugend was het grote 
aantal aanwezigen (ruim honderd) 
uit Provinciaal Comité, kiesver
enigingen en de bevriende maat
schappelijke organisaties.
Er werd in een prettige sfeer veel 
besproken die avond. Behandeld 
werden vraagstukken zowel van 
specifiek Zeeuwse, als van partij
politieke aard. Duurt het in een 
vergadering soms wel eens een 
tijdje vóór het gesprek op gang 
komt, in Middelburg was dat niet 
het geval.

De heer Van Bennekom, die de verga
dering presideerde kon direct na zijn 
inleidende opmerkingen het woord ge
ven aan de heer A. Sandee. Deze uitte 
zijn grote bezorgdheid over de lucht
verontreiniging, die als gevolg van de 
vestiging van Péchiney zou kunnen ont
staan. Een zorg, die — zo bleek het — 
bij vele Zeeuwen leeft. Van verschil
lende kanten werd, mede aan de hahd 
vah ervaringen in Frankrijk en Noor
wegen, gewezen op de nadelen met na
me ‘voor de fruitteelt, die deze vesti
ging met zich kan brengen. De ver
wachting leeft, dat, als gevolg van de
ze vestiging binnen een straal van een 
aantal kilometers daaromheen, een 
woestijn zal ontstaan. „Wij willen graag 
industrie hier in Zeeland, maar niet 
tot elke prijs” , aldus de heer Sandee. 
Deze opmerkingen maakten ook bij de 
aanwezige fractieleden de tongen los. 
Mejuffrouw Van Leeuwen, de heren 
Elfferich, Goudzwaard, Zijlstra en ge
deputeerde Van den Bos antwoordden. 
Het is juist hier een ontwikkeling te 
onderkennen, die grote gevaren in zich 
bergt, Indien daar niets tegen gedaan 
wordt. Van verschillende zijden en op 
verschillende niveaus wordt de lucht
verontreiniging echter reeds aangepakt. 
De Wereldgezondheidsorganisatie werkt 
aan de opstelling van standaardnormen. 
In ons land is een meetnet in opbouw. 
Bij de Tweede Kamer is een wétsont- 
werp inzake de luchtverontreiniging in
gediend. Hieruit blijkt, dat de centrale 
overheid ervan overtuigd is, dat er mo
gelijkheden moeten komen om deze be
dreiging van ons welzijn aan te pakken. 
Ook de ruimtelijke ordening moet een 
plaats en een taak in het beleid krij
gen. Evenals in andere landsdelen reeds 
eerder het geval was, treedt nu ook in 
Zeeland een spanning op. Enerzijds 
moeten er arbeidsplaatsen geschaperi 
worden, anderzijds nadert het spook 
van de luchtverontreiniging. De industrie 
moet daar geplaatst worden waar dit 
zo weinig mogelijk nadelen meebrengt 
voor landbouw, wonen en recreatie.
Op deze wijze kan men uit de spanning 
komen, die haast van iedere industrie
vestiging uitgaat.

De heer Van den Bos wees op de voor
waarden, die bij de vestiging van nieu
we industrieën gesteld worden ten aan
zien van de te verwachten verontreini
ging.
Bij de vestiging van Hoechst zijn hier
door geen moeilijkheden gerezen, ook 
hij de vestiging van Péchiney zullen 
voorwaarden gesteld worden. Als bij
komend voordeel geldt, dat de ontwik
keling van de techniek intussen niet 
heeft stilgestaan.

Ook vragen van andere aard kwamen 
aan de orde. De heer Lorier sprak 
over de' handhaving van het gezag bij 
de bezetting van het Maagdenhuis ,in 
Amsterdam door de studenten. De heer 
Biesheuvel wees erop, dat de inhoud, die 
we aan het gezag geven, in beweging 
is. Denk hierbij eens aan het gezag in 
de onderneming. Binnen de kring van 
dc ”18” wordt hierover verder gespro
ken. Wat de situatie in Amsterdam be
treft, is de fractie van mening, dat de 
gezagsorganen daar wijs en voorzichtig 
zijn opgetreden.
De heer Schakel sprak over de positie 
van ons wegvervoer, de heer Kieft nam 
het op voor de kunstenaars en hun in
spraak in het culturele beleid, de heer 
Walburg verdedigde de „225 miljoen” 
extra voor defensie naar aanleiding van 
een vraag van de heer Bijl en ook de 
heer Boertien weerde zich in het debat.

De Kamerleden met hun gastheren. In het midden de commissaris van de koningin 
mr. J. van Aartsen.

A.R. KAMERLEDEN 
BEZOEKEN ZEELAN
D O O R  DRS. J . A . D IR K S EN

Het was geen wonder, dat van verschil
lende kanten, o.a. door de heer Voogd, 
vragen werden gesteld over het fractie- 
beleid bij de gemeentelijke herindeling 
van Zeeuws-Vlaanderen. De heer Aant- 
jes ging hierop in.
De heer Veerman beantwoordde een 
vraag over het PAK. De zaak van de 
partijverhoudingen is in beweging. We 
hebben als partij de koers uitgezet. Dat 
is duidelijk naar voren gekomen op het 
laatstgehouden Partij Convent. Eén van 
de essentiële punten is het gesprek met
C.H.U. en K.V.P. Het is wel mogelijk, 
dat een individuele antirevolutionair 
deelneemt aan het PAK; het is immers 
een zuiver particulier gesprek. De A.R.P. 
wijst het PAK af. Landbouwvragen,
o.a. één van de heer Balkenende over 
de inkomensverschillen in de landbouw, 
werden door de heer Zijlstra uitvoerig 
beantwoord.
In zijn slotwoord zei de heer Biesheu
vel verheugd te zijn over de grote op
komst.
Het ;was een goede gedachtenwisseling, 
een open gesprek, waar de fracties hun 
voordeel mee zullen doen.

BESPREKING MET G.S.
Vrijdagmorgen punctueel om negen uur 
ontving . het College van Gedeputeerde 
Staten onder voorzitterschap van de 
Commissaris van de Koningin, mr. J. v. 
Aartsen de Kamerleden in het Provin
ciehuis aan het fraai gerestaureerde Ab- 
dijplein in de provinciale hoofdstad.
In deze besloten vergadering werd o.m. 
gesproken over de problemen, welke de 
industrialisatie met zich mee brengt. 
Landbouw, visserij, recreatie, zeehaven
ontwikkeling, het kernenbeleid en de 
werkgelegenheid werden in een open
hartige gedachtenwisseling onder de 
loupe genomen.
In zijn slotwoord wees de héér Bies
heuvel op de bloeiende ontwikkeling, die 
deze provincie thans doormaakt. Hoe 
belangrijk de antirevolutionaire frac
ties dit proces vinden wordt niet alleen 
geïllustreerd door dit bezoek, maar ook 
door het grote aantal fractieleden, dat 
hierbij aanwezig is.

NAAR KAPELLE
Na de ontmoeting op het Provinciehuis, 
wachtte de bus om het gezelschap naar 
Kapelle te brengen. Gedeputeerde Van 
den Bos, de heer Tevel, die van alle 
provinciale zaken op de hoogte is en de 
heer Meulbroek, secretaris van het Pro
vinciaal Comité verstrekten de infor
matie.
De tocht voerde langs het haven- en 
industrieterrein Vlissingen-Oost, waar 
de bedrijven van de Schelde, Hoechst en 
Billiton een indruk geven van de in
dustriële ontwikkeling van dit gebied. 
Tijdens het vervolg van de reis viel de 
belangrijke plaats op, die de fruitteelt 
inneemt. Vooral het grote aantal op mo
derne wijze ingeplante percelen trok de 
aandacht.

Vanwege de Eerste Kamer namen de 
heren A. A. van Eeten en P. C. Elffe
rich aan het bezoek deel. De Tweede 
Kamerfractie was vertegenwoordigd 
door de fractievoorzitter de heer B. W. 
Biesheuvel, mejuffrouw J. van Leeuwen, 
de heren W. Aantjes, J. A. van Benne
kom, C. Boertien, B. Goudzwaard, G. 
A, Kieft, M. W. Schakel, A. Veerman, 
Tj. Walburg en R. Zijlstra.

Burgemeester H. G. van Suijlekom ver
welkomde zijn gasten vóór het huis van 
zijn gemeente. Vervolgens begon de ver
gadering in de keurige, smaakvol inge
richte raadszaal samen met het voltal
lige gemeentebestuur van Kapelle. In 
de tijd, .̂ie hierop volgde, werd op de 
Kamerleden een spervuur van informa
ties gericht. Een team van deskundigen 
stond namelijk klaar om over de streek 
rond Kapelle en de ontwikkeling daar
van te vertellen. In zijn openingsrede 
gaf de burgemeester een historisch 
overzicht van de economische ontwikke
ling van Kapelle-Biezelinge. „Laat de
ze streek — zo bij uitstek geschikt door 
gunstige klimatologische omstandighe
den voor de land- en tuinbouw — toch 
groen blijven”, zo besloot de burgemees
ter met nadruk zijn toespraak.
Ir. D. van Zaken, hoofdingenieur-direc- 
teur van de cultuur-technische dienst in 
Zeeland sprak over de ruilverkavelings- 
plannen in de streek Wemeldinge-Ka- 
pelle-Biezelinge aan de hand van kaar
ten en tabellen.
De verandering in het tracé van R.W. 
58 zal gecombineerd worden met de in 
voorbereiding zijnde ruilverkaveling. 
Gestreefd wordt naar schaalvergroting. 
Op het ogenblik is het zó, dat één kwart 
van de bedrijven tweederde deel van 
de produktie in handen heeft. Een ze
kere ontwikkeling in de richting van 
grotere bedrijfseenheden is reeds gaan
de. We zien het aantal bedrijfshoofden 
afnemen, ook het aantal meewerkende 
zoons geeft een daling te zien. De weg 
zal echter heel moeilijk zijn, met een 
ruilverkaveling moet men ook leren le
ven en erin groeien.
De heer P. J. J. Dekker, blijkens zijn 
vele functies een onmisbare bestuurs
kracht in deze streek, vergeleek de si
tuatie van thans met die uit de crisis
jaren. Toén was de malaise algemeen, 
elke bedrijfstak was in moeilijkheden, 
maar de regering hielp. Nü zijn de 
moeilijkheden vooral geconcentreerd 
in de fruitteeltsector, die gebukt gaat 
onder structurele overproduktie in de 
E.E.G.-landen.
Mede daarom poogt men nu tot de op
zet van een glascultuur te komen. Op 
deze wijze kan de klein fruitteelt op de 

. volle grond vervangen worden door de 
kleine fruitteelt onder glas. .

Tot slot hield de heer Dekker de aan
wezigen de steunmaatregelen voor, die 
de fruittelers in België hebben. Het 
gaat daar om rentesubsidies, inplant- 
subsidies en overbruggingscredieten. In 
deze streek echter zien we, dat de fruit
telers (vooral de kleinen) niet over vol
doende reserves beschikken om nieuwe - 
aanplanten aan te leggen. Steitn is hier 
gewenst, ook kan een snelle uitvoering 
van de ruilverkaveling uitkomst bieden. 
De beschikbare tijd was door de inlei
dingen van deze drie sprekers volledig 
opgebruikt. Tijdens de werklunch werd 
daarom de ruimte voor de discussie

gevonden. Hiervan werd in gesprekken 
waarin ook de raadsleder!- en de ge
meentesecretaris de heer I. J. Haver- 
hoek betrokken werden, graag gebruik 
gemankt.

NAAR DE OVERKANT
De oversteek naar Zeeuws-Vlaanderen 
werd ’s middags gemaakt met de dub
beldekker „Prinses Christina”, die de 
dienst op het traject Kruiningen-Perk- 
polder onderhoudt. Per vaart zet deze 
reus onder de veerboten meer dan 
tweehonderd auto’s over.
Deze middag nam ook de vice-voor- 
zitter van het Provinciaal Comité, de 
heer Possen, aan het bezoek deel.
Per bus werd de tocht voortgezet naar 
Terneuzen waar een bezoek aan de wa- 
terfabriek van de P.Z.E.M. gebracht 
werd.
Ir. A. A. Romeijn leidde de parlemen
tariërs over het terrein rond en gaf 
antwoord op de vele vragen over de 
werking van dit bedrijf.
Het water van de Westerschelde, dat 
voor 05 ®/o uit zeewater bestaat, wordt 
op het bedrijf binnengepompt, gemicro- 
filtreerd en daarna verdampt.
Het resultaat is zuiver gedestilleerd wa
ter, dat aan de industrie geleverd wordt. 
Deze schone industrie, gestookt met 
aardgas, verspreidt geen stank (maar. 
maakt wel veel lawaai) en is vergaand 
geautomatiseerd. Een ploeg van slechts 
drie man houdt de zaak in bedrijf.
De heer Van Bennekom, die met ijzeren 
hand vasthield aan het tijdschema, 
kreeg de belangstellenden met moeite 
op tijd in de bus terug voor het volgen
de programmapunt.

RECREATIEGEBIED
BRAAKMAN
Namens het beheerschap recreatiege
bied de Braakman van de gemeenten 
Biervliet, Hoek en Philippine werd het 
gezelschap op het terrein ontvangen 
door de wnd. burgemeesters van Philip
pine en Biervliet de heren Van Oost- 
hegen en Claeijs, de secretaris van het 
bestuur de heer Bombelijn en de' be
heerder de heer Dourleijn. Uitvoerig 
gingen de heren op de gestelde vragen 
in. De voorgeschiedenis, de organisatie
vorm en de ontwikkeling van deze zó 
geslaagde opzet passeerden de revue. 
Het gaat hier om een uniek recreatie
gebied, bestaande uit een bosaanplant, 
een natuurgebied voor vogels, een 
zwembad, een speelweide, een jacht
haven, een terrein met zomerwoningen, 
een camping enz.
Al deze verschillende gebieden zijn van 
elkaar gescheiden. Op hoogtijdagen 
komt er een bezoekersaantal van 5000 
mensen en nog loopt men elkaar dan op 
dit terrein, claL inclusief het waterop
pervlak 208 hectare beslaat, niet voor 
de voeten.
Na een tocht over het terrein koerste 
het gezelschap via Breskens op Middel
burg aan.

In zijn slotwoord vergeleek de 
heer Aantjes dit bezoek met het 
vorige van enige jaren geleden. Het 
is haast adembenemend, de voor
uitgang te zien. Het bezoek is bij
zonder instructief geweest. Dank 
werd gebracht aan allen in het 
Provinciaal Comité en daarbuiten, 
die aan de voorbereiding eri de 
organisatie van dit bezoek hebben 
meegewerkt. In het bijzonder 
werd hierbij gedacht aan de heren 
Fossen en Meulbroek, die zich zo 
uitnemend van hun taak als gast
heren gekweten hebben.
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JOEGOSLAVISCHE ADRIA CARAVANS
in de allernieuwste uitvoering, luxueus, lichtgewicht, wintersport-isolatie, vanaf 
ƒ 2.968,— , inclusief B.T.W. De unieke sta-caravan.

HOLIDAY 800 twee slaapkamers, eethoek, keuken, toiletruimte, zitkamer met los bankstel, volledig 
geïsoleerd, ƒ 7.952,— , incusief B.T.W.

RED-CEDARHOUTEM

BUNGALOW 1000 9 meter lang, 3 meter breed, twee slaapkamers, eethoek/keuken, douche, toilet
ruimte, 220 Volt-installatie, gestoffeerd en volledig geïsoleerd, vanaf f  10.976,— , 
inclusief B.T.W.

LUXE ROYDEN TOURCARAVANS
geheel compleet, met véél comfort, f  6350,—  (zie foto).

SOVEREIGN LUXE TOURCARAVANS
twee tot en met zes slaapplaatsen, vanaf f  5.340,— .

CARAVAN- EN 
CAMPINGBEDRIJF 
OUDEWATER N.Y.

Zwier Regelinksiraat 21 
Tel. 03486-1447 of 1406
te Oudewater
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